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شانزدهم جمادی الثانی ۱۴۴۲

مناسبت ها

۱۲ بهمن بازگشت امام خمینی (ره) به ایران
۱۵ بهمن جشن میانه زمستان

۱۵ بهمن ولادت حضرت فاطمه زهرا سلام االله علیها و روز مادر [ ٢٠ جمادي
الثانيه ]



 

1- جهانگیري: مردم نباید براي مسائل ابتدایی زندگی مشکل داشته باشند! - جام نیوز

2- پروژه هاي دهه فجر گرگان حدود 5 هزار اشتغال ایجاد می کند/ کلنگ زنی 620 واحد مسکن ملی در گرگان - خبرگزاري
فارس

3- سوت زنی فساد نباید باعث افزایش تهمت و افترا شود/ حمایت جدي از فعالان اقتصادي در عین مبارزه با فساد - خبرگزاري
فارس

4- بهره مندي بیش از 60 هزار سرباز از آموزش هاي مهارتی - خبرگزاري صدا و سیما

5- بایدن و مسئله کرونا - خبرگزاري صدا و سیما

6- اضافه شدن 160مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور - اقتصاد آنلاین

7- مخالفت باپهناي باند،مخالفت با معیشت مردم است - بهار نیوز

8- نخستین نشست کمیته آموزشهاي کوتاه مدت دانشگاه علمی کاربردي کرمانشاه برگزار شد - دانشگاه جامع علمی کاربردي

9- رمز و رازهاي عدد 40 - برنا نیوز

10- سالانه بین 600 هزار تا 700 هزار نفر نیروي جدید کار به بازار وارد می شوند - چابک آنلاین

11- تفاهم نامه همکاري با بسیج سازندگی ایلام منعقد شد - میراث آریا

12- کمک 24 میلیارد و 637 میلیون تومانی مردم به نیازمندان - باشگاه خبرنگاران جوان

13- اپل و سریالی درباره سقوط یک نشان تجاري معتبر - خبرخودرو

14- کتاب یک صنعت مهم فرهنگی - کتاب ایران

15- مدل اشتغال مددجویان کمیته امداد الگوي ایرانی-اسلامی رفع بیکاري در کشور است - ایسنا

16- اجراي 850 برنامه محوري دینی و قرآنی در خراسان شمالی| اعزام 250 روحانی به مناطق روستایی - حوزه نیوز

17- 18طرح عمرانی خدماتی در شهرستان مهران کلنگ زنی و افتتاح می شود - شبستان

18- 13طرح عمرانی ایوان در دهه فجر افتتاح می شود - شبستان

19- تعهدات ایران خودرو و سایپا به خوبی در حال عملی شدن است - پدال نیوز

20- افتتاح چندین واحد تولیدي گیلان در ایام دهه مبارك فجر - خبرگزاري صدا و سیما

21- کمک درمانی به مددجویان خاتم - خبرگزاري صدا و سیما

22- اشتغال زنان در مزرعه - ایرنا

23- حضور بخش خصوصی استان فارس در سامانه تدارکات الکترونیک دولت کم رنگ است - تسنیم

24- 190 پروژه کشاورزي دهه فجر در خراسان جنوبی بهره برداري می شود - تسنیم

25- قدردانی امام جمعه شهرکرد از خدمات رسانی آستان قدس رضوي به مردم سراسر کشور - تسنیم

26- زنان زندانی جرایم غیرعمد در آذربایجان غربی آزاد می شوند - تسنیم

27- اخراجی ها هم عیدي می گیرند/عیدي شامل کدام گروه از کارگران می شود؟ - کارگر آنلاین

28- ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار - اقتصادگردان

29- امضا تفاهم نامه همکاري براي فدراسیون انجمن هاي رزمی - خبرگزاري مهر



30- 12 بهمن با 12 طرح در منطقه 12شهرداري اصفهان - اصفهان شرق

31- ایران می تواند هاب تجارت منطقه اي برق باشد - نبض نفت

32- جهانگیري: براي ما دردآور است که مردم از حداقل هاي زندگی برخوردار نباشند - رکنا

33- از آموزش بیش از 350 هزار فعال قرآنی تا اشتغال هزار و 500 چهره فرهنگی - رسا

34- جهانگیري از برنامه هاي بلندمدت براي حل مسائل مردم خبرداد - شهرآرا آنلاین

35- 97 پروژه همزمان با دهه فجر در نور بهره برداري می شود - خبرگزاري مهر

36- افتتاح بزرگترین کارخانه کلرزنی کشور فردا در شوشتر با حضور معاون اول رئیس جمهور و وزیر صمت/ بهره برداري از 2

طرح با بیش از 16 هزار میلیارد ریال سرمایه گذاري در استان خوزستان همزمان با دهه فجر - وزارت صنعت معدن و تجارت

37- افزایش کمتر از یک درصدي قیمت نفت - بسیج نیوز

38- اجراي 11 هزار 621 عنوان برنامه در دهه فجر سال 99/ رصد کرونایی 245 هزار 550 خانوار در طرح حاج قاسم - بسیج
نیوز

39- اعلام برنامه هاي دهه فجر سازمان فرهنگی هنري با نام «آینده روشن» - خبرگزاري مهر

40- دانشگاه صنعتی شاهرود در سطح شهر، استان و کشور اثربخش و مستقل است - بسیج نیوز

41- براي حل مسائل مردم باید برنامه هاي بلندمدت تري در نظر گرفته شود - حزب االله نیوز

42- واکنش ربیعی به انتقادها از روحانی به خاطر دفاع از آذري جهرمی:اینکه حیطه اختیارات رییس جمهور را به تامین تخم

مرغ خلاصه کنیم، بدعت است - تدبیر و امید

43- ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار - اکو نیوز

44- نجفی در گفتگوي تفصیلی با آنا تشریح کرد؛ نوآوري در خدمات فناورانه | از ایجاد مراکز شتابدهنده تا گشایش مدرسه

عالی مهارتی فرش/ خانه خلاق راه اندازي می شود - اخبار علمی

45- تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10استان کشور - برنا نیوز

46- تفاهم نامه همکاري میراث فرهنگی ایلام با بسیج سازندگی منعقد شد - باشگاه خبرنگاران جوان

47- برنامه هاي شهرداري تهران براي دهه فجر؛ از نورافشانی تا پوئم سمفونی - ایرنا

48- اپل و سریالی درباره سقوط یک نشان تجاري معتبر - برترین ها

49- 255 دانش آموز استان در مدارس کانکسی تحصیل می کنند - ایلنا

50- خاتمه طرح پژوهشی وضعیت کارآفرینی در پژوهشگاه علوم ورزشی - جوان آنلاین

51- اکتشافات جدید، منابع معدنی را به 60 میلیارد تن خواهد رساند - خبرگزاري صنایع

52- راهنماي تحصیل در کانادا براي دانشجویان خارجی - پایگاه خبري 598

53- 7 هزار میلیارد ریال پروژه شیلاتی در هرمزگان به بهره برداري می رسد - تسنیم

54- افتتاح و کلنگ زنی 1855 میلیارد تومان پروژه عمرانی و اقتصادي در گرگان/4911 شغل در دهه فجر ایجاد می شود -
تسنیم

55- افتتاح 18 پروژه شیلاتی با اعتباري بالغ بر 760 میلیارد تومان در دهه فجر - خبرگزاري فارس

56- در چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب صورت گرفت: تحقق 103 درصدي اهداف طرح احیاي معادن کوچک مقیاس -
روزنامه شروع

57- سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان تدوین شد - شعار سال



58- وزیر صنعت: بخش معدن بستري براي سرمایه گذاري جدید است - اتاق بازرگانی تهران

59- شمیم عطر طلاي سرخ در اقلیم لرستان/ ظرفیت بالاي زعفران براي اشتغال زایی و صادرات - خبرگزاري فارس

60- راه درمان رکود اقتصادي کشور کارآفرینی است - آریا نیوز

61- برنامه هاي دهه فجر سازمان فرهنگی هنري با نام «آینده روشن» اعلام شد - آریا نیوز

62- بازدید مدیر صندوق کارآفرینی امید استان خراسان رضوي از روستاي جوقان شهرستان چناران - صندوق کارآفرینی امید

63- عیدي شامل کدام گروه از کارگران می شود؟ / اخراجی ها هم عیدي می گیرند - همشهري

64- برنامه هاي دهه فجر سازمان فرهنگی هنري با نام «آینده روشن» اعلام شد - ایلنا

65- پویش ملی براي آزادي زنان زندانی راه اندازي می شود - تسنیم

66- زیراندازهاي بیت رهبري از کجا آمده اند؟ - تدبیر و امید

67- آدرس غلط-7| چرا رویاي شاه براي تولید 6 میلیون بشکه نفت محقق نشد/ پاي عوامل غیبی درمیان بود؟ - خبرگزاري
فارس

68- 32 عنوان برنامه به مناسبت دهه فجر/ «آینده روشن»؛ ویژه برنامه سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران - باشگاه
خبرنگاران جوان

69- 22طرح منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان دهه فجر افتتاح می شود - ایرنا

70- افتتاح طرح هاي کشاورزي با اعتباري بالغ بر 4724 میلیارد ریال در فارس - ایانا

71- 94 طرح عمرانی تولیدي کشاورزي در چهارمحال و بختیاري افتتاح و کلنگ زنی می شود - ایانا

72- وزیر صمت: تقویت بخش معدن با هدف ارزآوري بیشتر/تقویت روند انجام تعهدات خودروسازان - ساعت 24

73- توسعه صادرات غیرنفتی؛ عزم دولت براي حضور فعال در عرصه تجارت بین الملل - ایرنا

74- ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار - روزنامه کسب و کار

75- افتتاح طرح هاي زیربنایی محور سفرهاي دولتمردان به استان ها - ایرنا

76- پاسخگویی به مشکلات ایثارگران اولویت مهم خدمت رسانی در بنیاد است - بنیاد شهید و امور ایثارگران

77- فعالیت 29 صندوق خرد زنان روستایی در رودبار - روستا نیوز

78- استارت آپ سلامت دیجیتال در اهواز تا فروردین ماه سال آینده ادامه دارد - باشگاه خبرنگاران جوان

79- بهره برداري از 79 نیروگاه خورشیدي در خراسان جنوبی - خبرگزاري صدا و سیما

80- 32 عنوان برنامه به مناسبت دهه فجر/ از پوئم سمفونی «آینده روشن» تا پویش «هر خانه یک پرچم» - روزنامه قدس

81- ساخت سریال سقوط یک نشان تجاري معتبر آمریکایی - اکو نیوز

82- کارآفرینی نوآورانه موجب اشتغال پایدار و ارزش آفرین خواهد شد - نفت ما

83- براي تامین و تجهیز ماشین آلات لجستیکی شهرداري رشت به حمایت هاي ملی نیاز داریم - اخبار رشت

84- زیراندازهاي بیت رهبري از کجا آمده اند؟ - خبر فوري

85- عیدي شامل کدام گروه از کارگران می شود؟/اخراجی ها هم عیدي می گیرند - ایران خبر

86- اکتشافات جدید، منابع معدنی را به 60 میلیارد تن خواهد رساند - عصر معدن

87- توسعه زیرساخت هاي گردشگري گیلان همزمان با دهه فجر - پانا

88- جهانگیري: ایجاد اشتغال از مهمترین برنامه هاي در دست اقدام دولت است - پانا

89- شمیم عطر طلاي سرخ در اقلیم سبز لرستان/ ظرفیت بالاي زعفران براي اشتغال زایی و صادرات - خبرگزاري فارس



90- آشوري: تأمین مسکن براي مردم مهم ترین اولویت کشور است - خبرگزاري فارس

91- سیستان و بلوچستان سرشار از معادن خدادادي است - آرا نیوز

92- زندگی 400 هزار نفر در گرو پیگیري حق آبه هامون/ مردم آب شرب ندارند - آرا نیوز

93- 22 طرح منابع طبیعی وآبخیزداري در استان سمنان افتتاح می شود - آرا نیوز

94- بهره برداري از سومین طرح احداث آبنماي لوله اي درمحور روستایی گلستان بخش جعفریه شهرستان قم - موج

95- اعلام 32 برنامه سازمان فرهنگی شهرداري به مناسبت دهه فجر - ایسنا

96- اتوبوس هاي کتابگرد هدهد به روستاهاي محروم اطراف تهران می روند - کتاب ایران

97- تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان کشور - باشگاه خبرنگاران جوان

98- زیراندازهاي بیت رهبري از کجا آمده اند؟ - قلمنا

99- کلینیک تخصصی انجمن آلزایمر به بهره برداري رسید - بورس نیوز

100- سید جواد هاشمی را بی خیال شوید... حیف ایران! - بویر نیوز

101- سازمان فرهنگی هنري شهرداري 32 عنوان برنامه براي دهه فجر برگزار می کند - خبرگزاري دفاع مقدس

102- چند ایده براي تغییرات مثبت در زندگی و کسب و کار - بازار کار

103- ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار - بازار کار

104- اپل و سریالی درباره سقوط یک نشان تجاري معتبر آمریکایی - تیک

105- واحدهاي تولیدي سربازان خط مقدم جنگ اقتصادي هستند - روزنامه اقتصاد ملی

106- ترفندهاي دولت براي بدهکار کردن دولت بعدي/ مدیریت روحانی در صندوق توسعه ملی قابل دفاع نیست - روزنامه سپهر
غرب

107- 40 درصد بیکاران کشور فارغ التحصیل دانشگاهی هستند - ارك خبر

108- وزیر صنعت: بخش معدن بستري براي سرمایه گذاري جدید است - ایرنا

109- فعالیت 2844 لنج صیادي در آب هاي ساحلی سیستان و بلوچستان - دانا

110- 3500 نفر در فاز دوم مجتمع پرورش ماهی آزادگان شاغل می شوند - خبر فوري

111- استخر هاي پرورش ماهی قم زیر چتر حمایتی جهاد کشاورزي می روند - قم نیوز

112- رفع تعهدات خودروسازان انجام می شود - دیوان اقتصاد

113- تحقق 103 درصدي اهداف طرح احیاي معادن کوچک مقیاس - برداشت روز

114- کارگران اخراجی هم عیدي می گیرند؟ - فردا نیوز

115- با کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان کلینیک تخصصی انجمن آلزایمر به بهره برداري رسید - موج

116- اپل و سریالی درباره سقوط یک نشان تجاري معتبر آمریکایی - خبر آنلاین

117- برنامه هاي دهه فجر سازمان فرهنگی هنري با نام «آینده روشن» اعلام شد - شبستان

118- هفته فرهنگی دانشگاه پیام نور در بهمن و اسفند برگزار می شود - شبستان

119- ضرورت تداوم هم اندیشی بانوان نخبه و مدیران مازندران - شمال نیوز

120- اقامت دائم و تابعیت کانادا - شرح آنلاین

121- تعامل بسیج اساتید استان کرمان با دانشگاه جامع علمی و کاربردي - بسیج نیوز

122- برگزاري کلاس هاي کارآفرینی و اشتغالزایی بسیجیان پایگاه فجر همدان - بسیج نیوز



123- برندگان پنجمین دوره جایزه جهانی خشت طلایی معرفی شدند - شعار سال

124- برآورد اشتغال ایجاده شده در حوزه اصناف 2 هزار و 400 فرصت شغلی است - شبستان

125- آذري جهرمی: مخالفت با پهناي باند، مخالفت با معیشت مردم است - عصر خبر

126- عملیات اجرایی نیروگاه 500 مگاواتی ملایر دهه فجر آغاز می شود - خبر آنلاین

127- استاندار همدان: اقدامات دولت در همدان، بی نظیر و در تاریخ ماندگار خواهد بود - خبر آنلاین

128- تشریح دستاوردهاي حضور لوله سازي اهواز در نمایشگاه نفت - صندوق بازنشستگی کشوري

129- رئیس مجلس شوراي اسلامی از کارخانه جهان کریستال بازدید کرد - وزارت میراث فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی

130- آغاز به کار پانزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات و لوازم خودرو - همشهري

131- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال

132- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال

133- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال

134- مددجویان کرجی داراي شغل پایدار می شوند - ایرنا

135- کسب و کارها پایدار نخواهند ماند... - قلمنا

136- ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار - قلمنا

137- حضور مدیر صندوق کارآفرینی امید استان در ستاد سامد - صندوق کارآفرینی امید

138- تقدیر معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر کار از مدیر صندوق استان قم - صندوق کارآفرینی امید

139- پرداخت 2800میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی از سوي صندوق کارآفرینی امید در کشور - صندوق کارآفرینی امید

140- 12 بهمن با 12 طرح در منطقه 12شهرداري اصفهان - سپاهان نیوز

141- 11780 برنامه کمیته امداد خراسان جنوبی طی دهه فجر اجرایی می شود - آرا نیوز

142- زیراندازهاي بیت رهبري از کجا آمده اند؟ - ایسنا

143- تشریح برنامه هاي کمیته همیاري دهه فجر/42 طرح اشتغال مددجویان خراسان جنوبی افتتاح می شود - شبستان

144- 16هزار و 440میلیاردریال طرح طی دهه فجر در آذربایجان غربی افتتاح می شود - ایرنا

145- افتتاح 28 واحد تولیدي گیلان در دهه مبارك فجر - 8 دي خبر

146- 22 طرح منابع طبیعی وآبخیزداري در استان سمنان افتتاح می شود - خبرگزاري مهر

147- بررسی مشکلات مردم بهمئی در دیدار با نماینده کهگیلویه - خبرگزاري صدا و سیما

148- بهره برداري از 887 طرح عمرانی دهه فجر در مازندران - خبرگزاري صدا و سیما

149- 2500 مرکز مثبت زندگی در کشور راه اندازي شد - خبرگزاري صدا و سیما

150- افول صنعت نوپاي مولد هاي مقیاس کوچک... - خبرگزاري صدا و سیما

151- پیگیري بکار گیري نیروهاي غیر بومی در همدان - خبرگزاري صدا و سیما

152- 910 میلیارد ریال اعتبارات دولتی براي طرح هاي کشاورزي استان - خبرگزاري صدا و سیما

153- بهره برداري از طرح هاي عمرانی در سامان - خبرگزاري صدا و سیما

154- برگزاري استارت آپ سلامت دیجیتال در اهواز - خبرگزاري صدا و سیما

155- ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار - ایسنا



156- پیش بینی بیش از 11 هزار برنامه تشکل هاي مردمی طی دهه فجر - دانا

157- کسب و کارها پایدار نخواهند ماند... - فصل اقتصاد

158- پرداخت 2800میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی از سوي صندوق کارآفرینی امید در کشور - ایسنا

159- آغاز همکاري مشترك جهاددانشگاهی با منطقه آزاد انزلی - خبرگزاري صدا و سیما

160- 12 پروژه عمرانی فردا در منطقه 12 شهر اصفهان بهره برداري و آغاز می شود - برنا نیوز

161- کسب درآمد 310 میلیارد تومانی مددجویان مازندرانی در طرح هاي اشتغالزایی - خبرگزاري قرآن

162- مخالفت با پهناي باند، مخالفت با معیشت مردم است - ناطقان

163- قدردانی نماینده شهرستان بروجن از اقدامات شرکت ورق خودرو در زمینه مسئولیت هاي اجتماعی - شما نیوز

164- عملیات اجرایی نیروگاه 500 مگاواتی ملایر دهه فجر آغاز می شود - نیرو نیوز

165- ایران می تواند هاب تجارت منطقه اي برق باشد - نیرو نیوز

166- توسعه نیروگاه هاي مقیاس کوچک اقدامی در راستاي سپردن ... - توانیر

167- نماینده بیجار در مجلس: «محرومیت زدایی و ایجاد اشتغال» کردستان در اولویت بنیاد مستضعفان قرار گرفت - تسنیم

168- استاندار کرمان : حجم عظیمی از سرمایه کشور صرف آموزش افرادي شده که هیچ مهارتی ندارند - تسنیم

169- تولیت آستان قدس رضوي: کسب درآمد به هر قیمتی را در شأن آستان قدس نمی دانیم / ''فقر'' زیبنده نظام مقدس

اسلامی نیست - تسنیم

170- رانت هاى ارز 4200تومانی - روزنامه عطر یاس

171- «از ایده تا پدیده» - قلمنا

172- ظرفیت هاي اقتصادي شرایط لازم را براي ایجاد اشتغال ایثارگران مهیا می کنند - بنیاد شهید و امور ایثارگران

173- کسب و کارها پایدار نخواهند ماند... - ایسنا

174- فعالیت سراي کارآفرینی اجتماعی جوانان سقز آغاز شد - بازار کار

175- افتتاح کنگره «ولایت اجتماعی زن»/ راه اندازي پویش«مادر به خانه برمی گردد» - شبستان

176- تحقق 17ساله شعار "ما می توانیم" - روزنامه همدان پیام

177- احیاي عروسک ها با هدف افزایش هویت اجتماعی مردم محلی - خبرگزاري مهر

178- کنسرسیوم تولید خودرو با برند «آذربایجان» ایجاد می شود - اخبار خودرو

179- قدردانی از اقدامات شرکت ورق خودرو در زمینه مسئولیت هاي اجتماعی - اقتصاد آنلاین

180- دومین دوره «مرکز توسعه شغلی ایرانسل» آغاز به کار کرد - خبرگزاري فارس

181- در چهار گوشه ایران - روزنامه خبر جنوب

182- نیمی از بودجه دولت آینده صرف بازپرداخت اصل و سود اوراق می شود - افکارنیوز

183- افتتاح 10 واحد تولیدي و صنعتی در استان قزوین همزمان با دهه فجر - خبرگزاري صدا و سیما

184- مشترکان برق شیراز با نصب پانل خورشیدي از محیط زیست حفاظت کنند - ایرنا

185- استان مرکزي 11 مدرسه کانکسی دایر دارد - ایرنا

186- معرفی سماور ذغالی با طعم چاي بی نظیر آن - برنا نیوز

187- بهره برداري از کارخانه کنسانتره آهن رضوان در اردیبهشت ماه - برنا نیوز



188- از ایده تا پدیده - ایسنا

189- ایده هایی براي شتاب دهی توسعه گلستان/ جوانان گلستانی پاي کار پیشرفت و آبادانی - خبرگزاري فارس

190- همایش «اسوه صبر و مقاومت» ویژه زنان در ورامین برگزار خواهد شد - شبستان

191- 12 بهمن با 12 طرح در منطقه 12شهرداري اصفهان - باشگاه خبرنگاران جوان

192- تندیس رعایت حقوق مصرف کننده به هولدینگ پارس پندارنهاد اعطا شد - تیتر برتر

193- مجتمع گلخانه اي طرح ملی بذر در واحد دولت آباد راه اندازي شد - ایسکا

194- با کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان کلینیک تخصصی انجمن آلزایمر به بهره برداري رسید - جامعه ایده آل

195- این زمستان سرد نیست! - همشهري

196- لزوم استفاده از تمام ظرفیت هاي نخبگان و تشکل هاي شاهد و ایثارگر براي حل مشکلات جامعه ایثارگري - پایگاه دولت

197- 11780 برنامه کمیته امداد خراسان جنوبی طی دهه فجر اجرایی می شود - خبرگزاري مهر

198- جزییات دوسقفی شدن بودجه 1400 - تیک

199- افتتاح 25 پروژه محرومیت زدایی و اشتغال زایی در استان اردبیل - ایسنا

200- برگزاري 110 عنوان برنامه طی دهه فجر توسط سپاه نهاوند - ایسنا

201- اما و اگرهاي اجماع سازي اصلاح طلبان - روز نو

202- 265 طرح بخش کشاورزي سیستان و بلوچستان دهه فجر به بهره برداري می رسد - تسنیم

203- حاجی بابایی: تلاش دولت و مجلس بر این است بودجه 1400 سبب رشد شاخص هاي اقتصادي شود - تسنیم

204- گام مهم مخترع مشهدي در مسیر خودکفایی/''موتور حرارتی استرلینگ'' بومی سازي شد - تسنیم

205- خروج 170 هزار خانوار از چرخه حمایت کمیته امداد تا پایان سال - خبرگزاري صدا و سیما

206- بودجه 1400 دوسقفی شد - 55 آنلاین

207- افتتاح 4 هتل و 202 طرح گردشگري و صنایع دستی - خبرگزاري صدا و سیما

208- از درآمدزایی تا ازدواج آسان بچه هاي مسجد در کانون «معراج الصالحین» - شبستان

209- تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10استان کشور - وزارت علوم تحقیقات و فناوري

210- رئیس مرکز روابط عمومی وزارت صمت منصوب شد - بورس و بانک

211- تحصیل در «رشته فرعی» از ترم آینده در دانشگاه تهران کلید می خورد - خبرگزاري مهر

212- اجراي 65 برنامه کمیته امداد در دهه فجر - باشگاه خبرنگاران جوان

213- برگزاري استارتاپ "سلامت دیجیتال" توسط دانشگاه علوم پزشکی اهواز - ایسنا

214- افتتاح 28 واحد تولیدي گیلان در دهه مبارك فجر - برنا نیوز

215- معاون اول رییس جمهوري وارد آبادان شد - برنا نیوز

216- افتتاح 13 طرح عمرانی در ایوان طی دهه فجر - تابناك

217- هیچ یارانه اي پاسخگوي سیل افزایش قیمتها نیست - روزنامه صبح اقتصاد

218- 10 واحد تولیدي و صنعتی در استان قزوین افتتاح می شود - خبرگزاري مهر

219- اعطاي وام کرونا به 23 هزار طرح کسب و کار خانگی - خوزنا

220- قرعه کشی، تجویز اشتباه شوراي رقابت براي بازار خودرو - پدال نیوز



221- افتتاح 22 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري در سمنان - خبرگزاري فارس

222- پتانسیل ها و موانع رشد صنعت شیلات در ایران - فودنا

223- آغاز اجراي 12 طرح بزرگ با مشارکت وزارت دفاع در همدان - ایسنا

224- تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان - ایلنا

225- 13 شرکت تعاونی در چهارمحال و بختیاري افتتاح می شود - شبستان

226- اشتغال بیش از 1000 مددجوي چهارمحال و بختیاري در 9 ماهه نخست سال جاري - شبستان

227- دو طرح توریسم سلامت در کرمانشاه به بهره برداري می رسد - اخبار علمی

228- بهره برداري از دو طرح توریسم سلامت در کرمانشاه - باشگاه خبرنگاران جوان

229- اپلیکیشن شهر من شهرداري مشهد برنده جایزه جهانی شد - روزنامه اسکناس

230- نظارت میدانی در شمس آباد - روزنامه صبح نو

231- طلبه آچار به دست، آداب و رسوم غلط را برانداخت + عکس - ایلام بیدار

232- رونمایی از 5000 طرح اشتغالزایی در کردستان - روزنامه صبح نو

233- 24 طرح در شهرك هاي صنعتی قزوین دهه فجر افتتاح و کلنگ زنی می شود - ایرنا

234- طی هفت سال گذشته بیش از 9 هزار طرح کشاورزي در استان کرمان اجرایی شد - ایرنا

235- وزیر صمت: با قیمت گذاري دستوري مخالف هستم - شهداي ایران

236- دست انداز هاي جهش تولید در محصولات کنجدي - خبرگزاري صدا و سیما

237- تصویب اصلاح بودجه سال 99 شوراي اسلامی استان - روزنامه شهرآرا

238- اخبــار روز - روزنامه شهرآرا

239- دو طرح توریسم سلامت در کرمانشاه به بهره برداري می رسد - خبرگزاري صدا و سیما

240- دیجیتالی شدن چگونه منجر به جهش تولید می شود؟ - رادیو گفت و گو

241- رشد صددرصدي حضور بانوان در کمیسیون هاي اتاق بازرگانی اصفهان - دیده بان فردا

242- 12 بهمن با 12 پروژه در منطقه 12 - ایمنا

243- اپلیکیشن شهر من شهرداري مشهد برنده جایزه جهانی خشت طلایی شد - روزنامه عصر ایرانیان

244- با کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان کلینیک تخصصی انجمن آلزایمر به بهره برداري رسید - روزنامه عصر ایرانیان

245- ترویج فرهنگ عفاف و حجاب با منطق و استدلال - شبستان

246- دهه شصتی ها از وام ازدواج هم شانس نیاوردند - روزنامه خبر جنوب

247- مجتمع پتروشیمی نهاوند مجوز گرفت - روزنامه همدان پیام

248- ضرورت همراهی مسئولان براي تکمیل پروژه احداث بیمارستان 700 تختخوابی - روزنامه ولایت قزوین

249- می خواهیم باشند و ما به آنجا نرویم - روزنامه ولایت قزوین

250- تأثیر مکانیزاسیون در امنیت غذایی را جدي بگیریم - قلمنا

251- کمیته اي براي احصاي نیازهاي جامعه تشکیل شود/ دسترسی پژوهشگران به کتابخانه هاي معتبر دیجیتال ضعیف است -
صبح قزوین

252- اقدامات بهره وري آب منطقه اي مازندران در حوزه تجن باید مستند و در سطح ملی به عنوان یک تجربه منتشر شود -
شبکه خبري آب ایران



253- کاهش ارزش پول ملی را به اسم حمایت از فقرا ثبت نکنید/ دستکاري ارز 4200 تومانی از نظر سیاسی به نفع کشور

نیست/ اسم شناور را از بازار ارز خط بزنید - فصل اقتصاد

254- دبیر کل خانه کارگر: تورم هدیه به ثروتمندان است/ افزایش یارانه نقدي چون در ازاي آن کاري نشده به نام فقرا و به

کام ثروتمندان خواهد بود - شفقنا

255- حذف معافیت هاي مالیاتی، انگیزه سرمایه گذاران و تولیدکنندگان مناطق آزاد را کاهش می دهد - فرینا

256- 3 ابهام جدي قانون کار از نگاه کارگران/ چرا هیچ دولتی جرأت اصلاح پیدا نکرد - روزنامه راه مردم

257- اثرات بودجه در تحولات اقتصادي سال 1400|هشدار درخصوص تغییر نرخ رسمی ارز تا زمانِ برگشت به وضعیت

غیرِتحریمی/هیچ یارانه اي پاسخگوي سیل افزایش قیمتها نیست - روزنامه راه مردم

258- تک رقمی بودن نرخ بیکاري در گلستان - خبرگزاري صدا و سیما

259- نگاهی به برخی دستاوردهاي سفرهاي استانی آیت االله رئیسی/ از «احیاي تولید و اشتغالزایی در کارخانه ها» تا

«اقداماتی در راستاي صیانت از بیت المال و ارتقاء حقوق عامه» - میزان

260- بهره برداري از 265 طرح بخش کشاورزي در سیستان وبلوچستان - خبرگزاري مهر

261- گام مهم دانشگاه هرمزگان براي اشتغال دانشجویان و فارغ التحصیلان/ آماده سازي زمین 42 هکتاري براي دانش بنیان

ها - خبرگزاري فارس

262- ایجاد زنجیره ارزش خرما اولویت است - ایسنا

263- براي رسیدن به آرمان هاي انقلاب، راهی  جز عملی کردن مفاهیم قانون اساسی نداریم - کیوسک خبر

264- بهره برداري از 265 پروژه بخش کشاورزي در سیستان وبلوچستان - خبرگزاري فارس

265- 13 طرح عمرانی ایوان در دهه فجر افتتاح می شود - ایلام بیدار

266- جاي یک کارخانه در این زمینه در جهرم خالی است - تابناك

267- برگزاري 400برنامه کمیته کارگري ویژه دهه فجر در سیستان و بلوچستان - تابناك

268- مناسبات پنهانی و معماي ارزانی - ساعت 24

269- فعالیت سراي کارآفرینی اجتماعی جوانان سقز آغاز شد - ایرنا

270- صداي پاي تجرد قطعی - روزنامه رسالت

271- سرمایه گذاري 6هزار میلیارد تومانی در سیستان و بلوچستان - گیتی آنلاین

272- کاهش ارزش پول ملی را به اسم حمایت از فقرا ثبت نکنید/ دستکاري ارز 4200 تومانی از نظر سیاسی به نفع کشور

نیست/ اسم شناور را از بازار ارز خط بزنید - ایلنا

273- اثرات بودجه در تحولات اقتصادي سال 1400|هشدار درخصوص تغییر نرخ رسمی ارز تا زمانِ برگشت به وضعیت

غیرِتحریمی/هیچ یارانه اي پاسخگوي سیل افزایش قیمتها نیست - تسنیم

274- طلبه آچار به دست، آداب و رسوم غلط را برانداخت + عکس - مشرق

275- معادن و صنایع در توسعه فرهنگی و اجتماعی مهریز سهیم باشند - ایرنا

276- استاندار کردستان: مردم با مصرف صحیح انرژي مانع از تعطیلی صنایع شوند - ایرنا

277- نجات 51 زندانی محکوم به قصاص/ دادرسی الکترونیکی 68 درصد رسیدگی ها - ایمنا

278- اینترنت دانشگاه ها باید تقویت شود/ توسعه زیرساخت آموزش مجازي در دانشگاه علم و صنعت ایران - خوز 24

279- یادداشت روزنامه ها 11 بهمن ماه - بصیرت



280- کرونا نصف خلبان هاي دنیا را از کار بیکار کرد - صراط نیوز

281- زنان قربانی اصلی کرونا - اقتصاد آنلاین

282- اشتباه کردیم پیامدهاي تحریم را نگفتیم - ساعت 24

283- مصوبه کمیته فنی «اسکاي مال» منتشر شود/ ساخت پروژه باعث هدررفت بیت المال می شود | خبرگزاري فارس - مناظره

284- کنترل قیمت آري یا خیر ؟ | خبرگزاري فارس - مناظره

285- خروج 170 هزار خانوار از چرخه حمایت کمیته امداد تا پایان سال جاري - خبرگزاري دفاع مقدس

286- کرونا نصف خلبان هاي دنیا را از کار بیکار کرد - الف

287- شهادت 32 رزمنده ایرانی +اسامی - کارگر آنلاین

288- ایجاد راه ارتباط آبی بین صومعه سرا و انزلی موجب رونق اقتصادي می شود - حرف تازه

289- کارآفرینی با کمک زنبورها - گسترش صنعت معدن تجارت

290- افزایش 68 سانتی تراز آب دریاچه ارومیه/ لزوم اجراي قوانین در معدن چادرملو و سنگ آهن مرکزي - ایسنا

291- آغاز تولید روزانه 65 هزار بشکه نفت از میدان مشترك آذر - ریشه

292- براي رسیدن به آرمان هاي انقلاب، راهی  جز عملی کردن مفاهیم قانون اساسی نداریم - ایسنا

293- کارآمدي سیاست هاي کلی جمعیت در روند سالمندي جامعه!؟ - روزنامه سیاست روز

294- موافقت با احداث پتروشیمی پروپیلن غرب کشور در نهاوند - روزنامه هگمتانه

295- آینده اقتصاد ایران صرف نظر از تحریم - شبکه ایران

296- بازاریابی و مارکتینگ در مسیر کارآفرینی - روزنامه دنیاي اقتصاد

297- تبدیل زباله هاي اورست به آثار هنري - روزنامه دنیاي اقتصاد

298- آینده اقتصاد ایران صرف نظر از تحریم - روزنامه ایران

299- این زمستان سرد نیست! - همشهري

300- روزشمار دفاع مقدس (11 بهمن) - خبرگزاري دفاع مقدس



 

جهانگیري: مردم نباید براي مسائل ابتدایی زندگی مشکل داشته باشند!

منبع: جام نیوزشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/11/11

 
جهانگیري: مردم نباید براي مسائل ابتدایی زندگی مشکل داشته باشند! 

به گزارش جام نیوز، معاون اول رئیس جمهور: براي ما دردآور
است که مردم از حداقل هاي زندگی برخوردار نباشند و از

 
تبعیض و فقر رنج ببرند. 

براي برداشتن مشکلات مردم باید قدم هاي اساسی برداشته شود

 
 .

با وجود سرمایه گذاري قابل توجه در صنایع پتروشیمی، جفاست
جوان بیکاري در منطقه وجود داشته باشد براي رونق اقتصادي و اشتغال باید صنایع پایین دستی توسعه پیدا کند.



پروژه هاي دهه فجر گرگان حدود 5 هزار اشتغال ایجاد می کند/ کلنگ زنی

620 واحد مسکن ملی در گرگان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش خبرگزاري فارس از گرگان، محمد حمیدي بعد
از ظهر امروز در نشست خبري دهه فجر استان گلستان
اظهار کرد: در جشن 42 سالگی انقلاب اسلامی 200 برنامه

 
فرهنگی در گرگان برگزار می شود. 

وي با بیان اینکه برنامه هاي دهه فجر باتوجه به شیوع
کرونا مجازي محور شده است، تصریح کرد: 256 طرح با
اعتبار 18 هزار و 553 میلیارد تومان افتتاح و کلنگ زنی

 
می شود. 

فرماندار گرگان افزود: 265 پروژه عمرانی با یک هزار و 96 میلیارد تومان افتتاح و کلنگ زنی می شود که از این تعداد 196 پروژه با

 
اعتبار 931 میلیارد تومان افتتاح و 69 پروژه با اعتبار 165 میلیارد تومان کلنگ زنی می شود. 

حمیدي با اشاره به 261 پروژه در حوزه اقتصادي و اشتغالزا بیان کرد: این پروژه ها با اعتبار 758 میلیارد تومان افتتاح و کلنگ زنی

 
می شود که از این تعداد 245 پروژه با اعتبار 473 میلیارد تومان افتتاح می شود. 

 
به گفته وي؛ 16 پروژه با اعتبار 289 میلیارد تومان کلنگ زنی می شود. 

وي با اشاره به اینکه پروژه هاي دهه فجر 4 هزار و 911 اشتغال ایجاد می کند، گفت: احداث مولد مقیاس کوچک 26 مگاواتی در

 
گرگان، افزایش ظرفیت پست فوق توزیع از 500 مگاوات به 590 مگاوات از جمله مهمترین پروژه هاي دهه فجر است. 

فرماندار گرگان از کلنگ زنی 620 واحد اقدام ملی همزمان با دهه فجر خبر داد و گفت: این پروژه با 20 میلیارد تومان کلید خواهد

 
خورد. 

انتهاي پیام/83001



سوت زنی فساد نباید باعث افزایش تهمت و افترا شود/ حمایت جدي از فعالان

اقتصادي در عین مبارزه با فساد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش خبرگزاري فارس از اصفهان، محمدرضا حبیبی
پیش از ظهر امروز در نشست خبري با خبرنگاران اظهار
داشت: دهه فجر امسال یک تفاوت با سال هاي دیگر دارد،
گرچه هر ساله دشمنان با یک اقدام نسنجیده باعث وحدت

 
بیشتر مردم ایران می شوند. 

رئیس کل دادگستري استان اصفهان افزود: دلیل تفاوت
آن، اضمحلال سران کاخ سفید است، گروهی از نظام سلطه

شعار می دادند مانع برگزاري چهلمین سالگرد پیروزي انقلاب می شویم اما در این روزها می بینیم همان افراد به چه روزي افتادند و

 
علاوه بر پیروزي انقلاب، این اضمحلال نظام سلطه را نیز گرامی می داریم. 

 
نوبت افزایش خدمت رسانی صادقانه مسؤولان فرا رسیده است 

وي تصریح کرد: همه این اتفاقات نشانه اي براي کسانی که شکرگزار و صبور هستند، به ویژه در بحث معیشت که بسیار به مردم
سخت گذشت، مردم ما در همه میادین خوب عمل کردند و نجابت به خرج دادند امروز بیشتر از همه مسؤولان باید افزایش خدمت

 
صادقانه به مردم را براي شکرگزاري داشته باشند. 

 
حبیبی عنوان کرد: ما مسؤولان وظیفه داریم به وظایف حساس خود که شاید تا به حال نتوانستیم به خوبی اجرا کنیم، عمل کنیم. 

رئیس کل دادگستري استان اصفهان ادامه داد: مسؤولان و احزاب و افراد شاخص سیاسی ما باید در این ایام توجه داشته باشند که در
ایام نزدیک به انتخابات در جهت وحدت و رفع مشکلات مردم تبلیغات خود را ضمن رعایت رقابت سالم آغاز کنند و به صحنه مسابقه

 
خدمت بیشتر تبدیل کنند. 

وي اظهار کرد: این اتفاقات که در آمریکا رخ می دهد نشان می دهد که همان نقشه هایی که براي ملت ما در انتخابات هاي گذشته

 
داشتند، امروز براي خودشان اتفاق افتاده است. 

حبیبی بیان داشت: همه اراده استکبار بر خاموش کردن نور الهی بود، ما جداي از وجود برخی عملکردهاي غلط ماهیت نظام را نظام

 
ناب اسلامی می دانیم که همه سعی می کردند آن را خاموش کنند . 

رئیس کل دادگستري استان اصفهان با اشاره به اینکه از زمان تصدي آیت االله رئیسی تقریبا دو سال می گذرد، افزود: ایشان با شعار



وحدت تحول برنامه محور حتی قبل از اینکه منصوب شوند، برنامه اي را به رهبر معظم انقلاب ارائه دادند و پیش از اینکه دو سال
خدمت ایشان تمام شود، سند تحول قوه قضائیه را ارائه کردند یعنی در این دوسال آن برنامه را بررسی و کارشناسی کرده و سند

 
تحول ارائه شد. 

وي ادامه داد: برنامه قوه قضاییه از این به بعد در جهت اجرایی شدن این سند است، تحقق بخشی از آن کوتاه مدت است و تا تابستان

 
سال آینده باید اجرایی شود و این اقدامات باید در هر سه قوه اجرایی شود. 

 
اصلاح قوانین فرسوده با همکاري قوه مقننه 

حبیبی تصریح کرد: برخی قوانین فرسوده شده و پاسخگوي نیاز امروز نیست، در این خصوص معاونت حقوقی قوه قضائیه به طور
جدي ورود پیدا کرده و مجموعه لایحه تحت عنوان اصلاح پاره اي از قوانین دادگستري در حال آماده شدن است، که بخش عمده اي

 
از قوانین که نیاز به اصلاح دارد را پس از کارشناسی کردن قضات و اساتید اصلاح می کند. 

رئیس کل دادگستري استان اصفهان گفت: بسیاري از بخش هاي این برنامه بار مالی بالایی دارد، بودجه قوه قضائیه هنوز جایگاه خود
را به عنوان یک قوه تأثیرگذار از نظر مالی پیدا نکرده است، در این قسمت نیز معاونت مالی به دنبال آن هستند که این مسأله هم با

 
همکاري قوه ها حل شود. 

وي با اشاره به اینکه بحث حوزه فناوري اطلاعات یک بخش از این سند است، افزود: قوه قضائیه چند سالی است که می خواهد از
روش هاي سنتی جدا شود مثلاً در بحث ابلاغ این اتفاق رخ داد که مردم واقعاً استقبال کردند، طبق سند تحول باید این مسأله سرعت

 
گیرد و موارد سنتی را به صفر برسانیم. 

 
بیش از 93 درصد از ابلاغ ها الکترونیکی ارسال می شود 

حبیبی عنوان کرد: بیش از 93 درصد ابلاغ ها به صورت الکترونیکی انجام می گیرد، بحث دادرسی الکترونیک خصوصاً در کرونا خیلی
خوب جواب داد، به دلیل در انتقال زندانیان و امکان آلوده شدن آن ها به کرونا، همه زندان ها به سیستم تجهیز شد و قضات هم
درصد بالایی از پرونده زندانیان را به صورت سیستمی رسیدگی کردند و بدون انتقال شخص به بیرون از زندان دادگاه را برگزار کردند

 
و حتی به صورت بین استانی هم این مسأله رخ داد. 

رئیس کل دادگستري استان اصفهان اضافه کرد: کاهش اطاله دادرسی مشکلی است که قوه قضاییه سال ها با آن رو به رو بوده است،

 
در حال حاضر این رسیدگی دیگر زیر سه ماه رسیده و بیشتر از یک سال نداریم. 

وي عنوان کرد: تعیین تکلیف پرونده هاي معوقه در اولویت هستند، فقط در مقطع تجدید نظر 10 هزار پرونده را تعیین تکلیف کردند
و تا پایان ماه موجودي به پایین 6 هزار خواهد رسید، 90 درصد شعب تجدیدنظر موجودي پرونده هایشان مطلوب است، در دیگر

 
بخش ها و حوزه ها نیز به همین شکل است. 

حبیبی با بیان اینکه بحث پیشگیري همیشه مورد توجه بوده است، افزود: استفاده از شوراي حل اختلاف باید بیشتر شود، حتی پرونده
هایی که می شود را به شورا سپرده تا حل شوند و از ظرفیت این شورا استفاده شود، در قانون جدید نیز شوراي حل اختلاف فقط به

 
صلح و سازش تبدیل و در آن ها حکمی صادر نمی شود. 



رئیس کل دادگستري استان اصفهان در خصوص برنامه قضازدایی و پیشگیري افزود: به صورت فصلی جلساتی با کارشناسان و اساتید
و فعالان اجتماعی داریم که معضل کم فرزندي، افزایش سن ازدواج و افزایش طلاق داریم که نقطه نظرات خوبی بیان و برنامه اي ارائه

 
کردند. 

وي عنوان کرد: کاهش جمعیت کیفري زندان ها اینگونه نیست که دیگر هر کسی جرم انجام دهد به زندان نرود، بلکه در برخی پرونده
ها که بار اول آن ها است و جرم سبک است و می توان مجازات جایگزین ارائه کرد، از رفتن به زندان جلوگیري شود اما در پرونده

 
هاي سنگین اصلاً اینگونه نیست و با شدت بیشتري با آن ها برخورد می شود. 

 
تشکیل شوراي سه نفره براي بررسی قرارهاي تأمین 

حبیبی افزود: اخیرا یک شوراي سه نفره در هر استان براي بررسی قرارهاي تأمین تشکیل شده که مسؤولان قوه قضائیه به صورت
آنلاین آمار ورودي زندان را رصد می کنند و لیست آن صادر می شود؛ این سه نفر باید به این پرونده ها مراجعه کنند و اگر قاضی کم

 
کاري کرده، مشخص شود. 

رئیس دادگستري استان اصفهان هم چنین افزود: اگر مشخص شد ضابطان بی دلیل به قاضی اصرار کردند و دلیل سازي کردند و

 
گزارش خلاف دادند و قاضی به تبع آن گزارش تصمیمی گرفت، ضابطان هم مواخذه خواهند شد که تا به حال کمتر رخ می داد. 

وي افزود: کارگروهی در مرکز و استان ها تشکیل شده که به صورت فصلی و سالیانه آرا جمع آوري می شود و بدون اسامی افراد

 
منتشر می شود و قضاتی که آرا برتر داشته باشند، تشویق خواهند شد و اگر نیاز به بازآموزي باشد انجام خواهد شد. 

 
سوت زنی نباید باعث افزایش تهمت و افترا شود 

حبیبی اظهار داشت: در این دو سال در بحث مبارزه با فساد تعارف کنار گذاشته شده و شفافیت یکی از شعارها بوده است، البته این
مطالب نباید به افزایش تهمت و افترا منجر شود، بحث سوت زنی خطر باعث افزایش تهمت و افترا است که در آینده نسبت به آن

 
اقدام و برنامه ریزي می شود. 

رئیس کل دادگستري استان اصفهان ادامه داد: در عین مبارزه با فساد، حمایت جدي از فعالان اقتصادي در برنامه است، ستاد پیگیري

 
اقتصاد مقاومتی را مدت ها است در قوه قضائیه داریم که دبیري این شورا را به دادستان محول کردند. 

 
وي عنوان کرد: چند واحد تولیدي مهم با رصد این شورا مانند کاشی اصفهان، پلی اکریل و... به حیات خود ادامه دادند. 

 
ثبت بیش از 1500 مورد تغییر کاربري غیرمجاز در سال جاري 

حبیبی بیان داشت: بحث دیگر در سند، جلوگیري از تغییر کاربري هاي غیرمجاز است که در همین امسال بیش از 1500 مورد
داشتیم که یا شروع به تغییر کاربري و یا حکم نهایی آن صادر شده بود، ثبت شد اکثراً در بستر زاینده رود بودند، پیشنهاد می دهیم

 
که قبل از ورود قوه قضائیه خود مالکان به این مسأله رسیدگی کنند. 



 
از شوراي تأمین استان براي عواقب افزایش قیمت بنزین تذکر دادیم 

رئیس کل دادگستري استان اصفهان پیرامون وضعیت پرونده اعتراضات و اغتشاشات آبان ماه 98 گفت: میان فردي که معترض است
با کسی که می خواهد سواستفاده کند تفاوت وجود دارد، در زمینه اتفاقات آبان ماه 98 در همان زمان هم از شوراي تأمین بارها
گفتیم که افزایش قیمت بنزین اقدام نسنجیده اي بود و بارها نسبت به آن تذکر داده بودیم اما این اتفاق رخ داد، این افزایش قیمت

 
باید در فضاي مناسب و با فاصله زمانی و کارشناسی بیشتر انجام می شد، اما بی توجهی به این مسائل باعث اعتراضات شد. 

 
قرار گرفتن مصدومان بی گناه آبان ماه 98 تحت پوشش بنیاد شهید 

وي افزود: در زمان بروز این اتفاقات، افراد به دسته هاي مختلف تقسیم شدند و حتی مصدومان بی گناه تحت پوشش بنیاد شهید قرار
گرفتند اما تعدادي از افراد دستگیر شده هم بودند که ارتباطاتی با خارج از کشور داشتند و با تحریک آن ها به تخریب و از بین آسیب

 
بردن اموال عمومی دست زدند، پرونده تعدادي از افراد هنوز در دست بررسی است. 

حبیبی تصریح کرد: در دفاتر قضایی گزارشاتی از تراکم داریم که راهکار آن افزایش تعداد دفاتر است اما تا به حال سیاست قوه قضائیه
بر این مسأله نبوده است، اما تعداد مراجعان ساختمان هاي قضایی به شدت کاهش یافته است و به همین دلیل علاوه بر کاهش

 
اشتباهات، سرعت رسیدگی هم افزایش یافته است. 

 
پرونده تخلفات احتمالی فولاد مبارکه در استان بررسی نمی شود 

رئیس کل دادگستري استان اصفهان پیرامون سوالی در خصوص ابراز تخلفات احتمالی مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه عنوان کرد: این
پرونده در سطح ملی است و در استان اصفهان پرونده اي تشکیل نشده و در تهران بررسی خواهد شد، به همین دلیل از جزییات آن
اطلاعاتی نداریم اما آنچه اهمیت دارد این است که با توجه به مسأله تولید و کارگران مشغول در این صنایع باید بدون ضرر رسیدن به

 
تولید و اشتغال کارگران به آن رسیدگی شود. 

وي همچنین با اشاره به اقدامات صورت گرفته در زمینه مسأله آب به ویژه در زمان سفر آیت االله رئیسی به استان اظهار داشت: پیش
از تأمین آب کشاورزي باید توجه کرد که تأمین آب شرب مردم دچار مشکل نشود، مسأله آب موضوع ملی است و همه استان هاي

 
مربوطه باید با وحدت براي بازگشت منابع آبی که در حال هدر رفتن به خلیج فارس است، به حوزه تلاش کنند. 

 
آخرین وضعیت شرکت آرد جرعه 

حبیبی پیرامون مشکلات شرکت آرد جرعه با بیان اینکه مدیران این شرکت خودشان در ابتدا درخواست ورشکستگی کردند، افزود:

 
مدیران این شرکت خواستار قرارداد ارفاقی بودند که این اقدام صورت گرفت. 

رئیس کل دادگستري استان اصفهان همچنین در پایان با تأکید بر اهمیت مطالبه گري و حمایت قوه قضائیه از مطالبات مردم، لزوم

 
توجه به جلوگیري از تهمت و افترا را نیز متذکر شد. 

انتهاي پیام/63119/ر30/



بهره مندي بیش از 60 هزار سرباز از آموزش هاي مهارتی
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63 هزار و 507 سرباز در 9 ماهه سال جاري از آموزش هاي مهارتی سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور بهره مند شدند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما؛ به نقل از مرکز روابط عمومی و
اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، حبیب عرفان منش،
مدیرکل دفتر راهبري اجراي آموزش این سازمان با اعلام این خبر
گفت: با وجود محدودیت هاي شیوع کرونا، سازمان آموزش فنی و
حرفه اي توانسته است با همکاري قرارگاه مهارت آموزي ستاد کل
نیرو هاي مسلح، براي آموزش مهارت به سربازان گام هاي مثبتی

 
بردارد. 

وي هدف از ارائه آموزش هاي مهارتی به سربازان را تامین نیاز هاي
نیرو هاي مسلح به کارکنان وظیفه ماهر و کمک به اشتغال پذیري و

 
تسهیل براي ورود به بازار کار اعلام کرد. 

عرفان منش افزود: تا پایان آذر سال جاري 63 هزار و 507 نفر دوره معادل 10 میلیون و 283 هزار و 318 نفر ساعت آموزش مهارت
در یگان هاي تحت امر ارتش جمهوري اسلامی (آجا)، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی (سپاه)، نیروي انتظامی (ناجا) و کارگاه هاي

 
زیرمجموعه وزارت دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح (ودجا) ارائه شده است. 

وي تصریح کرد: براي سربازان آجا، 21 هزار و 113 نفر دوره (معادل 3 میلیون و 638 هزار و 920 نفر ساعت)، براي سربازان ناجا، 19
هزار و 884 نفر دوره (معادل سه میلیون و 143 هزار و 878 نفر ساعت)، براي سربازان سپاه، 20 هزار و 36 نفر دوره (معادل 3
میلیون و 146 هزار و 159 نفرساعت)، براي سربازان ودجا، یک هزار و 918 نفردوره (معادل 253 هزار و 379 نفرساعت) و 556 نفر

 
دوره آموزش (معادل 100 هزار و 982 نفر ساعت) در سایر بخش هاي مرتبط، آموزش مهارتی ارائه شده است. 

عرفان منش در ادامه گفت: 32 هزار و 484 سرباز آموزش دیده در آزمون هاي سنجش مهارت شرکت نموده اند که 11 هزار و 219

 
نفر موفق شده اند در آزمون کتبی و نهایی (عملی) قبول شوند و بقیه سربازان در حال ورود به تشریفات سنجش مهارت هستند. 

وي در ادامه افزود: 10 هزار و 593 نفر سرباز نیز در بدو ورود به خدمت سربازي، در آزمون ادواري سنجش مهارت شرکت کردند که

 
تعداد 2 هزار و 134 نفر از این تعداد در آزمون نهایی قبول شده اند. 

مدیرکل دفتر راهبري اجراي آموزش سازمان آموزش فنی و حرفه اي با اشاره به تنوع دوره هاي آموزشی اجرا شده براي سربازان چند
نمونه از حرفه ها از جمله: متصدي خدمات حفاظتی و مراقبتی، پیرایشگر مردانه، کاربررایانه، تعمیر موتورخودروي بنزینی، آشپزي،
سرویس و نگهداري خودرو، سیم کشی مدار هاي پایه ساختمان (روکار و توکار)، لوله کش و نصاب وسایل بهداشتی، نانوایی نان

 
سنتی، جوشکاري و عکاس دیجیتال را نام برد. 

وي با اشاره به توسعه روش مهارت آموزي در محیط کار واقعی با استفاده از کارگاه هاي تولیدي و خدماتی متعلق به نیرو هاي مسلح
در شرایط شیوع بیماري کرونا، پیگیري آموزش هاي مجازي براي دسترسی بهتر سربازان به مهارت آموزي به ویژه در مناطق مرزي و

کمتر برخوردار کشور را مورد تاکید قرار داد.



بایدن و مسئله کرونا
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جو بایدن زمانی قدرت را در دست گرفت که آمریکا با بحران فوري بهداشت و سلامت مربوط به شیوع ویروس کرونا روبروست
و این مساله فشار زیادي را به تیم بهداشت و سلامت وي وارد کرده تا از هم اکنون به فکر چاره اندیشی باشند.

 
>>> چالش ها و مواضع جو بایدن درباره مسائل کلیدي چیست؟ 

 
>>> بایدن و مساله فلسطین 

 
>>> آغاز عصر مبهم بایدن 

 
>>> آغاز ریاست جمهوري بایدن زیر سایه بحران ها 

به گزارش سرویس بین الملل خبرگزاري صدا و سیما؛ «سید یاسر موسوي نیا» کارشناس مسائل آمریکا در یادداشتی پیرامون چالش
هاي پیش روي جو بایدن در خصوص کرونا نوشت، شمار موارد فوتی ثبت شده بر اثر کرونا در آمریکا چهارصد و پنجاه هزار نفر نزدیک
شده است و هر ساعت بر شمار جان باختگان و موارد ابتلا به بیماري کووید-19 در این کشور افزوده می شود، هر چند تنها یک هفته
از روي کار آمدن دولت جدید «جو بایدن» در آمریکا می گذرد و از لحاظ منطقی نمی توان دولت را به دلیل بسیار از مشکلات کنونی

 
مقصر دانست اما چنین مشکلاتی در اقتصاد بازتاب یافته و سرنوشت سیاسی بایدن را تهدید می کند. 

 
 

 
وضعیت کرونا در آمریکا 

بر اساس اعلام پایگاه اینترنتی معتبر «ورلد مترز»، شمار مبتلایان به ویروس کرونا (بیماري کووید 19) در آمریکا به 26 میلیون و
512 هزار و 193 نفر افزایش یافته است که از این تعداد، 16 میلیون و 199 هزار و 572 بیمار کرونایی بهبود یافته و 447 هزار و
459 تن جان باختند. همچنین؛ در شبانه روز گذشته، 169 هزار و 33 نفر دیگر در آمریکا به کرونا مبتلا شدند و 3 هزار و 652 تن

 
نیز جان باختند. 



 
 

براساس جدول پایگاه اینترنتی ورلد مترز؛ بیشترین موارد ثبت شمار مبتلایان به بیماري کووید 19 در ایالت هاي آمریکا، به ترتیب،
ایالت کالیفرنیا با 3 میلیون و 279 هزار و 921 مورد، ایالت تگزاس با 2 میلیون و 355 هزار و 309 مورد، ایالت فلوریدا با 1 میلیون و
698 هزار و 570 مورد، ایالت نیویورك با 1 میلیون و 432 هزار و 343 مورد و ایالت ایلینوي با 1 میلیون و 120 هزار و 528 مورد

 
ابتلا به ویروس کرونا هستند. 

 
 

 
کرونا و معضل تولید و توزیع واکسن 

خوشبینی ناشی از تایید مجوز استفاده از نخستین واکسن هاي کووید-19 در آمریکا کاهش یافته است و این امر می تواند به معناي



مشکلاتی باشد که دولت جو بایدن با آن مواجه است.شمار مرگ ناشی از ویروس کرونا در آمریکا به 80 هزار نفر در ماه ژانویه رسیده و

 
آن را به مرگبارترین ماه در این کشور تبدیل کرده است. 

 
 

این فشار جدید همچنین دانشمندان را نگران کرده است؛ نگرانی که شامل ویروس جهش یافته در انگلیس می شود که شدت سرایت
و احتمالا میزان کشندگی آن بیشتر از ویروس هاي قبلی است. «راشل ولنسکی» رئیس جدید مرکز کنترل و پیشگیري بیماري ها در
آمریکا در این باره گفت، روند کنونی نشان می دهد شمار جانباختگان کرونایی در آمریکا تا 20 فوریه (2 اسفند) به 500 هزار نفر

 
خواهد رسید. 

ثبت نام براي دریافت واکسن مشکلاتی را در آمریکا ایجاد کرده است و مقامات ایالتی از فقدان شفافیت درباره این که چه تعداد
واکسن در چه بازه زمانی در اختیار خواهند داشته شکایت دارند. هر چند تنها یک هفته از روي کار آمدن دولت جدید در آمریکا می
گذرد و از لحاظ منطقی نمی توان دولت را به دلیل بسیار از مشکلات کنونی مقصر دانست، اما چنین مشکلاتی در اقتصاد بازتاب یافته

 
و سرنوشت سیاسی بایدن را تهدید می کند. 

«جن ساکی» سخنگوي مطبوعاتی کاخ سفید روز سه شنبه در جمع خبرنگاران گفت بایدن در پیشنهاد واکسیناسیون یک و نیم
میلیون به جاي رقم قبلی بیان شده به میزان یک میلیون نفر، به طور مشخص آن را به عنوان هدف تعیین نکرده است. او در واقع

 
نگفت که هدف جدید این است بلکه تنها امیدواري کرده که بتوان بیشتر از این تعداد را واکسینه کرد. 

بایدن مدعی است که 300 میلیون آمریکایی می توانند تا ابتداي پاییز 1400 واکسینه شوند از یک جهت این موضوع خوشبین کننده

 
است، اما همچنین تاکید دارد که به چه زمان طولانی نیاز خواهد بود تا زندگی یا اقتصاد باز هم به روال عادي خود بازگردد. 

مردم آمریکا با وجود واکسن کرونا خوشبین نیستند. نظرسنجی موسسه یوگاو و اکونومیست که روز چهارشنبه منتشر شده نشان داده
که فقط 17 درصد آمریکایی ها بر این باورند که «بدترین بخش همه گیري پشت سر گذاشته شده است». تقریبا دو برابر این تعداد
(31 درصد) بر این باورند که «همه گیري کرونا وخیم تر خواهد شد. دو سوم از آن ها گفتند که «اکنون در بدترین بخش» جنگ با

 
کرونا بسر می برند. 

ممکن است روند واکسیناسیون در آمریکا بهتر شود و جهش ویروس جدید تاثیرات کمی بر جاي بگذارد و با کاهش تهدید سلامت

 
اقتصاد بهتر شود، اما فعلا همه این مسائل در وضعیت نامعلومی بسر می برند. 

 
کلاهبرداري فایزر 

براساس اسناد محرمانه و سري که در اثر یک حمله سایبري به آژانس دارویی اروپا (EMA) بر ملا شده است و نشریه لوموند و سایت



علمی "علوم و آینده" آن را منتشر کرده اند؛ 20 مورد ناهنجاري و نقص کیفی بسیار آشکار در دوز هاي مختلف واکسن هاي تولیدي

 
توسط شرکت هاي فایزر و بیون تک وجود دارد. 

 
 {sepehr_media_5961066_350_250$}

آژانس دارویی اروپا اعتراف کرد که کیفیت دوز هاي تجاري که تحویل برخی کشور ها شده به مراتب پایین تر از دوز هایی بوده که در
مراحل ساخت واکسن مورد آزمایش قرار گرفته بودند. بر اساس اطلاعات محرمانه اي که در اختیار رهبران اروپایی قرار گرفته است؛
واکسن هاي فایزر با غلظت و کیفیت پایین نه تنها از خواص ایمن سازي بدن در مقابل ویروس کرونا برخوردار نیست بلکه عوارض
بسیار خطرناکی هم می تواند داشته باشد. شاید علت اصلی توقف توزیع واکسن فایزر در اروپا آنهم پس از گذشت یک ماه از شروع

 
واکسیناسیون کرونا همین موضوع باشد. 

 
کرونا و پیامدهاي اقتصاد 

رونق خرده فروشی ها در آمریکا در دو ماه گذشته پایین تر از سطح انتظارات بوده است. گزارش ماهانه جدید درباره بیکاري در آمریکا
نشان می دهد که براي اولین بار در 8 ماه گذشته این کشور با کاهش اشتغال در ماه دسامبر مواجه بوده است. هر گونه وخامت بیشتر

 
اوضاع می تواند سرمایه سیاسی بایدن را با سرعت بیشتري نابود کند. 

 
 

این امر می تواند دولت بایدن را در طولانی شدن وخامت اقتصادي مقصر بشناسد همان طوري که محبوبیت باراك اوباما در اولین دوره
ریاست جمهوري اش پایین آمد. کاهش محبوبیت اوباما به دلیل بحران مالی بود که در دولت قبلی بروز کرده و به مشاغل لطمه زده

 
بود. 

اکنون توافق بر این است که رونق سریع اقتصادي در آمریکا بشدت بعید است. بایدن با پیشنهاد بسته نجات 1.9 تریلیون دلاري تلاش
هایی را براي جبران تاثیرات اقتصادي کرونا بکار بسته است، اما این پیشنهاد که شامل پرداخت مستقیم 1400 دلار براي میلیون ها

 
آمریکایی و ارتقاي حداقل دستمزد به 15 دلار در ساعت است با آینده اي نامعلوم در کنگره مواجه است. 

«برایان دیز»، مشاور اقتصادي کاخ سفید به تازگی هشدار داده است آمریکا بدون اقدامی تعیین کننده، با خطر افتادن در «چاله بسیار
خطرناك اقتصادي» رو به روست. وي از کنگره خواست بسته حمایتی گسترده تر مربوط به کرونا را در سریع ترین فرصت ممکن

 
تصویب کند. 

بر اساس آمار و ارقامی که وزارت بازرگانی آمریکا روز پنجشنبه منتشر کرد، اقتصاد این کشور سال 2020 همزمان با شیوع کرونا سه
ممیز پنج دهم درصد کاهش یافت. این بیشترین کاهش تولید ناخالص داخلی آمریکا از سال 1946 است. کنگره پایان سال گذشته
پس از ماه ها بن بست بر سر اندازه و دامنه بسته حمایتی کرونا، بسته اي 900 میلیارد دلاري را تصویب کرد. اما کارشناسان اقتصادي



 
و برخی از قانونگذاران می گویند این بسته براي تقویت اقتصادي آسیب دیده کافی نیست. 

«استیو منوچین»، وزیر خزانه داري آمریکا، چند روز پیش هشدار داده بود که اگر محدودیت هاي کاري مرتبط با ویروس کرونا ادامه

 
پیدا کند به اقتصاد ایالات متحده آسیب دایمی وارد خواهد شد. 

 
کرونا و معضل بیکاري 

از زمان آغاز همه گیري کرونا در آمریکا تا کنون نزدیک به 4 میلیون شغل از بین رفته و آمار بیکاري در این کشور سه برابر شده
است. شواهد گسترده نشان می دهد همه گیري کرونا ضربه سنگینی به اقتصاد آمریکا وارد کرده و سبب از بین رفتن میلیون ها شغل

 
در این کشور شده است. 

 
 

جو بایدن در سخنانی در کاخ سفید گفت: بیکاري هر روز در حال بیشتر شدن است. بحران در حال شدت گرفتن است. فقط در هفته
گذشته 900 هزار نفر در آمریکا براي دریافت بیمه بیکاري درخواست کردند و 30 میلیون آمریکایی در این هفته غذاي کافی براي

 
خوردن نداشتند. وي در بخش دیگري از سخنانش گفت: باید همین حالا اقدام کرد. هیچ جایی براي تاخیر نیست. 

براساس بررسی هاي موسسه اعتبار سنجی مودیز احتمال دارد تا پایان سال جاري (2021) چهار میلیون فرصت شغلی دیگر از دست
برود. براساس ارزیابی وال استریت اگر همین حالا اقدام کنیم یک سال بیشتر طول خواهد کشید تا به وضعیت اشتغال دائم بازگردیم.»

براساس آمار فصلی ارائه شده اداره آمار کار آمریکا، تعداد افراد بیکاري که در این کشور براي همیشه شغل خود را از دست داده اند با

 
افزایش 345 هزار نفري در ماه سپتامبر (شهریور) به بالاترین میزان در 7 سال گذشته رسیده است. 

این بدان معناست که آنچه که بسیاري از افراد در ابتداي شیوع کرونا به صورت خوش بینانه نسبت به از دست دادن شغلشان به عنوان

 
موقت نگاه می کردند، نادرست بوده و درواقع آن ها براي همیشه از کار بیکار شده اند. 

 
کاهش تولید ناخالص داخلی آمریکا به علت شیوع کرونا 

براساس آمار هاي ارائه شده توسط وزارت بازرگانی آمریکا، تولید ناخالص داخلی امریکا از 2.1 درصد سه ماه اخر سال 2019 به منفی
4.8 درصد سه ماه اول 2020 رسیده است. کاهش نرخ ناخالص داخلی در سه ماه اخیر بدترین کاهش در یک دهه آمریکا است، اما
کارشناسان اقتصادي بر این باورند که این کاهش تازه تاثیرات اولیه کرونا بر اقتصاد است و باید انتظار کاهش بیشتر اقتصاد در ماه هاي

 
آینده باشیم. 



 کاهش نرخ تولید ناخالص داخلی آمریکا نشان می دهد که
اقدامات مهارکنده ویروس کرونا مانند حفظ فاصله گذاري اجتماعی، تعدیل نیرو و بستن مشاغل تاثیر چشم گیري بر اقتصاد آمریکا
داشته است. از ابتداي سال 2014، هنگامی که اقتصاد 1. 1٪ سقوط کرد، تاکنون تولید ناخالص داخلی آمریکا به هیچ وجه کاهش

 
نیافته و از اوج رکود اقتصادي بزرگ در سال 2009، هیچ افتی در این سطح نداشته است. 

با در نظر گرفتن تبعات کرونا بر اقتصاد، کارشناسان براي سه ماهه اول آمریکا کاهش حدود چهار درصدي را پیش بینی می کردند و

 
انتظار می رود که روند کاهش تولید ناخالص داخلی در آمریکا در سه ماه دوم سال 2020 بدتر از سه ماه اول برسد. 

 
آثار کرونا علیه اقلیت هاي آمریکا 

ویروس کرونا که در ایالات متحده جان بسیاري را گرفته، نوك پیکان خود را به سمت جامعه سیاهپوستان گرفته؛ در واقع نابرابري
هاي نژادي در هدف گیري کرونا علیه پرچمداران حقوق مدنی سیاه پوستان بی تاثیر نبوده است. در میان مبتلایان به کرونا، افراد
مسن سیاهپوست بیش از همتایان سفیدپوست خود در معرض خطر مرگ ناشی از ابتلا به کووید-19 قرار دارند. در میان این رنگین
پوستان، کشیش ها، مجریان و دست اندرکاران سرشناسی نیز وجود دارند که نقش برجسته اي در مبارزات حقوق مدنی و فرهنگی

 
براي جوامع خود ایفا کرده اند. 

 تاریخ نژادپرستی در آمریکا حتی در حوزه مسائل پزشکی و عدم
اعتماد به دولت فدرال سبب شده که برخی سیاه پوستان و لاتین تبار هاي آمریکایی نسبت به واکسیناسیون کووید-19 نیز تردید
داشته باشند. امري که با وجود آمار بالاي ابتلا در میان جوامع سیاهپوستان و لاتین ها، موجب افزایش نگرانی مقام هاي بهداشتی

 
آمریکا از امتناع پذیرش دریافت واکسن توسط این افراد شده است. 

مرکز کنترل و پیشگیري بیماري هاي آمریکا پیشتر اعلام کرد، احتمال بستري شدن مبتلایان سیاهپوست و لاتین تبار آمریکایی به

 
بیماري همه گیر، چهار برابر بیشتر از سایر شهروندان این کشور است. 

براساس برنامه تحقیقاتی «تعقیب کرونا»، نرخ مرگ و میر سیاه پوستان بر اثر کرونا 2.4 برابر بیشتر از سفیدپوستان در آمریکا است.



براساس نتایج این تحقیقات سرخ پوستان و لاتین تبار ها نیز در آمریکا 1.5 برابر بیشتر از سفید پوستان بر اثر کرونا جان خود را از

 
دست می دهند. 

سیاه پوستان آمریکا با آمار بسیار بالاتري نسبت به دیگر اقلیت ها از این بیماري جان خود را از دست می دهند؛ به این ترتیب که
سیاه پوستان 13 درصد جمعیت آمریکا را تشکیل می دهند، اما 27 درصد جان باختگان کووید-19 را در بر می گیرند، در مقابل 60

 
درصد جمعیت آمریکا سفیدپوست هستند، اما 49 درصد قربانیان کووید-19 از سفیدپوستان هستند. 

بر اساس آمار منتشر شده از مرکز همکاري کووید (COVID Collaborative)، انجمن ملی پیشرفت رنگین پوستان (NAACP) و
سازمان غیر دولتی لاتین هاي ئونیدوس آس (UnidosUS) فقط 14 درصد از سیاهپوستان آمریکایی از ایمن بودن واکسن کرونا
اطمینان داشته و تنها 18 درصد این جامعه معتقدند که واکسن موثر خواهد بود. آمار ها بیانگر این است که لاتین تبار هاي آمریکایی
از سیاهپوستان خوش بین تر بوده؛ به طوري که 34 درصد از این گروه به واکسن کرونا اطمینان داشته و 40 درصد نیز آن را موثر می

 
دانند. 

نابرابري هاي بلند مدت در نظام بهداشت و درمان آمریکا که از دهه ها قبل در این کشور ریشه دوانده، در یکسال اخیر با شیوع
ویروس کرونا بسیار نمایان تر از گذشته خود را نشان می دهد. در واقع بخشی از جمعیت آمریکا در حال کشمکش و چالش براي
دسترسی کافی به نظام بهداشتی و درمانی آمریکا هستند و از گذشته این موضوع وجود داشته و در حال حاضر این شرایط بدتر شده

 
است. 

 
مبارزه دولت بایدن با کرونا 

جو بایدن راهبرد ملی خود را براي مبارزه با بیماري همه گیر کرونا را ارائه، و چند فرمان اجرایی امضا کرده است، از جمله براي بهبود
زنجیره عرضه براي مقابله با بیماري، توسعه درمان کرونا، و الزامی کردن ماسک زدن و رعایت فاصله اجتماعی در همه ساختمان هاي

 
فدرال، همه اراضی فدرال، و توسط کارکنان و پیمانکاران فدرال. 

 
 

«دارل وست»، کارشناس بلندپایه مؤسسه بروکینگز به شبکه خبري شینهوا گفت: «صد روز اول ریاست جمهوري بایدن به طور عمده
به مبارزه با کرونا و واکسیناسیون اختصاص خواهد یافت. بایدن قول داده است بیش از 100 میلیون نفر را طی این دوره واکسینه کند

 
و دولتش بر اساس توانایی اش در تحقق این هدف قضاوت خواهد شد.» 

بایدن اوایل این هفته گفت پیش بینی می کند آمریکا بتواند ظرف سه هفته روزانه یک میلیون و 500 هزار نفر را واکسیناسیون کند



- یعنی حدود 500 هزار نفر بیشتر از آنچه در ابتدا برنامه ریزي شده بود.طرح توزیع واکسن دولت قبلی از این رو مورد انتقاد قرار
گرفت که اجراي آن به مسئولان شهري و مناطق واگذار شده بود؛ مسئولانی که در طرح هاي واکسیناسیون، به ویژه در این مقیاس

 
وسیع ذره اي هم تجربه نداشتند. 

«کِلِی رامزي»، پژوهشگر بلندپایه «مرکز مطالعات بین المللی و امنیتی» در دانشگاه مریلند تصریح کرد توزیع واکسن از زمان شروع
در دسامبر، به طور منظم افزایش یافته است.وي به شینهوا گفت: در دولت ترامپ، «ارکان یک طرح وجود داشت، اما کاخ سفید هیچ
تلاشی در هماهنگی (اجراي برنامه واکسیناسیون) نداشت. در نتیجه، تیم خود بایدن دارد از پایه شروع می کند، و قطعاً آن ها می

 
توانند به سرعت بهتر از ترامپ عمل کنند.» 

 
نگرانی از افزایش گونه هاي جدید ویروس 

شیوع گونه هاي مسري تري ویروس کرونا موجب تشدید نگرانی درباره بروز موج جدید بیماري در سراسر کشور شده و به

 
واکسیناسیون فوریت بیشتري بخشیده است. 

 
 

وزارت بهداشت و کنترل محیط زیست ایالت کارولیناي جنوبی روز پنج شنبه اعلام کرده بود که نخستین موارد ابتلا به گونه هاي

 
جدید ویروس -که به تازگی در آفریقاي جنوبی مشاهده شد-، در کارولیناي جنوبی تایید شده است. 

دکتر «آنتونی فائوچی»، متخصص برجسته بیماري هاي عفونی در آمریکا روز جمعه در نشست خبري کارگروه کاخ سفید در امور
مقابله با کرونا گفت: این «زنگ خطر» است که نتایج آزمایش هاي بالینی جدید (واکنس کروناي تولید شرکت) جانسون اند جانسون

 
نشان داد واکسن این شرکت در برابر گونه ویروسی که در آفریقاي جنوبی در حال شیوع است، تاثیر کمتري دارد. 

شرکت جانسون اند جانسون در این باره اعلام کرد سطح حفاظت واکسن کروناي جانسون اند جانسون در برابر ابتلاي خفیف تا شدید

 
کرونا 28 روز پس از تزریق واکسن در آمریکا 72 درصد، در آمریکاي لاتین 66 درصد، و در آفریقاي جنوبی 57 درصد بود. 

«راشل والسنکی»، مدیر «مرکز کنترل و پیشگیري بیماري» که در نشست خبري کاخ سفید حضور داشت گفت 379 مورد از ابتلا به
یک گونه دیگر، که نخستین بار در انگلیس شناسایی شد، اکنون در 29 ایالت تایید شده است. والنسکی نیز از آمریکایی ها خواست به
ماسک زدن و رعایت فاصله اجتماعی ادامه دهند، و از سفر بپرهیزند.دکتر فائوچی گفت این ویروس همچنان جهش خواهد یافت، و
تولیدکنندگان واکسن باید «به قدري فِرز باشند که بتوانند در صورت لزوم فرمول واکسن خود را متناسب با جهش ویروس تغییر

 
دهند.» 

 
دردسر هاي کرونایی جو بایدن 

واکسن اولین مشکل از مشکلات متعددي است که دولت جدید باید به آن رسیدگی کند. این در حالی است که دولت نه تنها با

 
بیماري کرونا، بلکه با زیان اقتصادي مقابله می کند که به علت تعطیلی هاي کامل و اعمال محدودیت هاي سراسري اعمال شد. 



 
 

«کریستوفر گالدییِر»، استادیار دانشکده سنت انسلِم، به شینهوا گفت دستیابی به هدف تعیین شده براي توزیع واکسن، «محک اولیه و
بزرگی است، اما تنها محک نیست. به موازات واکسیناسیون افراد بیشتر، این سؤال وجود دارد که طرح حمایتی دولت چگونه خواهد
بود، تا چه وسیع خواهد بود، و چه تعداد اهداف مربوط به سیاست را می توان در آن گنجاند. فکر می کنم اگر آن ها اشتباهاتشان را
سریع اصلاح کنند و زندگی آمریکایی ها به تدریج به شروع به بازگشت به زمان قبل از کرونا کند، کندي عملکرد در روز هاي نخست

 
قابل اغماض خواهد بود.» 

 
محدودیت هاي کرونایی بایدن 

جو بایدن، 21 ژانویه با امضاي مجموعه اي از فرمان هاي جدید، وعده داد با بسیج حداکثريِ همه نیروها، با همه گیري ویروس کرونا
که تا کنون نزدیک به نیم میلیون کشته در این کشور برجاي گذاشته است مقابله کند. او در چهارچوب این فرمان هاي 10گانه،

 
قرنطینه را براي همه مسافران هواپیما ها و استفاده از ماسک را در همه ساختمان هاي فدرال اجباري کرد. 

 
 

بایدن همچنین دستور داد تا براي همه مسافرانی که از خارج از این کشور به ایالات متحده می آیند، انجام تست کرونا «قبل از
عزیمت به ایالات متحده» و قرار گرفتن در قرنطینه «در بدو ورود به این کشور» اجباري شود.او با تاکید بر بسیج همه نیروها، وضعیت
کنونی آمریکا را «وضعیت جنگ» علیه کرونا و شیوه توزیع واکسن در دولت پیشین را یک «شکست وحشتناك» توصیف کرد و گفت:

 
«اسراتژي ما بر پایه علم است و نه سیاست یا انکار». 

 
حمایت مالی از سازمان جهانی بهداشت 

جو بایدن قول داد که براي تصمیم گیري در موضوعات مرتبط با کرونا، همواره رأي و نظر دانشمندان بویژه آنتونی فائوچی، متخصص
ایمنی شناسی و رئیس مؤسسه ملی آلرژي و بیماري هاي عفونی ایالات متحده را در نظر بگیرد و در اطلاع رسانیِ اخبار خوب و بد

مربوط به شیوع کرونا به آمریکایی ها نیز همواره وفادار به اصل شفافیت باشد. 



 
 

او هشدار داد که شیوع کووید19 به «سخت ترین و کشنده ترین مرحله» رسیده است و از آمریکایی ها خواست تا گرایش هاي

 
سیاسی خود را کنار بگذارند و «با همدیگر مقابل این زمستان سیاه ایستادگی کنند». 

دولت بایدن همچنین بر خلاف سیاستی که دونالد ترامپ در پیش گرفته بود، روز پنج شنبه (هفته گذشته) نقش رهبري سازمان
جهانی بهداشت در مقابله با همه گیري ویروس کرونا را ستود و بر حمایت مالی خود از این سازمان تاکید کرد. یک روز پیش از این
نیز دکتر فائوچی ضمن اعلام بازگشت ایالات متحده به این سازمان، بر تعهدات مالی واشنگتن در قبال سازمان جهانی بهداشت و

 
حمایت از برنامه جهانی کوواکس تاکید کرده بود. 

«آنتونی فائوچی» مدیر موسسه ملی بیماري هاي عفونی و آلرژي آمریکا، هشدار داد که تا دو ماه دیگر یعنی اواسط بهار، کروناي
انگلیسی به گونه غالب در آمریکا تبدیل خواهد شد. وي گفت: پیش بینی می شود که تا اواخر ماه مارس و اوایل آوریل، گونه انگلیسی
بیش از پیش در آمریکا شایع شود. البته فائوچی گفت هنوز مشخص نیست که این وضعیت درباره گونه آفریقاي جنوبی که حتی

 
عفونی تر نیز هست؛ صادق باشد. 

کروناي انگلیسی تاکنون به 28 ایالت آمریکا راه یافته و 315 آمریکایی را نیز مبتلا کرده است. سرعت انتشار این گونه بیشتر و قابلیت

 
بیماري زایی آن شدیدتر است حال آنکه در مقایسه با گونه هاي قبلی، جوانان بیشتري را درگیر می کند. 

 
نتیجه گیري 

تاکنون نزدیک به نیم میلیون آمریکایی به دلیل ابتلاي به بیماري همه گیر ناشی از ویروس کرونا درگذشته اند؛ تعطیلی مشاغل و
افزایش بیکاري اقتصاد را فلج کرده؛ تظاهرات گسترده براي عدالت نژادي شهر هاي بزرگ را به هم ریخته؛ دموکراسی آمریکایی به
خطر افتاده و تعداد زیادي از رأي دهندگان معتقدند بایدن با تقلب برنده انتخابات شده است. همه این ها در کنار دیدگاه منفی سایر

 
کشور ها و به ویژه متحدان آمریکا به نقش این کشور در عرصه بین الملل، شرایط دشواري را براي بایدن رقم زده است. 

برخلاف دونالد ترامپ که نه اعتقادي به کرونا داشت و نه برنامه مدونی براي مقابله با آن، جو بایدن اعلام کرده که تمرکز دولت او بر
مهار کرونا قرار دارد. پیوستن به سازمان جهانی بهداشت از اولین گام هاي او خواهد بود. او همچنین براي تحقق هدف مهار کرونا، یک
طرح اقتصادي و درمانی 1.9 تریلیون دلاري با هدف مقابله با ویروس و تاثیرات اقتصادي مطرح کرده است. او اندك زمانی پس اعلام
پیروزي اولیه خود در انتخابات یک تیم متشکل از 13 مشاور بهداشتی را گردهم آورد تا زنجیره قربانی شدن آمریکایی هاي به دلیل

 
ابتلا به کرونا را قطع کند. 

جو بایدن در حالی سکان ریاست جمهوري آمریکا را برعهده گرفت که شماري از مردم آمریکا واکسن کرونا تزریق کرده اند، اما بدون
شک ادامه واکسیناسیون، برخورد باهرگونه مشکلاتی که در این میان پیش بیاید، و رسیدگی به عواقب مختلف این بحران بزرگ، جزو

چالش هاي اصلی او خواهد بود.





اضافه شدن 160مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/11/11

مجري طرح هاي نیروگاه سیکل ترکیبی شرکت برق حرارتی گفت: فردا و با دستور رئیس جمهور بخش بخار نیروگاه شیروان
با ظرفیت 160 مگاوات به بهره برداري می رسد.

مجري طرح هاي نیروگاه سیکل ترکیبی شرکت برق
حرارتی گفت: فردا و با دستور رئیس جمهور بخش بخار
نیروگاه شیروان با ظرفیت 160 مگاوات به بهره برداري می

 
رسد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، علیرضا نصراللهی
امروز در نشست خبري در جمع خبرنگاران با بیان اینکه
این نیروگاه 1434 مگاوات ظرفیت دارد و در جنوب شرقی

خراسان واقع شده و جزو نیروگاه هاي بزرگ سیکل ترکیبی کشور است، اظهار کرد: این نیروگاه شش واحد 159 مگاواتی گاز و سه
واحد بخار 160 مگاواتی دارد،بخش گاز نیروگاه اواسط دهه 80 وارد مدار شده، واحد اول بخش بخار در سال 1397، واحد دوم سال

 
1398 و واحد سوم فردا و به صورت ویدئوکنفرانسی توسط رئیس جمهور به بهره برداري می رسد. 

وي با تاکید بر اینکه در نیروگاه سیکل ترکیبی، راندمان بالا و سوخت مصرف نمی شود. انرژي احتراق به عنوان انرژي اولیه تحویل
داده شده و در فرایندي نرمال تبدیل به انرژي الکتریکی می شود، تصریح کرد: راندمان نیروگاه 49 درصد و هزینه سه واحد بخار

 
نیروگاه شیروان مجموعا 2300 میلیارد تومان است. 

مجري طرح هاي نیروگاه سیکل ترکیبی برق حرارتی با بیان اینکه تمام تجهیزات ساخت این نیروگاه داخلی است، گفت: در یک
فرایند انتقال تکنولوژي از تمام ظرفیت ساخت داخل استفاده شده یعنی تمامی تجهیزات عمدتا توسط متخصصان ایرانی به منصه
ظهور آمده است. ابتداي دهه 80 قرارداد انتقال تکنولوژي به نیروگاه شیروان منعقد شد و ساخت، نصب و راه اندازي تماماً توسط

 
پرسنل ایرانی انجام می شود و تکنولوژي توربین هاي نیروگاه را یک مرحله قبل از تکنولوژي کلاس F است. 

نصراللهی درباره روند تولید و انتقال برق از این نیروگاه گفت: برق تولیدي این نیروگاه امکان انتقال به سایر استان هاي همجوار و
همچنین صادرات از مرزهاي شرقی را دارد، نیروگاه توسط دولت سرمایه گذاري شده و به لحاظ بالانس شبکه و همچنین واقع شدن

 
در مرز، استراتژیک است همچنین به لحاظ پایداري شبکه بسیار اهمتیت دارد. 

وي درباره برنامه توسعه نیرگاه هاي سیکل ترکیبی در کشور گفت: نیروگاه هاي حرارتی سه دسته هستند بخش بخار معمولی همانند
نیروگاه هاي شازند، سهند ورامین که حداکثر 44 درصد راندمان دارند. نیروگاه هاي ساده گازي 34 درصد راندمان دارند که قابلیت
تبدیل به سیکل ترکیبی را دارند، امروز در دنیا افزایش راندمان و تکنولوژي در نیروگاه هاي سیکل ترکیبی مطرح است. ما نیز وظیفه



 
داریم هرچه می توانیم در راستاي ارتقاء راندمان و تولید کشور در نیروگاه هاي سیکل ترکیبی گام برداریم. 

مجري طرح هاي نیروگاه سیکل ترکیبی برق حرارتی با بیان اینکه تمام نیروگاه هاي کلاس F جدید همزمان گازي و بخاري خواهند
بود، تصریح کرد: عمده پروژه ها سرمایه گذاري روي نیروگاه هاي سیکل ترکیبی و تبدیل به واحدهاي بخار است تا راندمان بهتري

 
داشته باشیم. 

نصراللهی با اشاره به استفاده از سوخت مازوت در نیروگاه ها گفت: در توربین هاي گازي و سیکل ترکیبی به هیچ عنوان اجازه استفاده
از حتی یک گرم مازوت را نداریم چون فرایند احتراق در توربین ها مستقیم است بنابراین فیلترهاي زیادي داریم که کوچکترین

 
آلودگی ایجاد نشود. در نیروگاه هاي بخاري حرارتی امکان سوزاندن مازوت وجود ندارد. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر در نیروگاه شیروان شش واحد گازي داریم که به دلیل محدودیت سوخت دو واحد گازي آن در مدار
است و فقط گازوئیل مصرف می کنیم، تاکید کرد: در نیروگاه به هیچ عنوان علاقه اي به سوزاندن سوخت مایع نیست مگر در شرایط

 
اضطرار، استفاده از سوخت مایع علاوه بر مشکل فیلتراسیون منجر به بالا رفتن هزینه تعمیرات و پایین آمدن راندمان می شود. 

نصراللهی با اشاره به اشتغال زایی در نیروگاه شیروان گفت: از ابتداي سال 1393 که عملیات اجرایی بخش بخار انجام شده به طور

 
متوسط 450 تا 650 نفر در روز مشغول به کار شده اند و به صورت مستقیم نیز 80 نفر در بخش بهره برداري مشغول به کار هستند. 

وي با بیان اینکه نیروگاه شیروان 100درصد دولتی است و دولتی خواهد ماند، اظهار کرد: البته اینکه نیروگاه به بخش خصوصی واگذار
نشود تابع سیاست هاي وزارت نیرو و اصل 44 است اما با توجه به اهمیت نیروگاه، به نظر می رسد دولتی بماند و بعید است که در

 
لیست خصوصی سازي قرار بگیرد. 

نصراللهی درباره کاربرد فیلتراسیون در نیروگاه ها گفت: نیروگاه هاي سیکل ترکیبی در ورودي سوخت فیلتر دارند . تلاش این است

 
که همه نیروگاه هاي کشور تبدیل به نیروگاه سیکل ترکیبی شوند. 

مجري طرح هاي نیروگاهی سیکل ترکیبی شرکت برق حرارتی با بیان اینکه راندمان متوسط شبکه نیروگاهی کشور 39 درصد است،

 
افزود: هدفگذاري شده که در سال 1399 رقم راندمان به 40 درصد برسد. 

پربیننده ترین تغییر رفتار خریداران نفت ایران با رفتن ترامپ مقصر پنهان قطعی برق +فیلم رمزگشایی از سخنان جنجالی زنگنه
آینده گازي ایران در خطر است شرط ورود به جایگاه هاي سوخت



مخالفت باپهناي باند،مخالفت با معیشت مردم است

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه سیاسی: محمدجواد آذري جهرمی وزیر ارتباطات و
فناوري اطلاعات در یادداشتی نوشت: دوسـت داشت
داستان خودش را بنویسد؛ اما افسوس که الف-با را دوست
نداشت. این یک خط حکایت دوري از ما نیست؛ همه
کسانی که می خواهند اقتصاد و معیشت رشد کند؛ اما
حاضر نیستند تا زیرساخت هاي اصلی آن مثل شفافیت یا
بازار؛ و مهم تر از آن ها زیرساخت دیجیتال کشور رشد

پیدا کند. در این دوره اي که به نام عصر دیجیتال شناخته می شود؛ زیرساختی تر از شفافیت و بازار، زیرساخت فناوري اطلاعات

 
است. 

زیرساختی که بدون توسعه آن، قطعاً شفافیت، بهره وري و رشد اقتصادي تحقق نمی یابد. زیرساخت دیجیتال پیش نیاز شکل گیري و
رشد هر بازاري است.بازار کامل و ایده آل با ویژگی هایی مانند «رفتارعقلایی»، «دسترسی به اطلاعات» (یا همان «عدم تقارن
اطلاعات» به زبان اقتصاد) یا «جابه جایی سریع عوامل تولید» در متون اقتصادي یاد می شود؛ اما بازار است که با ابزار دیجیتال می
تواند از همیشه بازارتر شود. پلتفرم هاي دیجیتال یعنی جایی که مشتریان اطلاعات کاملی دارند از قیمت هاي سایر عرضه کنندگان و

 
ویژگی هاي متمایزکننده آن کالا یا خدمت؛ فناوري اطلاعات است که امکان جابه جایی عوامل تولید را سریع تر فراهم می کند. 

اما این ویژگی هاي بازار در هیچ بازار فیزیکی به پاي بازارهاي مجازي و پلتفرم ها نمی رسد؛ جایی که مقایسه ها امکان پذیرتر می
شود. پهن باند به این معنا الفباي اصلی بازار است. دولت ها اگر می خواهند بازار را شکل دهند و از آن محافظت کنند چاره اي ندارند
جز آن که دسترسی پهن باند را تضمین کنند.وقتی از پهن باند صحبت می شود؛ از زیرساخت دسترسی مردم و فراگیرشدن بهره

 
گیري از ابزارهاي دیجیتال و نهایتاً پلتفرم هایی صحبت می شود که در دنیاي امروز جزء حیاتی بازارها هستند. 

مطالعات بانک جهانی نشان می دهد که توسعه پهن باند یکی از عوامل تأثیرگذار بر رشد اقتصادي است. مطالعات انجام شده روي
کشورهاي OECD نشان می دهد رشد 10 درصد در نرخ نفوذ اینترنت می تواند رشد اقتصادي نیروي کار را 0.035 درصد افزایش
دهد. این در حالی است که رشد 10 درصد پهن باند در این کشورها توانسته است بین 0.9 تا 1.5درصد درآمد سرانه را افزایش دهد.
بررسی اقتصادي کشورهاي با درآمد بالا در سال 2009 نشان داد به ازاي هر 10درصد رشد در پهن باند، 1.12 درصد رشد در تولید
ناخالص داخلی کشورها مشاهده شده است؛ در حالی که همین امر در کشورهاي با درآمد متوسط و پایین تا حد 1.38 درصد رشد در
GDP را نیز نشان می دهد. مطالعات اخیر (2017) در امریکاي لاتین نشان می دهد به ازاي افزایش هر 10 درصد نرخ نفوذ پهن باند،

 
رشد اقتصادي (تولید ناخالص داخلی) بین 1.2 تا 1.9درصد افزایش یافته است. 

به عبارتی در دنیاي امروز همان طور که سواد براي نوشتن ضروري است؛ پهن باند هم براي رشد اقتصادي پیش نیاز است! کسی که با

 
پهن باند مخالفت می کند؛ در حقیقت در حال مخالفت با رشد اقتصادي و معیشت مردم است. 

در سال 92 زمانی که دولت یازدهم کار خود را آغاز کرد نرخ نفوذ اینترنت در حدود 22درصد بود (داده هاي جهانی ITU)؛ در حالی
که کشورهاي توسعه یافته بالاتر از 70درصد و کشورهاي در حال توسعه نیز بسیار بالاتر از ایران در سطح 45درصد دسترسی قرار



داشتند، مانند ترکیه آن روزها. تعداد کل مشترکین پهن باند ثابت در آن روزها در حدود 5 میلیون و موبایل در حدود 300هزار مورد
بود. هرچند در آن زمان معناي پهن باند متفاوت از امروز بود و با رشد فناوري مدام معناي پهن باند (و سرعتی که پهن باند نامیده می
شود) نیز ارتقا می یابد. اما امروز تعداد مشترکین پهن باند در ایران از مرز 87 میلیون گذر کرده است. نرخ نفوذ بالاتر از متوسط

 
جهانی و کشورهاي هم سطح شده است (مثلاً آن تفاوت 50درصد با ترکیه برطرف شده است). 

به عبارتی ما نه تنها باید به اندازه کشورهاي دیگر توسعه پیدا می کردیم؛ بلکه باید جبران این شکاف، که با تحلیل هاي نادرست به
کشور تحمیل شده بود، نیز انجام می شد. جبران عقب ماندگی نیاز به توسعه سریع داشت و تحریم ها نیز بر این سنگینی می افزود.
این رشد عجیب منجر به آن شده است که امسال براي سومین سال متوالی ایران به عنوان یکی از دو کشور پررشد جهانی در حوزه
دسترسی پهن باند، بنا به محاسبات سازمان جهانی مخابرات (ITU) قرار گرفته است. فاصله اندك ایران با کشورهاي توسعه یافته
جهانی نشان دهنده رشد مناسبی است؛ رشدي که اگر پیش از کرونا محقق نشده بود؛ قطعاً سختی هاي این دوره را چندین برابر می

 
کرد. 

رشد اقتصادي دیجیتال در ایران وابسته به گسترش سطح دسترسی پهن باند امکان پذیر است. اقتصاد دیجیتال که تا زمان رشد نسل
سوم و چهارم اینترنت همراه در سال 95 سهمی نزدیک به 2درصد داشت در سال 97 به سهم 6.4درصد از تولید ناخالص داخلی
کشور رسید.پلتفرم هاي گسترده اقتصاد دیجیتال در کشور در سال هاي اخیر نه تنها سهم خوبی از اقتصاد کشور را در اختیار گرفته
اند؛ بلکه یکی از مهم ترین میزبانان نیروهاي نخبه و تحصیلکرده کشور نیز هستند. این شرکت ها اغلب بهترین میزبانان و جذب
کنندگان جوانان تحصیلکرده و خلاق کشور بوده اند و یکی از مهم ترین نیروهایی که توانسته گاهی تا حدي در برابر جذابیت هاي
مهاجرت این نیروها وضعیت را بهبود بخشد. هرچند ارزش پلتفرم هاي اقتصاد دیجیتال در سهم اشتغال نیروهاي کار با مهارت پایین و
متوسط نیز بسیار بالا بوده است.بررسی هاي جهانی بخوبی نشان می دهد پهن باند زیربناي رشد اقتصادي است؛ به همین دلیل اگر
کسی در مورد معیشت و اقتصاد صحبت می کند، اما با رشد دسترسی پهن باند مخالف است، نماد تناقض گویی است.اگر معیشت مهم
است؛ یعنی باید دسترسی پهن باند را گسترش داد و به عکس؛ اگر کسی با دسترسی پهن باند مخالفت کرد؛ او بدون تردید معیشت
مردم را نشانه گرفته است.به او که دوست دارد داستان خودش را بنویسد؛ باید از «الف» آغاز کنیم؛ اما او حتی «الف» را نمی گوید تا

 
مباد «ي» را بیاموزد! 

مرجع : روزنامه ایران



نخستین نشست کمیته آموزشهاي کوتاه مدت دانشگاه علمی کاربردي کرمانشاه

برگزار شد

شماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/11/11
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان کرمانشاه -

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علمی کاربردي استان کرمانشاه: نخستین نشست کمیته آموزش هاي کوتاه مدت این دانشگاه

 
هفته گذشته با حضور دکتر شرفی سرپرست واحد استانی و اکثریت اعضا برگزار شد. 

در این نشست دکتر شرفی دانشگاه را متولی مناسبی براي دوره هاي آموزشی کوتاه مدت دانست و گفت: با توجه به وجود ساختار

 
علمی و قانونمندي، دانشگاه بهترین محیط براي برگزاري دوره هاي آموزشی کوتاه مدت است. 

وي افزود: افراد دانش پذیر و خانواده هاي آنان با توجه به ماهیت دانشگاه این محیط را بهترین فضا براي آموزش دیدن قلمداد می

 
کنند. 

سرپرست دانشگاه علمی کاربردي استان کرمانشاه خاطرنشان کرد: دوره هاي آموزشی کوتاه مدت به دو دسته الزامی یعنی فرد براي
اشتغال خود باید آن دوره را بگذراند و جذاب یعنی دوره هاي آموزشی که مخاطبانی را به سمت خود جذب می نماید، تقسیم می

 
شوند. 

دکتر شرفی تصریح کرد: دوره هاي آموزشی کوتاه مدت با توجه به نیازهاي صنایع و حرفه هاي شغلی موجود در استان، باید تدوین و

 
برنامه ریزي شوند یا براساس دوره هاي از پیش تعیین شده در دانشگاه جامع علمی کاربردي، به اجرا درآیند. 

وي هدف نهایی از برگزاري دوره هاي آموزشی کوتاه مدت در دانشگاه جامع علمی کاربردي را رسیدن به مهارت شغلی شرکت
کنندگان یا افزایش مهارت شاغلان پس از دریافت مهارتهاي کاربردي دانست و افزود: دوره هاي آموزشی کوتاه مدت از نظر زمانی می

 
توانند ساعتی، روزانه، هفتگی و یک یا چند ماهه باشند. 

همچنین در این نشست دکتر شفیعی معاون علمی واحد استان کرمانشاه گزارشی از وضعیت برگزاري دوره هاي کوتاه مدت توسط
متقاضیان دانشگاه علمی کاربردي استان کرمانشاه را به آگاهی اعضاي کمیته رساند و آقاي حریري رابط آموزش هاي کوتاه مدت

 
واحد استان کرمانشاه توضیحاتی در خصوص موضوعات مربوط به دستور کار جلسه ارائه داد. 

در ادامه حضار پس از بیان نظریات خود و گفتگو و تبادل نظر پیرامون موضوعات مربوط به دستور کار جلسه مواردي را تصویب

 
نمودند. 

از مهمترین مصوبات این جلسه می توان به موافقت اولیه با 2 متقاضی جدید در حوزه آموزش هاي کوتاه مدت در گروه آموزشی
«فرهنگ و هنر» اشاره نمود. علاوه بر این در این نشست با برگزاري 17 عنوان دوره کوتاه مدت جدید در گروه هاي آموزشی



 
«مدیریت و خدمات آموزشی» و «فرهنگ و هنر» موافقت شد. 

 
 

 
 

 
 



 
 

کلید واژه ها: دوره آموزش کوتاه مدت دانشگاه علمی کاربردي استان کرمانشاه



رمز و رازهاي عدد 40

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/11/11

عدد چهل در فرهنگ دینی و اسلامی در میان سایر اعداد از جایگاه ویژه اي برخوردار است.

 
رمز و رازهاي عدد 40 عدد چهل در فرهنگ دینی و اسلامی در میان سایر اعداد از جایگاه ویژه اي برخوردار است. 

به گزارش گروه روي خط رسانه هاي برنا؛ اربعین از اعدادي است که در اعِراب، به جمع مذکر سالم شبیه است; یعنی در حالت رفعی
اربعون و در حالت نصبی و جرّي اربعین به کار می رود. این عدد براي مذکر و مؤنث یکسان است و به دو صورتِ عدد اصلی (40) و

 
ترتیبی (چهلم) می آید. 

 
در شکل گیري شخصیت انسان 

اهمیت چهل سالگی انسان قابل انکار نیست، چنانکه در روایات متعددي از پیامبر «ص» و معصومان آمده است: هنگامی که بنده به
چهل سالگی می رسد خداوند به دو فرشته مراقب او می گوید: ازاین پس بر او سخت بگیرید و همه کارهاي کوچک و بزرگ و زیاد و
کم را ثبت کنید. این روایات همه از این حقیقت خبر می دهند که شخصیت انسان تا چهل سالگی شکل گرفته و از آن پس تحولات

 
درونی در او سخت تر می شود. 

 
مشرب عرفا 

دانشمندان مسلمان به ویژه آنان که مشرب عرفانی دارند، به عدد چهل در زمینه خودسازي به دیده اهمیت می نگرند و براي این عدد

 
در فعلیت یافتن استعدادهاي انسان و کامل شدن ملکات اخلاقی و پیمودن درجات معرفت تأثیري ویژه قائل هستند. 

بنابه روایتی از امام صادق (علیه السلام) انسان در 33 سالگی به رشد کامل جسمانی خود می رسد و این رشد تا چهل سالگی ثابت

 
است و از آن پس، بدن رو به کاستی می رود 

 
منظر قرآن 

عدد چهل یا اربعین، از موضوعاتی است که در قرآن و روایات از جایگاه ویژه اي برخوردار است و تاکنون کتاب هاي فراوانی درباره آن

 
نوشته شده است. در قرآن کریم این واژه در چهار آیه و مرتبط با سه موضوع دیده می شود: 

1- در آیه 15 سوره احقاف از چهل سالگی انسان یاد شده و این که خداوند به همه انسان ها درباره نیکی به پدر و مادر سفارش کرده
است؛ اما فقط نیکوکاران به این سفارش الهی عمل و به پدر و مادر خود نیکی می کنند و این نیکی را تا رسیدن به رشد کامل خود و
رسیدن به چهل سالگی ادامه می دهند؛ آن گاه در چهل سالگی دعا می کنند و از خداوند توفیق می طلبند تا در برابر نعمت هایی که
ًـا ا و وضَعَتهُ کُره ًـ ا حَمَلَتهُ امُُّهُ کُره ًـ ینَا الاِنسـنَ بوِلدَِیهِ احِسـن خود و پدر و مادرشان از آن برخوردار بوده اند، شکرگزار او باشند : « ووصَّ

َّ



هُ و بلََغَ ارَبعَینَ سَنَۀً قالَ رَبِّ اوَزِعنی انَ اشَکُرَ نعِمَتَکَ الَّتی انَعَمتَ عَلَیَّ و عَلی ولدَِيَّ و انَ و حَملُهُ وفِصــلُهُ ثلَـثونَ شَهرًا حَتّی اذِا بلََغَ اشَُدَّ

 
ا ترَضـهُ و اصَلِح لی فی ذُرِّیَّتی انِیّ تُبتُ الِیَکَ وانی مِنَ المُسلِمین».  ًـ اعَمَلَ صــلِح

2- در آیه 26 مائده از چهل سال ممنوعیت ورود بنی اسراییل به سرزمین مقدس و چهل سال سرگردانی آن ها در قطعه اي از زمین
مَۀٌ عَلَیهِم ارَبعَینَ سَنَۀً یتَیهونَ فِی الاَرضِ فَلاتأَسَ عَلَی القَومِ الفـسِقین ». این ممنوعیت پس از آن بود خبر داده است:« قالَ فَاِنَّها مُحَرَّ
که موسی به قومش براي ورود به سرزمین مقدس فرمان داد؛ اما بنی اسراییل به این دلیل که در آنجا مردمی جبارند، ازاطاعت موسی
سر باز زدند وگفتند: تا آنان از آن جا بیرون نروند، ما هرگز وارد آن شهر نمی شویم. در تورات نیز داستان سرگردانی بنی اسراییل ذکر

 
شده است. 

 
حضرت موسی 

3- آیه 51 بقره نیز از میقات چهل شبه موسی خبر می دهد:« واذِ وعَدنا موسی ارَبعَینَ لیَلَۀً » که در آیه 142 اعراف به این صورت
ِّهِ ارَبعَینَ لیَلِۀً ». مفسران برآنند که آن چهل تفصیل داده شده است:« و واعَدنا موسی ثلَـثینَ لیَلَۀً و اتَمَمنـها به عشر فَتَمَّ میقـتُ رَب
شب در سی شب ذي القعده و دهه اول ذي الحجه بوده است؛ چنان که در روایاتی از امام صادق (علیه السلام) نیز بر این تعیین دلالت
دارد؛ اما آلوسی بدون استناد به دلیلی، این احتمال را که میقات در سی روز ذي الحجه و دهه اول محرم بوده نیز نقل کرده است.

 
میقات چهل روز و چهل شبه موسی در تورات آمده است. 

 
راز عدد چهل 

مفسران در ذیل هر یک از آیات پیشین درصدد بر آمده اند رازي متناسب با موضوع را براي عدد چهل بیان کنند. در آیه 15 احقاف از
کمال رشد انسان و چهل سالگی وي یاد شده است. بیش تر مفسران، کمال رشد را در 33 سالگی می دانند؛ ولی برخی آن را در همان

 
چهل سالگی دانسته اند. 

این روایات همه از این حقیقت خبر می دهد که شخصیت انسان تا چهل سالگی شکل گرفته، و از آن پس، تحولات درونی در او
سخت تر می شود؛ البته در حدیثی از امام صادق(علیه السلام) نیز آمده که خداوند افراد چهل ساله را گرامی می دارد . این روایت

 
شاید دستوري اخلاقی براي رعایت احترام اشخاصی باشد که داراي عمري چهل سال و بیش تر از آن هستند 

بنابه روایتی از امام صادق (علیه السلام) انسان در 33 سالگی به رشد کامل جسمانی خود می رسد و این رشد تا چهل سالگی ثابت

 
است و از آن پس، بدن رو به کاستی می رود. 

در هر صورت برخی، سر تأکید آیه بر چهل سالگی را این دانسته اند که از یک سو معمولاً عقل انسان در این سن کامل می شود و در
همین زمان حجت خداوند بر او تمام شده، جهالت جوانی از وي فاصله گرفته، حق واجب خداوند را در نیکی به پدر و مادر می شناسد

 
و از سوي دیگر در چهل سالگی صفات اخلاقی در وي قوي شده، از آن پس به آسانی از او جدا نمی شود. 

 
منظر روایات 

آن چه قابل انکار نیست، اهمیت این مرحله از عمر انسان است؛ چنان که در روایات متعددي از پیامبر(صلی االله علیه وآله) و معصومان
آمده است هنگامی که عمربنده به چهل سالگی می رسد، خداوند به دو فرشته مراقب او می گوید: از این پس بر او سخت بگیرید و



 
همه کارهاي کوچک و بزرگ و زیاد و کم او را ثبت کنید. 

در حدیث آمده است: کسانی که به چهل سالگی می رسند و توبه نمی کنند، شیطان دستی به صورت آن ها کشیده، می گوید: پدرم

 
فداي رویی که رستگار نمی شود. 

این روایات همه از این حقیقت خبر می دهد که شخصیت انسان تا چهل سالگی شکل گرفته، و از آن پس، تحولات درونی در او
سخت تر می شود؛ البته در حدیثی از امام صادق(علیه السلام) نیز آمده که خداوند افراد چهل ساله را گرامی می دارد . این روایت

 
شاید دستوري اخلاقی براي رعایت احترام اشخاصی باشد که داراي عمري چهل سال و بیش تر از آن هستند. 

آلوسی درباره سر چهل سال سرگردانی بنی اسرائیل می گوید: چهل سال، زمان لازمی بود که بنی اسرائیل از نادانی خود در مخالفت با

 
موسی(علیه السلام) دست بردارند. 

برخی دیگر نیز چهل سال را زمان لازم براي انقضاي نسل نافرمان بنی اسرائیل - که به اخلاق فاسد خو گرفته بودند - و نیز ظهور

 
نسل جدید از آنان دانسته و برآنند که پس از آن زمان، نسل جدید بنی اسرائیل وارد سرزمین مقدس شد. 

راز میقات چهل شبه موسی نیز روشن نیست؛ اما وجود این روایت از رسول خدا که فرمود: هر کس چهل روز اخلاص ورزد و اعمال
خود را براي خدا خالص گرداند، چشمه هاي حکمت از قلبش بر زبانش جاري می شود: « من اخلص الله اربعین صباحا جرت ینابیع

 
الحکمه من قلبه علی لسانه» 

نقل حدیث دیگري از رسول خدا(صلی االله علیه وآله) که فرمود: هرکس از امت من چهل حدیث مورد نیاز مردم در امور دین را حفظ
کند، خداوند او را در روز قیامت فقیه و دانشمند برمی انگیزد.توجه فقیهان و محدثان را به خود معطوف داشت، به طوري که کتاب

 
هاي زیادي در زمینه چهل حدیث نگاشته شد 

در کنار دو آیه میقات، سبب شده تا دانشمندان مسلمان، به ویژه آنان که مشرب عرفانی دارند؛ به عدد چهل در زمینه خودسازي با
دیده اهمیت بنگرند و براي این عدد در فعلیت یافتن استعدادهاي انسان و کامل شدن ملکات اخلاقی و پیمودن درجات معرفت

 
تأثیري ویژه قایل شوند. 

صدرالمتألهین شیرازي بر آن است که فقط پیامبران و اولیاي الهی از راز تعیین عدد چهل باخبرند؛ سپس به نقل نکته اي لطیف از
سهروردي، صاحب عوارف المعارف درباره راز آن می پردازد که خداي سبحان، گل آدم را در چهل روز سرشت؛ چنان که در حدیث
آمده: «خمرت طینه آدم بیدي اربعین صباحا» و او را به گونه اي متناسب با عالم شهادت و غیب آفرید و در هر صباح که مرتبه اي از
قوا و طبقه اي از اعضا را براي آبادانی جنبه شهادت (دنیایی) وي در او به ودیعه نهاد بین او و عوالم غیبی حجابی پدید آورد و او را به
نوعی از ساحت قدس الهی دور کرد؛ بنابراین براي بیرون آمدن وي از این حجاب ها و نزدیک شدن به آن ساحت یک اربعین اخلاص
در عمل لازم است. وي در ادامه، همین نکته را منشأ تعیین عدد چهل (چله نشینی ها) براي خلوت ها و ریاضت هاي عارفان دانسته

 
است. 

هم چنان که روایت پیشین، توجه عارفان را به خود جلب کرد، نقل حدیث دیگري از رسول خدا(صلی االله علیه وآله) که فرمود:
هرکس از امت من چهل حدیث مورد نیاز مردم در امور دین را حفظ کند، خداوند او را در روز قیامت فقیه و دانشمند برمی
انگیزد.توجه فقیهان و محدثان را به خود معطوف داشت، به طوري که کتاب هاي زیادي در زمینه چهل حدیث نگاشته شد. برخی



 
بیش از 72 کتاب و برخی دیگر افزون بر 90 کتاب در این موضوع یاد کرده اند. 

 
عدد 40 عدد چهل رمز و راز 

 
لینک کوتاه : کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

ویژه برنا 1399/11/11 11:50 اگر مردم احساس امید کنند پاي صندوق ها برمی گردند/ در لیست اجماع ساز شخصیت هاي ملی

 
وجود دارد/ باید در برخی سیاست ها تجدیدنظر شود 

1 1399/11/11 11:26 تیم جو بایدن قصد ماجراجویی نظامی در منطقه را ندارد/ هرگونه ماجراجویی علیه تاسیسات هسته اي ایران

 
با واکنش تند ایران همراه خواهد بود 

2 1399/11/11 09:11 برگزاري جشنواره نور امید اهالی تئاتر است/ در طی یک سال گذشته بیشتر در سوگواره هستیم تا جشنواره!/

 
برگزاري جشنواره تا حدودي سختی هاي سال قبل را خنثی می کند/مسئولین فکري براي بیمه بیکاري و اشتغال کنند! 

3 1399/11/11 07:00 اگر بخش نگاه نو حذف نمی شد «تروا» شانس بیشتري براي حضور در جشنواره داشت / نگاه نو براي

 
فیلمسازان جوان امیدبخش بود 

4 1399/11/11 07:00 جشنواره فجر ناجی خانواده تئاتر /خانواده تئاتر دست در دست هم دهند تا سالن هاي نمایش دوباره جان

 
بگیرند 

 
5 1399/11/11 06:58 سانسور در سینماي ایران 

6 1399/11/11 06:23 40 درصد خودروهاي تازه تولید شده در معاینه فنی رد می شوند/ بزودي خودروهاي پلاك تهران فقط در

 
تهران می توانند معاینه فنی اخذ کنند/وجود 9 میلیون موتورسیکلت فرسوده در کشور 

7 1399/11/11 06:21 وضعیت برجام خیلی پیچیده شده و به سادگی سال 2015 نیست/ وضعیت اعمال تحریم هاي غیر برجامی

 
توسط ترامپ باید مشخص شود 

8 1399/11/11 06:17 827 کلاس در مدارس تهران غیرایمن هستند/ مشکل اصلی تخریبی بودن سرانه آموزشی در تهران است/

 
استخدام 4200 نفر طی سال جاري 

 
9 1399/11/11 06:10 ارکان هیات رئیسه مجمع ملی جوانان انتخاب شدند/تبین اهداف یکساله مجمع ملی 

10 1399/11/11 06:00 عده اي با شکایت می خواهند براي کسانی که در معرض کاندیداتوري هستند پرونده درست کنند/ ما

 
خودي و غیر خودي داریم/ شکایت از وزرا بدعت ناصواب است 

 
11 1399/11/11 06:00 کدام بازیگران مرد رکوردار جشنواره فیلم فجر امسال هستند 
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سالانه بین 600 هزار تا 700 هزار نفر نیروي جدید کار به بازار وارد می شوند

منبع: چابک آنلاینشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/11/11

بر اساس گزارش ها، دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی
تشکیل می دهند.

 بر اساس گزارش ها، دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در

 
کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل می دهند. 

به گزارش چابک آنلاین به نقل از ایسنا، امروز در کشور با چالش اقتصادي و بیکاري جوانان تحصیلکرده روبه رو هستیم و بیسیاري از
فارغ التحصیلان به دلیل فقدان مهارت و عدم بهره مندي از آموزشهاي مهارتی در دوران تحصیل یا ارتباط ضعیف دانشگاه و صنعت در

 
یک رشته نامرتبط مشغول به کار شده و یا از معضل بیکاري رنج می برند. 

زمانی که فارغ التحصیلان وارد بازار کار می شوند شاید اطلاع کمی از مسایل مربوط به محیط کار داشته باشند در حالی که اگر به
موضوع مهارت به شکل هدفمند بپردازیم و بازنگري در نظام آموزش و تحول در حوزه صنعت، مهارت و تقاضاي بازار به وجود آید

 
زمینه تربیت نیروهاي خلاق و ماهر براي جامعه به وجود می آید. 

به گفته کارشناسان، افرادي که از تحصیل فارغ می شوند باید مهارت هاي کار را بیاموزند و از این طریق به سمت توانمندي اقتصادي

 
و اشتغال گام بردارند. 

مطابق گزارش هاي مرکز آمار در پاییز امسال سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران 40.2 درصد بوده است.

 
این سهم در بین زنان نسبت به مردان و نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی افزایش یافته است. 

علاء الدین ازوجی ـ مدیرکل دفتر سیاست گذاري و اشتغال وزارت کار می گوید: در حال حاضر دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در

 
کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل می دهند. 



 
به گفته وي سالانه بین 600 هزار تا 700 هزار نفر نیروي جدید کار به بازار وارد می شوند. 

 
 

آنطور که ازوجی گفته سیاست گذاري اشتغال وزارت کار بر اساس تبصره 18 بودجه، حفظ اشتغال، توسعه کسب و کار و برنامه هاي

 
بهبود وزارت کار است و بر اساس این تبصره از سال 1396 تا 1399 سالانه 450 هزار شغل ایجاد شده است. 

از نگاه بسیاري از کارشناسان پیوند فعالیت هاي آموزشی و پژوهشی با بخش صنعت براي تربیت و پرورش نیروهاي ماهر و خلاق و
آشنا با فرهنگ کار از دیرباز مورد توجه بوده است؛ ارتباط دانشگاهیان و صنایع به این دلیل از اهمیت بالایی برخوردار است که می

 
تواند در نرخ اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی اثرگذار باشد و آن را تا حد زیادي کاهش دهد. 

در حال حاضر دلیل اصلی بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نه به دلیل فقدان شغل، بلکه در بسیاري زمینه ها نبود مهارت لازم بوده

 
است. 

بیشتر تحصیل کردگان به دلیل عدم گذراندن دوره هاي مهارتی و عملی، توان ورود به بازار کار را ندارند و این ضعف به عدم اتصال
بنگاه هاي اقتصادي و مراکز دانشگاهی با یکدیگر بر می گردد در صورتی که اگر دانشجویان در کنار تحصیلات دانشگاهی، از

 
آموزشهاي مهارتی بهره مند شوند، روحیه کارآفرینی در آنها ایجاد می شود. 

کارشناسان بر این باورند که دانشگاه و صنعت مکمل یکدیگر درحوزه اشتغال به شمار می روند و پیوند میان صنعت و دانشگاه موجب
اشتغالزایی دانش آموختگان می شود. به طور حتم با تربیت دانشجویان ماهر و کارآفرین و جذب آنها در بنگاهها و صنایع معضل

بیکاري و اشتغال در کشور زودتر برطرف خواهد شد.



تفاهم نامه همکاري با بسیج سازندگی ایلام منعقد شد

منبع: میراث آریاشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ایلام، نورالدین
محسنی معاون صنایع دستی استان روز 11 بهمن 99 با
اعلام این خبر اظهار کرد: «تفاهم نامه آموزش، اشتغال و
کارآفرینی دوجانبه فی مابین اداره کل میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی سازمان بسیج سازندگی سپاه

 
امیرالمومنین (ع) استان منعقد شد.» 

او افزود: «هدف از انعقاد این تفاهم نامه توجه به منویات

 
مقام معظم رهبري، ایجاد اشتغال، کمک به پایداري تولید داخلی است.» 

محسنی صریح کرد: «از مصوبات این تفاهم نامه هماهنگی و همکاري هاي دوجانبه در راستاي آموزش و صدور گواهی هاي
آموزشی(کسب و کار و مشاغل خانگی) براي اعضاي صندوق هاي قرض الحسنه و گروه هاي جهادي و همچنین فعالیت هاي اقتصادي،

 
فرهنگی، تاریخی، آموزشی و گردشگري استان است.» 

او ادامه داد: «در این تفاهم نامه مصوب شد که در صورت تخصیص اعتبارات از سوي مرکز به سازمان بسیج سازندگی سهمی از
اعتبارات تخصیص یافته را به افراد در حوزه صنایع دستی، معرفی شده از سوي اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی

 
ایلام واگذار شود.» 

معاون صنایع دستی استان گفت: «براساس این تفاهم نامه اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان موظف شد در
راستاي بازاریابی و فروش محصولات صندوق هاي قرض الحسنه با هماهنگی سازمان بسیج سازندگی استان نسبت به اختصاص غرفه

به اعضاي این صندوق ها و همچنین برگزاري نمایشگاه هاي دائمی و فصلی همکاري هاي لازم را انجام دهد.»



کمک 24 میلیارد و 637 میلیون تومانی مردم به نیازمندان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/11/11

از ابتداي امسال، مردم چهارمحال و بختیاري 24 میلیارد و 637 میلیون تومان کمک هاي نقدي و غیرنقدي خود را از طریق
مراکز نیکوکاري به دست نیازمندان رساندند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شهرکرد، علی ملک پور مدیرکل کمیته امداد امام خمینی
(ره) چهارمحال و بختیاري گفت: امسال، مردم استان 24
میلیارد و 637 میلیون و 700 هزار تومان کمک هاي نقدي
و غیرنقدي خود را از طریق مراکز نیکوکاري به دست

 
نیازمندان رساندند. 

او افزود: کمک هاي مردمی به مراکز نیکوکاري شامل
کمک هاي نقدي، کالا و انجام خدمات رایگان براي نیازمندان است که در کوتاه ترین زمان ممکن به دست نیازمندان همان منطقه

 
می رسد. 

 
بیشتر بخوانید 

- افتتاح مرکز نیکوکاري کار آفرینی شهید سلیمانی در شهرکرد ملک پور با اشاره به فعالیت 94 مرکز نیکوکاري در سطح استان اضافه
کرد: مراکز نیکوکاري در چهار سطح محله محور، مسجدمحور، صنفی و مراکز تخصصی (درمانی و کارآفرینی) توسط مردم هر منطقه

 
راه اندازي و با نظارت کمیته امداد استان اداره می شوند. 

او ادامه داد: دو میلیارد و 709 میلیون تومان در قالب کمک هاي نقدي و 20 میلیارد و 496 میلیون تومان نیز در قالب کمک هاي
غیرنقدي توسط نیرو هاي مردمی میان نیازمندان همان مناطق توزیع شده است.



اپل و سریالی درباره سقوط یک نشان تجاري معتبر

منبع: خبرخودروشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/11/11

 
خبرگزاري تسنیم: آن هاتوي و جرد لتو دو بازیگر هالیوودي به سریالی به نام "ما سقوط کردیم" محصول شبکه اپل پیوستند. 

«آن هاتوي» و «جرد لتو» به پروژه سریالی محصول شبکه اپل پیوستند. عنوانی که براي سریال در حال حاضر انتخاب شده است «ما
سقوط کردیم» است. این طور که درباره این سریال گفته می شود قصه آن درباره ظهور و سقوط استارت آپ برند WEWORK به

 
عنوان یکی از نشان هاي تجاري معتبر کارآفرینی در جهان است. 

هاتوي و لتو هر دو از برندگان اسکار هستند. هاتوي برنده اسکار
بهترین بازیگر مکمل زن در فیلم بینوایان محصول سال 2012
است و لتو برنده نیز برنده بهترین بازیگر مکمل مرد براي فیلم
«باشگاه خریداران دالاس» محصول سال 2013 است. در فیلم
«ما سقوط کردیم» هر دو در مقام تهیه کننده اجرایی حضور

 
دارند. 

کارگردانان این سریال «جان ریکوآ» و «گلن فیکارا» است که به صورت مشترك فیلمنامه «فوکوس» را نوشته اند. این دو در این
سریال تهیه کننده اجرایی نیز هستند.



کتاب یک صنعت مهم فرهنگی

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/11/11

رئیس پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی، مطرح کرد: نخستین نمایشگاه «فناوري و صنایع فرهنگی» با
شعار پیش به سوي آینده اي روشن، فرصتی براي تجاري سازي صنایع فرهنگی و پویاتر شدن عرصه هاي هنري است.

به گزارش خبرگزاري کتاب ایران(ایبنا)، نشست خبري نخستین نمایشگاه «فناوري و صنایع فرهنگی» با حضور محمدحسین
ایمانی خوشخو؛ رئیس پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی، دکتر ابراهیم نبیونی؛ معاون فناوري پارك و سوده صوفی؛

 
دبیر اجرایی نمایشگاه فناوري و صنایع فرهنگی، امروز (شنبه 11 بهمن ماه»، در بستر مجازي برگزار شد. 

گفتنی است، یکی از رویکردهاي این نمایشگاه در حوزه نشر و کتاب است که از ایده ها و استارتاپ هاي مروبط به این ایده رونمایی

 
خواهد شد. 

محمدحسین ایمانی خوشخو در ابتداي این نشست خبري با اشاره به اهمیت تجاري سازي فرهنگ و اهمیت اقتصادي آن گفت: امروزه
با توجه به اهمیت صنایع فرهنگی در کشور، اتفاق بزرگی رخ داده است. نزدیک به سه سال است که پارك ملی علوم و فناوري هاي
نرم و صنایع فرهنگی شکل گرفته و در خلال فعالیت هاي حمایتی، رونق اقتصادي این صنایع را در کشور ترویج می کند. در واقع ما

 
در این مجموعه در تلاش هستیم تا فرهنگ را از وضعیت کمک بگیر، به یک مولد در اقتصاد کشور تبدیل کنیم. 

رئیس پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی، ادامه داد: استفاده از ظرفیت پارك ها راهی بود که براي رسیدن به این
هدف انتخاب کردیم. مشکلات برخواسته از تحریم ها باعث شد ما نگاه جدي تري به منابع خود داشته باشیم. اگر به آمار و ارقامی که
در باب رونق اقتصادي فرهنگ و صنایع فرهنگی از سوي کشورهاي پیشرو منتشر می شود نگاه کنید، تنها با یک پرسش روبه رو می

 
شوید که چرا نتوانستیم مولفه اي مانند فرهنگ را در کشور پویاتر کنیم؟ 

وي اظهار کرد: مجموعه پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی با این دیدگاه، ایده برگزاري نمایشگاهی با عنوان
«فناوري و صنایع فرهنگی» را پیگیري کرد و در همین راستا تولیدات صنایع گوناگون فرهنگی از تمامی پارك هاي علم و فناوري از
روز چهارشنبه پانزدهم بهمن ماه همزمان با سالروز میلاد حضرت زهرا (س) در محل پارك به نمایش درمی آید. این نمایشگاه با شعار
«پیش به سوي آینده روشن» در سطحی محدود به لحاظ بازدید عموم برگزار خواهد شد و اغلب بازدیدکنندگان عمدتا مسئولان

 
کشوري هستند. 

به گفته ایمانی خوشخو، ارائه محصولات مرتبط با سینما، انیمیشن، تصویرسازي و مجسمه سازي و نمایش آثار هنرمندان نامی در
عرصه هاي دیگر صنایع دستی و در نهایت ارائه محصولات شرکت هاي مستقر و مرتبط با تولید محتوا و نشر از رویکرد هاي اصلی این

 
نمایشگاه است. 

رئیس پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی با اشاره به برگزاري نشست هاي موضوعی در این رویداد فرهنگی گفت:
قرار است نشست هاي تخصصی مرتبط با صنایع فرهنگی در حین این نمایشگاه برگزار شود. امید است این گام نخست، عامل مهمی
باشد تا بتوانیم جایگاه فرهنگ و هنر را در اقتصاد کشور ببینیم. در این صورت است که می توانیم هنر را از حاشیه به متن زندگی



 
مردم بکشانیم. 

وي در پاسخ به سوال خبرنگار ایبنا در باب اهمیت اقتصاد نشر و کتاب در بحث صنایع فرهنگی در مجموعه پارك ملی علوم و فناوري
هاي نرم و صنایع فرهنگی، بیان کرد: هنوز در بحث صنایع فرهنگی آن نوع از محتواي لازم تولید نشده است. قصد جدي داریم از
افرادي که می خواهند در این زمینه کارآفرینی کنند یا در جهت پیشبرد اقتصاد نشر فعالیت داشته باشند، حمایت کنیم و به شدت از

 
ایده هاي این افراد استقبال خواهیم کرد. 

 
مدرنیته شدن توزیع صنایع فرهنگی یک ضرورت است 

رئیس پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی با اشاره به توزیع سنتی صنایع فرهنگی و لزوم مدرنتیه شدن این فرآیند،
گفت: از آنجایی که در بخش صنایع فرهنگی، صنایع دستی جایگاه والایی دارد، ما هنوز به در بستري سنتی به تولید و عرضه این
بخش از صنعت می پردازیم. ما در مجموعه پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی مقوله اي را تعریف کردیم به نام

 
بسته بندي صنایع فرهنگی که چندي پیش هم جشواره اي در همین زمینه داشتیم و نزدیک به 500 هنرمند را به کار گرفتیم. 

ایمانی خوشخو ادامه داد: این مجموعه در راستاي مدرن شدن عرصه محصولات مبتنی بر صنایع فرهنگی و صنایع دستی گام برمی
دارد، به همین دلیل کارآفرینان و صاحبان ایده در این رابطه را شناسایی می کنیم. در واقع اینگونه نیست که بخواهیم محصولات را

 
مدرن کنیم در حقیقت در تلاشیم محتواي صنایع دستی را در قالب مدرن حفظ کنیم. 

وي افزود: متأسفانه در گذشته و حال اگرچه در سازمان میراث فرهنگی زحمت هاي زیادي کشیده شده است، اما هنوز صنایع دستی
در صنعت و هنر جا باز نکرده برخی صرفا نگاه تجاري دارند و برخی تنها نگاه هنري دارند که هر دو یک نوع نگرش افراطی است. ما

 
می خواهیم فضایی را ایجاد کنیم که در قالب فناوري، صنایع دستی را در یک بستر استاندارد عرضه کنیم. 

 
گام به گام همراه ایده ها 

رئیس پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی، گفت: در راستاي حمایت از ایده ها در برخی موارد به نوع ایده بستگی
دارد، براي مثال اگر ایده فرهنگی فردي به طور مستقیم به صرفه اقتصادي منتج شود، در مجموعه پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم

 
و صنایع فرهنگی گام به گام با ایده پرداز جلو می رویم تا آن را به یک موسسه خوب تبدیل کنیم. 

وي ادامه داد: براي مثال، در بحث گردشگري چند ایده مهم دریافت کردیم، اگرچه شیوع پاندمی کرونا فعالیت این افراد را تا حدي با
اخلال روبه رو کرد؛ اما فعالیت آن ها اینگونه بود که علاقه مندان به سفر و گردشگري می توانند با استفاده از فناوري ها مکان یا سفر

 
خود را انتخاب کنند یا در انتخاب مکان سفر به آن ها کمک شود. 

 
یک صادرات غیرنفتی مهم 

ایمانی خوشخو با اشاره به توجه کشورهاي خارجی به صنایع دستی داخلی در ایران، اظهار کرد: همواره توجهی که خارجی ها به
صنایع دستی ما دارند بیشتر بوده است، اما ما کمتر توانستیم حداقل در راستاي بهبود وضعیت اقتصادي خودمان این صنایع را به
خارج از کشور صادر کنیم. گفتنی است بخش دیگر فعالیت ما در مجموعه پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی
تسهیل در زمینه صادرات است. در این راستا نشست هایی صورت گرفته تا تسهیلات لازم را فراهم کنیم. اعتقاد ما این است که

 
صادرات صنایع دستی می تواند یک صادرات غیرنفتی بسیار مهم باشد. 

وي در پایان این نشست خبر از برگزاري جلسه اي با روساي وزارت امور خارجه به منظور ایجاد زمینه هاي لازم در بحث صادرات



صنایع فرهنگی داد و گفت: صنایع دستی ارتباط میان مردم است که به آن دیپلماسی عمومی هم می گویند. هدف ما از برگزاري این

 
جلسه تسهیل در امر صادرات است. 

رئیس پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی، افزود: پارك علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی نخستین و
تنهاترین مجموعه در این حوزه است که یقینا شروع کار ما با دوستانی است که ایده دارند. در تلاش هستیم از استارتاپ ها حمایت

 
کنیم و نگاه جدي تري در حوزه هایی که مربوط به پارك می شود، داریم. 

نمایشگاه فناوري و صنایع فرهنگی با شعار «پیش به سوي آینده اي روشن» روز 15 بهمن مصادف با ولات حضرت فاطمه زهرا (س) و
سومین روز دهه فجر در پارك ملی علوم و فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی افتتاح می شود.



مدل اشتغال مددجویان کمیته امداد الگوي ایرانی-اسلامی رفع بیکاري در

کشور است

منبع: ایسناشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/11/11

مدیرکل کمیته امداد استان بوشهر مدل اشتغال مددجویان این نهاد را الگوي ایرانی-اسلامی رفع بیکاري در کشور دانست و
عنوان کرد: کمیته امداد به دور از همه هیاهوها و کشمکش هاي سیاسی و اقتصادي، رفع نیازهاي ضروري خانوارهاي محروم،

ضرورت هاي فرهنگی و بهداشتی و درمانی، مسکن، اشتغال و خودکفایی مددجویان و ده ...

احمد لطفی با بیان اقدامات و فعالیت هاي این نهاد در
راستاي توانمند سازي مددجویان و تشریح راهبردهاي
اصلی اشتغال این نهاد گفت: کمیته امداد به دور از همه
هیاهوها و کشمکش هاي سیاسی و اقتصادي، رفع نیازهاي
ضروري خانوارهاي محروم، ضرورت هاي فرهنگی و
بهداشتی و درمانی، مسکن، اشتغال و خودکفایی مددجویان
و ده ها خدمت دیگر را تا مرحله ثبات خانوارها در اولویت

 
برنامه هاي کاري خود دارد. 

وي با بیان اینکه اولین راهبرد اشتغال کمیته امداد توسعه
فعالان کسب و کار است گفت: در این راهبرد به فعالانی از

جمله خیرین کارآفرین، جهادگران کارآفرین، موسسات مشاوره شغلی، آموزشگاه هاي کسب و کار، موسسات کاریابی، کارفرمایان،
شهرك هاي صنعتی، مناطق ویژه اقتصادي، کارآفرینان حرفه اي، پارك هاي علم و فن آوري، شرکت هاي فنی مهندسی و دانش
بنیان، فروشگاه هاي فیزیکی و مجازي، بانک ها و موسسات مالی، دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي محلی که در این زمینه کمک کار

 
امداد هستند می توان اشاره کرد. 

این مسئول بهبود فضاي کسب و کار را دومین راهبرد اشتغال کمیته امداد عنوان کرد و افزود: کمیته امداد در تلاطمات اقتصادي
فعلی در کنار مجریانی که در سنوات اخیر اقدام به راه اندازي فعالیت اقتصادي نمودند است و به افرادي که قصد ورود به بازار کار را

 
دارند هم مساعدت لازم صورت می گیرد. 

لطفی با اشاره به سومین راهبرد این نهاد با تمرکز بر شش زنجیره ارزش ویژه(از جمله فن آوري اطلاعات، تولید گوشت قرمز و شیر،
تولید گوشت مفید سفید، اسباب بازي، گوهر تراشی، فرش و صنایع دستی، گوهرتراشی) گفت: الگوي ما در این شش زنجیره،

 
شناسایی حلقه هاي ضعیف و مفقود و تقویت حلقه زنجیره هاي ارزش است. 

مدیرکل کمیته امداد استان بوشهر تصریح کرد: شبکه اي از 60 کارشناس مجرب و آموزش دیده، 7 مرکز نیکوکاري کارآفرینی و 63

 
جهادگر کارآفرین مهارت دیده در سراسر استان در جهت ایجاد اشتغال پایدار مددجویان تحت حمایت این نهاد تلاش می کنند. 

وي با بیان اینکه کارشناسان اشتغال این نهاد علاوه بر نظارت و مشاوره، در حوزه پایدارسازي مشاغل نیز ورود خواهند کرد، گفت: در



 
این حوزه در صورت نیاز تسهیلات تکمیلی هم به نیازمندان پرداخت خواهد شد. 

این مسئول مدل اشتغال مددجویان این نهاد را الگوي ایرانی-اسلامی رفع بیکاري در کشور عنوان کرد و گفت: مطابق با مدل جدید
اشتغال امداد "الگوي اسلامی ایرانی رفع بیکاري" با کمک کارآفرینان حرفه "راهبران شغلی" به تکمیل زنجیره هاي ارزش حرفه هاي

 
مختلف و رفع بیکاري گروه هاي هدف امداد کارسازي هاي لازم صورت می پذیرد. 

مدیرکل کمیته امداد استان بوشهر خاطرنشان کرد: در حوزه بازاریابی و فروش محصولات تولیدي و با ارزش مددجویان با کمک

 
مجتمع اقتصادي کمیته امداد به صورت ویژه ورود کرده و حمایت می کنیم. 

انتهاي پیام



اجراي 850 برنامه محوري دینی و قرآنی در خراسان شمالی| اعزام 250

روحانی به مناطق روستایی

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/11/11

حوزه/ معاون تبلیغات اسلامی خراسان شمالی و جانشین کارگروه قرآن و تشکل هاي مذهبی ستاد گرامیداشت دهه فجر
استان از برگزاري بیش از 850 برنامه دینی و قرآنی در قالب 42 عنوان برنامه محوري در ایام االله دهه فجر خبر داد.

هم زمان با ایام االله دهه فجر صورت می گیرد: اجراي 850 برنامه محوري دینی و قرآنی در خراسان شمالی| اعزام 250 روحانی

 
به مناطق روستایی 

 حوزه/ معاون تبلیغات اسلامی خراسان شمالی و جانشین
کارگروه قرآن و تشکل هاي مذهبی ستاد گرامیداشت دهه فجر استان از برگزاري بیش از 850 برنامه دینی و قرآنی در قالب 42

 
عنوان برنامه محوري در ایام االله دهه فجر خبر داد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري «حوزه» در خراسان شمالی، امروز دومین نشست از سلسله نشست هاي خبري کارگروه هاي تخصصی
دهه فجر خراسان شمالی با حضور مسئولان کارگروه هاي تشکل هاي دینی و قرآن، تقریب مذاهب، کودك و نوجوان، کارگري و

 
کارآفرینی و کارگروه همیاري و خدمت رسانی برگزار شد. 

در این نشست، حجت الاسلام بابامحمد ایزانلو، معاون اداره کل تبلیغات اسلامی خراسان شمالی و جانشین کارگروه قرآن و تشکل

 
هاي مذهبی ستاد گرامیداشت دهه فجر استان از برگزاري بیش از 850 برنامه در قالب 42 عنوان خبر داد. 

وي برگزاري 42 نشست علمی-بصیرتی در خصوص بیانیه گام دوم انقلاب مقام عظماي ولایت در استان با رعایت تمامی شیوه نامه

 
هاي وزارت بهداشت و در قالب 14 محور را از دیگر برنامه هاي این کارگروه ها اعلام کرد که به صورت چالشی مطرح خواهد شد. 

معاون فرهنگی اداره کل تبلیغات اسلامی خراسان شمالی اظهار داشت: یکی دیگر از برنامه هاي شاخص این ایام مراسم تجلیل از
مؤذنان و فعالان فرهنگی مساجد است که در تمامی شهرستان ها در راستاي ترویج اذان گویی زنده در مأذنه ها و مساجد برگزار می

 
شود، امري که امروزه با توجه به سیطره تکنولوژي متأسفانه کم رنگ شده است. 



وي حضور طلاب غیر ایرانی و سخنرانی در برنامه هاي متعدد در استان را یکی از مؤثرترین و ارزشمندترین برنامه ها در ایام االله دهه

 
فجر عنوان کرد و افزود: این برنامه ها تأثیر ژرف و عمیقی در بین عموم به ویژه نسل جوان و نوجوان جامعه دارد. 

جانشین کارگروه هاي هیئات مذهبی و قرآن از نشست مداحان و مرثیه سرایان استان، اعزام 250 مبلغ به مناطق روستایی و عشایري
استان، اعزام 42 قاري نوجوان به مساجد داراي نماز جماعت به تأسی از کاروان هاي قرآنی در شهرستان هاي استان، برگزاري همایش
سیره فاطمی، مکتب قرآنی و منزلت زن در انقلاب اسلامی در 15 بهمن، جشنواره قرآنی کودك و نوجوان و حافظین قرآن، 20 محفل

 
انس با قرآن، برگزاري مسابقه آیات برگزیده با مضامین استکبارستیزي را از سایر برنامه هاي این کارگروه ها عنوان کرد. 

 
انتهاي پیام/ 

 مهدي رحیمی کوهستان



18طرح عمرانی خدماتی در شهرستان مهران کلنگ زنی و افتتاح می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/11/11

فرماندار شهرستان مهران گفت: همزمان با دهه مبارك فجر 18طرح عمرانی، خدماتی در شهرستان مهران افتتاح وکلنگ زنی
می شود.

فرماندار شهرستان مهران گفت: همزمان با دهه مبارك فجر 18طرح عمرانی، خدماتی در شهرستان مهران افتتاح وکلنگ زنی

 
می شود. 

«اسد قاسمی» در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در
ایلام، اظهار کرد: این میزان پروژه با اعتباري بالغ بر 46میلیارد

 
تومان از محل اعتبارت ملی، استانی ، ونفت هزینه شده است 

وي تصریح کرد: از این میزان اعتبار 16میلیارد تومان در طرح
هاي اقتصادي و 30میلیارد تومان نیز در طرح هاي عمرانی هزینه

 
شده است. 

فرماندار مهران خاطرنشان کرد: جداسازي مسیر مهران به ایلام با نیوجرسی، احداث زمین چمن مصنوعی، روکش آسفالت و اجراي

 
پروژه هاي عمرانی از مهترین پروژه هاي این شهرستان است. 

قاسمی خاطرنشان کرد: اجراي این طرح ها زمینه اشتغال 200نفر در شهرستان مهران فراهم کرده است.



13طرح عمرانی ایوان در دهه فجر افتتاح می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/11/11

فرماندارشهرستان ایوان گفت: 13 طرح عمرانی دهه مبارك فجر با اعتبار 315 میلیارد ریال در این شهرستان افتتاح می شود.

 
فرماندارشهرستان ایوان گفت: 13 طرح عمرانی دهه مبارك فجر با اعتبار 315 میلیارد ریال در این شهرستان افتتاح می شود. 

«امیدعلی سبزي» در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در ایلام،
اظهار کرد: پروژه هاي افتتاحی از محل اعتبارات ملی، استانی، منابع داخلی

 
و خیرین تامین شده اند. 

وي تصریح کرد: این پروژه ها در زمینه هاي مختلف از جمله آسفالت،
آبرسانی، تامین برق، خشکه چینی، فضاي آموزشی، پروژه هاي سنگی، احداث دوربرگردان و احداث ساختمان آزمایشگاه محیط زیست

 
در این شهرستان است. 

 
سبزي افزود: افتتاح این پروژه ها زمینه اشتغال 200 نفر در سطح شهرستان ایوان را فراهم می کند. 

فرماندار ایوان خاطرنشان کرد: دستگاه هاي اجرایی این پروژه ها راهداري و حمل و نقل جاده اي، آموزش و پرورش، منابع طبیعی،
امور عشایري، شهرداري و شرکت توزیع برق ایوان هستند.



تعهدات ایران خودرو و سایپا به خوبی در حال عملی شدن است

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/11/11

پدال نیوز- رزم حسینی گفت: در زمینه خودرو ما پیشرفت هاي خوبی داشتیم و تعهدات دو خودرو ساز به خوبی در حال
عملی شدن است.

به گزارش پدال نیوز به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی در بازدید و افتتاح سه نمایشگاه (رنگ و رزین، قطعات خودرو و ایران
کان مین1399) در جمع خبرنگاران، با بیان این مطلب، افزود: پیش بینی ها حاکی از ان آست که با اکتشافات جدید انجام شده این

 
مقدار به 60 میلیارد تن خواهد رسید. 

 
وي اضافه کرد: با در نظر گرفتن این شرایط، کشورمان علاوه بر اینکه کشوري نفتی است، یک کشور معدنی نیز محسوب می شود. 

 
ارزآوري و اشتغالزایی معدن در کنار نفت 

وزیرصمت با تاکید بر اهمیت انجام سرمایه گذاري هاي جدید در حوزه معادن، گفت: معدن می تواند پا به پاي نفت پیشرفت کرده و

 
ارز آوري و اشتغال مناسبی ایجاد کند. 

 
فعالیت سه شیفته کارخانه ها علی رغم همه محدودیت ها و تحریمها 

رزم حسینی در ادامه با اشاره به بازدیدهایی که از سه نمایشگاه (رنگ و رزین، قطعات خودرو و ایران کان مین1399) داشته است،

 
گفت: اغلب کارخانه هایی که تا به امروز بازدید کردم به صورت 3 شیفت در حال فعالیت هستند. 

 
افزایش تولید در 29 رشته صنعتی 

وي همچنین با اشاره به افزایش تولید در 29 رشته صنعتی، اضافه کرد: در حوزه صادرات نیز موفقیت هاي بسیار خوبی به دست

 
آوردیم و ابلاغیه هاي جدید صادراتی ستاد اقتصادي دولت به این فضا کمک کرد. 

 
رسانه ها و صدا و سیما براي امیدآفرینی در جامعه گام بردارند 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به هماهنگی و هم افزایی میان تمام دستگاه ها براي حمایت از تولید، ادامه داد: فضاي

 
امیدوارکننده اي به رغم همه تحریم ها وجود دارد و رسانه ها و صدا و سیما نیز به امید آفرینی در این فضا کمک کند. 

 
تعهدات دو خودرو ساز به خوبی در حال عملی شدن است 

 
رزم حسینی ادامه داد: در زمینه خودرو ما پیشرفت هاي خوبی داشتیم و تعهدات دو خودرو ساز به خوبی در حال عملی شدن است. 



 
افزایش تولید در حوزه خودرو و رنگ و رزین با وجود تحریمهاي ظالمانه 

وزیر صمت همچنین افزایش تولید در حوزه خودرو و رنگ و رزین را قابل افتخار توصیف کرد و افزود: این موفقیت ها در شرایطی که
تحت تحریم ها ظالمانه قرار داشته ایم، محقق شده است.



افتتاح چندین واحد تولیدي گیلان در ایام دهه مبارك فجر

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/11/11

28 واحد تولیدي دهه فجر در گیلان به بهره برداري خواهد رسید.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز گیلان ؛ رئیس سازمان صنعت ، معدن
و تجارت گیلان گفت : 28 واحد تولیدي تا چند روز آینده با اشتغال 579 نفر و
سرمایه گذاري بیش از 800 میلیارد تومان ، به مناسبت دهه فجر به بهره

 
برداري می رسد. 

فرهاد دلق پوش افزود: در این واحدها مواد شوینده ، مواد غذایی ، قطعات
پلاستیکی ، جعبه هاي بسته بندي ، سیم و مفتول فلزي ، عایق حرارتی ، لنت

 
ترمز و ماسک تولید خواهد شد. 

وي اضافه کرد : 2 واحد از این واحدهاي صنعتی با حضور مقامات کشوري و دیگر واحدها با حضور مقامات استانی و شهرستانی افتتاح

 
خواهد شد. 

رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت گیلان گفت : بر اساس برنامه ریزي ، پروانه هاي صادره شده و میزان پیشرفت فیزیکی واحد
هاي در دست ساخت ، قرار است ، 170 واحد صنعتی جدید به تعداد واحدهاي صنعتی گیلان اضافه شود که تاکنون 163 واحد به

بهره برداري رسیده است.



کمک درمانی به مددجویان خاتم

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/11/11

طی 9 ماهه سال جاري 206 میلیون تومان به مددجویان تحت حمایت کمیته امداد شهرستان خاتم کمک درمانی ارائه شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز یزد، رئیس کمیته امداد شهرستان خاتم با اشاره به مجموعه فعالیت هاي این نهاد در
بخش، درمان، بیمه و بهداشت، گفت: طی 9 ماهه سال جاري 206 میلیون تومان به 496 نفر از مددجویان تحت حمایت کمیته امداد

 
شهرستان خاتم کمک درمانی ارائه شد. 

سید رضا هاشمی پور افزود: در این مدت 55 میلیون تومان در
قالب بیمه مکمل و خدمات ویژه درمان، هفت میلیون تومان براي
ارتقاي شاخص بهداشتی مددجویان، 86 میلیون تومان براي
تغذیه کودکان کمتر از پنج سال، 42 میلیون تومان حق بیمه
هاي تأمین اجتماعی مددجویان، 16 میلیون تومان در قالب
کمک به تأمین تجهیزات پزشکی درمانی و فرانشیز بیماران صعب

 
العلاج هزینه شده است. 

رئیس کمیته امداد شهرستان خاتم تصریح کرد: هم اکنون 144 کودك کمتر از پنج سال مبتلابه سوءتغذیه از برنامه حمایتی این نهاد

 
در قالب برنامه امنیت غذایی استفاده می کنند. 

وي ادامه داد: 27 خانوار از مجریان طرح هاي اشتغال و زنان سرپرست خانوار تحت حمایت از خدمات بیمه تأمین اجتماعی، 116 نفر
از برنامه ارتقاي شاخص بهداشتی، 153 نفر از خدمات بیمه مکمل درمانی، 56 بیمار صعب العلاج نیز در زمینه تأمین تجهیزات

 
پزشکی و فرانشیز درمانی در 9 ماهه سال 99 بهره مند شدند. 

مردم خداجوي شهرستان می توانند از طریق ارتباط تلفنی و حضوري با کمیته امداد، بیماران نیازمند تحت حمایت را یاري کنند.



اشتغال زنان در مزرعه

منبع: ایرناشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/11/11

ایرنا - بندرعباس - بیش از 150 زن کشاورز در مزرعه اي در روستاي «زیارت مولا» مشغول به کار هستند. در این مزرعه که
شوید صادراتی کشت می شود، زنان از صبح زود تا غروب آفتاب به صورت فصلی مشغول به کار می باشند.

ایرنا - بندرعباس - بیش از 150 زن کشاورز در مزرعه اي در روستاي «زیارت مولا» مشغول به کار هستند. در این مزرعه که

 
شوید صادراتی کشت می شود، زنان از صبح زود تا غروب آفتاب به صورت فصلی مشغول به کار می باشند. 

محصولات این مزرعه بیشتر به کشورهاي روسیه و گرجستان صادر میشود. زنان در این مزرعه به اعضاء هر کیلو برداشت شوید 1500

 
تومان دریافت میکنند. این منطقه در حومه شهر میناب است و با بندرعباس مرکز استان هرمزگان 65 کیلومتر فاصله دارد. 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 



حضور بخش خصوصی استان فارس در سامانه تدارکات الکترونیک دولت کم

رنگ است

منبع: تسنیمشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان ها- مدیرکل دیوان محاسبات استان فارس گفت: تامین کنندگان بخش خصوصی استان فارس در سامانه تدارکات
الکترونیک دولت (ستاد) حضور فعالی ندارند.

گروه استان ها- مدیرکل دیوان محاسبات استان فارس
گفت: تامین کنندگان بخش خصوصی استان فارس در
سامانه تدارکات الکترونیک دولت (ستاد) حضور فعالی

 
ندارند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از شیراز ، ساسان مبینی در
حاشیه جلسه تخصصی بررسی راهکارهاي مشارکت بیشتر
بخش خصوصی و واحدهاي تولیدي استان در سامانه
تدارکات الکترونیک دولت (ستاد) با بیان این که بعد از
قانونی شدن این سامانه و حضور تمام استان ها و دستگاه

هاي دولتی و بخش عمومی در سامانه، سهم استان فارس رو به کاهش گذاشت که باید تقویت شود اظهار داشت: حضور استان فارس

 
را در سامانه تدارکات الکترونیک دولت (ستاد) به نسبت سهم آن حضوري غیرفعال است. 

وي افزود: تمام دستگاه هاي دولتی و بخش عمومی استان فارس که از طریق سامانه خریدار و متقاضی دریافت کالا و خدمات هستند

 
در سامانه حضور دارند اما تامین کنندگان بخش خصوصی استان که باید کالا و خدمات مورد نیاز را تامین کنند حضور فعالی ندارند. 

مبینی با بیان این که برخی استان ها که دیرتر به سامانه پیوسته اند یا بر اساس قانون دیرتر مکلف به حضور در سامانه شده اند از
استان فارس پیشی گرفته اند، افزود: سامانه تدارکات الکترونیک دولت از سال 89 به شکل آزمایشی فعالیت خود را در چند استان از

 
جمله استان فارس آغاز کرد و پس از آن سامانه کاملا قانونی شد. 

وي با بیان این که در سه قانون حکم داریم که دستگاه هاي دولتی و بخش عمومی باید خرید کالا و خدمات خود را از این سامانه
انجام دهند گفت: بر این اساس دستگاه ها باید فراخوان، مناقصه ها و مزایده هاي خود را در سامانه قرار دهند و کالا و خدمات را از

 
طریق تامین کنندگانی که در سامانه ثبت نام کرده و در سامانه حاضر هستند، تامین کنند. 

مدیرکل دیوان محاسبات استان فارس با تاکید بر این که تمامی معاملات به جز معاملات محرمانه باید از طریق سامانه ستاد انجام
شود افزود: در مقطعی که فعالیت این سامانه به شکل آزمایشی انجام می شد، وضعیت استان فارس در سامانه خوب بود و هم دستگاه
هاي دولتی و خریداران و هم بخشی از تامین کنندگان در آن حضور داشتند البته تامین کنندگان خارج از استان نیز همان زمان می

 
توانسته اند در سامانه حضور داشته باشند. 



وي گفت: از آنجا که برخی استان ها نسبت به استان فارس تولیدکنندگان و تامین کنندگان بیشتري در سامانه دارند، وقتی یک
دستگاه دولتی یک مناقصه در سامانه برگزار می کند، با توجه به این که تعداد عرضه کنندگان کالا و خدمات خارج از استان فارس در
سامانه بیشتر است در مناقصه حضور پیدا می کنند و پیشنهاد قیمت می دهند و عموما هم برنده می شوند و بالطبع تامین کنندگان و

 
تولیدکنندگان استان از منابع بودجه اي و عمومی استان کمتر بهره مند می شوند. 

مدیرکل دیوان محاسبات استان فارس ضمن تاکید بر لزوم آسیب شناسی علت چنین اتفاقی و لزوم تقویت جایگاه استان فارس در این
سامانه اظهار داشت: در این زمینه و پس از برگزاري جلسات، تکالیف و وظایف متولی سامانه، دستگاه هاي عمومی و بخش دولتی و

 
تامین کنندگان بخش خصوصی مشخص شده است. 

 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت در کهگیلویه و بویراحمد راه اندازي شد 

 
سامانه ستاد "سامانه تدارکات الکترونیکی دولت" استان مرکزي آغاز به کار کرد 

 
راه اندازي "سامانه تدارکات" براي برقراري عدالت در معاملات دولتی 

مبینی افزود: مقرر شده که متولی سامانه نسبت به رفع اشکالات و آسیب هایی موجود در سامانه اقدام کند، دستگاه هاي دولتی و
بخش عمومی، کنترل کیفیت و قیمت اقلامی که خریداري می کنند و پرداخت به موقع مطالبات تامین کنندگان را در دستور کار قرار
دهند و تامین کنندگان بخش خصوصی هم باید ضمن فعال تر کردن حضورشان در سامانه، کیفیت کالاي خود را ارتقاء داده و قیمت

 
ها را باید متناسب تر کنند تا در نهایت تقویت گردش مالی منابع استانی محقق شود. 

مدیرکل دیوان محاسبات فارس گفت: این اداره کل به عنوان دستگاه نظارتی وظیفه دارد که انجام مطلوب و مناسب تمام این تکالیف
را کنترل کند و گردش مالی استان و بخش خصوصی استان تقویت شود و تولیدکنندگان کالا و خدمات استان سهم بیشتري در

 
توسعه استان و منابع استان داشته باشند. 

وي گفت: یکی از انتظاراتی که بخش خصوصی در جلسات مربوطه مطرح کرد لزوم حذف تولیدکنندگان غیرواقعی یا به تعبیري
دلالان از سامانه ستاد بود که تاکید شد تمهیداتی از سوي متولی سامانه اتخاذ شود تا تولیدکنندگان و تامین کنندگان واقعی در

 
سامانه حضور داشته باشد. 

مبینی افزود: همچنین مقرر شد که اگر پیشنهاد قیمتی در سامانه مطرح می شود حتما با شاخص کیفیت کنترل شود و به صرف
اینکه کسی کمترین قیمت را پیشنهاد دهد اما در عوض از کیفیت کالا و خدمات به شدت بکاهد، به عنوان برنده مناقصه معرفی نشود.

وي گفت: چنانچه بخش خصوصی در فرایند تامین و ارائه کالا و خدمات شرکت کرد و وظیفه خود را به خوبی انجام داد، از دستگاه
هاي دولتی و بخش عمومی انتظار می رود که مطالبات او به موقع پرداخت کند چرا که این مطالبات براي آنها سرمایه در گردش است

 
و گردش مالی بخش تولید آنها را تقویت می کند. 

مبینی ابراز امیدواري کرد که با همگرایی که بین بخش دولتی و خصوصی، متولیان امر و دستگاه هاي نظارتی ایجاد شده بتوانیم این
گردش مالی که در استان اتفاق می افتد بخش بیشتر و سهم بیشتري از آن به تولید کنندگان داخل استان اختصاص یابد تا تولید و به

تبع آن اشتغال تقویت شود و بیکاري کاهش یابد و شاهد تعدیل قیمت ها نیز باشیم.



190 پروژه کشاورزي دهه فجر در خراسان جنوبی بهره برداري می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان هاـ رئیس سازمان جهادکشاورزي خراسان جنوبی از افتتاح و بهره برداري از 190 پروژه کشاورزي همزمان با دهه
فجر در استان خبر داد.

گروه استان هاـ رئیس سازمان جهادکشاورزي خراسان
جنوبی از افتتاح و بهره برداري از 190 پروژه کشاورزي

 
همزمان با دهه فجر در استان خبر داد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بیرجند، غلامرضا قوسی
ظهر امروز در نشست خبري اظهار داشت: دهه فجر امسال
حدود 190 پروژه در خراسان جنوبی افتتاح و به بهره

 
برداري می رسد. 

وي اعتبار هزینه شده براي افتتاح این پروژه ها را بیش از
200 میلیارد تومان عنوان کرد و افزود: از این میزان 35 میلیارد تومان مردمی، 74 میلیارد تومان اعتبارات دولتی و 95 میلیارد تومان

 
تسهیلات بانکی ارزان قیمت است. 

رئیس سازمان جهادکشاورزي خراسان جنوبی به مزایاي افتتاح این پروژه ها اشاره و بیان کرد: حدود 61 هزار خانوار روستایی و

 
عشایري از مزایاي این پروژه ها بهره مند خواهند شد. 

 
44 پروژه کشاورزي در چهارمحال و بختیاري همزمان با هفته دولت افتتاح می شود 

 
از گوشه و کنار آذربایجان شرقی| افتتاح 82 پروژه کشاورزي / بازگرداندن اشیاي تاریخی دوره ایلخانیان 

 
32 پروژه کشاورزي با اعتبار بیش از 41 میلیارد تومان در قم به بهره برداري می رسد 

قوسی با بیان اینکه با افتتاح این پروژه ها یک هزار و 220 نفر اشتغالزایی جدید و مستقیم ایجاد خواهد شد تصریح کرد: با بهره

 
برداري از این پروژه ها 3 هزار و 224 نفر اشتغال غیرمستقیم و 4 هزار و 247 نفر تثبیت اشتغال ایجاد می شود. 

وي خاطرنشان کرد: در دهه فجر امسال بیشترین فراوانی پروژه ها در بحث آب و خاك با 99 پروژه، عشایري با 21 پروژه و منابع

 
طبیعی با 27 پروژه است. 

رئیس سازمان جهادکشاورزي خراسان جنوبی یادآور شد: امسال شهرستان هاي سربیشه با 33 پروژه، خوسف با 30 پروژه و نهبندان با

 
36 پروژه بالاترین میزان پروژه ها را دارند. 

قوسی با بیان اینکه امسال علاوه بر افتتاح پروژه ها، تجلیل از تولیدکنندگان نمونه را نیز خواهیم داشت اظهار داشت: امسال با پیگیري



هاي جهاد کشاورزي براي چهارمین سال متوالی جزو استان هایی که بالاترین نمونه ملی را داشتند هستیم که مراسم امسال به

 
صورت ویدیو کنفرانس با حضور ریاست جمهوري برگزار خواهد شد. 

وي افزود: در این راستا علاوه بر تجلیل از 10 تولیدکننده نمونه برتر، 42 نفر تولیدکننده نمونه استانی نیز داریم که مورد تجلیل قرار
خواهند گرفت.



قدردانی امام جمعه شهرکرد از خدمات رسانی آستان قدس رضوي به مردم

سراسر کشور

منبع: تسنیمشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان ها - نماینده ولی فقیه در چهارمحال و بختیاري با اشاره به جذب و سازماندهی 2 هزار خادمیار رضوي در استان،
گفت: یکی از بهترین کارکردهاي انقلاب این است که آستان قدس رضوي توانست در نظام اسلامی کارا باشد و به مردم

سراسر کشور خدمت کند.

گروه استان ها - نماینده ولی فقیه در چهارمحال و
بختیاري با اشاره به جذب و سازماندهی 2 هزار خادمیار
رضوي در استان، گفت: یکی از بهترین کارکردهاي انقلاب
این است که آستان قدس رضوي توانست در نظام اسلامی
کارا باشد و به مردم سراسر کشور خدمت کند. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از شهرکرد، ظهر امروز طی
آیینی از زحمات بهروز مردانی نژد، مسئول سابق دفتر
نمایندگی آستان قدس رضوي در استان تقدیر و حجت

 
الاسلام والمسلمین محمدابراهیم حجت پناه به عنوان مسئول این دفتر در استان معارفه شد. 

حجت الاسلام والمسلمین محمدعلی نکونام، نماینده ولی فقیه در چهارمحال و بختیاري در این آیین ضمن اشاره به اهداف نورانی
شکل گیري انقلاب اسلامی، اظهار داشت: آستان قدس رضوي اقدامات و حرکات موثري به اقتضاي شرایط در نظام به وجود آورده که

 
ماندگار است و به برکت حکومت اسلامی نتایج اقدامات این آستان بیشتر نمایان می شود. 

امام جمعه شهرکرد با اشاره به برنامه هاي فرهنگی و فکرسازانه آستان قدس رضوي، افزود: شرایطی براي رسیدن به اهداف مکتب
رضوي فراهم شد که ولایی زیستن و اندیشیدن انسان ها که امر مهمی است بیش از پیش مشهود و مشخص شود و یکی از بهترین
کارکردهاي انقلاب این است که آستان قدس رضوي توانست در نظام اسلامی کارا باشد و به مردم سراسر کشور خدمت کند. همین

 
نگاه منجر به حضور بیشتر خادمیاران در استان ها و ایجاد دفاتر نمایندگی شد. 

 
تولیت آستان قدس رضوي: کسب درآمد به هر قیمتی را در شأن آستان قدس نمی دانیم / "فقر" زیبنده نظام مقدس اسلامی نیست 

 
تولیت آستان قدس: عزت و حریت امروز کشور مدیون ایثارگري ها و رشادت هاي شهدا است 

 
آستان قدس رضوي اشتغال زایی و توانمندسازي را در دستورکار دارد 

نماینده ولی فقیه در چهارمحال و بختیاري عنوان داشت: هر کاري در ابتدا دچار فراز و نشیب ها و ضعف و قوت هایی می شود که

 
جهت رفع آن ها باید چابک سازي و ساختارمندي به منظور افزایش کارایی انجام شود. 

نکونام ادامه داد: 2هزار خادمیار در استان جذب و سازماندهی شده و طرح خادمیاري از ابتکارات بسیار خوب است که باید از ظرفیت و



 
توانایی افراد مختلف در آن استفاده بهینه شود. 

 
تشکیلات آستان قدس رضوي در شهرستان ها تقویت می شود 

حجت الاسلام و المسلمین محمدابراهیم حجت پناه، مسئول دفتر نمایندگی آستان قدس رضوي استان چهارمحال و بختیاري در

 
ادامه این آیین 

 
بیان کرد: فلسفه حضور خدمت به خادمان امام رضا(ع) است که با تمام توان در این راستا خواهیم کوشید. 

حجت پناه با اشاره به وظایف دبیرخانه کانون هاي خدمت رضوي در استان افزود: در آستان قدس رضوي سیاست هاي مفیدي اجرا
می شود پیگیر اجراي آن ها در استان خواهیم بود و در شهرستان ها سیستم هاي تشکیلاتی که وجود دارد تقویت و گزارش شش

 
ماهه عملکرد به صورت مستمر ارائه می شود. 

 
فعالیت 24 کانون تخصیصی خادمیاري در استان 

بهروز مردانی نژاد، مسئول سابق دفتر نمایندگی آستان قدس رضوي در چهارمحال و بختیاري نیز در این جلسه عنوان کرد: مراحل
ثبت نام و جذب حدود 2 هزار خادمیار در استان تکمیل و از این تعداد حدود 700 نفر در مقاطع تحصیلی کارشناسی ارشد، دکتري،

 
متخصص و فوق تخصص هستند که در 24 کانون تخصصی مانند کمیته بهداشت و درمان، قران، خواهران و... فعال هستند. 

وي با اشاره به اقدامات نمایندگی آستان قدس رضوي در چهارمحال و بختیاري، افزود: مجموعه چندمنظوره که 15 نقطه استان براي
آن جانمایی و سه نقطه مورد تایید مسئولان آستان قدس رضوي قرار گرفت، از طرح هایی بود که با تغییر سیاست ها لغو شد.
همچنین در ایجاد اشتغال طرح هاي بسیار خوبی در دست اقدام بود که به همین دلیل غیرفعال شد و نیاز است در این موارد تدابیر
بیشتري صورت گیرد چراکه برخی سیاست ها براي انتفاع مردم باید تداوم یابد و حرکات این چنینی انگیزه خادمان را که ظرفیت

عظیمی در جمهوري اسلامی هستند تنزل می دهد.



زنان زندانی جرایم غیرعمد در آذربایجان غربی آزاد می شوند

منبع: تسنیمشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان ها- مسئول سازمان بسیج جامعه زنان سپاه شهداي آذربایجان غربی گفت: به مناسبت میلاد حضرت فاطمه (س)
پویش مادر به خانه برمی گردد در استان راه اندازي شده که در آن با جمع آوري کمک هاي مردمی زنان زندانی جرایم

غیرعمد آزاد می شوند.

گروه استان ها- مسئول سازمان بسیج جامعه زنان سپاه
شهداي آذربایجان غربی گفت: به مناسبت میلاد حضرت
فاطمه (س) پویش مادر به خانه برمی گردد در استان راه
اندازي شده که در آن با جمع آوري کمک هاي مردمی
زنان زندانی جرایم غیرعمد آزاد می شوند. - اخبار استانها

 
 -

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ارومیه، صفیه محمودزاده
امروز در نشست خبري با اصحاب رسانه ضمن گرامی
داشت آغاز دهه فجر و تبریک ولادت حضرت فاطمه (س)

اظهار داشت: بسیج جامعه زنان با همراهی و مشارکت نهادها و سازمان هاي مردم نهاد برنامه هایی را براي بزرگداشت این ایام در نظر

 
گرفته است. 

وي با اشاره به اینکه زوایاي زندگی سراسر درس زهرا (س) باید در جامعه تبیین شود افزود: رفتار، گفتار، کردار و منش فاطمی،

 
فرزندپروري، همسرداري و ولایت اجتماعی حضرت فاطمه (س) باید در زندگی فردي، گروهی و اجتماعی باید مورد محور قرار گیرد. 

مسئول سازمان بسیج جامعه زنان سپاه شهداي آذربایجان غربی با اشاره به این که یکی از اهداف برنامه هاي هفته زن تبیین و ترویج

 
الگوي سوم نه شرقی و نه غربی است بیان کرد: در طول این هفته 350 مورد برنامه با 100 عنوان در سطح استان اجرا می شود. 

وي افزود: تبیین الگوي سوم با محوریت ولایت اجتماعی زن با نگاه و الگوي فاطمی با حضور زنان فرهیخته و نخبه، فعالیت هاي

 
فرهنگی در استان طی این هفته اجرا می شود. 

 
جزئیات اعطاي تابعیت به فرزندان زنان ایرانی اعلام شد 

 
تکذیب شایعات درباره خودکشی 3 زندانی در زندان زنان ورامین 

 
ربیعی: آیین نامه اعطاي تابعیت به فرزندان زنان ایرانی تصویب شد 

محمودزاده با اشاره به پویش مادرم به خانه برمی گردد، تصریح کرد: به مناسبت میلاد حضرت فاطمه (س) مادر به خانه برمی گردد

 
در استان راه اندازي شده که در آن با جمع آوري کمک هاي مردمی، زنان زندانی جرایم غیرعمد را آزاد می شوند. 



وي تصریح کرد: همچنین زمینه اشتغال زنان آزاد شده اي که سرپرست خانوار بوده و مسئولیت زندگی را به تنهایی بر دوش می

 
کشند، نیز فراهم می شود و اشخاصی که از نظر معیشتی دچار مشکل هستند توسط گروه هاي جهادي مورد حمایت قرار می گیرند. 

محمودزاده با اشاره به اینکه در این هفته 18 مرکز کارآفرینی، اشتغال و اقتصاد مقاومتی در حوزه خواهران افتتاح می شود، گفت: این

 
مرکز با هدف تقویت و توسعه مشاغل خانگی با اولویت مشاغل خانه محور راه اندازي می شود. 

مسئول سازمان بسیج جامعه زنان سپاه شهداي آذربایجان غربی تصریح کرد: هدایت افراد جویاي کار به سمت تولید و اعطاي
تسهیلات و خدمات آموزشی جهت تسهیل در راه اندازي مشاغل خانگی و شناسایی و ساماندهی کارآفرینان و تولیدکنندگان و انسجام
بخشی به فعالیت ها و ارائه خدمات اعم از مشاوره، تبلیغ محصول، برپایی نمایشگاه، اعطاي تسهیلات از طریق صندق هاي قرض

 
الحسنه بسیج از دیگر اقدامات و برنامه هاي این سازمان است. 

وي تجلیل از خانواده هاي موفق علمی در عرصه علم، تربیت و فرزندآوري را از دیگر برنامه هاي این هفته داتست و بیان کرد: برگزاري
کارگاه هاي آموزشی بازاریابی دیجیتالی براي بانوان کارآفرین، برپایی نمایشگاه هاي موضوعی اعم از محصولات عفاف، نمایشگاه عکس
پوستر و کتاب و توانمندي هاي بانوان به صورت مجازي و حضوري از دیگر برنامه هاي سازمان بسیج جامعه زنان در سپاه شهدا است.



اخراجی ها هم عیدي می گیرند/عیدي شامل کدام گروه از کارگران می شود؟

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/11/11

 
اخراجی ها هم عیدي می گیرند/عیدي شامل کدام گروه از کارگران می شود؟ 

طبق قانون کار، کارگرانی که به هر دلیلی شغل خود را از دست داده اند، کارگران آزمایشی، ساعتی، نیمه وقت و فصلی مشمول

 
دریافت عیدي هستند و کارفرما موظف به پرداخت این مولفه است. 

به گزارش کارگر آنلاین به نقل از مهر، تمام کارکنان مشمول قانون کار که طبق تعریف این قانون «کارگر» شناخته می شوند، مشمول
عیدي و پاداش پایان سال هستند؛ اما در این بین کارگرانی هم هستند که خواسته یا ناخواسته و به دلایل مختلف همچون بحران
اقتصادي کارفرما، عدم نیاز و ... شغل خود را از دست داده اند و همچنین برخی از کارگران بازنشسته شده اند که با توجه به تاکید

 
قانون کار این دسته از افراد نیز مستحق دریافت عیدي پایان سال هستند. 

مطابق با آنچه که در قانون کار آمده، این دسته از افراد به نسبت مدت کارکردشان، عیدي و پاداش سالانه را دریافت می کنند؛ به
عنوان مثال کارگري که پس از 4 ماه کار کردن، بیکار شده باید به تناسب همان 4 ماه کارکرد، عیدي دریافت کند و کارفرما مکلف به

 
پرداخت این مبلغ است. 

 
کارگران آزمایشی هم عیدي می گیرند 

از سویی دیگر نیز برخی از کارگران به صورت آزمایشی به کار گرفته می شوند که بر اساس ماده 11 قانون کار و تبصره آن، مدت دوره
آزمایشی باید در قرارداد کار مشخص شود؛ چنانچه رابطه کاري از جانب کارفرما قطع شود وي ملزم به پرداخت کلیه حقوق دوره
آزمایشی خواهد بود و چنانچه قطع رابطه کاري از سوي کارگر باشد، کارگر مستحق دریافت تمام حقوق و مزایا به میزان مدت انجام

 
کار است. 

بنابراین مطابق با قانون کار، این دسته از افراد نیز مشمول دریافت کلیه حقوق و مزایاي قانونی از جمله عیدي و پاداش پایان سال می

 
شوند. 

 
پرداخت عیدي به کارگران نیمه وقت، فصلی و ساعتی 

همچنین بر اساس ماده 39 قانون کار، مزد و مزایاي کارگرانی که به صورت نیمه وقت و یا کمتر از ساعات قانونی تعیین شده به کار

 
اشتغال دارند، به نسبت ساعات کار انجام یافته محاسبه و پرداخت می شود. 

در مورد کارگران ساعتی که حقوق ماهانه ثابت نداشته و دستمزد آنان در ماه متغیر است، براي محاسبه عیدي و پاداش، میانگین

 
حقوق سه ماه آخر خدمت آنها مبناي محاسبه قرار می گیرد. 

مبلغ پرداختی بابت عیدي و پاداش به کارگران کارگاه هاي فصلی مشمول قانون کار و همچنین کارگران سایر کارگاه هاي مشمول که

 
کمتر از یک سال در کارگاه کار کردند، باید بر مأخذ 60 روز و به نسبت ایام کارکردشان در سال محاسبه شود. 

همچنین بر اساس ماده 74 قانون کار مدت مرخصی استعلاجی که به تأیید سازمان تأمین اجتماعی رسیده باشد جزو سوابق کار
کارگران محسوب می شود، بنا بر این روزهاي مذکور مشمول پرداخت مزایایی از قبیل حق اولاد، حق بن، سنوات خدمت، مرخصی

 
استحقاقی و عیدي و پاداش سالانه خواهد بود که باید توسط کارفرما پرداخت شود. 

گفتنی است؛ مبناي پرداخت عیدي پایه مزدي فرد بوده و کارفرمایان باید حداقل دو ماه پایه حقوق و حداکثر سه ماه پایه حقوق را به
عنوان عیدي و پاداش آخر سال به کارگران خود بدهند که به این ترتیب کف عیدي امسال 3 میلیون و 822 هزار تومان و سقف آن 5

 
میلیون و 731 هزار تومان است. 



در حال حاضر دلیل اصلی بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نه به دلیل فقدان شغل، بلکه در بسیاري زمینه ها نبود مهارت لازم بوده

 
است. 

بیشتر تحصیل کردگان به دلیل عدم گذراندن دوره هاي مهارتی و عملی، توان ورود به بازار کار را ندارند و این ضعف به عدم اتصال
بنگاه هاي اقتصادي و مراکز دانشگاهی با یکدیگر بر می گردد در صورتی که اگر دانشجویان در کنار تحصیلات دانشگاهی، از

 
آموزشهاي مهارتی بهره مند شوند، روحیه کارآفرینی در آنها ایجاد می شود. 

کارشناسان بر این باورند که دانشگاه و صنعت مکمل یکدیگر درحوزه اشتغال به شمار می روند و پیوند میان صنعت و دانشگاه موجب
اشتغالزایی دانش آموختگان می شود. به طور حتم با تربیت دانشجویان ماهر و کارآفرین و جذب آنها در بنگاهها و صنایع معضل

بیکاري و اشتغال در کشور زودتر برطرف خواهد شد.



ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/11/11

بر اساس گزارشها، دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی
تشکیل می دهند.

اقتصادگردان- امروز در کشور با چالش اقتصادي و بیکاري جوانان تحصیلکرده روبه رو هستیم و بیسیاري از فارغ التحصیلان به
دلیل فقدان مهارت و عدم بهره مندي از آموزشهاي مهارتی در دوران تحصیل یا ارتباط ضعیف دانشگاه و صنعت در یک رشته نامرتبط

 
مشغول به کار شده و یا از معضل بیکاري رنج می برند. 

زمانی که فارغ التحصیلان وارد بازار کار می شوند شاید اطلاع کمی از مسایل مربوط به محیط کار داشته باشند در حالی که اگر به
موضوع مهارت به شکل هدفمند بپردازیم و بازنگري در نظام آموزش و تحول در حوزه صنعت، مهارت و تقاضاي بازار به وجود آید

 
زمینه تربیت نیروهاي خلاق و ماهر براي جامعه به وجود می آید. 

به گفته کارشناسان، افرادي که از تحصیل فارغ می شوند باید مهارت هاي کار را بیاموزند و از این طریق به سمت توانمندي اقتصادي

 
و اشتغال گام بردارند. 

مطابق گزارش هاي مرکز آمار در پاییز امسال سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران 40.2 درصد بوده است.

 
این سهم در بین زنان نسبت به مردان و نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی افزایش یافته است. 

علاء الدین ازوجی ـ مدیرکل دفتر سیاست گذاري و اشتغال وزارت کار می گوید: در حال حاضر دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در

 
کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل می دهند. 

 
به گفته وي سالانه بین 600 هزار تا 700 هزار نفر نیروي جدید کار به بازار وارد می شوند. 

آنطور که ازوجی گفته سیاست گذاري اشتغال وزارت کار بر اساس تبصره 18 بودجه، حفظ اشتغال، توسعه کسب و کار و برنامه هاي

 
بهبود وزارت کار است و بر اساس این تبصره از سال 1396 تا 1399 سالانه 450 هزار شغل ایجاد شده است. 

از نگاه بسیاري از کارشناسان پیوند فعالیت هاي آموزشی و پژوهشی با بخش صنعت براي تربیت و پرورش نیروهاي ماهر و خلاق و
آشنا با فرهنگ کار از دیرباز مورد توجه بوده است؛ ارتباط دانشگاهیان و صنایع به این دلیل از اهمیت بالایی برخوردار است که می

 
تواند در نرخ اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی اثرگذار باشد و آن را تا حد زیادي کاهش دهد. 

در حال حاضر دلیل اصلی بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نه به دلیل فقدان شغل، بلکه در بسیاري زمینه ها نبود مهارت لازم بوده

 
است. 

بیشتر تحصیل کردگان به دلیل عدم گذراندن دوره هاي مهارتی و عملی، توان ورود به بازار کار را ندارند و این ضعف به عدم اتصال



بنگاه هاي اقتصادي و مراکز دانشگاهی با یکدیگر بر می گردد در صورتی که اگر دانشجویان در کنار تحصیلات دانشگاهی، از

 
آموزشهاي مهارتی بهره مند شوند، روحیه کارآفرینی در آنها ایجاد می شود. 

کارشناسان بر این باورند که دانشگاه و صنعت مکمل یکدیگر درحوزه اشتغال به شمار می روند و پیوند میان صنعت و دانشگاه موجب
اشتغالزایی دانش آموختگان می شود. به طور حتم با تربیت دانشجویان ماهر و کارآفرین و جذب آنها در بنگاهها و صنایع معضل

بیکاري و اشتغال در کشور زودتر برطرف خواهد شد.



امضا تفاهم نامه همکاري براي فدراسیون انجمن هاي رزمی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/11/11

فدراسیون انجمن هاي ورزشهاي رزمی با بنیاد ملی توسعه فناوري هاي فرهنگی تفاهم نامه همکاري امضا کرد.

 فدراسیون انجمن هاي ورزشهاي رزمی با بنیاد ملی توسعه

 
فناوري هاي فرهنگی تفاهم نامه همکاري امضا کرد. 

به گزارش خبرنگار مهر، در مراسمی که امروز شنبه در محل فدراسیون انجمن هاي ورزشهاي رزمی و با حضور مسئولان وزارت کار و
امور اجتماعی و بنیاد فوق برگزار گردید دو طرف پس از ارائه صحبت هایی در خصوص شرایط این قرارداد و ابعاد آن تفاهم نامه

 
همکاري را امضا کردند. 

بر اساس این تفاهم نامه قرار است دو طرف در خصوص اشتغالزایی و کارآفرینی براي مربیان و قهرمانان، توسعه و ارتقا سیستم هاي
اداري، هوشمند سازي سیستم هاي داوري، اداري، بیمه داوران، مربیان و قهرمانان و …، برگزاري برنامه هایی جهت معرفی رشته هاي

 
تحت پوشش این فدراسیون در شبکه هاي تلویزیونی و اجتماعی همکاري داشته باشند. 



12 بهمن با 12 طرح در منطقه 12شهرداري اصفهان

منبع: اصفهان شرقشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/11/11

شهردار اصفهان گفت: در ادامه اجراي برنامه «هر یکشنبه، یک افتتاح» فردا 12 طرح خدماتی، عمرانی و فرهنگی در منطقه
12 شهرداري اصفهان به بهره برداري خواهد رسید. منبع خبر: اصفهان شرق / لینک خبر: 12 بهمن با 12 طرح در منطقه

12شهرداري اصفهان

به گزارش اصفهان شرق؛،، قدرت االله نوروزي شهردار اصفهان صبح امروز در برنامه رادیویی «سلام اصفهان» ضمن تبریک
فرارسیدن سالروز بازگشت ورود حضرت امام خمینی (ره) به میهن اسلامی و ایام االله دهه فجر و ولادت حضرت زهرا (س)، اظهار کرد:
فردا در قالب برنامه «هر یکشنبه، یک افتتاح» طرحهاي خدماتی، عمرانی و فرهنگی منطقه 12 با هزینه اي بالغ بر یک هزار و 330

 
میلیارد ریال افتتاح و کلنگ زنی می شود. 

او تصریح کرد: احداث خیابان آرمان در منطقه 12 یکی از مطالبات ساکنان و معتمدان این منطقه در ملاقات هاي مردمی بود که با

 
هزینه 395 میلیارد ریال احداث شده و بهره برداري می شود. 

شهردار اصفهان با اشاره به احداث پارك سوار عاشق آباد، گفت: این پروژه با اعتباري بالغ بر 408 میلیارد ریال به عنوان یکی از پروژه
هاي اثرگذار منطقه 12 احداث شده و در برنامه «هر یکشنبه، یک افتتاح» بهره برداري می شود؛ پارك سوار یکی از بخش هاي مهم

 
توسعه مبتنی بر حمل و نقل عمومی است. 

او با بیان اینکه فردا عملیات اجرایی احداث خیابان 12 بهمن نیز در منطقه 12 آغاز می شود، ادامه داد: در هفته گذشته از مرکز

 
توانمندسازي بانو امامی این منطقه با حضور «معصومه ابتکار» معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده بهره برداري شد. 

نوروزي با بیان اینکه مرکز توانمندسازي بانو امامی با هدف توانمندسازي و کارآفرینی زنان احداث شده است، اظهار امیدواري کرد: این

 
پروژه ها و اقدامات زمینه تامین رفاه و آرامش بیشتر براي مردم این منطقه را فراهم کند. 

انتهاي پیام/



ایران می تواند هاب تجارت منطقه اي برق باشد

منبع: نبض نفتشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/11/11

نایب رئیس هیئت مدیره سندیکاي صنعت برق کشور گفت: بالغ بر 1000 میلیارد دلار نیاز کشورهاي همسایه به برق است.
400 میلیارد دلار هم اوراسیا است که حجم زیادي است و ما جزو معدود کشورهایی هستیم که چنین ظرفیتی داریم.

نایب رئیس هیئت مدیره سندیکاي صنعت برق کشور گفت: بالغ بر 1000 میلیارد دلار نیاز کشورهاي همسایه به برق است.

 
400 میلیارد دلار هم اوراسیا است که حجم زیادي است و ما جزو معدود کشورهایی هستیم که چنین ظرفیتی داریم. 

نبض نفت - صالح رحیمی کارشناس ارشد انرژي اندیشکده
اقتصاد مقاومتی در نشست «تجارت منطقه اي برق؛ الزامات و
اولویت ها» با اشاره به این که رویکرد کلی باید تجارت برق باشد
یعنی ترانزیت، صادرات و مشارکت در تولید برق نه صرفا صادرات
برق، گفت: هیچ کشوري همیشه وارد کننده برق نخواهد بود پس

 
نمی توان صرفا بر صادرات برق متمرکز شد. 

وي افزود: در سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی در 4 ماده به
تعاملات منطقه اي و تجارت برق اشاره شده است. در ماده 49
قانون برنامه ششم توسعه نیز بر تجارت منطقه اي برق تاکید

 
شده است، در ردیف پنجم بند ب سند ملی راهبرد انرژي کشور نیز بر همین امر تاکید شده است. 

 
هماهنگی وزارت نفت و نیرو براي تجارت منطقه اي برق ضروري است 

در بخش دیگري از نشست حبیب قراگوزلو معاون بازار برق شرکت مدیریت شبکه برق ایران با بیان این که یکی از مهمترین الزامات،
افزایش نقاط اتصال و ارتباط شبکه برق کشورهاي منطقه است، گفت: اتصالمان با برخی کشورهاي منطقه خوب و با برخی ضعیف
است. باید ارتباطمان را با کشورهاي مختلف قوي کنیم. باید سعی کنیم مزیت نسبی خود براي تولید برق در منطقه را حفظ کنیم. اگر

 
در منطقه بازارها گسترش پیدا کند و ما کاري نکنیم سهم ایران از بازارها کم خواهد شد. 

وي ادامه داد: وزارت نیرو با محوریت توانیر مهم ترین وظیفه را در بحث تجارت منطقه اي برق دارد. مجوزهاي صادرات و واردات
دست وزارت نیرو است اما متاسفانه از سال 92،93 مجموعا 37 یا 38 تا مجوز صادرات صادر شده اما بسیاري از آن ها الآن فاقد اعتبار
است و عملا صادرات انجام نمی شود. تحویل و نرخ گذاري سوخت، در این قسمت وزارت نفت مرجع اصلی است اما با همکاري
نهادهاي دیگر مانند وزارت نیرو. این جا باید نهادي بالادستی ورود کند تا نهادهاي مختلف به طور مناسب و به دور از تعارض منافع

 
این کار را انجام دهند. 

 
ضرورت بهره برداري از موقعیت جغرافیایی راهبردي ایران در تجارت برق 



در بخش دیگري از نشست همایون برهمند پور رئیس مرکز توسعه فناوري انتقال توان با ظرفیت بالا با اشاره به این که زیرساخت
هاي خوب ما در بخش تولید و انتقال برق در منطقه رتبه اول را دارد، گفت: ما با 16 کشور مرز مشترك داریم، ایران در منطقه اي
قرار گرفته است که با قطب هاي تولید و مصرف انرژي الکتریکی در ارتباط است. مناطقی همچون قفقاز و آسیاي میانه. ما نوعی چشم
انداز بلندمدت می خواهیم و باید به عنوان هاب منطقه قرار گیریم. با ارقام و ابعاد بالا باید بتوانیم ترانزیت برق انجام دهیم. می توان از

 
ظرفیت کشور چه در بحث تولید و چه انتقال استفاده کنیم. 

وي ادامه داد: راهکارهاي توسعه نقش ایران در تجارت برق، موقعیت راهبردي ایران است و این که انرژي هاب انرژي منطقه شود. با
رویکرد ترانزیت می توانیم با تمرکز کمتر بر تولید برق، سودآوري خوبی داشته باشیم ضمن این که یک نقشه راه و دیدگاه کلان براي

 
توسعه کریدورها و شبکه هاي جهانی برق داشته باشیم. 

 
وزارت نیرو اجازه ورود بخش خصوصی به تجارت برق را نمی دهد 

در ادامه پیام باقري نایب رئیس هیئت مدیره سندیکاي صنعت برق کشور گفت: چرا ما یک استراتژي بلندمدت و نقشه راه نداشتیم
براي این که بتوانیم قطب برق منطقه شویم؟ ما با ظرفیت فراوانی در منطقه به لحاظ نیاز منطقه مواجه هستیم. بالغ بر 1000 میلیارد
دلار نیاز کشورهاي همسایه به برق است. 400 میلیارد دلار هم اوراسیا است که حجم زیادي است و ما جزو معدود کشورهایی هستیم

 
که چنین ظرفیتی داریم. 

وي افزود: قرار گرفتن کشور در این منطقه جغرافیایی یک موهبت الهی است.ما پتانسیل زیادي براي نه فقط صادرات، بلکه حتی
واردات و ترانزیت و تبدیل شدن به هاب منطقه داریم. تجارت برق از نظر امنیتی که براي کشور ایجاد می کند و از جهت بالابردن
قدرت چانه زنی، از نظر اشتغال زایی و مقابله با رکود و … براي ما اهمیت دارد. ما اجازه ورود بخش خصوصی را به این حوزه نداده
ایم. تنها تجربه اي که بخش خصوصی در تجارت برق دارد به یک شرکت بر می گردد که در سال هاي دور بوده است و به عنوان

 
واسطه بین ترکمنستان و توانیر این کار انجام می شده است. 

 
ضرورت هماهنگی بین دستگاهی در قراردادهاي خارجی تجارت انرژي 

در ادامه صالح نیازي کارشناس اداره همکاري هاي چندجانبه تجاري، مالی، انرژي و حمل و نقل وزارت امور خارجه گفت: مهمترین
بازارهاي جهانی، باهم تبادل برق دارند که هم پایداري شبکه را افزایش می دهد و هم زمینه بسیار مناسبی براي همکاري است. این

 
امر هم همکاري هاي اقتصادي را افزایش می دهد و هم زمینه تامین منطقه است. 

وي افزود: آمار دقیقی از برآورد پتانسیل صادرات براي کشورهاي منطقه نداریم. اما کشورهاي منطقه با توجه به ظرفیت و نیازهایشان
ظرفیت توسعه صادرات را دارند. با وجود این اگر قراردادهایی داشته باشیم که نتوانیم به آن ها پایبند باشیم این قراردادها در
بلندمدت به روابط دو کشور آسیب می زند. باید نگاه سیستمی به مساله داشته باشیم. هماهنگی بین دستگاه هاي مختلف در حوزه

 
انرژي چالش اساسی براي صادرات برق است. 

 
موقعیت جغرافیاي مناسب و استراتژیک، مزیت پایدار کشور در حوزه تجارت خارجی 

در پایان نشست، صادق کریمی رئیس گروه دیپلماسی انرژي اندیشکده حکمرانی انرژي و منابع ایران گفت: اغلب مدعوین در مساله



 
ضرورت اقدام در حوزه تجارت منطقه اي برق و این که باید به سراغ ترانزیت و خرید و فروش برق رفت، توافق دارند. 

وي نبود هماهنگی هاي بین بخشی داخلی و عدم تعیین تکلیف بخش خصوصی را از موانع تجارت منطقه اي برق دانست و گفت:
اولویت هاي ما این است که اولا تا مدتی روي مزیت صادرات تکیه کنیم، ثانیا برویم به سمت صادرات خدمات در بازه جغرافیایی

 
محدود با همسایگان و ثالثا برویم به سمت منابع برق تا بتوانیم ترانزیت کنیم. 

کریمی با اشاره به اهمیت ثبات و پایداري مسائل بین المللی گفت اگر این فرصت از دست رود تا سال ها از دست می رود. یک کشور
یک بار به شما اعتماد می کند. ما باید در داخل نحوه تعامل با همسایگان در حوزه تجارت برق را تعیین تکلیف کنیم. به طور کلی اگر

 
دیدیم مهم است و توانایی اش را داریم باید به الزاماتش پایبند باشیم 

کریمی در پایان افزود: من معتقدم که اگر دنبال پیشرفت و توسعه هستیم بایدتوجه کنیم چه مزیتی داریم که قابل گرفتن ازما نیست.
آنچه قابل رد و بدل کردن نیست جغرافیا است. ما در این نقطه قرار گرفته ایم و مزیت هم داریم. اگر رفتیم به سمت مزیت هایی که

 
مرتبط با جغرافیا هستند، این ها مزیت هایی است که نمی توانند از ما بگیرند. 

 
منبع: تسنیم 

برچسب ها: نبض نفت ، هاب تجارت منطقه اي برق ، صالح رحیمی ، حبیب قراگوزلو ، همایون برهمندپور ، پیام باقري ، صالح نیازي ،
صادق کریمی ، صنعت برق



جهانگیري: براي ما دردآور است که مردم از حداقل هاي زندگی برخوردار

نباشند

منبع: رکناشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/11/11

رکنا: معاون اول رئیس جمهور گفت: براي ما دردآور است که مردم از حداقل هاي زندگی برخوردار نباشند و از تبعیض و فقر
رنج ببرند. براي برداشتن مشکلات مردم باید قدم هاي اساسی برداشته شود .

اسحاق جهانگیري در بازدیدش از بندر امام خمینی (ره)
ابراز داشته است که مردم نباید براي مسائل ابتدایی زندگی

 
مشکل داشته باشند. 

به گزارش رکنا، اسحاق جهانگیري، معاون اول رئیس
جمهور در آیین احداث 5 هزار واحد مسکونی براي مردم

آسیب دیده در آبگرفتگی اخیر بندرامام خمینی (ره) اظهار کرد: حادثه آبگرفتگی در خوزستان و به ویژه در بندرامام خمینی (ره) به ما
ثابت کرد که باید تلاش بیشتري می شد. مردمی که در جوار ثروت و سرمایه گذاري هاي عظیم هستند و سرپناهی ندارند قابل تحمل

 
نیست. 

وي افزود:براي ما دردآور است که مردم از حداقل هاي زندگی برخوردار نباشند و از تبعیض و فقر رنج ببرند. براي برداشتن مشکلات

 
مردم باید قدم هاي اساسی برداشته شود . 

معاون اول رئیس جمهور اقدامان دولت را براي بازسازي مناطق فرسوده در خوزستان و بندرامام تشریح کرد و گفت:در همین راستا
دولت تصمیم گرفت که اقدامات لازم را در اسرع وقت انجام دهد؛ بدین منظور دومصوبه بازسازي و مقاوم سازي بافت غیررسمی و در

 
معارض خطر شهر بندرامام و همچنین علاوه بر هزار واحد آسیب دیده در آبگرفتی، بازسازي 4 هزار واحد دیگر نیز به تصویب رسید. 

کمک 784 میلیاردي دولت به مناطق آسیب دیده در بندرامام جهانگیري ادامه داد:تاکنون در مجموع 784 میلیارد تومان به عنوان

 
بلاعوض به مردم آسیب دیده در آبگرفتی اختصاص داده شده است، از این میان 30 میلیون تومان بلاعوض براي بازسازي بود. 

وي اضافه کرد:20 میلیون تومان براي مسائل معیشتی و براي اسکان موقت نیز 20 میلیون تومان اختصاص داده شده است در مجموع

 
براي هر خانوار 70 میلیون تومان در نظر گرفته شد. 

معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در بخش دیگري 450 میلیارد تومان براي آماده سازي تاسیسات واحدهاي موردنظر در

 
اختیار بنیادمسکن و انقلاب اسلامی قرار داده شد،530 میلیارد تومان نی تسهیلات ارزان در نظر گرفته شد. 

وي یادآور شد:علاوه بر آن به هر خانوار براي هر واحد مسکونی 100 میلیون تومان تسهیلات ارزان و 30 میلیون تومان دیگر براي



 
لوازم خانگی این خانوار تخصیص داده شده است. 

معاول اول رئیس جمهور با اشاره به تاکید دولت بر متحول کردن مناطق فرسوده در بندرامام عنوان کرد:با توجه به همت دولت و

 
پیگیري استاندار خوزستان امیدواریم در مدت کوتاهی این واحدها ساخته و چهره منطقه متحول شود. 

جهانگیري ادامه داد:300 میلیارد تومان براي بهسازي سیستم فاضلاب و جمع آوري آب هاي سطحی اختصاص داده شد؛ اما تنها براي
بهسازي سیستم فاضلاب بندرامام و ماهشهر از ماده 56،300 میلیارد تومان تخصیص داده شده است این نشان از توجه ویژه دولت به

 
این منطقه است. 

وي افزود: اشتغال یکی از مطالبات اصلی مردم است بدون شک یکی از مهم ترین برنامه هاي در دست اقدام دولت ایجاد اشتغال است.

جهانگیري یادآور شد: با وجود سرمایه گذاري قابل توجه در صنایع پتروشیمی، جفاست جوان بیکاري در منطقه وجود داشته باشد

 
براي رونق اقتصادي و اشتغال باید صنایع پایین دستی توسعه پیدا کند. 

وي اضافه کرد: در هیچ نقطه دیگري از کشور این حجم از سرمایه گذاري مشاهده نشده است بندرماهشهر کانون بزرگ توسعه و

 
سرمایه گذاري ایران است. 

معاون اول رئیس جمهور گفت: در شوراي اقتصاد تصویب شد؛ هر بنگاه اقتصادي ملزم است 4 درصد از سرمایه گذاري خود را خرج

 
مسائل اجتماعی در منطقه کند، مردم نباید براي مسائل ابتدایی زندگی مشکل داشته باشند. 

جهانگیري اظهار کرد: در خصوص شهرستان شدن بندرامام، با توجه به تصمیمات گذشته تقسیمات کشور؛ مجبور شدیم در مقطعی
سختگیري کنیم اما از اواخر دولت یازدهم در دولت تصویب شد، مناطقی که در معرض شهرستان شدن و شهرشدن هستند؛ اقدام

 
لازم انجام شود در مورد بندرامام نیز از سوي استانداري پبشنهاد شده است تا به حال بررسی هاي وزارت کشور انجام نشده است. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: ظرف یک سال و اندي آینده نتیجه را به دولت می رسانیم امیدواریم این موضوع در سال 1400 نهایی
شود و مردم رضایت کامل داشته باشند. آخرین قیمت هاي بازار ایران را اینجا کلیک کنید.



از آموزش بیش از 350 هزار فعال قرآنی تا اشتغال هزار و 500 چهره فرهنگی

منبع: رساشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/11/11

حجت الاسلام شاهسونی گفت: مؤسسه بیت الاحزان حضرت زهرا(س) با بیش از 182 شعبه و مرکز در 15 استان کشور
تاکنون بیش از 350 هزار فعال قرآنی را تربیت کرده است.

حجت الاسلام شاهسونی گفت: مؤسسه بیت الاحزان حضرت زهرا(س) با بیش
از 182 شعبه و مرکز در 15 استان کشور تاکنون بیش از 350 هزار فعال قرآنی

 
را تربیت کرده است. 

به گزارش سرویس حوزه و روحانیت خبرگزاري رسا، حجت الاسلام علیرضا
شاهسونی در نشست خبري مجازي با اصحاب رسانه، با اشاره به اینکه مؤسسه
قرآنی بیت الاحزان از سال 75 شروع به فعالیت کرده است، اظهار کرد: این

 
مجموعه در حوزه هاي روخوانی، روانخوانی، حفظ، قرائت، مهد و پیش دبستانی قرآنی درحال فعالیت است. 

وي از فعالیت 182 شعبه و مرکز در مؤسسه قرآنی و فرهنگی بیت الاحزان حضرت زهرا(س) یاد کرد و گفت: 170 مورد از این مراکز

 
و شعبات به صورت روزانه و 12 مورد نیز به صورت شبانه روزي فعالیت دارند. 

مدیر موسسه قرآنی فرهنگی بیت الاحزان حضرت زهرا(س) با بیان اینکه این مؤسسه تا به امروز دو هزار و 500 حافظ قرآن کریم را

 
تربیت کرده است، عنوان کرد: تاکنون هزاران نفر از قرآن آموزان مؤسسه موفق به حفظ اجزاي مختلف قرآن کریم شده اند. 

وي با تاکید بر اینکه مؤسسه بیت الاحزان حضرت زهرا(س) یک مجموعه مردم نهاد است، گفت: این مجموعه فعالیت خود را از روستا
ماه فرخان شهرستان استهبان استان فارس آغاز کرده است و بر خلاف بیشتر فعالیت هاي بزرگی که در کشور با محوریت مرکز کشور
و مراکز استان ها کار خود را آغاز کرده اند، حرکت بیت الاحزان از یک روستا آغاز شده و به روستاهاي اطراف، شهرستان استهبان،

 
مرکز استان فارس و سپس استان هاي همجوار و در نهایت 15 استان کشور رسیده است. 

حجت الاسلام شاهسونی خاطرنشان کرد: مؤسسه بیت الاحزان با حفظ مرکزیت خود در روستاي ماه فرخان شهرستان استهبان موفق
شده حرکت خود را در استان هاي مختلف گسترش دهد و افراد مختلفی را از سراسر کشور جذب کند و همچنان روند جذب در حال

 
دنبال شدن است. 

وي تصریح کرد: این مجموعه تاکنون موفق شده به جذب اتباع کشورهاي مختلف شده که بسیاري از آن ها بعد از فراگیري آموزه هاي

 
قرآنی براي تدریس آموزه ها به کشورهاي خود برگشته و دستاوردهاي قرآنی مطلوبی را رقم زده اند. 

حجت الاسلام شاهسونی یکی از دستاوردهاي مهم مؤسسه بیت الاحزان حضرت زهرا(س) را گسترش موقوفات قرآنی دانست و گفت:
بیش از 100 موقوفه قرآنی در این مؤسسه به ثبت رسیده است که این موقوفات کمک شایانی به توسعه فعالیت هاي قرآنی کرد ه

است. 



وي از برگزاري جشنواره جبرئیل امین با هدف تجلیل از حافظان قرآن کریم یاد کرد و گفت: این جشنواره هر ساله در شهریورماه به

 
همت مؤسسه برگزار می شود و افرادي که در طول سال در این مؤسسه حافظ قرآن کریم شد ه اند مورد تقدیر قرار می گیرند. 

دارنده نشان مردمی عقیق سلیمانی، یکی دیگر از فعالیت هاي جانبی مؤسسه را اعزام زائران به آستان مقدس علی بن موسی الرضا(ع)

 
برشمرد و گفت: سالانه بیش از 10 هزار نفر از میان قرآن آموزان و خانواده هاي آن ها به مشهد مقدس اعزام می شوند. 

وي یادآور شد: مناسبت هاي ملی و مذهبی همانند ایام االله 22 بهمن و روز قدس شهادت ها و میلادها مورد توجه این مؤسسه قرار
می گیرد و شعبات و مراکز در استان هاي مختلف اقدام به برگزاري ویژه برنامه هاي مختلف در این مناسبت ها می کنند که این
برنامه ها با استقبال مطلوب عموم نیز همراه بوده است، هر چند در شرایط کرونایی در برنامه هاي حضوري با محدودیت هایی روبرو

 
هستیم. 

حجت الاسلام شاهسونی با بیان اینکه مؤسسه بیت الاحزان به صورت متوسط در سال هاي اخیر، سالانه 15 تا 20 هزار مخاطب
داشته است، گفت: از ابتداي تأسیس این مؤسسه تا به امروز جمعیتی بیش از 350 هزار نفر به همت این مجموعه با آموزه هاي قرآنی

 
آشنا شده اند. 

وي از اشتغال بیش از هزار و 500 نفر شامل مدیر، مربی و خادم قرآنی در شعبات و مراکز مؤسسه بیت الاحزان حضرت زهرا(س) یاد
کرد و ادامه داد: هر چند در کشور به فعالیت هاي فرهنگی و قرآنی به دید اشتغال زایی توجه نمی شود این مجموعه ها می توانند

 
علاوه بر کمک به بهبود وضعیت فرهنگی کشور، اشتغال زایی مطلوبی را نیز به دنبال داشته باشند. 

حجت الاسلام شاهسونی از تامین بودجه به عنوان یکی از مشکلات مؤسسات قرآنی یاد کرد و گفت: هزینه هاي این مؤسسه با دریافت
شهریه هاي پایین از قرآن آموزان، خیرین و بانیان مردمی و همچنین برخی از کارگاه هاي زودبازده و درآمدزایی همانند زائرسرا،

 
کارگاه تولیدي پوشاك و فعالیت هاي کشاورزي و باغداري تامین می شود. 

برگزیده جایزه مردمی عقیق سلیمانی ادامه داد: از ابتداي تأسیس مؤسسه افرادي که در این مجموعه پویا بوده و تلاش کرده اند
همگی داراي یک دیدگاه مکتبی و جهادي بوده و ترویج قرآن را به عنوان یک وظیفه شرعی و قرآنی می دانستند و نیروهاي امروز

 
مجموعه نیز همچنان نگاه جهادي و مکتبی دارند. 

حجت الاسلام شاهسونی با بیان اینکه بیشتر مسؤولان مؤسسه بیت الاحزان حقوق و مزایایی از مؤسسه دریافت نمی کنند، گفت: این

 
افراد با این دیدگاه وارد مؤسسه شده اند تا بتوانند به آموزه هاي دینی خود و همچنین فرمان رهبري عمل کنند. 

وي با تاکید بر اینکه تفکر و حرکت جهادي و انقلابی توفیقات چشم گیري را براي مجموعه به دنبال داشته است، تصریح کرد: تلاش
معلمان قرآن مؤسسه این است که این تفکر و روحیه را میان قرآن آموزان نیز ترویج دهند چراکه یکی از اصلی ترین آموزه هاي قرآن

 
کریم داشتن روحیه جهادي و حرکت انقلابی است. 

مدیر مؤسسه بیت الاحزان حضرت زهرا(س) به برخی از دستاوردها و افتخارآفرینی هاي مؤسسه اشاره کرد و گفت: بیت الاحزان
حضرت زهرا(س)، چندین بار در سطح کشور به عنوان مؤسسه برتر قرآنی معرفی شده و تاکنون لوح تقدیر دو رئیس جمهور را دریافت

 
کرده است. 



وي ضمن تقدیر از دست اندرکاران برگزاري نخستین دوره جایزه عقیق سلیمانی عنوان کرد: این جایز، کاري خوب و قابل تقدیر است
و امیدواریم در سال هاي آینده این جایزه جایگاه خود را مطلوب تر از سال نخست، پیدا کند و از طرف مردم و مسئولان بیشتر مورد

 
توجه قرار گیرد. 

حجت الاسلام شاهسونی با تاکید بر اینکه نیت خالص دست اندرکاران موجب تحقق اهداف جایزه عقیق سلیمانی خواهد شد، گفت: با

 
نیت خالص زحمت کشان، این کار فرهنگی در سال هاي آینده به صورت ویژه تر دنبال خواهد شد. 

وي با بیان اینکه تعیین کردن برترین ها و الگودهی به سایر مراکز می تواند در موفقیت کارهاي فرهنگی بسیار تاثیرگذار باشد، تصریح
کرد: در فرهنگ قرآنی ما ارائه الگوي حسنه مورد تاکید قرار گرفته چراکه این کار موجب تشویق افراد الگو و همچنین الگوبرداري

 
دیگران از این افراد برتر خواهد شد. 

حجت الاسلام شاهسونی خطاب به مسئولان مؤسسات فرهنگی و قرآنی کشور گفت: اگر به کار خود ایمان داشته باشیم و با روحیه
جهادي به دنبال هدف باشیم خداوند متعال بستر و مسیر را براي ما هموار خواهد کرد و به عبارتی با دست خالی و بدون حمایت

 
دستگاه ها و حکومت ها هم می توان به موفقیت رسید. 

دارنده نشان مردمی عقیق سلیمانی با بیان اینکه سایت بیت الاحزان حضرت زهرا(س) به نشانی«beytolahzan.ir» براي آشنایی
بیشتر با این مؤسسه درنظر گرفته شده است، عنوان کرد: علاقه مندان براي مشارکت در هزینه هاي این مؤسسه مردمی و یا ارائه
پیشنهادات و نظرات خود می توانند با شماره تلفن ثابت 07153284076 و همچنین شماره همراه 09174350189 تماس

گیرند./998/د101/ف



جهانگیري از برنامه هاي بلندمدت براي حل مسائل مردم خبرداد

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون اول رئیس جمهور گفت: وقوع سیل 98 و آبگرفتگی امسال در برخی شهرهاي کشور به ویژه در خوزستان و علی
الخصوص در اهواز و بندر امام(ره)، این مساله را براي همه مسئولان کشور آشکار کرد که باید برنامه هاي بلندمدت تري براي

حل مسائل مردم در نظر گرفته شود.

به گزارش شهرآرانیوز؛ اسحاق جهانگیري در آیین آغاز عملیات بازسازي 5 هزار واحد مسکونی مناطق آبگرفته خوزستان که
امروز (11 بهمن ماه) به صورت نمادین در بندر امام خمینی(ره) انجام شد، اظهار کرد: وقوع سیل 98 و آبگرفتگی امسال در برخی
شهرهاي کشور به ویژه در خوزستان و علی الخصوص در اهواز و بندر امام(ره)، این مساله را براي همه مسئولان کشور آشکار کرد که

 
باید برنامه هاي بلندمدت تري براي حل مسائل مردم در نظر گرفته شود. 

وي افزود: اینکه مردم یک منطقه و شهري مانند بندر امام که در یک نقطه حساس و در کنار مهم ترین مراکز اقتصادي کشور قرار

 
دارند، از سرپناه مناسبی برخوردار نیستند؛ براي همه ما دردآور است. 

معاون اول رئیس جمهور گفت: در جمهوري اسلامی ایران براي هیچ مسئولی افتخار نیست که در کنار سرمایه گذاري هاي بزرگ ملی

 
و عظیمی که در کشور انجام شده است، مردمی زندگی می کنند که از حداقل هاي امکانات زندگی برخوردار نیستند. 

جهانگیري ادامه داد: مردم ایران در تاریخ نشان داده اند که از تبعیض، فساد و فقر رنج می برند و همواره از حکومت ها انتظار دارند

 
براي از بین بردن مشکلات شان، قدم هاي واقعی بردارند و اقدامات اساسی انجام دهند. 

وي بیان کرد: زمانی که به ما گفتند در کنار بزرگ ترین بندر کشور یعنی بندر امام خمینی(ره) که مهم ترین کالاهاي مورد نیاز
سراسر کشور را از این بندر وارد می کنند، خانه هایی وجود دارد و مردمی زندگی می کنند که از حداقل هاي زندگی برخوردار
نیستند، دولت تصمیم گرفت اقدام بزرگی در این راستا انجام دهد بنابراین روز چهارشنبه در هیات دولت دو مصوبه در این زمینه

 
داشتیم. 

معاون اول رئیس جمهور افزود: یکی از این مصوبات براي بازسازي و مقاوم سازي واحدهاي مسکونی شهري و بافت غیررسمی نابسامان

 
و در معرض خطر بندر امام بوده است. 

وي بیان کرد: به ما گفته شد علاوه بر یک هزار واحد مسکونی که در مرحله قبل به عنوان منازل آسیب دیده در پی آبگرفتگی
شناسایی شده اند، چهار هزار واحد مسکونی دیگر نیز باید در این شهر بازسازي، نوسازي و احداث شود. اعتبار مورد نیاز براي این کار،

 
784 میلیارد تومان است که در دولت تصویب شده است و به عنوان بلاعوض در این منطقه هزینه خواهد شد. 

جهانگیري گفت: براي هر واحد، 30 میلیون تومان و براي کمک هاي معیشتی 20 میلیون تومان تسهیلات بلاعوض در نظر گرفته
شده است. همچنین براي مدت زمان بازسازي به منظور اسکان موقت هر خانوار، 20 میلیون تومان پیش بینی شده است. در مجموع

به هر خانوار، 70 میلیون تومان کمک بلاعوض پرداخت می شود. 



وي افزود: 450 میلیارد تومان نیز در اختیار بنیاد مسکن قرار خواهد گرفت تا تسهیلات زیربنایی مورد نیاز براي احداث این واحدها
آماده سازي شود. 520 میلیارد تومان نیز تسهیلات ارزان قیمت بانکی پیش بینی شده است که براي هر واحد مسکونی 100 میلیون

 
تومان تسهیلات براي ساخت و ساز و 30 میلیون تومان براي تامین لوازم مورد نیاز در نظر گرفته شده است. 

معاون اول رئیس جمهور بیان کرد: اصل بر این است که مانند یک حادثه غیرمترقبه که به همه زندگی یک فرد آسیبی وارد می کند

 
براي مردم امکانات اسکان موقت، لوازم مورد نیاز، لوازم معیشتی و تسهیلات بلاعوض تصویب کنیم. 

 
وي ادامه داد: امیدواریم در مدت زمان کوتاهی این واحدها احداث و چهره این منطقه متحول شود. 

جهانگیري گفت: در مصوبه دیگري نیز، 300 میلیارد تومان به منظور پیشگیري از حوادث، ایجاد و اصلاح شبکه فاضلاب و جمع آوري
آب هاي سطحی در شهرهاي اهواز، بندر امام و چمران در نظر گرفته شده است که امیدواریم سریع تر این کار اجرایی و مشکل
منطقه حل شود. براي فاضلاب بندر ماهشهر و بندر امام نیز از محل ماده 56، 300 میلیارد تومان اختصاص داده شده که امیدواریم به

 
زودي مصوبه نهایی را داشته باشیم. 

وي افزود: از محل فاینانس چین نیز براي احداث تصفیه خانه در خرمشهر، آبادان، ماهشهر، بندر امام و شادگان اعتبار کافی اختصاص

 
داده شده است و این کار باید سریع تر انجام شود. 

معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: نخستین بار است که براي کلنگ زنی چنین طرحی حضور پیدا می کنم و یکی از دلایل این کار
این است که پس از حوادث ناگوار آبان ماه سال 98 همواره یک غصه به دلم نشسته بود که مردم ماهشهر و بندر امام مشکلی با
جمهوري اسلامی ایران و نظام ندارند؛ مشکل این مردم تبعیض و فقر است و وظیفه اداري و قانونی مسئولان این است که این

 
مشکلات را با جدیت دنبال کنند. 

جهانگیري با اشاره به مطرح شدن مساله بیکاري جوانان توسط مردم بندر امام، گفت: یکی از مهم ترین برنامه هاي در دست اقدام
دولت، در زمینه ایجاد اشتغال است. با این حجم بزرگ سرمایه گذاري در پتروشیمی بندر امام و ماهشهر، جفا است که گفته شود

 
جوانی در این شهرها بیکار است. 

وي ادامه داد: صنایع پایین دستی باید زمینه لازم به منظور سرمایه گذاري را فراهم کنند و در این کارخانه ها و کارخانه هاي پایین
دست، صنایعی ایجاد شود که نه تنها مشکل اشتغال جوانان منطقه بلکه بخش بزرگی از مشکلات کشور حل شود. این حجم عظیم
سرمایه گذاري در هیچ نقطه دیگري از کشور انجام نشده است؛ اینجا کانون بزرگ توسعه و سرمایه گذاري و پیشرفت ایران است و

 
باید به این مسائل توجه شود. 

معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: در شوراي اقتصاد تصویب کردیم که 4 درصد از سرمایه گذاري هاي همه بنگاه هاي بزرگ که کار
صنعتی می کنند باید در کنار منطقه اي که قرار گرفته اند، انجام شود و مسائل اجتماعی را حل و فصل کنند. مردمی که در کنار این

 
واحدها قرار دارند، نباید احساس کنند که با مسائل ابتدایی زندگی درگیر هستند و این موضوع پیگیري می شود. 

وي در خصوص درخواست مردم این شهر براي شهرستان شدن بندر امام، بیان کرد: با توجه به اینکه در یک بازه زمانی هر جا
مسئولان رفته بودند نسبت به ایجاد شهرستان و بخش اقدام کرده بودند، در دولت گذشته و دولت یازدهم مجبور شدیم در خصوص



تقسیمات کشوري سخت گیري کنیم و مانع ایجاد کنیم اما از اواخر دولت یازدهم در دولت تصویب شده است که هر هفته تعدادي از

 
مناطقی که در معرض شهرستان شدن یا بخش شدن هستند، مطرح و در دولت تصمیم گیري شود. 

جهانگیري افزود: استاندار خوزستان این موضوع را مطرح کرده اما هنوز بررسی هاي وزارت کشور انجام نشده که از وزیر کشور می
خواهیم حداکثر در یک ماه نتیجه بررسی ها را به دولت بفرستد و به محض اینکه وزارت کشور نتایج این بررسی ها را به دولت ارسال

 
کند، در ماه هاي ابتدایی سال 1400 تصمیم گیري در این زمینه انجام می شود. 

منبع: ایسنا



97 پروژه همزمان با دهه فجر در نور بهره برداري می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/11/11

نور- فرماندار نور شمار طرح هاي قابل افتتاح در دهه فجر را 97 پروژه عمرانی، تولیدي و اشتغال زا بیان کرد.

نور- فرماندار نور شمار طرح هاي قابل افتتاح در دهه فجر

 
را 97 پروژه عمرانی، تولیدي و اشتغال زا بیان کرد. 

به گزارش خبرنگار مهر، علی شادمان بعدازظهر شنبه در
گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه 97 پروژه عمرانی، تولیدي
واقتصادي همزمان با دهه فجر در شهرستان افتتاح می
شود، رقم اعتباري آن را 467 میلیارد تومان اعلام کرد و

 
گفت: همچنین 9 پروژه نیز کلنگ زنی می شود. 

وي با اظهار اینکه بیشتر در تلاش هستیم پروژه هاي مانده

 
را تکمیل کنیم، گفت: افتتاح طرح هاي تولیدي سبب ایجاد اشتغال براي هزار و 748 شغل شده است. 

وي با عنوان اینکه تمام کارخانه ها و شرکت هاي تولیدي مستقر در شهرك هاي صنعتی را در حال احیا هستیم، گفت: کارخانه هایی

 
که احیا نشود، اراضی واگذارشده پس گرفته خواهد شد. 

شادمان با بیان اینکه در حال حاضر با کمبود تقاضاي کار براي شهرك هاي صنعتی مواجه هستیم، گفت: روند احیاي طرح هاي

 
تولیدي رو به رشد است. 

فرماندار نور از اجرا و تهیه 50 طرح هادي در 97 روستاي بخش چمستان نور خبر داد و گفت: تداوم این جهش سبب توسعه و

 
شکوفایی می شود از این رو افق توسعه شهرستان امیدوارکننده و بالنده است. 

وي یادآور شد: در کنار تمامی مشکلات بیش از حد متعارف بودجه عمرانی از بودجه ملی بهره گرفتیم و گازرسانی در مناطق
کوهستانی وبالادست نظیر بلده در حال اجرا است.



افتتاح بزرگترین کارخانه کلرزنی کشور فردا در شوشتر با حضور معاون اول

رئیس جمهور و وزیر صمت/ بهره برداري از 2 طرح با بیش از 16 هزار میلیارد

ریال سرمایه گذاري در استان خوزستان همزمان با دهه فجر

شماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/11/11
منبع: وزارت صنعت معدن و

تجارت

بزرگترین کارخانه کلرزنی کشور در شوشتر فردا در اولین روز از دهه مبارك فجر،
با حضور معاون اول رئیس جمهور و وزیر صنعت، معدن و تجارت افتتاح می شود .

به گزارش شاتا، شرکت پتروشیمی پارس کیمیا کلر که بزرگترین کارخانه کلرزنی
کشور می باشد، ظرفیت تولید 210 هزار تن کلر، اسید کلریدریک و سود سوز آور

 
را دارد. 

براي راه اندازي این طرح که فردا در اولین روز از دهه مبارك فجر مورد افتتاح قرار می گیرد، 9 هزار و 380 میلیارد ریال سرمایه
گذاري ارزي و 15 میلیون یورو سرمایه گذاري ریالی و در مجموع 13 هزار و 500 میلیارد ریال سرمایه گذاري انجام شده است که

 
زمینه اشتغال 75 نفر را به صورت مستقیم فراهم می کند. 

همچنین شرکت پارس طبیعت سلولز که ظرفیت تولید 12 هزار تن ظروف یکبار مصرف سلولزي به وسیله قالب گیري از خمیر باگاس

 
را دارد، توسط معاون امور صنایع وزارت صمت در شهرستان شوش استان خوزستان مورد افتتاح قرار می گیرد. 

براي بهره برداري از این طرح 200 میلیارد ریال سرمایه گذاري ریالی و 11.2 میلیون دلار سرمایه گذاري ارزي و در مجموع 3 هزار

 
میلیارد ریال سرمایه گذاري شده است که زمینه اشتغال 300 نفر را فراهم می آورد. 

بدین ترتیب، فردا و در اولین روز از دهه مبارك فجر و با سفر معاون اول رئیس جمهور و وزیر صمت به استان خوزستان، دو طرح با
مجموع سرمایه گذاري 16 هزار و 500 میلیارد ریال و اشتغالزایی 375 نفر مورد افتتاح و بهره برداري قرار می گیرد.



افزایش کمتر از یک درصدي قیمت نفت

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/11/11

قیمت نفت در معاملات آخرین روز کاري بازارهاي جهانی در بازه محدودي در نوسان بود و قیمت نفت طی هفته گذشته
کمتر از یک درصد افزایش یافت.

به گزارش خبرگزاري بسیج به نقل از رویترز، قیمت نفت در معاملات آخرین روز کاري بازارهاي جهانی در بازه محدودي در

 
نوسان بود. 

روند افزایشی قیمت نفت به علت کاهش تولید عربستان و کاهش ذخایر نفت آمریکا در اثر نگرانی در مورد تقاضا ناشی از شیوع انواع

 
جدید ویروس کرونا و توزیع کند واکسن که روند متوقف شد. 

باب یاوگر، تحلیلگر بازار در نیویورك گفت: «بسته محرك مالی آمریکا احتمالا به این زودي ها نمی آید تا به اندازه کافی از بازار

 
حمایت کند.» 

جو بایدن، رئیس جمهور جدید امریکا پیش از این از کنگره خواسته بود تا اقدام سریعی در مورد بسته پیشنهادي 1.9 تریلیون دلار

 
انجام دهد. 

بایدن گفت: «براي درنگ کردن زمان نداریم... اگر اقدامی نکنیم و سریع اقدام نکنیم، یک سال بیشتر زمان می برد که بتوانیم اشتغال

 
کامل داشته باشیم.» 

 
هر بشکه نفت برنت با 35 سنت افزایش 55.88 دلار فروخته شد اما نفت خام آمریکا با 14 سنت کاهش 52.20 دلار معامله شد. 

 
هر دو شاخص نفتی طی یک هفته گذشته کمتر از یک درصد افزایش ارزش را ثبت کردند. 

نظرسنجی هاي رویترز نشان میدهد قیمت نفت احتمالا در بیشتر سال 2021 پیش از بهبود قیمت ها در پایان سال، در اطراف همین
سطح قیمتی نوسان داده باشد.
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هزار 550 خانوار در طرح حاج قاسم

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/11/11

ساري- جانشین فرمانده سپاه کربلا از اجراي 11 هزار 621 عنوان برنامه در ایام االله دهه فجر در سراسر استان خبر داد و
گفت: بخاطر شرایط کرونایی برنامه ها با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار می شود.

 
 

به گزارش خبرگزاري بسیج از مازندران، سرهنگ حسین محمد رضایی جانشین فرمانده سپاه کربلا پیش از ظهر امروز در نشست
خبري با اصحاب رسانه ،به مناسبت ایام االله دهه فجر ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدا و امام شهدا، با اشاره به اینکه باید در مسیر
شهدا حرکت کنیم، گفت:همه وهرکسی که در جمهوري اسلامی زندگی می کند، نسب به انقلاب تکلیف دارد چرا که این انقلاب ارزان

 
به دست نیامده است. 

 
باید نسل جوان را با دستاورد هاي انقلاب آشنا کرد 

سرهنگ پاسدار رضایی با بیان این مطلب که همچنان به پاي انقلاب خون ها ریخته می شود، افزود: امثال شهید سلیمانی ها و فخري
زاده ها تقدیم انقلاب شدند لذا باید مردم بویژه نسل جوان را با دستاورد هاي انقلاب آشنا کرد. چرا که مردم بویژه نسل جوان اطلاع
زیادي از دستاورد هاي انقلاب ندارند که بدانند قبل از انقلاب ایران در کدام سطح و جایگاه بود چرا که در آن دوران حضور نداشتند و

 
نمی توانند قبل و بعد انقلاب را باهم مقایسه کنند. 

جانشین فرمانده سپاه کربلا هجمه هاي دشمن در عرصه رسانه و فضاي مجازي را از عوامل انقلاب زدایی در فکر و قلب جوانان دانست

 
و اضافه کرد: دشمن در عرصه رسانه و فضاي مجازي در تلاش است تا یک چهره منفور از انقلاب را به تصویر بکشد. 

 
دشمن در تلاش براي انقلاب زدایی است 

سرهنگ پاسدار رضایی با بیان این مطلب که دشمنان واقعیت هاي انقلاب را نمی گویند و اهداف خود را صرفا معطوف به اقتصاد
کردند، خاطرنشان کرد: ما شرایط سخت اقتصادي در کشور را انکار نمی کنیم؛ و در روایت و احادیث آمده که شکمی که معاش ندارد



معاد ندارد و عده اي براي تهیه نان شب خود با مشکلات زیادي مواجه هستند، اما دشمن در این بخش دست به تحریف زده است چرا

 
که عزت و سرافرازي ایران اسلامی را نمی تواند ببیند و فکر می کند می تواند دیدگاه مردم را نسبت به انقلاب تغییردهد. 

جانشین فرمانده سپاه کربلا با تاکید بر اینکه بخش اعظم مشکلات به بی تدبیري و بی مسئولیتی بر می گردد، افزود: مسئولین

 
ظرفیت نیروي انسانی در کشور را ببینند و به جوانان اعتماد کنند چرا که کشور از لحاظ نیروي انسانی و منابع غنی است. 

 
 

 
استقلال کشور،مهم ترین دستاورد انقلاب 

سرهنگ پاسدار رضایی در بخش دیگري از سخنان خود با تصریح بر اینکه باید دستاورد هاي انقلاب در حوزه هاي مختلف را بشناسیم
و بشناسانیم، اضافه کرد: استقلال یکی از دستاورد هاي انقلاب است. امروزه یکی از کشور هایی که میتواند ادعا کند مستقل است
کشور ایران است. کشوري که روي پاي خود ایستاده و تصمیم میگیرد، اما قبل از انقلاب آمریکایی ها در تمام زمینه ها براي آن

 
تصمیم می گرفتند. 

جانشین فرمانده سپاه کربلا با بیان این مطلب که در دوران قبل انقلاب شاه ملعون اراده اي از خود نداشته است، خاطرنشان کرد: با
پیروزي انقلاب، کشور در علوم مهندسی، پزشکی و هوافضا وهمچنین در حوزه عمران و آبادانی به پیشرفت هاي چشمگیري رسیده

 
است. 

به گفته سرهنگ رضایی باید همه دستاورد هاي انقلاب را با هم دید و در بخش اقتصاد و معیشت که امروزه مردم با مشکل مواجه

 
شدند، باید جستجوکرد که مشکل از کجا نشات می گیرد. 

جانشین فرمانده سپاه کربلا با تاکید بر اینکه همه مردم بویژه رسانه در قبال انقلاب مسئول است، یادآور شد: اگر خداي ناکرده انقلاب

 
اسلامی متوقف شود آینده شومی در انتظار ما است. 



 
 

 
انتقال دستاوردهاي انقلاب به صورت هنرمندانه توسط رسانه ها 

سرهنگ پاسدار رضایی به نقش رسانه در انعکاس دستاورد هاي انقلاب اشاره کرد و افزود: باید رسانه به صورت هنرمندانه این دستاورد

 
ها را به نسل جوان منتقل کند. 

جانشین فرمانده سپاه کربلا با رعب و وحشتی که ساواك در دوران قبل از انقلاب در بین مردم بوجود آورده بود و حمایتی که آمریکا
از رژیم منحوس پهلوي میکرد، کسی فکر نمی کرد که انقلابی اتفاق بیفتد، خاطرنشان کرد:جیمی کارتر رئیس جمهور وقت امریکا،
13 ماه قبل از پیروزي انقلاب به ایران سفر می کند در جلسه اي با شاه، ایران را جزیره ثبات معرفی می کند، اما مردم مسلمان،
خداجو، مظلوم و مستضعف با اراده آهنین تحت رهبري حضرت امام انقلابی را در همین جزیره ثبات رقم زدند که دنیا را متعجب

 
کرده است. 

سرهنگ پاسدار رضایی با تاکید بر اینکه انقلاب اسلامی نه تنها یک نظام مستبد و ظالم را منقرض کرد بلکه پایان بخش یک رژیم
2500 ساله و نقطه امیدي براي همه آزادیخواهان جهان شده است، افزود: علیرغم همه توطئه ها و دشمنی ها این انقلاب همچنان
پویا و زنده و بالنده است و نه تنها حرکت انقلاب کند نشده بلکه در مصاف با استکبار جهانی و نظام سلطه، امروز شاهد افول آمریکا و

 
نظام سلطه هستیم. 

 
 

جانشین فرمانده سپاه کربلا به اتفاقات اخیر در آمریکا اشاره و اضافه کرد: آمریکا در سراشیبی سقوط قرار گرفت، آمریکایی که

 
میخواست انقلاب را از بین ببرد. 



سرهنگ پاسدار رضایی با تاکید بر اینکه انقلاب اسلامی مقتدرانه و باصلابت در حال تمدن سازي جهانی است، گفت: این وعده اي
است که امام خمینی (ره) داده بودند که اسلام سنگر هاي کلیدي جهان را فتح خواهد کرد و صداي انقلاب اسلامی در همه کشور ها

 
قابل شنیدن است. 

جانشین فرمانده سپاه کربلا در ادامه سخنان خود به شعار محوري ایام االله دهه فجر «انقلاب بالنده، مقتدر و، چون کوه استوار» اشاره

 
و اضافه کرد: بخاطر شرایی کرونایی برنامه هاي این دهه متفاوت از سال هاي گذشته برگزار می شود. 
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سرهنگ پاسدار رضایی از برگزاري 11 هزار 621 عنوان برنامه در ایام االله دهه فجر در کل استان خبر داد و گفت: یک هزار و 337
برنامه دیدار با خانواده معظم شهدا، 659 دیدار با خانواده ایثارگران و رزمندگان، 515 مراسم تکریم و بزرگداشت شهدا (با رعایت
پروتکل بهداشتی و در فضاي مجازي)،962 مسابقه ورزشی (انفرادي)، یک هزار 248 نشست بصیرتی (در فضاي مجازي و شبکه هاي
اجتماعی)، 5104 گشت هاي محله محور،278 اردو هاي جادي در محلات کم برخورار، 234 عنوان تولیدات فرهنگی، راه اندزاي
پویش هاي مرتبط با دهه فجر در فضاي مجازي، افتتاح 5 ساختمان پایگاه مقاومت بسیج (بابل، نکا، و ساري) افتتاح 5 سالن ورزشی
(بابل و ساري)، افتتاح 47 خانه محروم مددجوي کمیته امداد، افتتاح 8 واحد خانه مددجوي بهزیستی، افتتاح 16 زیارتگاه شهدا، 15
پروژه محرومیت زدایی، کلنگ زنی 115 پروژه عمرانی، محرومیت زدایی و اشتغال زدایی، افتتاح 28 کارگاه اقتصاد مقاومتی، افتتاح

 
39 صندوق قرض الحسنه اشتغال زا از جمله برنامه هاي دهه فجر است. 

به گفته جانشین فرمانده سپاه کربلا تحویل 87 سري کمک جهیزیه به نوعروسان نیازمند، توزیع 380 دست پوشاك و هزار بسته
لوازم التحریر، اهداي 158 تبلت به دانش آموزان نیازمندان، پرداخت اقساط و قبوض براي 52 نفر، توزیع 30 هزار 488 بسته معیشتی
بین نیازمندان، توزیع 17 هزار 500 پرس غذاي گرم، اهداي 13 هزار 627 بسته بهداشتی و نیز گندزدایی بیش از 4 هزار نقطه در

 
مازندران توسط بسیجیان، از برنامه هاي دیگر ایام االله دهه فجر است. 

 
کمک مومنانه 382 میلیارد تومانی مردم به نیازمندان 

سرهنگ پاسدار رضایی در ادامه مجموع اعتبارات برنامه هاي دهه فجر امسال را 39 میلیارد تومان اعلام کرد و ادامه داد:از اول اسفند
سال 98 تا 30 دي امسال با کمک مردم، خیرین، مسئولین و نیرو هاي بسیجی مجموع بالغ بر 382 میلیارد تومان در قالب کمک



 
مومنانه به افراد نیازمند در سراسر استان کمک شد که این روند ادامه دارد. 

جانشین فرمانده سپاه کربلا همچنین از رزمایش دسته هاي رزمی گردان هاي بیت المقدس در 2 هزار پایگاه مقاومت در دهه فجر
خبر داد و گفت که این رزمایش با کمک نیروي انتظامی با هدف ضریب افزایش امنیت و نیز آمادگی و صلابت بسیج به نمایش

 
گذاشته شود. 

سرهنگ پاسدار رضایی از طرح خودحفاظتی از ادارات و کارخانجات هم در مازندران خبر داد و افزود: این طرح در چند ماه گذشته هم

 
در مازندران توسط بسیج سازمان ادارات اجرا شد و این برنامه در دهه فجرهم اجرا خواهد شد. 

 
 

 
تبدیل 3 هزار 333 پایگاه مقاومت به پایگاه سلامت 

جانشین فرمانده سپاه کربلا در ادامه سخنان خود به طرح شهید سلیمانی هم اشاره کرد و با اعلام اینکه 3 هزار 333 پایگاه مقاومت
در سراسر استان در این طرح فعال هستند، گفت: بالغ بر 23 هزار بسیجی در چهار تیم رصد اولیه، تیم حمایتی، تیم مراقبتی و تیم

 
نظارتی مشغول قطع انتقال زنجیره کرونا هستند. 

به گفته سرهنگ پاسدار رضایی 245 هزار 550 خانوار درطرح شهید سلیمانی پایش و رصد شدند که شامل جمعیتی بالغ بر 878

 
هزار و 368 نفر می شود. 

جانشین فرمانده سپاه کربلا در ادامه سخنان خود با تصریح بر اینکه هرجایی که شبکه بهداشت و علوم پزشکی اعلام نیاز کند، تیم
هاي بسیجی وارد میدان مقابله با کرونا می شوند، افزود:با اجراي طرح شهید سلیمانی 23 هزار 749 نفر تست کروناي مثبت، تست

 
منفی 50 هزار 339 نفر بودند. 

سرهنگ پاسدار رضایی با اشاره فعالیت هاي تیم نظارتی در بازار هم گفت: 7 هزار 572 واحد اخطارگرفته و هزار و 147 به علت

 
رعایت نکردن دستورات بهداشتی پلمپ و همچنین 2 هزار 684 باب منزل هم گندزدایی شد. 

انتهاي پیام/



اعلام برنامه هاي دهه فجر سازمان فرهنگی هنري با نام «آینده روشن»

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به مناسبت چهل و دومین سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی با عنوان «آینده روشن» را تشریح کرد.

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران
برنامه هاي این سازمان به مناسبت چهل و دومین سالگرد
پیروزي انقلاب اسلامی با عنوان «آینده روشن» را تشریح

 
کرد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، سید علیرضا فاطمیان پور معاون
فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه
هاي این سازمان به مناسبت دهه فجر را تشریح کرد و
گفت: همزمان با فرا رسیدن چهل و دومین سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی، بسته برنامه هاي «آینده روشن» را در سه

محور محتوایی تقویت باورهاي عمومی براي امید به آینده انقلاب اسلامی، ترویج و گسترش نمادهاي هویت ملی و افزایش آگاهی

 
مردم از تاریخ انقلاب اسلامی پیش بینی کرده ایم. 

وي افزود: پوئم سمفونی «آینده روشن» یکی از سه گانه اي است که معاونت هنري سازمان فرهنگی هنري در سال 99 طراحی کرده
است. نخستین پوئم سمفونی به نام «سرباز» در نخستین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی رونمایی شد و دومین پوئم سمفونی به

 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می پردازد و با عنوان «آینده روشن» در دهه فجر رونمایی خواهد شد. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري با اشاره به برنامه «سه رنگ سربلندي» گفت: این برنامه به ترویج نماد پرچم و سرود جمهوري
اسلامی ایران می پردازد و در چهار بخش سرود کودك و نوجوان، مسابقه طراحی پوستر ویژه پرچم ایران، مسابقه عکس موبایلی از
نصب پرچم در سطح شهر و مسابقه اجراي نمایش «تاج شاه و کلاه ها» توسط کودکان برگزار می شود. همچنین پویش «متا» به
منظور معرفی مدیر تراز انقلابی پیش بینی شده و مردم در این پویش به معرفی مدیران و مسئولان نمونه اي که در ادارات و جاهاي

 
مختلف با آنها برخورد دارند، می پردازند. 

وي اظهار کرد: «کتاب ماه» دیگر برنامه دهه فجر است که مسابقه کتابخوانی با موضوع انقلاب اسلامی در دو بخش کودك و نوجوان و
بزرگسال خواهد بود که در سایت dtlib.ir برگزار می شود و اپلیکیشن هاي حوزه کتابخوانی هم در برگزاري آن مشارکت دارند.
همچنین کلیپ هاي «کتاب دان» با معرفی 100 کتاب در حوزه انقلاب اسلامی منتشر می شود. پویش میدانی «ایران ما انقلاب ما»

 
نیز با نصب استیکر و نقش پرچم ایران بر شیشه خودروها برگزار می شود و فضاي شهر را براي دهه فجر مهیا می کند. 

فاطمیان پور با بیان اینکه فعالیت هاي سازمان فرهنگی هنري در حوزه تولید محصولات مجازي با شیوع ویروس کرونا رشد قابل
توجهی داشته است، گفت: این فعالیت ها در دهه فجر هم ادامه خواهد داشت و محصولاتی در هشت محور تاریخ شفاهی پهلوي،



مقایسه انقلاب ایران با سایر انقلاب هاي جهان، معرفی دستاوردهاي انقلاب اسلامی، معرفی شهداي انقلاب، روایت تاریخ شفاهی مردم
از پیروزي انقلاب، روایت انقلاب از بیان غیرایرانیان، انقلاب ایرانی در عصر ظهور و اندیشه و گفتمان انقلاب اسلامی تولید و در فضاي
مجازي منتشر می شود. علاوه بر این محصولات، سه کلیپ «خط ویژه»، «چهل سردار» و «فازمترمدیا» در این ایام تولید و منتشر

 
خواهد شد. 

وي اضافه کرد: اتوبوس هاي کتابگرد «هدهد» چند سالی است که در نقاط مختلف تهران خدمات کتابخانه اي ارائه می کنند و در
دهه فجر چهار دستگاه اتوبوس و یک مینی بوس با حضور در روستاهاي محروم اطراف تهران به اجراي برنامه و برگزاري مسابقه می
پردازند. همچنین در محل جلوس حضرت امام خمینی (ره) در بهشت زهرا (س) غرفه هاي متعددي به مدت 10 روز فعالیت خواهند
کرد و برنامه هاي فرهنگی و هنري متنوعی هم تدارك دیده ایم. پویش «هر خانه یک پرچم» با تحویل پرچم ایران به شهروندان

 
داوطلب با کمترین قیمت و با نصب رایگان برگزار می شود و براي هماهنگی آن با 100 مسجد شهر تهران همکاري داریم. 

فاطمیان پور تصریح کرد: برنامه تلویزیونی «مثبت 40» در 10 قسمت به موضوع رسانه در انقلاب اسلامی می پردازد و از شبکه چهار
روي آنتن می رود. افتتاح محفل ترانه خانه شعر در فرهنگ سراي ارسباران دیگر برنامه اي است که در دهه فجر برگزار می شود و در
این محفل جلسات تخصصی شعر و ترانه برپا خواهد شد. همچنین نمایش میدانی «فجر انقلاب» با 42 اجرا در نقاط مختلف شهر
تهران از جمله در ایستگاه هاي مترو میزبان شهروندان است. در حوزه هنرهاي تجسمی نیز نمایشگاه مجازي «خاطره 57» با نمایش

 
عکس هاي تاریخی از انقلاب اسلامی برپا می شود. 

وي از برگزاري پویش بزرگ «آینده روشن» براي نوجوانان خبر داد و گفت: در این پویش دو سوال براي نوجوانان مطرح کرده ایم.
سوال اول این است که نوجوانان نقش خود را در گام دوم انقلاب اسلامی بیان کنند و سوال دیگر مهم ترین چالشی است که به
نظرشان می تواند مانع قوي شدن ایران اسلامی شود. قالب اجراي این پویش گیمیفیکیشن است که سامانه اینترنتی آن در دهه فجر

 
در دسترس نوجوانان خواهد بود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري افزود: برنامه «فصل رویش» امسال با تجلیل از رویش هاي انقلاب اسلامی در عرصه رسانه
برگزار می شود و در آن چند چهره رسانه اي که بعد از سال 1357 متولد شده اند، تجلیل می شوند. نمایشگاه «ایران ما انقلاب ما»
نیز در سالن انتظار فرودگاه مهرآباد برپا می شود و آثار هنري با موضوع انقلاب اسلامی در آن به نمایش در می آید. «مهرآیین» به
عنوان یکی از برنامه هاي باسابقه سازمان فرهنگی هنري، در دهه فجر با دیدار با خانواده شهداي انقلاب اسلامی و رسیدگی به

 
مشکلات آنها برگزار می شود. 

وي اظهار کرد: «پیرنگ» دیگر برنامه اي است که در آن باشگاه هاي نوجوانانه در حوزه هاي کارآفرینی، مهارت افزایی، رسانه و…
ایجاد می شود و از کارهاي ادامه دار و دائمی سازمان فرهنگی هنري خواهد بود. همچنین جشنواره «کارآزماي» با موضوع کارآفرینی
و جهش تولید برگزار می شود و در آن نوجوانان، زنان سرپرست خانوار و زنان خانه دار می توانند با حضور در دوره هاي آموزشی که با

 
همکاري بخش خصوصی برگزار می شود، کسب و کار خانگی خود را آغاز کنند. 

فاطمیان پور اضافه کرد: یکی از برنامه هایی که براي دومین سال برگزار می شود، نمایش فیلم سینمایی براي اقشار زحمتکش
شهرداري تهران در کنار خانواده هایشان در یکی از سینماهاي سازمان فرهنگی هنري است که امسال با رعایت پروتکل هاي بهداشتی
میزبان تعدادي از راننده هاي اتوبوس و تاکسی به همراه خانواده خواهیم بود. همچنین جشنواره «کانون هاي مردمی» با هدف به

 
نمایش گذاشتن دستاوردها و تولیدات کانون ها و مراکز مشارکتی سازمان برگزار می شود. 



وي در پایان گفت: نورافشانی در 42 نقطه شهر تهران را در شب 22 بهمن ماه خواهیم داشت و پویش «االله اکبر» نیز با مشارکت
انجمن اسلامی دانش آموزي در سطح کشور برگزار می شود و در آن نوجوانان از سنت حسنه تکبیر در شب پیروزي انقلاب اسلامی
فیلم و عکس تهیه می کنند و به این پویش می فرستند. همچنین با توجه به اینکه راهپیمایی روز 22 بهمن مانند هر سال برگزار نمی

شود، سازمان فرهنگی هنري دو کاروان ویژه براي حرکت در مسیر راهپیمایی و اجراي برنامه آماده خواهد کرد.



دانشگاه صنعتی شاهرود در سطح شهر، استان و کشور اثربخش و مستقل است

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/11/11

شاهرود_معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري با بیان اینکه دانشگاه صنعتی شاهرود با توجه به داشتن
پتانسیل هاي موجود دانشگاهی مستقل می باشد، گفت: دانشگاه در سطح شهر، استان و کشور اثربخش بوده است.

به گزارش خبرنگار بسیج، جلسه شوراي دانشگاه صنعتی شاهرود با حضور معاون پژوهش و فناوري

 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوري در تالار کوثر این دانشگاه برگزار شد. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود، در ابتداي جلسه ضمن تبریک فرارسیدن ایام دهه فجر و پیروزي
انقلاب اسلامی، به ایجاد، توسعه و پیشرفت بسیاري از دانشگاه ها پس از انقلاب اسلامی اشاره نمود
و گفت: دانشگاه صنعتی شاهرود با حدود نیم قرن فعالیت بعد از انقلاب اسلامی توسعه چشم گیري

 
داشته و از مدرسه عالی معدن سال 1352 به دانشگاهی پرافتخار امروز رسیده است. 

محمدمهدي فاتح ضمن تاکید بر فعالیت در فضاي کارآفرینی، تقاضا محوري و جامعه محوري، به اهتمام وزارت در طرح آمایش
آموزش عالی کشور و نکات مثبت اجراي آن پرداخت و با اشاره به جایگاه ملی و بین المللی دانشگاه و استقلال آن در همه ارکان
تصمیم گیري و تصمیم سازي به ویژه در هیات امنا، هیات ممیزه و هیات اجرایی جذب، از موافقت وزیر علوم و شوراي راهبردي در

 
تصویب مدیریت دوره اي استانی آموزش عالی این دانشگاه و دانشگاه سمنان قدردانی نمود. 

 
کسب رتبه هاي معتبر بین المللی دانشگاه صنعتی شاهرود 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود در این جلسه به معرفی دانشگاه و کسب رتبه هاي متعدد پرداخت و گفت: مفتخریم که دانشگاه
صنعتی شاهرود طبق رتبه بندي جهانی تایمز 2021 با کسب رتبه 800-601 در فناوري و مهندسی رتبه ششم و در علوم پایه رتبه
چهارم دانشگاه هاي صنعتی را کسب نموده است و این مهم با همت هیات علمی هاي فرهیخته و دانشجویان تحصیلات تکمیلی
دانشگاه میسر شد. فاتح با بیان توضیحاتی در خصوص تعداد اعضاي هیات علمی، مقالات ژورنالی دانشگاه در پایگاه هاي بین المللی و
رشد صعودي مقالات معتبر در نمایه هاي بین المللی، به کسب افتخار سه و ده عضو هیات علمی دانشگاه به ترتیب به عنوان
دانشمندان یک درصد و دو درصد برتر جهان در سال 2020 اشاره نمود و اذعان داشت: دانشگاه در سال 2020 به عنوان دانشگاه

 
پراستناد یک درصد جهان معرفی شده است. 

فاتح در ادامه افزود: با توجه به زیرساخت هاي موجود در دانشگاه، با موافقت وزیر علوم در سال 97 قطب علمی مهندسی معدن در

 
این دانشگاه تاسیس شد. 

 
شکیلات کارآفرینی با ارائه پیشنهادات یکی پس از دیگري انجام شده است. 

وي بر توسعه خدمات دانش بنیان و زیرساخت هاي کارآفرینی و حرکت به سوي دانشگاه کارآفرین تاکید نمود و تاسیس اداره
کارآفرینی، تاسیس مرکز آموزش هاي آزاد، ایجاد مرکز رشد مشترك با پارك، تاسیس مرکز تخصصی آپا (آگاهی رسانی، پشتیبانی و
امداد سایبري)، تاسیس شتاب دهنده و فضاي کار اشتراکی، تاسیس اولین مرکز هدایت شغلی و کاریابی تخصصی و تاسیس شرکت
دانش بنیان دانشگاهی را از جمله اقدامات در جهت ایجاد تشکیلات کارآفرینی دانشگاه برشمرد و با بیان توضیحاتی در خصوص
تجهیز آزمایشگاه ها و کارگاه ها در طی سال هاي اخیر، افزود: دانشگاه در انتشار مجلات معتبر علمی پژوهشی نیز توانسته 8 مجله

 
علمی و پژوهشی منتشر نماید که از این تعداد یک مجله داراي نمایه ISI دو تاي آن ها داراي اسکوپوس هستند. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود به تاسیس سامانه مدیریت یادگیري دانشگاه (LMS) در شرایط کرونا پرداخت و با اشاره به توانمندي
این سامانه بیان داشت: این سامانه ظرفیت دو هزار کاربر در 200 کلاس هم زمان را دارد و با تأمین زیرساخت هاي لازم با 27 واحد

سرور مجازي و سه دستگاه سوپر پردازنده همه کلاس ها انلاین برگزار می شود. 



 
کسب موقعیت ممتاز در اجراي پروژه ژئومکانیک نفت توسط دانشگاه 

رئیس دانشگاه به کسب موقعیت ممتاز در اجراي پروژه ژئومکانیک نفت توسط دانشگاه پرداخت و توضیح داد: در سال 1396 جدیدي
از قرارداد هاي بزرگ تحقیقاتی دانشگاه صنعتی شاهرود با شرکت ملی نفت ایران آغاز شد و با توجه به موقعیت ممتاز این دانشگاه در
اجراي پروژه هاي کلان نفتی کشور قرار دادي 10 ساله با وزارت نفت منعقد شد. این قرارداد پژوهشی در حوزه اکتشاف با عنوان
«کاربرد ژئومکانیک در اکتشاف منابع هیدروکربوري و فناوري هاي نوین حفاري و مهندسی نفت در چاه هاي اکتشافی» و با امضاي دو

 
وزیر علوم و نفت به انجام رسید. 

 
مرکز رشد مشترك بین دانشگاه صنعتی شاهرود و پارك علم و فناوري استان 

فاتح در خصوص اهمیت مرکز رشد و فناوري هاي نوین دانشگاه تاکید نمود و ادامه داد: در سال 1396 با شروع حرکت دانشگاه به

 
سمت دانشگاه کارآفرین، کلیه فضا هاي کارگاهی و اداري ساختمان مرکز رشد به طور کامل در اختیار فناوران دانشگاهی قرار گرفت. 

وي افزود: این مرکز با رویکرد دانشگاه جهت عمق بخشیدن موضوع فناوري در پروژه هاي تحقیقاتی، با امضاء یک تفاهم نامه بین
دانشگاه و پارك از سال 1393 فعالیت خود را آغاز کرد و در ادامه فعالیت هاي فرهنگی و تبلیغاتی دانشگاه به همراه پارك در محیط
دانشگاه از تاریخ امضاء تفاهم نامه صورت گرفت و هم اکنون این مرکز تحت عنوان یک مرکز مشترك بین دانشگاه صنعتی شاهرود و

 
پارك علم و فناوري استان فعالیت می نماید. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري نیز در این جلسه ضمن تبریک آغاز دهه فجر، پیروزي انقلاب اسلامی را
فضاي فراخی براي توسعه علمی عنوان نمود و گفت: بعد از جنگ تحمیلی دوران پرافتخار علمی ما با بیشترین دانشمندان، دوره

 
اسلامی است که توانستیم در حوزه توسعه علمی به توفیقات ارزشمندي دست یابیم و این مهم حاصل زحمات اساتید می باشد. 

 
دانشگاه صنعتی شاهرود با توجه به داشتن پتانسیل هاي موجود دانشگاهی مستقل می باشد 

غلامحسین رحیمی ضمن تاکید بر جدیت اساتید در امر تحقیقات و توسعه، ارتقا کیفیت در حوزه تحقیقات را تضمینی براي کیفیت
آموزش اساتید عنوان نمود و با اشاره به اهمیت حضور دانشجویان تحصیلات تکمیلی به خصوص دکتري در توسعه تحقیقات و از
طرفی کاهش متقاضی آموزش عالی طی سال هاي اخیر، به بیان توضیحاتی در خصوص لزوم طرح آمایش آموزش عالی پرداخت و

 
دانشگاه صنعتی شاهرود را با توجه به داشتن پتانسیل هاي موجود دانشگاهی مستقل مطرح نمود. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، ضمن تاکید بر دوره پسا دکتري در آینده و اهمیت اخذ دستیار پژوهشی به
بیان نکاتی در این امر پرداخت و کشش کمی این موارد را حول نکاتی مطرح نمود و افزود: درآمد بیرونی استاد، گرنت اساتید (گرنت
داخلی)، توسعه سراسري دوره هاي کوتاه مدت تحقیقاتی دانشجویان دکتري و گرنت محور کردن پذیرش دانشجویان دکتري از جمله

 
موارد حائز اهمیتی است که بر اساس استاندارد هاي بین المللی و بر اساس گرنت و تحقیقات کارفرمایی می باشد. 

 
دانشگاه صنعتی شاهرود در سطح شهر، استان و کشور اثربخش بوده است 

رحیمی با بیان توضیحاتی در خصوص اثربخشی و تحقیقاتی بودن گزارش ها، تاکید نمود: همه توفیقات در تهیه مقاله خلاصه نمی
شود و با وجود شرایط موجود در دانشگاه صنعتی شاهرود باید مراکز تحقیقاتی و پژوهشی افزایش یابد چرا که دانشگاهی مطرح خواهد

 
ماند که با روند هاي جدید خودشان را تطبیق دهند. 

در ادامه این جلسه اعضاي شوراي دانشگاه به بیان نقطه نظرات و ایده هاي خود در زمینه هاي آموزشی و پژوهشی خود پرداختند و
پس از خاتمه جلسه دکتر غلامحسین رحیمی از توانمندي هاي تجهیزاتی و آزمایشگاه هاي تحقیقاتی مستقر در ساختمان مجتمع
آزمایشگاهی علمی و تحقیقاتی شهید فخري زاده دانشگاه بازدید و همچنین با فعالیت هاي شرکت هاي دانش بنیان مستقر در مرکز

رشد مشترك دانشگاه با پارك علم و فناوري استان سمنان آشنا شدند.



براي حل مسائل مردم باید برنامه هاي بلندمدت تري در نظر گرفته شود

منبع: حزب االله نیوزشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش شبکه خبري تحلیلی حزب االله ،اسحاق جهانگیري در آیین آغاز عملیات بازسازي 5 هزار واحد مسکونی مناطق
آبگرفته خوزستان که امروز (11 بهمن ماه) به صورت نمادین در بندر امام خمینی(ره) انجام شد، اظهار کرد: وقوع سیل 98 و
آبگرفتگی امسال در برخی شهرهاي کشور به ویژه در خوزستان و علی الخصوص در اهواز و بندر امام(ره)، این مساله را براي همه

 
مسئولان کشور آشکار کرد که باید برنامه هاي بلندمدت تري براي حل مسائل مردم در نظر گرفته شود. 

به گزارش ایسنا، وي افزود: اینکه مردم یک منطقه و شهري مانند بندر امام که در یک نقطه حساس و در کنار مهم ترین مراکز

 
اقتصادي کشور قرار دارند، از سرپناه مناسبی برخوردار نیستند؛ براي همه ما دردآور است. 

معاون اول رئیس جمهور گفت: در جمهوري اسلامی ایران براي هیچ مسئولی افتخار نیست که در کنار سرمایه گذاري هاي بزرگ ملی

 
و عظیمی که در کشور انجام شده است، مردمی زندگی می کنند که از حداقل هاي امکانات زندگی برخوردار نیستند. 

جهانگیري ادامه داد: مردم ایران در تاریخ نشان داده اند که از تبعیض، فساد و فقر رنج می برند و همواره از حکومت ها انتظار دارند

 
براي از بین بردن مشکلات شان، قدم هاي واقعی بردارند و اقدامات اساسی انجام دهند. 

وي بیان کرد: زمانی که به ما گفتند در کنار بزرگ ترین بندر کشور یعنی بندر امام خمینی(ره) که مهم ترین کالاهاي مورد نیاز
سراسر کشور را از این بندر وارد می کنند، خانه هایی وجود دارد و مردمی زندگی می کنند که از حداقل هاي زندگی برخوردار
نیستند، دولت تصمیم گرفت اقدام بزرگی در این راستا انجام دهد بنابراین روز چهارشنبه در هیات دولت دو مصوبه در این زمینه

 
داشتیم. 

معاون اول رئیس جمهور افزود: یکی از این مصوبات براي بازسازي و مقاوم سازي واحدهاي مسکونی شهري و بافت غیررسمی نابسامان

 
و در معرض خطر بندر امام بوده است. 

وي بیان کرد: به ما گفته شد علاوه بر یک هزار واحد مسکونی که در مرحله قبل به عنوان منازل آسیب دیده در پی آبگرفتگی
شناسایی شده اند، چهار هزار واحد مسکونی دیگر نیز باید در این شهر بازسازي، نوسازي و احداث شود. اعتبار مورد نیاز براي این کار،

 
784 میلیارد تومان است که در دولت تصویب شده است و به عنوان بلاعوض در این منطقه هزینه خواهد شد. 

جهانگیري گفت: براي هر واحد، 30 میلیون تومان و براي کمک هاي معیشتی 20 میلیون تومان تسهیلات بلاعوض در نظر گرفته
شده است. همچنین براي مدت زمان بازسازي به منظور اسکان موقت هر خانوار، 20 میلیون تومان پیش بینی شده است. در مجموع

 
به هر خانوار، 70 میلیون تومان کمک بلاعوض پرداخت می شود. 

وي افزود: 450 میلیارد تومان نیز در اختیار بنیاد مسکن قرار خواهد گرفت تا تسهیلات زیربنایی مورد نیاز براي احداث این واحدها
آماده سازي شود. 520 میلیارد تومان نیز تسهیلات ارزان قیمت بانکی پیش بینی شده است که براي هر واحد مسکونی 100 میلیون

 
تومان تسهیلات براي ساخت و ساز و 30 میلیون تومان براي تامین لوازم مورد نیاز در نظر گرفته شده است. 

معاون اول رئیس جمهور بیان کرد: اصل بر این است که مانند یک حادثه غیرمترقبه که به همه زندگی یک فرد آسیبی وارد می کند

 
براي مردم امکانات اسکان موقت، لوازم مورد نیاز، لوازم معیشتی و تسهیلات بلاعوض تصویب کنیم. 

 
وي ادامه داد: امیدواریم در مدت زمان کوتاهی این واحدها احداث و چهره این منطقه متحول شود. 

جهانگیري گفت: در مصوبه دیگري نیز، 300 میلیارد تومان به منظور پیشگیري از حوادث، ایجاد و اصلاح شبکه فاضلاب و جمع آوري
آب هاي سطحی در شهرهاي اهواز، بندر امام و چمران در نظر گرفته شده است که امیدواریم سریع تر این کار اجرایی و مشکل
منطقه حل شود. براي فاضلاب بندر ماهشهر و بندر امام نیز از محل ماده 56، 300 میلیارد تومان اختصاص داده شده که امیدواریم به



 
زودي مصوبه نهایی را داشته باشیم. 

به گزارش ایسنا، وي افزود: از محل فاینانس چین نیز براي احداث تصفیه خانه در خرمشهر، آبادان، ماهشهر، بندر امام و شادگان

 
اعتبار کافی اختصاص داده شده است و این کار باید سریع تر انجام شود. 

معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: نخستین بار است که براي کلنگ زنی چنین طرحی حضور پیدا می کنم و یکی از دلایل این کار
این است که پس از حوادث ناگوار آبان ماه سال 98 همواره یک غصه به دلم نشسته بود که مردم ماهشهر و بندر امام مشکلی با
جمهوري اسلامی ایران و نظام ندارند؛ مشکل این مردم تبعیض و فقر است و وظیفه اداري و قانونی مسئولان این است که این

 
مشکلات را با جدیت دنبال کنند. 

جهانگیري با اشاره به مطرح شدن مساله بیکاري جوانان توسط مردم بندر امام، گفت: یکی از مهم ترین برنامه هاي در دست اقدام
دولت، در زمینه ایجاد اشتغال است. با این حجم بزرگ سرمایه گذاري در پتروشیمی بندر امام و ماهشهر، جفا است که گفته شود

 
جوانی در این شهرها بیکار است. 

وي ادامه داد: صنایع پایین دستی باید زمینه لازم به منظور سرمایه گذاري را فراهم کنند و در این کارخانه ها و کارخانه هاي پایین
دست، صنایعی ایجاد شود که نه تنها مشکل اشتغال جوانان منطقه بلکه بخش بزرگی از مشکلات کشور حل شود. این حجم عظیم
سرمایه گذاري در هیچ نقطه دیگري از کشور انجام نشده است؛ اینجا کانون بزرگ توسعه و سرمایه گذاري و پیشرفت ایران است و

 
باید به این مسائل توجه شود. 

معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: در شوراي اقتصاد تصویب کردیم که 4 درصد از سرمایه گذاري هاي همه بنگاه هاي بزرگ که کار
صنعتی می کنند باید در کنار منطقه اي که قرار گرفته اند، انجام شود و مسائل اجتماعی را حل و فصل کنند. مردمی که در کنار این

 
واحدها قرار دارند، نباید احساس کنند که با مسائل ابتدایی زندگی درگیر هستند و این موضوع پیگیري می شود. 

وي در خصوص درخواست مردم این شهر براي شهرستان شدن بندر امام، بیان کرد: با توجه به اینکه در یک بازه زمانی هر جا
مسئولان رفته بودند نسبت به ایجاد شهرستان و بخش اقدام کرده بودند، در دولت گذشته و دولت یازدهم مجبور شدیم در خصوص
تقسیمات کشوري سخت گیري کنیم و مانع ایجاد کنیم اما از اواخر دولت یازدهم در دولت تصویب شده است که هر هفته تعدادي از

 
مناطقی که در معرض شهرستان شدن یا بخش شدن هستند، مطرح و در دولت تصمیم گیري شود. 

جهانگیري افزود: استاندار خوزستان این موضوع را مطرح کرده اما هنوز بررسی هاي وزارت کشور انجام نشده که از وزیر کشور می
خواهیم حداکثر در یک ماه نتیجه بررسی ها را به دولت بفرستد و به محض اینکه وزارت کشور نتایج این بررسی ها را به دولت ارسال

کند، در ماه هاي ابتدایی سال 1400 تصمیم گیري در این زمینه انجام می شود.



واکنش ربیعی به انتقادها از روحانی به خاطر دفاع از آذري جهرمی:اینکه

حیطه اختیارات رییس جمهور را به تامین تخم مرغ خلاصه کنیم، بدعت است

منبع: تدبیر و امیدشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/11/11

اولا رئیس جمهوري به عنوان مجري قانون اساسی صلاحیت دارد درباره تضییع حقوق مردم سخن بگوید و اخطار بدهد و
اتفاقا همانطور که درمورد مرغ و گوشت، رشد و توسعه کشور از ارتباطات زمینی و دریایی و هوایی مسئول است، مسئول

حفاظت از شاهراه هاي ارتباطی و پهناي باند نیز هست و در مقابل وزیر خود نیز وظیفه حمایتی دارد.

واکنش ربیعی به انتقادها از روحانی به خاطر دفاع از آذري جهرمی:اینکه حیطه اختیارات رییس جمهور را به تامین تخم مرغ
خلاصه کنیم، بدعت است اولا رئیس جمهوري به عنوان مجري قانون اساسی صلاحیت دارد درباره تضییع حقوق مردم سخن بگوید و
اخطار بدهد و اتفاقا همانطور که درمورد مرغ و گوشت، رشد و توسعه کشور از ارتباطات زمینی و دریایی و هوایی مسئول است،

 
مسئول حفاظت از شاهراه هاي ارتباطی و پهناي باند نیز هست و در مقابل وزیر خود نیز وظیفه حمایتی دارد. 

علی ربیعی، دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوري و
سخنگوي دولت، در یادداشتی با عنوان «حاشیه علیه متن»
نوشت: «در دوره اي که مشکلات اقتصادي و معیشتی ناشی از
تحریم و کرونا، زندگی را بر مردم سخت کرده، حاشیه هاي
سیاسی گاه بر طرح مشکلاتی که متن زندگی مردم را متاثر
ساخته غلبه می کنند. همواره تلاش کرده ام از ورود به این گونه
حاشیه ها پرهیز کنم و در این یادداشت و مقاله هم بدون ورود

 
به این مناقشات، صرفا براي ایجاد روشنگري به چند نکته اشاره می کنم. 

شوربختانه در جریان کشاکش ها که گاه به تکه پرانی هاي ناشی از عدم بلوغ سیاسی شبیه تر است، در این سال ها گزاره هایی
یکسره تخریبی را شاهد بوده ایم که آرام آرام در ادبیات سیاسی رسوب کرده است. نیازي به هیچ سنجش و پیمایشی نیست. اثر اولیه
و مستقیم این ادبیات، بر برداشت عمومی جامعه از دلمشغولی هاي سیاسیون و امید به آینده و دل نبستن به چرخش نخبگان براي
حل مسائل است. متاسفم که عده اي در یک گروه و جناح در کشور در یک تصور نادرست و نابالغ فکر می کنند در هیاهوي تخریب،
فقط رقیب تخریب می شود و آن ها به کنار مانده و مردم علیه دولت مستقر، به آن ها روي خواهند آورد. آن ها نمی دانند که در

 
هیاهوي بزرگنمایی ها و نارسایی نمایی ها بیش از دولت مستقر، همه در ذهن مردم تخریب می شوند. 

 
رئیس جمهوري صلاحیت دارد درباره تضییع حقوق مردم سخن بگوید 

1- در کنار این موضوع اتفاقی در هفته گذشته رخ داد که می خواهم در این یادداشت به آن هم اشاره کنم. با شکایت از وزیر
ارتباطات، رئیس جمهوري از ایشان دفاع کرد. پس از آن با یک موضع گیري رسمی مواجه شدیم و جریان پیش گفته نیز با
سوءاستفاده از این فرصت، تاختن به دولت را آغاز کرد. دو گزاره مطرح شد که یکی به حیطه اختیارات رئیس جمهوري در برعهده
گرفتن مسئولیت حفاظت از آزادي هاي قانونی مردم در فضاي مجازي و دیگري حمله به رئیس جمهوري و دولت براي پاسخگویی



درباره گرانی مرغ و تخم مرغ به جاي دفاع از وزیر ارتباطات بازمی گردد. برخی روزنامه ها و سایت ها نیز با تیترها و نوشته هاي خود
و اشاره به پاسخگویی و محاکمه و...برخی تریبون دار ها نیز همانند برخی چهره هاي شناخته شده یک جریان سعی کردند وارد این

 
نزاع بیهوده شوند. 

اولا رئیس جمهوري به عنوان مجري قانون اساسی صلاحیت دارد درباره تضییع حقوق مردم سخن بگوید و اخطار بدهد و اتفاقا
همانطور که درمورد مرغ و گوشت، رشد و توسعه کشور از ارتباطات زمینی و دریایی و هوایی مسئول است، مسئول حفاظت از شاهراه

 
هاي ارتباطی و پهناي باند نیز هست و در مقابل وزیر خود نیز وظیفه حمایتی دارد. 

اینکه حیطه اختیارات عالی ترین مقام بعد از رهبري و مسئول اجرایی کشور را در تامین مرغ و تخم مرغ مردم خلاصه کنیم، قطعا

 
یک برداشت نارسا و یک بدعت نادرست است. 

امروز و در دوره پاندمی کرونا و آموزش مجازي و کسب وکارهاي اینترنتی است که اهمیت تاکید دولت بر گسترش پهناي باند
مشخص می شود. پهناي باند صرفا براي شبکه هاي اجتماعی داخلی نیز بسیار فراتر از نیاز و مصرف این شبکه هاست. زیرساخت فعلی
براي شبکه هاي اجتماعی داخلی مانند جاده اي با 10 باند است که گفته می شود تنها از یک باند آن استفاده شود! ثانیا حق انتخاب
شهروندان در کجاي این تصمیم گیري ها قرار دارد؟ فرض کنیم پیام رسان ایرانی بهترین پیام رسان جهان باشد؛ اما شهروندان
نخواهند به دلیل نقصان این پلتفرم ها و پاسخ ندادن به نیازهایشان از آن استفاده کنند، موضع ما چه باید باشد؟ آیا باز هم باید با

 
اعمال تصمیم درباره اختصاص پهناي باند به شبکه هاي اجتماعی داخلی، از ابزارهاي خود براي تغییر خواست مردم استفاده کنیم؟ 

نکته دیگر اینکه اگر بر این واقعیت اجماع وجود دارد که تمام ارکان حامی رونق کسب و کار در فضاي مجازي هستند، پس بهتر است
چالش هاي پیش پا افتاده در این عرصه را زودتر حل کنیم. هنوز یک کسب وکار اینترنتی به هر بهانه اي دچار مشکل می شود. کسب
وکارهاي بزرگ را گاه براي یک شکایت چند ده هزارتومانی با مشکل مواجه می کنند. هنوز قانونی براي پلتفرم ها در کشور وجود
ندارد. هنوز بدیهی ترین اصل شکل گیري پلتفرم ها در ابهام است. در تمام پلتفرم ها و از جمله شبکه هاي اجتماعی باید میان

 
مسئولیت تولیدکننده محتوا (عرضه کننده) با مالک پلتفرم تفکیک قائل شد؛ امري بدیهی که هنوز در ایران در ابهام مانده است. 

رئیس جمهوري مثال زد اگر وزیر راه، جاده و اتوبان درست کرده و در این اتوبان تصادف شود، آیا وزیر راه را باید احضار کنند یا پلیس
باید مراقبت کند؟ وظایف خودِ راننده را می خواهیم به گردن وزیر راه بگذاریم؟ مثال را بازتر کنیم: اگر در کنار جاده غذایی

 
غیربهداشتی عرضه شود، نظارت بر بهداشت آن واحد صنفی بر عهده وزارت راه است یا وزارت بهداشت؟ 

این ها همان وظایف مشترك ارکان حاکمیتی است که در این شرایط سخت باید آن را به راه حلی براي تامین نیازهاي مردم و
سهولت کسب وکار آن ها تبدیل کرد. مردم به همان میزان که دولت را مسئول و پاسخگو می دانند، به همان میزان از مجلس و قوه

 
قضائیه نیز انتظار دارند تا براي رفع این ابهامات و مشکلات همیاري کنند. 

2- بازگردیم به موضوع مقاله. سال هاست عده اي در کشور، بسیار غیرمسئولانه و صرفا با هدفی سیاسی چشمان خود را بر واقعیت
هاي بین المللی و تاثیر آن بر اقتصاد بسته اند و همانطور که به 1400 هم نزدیک می شویم، این ندیده انگاري ها روز به روز ابعادي

 
جدید می یابد. 

این جریان به رغم اینکه دولت و جریان هاي غیر از خود در کشور را متهم به گرایش به غرب یا نرمش در مقابل آمریکا می کنند، در
یک چرخه تبلیغاتی، آمریکا را به کنار گذاشته و هر چه فریاد داشته اند بر سر دولت می کشند! به خوبی به یاد دارم بعد از سال 97



این بحث ها در دولت مطرح شد که بخشی از عواقب تحریم بر زندگی مردم توسط دولت بیان شود تا پاسخ اتهامات و ابهامات ناروا
داده شود. اما گفته شد چنانکه همواره باید براي رفع تحریم کوشید اما نباید کام مردم را تلخ کرد و دیگر اینکه جلوي سوءاستفاده

 
دشمنان از جمله ترامپ که همزمان فروپاشی ذهنی جامعه را دنبال می کردند، گرفت. 

 
هیچ وقت واقعیت تحریم براي حفظ مصالح ملی بیان نشد 

بنابراین هیچ وقت واقعیت تحریم براي حفظ مصالح ملی بیان نشد اما این موضوع باعث شده منتقدان دولت و منتظران 1400 با
تیترهاي روزنامه ها و بیانات خود حتی دست به یک درصدبندي از مقصر زده و بدون اذعان به اینکه تا سال 97 همین دولت در یک
وضعیت اقتصادي با رشد و اشتغال مناسب کشور را اداره می کرد و این تحریم است که موجب نابسامانی شده، یکسره به دولت حمله
کنند و امروز هم در توئیت هاي پیاپی و مقالات و تریبون ها از رئیس جمهور می خواهند اگر قصد پاسخگویی دارد به جاي فضاي

 
مجازي و پهناي باند، درباره وضع اقتصادي پاسخ دهد. 

 
عده اي حاضر نیستند درباره جنایت سازمان یافته تحریم و آثار مخرب آن بر اقتصاد کشور لب بگشایند 

این در حالی است که پیش از این، مسئولان دولت قبلی آمریکا مفتخرانه مسئولیت تلاطم اقتصاد ایران و سقوط ارزش پول ملی را
بواسطه تحریم ها برعهده گرفته اند اما حیرت آور است که نه تنها در آن سال هایی که ملت ما زیر بمباران تحریم در تنگناي معیشت
و آرامش روانی بودند بلکه امروز هم که آن دولت غیرانسانی آمریکا به زباله دان تاریخ سپرده شده، این عده حاضر نیستند درباره
جنایت سازمان یافته تحریم و آثار مخرب آن بر اقتصاد کشور لب بگشایند و چه فرصتی بهتر از این که با سوار شدن بر اسب مراد
تحریم، دولت را به کنج بکشانند و همسو با تحریم گران، تا جایی که در توان دارند به آن حمله کنند. هرچند مقامات پیشین آمریکا
بی پرده مسئولیت این وحشت آفرینی اقتصادي را براي مردم ایران برعهده گرفته اند اما هنوز منتظریم آنهایی که در داخل کشور به
دلایل تنگ نظرانه سیاسی در برابر این خباثت سکوت کردند و بجاي آن بر طبل ناکارآمدي دولت کوبیدند نیز مسئولیت خود را در

 
رنج مردم بپذیرند. 

 
هیچ دولتی نمی تواند بگوید که من عاري از خطا هستم 

بارها در یادداشت هاي هفتگی و نشست هاي خبري اشاره کردم که هیچ دولتی نمی تواند بگوید که من عاري از خطا هستم، کما
اینکه نه در دولت هاي گذشته و آینده نه در دولت هاي جهان و نه در میان نهادها و قوا کسی نمی تواند بگوید من بدون نقص هستم؛
اما این انصاف نیست ما مصائب دولت را نادیده گرفته و در زمانی که بهترین فرصت تاریخی براي احقاق حقوق ملت فراهم شده و
نتیجه مقاومت اقتصادي مردم قابل رویت است، با نگاه صرف به مسائل سیاسی داخلی یک روز از شکست ترامپ به طور تلویحی
ناخشنود شویم سپس با نگرانی از تاثیر گشایش وضع زندگی مردم بر انتخابات اینده بگوییم و بکوشیم هیچ گشایشی هم ایجاد نخواهد
شد و حتی بسیار جسورانه و بی منطق دولت را به کنار گذاشتن ارز و گشایش بازار با روي کار آمدن بایدن متهم می کنند! این روزها
هر کسی با هر گرایش سیاسی باید به مسئولیت اخلاقی خود عمل کند که امروز روح و روان جامعه را باید مقاوم نگاه داشت و کمک

کرد دولت ثمره شیرین مقاومت را بتواند به کام جامعه بچشاند.»



ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/11/11

بر اساس گزارشها، دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی
تشکیل می دهند.

 ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار اقتصاد
ایران: بر اساس گزارشها، دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل

 
می دهند. 

به گزارش خبرگزاري اقتصاد ایران، امروز در کشور با چالش اقتصادي و بیکاري جوانان تحصیلکرده روبه رو هستیم و  بیسیاري از فارغ
التحصیلان به دلیل فقدان مهارت و عدم بهره مندي از آموزشهاي مهارتی در دوران تحصیل یا ارتباط ضعیف دانشگاه و صنعت در یک

 
رشته نامرتبط مشغول به کار شده و یا از معضل بیکاري رنج می برند. 

زمانی که فارغ التحصیلان وارد بازار کار می شوند شاید اطلاع کمی از مسایل مربوط به محیط کار داشته باشند در حالی که اگر به
موضوع مهارت به شکل هدفمند بپردازیم و بازنگري در نظام آموزش و تحول در حوزه صنعت، مهارت و تقاضاي بازار به وجود آید

 
زمینه تربیت نیروهاي خلاق و ماهر براي جامعه به وجود می آید. 

به گفته کارشناسان، افرادي که از تحصیل فارغ می شوند باید مهارت هاي کار را بیاموزند و از این طریق به سمت توانمندي اقتصادي

 
و اشتغال گام بردارند. 

مطابق گزارش هاي مرکز آمار در پاییز امسال سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران 40.2 درصد بوده است.

 
این سهم در بین زنان نسبت به مردان و نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی افزایش یافته است. 

علاء الدین ازوجی ـ مدیرکل دفتر سیاست گذاري و اشتغال وزارت کار می گوید: در حال حاضر دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در

 
کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل می دهند. 



 
به گفته وي سالانه بین 600 هزار تا 700 هزار نفر نیروي جدید کار به بازار وارد می شوند. 

 
 

آنطور که ازوجی گفته سیاست گذاري اشتغال وزارت کار بر اساس تبصره 18 بودجه، حفظ اشتغال، توسعه کسب و کار و برنامه هاي

 
بهبود وزارت کار است و بر اساس این تبصره از سال 1396 تا 1399  سالانه 450 هزار شغل ایجاد شده است. 

از نگاه بسیاري از کارشناسان پیوند فعالیت هاي آموزشی و پژوهشی با بخش صنعت براي تربیت و پرورش نیروهاي ماهر و خلاق و
آشنا با فرهنگ کار از دیرباز مورد توجه بوده است؛ ارتباط دانشگاهیان و صنایع به این دلیل از اهمیت بالایی برخوردار است که می

 
تواند در نرخ اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی اثرگذار باشد و آن را تا حد زیادي کاهش دهد. 

در حال حاضر دلیل اصلی بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نه به دلیل فقدان شغل، بلکه در بسیاري زمینه ها نبود مهارت لازم بوده

 
است. 

 بیشتر تحصیل کردگان به دلیل عدم گذراندن دوره هاي مهارتی و عملی، توان ورود به بازار کار را ندارند و این ضعف به عدم اتصال
بنگاه هاي اقتصادي و مراکز دانشگاهی با یکدیگر بر می گردد در صورتی که اگر دانشجویان در کنار تحصیلات دانشگاهی، از

 
آموزشهاي مهارتی بهره مند شوند، روحیه کارآفرینی در آنها ایجاد می شود. 

بنا به این گزارش، کارشناسان بر این باورند که دانشگاه و صنعت مکمل یکدیگر درحوزه اشتغال به شمار می روند و پیوند میان صنعت
و دانشگاه موجب اشتغالزایی دانش آموختگان می شود. به طور حتم با تربیت دانشجویان ماهر و کارآفرین و جذب آنها در بنگاهها و

صنایع معضل بیکاري و اشتغال در کشور زودتر برطرف خواهد شد.



نجفی در گفتگوي تفصیلی با آنا تشریح کرد؛ نوآوري در خدمات فناورانه | از

ایجاد مراکز شتابدهنده تا گشایش مدرسه عالی مهارتی فرش/ خانه خلاق راه

اندازي می شود

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/11/11

دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم

 معاون پژوهش و فناوري دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم از

 
راه اندازي خانه خلاق در استان قم خبر داد و گفت: زمینه ایجاد مراکز شتابدهنده و سراي نوآوري در دانشگاه نیز فراهم شده است. 

گروه استان هاي خبرگزاري آنا- حسین غمخوار سرایدشتی ؛ بیش از یک سال است که دانشگاه آزاد اسلامی با ایجاد معاونت

 
تحقیقات، فناوري و نوآوري، عزم جدي خود را بر ایجاد یک دانشگاه پیشرو در حل مسئله و کارآفرین نشان داده است. 

دانشگاه آزاد اسلامی با دیدگاهی استراتژیک در حوزه آموزش عالی و در عرصه پژوهش و فناوري، معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري
را ایجاد و در سه موضوع علم (دانستن حقایق)، فناوري (به کارگیري علم براي حل مسئله) و نوآوري (اختراع یا ترکیب چند فناوري

 
براي دسترسی به روش، مدل یا محصولی که پیش از این وجود نداشته) فعال کرده است. 

وجود علم ارزش است، فناوري نیاز امروز و نوآوري، آینده ساز و نیاز فردا را حل می کند؛ بنابراین علم، فناوري و نوآوري سه مقوله

 
جدا از هم هستند که هرکدام به پژوهش و آموزش هاي خاص خود نیاز دارند. 

در نمایشگاه سراي نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی قم که به همت معاونت پژوهش و فناوري این واحد دانشگاهی برپا شده بود، آخرین
دستاوردهاي پژوهشی نوآورانه و ایده هاي صاحبان اندیشه ارائه شد و تعدادي از ایده ها توسط سورنا ستاري مورد استقبال و در لیست

 
حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري قرار گرفتند. 

خبرنگار خبرگزاري آنا به همین مناسبت با غلامرضا نجفی معاون پژوهش و فناوري دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم با موضوع پژوهش و

 
فناوري گفتگو کرده و تازه ترین فعالیت هاي این دانشگاه در مدیریت جدید را جویا شده است که در ادامه می خوانیم. 



 
 

 
آنا: تازه ترین فعالیت هاي واحد قم در حوزه پژوهش و فناوري را تشریح کنید. 

نجفی: دانشگاه آزاد اسلامی استان قم با حضور حجت الاسلام حسن خیري در دوره مدیریت جدید در راستاي توسعه فناوري و
نوآوري به تجهیز و حمایت از مرکز رشد واحدهاي فناور دانشگاه اقدام و در قالب آیین نامه هاي سازمان مرکزي شرایط ایجاد مراکز

 
شتابدهنده و سراي نوآوري را فراهم کرده است. 

به تازگی با برگزاري جلسات حضوري و مجازي تبیین آیین نامه هاي فناورانه و ایجاد جنبش فناوري و نوآوري شور و نشاط خوبی در
استان قم ایجاد شده و این موجب برگزاري نمایشگاه محصولات فناورانه و نوآورانه اعضاي هیئت علمی، کارکنان و دانشجویان این

 
دانشگاه شد. 

برگزاري این نمایشگاه همزمان با سفر معاون علمی و فناوري رئیس جمهور به استان قم، شرایط بازدید وي به همراه استاندار، رئیس
بنیاد نخبگان استان و رئیس پارك علم و فناوري استان قم را فراهم کرد. در این بازدید سورنا ستاري از غرفه هاي مختلف موجود در

 
نمایشگاه بازدید و با فناوران گفتگو کرد و با شنیدن نظر آنان، دستور پیگیري درباره برآورده شدن مطالبات آنان را صادر کرد. 

 
خانه خلاق در استان قم راه اندازي می شود 

به تازگی مذاکراتی با مدیران معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی و مدیران ابرشتابدهنده شمسا برگزار شده و به

 
دنبال بازدید سورنا ستاري مقرر شده است که خانه خلاق در استان قم توسط دانشگاه آزاد اسلامی راه اندازي شود. 

 
آنا: درباره خانه خلاق بیشتر توضیح می دهید؟ 

نجفی: خانه هاي خلاق در مقیاس محلی و جهانی ابزاري براي ایجاد ارزش هاي اقتصادي و اجتماعی هستند. ماموریت خانه هاي

 
خلاق حمایت از کارآفرینان جوان و سرمایه هاي نوپا با ایجاد فضایی براي تبادل نظر و توسعه ایده هاست. 

در این راستا مقرر شد در هماهنگی با اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان قم، ساختمانی مناسب با معماري

 
سنتی و قدیمی انتخاب شده و خانه خلاق در آنجا استقرار یابد. 

 
استفاده از ظرفیت و اندیشمندان 



هدف از راه اندازي خانه خلاق گردهم آوردن و استفاده از ظرفیت توانمندان و اندیشمندانی است که در حوزه استارت آپی، ایده ها،
صنایع خلاق و نگاه هاي نو می توانند در عرصه هاي مختلف تاثیرگذار باشند. این ایده ها می توانند در عرصه هاي گردشگري مذهبی،

 
گیاهان دارویی، تولید محتوا، فرش و تولید و بازیافت مواد و انرژي مورد هدف و بررسی قرار گیرند. 

 
آنا: نمایشگاه محصولات و خدمات فناورانه دانشگاه آزاد اسلامی قم چگونه و با چه محصولاتی برگزار شد؟ 

نجفی: در نمایشگاه محصولات و خدمات فناورانه دانشگاه آزاد اسلامی استان قم انواع متنوعی از محصولات و خدمات ارائه شد. به
عنوان نمونه محصولات بهداشتی با پایه گیاهی براي حیوانات توسط شرکت آروین پرشین گستر ارائه شد که ازجمله این محصولات
می توان  شامپوهاي ضدشپش، کک و کنه مخصوص اسب، کرم درمانی بیماري جرب، محلول هاي آنتی باکتریال و ضدبوي طبیعی،
شامپوي نرم کننده، براق کننده یال اسب و شامپوهاي فرموله شده متناسب با پوست حیوانات اهلی را نام برد که تمام این نمونه ها

 
مراحل تست آزمایشگاهی را طی کرده اند. 

شرکت میکروبیولوژي برتر نیز محیط کشت میکروبی TSB+ را در این نمایشگاه معرفی کرد. این محصول به فناوري و مصرف رسیده
و خصوصیات بی نظیري مانند سرعت بالاي جوابدهی نمونه (از 24 تا 48 ساعت به 6 تا 8 ساعت)، جوابدهی با دقت صد درصد، فاقد
آنتی بیوتیک ها و سایر مواد بازدارنده رشد با حفظ میکروارگانیسم هاي موجود و کمک به ترمیم میکروارگانیسم هاي آسیب دیده،

 
محیطی مناسب براي میکروارگانیسم هاي سخت رشد دارد. 

این محصول قابلیت ارائه همراه با انکوباتور شیکردار دورانی را هم دارد که توسط نوآروان شرکت میکروبیولوژي برتر ابداع شده و این

 
محیط کشت کاملاً قابل رقابت با نمونه هاي خارجی است. 

شرکت مبدع دیگر، زیست فناور ژن سامان آراد است که سیستم یکپارچه الکتروفورزي حاوي تانک الکتروفورز، سیستم آشکارساز نور

 
به همراه منبع انرژي را تولید کرده است که اکنون توسط همکاران مختلف مورد استفاده قرار می گیرد. 

 
آنا: «الکتروفورز ریل تایم» چیست و چه کارایی دارد؟ 

نجفی: الکتروفورز ریل تایم شرکت سامان ژن آراد یک محصول جدید است که در بخش POST-PCR آزمایشگاه هاي بیولوژي
مولکولی کارایی دو دستگاه الکتروفورز و ژل داك را می توان در یک دستگاه مشاهده کرد و اغلب تجهیزات مربوط به صورت مجزاست.

تولید این دستگاه به منظور تسریع در فعالیت هاي مهندسی ژنتیک و بررسی بهتر در آنالیزهاي دقیق که نیازمند نور UV بوده، انجام
شده است. با توجه به قیمت بسیار بالاي دستگاه هاي تصویربرداري با ساخت این دستگاه می توان با هزینه بسیار کمتر و کیفیت بهتر

 
به آزمایش هاي تحقیقاتی پرداخت. 

امکانات الکتروفورز ریل تایم شامل به کارگیري رنگ هاي Safe به جاي اتیدیوم بروماید و مشاهده همزمان باندها همراه با حرکت
روي ژل، مانیتورینگ ولتاژ مصرفی، سیستم خنک کننده بافر، دقت در تفکیکی باند، عدم استفاده از نورUV، داراي صفحه محافظ با

 
قابلیت جداسازي باندها، مجهز به سیستم نوري blue LED و صرفه جویی در زمان و مواد مصرفی است. 

 
آنا: از دیگر شرکت هاي غرفه دار و محصولاتشان در نمایشگاه محصولات و خدمات فناورانه دانشگاه آزاد اسلامی قم بگویید. 



نجفی: شرکت آروند پندارکاوش ویرا با هدف تهیه پودر و داروي بهبوددهنده زخم کیتوسان آغاز به کار کرد و اکنون در حال ساخت
پارچه از کیتوسان است. این شرکت اقداماتی در تولید تجهیزات پزشکی ازجمله ماسک هاي شفاف فیلتردار سورین انجام داد که در
دومین رویداد کارآفرینی فناوري هاي تجهیزات پزشکی، دندانپزشکی و آزمایشگاهی در شهریور 1399 به عنوان تیم برگزیده انتخاب

 
شد. 

 
از ابداعات این شرکت می توان تولید دستگاه رگ یاب (vein show) و دستگاه احیاي قلبی ریوي پیشرفته را نام برد. 

شرکت کیمیا پژوهان صنعت گستر قم که در تولید رنگ و پرایمرهاي مخصوص سطوح صاف پلاستیکی مانند دمپایی، صندل و کفش

 
ماشینی فعالیت دارد، از دیگر شرکت هاي غرفه دار این نمایشگاه بود. 

 
فعالیت مدرسه عالی مهارتی فرش در تولید رنگ هاي گیاهی به منظور رنگ آمیزي ابریشم و پشم 

استان قم قطب اصلی تولید کفش ماشینی و زیره کفش با مواد پلیمري EVA و PU و PVC در کشور است. رنگ و پرایمر مورد نیاز
در این صنعت به ویژه محصولات EVA در گذشته کاملاً وارداتی بود و براي نخستین بار در کشور توسط متخصصان دانشگاه آزاد

 
اسلامی قم با کیفیت بسیار بالا و قابل رقابت با نمونه هاي معروف خارجی تولید شد. 

 
آنا: مدرسه عالی مهارتی فرش در چه زمینه هایی فعالیت خواهد کرد؟ 

نجفی: مدرسه عالی مهارتی فرش در تولید رنگ هاي گیاهی به منظور رنگ آمیزي ابریشم و پشم و همچنین رنگ آمیزي موي سر
فعال است. در این مرکز از گیاهان رنگی براي رنگ آمیزي الیاف ابریشم و پشم استفاده می شود. با اینکه امروزه این نوع رنگرزي

 
تقریباً کنار گذاشته شده و از رنگ هاي شیمیایی استفاده می شود؛ اما رنگ هاي شیمیایی ثبات و ماندگاري لازم را ندارند. 

رنگ هاي گیاهی مورد نظر در این ایده داراي ثبات رنگی بالا هستند و بیش از 100 سال مانایی دارند. گیاهان مورد، نیل، قرمز دانه،

 
روناس، اسپرك، سماق، جفت، پوست انار، پوست گردو، برگ مو، کاه گندم و اشنان براي استفاده در تولید رنگ استفاده می شوند. 

تهیه رنگ مو از گیاهان رنگی بخش دیگري از فعالیت هاي این مرکز است. از آنجا که رنگ هاي شیمیایی مورد استفاده در بازار به
شدت مضرند و به سلامت موها آسیب وارد می کنند و معمولا سرطان زا هستند (به دلیل استفاده از اکسیدان ها)، رنگ هاي گیاهی
موردنظر در این ایده داراي ثبات رنگی بالا، ضدقارچ و داراي خواص آنتی اکسیدانی هستند. در این رنگ مو نه تنها از اکسیدان

استفاده نمی شود؛ بلکه نیاز به استابلایزر هم ندارد.



تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10استان کشور

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/11/11

دکتر غلامحسین رحیمی، معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري در نخستین جلسه شوراي مدیریت
استانی آموزش عالی استان سمنان که به میزبانی دانشگاه سمنان برگزار شد، از تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در

10 استان کشور خبر داد و گفت: بر اساس این سند، رشته هاي دانشگاهی باید منطبق با ...

دکتر رحیمی: تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در
10استان کشور دکتر غلامحسین رحیمی، معاون پژوهش و
فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري در نخستین جلسه
شوراي مدیریت استانی آموزش عالی استان سمنان که به
میزبانی دانشگاه سمنان برگزار شد، از تدوین سند توسعه
علم، فناوري و نوآوري در 10 استان کشور خبر داد و گفت:
بر اساس این سند، رشته هاي دانشگاهی باید منطبق با

 
نیازهاي آن استان باشد . 

به گزارش گروه آموزش خبرگزاري برنا، دکتر رحیمی در این نشست به وظایف شوراي مدیریت استانی آموزش عالی اشاره کرد و اظهار
داشت: برنامه ریزي براي ارتقاي آموزش عالی استان، سالم سازي محیط علمی از لحاظ غیر اخلاقی هاي علمی همانند اخلاق در
پژوهش، استفاده از ظرفیت سازمان آموزش فنی و حرفه اي و مراکز علمی کاربردي براي مهارت محور کردن فارغ التحصیلان

 
دانشگاهی یا به عبارتی کسب مهارت در کنار علم آموزي دانشجویان از جمله وظایف این شوراست. 

وي همچنین بهره مندي از اعضاي هیئت علمی قوي و باتجربه براي آموزش در رشته هاي تخصصی و آینده نگري آموزش عالی استان

 
و برنامه ریزي براي آن را از دیگر وظایف شوراي مدیریت استانی آموزش عالی استان ها برشمرد. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم با بیان اینکه ارتقاي کیفی و توسعه فناوري از اهداف آموزش عالی است خاطر نشان کرد: برنامه

 
هاي وزارت علوم در این راستا انجام خواهد شد و خواسته ما همکاري روساي همه دانشگاه ها در این زمینه است. 

وي همچنین از تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان کشور خبر داد و گفت: بر اساس این سند، رشته هاي

 
دانشگاهی باید منطبق با نیازهاي آن استان باشد. 

 
فعالیت یک هزار و 633 عضو هیئت علمی در دانشگاه هاي استان سمنان 

دکتر نصیري، رئیس دانشگاه سمنان به عنوان رئیس دانشگاه معین استان نیز در این نشست گزارشی از وضعیت دانشگاه هاي استان

 
سمنان ارائه کرد و گفت: بیش از 50 موسسه آموزش عالی با یک هزار و 633 عضو هیئت علمی در استان فعالیت می کنند. 

وي با بیان اینکه بیشترین اعضاي هیئت علمی استان در دانشگاه هاي دولتی مشغول فعالیت هستند، جمعیت دانشجویی استان

 
سمنان را حدود 66 هزار و 800 نفر اعلام کرد. 

همچنین روساي دیگر دانشگاه هاي استان نیز در این نشست نقطه نظرات و پیشنهادات خود را در راستاي ارتقاي آموزش عالی و

 
توسعه فناوري در استان مطرح کردند. 



 
ضرورت تقویت اثربخشی دانشگاه ها در محیط پیرامونی خود 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، در دانشگاه سمنان گفت: استان سمنان رشد بسیار خوبی در حوزه آموزش عالی دولتی
غیرپزشکی در کشور داشته به طوري که مجموع ظرفیت پذیرش دانشجو در دانشگاه هاي دولتی استان سمنان به نسبت جمعیت

 
بالاترین در کشور است. 

 
وي تصریح کرد: وزارت علوم تلاش می کند دانشگاه هاي موجود با کمک مدیران دانشگاه ها از نظر کیفی رشد بیشتري داشته باشند. 
دکتر رحیمی افزود: علی رغم اینکه تعداد قابل توجهی از پروژه هاي بزرگ صنعتی و حساس و حیاتی در دانشگاه ها در حال انجام می

 
باشد، اما پیوندهایی که باید بین دانشگاه و جامعه وجود داشته باشد هنوز عمق و وسعت زیادي نیافته است. 

وي خاطرنشان کرد: این در حالی است که در مجموعه وزارت علوم 34 تا 35 هزار عضو هیئت علمی داریم و حدود 150 هزار
دانشجوي دکتري و حدود 600 هزار دانشجوي کارشناسی ارشد در حال تحصیل در دانشگاه هاي کشور هستند که به عنوان نیروي
عظیم علمی محسوب می شوند و این ظرفیت هنوز به صورت یک جریان پیوسته و ملی در خدمت رفع نیازهاي کشور قرار نگرفتند و

 
فقط تعداد محدودي از آنان در انجام پروژه ها دخیل هستند. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تقویت اثربخشی دانشگاه ها در محیط پیرامونی خود و سپس اثربخشی در بخش ملی و حتی
بین المللی را از برنامه هاي وزارت علوم براي دانشگاه ها برشمرد و گفت: خوشبخانه از لحاظ علمی توفیقات شگرفی داشتیم و
خبرهاي خوب تري را از نظر میزان استنادات به مقالات دانشمندان و پژوهشگران ایرانی که در ژورنال هاي معتبر بین المللی چاپ

 
شده در آینده نزدیک خواهیم داشت که این امر نشان دهنده کیفیت بالاي مقالات دانشمندان و پژوهشگران ایرانی است. 

دکتر رحیمی خاطر نشان کرد: تربیت نیروي انسانی در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتري براي کشور هاي همجوار نیز نشان دهنده

 
اثربخشی نظام علمی جمهوري اسلامی ایران، در فراتر از مرزهاست. 

وي با اشاره به اینکه تعداد رساله ها و پایان نامه هاي تقاضامحور در کشور کم است، گفت: باید این بخش را تقویت و توسعه و عمق

 
بخشید. 

 
ارتقاي کیفیت در حوزه تحقیقات؛ تضمینی براي کیفیت آموزش اساتید 

دکتر غلامحسین رحیمی، معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، در ادامه سفر خود به استان سمنان با حضور در
ششمین جلسه شوراي دانشگاه صنعتی شاهرود در سال جاري که در محل تالار کوثر این دانشگاه برگزار شد، ضمن تاکید بر جدیت

 
اساتید در امر تحقیقات و توسعه و ارتقاي کیفیت در حوزه تحقیقات را تضمینی براي کیفیت آموزش اساتید عنوان کرد. 

وي در این جلسه ضمن تبریک آغاز دهه مبارك فجر، پیروزي انقلاب اسلامی را فضاي فراخی براي توسعه علمی عنوان کرد و گفت:
بعد از جنگ تحمیلی دوران پرافتخار علمی ما با بیشترین دانشمندان، دوره اسلامی است که توانستیم در حوزه توسعه علمی به

 
توفیقات ارزشمندي دست یابیم و این مهم حاصل زحمات اساتید می باشد. 

دکتر رحیمی با اشاره به اهمیت حضور دانشجویان تحصیلات تکمیلی به خصوص دکتري در توسعه تحقیقات و از طرفی کاهش
متقاضی آموزش عالی طی سال هاي اخیر، به بیان توضیحاتی درخصوص لزوم طرح آمایش آموزش عالی پرداخت و دانشگاه صنعتی

 
شاهرود را با توجه به داشتن پتانسیل هاي موجود دانشگاهی مستقل مطرح نمود. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، با تاکید بر دوره پسادکتري در آینده و اهمیت اخذ دستیار پژوهشی به بیان نکاتی در این امر
پرداخت و کشش کمی این موارد را حول نکاتی مطرح کرد و افزود: درآمد بیرونی استاد، گرنت اساتید (گرنت داخلی)، توسعه سراسري
دوره هاي کوتاه مدت تحقیقاتی دانشجویان دکتري و گرنت محور کردن پذیرش دانشجویان دکتري از جمله موارد حائز اهمیتی است

 
که بر اساس استانداردهاي بین المللی و بر اساس گرنت و تحقیقات کارفرمایی می باشد. 

وي با بیان توضیحاتی درخصوص اثربخشی و تحقیقاتی بودن گزارش ها، تاکید کرد: همه توفیقات در تهیه مقاله خلاصه نمی شود و با
وجود شرایط موجود در دانشگاه صنعتی شاهرود باید مراکز تحقیقاتی و پژوهشی افزایش یابد چرا که دانشگاهی مطرح خواهد ماند که

 
با روندهاي جدید خودشان را تطبیق دهند. 



 
فعالیت در فضاي کارآفرینی، تقاضا محوري و جامعه محوري در اولویت باشد 

دکتر محمدمهدي فاتح رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود، نیز در این جلسه با تبریک فرارسیدن ایام دهه فجر و پیروزي انقلاب اسلامی،
به ایجاد، توسعه و پیشرفت بسیاري از دانشگاه ها پس از انقلاب اسلامی اشاره کرد و گفت: دانشگاه صنعتی شاهرود با حدود نیم قرن

 
فعالیت بعد از انقلاب اسلامی توسعه چشم گیري داشته و از مدرسه عالی معدن سال 1352 به دانشگاهی پرافتخار امروز رسیده است. 
وي ضمن تاکید بر فعالیت در فضاي کارآفرینی، تقاضا محوري و جامعه محوري، به اهتمام وزارت در طرح آمایش آموزش عالی کشور
و نکات مثبت اجراي آن پرداخت و با اشاره به جایگاه ملی و بین المللی دانشگاه و استقلال آن در همه ارکان تصمیم گیري و تصمیم
سازي به ویژه در هیئت امناء، هیئت ممیزه و هیئت اجرایی جذب، از موافقت وزیر علوم و شوراي راهبردي در تصویب مدیریت دوره

 
اي استانی آموزش عالی این دانشگاه و دانشگاه سمنان قدردانی نمود. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود به معرفی دانشگاه و کسب رتبه هاي متعدد پرداخت و گفت: مفتخریم که دانشگاه صنعتی شاهرود
طبق رتبه بندي جهانی تایمز 2021 با کسب رتبه 800-601 در فناوري و مهندسی رتبه ششم و در علوم پایه رتبه چهارم دانشگاه

 
هاي صنعتی را کسب کرده است و این مهم با همت هیئت علمی هاي فرهیخته و دانشجویان تحصیلات تکمیلی دانشگاه میسر شد. 

دکترفاتح با بیان توضیحاتی درخصوص تعداد اعضاي هیئت علمی، مقالات ژورنالی دانشگاه در پایگاه هاي بین المللی و رشد صعودي
مقالات معتبر در نمایه هاي بین المللی، به کسب افتخار چند عضو هیئت علمی دانشگاه به ترتیب به عنوان دانشمندان یک درصد و
دو درصد برتر جهان در سال 2020 اشاره کرد و گفت: دانشگاه در سال 2020 به عنوان دانشگاه پراستناد یک درصد جهان معرفی
شده است. ایشان در ادامه افزودند با توجه به زیرساختهاي موجود در دانشگاه، با موافقت وزیر علوم در سال 97 قطب علمی مهندسی

 
معدن در این دانشگاه تاسیس شد. 

وي بر توسعه خدمات دانش بنیان و زیرساخت هاي کارآفرینی و حرکت به سوي دانشگاه کارآفرین تاکید نمود و تاسیس اداره
کارآفرینی، تاسیس مرکز آموزش هاي آزاد، ایجاد مرکز رشد مشترك با پارك، تاسیس مرکز تخصصی آپا (آگاهی رسانی، پشتیبانی و
امداد سایبري)، تاسیس شتاب دهنده و فضاي کار اشتراکی، تاسیس اولین مرکز هدایت شغلی و کاریابی تخصصی و تاسیس شرکت
دانش بنیان دانشگاهی را از جمله اقدامات در جهت ایجاد تشکیلات کارآفرینی دانشگاه برشمرد و با بیان توضیحاتی در خصوص
تجهیز آزمایشگاه ها و کارگاه ها در طی سال هاي اخیر، افزود: دانشگاه در انتشار مجلات معتبر علمی پژوهشی نیز توانسته 8 مجله

 
علمی و پژوهشی منتشر نماید که از این تعداد یک مجله داراي نمایه ISI دو تاي آنها داراي اسکوپوس هستند. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود به کسب موقعیت ممتاز در اجراي پروژه ژئومکانیک نفت توسط دانشگاه پرداخت و توضیح داد: در سال
1396 جدیدي از قراردادهاي بزرگ تحقیقاتی دانشگاه صنعتی شاهرود با شرکت ملی نفت ایران آغاز شد و با توجه به موقعیت ممتاز
این دانشگاه در اجراي پروژه هاي کلان نفتی کشور قراردادي 10 ساله با وزارت نفت منعقد شد. این قرارداد پژوهشی در حوزه اکتشاف
با عنوان «کاربرد ژئومکانیک در اکتشاف منابع هیدروکربوري و فناوري هاي نوین حفاري و مهندسی نفت در چاه هاي اکتشافی» و با

 
امضاي دو وزیر علوم و نفت به انجام رسید. 

وي درخصوص اهمیت مرکز رشد و فناوري هاي نوین دانشگاه تاکید کرد و ادامه داد: در سال 1394 با شروع حرکت دانشگاه به سمت
دانشگاه کارآفرین، کلیه فضاهاي کارگاهی و اداري ساختمان مرکز رشد به طور کامل در اختیار فناوران دانشگاهی قرار گرفت. این
مرکز با رویکرد دانشگاه جهت عمق بخشیدن موضوع فناوري در پروژه هاي تحقیقاتی، با امضاي یک تفاهم نامه بین دانشگاه و پارك از
سال 1393 فعالیت خود را آغاز کرد و در ادامه فعالیت هاي فرهنگی و تبلیغاتی دانشگاه به همراه پارك در محیط دانشگاه از تاریخ
امضاء تفاهم نامه صورت گرفت و هم اکنون این مرکز تحت عنوان یک مرکز مشترك بین دانشگاه صنعتی شاهرود و پارك علم و

 
فناوري استان فعالیت می نماید. 

در ادامه این جلسه اعضاي شوراي دانشگاه به بیان نقطه نظرات و ایده هاي خود در زمینه هاي آموزشی و پژوهشی خود پرداختند و
پس از خاتمه جلسه دکتر غلامحسین رحیمی از توانمندي هاي تجهیزاتی و آزمایشگاه هاي تحقیقاتی مستقر در ساختمان مجتمع
آزمایشگاهی علمی و تحقیقاتی شهید فخري زاده دانشگاه صنعتی شاهرود بازدید و همچنین با فعالیت هاي شرکت هاي دانش بنیان

مستقر در مرکز رشد مشترك دانشگاه با پارك علم و فناوري استان سمنان آشنا شد.



تفاهم نامه همکاري میراث فرهنگی ایلام با بسیج سازندگی منعقد شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/11/11

محسنی از انعقاد تفاهم نامه همکاري با سازمان بسیج سازندگی سپاه امیرالمومنین (ع) خبر داد.

نورالدین محسنی معاون صنایع دستی استان ایلام در گفت
و گو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
ایلام ؛ اظهار کرد: تفاهم نامه آموزش، اشتغال و کارآفرینی
دوجانبه فی مابین اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و
صنایع دستی سازمان بسیج سازندگی سپاه امیرالمومنین

 
(ع) استان منعقد شد. 

 
او افزود: هدف از انعقاد این تفاهم نامه توجه به منویات مقام معظم رهبري، ایجاد اشتغال، کمک به پایداري تولید داخلی است. 

محسنی تصریح کرد: از مصوبات این تفاهم نامه هماهنگی و همکاري هاي دوجانبه در راستاي آموزش و صدور گواهی هاي آموزشی
(کسب و کار و مشاغل خانگی) براي اعضاي صندوق هاي قرض الحسنه و گروه هاي جهادي و همچنین فعالیت هاي اقتصادي،

 
فرهنگی، تاریخی، آموزشی و گردشگري استان است. 

او ادامه داد: در این تفاهم نامه مصوب شد که در صورت تخصیص اعتبارات از سوي مرکز به سازمان بسیج سازندگی سهمی از
اعتبارات تخصیص یافته را به افراد در حوزه صنایع دستی، معرفی شده از سوي اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی

 
ایلام واگذار شود. 

معاون صنایع دستی استان گفت: براساس این تفاهم نامه اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان موظف شد در
راستاي بازاریابی و فروش محصولات صندوق هاي قرض الحسنه با هماهنگی سازمان بسیج سازندگی استان نسبت به اختصاص غرفه

 
به اعضاي این صندوق ها و همچنین برگزاري نمایشگاه هاي دائمی و فصلی همکاري هاي لازم را انجام دهد. 

انتهاي پیام / غ



برنامه هاي شهرداري تهران براي دهه فجر؛ از نورافشانی تا پوئم سمفونی

منبع: ایرناشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/11/11

تهران-ایرنا-معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران گفت، برنامه هاي متنوعی براي دهه فجر تحت عنوان
«آینده روشن» از سوي این سازمان اجرایی می شود که از جمله آنها می توان از پوئم سمفونی تا نورافشانی 42 نقطه پایتخت

در شب 22 بهمن ماه یاد کرد.

 تهران-ایرنا-معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري
شهرداري تهران گفت، برنامه هاي متنوعی براي دهه فجر تحت عنوان «آینده روشن» از سوي این سازمان اجرایی می شود که از

 
جمله آنها می توان از پوئم سمفونی تا نورافشانی 42 نقطه پایتخت در شب 22 بهمن ماه یاد کرد. 

به گزارش ایرنا از اعلام روز شنبه سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران، سیدعلیرضا فاطمیان پور اظهارداشت: همزمان با فرارسیدن
چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی و دهه فجر، بسته برنامه هاي «آینده روشن» را در سه محور محتوایی تقویت باورهاي
عمومی براي امید به آینده انقلاب اسلامی، ترویج و گسترش نمادهاي هویت ملی و افزایش آگاهی مردم از تاریخ انقلاب اسلامی پیش

 
بینی کرده ایم. 

وي با اشاره به تولید و انتشار پوئم سمفونی «آینده روشن» گفت: این اثر یکی از آثار سه گانه اي است که معاونت هنري سازمان
فرهنگی هنري در سال 99 طراحی کرده است، نخستین پوئم سمفونی به نام «سرباز» در نخستین سالگرد شهادت حاج قاسم
سلیمانی رونمایی شد و دومین پوئم سمفونی به بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می پردازد و با عنوان «آینده روشن» در دهه فجر

 
رونمایی خواهد شد. 

فاطمیان پور با اشاره به برنامه «سه رنگ سربلندي» افزود: این برنامه با هدف ترویج نماد پرچم و سرود جمهوري اسلامی ایران در
چهار بخش سرود کودك و نوجوان، مسابقه طراحی پوستر ویژه پرچم ایران، مسابقه عکس موبایلی از نصب پرچم در سطح شهر و

 
مسابقه اجراي نمایش «تاج شاه و کلاه ها» توسط کودکان برگزار می شود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران بیان کرد: پویش «متا» به منظور معرفی مدیر تراز انقلابی پیش بینی شده و



مردم در این پویش به معرفی مدیران و مسئولان نمونه اي که در ادارات، سازمان ها و نهادهاي مختلف با آنان ارتباط دارند، می

 
پردازند. 

وي اظهارداشت: مسابقه کتابخوانی «کتاب ماه» با موضوع انقلاب اسلامی در 2بخش کودك و نوجوان و بزرگسال از طریق نشانی
dtlib.ir برگزار می شود و اپلیکیشن هاي حوزه کتابخوانی هم در برگزاري آن مشارکت دارند، همچنین کلیپ هاي «کتاب دان» با

 
معرفی یکصد کتاب در حوزه انقلاب اسلامی منتشر می شود. 

فاطمیان پور گفت: پویش میدانی «ایران ما انقلاب ما» نیز با نصب استیکر و نقش پرچم ایران بر شیشه خودروها برگزار می شود و

 
فضاي شهر را براي دهه فجر مهیا می کند. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران با بیان اینکه فعالیت هاي این سازمان در حوزه تولید محصولات مجازي با
شیوع ویروس کرونا رشد قابل توجهی داشته است، افزود: این فعالیت ها در دهه فجر هم ادامه خواهد داشت و محصولاتی در هشت
محور تاریخ شفاهی پهلوي، مقایسه انقلاب ایران با سایر انقلاب هاي جهان، معرفی دستاوردهاي انقلاب اسلامی، معرفی شهداي
انقلاب، روایت تاریخ شفاهی مردم از پیروزي انقلاب، روایت انقلاب از بیان غیرایرانیان، انقلاب ایرانی در عصر ظهور و اندیشه و گفتمان

 
انقلاب اسلامی تولید و در فضاي مجازي منتشر می شود. 

 
وي بیان کرد: علاوه بر این محصولات، سه کلیپ «خط ویژه»، «چهل سردار» و «فازمترمدیا» در دهه فجر تولید و منتشر خواهد شد. 

فاطمیان پور گفت: اتوبوس هاي کتابگرد «هدهد» چند سالی است که در نقاط مختلف تهران خدمات کتابخانه اي ارائه می کنند و در
دهه فجر چهار دستگاه اتوبوس و یک مینی بوس با حضور در روستاهاي محروم اطراف تهران به اجراي برنامه و برگزاري مسابقه می

 
پردازند. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران افزود: همچنین در محل جلوس حضرت امام خمینی(ره) در بهشت زهرا(س)

 
غرفه هاي متعددي به مدت 10 روز فعالیت خواهند کرد و برنامه هاي فرهنگی و هنري متنوعی هم تدارك دیده ایم. 

وي اظهارداشت: پویش «هر خانه یک پرچم» با تحویل پرچم ایران به شهروندان داوطلب با کمترین قیمت و با نصب رایگان برگزار می

 
شود و براي هماهنگی آن با یکصد مسجد شهر تهران همکاري داریم. 

فاطمیان پور گفت: برنامه تلویزیونی «مثبت 40» در 10 قسمت به موضوع رسانه در انقلاب اسلامی می پردازد و از شبکه چهار روي

 
آنتن می رود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران افزود: افتتاح محفل ترانه خانه شعر در فرهنگسراي ارسباران دیگر برنامه اي

 
است که در دهه فجر برگزار می شود و در این محفل جلسات تخصصی شعر و ترانه برگزار خواهد شد. 

وي، اجراي نمایش میدانی «فجر انقلاب» با 42 اجرا در نقاط مختلف شهر تهران از جمله در ایستگاه هاي مترو، برپایی نمایشگاه
مجازي «خاطره 57» با نمایش عکس هاي تاریخی از انقلاب اسلامی و نمایشگاه «ایران ما انقلاب ما» با موضوع انقلاب اسلامی در

 
سالن انتظار فرودگاه مهرآباد را از دیگر برنامه هاي سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران در دهه فجر عنوان کرد. 



فاطمیان پور با اشاره به برگزاري پویش «آینده روشن» براي نوجوانان گفت: در این پویش 2 سؤال براي نوجوانان مطرح کرده ایم،
سؤال اول این است که نوجوانان نقش خود را در گام دوم انقلاب اسلامی بیان کنند و سؤال دیگر مهم ترین چالشی است که به
نظرشان می تواند مانع قوي شدن ایران اسلامی شود، قالب اجراي این پویش بازي سازي است که سامانه اینترنتی آن در دهه فجر در

 
دسترس نوجوانان خواهد بود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران افزود: پویش «االله اکبر» نیز با مشارکت انجمن اسلامی دانش آموزي در سطح
کشور برگزار می شود و در آن نوجوانان از سنت حسنه تکبیر در شب پیروزي انقلاب اسلامی فیلم و عکس تهیه می کنند و به این

 
پویش می فرستند. 

وي گفت: «پیرنگ» دیگر برنامه اي است که در آن باشگاه هاي نوجوانانه در حوزه هاي کارآفرینی، مهارت افزایی، رسانه و... ایجاد می

 
شود و از کارهاي ادامه دار و دائمی این سازمان خواهد بود. 

فاطمیان پور اظهارداشت: همچنین جشنواره «کارآزماي» با موضوع کارآفرینی و جهش تولید برگزار می شود و در آن نوجوانان، زنان
سرپرست خانوار و زنان خانه دار می توانند با حضور در دوره هاي آموزشی که با همکاري بخش خصوصی برگزار می شود، کسب و کار

 
خانگی خود را آغاز کنند. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران اضافه کرد: جشنواره «کانون هاي مردمی» با هدف به نمایش گذاشتن

 
دستاوردها و تولیدات کانون ها و مراکز مشارکتی سازمان نیز برگزار می شود. 

وي گفت: برنامه «فصل رویش» امسال با تجلیل از رویش هاي انقلاب اسلامی در عرصه رسانه برگزار می شود و در آن چند چهره

 
رسانه اي که بعد از سال 1357 متولد شده اند، تجلیل می شوند. 

فاطمیان پور بیان کرد: «مهرآیین» به عنوان یکی از برنامه هاي باسابقه سازمان فرهنگی هنري شهرداري است که دهه فجر با دیدار با

 
خانواده شهداي انقلاب اسلامی و رسیدگی به مشکلات آنها برگزار می شود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران افزود: یکی از برنامه هایی که براي دومین سال برگزار می شود، نمایش فیلم
سینمایی براي اقشار زحمتکش شهرداري تهران در کنار خانواده هایشان در یکی از سینماهاي این سازمان است که امسال با رعایت

 
پروتکل هاي بهداشتی میزبان تعدادي از راننده هاي اتوبوس و تاکسی به همراه خانواده خواهیم بود. 

فاطمیان پور گفت: امسال با توجه به اینکه راهپیمایی روز 22 بهمن مانند هر سال برگزار نمی شود(با توجه به شرایط شیوع کرونا با
رعایت پروتکل هاي بهداشتی به صورت نمادین و خودرویی و موتوري برگزار می شود)، سازمان فرهنگی هنري 2 کاروان ویژه براي

 
حرکت در مسیر راهپیمایی و اجراي برنامه آماده خواهد کرد. 



 
 

 
برچسب ها 

 
- شهرداري تهران 

 
- شهر تهران 

 
- سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران 

- دهه فجر



اپل و سریالی درباره سقوط یک نشان تجاري معتبر

منبع: برترین هاشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/11/11

آن هاتوي و جرد لتو دو بازیگر هالیوودي به سریالی به نام "ما سقوط کردیم" محصول شبکه اپل پیوستند.

 
خبرگزاري تسنیم: آن هاتوي و جرد لتو دو بازیگر هالیوودي به سریالی به نام "ما سقوط کردیم" محصول شبکه اپل پیوستند. 

«آن هاتوي» و «جرد لتو» به پروژه سریالی محصول شبکه اپل
پیوستند. عنوانی که براي سریال در حال حاضر انتخاب شده
است «ما سقوط کردیم» است. این طور که درباره این سریال
گفته می شود قصه آن درباره ظهور و سقوط استارت آپ برند
WEWORK به عنوان یکی از نشان هاي تجاري معتبر

 
کارآفرینی در جهان است. 

هاتوي و لتو هر دو از برندگان اسکار هستند. هاتوي برنده اسکار بهترین بازیگر مکمل زن در فیلم بینوایان محصول سال 2012 است و
لتو برنده نیز برنده بهترین بازیگر مکمل مرد براي فیلم «باشگاه خریداران دالاس» محصول سال 2013 است. در فیلم «ما سقوط

 
کردیم» هر دو در مقام تهیه کننده اجرایی حضور دارند. 

کارگردانان این سریال «جان ریکوآ» و «گلن فیکارا» است که به صورت مشترك فیلمنامه «فوکوس» را نوشته اند. این دو در این
سریال تهیه کننده اجرایی نیز هستند.



255 دانش آموز استان در مدارس کانکسی تحصیل می کنند

منبع: ایلناشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/11/11

مدیرکل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس استان مرکزي گفت: 255 دانش آموز استان مرکزي در 23 کلاس درس مدارس
کانکسی به تحصیل اشتغال دارند.

مدیرکل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس استان مرکزي
گفت: 255 دانش آموز استان مرکزي در 23 کلاس درس

 
مدارس کانکسی به تحصیل اشتغال دارند. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، حسین محمدي افزود: این کلاس
ها در روستاهاي ایر، شمس آباد، قطار آقاج، بهادرستان و
حرآباد شهرستان اراك؛ روستاهاي اسماعیل آباد، قطب
آباد، چزان و کله بید شهرستان خنداب، چناقچی علیا

شهرستان زرندیه؛ دو جفت و نجف آباد شهرستان شازند و همچنین قلعه نو و خشکدر منطقه سربند شهرستان شازند؛ غینرجه و

 
دارانجیر شهرستان خنداب؛ مرادخانلو شهرستان ساوه، برگزار می شود. 

وي ادامه داد: در حال حاضر 108 میلیارد و 500 میلیون ریال اعتبار براي ساخت و احداث مدرسه در این روستاها و جمع آوري
مدارس کانکسی مورد نیاز است.



خاتمه طرح پژوهشی وضعیت کارآفرینی در پژوهشگاه علوم ورزشی

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش روابط عمومی پژوهشگاه تربیت بدنی و علوم ورزشی، طرح پژوهشی با عنوان "بررسی وضعیت کارآفرینی و جذب
سرمایه در هیات هاي ورزشی استان تهران" توسط دکتر محسن اسمعیلی و دکتر مهدي رسولی از اعضاي هیات علمی گروه مدیریت

 
ورزشی، انجام شد. 

امروزه کارآفرینی از سوي سیاستمداران و مدیران به عنوان راهبردي اثربخش در راستاي توسعه اقتصادي و اجتماعی کشور ها شناخته
شده است. درواقع کارآفرینی موتور رشد و توسعه اقتصادي است تا جائی که سطوح بالاي کارآفرینی، باعث رشد و ایجاد اشتغال می

 
شود. 

ورزش ازجمله موضوعاتی است که مقوله هاي سرمایه گذاري و کارآفرینی در آن نقش مهمی ایفا می کند. دستیابی به درآمد،
کارآفرینی و کسب منابع مالی مناسب از اهداف اساسی سازمان هاي ورزشی است. لازمه تحقق این اهداف درگرو فراهم بودن سرمایه

 
می باشد. 

در تحقیقی کاربردي و توصیفی پیمایشی جامعه آماري این پژوهش شامل روسا، دبیران و نواب رئیس هیئت هاي ورزشی استان تهران
(50 هیئت ورزشی شامل 150 نفر)، کارشناسان ورزشی اداره کل ورزش و جوانان استان وادارات ورزش و جوانان شهرستان تهران
(20 نفر) و همچنین اساتید مدیریت ورزشی دانشگاه هاي تهران که سابقه تدریس درس کارآفرینی و مدیریت بازاریابی ورزشی یا

 
تاٌلیف کتب و مقالات این حوزه را داشته اند (شامل 30 نفر) که درمجموع 200 نفر بود، موردبررسی قرار گرفتند. 

نتایج آزمون تحلیل اکتشافی شش عامل را جهت کارآفرینی و جذب سرمایه مشخص نمود که به ترتیب اهمیت عبارت اند: از حامیان
و سرمایه مشترك، درآمد هاي اعتباري، هواداران و ذینفعان، ظرفیت هاي مبتنی بر اماکن، محصولات و خدمات، ظرفیت هاي تبلیغی

 
و رسانه اي و رویداد هاي ورزشی که به عنوان مؤلفه هاي مربوط به کارآفرینی و درآمدزایی در نظر گرفته شد. 

ازنظر وضع موجود درآمدزایی روش هاي استفاده از حامیان و دریافت اعتبارات از اداره کل ورزش و جوانان بیشترین فراوانی را
داشتند. درنهایت باید به این موضوع توجه نمود که راهکار هاي درآمدزایی و کارآفرینی بسیار متنوع و مختلف می باشد و هر هیات

ورزشی بسته به شرایطی که با آن روبرو است باید روش هاي مناسب را انتخاب و بر اساس آن اقدام نماید



وزیر صنعت

اکتشافات جدید، منابع معدنی را به 60 میلیارد تن خواهد رساند

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/11/11

وزیر صنعت از پیش بینی افزایش منابع معدنی به 60 میلیارد تن با انجام اکتشافات جدید خبر داد.

 
وزیر صنعت: 

 
اکتشافات جدید، منابع معدنی را به 60 میلیارد تن خواهد رساند 

 
وزیر صنعت از پیش بینی افزایش منابع معدنی به 60 میلیارد تن با انجام اکتشافات جدید خبر داد. 

 
وزیر صنعت از پیش بینی افزایش منابع معدنی به 60 میلیارد تن با انجام اکتشافات جدید خبر داد. 

 
  

 
افزایش منابع معدنی به 60 میلیارد تن   

به گزارش خبرگزاري صنایع، علیرضا رزم حسینی در حاشیه بازدید و افتتاح سه نمایشگاه رنگ و رزین، قطعات خودرو و ایران کان
مین 1399 در جمع خبرنگاران، با بیان اینکه در حوزه معدن 63 ماده معدنی در کشور داریم که شامل 37 میلیارد تن منابع شناسایی

 
شده است، اظهار داشت: 

 
پیش بینی ها حاکی از آن است که با اکتشافات جدید انجام شده این مقدار به 60 میلیارد تن خواهد رسید. 

 
با در نظر گرفتن این شرایط، کشورمان علاوه بر اینکه کشوري نفتی است، یک کشور معدنی نیز محسوب می شود. 

 
  

 
وي با تاکید بر اهمیت انجام سرمایه گذاري هاي جدید در حوزه معادن، گفت: 

 
معدن می تواند پا به پاي نفت پیشرفت کرده و ارز آوري و اشتغال مناسبی ایجاد کند. 

 
  

 
افزایش تولید در 29 رشته صنعتی   

رزم حسینی در ادامه با اشاره به بازدیدهایی که از سه نمایشگاه رنگ و رزین، قطعات خودرو و ایران کان مین 1399 داشته است،



 
تصریح کرد: 

 
اغلب کارخانه هایی که تا به امروز بازدید کردم به صورت 3 شیفت در حال فعالیت هستند. 

 
  

 
وي همچنین با اشاره به افزایش تولید در 29 رشته صنعتی، اضافه کرد: 

در حوزه صادرات نیز موفقیت هاي بسیار خوبی به دست آوردیم و ابلاغیه هاي جدید صادراتی ستاد اقتصادي دولت به این فضا کمک

 
کرد. 

 
  

 
اخبار مهم صنایع: 

 
حذف ارز 4200 نهاده هاي دامی و کالاهاي اساسی شوك تورمی دارد 

 
دولت باید به دنبال اعمال سیاست گذاري هاي حاکمیتی باشد 

 
احیاي فعالیت بیش از 1500 واحد صنعتی از ابتداي سال 99 

 
  

 
عملی شدن تعهدات خودروسازان   

به گزارش خبرگزاري صنایع، وزیر صنعت در پایان با اشاره به هماهنگی و هم افزایی میان تمام دستگاه ها براي حمایت از تولید، بیان

 
کرد: 

 
فضاي امیدوارکننده اي به رغم همه تحریم ها وجود دارد و رسانه ها نیز به امید آفرینی در این فضا کمک کند. 

 
همچنین در زمینه خودرو پیشرفت هاي خوبی داشتیم و تعهدات دو خودروساز به خوبی در حال عملی شدن است. 

 
  

 
  

انتهاي پیام///



راهنماي تحصیل در کانادا براي دانشجویان خارجی

منبع: پایگاه خبري 598شماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/11/11

رپرتاژ

رپرتاژ/ کانادا یکی از مقاصد محبوب تحصیل براي دانشجویان خارجی است. 34 درصد از 642480 نفري که در سال 2019 به
منظور ادامه تحصیل در کانادا مهاجرت کردند هندي بودند. دانشجویان ایرانی در رده ششم از لحاظ جمعیت دانشجویان خارجی در

 
کانادا هستند. 

 
 

رتبه بندي کیواس در سال 2019، 5 شهر کانادا را به عنوان مقاصد برتر تحصیل معرفی کرد که مونترآل در جایگاه ششم و تورنتو در
جایگاه یازدهم قرار گرفتند. دلایل چنین رتبه بندي هزینه هاي پایین آموزش، کیفیت آموزش، عدم تبعیض، محیط امن، و روابط

 
عمومی آسان است. 

بهترین دانشگاه هاي کانادا طبق رتبه بندي دانشگاهی کیواس در سال 2020، 25 دانشگاه کانادا در لیست 1002 دانشگاه برتر جهان
قرار گرفتند. سیستم رتبه بندي دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی تایمز 35 دانشگاه کانادا را در لیست 1397 دانشگاه برتر قرار

 
داده است. از بین 35 دانشگاه، 5 دانشگاه در بین 100 دانشگاه برتر قرار داشتند. 

 
دانشگاه 

  
رتبه بندي تایمز 

  
رتبه بندي کیواس 

 

 
دانشگاه تورنتو 

 
 18

 
 29



   

 
دانشگاه بریتیش کلمبیا 

  
 34

  
 51

 

 
دانشگاه مک گیل 

  
 42

  
 35

 

 
دانشگاه مک مستر 

  
 72

  
 140

 

 
دانشگاه مونترآل 

  
 85

  
 137

 

فرایند دریافت مجوز تحصیلی در کانادا دوره ي کارشناسی ارشد بین 1.5 تا 2 سال و دوره ي کارشناسی بین 3-4 سال طول می
کشد. برخی معروف ترین رشته ها عبارتند از تجارت، مهندسی و تکنولوژي، پزشکی، و هنر. دانشجویان خارجی ممکن است متقاضی

 
دوره هاي کوتاه مدت باشند. 

فرایند پذیرش و شرایط تحصیل در کانادا بسته به نوع برنامه ي آموزشی متفاوت است. اما تمامی موسسات معروف قوانین یکسانی نیز

 
دارند. 

 
کجا باید درخواست داد؟ 

براي دانشگاه ها و کالج هاي کبک، آنتاریو، و آلبرتا از طریق SRAM، ontariocolleges.ca، و ApplyAlberta درخواست

 
بدهید. 

 
اگر به پرتال هاي بالا دسترسی ندارید درخواست خود را مستقیم از طریق وب سایت رسمی موسسات ارسال کنید. 



 
 

 
چه زمانی درخواست بدهیم؟ 

 
بسیاري از دانشگاه ها در ترم پاییز و زمستان پذیرش دارند. 

درخواست ادامه ي تحصیل در مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد معمولا در دسامبر- مارس براي ترم پاییز و سپتامبر-نوامبر براي

 
ترم زمستان پذیرفته می شود. 

 
مدارك دیپلم در تمام طول سال پذیرش دارند. 

 
شرایط دریافت مجوز تحصیل در کانادا · مدرك دبیرستان(براي درخواست ادامه تحصیل در مقطع کارشناسی) 

 
· 4-3 سال تحصیل در مقطع کارشناسی (براي درخواست ادامه ي تحصیل در مقطع کارشناسی ارشد) 

 
· ترجمه ي معتبر مدارك غیر انگلیسی 

 
· رزومه 

 
· توصیه نامه 

 
· شواهدي مبنی بر تمکن مالی 

 
· نامه ي مرجع 

· مدرك زبان انگلیسی 



 
مجوز تحصیل در کانادا ویزاي دانشجویی کانادا به پیچیدگی ویزاي دیگر کشورها نیست. قوانین ویزاي کانادا شفاف و راحت هستند. 

 
مدت زمان پردازش درخواست ویزا براي دانشجویان هندي 11 هفته است. 

 
این ویزا براي کل مدت تحصیل + 90 روز دیگر معتبر است. 

 
هزینه ي درخواست ویزا 150 دلار کاناداست. 

اخیرا و همراه با تغییراتی در برنامه ي مشارکتی دانشجویان، دولت کانادا مهاجرت دانشجویان چینی، هندي، ویتنامی، و فیلیپینی به

 
کانادا را آسان تر کرده است. با گسترش برنامه مستقیم دانشجویی زمان پردازش و مستندات مالی آسان تر شده است. 

هزینه یتحصیل در کانادا دانشجویانی که در کشورهاي خارجی تحصیل می کنند باید 3 نوع هزینه را پرداخت کنند. این هزینه ها
شامل هزینه هاي قبل از ورود و بعد از ورود است. هزینه هاي قبل از ورود شامل هزینه ي درخواست، هزینه ي ثبت نام آزمون هاي
تحصیل در کانادا، درخواست ویزامی باشد. اما هزینه هاي پس از ورود بیشتر است که شامل شهریه و هزینه هاي زندگی در کاناداست.

 
شهریه 

 
شهریه به نوع برنامه، مقطع تحصیلی، و نوع دانشگاه بستگی دارد. شهریه آموزشی در کانادا به نسبت انگلیس و آمریکا کمتر است. 

 
جدول زیر شهریه برنامه هاي مختلف کانادا را طبق Educanada نشان می دهد. 

 
برنامه 

  
متوسط شهریه سالانه (دلار کانادا) 

 

 
کارشناسی 

  
 1800-20000

 

 
کارشناسی ارشد 

  
 2500-17000

 

 
دکتري 

  
 2500-17000

 

 
حرفه اي 

  
 2000-18000

 

 
واحدهاي زبانی 

  
 3500-4100

 

هزینه ي زندگی در کانادا هزینه ي زندگی در کانادا براي دانشجویان خارجی سالانه حدود 12000 دلار کاناداست. این هزینه ها
شامل هزینه ي مسکن، حمل و نقل، کتاب، و دیگر تسهیلات است. هزینه ي مسکن 25 درصد از کل هزینه هاي زندگی در کانادا را



 
در بر می گیرد. اقامت درکمپ معمولا ارزان تر و راحت تر است. 

 
نوع مسکن 

  
هزینه ي ماهانه (دلار کانادا) 

 

 
اتاق اجاره اي 

  
 400-800

 

 
آپارتمان (در شهرهاي کوچک) 

  
 900-2000

 

 
آپارتمان (در شهرهاي بزرگ) 

  
 900-3000

 

بورسیه تحصیلی کانادا براي تشویق دانشجویان خارجی براي مشارکت در دانشگاه هاي کانادا، دولت کانادا با بسیاري کشورها انجمن
مالی تشکیل داده و بودجه تحصیلی در اختیار دانشجویان قرار می دهد. علاوه بر این، دانشگاه ها و آژانس ها دانشجویان را بورسیه

 
کرده تا هزینه هاي تحصیلی آنها کمتر شود. 

 
برخی از بورسیه هاي دانشجویی کانادا عبارتند از: 

 
بورسیه 

  
مقطع تحصیلی 

  
مبلغ 

 

 
بورس تحصیلی آنتاریو تریلیوم 

  
دکتري 

  
 28961

 

 
بورس تحصیلات تکمیلی آنتاریو 

  
کارشناسی ارشد 

  
 10847

 

 
بورس تحصیلات عالی هند 

  
کارشناسی 

  
 3795

 

 
بورس دانشجویان بین المللی بروکرفیش 

  
کارشناسی ارشد 

  
 1000

 

 
بورس تحصیلی بنیاد آقاخان 

  
کارشناسی ارشد 

  
متغیر 

 

 
بورس تحصیلات تکمیلی آلبرتا 

  
کارشناسی ارشد 

  
 8312

 



 
 

ویزاي کاري کانادا پس از پایان تحصیلات، دانشجویان می توانند درخواست ویزاي کار داده تا کار مناسب پیدا کرده و پس از گذراندن

 
تحصیلات در کانادا بمانند.دانشجویان پس از کسب تجربه ي کاري مناسب می توانند درخواست اقامت دائم بدهند. 

 
انواع ویزاي کار در کانادا: 

ویزاي کار با مدرك کارشناسی ارشد. دانشجویان مراکز آموزشی مشخص شده ي استانی یا منطقه اي می توانند به مدت 180 روز

 
پس از مدرك فارغ التحصیلی درخواست ویزاي کار بدهند. پردازش ویزا 85 روز طول کشیده و اعتبار آن تا پایان تکمیل برنامه است. 

دیگر ویزاهاي کاري. اگر از چنین مراکزي فارغ التحصیل نشده باشید، می توانید درخواست ویزاي کار باز یا مجوز کار خاص کارفرما
بدهید. ویزاي کار باز به مهاجرین این امکان را می دهد که براي هر کارفرمایی که دوست دارند در کانادا کار کنند اما مجوز کار خاص

 
کارفرما نیازمند توصیه نامه از یک کارفرما یا سازمان خاص است. 

میزان اشتغال در کانادا میزان بیکاري در کانادا در سال 2019 برابر با 5.67 درصد بوده و در نتیجه می توان گفت کانادا در شرایط
اقتصادي خوبی بوده و فرصت هاي کاري زیادي براي دانشجویان بین المللی وجود دارد. به طور متوسط یک شخص سالانه حدود
120000 دلار کانادا درآمد دارد. درآمد سالانه ي تازه واردان 30200 دلار کاناداست که ممکن است تا 534000 دلار کانادا افزایش

 
یابد. 

 
در بخش هاي زیر درآمد بیشتر است. 

 
بخش 

  
متوسط درآمد سالانه (دلار کانادا) 

 

 
خطوط هوایی 

  
 247000

 

 
مدیریت اجرایی 

 
 135000



  

 
خدمات مالی 

  
 122000

 

 
اداره حقوقی 

  
 106000

 

 
وکیل و کمک وکیل 

  
 105000

 

 
استراتژي و کنترل تامین مالی 

  
 96000

 

اگرچه میزان درآمد در بخش هاي ذکر شده در بالا بیشتر است، در بخش هاي زیر افزایش حقوق بیشتر است: تکنولوژي اطلاعات

 
(6%)، بهداشت (8%)، و آموزش (%5). 

اقامت دائم پس از پایان تحصیل در کانادا اقامت پس از تحصیل در کانادا آسان تر می شود. دولت برنامه هاي زیادي براي اعطاي
اقامت دائم دانشجویان بین المللی دارد. براي کسانی که تازه فارغ التحصیل شده اند، مجوز کار پس از فارغ التحصیلی براي کسب

 
تجربه ي کاري در صنعت مناسب است. 

 
دیگر گزینه هاي دریافت اقامت دائم عبارتند از: 

 
کلاس تجربه ي کانادایی: دانشجویان باید 2 سال درس خوانده و سپس به مدت یکسال کار کنند. 

کلاس تجربه ي کبک: دانشجویان باید به زبان فرانسه مسلط بوده و از موسسه ي کبک مدرك آموزش عمومی و حرفه اي دریافت

 
کنند. 

 
برنامه ي انتخابی استانی کانادا: دانشجویانی که در این برنامه شرکت کرده باشند می توانند اقامت دائم بگیرند. 

 
در کانادا تنوع فرهنگی بالا بوده و برنامه هاي تفریحی زیادي وجود دارد. 

کانادا در زمینه ي تکنولوژي پیشرفت زیادي کرده است.



7 هزار میلیارد ریال پروژه شیلاتی در هرمزگان به بهره برداري می رسد

منبع: تسنیمشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان ها ـ مدیرکل شیلات هرمزگان از افتتاح 18 پروژه شیلاتی با اعتباري بالغ بر 7 هزار و 600 میلیارد ریال همزمان
با ایام دهه فجر سال جاري خبر داد.

گروه استان ها ـ مدیرکل شیلات هرمزگان از افتتاح 18
پروژه شیلاتی با اعتباري بالغ بر 7 هزار و 600 میلیارد ریال
همزمان با ایام دهه فجر سال جاري خبر داد. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بندرعباس، عبدالرسول
دریایی در ظهر امروز جمع خبرنگاران اظهار داشت: تقدیم
18 پروژه شیلاتی با اعتباري بالغ بر هفت هزار و 600
میلیارد ریال و ایجاد اشتغال مستقیم و غیر مستقیم براي
بالغ بر شش هزار و 700 نفر در ایام دهه فجر نشان از پر

 
خیر و برکت بودن این ایام براي مردم و انقلاب اسلامی است. 

وي افزود: افتتاح پروژه هاي دهه فجر امسال با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و با تاکید بر توجه به سلامت مردم در دستور کار شیلات

 
هرمزگان قرار دارد. 

وي با اشاره به اینکه پرورش ماهی در قفس فرصتی مناسب براي حرکت در مسیر توسعه به ویژه توسعه دریا محور است گفت: در

 
همین ایام دو پروژه بزرگ پنج هزار و 500تنی پرورش ماهی در قفس به ترتیب درقشم و بندرلنگه افتتاح خواهند شد. 

دریایی تصریح کرد: پروژه پرورش ماهی در قفس پنج هزار تنی قشم(شرکت دانش بنیان هیراد کاوه - فاز نخست با ظرفیت هزار و

 
200 تن) بزرگترین پروژه شیلات هرمزگان در دهه فجر سال جاري است. 

وي گفت: اعتبار این پروژه بالغ بر چهار هزار و 900 میلیارد ریال است که تمام این میزان از سوي بخش خصوصی و بدون اعتبار

 
دولتی سرمایه گذاري شده و براي بیش از 165 نفر اشتغال مستقیم و بیش از 330 نفر غیر مستقیم ایجاد می کند. 

مدیرکل شیلات هرمزگان تاکید کرد: افتتاح هشت پروژه پرورش میگو با اعتباري بالغ بر دو هزار و دویست میلیارد ریال در شهرستان

 
هاي بندرعباس، بندرلنگه، جاسک و میناب با سرمایه گذاري بخش خصوصی دیگر برنامه هاي دهه فجر شیلات خواهد بود. 

وي گفت: این میزان از پروژه هاي افتتاحی پروش میگو با زیر کشت بردن بالغ بر هزار و 440 هکتار از اراضی براي بیش از هزار و

 
440 نفر اشتغال مستقیم و غیر مستقیم ایجاد می کنند. 



مدیرکل شیلات هرمزگان افتتاح بازار عمده فروشی ماهی در سیریک(گروك)، احداث جایگاه سوخت کوهستک، تجهیز، ساماندهی و

 
بهسازي بندر صیادي کنگ را دیگر پروژه هاي قابل افتتاح شیلات هرمزگان در دهه فجر برشمرد. 

 
وي اظهار کرد: این پروژه ها با سرمایه گذاري 720میلیارد ریالی بخش خصوصی براي بالغ بر 40 نفر اشتغال مستقیم ایجاد می کند. 

دریایی افتتاح اسکله شناور بندر صیادي گرزه، برق رسانی به مجتمع پرورش میگو دوستکو، ایجاد زیر ساخنت هاي مجتمع پرورش
میگوي کانی قشم، تامین برق مجتمع هاي پرورش میگو در غرب قشم و ایجاد زیربناهاي مجتمع آبزي پروري حسینه را از پروژه هاي
اداره کل شیلات هرمزگان در ایام دهه فجر سال جاري خواند و گفت: حدود 150میلیارد براي این پروژه ها از محل اعتبارات دولتی و

 
استانی هزینه شده است. 

وي همچنین از آماده کلنگ زنی بودن یک مرکز تکثیر میگو spf به ظرفیت 100 میلیون قطعه بچه میگو، هشت پروژه تکثیر و
پرورش میگو مجموعاً به ظرفیت تولید 450 میلیون قطعه بچه میگو، شش پروژه پرورش ماهی در قفس به ظرفیت تولید 29هزار تن،

 
یک پروژه پرورش میگو متراکم به ظرفیت 300تن و یک پروژه پرورش ماهی خاویاري به ظرفیت 10 تن خبر داد. 

گفتنی است شیلات هرمزگان با کسب عنوان نخست صید و صیادي و آبزي پروري توانسته بالغ بر یک چهارم تولیدات شیلاتی کشور

 
را به خود اختصاص دهد. 

 
خدمات شیلات در حوزه صید و صیادي مناسب نیست 

 
استاندار هرمزگان: بزرگترین شهرك شیلاتی کشور در مرحله پذیرش سرمایه گذار است 

جزئیات افتتاح فاز نخست شهرك شیلاتی استان بوشهر در خردادماه 1400 اعلام شد



افتتاح و کلنگ زنی 1855 میلیارد تومان پروژه عمرانی و اقتصادي در

گرگان/4911 شغل در دهه فجر ایجاد می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان ها - فرماندار گرگان گفت: در دهه فجر امسال 526 پروژه عمرانی، اقتصادي و اشتغالزا در این شهرستان افتتاح و
کلنگ زنی می شود که 4 هزار و 911 فرصت شغلی را براي مردم ایجاد می کند.

گروه استان ها - فرماندار گرگان گفت: در دهه فجر امسال
526 پروژه عمرانی، اقتصادي و اشتغالزا در این شهرستان
افتتاح و کلنگ زنی می شود که 4 هزار و 911 فرصت

 
شغلی را براي مردم ایجاد می کند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از گرگان ، محمد حمیدي
ظهر امروز در نشست خبري به مناسبت گرامیداشت دهه
فجر و چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی اظهار
داشت: با توجه به شیوع کرونا سعی کردیم برنامه هاي
امسال را در بستر فضاي مجازي برگزار کنیم؛ در دهه

 
مبارك فجر امسال 200 برنامه فرهنگی با موضوعات مختلف برگزار می شود. 

فرماندار گرگان درباره افتتاح و کلنگ زنی پروژه هاي عمرانی و اشتغالزا افزود: در دهه فجر امسال 526 طرح و پروژه یکهزار هزار و
855 میلیارد تومان افتتاح و کلنگ زنی می شود که از این تعداد 265 پروژه عمرانی با اعتبار یک هزار و 96 میلیارد تومان است که

 
136 پروژه افتتاح و 69 پروژه نیز کلنگ زنی خواهد شد. 

وي بیان داشت: در بخش اقتصادي و اشتغالزا نیز 261 پروژه با 758 میلیارد تومان سرمایه گذاري کلنگ زنی یا به بهره برداري می

 
رسد. 

حمیدي اضافه کرد: از این تعداد 245 پروژه در دهه فجر افتتاح می شود و 16 پروژه نیز قابل کلنگ زنی است که اشتغال این واحدها

 
4 هزار و 911 نفر خواهد بود. 

 
افتتاح 12 پروژه فرودگاهی همزمان با فرارسیدن دهه فجر 

 
220 پروژه با اشتغالزایی 782 نفر دهه فجر در رشت افتتاح می شود 

 
جزئیات برنامه هاي فرهنگی دهه فجر در استان کرمان اعلام شد/ برگزاري بیش از 400 برنامه فرهنگی، هنري و دینی 

وي با اشاره به برخی پروژه هاي مهم عمرانی در دهه فجر امسال گفت: بهره برداري از مولد مقیاس کوچک 26 مگاواتی، افزایش
ظرفیت پست فوق توزیع گرگان، بهینه سازي 11 شبکه و خط انتقال با 323 میلیارد تومان، کلنگ زنی زیرگذر انجیرآب و بهره
برداري از سالن ورزشی محله گرگان جدید در گرگان، افتتاح و مقاوم سازي 65 میلیارد تومان پروژه در بخش مسکن روستایی، کلنگ
زنی مدرسه استثنایی اوتیسم، افتتاح مجتمع آموزشی سعدآباد با 20 میلیارد تومان و بهره برداري از مدرسه فناوري دانش آموزي و



 
همچنین بهره برداري از پروژه هاي مخابراتی از مهم ترین پروژه هاي قابل افتتاح و کلنگ زنی در ایام دهه مبارك فجر است. 

فرماندار گرگان گفت: پردیس سینمایی عصر جدید، کارخانه تولید خوراك دام و طیور، کارگاه تولید البسه بیمارستانی و غیره نیز از
پروژه هاي اقتصادي و اشتغالزایی است که در دهه فجر امسال به بهره برداري می رسد.



افتتاح 18 پروژه شیلاتی با اعتباري بالغ بر 760 میلیارد تومان در دهه فجر

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش خبرگزاري فارس از بندرعباس، عبدالرسول
دریایی تقدیم 18 پروژه شیلاتی با اعتباري بالغ بر هفت
هزار و 600 میلیارد ریال و ایجاد اشتغال مستقیم و غیر
مستقیم براي بالغ بر شش هزار و 700 نفر در ایام دهه
فجر را نشان از پر خیر و برکت بودن این ایام براي مردم و
انقلاب اسلامی خواند و گفت: افتتاح پروژه هاي دهه فجر
امسال با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و با تاکید بر توجه

 
به سلامت مردم در دستور کار شیلات هرمزگان قرار دارد . 

وي با اشاره به اینکه پرورش ماهی در قفس فرصتی مناسب براي حرکت در مسیر توسعه به ویژه توسعه دریا محور است گفت: در

 
همین ایام دو پروژه بزرگ پنج هزار و 500تنی پرورش ماهی در قفس به ترتیب درقشم و  بندرلنگه افتتاح خواهند شد . 

دریایی با بیان اینکه  پروژه پرورش ماهی در قفس پنج هزار تنی  قشم ( شرکت دانش بنیان هیراد کاوه - فاز نخست با ظرفیت هزار و
200 تن)  بزرگترین پروژه شیلات هرمزگان در دهه فجر سال جاري است گفت: اعتبار این پروژه بالغ بر چهار هزار و 900 میلیارد
ریال است که تمام این میزان از سوي بخش خصوصی و بدون اعتبار دولتی سرمایه گذاري شده و براي بیش از  165 نفر اشتغال

 
مستقیم و بیش از 330 نفر غیر مستقیم  ایجاد می کند. 

وي با اشاره به  افتتاح هشت پروژه پرورش میگو  با اعتباري  بالغ بر دوهزار و دویست میلیارد ریال در شهرستان هاي بندرعباس،
بندرلنگه، جاسک و میناب با سرمایه گذاري بخش خصوصی گفت: این میزان از پروژه هاي افتتاحی پروش میگو با زیر کشت بردن

 
بالغ بر هزار و 440 هکتار از اراضی براي بیش از هزار و 440 نفر اشتغال مستقیم و غیر مستقیم ایجاد می کنند. 

مدیر کل شیلات هرمزگان  افتتاح بازار عمده فروشی ماهی در سیریک(گروك)، احداث جایگاه سوخت کوهستک، تجهیز، ساماندهی و
بهسازي بندر صیادي کنگ را از دیگر پروژه هاي قابل افتتاح شیلات هرمزگان در دهه فجر خواند و اظهار کرد: این پروژه ها با سرمایه

 
گذاري 720میلیارد ریالی بخش خصوصی براي بالغ بر 40 نفر اشتغال مستقیم ایجاد می کند. 

دریایی افتتاح اسکله شناور بندر صیادي گرزه، برق رسانی به مجتمع پرورش میگو دوستکو، ایجاد زیر ساخنت هاي مجتمع پرورش
میگوي کانی قشم، تامین برق مجتمع هاي پرورش میگو در غرب قشم و ایجاد زیربناهاي مجتمع آبزي پروري حسینه را از پروژه هاي
اداره کل شیلات هرمزگان در ایام ا... دهه فجر سال جاري خواند و گفت: حدود 150 میلیارد براي این پروژه ها از محل اعتبارات

 
دولتی – استانی هزینه شده است. 



وي همچنین از آماده کلنگ زنی بودن یک مرکز تکثیر میگو spf به ظرفیت 100 میلیون قطعه بچه میگو، هشت پروژه تکثیر و
پرورش میگو مجموعاً به ظرفیت تولید 450 میلیون قطعه بچه میگو، شش پروژه پرورش ماهی در قفس به ظرفیت تولید 29هزار تن،

 
یک پروژه پرورش میگو متراکم به ظرفیت 300تن و یک پروژه پرورش ماهی خاویاري به ظرفیت 10 تن خبر داد . 

گفتنی است شیلات هرمزگان با کسب عنوان نخست صید و صیادي و آبزي پروري توانسته بالغ بر یک چهارم تولیدات شیلاتی کشور

 
را  به خود اختصاص دهد. 

انتهاي پیام/ 88055



در چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب صورت گرفت: تحقق 103 درصدي

اهداف طرح احیاي معادن کوچک مقیاس

منبع: روزنامه شروعشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/11/11

سال 1399 از سوي رهبر معظم انقلاب اسلامی با عنوان سالِ «جهش تولید» نامگذاري شد.

به گزارش شروع آنلاین رهبر انقلاب در پیام نوروزي شان با اشاره به مسئله ي رونق تولید اقدامات انجام شده در این زمینه را
کافی ندانسته و خواستار برنامه ریزي و تلاش حداکثري از سوي مسئولان و مجموعه هاي جوان براي بهبود و رشد محسوس مسئله
ي تولید داخلی شدند.با توجه به ادامه بحران اقتصادي ناشی از فشارهاي بین المللی به ویژه تحریم هاي ظالمانه آمریکا، عدم تحقق
پیش بینی فروش نفت و اختلال در تامین بودجه مورد نیاز کشور و تاکید مقام معظم رهبري بر اهمیت تولید و اشتغال با شعار جهش
تولید، در سال جاري نیز پروژه طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس در اولویت طرح هاي اقتصاد مقاومتی قرار
گرفت.به گزارش روابط عمومی شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران، در نشستی که به بهانه فرا رسیدن دهه مبارك فجر با سید رضا
عظیمی؛ مدیر اجرایی طرح احیاء، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس برگزار شد، اقدامات و دستاوردهاي طرح به شرح زیر
بیان شد.بر اساس این گزارش اقدامات اجرایی انجام شده در راستاي اهداف طرح در سال 99 شامل شناسایی و اولویت بندي 812
معدن، انجام اقدام کلینیکی بر روي 444 معدن، احیاء، فعال سازي و توسعه 123 معدن، احیاء، فعال سازي و توسعه 83 معدن از
طریق انجام پروژه هاي زیرساخت و حمایت و توسعه 12 واحد فرآوري است.هدف گذاري طرح در سال 99 احیا، فعالسازي و توسعه
200 معدن بود در حالیکه عملکرد طرح در سال 99 خبر از احیا، فعالسازي و توسعه 206 معدن با اشتغالزایی 2602 نفر و تولید
سالانه 6902 هزار تن ماده معدنی اعم از فلزي، غیر فلزي، سنگ هاي تزیینی و مصالح ساختمانی دارد.بر اساس این گزارش اقدامات
اجرایی انجام شده در راستاي اهداف طرح در سال 98 شامل احیاء و فعال سازي 146 معدن از برنامه 150 معدن طرح مذکور ( 97٫3
درصد تحقق اهداف)، اقدامات کلینیکی انجام شده براي 1020 معدن، شناسایی 4494 معدن غیر فعال، بررسی 2130 معدن در قالب
364 پروژه، انعقاد 32 تفاهم نامه شامل ( 16 تفاهم نامه سرمایه گذاري، 8 تفاهم نامه پژوهشی و آموزشی، 6 تفاهم نامه تامین مالی،
2 تفاهم نامه مرتبط با توسعه استارت آپ ها) می باشد.مطرح شدن پتانسیل هاي معدنی به عنوان یکی از منابع اقتصاد بدون نفت
کشور، شکل گیري هسته طرح با حضور اتاق بازگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران ، خانه معدن و ایجاد زمینه مشارکت و هم
افزایی تشکل هاي بخش خصوصی معدن، آمایش به روز دقیق و جامع از معادن کوچک مقیاس کشور به تفکیک استانی، ایجاد
شفافیت و اطلاع رسانی گسترده تمامی فعالیت ها به منظور زمینه سازي فرصت برابر براي تمامی بنگاه هاي تولیدي بخش معدن،
فراهم شدن زمینه هدایت و جذب سرمایه بخش خصوصی در بخش معدن و صنایع معدنی، تقویت و تکمیل زنجیره تولید مواد معدنی
در کشور، ایجاد و ارتقاء شبکه تخصصی بخش معدن، افزایش ارزش افزوده مواد معدنی و حرکت به سمت کاهش خام فروشی مواد
معدنی، توسعه مناطق روستایی با احیاي معادن در مناطق محروم و اجراي طرح با اولویت مناطق کمتر توسعه یافته، ایجاد زیرساخت
مناسب و اطلاع رسانی براي فرهنگ سازي و نحوه پذیرش و مراجعه ذینفعان، شناسایی و معرفی فرصت هاي کوچک معدنی براي
سرمایه گذاران در بخش هاي مختلف کشور و توسعه و ایجاد اشتغال در مناطق کمتر توسعه یافته ازجمله دستاوردهاي طرح احیا،
فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس است.در پایان در پاسخ به این سئوال که مهمترین دستاورد در طرح احیا چه بوده است
عظیمی اشاره نمود افزایش ارزش افزوده محصولات معدنی و توسعه شبکه هاي تخصصی بخش معدن را از مهمترین دستاوردهاي

طرح فوق میتوان به شمار آورد.



سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان تدوین شد

منبع: شعار سالشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/11/11

شعار سال: رحیمی در این نشست به وظایف شوراي مدیریت استانی آموزش عالی اشاره کرد و اظهار داشت: برنامه ریزي براي
ارتقاي آموزش عالی استان، سالم سازي محیط علمی از لحاظ غیر اخلاقی هاي علمی همانند اخلاق در پژوهش، استفاده از

ظرفیت سازمان آموزش فنی و حرفه اي و مراکز علمی کاربردي براي مهارت محور کردن فارغ ...

شعار سال: رحیمی در این نشست به وظایف شوراي مدیریت استانی آموزش عالی اشاره کرد و اظهار داشت: برنامه ریزي براي
ارتقاي آموزش عالی استان، سالم سازي محیط علمی از لحاظ غیر اخلاقی هاي علمی همانند اخلاق در پژوهش، استفاده از ظرفیت
سازمان آموزش فنی و حرفه اي و مراکز علمی کاربردي براي مهارت محور کردن فارغ التحصیلان دانشگاهی یا به عبارتی کسب

 
مهارت در کنار علم آموزي دانشجویان از جمله وظایف این شوراست. 

وي همچنین بهره مندي از اعضاي هیئت علمی قوي و باتجربه براي آموزش در رشته هاي تخصصی و آینده نگري آموزش عالی استان

 
و برنامه ریزي براي آن را از دیگر وظایف شوراي مدیریت استانی آموزش عالی استان ها برشمرد. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم با بیان اینکه ارتقاي کیفی و توسعه فناوري از اهداف آموزش عالی است خاطر نشان کرد: برنامه

 
هاي وزارت علوم در این راستا انجام خواهد شد و خواسته ما همکاري روساي همه دانشگاه ها در این زمینه است. 

وي همچنین از تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان کشور خبر داد و گفت: بر اساس این سند، رشته هاي

 
دانشگاهی باید منطبق با نیاز هاي آن استان باشد. 

 
فعالیت یک هزار و 633 عضو هیئت علمی در دانشگاه هاي استان سمنان 

نصیري، رئیس دانشگاه سمنان به عنوان رئیس دانشگاه معین استان نیز در این نشست گزارشی از وضعیت دانشگاه هاي استان سمنان

 
ارائه کرد و گفت: بیش از 50 موسسه آموزش عالی با یک هزار و 633 عضو هیئت علمی در استان فعالیت می کنند. 

وي با بیان اینکه بیشترین اعضاي هیئت علمی استان در دانشگاه هاي دولتی مشغول فعالیت هستند، جمعیت دانشجویی استان

 
سمنان را حدود 66 هزار و 800 نفر اعلام کرد. 

همچنین روساي دیگر دانشگاه هاي استان نیز در این نشست نقطه نظرات و پیشنهادات خود را در راستاي ارتقاي آموزش عالی و

 
توسعه فناوري در استان مطرح کردند. 

 
ضرورت تقویت اثربخشی دانشگاه ها در محیط پیرامونی خود 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، در دانشگاه سمنان گفت: استان سمنان رشد بسیار خوبی در حوزه آموزش عالی دولتی
غیرپزشکی در کشور داشته به طوري که مجموع ظرفیت پذیرش دانشجو در دانشگاه هاي دولتی استان سمنان به نسبت جمعیت



 
بالاترین در کشور است. 

 
وي تصریح کرد: وزارت علوم تلاش می کند دانشگاه هاي موجود با کمک مدیران دانشگاه ها از نظر کیفی رشد بیشتري داشته باشند. 

رحیمی افزود: علی رغم اینکه تعداد قابل توجهی از پروژه هاي بزرگ صنعتی و حساس و حیاتی در دانشگاه ها در حال انجام می

 
باشد، اما پیوند هایی که باید بین دانشگاه و جامعه وجود داشته باشد هنوز عمق و وسعت زیادي نیافته است. 

وي خاطرنشان کرد: این در حالی است که در مجموعه وزارت علوم 34 تا 35 هزار عضو هیئت علمی داریم و حدود 150 هزار
دانشجوي دکتري و حدود 600 هزار دانشجوي کارشناسی ارشد در حال تحصیل در دانشگاه هاي کشور هستند که به عنوان نیروي
عظیم علمی محسوب می شوند و این ظرفیت هنوز به صورت یک جریان پیوسته و ملی در خدمت رفع نیاز هاي کشور قرار نگرفتند و

 
فقط تعداد محدودي از آنان در انجام پروژه ها دخیل هستند. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تقویت اثربخشی دانشگاه ها در محیط پیرامونی خود و سپس اثربخشی در بخش ملی و حتی
بین المللی را از برنامه هاي وزارت علوم براي دانشگاه ها برشمرد و گفت: خوشبخانه از لحاظ علمی توفیقات شگرفی داشتیم و خبر
هاي خوب تري را از نظر میزان استنادات به مقالات دانشمندان و پژوهشگران ایرانی که در ژورنال هاي معتبر بین المللی چاپ شده

 
در آینده نزدیک خواهیم داشت که این امر نشان دهنده کیفیت بالاي مقالات دانشمندان و پژوهشگران ایرانی است. 

رحیمی خاطر نشان کرد: تربیت نیروي انسانی در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتري براي کشور هاي همجوار نیز نشان دهنده

 
اثربخشی نظام علمی جمهوري اسلامی ایران، در فراتر از مرزهاست. 

وي با اشاره به اینکه تعداد رساله ها و پایان نامه هاي تقاضامحور در کشور کم است، گفت: باید این بخش را تقویت و توسعه و عمق

 
بخشید. 

 
ارتقاي کیفیت در حوزه تحقیقات؛ تضمینی براي کیفیت آموزش اساتید 

غلامحسین رحیمی، معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، در ادامه سفر خود به استان سمنان با حضور در
ششمین جلسه شوراي دانشگاه صنعتی شاهرود در سال جاري که در محل تالار کوثر این دانشگاه برگزار شد، ضمن تاکید بر جدیت

 
اساتید در امر تحقیقات و توسعه و ارتقاي کیفیت در حوزه تحقیقات را تضمینی براي کیفیت آموزش اساتید عنوان کرد. 

وي در این جلسه ضمن تبریک آغاز دهه مبارك فجر، پیروزي انقلاب اسلامی را فضاي فراخی براي توسعه علمی عنوان کرد و گفت:
بعد از جنگ تحمیلی دوران پرافتخار علمی ما با بیشترین دانشمندان، دوره اسلامی است که توانستیم در حوزه توسعه علمی به

 
توفیقات ارزشمندي دست یابیم و این مهم حاصل زحمات اساتید می باشد. 

رحیمی با اشاره به اهمیت حضور دانشجویان تحصیلات تکمیلی به خصوص دکتري در توسعه تحقیقات و از طرفی کاهش متقاضی
آموزش عالی طی سال هاي اخیر، به بیان توضیحاتی درخصوص لزوم طرح آمایش آموزش عالی پرداخت و دانشگاه صنعتی شاهرود را

 
با توجه به داشتن پتانسیل هاي موجود دانشگاهی مستقل مطرح نمود. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، با تاکید بر دوره پسادکتري در آینده و اهمیت اخذ دستیار پژوهشی به بیان نکاتی در این امر



پرداخت و کشش کمی این موارد را حول نکاتی مطرح کرد و افزود: درآمد بیرونی استاد، گرنت اساتید (گرنت داخلی)، توسعه سراسري
دوره هاي کوتاه مدت تحقیقاتی دانشجویان دکتري و گرنت محور کردن پذیرش دانشجویان دکتري از جمله موارد حائز اهمیتی است

 
که بر اساس استاندارد هاي بین المللی و بر اساس گرنت و تحقیقات کارفرمایی می باشد. 

وي با بیان توضیحاتی درخصوص اثربخشی و تحقیقاتی بودن گزارش ها، تاکید کرد: همه توفیقات در تهیه مقاله خلاصه نمی شود و با
وجود شرایط موجود در دانشگاه صنعتی شاهرود باید مراکز تحقیقاتی و پژوهشی افزایش یابد چرا که دانشگاهی مطرح خواهد ماند که

 
با روند هاي جدید خودشان را تطبیق دهند. 

 
فعالیت در فضاي کارآفرینی، تقاضا محوري و جامعه محوري در اولویت باشد 

محمدمهدي فاتح رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود، نیز در این جلسه با تبریک فرارسیدن ایام دهه فجر و پیروزي انقلاب اسلامی، به
ایجاد، توسعه و پیشرفت بسیاري از دانشگاه ها پس از انقلاب اسلامی اشاره کرد و گفت: دانشگاه صنعتی شاهرود با حدود نیم قرن

 
فعالیت بعد از انقلاب اسلامی توسعه چشم گیري داشته و از مدرسه عالی معدن سال 1352 به دانشگاهی پرافتخار امروز رسیده است. 

وي ضمن تاکید بر فعالیت در فضاي کارآفرینی، تقاضا محوري و جامعه محوري، به اهتمام وزارت در طرح آمایش آموزش عالی کشور
و نکات مثبت اجراي آن پرداخت و با اشاره به جایگاه ملی و بین المللی دانشگاه و استقلال آن در همه ارکان تصمیم گیري و تصمیم
سازي به ویژه در هیئت امناء، هیئت ممیزه و هیئت اجرایی جذب، از موافقت وزیر علوم و شوراي راهبردي در تصویب مدیریت دوره

 
اي استانی آموزش عالی این دانشگاه و دانشگاه سمنان قدردانی نمود. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود به معرفی دانشگاه و کسب رتبه هاي متعدد پرداخت و گفت: مفتخریم که دانشگاه صنعتی شاهرود
طبق رتبه بندي جهانی تایمز 2021 با کسب رتبه 800-601 در فناوري و مهندسی رتبه ششم و در علوم پایه رتبه چهارم دانشگاه

 
هاي صنعتی را کسب کرده است و این مهم با همت هیئت علمی هاي فرهیخته و دانشجویان تحصیلات تکمیلی دانشگاه میسر شد. 

فاتح با بیان توضیحاتی درخصوص تعداد اعضاي هیئت علمی، مقالات ژورنالی دانشگاه در پایگاه هاي بین المللی و رشد صعودي
مقالات معتبر در نمایه هاي بین المللی، به کسب افتخار چند عضو هیئت علمی دانشگاه به ترتیب به عنوان دانشمندان یک درصد و
دو درصد برتر جهان در سال 2020 اشاره کرد و گفت: دانشگاه در سال 2020 به عنوان دانشگاه پراستناد یک درصد جهان معرفی
شده است. ایشان در ادامه افزودند با توجه به زیرساخت هاي موجود در دانشگاه، با موافقت وزیر علوم در سال 97 قطب علمی

 
مهندسی معدن در این دانشگاه تاسیس شد. 

وي بر توسعه خدمات دانش بنیان و زیرساخت هاي کارآفرینی و حرکت به سوي دانشگاه کارآفرین تاکید نمود و تاسیس اداره
کارآفرینی، تاسیس مرکز آموزش هاي آزاد، ایجاد مرکز رشد مشترك با پارك، تاسیس مرکز تخصصی آپا (آگاهی رسانی، پشتیبانی و
امداد سایبري)، تاسیس شتاب دهنده و فضاي کار اشتراکی، تاسیس اولین مرکز هدایت شغلی و کاریابی تخصصی و تاسیس شرکت
دانش بنیان دانشگاهی را از جمله اقدامات در جهت ایجاد تشکیلات کارآفرینی دانشگاه برشمرد و با بیان توضیحاتی در خصوص
تجهیز آزمایشگاه ها و کارگاه ها در طی سال هاي اخیر، افزود: دانشگاه در انتشار مجلات معتبر علمی پژوهشی نیز توانسته 8 مجله

 
علمی و پژوهشی منتشر نماید که از این تعداد یک مجله داراي نمایه ISI دو تاي آن ها داراي اسکوپوس هستند. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود به کسب موقعیت ممتاز در اجراي پروژه ژئومکانیک نفت توسط دانشگاه پرداخت و توضیح داد: در سال
1396 جدیدي از قرارداد هاي بزرگ تحقیقاتی دانشگاه صنعتی شاهرود با شرکت ملی نفت ایران آغاز شد و با توجه به موقعیت ممتاز



این دانشگاه در اجراي پروژه هاي کلان نفتی کشور قراردادي 10ساله با وزارت نفت منعقد شد. این قرارداد پژوهشی در حوزه اکتشاف
با عنوان «کاربرد ژئومکانیک در اکتشاف منابع هیدروکربوري و فناوري هاي نوین حفاري و مهندسی نفت در چاه هاي اکتشافی» و با

 
امضاي دو وزیر علوم و نفت به انجام رسید. 

وي درخصوص اهمیت مرکز رشد و فناوري هاي نوین دانشگاه تاکید کرد و ادامه داد: در سال 1394 با شروع حرکت دانشگاه به سمت
دانشگاه کارآفرین، کلیه فضا هاي کارگاهی و اداري ساختمان مرکز رشد به طور کامل در اختیار فناوران دانشگاهی قرار گرفت. این
مرکز با رویکرد دانشگاه جهت عمق بخشیدن موضوع فناوري در پروژه هاي تحقیقاتی، با امضاي یک تفاهم نامه بین دانشگاه و پارك از
سال 1393 فعالیت خود را آغاز کرد و در ادامه فعالیت هاي فرهنگی و تبلیغاتی دانشگاه به همراه پارك در محیط دانشگاه از تاریخ
امضاء تفاهم نامه صورت گرفت و هم اکنون این مرکز تحت عنوان یک مرکز مشترك بین دانشگاه صنعتی شاهرود و پارك علم و

 
فناوري استان فعالیت می نماید. 

در ادامه این جلسه اعضاي شوراي دانشگاه به بیان نقطه نظرات و ایده هاي خود در زمینه هاي آموزشی و پژوهشی خود پرداختند و
پس از خاتمه جلسه دکتر غلامحسین رحیمی از توانمندي هاي تجهیزاتی و آزمایشگاه هاي تحقیقاتی مستقر در ساختمان مجتمع
آزمایشگاهی علمی و تحقیقاتی شهید فخري زاده دانشگاه صنعتی شاهرود بازدید و همچنین با فعالیت هاي شرکت هاي دانش بنیان

 
مستقر در مرکز رشد مشترك دانشگاه با پارك علم و فناوري استان سمنان آشنا شد. 
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وزیر صنعت: بخش معدن بستري براي سرمایه گذاري جدید است

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/11/11

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: امروز بخش معدن و صنایع معدنی قابلیت همپایی با نفت را براي تحصیل ارز و ایجاد
اشتغال دارد و در واقع بستري براي سرمایه گذاري جدید محسوب می شود.

منبع: ایرنا «علیرضا رزم حسینی» روز شنبه پس از افتتاح
شانزدهمین نمایشگاه بین المللی معدن، صنایع معدنی،
ماشین آلات تجهیزات معدن، راهسازي و صنایع وابسته در
محل دائمی نمایشگاه هاي بین المللی تهران به خبرنگاران
توضیح داد: بر اساس مجوز ستاد ملی مبارزه با کرونا از یک
ماه پیش مقرر شد، نمایشگاه هاي مختلف با رعایت شیوه
نامه هاي بهداشتی برگزار شود که تاکنون 10 نمایشگاه در

 
این محل برپا شده است. 

 
37 میلیارد تن ذخیره قطعی معدنی 

وزیر صنعت، معدن وتجارت با بیان اینکه امروز بالغ بر 60 میلیارد تن ذخیره معدنی در سطح کشور شناسایی شده که از این رقم

 
حدود 37 میلیارد تن ذخیره قطعی و بقیه احتمالی است. 

 
رزم حسینی شمار مواد معدنی اکتشافی در کشور را 68 ماده ذکر کرد که سهم مصالح ساختمانی نسبت به فلزي غالب است. 

 
بالغ بر 5600 معدن فعال 

به گزارش ایرنا، ایران داراي 10 هزار و 400 معدن داراي پروانه بهره برداري است که پنج هزار و 600 معدن آن فعال است و حدود

 
چهار هزار معدن راکد محسوب می شود. 

شانزدهمین نمایشگاه بین المللی معدن، صنایع معدنی، ماشین آلات تجهیزات معدن، راهسازي و صنایع وابسته( ایران کانمین) در
فضاي 14 هزار متر مربع ناخالص و حدود پنج هزار متر مربع مفید در قالب 130 غرفه از شرکت هاي داخلی و نمایندگان شرکت هاي

 
خارجی برپاشده و تا 14 بهمن ماه جاري از ساعت 9 تا 17 براي بازدید متخصصان دایر است و امکان بازدید عمومی ندارد. 

 
شرکت هاي خارجی بدلیل پاندمی بیماري کویدو 190( کرونا) امکان مشارکت نداشتند. 

نمایشگاه ایران کانمین از سوي خانه معدن ایران با مشارکت شرکت پالار سامانه برپاشده، به مدت چهار روز ویژه متخصصان مربوطه
برپاست.





شمیم عطر طلاي سرخ در اقلیم لرستان/ ظرفیت بالاي زعفران براي اشتغال

زایی و صادرات

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/11/11

 خبرگزاري فارس لرستان- نسرین صفربیرانوند، زعفران که
به طلاي سرخ معروف است محصولی است که کشت آن براي بهره برداران صرفه اقتصادي قابل توجهی دارد، این محصول علاوه بر

 
مصرف غذایی کاربردهاي دارویی و شیمیایی نیز دارد. 

افزایش سطح زیر کشت زعفران در استان علاوه بر اشتغال زایی بالا می تواند به درآمد خانوارها هم کمک شایان توجهی بکند، از

 
طرفی با افزایش تولید زعفران زمینه براي صادرات طلاي سرخ فراهم و ارزش افزوده خوبی سهم استان خواهد شد. 

با توجه به سود آوري و ارزآوري قابل توجه زعفران همچنین اشتغال زایی خوبی که این گیاه دارویی دارد توسعه کشت آن از اهمیت

 
فراوانی برخوردار است، نکته دیگر اینکه توسعه زعفران می تواند سبب کاهش مهاجرت روستاییان به شهرها شود. 

به گواه محققان و کارشناسان زعفران لرستان کیفیتی منحصر به فرد دارد، به طوري که طبق آزمایشات انجام شده میزان رنگ دهی

 
آن از زعفران قائنات بیشتر است، به نظر می رسد درصورت فراهم بودن شرایط لرستان در آینده به قطب زعفران کشور تبدیل شود. 

در شر ایطی که لرستان با نرخ بیکاري بالایی مواجه است استفاده از ظرفیت هاي  بخش کشاورزي می تواند در افزایش اشتغال تاثیر
گذار باشد، با وجود اراضی دیم زیادي با شیب تندي که در استان  وجود دارد کشاورزان و بهره برداران می توانند با زیرکشت بردن

 
آنها و کشت محصولی مانند زعفران علاوه بر اینکه شغلی براي خود دست و پا کنند درآمد خوبی هم کسب کنند. 



 
 

 
  

 
کشت زعفران به صرفه است 

خلیل حسنوند یکی از بهره بردارانی است که  از سال 92 تاکنون مشغول کشت زعفران است، او می گوید: سال 92 ، دو و نیم هکتار

 
از اراضی کشاورزي در سراب تلخ را زیر کشت زعفران بردم و بعد از حدود هفت سال از این کار رضایت دارم. 

وي با اشاره به اینکه براي کشت یک هکتار زعفران حدود 30 میلیون تومان نیاز است، عنوان می کند: اگر کسی بخواهد به کشت
زعفران روي بیاورد باید آورده ي حدود 30 میلیون تومان براي خرید پیاز و دیگر هزینه ها داشته باشد، زعفران تقریبا سال دوم هزینه

 
صرف شده را تامین می کند اما سال سوم شاهد سوددهی هستیم. 

این بهره بردار می گوید: می توان گفت سال سوم تنها یک چهارم درآمد حاصل از کشت زعفران صرف هزینه برداشت می شود و

 
مابقی سود خالص است که به بهره بردار می رسد، می توان گفت سالانه رقمی حدود 36 میلیون تومان عاید بهره برداري می شود. 

 
وي تصریح می کند: کشت زعفران درآمد خوبی دارد و توصیه ما این است کشاورزان در اراضی دیم به کشت زعفران روي بیاورند. 

حسنوند عنوان می کند: یک هکتار زعفران براي دو نفر به طور ثابت شغل ایجاد می کند که  کار وجین، سم و کود را انجام دهد، البته

 
براي برداشت، پاك کردن و خشک کردن هم کارگر زیادي نیاز است. 

 
کیفیت بالاي زعفران لرستان 

وي در خصوص کیفیت زعفران استان نیز توضیح می دهد: در مورد کیفیت زعفران استان شکی نیست، ما مزارعی داریم که طبق
نتایج آزمایشگاهی کیفیت زعفران آنها از قائنات باالتر است، در کل میانگین مزارع ما از ممتاز قائنات بالاتر است، در یک آزمایشی

 
کروسین یا همان ماده رنگی زعفران لرستان  310 بود در حالی که ممتاز کشوري 250 است. 



 
 

 
  

 
عمده مشکل زعفران کاران نبود منابع مالی است 

حسنوند در بخش دیگري از صحبت هاي خود به برخی مشکلات زعفران کاران اشاره می کند و می گوید: برخی از مشکلات  زعفران
کاران سراسري بوده،  علت آن مازاد تولید این محصول است، 300 تن زعفران در کشورتولید می شود که تنها 20 تن آن نیاز کشور

 
است، با توجه به اینکه امسال صادرات چندانی نداشتیم به تبع شاهد کاهش قیمت زعفران هستیم. 

وي اما عمده مشکل زعفران کاران استان را نبود منابع مالی عنوان می کند و می گوید: متاسفانه بنیه مالی کشاورزان استان براي
شروع زعفران است، نگهداري و خشک کردن زعفران از دیگر معضلات زعفران کاران است نبود دستگاه خشک کاهش کیفیت زعفران

 
را به دنبال دارد. 

حسنوند در مورد نبود برند و مشکلات بسته بندي زعفران استان نیز بیان می کند: برندسازي و بسته بندي زمانی نیاز به ورود سرمایه

 
گذار است اما با توجه به حجم پایین تولید زعفران در استان فعلا شرایط براي حضور سرمایه گذار مهیا نیست. 

 
یک هزار بهره بردار مشغول کشت زعفران هستند 

مدیرباغبانی سازمان جهادکشاورزي لرستان با اشاره سطح زیرکشت زعفران در استان می گوید: در استان حدود 420 هکتار سطح زیر
کشت زعفران داریم، همه شهرستان ها مستعد کشت هستند اما بیشترین سطح زیرکشت زعفران مربوط به خرم آباد است، البته

 
زعفران در مناطق خنک از کیفیت بالاتري برخوردار است. 

بردیا مرادي تعداد بهره برداري که به کشت زعفران در استان مشغول هستند، یک هزار نفر عنوان می کند و می افزاید: کشت زعفران

 
از خردادماه تا شهریورماه است، البته خردا ماه بهترین زمان کشت زعفران است. 

وي درخصوص کیفیت زعفران استان توضیح می دهد: طبق اندازه گیري هایی انجام شده ترکیبات موثري که موجب طعم و رنگ

 
زعفران می شود در سطح بسیار عالی بود متهی مناطق خنک کیفیت بالتري برخوردار هستند. 



 
 

 
  

 
درآمد بالاي زعفران 

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزي لرستان با اشاره به درآمد بالا کشت زعفران بیان می کند: در لرستان اراضی دیم شیب داري
داریم که کشت غلات و حبوبات در آن جواب نمی دهد و به صرفه نیست، بنابراین پیشنهاد ما این است که  کشاورزان به سمت کشت

 
گیاهان دارویی به ویژه زعفران که بخاطر تحمل خشکی و چرخه زندگیش محصولی علمی است بروند. 

مرادي لرستان با بیان اینکه براي کشت یک هکتار زعفران حدود 30 میلیون تومان سرمایه اولیه نیاز است، عنوان می کند: عملکرد

 
زعفران در یک هکتار حدود 4 کیلوگرم است که اگر هزینه برداشت از آن کم شود سود قابل توجهی عاید کشاورزان می شود. 

وي نرخ اشتغال ثابت را در یک هکتار زعفران دو و نیم نفر عنوان می کند و می گوید: کشت زعفران نقش مهمی در اقتصاد خانوارهاي

 
روستایی  دارد اگر در کنار دامداري و باغداري باشد زیرا هم اشتغال خانوار و هم درآمد بالا می رود. 

 
معضل خشک کردن زعفران  

مدیرباغبانی سازمان جهاد کشاورزي لرستان عمده ترین مشکل پیش روي زعفران کاران استان را بسته بندي و برندسازي می افزاید:
با وجود کیفیت بالاي زعفران اما برند معتبري براي زعفران استان معرفی نشده است، از طرفی خشک کردن و بسته بندي پیچیدگی
هایی دارد و نیازمند آموزش و افزایش اطلاعات بهره برداران است، براي بسته بندي و خشک کردن زعفران ورود بخش خصوصی

 
ضروري است. 

مرادي در پایان صحبت هاي خود اظهارمی کند: بهره برداران با ثبت نام در سامانه سیتا می توانند با مراجعه به بانک هاي عامل

 
تسهیلات کم بهره را براي کشت زعفران دریافت کنند، جهاد کشاورزي استان  همکاري و تعامل لازم را براي پرداخت تسهیلات دارد. 

انتهاي پیام/



راه درمان رکود اقتصادي کشور کارآفرینی است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/11/11

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
آذربایجان شرقی با بیان این که راه درمان رکود اقتصادي

 
کشور کارآفرینی است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی آذربایجان شرقی،حسین فتحی در سیزدهمین
جشنواره تجلیل از کارآفرینان برتر، اظهار کرد: کارآفرینی
یکیاز محورهاي اصلی رشد و توسعه در هر منطقه است که
باعث می شود خدمات و سیاست هاي کشوربه صورت

 
خلاقانه و نوآورانه باشد. 

وي ادامه داد: عامل کلیدي توسعه اقتصادي، حمایت از کارآفرینان است؛ چراکه کارآفرینی باعث می شود تا راهکارهاي جدید براي

 
حل مشکلات کشور ارائه شده و نوآوریو خلاقیت در صنعت و تولید نیز ایجاد می شود. 

وي خاطرنشان کرد: منحنی چرخه عمر یک کسب و کار از زمان ایجاد آن تا زمانانحلال، مستلزم نوآوري و خلاقیت است تا بتواند

 
ضمن رقابت در بازار به سمت بازاریابینوین نیز حرکت کند. 

فتحی تصریح کرد: از بین 72 کارآفرینشرکت کننده در این دوره از جشنواره، 9 نفراز آن ها به عنوان کارآفرین برتر در بخش هاي

 
صنعت، کشاورزي و خدمات انتخاب و 15 کارآفرین نیز شایستهتقدیر شدند. 

 
وي افزود: کارآفرینانی که در این دوره از جشنواره شرکت کرده بودند، براي26 هزار نفر در آذربایجانشرقی شغل ایجاد کرده اند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان آذربایجان شرقی گفت: هیئت داوران در انتخاب کارآفرینانبرتر، شاخص هاي عمومی و

 
تخصصی شامل فرآیند مدیریت، خلاقیت، نوآوري، میزان صادرات واشتغال و میزان فروش را مدنظر قرار داده بودند. 

گفتنی است؛ در این مراسم از شش کارآفرین برتر استانی با حضور معاون اقتصادیاستاندار و جمعی از مسئولان استانی با اهداي

 
تندیس مرحوم سید رضا مقیمی اصل( پدر صنعتاستان) تجلیل به عمل آمد. 
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برنامه هاي دهه فجر سازمان فرهنگی هنري با نام «آینده روشن» اعلام شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/11/11

خبرگزاري آریا - معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري
شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به مناسبت چهل و
دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی با عنوان «آینده

 
روشن» را تشریح کرد. 

به گزارش شهر به نقل از پایگاه خبري تحلیلی فرهنگ و
هنر، سید علیرضا فاطمیان پور معاون فرهنگی سازمان
فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به
مناسبت دهه فجر را تشریح کرد و گفت: همزمان با فرا
رسیدن چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی،

بسته برنامه هاي «آینده روشن» را در سه محور محتوایی تقویت باورهاي عمومی براي امید به آینده انقلاب اسلامی، ترویج و گسترش

 
نمادهاي هویت ملی و افزایش آگاهی مردم از تاریخ انقلاب اسلامی پیش بینی کرده ایم. 

او افزود: پوئم سمفونی «آینده روشن» یکی از سه گانه اي است که معاونت هنري سازمان فرهنگی هنري در سال 99 طراحی کرده
است. نخستین پوئم سمفونی به نام «سرباز» در نخستین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی رونمایی شد و دومین پوئم سمفونی به

 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می پردازد و با عنوان «آینده روشن» در دهه فجر رونمایی خواهد شد. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري با اشاره به برنامه «سه رنگ سربلندي» گفت: این برنامه به ترویج نماد پرچم و سرود جمهوري
اسلامی ایران می پردازد و در چهار بخش سرود کودك و نوجوان، مسابقه طراحی پوستر ویژه پرچم ایران، مسابقه عکس موبایلی از
نصب پرچم در سطح شهر و مسابقه اجراي نمایش «تاج شاه و کلاه ها» توسط کودکان برگزار می شود. همچنین پویش «متا» به
منظور معرفی مدیر تراز انقلابی پیش بینی شده و مردم در این پویش به معرفی مدیران و مسئولان نمونه اي که در ادارات و جاهاي

 
مختلف با آنها برخورد دارند، می پردازند. 

او اضافه کرد: «کتاب ماه» دیگر برنامه دهه فجر است که مسابقه کتابخوانی با موضوع انقلاب اسلامی در دو بخش کودك و نوجوان و
بزرگسال خواهد بود که در سایت dtlib.ir برگزار می شود و اپلیکیشن هاي حوزه کتابخوانی هم در برگزاري آن مشارکت دارند.
همچنین کلیپ هاي «کتاب دان» با معرفی 100 کتاب در حوزه انقلاب اسلامی منتشر می شود. پویش میدانی «ایران ما انقلاب ما»

 
نیز با نصب استیکر و نقش پرچم ایران بر شیشه خودروها برگزار می شود و فضاي شهر را براي دهه فجر مهیا می کند. 

فاطمیان پور با بیان اینکه فعالیت هاي سازمان فرهنگی هنري در حوزه تولید محصولات مجازي با شیوع ویروس کرونا رشد قابل
توجهی داشته است، گفت: این فعالیت ها در دهه فجر هم ادامه خواهد داشت و محصولاتی در هشت محور تاریخ شفاهی پهلوي،
مقایسه انقلاب ایران با سایر انقلاب هاي جهان، معرفی دستاوردهاي انقلاب اسلامی، معرفی شهداي انقلاب، روایت تاریخ شفاهی مردم
از پیروزي انقلاب، روایت انقلاب از بیان غیرایرانیان، انقلاب ایرانی در عصر ظهور و اندیشه و گفتمان انقلاب اسلامی تولید و در فضاي
مجازي منتشر می شود. علاوه بر این محصولات، سه کلیپ «خط ویژه»، «چهل سردار» و «فازمترمدیا» در این ایام تولید و منتشر

 
خواهد شد. 

او افزود: اتوبوس هاي کتابگرد «هدهد» چند سالی است که در نقاط مختلف تهران خدمات کتابخانه اي ارائه می کنند و در دهه فجر



چهار دستگاه اتوبوس و یک مینی بوس با حضور در روستاهاي محروم اطراف تهران به اجراي برنامه و برگزاري مسابقه می پردازند.
همچنین در محل جلوس حضرت امام خمینی(ره) در بهشت زهرا(س) غرفه هاي متعددي به مدت 10 روز فعالیت خواهند کرد و
برنامه هاي فرهنگی و هنري متنوعی هم تدارك دیده ایم. پویش «هر خانه یک پرچم» با تحویل پرچم ایران به شهروندان داوطلب با

 
کمترین قیمت و با نصب رایگان برگزار می شود و براي هماهنگی آن با 100 مسجد شهر تهران همکاري داریم. 

فاطمیان پور در ادامه گفت: برنامه تلویزیونی «مثبت 40» در 10 قسمت به موضوع رسانه در انقلاب اسلامی می پردازد و از شبکه
چهار روي آنتن می رود. افتتاح محفل ترانه خانه شعر در فرهنگ سراي ارسباران دیگر برنامه اي است که در دهه فجر برگزار می شود
و در این محفل جلسات تخصصی شعر و ترانه برپا خواهد شد. همچنین نمایش میدانی «فجر انقلاب» با 42 اجرا در نقاط مختلف شهر
تهران از جمله در ایستگاه هاي مترو میزبان شهروندان است. در حوزه هنرهاي تجسمی نیز نمایشگاه مجازي «خاطره 57» با نمایش

 
عکس هاي تاریخی از انقلاب اسلامی برپا می شود. 

او از برگزاري پویش بزرگ «آینده روشن» براي نوجوانان خبر داد و گفت: در این پویش دو سؤال براي نوجوانان مطرح کرده ایم. سؤال
اول این است که نوجوانان نقش خود را در گام دوم انقلاب اسلامی بیان کنند و سؤال دیگر مهم ترین چالشی است که به نظرشان می
تواند مانع قوي شدن ایران اسلامی شود. قالب اجراي این پویش گیمیفیکیشن است که سامانه اینترنتی آن در دهه فجر در دسترس

 
نوجوانان خواهد بود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري افزود: برنامه «فصل رویش» امسال با تجلیل از رویش هاي انقلاب اسلامی در عرصه رسانه
برگزار می شود و در آن چند چهره رسانه اي که بعد از سال 1357 متولد شده اند، تجلیل می شوند. نمایشگاه «ایران ما انقلاب ما»
نیز در سالن انتظار فرودگاه مهرآباد برپا می شود و آثار هنري با موضوع انقلاب اسلامی در آن به نمایش در می آید. «مهرآیین» به
عنوان یکی از برنامه هاي باسابقه سازمان فرهنگی هنري، در دهه فجر با دیدار با خانواده شهداي انقلاب اسلامی و رسیدگی به

 
مشکلات آنها برگزار می شود. 

او اضافه کرد: «پیرنگ» دیگر برنامه اي است که در آن باشگاه هاي نوجوانانه در حوزه هاي کارآفرینی، مهارت افزایی، رسانه و... ایجاد
می شود و از کارهاي ادامه دار و دائمی سازمان فرهنگی هنري خواهد بود. همچنین جشنواره «کارآزماي» با موضوع کارآفرینی و
جهش تولید برگزار می شود و در آن نوجوانان، زنان سرپرست خانوار و زنان خانه دار می توانند با حضور در دوره هاي آموزشی که با

 
همکاري بخش خصوصی برگزار می شود، کسب و کار خانگی خود را آغاز کنند. 

فاطمیان پور افزود: یکی از برنامه هایی که براي دومین سال برگزار می شود، نمایش فیلم سینمایی براي اقشار زحمتکش شهرداري
تهران در کنار خانواده هایشان در یکی از سینماهاي سازمان فرهنگی هنري است که امسال با رعایت پروتکل هاي بهداشتی میزبان
تعدادي از راننده هاي اتوبوس و تاکسی به همراه خانواده خواهیم بود. همچنین جشنواره «کانون هاي مردمی» با هدف به نمایش

 
گذاشتن دستاوردها و تولیدات کانون ها و مراکز مشارکتی سازمان برگزار می شود. 

او در پایان گفت: نورافشانی در 42 نقطه شهر تهران را در شب 22 بهمن ماه خواهیم داشت و پویش «االله اکبر» نیز با مشارکت انجمن
اسلامی دانش آموزي در سطح کشور برگزار می شود و در آن نوجوانان از سنت حسنه تکبیر در شب پیروزي انقلاب اسلامی فیلم و
عکس تهیه می کنند و به این پویش می فرستند. همچنین با توجه به اینکه راهپیمایی روز 22 بهمن مانند هر سال برگزار نمی شود،

سازمان فرهنگی هنري دو کاروان ویژه براي حرکت در مسیر راهپیمایی و اجراي برنامه آماده خواهد کرد.



بازدید مدیر صندوق کارآفرینی امید استان خراسان رضوي از روستاي جوقان

شهرستان چناران

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید خراسان
رضوي ،آبیلی، مدیر صندوق کارآفرینی امید استان، حجت
الااسلام زردوز نیا مدیریت توسعه منطقه اي سازمان عمران
و توسعه رضوي و صفرزادگان، مدیر کارخانجات تولیدي
مهسا توس، از روستاي جوقان شهرستان چناران و سپس از
کارخانجات تولیدي مهسا توس در شهرك صنعتی توس
بازدید بعمل آوردند. و طی این بازدید در خصوص
ظرفیتهاي اشتغال روستایی و ارائه راهکار در زمینه تکمیل

 
زنجیره تولید پوشاك به بحث و تبادل نظر پرداختند. 

آبیلی، مدیر صندوق کارآفرینی امید خراسان رضوي گفت: با توجه به اینکه شهرستان چناران و روستاهاي این شهرستان داراي
ظرفیت خوبی در زمینه تولید پوشاك می باشد می توان با همکاري سازمان عمران و توسعه رضوي و کارخانجات تولیدي مهسا توس
به عنوان پشتیبان جهت تضمین خرید محصولات تولیدي روستائیان و با ایجاد کارگاه هاي تولید پوشاك در روستاي جوقان در قالب

 
طرح یک روستال یک محصول موجبات توسعه اقتصادي و آبادانی این روستا را فراهم نمود. 

در ادامه حجت الااسلام زردوز نیا ضمن تشکر از صندوق کارآفرینی امید ،ابراز امیدواري کرد تا با حمایت صندوق قبل از سال جدید

 
بتوان طرح هرروستا یک محصول روستاي جوقان را اجرایی نمود تا محصولات تولید شده جهت فروش ایام شب عید راهی بازار گردد. 

سپس صفرزادگان مدیر کارخانجات تولیدي مهسا توس گفت در صورت حمایت مالی از طرح هر روستا یک محصول روستاي جوقان با

 
توجه کاهش هزینه هاي تولید محصول در روستا می توان طرح هاي مشابه را در منطقه اجرا کرد. 

لازم بذکر است با حمایت دهیاري روستا یکی از حسینیه هاي روستا تبدیل به کارگاه تولید پوشاك گردیده و توسط صفرزادگان، مدیر

 
کارخانجات تولیدي مهسا توس تعداد 27 نفر از بانوان روستا در حال آموزش تولید پوشاك در این مکان می باشند. 

در پایان آبیلی به سوالات متقاضیان تسهیلات در خصوص تکمیل پرونده و اخذ تضامین پاسخ داد.



عیدي شامل کدام گروه از کارگران می شود؟ / اخراجی ها هم عیدي می

گیرند

منبع: همشهريشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/11/11

طبق قانون کار، کارگرانی که به هر دلیلی شغل خود را از دست داده اند، کارگران آزمایشی، ساعتی، نیمه وقت و فصلی
مشمول دریافت عیدي هستند و کارفرما موظف به پرداخت این مولفه است.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از مهر، تمام کارکنان
مشمول قانون کار که طبق تعریف این قانون «کارگر»
شناخته می شوند، مشمول عیدي و پاداش پایان سال
هستند؛ اما در این بین کارگرانی هم هستند که خواسته یا
ناخواسته و به دلایل مختلف همچون بحران اقتصادي
کارفرما، عدم نیاز و … شغل خود را از دست داده اند و
همچنین برخی از کارگران بازنشسته شده اند که با توجه
به تاکید قانون کار این دسته از افراد نیز مستحق دریافت

 
عیدي پایان سال هستند. 

مطابق با آنچه که در قانون کار آمده، این دسته از افراد به نسبت مدت کارکردشان، عیدي و پاداش سالانه را دریافت می کنند؛ به
عنوان مثال کارگري که پس از 4 ماه کار کردن، بیکار شده باید به تناسب همان 4 ماه کارکرد، عیدي دریافت کند و کارفرما مکلف به

 
پرداخت این مبلغ است. 

 
کارگران آزمایشی هم عیدي می گیرند 

از سویی دیگر نیز برخی از کارگران به صورت آزمایشی به کار گرفته می شوند که بر اساس ماده 11 قانون کار و تبصره آن، مدت دوره
آزمایشی باید در قرارداد کار مشخص شود؛ چنانچه رابطه کاري از جانب کارفرما قطع شود وي ملزم به پرداخت کلیه حقوق دوره
آزمایشی خواهد بود و چنانچه قطع رابطه کاري از سوي کارگر باشد، کارگر مستحق دریافت تمام حقوق و مزایا به میزان مدت انجام

 
کار است. 

بنابراین مطابق با قانون کار، این دسته از افراد نیز مشمول دریافت کلیه حقوق و مزایاي قانونی از جمله عیدي و پاداش پایان سال می

 
شوند. 

 
پرداخت عیدي به کارگران نیمه وقت، فصلی و ساعتی 

همچنین بر اساس ماده 39 قانون کار، مزد و مزایاي کارگرانی که به صورت نیمه وقت و یا کمتر از ساعات قانونی تعیین شده به کار

 
اشتغال دارند، به نسبت ساعات کار انجام یافته محاسبه و پرداخت می شود. 

در مورد کارگران ساعتی که حقوق ماهانه ثابت نداشته و دستمزد آنان در ماه متغیر است، براي محاسبه عیدي و پاداش، میانگین

 
حقوق سه ماه آخر خدمت آنها مبناي محاسبه قرار می گیرد. 

مبلغ پرداختی بابت عیدي و پاداش به کارگران کارگاه هاي فصلی مشمول قانون کار و همچنین کارگران سایر کارگاه هاي مشمول که

 
کمتر از یک سال در کارگاه کار کردند، باید بر مأخذ 60 روز و به نسبت ایام کارکردشان در سال محاسبه شود. 

همچنین بر اساس ماده 74 قانون کار مدت مرخصی استعلاجی که به تأیید سازمان تأمین اجتماعی رسیده باشد جزو سوابق کار
کارگران محسوب می شود، بنا بر این روزهاي مذکور مشمول پرداخت مزایایی از قبیل حق اولاد، حق بن، سنوات خدمت، مرخصی

 
استحقاقی و عیدي و پاداش سالانه خواهد بود که باید توسط کارفرما پرداخت شود. 



گفتنی است؛ مبناي پرداخت عیدي پایه مزدي فرد بوده و کارفرمایان باید حداقل دو ماه پایه حقوق و حداکثر سه ماه پایه حقوق را به
عنوان عیدي و پاداش آخر سال به کارگران خود بدهند که به این ترتیب کف عیدي امسال 3 میلیون و 822 هزار تومان و سقف آن 5

 
میلیون و 731 هزار تومان است. 

در حال حاضر دلیل اصلی بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نه به دلیل فقدان شغل، بلکه در بسیاري زمینه ها نبود مهارت لازم بوده

 
است. 

بیشتر تحصیل کردگان به دلیل عدم گذراندن دوره هاي مهارتی و عملی، توان ورود به بازار کار را ندارند و این ضعف به عدم اتصال
بنگاه هاي اقتصادي و مراکز دانشگاهی با یکدیگر بر می گردد در صورتی که اگر دانشجویان در کنار تحصیلات دانشگاهی، از

 
آموزشهاي مهارتی بهره مند شوند، روحیه کارآفرینی در آنها ایجاد می شود. 

کارشناسان بر این باورند که دانشگاه و صنعت مکمل یکدیگر درحوزه اشتغال به شمار می روند و پیوند میان صنعت و دانشگاه موجب
اشتغالزایی دانش آموختگان می شود. به طور حتم با تربیت دانشجویان ماهر و کارآفرین و جذب آنها در بنگاهها و صنایع معضل

بیکاري و اشتغال در کشور زودتر برطرف خواهد شد.



برنامه هاي دهه فجر سازمان فرهنگی هنري با نام «آینده روشن» اعلام شد

منبع: ایلناشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به مناسبت چهل و دومین سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی با عنوان «آینده روشن» را تشریح کرد.

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران
برنامه هاي این سازمان به مناسبت چهل و دومین سالگرد
پیروزي انقلاب اسلامی با عنوان «آینده روشن» را تشریح

 
کرد. 

به گزارش ایلنا، سید علیرضا فاطمیان پور (معاون فرهنگی
سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران) برنامه هاي این
سازمان به مناسبت دهه فجر را تشریح کرد و گفت:
همزمان با فرا رسیدن چهل و دومین سالگرد پیروزي

انقلاب اسلامی، بسته برنامه هاي «آینده روشن» را در سه محور محتوایی تقویت باورهاي عمومی براي امید به آینده انقلاب اسلامی،

 
ترویج و گسترش نمادهاي هویت ملی و افزایش آگاهی مردم از تاریخ انقلاب اسلامی پیش بینی کرده ایم. 

وي افزود: پوئم سمفونی «آینده روشن» یکی از سه گانه اي است که معاونت هنري سازمان فرهنگی هنري در سال 99 طراحی کرده
است. نخستین پوئم سمفونی به نام «سرباز» در نخستین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی رونمایی شد و دومین پوئم سمفونی به

 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می پردازد و با عنوان «آینده روشن» در دهه فجر رونمایی خواهد شد. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري با اشاره به برنامه «سه رنگ سربلندي» گفت: این برنامه به ترویج نماد پرچم و سرود جمهوري
اسلامی ایران می پردازد و در چهار بخش سرود کودك و نوجوان، مسابقه طراحی پوستر ویژه پرچم ایران، مسابقه عکس موبایلی از
نصب پرچم در سطح شهر و مسابقه اجراي نمایش «تاج شاه و کلاه ها» توسط کودکان برگزار می شود. همچنین پویش «متا» به
منظور معرفی مدیر تراز انقلابی پیش بینی شده و مردم در این پویش به معرفی مدیران و مسئولان نمونه اي که در ادارات و جاهاي

 
مختلف با آن ها برخورد دارند، می پردازند. 

وي اظهار کرد: «کتاب ماه» دیگر برنامه دهه فجر است که مسابقه کتابخوانی با موضوع انقلاب اسلامی در دو بخش کودك و نوجوان و
بزرگسال خواهد بود که در سایت dtlib. ir برگزار می شود و اپلیکیشن هاي حوزه کتابخوانی هم در برگزاري آن مشارکت دارند.
همچنین کلیپ هاي «کتاب دان» با معرفی 100 کتاب در حوزه انقلاب اسلامی منتشر می شود. پویش میدانی «ایران ما انقلاب ما»

 
نیز با نصب استیکر و نقش پرچم ایران بر شیشه خودروها برگزار می شود و فضاي شهر را براي دهه فجر مهیا می کند. 

فاطمیان پور با بیان اینکه فعالیت هاي سازمان فرهنگی هنري در حوزه تولید محصولات مجازي با شیوع ویروس کرونا رشد قابل
توجهی داشته است، گفت: این فعالیت ها در دهه فجر هم ادامه خواهد داشت و محصولاتی در هشت محور تاریخ شفاهی پهلوي،



مقایسه انقلاب ایران با سایر انقلاب هاي جهان، معرفی دستاوردهاي انقلاب اسلامی، معرفی شهداي انقلاب، روایت تاریخ شفاهی مردم
از پیروزي انقلاب، روایت انقلاب از بیان غیرایرانیان، انقلاب ایرانی در عصر ظهور و اندیشه و گفتمان انقلاب اسلامی تولید و در فضاي
مجازي منتشر می شود. علاوه بر این محصولات، سه کلیپ «خط ویژه»، «چهل سردار» و «فازمترمدیا» در این ایام تولید و منتشر

 
خواهد شد. 

وي اضافه کرد: اتوبوس هاي کتابگرد «هدهد» چند سالی است که در نقاط مختلف تهران خدمات کتابخانه اي ارائه می کنند و در
دهه فجر چهار دستگاه اتوبوس و یک مینی بوس با حضور در روستاهاي محروم اطراف تهران به اجراي برنامه و برگزاري مسابقه می
پردازند. همچنین در محل جلوس حضرت امام خمینی (ره) در بهشت زهرا (س) غرفه هاي متعددي به مدت 10 روز فعالیت خواهند
کرد و برنامه هاي فرهنگی و هنري متنوعی هم تدارك دیده ایم. پویش «هر خانه یک پرچم» با تحویل پرچم ایران به شهروندان

 
داوطلب با کمترین قیمت و با نصب رایگان برگزار می شود و براي هماهنگی آن با 100 مسجد شهر تهران همکاري داریم. 

فاطمیان پور تصریح کرد: برنامه تلویزیونی «مثبت 40» در 10 قسمت به موضوع رسانه در انقلاب اسلامی می پردازد و از شبکه چهار
روي آنتن می رود. افتتاح محفل ترانه خانه شعر در فرهنگسراي ارسباران دیگر برنامه اي است که در دهه فجر برگزار می شود و در
این محفل جلسات تخصصی شعر و ترانه برپا خواهد شد. همچنین نمایش میدانی «فجر انقلاب» با 42 اجرا در نقاط مختلف شهر
تهران از جمله در ایستگاه هاي مترو میزبان شهروندان است. در حوزه هنرهاي تجسمی نیز نمایشگاه مجازي «خاطره 57» با نمایش

 
عکس هاي تاریخی از انقلاب اسلامی برپا می شود. 

وي از برگزاري پویش بزرگ «آینده روشن» براي نوجوانان خبر داد و گفت: در این پویش دو سؤال براي نوجوانان مطرح کرده ایم.
سؤال اول این است که نوجوانان نقش خود را در گام دوم انقلاب اسلامی بیان کنند و سؤال دیگر مهم ترین چالشی است که به
نظرشان می تواند مانع قوي شدن ایران اسلامی شود. قالب اجراي این پویش گیمیفیکیشن است که سامانه اینترنتی آن در دهه فجر

 
در دسترس نوجوانان خواهد بود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري افزود: برنامه «فصل رویش» امسال با تجلیل از رویش هاي انقلاب اسلامی در عرصه رسانه
برگزار می شود و در آن چند چهره رسانه اي که بعد از سال 1357 متولد شده اند، تجلیل می شوند. نمایشگاه «ایران ما انقلاب ما»
نیز در سالن انتظار فرودگاه مهرآباد برپا می شود و آثار هنري با موضوع انقلاب اسلامی در آن به نمایش در می آید. «مهرآیین» به
عنوان یکی از برنامه هاي باسابقه سازمان فرهنگی هنري، در دهه فجر با دیدار با خانواده شهداي انقلاب اسلامی و رسیدگی به

 
مشکلات آن ها برگزار می شود. 

وي اظهار کرد: «پیرنگ» دیگر برنامه اي است که در آن باشگاه هاي نوجوانانه در حوزه هاي کارآفرینی، مهارت افزایی، رسانه و... ایجاد
می شود و از کارهاي ادامه دار و دائمی سازمان فرهنگی هنري خواهد بود. همچنین جشنواره «کارآزماي» با موضوع کارآفرینی و
جهش تولید برگزار می شود و در آن نوجوانان، زنان سرپرست خانوار و زنان خانه دار می توانند با حضور در دوره هاي آموزشی که با

 
همکاري بخش خصوصی برگزار می شود، کسب و کار خانگی خود را آغاز کنند. 

فاطمیان پور اضافه کرد: یکی از برنامه هایی که براي دومین سال برگزار می شود، نمایش فیلم سینمایی براي اقشار زحمتکش
شهرداري تهران در کنار خانواده هایشان در یکی از سینماهاي سازمان فرهنگی هنري است که امسال با رعایت پروتکل هاي بهداشتی
میزبان تعدادي از راننده هاي اتوبوس و تاکسی به همراه خانواده خواهیم بود. همچنین جشنواره «کانون هاي مردمی» با هدف به

 
نمایش گذاشتن دستاوردها و تولیدات کانون ها و مراکز مشارکتی سازمان برگزار می شود. 



وي در پایان گفت: نورافشانی در 42 نقطه شهر تهران را در شب 22 بهمن ماه خواهیم داشت و پویش «االله اکبر» نیز با مشارکت
انجمن اسلامی دانش آموزي در سطح کشور برگزار می شود و در آن نوجوانان از سنت حسنه تکبیر در شب پیروزي انقلاب اسلامی
فیلم و عکس تهیه می کنند و به این پویش می فرستند. همچنین با توجه به اینکه راهپیمایی روز 22 بهمن مانند هر سال برگزار نمی

شود، سازمان فرهنگی هنري دو کاروان ویژه براي حرکت در مسیر راهپیمایی و اجراي برنامه آماده خواهد کرد.



پویش ملی براي آزادي زنان زندانی راه اندازي می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/11/11

رئیس بسیج جامعه زنان کشور از برگزاري اولین نشست بین المللی ولایت اجتماعی زن بر مبناي سبک زندگی فاطمی (س)
به مدت 2 سال خبر داد.

 
 

رئیس بسیج جامعه زنان کشور از برگزاري اولین نشست بین المللی ولایت اجتماعی زن بر مبناي سبک زندگی فاطمی (س) به مدت

 
2 سال خبر داد. - اخبار فرهنگی - 

به گزارش خبرنگار فرهنگیباشگاه خبرنگاران پویا، نشست خبري هفته زن و اولین کنگره بین المللی «ولایت اجتماعی زن بر مبناي

 
سبک زندگی فاطمی (س)» با حضور مینا بیابانی، رئیس بسیج جامعه زنان کشور در خبرگزاري تسنیم برگزار شد. 

بیابانی با تصریح بر اینکه امروز در تمدن اسلامی و غرب مصاف جدي در حوزه زن وجود دارد، گفت: با پیروزي انقلاب اسلامی ایران،
گفتمان جدیدي از سوي امام خمینی (ره) درباره زن و جایگاه زن در نظامات اجتماعی و سیاسی شکل گرفت. امام، زن را شخصیتی
انسان ساز و مؤثر در تحولات اجتماعی و نیز پیروزي انقلاب اسلامی ایران معرفی کرد. حاصل گفتمان امامین انقلاب اسلامی، کرامت

 
بخشی به زن و تأکید بر اهمیت جایگاه زن در راستاي تمدن نوین اسلامی است. 

وي افزود: یکی از مباحثی که رهبر انقلاب در پیامشان در کنگره 7 هزار مادر شهید عنوان کردند، موضوع ولایت اجتماعی زن بود. این
مسئله، مباحث بسیار زیادي از جمله مسئولیت هاي اجتماعی زن را به دنبال دارد. ما نیز مبتنی بر این فرمایش رهبر انقلاب سعی
کردیم این گفتمان را در معرض پژوهش اندیشمندان حوزوي و دانشگاهی قرار دهیم. بر این اساس، اولین نشست بین المللی ولایت
اجتماعی زن بر مبناي سبک زندگی فاطمی (س) را به مدت 2 سال برگزار می کنیم. این نشست 14 بهمن در سالن اندیشه حوزه

 
هنري تهران و با حضور جمعی از فعالان حوزه زن و خانواده به صورت ملی و بین المللی برگزار می شود. 

بیابانی با اشاره به هدف این کنگره گفت: در صددیم زمینه هاي لازم پژوهشی جهت نقش آفرینی زن در جهت تحقق تمدن اسلامی و
در امتداد بیانیه گام دوم انقلاب و با شعار جهانی سازيِ سبک زندگی فاطمی را فراهم کنیم. در کنار آن، فراخوان مقاله اي بر اساس
همان محور کنگره منتشر و از تمام اساتید حوزوي و دانشگاهی دعوت می کنیم مقالات پژوهشی خویش را در این باره به ما ارسال



 
کنند. 

 
پویشی براي آزادي زندانیان زن 

رئیس بسیج جامعه زنان کشور درباره برگزاري پویشی ملی به مناسبت هفته زن و روز مادر گفت: نام این پویش «مادر می آید» است.
این پویش نوعی نذر فرهنگی است که طی آن بنا داریم زنان زندانی که مرتکب جرائم غیرعمد شدند، آزاد کنیم تا به آغوش خانواده
خویش بازگردند. این پویش با همکاري بسیج سازمان صدا و سیما، هیئت رزمندگان اسلام، بنیاد بین المللی غدیر، سپاه محمد رسول

 
االله (ص)، اداره کل سازمان تبلیغات اسلامی و سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران شکل می گیرد. 

 
خانواده ایرانی|یک مستحب فراموش شده در قرآن و حدیث/ وساطت در امر ازدواج، مستحبی است که خیر فراوان دارد 

بیابانی افزود: همزمان با آزادي جمعی از زنان زندانی در سراسر کشور، قصد داریم با توجه به پتانسیل زنان بسیجی، همیاري شایسته
اي در زمینه ارائه مشاوره هاي خانوادگی به این عزیزان داشته باشیم تا شرایط روحی آنها را به سطح عادي برسانیم. در کنار مشاوره،
مسئله کارآفرینی و اشتغال زایی را در قالب دوره هاي آموزشی براي این بانوان تدارك دیدیم تا از جهت تأمین معیشت با چالش

 
مواجه نشوند. 

 
 

وي برگزاري کنگره ملی دختران دانش آموز شهید را از سوي بسیج جامعه زنان استان مازندان با همکاري بسیج دانش آموزي این
استان از دیگر برنامه هاي این هفته معرفی کرد و افزود: برگزاري رزمایش دهه فجر برنامه دیگر بسیج جامعه زنان است؛ در این طرح
بسیجیان برادر و خواهر به خدمت رسانی در زمینه هاي مشاوره خانواده، خدمات فرهنگی و اجتماعی و نیز کمک مؤمنانه در سطح
محلات می پردازند. دیدار با خانواده شهداي جنگ تحمیلی، مدافعان حرم و مدافعان سلامت، تهیه و توزیع چادر رایگان به مستحقان،

 
غبارروبی از قبور شهداء از دیگر برنامه هاي هفته زن و ایام ولادت حضرت زهرا (س) است. 

بیابانی برگزاري ویژه برنامه اي در حوزه کودك را برنامه دیگر آن سازمان معرفی کرد و گفت: این برنامه در تاریخ 22 بهمن مصادف با
پیروزي انقلاب اسلامی آغاز می شود. طی آن مربیان ما در سراسر کشور با همکاري مؤسسه طلوع نسل نور، در طرحی با عنوان «مربی

 
محله» به آگاهی بخشی مادران در زمینه تربیت کودك می پردازند. 





زیراندازهاي بیت رهبري از کجا آمده اند؟

منبع: تدبیر و امیدشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/11/11

بافنده اي در گوشه دیگري از کارگاه در حال چله کشی است که در زبان محلی به آن «کاردوانی» می گویند. بین 8 تا 10
کیلومتر راه می رود تا براي یک زیلوي با کیفیت، 500 تار آماده کند. این کار از زمان قدیم به وسیله دست انجام می شده و

چون زحمتش زیاد است حالا در تلاشند دستگاهی براي این کار تهیه کنند. بافنده ...

زیراندازهاي بیت رهبري از کجا آمده اند؟ بافنده اي در گوشه دیگري از کارگاه در حال چله کشی است که در زبان محلی به آن
«کاردوانی» می گویند. بین 8 تا 10 کیلومتر راه می رود تا براي یک زیلوي با کیفیت، 500 تار آماده کند. این کار از زمان قدیم به
وسیله دست انجام می شده و چون زحمتش زیاد است حالا در تلاشند دستگاهی براي این کار تهیه کنند. بافنده براي یک متر زیلو به

 
320 تار نیاز دارد و اگر زیلویی کیفیت خوبی داشته باشد باید طول تار را به 24 برساند. با هر چله می توان هشت زیلو بافت. 

«در اینجا ما روي زیلو می نشینیم و افتخار هم می کنیم». این
جمله را 20 سال قبل رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار

 
مسئولان و کارگزاران نظام گفتند. 

21 مرداد امسال هم روزنامه جام جم در گزارشی، این روایت را
منتشر کرد: یکی از زیلوبافان قدیمی میبد در سفري که رهبر
انقلاب به یزد داشتند و در دیدار با نخبگان این شهر، پرسید:
«چرا از تولید زیلو با اینکه یک فرش ایرانی است، حمایت نمی

شود؟» پاسخ رهبر معظم انقلاب به این سوال، یک جواب ساده بود با هزار پیام: «من که نمی توانم اصرار بکنم ولی من باید یک کار

 
فرهنگی انجام می دادم که دادم. تمام حسینیه و منزل خودم را زیلو کردم. انتظار دارم دیگران هم این کار را بکنند.» 

همچنین نوروز سال 96، مقام معظم رهبري در حالی در قاب تلویزیون براي پیام نوروزي دیده شدند که روي میز کنارشان «ترمه»

 
یزد بود و زیر پایشان «زیلو»ي میبد. ایشان سال 96 را سال «اقتصاد مقاومتی؛ تولید و اشتغال» نامگذاري کردند. 

اما سرگذشت این زیلوها شنیدنی است. آنچه در ادامه می خوانید، گزارش خبرنگار ایسنا از دل کارگاه هایی است که محصولشان حالا

 
جهانی شده است. 

شال سبزي را که به کمرش بسته سِفت می کند. قامتش خم می شود و نخ را از بین تار و پودها رد می کند. صداي کوبیدن شانه روي
نخ می پیچد و نقش سرو کمی قد می کشد. کودکی اش را به جاي مدرسه، پشت دستگاه زیلوبافی تمام کرده و حالا 62 سال است که

 
دنیایش در رنگ و نخ خلاصه می شود. 

«سیدرضا» سواد خواندن و نوشتن ندارد و هر چقدر که زیلو ببافد پول می گیرد. هر ماه چیزي حدود 2 تا 5/ 2 میلیون تومان دستش
را می گیرد تا شکم هفت سر عائله اش را سیر کند. بعد از همه این سال ها و هشت ساعت کارِ روزانه هنوز بیمه هم ندارد: «چاره اي
نیس. خدا می دونه با این پولی که درمیارم چطور زندگی میکنم». جمله اش را می گوید و باز هم خم و راست می شود. کمرش را هم



 
براي همین بسته تا مبادا درد بگیرد. 

سیدرضا و بافنده هاي دیگر هر کدام در خانه هایشان دستگاه کوچکی دارند اما از وقتی سفارش هاي بزرگ، بیشتر و تعداد بافنده هاي
کاربلد، کمتر شده، «محمدآقا»، «سیدرضا»، «آقا حسین»، «فتح االله خان» و «عباس آقا» همراه پنج بافنده دیگر دور هم جمع شده

 
اند تا کارها روي زمین نماند. 

زیلوهایی که می بافند بزرگ هستند؛ بیشترشان 3 در 12 است و معمولا بافتن هر کدام یک ماهی از وقتشان را می گیرد. حالا 11
سالی می شود که این 10 بافنده جمعشان جمع است. صبح ها خورجین هاي بافته خودشان را ترك موتور پهن می کنند و تا کارگاه
می رانند. کمِ کم 60 سال سن دارند. برخی هم بیشتر. هر روز هشت ساعت خم و راست می شوند تا جانِ دستبافته هاي گیاهی

 
دیارشان را زنده نگهدارند. 

 
بافنده هاي فعال در تعاونی زیلوبافان، بالاي 60 سال سن دارند 

کارگاه بزرگ است و هر بافنده کنار همان دستگاهی که مشغول است، جکِ موتورش را زمین می زند. بعضی دستگاه ها بادي شده اند
و بافنده با فشار چند دکمه نقشه زیلو را خلق می کند اما بعضی دستگاه ها همچنان سنتی اند و بافنده با عوض کردن اهرم هاي بالاي

 
سرش نقشه را شکل می دهد. 

از پشت تارها چهره و رفتار بافنده را تعقیب می کنم. نخ را از بین تار و پود رد می کند، شانه می کوبد و دست هایش به سمت دو
اهرم چوبی بالاي سرش می رود تا جابه جایشان کند و دوباره نخ را از بین تار و پود عبور دهد. دست ها و بدنش دائم در حال
حرکتند. بی دلیل نیست که می گویند بافنده هاي زیلو ورزشکار هم هستند و همه تناسب اندام دارند. این هنر براي خودش ورزش

 
سختی است. 

 
- چند ساله زیلو می بافین؟ 

همچنان مشغول کار است و اصلا صدایم را نمی شنود. جلوتر می روم و صدایم را از پشت ماسک بلندتر می کنم اما همچنان مشغول
است. دستم را تکان می دهم تا متوجهم شود. دوباره سوالم را تکرار می کنم. گوش و دهانش را با دست نشان می دهد و باز هم

 
کلامی به لب نمی آورد. بافنده پشت سرش صدایم می کند: «خانوم نمی شنوه، بنده خدا کر و لاله». 

چند قدم آنورتر کنار دستگاه یک بافنده دیگر می ایستم. تا متوجهِ من می شود ژست می گیرد و اجازه می دهد از او عکس بگیرم. 60
ساله است. سه سالی می شود که در کارگاهِ تعاونی مشغول به کار شده است. از بچگی می بافته تا زمانی که طالب زیلو کم می شود و
او هم براي خرج نان و زندگی مجبور می شود سراغ بنایی و کارگري برود تا اینکه دوباره به زیلوبافی دعوت می شود. بیمه ندارد و
کمردرد امانش را بریده است. با این حال مجبور است روزي 8 ساعت خم و راست شود: «هر روز هر چی که ببافم همون قد پول می

 
گیرم؛ ساعتی 30 - 40 هزار تومن.» 

صداي شانه زدن هاي بافنده ها در یک سمت دیگر کارگاه گُم می شود و دستگاه ها نخ ها را تاب می دهند. بازمانده هاي پنبه به
کاهگِل دیوار چسبیده اند. نخِ تارِ زیلو باید هفت بار تابیده شود و نخِ پود هم هفت لا باشد. نخ ها را از اصفهان می آورند و صفر تا 100
زیلو ایرانی است. تنها زنی که در کارگاه کار می کند، دستگاه هاي نخ تابی را می پاید. کمی دورتر از سر و صداها یک دستگاه چوبی

 
قدیمی برپاست؛ یادگار یکی از بافنده هاي کهنه کار بوده که حالا حتما استخوان هایش هم پوسیده است. 

 
ردِ پنبه روي دیوار کاهگلی تعاونی زیلو 



زمانی چرخ اقتصادي میبد با زیلوبافی می چرخیده. گفته می شود حدود 3000 دستگاه زیلوبافی در میبد وجود داشته و روزانه 6000
کیلو زیلو تولید می شده است. رسم بوده هر خانواده اي که صاحب پسري می شده یک نهال توت هم بکارد تا زمانی که فرزندش
بزرگ شد، درخت توت جاي یک دستگاه زیلو را بگیرد و یک بافنده و یک دار دیگر به سرمایه شهر اضافه شود. اما از زمانی که پاي
موکت ها و فرش هاي مصنوعی با طرح و سایزهاي متفاوت به بازار ایران باز می شود، اقبال عمومی به زیلو کم و کمتر می شود و
دیگر کمتر کسی طالب این فرش گیاهی است. تاریخچه زیلو گویاي اوج و فرود این هنر - صنعت است که از دهه 70 رو به فراموشی

 
رفته است. 

«عبدالکریم غنی پور» هم سال هاست که زیلو می بافد و حالا که به 62 سالگی رسیده، مسئول تعاونی زیلوبافی میبد شده است. همه
مردم میبد «غنی پور»ها را می شناسند. یکی دو نفر نیستند و کسب و کارشان زیلوبافی است. هر کسی که وارد میبد شود و بخواهد

 
زیلو و مراحل بافت آن را ببیند به کارگاه تعاونی زیلوبافی می رود؛ از گردشگر گرفته تا مسئول. 

این تعاونی از سال 1351 راه افتاده و زمانی 600 عضو داشته اما حالا فقط 100 نفر در آن فعالند. بیشترشان بازنشسته اند و دولت هم
براي بیمه بافنده ها کاري نکرده است. فقط بیمه روستایی و عشایري مطرح شده که فایده اي ندارد و هیچکس از آن استقبال نمی

 
کند. بافنده ها می گویند تسهیلاتی که بیمه تامین اجتماعی دارد، بیمه عشایري ندارد. 

 
- تا حالا کسی از بافنده ها کرونا گرفته؟ 

 
- چن تا زیلوباف کرونا گرفتن اما الحمدالله خوب شدن. کارگاه هم یه ماهی تعطیل بود تا اینکه دوباره باز شد. 

 
- فروشتون بخاطر کرونا کم شده؟ 

- والا این روزا به خاطر کرونا فروش خیلی خوب نیس و قیمت نخ هم گرون شده. قبلا نخ کیلویی 25 هزار تومن بود و حالا کیلویی
45 هزار تومن شده. ما هم باید زیلوها رو گرون تر از قبل بفروشیم اما چون قدرت خرید مردم کم شده فعلا گرون نکردیم. صادرات
هم نداریم و فقط گردشگرایی که می اومدن میبد زیلوهاي کوچیک می خریدن. چن تا تاجر هم از تهران برامون پشم و نخ می
فرستن تا براشون زیلو ببافیم و خودشون صادر می کنن. پارسال هم 500 میلیون تومن وام گرفتیم که یه کمی بهمون کمک کرد. از
وقتی موکت مُد شد، زیلو از بین رفت. زیلو وقتی با نخ پنبه بافته میشه جنسش خنکه و به درد کشوراي گرمسیري می خوره. با پشم
هم بافته میشه و بیشتر به کارِ کشورایی که آب و هواي سرد دارن، میاد. نخا رو هم که تو کارگاه هاي رنگرزي یزد رنگ می کنن چون

 
میبد کارگاه رنگرزي نداره. زیلو دو رو داره. قابل شستشوئه و تا 50 سال عمر می کنه. به اسم فرش سلامت می شناسنش. 

عبدالکریم و بافنده هاي دیگر تمام زیلوهایی که بافته اند تا بیت رهبري برده اند و خودشان همانجا پهن کرده اند؛ دست بافته هایی
که همه در همین تعاونی قد کشیده اند: «کسی نبود که زیلو ببافه. همه رو خودمون همین جا بافتیم. 4000 متر زیلو با طرح زُلفک
که حالا به طرح رهبري معروفه و هر کی می خواد زیلو سفارش بده میگه طرح رهبري میخوام. خانم، زیلو که خراب نمیشه، یه
زیرانداز ساده س. مث دشت کویره. وقتی از بالا بهش نگاه می کنی ساده س اما وقتی از نزدیک می بینیش می فهمی چقدر پیچیده
س. اصلا به خاطر همین سادگیشه که حضرت آقا طرفدارشه. حتی وقتی امام خمینی هم عراق زندگی می کردن، زیر پاشون زیلو

 
مینداختن. وقتی حضرت آقا به یزد سفر کردن هم درباره زیلو صحبت کردن اما تا حالا کارگاه هاي زیلوبافی میبد رو ندیدن.» 

 
زیلوهاي بیت مقام معظم رهبري و حسینیه امام خمینی (ره) اینجا بافته می شوند 



بافنده اي در گوشه دیگري از کارگاه در حال چله کشی است که در زبان محلی به آن «کاردوانی» می گویند. بین 8 تا 10 کیلومتر راه
می رود تا براي یک زیلوي با کیفیت، 500 تار آماده کند. این کار از زمان قدیم به وسیله دست انجام می شده و چون زحمتش زیاد
است حالا در تلاشند دستگاهی براي این کار تهیه کنند. بافنده براي یک متر زیلو به 320 تار نیاز دارد و اگر زیلویی کیفیت خوبی

 
داشته باشد باید طول تار را به 24 برساند. با هر چله می توان هشت زیلو بافت. 

از زمانی که میبد شهر جهانی زیلو شده، خوشه زیلو هم شکل گرفته تا نقص هاي موجود در این هنر از طراحی گرفته تا رنگ بندي

 
برطرف شود و بازار این هنر - صنعت گسترش پیدا کند. 

 
بافنده براي چله کشی باید بین 8 تا 10 کیلومتر راه برود 

درآمد بافنده هاي زیلو از این کار ناچیز است و مدیر توسعه بازار خوشه زیلو هم تایید می کند که شکی نیست که یک هنرمند براي
بافت زیلو دستمزد پایینی می گیرد. اما به دلیل نبود تناسب قیمت تمام شده مواد اولیه و قیمت فروش، این موضوع وجود دارد: «تمام
زیلوبافان در تعاونی به طور مشترك سهام دارند و در سود سالانه آن شریک هستند. از طرفی مواد اولیه یک زیلو ابتداي سال 25 تا
30 هزار تومان بوده است و در حال حاضر کیلویی 50 هزار تومان شده است. نمی توان قیمت زیلویی که متري یا کیلویی 100 هزار
تومان بوده بر اساس افزایش قیمت مواد اولیه یک باره به متري 200 هزار تومان افزایش داد زیرا باید در این زمینه با موکت رقابت
کند. دو سال پیش موکت متري 45 هزار تومان بود و امسال به متري 250 هزار تومان رسیده است. در حال حاضر قیمت موکت از
قیمت زیلو که هنر دست است و قدمت بسیاري دارد بیشتر است! ما در حال رفع این مشکلات هستیم. مهم ترین معضل ما شناخته
شده نبودن زیلو است و متاسفانه بازار محتوا براي این کار در نظر نگرفته شده. در کل چهار کتاب درباره زیلو داریم که محتواي دو

 
کتاب، نقش و عکس زیلو است و هشت مقاله قابل استناد در این زمینه داریم که 80 درصد آن کپی است.» 

 
در حال حاضر قیمت موکت از قیمت زیلو که هنر دست محسوب می شود، بیشتر است 

این صحبت ها را «محمدعلی یادگاریان» به زبان می آورد و ادامه می دهد: «از خرید نخ تا تابیدن آن براي چله کشی، تولید و فروش
همه و همه در این محل انجام می شود. برخی مواد اولیه را از اینجا تهیه می کنند و زیلو را در کارگاه هاي خانگی می بافند و به جاي
رد و بدل کردن پول، دوباره نخ می گیرند. نخ زیلو کلفت است و کمتر کارخانه اي آن را تولید می کند. به همین دلیل با محدودیت
تامین منابع روبه رو هستیم. در خوشه زیلو نوعی نخ شناسایی کردیم که به صورت مشترك بین کارگاه ها خریداري شد. چون نخ پنبه
کلفت است بیشتر کارخانه ها به آن ضایعات اضافه می کنند. اما ما ضایعات را حذف و نخ صددرصد پنبه تهیه کردیم. زمانی زیلو در
همه خانه ها پیدا می شد و ارزش مادي زیادي نداشت زیرا پنبه در هر خانه به میزان زیادي وجود داشت. در یزد هم پنبه کشت می
شد اما بعد از خشکسالی، کشت هم کاهش پیدا کرد و قیمت پنبه بالا رفت که روي قیمت تمام شده آن هم تاثیر گذاشت. از سال
2018 که میبد به عنوان شهر جهانی زیلو ثبت شده، صندوق کارآفرینی امید هم بودجه اي را به بافنده هاي زیلو اختصاص داده و
هزینه خرید دستگاه زیلوبافی را در قالب وام به بافنده ها پرداخت می کند. بسیاري از این تسهیلات استفاده کرده اند. در حال حاضر
هم بیشترین تمرکز ما روي طراحی زیلوست. زمانی که زنجیره ارزش و تولید زیلو را بررسی کردیم متوجه حلقه مفقوده اي به نام
طراحی شدیم. به همین دلیل خوشه زیلو از سال گذشته دوره طراحی زیلو را راه اندازي کرد و افرادي که در رشته طراحی مشغول به
تحصیل هستند تلاش می کنند که طراحی زیلوها را مدرن کنند. دانشگاه علمی - کاربردي هم دو سال پیش رشته زیلو را شکل داد

 
اما نتوانست آن طور که باید آن را پیش ببرد.» 

درِ کارگاه هاي شخصی هم در شهر میبد بازند؛ کوهی از زیلوهاي رنگارنگ بافته شده و زیلوي نیمه بافته اي که بین زمین و هوا روي
دار معلق مانده و بافنده اي که تنهاست. بیشتر بافنده ها سپیدمو و سن وسال دارند. آقاي «کلانتري» هم 68 ساله است و 20 سالی از
بافندگی دور بوده. خرج زیاد بوده و درآمد زیلوبافی کم؛ به همین دلیل مجبور شده براي آنکه خرج 10 سر عائله را بدهد چند وقتی
نگهبان شود و چند وقت دیگر هم بنایی کند. حالا هم که با داشتن بیمه بازنشسته شده، دوباره پشت دارنشینی را انتخاب کرده چون



«حقوق بازنشستگی کمه واقعا». حالا بچه هایش بزرگ شده اند و چندتایی از آنان در کارخانه هاي اطراف کار می کنند اما
هیچکدامشان زیلوبافی را دوست ندارند: «پول زیلوبافی خیر و برکت داره. یه زمانی با همین کار خرج 10 نفرو می دادم. حتی کمش
هم زیاده. پولش حلاله و با پول بادآورده فرق می کنه. حالا هم هرچند کم اما پول با برکتی درمیاد و معلوم نیس چقدر درمیارم. یه
وقتایی هیچ تومن، یه وقتایی یه تومن، یه وقتایی هم سه تومن. روزي رو خدا میرسونه خانوم. 6 ماه پیش تصادف کردم و پام شکست
و مجبور شدم پلاتین بذارم. یه مدت هم زنم کرونا گرفت و طول کشید تا دوباره به کار برگردم. این کارگاه هم مال من نیس، من فقط

 
بافنده ام.» 

 
آخرین نسل از بافنده هاي کهنه کار زیلو 

صاحب کارگاهی که آقاي کلانتري آنجا کار می کند یک بافنده کارکشته است و هفتمین نسل خانواده اش است که زیلو می بافد.
آنقدر شاگرد داشته که حسابشان از دستش در رفته است و حتی تجربه آموزش به روشندلان را هم دارد و براي این کار سختی زیادي

 
کشیده است. یک روشندل به 6 ماه زمان نیاز دارد تا زیلوبافی را یاد بگیرد و این مدت زمان براي افراد عادي 90 ساعت است. 

مربی روشندلان هم یکی از همان غنی پورهاي معروف شهر میبد است و از تجربه کار کردن با روشندلان می گوید: «یکی از مادرایی
که واسه آموزش میومد، یه دختر نابینا داشت که 19 سالش بود. دختر چند باري همراه مادرش اومد کارگاه و منم کم کم باهاش
شروع به کار کردم و متوجه شدم استعداد خیلی خوبی داره. بعد از اینکه تجربه موفقی داشتم به بهزیستی پیشنهاد دادم که زیلوبافی
رو به روشندلان هم آموزش بدیم که اونا هم استقبال کردن. اول، کارو با هفت نفر شروع کردیم و وقتی دوره آموزشی با موفقیت تموم
شد، 6 نفر دیگه تو کلاسا ثبت نام کردن. اما در کل 6 نفر بافندگی رو ادامه دادن. نقشه هاي زیلو هم بهشون با خط بریل آموزش دادم
و خدا رو شکر تا حالا هم براي هیچکدومشون هیچ مشکلی پیش نیومده. متقاضی واسه یادگیري زیاده شده و بیشترشون تو
شهرستاناي اطرافن. بالاخره هر چی باشه با این کار یه منبع درآمدي پیدا می کنن و روزي 50 تا 80 هزار تومن درمیارن. میدونین
همین کار چقدر تو روحیه شون تاثیر میذاره؟ یه شاگرد داشتم که افسردگی داشت. بعد از اینکه زیلوبافی رو یاد گرفت حالش خیلی
بهتر شد. جالبه که روشندلا بهتر از افراد بینا می بافن و دقت و حساسیت بیشتري دارن. چند باري هم با معلولاي ذهنی صحبت

 
کردم که ببینم می تونم بهشون آموزش بدم یا نه اما تا الان به نتیجه درستی نرسیدم.» 

محمدعلی غنی پور تا خانه یکی از همین شاگردانش همراهی ام می کند. «علی» 35 ساله است و در تاریکی مطلق بدنیا آمده. از
وقتی زیلوبافی را یاد گرفته دستش در جیب خودش بوده است. زیلویی که تا نیمه بافته روي دار است. دستش را به دستگاه می گیرد
و خودش را پشت تار و پودها می برد. نخ ها را لمس می کند و بو می کشد. نخی که نرم و لطیف است رنگ سفیدي دارد و
تشخیصش راحت تر است. نخ را از بین تارها رد می کند و با دست هایش شانه را پیدا می کند و می کوبد. صداي مربی اش را می

 
شنود: «علی آقا محکم تر». صداي هیاهوي اعضاي خانه در کوبیدن شانه گم می شود. 

علی خسروي نیا سه ماه وقت گذاشته تا زیلوبافی را یاد گرفته و کرونا وقفه هایی هم بین کارش انداخته اما حالا 10 ماهی می شود
که زیلوباف شده و تا حالا 26 زیلو بافته و فروخته است: «اولش فکر می کردم زیلوبافی خیلی سخته و نمی تونم. کارو با استرس شروع
کردم اما وقتی انجامش دادم دیدم زیادم سخت نیست. روزي 8 ساعت می بافم و اگه دستم تند باشه یه زیلوي کوچیکو یه روزه می
بافم. اگه جاي بزرگی داشتم زیلوهاي بزرگ تري می بافتم. دنبالشم که کار بزرگ هم ببافم. الان همه کارم شده زیلوبافی. قبلش بیکار
بودم. با دیپلم انسانی و یه نامه از بهزیستی و فرمانداري از این کارخونه به اون کارخونه دنبال کار می گشتم، آخرشم هیچ کاري پیدا

 
نکردم.» 

 
علی خسروي نیا روشندل است و 10 ماهی می شود که زیلوبافی را یاد گرفته است 

 
- دستگاه رو خودت نصب کردي؟ 



- نه. نصب کردن دستگاه (دار زیلوبافی) خیلی ظرافت داره و از یه نابیناي مطلق برنمیاد. به خاطر همینم آقاي غنی پور زحمتشو برام

 
کشید. دستگاه رو هفت ماه پیش حدود دو میلیون و 500 خریدم. 

 
- تا حالا شده موقع بافتن آسیبی ببینی؟ 

 
- نه خدا رو شکر. 

 
- به جز زیلوبافی، هنر دیگه اي هم بلدي؟ 

- انجمن نابینایان استان یزد به بچه ها خدمات میده و کارایی مثل موسیقی، زیلوبافی و ... آموزش میده. بهزیستی هم تسهیلات میده
و بیمه مون کرده. تا حدي ارُگ یاد گرفتم اما ساز ندارم که بخوام مرتب تمرین کنم و بزنم. درسته که معلولا نقص عضو دارن اما می

 
تونن از تواناییاي دیگه شون استفاده کنن. به معلولا توصیه می کنم ناامید نشن.» 

طاقچه خانه علی با تقدیرنامه ها و دیپلم هایی که گرفته، زیباتر شده است و می توان در چشمان مادرش خوشحالی را هم دید که

 
نگاهی به قد و بالاي پسرش می اندازد و احتمالا در دلش قربان صدقه اش می رود. 

کمی دورتر از خانه علی، کاروانسراي عباسی است و یک موزه از زیلوهاي قدیمی و با ارزش استان یزد که زیلوها را استاد

 
«سیدعبدالعظیم پویا» در دهه هفتاد جمع کرده و حالا حدود 60 زیلو در این موزه نگهداري می شود. 

به گفته تارا کشتکار - مسئول موزه - یکی از نادرترین موزه ها در صنایع دستی مربوط به زیلو است. همه زیلوهایی که در موزه
نگهداري می شوند وقف اماکن مذهبی بوده اند و وقفنامه دارند؛ به همین دلیل جابه جایی آنها عذر شرعی داشته است. استاد پویا از
حضرت آیت االله خامنه اي حکم شرعی می گیرد تا در ازاي زیلوهاي تاریخی و انتقال آنها به موزه، زیلوهاي نوبافته اهدا کند و این
روند 10 سال طول می کشد تا زیلوها از مساجد و اماکن تاریخی جمع آوري شوند. این موزه در سال 1380 افتتاح می شود که البته

 
کرونا درهاي این موزه را هم بسته است. 

زیلوهاي موزه از دوره تیموري شروع می شوند و به دوران معاصر می رسند. یکی از خوش بافت ترین زیلوهاي موزه مربوط به سال
1233 و داراي نقوش باستانی است که طرح هاي آن روي سفالینه هاي پیش از تاریخ هم وجود داشته. «سرو»، یکی از این طرح
هاست که درخت مقدس آیین مهر است و بعدها وارد آیین زرتشت و اسلام شده و در ادیان مختلف تطبیق پیدا کرده تا زنده بماند.
روي همه زیلوهاي موزه، سال، ماه و امضاي بافنده بافته شده است. روي یکی از زیلوها با 634 سال قدمت تمام جزئیات بافت، ثبت

 
شده است. 

در این موزه، زیلوها به سختی نگهداري می شوند و ویترین هاي استانداردي براي این کار وجود ندارد. موزه، سیستم سرمایشی و
گرمایشی ندارد و شیوه نمایش آن هم به زیلوها آسیب می زند. مسئول موزه به ایسنا می گوید: «متاسفانه براي استانداردکردن موزه،
بودجه وجود ندارد و علی رغم اینکه بارها براي این کار درخواست داده ایم اما متاسفانه کسی نیست که این موضوع را بررسی کند.
حتی مشکلات را به مدیرکل موزه ها منتقل کردیم که در سال 1396 حدود 60 میلیون بودجه به موزه اختصاص دادند. این مبلغ
براي کفپوش فضا هزینه شد چون کف موزه آجري بود و موجب می شد زیلوها دائم خاك بگیرند. در کل، نامه زیاد نوشتیم و مشکلات

 
را مطرح کردیم و کاري بیشتر از این از ما برنمی آید.» 



در موزه زیلو، ذوق و هنر افرادي جمع شده که با وجود نداشتن سواد در 600 سال پیش، رنگ ها و طرح ها را درست و بجا خرج کرده
و کنار هم چیده اند. ترکیب بندي ها و فرم هایی که در زیلوها جا گرفته اند گفتنی هاي بسیاري دارند که هر کسی قدرت رمزگشایی

 
آنها را ندارد. 

زیلو یکی از میراثی ترین فرش هاي دنیاست که در فضاهاي عمومی پهن می شده؛ فضاهایی که عموما نیایشگاه بوده اند؛ از مسجد
گرفته تا کلیسا، کنیسه و خانقاه. بیشترین قسمت از زیلوها که آسیب دیده مربوط به کفش کن این مکان ها بوده با این حال بعد از
گذشت صدها سال همچنان زنده اند. هنوز زیلوهاي بسیاري در اماکن تاریخی پهن هستند و چون عذر شرعی دارند از تحویل آن به
موزه ممانعت می شود زیرا در وقفنامه هایشان تاکید شده که «این بافته ها از محل مورد نظر بیرون برده نشوند و اگر چنین شود
خلاف کننده به لعنت ابدي گرفتار می شود». به همین دلیل هم گاهی اوقات زیلوها را می سوزانند یا در انبار مساجد نگه می دارند تا

 
خاك بخورد. 

یکی از ویژگی هاي زیلو، گیاهی بودن آن است و همان طور که از طبیعت گرفته می شود به طبیعت هم بازمی گردد. حتی زیلوهاي
وقفی که فکر می کردند به کار نمی آید به عنوان کود در زمین هاي کشاورزي چال می شده است. تقریبا بیشتر زیلوها به رنگ آبی و
سفید بافته می شوند. در زمان قدیم مرسوم بوده که اغلب زیلوهایی که در اماکن مذهبی پهن می شدند به رنگ آبی لاجوردي و
سفید باشند. این رنگ ها حالت روحانی تري داشتند. نخ را با نیل رنگ می کردند که نسبت به مواد رنگ زاي دیگر راحت تر و بادوام
تر بوده همچنین در برابر شست وشو و آفتاب تغییرات کمتري پیدا می کرده است. از طرفی پنبه، لیف نازکی دارد، آب بیشتري جذب
می کند و زود اشباع می شود. در چند سال اخیر سعی شده تنوع رنگی زیلو بیشتر شود. بافنده ها قبلا ترکیب رنگ ها را دلی انتخاب

 
می کردند اما در یک سال گذشته طراحی زیلو هم به این رشته اضافه شده تا نقش ها و ترکیب بندي جدیدي خلق شوند. 

 
بعد از ثبت جهانی میبد به عنوان شهر زیلو روي تغییر طراحی و رنگ بندي این دست بافته کار می شود 

یکی از ویژه ترین و تاریخی ترین زیلوهاي موزه مربوط به دوره تیموري است که برخلاف زیلوهاي دیگر با سه رنگ بافته شده است.
در عرضِ زیلو فقط دو رنگ می توان استفاده کرد و تا کنون کسی متوجه نشده که چگونه از سه رنگ آبی، سفید و قرمز در عرض این

 
زیلو استفاده شده است؛ تغییر رنگی که به صورت منظم ایجاد شده است. 

زیلو را می توان حاصل زندگی کشاورزي بشر دانست که مردم آن زمان توانسته اند از الیاف گیاهان زیراندازي ببافند که از اقلیم کویر
و کوچه پس کوچه هاي خاکی اش تبعیت کند. حالا کارکشته هاي این کار که آخرین نسل از زیلوبافان میبد محسوب می شوند
جرات دارند پاي دارهاي بزرگ هم بایستند گرچه بیشترشان با 60 سال سن هنوز هم دغدغه بیمه دارند. اصلا به همین دلیل جوانان
شهر دل به زیلوبافی نمی دهند و ترجیح می دهند در کارخانه هاي کاشی و سرامیک کار کنند. رئیس شهر جهانی میبد هم می گوید:
«بیمه کردن زیلوبافان از عهده من خارج است و به شهرداري مربوط نمی شود گرچه رایزنی هاي بسیاري در این زمینه شده اما بی
نتیجه مانده است. از طرق مختلف مثل استانداري و فرمانداري پیگیر شدیم. حتی زمانی که وزیر میراث فرهنگی یا آقاي نوبخت به
میبد سفر کرده بودند موضوع بیمه مطرح شد اما می گویند نمی شود. موضوع بیمه از دست استان خارج است. تنها پیشنهاد مطرح
شده در این زمینه بحث بیمه روستایی و عشایري است که به خاطر ساپورت نکردن درست بخش درمانی چندان مورد استقبال

 
زیلوبافان قرار نمی گیرد.» 

 
یکی از ویژه ترین زیلوهاي موزه مربوط به دوره تیموري است که با سه رنگ بافته شده است 

بعد از ثبت جهانی میبد به عنوان شهر زیلو در شوراي جهانی صنایع دستی، اعتبارنامه شوراي جهانی هم مثل شهرهاي دیگر تحویل
شهردار این شهر شد. هر شهري که جهانی می شود شهردار به عنوان رئیس شهر جهانی شناخته و دبیرخانه آن تشکیل می شود.



گرچه علیرضا نقوي - شهردار میبد - هم اذعان می کند این شهر هم مثل سیرجان (شهر جهانی گلیم شیریکی پیچ) و آباده (شهر
جهانی منبت) یک باره با پدیده جهانی شدن مواجه شد و چندان آماده این موضوع نبود، با این حال تلاش می کنند کم و کاستی ها

 
را جبران کنند که فعلا شیوع ویروس کرونا برنامه هایشان را متوقف کرده است. 

طبق گفته هاي شهردار، سال گذشته نشستی در چین و مالزي برگزار و زیلو که قدمت آن به دوره پیش از اسلام می رسد، به عنوان
فرش سلامت معرفی شد: «در حال مذاکره با شوراي عالی مساجد کشور و ائمه جمعه هستیم تا سفارش زیلو بگیریم. دیداري هم با
خانم ابتکار - معاون رئیس جمهوري - داشتیم و یکسري استارتاپ هاي شتاب دهنده هم براي فروش زیلو در نظر گرفته شده است.
قرار است براي بانوانی که در فضاي مجازي زیلوهاي بافته شده خود را عرضه می کنند، اتفاقات خوبی بیفتد. از طرفی تسهیلاتی که
براي مشاغل خانگی زنان در نظر گرفته شده به بانوان زیلوباف میبد هم اختصاص داده می شود. همچنین جهاد دانشگاهی با عنوان
خوشه زیلو کلاس هاي آموزشی زیلوبافی را برگزار می کند. میراث فرهنگی در برگزاري نمایشگاه زیلو خدمات می دهد. خانه زیلو و
انجمن صنفی زیلوبافان شکل گرفته اند و نماهنگ هایی هم براي این دست بافته در فضاي مجازي و شبکه هاي مختلف داخلی و
خارجی تهیه شده که بزودي پخش می شوند. مستندسازيِ تاریخ شفاهی زیلو هم در حال انجام است. حتی بعد از ثبت جهانی بین
20 تا 30 دار زیلوبافی در میبد اضافه شده اند. قبل از جهانی شدن بیش از 223 دستگاه زیلوبافی در میبد وجود داشت و در حال
حاضر شاهد رشد 50 درصدي در این زمینه هستیم. بانک اطلاعاتی زیلو هم توسط جهاد دانشگاهی تشکیل شده که مستند و همراه با

 
جی پی اس است.» 

نقوي هم معتقد است: «زیلوبافی، کار واقعا فرسایشی است و تلاش می کنیم به سمت برندسازي برویم. یکی از مشکلات ما در میبد
در بحث سفالگري و زیلوبافی، بسته بندي است که خوشبختانه دوستان ما در خوشه زیلو وارد عمل شدند و در این زمینه در حال
انجام اقداماتی هستند. در بحث برندسازي هم در حال انجام اقداماتی بودیم که متاسفانه با شیوع ویروس کرونا با مشکل روبه رو
شدیم. کیف زنانه، کیف لپ تاپ و آباژور از جمله محصولاتی هستند که با زیلو تولید می شوند و آرم سازي روي زیلو هم به مرور در
حال انجام است. 14 شهر و روستاي ایران در شوراي جهانی صنایع دستی ثبت شده اند و باید براي مارکتینگ این محصولات یک
شبکه ایجاد شود که یکی از آنها زیلوست و در این زمینه اقداماتی هم با وزارت میراث فرهنگی و معاونت صنایع دستی انجام شده و
منتظریم کمی از محدودیت هاي کرونایی کم شود تا بتوانیم اقدامات تکمیلی را انجام دهیم. یکی از موضوعات مطرح شده، شهرهاي
خواهرخوانده هستند که می توان از دیپلماسی شهري براي ارائه صنایع دستی خارج از مسائل دیپلماتیک و سیاسی که موجب تحریم
ها و محدودیت ها می شود، استفاده کرد. خواهرخوانده میبد شهر «فائنتسا» یا همان «فائنزا» در ایتالیاست. این شهر قدمت تاریخی و
جمعیتش مثل میبد است و در حال حاضر سفال میبد با این شهر مشترك است و هر دو، موزه سفال و سرامیک دارند. قدمت سفال

 
میبد هم 4000 ساله است.» 

با اینکه یکی از قوانین ثبت جهانی استفاده از المان هاي شهري است، آنقدر که المان هاي مربوط به سفال در میبد پررنگند، المان
هاي زیلو رنگ و لعاب ندارند. شهردار میبد در این باره به ایسنا می گوید: «دو سال از جهانی شدن میبد به عنوان شهر زیلو می گذرد
و ورود من به عنوان شهردار همزمان با جهانی شدن این شهر بود. براي جهانی شدن میبد پروسه سریع دو ساله طی شد و این طور
نیست که هیچ الِمانی از زیلو در شهر کار نشده باشد. در میبد میدانی به نام زیلو احداث کردیم و المانی براي آن درست شده است و
در حال برنامه ریزي هستیم که چند دستگاه زیلوبافی را در نقاط مختلف شهر فضاسازي کنیم. در مجموعه گردشگري بام میبد که در
یکی از نقاط مرتفع شهر است و سه فاز دارد، از نقش و نگاره هاي زیلو و سفال استفاده شده است. در حال ایجاد باغ زیلو و سفال هم
هستیم که حدود 150 هکتار خواهد بود. فاز اول بام میبد 25 هکتار است که به عنوان یک کمپ گردشگري تا دهه فجر افتتاح می
شود. پیاده راه شهر میبد با عنوان گذرنگاره ها با تاکید بر نگاره هاي زیلو و سفال هم در حال شکل گیري است. حدود 20 پرونده در

 
میراث فرهنگی باز کردیم تا نقش و نگاره هاي قدیمی را به عنوان آثار فرهنگی ناملموس ثبت کنیم.» 



شهر میبد هم بدون زیرساخت هاي لازم و به یکباره در شوراي جهانی صنایع دستی ثبت شده است. حتی یک فروشگاه صنایع دستیِ
همه چیزتمام هم نمی توان در میبد پیدا کرد که از زیلو گرفته تا سفال و حصیر که همگی هنر دست مردم کویرنشین هستند، به
گردشگر عرضه کند؛ موضوعی که شهردار میبد هم از آن به عنوان معضل یاد می کند: «میبد که هیچ. شما در مرکز استان هم نمی
توانید یک فروشگاه صنایع دستی همه چیز تمام پیدا کنید. متاسفانه هنوز زیرساخت کافی در این زمینه وجود ندارد که اگر تقاضا
زیاد شد بتوان عرضه خوب و باکیفیتی داشت. ما در دو سالی که زیلو ثبت جهانی شده در حال انجام اقداماتی هستیم که طی 100

سال گذشته انجام نشده بود.»



آدرس غلط-7| چرا رویاي شاه براي تولید 6 میلیون بشکه نفت محقق نشد/

پاي عوامل غیبی درمیان بود؟

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، تجربه سال
هاي 90 و 97 به خوبی نشان داد که با اعمال تحریم هاي
نفتی آمریکا، صادرات نفت ایران به راحتی با محدودیت
هاي جدي مواجه شده و به تبع آن با کاهش ارزآوري
دولت، بحران هاي ارزي و شوك هاي تورمی براي کشور
ایجاد می شود. اما در همین برهه فعلی که کشور تحت
شدیدترین تحریم ها قرار دارد، علیرغم افت شدید صادرات
نفت ایران، بنزین و سایر فرآورده هاي پالایشگاهی و

 
پتروشیمی و صنایع تکمیلی به راحتی صادر می شوند و در واقع به مسیر تنفس دولت براي تامین بودجه خود تبدیل شده اند. 

در نتیجه لزوم حرکت به سمت توسعه و تکمیل زنجیره ارزش با احداث پتروپالایشگاه ها، براي ایجاد اشتغال و ارزش افزوده و بی اثر
کردن تحریم هاي نفتی بیش از گذشته مشخص شده است. در این بین اما جریان فکري نزدیک به وزارت نفت که همواره در حال
تئوریزه کردن لزوم خام فروشی نفت بوده اند، اینگونه استدلال می کنند که در صورتی که میزان تولید و صادرات نفت ایران افزایش
یابد و مثلا به روزي 6.5، 8 یا 10 میلیون بشکه نفت برسد، دیگر امکان حذف ایران از بازار جهانی نفت براي آمریکا میسر نخواهد بود

 
و ایران نیز همانند عربستان و روسیه به یکی از مهره هاي قدرتمند در شطرنج بازار نفت تبدیل می شود. 

در این راستا بیژن زنگنه وزیر نفت سه شنبه هفته گذشته با بیان اینکه عوامل غیبی مانع افزایش تولید نفت ایران می شوند گفت:
«40 سال است عده اي در کشور تلاش کردند و می کنند تولید نفت در کشور از 4 میلیون بشکه در روز بالاتر نرود که در این زمینه

 
موفق بودند؛ من روزگاري را می بینم تولید نفت ممنوع شود». 

فارغ از اظهار نظرهاي سیاسی وزیر نفت درباره این موضوع، در سطوح فنی و کارشناسی چند سوال کلیدي مطرح می شود: 1- آیا
میادین نفتی ایران اساسا امکان تولید رقم هایی معادل 6.5، 8.5 و 10 میلیون بشکه در روز را دارند؟ 2- در صورت وجود ظرفیت
تولید چه میزان سرمایه گذاري براي این میادین نیاز است؟ مگر نه اینکه یکی از استدلال ها در رد احداث پتروپالایشگاه ها هزینه زیاد

 
احداث آنهاست، حال هزینه افزایش توان تولید به چه میزان خواهد بود؟ 

 
براي پاسخ به این پرسش ها با حسین نورالدین موسی کارشناس باسابقه مناطق نفت خیز جنوب به گفتگو نشستیم. 

 
چرا رویاي شاه براي تولید 6 میلیون بشکه اي نفت به شکست منجر شد؟ 

فارس: اخیرا ارقام مختلفی از توان تولید روزانه نفت کشور عنوان می شود. به نظر شما از جنبه کارشناسی و فنی توان تولید نفت ایران



 
از میادین نفتی چقدر است؟ 

نورالدین موسی: برنامه تولید نفت از یک مخزن، چرخه اي سه گانه است که شامل سه دوره توسعه اولیه، دوره حداکثر دبی و دوره
کاهشی می شود. در حال حاضر 7 میدان اصلی ما که حدود 60 درصد تولید کشور را دارند، 75 درصد ذخایرشان تخلیه شده است و
این میادین در نیمه دوم عمرشان هستند. چگونه امکان پذیر است که الان دو برابر زمانی که این میادین در نیمه اول عمرشان بودند و

 
حجم ذخیره شان حدود 3 برابر الان بود، تولید کرده و رقم تولید روزانه را از 4 به 8 میلیون بشکه نفت برسانیم؟   

قبل از انقلاب میزان ذخایر کشور ما حداقل سه برابر میزان فعلی بود. ما بعد از انقلاب حدود 50 میلیارد بشکه نفت استخراج کردیم.
رژیم شاه بعد از تحریم نفتی اعراب علیه اسرائیل، برنامه 7 میلیون بشکه تولید نفت از مناطق خشکی را هدف قرار داده بود و براي

 
ظرفیت اسمی 8 میلیون بشکه، تاسیسات ایجاد کرد. 

در آن زمان ما تحریم هم نبودیم و تمام شرکت هاي قدرتمند غربی هم در ایران حضور داشتند، همچنین میادین ما در دوره جوانی و
حداکثر دبی خود بودند اما تولید 6 میلیون بشکه را فقط براي دو ماه توانستند عملی کنند. بعد از دو ماه، تولید از میادین افت کرد و

 
مخازن مهم ما مثل مارون و گچساران آسیب دیدند و حتی اولین چاه نمکی در اهواز نیز مشاهده شد. 

ما از سال 1368 تا کنون 6 برنامه پنج ساله توسعه داشته ایم. در برنامه هاي توسعه قبلی قرار بود تولید نفت را به حدود 5.2 میلیون
بشکه در روز برسانیم، اما هیچ کدام از این برنامه ها محقق نشدند. هر برنامه پنج ساله باید برشی از چشم انداز 20 ساله باشد. قرار بود
در چشم انداز 20 ساله و در سال 1404 به تولید 7 میلیون بشکه در روز برسیم، اما در هیچ یک از این برنامه هاي پنج ساله، به

 
اهداف مصوب برنامه براي تولید 5 میلیون بشکه نفت نرسیدیم. 

وقتی اهداف برنامه هاي مصوب 5 ساله محقق نمی شود، چگونه می خواهیم تولید را از 4 به 7 میلیون بشکه مورد نظر در چشم انداز
20  ساله برسانیم؟ اگر به پیشینه تولید نفت در ایران نگاه کنیم، می بینیم که دلیل عدم تحقق اعداد و ارقام ذکر شده قطعا به عدم
پایش و ارزیابی برنامه ها، فقدان تجزیه و تحلیل، عدم آسیب شناسی و عدم توجه به توان تولید و ویژگی هاي میادین ما برمی گردد

 
نه اینکه عده اي مانع شده باشند. 

ذکر اعدادي مانند 6.5 یا 8.5 و یا 10 میلیون بشکه نفت در روز از زبان مسئولین دولتی نشان می دهد که روي این اعداد کار
کارشناسی صورت نگرفته است و این ارقام پشتوانه فنی ندارند، زیرا نباید اینقدر با هم اختلاف داشته باشند. از نظر بدنه کارشناسی
نفت، تمام این اعداد و ارقام، فاقد چارچوب مهندسی هستند و غالب بدنه کارشناسی بالادستی نفت، این اعداد را ذهنی و موهومی می

 
دانند. مفروضات این اعداد براي حجم نفت قابل استحصال و حتی براي پتانسیل اکتشافی در کشور مخدوش است. 

 
در دوره اول زنگنه، غول هاي نفتی کمتر از 15 درصد برنامه افزایش تولید را محقق کردند 

فارس: در دوره وزارت آقاي زنگنه در دولت اصلاحات نیز برنامه اي براي افزایش تولید تدوین شد. چه اتفاقی در آن دوران درباره تولید

 
نفت کشور رقم خورد؟ آیا امکان افزایش تولید روزانه نفت وجود دارد؟ 

نورالدین موسی: در اواخر برنامه دوم توسعه و کل برنامه سوم توسعه و حتی در ریل گذاري برنامه چهارم توسعه، مدیریت کلان وزارت
نفت، برنامه توسعه میادین نفتی را با روش بیع متقابل در دستور کار قرار داد که بعدها بیع متقابل نسل دوم و سوم هم مطرح شدند.
تصمیم وزارت نفت این بود که شرکت هاي قدرتمند غربی باید کار توسعه میادین کشور را به عهده بگیرند، زیرا آنها هم تکنولوژي روز



 
را دارند و هم سرمایه می آورند. در نتیجه می توانیم به آن رقم تولید بالا برسیم. 

در واقع ما در برنامه هاي تولید گذشته براي رسیدن به رقم 5 میلیون بشکه در روز و بالاتر از این رقم، میادین خود را در اختیار
شرکت هاي غربی قرار دادیم و با شرکت هاي بزرگ نفتی مانند توتال، شل، بی پی، الف و ... قرارداد منعقد کردیم. در میادینی که
توسعه آنها به این شرکت ها واگذار شد، قرار بود 1.2 میلیون بشکه به کل تولید کشور اضافه شود، اما در نهایت بیشتر از 15 درصد آن

 
برنامه هم محقق نشد. 

هیچ کدام از این پروژه ها به اهداف تعریف شده خود دست پیدا نکردند و هیچ کدام در مدت اعلام شده توسط پیمانکار خارجی به
پایان نرسیدند و هیچکدام با همان هزینه اولیه هم به پایان نرسیدند. در واقع همزمان با خروج سنگین ارز از کشور، آن رقم تولید هیچ

 
گاه محقق نشد. پس شرکت هاي خارجی هم آمدند ولی آن برنامه هاي تولیدي تحقق پیدا نکرد. 

 
مبناي مبهم وزارت نفت در ادعاي تولید 6.5 میلیون بشکه اي نفت 

اکنون غالب میادین نفتی ما در نیمه دوم عمرشان هستند و افت طبیعی مخزن نیز داریم، زیرا همه مخازن نفتی و اساسا
هیدروکربوري در ایران و همه جاي دنیا با پدیده افت طبیعی مواجه هستند. سوال اساسی این است که این افزایش تولید که رقم آن
از 6.5 تا 8.5 میلیون بشکه در روز و حتی بالاتر عنوان می شود، قرار است از میادین فعلی تولید شود یا قرار است میادین جدیدي را

 
به مدار توسعه بیاوریم؟ 

اگر قرار است مخازن جدیدي را به مدار تولید بیاوریم، گزارش مطالعاتی هر مخزن کجاست؟ کدام بخش و سازمان فنی متولی توسعه
و تولید و بهره برداري این مطالعات را تایید کرده و تعهد به تحقق آن ها داده است؟ باید گزارش فنی روي این ارقام وجود داشته

 
باشد. آیا این گزارش فنی براي هر مخزن وجود دارد؟ بنده قطعاً می گویم این اعداد ذهنی و فاقد چارچوب مهندسی هستند. 

در پاسخ به سوال شما راجع به توان تولید نفت کشور باید بگویم، اگر میادین مرزي و گرین فیلدها توسعه یابند و وارد مدار تولید
کشور شوند، بدون تردید تولید ما افزایش خواهد یافت ولی باید مشخص شود که آن مخازنی که قرار است این مقدار تولید را افزایش

 
دهد چقدر ذخیره دارند. زیرا ذخایر و نفت قابل استحصال مبناي برنامه تولید است و نه نفت در جا. 

بعد این اعداد با هم جمع شود تا مشخص شود، توان تولید کشور از 3.8 میلیون بشکه چقدر می تواند افزایش یابد. براي این کار باید
گزارش فنی میدان به میدان موجود باشد، نه اینکه کلی گویی کنیم که می توانیم 6.5 تا 8.5 میلیون بشکه تولید را افزایش دهیم. با
لحاظ کردن افت طبیعی مخازن در این گزارشات فنی باید برنامه جامع تولید هر میدان، دوره پایداري تولید در پلاتو یا در دوره
حداکثر دبی دقیقا مشخص شود. باید همه سرمایه گذاري هاي هنگفت ارزي و ریالی بر پایه طرح جامع میدان و پروفایل تولید صورت

 
گیرد. 

 
میزان تولید از میادین نفتی بسته به به ویژگی هاي مخزن متفاوت است 

فارس: براي توجیه تولید نفت در ارقام بالاي 6.5 میلیون بشکه بعضا ذخایر نفت ایران را با یک کشور دیگر مقایسه می کنند و با یک

 
جدول تناسب، این نتیجه را می گیرند که ما تولید نفت مان به نسبت سایر کشورها کم است. آیا این شیوه استدلال درست است؟ 

نورالدین موسی: مخازن با یک حجم ثابت نفت، حتماً یک تولید مشابه و ثابت ندارند. این طور نیست که بگوییم اگر یک مخزن 10



میلیارد بشکه نفت در جا دارد و حتی مخزن کناري آن هم 10 میلیارد بشکه داشته باشد، اگر اولی روزانه 200 هزار بشکه نفت تولید
کند، بنابراین دومی هم باید روزانه 200 هزار بشکه نفت تولید کند. خیر محاسبات و واقعیات میدانی اینگونه نیست و بسته به ویژگی

 
هاي هر مخزن، نرخ تخلیه روزانه آن مخزن متفاوت است. 

مثلاً شما نمی توانید بگویید چون کشور چین 30 میلیارد بشکه نفت ذخیره دارد و مثلا روزانه 3 میلیون بشکه نفت تولید می کند.
پس ما اگر ما 90 میلیارد بشکه نفت داشته باشیم، باید 9 میلیون بشکه نفت تولید کنیم. اصلا نمی توان چنین استدلالی کرد، زیرا

 
نرخ تخلیه تابع پارامترهاي حاکم بر سنگ و سیال است. 

مخازن ما عمدتاً از جنس سنگ هاي کربناته شکاف دار هستند و در اینگونه مخازن، سیستم حرکت سیال و تولید نفت، دوگانه است.
یعنی بر اساس مکانیزم رانش سیال، نفت باید از ماتریکس ها یا بلوك ها خارج شده و شکاف ها را تغذیه کند. سپس وقتی چاه حفر
شود این نفت از طریق آن شکاف ها به سطح زمین می آید. بنابراین اگر شما دبی روي چاه را کنترل نکنید، ارتباط نفت ماتریکس با

 
شکاف ها قطع شده و تولید شما غیرصیانتی و آن چاه نیز در کوتاه مدت از مدار تولید می شود. 

به همین دلیل گفته می شود مخازن ایران Rate sensitive هستند و نسبت به عنصر زمان حساس هستند. یعنی شما نمی توانید
نگاه کوتاه مدت به آن داشته باشید. لذا تولید نفت در مقطع کوتاه فاقد اعتبار است. تولید با منحنی هاي سه گانه اعتبار دارد که کل
چرخه عمر مخزن را در بر بگیرد. براي رسیدن به رقم 6.5 یا 8.5 میلیون بشکه یا هر رقم دیگري در روز باید دو نکته اساسی و پایه

 
اي را مد نظر قرار داد: 1- اصل پایداري تولید 2- چرخه سه گانه پروفایل تولید. 

 
هزینه هاي تولید نفت ایران در نیمه دوم عمر مخازن چندین برابر شده است 

فارس: ظاهرا وزارت نفت سندي را تدوین کرده است که بر مبناي آن براي تولید 7.5 میلیون بشکه نفت در روز به سرمایه 100

 
میلیارد دلار نیاز است. به نظر شما آیا جذب چنین سرمایه اي امکان پذیر است؟ 

نورالدین موسی: با توجه به اینکه مخازن اصلی کشور در دوران کاهش دبی و نیمه دوم عمر به سر می برند، هزینه هاي تولید نیز
افزایش پیدا کرده است. در گذشته براي افزایش 1.2 میلیون بشکه اي نفت در روز میلیاردها دلار هزینه شد و متاسفانه بیشتر از 15
درصد برنامه تحقق نیافت. در شیوه و متد بیع متقابل در برنامه هاي سوم و چهارم توسعه هیچگاه تولید نفت به 5 میلیون بشکه در

 
روز نرسید، حال چگونه می خواهند با 100 میلیارد دلار تولید را به 7.5 میلیون بشکه در روز برسانند؟ 

قبل از انقلاب که مخازن ما در نیمه اول عمر و در دوره حداکثر دبی بودند با تعداد 300 حلقه چاه 5.4 میلیون بشکه تولید میشد،
ولی الان براي تولید 4 میلیون بشکه در روز، بیش از 3 هزار حلقه چاه فعال داریم. یعنی براي رسیدن به برنامه تولید سالیانه تعداد

 
چاه ها 10 برابر شده است و در نتیجه هزینه تولید نیز چندین برابر می شود. 

همانگونه که قبلا گفتم، به فرض اینکه ما به تولید روزانه 7.5 میلیون بشکه دست پیدا کنیم، دوره پایداري این تولید چقدر است؟ و
این تأسیسات قرار است براي چند سال این رقم تولید را محقق کنند؟ ما در 5 برنامه توسعه قبلی، تولیدمان به بیش از 4 میلیون

 
بشکه در روز نرسید، حال چطور می خواهیم اکنون تولید را دو برابر کنیم؟ 

 
براي اجراي برنامه هاي خیالی کشور را زیر بار استقراض سنگین می برند 



فارس: عدم تحقق برنامه هاي تولیدي چه تاثیري و اتفاقاتی براي کشور ایجاد می کند؟ آیا در حال حاضر افزایش تولید نفت به ارقام

 
6.5 تا 8.5 میلیون بشکه براي ما اولویت بالاتري دارد یا حداکثر کردن درآمدهاي ملی از طریق توسعه زنجیره ارزش؟ 

نورالدین موسی: عدم تحقق برنامه هاي تولیدي بدون پشتوانه کارشناسی باعث می شود که از یک طرف براي اجراي این برنامه کشور
زیر بار استقراض هاي سنگین برود و از یک طرف این عدم تحقق درآمدها در برنامه ریزي هاي کلان اقتصادي اخلال ایجاد می کند.
یعنی کشور روي درآمدهایی که هیچ وقت محقق نمی شود، حساب باز می کند و عدم تحقق آنها باعث اخلال در برنامه هاي

 
زیرساختی و سایر حوزه هاي کشور می شود. 

همانگونه که مقام معظم رهبري بارها تاکید کرده اند ما باید از خام فروشی به سمت ساخت پالایشگاه و توسعه تولید مشتقات و
فرآورده فروشی و توسعه زنجیره ارزش افزوده حرکت کنیم. اکنون تدوین طرح جامع انرژي بر پایه هاي مولفه هاي عینی و علمی و
مطابق با واقعیات میدانی از ضروري ترین نیاز امروز ماست. ایجاد تنوع در سبد انرژي و عزم ملی براي کاهش هدررفت انرژي در کشور

 
و جمع آوري گازهاي همراه از ضروریات اصلی و اساسی امروز و فرداي کشور عزیز ماست. 

 
مصاحبه از سیداحسان حسینی 

انتهاي پیام/



32 عنوان برنامه به مناسبت دهه فجر/ «آینده روشن»؛ ویژه برنامه سازمان

فرهنگی هنري شهرداري تهران

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به مناسبت چهل و دومین سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی با عنوان «آینده روشن» را تشریح کرد.

به گزارش گروه فرهنگی باشگاه خبرنگاران جوان، سید
علیرضا فاطمیان پور معاون فرهنگی سازمان فرهنگی
هنري شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به مناسبت
دهه فجر را تشریح کرد و گفت: همزمان با فرا رسیدن
چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی، بسته برنامه
هاي «آینده روشن» را در سه محور محتوایی تقویت باور

هاي عمومی براي امید به آینده انقلاب اسلامی، ترویج و گسترش نماد هاي هویت ملی و افزایش آگاهی مردم از تاریخ انقلاب اسلامی

 
پیش بینی کرده ایم. 

وي افزود: پوئم سمفونی «آینده روشن» یکی از سه گانه اي است که معاونت هنري سازمان فرهنگی هنري در سال 99 طراحی کرده
است. نخستین پوئم سمفونی به نام «سرباز» در نخستین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی رونمایی شد و دومین پوئم سمفونی به

 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می پردازد و با عنوان «آینده روشن» در دهه فجر رونمایی خواهد شد. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري با اشاره به برنامه «سه رنگ سربلندي» گفت: این برنامه به ترویج نماد پرچم و سرود جمهوري
اسلامی ایران می پردازد و در چهار بخش سرود کودك و نوجوان، مسابقه طراحی پوستر ویژه پرچم ایران، مسابقه عکس موبایلی از
نصب پرچم در سطح شهر و مسابقه اجراي نمایش «تاج شاه و کلاه ها» توسط کودکان برگزار می شود. همچنین پویش «متا» به
منظور معرفی مدیر تراز انقلابی پیش بینی شده و مردم در این پویش به معرفی مدیران و مسئولان نمونه اي که در ادارات و جا هاي

 
مختلف با آن ها برخورد دارند، می پردازند. 

وي اظهار کرد: «کتاب ماه» دیگر برنامه دهه فجر است که مسابقه کتابخوانی با موضوع انقلاب اسلامی در دو بخش کودك و نوجوان و
بزرگسال خواهد بود که در سایت dtlib.ir برگزار می شود و اپلیکیشن هاي حوزه کتابخوانی هم در برگزاري آن مشارکت دارند.
همچنین کلیپ هاي «کتاب دان» با معرفی 100 کتاب در حوزه انقلاب اسلامی منتشر می شود. پویش میدانی «ایران ما انقلاب ما»

 
نیز با نصب استیکر و نقش پرچم ایران بر شیشه خودرو ها برگزار می شود و فضاي شهر را براي دهه فجر مهیا می کند. 

فاطمیان پور با بیان اینکه فعالیت هاي سازمان فرهنگی هنري در حوزه تولید محصولات مجازي با شیوع ویروس کرونا رشد قابل
توجهی داشته است، گفت: این فعالیت ها در دهه فجر هم ادامه خواهد داشت و محصولاتی در هشت محور تاریخ شفاهی پهلوي،
مقایسه انقلاب ایران با سایر انقلاب هاي جهان، معرفی دستاورد هاي انقلاب اسلامی، معرفی شهداي انقلاب، روایت تاریخ شفاهی



مردم از پیروزي انقلاب، روایت انقلاب از بیان غیرایرانیان، انقلاب ایرانی در عصر ظهور و اندیشه و گفتمان انقلاب اسلامی تولید و در
فضاي مجازي منتشر می شود. علاوه بر این محصولات، سه کلیپ «خط ویژه»، «چهل سردار» و «فازمترمدیا» در این ایام تولید و

 
منتشر خواهد شد. 

وي اضافه کرد: اتوبوس هاي کتابگرد «هدهد» چند سالی است که در نقاط مختلف تهران خدمات کتابخانه اي ارائه می کنند و در
دهه فجر چهار دستگاه اتوبوس و یک مینی بوس با حضور در روستا هاي محروم اطراف تهران به اجراي برنامه و برگزاري مسابقه می
پردازند. همچنین در محل جلوس حضرت امام خمینی (ره) در بهشت زهرا (س) غرفه هاي متعددي به مدت 10 روز فعالیت خواهند
کرد و برنامه هاي فرهنگی و هنري متنوعی هم تدارك دیده ایم. پویش «هر خانه یک پرچم» با تحویل پرچم ایران به شهروندان

 
داوطلب با کمترین قیمت و با نصب رایگان برگزار می شود و براي هماهنگی آن با 100 مسجد شهر تهران همکاري داریم. 

فاطمیان پور تصریح کرد: برنامه تلویزیونی «مثبت 40» در 10 قسمت به موضوع رسانه در انقلاب اسلامی می پردازد و از شبکه چهار
روي آنتن می رود. افتتاح محفل ترانه خانه شعر در فرهنگ سراي ارسباران دیگر برنامه اي است که در دهه فجر برگزار می شود و در
این محفل جلسات تخصصی شعر و ترانه برپا خواهد شد. همچنین نمایش میدانی «فجر انقلاب» با 42 اجرا در نقاط مختلف شهر
تهران از جمله در ایستگاه هاي مترو میزبان شهروندان است. در حوزه هنر هاي تجسمی نیز نمایشگاه مجازي «خاطره 57» با نمایش

 
عکس هاي تاریخی از انقلاب اسلامی برپا می شود. 

وي از برگزاري پویش بزرگ «آینده روشن» براي نوجوانان خبر داد و گفت: در این پویش دو سؤال براي نوجوانان مطرح کرده ایم.
سؤال اول این است که نوجوانان نقش خود را در گام دوم انقلاب اسلامی بیان کنند و سؤال دیگر مهم ترین چالشی است که به
نظرشان می تواند مانع قوي شدن ایران اسلامی شود. قالب اجراي این پویش گیمیفیکیشن است که سامانه اینترنتی آن در دهه فجر

 
در دسترس نوجوانان خواهد بود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري افزود: برنامه «فصل رویش» امسال با تجلیل از رویش هاي انقلاب اسلامی در عرصه رسانه
برگزار می شود و در آن چند چهره رسانه اي که بعد از سال 1357 متولد شده اند، تجلیل می شوند. نمایشگاه «ایران ما انقلاب ما»
نیز در سالن انتظار فرودگاه مهرآباد برپا می شود و آثار هنري با موضوع انقلاب اسلامی در آن به نمایش در می آید. «مهرآیین» به
عنوان یکی از برنامه هاي باسابقه سازمان فرهنگی هنري، در دهه فجر با دیدار با خانواده شهداي انقلاب اسلامی و رسیدگی به

 
مشکلات آن ها برگزار می شود. 

وي اظهار کرد: «پیرنگ» دیگر برنامه اي است که در آن باشگاه هاي نوجوانانه در حوزه هاي کارآفرینی، مهارت افزایی، رسانه و... ایجاد
می شود و از کار هاي ادامه دار و دائمی سازمان فرهنگی هنري خواهد بود. همچنین جشنواره «کارآزماي» با موضوع کارآفرینی و
جهش تولید برگزار می شود و در آن نوجوانان، زنان سرپرست خانوار و زنان خانه دار می توانند با حضور در دوره هاي آموزشی که با

 
همکاري بخش خصوصی برگزار می شود، کسب و کار خانگی خود را آغاز کنند. 

فاطمیان پور اضافه کرد: یکی از برنامه هایی که براي دومین سال برگزار می شود، نمایش فیلم سینمایی براي اقشار زحمتکش
شهرداري تهران در کنار خانواده هایشان در یکی از سینما هاي سازمان فرهنگی هنري است که امسال با رعایت پروتکل هاي
بهداشتی میزبان تعدادي از راننده هاي اتوبوس و تاکسی به همراه خانواده خواهیم بود. همچنین جشنواره «کانون هاي مردمی» با

 
هدف به نمایش گذاشتن دستاورد ها و تولیدات کانون ها و مراکز مشارکتی سازمان برگزار می شود. 

وي در پایان گفت: نورافشانی در 42 نقطه شهر تهران را در شب 22 بهمن ماه خواهیم داشت و پویش «االله اکبر» نیز با مشارکت



انجمن اسلامی دانش آموزي در سطح کشور برگزار می شود و در آن نوجوانان از سنت حسنه تکبیر در شب پیروزي انقلاب اسلامی
فیلم و عکس تهیه می کنند و به این پویش می فرستند. همچنین با توجه به اینکه راهپیمایی روز 22 بهمن مانند هر سال برگزار نمی

شود، سازمان فرهنگی هنري دو کاروان ویژه براي حرکت در مسیر راهپیمایی و اجراي برنامه آماده خواهد کرد.



22طرح منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان دهه فجر افتتاح می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/11/11

سمنان- ایرنا- مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان گفت: 22 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري این استان در
دهه فجر امسال به بهره برداري می رسد.

سمنان- ایرنا- مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداري استان
سمنان گفت: 22 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري این

 
استان در دهه فجر امسال به بهره برداري می رسد. 

به گزارش ایرنا، جعفر مرادي حقیقی روز شنبه به
خبرنگاران اظهار داشت: بیش از 250 میلیارد ریال اعتبار
براي بهره برداري از این طرح ها در وسعت 14 هزار و 607

 
هکتار هزینه شده است. 

وي بیان کرد: 21 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري و یک
1طرح جنگل کاري ( احداث سکوي بتنی تولید نهال )

 
دهه فجر امسال در تمام شهرستان هاي استان سمنان به صورت همزمان افتتاح می شود. 

مدیرکل منابع طبیعی وآبخیزداري استان سمنان هدف از اجراي طرح هاي آبخیزداري را کنترل رسوب و کاهش خسارات ناشی از
سیلاب، حفاظت آب و خاك، جلوگیري از فرسایش و بهبود شرایط زیست محیطی، کاهش خسارت هاي ناشی از خشکسالی و تغذیه

 
سفره هاي آب زیرزمینی دانست. 

مرادي حقیقی بهبود اشتغال و ارتقاي درآمد روستائیان، جوامع محلی و آبخیزنشینان، بالا بردن ارزش هاي زیست محیطی تفرجگاهی

 
مناطق زیر پوشش طرح هاي آبخیزداري را از دیگر اهداف اجراي طرح هاي آبخیزداري برشمرد. 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان خاطر نشان کرد: عملیات آبخیرداري در یک هکتار بین 1.5 تا پنج برابر دبی چشمه

 
ها و قنات ها را افزایش می دهد که این موضوع، مهاجرت معکوس به روستاها را در پی دارد. 

ورود معمار کبیر انقلاب اسلامی امام خمینی (ره) به میهن اسلامی در 12 بهمن سال 1357 بود و 22 بهمن همان سال انقلاب

 
اسلامی به پیروزي رسید و از 12 تا 22 بهمن ایام االله دهه فجر نام گرفته است. 

 
برچسب ها 

 
- سمنان 

 
- منابع طبیعی و آبخیزداري 

 
- سفره آب زیرزمینی 

- دهه فجر



افتتاح طرح هاي کشاورزي با اعتباري بالغ بر 4724 میلیارد ریال در فارس

منبع: ایاناشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/11/11

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان فارس گفت: به مناسب گرامیداشت دهه مبارك فجر 193 طرح کشاورزي با اعتباري بالغ

 
بر 4724 میلیارد ریال از محل اعتبارات دولتی و سرمایه گذاري بخش خصوصی به بهره برداري می رسد. 

به گزارش خبرنگار ایانا در استان فارس، حسین پژمان روز شنبه
یازدهم بهمن ماه ضمن تبریک فرا رسیدن چهل و دومین بهار
پیروزي انقلاب شکوهمند ایران اسلامی، ابراز کرد: از طرح هاي

 
مذکور 122 مورد عمرانی و 71 طرح اشتغالزا است. 

او تصریح کرد: با بهره برداري از این طرح ها علاوه بر بهره مندي
36 هزار و 618 خانوار، زمینه اشتغال 474 نفر به صورت مستقیم

 
در طرح هاي اشتغال زا فراهم می شود. 

به گفته وي؛ 52 طرح سازه اي در حوزه آب و خاك و امور فنی و مهندسی، 30 طرح در زمینه تولیدات گیاهی، 23 طرح با موضوع

 
تولیدات دامی و 15 طرح در زمینه صنایع تبدیلی و غذایی در این ایام گشایش می یابد. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان فارس ابراز کرد: در این ایام 12 طرح با اعتباري بالغ بر 345 میلیارد ریال در حوزه منابع طبیعی

 
و 58 طرح با اعتباري افزون بر 95 میلیارد ریال نیز در حوزه امور عشایر افتتاح می شود. 

پژمان با بیان اینکه 9 پروژه نیز در سطح ملی به بهره برداري می رسد، افزود: این طرح ها شامل اجراي آبیاري نوین در قالب 619
مورد و در سطح 6308 هکتار، تولید کنسانتره مرکبات و رب گوجه فرنگی، پرورش مرغ تخمگذار، خوراك آماده دام و طیور، بسته
بندي میوه و سردخانه، گلخانه و سایبان، طرح آبخوانداري و آبخیزداري شور مهران، مجتمع آبرسانی و تامین آب پایدار کانون هاي

اسکان عشایر جنگلی سروستان است.



94 طرح عمرانی تولیدي کشاورزي در چهارمحال و بختیاري افتتاح و کلنگ

زنی می شود

منبع: ایاناشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/11/11

رییس سازمان جهادکشاورزي استان چهارمحال و بختیاري گفت :همزمان با ایام االله دهه مبارك فجر، 94 طرح عمرانی –

 
تولیدي کشاورزي در استان کلنگ زنی و افتتاح می شود. 

به گزارش خبرنگار ایانا در استان چهارمحال و بختیاري، عطااالله
ابراهیمی ضمن گرامیداشت چهل و دومین سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی با اشاره به افتتاح طرح هاي بخش کشاورزي در
استان چهارمحال و بختیاري گفت: این طرح ها شامل 24 طرح
آب و خاك ،36طرح تولیدات باغی و گلخانه اي،6طرح تولیدات
دامی، دو طرح شیلات و آبزیان و8طرح در حوزه منابع طبیعی و

 
آبخیزداري چهارمحال و بختیاري به بهره برداري می رسد. 

به گفته وي، براي بهره برداري از این طرح ها این طرح ها بیش

 
از 910 میلیارد ریال از محل اعتبارات دولتی، تسهیلات بانکی و سرمایه گذاري بخش خصوصی هزینه شده است. 

ابراهیمی تصریح کرد: با بهره برداري از طرح هاي یاد شده ضمن بهره مندي 2هزار و 868 خانوار روستایی از خدمات زیر بنایی زمینه

 
اشتغال یک هزار و 348 نفر بصورت مستقیم و غیر مستقیم در استان فراهم می شود. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي استان با اشاره به کنگ زنی 18 طرح عمرانی و کشاورزي در چهارمحال و بختیاري گفت: 7 طرح در
بخش کشاورزي و 11 طرح در حوزه منابع طبیعی و آبخیزداري استان با اعتبار بالغ بر 370 میلیارد ریال کلنگ زنی می شود.



وزیر صمت: تقویت بخش معدن با هدف ارزآوري بیشتر/تقویت روند انجام

تعهدات خودروسازان

منبع: ساعت 24شماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/11/11

ساعت24-وزیر صمت گفت: ایران علاوه بر اینکه یک کشور نفتی است، یک کشور معدنی نیز است. در حوزه معدن باید
کارهاي گسترده تري انجام دهیم و سرمایه گذاري جدید صورت بگیرد.

ساعت24-وزیر صمت گفت: ایران علاوه بر اینکه یک کشور نفتی است، یک کشور معدنی نیز است. در حوزه معدن باید کارهاي

 
گسترده تري انجام دهیم و سرمایه گذاري جدید صورت بگیرد. 

علیرضا رزم حسینی در حاشیه افتتاح رنگ رزین و پوشش هاي صنعتی، نمایشگاه بین المللی معدن، صنایع معدنی و ماشین آلات
مدنی و همینطور نمایشگاه بین المللی قطعات خودرو بیان کرد: بنده فکر می کنم با فضایی که در کشور ایجاد شده و با حضور سرمایه
گذاران، ما می توانیم بخش معدن را پا به پاي بخش نفت پیش ببریم که هم ارزآوري و هم اشتغال داشته باشد و بتواند به توسعه

 
کشور کمک کند. 

وي تصریح کرد: در زمینه قطعات خودرو و همینطور رزین ها و رنگ هاي ساختمانی درس شیفت کار می کنند و عمدتا صادرات نیز

 
دارند. 

وي افزود: خوشبختانه در زمینه خودرو هم پیشرفت هاي خوبی داشتیم. ایران خودرو و سایپا در حال انجام تعهداتی که دارند تا پایان
سال هستند. افزایش تولید داشتیم و فکر می کنیم با روندي که تاکنون داشتیم و افزایش سرعت انجام شده، تعهدات خودروسازان

 
انجام شود. 

وزیر صمت تصریح کرد: نمایشگاهی که در حال افتتاح آن هستیم مربوط به حوزه معدن است. در ایران 63 ماده معدنی داریم و ذخایر

 
معدنی شناسایی شده ما 37 میلیارد تن است که برآورد می شود تا 60 میلیارد تن خواهد رسید. 

وي خاطرنشان کرد: ایران علاوه بر اینکه یک کشور نفتی است، یک کشور معدنی نیز است. در حوزه معدن باید کارهاي گسترده تري
انجام دهیم و سرمایه گذاري جدید صورت بگیرد. من فکر می کنم با فضایی که در کشور ایجاد شده و با حضور سرمایه گذاران ما می

 
توانیم بخش معدن را پا به پاي بخش نفت پیش ببریم که هم ارزآوري و هم اشتغال داشته باشد و بتواند به توسعه کشور کمک کند. 

منبع: ایسنا



توسعه صادرات غیرنفتی؛ عزم دولت براي حضور فعال در عرصه تجارت بین

الملل

منبع: ایرناشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/11/11

استان ها- ایرنا- دولت یازدهم و دوازدهم در مدت حدود هشت سال خدمت، اقدامات موثري در زمینه توسعه صادرات
غیرنفتی و گسترش فعالیت در مرزهاي زمینی و دریایی انجام داده که هر یک نتایج اقتصادي مثبتی براي کشور به ویژه در

عرصه تجارت بین الملل به همراه داشته است.

 استان ها- ایرنا- دولت یازدهم و دوازدهم در مدت حدود
هشت سال خدمت، اقدامات موثري در زمینه توسعه صادرات غیرنفتی و گسترش فعالیت در مرزهاي زمینی و دریایی انجام داده که

 
هر یک نتایج اقتصادي مثبتی براي کشور به ویژه در عرصه تجارت بین الملل به همراه داشته است. 

دولت امسال و در شرایط کرونایی در توافق با ترکیه موفق به بازگشایی مرز بازرگان شد، جایگاه این مرز به حدي مهم است که
بیشترین میزان تجارت و ترانزیت مرزي در بین بیش از 20 پایانه ورودي و خروجی ایران با کشورهاي همسایه را در اختیار دارد و

 
همواره نیز در این مسیر پیشتاز بوده است. 

تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي کازرون فارس در جلسه 29 دي ماه 99 شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه

 
اقتصادي نیز از دیگر اقداماتی است که نشان داد دولت در رونق دادن به فعالیت هاي تولیدي و توسعه صادرات عزم جدي دارد. 

صادرات 600 میلیون دلار کالاي غیرنفتی براي سال جهش تولید در گمرکات گیلان هدفگذاري و برنامه ریزي شده بود که تا بهمن
ماه 591 میلیون دلار آن تحقق یافت و بنا بر ارزیابی اداره کل گمرك آستارا میزان صادرات استان تا پایان سال از مرز رقم تعیین شده

 
عبور خواهد کرد. 

همچنین دولت بنا دارد در آینده نزدیک برنامه ها و طرح هاي بزرگ بندري را در بندر تاریخی لنگه به عنوان فعال ترین بندر ترانزیتی

 
ایران و درگاه تجارت کشورهاي آسیاي میانه به اجرا درآورد که نقش اساسی در توسعه ترانزیت و صادرات و واردات کالا دارد. 

خبرنگاران استانی ایرنا در ادامه سلسله گزارش هاي جهش تولید در بازه زمانی اول تا دهم بهمن ماه یکی از مهمترین محورهاي



 
مطالب خود را به دستاوردها و تلاش هاي دولت در راستاي توسعه صادرات غیرنفتی قرار دادند. 

همچنین در این بازه زمانی توسعه طرح هاي زیربنایی و محرومیت زدایی، اعطاي تسهیلات به عشایر، سرمایه گذاري در حوزه آب و
فاضلاب و برق از دیگر موضوعاتی است که خبرنگاران ایرنا در استان هاي مختلف مورد بررسی و واکاوي قرار داده و در گفت و گو با

 
کارشناسان و مسوولان جزئیات اقدامات انجام شده در این رابطه را جویا شدند که در ادامه به آنها اشاره می شود: 

 
آذربایجان غربی 

صادرات 80 هزار تنی؛ نمادي از رونق فعال ترین مرز زمینی کشور عنوان گزارشی است از مرکز ارومیه که در آن به اقدامات دولت
تدبیر و امید در توافق با ترکیه و بازگشایی مرز بازرگان در نیمه خرداد امسال اشاره کرده و به تشریح جزئیات صادرات از این مرز

 
پرداخته است. 

در بخشی از این گزارش آمده است: مرز بازرگان در شمال غربی ترین نقطه کشور، مهمترین مرز زمینی ایران طی سال هاي طولانی
گذشته بوده که پس از وقفه اي سه و نیم ماهه به علت شیوع بیماري کووید 19 در سال جاري فعالیت خود را از نیمه دوم خرداد،

 
آغاز کرد و با صادرات حدود 80 هزار تنی رونق خود را تا حدودي بازیافت. 

اوایل اسفند سال گذشته بود که مسوولان مرزي کشور ایران و ترکیه، مرزهاي خود را در راستاي جلوگیري از شیوع بیماري کرونا
بستند که این امر شامل همه مرزهاي سه گانه ایران با این کشور شامل بازرگان شهرستان ماکو، سرو ارومیه و رازي شهرستان خوي

 
شده بود. 

پس از توافق ایران و ترکیه، مرز بازرگان در سریع ترین زمان ممکن و با فروکش کردن نسبی موج شیوع بیماري کووید 19 در این 2
کشور در نیمه خرداد امسال بازگشایی شد که انعکاس خبري قابل توجهی نیز در رسانه هاي مختلف منطقه اي و حتی جهانی داشت

 
که همین امر نشان دهنده جایگاه بازرگان در تجارت بین المللی دارد. 

بازگشایی مجدد مرز بازرگان که در اقدامی کم سابقه به علت شیوع بیماري کووید 19 حدود سه ماه و نیم تعطیل بود، زمینه افزایش
تجارت مرزي ایران با ترکیه و البته کشورهاي اروپایی را در نیمه خرداد امسال فراهم کرد و توانست فرصتی دیگر براي رونق تجارت

 
خارجی و افزایش صادرات غیرنفتی کشور حتی با شرایط کرونایی باشد. 

 
 



تسهیلات 163 میلیارد ریالی دولت براي بهبود زندگی عشایر آذربایجان غربی عنوان گزارش دیگري از این مرکز است که به خدمات
دولت تدبیر و امید به عشایر به عنوان قشر مولد کشور اشاره کرده و نوشته است: عشایر، جامعه مولد و نقش آفرین در عرصه هاي
اقتصادي، فرهنگی و سیاسی بوده که براي قدردانی از این ایفاي مثبت، دولت تدبیر و امید نیز ارتقاي شاخص هاي توسعه زندگی این
قشر را هدف قرار داده و در این راستا فقط طی امسال 163 میلیارد ریال تسهیلات به این قشر در آذربایجان غربی پرداخت کرده

 
است. 

دولت تدبیر و امید از آغاز فعالیت خود براي پاسخ به نیازها و کاستن از مشکلات فرآروي عشایر اهتمام داشته و طبق آمار سال هاي
گذشته میزان این خدمات رسانی نسبت به مدت مشابه سال پیش از آن 2 برابر شده، موضوعی که به نوبه خود بسترساز جهش تولید

 
توسط این قشر مولد است. 

خدمات رسانی به جامعه عشایري از ارائه خدمات و تسهیلات حمایت از زنجیره افزایش تولید گوشت، گیاهان دارویی، محصولات
زراعی و ارتقاي فعالیت هاي فرهنگی و مذهبی تا توزیع نهاده هاي دامی، تنها بخشی از تدابیر حمایتی دولت است و این جهت گیري

 
اصولی با همکاري دستگاه هاي مختلف در سطح کشور و در ابعاد کوچکتر در استان آذربایجان غربی اجرایی می شود. 

در این راستا طی امسال توزیع نهاده هاي دامی در بین عشایر آذربایجان غربی با قوت و اهتماي ویژه اي دنبال شده و 25 هزار تن

 
نهاده بین عشایر این استان توزیع شده است. 

 
 

 
خراسان جنوبی 

خراسان جنوبی در مسیر کریدورهاي اصلی کشور و ترانزیتی قرار دارد که همین ویژگی حفاظت از جاده ها را ضروري کرده و فقط در

 
سال جاري 456 کیلومتر از راه هاي این استان روکش آسفالت شده است. 

اهمیت این موضوع خبرنگار ایرنا را بر آن داشت تا در گزارشی با عنوان حفاظت از راه هاي خراسان جنوبی با روکش آسفالت به تشریح

 
اهمیت راه هاي ارتباطی این استان براي ترانزیت کالا بپردازد. 

در بخشی از مقدمه این مطلب آمده است: حمل و نقل بار و مسافر در استان خراسان جنوبی به ناوگان زمینی وابسته است و با توجه
به نبود خطوط ریلی و پروازهاي فراگیر در این استان، تعداد زیادي از خودروهاي سنگین و ترانزیتی در راه هاي خراسان جنوبی تردد

می کنند. 



2 کریدور اصلی جنوب به شمال و شرق یعنی راه آسیایی بندر چابهار به مرز سرخس و راه ارتباطی استان هاي جنوب و مرکز کشور
به خراسان رضوي و مرزهاي شرقی و شمال شرقی از استان خراسان جنوبی عبور می کند که با توجه ویژه دولت در سال هاي اخیر

 
اعتبارات حوزه راه در این استان جهش چند برابري داشته است. 

خراسان جنوبی با 11 شهرستان از نظر وسعت سومین استان پهناور کشور پس از سیستان و بلوچستان و کرمان محسوب می شود و
به طول 331 کیلومتر با افغانستان مرز مشترك دارد؛ همین وسعت زیاد باعث فواصل طولانی بین شهرهاي این استان شده و خراسان

 
جنوبی در مجموع بیش از 17 هزار کیلومتر راه دارد. 

اغلب جاده هاي این استان مسیر عبور خودروهاي حمل کالا و ترانزیتی به مقصد مرز مشترك ایران و افغانستان یا استان هاي مختلف

 
کشور است و از این جهت سهمی بسزایی در حمل و نقل کشور دارد. 

با توجه به موقعیت استان، قرار گرفتن در محور ترانزیتی شرق کشور و هم مرز بودن با افغانستان، توسعه زیرساخت ها به ویژه در
حوزه ساخت و نگهداري راه می تواند ارتقاي سطح خدمات را به همراه داشته باشد و با وجود ترددهاي فراوان خودروهاي سنگین و
ترانزیتی در محورهایی از جمله سربیشه - ماهیرود، بیرجند - قاین، طبس - دیهوك و بیرجند - زاهدان، بهسازي راه در کاهش

 
تصادفات و سوانح بسیار اثرگذار خواهد بود. 

 
 

 
البرز 

قطار شهري و ایجاد شور زندگی در شهر جدید هشتگرد عنوان گزارشی است از مرکز البرز که از قطار شهري در شهر جدید هشتگرد
نوشته است، اقدامی که به دنبال آن دهم دي ماه سال 98 موجب شد یک روز به یادماندنی در تاریخ شهر جدید هشتگرد شهرستان
ساوجبلاغ باقی بماند روزي که رییس جمهوري اسلامی ایران و هیات همراه به عنوان اولین مسافران متروي تهران - کرج - شهر

 
جدید هشتگرد وارد استان البرز شدند. 

در بخشی از این گزارش آمده است: شهرجدید هشتگرد شهرستان ساوجبلاغ از اواخر دهه 60 بناي شهرسازي در آن نهاده شد تا
جمعیت سرریز پایتخت و کلانشهر کرج بتوانند در این مکان جدید سکونت پیدا کنند، شهري که از سال 87 با اجرایی شدن ساخت
حدود 50 هزار واحد مسکونی مهر دامنه شهري آن گسترده شد و اینک نیز با آغاز عملیات 12 هزار و احد مسکونی طرح اقدام ملی ،

روز به روز وسیع تر می شود که چشم انداز طرح اقدام ملی مسکن در آن تا 21 هزار واحد مسکونی پیش بینی شده است. 



با اینکه مسوولان کشوري و استانی به طور مستمر در تلاش براي فراهم نمودن زیر ساخت ها مانند آب ، برق ، گاز، تلفن و سایر
امکانات بوده و هستند اما افزون بر تامین این نیازها آنچه متقاضیان مسکن مهر به واسطه شرایط شغلی طلب می کردند، راه اندازي
مترو در شهرجدید هشتگرد بود که با توجه به شرایط تحریمی و محدودیت مالی دولت احتمال تکمیل این پروژه در شرایط کنونی

 
کشور قابل تصور نبود. 

در این وضعیت شکننده مالی بود که تلاش دولتمردان نتیجه داد و به دور از هیاهوي تبلیغاتی خط ریلی گلشهر به طول حدود 40

 
کیلومتر به شهر جدید هشتگرد شهرستان ساوجبلاغ متصل شد. 

سرانجام رییس جمهوري در دهم دي ماه 98 با حضور در شهرجدید هشتگرد و افتتاح این طرح به سال ها انتظار مردم براي داشتن
حمل و نقل ارزان ، ایمن و آسان پایان داد ، طرحی که البته اکنون روند توسعه اي پیدا کرده و مجریان درصدد هستند تا غرب استان

 
البرز و ساکنان شرقی استان قزوین را نیز خدمات رسانی کنند. 

 
 

 
تهران 

فاضلاب جنوب و غرب تهران؛ سال هفتم عبور از خان هفتم عنوان گزارش خبرنگار تهران است که موضوع به پایان رسیدن چالش
هاي فاضلاب غرب و جنوب تهران براي خدمات رسانی به 2 میلیون و 100 هزار نفر پس از هفت سال انتظار را با راه اندازي تصفیه

 
خانه فاضلاب مورد بررسی قرار داده است. 

در این گزارش می خوانیم: کارشناسان می گویند که تصفیه خانه فاضلاب "فیروز بهرام" یکی از بزرگترین تصفیه خانه هاي فاضلابی
کشور و خاورمیانه در مساحتی حدود 60 هکتار است که مناطق 1، 2، 3، 5، 6، 10، 11، 17، 18، 21 و 22 و کل منطقه 9 را زیر

 
پوشش قرار می دهد. 

این تصفیه خانه از سال 96 در چهار مدول و تونل انتقال فاضلاب آن از سال 93 به طول 12 کیلومتربه قطر سه متر به روش مکانیزه

 
از 30 متري جی شروع شد و به سمت بلوار معلم، بزرگراه آزادگان و در نهایت به اراضی روستاي فیروز بهرام به تصفیه خانه می رسد. 

با بهره برداري از این طرح، فاضلاب مناطق غرب و جنوب غرب تهران به تصفیه خانه فیروز بهرام منتقل می شود و پس از تصفیه،
براي مصارف صنعتی و کشاورزي قابل استفاده است تصفیه خانه اي که به اعتقاد کارشناسان، نه تنها مشکل فاضلاب مردم جنوب و



 
غرب تهران را برطرف می کند بلکه به داد سفره هاي زیرزمینی و کاهش فرونشست ها نیز خواهد رسید. 

 
 

 
فارس 

تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي کازرون فارس در جلسه 29 دي ماه 99 شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه

 
اقتصادي، نشان از عزم دولت در رونق دادن به فعالیت هاي تولیدي و توسعه صادرات در این شهرستان در سال جهش تولید دارد. 

یکی از مهمترین ابزارهاي لازم براي توسعه صادرات، جهش تولید، ایجاد اشتغال، جذب سرمایه گذاري و توسعه هر منطقه، ایجاد

 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادي دانسته شده است. 

همچنین گفته شده کارکرد مناطق ویژه اقتصادي در تولید ناخالص داخلی و صادرات غیرنفتی چنان است که می توان آن را به عنوان

 
یکی از مهمترین عوامل رشد و توسعه اقتصاد پایدار تلقی کرد. 

ایجاد منطقه ویژه اقتصادي در کازرون در سال 1389 به تصویب هیات دولت رسید و شرکت شهرك هاي صنعتی فارس به عنوان
متولی اجراي آن انتخاب شد و فرآیند راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون از سال 1393 در دستور کار قرار گرفت و تاکنون نیز

 
زیرساخت هایی براي راه اندازي آن فراهم شده است. 

تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي کازرون می تواند آغازي براي واگذاري زمین به متقاضیان، ایجاد اشتغال و توسعه صادرات در
این منطقه باشد، موضوعی که خبرنگار ایرنا در شیراز دستمایه تهیه گزارشی با عنوان تصویب منطقه ویژه اقتصادي کازرون و امید به

 
اشتغالزایی در فارس قرار داده است. 

در ادامه این گزارش به ظرفیت هاي کازرون براي توسعه صادرات اشاره شده و آمده است: منطقه ویژه اقتصادي کازرون 77 هکتار
است که با تصویب طرح جامع آن، می تواند با توجه به نزدیکی به بندرها در توسعه محصولات صادرات محور این شهرستان، نقش
بسزایی داشته باشد و با راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون دیگر نیاز نیست صادرکنندگان بخواهند از گمرك شیراز محصولات

 
خود را صادر کنند. 



 
 

 
کهگیلویه و بویراحمد 

اجراي طرح هاي عمرانی ، اقتصادي و محرومیت زدایی در حوزه هاي مختلف در شهرستان هاي محروم کهگیلویه، بهمئی، چرام و

 
لنده و توجه ویژه دولت تدبیر و امید در تسریع روند اجرایی طرح ها ، این شهرستان هاي چهارگانه را بر مدار توسعه قرار داده است. 

گزارش مرکز یاسوج با عنوان توسعه کهگیلویه با اجراي طرح هاي زیربنایی و محرومیت زدایی به همین موضوع پرداخته و نوشته
است: شهرستان هاي چهارگانه کهگیلویه، بهمئی، چرام و لنده با بیش از 250 هزار نفر جمعیت جزو مناطق محروم استان کهگیلویه و

 
بویراحمد و کشور در زمینه هاي مختلف هستند. 

این چهار شهرستان محروم از شهرستان هاي 9 گانه استان کهگیلویه و بویراحمد هستند که با محرومیت و توسعه نیافتگی دست به
گریبان بوده اند و دولت تدبیر و امید با سرمایه گذاري فراوان تلاش کرده است این مناطق را از محرومیت خارج و بر مدار توسعه

 
یافتگی قرار دهد. 

در اوایل دولت تدبیر و امید، با همکاري نمایندگان مجلس ، بنیاد علوي و تلاش بی وقفه دولت، طرح هاي عمرانی زیادي در بخش

 
هاي مختلف در این شهرستان ها کلنگ زنی شد تا غبار محرومیت از چهره آنها زدوده شود. 

آغاز عملیات اجرایی پتروشیمی دهدشت، طرح آبرسانی به چهار شهر دهدشت، چرام ، لنده و سوق، طرح آبرسانی به پنج هزار هکتار
از اراضی حومه غربی دهدشت، پروژه ملی جاده پاتاوه -دهدشت، کارخانه سیمان سپو، نیروگاه 500 مگاواتی برق کهگیلویه، سد
کوهبرد و بند خاکی سرپري، جاده لنده به تشان، برق رسانی و ایستگاه برق، فاضلاب شهري و بیمارستان لنده، تجهیز کارگاه معدن
فسفات چرام و بیمارستان 32 تختخوابی لنده از جمله طرح هایی هستند که در دولت تدبیر و امید و با حضور مسئولان کشوري و

 
استانی روند اجرایی آنها در این سالها شتاب بیشتري گرفته است. 

بیشتر این طرح ها بیش از 10 تا 15 سال از کلنگ زنی آنها می گذشت ولی هم اکنون روند اجرایی این پروژه ها با سرعت خوبی در

 
حال اجراست. 

متقاضیان مسکن مهر دهدشت عید 1400 شیرین کام می شوند عنوان گزارشی است از تلاش هاي دولت دوازدهم براي سامان دادن
به زیرساخت هاي آب ، برق و فاضلاب در مسکن هاي مهر در سراسر کشور یکی پس از دیگري به بار نشسته و با برنامه ریزي

 
مسئولان استانی و شهرستانی ، مسکن مهر 912 واحدي دهدشت تکمیل و کام متقاضیان در آغاز سال جدید شیرین می شود. 



در بخشی از این مطلب می خوانیم: ساماندهی پروژه هاي پراکنده و نیمه تمام مسکن مهر هرکدام با وضعیت و مشکلات خاص در
شهرهاي بالاي 25 هزار نفر کشور از جمله کهگیلویه و بویراحمد مشکلی بوده که در سطح ملی دولت یازدهم و دوازدهم با آن مواجه

 
بوده است. 

طرح 912 واحدي مسکن مهر دهدشت به عنوان یکی از پروژه هاي کاربردي دولت براي خانه دار شدن اقشار مختلف مردم به
خصوص قشر محروم جامعه هر چند در سالهاي گذشته به کندي پیش رفت ولی با تدبیر دولت مردان همه واحدهاي ان تا پایان سال

 
جاري تکمیل و در اختیار متقاضیان قرار خواهد گرفت. 

هر چند مدیریت هاي چندگانه طرح مسکن مهر از چالش هاي مهم در نحوه اجرا بود که دولت فعلی به خوبی این موضوع را

 
ساماندهی کرد و اکنون با مدیریت و نظارت مسکن راه و شهرسازي تحت یک مدیرت واحد قرار گرفته است. 

تکمیل و به فرجام رساندن مسکن مهر با انبوهی از نارسایی ها بدون شک برگ برنده اي براي دولت و با برنامه ریزي هاي مسئولان
استانی و شهرستانی اقدام ها و گام هاي مثبت و امیدوارکننده اي نسبت به ساماندهی و واگذاري واحدهاي مسکن مهر تا پایان سال

 
جاري در این شهرستان اندیشیده شده است. 

 
 

 
گیلان 

صادرات غیرنفتی گیلان در آستانه عبور از 600 میلیون دلار عنوان گزارشی از مرکز گیلان است که در بخشی از آن آمده است:
صادرات 600 میلیون دلار کالاي غیرنفتی براي سال جهش تولید در گمرکات گیلان هدفگذاري و برنامه ریزي شده بود و تا بهمن ماه
591 میلیون دلار آن تحقق یافته است و بنا بر ارزیابی اداره کل گمرك آستارا میزان صادرات استان تا پایان سال از مرز رقم تعیین

 
شده عبور خواهد کرد. 

گیلان در حاشیه دریاي خزر، مرز جمهوري آذربایجان و نزدیک به بازار اوراسیا با داشتن بنادر فعال و مرزهاي زمینی، دریایی و ریلی
با خارج از کشور، موقعیت مناسبی براي توسعه صادرات غیرنفتی در کشور دارد و برنج، چاي، زیتون، گیاهان دارویی، بادام زمینی و
کیوي از محصولات با کیفیت این استان به شمار می آیند و فعالیت شبانه روزي گمرکات آن، زمینه صادرات کالاهاي غیرنفتی و

 
بخصوص محصولات کشاورزي استان هاي مجاور را نیز فراهم کرده است. 



 
 

 
مازندران 

شاخص برخورداري از آب آشامیدنی سالم در روستاهاي مازندران که در گذشته حدود 9 درصد با میانگین کشوري فاصله داشت، در
دولت یازدهم و دوازدهم با اجراي 279 پروژه آبرسانی و صرف هزینه سه هزار میلیارد ریالی گوي سبقت را حتی از میانگین کشوري

 
گرفته است. 

بنابر آمارهاي رسمی در سال 92 میانگین شاخص بهره مندي روستاییان کشور از آب آشامیدنی سالم 78 درصد بود، در حالی که این
میزان با اختلاف 9 درصدي براي روستانشینان مازندرانی رقم 69 درصد را داشت. مسئله اي که بخش قابل توجهی از روستاییان یکی

 
از پرآب ترین و پر باران ترین استان کشور را از برخوداري آب سالم محروم می کرد. 

اما طی سالهاي فعالیت دولت تدبیر و امید و با انجام پروژه هاي زیربنایی در حوزه ایجاد شبکه توزیع و انتقال آب ، شاخص بهره مندي

 
روستاییان مازندران از آب سالم نه تنها به سطح مناسبی ارتقا یافت، بلکه حتی از شاخص کشوري نیز 2 درصد پیشی گرفت. 

این مطلب بخشی از گزارش رفع تشنگی روستاهاي مازندران با سرمایه گذاري سه هزار میلیارد ریالی از مرکز ساري است که در ادامه
آن می خوانیم: شرکت آب و فاضلاب مازندران براي رسیدن به این شاخص مطلوب در حوزه آب آشامیدنی سالم روستاهاي مازندران
در زمان فعالیت دولت تدبیر و امید پرونده اجراي شبکه آبرسانی به 279 روستا را به بهره برداري رساند که با اجراي این طرح ها 709

 
روستا که شامل 24 درصد روستاهاي استان و 29 درصد روستاهاي بالاي 20 خانوار است را برخوردار از نعمت آب سالم کرد. 

 
 



 
مرکزي 

مرکز ایرنا در استان مرکزي نیز در راستاي انتشار اقدامات مهم دولت تدبیر و امید براي تحقق جهش تولید اقدام به تهیه گزارشی با
عنوان صنعت برق و روشناي امید در استان مرکزي کرده است که در آن وضعیت برق این نقطه از کشور مورد بررسی قرار گرفته

 
است. 

در مقدمه این مطلب آمده است: استان مرکزي با 29 هزار کیلومتر مربع وسعت و 760 هزار مشترك برق از جمله مناطق صنعتی
کشور محسوب می شود و از ابتداي فعالیت دولت تدبیر و امید تاکنون خدمات مختلفی در راستاي توسعه صنعت برق این استان

 
صورت گرفته است. 

31 درصد از مشترکان بخش خانگی استان مرکزي مشمول طرح ملی برق امید و ظرفیت 10 برابري استفاده از انرژي هاي نو در

 
استان مرکزي مهمترین عناوین این گزارش را دربرمی گیرد. 

 
 

 
هرمزگان 

بندر تاریخی لنگه به عنوان فعال ترین بندر ترانزیتی ایران و درگاه تجارت کشورهاي آسیاي میانه نقش اساسی در توسعه ترانزیت و
صادرات و واردات کالا داشته است و بزودي قرار است با اجراي برنامه ها و طرح هاي بزرگ بندري در دولت تدبیر وامید به یکی از

 
بندرهاي بزرگ ایران تبدیل شود. 

در این رابطه مرکز ایرنا در هرمزگان با انتشار گزارشی با عنوان "لنگه " فعال ترین بندر ترانزیتی ایران در کانون توجه دولت به تشریح

 
ظرفیت هاي این بندر و اقدامات دولت پرداخته که در ادامه به بخشی از آن اشاره می شود: 

توسعه بندرگاه هاي هرمزگان در دولت تدبیر و امید شدت گرفته و هر روز خبري از بهره برداري از طرح هاي مهم بندري در شرق،
مرکز و غرب استان می رسد و شور و شوق براي بکارگیري از ظرفیت هاي بندري نشان می دهد که براي آینده کشور بسیار مهم و

 
ارزشمند است. 

بندرلنگه نیز که هفت بندر تجاري و مسافري غرب هرمزگان را راهبري می کند؛ درچهار دهه اخیر به بندر ترانزیت خودرو به
کشورهاي آسیاي میانه تبدیل شد و درسال جاري نیز باتوجه ویژه دولت با توسعه پسکرانه این بندر می رود تا در ردیف بندرهاي



 
پرترافیک کشور قرار گیرد. 

بندرلنگه باتوجه به موقعیت راهبردي جغرافیایی و داشتن کمترین فاصله دریایی با بنادر کانونی منطقه از جمله بنادر امارات متحده
عربی، در زمره فعال ترین بنادر ترانزیتی ایران قرار گرفته است که علاوه بر ترانزیت کالا و مسافر، فعالیت صادراتی، وارداتی و کاپوتاژ را

 
هم پشتیبانی می کند. 

در زمان حاضر موقعیت مناسب جغرافیایی و توانمندي هاي ناوگان ترابري، تفکیک اسکله تخلیه و بارگیري خودرو از دیگر کالاها،
کاهش هزینه هاي حمل ونقل دریایی، حذف زمان انتظار شناورهاي ترانزیتی، ارائه خدمات 24 ساعته تمامی عملیات هاي دریایی و
بندري و افزایش پسکرانه هاي مورد استفاده، کاهش تشریفات اداري، بهره برداري از سکوي ویژه بارگیري خودرو و تکیه بر توان
نیروي انسانی جوان، متخصص و کارآمد در کنار همدلی و وحدت روحیه ارگان هاي همکار سبب شده تا فعالیت هاي ترانزیتی در این

 
بندرمهم و تاریخی کشور رونق بگیرد. 

 
 

 
برچسب ها 

 
- گمرك بازرگان 

 
- توسعه ایران 

 
- دولت تدبیر و امید 

 
- جهش تولید 

 
- مرز بازرگان 

 
- کازرون 

 
- صادرات غیر نفتی 

 
پروندهٔ خبري 

 
- وعده هایی که تحقق یافت 
- سال 99؛ سال جهش تولید



ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار

منبع: روزنامه کسب و کارشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش کسب و کار نیوز، امروز در کشور با چالش اقتصادي و بیکاري جوانان تحصیلکرده روبه رو هستیم و  بیسیاري از
فارغ التحصیلان به دلیل فقدان مهارت و عدم بهره مندي از آموزشهاي مهارتی در دوران تحصیل یا ارتباط ضعیف دانشگاه و

صنعت در یک رشته نامرتبط مشغول به کار شده و یا از ... The post ورود سالانه ...

کسب و کار نیوز - بر اساس گزارشها، دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان

 
دانشگاهی تشکیل می دهند. 

به گزارش کسب و کار نیوز، امروز در کشور با چالش اقتصادي و بیکاري جوانان تحصیلکرده روبه رو هستیم و  بیسیاري از فارغ
التحصیلان به دلیل فقدان مهارت و عدم بهره مندي از آموزشهاي مهارتی در دوران تحصیل یا ارتباط ضعیف دانشگاه و صنعت در یک
رشته نامرتبط مشغول به کار شده و یا از معضل بیکاري رنج می برند. زمانی که فارغ التحصیلان وارد بازار کار می شوند شاید اطلاع
کمی از مسایل مربوط به محیط کار داشته باشند در حالی که اگر به موضوع مهارت به شکل هدفمند بپردازیم و بازنگري در نظام
آموزش و تحول در حوزه صنعت، مهارت و تقاضاي بازار به وجود آید زمینه تربیت نیروهاي خلاق و ماهر براي جامعه به وجود می آید.

به گفته کارشناسان، افرادي که از تحصیل فارغ می شوند باید مهارت هاي کار را بیاموزند و از این طریق به سمت توانمندي اقتصادي

 
و اشتغال گام بردارند. 

مطابق گزارش هاي مرکز آمار در پاییز امسال سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران 40.2 درصد بوده است.
این سهم در بین زنان نسبت به مردان و نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی افزایش یافته است. علاء الدین ازوجی ـ مدیرکل دفتر
سیاست گذاري و اشتغال وزارت کار می گوید: در حال حاضر دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها

 
را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل می دهند. 

 
به گفته وي سالانه بین 600 هزار تا 700 هزار نفر نیروي جدید کار به بازار وارد می شوند. 

آنطور که ازوجی گفته سیاست گذاري اشتغال وزارت کار بر
اساس تبصره 18 بودجه، حفظ اشتغال، توسعه کسب و کار و
برنامه هاي بهبود وزارت کار است و بر اساس این تبصره از سال

 
1396 تا 1399  سالانه 450 هزار شغل ایجاد شده است. 

از نگاه بسیاري از کارشناسان پیوند فعالیت هاي آموزشی و
پژوهشی با بخش صنعت براي تربیت و پرورش نیروهاي ماهر و
خلاق و آشنا با فرهنگ کار از دیرباز مورد توجه بوده است؛



ارتباط دانشگاهیان و صنایع به این دلیل از اهمیت بالایی برخوردار است که می تواند در نرخ اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی

 
اثرگذار باشد و آن را تا حد زیادي کاهش دهد. 

در حال حاضر دلیل اصلی بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نه به دلیل فقدان شغل، بلکه در بسیاري زمینه ها نبود مهارت لازم بوده

 
است. 

بیشتر تحصیل کردگان به دلیل عدم گذراندن دوره هاي مهارتی و عملی، توان ورود به بازار کار را ندارند و این ضعف به عدم اتصال
بنگاه هاي اقتصادي و مراکز دانشگاهی با یکدیگر بر می گردد در صورتی که اگر دانشجویان در کنار تحصیلات دانشگاهی، از

 
آموزشهاي مهارتی بهره مند شوند، روحیه کارآفرینی در آنها ایجاد می شود. 

کارشناسان بر این باورند که دانشگاه و صنعت مکمل یکدیگر درحوزه اشتغال به شمار می روند و پیوند میان صنعت و دانشگاه موجب
اشتغالزایی دانش آموختگان می شود. به طور حتم با تربیت دانشجویان ماهر و کارآفرین و جذب آنها در بنگاهها و صنایع معضل

بیکاري و اشتغال در کشور زودتر برطرف خواهد شد.



افتتاح طرح هاي زیربنایی محور سفرهاي دولتمردان به استان ها

منبع: ایرناشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/11/11

استان ها - ایرنا - قطار توسعه استان ها با وجود مشکلات ناشی از تحریم و کرونا همچنان در حال حرکت است، توسعه اي
که با اجراي طرح هاي زیربنایی شتاب بیشتري به خود گرفته و در کنار دیگر توانمندي هاي مناطق مختلف کشور بر تابلوي

افتخارات این مرز و بوم می افزاید.

 استان ها - ایرنا - قطار توسعه استان ها با وجود مشکلات
ناشی از تحریم و کرونا همچنان در حال حرکت است، توسعه اي که با اجراي طرح هاي زیربنایی شتاب بیشتري به خود گرفته و در

 
کنار دیگر توانمندي هاي مناطق مختلف کشور بر تابلوي افتخارات این مرز و بوم می افزاید. 

سفر اعضاي هیات دولت به استان هاي مختلف، افتتاح پروژه هاي پویش «هر هفته الف -ب- ایران» و افتتاح طرح هاي مربوط به

 
پنجشنبه هاي افتتاح، مهمترین رویدادهاي توسعه اي دولت در استان ها در بازه زمانی چهارم تا دهم بهمن ماه بود. 

در هفته اي که گذشت 23 پروژه در حوزه هاي آب و برق به ارزش 686 میلیارد تومان در استان هاي زنجان، سمنان، قم و اصفهان به

 
صورت ویدئوکنفرانس با سخنرانی رضا اردکانیان وزیر نیرو و افتتاح شد. 

 
بهره برداري از حفاظت از آب و خاك در استان هاي مختلف 

در چهل و سومین هفته افتتاح پنجشنبه ها، با حضور رییس جمهوري و به صورت ویدئو کنفرانس پروژه هاي زهکشی، آبخیزداري و
منابع طبیعی به ارزش پنج هزار و 610 میلیارد تومان با اشتغالزایی براي 105 هزار و 771 نفر در استان هاي مختلف به بهره برداري

 
رسید. 

آیین افتتاح این طرح ها به صورت نمادین در ارتباط زنده با استان هاي گلستان، اردبیل و خوزستان افتتاح شد که شامل اجراي شبکه
آبیاري و زهکشی در 25 هزار هکتار از اراضی غرب و شمال غربی کشور، اجراي 78 هزار هکتار زهکشی اراضی استان گلستان و سه

 
هزار و 569 پروژه منابع طبیعی و آبخیزداري در سراسر کشور بود. 



 
 

 
سفر مونسان به یزد 

علی اصغر مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیز در هفته یاد شده سفري دو روزه به استان یزد داشت و ضمن
افتتاح طرح احیاي قنات جهانی شهر زارچ و آسیاب آبی وزیر و نیز هشت پایاب احیا شده در مسیر این سازه آبی، چند طرح

 
گردشگري و گرمخانه مسجد جامع کبیر یزد را نیز افتتاح کرد. 

افتتاح چند طرح گردشگري. بازدید از بافت تاریخی یزد، افتتاح گرمخانه مسجد جامع کبیر، بازدید از چند اقامتگاه بوم گردي و سفر

 
به شهرستان اردکان از دیگر برنامه هاي سفر 2 روز مونسان به یزد بود. 

 
 

 
سفرهاي مسوولان در یک نگاه 

برنامه سفرمحور سخنانمسوولاستان

یزد
 
علی اصغر مونسان 

وزیر میراث فرهنگی،
صنایع دستی و

گردشگري

کرونا به گردشگري کشور بیش
از 14 هزار میلیارد تومان

 
خسارت وارد کرد 

 

افتتاح طرح هاي گردشگردي، نشست با تشکل هاي
گردشگردي استان و سفر به شهرستان هاي اردکان و

مهریز



مازندران
 
سعید اوحدي 

رییس بنیاد شهید و امور
ایثارگران

100 هزار میلیارد ریال از
مطالبات جانبازان و ایثارگران

 
پرداخت شد 

 

بررسی مشکلات خانواده شهدا و ایثارگران و ساماندهی
گلزار شهدا

 مرکزي
سورنا ستاري 

معاون علمی و فناوري
ریاست جمهوري

پارك علمی و فناوري سرزمین
ایرانیان زرندیه حمایت مالی

 
می شود 

 

بازدید از عملیات احداث شهر علم و فناوري سرزمین
ایرانیان در شهرستان زرندیه

خراسان
جنوبی

 
حجت االله میرزایی 

معاون امور اقتصادي
وزارت تعاون، کار و رفاه

اجتماعی

وضعیت اشتغال 10 استان از

 
نزدیک بررسی می شود 

 

بازدید از طرح هاي اشتغال زا و بررسی توسعه اشتغال
استان

 خوزستان
اسماعیل نجار 

رییس سازمان مدیریت
بحران کشور

حل مشکل آبگرفتگی بندرامام
خمینی(ره) نیازمند طرح جامع

 
است 

 

بازدید از مناطق بندر امام خمینی (ره) و بررسی
مشکلات آن

خراسان
جنوبی

 
عیسی منصوري 

معاون توسعه کارآفرینی و
اشتغال وزیر تعاون، کار و

رفاه اجتماعی

اتمام پروژه هاي نیمه تمام

 
اولویت دولت است 

 
بررسی طرح هاي کارآفرینی وزارت تعاون در استان

 اصفهان
معصومه ابتکار 

معاون رییس جمهوري در
امور زنان و خانواده

هشت هزار مدیر زن در دولت

 
یازدهم و دوازدهم اضافه شدند 

 
 
بازدید از مرکز فنی و حرفه اي 

نشست با زنان کارآفرین

اصفهان
(کاشان)

 
حمید رضا جانباز 

مدیرعامل شرکت آب و
فاضلاب کشور

آبرسانی به 12426 روستاي
کشور در هفت سال اخیر انجام

 
شد 

 

بهره برداري از پنج طرح آب و فاضلاب شهري و
روستایی در منطقه کاشان

اصفهان

 
جلال بهرامی 

معاون ساخت و توسعه
آزادراه هاي شرکت
ساخت و توسعه
زیربناهاي حمل و نقل

کشور

بروکراسی اداري نباید مانع
اجراي طرح هاي عمرانی در

 
کشور شود 

 

بررسی روند ساخت قطعه سوم آزادراه شرق اصفهان

 ایلام
محمد نصیري 

رییس سازمان داوطلبان
جمعیت هلال احمر

سه هزار و 500 خانه هلال در

 
کشور فعال است 

 
افتتاح پایگاه جمعیت هلال احمر شهر ایلام

بازدید از شهرك دام شهرستان چگنیشهرك دامپروري چگنی تاحاتم شاه کرمی لرستان



معاون روابط کار وزارت
تعاون، کار و رفاه

اجتماعی

پایان سال وارد مدار تولید می

 
شود 

 

گلستان
 
قاسم احمدي لاشکی 

معاون حقوقی و امور
مجلس وزارت آموزش و

پرورش

امسال افزون بر 25 هزار معلم
جذب آموزش و پرورش می

 
شوند 

 

-

 اصفهان
محسن حاجی میرزایی 
وزیر آموزش و پرورش

اعتبارات دولتی در توسعه و
نوسازي مدارس 4 برابر شده و
به سه هزار و 300 میلیارد

 
تومان رسیده است. 

 

 
بازدید از مرکز تحقیقات معلمان 

 
دیدار با روساي ادارات آموزش و پرورش 

بهره برداري از مجتمع آموزشی دختران چهارباغ مدرسه
شکراالله فرقدانی

خراسان
شمالی

 
علی رسولیان 

مدیرعامل سازمان صنایع
کوچک و شهرك هاي

صنعتی ایران

آمارها از رشد تولید در کشور

 
حکایت دارد 

 

شرکت در نشست تخصصی مدیران صنایع مستقر در
شهرك هاي صنعتی خراسان شمالی

لرستان
 
حاتم شاکرمی 

معاون روابط کار وزارت
تعاون، کار و رفاه

اجتماعی

410 میلیارد تومان به طرح
هاي عمرانی لرستان اختصاص

 
یافت 

 

شرکت در نشست کارگروه اشتغال لرستان

البرز
 
علی اصغري مهرآبادي 

قائم مقام وزارت راه و
شهرسازي در امور مسکن

مهر

چهار میلیون واحد مسکن مهر

 
در کشور واگذار شد 

 
بازدید از مسکن مهر شهرجدید هشتگرد

 همدان
منصور غلامی 

وزیر علوم، تحقیقات و
فناوري

45 پارك علم و فناوري در

 
کشور ایجاد و فعال شده است 

 

شرکت در جلسه شوراي برنامه ریزي و توسعه و اقتصاد
مقاومتی استان همدان

آذربایجان
غربی(مهاباد)

 
مسعود علایی 

مجري سامانه ها نوین
آبیاري وزارت

جهادکشاورزي

امسال 75 هزار هکتار از اراضی
کشاورزي به سیستم نوین

 
آبیاري مجهز شده است 

 

اجراي طرح سامانه هاي نوین آبیاري در زمین هاي
کشاورزي

 قم
بهروز کمالوندي 

سخنگوي سازمان انرژي

 
اتمی کشور 

ذخایر اورانیوم 20 درصدي

 
ایران به 17 کیلوگرم رسید 

 

بازدید رییس مجلس شوراي اسلامی و رییس سازمان
انرژي اتمی کشور از سایت هسته اي شهید

علیمحمدي(فردو)

 فارس
عبدالناصر همتی 

رییس کل بانک مرکزي

از کاهش نرخ ارز استقبال می

 
کنیم 

 

نشست شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی
استان فارس



اصفهان
عباس تابش رییس
سازمان حمایت از مصرف
کنندگان و تولیدکنندگان

هیچ مشکلی براي تامین
مایحتاج شب عید نیست

شرکت در جلسه تنظیم بازار این استان، از سه واحد
منتخب نمونه ملی در زمینه رعایت حقوق مصرف
کنندگان تجلیل و به طور میدانی از چند فروشگاه

بزرگ در سطح شهر بازدید کرد

آذربایجان
غربی

 
احمد لاهیجان زاده 

 
معاون دریایی و تالاب
هاي سازمان حفاظت

 
محیط زیست 

 

70 درصد تالاب هاي کشور

 
احیا شده است 

 

بازدید از روند اجرایی طرح هاي انتقال آب به دریاچه
ارومیه در جنوب استان و تصفیه خانه هاي ارومیه و
محیط بانی رشکان که مرکز آینده پژوهی درآن احداث

می شود

هرمزگان
سیستان و

بلوچستان

 
محمد راستاد 

مدیرعامل سازمان بنادر و
دریانوردي

لنج داران از تخفیف 75
درصدي عوارض بندري

 
برخوردار شدند 

60 شناور داخلی تا پایان

 
امسال ساخته می شود 

 

-بازدید از سواحل گردشگري درك، اسکله چندمنظوره
جُد، اسکله صیادي شهید رجایی و موج شکن

 
چندمنظوره گوردیم کنارك 

 
-بازدید از بنادر شرق هرمزگان اعم از تیاب، کلاهی،

کرگان و سیریک

 
برچسب ها 

 
- دولت تدبیر و امید 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- افتتاح طرح 

 
- جهش تولید 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



پاسخگویی به مشکلات ایثارگران اولویت مهم خدمت رسانی در بنیاد است

شماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/11/11
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان مازندران پس از حضور در مرکز سامد گفت: یکی از اولویت هاي مهم خدمت
رسانی در بنیاد، پاسخگویی به مشکلات ایثارگران است.

به گزارش «ایثار»، هدایت مظلومی شنبه 11 بهمن ماه با
حضور در مرکز سامد از طریق تلفن 111 پاسخگوي
مشکلات خانواده هاي شهدا، جانبازان و آزادگان استان بود
و گفت: یکی از اولویت هاي مهم خدمت رسانی در بنیاد،
پاسخگویی است و این رویکرد با هدف رفع مشکل جامعه

 
هدف صورت می گیرد. 

وي افزود: مسائلی که از سوي ایثارگران از طریق تلفن
111 سامانه الکترونیکی ارتباط مردم و دولت مطرح شد ضمن ثبت در سیستم، بلافاصله از طریق بنیادهاي تابعه مورد پیگیري و

 
رسیدگی قرار می گیرد . 

مظلومی خدمتگزاري به ایثارگران را رسالت این بنیاد عنوان کرد و گفت: با توجه به شرایط کرونایی و عدم مراجعه حضوري ایثارگران
عزیز به بنیاد، مرکز سامد، پل ارتباطی مهم میان بنیاد و جامعه معزز ایثارگري محسوب می شود و این امکان را به ایثارگر می دهد تا

 
در منزل از طریق تلفن با مسئولان بنیاد تماس گرفته و مسائل خود را مطرح کنند. 

مدیرکل بنیاد استان مازندران گفت: با هماهنگی استانداري این بستر ارتباطی فراهم شد تا در مرکز سامد، مهمترین مسائل و دغدغه

 
هاي خانواده هاي معظم شهدا، جانبازان و آزادگان را در حوزه هاي خدمت رسانی مورد پیگیري قرار دهیم. 

مظلومی گفت: در این ارتباط تلفنی، موضوع مسکن، حق پرستاري، اشتغال فرزندان شاهد و ایثارگر، درمان، آموزش، بیمه، وام خود
اشتغالی، تسهیلات تبدیل وضعیت فرزندان شاهد و ایثارگر و شرایط برقراري حقوق کمیسیون پزشکی مورد بررسی قرار گرفته است.
حسب دستور مهندس اوحدي معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران، پاسخگویی به صورت تلفنی به خانواده هاي
شهدا، جانبازان و آزادگان شکل وسیع تري گرفته و در طول هفته با سرعت و جدیت استمرار دارد تا خللی در امور مربوط به خدمت

 
رسانی به ایثارگران ایجاد نشود. 

انتهاي پیام/



فعالیت 29 صندوق خرد زنان روستایی در رودبار

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/11/11

29 صندوق خرد زنان روستایی با 710 عضو در رودبار فعال است.

 
29 صندوق خرد زنان روستایی با 710 عضو در رودبار فعال است. 

به گزارش خبرنگار ما ؛ مدیر جهاد کشاورزي رودبار گفت: 29 صندوق خرد زنان
روستایی با 710 عضو و سرمایه گذاري 120 میلیون تومانی در این شهرستان فعال

 
است. 

سروش ابراهیمی با اشاره به نقش زنان در توسعه بخش کشاورزي ، فعالیت هاي آموزشی و ترویجی در حوزه توانمندسازي زنان
روستایی، افزود: سازماندهی بانوان فعال بخش کشاورزي در قالب تشکل هاي اقتصادي از قبیل صندوق هاي اعتبارات خرد زنان
روستایی، منجر به توانمندسازي اجتماعی و اقتصادي آن ها شده و مسیر اشتغال پایدار و رونق کسب و کارهاي خرد روستایی را هموار

 
می کند. 

وي گفت: براي حفظ تولید کنندگان در مناطق روستایی بهترین و موثرترین راهکار حفظ بنیان خانواده و ایجاد شغل و انگیزه در
منطقه است و این طرح تاکنون با ایجاد اشتغال براي 520 نفر از زنان تلاشگر روستایی ، توانسته به هر دو مهم دست یابد. نخستین

صندوق خرد زنان روستایی شهرستان رودبار در سال 1398با 25 عضو و یک و نیم میلیون تومان سرمایه فعالیت خود را آغاز کرد.



استارت آپ سلامت دیجیتال در اهواز تا فروردین ماه سال آینده ادامه دارد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون فناوري و تحقیقات دانشگاه علوم پزشکی جندي شاپور اهواز گفت: رویداد استارت آپی سلامت دیجیتال از 10 بهمن
ماه آغاز شد و تا فروردین ماه سال آینده ادامه خواهد داشت.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اهواز، مهدي احمدي مقدم معاون فناوري و تحقیقات
دانشگاه علوم پزشکی جندي شاپور اهواز با اشاره به
برگزاري رویداد استارت آپی سلامت دیجیتال با همکاري
سازمان جهاد دانشگاهی خوزستان گفت: این رویداد با
هدف افزایش مهارت هاي فردي و تیمی دانشجویان در

دنیاي کسب و کار حوزه سلامت، ایجاد انگیزه و رغبت در دانشجویان جهت خلق ایده، ارتقاي ایده هاي اولیه در طول برگزاري استارت

 
آپ، ایجاد فضاي کارآفرینی در حوزه سلامت الکترونیک و جذب سرمایه در حوزه سلامت دیجیتال اجرا می شود. 

او افزود: این رویداد در 2 محور اصلی بهبود سبک زندگی و بهبود تشخیص و مراقبت سلامت برگزار خواهد شد که در بخش تشخیص
و مراقبت سلامت تاکید بر تولید نرم افزار ها و اپلیکیشن هاي مرتبط با تشخیص بیماري مبتنی بر داده ها، تشخیص مبتنی بر هوش

 
مصنوعی و پایش علایم حیاتی خواهد بود. 

احمدي مقدم اظهار داشت: در بخش بهبود سبک زندگی نیز ایده هایی در زمینه تولید نرم افزار ها و اپلیکیشن هاي مرتبط با تغذیه،
ورزش، خواب، کنترل تنش و استرس، پیشگیري از چاقی، پیشگیري از بیماري هاي قلبی و عروقی، دیابت و پوکی استخوان، بهبود

 
سبک زندگی سالمندان و بیماران دیابتی، ترك عادت هاي زیان آور در حوزه سلامت و مدیریت زمان ارائه شده است. 

معاون فناوري و تحقیقات دانشگاه علوم پزشکی جندي شاپور اهواز با بیان اینکه رویداد استارت آپی سلامت دیجیتال با از 10 بهمن
ماه آغاز شده و تا فروردین ماه سال 1400 ادامه خواهد داشت، تصریح کرد: از همه دانشجویان علاقه مند دعوت می شود در این

 
رویداد استارت آپی شرکت کرده و در زمینه سلامت دیجیتال تجربه جدیدي کسب کنند. 

این مقام مسئول اذعان داشت: علاقه مندان براي کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام می توانند به نشانی fanosa.ir/event مراجعه و
یا با شماره 15- 06133340614 تماس بگیرند.



بهره برداري از 79 نیروگاه خورشیدي در خراسان جنوبی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/11/11

79 نیروگاه خورشیدي در ایام االله دهه فجر در خراسان جنوبی افتتاح می شود.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان جنوبی، رئیس کارگروه همیاري و تشکل هاي مردمی دهه فجر استان که
متشکل از بنیاد مسکن، هلال احمر، بهزیستی تأیمن اجتماعی و
اوقاف و امور خیریه است با اشاره به اجراي 11 هزار و 780
برنامه وبژه دهه فجر در این ایام در استان، گفت: افتتاح 12 پروژه
سند توسعه درح با اعتبار 29 میلیارد تومان و افتتاح 42 طرح
اشتغال به نیابت از سه هزار و 223 فرصت شغلی از جمله این

 
پروژه ها است. 

رضا سلم آبادي از افتتاح 79 نیروگاه خورشیدي ، توزیع رایگان
685 عدد وسایل گرمایشی بین 685 خانوار ، افتتاح 11 مرکز
نیکوکاري در استان و کمک به گازکشی دو هزار و 690 منزل
مددجوي شهري و روستایی از دیگر برنامه هاي پیش بینی شده

 
در ایام دهه فجر است. 

وي از اعطاي 59 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال و 500 میلیارد ریال تسهیلات متمم مسکن مددجویان خبر داد و گفت: دو هزار و

 
690 خانوار از اعطاي این تسهیلات بهره مند شده اند. 

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی گفت: توزیع 200 سري جهیزیه و تخصیص سه هزار و 55 انشعاب رایگان آب،

 
برق، گاز و عوارض شهرداري از دیگر برنامه ها است. 

وي مراسم از تجلیل مادران زهرایی، برگزاري مسابقات کتابخوانی، برگزاري کارگاه سیره فاطمی، تجلیل از بانوان نمونه فرهنگی و
برگزاري نمایشگاه نقش دستاورد هاي انقلاب اسلامی، سرکشی از خانواده هاي ایتام، دیدار با خانواده هاي شهدا، غبارروبی گلزار
شهداي گمنام، برگزاري میز خدمت در شهر ها و روستاها، راه اندازي هسته هاي کارآفرینی و برگزاري گفتمان بررسی نقش ولایت

 
فقیه در جمهوري اسلامی را از دیگر برنامه هاي ایام االله دهه فجر دانست. 

سلم آبادي اهداي 53 مورد تبلت به دانش آموزان تحت حمایت درمیان و اعطاي 85 فقره تسهیلات براي خرید تبلت به فرزندان
محصول مددجو را از دیگر برنامه هاي دهه فجر برشمرد و گفت: ایجاد پایگاه جمع آوري کمک، برگزاري مسابقه فرهنگی با موضوع

 
دهه سرنوشت ساز و برگزاري جشن و راهپیمایی 22 بهمن از برنامه هاي این ایام است. 

رئیس کارگروه همیاري و تشکل هاي مردمی دهه فجر استان گفت: برگزاري نشست هاي بصیرتی، افتتاح چهار طرح هادي روستایی،



افتتاح 11 مسکن مددجویی، افتتاح 11 پروژه اشتغال مددجویی و افتتاح مراکز مثبت زندگی از برنامه هاي پیش بینی شده دهه فجر

 
سال جاري است. 

وي ارائه خدمات رایگان در مراکز و کلینیک هاي تحت نظارت، افتتاح مرکز جامع درمان و بازتوانی اعتیاد، افتتاح خانه حمایتی
سالمندان، افتتاح خانه کوچک معلولین ذهنی فردوس و افتتاح مرکز مشاوره و خدمات روان شناختی تخصصی ازدواج از دیگر برنامه

 
هاي این ایام است. 

سلم آبادي گفت: توزیع ماسک و مایع ضدعفونی در نماز جمعه، نصب دستگاه تصفیه آب و ساخت سرویس بهداشتی، پاکسازي و غبار

 
روبی اماکن متبرکه، عیادت از بیماران بستري و حضور در پایگاه هاي انتقال خون از دیگر برنامه هاي این ایام است. 

وي با اشاره به اقدامات انجام شده در سال جاري افزود: از ابتداي سال جاري 69 میلیارد تومان تسهیلات کارگشایی اعطا شده است.



32 عنوان برنامه به مناسبت دهه فجر/ از پوئم سمفونی «آینده روشن» تا پویش

«هر خانه یک پرچم»

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به مناسبت چهل و دومین سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی با عنوان «آینده روشن» را تشریح کرد.

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران
برنامه هاي این سازمان به مناسبت چهل و دومین سالگرد
پیروزي انقلاب اسلامی با عنوان «آینده روشن» را تشریح

 
کرد. 

به گزارش قدس آنلاین، سید علیرضا فاطمیان پور معاون
فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه
هاي این سازمان به مناسبت دهه فجر را تشریح کرد و
گفت: همزمان با فرا رسیدن چهل و دومین سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی، بسته برنامه هاي «آینده روشن» را در سه

محور محتوایی تقویت باورهاي عمومی براي امید به آینده انقلاب اسلامی، ترویج و گسترش نمادهاي هویت ملی و افزایش آگاهی

 
مردم از تاریخ انقلاب اسلامی پیش بینی کرده ایم. 

وي افزود: پوئم سمفونی «آینده روشن» یکی از سه گانه اي است که معاونت هنري سازمان فرهنگی هنري در سال 99 طراحی کرده
است. نخستین پوئم سمفونی به نام «سرباز» در نخستین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی رونمایی شد و دومین پوئم سمفونی به

 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می پردازد و با عنوان «آینده روشن» در دهه فجر رونمایی خواهد شد. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري با اشاره به برنامه «سه رنگ سربلندي» گفت: این برنامه به ترویج نماد پرچم و سرود جمهوري
اسلامی ایران می پردازد و در چهار بخش سرود کودك و نوجوان، مسابقه طراحی پوستر ویژه پرچم ایران، مسابقه عکس موبایلی از
نصب پرچم در سطح شهر و مسابقه اجراي نمایش «تاج شاه و کلاه ها» توسط کودکان برگزار می شود. همچنین پویش «متا» به
منظور معرفی مدیر تراز انقلابی پیش بینی شده و مردم در این پویش به معرفی مدیران و مسئولان نمونه اي که در ادارات و جاهاي

 
مختلف با آنها برخورد دارند، می پردازند. 

وي اظهار کرد: «کتاب ماه» دیگر برنامه دهه فجر است که مسابقه کتابخوانی با موضوع انقلاب اسلامی در دو بخش کودك و نوجوان و
بزرگسال خواهد بود که در سایت dtlib.ir برگزار می شود و اپلیکیشن هاي حوزه کتابخوانی هم در برگزاري آن مشارکت دارند.
همچنین کلیپ هاي «کتاب دان» با معرفی 100 کتاب در حوزه انقلاب اسلامی منتشر می شود. پویش میدانی «ایران ما انقلاب ما»

 
نیز با نصب استیکر و نقش پرچم ایران بر شیشه خودروها برگزار می شود و فضاي شهر را براي دهه فجر مهیا می کند. 

فاطمیان پور با بیان اینکه فعالیت هاي سازمان فرهنگی هنري در حوزه تولید محصولات مجازي با شیوع ویروس کرونا رشد قابل



توجهی داشته است، گفت: این فعالیت ها در دهه فجر هم ادامه خواهد داشت و محصولاتی در هشت محور تاریخ شفاهی پهلوي،
مقایسه انقلاب ایران با سایر انقلاب هاي جهان، معرفی دستاوردهاي انقلاب اسلامی، معرفی شهداي انقلاب، روایت تاریخ شفاهی مردم
از پیروزي انقلاب، روایت انقلاب از بیان غیرایرانیان، انقلاب ایرانی در عصر ظهور و اندیشه و گفتمان انقلاب اسلامی تولید و در فضاي
مجازي منتشر می شود. علاوه بر این محصولات، سه کلیپ «خط ویژه»، «چهل سردار» و «فازمترمدیا» در این ایام تولید و منتشر

 
خواهد شد. 

وي اضافه کرد: اتوبوس هاي کتابگرد «هدهد» چند سالی است که در نقاط مختلف تهران خدمات کتابخانه اي ارائه می کنند و در
دهه فجر چهار دستگاه اتوبوس و یک مینی بوس با حضور در روستاهاي محروم اطراف تهران به اجراي برنامه و برگزاري مسابقه می
پردازند. همچنین در محل جلوس حضرت امام خمینی(ره) در بهشت زهرا(س) غرفه هاي متعددي به مدت 10 روز فعالیت خواهند
کرد و برنامه هاي فرهنگی و هنري متنوعی هم تدارك دیده ایم. پویش «هر خانه یک پرچم» با تحویل پرچم ایران به شهروندان

 
داوطلب با کمترین قیمت و با نصب رایگان برگزار می شود و براي هماهنگی آن با 100 مسجد شهر تهران همکاري داریم. 

فاطمیان پور تصریح کرد: برنامه تلویزیونی «مثبت 40» در 10 قسمت به موضوع رسانه در انقلاب اسلامی می پردازد و از شبکه چهار
روي آنتن می رود. افتتاح محفل ترانه خانه شعر در فرهنگ سراي ارسباران دیگر برنامه اي است که در دهه فجر برگزار می شود و در
این محفل جلسات تخصصی شعر و ترانه برپا خواهد شد. همچنین نمایش میدانی «فجر انقلاب» با 42 اجرا در نقاط مختلف شهر
تهران از جمله در ایستگاه هاي مترو میزبان شهروندان است. در حوزه هنرهاي تجسمی نیز نمایشگاه مجازي «خاطره 57» با نمایش

 
عکس هاي تاریخی از انقلاب اسلامی برپا می شود. 

وي از برگزاري پویش بزرگ «آینده روشن» براي نوجوانان خبر داد و گفت: در این پویش دو سؤال براي نوجوانان مطرح کرده ایم.
سؤال اول این است که نوجوانان نقش خود را در گام دوم انقلاب اسلامی بیان کنند و سؤال دیگر مهم ترین چالشی است که به
نظرشان می تواند مانع قوي شدن ایران اسلامی شود. قالب اجراي این پویش گیمیفیکیشن است که سامانه اینترنتی آن در دهه فجر

 
در دسترس نوجوانان خواهد بود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري افزود: برنامه «فصل رویش» امسال با تجلیل از رویش هاي انقلاب اسلامی در عرصه رسانه
برگزار می شود و در آن چند چهره رسانه اي که بعد از سال 1357 متولد شده اند، تجلیل می شوند. نمایشگاه «ایران ما انقلاب ما»
نیز در سالن انتظار فرودگاه مهرآباد برپا می شود و آثار هنري با موضوع انقلاب اسلامی در آن به نمایش در می آید. «مهرآیین» به
عنوان یکی از برنامه هاي باسابقه سازمان فرهنگی هنري، در دهه فجر با دیدار با خانواده شهداي انقلاب اسلامی و رسیدگی به

 
مشکلات آنها برگزار می شود. 

وي اظهار کرد: «پیرنگ» دیگر برنامه اي است که در آن باشگاه هاي نوجوانانه در حوزه هاي کارآفرینی، مهارت افزایی، رسانه و... ایجاد
می شود و از کارهاي ادامه دار و دائمی سازمان فرهنگی هنري خواهد بود. همچنین جشنواره «کارآزماي» با موضوع کارآفرینی و
جهش تولید برگزار می شود و در آن نوجوانان، زنان سرپرست خانوار و زنان خانه دار می توانند با حضور در دوره هاي آموزشی که با

 
همکاري بخش خصوصی برگزار می شود، کسب و کار خانگی خود را آغاز کنند. 

فاطمیان پور اضافه کرد: یکی از برنامه هایی که براي دومین سال برگزار می شود، نمایش فیلم سینمایی براي اقشار زحمتکش
شهرداري تهران در کنار خانواده هایشان در یکی از سینماهاي سازمان فرهنگی هنري است که امسال با رعایت پروتکل هاي بهداشتی
میزبان تعدادي از راننده هاي اتوبوس و تاکسی به همراه خانواده خواهیم بود. همچنین جشنواره «کانون هاي مردمی» با هدف به

 
نمایش گذاشتن دستاوردها و تولیدات کانون ها و مراکز مشارکتی سازمان برگزار می شود. 



وي در پایان گفت: نورافشانی در 42 نقطه شهر تهران را در شب 22 بهمن ماه خواهیم داشت و پویش «االله اکبر» نیز با مشارکت
انجمن اسلامی دانش آموزي در سطح کشور برگزار می شود و در آن نوجوانان از سنت حسنه تکبیر در شب پیروزي انقلاب اسلامی
فیلم و عکس تهیه می کنند و به این پویش می فرستند. همچنین با توجه به اینکه راهپیمایی روز 22 بهمن مانند هر سال برگزار نمی

شود، سازمان فرهنگی هنري دو کاروان ویژه براي حرکت در مسیر راهپیمایی و اجراي برنامه آماده خواهد کرد.



ساخت سریال سقوط یک نشان تجاري معتبر آمریکایی

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/11/11

آن هاتوي و جرد لتو دو بازیگر هالیوودي به سریالی به نام "ما سقوط کردیم" محصول شبکه اپل پیوستند.

ساخت سریال سقوط یک نشان تجاري معتبر آمریکایی
اقتصاد ایران: آن هاتوي و جرد لتو دو بازیگر هالیوودي به
سریالی به نام "ما سقوط کردیم" محصول شبکه اپل

 
پیوستند. 

به گزارش خبرگزاري اقتصاد ایران به نقل از ورایتی، «آن
هاتوي» و «جرد لتو» به پروژه سریالی با فیلمنامه اي به نام

 
«ما کار می کنیم» محصول شبکه اپل پیوستند. 

عنوانی که براي سریال در حال حاضر انتخاب شده است
WEWORK ما سقوط کردیم» است. این طور که درباره این سریال گفته می شود قصه آن درباره ظهور و سقوط استارت آپ برند»

 
به عنوان یکی از نشان هاي تجاري معتبر کارآفرینی در جهان است. 

هاتوي و لتو هر دو از برندگان اسکارند. هاتوي برنده اسکار بهترین بازیگر مکمل زن در فیلم بی نوایان محصول سال 2012 است و لتو
برنده نیز برنده بهترین بازیگر مکمل مرد براي فیلم فروشندگان باشگاه کلاب محصول سال 2013 است. در  فیلم «ما سقوط کردیم»

 
هر دو در مقام تهیه کنند ه اجرایی حضور دارند. 

«لی آیزنبرگ» و «درو کرولو» نویسندگان و تهیه کننده هاي این پروژه اند. آیزنبرگ به تازگی فیلمنامه «آمریکاي کوچولو» را نوشته

 
است. 

کارگردانان این سریال «جان ریکوآ» و «گلن فیکارا» است که به صورت مشترك فیلمنامه «فوکوس» را نوشته اند. این دو در این
سریال تهیه کننده اجرایی نیز هستند.



کارآفرینی نوآورانه موجب اشتغال پایدار و ارزش آفرین خواهد شد

منبع: نفت ماشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/11/11

 در روز یکشنبه مورخ پنجم بهمن ماه 1399 نشستی با حضور دکتر عبدالکریم جمیري و هیات همراه و همچنین مدیر
عامل، رئیس و عضو هیات مدیره شرکت پلی پروپیلن جم با هدف ارتقاي تعاملات میان صنعت و مردم در محل این شرکت

در عسلویه صورت گرفت.

به گزارش آژانس رویدادهاي مهم نفت و انرژي""نفت ما
""، دکتر علیزاده رئیس هیات مدیره شرکت پلی پروپیلن
جم، با اشاره به اهمیت جایگاه نمایندگی مجلس در تسهیل
فضاي تولید و کسب و کار تصریح کرد: یقینا نقش افرادي
مانند دکتر جمیري و دیگر نمایندگان عضو کمیسیون
انرژي مجلس براي عملیاتی شدن طرح هاي توسعه اي
شرکت پلی پروپیلن جم، اثر گذار است که امیدواریم از این

 
ظرفیت به نحو شایسته بهره ببریم. 

مدیر عامل و نایب رئیس هیات مدیره شرکت پلی پروپیلن جم اظهار داشت: این شرکت با رویکرد ایجاد فضاي استفاده از نوآوري ها و

 
ظرفیت هاي دانش بنیان، درصدد به روزآوري محصولات در راستاي ایجاد صنایع پایین دستی با بهره وري بالاتر خواهد بود. 

وي اذعان داشت: هم افزایی با صنایع پایین دستی از ماموریت هاي شرکت است که در صورت وجود زیرساخت هاي مناسب در

 
منطقه، هم موجب توسعه و تقویت این صنایع خواهد شد و هم زمینه تحقق اشتغال پایدار در منطقه را فراهم خواهد کرد. 

وي همچنین از موفقیت در تولید گرید ترپلیمر با هدف تامین نیازها و خواسته هاي صنایع پایین دستی در شرکت پلی پروپیلن جم،
به عنوان خبر خوش یاد و تصریح کرد: تا پیش از این از کیفیت گرید تولیدي توسط مصرف کنندگان در صنایع پایین دستی،
نارضایتی هایی وجود داشت که این شرکت با بازنگري شرایط و روند تولید، موفق به تولید یک محصول با کیفیت گردید که صنایع
پایین دستی و سازمان هاي ذیربط بر کیفیت بالاي تولید جدید این شرکت، صحه گذاشتند و به زودي واردات این محصول با توجه به

 
خودکفایی در تولید انبوه، محدود و ممنوع خواهد شد. 

عضو کمیسیون انرژي مجلس هم در نشست با رئیس هیات مدیره و مدیر عامل شرکت پلی پروپیلن جم با تقدیر از تلاش هاي
مجموعه مدیریتی و پرسنل این شرکت در توسعه و رشد اقتصادي کشور اظهار داشت: خوشبختانه نگاه هاي مدیریتی به توسعه ملی و
منطقه اي در حوزه صنعت به نسبت گذشته بهتر شده است و مدیریت صحیح می تواند منافع مجموعه هاي صنعتی را نه تنها در

 
کوتاه مدت که در بلند مدت نیز تامین کند. 

عبدالکریم جمیري با تمجید از نگاه مدیر عامل پلی پروپیلن جم در حمایت از ایجاد و راه اندازي صنایع پایین دستی خاطر نشان کرد:
حمایت از ایجاد صنایع پایین دستی یکی از ضرورت هاي مهم براي استان بوشهر و کشور است که علاوه بر کاهش خام فروشی و

 
ایجاد ارزش افزوده در داخل کشور، می تواند به توسعه اشتغال پایدار در استان بوشهر کمک شایانی کند. 

رئیس مجمع نمایندگان استان بوشهر استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان در توسعه کمی و کیفی صنعت را مهم ارزیابی کرد
و گفت: ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان، ظرفیت بزرگی است و انتظار است با رویکردي جامع و همه جانبه به این موضوع پرداخته

 
شود. 



جمیري با تاکید بر نقش آفرینی صنعت در حوزه ملی و منطقه اي و رونق تولید تصریح کرد: کارکرد صنعت باید با برنامه ریزي همه
جانبه و با لحاظ همه پیوست هاي سیاسی، اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی تعریف شود تا ضمن کاهش آسیب هاي مختلف از جمله

 
آسیب هاي زیست محیطی، بیشترین بهره وري را در حوزه تولید محصولات با کیفیت و صادرات و ارزآوري به همراه داشته باشد. 

نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر غلبه نگاه عدالت محورانه در حوزه صنعت خاطر نشان کرد:
استفاده از نیروهاي بومی با کیفیت و داراي تعلق خاطر به منطقه و آگاه به الزامات توسعه ملی و منطقه اي ضرورتی اجتناب ناپذیر

 
است که می تواند نقشی مهم در افزایش رضایت مندي و تحقق مسئولیت هاي اجتماعی داشته باشد. 

عبدالکریم جمیري با استقبال از نگاه تعاملی مدیران پلی پروپیلن جم اظهارداشت: قطعا از طرح هاي نوین شرکت پلی پروپیلن جم در
کمیسیون انرژي مجلس حمایت خواهیم کرد و از هیچ کمکی در راستاي تسهیل تولید و ارتقاي صنعت و اقتصاد دریغ نخواهیم کرد.



براي تامین و تجهیز ماشین آلات لجستیکی شهرداري رشت به حمایت هاي ملی

نیاز داریم

منبع: اخبار رشتشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/11/11

شهردار رشت گفت: براي تامین و تجهیز ماشین آلات
لجستیکی شهرداري رشت به حمایت هاي ملی و کمک
سازمان همیاري شهرداري ها و دهیاري هاي کشور نیاز

 
داریم. 

به گزارش پایگاه خبري رشت پرس، سید محمد احمدي
شهردار رشت امروز با شرکت در گفت وگوي زنده برنامه
رادیویی موج جوونی از شبکه جوان اظهار داشت: تامین و

 
تجهیز ماشین آلات لجستیکی از جمله نیازمندي هاي مهم شهر رشت محسوب می شود. 

شهردار رشت ضمن تبریک پیشاپیش ایام ا... مبارك دهه فجر، بحث مدیریت پسماند را از جمله مهم ترین برنامه هاي کاري شهرداري
دانست و عنوان کرد: در همین راستا هفته گذشته با مسئولان سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور جلسه اي داشتیم و نزدیک

 
به 100 میلیارد تومان اعتبار هم براي افزایش ظرفیت کارخانه کودآلی و ساخت زباله سوز اختصاص پیدا کرد. 

سیدمحمد احمدي از انعقاد قراردادي با بخش خصوصی در راستاي جمع آوري زباله هاي خشک شهروندان رشتی خبر داد و تصریح
کرد: حدود 180 تن زباله خشک در رشت تولید می شود از طرفی با بخش خصوصی قراردادي منعقد کردیم تا زباله هاي خشک را با

 
استفاده از اپلیکیشنی که روي گوشی هاي موبایل نصب می شود جمع آوري کند. 

وي به راه اندازي کیوسک هاي ویژه جمع آوري پسماند خشک در 55 نقطه شهر رشت اشاره کرد و با بیان اینکه تا پایان بهمن طرح
جمع آوري زباله هاي خشک در رشت اجرایی می شود ابراز داشت: علاوه بر اینها به شهروندان کارتی تحت عنوان کیف الکترونیکی

 
هم اعطا می شود تا بتوانند 50 خدمت را در ازاي تحویل دادن زباله هاي خشک دریافت کنند. 

شهردار رشت فرسوده بودن ماشین آلات لجستیکی را دغدغه بسیاري از شهرداري ها از جمله شهرداري رشت اعلام کرد و افزود: در
همین جا از سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور می خواهیم تا یکسري ماشین آلات جدید یا مبلغی براي تهیه این تجهیزات را

 
در اختیار شهرداري رشت قرار دهد تا بتوانیم ناوگان حمل و نقل شهري را نوسازي کنیم. 

سیدمحمد احمدي عمر ماشین آلات شهرداري رشت را بیش از دو دهه عنوان کرد و بیان داشت: در زمان بارش برف و با وجود چنین

 
مشکلاتی، شهرداري رشت و پرسنل واحدهاي مختلف تمام تلاش خود را براي خدمت رسانی به شهروندان انجام می دهد. 



وي شهر رشت را یکی از شهرهاي زیبا، جذاب و با قابلیت هاي بی نظیر در حوزه هاي مختلف اعم از کشاورزي، صنعتی، گردشگري و
صنایع دستی توصیف کرد و گفت: قدمت شهر رشت به سال 1004 هجري قمري برمی گردد که به فرمان شاه عباس به عنوان مرکز

 
استان گیلان و مرکز معاملات صنعت نوغان و ابریشم معرفی شد. 

شهردار رشت از جمله جذابیت هاي این شهر را محلات قدیمی، بازار بزرگ و دو رودخانه گوهررود و زرجوب اعلام کرد و بیان داشت:
در پیشینه شهر رشت عنوان شهر اولین ها هم به ثبت رسیده است به طور مثال نخستین شهرداري را در رشت داشتیم و یا نخستین

 
شعبه بانک، نخستین تئاتر کلاسیک، داروخانه و کتابخانه ملی در این شهر فعال شد. 

وي وجود مشاهیر و مفاخر علمی و ادبی در شهر رشت را هم متذکر شد و ابراز داشت: شاید مهم ترین دغدغه اي که هم اینک ذهن
ما را در شهرداري رشت، شوراي شهر و همه مدیران استان را مشغول کرده و حل آن همت تمام این عزیزان را هم می طلبد بحث

 
برگرداندن زیبایی هایی دو رودخانه گوهررود و زرجوب شهر رشت است. 

سیدمحمد احمدي با تاکید بر اینکه چندین طرح و برنامه براي احیاي دو رودخانه شهر رشت در دستور کار قرار دارد اذعان کرد: به
نظر می رسد همت خوبی در استان گیلان براي رسیدگی به وضعیت دو رودخانه آلوده شهر رشت به وجود آمده است که آن را به فال

 
نیک می گیریم. 

شهردار رشت در پایان ضمن تشکر از تمام نیروها و پرسنل شهرداري که در بخش هاي مختلف مشغول ارائه خدمت به شهروندان

 
هستند عنوان کرد: اعتقاد دارم مردمان شهر رشت از بهترین ها محسوب می شوند و لایق بهترین خدمات هستند. 

 
آمادگی سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور براي نوسازي ناوگان حمل و نقل عمومی رشت 

معاون عمرانی وزیر کشور و رئیس سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور نیز با شرکت در این برنامه رادیویی یکی از دغدغه هاي
سازمان همیاري شهرداري ها و دهیاري هاي کشور را بحث پسماند اعلام کرد و گفت: این معضل در شهرهاي شمالی کشور از جمله

 
رشت قدمت بیش از 50 ساله دارد اما خوشبختانه حرکت هاي خوبی براي حل مشکل زباله این مناطق شروع شده است. 

مهدي جمالی نژاد با تاکید بر اینکه گلستان، گیلان و مازندران استانهایی هستند که پسماند در آن ها به چالش تبدیل شده است
تصریح کرد: چند هفته قبل پروژه زباله سوز نوشهر افتتاح شد و امیدواریم بتوانیم در آینده نزدیک رشت را هم به این چرخه اضافه

 
کنیم. 

وي با اشاره به اینکه ناوگان شهرداري هاي اکثر نقاط کشور فرسوده هستند ابراز داشت: وظیفه سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي
کشور بیشتر نوسازي و بازسازي ناوگان حمل و نقل عمومی، اتوبوسرانی و تاکسیرانی است و شهرداري رشت هم اگر به این حمایت ها

 
نیاز داشته باشد حتما کمک می کنیم. 

معاون عمرانی وزیر کشور و رئیس سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور شهردار رشت را یکی از مدیران پیشکسوت و مدبر
دانست و گفت: امیدواریم ایشان بتوانند تا پایان دوره فعالیتشان در شهرداري رشت کارها و اقدامات خوبی را براي رفاه شهروندان به

 
ثمر برسانند. 

جمالی نژاد شهر رشت را مقصد گردشگري خیل عظیمی از مردم سراسر کشور تلقی کرد و بیان داشت: به همه دلیل همه روي



موضوعات شهر رشت حساس هستند و مشکل زباله و یا ساخت و سازهاي خلاف از جمله معضلاتی است که شهرهاي شمال کشور با

 
آن مواجه اند. 

گفتنی است که برنامه موج جوونی به میزبانی مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداري رشت و با حضور شهردار رشت و همچنین
نخبگانی از حوزه هاي کارآفرینی، کشاورزي، درمان، گردشگري، هنر، ورزش و ... روي آنتن رادیو جوان رفت .



زیراندازهاي بیت رهبري از کجا آمده اند؟

منبع: خبر فوريشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/11/11

«در اینجا ما روي زیلو می نشینیم و افتخار هم می کنیم». این جمله را 20 سال قبل رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار
مسئولان و کارگزاران نظام گفتند.

 «در اینجا ما روي زیلو می نشینیم و افتخار هم می

 
کنیم». این جمله را 20 سال قبل رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار مسئولان و کارگزاران نظام گفتند. 

21 مرداد امسال هم روزنامه جام جم در گزارشی، این روایت را منتشر کرد: یکی از زیلوبافان قدیمی میبد در سفري که رهبر انقلاب
به یزد داشتند و در دیدار با نخبگان این شهر، پرسید: «چرا از تولید زیلو با اینکه یک فرش ایرانی است، حمایت نمی شود؟» پاسخ
رهبر معظم انقلاب به این سوال، یک جواب ساده بود با هزار پیام: «من که نمی توانم اصرار بکنم ولی من باید یک کار فرهنگی انجام

 
می دادم که دادم. تمام حسینیه و منزل خودم را زیلو کردم. انتظار دارم دیگران هم این کار را بکنند.» 

همچنین نوروز سال 96، مقام معظم رهبري در حالی در قاب تلویزیون براي پیام نوروزي دیده شدند که روي میز کنارشان «ترمه»

 
یزد بود و زیر پایشان «زیلو»ي میبد. ایشان سال 96 را سال «اقتصاد مقاومتی؛ تولید و اشتغال» نامگذاري کردند. 

 
 



اما سرگذشت این زیلوها شنیدنی است. آنچه در ادامه می خوانید، گزارش خبرنگار ایسنا از دل کارگاه هایی است که محصولشان حالا

 
جهانی شده است. 

شال سبزي را که به کمرش بسته سِفت می کند. قامتش خم می شود و نخ را از بین تار و پودها رد می کند. صداي کوبیدن شانه روي
نخ می پیچد و نقش سرو کمی قد می کشد. کودکی اش را به جاي مدرسه، پشت دستگاه زیلوبافی تمام کرده و حالا 62 سال است که

 
دنیایش در رنگ و نخ خلاصه می شود. 

«سیدرضا» سواد خواندن و نوشتن ندارد و هر چقدر که زیلو ببافد پول می گیرد. هر ماه چیزي حدود 2 تا 5/ 2 میلیون تومان دستش
را می گیرد تا شکم هفت سر عائله اش را سیر کند. بعد از همه این سال ها و هشت ساعت کارِ روزانه هنوز بیمه هم ندارد: «چاره اي
نیس. خدا می دونه با این پولی که درمیارم چطور زندگی میکنم». جمله اش را می گوید و باز هم خم و راست می شود. کمرش را هم

 
براي همین بسته تا مبادا درد بگیرد. 

سیدرضا و بافنده هاي دیگر هر کدام در خانه هایشان دستگاه کوچکی دارند اما از وقتی سفارش هاي بزرگ، بیشتر و تعداد بافنده هاي
کاربلد، کمتر شده، «محمدآقا»، «سیدرضا»، «آقا حسین»، «فتح االله خان» و «عباس آقا» همراه پنج بافنده دیگر دور هم جمع شده

 
اند تا کارها روي زمین نماند. 

زیلوهایی که می بافند بزرگ هستند؛ بیشترشان 3 در 12 است و معمولا بافتن هر کدام یک ماهی از وقتشان را می گیرد. حالا 11
سالی می شود که این 10 بافنده جمعشان جمع است. صبح ها خورجین هاي بافته خودشان را ترك موتور پهن می کنند و تا کارگاه
می رانند. کمِ کم 60 سال سن دارند. برخی هم بیشتر. هر روز هشت ساعت خم و راست می شوند تا جانِ دستبافته هاي گیاهی

 
دیارشان را زنده نگهدارند. 

 
 بافنده هاي فعال در تعاونی زیلوبافان، بالاي 60 سال سن دارند 

کارگاه بزرگ است و هر بافنده کنار همان دستگاهی که مشغول است، جکِ موتورش را زمین می زند. بعضی دستگاه ها بادي شده اند
و بافنده با فشار چند دکمه نقشه زیلو را خلق می کند اما بعضی دستگاه ها همچنان سنتی اند و بافنده با عوض کردن اهرم هاي بالاي

 
سرش نقشه را شکل می دهد. 

از پشت تارها چهره و رفتار بافنده را تعقیب می کنم. نخ را از بین تار و پود رد می کند، شانه می کوبد و دست هایش به سمت دو
اهرم چوبی بالاي سرش می رود تا جابه جایشان کند و دوباره نخ را از بین تار و پود عبور دهد. دست ها و بدنش دائم در حال



حرکتند. بی دلیل نیست که می گویند بافنده هاي زیلو ورزشکار هم هستند و همه تناسب اندام دارند. این هنر براي خودش ورزش

 
سختی است. 

 
- چند ساله زیلو می بافین؟ 

همچنان مشغول کار است و اصلا صدایم را نمی شنود. جلوتر می روم و صدایم را از پشت ماسک بلندتر می کنم اما همچنان مشغول
است. دستم را تکان می دهم تا متوجهم شود. دوباره سوالم را تکرار می کنم. گوش و دهانش را با دست نشان می دهد و باز هم

 
کلامی به لب نمی آورد. بافنده پشت سرش صدایم می کند: «خانوم نمی شنوه، بنده خدا کر و لاله». 

چند قدم آنورتر کنار دستگاه یک بافنده دیگر می ایستم. تا متوجهِ من می شود ژست می گیرد و اجازه می دهد از او عکس بگیرم. 60
ساله است. سه سالی می شود که در کارگاهِ تعاونی مشغول به کار شده است. از بچگی می بافته تا زمانی که طالب زیلو کم می شود و
او هم براي خرج نان و زندگی مجبور می شود سراغ بنایی و کارگري برود تا اینکه دوباره به زیلوبافی دعوت می شود. بیمه ندارد و
کمردرد امانش را بریده است. با این حال مجبور است روزي 8 ساعت خم و راست شود: «هر روز هر چی که ببافم همون قد پول می

 
گیرم؛ ساعتی 30 - 40 هزار تومن.» 

صداي شانه زدن هاي بافنده ها در یک سمت دیگر کارگاه گُم می شود و دستگاه ها نخ ها را تاب می دهند. بازمانده هاي پنبه به
کاهگِل دیوار چسبیده اند. نخِ تارِ زیلو باید هفت بار تابیده شود و نخِ پود هم هفت لا باشد. نخ ها را از اصفهان می آورند و صفر تا 100
زیلو ایرانی است. تنها زنی که در کارگاه کار می کند، دستگاه هاي نخ تابی را می پاید. کمی دورتر از سر و صداها یک دستگاه چوبی

 
قدیمی برپاست؛ یادگار یکی از بافنده هاي کهنه کار بوده که حالا حتما استخوان هایش هم پوسیده است. 

 
 ردِ پنبه روي دیوار کاهگلی تعاونی زیلو 

زمانی چرخ اقتصادي میبد با زیلوبافی می چرخیده. گفته می شود حدود 3000 دستگاه زیلوبافی در میبد وجود داشته و روزانه 6000
کیلو زیلو تولید می شده است. رسم بوده هر خانواده اي که صاحب پسري می شده یک نهال توت هم بکارد تا زمانی که فرزندش
بزرگ شد، درخت توت جاي یک دستگاه زیلو را بگیرد و یک بافنده و یک دار دیگر به سرمایه شهر اضافه شود. اما از زمانی که پاي
موکت ها و فرش هاي مصنوعی با طرح و سایزهاي متفاوت به بازار ایران باز می شود، اقبال عمومی به زیلو کم و کمتر می شود و
دیگر کمتر کسی طالب این فرش گیاهی است. تاریخچه زیلو گویاي اوج و فرود این هنر - صنعت است که از دهه 70 رو به فراموشی

 
رفته است. 

«عبدالکریم غنی پور» هم سال هاست که زیلو می بافد و حالا که به 62 سالگی رسیده، مسئول تعاونی زیلوبافی میبد شده است. همه



مردم میبد «غنی پور»ها را می شناسند. یکی دو نفر نیستند و کسب و کارشان زیلوبافی است. هر کسی که وارد میبد شود و بخواهد

 
زیلو و مراحل بافت آن را ببیند به کارگاه تعاونی زیلوبافی می رود؛ از گردشگر گرفته تا مسئول. 

این تعاونی از سال 1351 راه افتاده و زمانی 600 عضو داشته اما حالا فقط 100 نفر در آن فعالند. بیشترشان بازنشسته اند و دولت هم
براي بیمه بافنده ها کاري نکرده است. فقط بیمه روستایی و عشایري مطرح شده که فایده اي ندارد و هیچکس از آن استقبال نمی

 
کند. بافنده ها می گویند تسهیلاتی که بیمه تامین اجتماعی دارد، بیمه عشایري ندارد. 

 
- تا حالا کسی از بافنده ها کرونا گرفته؟ 

 
- چن تا زیلوباف کرونا گرفتن اما الحمدالله خوب شدن. کارگاه هم یه ماهی تعطیل بود تا اینکه دوباره باز شد. 

 
- فروشتون بخاطر کرونا کم شده؟ 

- والا این روزا به خاطر کرونا فروش خیلی خوب نیس و قیمت نخ هم گرون شده. قبلا نخ کیلویی 25 هزار تومن بود و حالا کیلویی
45 هزار تومن شده. ما هم باید زیلوها رو گرون تر از قبل بفروشیم اما چون قدرت خرید مردم کم شده فعلا گرون نکردیم. صادرات
هم نداریم و فقط گردشگرایی که می اومدن میبد زیلوهاي کوچیک می خریدن. چن تا تاجر هم از تهران برامون پشم و نخ می
فرستن تا براشون زیلو ببافیم و خودشون صادر می کنن. پارسال هم 500 میلیون تومن وام گرفتیم که یه کمی بهمون کمک کرد. از
وقتی موکت مُد شد، زیلو از بین رفت. زیلو وقتی با نخ پنبه بافته میشه جنسش خنکه و به درد کشوراي گرمسیري می خوره. با پشم
هم بافته میشه و بیشتر به کارِ کشورایی که آب و هواي سرد دارن، میاد. نخا رو هم که تو کارگاه هاي رنگرزي یزد رنگ می کنن چون

 
میبد کارگاه رنگرزي نداره. زیلو دو رو داره. قابل شستشوئه و تا 50 سال عمر می کنه. به اسم فرش سلامت می شناسنش. 

عبدالکریم و بافنده هاي دیگر تمام زیلوهایی که بافته اند تا بیت رهبري برده اند و خودشان همانجا پهن کرده اند؛ دست بافته هایی
که همه در همین تعاونی قد کشیده اند: «کسی نبود که زیلو ببافه. همه رو خودمون همین جا بافتیم. 4000 متر زیلو با طرح زُلفک
که حالا به طرح رهبري معروفه و هر کی می خواد زیلو سفارش بده میگه طرح رهبري میخوام. خانم، زیلو که خراب نمیشه، یه
زیرانداز ساده س. مث دشت کویره. وقتی از بالا بهش نگاه می کنی ساده س اما وقتی از نزدیک می بینیش می فهمی چقدر پیچیده
س. اصلا به خاطر همین سادگیشه که حضرت آقا طرفدارشه. حتی وقتی امام خمینی هم عراق زندگی می کردن، زیر پاشون زیلو

 
مینداختن. وقتی حضرت آقا به یزد سفر کردن هم درباره زیلو صحبت کردن اما تا حالا کارگاه هاي زیلوبافی میبد رو ندیدن.» 

 زیلوهاي بیت مقام معظم رهبري و حسینیه امام خمینی (ره)



 
اینجا بافته می شوند 

بافنده اي در گوشه دیگري از کارگاه در حال چله کشی است که در زبان محلی به آن «کاردوانی» می گویند. بین 8 تا 10 کیلومتر راه
می رود تا براي یک زیلوي با کیفیت، 500 تار آماده کند. این کار از زمان قدیم به وسیله دست انجام می شده و چون زحمتش زیاد
است حالا در تلاشند دستگاهی براي این کار تهیه کنند. بافنده براي یک متر زیلو به 320 تار نیاز دارد و اگر زیلویی کیفیت خوبی

 
داشته باشد باید طول تار را به 24 برساند. با هر چله می توان هشت زیلو بافت. 

از زمانی که میبد شهر جهانی زیلو شده، خوشه زیلو هم شکل گرفته تا نقص هاي موجود در این هنر از طراحی گرفته تا رنگ بندي

 
برطرف شود و بازار این هنر - صنعت گسترش پیدا کند. 

 
 بافنده براي چله کشی باید بین 8 تا 10 کیلومتر راه برود 

درآمد بافنده هاي زیلو از این کار ناچیز است و مدیر توسعه بازار خوشه زیلو هم تایید می کند که شکی نیست که یک هنرمند براي
بافت زیلو دستمزد پایینی می گیرد. اما به دلیل نبود تناسب قیمت تمام شده مواد اولیه و قیمت فروش، این موضوع وجود دارد: «تمام
زیلوبافان در تعاونی به طور مشترك سهام دارند و در سود سالانه آن شریک هستند. از طرفی مواد اولیه یک زیلو ابتداي سال 25 تا
30 هزار تومان بوده است و در حال حاضر کیلویی 50 هزار تومان شده است. نمی توان قیمت زیلویی که متري یا کیلویی 100 هزار
تومان بوده بر اساس افزایش قیمت مواد اولیه یک باره به متري 200 هزار تومان افزایش داد زیرا باید در این زمینه با موکت رقابت
کند. دو سال پیش موکت متري 45 هزار تومان بود و امسال به متري 250 هزار تومان رسیده است. در حال حاضر قیمت موکت از
قیمت زیلو که هنر دست است و قدمت بسیاري دارد بیشتر است! ما در حال رفع این مشکلات هستیم. مهم ترین معضل ما شناخته
شده نبودن زیلو است و متاسفانه بازار محتوا براي این کار در نظر نگرفته شده. در کل چهار کتاب درباره زیلو داریم که محتواي دو

 
کتاب، نقش و عکس زیلو است و هشت مقاله قابل استناد در این زمینه داریم که 80 درصد آن کپی است.» 



 در حال حاضر قیمت موکت از قیمت زیلو که هنر دست

 
محسوب می شود، بیشتر است 

این صحبت ها را «محمدعلی یادگاریان» به زبان می آورد و ادامه می دهد: «از خرید نخ تا تابیدن آن براي چله کشی، تولید و فروش
همه و همه در این محل انجام می شود. برخی مواد اولیه را از اینجا تهیه می کنند و زیلو را در کارگاه هاي خانگی می بافند و به جاي
رد و بدل کردن پول، دوباره نخ می گیرند. نخ زیلو کلفت است و کمتر کارخانه اي آن را تولید می کند. به همین دلیل با محدودیت
تامین منابع روبه رو هستیم. در خوشه زیلو نوعی نخ شناسایی کردیم که به صورت مشترك بین کارگاه ها خریداري شد. چون نخ پنبه
کلفت است بیشتر کارخانه ها به آن ضایعات اضافه می کنند. اما ما ضایعات را حذف و نخ صددرصد پنبه تهیه کردیم. زمانی زیلو در
همه خانه ها پیدا می شد و ارزش مادي زیادي نداشت زیرا پنبه در هر خانه به میزان زیادي وجود داشت. در یزد هم پنبه کشت می
شد اما بعد از خشکسالی، کشت هم کاهش پیدا کرد و قیمت پنبه بالا رفت که روي قیمت تمام شده آن هم تاثیر گذاشت. از سال
2018 که میبد به عنوان شهر جهانی زیلو ثبت شده، صندوق کارآفرینی امید هم بودجه اي را به بافنده هاي زیلو اختصاص داده و
هزینه خرید دستگاه زیلوبافی را در قالب وام به بافنده ها پرداخت می کند. بسیاري از این تسهیلات استفاده کرده اند. در حال حاضر
هم بیشترین تمرکز ما روي طراحی زیلوست. زمانی که زنجیره ارزش و تولید زیلو را بررسی کردیم متوجه حلقه مفقوده اي به نام
طراحی شدیم. به همین دلیل خوشه زیلو از سال گذشته دوره طراحی زیلو را راه اندازي کرد و افرادي که در رشته طراحی مشغول به
تحصیل هستند تلاش می کنند که طراحی زیلوها را مدرن کنند. دانشگاه علمی - کاربردي هم دو سال پیش رشته زیلو را شکل داد

 
اما نتوانست آن طور که باید آن را پیش ببرد.» 

درِ کارگاه هاي شخصی هم در شهر میبد بازند؛ کوهی از زیلوهاي رنگارنگ بافته شده و زیلوي نیمه بافته اي که بین زمین و هوا روي
دار معلق مانده و بافنده اي که تنهاست. بیشتر بافنده ها سپیدمو و سن وسال دارند. آقاي «کلانتري» هم 68 ساله است و 20 سالی از
بافندگی دور بوده. خرج زیاد بوده و درآمد زیلوبافی کم؛ به همین دلیل مجبور شده براي آنکه خرج 10 سر عائله را بدهد چند وقتی
نگهبان شود و چند وقت دیگر هم بنایی کند. حالا هم که با داشتن بیمه بازنشسته شده، دوباره پشت دارنشینی را انتخاب کرده چون
«حقوق بازنشستگی کمه واقعا». حالا بچه هایش بزرگ شده اند و چندتایی از آنان در کارخانه هاي اطراف کار می کنند اما
هیچکدامشان زیلوبافی را دوست ندارند: «پول زیلوبافی خیر و برکت داره. یه زمانی با همین کار خرج 10 نفرو می دادم. حتی کمش
هم زیاده. پولش حلاله و با پول بادآورده فرق می کنه. حالا هم هرچند کم اما پول با برکتی درمیاد و معلوم نیس چقدر درمیارم. یه
وقتایی هیچ تومن، یه وقتایی یه تومن، یه وقتایی هم سه تومن. روزي رو خدا میرسونه خانوم. 6 ماه پیش تصادف کردم و پام شکست
و مجبور شدم پلاتین بذارم. یه مدت هم زنم کرونا گرفت و طول کشید تا دوباره به کار برگردم. این کارگاه هم مال من نیس، من فقط

 
بافنده ام.» 



 
 آخرین نسل از بافنده هاي کهنه کار زیلو 

صاحب کارگاهی که آقاي کلانتري آنجا کار می کند یک بافنده کارکشته است و هفتمین نسل خانواده اش است که زیلو می بافد.
آنقدر شاگرد داشته که حسابشان از دستش در رفته است و حتی تجربه آموزش به روشندلان را هم دارد و براي این کار سختی زیادي

 
کشیده است. یک روشندل به 6 ماه زمان نیاز دارد تا زیلوبافی را یاد بگیرد و این مدت زمان براي افراد عادي 90 ساعت است. 

مربی روشندلان هم یکی از همان غنی پورهاي معروف شهر میبد است و از تجربه کار کردن با روشندلان می گوید: «یکی از مادرایی
که واسه آموزش میومد، یه دختر نابینا داشت که 19 سالش بود. دختر چند باري همراه مادرش اومد کارگاه و منم کم کم باهاش
شروع به کار کردم و متوجه شدم استعداد خیلی خوبی داره. بعد از اینکه تجربه موفقی داشتم به بهزیستی پیشنهاد دادم که زیلوبافی
رو به روشندلان هم آموزش بدیم که اونا هم استقبال کردن. اول، کارو با هفت نفر شروع کردیم و وقتی دوره آموزشی با موفقیت تموم
شد، 6 نفر دیگه تو کلاسا ثبت نام کردن. اما در کل 6 نفر بافندگی رو ادامه دادن. نقشه هاي زیلو هم بهشون با خط بریل آموزش دادم
و خدا رو شکر تا حالا هم براي هیچکدومشون هیچ مشکلی پیش نیومده. متقاضی واسه یادگیري زیاده شده و بیشترشون تو
شهرستاناي اطرافن. بالاخره هر چی باشه با این کار یه منبع درآمدي پیدا می کنن و روزي 50 تا 80 هزار تومن درمیارن. میدونین
همین کار چقدر تو روحیه شون تاثیر میذاره؟ یه شاگرد داشتم که افسردگی داشت. بعد از اینکه زیلوبافی رو یاد گرفت حالش خیلی
بهتر شد. جالبه که روشندلا بهتر از افراد بینا می بافن و دقت و حساسیت بیشتري دارن. چند باري هم با معلولاي ذهنی صحبت

 
کردم که ببینم می تونم بهشون آموزش بدم یا نه اما تا الان به نتیجه درستی نرسیدم.» 

محمدعلی غنی پور تا خانه یکی از همین شاگردانش همراهی ام می کند. «علی» 35 ساله است و در تاریکی مطلق بدنیا آمده. از
وقتی زیلوبافی را یاد گرفته دستش در جیب خودش بوده است. زیلویی که تا نیمه بافته روي دار است. دستش را به دستگاه می گیرد
و خودش را پشت تار و پودها می برد. نخ ها را لمس می کند و بو می کشد. نخی که نرم و لطیف است رنگ سفیدي دارد و
تشخیصش راحت تر است. نخ را از بین تارها رد می کند و با دست هایش شانه را پیدا می کند و می کوبد. صداي مربی اش را می

 
شنود: «علی آقا محکم تر». صداي هیاهوي اعضاي خانه در کوبیدن شانه گم می شود. 

علی خسروي نیا سه ماه وقت گذاشته تا زیلوبافی را یاد گرفته و کرونا وقفه هایی هم بین کارش انداخته اما حالا 10 ماهی می شود
که زیلوباف شده و تا حالا 26 زیلو بافته و فروخته است: «اولش فکر می کردم زیلوبافی خیلی سخته و نمی تونم. کارو با استرس شروع
کردم اما وقتی انجامش دادم دیدم زیادم سخت نیست. روزي 8 ساعت می بافم و اگه دستم تند باشه یه زیلوي کوچیکو یه روزه می
بافم. اگه جاي بزرگی داشتم زیلوهاي بزرگ تري می بافتم. دنبالشم که کار بزرگ هم ببافم. الان همه کارم شده زیلوبافی. قبلش بیکار
بودم. با دیپلم انسانی و یه نامه از بهزیستی و فرمانداري از این کارخونه به اون کارخونه دنبال کار می گشتم، آخرشم هیچ کاري پیدا

 
نکردم.» 



 علی خسروي نیا روشندل است و 10 ماهی می شود که

 
زیلوبافی را یاد گرفته است 

 
- دستگاه رو خودت نصب کردي؟ 

- نه. نصب کردن دستگاه (دار زیلوبافی) خیلی ظرافت داره و از یه نابیناي مطلق برنمیاد. به خاطر همینم آقاي غنی پور زحمتشو برام

 
کشید. دستگاه رو هفت ماه پیش حدود دو میلیون و 500 خریدم. 

 
- تا حالا شده موقع بافتن آسیبی ببینی؟ 

 
- نه خدا رو شکر. 

 
- به جز زیلوبافی، هنر دیگه اي هم بلدي؟ 

- انجمن نابینایان استان یزد به بچه ها خدمات میده و کارایی مثل موسیقی، زیلوبافی و ... آموزش میده. بهزیستی هم تسهیلات میده
و بیمه مون کرده. تا حدي ارُگ یاد گرفتم اما ساز ندارم که بخوام مرتب تمرین کنم و بزنم. درسته که معلولا نقص عضو دارن اما می

 
تونن از تواناییاي دیگه شون استفاده کنن. به معلولا توصیه می کنم ناامید نشن.» 

طاقچه خانه علی با تقدیرنامه ها و دیپلم هایی که گرفته، زیباتر شده است و می توان در چشمان مادرش خوشحالی را هم دید که

 
نگاهی به قد و بالاي پسرش می اندازد و احتمالا در دلش قربان صدقه اش می رود. 

کمی دورتر از خانه علی، کاروانسراي عباسی است و یک موزه از زیلوهاي قدیمی و با ارزش استان یزد که زیلوها را استاد



 
«سیدعبدالعظیم پویا» در دهه هفتاد جمع کرده و حالا حدود 60 زیلو در این موزه نگهداري می شود. 

به گفته تارا کشتکار - مسئول موزه - یکی از نادرترین موزه ها در صنایع دستی مربوط به زیلو است. همه زیلوهایی که در موزه
نگهداري می شوند وقف اماکن مذهبی بوده اند و وقفنامه دارند؛ به همین دلیل جابه جایی آنها عذر شرعی داشته است. استاد پویا از
حضرت آیت االله خامنه اي حکم شرعی می گیرد تا در ازاي زیلوهاي تاریخی و انتقال آنها به موزه، زیلوهاي نوبافته اهدا کند و این
روند 10 سال طول می کشد تا زیلوها از مساجد و اماکن تاریخی جمع آوري شوند. این موزه در سال 1380 افتتاح می شود که البته

 
کرونا درهاي این موزه را هم بسته است. 

زیلوهاي موزه از دوره تیموري شروع می شوند و به دوران معاصر می رسند. یکی از خوش بافت ترین زیلوهاي موزه مربوط به سال
1233 و داراي نقوش باستانی است که طرح هاي آن روي سفالینه هاي پیش از تاریخ هم وجود داشته. «سرو»، یکی از این طرح
هاست که درخت مقدس آیین مهر است و بعدها وارد آیین زرتشت و اسلام شده و در ادیان مختلف تطبیق پیدا کرده تا زنده بماند.
روي همه زیلوهاي موزه، سال، ماه و امضاي بافنده بافته شده است. روي یکی از زیلوها با 634 سال قدمت تمام جزئیات بافت، ثبت

 
شده است. 

در این موزه، زیلوها به سختی نگهداري می شوند و ویترین هاي استانداردي براي این کار وجود ندارد. موزه، سیستم سرمایشی و
گرمایشی ندارد و شیوه نمایش آن هم به زیلوها آسیب می زند. مسئول موزه به ایسنا می گوید: «متاسفانه براي استانداردکردن موزه،
بودجه وجود ندارد و علی رغم اینکه بارها براي این کار درخواست داده ایم اما متاسفانه کسی نیست که این موضوع را بررسی کند.
حتی مشکلات را به مدیرکل موزه ها منتقل کردیم که در سال 1396 حدود 60 میلیون بودجه به موزه اختصاص دادند. این مبلغ
براي کفپوش فضا هزینه شد چون کف موزه آجري بود و موجب می شد زیلوها دائم خاك بگیرند. در کل، نامه زیاد نوشتیم و مشکلات

 
را مطرح کردیم و کاري بیشتر از این از ما برنمی آید.» 

در موزه زیلو، ذوق و هنر افرادي جمع شده که با وجود نداشتن سواد در 600 سال پیش، رنگ ها و طرح ها را درست و بجا خرج کرده
و کنار هم چیده اند. ترکیب بندي ها و فرم هایی که در زیلوها جا گرفته اند گفتنی هاي بسیاري دارند که هر کسی قدرت رمزگشایی

 
آنها را ندارد. 

زیلو یکی از میراثی ترین فرش هاي دنیاست که در فضاهاي عمومی پهن می شده؛ فضاهایی که عموما نیایشگاه بوده اند؛ از مسجد
گرفته تا کلیسا، کنیسه و خانقاه. بیشترین قسمت از زیلوها که آسیب دیده مربوط به کفش کن این مکان ها بوده با این حال بعد از
گذشت صدها سال همچنان زنده اند. هنوز زیلوهاي بسیاري در اماکن تاریخی پهن هستند و چون عذر شرعی دارند از تحویل آن به
موزه ممانعت می شود زیرا در وقفنامه هایشان تاکید شده که «این بافته ها از محل مورد نظر بیرون برده نشوند و اگر چنین شود
خلاف کننده به لعنت ابدي گرفتار می شود». به همین دلیل هم گاهی اوقات زیلوها را می سوزانند یا در انبار مساجد نگه می دارند تا

 
خاك بخورد. 

یکی از ویژگی هاي زیلو، گیاهی بودن آن است و همان طور که از طبیعت گرفته می شود به طبیعت هم بازمی گردد. حتی زیلوهاي
وقفی که فکر می کردند به کار نمی آید به عنوان کود در زمین هاي کشاورزي چال می شده است. تقریبا بیشتر زیلوها به رنگ آبی و
سفید بافته می شوند. در زمان قدیم مرسوم بوده که اغلب زیلوهایی که در اماکن مذهبی پهن می شدند به رنگ آبی لاجوردي و
سفید باشند. این رنگ ها حالت روحانی تري داشتند. نخ را با نیل رنگ می کردند که نسبت به مواد رنگ زاي دیگر راحت تر و بادوام
تر بوده همچنین در برابر شست وشو و آفتاب تغییرات کمتري پیدا می کرده است. از طرفی پنبه، لیف نازکی دارد، آب بیشتري جذب
می کند و زود اشباع می شود. در چند سال اخیر سعی شده تنوع رنگی زیلو بیشتر شود. بافنده ها قبلا ترکیب رنگ ها را دلی انتخاب



 
می کردند اما در یک سال گذشته طراحی زیلو هم به این رشته اضافه شده تا نقش ها و ترکیب بندي جدیدي خلق شوند. 

 بعد از ثبت جهانی میبد به عنوان شهر زیلو روي تغییر طراحی و

 
رنگ بندي این دست بافته کار می شود 

یکی از ویژه ترین و تاریخی ترین زیلوهاي موزه مربوط به دوره تیموري است که برخلاف زیلوهاي دیگر با سه رنگ بافته شده است.
در عرضِ زیلو فقط دو رنگ می توان استفاده کرد و تا کنون کسی متوجه نشده که چگونه از سه رنگ آبی، سفید و قرمز در عرض این

 
زیلو استفاده شده است؛ تغییر رنگی که به صورت منظم ایجاد شده است. 

زیلو را می توان حاصل زندگی کشاورزي بشر دانست که مردم آن زمان توانسته اند از الیاف گیاهان زیراندازي ببافند که از اقلیم کویر
و کوچه پس کوچه هاي خاکی اش تبعیت کند. حالا کارکشته هاي این کار که آخرین نسل از زیلوبافان میبد محسوب می شوند
جرات دارند پاي دارهاي بزرگ هم بایستند گرچه بیشترشان با 60 سال سن هنوز هم دغدغه بیمه دارند. اصلا به همین دلیل جوانان
شهر دل به زیلوبافی نمی دهند و ترجیح می دهند در کارخانه هاي کاشی و سرامیک کار کنند. رئیس شهر جهانی میبد هم می گوید:
«بیمه کردن زیلوبافان از عهده من خارج است و به شهرداري مربوط نمی شود گرچه رایزنی هاي بسیاري در این زمینه شده اما بی
نتیجه مانده است. از طرق مختلف مثل استانداري و فرمانداري پیگیر شدیم. حتی زمانی که وزیر میراث فرهنگی یا آقاي نوبخت به
میبد سفر کرده بودند موضوع بیمه مطرح شد اما می گویند نمی شود. موضوع بیمه از دست استان خارج است. تنها پیشنهاد مطرح
شده در این زمینه بحث بیمه روستایی و عشایري است که به خاطر ساپورت نکردن درست بخش درمانی چندان مورد استقبال

 
زیلوبافان قرار نمی گیرد.» 



 یکی از ویژه ترین زیلوهاي موزه مربوط به دوره تیموري است که

 
با سه رنگ بافته شده است 

بعد از ثبت جهانی میبد به عنوان شهر زیلو در شوراي جهانی صنایع دستی، اعتبارنامه شوراي جهانی هم مثل شهرهاي دیگر تحویل
شهردار این شهر شد. هر شهري که جهانی می شود شهردار به عنوان رئیس شهر جهانی شناخته و دبیرخانه آن تشکیل می شود.
گرچه علیرضا نقوي - شهردار میبد - هم اذعان می کند این شهر هم مثل سیرجان (شهر جهانی گلیم شیریکی پیچ) و آباده (شهر
جهانی منبت) یک باره با پدیده جهانی شدن مواجه شد و چندان آماده این موضوع نبود، با این حال تلاش می کنند کم و کاستی ها

 
را جبران کنند که فعلا شیوع ویروس کرونا برنامه هایشان را متوقف کرده است. 

طبق گفته هاي شهردار، سال گذشته نشستی در چین و مالزي برگزار و زیلو که قدمت آن به دوره پیش از اسلام می رسد، به عنوان
فرش سلامت معرفی شد: «در حال مذاکره با شوراي عالی مساجد کشور و ائمه جمعه هستیم تا سفارش زیلو بگیریم. دیداري هم با
خانم ابتکار - معاون رئیس جمهوري - داشتیم و یکسري استارتاپ هاي شتاب دهنده هم براي فروش زیلو در نظر گرفته شده است.
قرار است براي بانوانی که در فضاي مجازي زیلوهاي بافته شده خود را عرضه می کنند، اتفاقات خوبی بیفتد. از طرفی تسهیلاتی که
براي مشاغل خانگی زنان در نظر گرفته شده به بانوان زیلوباف میبد هم اختصاص داده می شود. همچنین جهاد دانشگاهی با عنوان
خوشه زیلو کلاس هاي آموزشی زیلوبافی را برگزار می کند. میراث فرهنگی در برگزاري نمایشگاه زیلو خدمات می دهد. خانه زیلو و
انجمن صنفی زیلوبافان شکل گرفته اند و نماهنگ هایی هم براي این دست بافته در فضاي مجازي و شبکه هاي مختلف داخلی و
خارجی تهیه شده که بزودي پخش می شوند. مستندسازيِ تاریخ شفاهی زیلو هم در حال انجام است. حتی بعد از ثبت جهانی بین
20 تا 30 دار زیلوبافی در میبد اضافه شده اند. قبل از جهانی شدن بیش از 223 دستگاه زیلوبافی در میبد وجود داشت و در حال
حاضر شاهد رشد 50 درصدي در این زمینه هستیم. بانک اطلاعاتی زیلو هم توسط جهاد دانشگاهی تشکیل شده که مستند و همراه با

 
جی پی اس است.» 

نقوي هم معتقد است: «زیلوبافی، کار واقعا فرسایشی است و تلاش می کنیم به سمت برندسازي برویم. یکی از مشکلات ما در میبد
در بحث سفالگري و زیلوبافی، بسته بندي است که خوشبختانه دوستان ما در خوشه زیلو وارد عمل شدند و در این زمینه در حال
انجام اقداماتی هستند. در بحث برندسازي هم در حال انجام اقداماتی بودیم که متاسفانه با شیوع ویروس کرونا با مشکل روبه رو
شدیم. کیف زنانه، کیف لپ تاپ و آباژور از جمله محصولاتی هستند که با زیلو تولید می شوند و آرم سازي روي زیلو هم به مرور در
حال انجام است. 14 شهر و روستاي ایران در شوراي جهانی صنایع دستی ثبت شده اند و باید براي مارکتینگ این محصولات یک
شبکه ایجاد شود که یکی از آنها زیلوست و در این زمینه اقداماتی هم با وزارت میراث فرهنگی و معاونت صنایع دستی انجام شده و
منتظریم کمی از محدودیت هاي کرونایی کم شود تا بتوانیم اقدامات تکمیلی را انجام دهیم. یکی از موضوعات مطرح شده، شهرهاي
خواهرخوانده هستند که می توان از دیپلماسی شهري براي ارائه صنایع دستی خارج از مسائل دیپلماتیک و سیاسی که موجب تحریم
ها و محدودیت ها می شود، استفاده کرد. خواهرخوانده میبد شهر «فائنتسا» یا همان «فائنزا» در ایتالیاست. این شهر قدمت تاریخی و



جمعیتش مثل میبد است و در حال حاضر سفال میبد با این شهر مشترك است و هر دو، موزه سفال و سرامیک دارند. قدمت سفال

 
میبد هم 4000 ساله است.» 

با اینکه یکی از قوانین ثبت جهانی استفاده از المان هاي شهري است، آنقدر که المان هاي مربوط به سفال در میبد پررنگند، المان
هاي زیلو رنگ و لعاب ندارند. شهردار میبد در این باره به ایسنا می گوید: «دو سال از جهانی شدن میبد به عنوان شهر زیلو می گذرد
و ورود من به عنوان شهردار همزمان با جهانی شدن این شهر بود. براي جهانی شدن میبد پروسه سریع دو ساله طی شد و این طور
نیست که هیچ الِمانی از زیلو در شهر کار نشده باشد. در میبد میدانی به نام زیلو احداث کردیم و المانی براي آن درست شده است و
در حال برنامه ریزي هستیم که چند دستگاه زیلوبافی را در نقاط مختلف شهر فضاسازي کنیم. در مجموعه گردشگري بام میبد که در
یکی از نقاط مرتفع شهر است و سه فاز دارد، از نقش و نگاره هاي زیلو و سفال استفاده شده است. در حال ایجاد باغ زیلو و سفال هم
هستیم که حدود 150 هکتار خواهد بود. فاز اول بام میبد 25 هکتار است که به عنوان یک کمپ گردشگري تا دهه فجر افتتاح می
شود. پیاده راه شهر میبد با عنوان گذرنگاره ها با تاکید بر نگاره هاي زیلو و سفال هم در حال شکل گیري است. حدود 20 پرونده در

 
میراث فرهنگی باز کردیم تا نقش و نگاره هاي قدیمی را به عنوان آثار فرهنگی ناملموس ثبت کنیم.» 

شهر میبد هم بدون زیرساخت هاي لازم و به یکباره در شوراي جهانی صنایع دستی ثبت شده است. حتی یک فروشگاه صنایع دستیِ
همه چیزتمام هم نمی توان در میبد پیدا کرد که از زیلو گرفته تا سفال و حصیر که همگی هنر دست مردم کویرنشین هستند، به
گردشگر عرضه کند؛ موضوعی که شهردار میبد هم از آن به عنوان معضل یاد می کند: «میبد که هیچ. شما در مرکز استان هم نمی
توانید یک فروشگاه صنایع دستی همه چیز تمام پیدا کنید. متاسفانه هنوز زیرساخت کافی در این زمینه وجود ندارد که اگر تقاضا
زیاد شد بتوان عرضه خوب و باکیفیتی داشت. ما در دو سالی که زیلو ثبت جهانی شده در حال انجام اقداماتی هستیم که طی 100

سال گذشته انجام نشده بود.»



عیدي شامل کدام گروه از کارگران می شود؟/اخراجی ها هم عیدي می گیرند

منبع: ایران خبرشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/11/11

طبق قانون کار، کارگرانی که به هر دلیلی شغل خود را از دست داده اند، کارگران آزمایشی، ساعتی، نیمه وقت و فصلی
مشمول دریافت عیدي هستند و کارفرما موظف به پرداخت این مولفه است.

طبق قانون کار، کارگرانی که به هر دلیلی شغل خود را از دست داده اند، کارگران آزمایشی، ساعتی، نیمه وقت و فصلی مشمول

 
دریافت عیدي هستند و کارفرما موظف به پرداخت این مولفه است. 

به گزارش ایران خبر، تمام کارکنان مشمول قانون کار که طبق تعریف
این قانون «کارگر» شناخته می شوند، مشمول عیدي و پاداش پایان
سال هستند؛ اما در این بین کارگرانی هم هستند که خواسته یا
ناخواسته و به دلایل مختلف همچون بحران اقتصادي کارفرما، عدم
نیاز و … شغل خود را از دست داده اند و همچنین برخی از کارگران
بازنشسته شده اند که با توجه به تاکید قانون کار این دسته از افراد نیز

 
مستحق دریافت عیدي پایان سال هستند. 

مطابق با آنچه که در قانون کار آمده، این دسته از افراد به نسبت مدت کارکردشان، عیدي و پاداش سالانه را دریافت می کنند؛ به
عنوان مثال کارگري که پس از 4 ماه کار کردن، بیکار شده باید به تناسب همان 4 ماه کارکرد، عیدي دریافت کند و کارفرما مکلف به

 
پرداخت این مبلغ است. 

 
کارگران آزمایشی هم عیدي می گیرند 

از سویی دیگر نیز برخی از کارگران به صورت آزمایشی به کار گرفته می شوند که بر اساس ماده 11 قانون کار و تبصره آن، مدت دوره
آزمایشی باید در قرارداد کار مشخص شود؛ چنانچه رابطه کاري از جانب کارفرما قطع شود وي ملزم به پرداخت کلیه حقوق دوره
آزمایشی خواهد بود و چنانچه قطع رابطه کاري از سوي کارگر باشد، کارگر مستحق دریافت تمام حقوق و مزایا به میزان مدت انجام

 
کار است. 

بنابراین مطابق با قانون کار، این دسته از افراد نیز مشمول دریافت کلیه حقوق و مزایاي قانونی از جمله عیدي و پاداش پایان سال می

 
شوند. 

 
پرداخت عیدي به کارگران نیمه وقت، فصلی و ساعتی 



همچنین بر اساس ماده 39 قانون کار، مزد و مزایاي کارگرانی که به صورت نیمه وقت و یا کمتر از ساعات قانونی تعیین شده به کار

 
اشتغال دارند، به نسبت ساعات کار انجام یافته محاسبه و پرداخت می شود. 

در مورد کارگران ساعتی که حقوق ماهانه ثابت نداشته و دستمزد آنان در ماه متغیر است، براي محاسبه عیدي و پاداش، میانگین

 
حقوق سه ماه آخر خدمت آنها مبناي محاسبه قرار می گیرد. 

مبلغ پرداختی بابت عیدي و پاداش به کارگران کارگاه هاي فصلی مشمول قانون کار و همچنین کارگران سایر کارگاه هاي مشمول که

 
کمتر از یک سال در کارگاه کار کردند، باید بر مأخذ 60 روز و به نسبت ایام کارکردشان در سال محاسبه شود. 

همچنین بر اساس ماده 74 قانون کار مدت مرخصی استعلاجی که به تأیید سازمان تأمین اجتماعی رسیده باشد جزو سوابق کار
کارگران محسوب می شود، بنا بر این روزهاي مذکور مشمول پرداخت مزایایی از قبیل حق اولاد، حق بن، سنوات خدمت، مرخصی

 
استحقاقی و عیدي و پاداش سالانه خواهد بود که باید توسط کارفرما پرداخت شود. 

گفتنی است؛ مبناي پرداخت عیدي پایه مزدي فرد بوده و کارفرمایان باید حداقل دو ماه پایه حقوق و حداکثر سه ماه پایه حقوق را به
عنوان عیدي و پاداش آخر سال به کارگران خود بدهند که به این ترتیب کف عیدي امسال 3 میلیون و 822 هزار تومان و سقف آن 5

میلیون و 731 هزار تومان است.



اکتشافات جدید، منابع معدنی را به 60 میلیارد تن خواهد رساند

منبع: عصر معدنشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/11/11

عصر معدن- وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: در حوزه معدن 63 ماده معدنی در کشور داریم که شامل 37 میلیارد تن
منابع شناسایی شده است.

عصر معدن- وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: در حوزه معدن 63 ماده معدنی در کشور داریم که شامل 37 میلیارد تن

 
منابع شناسایی شده است. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر معدن» به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی در بازدید و افتتاح سه نمایشگاه (رنگ و رزین، قطعات
خودرو و ایران کان مین1399) در جمع خبرنگاران، با بیان این مطلب، افزود: پیش بینی ها حاکی از ان آست که با اکتشافات جدید

 
انجام شده این مقدار به 60 میلیارد تن خواهد رسید. 

 
وي اضافه کرد: با در نظر گرفتن این شرایط، کشورمان علاوه بر اینکه کشوري نفتی است، یک کشور معدنی نیز محسوب می شود. 

 
ارزآوري و اشتغالزایی معدن در کنار نفت 

وزیرصمت با تاکید بر اهمیت انجام سرمایه گذاري هاي جدید در حوزه معادن، گفت: معدن می تواند پا به پاي نفت پیشرفت کرده و

 
ارز آوري و اشتغال مناسبی ایجاد کند. 

 
فعالیت سه شیفته کارخانه ها علی رغم همه محدودیت ها و تحریمها 

رزم حسینی در ادامه با اشاره به بازدیدهایی که از سه نمایشگاه (رنگ و رزین، قطعات خودرو و ایران کان مین1399) داشته است،

 
گفت: اغلب کارخانه هایی که تا به امروز بازدید کردم به صورت 3 شیفت در حال فعالیت هستند. 

 
افزایش تولید در 29 رشته صنعتی 

وي همچنین با اشاره به افزایش تولید در 29 رشته صنعتی، اضافه کرد: در حوزه صادرات نیز موفقیت هاي بسیار خوبی به دست

 
آوردیم و ابلاغیه هاي جدید صادراتی ستاد اقتصادي دولت به این فضا کمک کرد. 

 
رسانه ها و صدا و سیما براي امیدآفرینی در جامعه گام بردارند 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به هماهنگی و هم افزایی میان تمام دستگاه ها براي حمایت از تولید، ادامه داد: فضاي

 
امیدوارکننده اي به رغم همه تحریم ها وجود دارد و رسانه ها و صدا و سیما نیز به امید آفرینی در این فضا کمک کند. 

 
تعهدات دو خودرو ساز به خوبی در حال عملی شدن است 



 
رزم حسینی ادامه داد: در زمینه خودرو ما پیشرفت هاي خوبی داشتیم و تعهدات دو خودرو ساز به خوبی در حال عملی شدن است. 

 
افزایش تولید در حوزه خودرو و رنگ و رزین با وجود تحریمهاي ظالمانه 

وزیر صمت همچنین افزایش تولید در حوزه خودرو و رنگ و رزین را قابل افتخار توصیف کرد و افزود: این موفقیت ها در شرایطی که
تحت تحریم ها ظالمانه قرار داشته ایم، محقق شده است.



توسعه زیرساخت هاي گردشگري گیلان همزمان با دهه فجر

منبع: پاناشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/11/11

رشت (پانا) - مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گیلان بیان کرد همزمان با ایام فجر 46 پروژه گردشگري
در گیلان افتتاح می شود.

 
 

رشت (پانا) - مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گیلان بیان کرد همزمان با ایام فجر 46 پروژه گردشگري در گیلان

 
افتتاح می شود. 

به گزارش اداره کل میراث فرهنگی گیلان، مسعود حلاج پور بیان کرد: پروژه هاي یادشده با مجموع اعتبار 4 هزار و 580 میلیارد ریال

 
همزمان با دهه فجر بهره برداري می شود که با افتتاح آنها براي نزدیک به 285 نفر اشتغال ایجاد خواهد شد. 

وي اظهار کرد: این پروژه ها گردشگري شامل هتل، هتل آپارتمان، واحدهاي بوم گردي، موزه، فروشگاه و کارگاه هاي صنایع دستی و

 
طرح هاي توسعه اي است که با اعتبارات تخصیص یافته به بهره برداري می رسد. 

وي تصریح کرد: سرمایه گذاري در حوزهی گردشگري و ایجاد واحدهاي خدماتی رفاهی با رویکرد جذب هدفمند گردشگر در گیلان از
جمله برنامه هاي اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان در سال جاري است که با تحقق آن شاهد ایجاد ظرفیت

 
هاي جدید اشتغال محلی و توزیع منابع مالی در سطح استان خواهیم بود. 

16 رسته گردشگري در قالب 107 هتل، 33 هتل آپارتمان، 81 مجتمع گردشگري، 49مهمانپذیر، یک هزار و 688 خانه مسافر، 30
مجتمع سرگرمی تفریحی، 74 اقامتگاه بومگردي، 360 بین راهی، یک اسکله مسافربري دریایی و 28 اسکله گردشگري دریایی فعالیت

 
می کنند. 



 

 

 
 



 

 
 

توسعه زیرساخت هاي گردشگري گیلان میراث فرهنگی گیلان دهه فجر جذب هدفمند گردشگر در گیلان مسعود حلاج پور مدیرکل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گیلان



جهانگیري: ایجاد اشتغال از مهمترین برنامه هاي در دست اقدام دولت است

منبع: پاناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/11/11

تهران (پانا) - عملیات اجرایی بازسازي اماکن مسکونی و مناطق آب گرفته استان خوزستان با حضور معاون اول رئیس
جمهوري آغاز شد.

تهران (پانا) - عملیات اجرایی بازسازي اماکن مسکونی و
مناطق آب گرفته استان خوزستان با حضور معاون اول

 
رئیس جمهوري آغاز شد. 

اسحاق جهانگیري پیش از ظهر امروز(شنبه) در جریان سفر
به استان خوزستان با حضور در بندر ماهشهر، کلنگ آغاز
عملیات اجرایی بازسازي واحدهاي مسکونی استان

 
خوزستان را بر زمین زد. 

معاون اول رییس جمهور در مراسم آغاز عملیات اجرایی این طرح اظهار داشت: سیل سال 98 و آب گرفتگی سال جاري در برخی
شهرهاي کشور و خصوصاً استان عزیز خوزستان و بویژه شهر اهواز و بندر امام خمینی(ره)، این موضوع را بر همه مسئولین کشور

 
آشکار کرد که براي حل مسائل مردم باید برنامه هاي بلند مدت بیشتري تدوین شود. 

وي افزود: اینکه مردم منطقه اي مانند بندرا مام در کنار مراکز مهم اقتصادي زندگی کنند اما از سرپناه مطمئن برخوردار نباشند

 
موضوعی دردآور است. 

دکتر جهانگیري ادامه داد: براي هیچ مسئولی در جمهوري اسلامی ایران پذیرفته نیست که در اطراف طرح ها و سرمایه گذاري هاي

 
عظیم مردمی زندگی کنند که از حداقل امکانات برخوردار نباشند. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه مردم از تبعیض و فقر رنج می برند، خاطر نشان کرد: مردم همواره انتظار دارند که نظام و دولت

 
براي حل مشکلاتشان اقدامات اساسی انجام دهد. 

وي خاطر نشان کرد: وقتی اعلام شد که در کنار مهمترین بندر کشور یعنی بندر امام خمینی(ره) که محل واردات کالاهاي اساسی
کشور است، خانه هایی وجود دارد که ساکنین آنها از حداقل امکانات برخوردار نیستند، دولت تصمیم گرفت اقدامات بزرگی در این

 
خصوص انجام دهد. 

دکتر جهانگیري با اشاره به مصوبه جلسه روز چهارشنبه هفته گذشته دولت گفت: دولت براي بازسازي و مقاوم سازي واحدهاي
مسکونی شهري و واحدهاي مسکونی غیر رسمی نابسامان در معرض خطر در شهر بندر امام تصمیماتی اتخاذ کرد و تصمیم گرفت



 
784 میلیارد تومان کمک بلاعوض و تسهیلات ارزان قیمت براي این موضوع اختصاص دهد. 

معاون اول رییس جمهور ادامه داد: از این اعتبار براي هر واحد 30 میلیون تومان بعنوان کمک بلاعوض، 20 میلیون تومان کمک هاي
معیشتی براي خانه هایی که شرایط معیشتی خوبی ندارند و 20 میلیون تومان نیز براي اسکان موقت در دوره بازسازي درنظر گرفته

 
شده که جمعاً 70 میلیون تومان کمک بلاعوض به هر خانوار اختصاص پیدا می کند. 

وي اضافه کرد: علاوه بر آن،450 میلیارد تومان نیز در اختیار بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قرار می گیرد براي آماده سازي تاسیسات و

 
امکانات زیربنایی این 4000 واحد مسکونی . 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه 520 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت بانکی نیز به این واحدهاي مسکونی تخصیص خواهد
یافت، گفت: 100 میلیون تومان تسهیلات براي ساخت و ساز و 30 میلیون تومان براي تامین وسایل زندگی است یعنی دولت برنامه
اجرایی این طرح را مانند مناطق زلزله زده در نظرگرفته و امکانات و اعتبارات مناسبی براي بازسازي واحدهاي مسکونی تخصیص داده

 
است که امیدوارم در مدتی کوتاه با پیگیري استاندار این طرح اجرا شده و چهره منطقه را متحول کند. 

دکتر جهانگیري همچنین از اختصاص 300 میلیارد تومان براي پیشگیري از حوادث و جمع آوري فاضلاب در اهواز، بندر امام و

 
چمران خبر داد و گفت: این اعتبار در اختیار شهرداري ها قرار می گیرد تا شاهد اجراي طرح ها باشیم. 

وي افزود: براي اجراي طرح فاضلاب بندر ماهشهر و بندر امام جلسه اي نیز با بانک هاي عامل براي ماده 56 برگزار شده و قرار است
300 میلیارد تومان براي فاضلاب ماهشهر و بندر امام اختصاص پیدا کند. ضمن آنکه قرار است براي بندر امام، خرمشهر، ماهشهر و

 
شادگان از محل فاینانس چین نیز اعتباراتی اختصاص داده شود. 

معاون اول رییس جمهور در ادامه با اشاره به حضور خود براي کلنگ زنی این طرح در بندر ماهشهر، اظهار داشت: اولین بار است که
براي کلنگ زنی چنین طرحی حضور پیدا می کنم و یک دلیل آن این است که از آبان سال 98 همواره معتقد بوده ام که مردم عزیز
ماهشهر مشکلی با نظام جمهوري اسلامی ایران ندارند بلکه تبعیض و فقر آنها را آزار می دهد و ما بعنوان مسئولین کشور وظیفه اداري

 
و قانونی خود می دانیم که به این مسائل رسیدگی کنیم. 

دکتر جهانگیري همچنین با اشاره به مشکلات مطرح شده از سوي اهالی منطقه ماهشهر نظیر بیکاري، تصریح کرد: یکی از مهمترین
برنامه هاي در دست اقدام دولت ایجاد اشتغال است. ماهشهر و بندر امام با حجم بزرگ سرمایه گذاري که در پتروشیمی این مناطق

 
انجام شده، جفا است که شاهد بیکاري جوانان در این منطقه باشیم. 

معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه باید در بخش صنایع پایین دستی پتروشیمی کارخانه هاي مختلف ایجاد شود، گفت: باید
جوانان این منطقه در این کارخانه ها و صنایع پایین دستی مشغول شوند زیرا این حجم از سرمایه گذاري تاکنون در هیچ یک از

 
مناطق دیگر کشور انجام نشده و این منطقه کانون بزرگ توسعه کشور است. 

وي افزود: از بنگاه هاي بزرگ صنعتی و اقتصادي کشور خواسته ایم که 4 درصد از میزان سرمایه گذاري خود را در قالب مسئولیت
اجتماعی به معیشت مناطق پیرامونی خود اختصاص دهند زیرا مردم ساکن پیرامون این طرح ها نباید احساس کنند که در کنار این

 
واحدهاي تولیدي با مسائل ابتدایی زندگی درگیر هستند. 



دکتر جهانگیري در ادامه با اشاره به مطالبه مردم بندر امام خمینی مبنی بر شهرستان شدن اظهار داشت: در دولت یازدهم مجبور
شدیم در بخش تقسیمات کشوري قدري سخت گیري کنیم زیرا مسئولین دولت گذشته هرجا رفته بودند آن مناطق را به درخواست
مردم تبدیل به شهرستان، شهر و بخش کرده بودند اما از اواخر دولت یازدهم با انتظارات و مطالباتی که مردم داشتند، تصمیماتی در

 
راستاي تقسیمات کشوري اتخاذ شد و تقریبا هر هفته اخبار مرتبط با آن اعلام می شود. 

معاون اول رییس جمهور افزود: درباره بندر امام نیز استاندار خوزستان پیشنهادات لازم را براي شهرستان شدن این منطقه به وزیر
کشور ارائه کرده که امیدوارم وزارت کشور ظرف یک ماه آینده بررسی ها را انجام و نتیجه را اعلام کند تا دولت به محض اظهار نظر

 
وزارت کشور بتواند در ماه هاي نخست سال آینده در این خصوص تصمیم گیري کند. 

اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهوري سفر جهانگیري به خوزستان اشتغال بازسازي مناطق مسکونی



شمیم عطر طلاي سرخ در اقلیم سبز لرستان/ ظرفیت بالاي زعفران براي

اشتغال زایی و صادرات

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/11/11

 خبرگزاري فارس لرستان- نسرین صفربیرانوند، زعفران که
به طلاي سرخ معروف است محصولی است که کشت آن براي بهره برداران صرفه اقتصادي قابل توجهی دارد، این محصول علاوه بر

 
مصرف غذایی کاربردهاي دارویی و شیمیایی نیز دارد. 

افزایش سطح زیر کشت زعفران در استان علاوه بر اشتغال زایی بالا می تواند به درآمد خانوارها هم کمک شایان توجهی بکند، از

 
طرفی با افزایش تولید زعفران زمینه براي صادرات طلاي سرخ فراهم و ارزش افزوده خوبی سهم استان خواهد شد. 

با توجه به سود آوري و ارزآوري قابل توجه زعفران همچنین اشتغال زایی خوبی که این گیاه دارویی دارد توسعه کشت آن از اهمیت

 
فراوانی برخوردار است، نکته دیگر اینکه توسعه زعفران می تواند سبب کاهش مهاجرت روستاییان به شهرها شود. 

به گواه محققان و کارشناسان زعفران لرستان کیفیتی منحصر به فرد دارد، به طوري که طبق آزمایشات انجام شده میزان رنگ دهی

 
آن از زعفران قائنات بیشتر است، به نظر می رسد درصورت فراهم بودن شرایط لرستان در آینده به قطب زعفران کشور تبدیل شود. 

در شر ایطی که لرستان با نرخ بیکاري بالایی مواجه است استفاده از ظرفیت هاي  بخش کشاورزي می تواند در افزایش اشتغال تاثیر
گذار باشد، با وجود اراضی دیم زیادي با شیب تندي که در استان  وجود دارد کشاورزان و بهره برداران می توانند با زیرکشت بردن

 
آنها و کشت محصولی مانند زعفران علاوه بر اینکه شغلی براي خود دست و پا کنند درآمد خوبی هم کسب کنند. 



 
 

 
  

 
کشت زعفران به صرفه است 

خلیل حسنوند یکی از بهره بردارانی است که  از سال 92 تاکنون مشغول کشت زعفران است، او می گوید: سال 92 ، دو و نیم هکتار

 
از اراضی کشاورزي در سراب تلخ را زیر کشت زعفران بردم و بعد از حدود هفت سال از این کار رضایت دارم. 

وي با اشاره به اینکه براي کشت یک هکتار زعفران حدود 30 میلیون تومان نیاز است، عنوان می کند: اگر کسی بخواهد به کشت
زعفران روي بیاورد باید آورده ي حدود 30 میلیون تومان براي خرید پیاز و دیگر هزینه ها داشته باشد، زعفران تقریبا سال دوم هزینه

 
صرف شده را تامین می کند اما سال سوم شاهد سوددهی هستیم. 

این بهره بردار می گوید: می توان گفت سال سوم تنها یک چهارم درآمد حاصل از کشت زعفران صرف هزینه برداشت می شود و

 
مابقی سود خالص است که به بهره بردار می رسد، می توان گفت سالانه رقمی حدود 36 میلیون تومان عاید بهره برداري می شود. 

 
وي تصریح می کند: کشت زعفران درآمد خوبی دارد و توصیه ما این است کشاورزان در اراضی دیم به کشت زعفران روي بیاورند. 

حسنوند عنوان می کند: یک هکتار زعفران براي دو نفر به طور ثابت شغل ایجاد می کند که  کار وجین، سم و کود را انجام دهد، البته

 
براي برداشت، پاك کردن و خشک کردن هم کارگر زیادي نیاز است. 

 
کیفیت بالاي زعفران لرستان 

وي در خصوص کیفیت زعفران استان نیز توضیح می دهد: در مورد کیفیت زعفران استان شکی نیست، ما مزارعی داریم که طبق
نتایج آزمایشگاهی کیفیت زعفران آنها از قائنات باالتر است، در کل میانگین مزارع ما از ممتاز قائنات بالاتر است، در یک آزمایشی

 
کروسین یا همان ماده رنگی زعفران لرستان  310 بود در حالی که ممتاز کشوري 250 است. 



 
 

 
  

 
عمده مشکل زعفران کاران نبود منابع مالی است 

حسنوند در بخش دیگري از صحبت هاي خود به برخی مشکلات زعفران کاران اشاره می کند و می گوید: برخی از مشکلات  زعفران
کاران سراسري بوده،  علت آن مازاد تولید این محصول است، 300 تن زعفران در کشورتولید می شود که تنها 20 تن آن نیاز کشور

 
است، با توجه به اینکه امسال صادرات چندانی نداشتیم به تبع شاهد کاهش قیمت زعفران هستیم. 

وي اما عمده مشکل زعفران کاران استان را نبود منابع مالی عنوان می کند و می گوید: متاسفانه بنیه مالی کشاورزان استان براي
شروع زعفران است، نگهداري و خشک کردن زعفران از دیگر معضلات زعفران کاران است نبود دستگاه خشک کاهش کیفیت زعفران

 
را به دنبال دارد. 

حسنوند در مورد نبود برند و مشکلات بسته بندي زعفران استان نیز بیان می کند: برندسازي و بسته بندي زمانی نیاز به ورود سرمایه

 
گذار است اما با توجه به حجم پایین تولید زعفران در استان فعلا شرایط براي حضور سرمایه گذار مهیا نیست. 

 
یک هزار بهره بردار مشغول کشت زعفران هستند 

مدیرباغبانی سازمان جهادکشاورزي لرستان با اشاره سطح زیرکشت زعفران در استان می گوید: در استان حدود 420 هکتار سطح زیر
کشت زعفران داریم، همه شهرستان ها مستعد کشت هستند اما بیشترین سطح زیرکشت زعفران مربوط به خرم آباد است، البته

 
زعفران در مناطق خنک از کیفیت بالاتري برخوردار است. 

بردیا مرادي تعداد بهره برداري که به کشت زعفران در استان مشغول هستند، یک هزار نفر عنوان می کند و می افزاید: کشت زعفران

 
از خردادماه تا شهریورماه است، البته خردا ماه بهترین زمان کشت زعفران است. 

وي درخصوص کیفیت زعفران استان توضیح می دهد: طبق اندازه گیري هایی انجام شده ترکیبات موثري که موجب طعم و رنگ

 
زعفران می شود در سطح بسیار عالی بود متهی مناطق خنک کیفیت بالتري برخوردار هستند. 



 
 

 
  

 
درآمد بالاي زعفران 

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزي لرستان با اشاره به درآمد بالا کشت زعفران بیان می کند: در لرستان اراضی دیم شیب داري
داریم که کشت غلات و حبوبات در آن جواب نمی دهد و به صرفه نیست، بنابراین پیشنهاد ما این است که  کشاورزان به سمت کشت

 
گیاهان دارویی به ویژه زعفران که بخاطر تحمل خشکی و چرخه زندگیش محصولی علمی است بروند. 

مرادي لرستان با بیان اینکه براي کشت یک هکتار زعفران حدود 30 میلیون تومان سرمایه اولیه نیاز است، عنوان می کند: عملکرد

 
زعفران در یک هکتار حدود 4 کیلوگرم است که اگر هزینه برداشت از آن کم شود سود قابل توجهی عاید کشاورزان می شود. 

وي نرخ اشتغال ثابت را در یک هکتار زعفران دو و نیم نفر عنوان می کند و می گوید: کشت زعفران نقش مهمی در اقتصاد خانوارهاي

 
روستایی  دارد اگر در کنار دامداري و باغداري باشد زیرا هم اشتغال خانوار و هم درآمد بالا می رود. 

 
معضل خشک کردن زعفران  

مدیرباغبانی سازمان جهاد کشاورزي لرستان عمده ترین مشکل پیش روي زعفران کاران استان را بسته بندي و برندسازي می افزاید:
با وجود کیفیت بالاي زعفران اما برند معتبري براي زعفران استان معرفی نشده است، از طرفی خشک کردن و بسته بندي پیچیدگی
هایی دارد و نیازمند آموزش و افزایش اطلاعات بهره برداران است، براي بسته بندي و خشک کردن زعفران ورود بخش خصوصی

 
ضروري است. 

مرادي در پایان صحبت هاي خود اظهارمی کند: بهره برداران با ثبت نام در سامانه سیتا می توانند با مراجعه به بانک هاي عامل

 
تسهیلات کم بهره را براي کشت زعفران دریافت کنند، جهاد کشاورزي استان  همکاري و تعامل لازم را براي پرداخت تسهیلات دارد. 

انتهاي پیام/



آشوري: تأمین مسکن براي مردم مهم ترین اولویت کشور است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش خبرگزاري فارس از بندرعباس، محمد آشوري
در نشست با مجموعه فرمانداري، شوراي شهر، شهرداري،
دهیاران و مسئولان شهرستان حاجی آباد، فارغان، احمدي
و سرگز اظهار کرد: تأمین مسکن مورد نیاز مردم یکی از
اولویت هاي مهم مجلس کنونی به منظور رفع این دغدغه
براي جوانان، کاهش قیمت و ایجاد امنیت روانی براي مردم
است و لذا تأثیر ایجاد تحرك در این حوزه می تواند سایر

 
بخش هاي اقتصادي مرتبط را نیز به تحرك درآورد. 

وي افزود: متأسفانه بی توجهی به تأمین مسکن مورد نیاز کشور از یک سو و فقدان نظارت کافی بر احتکار مسکن در کشور از جمله
دلایلی است که شاهد ایجاد وضعیت افسارگسیخته اي در این زمینه هستیم و اگر چه دولت کنونی در ماه هاي اخیر به دنبال اجراي

 
طرحی با عنوان اقدام مسکن ملی است اما باید سرعت اجراي این طرح افزایش یابد. 

این عضو کمیسیون شوراهاي مجلس با تصریح بر این که خلق یک حرکت جمعی در راستاي انجام این مهم به عزم جدي دولت نیاز
دارد، خاطرنشان کرد: تحرك در زمینه مسکن قادر است تا در چندین حوزه صنعتی و اقتصادي دیگر نیز تحرك ایجاد کند و لذا برنامه

 
ریزي براي این منظور می تواند در حفظ و توسعه اشتغال پایدار نیز موثر باشد. 

آشوري، کسب درآمد پایدار براي شهرداري ها را از جمله محورهاي در حال کار و بررسی در کمیسیون شوراهاي مجلس عنوان کرد و
بیان داشت: شهرداري هاي بسیاري در کشور گرفتار مشکلات ناشی از کمبود و کاهش درآمدهایشان شده اند و لذا این موضوع دغدغه
اي جدي در مجلس است تا بتوانیم راهکارهایی براي تأمین پایدار منابع مالی شهرداري ها به منظور حفظ و ارائه خدمات به شهروندان

 
بیابیم که برخی از این منابع محلی و منطقه اي و برخی نیز ملی است. 

وي به تلاش براي رفع مشکلات ارتباطی و اینترنتی و پوشش تلفن همراه در استان اشاره و از انتقال فیبر نوري به مناطق احمدي و
سیاهو و فارغان به عنوان حرکتی ویژه یاد کرد که در آینده اي نزدیک، مشکل آنتن دهی و اینترنت همراه مردم این منطقه را براي

 
همیشه حل و رفع خواهد کرد. 

آشوري خواستار انجام سریع تر ترانشه سیرجان به بندرعباس در محدوده شهرستان حاجی آباد شد و گفت: این موضوع مهم به

 
اولویتی براي استانداري تبدیل شده و به طور مستمر در حال پیگیري است. 

به گزارش فارس، مسائل دیگري از جمله آب رسانی، وضعیت خیابان امام خمینی(ره) و دیگر مسائل مرتبط با شهرستان حاجی آباد



نیز در این جلسه در حضور معاون عمرانی استانداري، مدیرکل راه شهرسازي، مدیر مخابرات منطقه هرمزگان و مدیر کل آب فاضلاب

 
شهري و روستایی مطرح و مورد بررسی قرار گرفت. 

انتهاي پیام/ 88055



سیستان و بلوچستان سرشار از معادن خدادادي است

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/11/11

زاهدان - نماینده مردم زاهدان در مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر اینکه در زمینه معدن از ظرفیت مردم استان به جهت
مشارکت در طرح ها استفاده شود، گفت: سیستان و بلوچستان سرشار از معادن خدادادي است.

به گزارش آرانیوز:، حسینعلی شهریاري صبح امروز در
نشست با رئیس و اعضا شوراي معاونین سازمان صنعت،
معدن و تجارت استان سیستان و بلوچستان، اظهار داشت:
سیستان و بلوچستان ظرفیت هاي بالقوه بسیار زیادي از
جمله آب و هواي مناسب، مرزهاي طولانی و قرار گرفتن
در کریدور جنوب - شمال، تنوع میوه هاي گرمسیري،

 
سواحل مکران و معادن دارد. 

وي افزود: قرار گرفتن استان سیستان و بلوچستان در
مسیر جنوب - شمال موجب مزیت ترانزیتی و افزایش

 
تجارت است که توسعه راه آهن استان نیز به همین دلیل در حال انجام است. 

نماینده مردم زاهدان در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: در استان فرصت هاي زیادي داریم که به کارگیري نشده و یا کمتر استفاده

 
شده است که تمامی این فرصت ها کم نظیر و یا بی نظیر در سطح کشور است. 

وي گفت: سیستان و بلوچستان سرشار از معادن خدادادي است و در برخی از ذخایر معدنی از جمله آنتیموان رتبه اول کشور و
منیزیت رتبه ي دوم را به خود اختصاص داده که در همین ارتباط بزرگترین ذخیره کانسنگ طلاي کشور نیز در شهرستان تفتان قرار
دارد که با تلاشی که انجام شده در زمینه ماده معدنی مس نیز اگر تمام ظرفیت مس استان را شناسایی کنیم نهایتاً از مجموع ذخایر

 
مس کشور بیشتر خواهد شد و اینها نعمت هاي خدادادي است که باید از آن استفاده بهینه شود. 

شهریاري بیان کرد: در زمینه منابع انسانی، فارغ التحصیلان زیادي داریم که باید از این ظرفیت ها و ظرفیت جوانان استفاده شود و
نیروهاي بومی استان نیز قطعاً انگیزه خدمت دارند و براي مدیریت از هر تفکر و نگرش سیاسی، حزبی و مذهبی که هستند باید در

 
جایگاه هاي مختلف استفاده شود و نباید درصدد حذف این نیروها باشیم و بی شک آینده خوبی را در استان پیش رو خواهیم داشت. 

وي افزود: مشکلاتی در زمینه ي کمبود گاز و نان در زاهدان وجود داشت که هم اکنون با تلاش هاي انجام شده وضعیت بهتر شده و
در رابطه با موضوع نظارت هم نباید بگوئیم تمام این نظارت ها وظیفه سازمان صنعت، معدن و تجارت است، بلکه همه دستگاه ها،

 
بخش هاي نظارتی دارند که باید از این ظرفیت به جهت بهبود اوضاعاستفاده کنند. 

نماینده مردم زاهدان در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: در حوزه صنعت، معدن وتجارت فعالیت هاي خوبی انجام شده و امیدواریم
که به سرانجام برسد و اشتغال زیادي را در استان ایجاد کند و در زمینه معدن نیز از ظرفیت مردم منطقه به جهت مشارکت در طرح



 
ها استفاده شود. 

وي تصریح کرد: در زمینه کمبود برخی کالاها در استان، دلیل قاچاق برخی اقلام است که از مرزبانی استان تقاضا داریم، با توجه به
اینکه در حال پاسداري از مرزهاي گسترده استان هستند در این زمینه نیز مراقبت بیشتري انجام دهند و البته در اصل جلوي قاچاق

 
سازماندهی شده و گسترده کالاها از مرزهاي ما گرفته شود. 

وي بیان داشت: هیچ کشوري در دنیا نمی تواند اراده خود را به ما تحمیل کند و ایران اسلامی مستقل ترین کشور دنیاست و ابر
قدرت ها جرأت رویارویی با ایران را ندارند و این از برکات و مجاهدت هاي شهدا جانبازان، مدافعین وطن و مدافعین حرم است و اگر

ما در خارج از مرزها به مبارزه می پردازیم به این دلیل است که نمی خواهیم اجازه بدهیم جنایت در کشور ما اتفاق بیفتد.



زندگی 400 هزار نفر در گرو پیگیري حق آبه هامون/ مردم آب شرب ندارند

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/11/11

زاهدان - مردم سیستان در حالی این روزها نگران تامین آب شرب خود در آینده اي نه چندان دور هستند که متاسفانه به
نظر می رسد موضوع دریافت حق آبه هامون به هیچ عنوان اولویت وزارت امور خارجه نیست.

به گزارش آرانیوز:گروه استان ها ابتداي سال 99 بود که
مردم منطقه سیستان به واسطه بارندگی هاي ماه هاي
پایانی سال 98 و فروردین و اردیبهشت سال جاري و جاري
شدن رودخانه هاي فصلی و البته ورود آب از هیرمند، به
جان گرفتن دوباره دریاچه «هامون» امیدوار شدند، اما
متأسفانه به دلیل عدم ورود حق آبه دریاچه هامون از سوي
کشور افغانستان این امید خیلی سریع تر از آن چیزي که

 
مردم فکرش را می کردند به نگرانی تبدیل شد. 

حق آبه دریاچه هامون از هیرمند، به دادخواست حقوقی
ایران از آب رودخانه هیرمند در منطقه سیستان اشاره دارد. این رودخانه درگذشته در هر دو کشور افغانستان و ایران جاري بوده است.
جدایی افغانستان از خاك ایران در سال 1857 میلادي به موجب معاهده پاریس و امتناع گسترده حاکمیت افغانستان از جاري
ساختن رود هیرمند در خاك ایران، مسئله حق آبه رودخانه هیرمند را به یکی از مسائل مهم سیاسی، اقتصادي، اجتماعی و زیست
محیطی دو کشور مبدل ساخت. تا اینکه در سال 1351 قراردادي بین دو دولت در کابل به امضا رسید و قرار شد در هر ثانیه 26

 
مترمکعب آب سهم سیستان و هامون باشد. 

اما علی رغم انعقاد قرارداد حق آبه هیرمند، از اواخر دهه 1370 و همزمان با کاهش نزولات جوي و حاکم شدن شرایط خشکسالی بر
سیستان، میزان ورودي آب رودخانه هیرمند به دریاچه هامون مرتباً کاهش یافت و متأسفانه کشور افغانستان نسبت به ایران بدعهدي
کرد و روي رودخانه هیرمند به احداث سد «کمال خان» در 100 کیلومتري مرز ایران اقدام کرد و پس از آن و طی 40 سال بیش از
100 سد روي رودخانه هیرمند ساخته شد و حالا بیش از 20 سال است که به دلیل کاهش نزولات جوي و بارندگی ورود آب هیرمند

 
به ایران کاهش پیدا کرده و در حال حاضر شاهد خشک شدن 100 درصدي تالاب هامون هستیم. 

سیستان زاییده رودخانه هیرمند و دریاچه هامون است اما متأسفانه این روزها نوسان آب آنها چهره طبیعی و انسانی این منطقه را نیز

 
تحت تأثیر قرار داده است 

سیستان سرزمین اساطیر نقش مهمی در پیدایش، شکل گیري و توسعه فرهنگ و تمدن در دنیاي باستان داشته است. این نقش در
خاورمیانه و فلات ایران بیشتر ایفا شده، به طوري که شواهد باستانی کنونی بهترین مصداق براي این ادعا می تواند، باشد. سیستان
زاییده رودخانه هیرمند و دریاچه هامون است اما متأسفانه این روزها نوسان آب آنها چهره طبیعی و انسانی این منطقه را نیز تحت

 
تأثیر قرار داده است. 



از همین رو این روزها بسیاري از مردم و فعالین فضاي مجازي در استان سیستان و بلوچستان از تکمیل سد «کمال خان» در خاك
افغانستان و تغییر مسیر آب ورودي از طریق رودخانه هیرمند به ایران بسیار نگران هستند و خواستار پیگیري و ورود مؤثر وزارت امور

 
خارجه به این موضوع حیاتی هستند. 

 
 

 
موضوع حق آبه هامون از سوي وزارت خارجه پیگیري شود 

مجتبی خوش خلق یکی از خبرنگاران منطقه سیستان در گفت وگو با خبرنگار مهر، اظهار داشت: مدتی است که فیلم هایی در فضاي
مجازي از تکمیل بند «کمال خان» در خاك افغانستان و همچنین تغییر مسیر آب رودخانه هیرمند دست به دست می شود که

 
موجب بروز نگرانی هاي زیادي براي مردم منطقه سیستان شده است. 

وي افزود: همچنین متأسفانه در پاییز و زمستان امسال تاکنون شاهد بارندگی قابل ملاحظه اي هم در استان سیستان و بلوچستان

 
نبوده ایم که موجب افزایش نگرانی ها در خصوص تشدید خشکسالی در این منطقه استراتژیک کشور شده است. 

خوش خلق ادامه داد: با وجود همه این موارد متأسفانه هیچیک از مسئولان محلی و کشوري در خصوص پیگیري موضوع حق آبه

 
هامون اظهار نظر روشنی نکرده اند و ظاهراً همه منتظر نابودي کامل منطقه سیستان هستند. 

در صورت عدم پیگیري حق آبه هیرمند قطعاً در آینده اي نه چندان دور شاهد بروز مشکلات عدیده اي در شمال استان سیستان و

 
بلوچستان خواهیم بود 

وي با اشاره به اینکه در حال حاضر آب شهرستان زاهدان هم از طریق چاه نیمه ها و رودخانه هیرمند تأمین می شود، تصریح کرد: در
صورت عدم پیگیري حق آبه هیرمند از مسئولان وزارت امور خارجه قطعاً در آینده اي نه چندان دور شاهد بروز مشکلات عدیده اي

 
در شمال استان سیستان و بلوچستان خواهیم بود و دیگر مردم این منطقه آب شرب هم نخواهند داشت. 

این شهروند سیستانی گفت: البته در سال گذشته هم اگر آبی از سمت افغانستان وارد کشور شد به دلیل ریزش نزولات آسمانی و عدم
کنترل آن در آن سوي مرز بود و گرنه حق آبه باید در تمام طول سال و به صورت منظم رهاسازي شود که متأسفانه تاکنون این مهم

 
محقق نشده است. 

وي با تاکید بر اینکه موضوع حق آبه هامون باید از طریق وزارت امور خارجه پیگیري شود، بیان کرد: متأسفانه تاکنون به هیچ عنوان



شاهد پیگیري و یا اظهار نظري از سوي مسئولان امور خارجه در این خصوص نبوده ایم و ظاهراً موضوع سیستان جزو اولویت هاي

 
وزارت امور خارجه نیست. 

 
موضوع حق آبه سیستان به صورت جدي پیگیري نشده است 

حسینعلی شهریاري نماینده مردم زاهدان در مجلس شوراي اسلامی در گفت وگو با خبرنگار مهر، اظهار داشت: متأسفانه میزان توجه
مسئولان دولتی به استان سیستان و بلوچستان از آخر به اول است در حالی که با توجه به محرومیت هاي تاریخی این استان باید در

 
صدر لیست خدمات قرار داشته باشد. 

وي با اشاره به اینکه دولت افغانستان درصدد تغییر مسیر رود هیرمند است، افزود: با این اقدام آب کمتري وارد منطقه سیستان می
شود و اگر دولت محترم این موضوع را پیگیري نکند معلوم نیست چه اتفاقی براي تأمین آب استان سیستان و بلوچستان از طریق رود

 
هیرمند می افتد. 

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با بیان اینکه دریاچه هامون بزرگترین دریاچه آب شیرین کشور محسوب می شود، تصریح
کرد: دریاچه هامون در طول تاریخ موجب رونق زندگی در اطراف خود بوده است اما با خشک شدن آن تعدادي از مردم این منطقه

 
مجبور به مهاجرت شدند. 

وي با اشاره به اینکه در سال 94 از وزیر امور خارجه در خصوص پیگیري حق آبه هامون طرح سوال کرده است، گفت: در آن زمان
آقاي ظریف قول پیگیري این موضوع را دادند ولی با وجود اینکه 5 سال از آن روز می گذرد هنوز هیچ اتفاقی در این زمینه نیفتاده و

 
اوضاع مردم منطقه سیستان هم روز به روز بدتر می شود. 

شهریاري بیان کرد: از وزیر محترم امور خارجه می خواهیم تا موضوع حق آبه هامون و همچنین معاهده اي که میان ایران و افغانستان

 
براي این موضوع وجود دارد را به صورت جدي پیگیري کند. 

 
 

خشکسالی باعث شده که بادهاي 120 روزه به دلیل خشکی دریاچه هامون به طوفان شن 200 روزه تبدیل شود و زندگی مردم این

 
منطقه را سخت تر از گذشته کند 

وي با اشاره به اینکه متأسفانه در دولت هاي گذشته هم موضوع حق آبه سیستان به صورت جدي پیگیري نشده است، ادامه داد:



خشکسالی باعث شده که بادهاي 120 روزه به دلیل خشکی دریاچه هامون به طوفان شن 200 روزه تبدیل شود و زندگی مردم این

 
منطقه را سخت تر از گذشته کند. 

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با اشاره به اینکه طی این سال ها بسیاري از روستاهاي سیستان زیر شن مدفون شده اند،
تصریح کرد: چندي پیش و در بررسی سازمان جهانی بهداشت، شهر زابل با میانگین آلایندگی 271 میکروگرم بر مترمکعب در سال به

 
عنوان آلوده ترین شهر جهان انتخاب شده است. 

این اظهارات در حالی از سوي مردم استان سیستان و بلوچستان مطرح می شود که با یک جستجوي کوتاه در فضاي اینترنت به خوبی
متوجه می شویم که موضوع مذاکره با دولت افغانستان و پیگیري حق آبه هامون به هیچ عنوان جزو اولویت هاي وزارت امور خارجه
نیست و به نظر می رسد مسئولان این وزارت خانه و به خصوص وزیر محترم امور خارجه به کلی مردم محروم استان سیستان و

 
بلوچستان را فراموش کرده اند. 

البته با مطالعه میزان آب ورودي هیرمند در سال هاي مختلف به این نتیجه می رسیم که به هیچ عنوان نمی توان در منطقه سیستان
به اقتصاد متکی به این آب امیدوار بود زیرا در 30 سال گذشته هیرمند 9 بار با خشکسالی کامل مواجه شده است از همین رو نتیجه
این پیامدها مسئولان را ملزم می کند تا نسبت به برنامه ریزي تغییر الگوي کشت و اشتغال و مذاکره با دولت افغانستان پیرامون حق
آبه ایران و حفظ چاه نیمه ها براي تأمین آب شرب حداقلی مردمان این منطقه اقدام عاجل به عمل آورند تا ماندگاري بیش از 400

هزار نفر از جمعیت سیستان با وجود همه مشکلات در این منطقه استراتژیک کشور کمی سهل تر شود.



22 طرح منابع طبیعی وآبخیزداري در استان سمنان افتتاح می شود

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/11/11

سمنان- مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان از افتتاح 22 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري در دهه فجر انقلاب
اسلامی امسال خبر داد و گفت: 250 میلیارد ریال اعتبار این طرح ها است.

به گزارش آرانیوز:جعفر مرادي حقیقی صبح شنبه در
نشستی با حضور خبرنگاران و اصحاب رسانه از افتتاح 22
طرح منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان در دهه فجر
انقلاب اسلامی امسال خبر داد و بیان کرد: براي بهره
برداري از این طرح ها در وسعت 14 هزار و607 هکتار،

 
بیش از 250 میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است. 

وي با بیان اینکه 21 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري و
یک طرح جنگل کاري شامل احداث سکو بتنی تولید نهال طی ایام االله دهه فجر انقلاب اسلامی سال جاري به صورت همزمان افتتاح
می شود، ابراز کرد: هدف از اجراي طرح هاي آبخیزداري کنترل رسوب و کاهش خسارات ناشی از سیلاب و حفاظت آب و خاك

 
دانست. 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان با بیان اینکه جلوگیري از فرسایش و بهبود شرایط زیست محیطی، کاهش خسارت
هاي ناشی از خشکسالی و تغذیه سفره هاي آب زیرزمینی از دیگر اهداف اجراي طرح هاي مذکور است، تاکید کرد: این طرح ها در

 
سراسر شهرستان هاي استان افتتاح خواهند شد. 

مرادي حقیقی بهبود اشتغال و ارتقاي سطح درآمد روستاییان، جوامع محلی و آبخیز نشین، بالا بردن ارزش هاي زیست محیطی
تفرجگاهی مناطق زیر پوشش پروژه هاي آبخیزداري را از دیگر اهداف بیان کرد و افزود: طرح هاي منابع طبیعی همچنین نقش

مؤثري در رونق تولید و مهاجرت معکوس به روستا دارد.



بهره برداري از سومین طرح احداث آبنماي لوله اي درمحور روستایی گلستان

بخش جعفریه شهرستان قم

منبع: موجشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/11/11

رییس اداره راهداري و حمل ونقل جاده اي شهرستان قم
خبرداد: سومین آبنماي لوله اي به طول ده متر و قطر
مفید یک متر درمحور روستبهره برداري از سومین طرح
احداث آبنماي لوله اي درمحور روستایی گلستان بخش
جعفریه شهرستان قمایی گلستان واقع دربخش جعفریه

 
شهرستان قم احداث و مورد بهره برداري قرار گرفت. 

به گزارش خبرگزاري موج قم، در راستاي صیانت و ارتقا
سطح ایمنی راههاي برونشهري، طرح احداث سومین آبنماي لوله اي درسطح محورهاي روستایی استان قم اجرا ومورد بهره برداري

 
قرارگرفت . 

رییس اداره راهداري و حمل ونقل جاده اي شهرستان قم درادامه خبر فوق افزود : این پروژه که درقالب طرحهاي امانی اجرا و مورد

 
بهره برداري قرارگرفت درمحور روستایی گلستان بخش جعفریه شهرستان قم واقع شده است . 

حسین برقراري با یادآوري مجدد آنکه صفر تا صد عملیات اجرایی این طرح به صورت امانی به انجام رسیده تصریح کرد : جادارد

 
همین جا از همراهی و تعامل بخشداري محترم جعفریه که نسبت به تامین بتن مورد نیاز پروژه اقدام نمود تشکر کنم . 

وي درخصوص اهداف اجرایی طرح احداث آبنماي لوله اي محور گلستان اظهار داشت : با تو جه به اینکه محورگلستان راه ارتباطی
چند روستا و مسیر دسترسی واحدهاي تولیدي - صنفی همچون مرغداري ، مزارع و باغات می باشد ، هرنوع خلل درتردد کاربران ،

 
مشکلات عدیده اي را درپی دارد . 

برقراري ادامه داد : همچنین به دلیل عبور عرضی یک رشته رود خانه فصلی از محور گلستان ، به هنگام وقوع بارشهاي موسمی ، این

 
رود سرریز و موجب اختلال در تردد کاربران می گردید . 

رییس اداره راهداري و حمل ونقل جاده اي شهرستان قم درخصوص مشخصات فنی آبنماي لوله اي مذکور عنوان کرد : طول آبنماي

 
لوله اي گلستان ده متر و قطر مفید دهانه آن یک متر است . 

برقراري حجم عملیات خاکی پروژه را افزون بر450متر مکعب برآورد کرد و افزود : بالغ بر سی متر مکعب حجم بتن ریزي طرح بوده

 
که بخشداري جعفریه نسبت به تامین بتن آن اقدام نموده است . 



وي تعداد عوامل اجرایی جهت احداث آبنماي لوله اي گلستان را 12 نفر اعلام وافزود : هفت دستگاه انواع ماشین آلات ( سنگین و

 
نیمه سنگین ) راهداري استان جهت اجراي این طرح مورد استفاده قرار گرفت . 

حسین برقراري یاد آور شد : ازجمله اقدامات تکمیلی جهت اجراي این طرح ، احداث مسیر جایگزین ( واریانت ) به طول

 
هفتصدمترمی باشد که طی مدت اجراي پروژه ، هدایت ترافیک دراین مسیر صورت میگرفت . 

وي درخصوص بازه زمانی این طرح امانی اظهار داشت : با وجود اشتغال عوامل و ماشین آلات اداره متبوع به امور راهداري زمستانی ،
این پروژه دربازه زمانی سه روزه اي اجرا و به بهره برداري رسید .



اعلام 32 برنامه سازمان فرهنگی شهرداري به مناسبت دهه فجر

منبع: ایسناشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به مناسبت چهل و دومین سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی با عنوان «آینده روشن» را تشریح کرد.

به گزارش ایسنا، سید علیرضا فاطمیان پور معاون فرهنگی
سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي این
سازمان به مناسبت دهه فجر را تشریح کرد و گفت:
همزمان با فرا رسیدن چهل و دومین سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی، بسته برنامه هاي «آینده روشن» را در سه
محور محتوایی تقویت باورهاي عمومی براي امید به آینده
انقلاب اسلامی، ترویج و گسترش نمادهاي هویت ملی و
افزایش آگاهی مردم از تاریخ انقلاب اسلامی پیش بینی

 
کرده ایم. 

وي افزود: پوئم سمفونی «آینده روشن» یکی از سه گانه اي است که معاونت هنري سازمان فرهنگی هنري در سال 99 طراحی کرده
است. نخستین پوئم سمفونی به نام «سرباز» در نخستین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی رونمایی شد و دومین پوئم سمفونی به

 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می پردازد و با عنوان «آینده روشن» در دهه فجر رونمایی خواهد شد. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري با اشاره به برنامه «سه رنگ سربلندي» گفت: این برنامه به ترویج نماد پرچم و سرود جمهوري
اسلامی ایران می پردازد و در چهار بخش سرود کودك و نوجوان، مسابقه طراحی پوستر ویژه پرچم ایران، مسابقه عکس موبایلی از
نصب پرچم در سطح شهر و مسابقه اجراي نمایش «تاج شاه و کلاه ها» توسط کودکان برگزار می شود. همچنین پویش «متا» به
منظور معرفی مدیر تراز انقلابی پیش بینی شده و مردم در این پویش به معرفی مدیران و مسئولان نمونه اي که در ادارات و جاهاي

 
مختلف با آنها برخورد دارند، می پردازند. 

وي اظهار کرد: «کتاب ماه» دیگر برنامه دهه فجر است که مسابقه کتابخوانی با موضوع انقلاب اسلامی در دو بخش کودك و نوجوان و
بزرگسال خواهد بود که در سایت dtlib.ir برگزار می شود و اپلیکیشن هاي حوزه کتابخوانی هم در برگزاري آن مشارکت دارند.
همچنین کلیپ هاي «کتاب دان» با معرفی 100 کتاب در حوزه انقلاب اسلامی منتشر می شود. پویش میدانی «ایران ما انقلاب ما»

 
نیز با نصب استیکر و نقش پرچم ایران بر شیشه خودروها برگزار می شود و فضاي شهر را براي دهه فجر مهیا می کند. 

فاطمیان پور با بیان اینکه فعالیت هاي سازمان فرهنگی هنري در حوزه تولید محصولات مجازي با شیوع ویروس کرونا رشد قابل
توجهی داشته است، گفت: این فعالیت ها در دهه فجر هم ادامه خواهد داشت و محصولاتی در هشت محور تاریخ شفاهی پهلوي،
مقایسه انقلاب ایران با سایر انقلاب هاي جهان، معرفی دستاوردهاي انقلاب اسلامی، معرفی شهداي انقلاب، روایت تاریخ شفاهی مردم
از پیروزي انقلاب، روایت انقلاب از بیان غیرایرانیان، انقلاب ایرانی در عصر ظهور و اندیشه و گفتمان انقلاب اسلامی تولید و در فضاي



مجازي منتشر می شود. علاوه بر این محصولات، سه کلیپ «خط ویژه»، «چهل سردار» و «فازمترمدیا» در این ایام تولید و منتشر

 
خواهد شد. 

وي اضافه کرد: اتوبوس هاي کتابگرد «هدهد» چند سالی است که در نقاط مختلف تهران خدمات کتابخانه اي ارائه می کنند و در
دهه فجر چهار دستگاه اتوبوس و یک مینی بوس با حضور در روستاهاي محروم اطراف تهران به اجراي برنامه و برگزاري مسابقه می
پردازند. همچنین در محل جلوس حضرت امام خمینی(ره) در بهشت زهرا(س) غرفه هاي متعددي به مدت 10 روز فعالیت خواهند
کرد و برنامه هاي فرهنگی و هنري متنوعی هم تدارك دیده ایم. پویش «هر خانه یک پرچم» با تحویل پرچم ایران به شهروندان

 
داوطلب با کمترین قیمت و با نصب رایگان برگزار می شود و براي هماهنگی آن با 100 مسجد شهر تهران همکاري داریم. 

فاطمیان پور تصریح کرد: برنامه تلویزیونی «مثبت 40» در 10 قسمت به موضوع رسانه در انقلاب اسلامی می پردازد و از شبکه چهار
روي آنتن می رود. افتتاح محفل ترانه خانه شعر در فرهنگ سراي ارسباران دیگر برنامه اي است که در دهه فجر برگزار می شود و در
این محفل جلسات تخصصی شعر و ترانه برپا خواهد شد. همچنین نمایش میدانی «فجر انقلاب» با 42 اجرا در نقاط مختلف شهر
تهران از جمله در ایستگاه هاي مترو میزبان شهروندان است. در حوزه هنرهاي تجسمی نیز نمایشگاه مجازي «خاطره 57» با نمایش

 
عکس هاي تاریخی از انقلاب اسلامی برپا می شود. 

وي از برگزاري پویش بزرگ «آینده روشن» براي نوجوانان خبر داد و گفت: در این پویش دو سؤال براي نوجوانان مطرح کرده ایم.
سؤال اول این است که نوجوانان نقش خود را در گام دوم انقلاب اسلامی بیان کنند و سؤال دیگر مهم ترین چالشی است که به
نظرشان می تواند مانع قوي شدن ایران اسلامی شود. قالب اجراي این پویش گیمیفیکیشن است که سامانه اینترنتی آن در دهه فجر

 
در دسترس نوجوانان خواهد بود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري افزود: برنامه «فصل رویش» امسال با تجلیل از رویش هاي انقلاب اسلامی در عرصه رسانه
برگزار می شود و در آن چند چهره رسانه اي که بعد از سال 1357 متولد شده اند، تجلیل می شوند. نمایشگاه «ایران ما انقلاب ما»
نیز در سالن انتظار فرودگاه مهرآباد برپا می شود و آثار هنري با موضوع انقلاب اسلامی در آن به نمایش در می آید. «مهرآیین» به
عنوان یکی از برنامه هاي باسابقه سازمان فرهنگی هنري، در دهه فجر با دیدار با خانواده شهداي انقلاب اسلامی و رسیدگی به

 
مشکلات آنها برگزار می شود. 

وي اظهار کرد: «پیرنگ» دیگر برنامه اي است که در آن باشگاه هاي نوجوانانه در حوزه هاي کارآفرینی، مهارت افزایی، رسانه و... ایجاد
می شود و از کارهاي ادامه دار و دائمی سازمان فرهنگی هنري خواهد بود. همچنین جشنواره «کارآزماي» با موضوع کارآفرینی و
جهش تولید برگزار می شود و در آن نوجوانان، زنان سرپرست خانوار و زنان خانه دار می توانند با حضور در دوره هاي آموزشی که با

 
همکاري بخش خصوصی برگزار می شود، کسب و کار خانگی خود را آغاز کنند. 

فاطمیان پور اضافه کرد: یکی از برنامه هایی که براي دومین سال برگزار می شود، نمایش فیلم سینمایی براي اقشار زحمتکش
شهرداري تهران در کنار خانواده هایشان در یکی از سینماهاي سازمان فرهنگی هنري است که امسال با رعایت پروتکل هاي بهداشتی
میزبان تعدادي از راننده هاي اتوبوس و تاکسی به همراه خانواده خواهیم بود. همچنین جشنواره «کانون هاي مردمی» با هدف به

 
نمایش گذاشتن دستاوردها و تولیدات کانون ها و مراکز مشارکتی سازمان برگزار می شود. 

وي در پایان گفت: نورافشانی در 42 نقطه شهر تهران را در شب 22 بهمن ماه خواهیم داشت و پویش «االله اکبر» نیز با مشارکت
انجمن اسلامی دانش آموزي در سطح کشور برگزار می شود و در آن نوجوانان از سنت حسنه تکبیر در شب پیروزي انقلاب اسلامی



فیلم و عکس تهیه می کنند و به این پویش می فرستند. همچنین با توجه به اینکه راهپیمایی روز 22 بهمن مانند هر سال برگزار نمی

 
شود، سازمان فرهنگی هنري دو کاروان ویژه براي حرکت در مسیر راهپیمایی و اجراي برنامه آماده خواهد کرد. 

انتهاي پیام



اتوبوس هاي کتابگرد هدهد به روستاهاي محروم اطراف تهران می روند

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/11/11

حضور چهار دستگاه اتوبوس و یک مینی بوس کتابگرد هدهد در روستاهاي محروم اطراف تهران با محوریت اجراي طرح هایی
درباره کتابخوانی همچنین مسابقه کتابخوانی ماه از برنامه هاي سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي به

مناسبت چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی است.

به گزارش خبرگزاري کتاب ایران (ایبنا) به نقل از پایگاه خبري تحلیلی فرهنگ و هنر، سید علیرضا فاطمیان پور معاون فرهنگی
سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به مناسبت دهه فجر را تشریح کرد و گفت: همزمان با فرا رسیدن
چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی، بسته برنامه هاي «آینده روشن» را در سه محور محتوایی تقویت باورهاي عمومی براي
امید به آینده انقلاب اسلامی، ترویج و گسترش نمادهاي هویت ملی و افزایش آگاهی مردم از تاریخ انقلاب اسلامی پیش بینی کرده

 
ایم. 

وي افزود: پوئم سمفونی «آینده روشن» یکی از سه گانه اي است که معاونت هنري سازمان فرهنگی هنري در سال 99 طراحی کرده
است. نخستین پوئم سمفونی به نام «سرباز» در نخستین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی رونمایی شد و دومین پوئم سمفونی به

 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می پردازد و با عنوان «آینده روشن» در دهه فجر رونمایی خواهد شد. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري با اشاره به برنامه «سه رنگ سربلندي» گفت: این برنامه به ترویج نماد پرچم و سرود جمهوري
اسلامی ایران می پردازد و در چهار بخش سرود کودك و نوجوان، مسابقه طراحی پوستر ویژه پرچم ایران، مسابقه عکس موبایلی از
نصب پرچم در سطح شهر و مسابقه اجراي نمایش «تاج شاه و کلاه ها» توسط کودکان برگزار می شود. همچنین پویش «متا» به
منظور معرفی مدیر تراز انقلابی پیش بینی شده و مردم در این پویش به معرفی مدیران و مسئولان نمونه اي که در ادارات و جاهاي

 
مختلف با آنها برخورد دارند، می پردازند. 

وي اظهار کرد: «کتاب ماه» دیگر برنامه دهه فجر است که مسابقه کتابخوانی با موضوع انقلاب اسلامی در دو بخش کودك و نوجوان و
بزرگسال خواهد بود که در سایت dtlib.ir برگزار می شود و اپلیکیشن هاي حوزه کتابخوانی هم در برگزاري آن مشارکت دارند.
همچنین کلیپ هاي «کتاب دان» با معرفی 100 کتاب در حوزه انقلاب اسلامی منتشر می شود. پویش میدانی «ایران ما انقلاب ما»

 
نیز با نصب استیکر و نقش پرچم ایران بر شیشه خودروها برگزار می شود و فضاي شهر را براي دهه فجر مهیا می کند. 

فاطمیان پور با بیان اینکه فعالیت هاي سازمان فرهنگی هنري در حوزه تولید محصولات مجازي با شیوع ویروس کرونا رشد قابل
توجهی داشته است، گفت: این فعالیت ها در دهه فجر هم ادامه خواهد داشت و محصولاتی در هشت محور تاریخ شفاهی پهلوي،
مقایسه انقلاب ایران با سایر انقلاب هاي جهان، معرفی دستاوردهاي انقلاب اسلامی، معرفی شهداي انقلاب، روایت تاریخ شفاهی مردم
از پیروزي انقلاب، روایت انقلاب از بیان غیرایرانیان، انقلاب ایرانی در عصر ظهور و اندیشه و گفتمان انقلاب اسلامی تولید و در فضاي
مجازي منتشر می شود. علاوه بر این محصولات، سه کلیپ «خط ویژه»، «چهل سردار» و «فازمترمدیا» در این ایام تولید و منتشر

 
خواهد شد. 

وي اضافه کرد: اتوبوس هاي کتابگرد «هدهد» چند سالی است که در نقاط مختلف تهران خدمات کتابخانه اي ارائه می کنند و در
دهه فجر چهار دستگاه اتوبوس و یک مینی بوس با حضور در روستاهاي محروم اطراف تهران به اجراي برنامه و برگزاري مسابقه می



پردازند. همچنین در محل جلوس حضرت امام خمینی(ره) در بهشت زهرا(س) غرفه هاي متعددي به مدت 10 روز فعالیت خواهند
کرد و برنامه هاي فرهنگی و هنري متنوعی هم تدارك دیده ایم. پویش «هر خانه یک پرچم» با تحویل پرچم ایران به شهروندان

 
داوطلب با کمترین قیمت و با نصب رایگان برگزار می شود و براي هماهنگی آن با 100 مسجد شهر تهران همکاري داریم. 

فاطمیان پور تصریح کرد: برنامه تلویزیونی «مثبت 40» در 10 قسمت به موضوع رسانه در انقلاب اسلامی می پردازد و از شبکه چهار
روي آنتن می رود. افتتاح محفل ترانه خانه شعر در فرهنگ سراي ارسباران دیگر برنامه اي است که در دهه فجر برگزار می شود و در
این محفل جلسات تخصصی شعر و ترانه برپا خواهد شد. همچنین نمایش میدانی «فجر انقلاب» با 42 اجرا در نقاط مختلف شهر
تهران از جمله در ایستگاه هاي مترو میزبان شهروندان است. در حوزه هنرهاي تجسمی نیز نمایشگاه مجازي «خاطره 57» با نمایش

 
عکس هاي تاریخی از انقلاب اسلامی برپا می شود. 

وي از برگزاري پویش بزرگ «آینده روشن» براي نوجوانان خبر داد و گفت: در این پویش دو سؤال براي نوجوانان مطرح کرده ایم.
سؤال اول این است که نوجوانان نقش خود را در گام دوم انقلاب اسلامی بیان کنند و سؤال دیگر مهم ترین چالشی است که به
نظرشان می تواند مانع قوي شدن ایران اسلامی شود. قالب اجراي این پویش گیمیفیکیشن است که سامانه اینترنتی آن در دهه فجر

 
در دسترس نوجوانان خواهد بود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري افزود: برنامه «فصل رویش» امسال با تجلیل از رویش هاي انقلاب اسلامی در عرصه رسانه
برگزار می شود و در آن چند چهره رسانه اي که بعد از سال 1357 متولد شده اند، تجلیل می شوند. نمایشگاه «ایران ما انقلاب ما»
نیز در سالن انتظار فرودگاه مهرآباد برپا می شود و آثار هنري با موضوع انقلاب اسلامی در آن به نمایش در می آید. «مهرآیین» به
عنوان یکی از برنامه هاي باسابقه سازمان فرهنگی هنري، در دهه فجر با دیدار با خانواده شهداي انقلاب اسلامی و رسیدگی به

 
مشکلات آنها برگزار می شود. 

وي اظهار کرد: «پیرنگ» دیگر برنامه اي است که در آن باشگاه هاي نوجوانانه در حوزه هاي کارآفرینی، مهارت افزایی، رسانه و... ایجاد
می شود و از کارهاي ادامه دار و دائمی سازمان فرهنگی هنري خواهد بود. همچنین جشنواره «کارآزماي» با موضوع کارآفرینی و
جهش تولید برگزار می شود و در آن نوجوانان، زنان سرپرست خانوار و زنان خانه دار می توانند با حضور در دوره هاي آموزشی که با

 
همکاري بخش خصوصی برگزار می شود، کسب و کار خانگی خود را آغاز کنند. 

فاطمیان پور اضافه کرد: یکی از برنامه هایی که براي دومین سال برگزار می شود، نمایش فیلم سینمایی براي اقشار زحمتکش
شهرداري تهران در کنار خانواده هایشان در یکی از سینماهاي سازمان فرهنگی هنري است که امسال با رعایت پروتکل هاي بهداشتی
میزبان تعدادي از راننده هاي اتوبوس و تاکسی به همراه خانواده خواهیم بود. همچنین جشنواره «کانون هاي مردمی» با هدف به

 
نمایش گذاشتن دستاوردها و تولیدات کانون ها و مراکز مشارکتی سازمان برگزار می شود. 

وي در پایان گفت: نورافشانی در 42 نقطه شهر تهران را در شب 22 بهمن ماه خواهیم داشت و پویش «االله اکبر» نیز با مشارکت
انجمن اسلامی دانش آموزي در سطح کشور برگزار می شود و در آن نوجوانان از سنت حسنه تکبیر در شب پیروزي انقلاب اسلامی
فیلم و عکس تهیه می کنند و به این پویش می فرستند. همچنین با توجه به اینکه راهپیمایی روز 22 بهمن مانند هر سال برگزار نمی

شود، سازمان فرهنگی هنري دو کاروان ویژه براي حرکت در مسیر راهپیمایی و اجراي برنامه آماده خواهد کرد.



تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان کشور

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/11/11

رحیمی گفت: براساس تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان کشور، رشته هاي دانشگاهی باید منطبق با
نیاز هاي آن استان باشد.

به گزارش حوزه دانشگاهی گروه علمی پزشکی باشگاه
خبرنگاران جوان، دکتر رحیمی، معاون پژوهش و فناوري
وزارت علوم در این نشست به وظایف شوراي مدیریت
استانی آموزش عالی، اظهار کرد: برنامه ریزي براي ارتقاي
آموزش عالی استان، سالم سازي محیط علمی، استفاده از
ظرفیت سازمان آموزش فنی و حرفه اي و مراکز علمی
کاربردي براي مهارت محور کردن فارغ التحصیلان
دانشگاهی یا به عبارتی کسب مهارت در کنار علم آموزي

 
دانشجویان از جمله وظایف این شوراست. 

رحیمی بهره مندي از اعضاي هیئت علمی قوي و با تجربه براي آموزش در رشته هاي تخصصی و آینده نگري آموزش عالی استان و

 
برنامه ریزي براي آن را از دیگر وظایف شوراي مدیریت استانی آموزش عالی استان ها برشمرد. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم با بیان اینکه ارتقاي کیفی و توسعه فناوري از اهداف آموزش عالی است، بیان کرد: برنامه هاي

 
وزارت علوم در این راستا انجام خواهد شد و خواسته ما همکاري روساي همه دانشگاه ها در این زمینه است. 

او از تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان کشور خبر داد و گفت: بر اساس این سند، رشته هاي دانشگاهی باید

 
منطبق با نیاز هاي آن استان باشد. 

 
ضرورت تقویت اثربخشی دانشگاه ها در محیط پیرامونی خود 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، در دانشگاه سمنان گفت: استان سمنان رشد بسیار خوبی در حوزه آموزش عالی دولتی
غیرپزشکی در کشور داشته به طوري که مجموع ظرفیت پذیرش دانشجو در دانشگاه هاي دولتی استان سمنان به نسبت جمعیت

 
بالاترین در کشور است. 

 
او تصریح کرد: وزارت علوم تلاش می کند دانشگاه هاي موجود با کمک مدیران دانشگاه ها از نظر کیفی رشد بیشتري داشته باشند. 

رحیمی افزود: علی رغم اینکه تعداد قابل توجهی از پروژه هاي بزرگ صنعتی و حساس و حیاتی در دانشگاه ها در حال انجام است اما
پیوند هایی که باید بین دانشگاه و جامعه وجود داشته باشد هنوز عمق و وسعت زیادي نیافته است. 



او افزود: این در حالی است که در مجموعه وزارت علوم 34 تا 35 هزار عضو هیئت علمی داریم و حدود 150 هزار دانشجوي دکتري و
حدود 600 هزار دانشجوي کارشناسی ارشد در حال تحصیل در دانشگاه هاي کشور هستند که به عنوان نیروي عظیم علمی محسوب
می شوند. این ظرفیت هنوز به صورت یک جریان پیوسته و ملی در خدمت رفع نیاز هاي کشور قرار نگرفته و فقط تعداد محدودي از

 
آنان در انجام پروژه ها دخیل هستند. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تقویت اثربخشی دانشگاه ها در محیط پیرامونی خود و سپس اثربخشی در بخش ملی و حتی
بین المللی را از برنامه هاي وزارت علوم براي دانشگاه ها برشمرد و گفت: خوشبختانه از لحاظ علمی توفیقات شگرفی داشتیم و خبر
هاي خوب تري را از نظر میزان استنادات به مقالات دانشمندان و پژوهشگران ایرانی که در ژورنال هاي معتبر بین المللی چاپ شده

 
در آینده نزدیک خواهیم داشت که این امر نشان دهنده کیفیت بالاي مقالات دانشمندان و پژوهشگران ایرانی است. 

رحیمی ادامه داد: تربیت نیروي انسانی در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتري براي کشور هاي همجوار نیز نشان دهنده اثربخشی نظام

 
علمی جمهوري اسلامی ایران، در فراتر از مرزهاست. 

او با اشاره به اینکه تعداد رساله ها و پایان نامه هاي تقاضامحور در کشور کم است، گفت: باید این بخش را تقویت و توسعه و عمق

 
بخشید. 

 
ارتقاي کیفیت در حوزه تحقیقات؛ تضمینی براي کیفیت آموزش استادان 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، در ادامه سفر خود به استان سمنان ضمن تاکید بر جدیت استادان در امر

 
تحقیقات و توسعه و ارتقاي کیفیت در حوزه تحقیقات را تضمینی براي کیفیت آموزش استادان بیان کرد. 

او گفت: بعد از جنگ تحمیلی دوران پرافتخار علمی ما با بیشترین دانشمندان، دوره اسلامی است که توانستیم در حوزه توسعه علمی

 
به توفیقات ارزشمندي دست یابیم و این مهم حاصل زحمات استادان است. 

رحیمی با تاکید بر دوره پسادکتري در آینده و اهمیت اخذ دستیار پژوهشی افزود: درآمد بیرونی استاد، گرنت اساتید (گرنت داخلی)،
توسعه سراسري دوره هاي کوتاه مدت تحقیقاتی دانشجویان دکتري و گرنت محور کردن پذیرش دانشجویان دکتري از جمله موارد

 
حائز اهمیتی است که بر اساس استاندارد هاي بین المللی و بر اساس گرنت و تحقیقات کارفرمایی است. 

 
فعالیت در فضاي کارآفرینی، تقاضا محوري و جامعه محوري در اولویت باشد 

محمدمهدي فاتح رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود، نیز در این جلسه با تبریک فرارسیدن ایام دهه فجر و پیروزي انقلاب اسلامی، به
ایجاد، توسعه و پیشرفت بسیاري از دانشگاه ها پس از انقلاب اسلامی اشاره کرد و گفت: دانشگاه صنعتی شاهرود با حدود نیم قرن

 
فعالیت بعد از انقلاب اسلامی توسعه چشمگیري داشته و از مدرسه عالی معدن سال 1352 به دانشگاهی پرافتخار امروز رسیده است. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود به معرفی دانشگاه و کسب رتبه هاي متعدد پرداخت و افزود: این دانشگاه طبق رتبه بندي جهانی تایمز
2021 با کسب رتبه 800-601 در فناوري و مهندسی رتبه ششم و در علوم پایه رتبه چهارم دانشگاه هاي صنعتی را کسب کرده

 
است؛ این مهم با همت هیئت علمی هاي فرهیخته و دانشجویان تحصیلات تکمیلی دانشگاه میسر شد. 



فاتح با بیان توضیحاتی درخصوص تعداد اعضاي هیئت علمی، مقالات ژورنالی دانشگاه در پایگاه هاي بین المللی و رشد صعودي
مقالات معتبر در نمایه هاي بین المللی، به کسب افتخار چند عضو هیئت علمی دانشگاه به ترتیب به عنوان دانشمندان یک درصد و
دو درصد برتر جهان در سال 2020 اشاره کرد و گفت: دانشگاه در سال 2020 به عنوان دانشگاه پراستناد یک درصد جهان معرفی

 
شده است. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود ادامه داد: با توجه به زیرساخت هاي موجود در دانشگاه، با موافقت وزیر علوم در سال 97 قطب علمی

 
مهندسی معدن در این دانشگاه تاسیس شد. 

او بر توسعه خدمات دانش بنیان و زیرساخت هاي کارآفرینی و حرکت به سوي دانشگاه کارآفرین تاکید کرد و تاسیس اداره
کارآفرینی، تاسیس مرکز آموزش هاي آزاد، ایجاد مرکز رشد مشترك با پارك، تاسیس مرکز تخصصی آپا (آگاهی رسانی، پشتیبانی و
امداد سایبري)، تاسیس شتاب دهنده و فضاي کار اشتراکی، تاسیس اولین مرکز هدایت شغلی و کاریابی تخصصی و تاسیس شرکت

 
دانش بنیان دانشگاهی را از جمله اقدامات در جهت ایجاد تشکیلات کارآفرینی دانشگاه برشمرد. 

فاتح در خصوص تجهیز آزمایشگاه ها و کارگاه ها در طی سال هاي اخیر، افزود: دانشگاه در انتشار مجلات معتبر علمی پژوهشی نیز

 
توانسته 8 مجله علمی و پژوهشی منتشر کند که از این تعداد یک مجله داراي نمایه ISI دو تاي آن ها داراي اسکوپوس هستند. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود به کسب موقعیت ممتاز در اجراي پروژه ژئومکانیک نفت توسط دانشگاه پرداخت و گفت: در سال
1396 جدیدي از قرارداد هاي بزرگ تحقیقاتی دانشگاه صنعتی شاهرود با شرکت ملی نفت ایران آغاز شد و با توجه به موقعیت ممتاز
این دانشگاه در اجراي پروژه هاي کلان نفتی کشور قراردادي 10 ساله با وزارت نفت منعقد شد. این قرارداد پژوهشی در حوزه اکتشاف
با عنوان «کاربرد ژئومکانیک در اکتشاف منابع هیدروکربوري و فناوري هاي نوین حفاري و مهندسی نفت در چاه هاي اکتشافی» و با

 
امضاي دو وزیر علوم و نفت به انجام رسید. 

 
بیشتر بخوانید 

- ثبت نام بیش از نیم میلیون نفر در کنکور کارشناسی ارشد 1400



زیراندازهاي بیت رهبري از کجا آمده اند؟

منبع: قلمناشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/11/11

«در اینجا ما روي زیلو می نشینیم و افتخار هم می کنیم». این جمله را 20 سال قبل رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار
مسئولان و کارگزاران نظام گفتند. نوشته زیراندازهاي بیت رهبري از کجا آمده اند؟ اولین بار در قلمنا | وبگاه خبري قلم |

qalamna.ir | Qalam News Agency. پدیدار شد.

 زیراندازهاي بیت رهبري از کجا آمده اند؟ «در اینجا ما
روي زیلو می نشینیم و افتخار هم می کنیم». این جمله را 20 سال قبل رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار مسئولان و کارگزاران

 
نظام گفتند. 

21 مرداد امسال هم روزنامه جام جم در گزارشی، این روایت را منتشر کرد: یکی از زیلوبافان قدیمی میبد در سفري که رهبر انقلاب
به یزد داشتند و در دیدار با نخبگان این شهر، پرسید: «چرا از تولید زیلو با اینکه یک فرش ایرانی است، حمایت نمی شود؟» پاسخ
رهبر معظم انقلاب به این سوال، یک جواب ساده بود با هزار پیام: «من که نمی توانم اصرار بکنم ولی من باید یک کار فرهنگی انجام

 
می دادم که دادم. تمام حسینیه و منزل خودم را زیلو کردم. انتظار دارم دیگران هم این کار را بکنند.» 

همچنین نوروز سال 96، مقام معظم رهبري در حالی در قاب تلویزیون براي پیام نوروزي دیده شدند که روي میز کنارشان «ترمه»

 
یزد بود و زیر پایشان «زیلو»ي میبد. ایشان سال 96 را سال «اقتصاد مقاومتی؛ تولید و اشتغال» نامگذاري کردند. 



 
 

اما سرگذشت این زیلوها شنیدنی است. آنچه در ادامه می خوانید، گزارش خبرنگار ایسنا از دل کارگاه هایی است که محصولشان حالا

 
جهانی شده است. 

شال سبزي را که به کمرش بسته سِفت می کند. قامتش خم می شود و نخ را از بین تار و پودها رد می کند. صداي کوبیدن شانه روي
نخ می پیچد و نقش سرو کمی قد می کشد. کودکی اش را به جاي مدرسه، پشت دستگاه زیلوبافی تمام کرده  و حالا 62 سال است

 
که دنیایش در رنگ و نخ خلاصه می شود.  

«سیدرضا» سواد خواندن و نوشتن ندارد و هر چقدر که زیلو ببافد پول می گیرد. هر ماه چیزي حدود 2 تا 5/ 2 میلیون تومان دستش
را می گیرد تا شکم هفت سر عائله اش را سیر کند. بعد از همه این سال ها و هشت ساعت کارِ روزانه هنوز بیمه هم ندارد: «چاره اي
نیس. خدا می دونه با این پولی که درمیارم چطور زندگی میکنم». جمله اش را می گوید و باز هم خم و راست می شود. کمرش را هم

 
براي همین بسته تا مبادا درد بگیرد. 

سیدرضا و بافنده هاي دیگر هر کدام در خانه هایشان دستگاه کوچکی دارند اما از وقتی سفارش هاي بزرگ، بیشتر و تعداد بافنده هاي
کاربلد، کمتر شده، «محمدآقا»، «سیدرضا»، «آقا حسین»، «فتح االله خان» و «عباس آقا» همراه  پنج بافنده دیگر دور هم جمع شده

 
اند تا کارها روي زمین نماند. 

زیلوهایی که می بافند بزرگ هستند؛ بیشترشان 3 در 12 است و معمولا بافتن هر کدام یک ماهی از وقتشان را می گیرد. حالا 11
سالی می شود که این 10 بافنده جمعشان جمع است. صبح ها خورجین هاي بافته خودشان را ترك موتور پهن می کنند و تا کارگاه
می رانند. کمِ کم 60 سال سن دارند. برخی هم بیشتر. هر روز هشت ساعت خم و راست می شوند تا جانِ دستبافته هاي گیاهی

 
دیارشان را زنده نگهدارند. 



 
 بافنده هاي فعال در تعاونی زیلوبافان، بالاي 60 سال سن دارند 

کارگاه بزرگ است و هر بافنده کنار همان دستگاهی که مشغول است، جکِ موتورش را زمین می زند. بعضی دستگاه ها بادي شده اند
و بافنده با فشار چند دکمه نقشه زیلو را خلق می کند اما بعضی دستگاه ها همچنان سنتی اند و بافنده با عوض کردن اهرم هاي بالاي

 
سرش نقشه را شکل می دهد. 

از پشت تارها چهره و رفتار بافنده را تعقیب می کنم. نخ را از بین تار و پود رد می کند، شانه می کوبد و دست هایش به سمت دو
اهرم چوبی بالاي سرش می رود تا جابه جایشان کند و دوباره نخ را از بین تار و پود عبور دهد. دست ها و بدنش دائم در حال
حرکتند. بی دلیل نیست که می گویند بافنده هاي زیلو ورزشکار هم هستند و همه تناسب اندام دارند. این هنر براي خودش ورزش

 
سختی است. 

 
&– چند ساله زیلو می بافین؟ 

همچنان مشغول کار است و اصلا صدایم را نمی شنود. جلوتر می روم و صدایم را از پشت ماسک بلندتر می کنم اما همچنان مشغول
است. دستم را تکان می دهم تا متوجهم شود. دوباره سوالم را تکرار می کنم. گوش و دهانش را با دست نشان می دهد و باز هم

 
کلامی به لب نمی آورد. بافنده پشت سرش صدایم می کند: «خانوم نمی شنوه، بنده خدا کر و لاله». 

چند قدم آنورتر کنار دستگاه یک بافنده دیگر می ایستم. تا متوجهِ من می شود ژست می گیرد و اجازه می دهد از او عکس بگیرم. 60
ساله است. سه سالی می شود که در کارگاهِ تعاونی مشغول به کار شده است. از بچگی می بافته تا زمانی که طالب زیلو کم می شود و
او هم براي خرج نان و زندگی مجبور می شود سراغ بنایی و کارگري برود تا اینکه دوباره به زیلوبافی دعوت می شود. بیمه ندارد و
کمردرد امانش را بریده است. با این حال مجبور است روزي 8 ساعت خم و راست شود: «هر روز هر چی که ببافم همون قد پول می

 
گیرم؛ ساعتی 30 &– 40 هزار تومن.» 

صداي شانه زدن هاي بافنده ها در یک سمت دیگر کارگاه گُم می شود و دستگاه ها نخ ها را تاب می دهند. بازمانده هاي پنبه به
کاهگِل دیوار چسبیده اند. نخِ تارِ زیلو باید هفت بار تابیده شود و نخِ پود هم هفت لا باشد. نخ ها را از اصفهان می آورند و صفر تا 100
زیلو ایرانی است. تنها زنی که در کارگاه کار می کند، دستگاه هاي نخ تابی را می پاید. کمی دورتر از سر و صداها یک دستگاه چوبی

 
قدیمی برپاست؛ یادگار یکی از بافنده هاي کهنه کار بوده که حالا حتما استخوان هایش هم پوسیده است. 



 
 ردِ پنبه روي دیوار کاهگلی تعاونی زیلو 

زمانی چرخ اقتصادي میبد با زیلوبافی می چرخیده. گفته می شود حدود 3000 دستگاه زیلوبافی در میبد وجود داشته و روزانه 6000
کیلو زیلو تولید می شده است. رسم بوده هر خانواده اي که صاحب پسري می شده یک نهال توت هم بکارد تا زمانی که فرزندش
بزرگ شد، درخت توت جاي یک دستگاه زیلو را بگیرد و یک بافنده و یک دار دیگر به سرمایه شهر اضافه شود. اما از زمانی که پاي
موکت ها و فرش هاي مصنوعی با طرح و سایزهاي متفاوت به بازار ایران باز می شود، اقبال عمومی به زیلو کم و کمتر می شود و
دیگر کمتر کسی طالب این فرش گیاهی است. تاریخچه زیلو گویاي اوج و فرود این هنر &– صنعت است که از دهه 70 رو به

 
فراموشی رفته است. 

«عبدالکریم غنی پور» هم سال هاست که زیلو می بافد و حالا که به 62 سالگی رسیده، مسئول تعاونی زیلوبافی میبد شده است. همه
مردم میبد «غنی پور»ها را می شناسند. یکی دو نفر نیستند و کسب و کارشان زیلوبافی است. هر کسی که وارد میبد شود و بخواهد

 
زیلو و مراحل بافت آن را ببیند به کارگاه تعاونی زیلوبافی می رود؛ از گردشگر گرفته تا مسئول. 

این تعاونی از سال 1351 راه افتاده و زمانی 600  عضو داشته اما حالا فقط 100 نفر در آن فعالند. بیشترشان بازنشسته اند و دولت
هم براي بیمه بافنده ها کاري نکرده است. فقط بیمه روستایی و عشایري مطرح شده که فایده اي ندارد و هیچکس از آن استقبال

 
نمی کند. بافنده ها می گویند تسهیلاتی که بیمه تامین اجتماعی دارد، بیمه عشایري ندارد. 

 
&– تا حالا کسی از بافنده ها کرونا گرفته؟ 

 
&– چن تا زیلوباف کرونا گرفتن اما الحمدالله خوب شدن. کارگاه هم یه ماهی تعطیل بود تا اینکه دوباره باز شد. 

 
&– فروشتون بخاطر کرونا کم شده؟ 

&– والا این روزا به خاطر کرونا فروش خیلی خوب نیس و قیمت نخ هم گرون شده. قبلا نخ کیلویی 25 هزار تومن بود و حالا کیلویی
45 هزار تومن شده. ما هم باید زیلوها رو گرون تر از قبل بفروشیم اما چون قدرت خرید مردم کم شده فعلا گرون نکردیم. صادرات
هم نداریم و فقط گردشگرایی که می اومدن میبد زیلوهاي کوچیک می خریدن. چن تا تاجر هم از تهران برامون پشم و نخ می
فرستن تا براشون زیلو ببافیم و خودشون صادر می کنن. پارسال هم 500 میلیون تومن وام گرفتیم که یه کمی بهمون کمک کرد. از
وقتی موکت مُد شد، زیلو از بین رفت. زیلو وقتی با نخ پنبه بافته میشه جنسش خنکه و به درد کشوراي گرمسیري می خوره. با پشم
هم بافته میشه و بیشتر به کارِ کشورایی که آب و هواي سرد دارن، میاد. نخا رو هم که تو کارگاه هاي رنگرزي یزد رنگ می کنن چون



 
میبد کارگاه رنگرزي نداره. زیلو دو رو داره. قابل شستشوئه و تا 50 سال عمر می کنه. به اسم فرش سلامت می شناسنش. 

عبدالکریم و بافنده هاي دیگر تمام زیلوهایی که بافته اند تا بیت رهبري برده اند و خودشان همانجا پهن کرده اند؛ دست بافته هایی
که همه در همین تعاونی قد کشیده اند: «کسی نبود که زیلو ببافه. همه رو خودمون همین جا بافتیم. 4000 متر زیلو با طرح زُلفک
که حالا به طرح رهبري معروفه و هر کی می خواد زیلو سفارش بده میگه طرح رهبري میخوام. خانم، زیلو که خراب نمیشه، یه
زیرانداز ساده س. مث دشت کویره. وقتی از بالا بهش نگاه می کنی ساده س اما وقتی از نزدیک می بینیش می فهمی چقدر پیچیده
س. اصلا به خاطر همین سادگیشه که حضرت آقا طرفدارشه. حتی وقتی امام خمینی هم عراق زندگی می کردن، زیر پاشون زیلو

 
مینداختن. وقتی حضرت آقا به یزد سفر کردن هم درباره زیلو صحبت کردن اما تا حالا کارگاه هاي زیلوبافی میبد رو ندیدن.» 

 زیلوهاي بیت مقام معظم رهبري و حسینیه امام خمینی (ره)

 
اینجا بافته می شوند 

بافنده اي در گوشه دیگري از کارگاه در حال چله کشی است که در زبان محلی به آن «کاردوانی» می گویند. بین 8 تا 10 کیلومتر راه
می رود تا براي یک زیلوي با کیفیت، 500 تار آماده کند. این کار از زمان قدیم به وسیله دست انجام می شده و چون زحمتش زیاد
است حالا در تلاشند دستگاهی براي این کار تهیه کنند. بافنده براي یک متر زیلو به 320 تار نیاز دارد و اگر زیلویی کیفیت خوبی

 
داشته باشد باید طول تار را به 24 برساند. با هر چله می توان هشت زیلو بافت. 

از زمانی که میبد شهر جهانی زیلو شده، خوشه زیلو هم شکل گرفته تا نقص هاي موجود در این هنر از طراحی گرفته تا رنگ بندي

 
برطرف شود و بازار این هنر &– صنعت گسترش پیدا کند. 



 
 بافنده براي چله کشی باید بین 8 تا 10 کیلومتر راه برود 

درآمد بافنده هاي زیلو از این کار ناچیز است و مدیر توسعه بازار خوشه زیلو هم تایید می کند که شکی نیست که یک هنرمند براي
بافت زیلو دستمزد پایینی می گیرد. اما به دلیل نبود تناسب قیمت تمام شده مواد اولیه و قیمت فروش، این موضوع وجود دارد: «تمام
زیلوبافان در تعاونی به طور مشترك سهام دارند و در سود سالانه آن شریک هستند. از طرفی مواد اولیه یک زیلو ابتداي سال 25 تا
30 هزار تومان بوده است و در حال حاضر کیلویی 50 هزار تومان شده است. نمی توان قیمت زیلویی که متري یا کیلویی 100 هزار
تومان بوده بر اساس افزایش قیمت مواد اولیه یک باره به متري 200 هزار تومان افزایش داد زیرا باید در این زمینه با موکت رقابت
کند. دو سال پیش موکت متري 45 هزار تومان بود و امسال به متري 250 هزار تومان رسیده است. در حال حاضر قیمت موکت از
قیمت زیلو که هنر دست است و قدمت بسیاري دارد بیشتر است! ما در حال رفع این مشکلات هستیم. مهم ترین معضل ما شناخته
شده نبودن زیلو است و متاسفانه بازار محتوا براي این کار در نظر نگرفته شده. در کل چهار کتاب درباره زیلو داریم که محتواي دو

 
کتاب، نقش و عکس زیلو است و هشت مقاله قابل استناد در این زمینه داریم که 80 درصد آن کپی است.» 

 در حال حاضر قیمت موکت از قیمت زیلو که هنر دست

 
محسوب می شود، بیشتر است 

این صحبت ها را  «محمدعلی یادگاریان» به زبان می آورد و ادامه می دهد: «از خرید نخ تا تابیدن آن براي چله کشی، تولید و فروش
همه و همه در این محل انجام می شود. برخی مواد اولیه را از اینجا تهیه می کنند و زیلو را در کارگاه هاي خانگی می بافند و به جاي
رد و بدل کردن پول، دوباره نخ می گیرند. نخ زیلو کلفت است و کمتر کارخانه اي آن را تولید می کند. به همین دلیل با محدودیت
تامین منابع روبه رو هستیم. در خوشه زیلو نوعی نخ شناسایی کردیم که به صورت مشترك بین کارگاه ها خریداري شد. چون نخ پنبه



کلفت است بیشتر کارخانه ها به آن ضایعات اضافه می کنند. اما ما ضایعات را حذف و نخ صددرصد پنبه تهیه کردیم. زمانی زیلو در
همه خانه ها پیدا می شد و ارزش مادي زیادي نداشت زیرا پنبه در هر خانه به میزان زیادي وجود داشت. در یزد هم پنبه کشت می
شد اما بعد از خشکسالی، کشت هم کاهش پیدا کرد و قیمت پنبه بالا رفت که روي قیمت تمام شده آن هم تاثیر گذاشت. از سال
2018 که میبد به عنوان شهر جهانی زیلو ثبت شده، صندوق کارآفرینی امید هم بودجه اي را به بافنده هاي زیلو اختصاص داده و
هزینه خرید دستگاه زیلوبافی را در قالب وام به بافنده ها پرداخت می کند. بسیاري از این تسهیلات استفاده کرده اند. در حال حاضر
هم بیشترین تمرکز ما روي طراحی زیلوست. زمانی که زنجیره ارزش و تولید زیلو را بررسی کردیم متوجه حلقه مفقوده اي به نام
طراحی شدیم. به همین دلیل خوشه زیلو از سال گذشته دوره طراحی زیلو را راه اندازي کرد و افرادي که در رشته طراحی مشغول به
تحصیل هستند تلاش می کنند که طراحی زیلوها را مدرن کنند. دانشگاه علمی &– کاربردي هم دو سال پیش رشته زیلو را شکل

 
داد اما نتوانست آن طور که باید آن را پیش ببرد.» 

درِ کارگاه هاي شخصی هم در شهر میبد بازند؛ کوهی از زیلوهاي رنگارنگ بافته شده و زیلوي نیمه بافته اي که بین زمین و هوا روي
دار معلق مانده و بافنده اي که تنهاست. بیشتر بافنده ها سپیدمو و سن وسال دارند. آقاي «کلانتري» هم 68 ساله است و 20 سالی از
بافندگی دور بوده. خرج زیاد بوده و درآمد زیلوبافی کم؛ به همین دلیل مجبور شده براي آنکه خرج 10 سر عائله را بدهد چند وقتی
نگهبان شود و چند وقت دیگر هم بنایی کند. حالا هم که با داشتن بیمه بازنشسته شده، دوباره پشت دارنشینی را انتخاب کرده چون
«حقوق بازنشستگی کمه واقعا». حالا بچه هایش بزرگ شده اند و چندتایی از آنان در کارخانه هاي اطراف کار می کنند اما
هیچکدامشان زیلوبافی را دوست ندارند: «پول زیلوبافی خیر و برکت داره. یه زمانی با همین کار خرج 10 نفرو می دادم. حتی کمش
هم زیاده. پولش حلاله و با پول بادآورده فرق می کنه. حالا هم هرچند کم اما پول با برکتی درمیاد و معلوم نیس چقدر درمیارم. یه
وقتایی هیچ تومن، یه وقتایی یه تومن، یه وقتایی هم سه تومن. روزي رو خدا میرسونه خانوم. 6 ماه پیش تصادف کردم و پام شکست
و مجبور شدم پلاتین بذارم. یه مدت هم زنم کرونا گرفت و طول کشید تا دوباره به کار برگردم. این کارگاه هم مال من نیس، من فقط

 
بافنده ام.» 

 
 آخرین نسل از بافنده هاي کهنه کار زیلو 

صاحب کارگاهی که آقاي کلانتري آنجا کار می کند یک بافنده کارکشته است و هفتمین نسل خانواده اش است که زیلو می بافد.
آنقدر شاگرد داشته که حسابشان از دستش در رفته است و حتی تجربه آموزش به روشندلان را هم دارد و براي این کار سختی زیادي

 
کشیده است. یک روشندل به 6 ماه زمان نیاز دارد تا زیلوبافی را یاد بگیرد و این مدت زمان براي افراد عادي 90 ساعت است. 

مربی روشندلان هم یکی از همان غنی پورهاي معروف شهر میبد است و از تجربه کار کردن با روشندلان می گوید: «یکی از مادرایی
که واسه آموزش میومد، یه دختر نابینا داشت که 19 سالش بود. دختر چند باري همراه مادرش اومد کارگاه و منم کم کم باهاش



شروع به کار کردم و متوجه شدم استعداد خیلی خوبی داره. بعد از اینکه تجربه موفقی داشتم به بهزیستی پیشنهاد دادم که زیلوبافی
رو به روشندلان هم آموزش بدیم که اونا هم استقبال کردن. اول، کارو با هفت نفر شروع کردیم و وقتی دوره آموزشی با موفقیت تموم
شد، 6 نفر دیگه تو کلاسا ثبت نام کردن. اما در کل 6 نفر بافندگی رو ادامه دادن. نقشه هاي زیلو هم بهشون با خط بریل آموزش دادم
و خدا رو شکر تا حالا هم براي هیچکدومشون هیچ مشکلی پیش نیومده. متقاضی واسه یادگیري زیاده شده و بیشترشون تو
شهرستاناي اطرافن. بالاخره هر چی باشه با این کار یه منبع درآمدي پیدا می کنن و روزي 50 تا 80 هزار تومن درمیارن. میدونین
همین کار چقدر تو روحیه شون تاثیر میذاره؟ یه شاگرد داشتم که افسردگی داشت. بعد از اینکه زیلوبافی رو یاد گرفت حالش خیلی
بهتر شد. جالبه که روشندلا بهتر از افراد بینا می بافن و دقت و حساسیت بیشتري دارن. چند باري هم با معلولاي ذهنی صحبت

 
کردم که ببینم می تونم بهشون آموزش بدم یا نه اما تا الان به نتیجه درستی نرسیدم.» 

محمدعلی غنی پور تا خانه یکی از همین شاگردانش همراهی ام می کند. «علی» 35 ساله است و در تاریکی مطلق بدنیا آمده. از
وقتی زیلوبافی را یاد گرفته دستش در جیب خودش بوده است. زیلویی که تا نیمه بافته روي دار است. دستش را به دستگاه می گیرد
و خودش را پشت تار و پودها می برد. نخ ها را لمس می کند و بو می کشد. نخی که نرم و لطیف است رنگ سفیدي دارد و
تشخیصش راحت تر است. نخ را از بین تارها رد می کند و با دست هایش شانه را پیدا می کند و می کوبد. صداي مربی اش را می

 
شنود: «علی آقا محکم تر». صداي هیاهوي اعضاي خانه در کوبیدن شانه گم می شود. 

علی خسروي نیا سه ماه وقت گذاشته تا زیلوبافی را یاد گرفته و کرونا وقفه هایی هم بین کارش انداخته اما حالا 10 ماهی می شود
که زیلوباف شده و تا حالا 26 زیلو بافته و فروخته است: «اولش فکر می کردم زیلوبافی خیلی سخته و نمی تونم. کارو با استرس شروع
کردم اما وقتی انجامش دادم دیدم زیادم سخت نیست. روزي 8 ساعت می بافم و اگه دستم تند باشه یه زیلوي کوچیکو یه روزه می
بافم. اگه جاي بزرگی داشتم زیلوهاي بزرگ تري می بافتم. دنبالشم که کار بزرگ هم ببافم. الان همه کارم شده زیلوبافی. قبلش بیکار
بودم. با دیپلم انسانی و یه نامه از بهزیستی و فرمانداري از این کارخونه به اون کارخونه دنبال کار می گشتم، آخرشم هیچ کاري پیدا

 
نکردم.» 



 علی خسروي نیا روشندل است و 10 ماهی می شود که

 
زیلوبافی را یاد گرفته است 

 
&– دستگاه رو خودت نصب کردي؟ 

&– نه. نصب کردن دستگاه (دار زیلوبافی) خیلی ظرافت داره و از یه نابیناي مطلق برنمیاد. به خاطر همینم آقاي غنی پور زحمتشو

 
برام کشید. دستگاه رو هفت ماه پیش حدود دو میلیون و 500 خریدم. 

 
&– تا حالا شده موقع بافتن آسیبی ببینی؟ 

 
&– نه خدا رو شکر. 

 
&– به جز زیلوبافی، هنر دیگه اي هم بلدي؟ 

&– انجمن نابینایان استان یزد به بچه ها خدمات میده و کارایی مثل موسیقی، زیلوبافی و ... آموزش میده. بهزیستی هم تسهیلات
میده و بیمه مون کرده. تا حدي ارُگ یاد گرفتم اما ساز ندارم که بخوام مرتب تمرین کنم و بزنم. درسته که معلولا نقص عضو دارن اما

 
می تونن از تواناییاي دیگه شون استفاده کنن. به معلولا توصیه می کنم ناامید نشن.» 

طاقچه خانه علی با تقدیرنامه ها و دیپلم هایی که گرفته، زیباتر شده است و می توان در چشمان مادرش خوشحالی را هم دید که

 
نگاهی به قد و بالاي پسرش می اندازد و احتمالا در دلش قربان صدقه اش می رود.  



کمی دورتر از خانه علی، کاروانسراي عباسی است و یک موزه از زیلوهاي قدیمی و با ارزش استان یزد که زیلوها را استاد

 
«سیدعبدالعظیم پویا» در دهه هفتاد جمع کرده و حالا حدود 60 زیلو در این موزه نگهداري می شود. 

به گفته تارا کشتکار &– مسئول موزه &– یکی از نادرترین موزه ها در صنایع دستی مربوط به زیلو است. همه زیلوهایی که در موزه
نگهداري می شوند وقف اماکن مذهبی بوده اند و وقفنامه دارند؛ به همین دلیل جابه جایی آنها عذر شرعی داشته است. استاد پویا از
حضرت آیت االله خامنه اي حکم شرعی می گیرد تا در ازاي زیلوهاي تاریخی و انتقال آنها به موزه، زیلوهاي نوبافته اهدا کند و این
روند 10 سال طول می کشد تا زیلوها از مساجد و اماکن تاریخی جمع آوري شوند. این موزه در سال 1380 افتتاح می شود که البته

 
کرونا درهاي این موزه را هم بسته است. 

زیلوهاي موزه از دوره تیموري شروع می شوند و به دوران معاصر می رسند. یکی از خوش بافت ترین زیلوهاي موزه مربوط به سال
1233 و داراي نقوش باستانی است که طرح هاي آن روي سفالینه هاي پیش از تاریخ هم وجود داشته. «سرو»، یکی از این طرح
هاست که درخت مقدس آیین مهر است و بعدها وارد آیین زرتشت و اسلام شده و در ادیان مختلف تطبیق پیدا کرده تا زنده بماند.
روي همه زیلوهاي موزه، سال، ماه و امضاي بافنده بافته شده است. روي یکی از زیلوها با 634 سال قدمت تمام جزئیات بافت، ثبت

 
شده است. 

در این موزه، زیلوها به سختی نگهداري می شوند و ویترین هاي استانداردي براي این کار وجود ندارد. موزه، سیستم سرمایشی و
گرمایشی ندارد و شیوه نمایش آن هم به زیلوها آسیب می زند. مسئول موزه به ایسنا می گوید: «متاسفانه براي استانداردکردن موزه،
بودجه وجود ندارد و علی رغم اینکه بارها براي این کار درخواست داده ایم اما متاسفانه کسی نیست که این موضوع را بررسی کند.
حتی مشکلات را به مدیرکل موزه ها منتقل کردیم که در سال 1396 حدود 60 میلیون بودجه به موزه اختصاص دادند. این مبلغ
براي کفپوش فضا هزینه شد چون کف موزه آجري بود و موجب می شد زیلوها دائم خاك بگیرند. در کل، نامه زیاد نوشتیم و مشکلات

 
را مطرح کردیم و کاري بیشتر از این از ما برنمی آید.» 

در موزه زیلو، ذوق و هنر افرادي جمع شده که با وجود نداشتن سواد در 600 سال پیش، رنگ ها و طرح ها را درست و بجا خرج کرده
و کنار هم چیده اند. ترکیب بندي ها و فرم هایی که در زیلوها جا گرفته اند گفتنی هاي بسیاري دارند که هر کسی قدرت رمزگشایی

 
آنها را ندارد. 

زیلو یکی از میراثی ترین فرش هاي دنیاست که در فضاهاي عمومی پهن می شده؛ فضاهایی که عموما نیایشگاه بوده اند؛ از مسجد
گرفته تا کلیسا، کنیسه و خانقاه. بیشترین قسمت از زیلوها که آسیب دیده مربوط به کفش کن این مکان ها بوده با این حال بعد از
گذشت صدها سال همچنان زنده اند. هنوز زیلوهاي بسیاري در اماکن تاریخی پهن هستند و چون عذر شرعی دارند از تحویل آن به
موزه ممانعت می شود زیرا در وقفنامه هایشان تاکید شده که «این بافته ها از محل مورد نظر بیرون برده نشوند و اگر چنین شود
خلاف کننده به لعنت ابدي گرفتار می شود». به همین دلیل هم گاهی اوقات زیلوها را می سوزانند یا در انبار مساجد نگه می دارند تا

 
خاك بخورد. 

یکی از ویژگی هاي زیلو، گیاهی بودن آن است و همان طور که از طبیعت گرفته می شود به طبیعت هم بازمی گردد. حتی زیلوهاي
وقفی که فکر می کردند به کار نمی آید به عنوان کود در زمین هاي کشاورزي چال می شده است. تقریبا بیشتر زیلوها به رنگ آبی و
سفید بافته می شوند. در زمان قدیم مرسوم بوده که اغلب زیلوهایی که در اماکن مذهبی پهن می شدند به رنگ آبی لاجوردي و
سفید باشند. این رنگ ها حالت روحانی تري داشتند. نخ را با نیل رنگ می کردند که نسبت به مواد رنگ زاي دیگر راحت تر و بادوام
تر بوده همچنین در برابر شست وشو و آفتاب تغییرات کمتري پیدا می کرده است. از طرفی پنبه، لیف نازکی دارد، آب بیشتري جذب



می کند و زود اشباع می شود. در چند سال اخیر سعی شده تنوع رنگی زیلو بیشتر شود. بافنده ها قبلا ترکیب رنگ ها را دلی انتخاب

 
می کردند اما  در یک سال گذشته طراحی زیلو هم به این رشته اضافه شده تا نقش ها و ترکیب بندي جدیدي خلق شوند. 

 بعد از ثبت جهانی میبد به عنوان شهر زیلو روي تغییر طراحی و

 
رنگ بندي این دست بافته کار می شود 

یکی از ویژه ترین و تاریخی ترین زیلوهاي موزه مربوط به دوره تیموري است که برخلاف زیلوهاي دیگر با سه رنگ بافته شده است.
در عرضِ زیلو فقط دو رنگ می توان استفاده کرد و تا کنون کسی متوجه نشده که چگونه از سه رنگ آبی، سفید و قرمز در عرض این

 
زیلو استفاده شده است؛ تغییر رنگی که به صورت منظم ایجاد شده است. 

زیلو را می توان حاصل زندگی کشاورزي بشر دانست که مردم آن زمان توانسته اند از الیاف گیاهان زیراندازي ببافند که از اقلیم کویر
و کوچه پس کوچه هاي خاکی اش تبعیت کند. حالا کارکشته هاي این کار که آخرین نسل از زیلوبافان میبد محسوب می شوند
جرات دارند پاي دارهاي بزرگ هم بایستند گرچه بیشترشان با 60 سال سن هنوز هم دغدغه بیمه دارند. اصلا به همین دلیل جوانان
شهر دل به زیلوبافی نمی دهند و ترجیح می دهند در کارخانه هاي کاشی و سرامیک کار کنند. رئیس شهر جهانی میبد هم می گوید:
«بیمه کردن زیلوبافان از عهده من خارج است و به شهرداري مربوط نمی شود گرچه رایزنی هاي بسیاري در این زمینه شده اما بی
نتیجه مانده است. از طرق مختلف مثل استانداري و فرمانداري پیگیر شدیم. حتی زمانی که وزیر میراث فرهنگی یا آقاي نوبخت به
میبد سفر کرده بودند موضوع بیمه مطرح شد اما می گویند نمی شود. موضوع بیمه از دست استان خارج است. تنها پیشنهاد مطرح
شده در این زمینه بحث بیمه روستایی و عشایري است که به خاطر ساپورت نکردن درست بخش درمانی چندان مورد استقبال

 
زیلوبافان قرار نمی گیرد.» 



 یکی از ویژه ترین زیلوهاي موزه مربوط به دوره تیموري است که

 
با سه رنگ بافته شده است 

بعد از ثبت جهانی میبد به عنوان شهر زیلو در شوراي جهانی صنایع دستی، اعتبارنامه شوراي جهانی هم مثل شهرهاي دیگر تحویل
شهردار این شهر شد. هر شهري که جهانی می شود شهردار به عنوان رئیس شهر جهانی شناخته و دبیرخانه آن تشکیل می شود.
گرچه علیرضا نقوي &– شهردار میبد &– هم اذعان می کند این شهر هم مثل سیرجان (شهر جهانی گلیم شیریکی پیچ) و آباده
(شهر جهانی منبت) یک باره با پدیده جهانی شدن مواجه شد و چندان آماده این موضوع نبود، با این حال تلاش می کنند کم و

 
کاستی ها را جبران کنند که فعلا شیوع ویروس کرونا برنامه هایشان را متوقف کرده است. 

طبق گفته هاي شهردار، سال گذشته نشستی در چین و مالزي برگزار و زیلو که قدمت آن به دوره پیش از اسلام می رسد، به عنوان
فرش سلامت معرفی شد: «در حال مذاکره با شوراي عالی مساجد کشور و ائمه جمعه هستیم تا سفارش زیلو بگیریم. دیداري هم با
خانم ابتکار &– معاون رئیس جمهوري &– داشتیم و یکسري استارتاپ هاي شتاب دهنده هم براي فروش زیلو در نظر گرفته شده
است. قرار است براي بانوانی که در فضاي مجازي زیلوهاي بافته شده خود را عرضه می کنند، اتفاقات خوبی بیفتد. از طرفی تسهیلاتی
که براي مشاغل خانگی زنان در نظر گرفته شده به بانوان زیلوباف میبد هم اختصاص داده می شود. همچنین جهاد دانشگاهی با عنوان
خوشه زیلو کلاس هاي آموزشی زیلوبافی را برگزار می کند. میراث فرهنگی در برگزاري نمایشگاه زیلو خدمات می دهد. خانه زیلو و
انجمن صنفی زیلوبافان شکل گرفته اند و نماهنگ هایی هم براي این دست بافته در فضاي مجازي و شبکه هاي مختلف داخلی و
خارجی تهیه شده که بزودي پخش می شوند. مستندسازيِ تاریخ شفاهی زیلو هم در حال انجام است. حتی بعد از ثبت جهانی بین
20 تا 30 دار زیلوبافی در میبد اضافه شده اند. قبل از جهانی شدن بیش از 223 دستگاه زیلوبافی در میبد وجود داشت و در حال
حاضر شاهد رشد 50 درصدي در این زمینه هستیم. بانک اطلاعاتی زیلو هم توسط جهاد دانشگاهی تشکیل شده که مستند و همراه با

 
جی پی اس است.» 

نقوي هم معتقد است: «زیلوبافی، کار واقعا فرسایشی است و تلاش می کنیم به سمت برندسازي برویم. یکی از مشکلات ما در میبد
در بحث سفالگري و زیلوبافی، بسته بندي است که خوشبختانه دوستان ما در خوشه زیلو وارد عمل شدند و در این زمینه در حال
انجام اقداماتی هستند. در بحث برندسازي هم در حال انجام اقداماتی بودیم که متاسفانه با شیوع ویروس کرونا با مشکل روبه رو
شدیم. کیف زنانه، کیف لپ تاپ و آباژور از جمله محصولاتی هستند که با زیلو تولید می شوند و آرم سازي روي زیلو هم به مرور در
حال انجام است. 14 شهر و روستاي ایران در شوراي جهانی صنایع دستی ثبت شده اند و باید براي مارکتینگ این محصولات یک
شبکه ایجاد شود که یکی از آنها زیلوست و در این زمینه اقداماتی هم با وزارت میراث فرهنگی و معاونت صنایع دستی انجام شده و
منتظریم کمی از محدودیت هاي کرونایی کم شود تا بتوانیم اقدامات تکمیلی را انجام دهیم. یکی از موضوعات مطرح شده، شهرهاي
خواهرخوانده هستند که می توان از دیپلماسی شهري براي ارائه صنایع دستی خارج از مسائل دیپلماتیک و سیاسی که موجب تحریم



ها و محدودیت ها می شود، استفاده کرد. خواهرخوانده میبد شهر «فائنتسا» یا همان «فائنزا» در ایتالیاست. این شهر قدمت تاریخی و
جمعیتش مثل میبد است و در حال حاضر سفال میبد با این شهر مشترك است و هر دو، موزه سفال و سرامیک دارند. قدمت سفال

 
میبد هم 4000 ساله است.» 

با اینکه یکی از قوانین ثبت جهانی استفاده از المان هاي شهري است، آنقدر که المان هاي مربوط به سفال در میبد پررنگند، المان
هاي زیلو رنگ و لعاب ندارند. شهردار میبد در این باره به ایسنا می گوید: «دو سال از جهانی شدن میبد به عنوان شهر زیلو می گذرد
و ورود من به عنوان شهردار همزمان با جهانی شدن این شهر بود. براي جهانی شدن میبد پروسه سریع دو ساله طی شد و این طور
نیست که هیچ الِمانی از زیلو در شهر کار نشده باشد. در میبد میدانی به نام  زیلو احداث کردیم و المانی براي آن درست شده است و
در حال برنامه ریزي هستیم که چند دستگاه زیلوبافی را در نقاط مختلف شهر فضاسازي کنیم. در مجموعه گردشگري بام میبد که در
یکی از نقاط مرتفع شهر است و سه فاز دارد، از نقش و نگاره هاي زیلو و سفال استفاده شده است. در حال ایجاد باغ زیلو و سفال هم
هستیم که حدود 150 هکتار خواهد بود. فاز اول بام میبد 25 هکتار است که به عنوان یک کمپ گردشگري تا دهه فجر افتتاح می
شود. پیاده راه شهر میبد با عنوان گذرنگاره ها با تاکید بر نگاره هاي زیلو و سفال هم در حال شکل گیري است. حدود 20 پرونده در

 
میراث فرهنگی باز کردیم تا نقش و نگاره هاي قدیمی را به عنوان آثار فرهنگی ناملموس ثبت کنیم.» 

شهر میبد هم بدون زیرساخت هاي لازم و به یکباره در شوراي جهانی صنایع دستی ثبت شده است. حتی یک فروشگاه صنایع دستیِ
همه چیزتمام هم نمی توان در میبد پیدا کرد که از زیلو گرفته تا سفال و حصیر که همگی هنر دست مردم کویرنشین هستند، به
گردشگر عرضه کند؛ موضوعی که شهردار میبد هم از آن به عنوان معضل یاد می کند: «میبد که هیچ. شما در مرکز استان هم نمی
توانید یک فروشگاه صنایع دستی همه چیز تمام پیدا کنید. متاسفانه هنوز زیرساخت کافی در این زمینه وجود ندارد که اگر تقاضا
زیاد شد بتوان عرضه خوب و باکیفیتی داشت. ما در دو سالی که زیلو ثبت جهانی شده در حال انجام اقداماتی هستیم که طی 100

 
سال گذشته انجام نشده بود.» 

انتهاي پیام



کلینیک تخصصی انجمن آلزایمر به بهره برداري رسید

منبع: بورس نیوزشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/11/11

مرکز درمانی و مشاوره تخصصی انجمن الزایمر ایران (کلینیک تخصصی حافظه) که با کمک یک میلیارد تومانی بانک
پارسیان ساخته شده بود، طی مراسمی به بهره برداري رسید.

 
نگاه ویژه بانک پارسیان به حوزه سلامت کشور؛ 

 
کلینیک تخصصی انجمن آلزایمر به بهره برداري رسید 

مرکز درمانی و مشاوره تخصصی انجمن الزایمر ایران (کلینیک تخصصی حافظه) که با کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان ساخته

 
شده بود، طی مراسمی به بهره برداري رسید. 

 
 

به گزارش بورس نیوز، ضرغامی، عضو هیات مدیره بانک پارسیان در مراسم بهره برداري از کلینیک تخصصی حافظه، اظهار کرد:
حرکت در مسیر مسئولیت هاي اجتماعی و کمک هاي خیرخواهانه هزینه نیست، بلکه نوعی سرمایه گذاري بوده که حاصل و نتیجه

 
آن به خود بانک و کارمندان آن بازمی گردد. 

به گفته ضرغامی، از آنجایی که کمک به ارتقاي سطح سلامت مردم از اولویت هاي بانک پارسیان بوده در سال 95 توافقنامه اي به
امضاي بانک پارسیان و انجمن آلزایمر ایران رسید و به تبع آن، کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان براي ادامه ساخت مجتمع
کلیلنیک آلزایمر تصویب شد و امروز شاهد بهره برداري این مجتمع هستیم و امیدواریم که در سال هاي آینده هم شاهد توسعه میزان

 
و سطح خدماتی که به بیماران آلزایمر ارائه می شود، باشیم. 

تسهیلات میلیاردي پارسیان براي محرومیت زدایی در مناطق محروم عضو هیات مدیره بانک پارسیان در ادامه به دیگر خدمات ارائه
شده از سوي بانک پارسیان در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اشاره و افزود: به طور خلاصه می توان گفت که از زمان تاسیس
پارسیان، این بانک به شیوه هاي مختلف در مسیر توانمندسازي جامعه حرکت کرده به طوري که بخش قابل توجهی از اشتغال ایجاد

 
شده در مناطق روستایی حاصل فعالیت هاي این بانک است. 



وي همچنین در ادامه به همکاري بانک پارسیان با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام (ره) اشاره کرد و گفت: این بانک در قالب طرح

 
پیمان روستایی 12 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی پرداخت کرده است. 

عضو هیات مدیره بانک همچنین درباره اقدامات انجام شده از سوي بانک پارسیان در حوزه هاي محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت
اجتماعی و سطح سلامت جامعه، افزود: تلاش براي امنیت غذا و درمان، تجهیز مراکز درمانی و پرداخت تسهیلات به شرکت هاي
دارویی به ویژه دارو هاي بیماران خاص و سرطانی، آب رسانی، گاز رسانی و تامین سرپناه و ساخت خانه هاي بهداشتی، کارآفرینی از
طریق توسعه ناوگان هاي حمل و نقل هوایی کشور، کارخانجات فولادسازي، بهینه سازي تاکسی هاي فرسوده، حمایت از بنگاه هاي

 
صادراتی و توسعه پالایشگاه ها از دیگر اقدامات انجام شده توسط بانک پارسیان است. 

تشکر ویژه از تلاش هاي بانک پارسیان در ارتقاي سطح سلامت جامعه در این مراسم همچنین، صالحی، مدیرعامل انجمن آلزایمر
ضمن تقدیر و تشکر از بانک پارسیان در تجهیز و راه اندازي این مجتمع تخصصی براي افراد مبتلا به بیماري آلزایمر، گفت: با کمک

 
پارسیان توانستیم قدم بزرگی را در مسیر درمان و بهتر شدن وضعیت زندگی آن ها برداریم. 

وي با بیان اینکه با کمک وزارت بهداشت و صندوق بازنشستگی کشور در 12 استان کشور مراکزي براي شناسایی و درمان افراد مبتلا
به بیماري آلزایمر تاسیس شده، خاطرنشان کرد: باید توجه داشت که یک سال تشخیص زود هنگام 5 سال معلولیت ناشی از بیماري
را به تعویق می اندازد. به همین دلیل غربالگري در سطح وسیع می تواند کمک کند که مردم زندگی با کیفیت تري را داشته و

 
سالمندان عزیز هم از زندگی راحت تر و خوب تري بهره مند باشند. 

 
 

همچنین در این مراسم ایازي معاون اجتماعی سابق وزارت بهداشت، کلهري شهردار منطقه 5، حاجتی رییس هیات مدیره انجمن
آلزایمر، خانم صالحی رییس انجمن آلزایمر و شتی رییس اداره سالمندي وزارت بهداشت حضور داشتند و از تلاش هاي بانک پارسیان

در ساخت و تجهیز مجتمع آلزایمر و تلاش هاي صورت گرفته براي ارتقاي سطح سلامت مردم کشور تقدیر و تشکر کردند.



سید جواد هاشمی را بی خیال شوید... حیف ایران!

منبع: بویر نیوزشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/11/11

تنها حکایت دوبی هم نیست؛ دوبی هم دارد مانند بسیاري از کشورهاي دیگر براي جذب سرمایه هاي ایرانی رقابت می کند.
مگر همین چند ماه پیش نبود که خبرگزاري رسمی جمهوري اسلامی (ایرنا) خبر داد که ایرانی ها رکورددار خرید خانه در

ترکیه شده اند؟ به گزارش بویرنیوز، جعفر محمدي در عصرایران نوشت &– سید (...) ...

تنها حکایت دوبی هم نیست؛ دوبی هم دارد مانند بسیاري از کشورهاي دیگر براي جذب سرمایه هاي ایرانی رقابت می کند. مگر
همین چند ماه پیش نبود که خبرگزاري رسمی جمهوري اسلامی (ایرنا) خبر داد که ایرانی ها رکورددار خرید خانه در ترکیه شده اند؟

به گزارش بویرنیوز، جعفر محمدي در عصرایران نوشت – سید جواد هاشمی، بازیگر سینماي ایران که با وصف “ارزشی” شناخته می
شود، اخیراً در تبلیغ شرکتی که خانه هاي دوبی را می فروشد مشارکت کرده و ایرانی ها را دعوت کرده که در این شهر عربی، خانه

 
بخرند و تاکید کرده که اگر این کار را بکنید، بچه هایتان هم دعایتان خواهند کرد. 

این تبلیغ، جنجال زیادي را به دنیال داشته است؛ سیدجواد هاشمی و تبلیغ براي دوبی؟! به قول “نقی معمولی” در سریال پایتخت:

 
“مگه می شه؟ مگه داریم؟!” 

 
پاسخ این است: بله! می شه و داریم. 

می توان سید جواد هاشمی را نکوهید که چرا براي دوبی تبلیغ کرده و حتی این جمله اش که گفته “لایف استایل خانه هاي دوبی با
هیچ جاي دنیا قابل قیاس نیست” را به سخره گرفت. اما من بیش از این که به سیدجواد و لایف استایل خانه هاي دوبی فکر کنم، دلم
به درد می آید که چرا به روزي افتاده ایم که رفتن از ایران به یک دغدغه فراگیر تبدیل شده است؟ ایرانی که زمانی در قعر کشورهاي
مهاجر فرست بود، اینک سال هاست که بالاي این جدول جاخوش کرده است و این در حالی است که نه مانند افغانستان و سوریه

 
درگیر جنگ ایم و نه مانند بسیاري از کشورهاي آفریقایی دچار فقر ذاتی هستیم. 

تنها حکایت دوبی هم نیست؛ دوبی هم دارد مانند بسیاري از کشورهاي دیگر براي جذب سرمایه هاي ایرانی رقابت می کند. مگر
همین چند ماه پیش نبود که خبرگزاري رسمی جمهوري اسلامی (ایرنا) خبر داد که ایرانی ها رکورددار خرید خانه در ترکیه شده اند؟
چقدر ایرانی در این سال ها جلاي وطن گفته و با انگیزه “به هر آن کجا که باشد به جز این سرا، سرایم” از استرالیا در شرق عالم تا
کانادا در غرب جهان پراکنده شده اند؟! واقعاً در چند درصد از هواپیماهایی که از ایران به خارج می روند، مهاجري که می رود تا

 
برنگردد، وجود ندارد؟! 

تازه! آنان که رفته اند، رفته اند و تکلیف شان مشخص است؛ میلیون ها ایرانی و مخصوصاً جوان، یا در صدد رفتن هستند یا در حسرت

 
آن! 

مقصر این وضعیت، نه سید جواد هاشمی که کسانی هستند که با تصمیم گیري ها و اقدامات نابخردانه شان در سطوح ارشد مدیریتی،



 
ایران ما را به جایی براي “فرار” و نه “قرار” تبدیل کرده اند: 

 
این وضعیت “هوا”یی است که تنفس می کنیم و به ویژه در شهرهاي بزرگ، حسرت یک دم اکسیژن خالص به دلمان مانده است؛ 

“آب” که می بینیم، دلمان می لرزد که دارد تمام می شود و یادمان می افتد که حتی ذخایر استراتژیک آب را از اعماق زمین هم
استخراج کرده اند؛ براي یک کار عادي در ادارات، باید کفش آهنی داشت و زیر میزي و رومیزي داد، در دادسرا و دادگاه دلت می لرزد
که آیا حقت را خواهی گرفت یا اتفاق دیگري می افتد؟ سطح علمی دانشگاه نزولی شده است و کشور پر شده از دکترهاي بی سوادي
که با مدرك شان پز می دهند و پول در می آورند، مدارس، محلی شده اند براي ربایش کودکی و نشاط کودکان و نوجوانان، رسانه
هایمان شیر بی یال و دم و اشکم هستند، هر روز مسوولی حرفی می زند که دنیا به ما بخندد، مصوبات مجلس مان و کارهاي دولت
مان هم که اظهر من الشمس اند، درآمدها اندك اند و قیمت ها لحظه اي بالا می روند و ارزش پول ملی پایین می آید، کسی که
بخواهد کارآفرینی و اشتغالزایی کند، به چنان روزگاري گرفتارش می کنند که به غلط کردن می افتد، روابط مان با جهان، همواره در
سطحی بالاتر از معمول، متشنج است، ریاکاري سکه رایج جامعه شده است و اخلاقیات درگیر افولی تاریخی، شغل و ثبات شغلی و
تشکیل خانواده براي خیلی ها رویاست، خانه دیگر حتی یک رویا هم نیست و خودرویی که در دنیاي امروز، جزو اقلام پیش پا افتاده

 
محسوب می شود، دغدغه ایرانی ها شده است و … . 

پس چرا میلیون ها نفر نروند و بیشتر از رفتگان در آرزوي رفتن نباشند؟! پاي صحبت شان هم که می نشینی می گویند که مگر چند
بار زندگی می کنند؟ و حتی آنان که در میانسالی اند با حسرت پاسخت می دهند: از ما گذشت، لااقل برویم که بچه هایمان زندگی

 
کنند و به قول سیدجواد هاشمی، دعاگو شوند! 

مگر چقدر آدم داریم که بتوانند بروند و نروند تا کشورشان را بسازند و مدام نامردي و نامرادي ببینند و باز هم نروند و بمانند و باز

 
نامردي و نامرادي ببینند و نروند و باز… مگر یک انسان چقدر تاب و توان دارد؟! 

تا زمانی که عقلانیت به تصمیم و کارهایمان بازنگردد و هر که بیشتر شعار دهد و جلوه گري کند، بر صدر نشیند و بیشتر قدر بیند،
اوضاع مان همین هست که هست و ایرانی ها در ترکیه و امارات و … خانه خواهند خرید و کار و بار وکلاي مهاجرت، پررونق خواهد

 
بود و طیاره هایمان پر از مسافرانی خواهد بود که می روند تا به وطن بازنگردند ولو با چشمانی گریان و دل هایی شکسته! 

سید جواد هاشمی را بی خیال شوید… حیف ایران!



سازمان فرهنگی هنري شهرداري 32 عنوان برنامه براي دهه فجر برگزار می

کند

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش گروه فرهنگ و هنر دفاع پرس، سید علیرضا
فاطمیان پور معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري
شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به مناسبت دهه
فجر را تشریح کرد و گفت: همزمان با فرا رسیدن چهل و
دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی، بسته برنامه هاي
«آینده روشن» را در سه محور محتوایی تقویت باورهاي
عمومی براي امید به آینده انقلاب اسلامی، ترویج و

 
گسترش نمادهاي هویت ملی و افزایش آگاهی مردم از تاریخ انقلاب اسلامی پیش بینی کرده ایم. 

وي افزود: پوئم سمفونی «آینده روشن» یکی از سه گانه اي است که معاونت هنري سازمان فرهنگی هنري در سال 99 طراحی کرده
است. نخستین پوئم سمفونی به نام «سرباز» در نخستین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی رونمایی شد و دومین پوئم سمفونی به

 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می پردازد و با عنوان «آینده روشن» در دهه فجر رونمایی خواهد شد. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري با اشاره به برنامه «سه رنگ سربلندي» گفت: این برنامه به ترویج نماد پرچم و سرود جمهوري
اسلامی ایران می پردازد و در چهار بخش سرود کودك و نوجوان، مسابقه طراحی پوستر ویژه پرچم ایران، مسابقه عکس موبایلی از
نصب پرچم در سطح شهر و مسابقه اجراي نمایش «تاج شاه و کلاه ها» توسط کودکان برگزار می شود. همچنین پویش «متا» به
منظور معرفی مدیر تراز انقلابی پیش بینی شده و مردم در این پویش به معرفی مدیران و مسئولان نمونه اي که در ادارات و جاهاي

 
مختلف با آنها برخورد دارند، می پردازند. 

وي اظهار کرد: «کتاب ماه» دیگر برنامه دهه فجر است که مسابقه کتابخوانی با موضوع انقلاب اسلامی در دو بخش کودك و نوجوان و
بزرگسال خواهد بود که در سایت dtlib.ir برگزار می شود و اپلیکیشن هاي حوزه کتابخوانی هم در برگزاري آن مشارکت دارند.
همچنین کلیپ هاي «کتاب دان» با معرفی 100 کتاب در حوزه انقلاب اسلامی منتشر می شود. پویش میدانی «ایران ما انقلاب ما»

 
نیز با نصب استیکر و نقش پرچم ایران بر شیشه خودروها برگزار می شود و فضاي شهر را براي دهه فجر مهیا می کند. 

فاطمیان پور با بیان اینکه فعالیت هاي سازمان فرهنگی هنري در حوزه تولید محصولات مجازي با شیوع ویروس کرونا رشد قابل
توجهی داشته است، گفت: این فعالیت ها در دهه فجر هم ادامه خواهد داشت و محصولاتی در هشت محور تاریخ شفاهی پهلوي،
مقایسه انقلاب ایران با سایر انقلاب هاي جهان، معرفی دستاوردهاي انقلاب اسلامی، معرفی شهداي انقلاب، روایت تاریخ شفاهی مردم
از پیروزي انقلاب، روایت انقلاب از بیان غیرایرانیان، انقلاب ایرانی در عصر ظهور و اندیشه و گفتمان انقلاب اسلامی تولید و در فضاي
مجازي منتشر می شود. علاوه بر این محصولات، سه کلیپ «خط ویژه»، «چهل سردار» و «فازمترمدیا» در این ایام تولید و منتشر



 
خواهد شد. 

وي اضافه کرد: اتوبوس هاي کتابگرد «هدهد» چند سالی است که در نقاط مختلف تهران خدمات کتابخانه اي ارائه می کنند و در
دهه فجر چهار دستگاه اتوبوس و یک مینی بوس با حضور در روستاهاي محروم اطراف تهران به اجراي برنامه و برگزاري مسابقه می
پردازند. همچنین در محل جلوس حضرت امام خمینی (ره) در بهشت زهرا (س) غرفه هاي متعددي به مدت 10 روز فعالیت خواهند
کرد و برنامه هاي فرهنگی و هنري متنوعی هم تدارك دیده ایم. پویش «هر خانه یک پرچم» با تحویل پرچم ایران به شهروندان

 
داوطلب با کمترین قیمت و با نصب رایگان برگزار می شود و براي هماهنگی آن با 100 مسجد شهر تهران همکاري داریم. 

فاطمیان پور تصریح کرد: برنامه تلویزیونی «مثبت 40» در 10 قسمت به موضوع رسانه در انقلاب اسلامی می پردازد و از شبکه چهار
روي آنتن می رود. افتتاح محفل ترانه خانه شعر در فرهنگ سراي ارسباران دیگر برنامه اي است که در دهه فجر برگزار می شود و در
این محفل جلسات تخصصی شعر و ترانه برپا خواهد شد. همچنین نمایش میدانی «فجر انقلاب» با 42 اجرا در نقاط مختلف شهر
تهران از جمله در ایستگاه هاي مترو میزبان شهروندان است. در حوزه هنرهاي تجسمی نیز نمایشگاه مجازي «خاطره 57» با نمایش

 
عکس هاي تاریخی از انقلاب اسلامی برپا می شود. 

وي از برگزاري پویش بزرگ «آینده روشن» براي نوجوانان خبر داد و گفت: در این پویش دو سؤال براي نوجوانان مطرح کرده ایم.
سؤال اول این است که نوجوانان نقش خود را در گام دوم انقلاب اسلامی بیان کنند و سؤال دیگر مهم ترین چالشی است که به
نظرشان می تواند مانع قوي شدن ایران اسلامی شود. قالب اجراي این پویش گیمیفیکیشن است که سامانه اینترنتی آن در دهه فجر

 
در دسترس نوجوانان خواهد بود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري افزود: برنامه «فصل رویش» امسال با تجلیل از رویش هاي انقلاب اسلامی در عرصه رسانه
برگزار می شود و در آن چند چهره رسانه اي که بعد از سال 1357 متولد شده اند، تجلیل می شوند. نمایشگاه «ایران ما انقلاب ما»
نیز در سالن انتظار فرودگاه مهرآباد برپا می شود و آثار هنري با موضوع انقلاب اسلامی در آن به نمایش در می آید. «مهرآیین» به
عنوان یکی از برنامه هاي باسابقه سازمان فرهنگی هنري، در دهه فجر با دیدار با خانواده شهداي انقلاب اسلامی و رسیدگی به

 
مشکلات آنها برگزار می شود. 

وي اظهار کرد: «پیرنگ» دیگر برنامه اي است که در آن باشگاه هاي نوجوانانه در حوزه هاي کارآفرینی، مهارت افزایی، رسانه و... ایجاد
می شود و از کارهاي ادامه دار و دائمی سازمان فرهنگی هنري خواهد بود. همچنین جشنواره «کارآزماي» با موضوع کارآفرینی و
جهش تولید برگزار می شود و در آن نوجوانان، زنان سرپرست خانوار و زنان خانه دار می توانند با حضور در دوره هاي آموزشی که با

 
همکاري بخش خصوصی برگزار می شود، کسب و کار خانگی خود را آغاز کنند. 

فاطمیان پور اضافه کرد: یکی از برنامه هایی که براي دومین سال برگزار می شود، نمایش فیلم سینمایی براي اقشار زحمتکش
شهرداري تهران در کنار خانواده هایشان در یکی از سینماهاي سازمان فرهنگی هنري است که امسال با رعایت پروتکل هاي بهداشتی
میزبان تعدادي از راننده هاي اتوبوس و تاکسی به همراه خانواده خواهیم بود. همچنین جشنواره «کانون هاي مردمی» با هدف به

 
نمایش گذاشتن دستاوردها و تولیدات کانون ها و مراکز مشارکتی سازمان برگزار می شود. 

وي در پایان گفت: نورافشانی در 42 نقطه شهر تهران را در شب 22 بهمن ماه خواهیم داشت و پویش «االله اکبر» نیز با مشارکت
انجمن اسلامی دانش آموزي در سطح کشور برگزار می شود و در آن نوجوانان از سنت حسنه تکبیر در شب پیروزي انقلاب اسلامی
فیلم و عکس تهیه می کنند و به این پویش می فرستند. همچنین با توجه به اینکه راهپیمایی روز 22 بهمن مانند هر سال برگزار نمی



 
شود، سازمان فرهنگی هنري دو کاروان ویژه براي حرکت در مسیر راهپیمایی و اجراي برنامه آماده خواهد کرد. 

انتهاي پیام/ 121



چند ایده براي تغییرات مثبت در زندگی و کسب و کار

منبع: بازار کارشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/11/11

یک مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار می گوید کسب و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و زیربناهاي
کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و باورهاي آنها سرچشمه می گیرند لذا افراد و سازمان  ها

بایستی به دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و ...

یک مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار می گوید کسب و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و زیربناهاي
کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و باورهاي آنها سرچشمه می گیرند لذا افراد و سازمان  ها بایستی به

 
دنبال ""طرحی نو در انداختن"" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و کسب و کار و محیط پیرامون خود باشند. 

رضا سیاوشی، سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر در هفتمین کارگاه نوآوري و کارآفرینی ""از ایده تا
پدیده"" با اشاره به اهمیت مباحث مدیریت کسب و کار به عنوان یک پیشران جدا نشدنی در توسعه کسب و کارها عنوان کرد:
کارآفرینی فردي (اقتصادي)، کارآفرینی شرکتی و سازمانی، کارآفرینی اجتماعی، کارآفرینی پایدار، کارآفرینی ملی و حاکمیتی،

 
کارآفرینی در کلاس جهانی و... از رویکردهاي مختلف کارآفرینی هستند. 

وي تصریح کرد: کارآفرینی (Entrepreneurship) لزوماً تاسیس یک بنگاه اقتصادي نیست بلکه رویکردي است که بایستی در
جامعه نهادینه گردد و در واقع همان ""تخریب خلاق شومپیتر"" هست که در جهت مثبت و رو به جلو، افراد و سازمان  ها و بایستی
به دنبال ""طرحی نو در انداختن"" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و کسب و کار و محیط پیرامون خود باشند. یک بانوي خانه
دار و یا یک کارمند و یا مدیران و... می  تواند از این رویکرد بهره جوید و همواره در تلاش باشد براي بهتر شدن و بهتر اقدام کردن و
حل بهتر و موثرتر مسائل پیرامون خود. که البته این رویکرد اگر مورد حمایت قرار بگیرد منافع پر شماري اعم از مادي و معنوي براي

 
فرد با رویکرد کارآفرین و محیط پیرامونی وي به ارمغان خواهد آورد. 

این مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار عنوان کرد: استارتاپ یک قول و قرار عاشقانه و تا حدودي رویایی و البته جسورانه براي شروع

 
جمعی براي حل یک مسئله است. 

سیاوشی با بیان اهمیت ترویج مفاهیم توسعه کسب و کار و بیان روندهاي جدید براي توسعه کسب و کارها و کارآفرینی افزود: کسب
و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و زیربناهاي کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و
باورهاي آن ها سرچشمه می  گیرند و رفتارهاي آن ها را تحت تأثیر قرار می  دهند. بنابراین جهت توسعه رویکرد کارآفرینی در جامعه
بایستی همگان دست به دست هم دهند که زیربناهاي کلیدي توسعه کارآفرینی در جامعه مهیا گردد و بسترهاي لازم براي شکل-
گیري این رویکرد در بین آحاد جامعه رخ دهد وگرنه عجله در این مهم هیچ دستآورد و نتایجی نخواهد داشت و کسی یک  شبه راه
صد ساله را نمی  پیماید و عجولانه کارآفرین نمی  شود و پایدار هم نخواهد ماند. همه و همه از خود فرد تا خانواده تا اساتید و معلمان

 
و مدیران کسب و کارها و حاکمیت و... در توسعه این روحیه و رویکرد نقش  آفرین هستند. 

وي با طرح این سوال که تفکر خلاقانه چکونه است، افزود: از خودتان سوال بپرسید، ارتباط برقرار کنید، تبادل کنید، ریسک کنید،

 
تصور کنید، فکر کنید، جستجو کنید و متنوع رفتار کنید. 

سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر با ارائه تعریفی جامع از ""کارآفرینی"" و ""کارآفرین"" مبتنی بر



تجارب و مطالعات خود بیان کرد: فرد یا اجتماعی از افراد یا سازمان هایی که نسبت به خود و محیط پیرامون خود حساس بوده و
احساس مسئولیت نموده و به طور مستمر و فرایندي، مسائل خود و محیطی پیرامون خود را دنبال و شناسایی و اولویت بندي کرده و
نسبت به حل خلاقانه و نوآورانه آن ها اقدام می کند را کارآفرین و رویکرد موجود را کارآفرینی دانسته و فرد یا سازمان با این رویکرد،
سیاهی ها و مسائل پیرامونی را به چشم فرصت می بیند و امیدوارانه از مسائل خود و دیگران مشکل گشایی می کند و بر سرنوشت

 
خویش تاثیرگذار بوده و منفعت هاي بسیاري از جمله بقا و پایداري و ثروت و خشنودي و وفاداري ذینفعان را کسب می نماید. 

این مدرس دانشگاه تاکید کرد: مفهوم کارآفرینی یک مفهوم سطح بالا و روبنایی است که بایستی شکافته شود و زیربناهاي کلیدي
General) توسعه و تحقق آن شناسایی گردند. زیربناهاي کلیدي تحقق مفهوم کارآفرینی در واقع همان شایستگی  هاي عمومی
Competencies) زندگی و کسب و کار هستند که در همه سطوح می  توانند پرورش یابند و عبارتند از: 1- تفکر انتقادي، 2- تفکر

 
خلاق، 3- تیم  سازي و کار تیمی، 4- مسئله  یابی، 5- ایده  پردازي، 6- حل خلاقانه مسئله. 

سیاوشی خاطرنشان کرد: متاسفانه در فرایند توسعه کارآفرینی یا حتی در مراکز آموزشی و پژوهشی کمتر به این موارد توجه می-
گردد و بیشتر بر شایستگی  هاي فنی و اختصاصی توسعه کارآفرینی تاکید صورت می  پذیرد. شایستگی  هاي اختصاصی در کنار
شایستگی هاي عمومی می  توانند ختم به موفقیت و پایداري گردند و از طرفی شایستگی  هاي عمومی در درجه نخست از افراد، انسان-
هاي کامل  تر و بالغ  تري می  سازد و دنیا و میدان مبارزه کسب و کار با وجود انسان  هاي شایسته قطعا به جایی بهتر و خوشایندتر

 
براي زیستن تبدیل می  گردد. 

وي در ادامه فرایند کارآفرینی را شامل 1- تجزیه و تحلیل محیطی، 2- مسئله  یابی، ایده  یابی، 3- تثبیت ایده و توسعه آن مبتنی بر
اعتبارسنجی  ها و تست  هاي مقدماتی بازار، 4- تکمیل بوم کسب و کار، 5- توسعه تیم کاري، 6- ساخت نمونه اولیه یا کمینه
پذیرفتنی (MVP) و تست  هاي بازار، 7- تأمین مالی، 8- ساخت محصول نهایی مبتنی بر بازخوردها از بازار و روندها، 9- تحقیق و

 
توسعه (R & D) و تکرار چرخه و گام  هاي قبل دانست. 

به گفته این مشاور کسب و کار، پایداري یعنی امروز به گونه اقدام گردد که تا آینده نامحدود سیستم پابرجا بماند و عملکرد امروزش
تهدیدي براي حیات و آینده  خود و دیگر سیستم  ها نباشد و کسب و کارها و افراد بایستی همواره مفهوم پایداري
(Sustainability) را سرلوحه زندگی و کسب و کار خود قرار بدهند. رویکرد پایداري؛ شامل توجه همزمان به شاخص  ها و اهداف
اقتصادي، زیست  محیطی و اجتماعی است و افراد و کسب و کارها بایستی همزمان بر این سه جنبه متمرکز باشند تا بتوانند تا آینده
نامحدود در میدان رقابت پابرجا بمانند و در یک کلام همه سیستم  ها بایستی در جهت تحقق اهداف توسعه پایدار حرکت نمایند و

 
تلاش کنند دنیا را جاي بهتري براي زیستن تبدیل نمایند. 

در پایان این رویداد، دکتر رضا سیاوشی به جمع بندي مباحث زیربنایی مبتنی بر شایستگی  هاي عمومی براي حرکت از ایده تا پدیده
در فرایند کارآفرینی پایدار و پاسخ به پرسش  ها پرداخت و با تشکر از شرکت کنندگان در وبینار، فعالیت  ها و اهداف مرکز نوآوري و

 
شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر را معرفی کرد. 

به گزارش ایسنا، هفتمین کارگاه نوآوري و کارآفرینی ""از ایده تا پدیده"" با حضور دکتر "رضا سیاوشی"، سرپرست مرکز نوآوري و
شتابدهی جهاد دانشگاهی بوشهر، مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار و به همّت سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال دانش

آموختگان جهاد دانشگاهی استان بوشهر و اداره کل ورزش و جوانان استان بوشهر برگزار شد.



ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار

منبع: بازار کارشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/11/11

بر اساس گزارشها، دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی
تشکیل می دهند.

بر اساس گزارشها، دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل

 
می دهند. 

به گزارش ایسنا، امروز در کشور با چالش اقتصادي و بیکاري جوانان تحصیلکرده روبه رو هستیم و بیسیاري از فارغ التحصیلان به
دلیل فقدان مهارت و عدم بهره مندي از آموزشهاي مهارتی در دوران تحصیل یا ارتباط ضعیف دانشگاه و صنعت در یک رشته نامرتبط

 
مشغول به کار شده و یا از معضل بیکاري رنج می برند. 

زمانی که فارغ التحصیلان وارد بازار کار می شوند شاید اطلاع کمی از مسایل مربوط به محیط کار داشته باشند در حالی که اگر به
موضوع مهارت به شکل هدفمند بپردازیم و بازنگري در نظام آموزش و تحول در حوزه صنعت، مهارت و تقاضاي بازار به وجود آید

 
زمینه تربیت نیروهاي خلاق و ماهر براي جامعه به وجود می آید. 

به گفته کارشناسان، افرادي که از تحصیل فارغ می شوند باید مهارت هاي کار را بیاموزند و از این طریق به سمت توانمندي اقتصادي

 
و اشتغال گام بردارند. 

مطابق گزارش هاي مرکز آمار در پاییز امسال سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران 40.2 درصد بوده است.

 
این سهم در بین زنان نسبت به مردان و نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی افزایش یافته است. 

علاء الدین ازوجی ـ مدیرکل دفتر سیاست گذاري و اشتغال وزارت کار می گوید: در حال حاضر دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در

 
کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل می دهند. 

 
به گفته وي سالانه بین 600 هزار تا 700 هزار نفر نیروي جدید کار به بازار وارد می شوند. 

آنطور که ازوجی گفته سیاست گذاري اشتغال وزارت کار بر اساس تبصره 18 بودجه، حفظ اشتغال، توسعه کسب و کار و برنامه هاي

 
بهبود وزارت کار است و بر اساس این تبصره از سال 1396 تا 1399 سالانه 450 هزار شغل ایجاد شده است. 

از نگاه بسیاري از کارشناسان پیوند فعالیت هاي آموزشی و پژوهشی با بخش صنعت براي تربیت و پرورش نیروهاي ماهر و خلاق و
آشنا با فرهنگ کار از دیرباز مورد توجه بوده است؛ ارتباط دانشگاهیان و صنایع به این دلیل از اهمیت بالایی برخوردار است که می

 
تواند در نرخ اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی اثرگذار باشد و آن را تا حد زیادي کاهش دهد. 

در حال حاضر دلیل اصلی بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نه به دلیل فقدان شغل، بلکه در بسیاري زمینه ها نبود مهارت لازم بوده

 
است. 



بیشتر تحصیل کردگان به دلیل عدم گذراندن دوره هاي مهارتی و عملی، توان ورود به بازار کار را ندارند و این ضعف به عدم اتصال
بنگاه هاي اقتصادي و مراکز دانشگاهی با یکدیگر بر می گردد در صورتی که اگر دانشجویان در کنار تحصیلات دانشگاهی، از

 
آموزشهاي مهارتی بهره مند شوند، روحیه کارآفرینی در آنها ایجاد می شود. 

به گزارش ایسنا، کارشناسان بر این باورند که دانشگاه و صنعت مکمل یکدیگر درحوزه اشتغال به شمار می روند و پیوند میان صنعت و
دانشگاه موجب اشتغالزایی دانش آموختگان می شود. به طور حتم با تربیت دانشجویان ماهر و کارآفرین و جذب آنها در بنگاهها و

صنایع معضل بیکاري و اشتغال در کشور زودتر برطرف خواهد شد.



اپل و سریالی درباره سقوط یک نشان تجاري معتبر آمریکایی

منبع: تیکشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/11/11

تسنیم نوشت: آن هاتوي و جرد لتو دو بازیگر هالیوودي به سریالی به نام "ما سقوط کردیم" محصول شبکه اپل پیوستند.

 
تسنیم نوشت: آن هاتوي و جرد لتو دو بازیگر هالیوودي به سریالی به نام "ما سقوط کردیم" محصول شبکه اپل پیوستند. 

«آن هاتوي» و «جرد لتو» به پروژه سریالی محصول شبکه اپل
پیوستند. عنوانی که براي سریال در حال حاضر انتخاب شده
است «ما سقوط کردیم» است. این طور که درباره این سریال
گفته می شود قصه آن درباره ظهور و سقوط استارت آپ برند
WEWORK به عنوان یکی از نشان هاي تجاري معتبر

 
کارآفرینی در جهان است. 

هاتوي و لتو هر دو از برندگان اسکار هستند. هاتوي برنده اسکار
بهترین بازیگر مکمل زن در فیلم بینوایان محصول سال 2012 است و لتو برنده نیز برنده بهترین بازیگر مکمل مرد براي فیلم «باشگاه

 
خریداران دالاس» محصول سال 2013 است. در فیلم «ما سقوط کردیم» هر دو در مقام تهیه کننده اجرایی حضور دارند. 

کارگردانان این سریال «جان ریکوآ» و «گلن فیکارا» است که به صورت مشترك فیلمنامه «فوکوس» را نوشته اند. این دو در این
سریال تهیه کننده اجرایی نیز هستند.



واحدهاي تولیدي سربازان خط مقدم جنگ اقتصادي هستند

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/11/11

 مدیرکل امور مالیاتی استان اصفهان گفت: شرایط سخت اقتصادي و اعمال تحریم هاي ظالمانه و با اشاره به اینکه
تولیدکنندگان در خط مقدم جنگ اقتصادي هستند. بهروز مهدلو در جمع اعضاء خانه صنعت ،معدن وتجارت استان اصفهان

اظهار کرد: تنها منبع عمده درآمد دولت از طریق مالیات است و نیمی از حقوق و دستمزد کارمندان

 
واحدهاي تولیدي سربازان خط مقدم جنگ اقتصادي هستند 

 مدیرکل امور مالیاتی استان اصفهان گفت: شرایط سخت اقتصادي و اعمال تحریم هاي ظالمانه

 
و با اشاره به اینکه تولیدکنندگان در خط مقدم جنگ اقتصادي هستند. 

بهروز مهدلو در جمع اعضاء خانه صنعت ،معدن وتجارت استان اصفهان اظهار کرد: تنها منبع عمده درآمد دولت از طریق مالیات است

 
و نیمی از حقوق و دستمزد کارمندان نیز از کسب درآمد در این حوزه تأمین می شود . 

وي اضافه کرد: از نظر اقتصادي و صنعتی ، استان اصفهان در سطح کشور از موقعیت ممتازي برخوردار است و مهمترین مزیت
اقتصادي این استان واحدهاي تولیدي صنعتی بی شماري است که در اصفهان و شهرستان هاي آن فعالیت دارند. این استان با دارا

 
بودن 10 هزار واحد تولیدي و صنعتی در رده استان هاي صنعتی کشور قرار دارد. 

مهدلو با اشاره به ظرفیت هاي بی نظیر استان اصفهان گفت: با توجه به توانایی هاي بالفعل و بالقوه این استان و با علم به اینکه این
استان صنعتی بخش مهمی از بار تولید در کشور را به دوش گرفته است از ابتداي ورود به این استان و آغاز کار روش و الگوي ما در

 
اصفهان با جاهاي دیگر متفاوت بود ودراین برنامه ریزي از نظرات ارزشمند فعالان واحدهاي تولیدي استفاده بسیار نمودیم . 

وي با اشاره به اهمیت برگزاري این جلسه و شنیده شدن مسائل و مشکلات صنعتگران توسط مسئولان افزود: حضور در این جلسه و
حل مسائل و مشکلات صنعتگران استان در حالیکه امروز میزبان همکاران از سازمان مالیاتی کشور هستم از اهمیت ویژه اي برخوردار

 
است. 

این مقام مسئول با اشاره به اقدامات انجام شده درراستاي حمایت از واحد هاي تولیدي بیان داشت: براي اولین بار در کشور بسته
حمایتی از سال 97 لغایت 99 جهت حمایت از واحدهاي تولیدي وصنعتی طراحی واجراء گردید که مورد استقبال سایر دستگاه ها
قرار گرفت و بصورت الگو و مرجع براي سایر دستگاه ها قلمداد ش دکه آم ار بسته هاي حمایتی اداره کل امور مالیاتی استان هر سه

 
ماه یک بار به استانداري و تمامی دستگاه هاي اجرایی استان از جمله خانه صنعت معدن و تجارت اعلام می گردد . 

مهدلو همچنین با اشاره به اقدامات ارزشمند صنعتگران و واحدهاي تولیدي در زمان شیوع ویروس کرونا بیان کرد: بسته حمایتی
مالیاتی ویژه از مشاغل آسیب دیده از کرونا همچون تمدید مهلت پرداخت، بخشودگی جرایم، تمدید تسلیم اظهارنامه و تقسیط هاي

بندمدت نیز ارائه گردیده است . 



مدیرکل امور مالیاتی استان با بیان شرایط سخت اقتصادي و اعمال تحریم هاي ظالمانه و با اشاره به اینکه تولیدکنندگان در خط
مقدم جنگ اقتصادي هستند، گفت: تنها منبع عمده درآمد دولت از طریق مالیات است و نیمی از حقوق و دستمزد کارمندان نیز از

 
کسب درآمد در این حوزه تأمین می شود . 

مهدلو با بیان اینکه تولیدکنندگان نباید تحت فشارهاي گوناگون مالی باشند و باید از آنان حمایت کرد افزود: با توجه به سیاست هاي
اقتصادي دولت و افزایش هر ساله رقم پیش بینی شده درآمدهاي مالیاتی قابل وصول واز طرفی لزوم حمایت از تولید و عدم اعمال
فشارهاي متعدد مالی بر تولیدکنندگان و همچنین حجم مالیات پرداختی حقوق بگیران، برنامه ریزي درراستاي وصول مالیات از

 
طریق مبارزه با فرار مالیاتی می در تامین منابع مالیاتی اثرگذار است . 

وي بیان کرد: در راستاي مبارزه با فرار مالیاتی اقدامات و برنامه هاي متعددي صورت گرفته و با ایجاد شفافیت در درآمدهاي واقعی

 
حلقه فرار مالیاتی تنگ تر می شود و فشار از روي تولید و تولیدکننده برداشته می شود. 

مهدلو با اشاره به لزوم حمایت از واحد هاي تولیدي تصریح کرد: تاکنون هیچ واحد تولیدي در استان به دلیل بدهی و مسائل مالیاتی
تعطیل نشده واداره کل امورمالیاتی استان آمادگی کامل جهت طرح ریزي و برگزاري جلسات و کارگاه هاي آموزشی براي بیان قوانین

 
و دستورالعمل ها، تغییرات و اصلاحات مالیاتی دارد. 

مدیرکل امور مالیاتی استان تشکیل کمیته دو منظوره با همکاري خانه صنعت معدن و تجارت و اداره کل امور مالیاتی استان را نقطه
عطفی در بررسی مشکلات واحدهاي تولیدي وصنعتی استان دانست و بیان کرد: هرگونه مسائل و مشکلات مالیاتی واحدهاي تولیدي
و فعالان اقتصادي جهت طرح، رسیدگی و تصمیم گیري در این کمیته مورد بررسی قرار میگیرد که تا کنون توانسته ایم مشکلات

 
بسیاري از اینگونه واحدها را مرتفع کنیم. 

در این جلسه که با حضور آقاي سهل آبادي رئیس خانه صنعت معدن و تجارت ایران برگزار شد ایشان با اشاره به جمع تولیدکنندگان
استان اصفهان در جلسه افزودند : نجات مردم با تولید و اشتغال است. واین دراستانی همانند استان اصفهان که دریک روزتشییع 350
شهید دارند ودرروز دیگر اعزام به جبهه هادارند وبیشترین شهید وجانباز وکمترین اسیر را تقدیم انقلاب کرد داراي اهمیت است ایشان
دربخش دیگري از صحبتهاي خود با تقدیر وتشکر از عملکرد ارزنده اداره کل امورمالیاتی استان افزودند : تعاملات واقدامات اثرگذار
توسط اداره کل امورمالیاتی جهت رفع مشکلات مالیاتی واحدهاي تولیدي انجام شده که تشکیل کمیته حل مشکلات واحدهاي
تولیدي در اداره کل امور مالیاتی استان دراینخصوص داراي اهمیت ویژه اي است آقاي سهل آبادي همچنین افزودند : وقتی مدیرکل
امور مالیاتی استان کمیته اي را در جهت حل مشکلات مالیاتی واحدهاي تولیدي می پذیرد و بیشتر از 90 درصد مشکلات مطرح

شده در این کمیته رفع و رجوع گردیده است، باید حق شناس باشیم.



ترفندهاي دولت براي بدهکار کردن دولت بعدي/ مدیریت روحانی در

صندوق توسعه ملی قابل دفاع نیست

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/11/11

ترفندهاي دولت براي بدهکار کردن دولت بعدي/ مدیریت روحانی در صندوق توسعه ملی قابل دفاع نیست >

 
ترفندهاي دولت براي بدهکار کردن دولت بعدي/ مدیریت روحانی در صندوق توسعه ملی قابل دفاع نیست 

نماینده مردم اهواز در مجلس نماینده مردم اهواز در مجلس
گفت نیمی از بودجه دولت آینده صرف بازپرداخت اصل و سود
اوراق می شود که در دولت یازدهم و دوازدهم فروخته شده و
زمان بازپرداخت آن است ماه هاي پایانی سال 1400 آغاز می

 
شود. 

برداشت از صندوق توسعه ملی به صورت وام است و هر مقدار که دولت ها از این صندوق برداشت می کنند به عنوان قرض است و
باید بازگردانند اما هیأت امناي صندوق توسعه ملی در دولت فعلی یک مصوبه غیرقانونی گذراند که تصمیمات هیأت امنا به عنوان
مصوبه تلقی می شود و قابل اجراست و حالا دولت با استناد به این مصوبه می گوید هیأت امناي صندوق توسعه ملی اگر زمان
بازگشت وام ها را استمحال کند بلامانع است یا اینکه هیأت امنا سود را ببخشد. در این مورد با مجتبی یوسفی نماینده مردم اهواز،

 
باوي، حمیدیه و کارون در مجلس شوراي اسلامی گفت و گویی داشته ایم که متن کامل آن را در ادامه می خوانید: 

یوسفی با اشاره به عملکرد دولت در ارتباط با صندوق توسعه ملی در دولت یازدهم و دوازدهم، گفت: هیأت امناي صندوق توسعه ملی

 
در دولت فعلی یک مصوبه غیرقانونی گذراند که تصمیمات هیأت امنا به عنوان مصوبه تلقی می شود و قابل اجراست. 

وي افزود: برداشت از صندوق توسعه ملی به صورت وام است و هر مقدار که دولت ها از این صندوق برداشت می کنند به عنوان قرض

 
است و باید بازگردانند. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: این دولت برداشت هاي جدیدي از قوانین وضع شده مجلس و
همچنین قوانین بالادستی و قوانین مادر دارد و تفسیر به رأي می کند. یکی از موارد این تفسیر به رأي این بود که گفتند هیأت امناي

 
صندوق توسعه ملی اگر زمان بازگشت وام ها را استمحال کند بلامانع است یا اینکه هیأت امنا سود را ببخشد. 

یوسفی خاطرنشان کرد: صندوق توسعه ملی متعلق به آیندگان است و بناست که 38.5 درصد از درآمدهاي نفتی به این صندوق
ریخته شود و هدف از این کار این است که اگر کشور در شرایطی دچار مشکلات ارزي مثل الان شد از این منابع استفاده شود و یا

 
اینکه براي توسعه زیرساخت ها و ایجاد اشتغال مورد استفاده قرار گیرد و عملاً مورد استفاده آن سرمایه گذاري براي آینده است. 



 
چرا رقم هاي برداشت از صندوق ذخیره ارزي متفاوت است؟ 

وي افزود: قانون گذار درباره وام هاي برداشتی از صندوق توسعه ملی پیش بینی کرده که باید سود به صندوق پرداخت شود و کار
دیگري که دولت در قالب هیأت امناي صندوق توسعه ملی انجام داد بخشش سودي بود که از صندوق توسعه ملی برداشت می کند و
به همین خاطر است که عددهاي مربوط به رقم هاي برداشت شده از صندوق توسعه از چند میلیارد تا 120 میلیارد دلار متفاوت

 
است. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: ما هم شاهد این هستیم که برداشت ها از صندوق توسعه ملی بی
ضابطه است و از سوي دیگر می بینیم که دولت می گوید که 20 درصد از درآمدهاي حاصل از فروش نفت را به صندوق توسعه ملی
واریز می کنم و 18.5 درصد دیگر را برداشت می کنم و عملاً این 18.5 درصد که معادل 40 هزار میلیارد تومان بود را براي آن پروژه

 
تعریف کرد در صورتیکه اصلاً چنین اجازه اي را نداشت. 

 
هنوز 50 میلیون یوروي مقابله با بحران ها تخصیص نیافته است 

یوسفی خاطرنشان کرد: شاهد هستیم که در زمینه اعتبارات برداشته شده از صندوق توسعه ملی براي پروژه هاي کلیدي مثل مقابله با
ریزگردها و یا تجهیز آب و فاضلاب در مناطق بحرانی کشور مثل اهواز که یکسال و نیم گذشته طبق دستور مقام معظم رهبري بنا

 
بوده که 100 میلیون یورو از صندوق توسعه ملی براي این منظور تخصیص یابد مشکلاتی به وجود آمد. 

وي افزود: اولین نکته این امر این بود که این برداشت به گونه اي شده که یک سال و نیم گذشته گفته شد 50 میلیون یورو به آن
تخصیص می یابد و هنوز 50 میلیون یوروي بعدي را اختصاص ندادند و از این 50 میلیون یورو هم تاکنون 12.5 میلیون یورو را

 
پرداخت کردند. 

 
ترفند دولت براي تخصیص معادل ریالی کمتر از صندوق توسعه براي رفع مشکل مناطق بحرانی 

این نماینده مجلس اظهارداشت: مشکل بزرگتر در این باره نرخ ارزي است که براي این منظور در نظر گرفته اند. مبناي نرخ براساس
مصوبات هیأت وزیران 17 هزار تومان به ازاي هر یورو در نظر گرفته اند و براي هزینه کرد اعتبارات صندوق توسعه ملی هم باید این
منابع ارزي به ریال تبدیل و بعد هزینه شود. اگر در جایی از بازار یورو 17 هزار تومان است به ما بگویند که ما هم بتوانیم از آن

 
استفاده کنیم. 

یوسفی خاطرنشان کرد: نرخ هر یورو در بازار حدوداً 28 هزار تومان است که بعضاً تا 30 هزار تومان می رسد و وقتی هیأت دولت نرخ
ارز تخصیص یافته از صندوق توسعه ملی را به ازاي هر یورو 17 هزار تومان در نظر می گیرد طبیعی است که منابع ریالی کمتري براي

 
این کار هزینه می شود و تفاوت بین 17 هزار تومان تا 28 هزار تومان مبلغ قابل توجهی است. 

وي افزود: اگر امروز بگوییم که اعتبارات مربوط به آب و فاضلاب خوزستان از صندوق توسعه ملی برداشت شده و آن را به ریال تبدیل
کرده اند مابه التفاوت آن امروز کجاست؟ اگر هم بگوییم که برداشتی صورت نگرفته و بانک مرکزي ریال چاپ کرده است که این خلق

 
پول پرقدرت بدون پشتوانه بوده که باعث تورم می شود. 

 
عملکرد دولت در صندوق توسعه ملی قابل دفاع نیست 



نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: سئوالات زیادي در بحث صندوق توسعه ملی و مدیریت آن در

 
دولت براي صاحبنظران به وجود آمده که به هیچ وجه عملکرد دولت در این زمینه قابل دفاع نیست. 

یوسفی خاطرنشان کرد: هیأت امناي صندوق توسعه ملی نه حق استمحال بدهی هاي دولت به صندوق توسعه ملی را نداشته و نه حق
بخشش سود این وام ها و متأسفانه هیأت امنا به صندوق که رئیس آن رئیس جمهور است اقدام به این کار کرده اند و هیأت امناي

 
صندوق مصوبه اي را گذرانده که مصوبات هیأت امنا به عنوان مصوبات رسمی حساب می شود. 

وي ادامه داد: این کار هیأت امناي صندوق توسعه ملی مثل این است که فردي در جایی هم مدیر باشد، هم ناظر باشد و هم پاسخگو،

 
در چنین شرایطی معلوم است که این اتفاقات می افتد. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: علاوه بر ریزگردها اعتباراتی هم براي توسعه آب و فاضلاب و
توسعه روستایی و نیز به موضوع محرومیت زدایی و ایجاد اشتغال در حوزه روستایی از صندوق توسعه ملی برداشت شده که با وجود
این برداشت ها و تخصیص اعتبارها، کشور در این حوزه ها وضع مساعدي ندارد. اگر کاري انجام شده بود امروز باید تغییري در

 
روستاهایمان ایجاد می شد. 

 
وقتی دولت فعلی به حساب دولت بعدي خرج میکند 

یوسفی خاطرنشان کرد: علاوه بر این در بحث فروش اوراق دولت فعلی به گونه اي عمل کرده که بازپرداخت اوراق از اواخر سال 1400

 
تا 1403 ادامه دارد و عملاً پرداخت اصل و سود این اوراق در دولت بعد انجام می شود. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: حجم اوراق فروخته شده به قدري است که نیمی از اعتبارات دولت

 
آینده باید براي بازپرداخت اصل و سود اوراق فروخته شده هزینه شود. 

وي افزود: از سال 93 به بعد موضوع انتشار فروش اوراق در بودجه مشاهده می شود که در سال گذشته سران قوا در مصوبه اي می
خواستند فروش اوراق سلف نفتی را استارت بزنند که در این زمان مجلس یازدهم شروع شده بود و با صراحت با این موضوع مخالفت

 
کرد اما عملاً 70 هزار میلیارد تومان اوراق سلف نفتی در بودجه سال آینده گنجانده شد. 

 
اوراق سلف نفتی فاجعه اقتصادي براي کشور است 

یوسفی خاطرنشان کرد: بازپرداخت اوراق سلف نفتی از 2 سال آینده آغاز می شود ، اوراق سلف نفتی در واقع یک نوع فاجعه اقتصادي
براي کشور است، این به این معناست که ما نفت را با دوره بازپرداخت دو ساله بفروشیم و بگوییم که مردم دو سال بعد اوراقشان را

 
بیاورند و نفتشان را بگیرند. 

وي افزود: اگر دولت می توانست نفت بفروشد که خودش می فروخت، سئوال اینجاست که مردم چگونه می خواهند این کار را انجام

 
دهند؟ 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس بیان کرد: اگر دو سال بعد وضع به همین ترتیب باشد دولت خودش هم نمی



تواند نفت بفروشد چه برسد به مردم، اگر تحریم ها در 2 سال آینده برداشته شود دولت خودش نفت را می فروشد، چه کاري است که

 
سلف نفتی بفروشد. 

 
اقدام کمیسیون تلفیق براي جبران کسري بودجه 1400 

یوسفی خاطرنشان کرد: 106 هزار میلیارد تومان اختلاف بین ارز 4200 تومانی و ارز 17 هزار و 500 تومانی است که با حذف ارز
4200 تومانی توسط کمیسیون تلفیق از لایحه بودجه سال آینده این میزان اعتبار به درآمدهاي بودجه اضافه شد و این مسئله جزء

 
مواردي بود که کمیسیون تلفیق براي جبران کسري بودجه سال 1400 انجام داد. 

وي افزود: علاوه بر این اصلاحاتی در بحث نرخ تعرفه گذاري گمرك نیز در کمیسیون تلفیق انجام شد متأسفانه پیش از این براي اکثر
کالاهاي لوکسی که به کشور وارد می شد ارز 4200 تومانی تخصیص می یافت اما با وجود این همین کالاها در بازار با قیمت آزاد به
فروش می رسید و این ارز 4200 تومانی رانتی را براي یک طبقه خاص ایجاد کرده بود که برخی از آنها در این 2-3 سال گذشته با
گرفتن 51 میلیارد دلار ارز ترجیحی من درآوردي 4200 تومانی که از سال 97 توسط آقاي جهانگیري یک شبه اعلام شد به جاي

 
واردات کالاهاي اساسی دریافت کردند. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: ما شاهد این بودیم که این ارز تخصیص یافت تا کالاها گران نشود

 
اما اقلام اساسی از جمله دارو گران شد و نه چیزي گیر مردم آمد و نه تولید کننده و این ارز تنها به دست عده اي دلال افتاد. 

 
اصلاح لایحه دولت به نفع تولید و اقشار آسیب پذیر 

وي افزود: ما در بودجه اصلاحاتی را انجام دادیم تا اقداماتی به نفع بخش تولید و نیز در جهت حمایت از اقشار آسیب پذیر اقداماتی
صورت گیرد که از جمله آن می توان به افزایش حداقل دو برابري یارانه ها اشاره کرد که البته این مبلغ در مورد 10 میلیون ضعیف

 
ترین اقشار جامعه به ازاي هر نفر 267 هزار تومان است. 

یوسفی خاطر نشان کرد: علاوه بر افزایش مبلغ یارانه اقشار آسیب پذیر 10 هزار میلیارد تومان نیز براي افزایش مستمري مددجویان
کمیته امداد و بهزیستی تخصیص دادیم و براي 35 میلیون نفري که بین اقشار ضعیف و اقشار مرفه جامعه هستند یارانه 136 هزار

 
تومانی در نظر گرفتیم و یارانه 20 میلیون نفر بالاي جامعه نیز به ازاي هر نفر 91 هزار تومان شد. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اضافه کرد: ما به دنبال آن هستیم که همه منابع به مردم بازگردد و مردم
خودشان تصمیم بگیرند که می خواهند با یارانه شان چه کار کنند نه اینکه این منابع را در اختیار دلال ها قرار دهیم و بعد به مردم

 
بگوییم که جلوي درب فروشگاه ها صف بکشید تا به شما گوشت، مرغ و دارو بدهیم و عملاً هم چیزي به دست مردم نرسد. 

 
افزایش 45 درصدي هزینه هاي جاري دولت در بودجه 1400 

وي یادآور شد: البته با همه این اصلاحات باز هم ایرادات جدي لایحه بودجه سال 1400 وارد است که از جمله آن می توان به موضوع

 
اوراق و نیز افزایش 45 درصدي هزینه هاي جاري دولت اشاره کرد. 

ن نماینده مجلس ادامه داد: از سوي دیگر ما شاهد کاهش اعتبارات مربوط به پروژه هاي عمرانی از لایحه بودجه سال آینده از 15



درصد کل بودجه در سال گذشته به 11 درصد بودجه هستیم و این در حالیست طبق برنامه ششم توسعه باید حداقل اعتبارات پروژه

 
هاي عمرانی 30 درصد بودجه باشد. 

یوسفی گفت: پروژه هاي عمرانی موتور محرك کشور در حوزه هاي زیرساختی و در حوزه ایجاد اشتغال براي جامعه است و اینها جزء

 
ایرادات و مشکلات ساختاري بودجه است. 

وي همچنین یادآوري کرد: کاهش میزان اتکاء درآمد کشور به درآمدهاي پایدار مالیاتی از 35 درصد در سال گذشته به 30 درصد را
در بودجه شاهد هستیم البته منظورم از درآمدهاي مالیاتی، اخذ مالیات از کارگران، و کارمندان و تولیدکنندگان نیست بلکه اخذ

 
مالیات از کسانی است که فرار مالیاتی دارند و با امضاهاي طلایی برخی مسئولین مالیات پرداخت نمی کنند. 

این عضو کمیسیون تلفیق بودجه 1400 تاکید کرد: ما در کمیسیون تلفیق سعی کردیم تا حدي به نفع مردم و همچنین
تولیدکنندگان اقداماتی را صورت دهیم که به عنوان مثال کاهش مالیات دریافتی از تولیدکنندگان از 25 درصد به 20 درصد از این

 
جمله کارهاست. 

وي افزود: علاوه بر این از جمله دیگر اقدامات در این حوزه توسط کمیسیون تلفیق می توان به معافیت مالیاتی براي حقوق هاي تا

 
سقف 4 میلیون و یا افزایش مالیات به صورت پلکانی از حقوق هاي دریافتی بالاتر را اشاره کرد. 

نماینده مردم اهواز در پایان گفت: بعضی ها در مجلس قبل و دولت با افزایش 21 برابري پایه حقوق براي برخی مدیران به حقوق هاي
نجومی وجاهت قانونی دادند که ما این میزان را از 21 برابر به 15 برابر تقلیل دادیم که البته این میزان دریافتی هم به عدالت نزدیک
نیست اما باید به این مسأله توجه داشت که ما با این کار جلوي افزایش و رشد حقوق هاي دریافتی را گرفته ایم و از سوي دیگر
مالیات را براي کسانی که چنین حقوق هایی را دریافت می کنند از 25 درصد به 35 درصد افزایش داده ایم و این افراد همانطور که

 
حقوق آنچنانی می گیرند، سهمشان از مالیات بیشتر شود. 

منبع: خبرگزاري فارس



40 درصد بیکاران کشور فارغ التحصیل دانشگاهی هستند

منبع: ارك خبرشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش ارك خبربه نقل از صدا و سیما، علاءالدین ازوجی در برنامه گفتگوي ویژه خبري با بیان اینکه در یک سال گذشته...

به گزارش ارك خبربه نقل از صدا و سیما، علاءالدین ازوجی در برنامه گفتگوي ویژه خبري با بیان اینکه در یک سال گذشته
یک میلیون نفر بیکار شده اند، اظهار داشت: 730 هزار نفر از این تعداد بیمه بیکاري گرفته اند البته مبلغ کمی مانده است که آن نیز

 
به زودي پرداخت می شود. 

وي با بیان اینکه دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آن ها را فارغ التحصیلان دانشگاه ها شامل می

 
شود، افزود: سالانه 600 تا 700 هزار نفر ورودي جدید به بازار کار داریم. 

ازوجی ادامه داد: سیاست گذاري اشتغال وزارت کار بر اساس تبصره 18 بودجه حفظ اشتغال، توسعه کسب و کار و برنامه هاي بهبود

 
وزارت کار است و بر اساس این تبصره از سال 96 تا 99 سالانه 450 هزار شغل ایجاد شده است. 

مدیرکل دفتر سیاست گذاري و اشتغال وزارت کار گفت: با تغییري که مجلس شوراي اسلامی در تبصره 18 لایحه بودجه ایجاد کرده
است تولید ایجاد می شود، اما مشکل اشتغال رفع نخواهد شد و دفتر اشتغال وزارت کار با این تغییرات مخالف است. بر اساس تبصره
18 لایحه دولت دستگاه ها برنامه سه ساله اي در دست اجرا دارند، اما سازوکاري که مجلس شوراي اسلامی براي تبصره 18 ایجاد

 
کرده براي سال هاي آینده است و چارچوب کار دستگاه ها را به هم می زند. 

وي افزود: سالانه 5 درصد به جمعیت بیکاران فارغ التحصیل اضافه می شود و تبصره 18 مجلس شوراي اسلامی این مشکل را رفع

 
نمی کند و رویکرد حرکت دادن منابع تبصره 14 به تبصره 18 کاملاً درست است. 

 
32 هزار میلیارد تومان براي تولید و اشتغال در نظر گرفته شد 

ابراهیم عزیزي نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه نیز در این برنامه گفت: دولت 7 هزار میلیارد تومان براي تولید و اشتغال در نظر
گرفته بود که این رقم در کمیسیون تلفیق به 32 هزار میلیارد تومان افزایش داده شد. منابع این رقم کامل تأمین و تراز شده است و

 
باید به زندگی مردم وارد شود. 

وي ادامه داد: متن تغییر تبصره 18 لایحه دولت درمجلس شوراي اسلامی مورد توافق وزارت نفت، راه و شهرسازي، جهاد
کشاورزي، صمت، سازمان میراث فرهنگی و معاونت علمی فناوري رئیس جمهور است و بر اساس این متن منابع درست مصرف می

 
شود. 

نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه گفت: بر اساس سازو کاري که در تبصره 18 پیش بینی شده است 8 هزار میلیارد تومان به وزارت
جهاد کشاورزي، 8 هزار میلیارد تومان به وزارت صمت، 8 هزار میلیارد تومان به وزارت راه و شهرسازي، 5 هزار میلیارد تومان به
وزارت نفت، یک و نیم هزار میلیارد تومان به سازمان میراث فرهنگی و به همین میزان به معاونت علمی و فناوري اختصاص می یابد و



 
به دستگاه هاي دیگر نیز اجازه داده می شودکه از منابع خود و این تبصره استفاده کنند. 

وي ادامه داد: دستگاه ها این منابع را در بانک ها سپرده گذاري می کنند که هم اصل پول حفظ می شود و هم می توانند دو برابر آن

 
را دریافت و سرمایه گذاري کنند. 

نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه افزود: به شرکت هاي تابع دولت مانند ایمیدرو اجازه داده شده است در استان هاي محروم و
مناطقی که قبلاً اجازه سرمایه گذاري نداشتند وارد شوند و صد در صد سرمایه گذاري کنند. البته اولویت با بخش خصوصی است، اما

 
در نبود بخش خصوصی همه موانع قانونی براي سرمایه گذاري صد درصدي شرکت هاي دولتی برداشته شده است. 

 
عزیزي گفت: ساختار تبصره 18 لایحه دولت در مجلس تغییر کرده و ناکارآمدي به کارآمدي تبدیل شده است. 

نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه ادامه داد: در تبصره 18 طرح مجلس دغدغه استان ها دیده شده است و سال آینده آثار اشتغال
این مصوبات، کامل، مشخص خواهد شد؛ به عنوان نمونه براي آغاز ساخت 400 و همچنین 800 هزار مسکن در سال آینده برنامه

 
اي پیش بینی کرده ایم که مستقیم و غیر مستقیم اشتغال ایجاد می کند. 

نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه با بیان اینکه طرح هاي اجرایی دستگاه ها بر اساس تبصره 18 مصوبه مجلس مشخص شده است،

 
گفت: در تبصره 16 لایحه بودجه نیز فقط 25 هزار میلیارد تومان در یک بند براي اشتغال زایی دیده شده است. 

وي بابیان اینکه 133 شهرستان، هزار و 621 دهستان، 504 بخش، 41 شهرستان جنگ زده و 974 منطقه حاشیه اي محروم داریم،
افزود: 18 هزار میلیارد تومان در بودجه سال آینده براي رفع محرومیت این مناطق دیده شده که تحول جدیدي است و در لایحه

 
بودجه دولت نبوده است. این منابع، مستقیم با اولویت آب، آبفا و راه روستایی در شوراي برنامه ریزي استان ها توزیع می شود. 

حجت ورمزیار عضو هیئت علمی دانشگاه تهران نیز در این برنامه گفت: تبصره 18 مصوب مجلس در مقایسه با لایحه دولت بهتر شده

 
است، اما با آنچه که باید باشد فاصله دارد و باید مشخص شود چه ارزش افزوده اي براي کشور ایجاد می کند. 

 
وي افزود: بر اساس مصوبه درباره این تبصره، 5 درصد به شرکت هاي دانش بنیان اختصاص می یابد که مصوبه خوبی است. 

وي ادامه داد: البته این طور نیست که در تبصره 18 منابع بریزیم و اشتغال ایجاد شود بلکه باید زیرساخت هاي رفع مسئله اشتغال در
عرصه هاي مختلف ایجاد شود.



وزیر صنعت: بخش معدن بستري براي سرمایه گذاري جدید است

منبع: ایرناشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/11/11

تهران- ایرنا- وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: امروز بخش معدن و صنایع معدنی قابلیت همپایی با نفت را براي تحصیل ارز
و ایجاد اشتغال دارد و در واقع بستري براي سرمایه گذاري جدید محسوب می شود.

تهران- ایرنا- وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: امروز
بخش معدن و صنایع معدنی قابلیت همپایی با نفت را براي
تحصیل ارز و ایجاد اشتغال دارد و در واقع بستري براي

 
سرمایه گذاري جدید محسوب می شود. 

به گزارش خبرنگار اقتصادي ایرنا، «علیرضا رزم حسینی»
روز شنبه پس از افتتاح شانزدهمین نمایشگاه بین المللی
معدن، صنایع معدنی، ماشین آلات تجهیزات معدن،
راهسازي و صنایع وابسته در محل دائمی نمایشگاه هاي
بین المللی تهران به خبرنگاران توضیح داد: بر اساس مجوز

ستاد ملی مبارزه با کرونا از یک ماه پیش مقرر شد، نمایشگاه هاي مختلف با رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی برگزار شود که تاکنون

 
10 نمایشگاه در این محل برپا شده است. 

 
37 میلیارد تن ذخیره قطعی معدنی 

وزیر صنعت، معدن وتجارت با بیان اینکه امروز بالغ بر 60 میلیارد تن ذخیره معدنی در سطح کشور شناسایی شده که از این رقم

 
حدود 37 میلیارد تن ذخیره قطعی و بقیه احتمالی است. 

 
رزم حسینی شمار مواد معدنی اکتشافی در کشور را 68 ماده ذکر کرد که سهم مصالح ساختمانی نسبت به فلزي غالب است. 

 
بالغ بر 5600 معدن فعال 

به گزارش ایرنا، ایران داراي 10 هزار و 400 معدن داراي پروانه بهره برداري است که پنج هزار و 600 معدن آن فعال است و حدود

 
چهار هزار معدن راکد محسوب می شود. 

شانزدهمین نمایشگاه بین المللی معدن، صنایع معدنی، ماشین آلات تجهیزات معدن، راهسازي و صنایع وابسته( ایران کانمین) در
فضاي 14 هزار متر مربع ناخالص و حدود پنج هزار متر مربع مفید در قالب 130 غرفه از شرکت هاي داخلی و نمایندگان شرکت هاي

 
خارجی برپاشده و تا 14 بهمن ماه جاري از ساعت 9 تا 17 براي بازدید متخصصان دایر است و امکان بازدید عمومی ندارد. 



 
شرکت هاي خارجی بدلیل پاندمی بیماري کویدو 190( کرونا) امکان مشارکت نداشتند. 

نمایشگاه ایران کانمین از سوي خانه معدن ایران با مشارکت شرکت پالار سامانه برپاشده، به مدت چهار روز ویژه متخصصان مربوطه

 
برپاست. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- علیرضا رزم حسینی 

- معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت معدن و تجارت



فعالیت 2844 لنج صیادي در آب هاي ساحلی سیستان و بلوچستان

منبع: داناشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/11/11

محمد شهلی بر گفت: 2 هزار و هشتصد و چهل و چهار فروند شناور کلاس لنج صیادي در آب هاي جنوب سیستان و
بلوچستان مشغول به فعالیت هستند.

محمد شهلی بر گفت: 2 هزار و هشتصد و چهل و چهار
فروند شناور کلاس لنج صیادي در آب هاي جنوب

 
سیستان و بلوچستان مشغول به فعالیت هستند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ محمد شهلی بر،
مدیرکل آب هاي ساحلی شیلات سیستان و بلوچستان در
گفت وگو با خبرنگار عصرهامون بیان کرد: 2 هزار و
هشتصد و چهل و چهار فروند شناور کلاس لنج صیادي در
آب هاي جنوب سیستان و بلوچستان مشغول به فعالیت

 
هستند. 

وي ادامه داد: از این تعداد 2 هزار و سیصد و بیست و پنج

 
مورد در کنارك، 290 لنج در چابهار و 223 مورد هم در دشتیاري مشغول به صیادي هستند. 

 
مدیرکل آب هاي ساحلی شیلات سیستان و بلوچستان گفت: میزان صید سال گذشته 298 هزار تن بوده است. 

شهلی بر با بیان اینکه میزان اشتغال زایی براي هر لنج حدود 15 نفر به طور مستقیم است گفت: براي 2 هزار و هشتصد و چهل و

 
چهار فروند لنج صیادي 42 هزار و ششصد و شصت نفر به صورت مستقیم مشغول به کار هستند. 

انتهاي پیام/



3500 نفر در فاز دوم مجتمع پرورش ماهی آزادگان شاغل می شوند

منبع: خبر فوريشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/11/11

نماینده مردم اهواز در مجلس گفت: با افتتاح پروژه فاز دوم مجتمع پرورش ماهی آزادگان، سه هزار و 500 نفر به صورت
مستقیم و 12 هزار نفر به طور غیرمستقیم مشغول به کار می شوند.

نماینده مردم اهواز در مجلس گفت: با افتتاح پروژه فاز دوم
مجتمع پرورش ماهی آزادگان، سه هزار و 500 نفر به
صورت مستقیم و 12 هزار نفر به طور غیرمستقیم مشغول

 
به کار می شوند. 

مجتبی یوسفی در نشست بررسی مسائل و مشکلات فاز
دوم مجتمع پرورش ماهی آزادگان کارون، در حضور
فرماندار شهرستان کارون، مدیرکل شیلات خوزستان و
مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی خوزستان، اظهار کرد:
32 هزار میلیارد تومان براي حمایت از اشتغال در بودجه

 
1400 مصوب شد که با محوریت شوراي برنامه ریزي شهرستان ها و در استان ها توزیع می شود. 

وي بر ضرورت تشکیل کارگروهی براي رفع مشکلات پروژه فاز دوم مجتمع پرورش ماهی آزادگان و سرمایه گذاري براي ایجاد این

 
گونه مجتمع هاي پرورشی تأکید کرد و افزود: تعاونی ها باید شرایط را براي تغییر اعضا تسهیل کنند. 

نماینده مردم اهواز در مجلس شوراي اسلامی با عنوان اینکه براي راه اندازي این پروژه و رونق اقتصادي در منطقه، معارضان نیز
همکاري می کنند، بیان کرد: این زمین ها اراضی ملی هستند و در کوتاه ترین زمان ممکن باید تعیین تکلیف شوند اما در صورتی که

 
افراد بومی هیچ آورده اي نداشته باشند، باید به سمت سرمایه گذار پیش برویم. 

یوسفی افزود: این اراضی براي ایجاد اشتغال تعیین شده اند نه اینکه فرصتی براي دلال بازي افراد با نفوذ و نباید مانند خیلی از زمین

 
ها به اسم اشتغال و مسکن مهر در قُرق افراد متنفذ قرار گیرند. 

مدیرکل شیلات خوزستان نیز در این نشست از تشکیل کارگروهی با همکاري نهادها و ادارات مربوطه، مراجع قضائی و نیروي انتظامی
براي رفع مشکلات معارضان مجتمع پرورش ماهی آزادگان کارون خبر داد و اظهار کرد: اشتغال یکی از چالش هاي عمده استان

 
خوزستان است. 

فتح االله ابوعلی گفت: زیرساخت هاي فاز دوم پروژه مجتمع پرورش ماهی آزادگان فراهم شده است و بهره برداري از این طرح، مدت

 
یک تا دو سال همت و تلاش مضاعف را می طلبد. 

این مقام مسئول تصریح کرد: اراضی مجتمع پرورشی آزادگان از طریق قانونی و از اراضی ملی تأمین شده است و همه حق و حقوق



 
استثنائات در فاز یک پرداخت شد. 

مدیرکل شیلات خوزستان ادامه داد: اتحادیه ها و تعاونی هاي تشکیل شده در این مجتمع موظف به حل و فصل مشکلات معارضان از

 
طریق مراجع قضائی هستند. 

وي بیان کرد: از دهه 70 و همزمان با آغاز فاز اول این طرح، بحث معارضان شروع شد و تاکنون بر اساس مستندات تمامی اهالی
منطقه در این بازه زمانی احقاق حق شده اند.



استخر هاي پرورش ماهی قم زیر چتر حمایتی جهاد کشاورزي می روند

منبع: قم نیوزشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/11/11

مدیر شیلات سازمان جهاد کشاورزي قم گفت:براي افزایش بهره وري استخر هاي پرورش ماهی، کمک هاي فنی و اعتباري
ارائه می شود.

استخر هاي پرورش ماهی قم زیر چتر حمایتی جهاد

 
کشاورزي می روند 

به گزارش قم نیوز طاهري،مدیر شیلات سازمان جهاد
کشاورزي قم اظهار کرد: سازمان جهاد کشاورزي براي
افزایش بهره وري استخر هاي پرورش ماهی، کمک هاي

 
فنی و اعتباري ارائه می کند. 

او با بیان این که این حمایت ها در قالب تصفیه فیزیکی و

 
بیولوژیکی آب است ،گفت: تصفیه آب استخر هاي پرورش ماهی 35 درصد ظرفیت تولید ماهیان خوراکی را افزایش می دهد. 

 
او افزود: با اجراي این عملیات، نیازي به افزایش ظرفیت و عمق استخر ها نیست و کیفیت گوشت ماهی نیز افزایش می یابد. 

مدیر شیلات سازمان جهاد کشاورزي قم با اشاره به تولید ماهی در 300 مزرعه استان، با اشتغال زایی 350 نفري، به مزایاي پرورش

 
ماهی در استخر هاي کشاورزي اشاره کرد و گفت: این کار تاثیر بسزایی در مدیریت مصرف آب دارد. 

انتهاي پیام/ 106



رفع تعهدات خودروسازان انجام می شود

منبع: دیوان اقتصادشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/11/11

وزیر صمت اظهار کرد: ایران علاوه بر اینکه یک کشور نفتی است، یک کشور معدنی نیز است. در حوزه معدن باید کارهاي
گسترده تري انجام دهیم و سرمایه گذاري جدید صورت بگیرد. من فکر می کنم با فضایی که در کشور ایجاد شده و با حضور

سرمایه گذاران ما می توانیم بخش معدن را پا به پاي بخش نفت پیش ببریم که هم ارزآوري ...

وزیر صمت اظهار کرد: ایران علاوه بر اینکه یک کشور نفتی
است، یک کشور معدنی نیز است. در حوزه معدن باید
کارهاي گسترده تري انجام دهیم و سرمایه گذاري جدید
صورت بگیرد. من فکر می کنم با فضایی که در کشور ایجاد
شده و با حضور سرمایه گذاران ما می توانیم بخش معدن را
پا به پاي بخش نفت پیش ببریم که هم ارزآوري و هم

 
اشتغال داشته باشد و بتواند به توسعه کشور کمک کند. 

به گزارش دیوان اقتصاد به نقل از ایلنا، علیرضا رزم حسینی در حاشیه افتتاح رنگ رزین و پوشش هاي صنعتی، نمایشگاه بین المللی
معدن، صنایع معدنی و ماشین آلات مدنی و همینطور نمایشگاه بین المللی قطعات خودرو اظهار کرد: در زمینه قطعات خودرو و

 
همینطور رزین ها و رنگ هاي ساختمانی درس شیفت کار می کنند و عمدتا صادرات نیز دارند.  

وي افزود: خوشبختانه در زمینه خودرو هم پیشرفت هاي خوبی داشتیم. ایران خودرو و سایپا در حال انجام تعهداتی که دارند تا پایان
سال هستند. افزایش تولید داشتیم و فکر می کنیم با روندي که تاکنون داشتیم و افزایش سرعت انجام شده تعهدات خودروسازان

 
انجام شود. 

وزیر صمت تصریح کرد: نمایشگاهی که در حال افتتاح آن هستیم مربوط به حوزه معدن است. در ایران 63 ماده معدنی داریم و ذخایر

 
معدنی شناسایی شده ما 37 میلیارد تن است که برآورد می شود تا 60 میلیارد تن خواهد رسید.  

وي خاطرنشان کرد: ایران علاوه بر اینکه یک کشور نفتی است، یک کشور معدنی نیز است. در حوزه معدن باید کارهاي گسترده تري
انجام دهیم و سرمایه گذاري جدید صورت بگیرد. من فکر می کنم با فضایی که در کشور ایجاد شده و با حضور سرمایه گذاران ما می

توانیم بخش معدن را پا به پاي بخش نفت پیش ببریم که هم ارزآوري و هم اشتغال داشته باشد و بتواند به توسعه کشور کمک کند.



تحقق 103 درصدي اهداف طرح احیاي معادن کوچک مقیاس

منبع: برداشت روزشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/11/11

با توجه به ادامه بحران اقتصادي ناشی از فشارهاي بین المللی به ویژه تحریم هاي ظالمانه آمریکا، عدم تحقق پیش بینی
فروش نفت و اختلال در تامین بودجه مورد نیاز کشور و تاکید مقام معظم رهبري بر اهمیت تولید و اشتغال با شعار جهش

تولید، در سال جاري نیز پروژه طرح احیا، فعال سازي و (...)

سال 1399 از سوي رهبر معظم انقلاب اسلامی با عنوان سالِ «جهش تولید» نامگذاري شد. رهبر انقلاب در پیام نوروزي شان با
اشاره به مسئله ي رونق تولید اقدامات انجام شده در این زمینه را کافی ندانسته و خواستار برنامه ریزي و تلاش حداکثري از سوي

 
مسئولان و مجموعه هاي جوان براي بهبود و رشد محسوس مسئله ي تولید داخلی شدند. 

با توجه به ادامه بحران اقتصادي ناشی از فشارهاي بین المللی به
ویژه تحریم هاي ظالمانه آمریکا، عدم تحقق پیش بینی فروش
نفت و اختلال در تامین بودجه مورد نیاز کشور و تاکید مقام
معظم رهبري بر اهمیت تولید و اشتغال با شعار جهش تولید، در
سال جاري نیز پروژه طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن

 
کوچک مقیاس در اولویت طرح هاي اقتصاد مقاومتی قرار گرفت. 

به گزارش برداشت روز، به نقل از روابط عمومی شرکت تهیه و
تولید مواد معدنی ایران، در نشستی که به بهانه فرا رسیدن دهه
مبارك فجر با سید رضا عظیمی؛ مدیر اجرایی طرح احیاء، فعال

 
سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس برگزار شد، اقدامات و دستاوردهاي طرح به شرح زیر بیان شد. 

بر اساس این گزارش اقدامات اجرایی انجام شده در راستاي اهداف طرح در سال 99 شامل شناسایی و اولویت بندي 812  معدن،
انجام اقدام کلینیکی بر روي 444 معدن، احیاء، فعال سازي و توسعه 123 معدن، احیاء، فعال سازي و توسعه 83 معدن از طریق انجام

 
پروژه هاي زیرساخت و حمایت و توسعه 12 واحد فرآوري است. 

هدف گذاري طرح در سال 99  احیا، فعالسازي و توسعه 200 معدن  بود  در حالیکه عملکرد طرح در سال 99 خبر از احیا، فعالسازي
و توسعه 206 معدن با اشتغالزایی 2602 نفر و تولید سالانه 6902 هزار تن ماده معدنی اعم از فلزي، غیر فلزي، سنگ هاي تزیینی و

 
مصالح ساختمانی دارد. 

بر اساس این گزارش اقدامات اجرایی انجام شده در راستاي اهداف طرح در سال 98 شامل احیاء و فعال سازي 146 معدن از برنامه
150 معدن طرح مذکور ( 97٫3 درصد تحقق اهداف)، اقدامات کلینیکی انجام شده براي 1020 معدن، شناسایی 4494 معدن غیر
فعال، بررسی 2130 معدن در قالب 364 پروژه، انعقاد 32 تفاهم نامه شامل ( 16 تفاهم نامه سرمایه گذاري، 8 تفاهم نامه پژوهشی و

 
آموزشی، 6 تفاهم نامه تامین مالی، 2 تفاهم نامه مرتبط با توسعه استارت آپ ها) می باشد. 

مطرح شدن پتانسیل هاي معدنی به عنوان یکی از منابع اقتصاد بدون نفت کشور، شکل گیري هسته طرح با حضور اتاق بازگانی،
صنایع، معادن و کشاورزي ایران ، خانه معدن و ایجاد زمینه مشارکت و هم افزایی تشکل هاي بخش خصوصی معدن، آمایش به روز
دقیق و جامع از معادن کوچک مقیاس کشور به تفکیک استانی، ایجاد شفافیت و اطلاع رسانی گسترده تمامی فعالیت ها به منظور
زمینه سازي فرصت برابر براي تمامی بنگاه هاي تولیدي بخش معدن، فراهم شدن زمینه هدایت و جذب سرمایه بخش خصوصی در



بخش معدن و صنایع معدنی، تقویت و تکمیل زنجیره تولید مواد معدنی در کشور، ایجاد و ارتقاء شبکه تخصصی بخش معدن، افزایش
ارزش افزوده مواد معدنی و حرکت به سمت کاهش خام فروشی مواد معدنی، توسعه مناطق روستایی با احیاي معادن در مناطق
محروم و اجراي طرح با اولویت مناطق کمتر توسعه یافته، ایجاد زیرساخت مناسب و اطلاع رسانی براي فرهنگ سازي و نحوه پذیرش
و مراجعه ذینفعان، شناسایی و معرفی فرصت هاي کوچک معدنی براي سرمایه گذاران در بخش هاي مختلف کشور و توسعه و ایجاد

 
اشتغال در مناطق کمتر توسعه یافته ازجمله دستاوردهاي طرح احیا، فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس است. 

در پایان در پاسخ به این سئوال که مهمترین دستاورد در طرح احیا چه بوده است عظیمی اشاره نمود افزایش ارزش افزوده محصولات
معدنی و توسعه شبکه هاي تخصصی بخش معدن را از مهمترین دستاوردهاي طرح فوق میتوان به شمار آورد.



کارگران اخراجی هم عیدي می گیرند؟

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/11/11

طبق قانون کار، کارگرانی که به هر دلیلی شغل خود را از دست داده اند، کارگران آزمایشی، ساعتی، نیمه وقت و فصلی
مشمول دریافت عیدي هستند و کارفرما موظف به پرداخت این مولفه است.

 
11 بهمن 1399 - 12:18 

 
اقتصاد / اقتصاد 

طبق قانون کار، کارگرانی که به هر دلیلی شغل خود را از دست داده اند، کارگران آزمایشی، ساعتی، نیمه وقت و فصلی مشمول

 
دریافت عیدي هستند و کارفرما موظف به پرداخت این مولفه است. 

خبرگزاري مهر: تمام کارکنان مشمول قانون کار که طبق تعریف
این قانون «کارگر» شناخته می شوند، مشمول عیدي و پاداش
پایان سال هستند؛ اما در این بین کارگرانی هم هستند که
خواسته یا ناخواسته و به دلایل مختلف همچون بحران اقتصادي
کارفرما، عدم نیاز و ... شغل خود را از دست داده اند و همچنین
برخی از کارگران بازنشسته شده اند که با توجه به تاکید قانون
کار این دسته از افراد نیز مستحق دریافت عیدي پایان سال

 
هستند. 

مطابق با آنچه که در قانون کار آمده، این دسته از افراد به نسبت مدت کارکردشان، عیدي و پاداش سالانه را دریافت می کنند؛ به
عنوان مثال کارگري که پس از 4 ماه کار کردن، بیکار شده باید به تناسب همان 4 ماه کارکرد، عیدي دریافت کند و کارفرما مکلف به

 
پرداخت این مبلغ است. 

 
کارگران آزمایشی هم عیدي می گیرند 

از سویی دیگر نیز برخی از کارگران به صورت آزمایشی به کار گرفته می شوند که بر اساس ماده 11 قانون کار و تبصره آن، مدت دوره
آزمایشی باید در قرارداد کار مشخص شود؛ چنانچه رابطه کاري از جانب کارفرما قطع شود وي ملزم به پرداخت کلیه حقوق دوره
آزمایشی خواهد بود و چنانچه قطع رابطه کاري از سوي کارگر باشد، کارگر مستحق دریافت تمام حقوق و مزایا به میزان مدت انجام
کار است؛ بنابراین مطابق با قانون کار، این دسته از افراد نیز مشمول دریافت کلیه حقوق و مزایاي قانونی از جمله عیدي و پاداش

 
پایان سال می شوند. 

پرداخت عیدي به کارگران نیمه وقت، فصلی و ساعتی 



همچنین بر اساس ماده 39 قانون کار، مزد و مزایاي کارگرانی که به صورت نیمه وقت و یا کمتر از ساعات قانونی تعیین شده به کار

 
اشتغال دارند، به نسبت ساعات کار انجام یافته محاسبه و پرداخت می شود. 

در مورد کارگران ساعتی که حقوق ماهانه ثابت نداشته و دستمزد آنان در ماه متغیر است، براي محاسبه عیدي و پاداش، میانگین

 
حقوق سه ماه آخر خدمت آن ها مبناي محاسبه قرار می گیرد. 

مبلغ پرداختی بابت عیدي و پاداش به کارگران کارگاه هاي فصلی مشمول قانون کار و همچنین کارگران سایر کارگاه هاي مشمول که

 
کمتر از یک سال در کارگاه کار کردند، باید بر مأخذ 60 روز و به نسبت ایام کارکردشان در سال محاسبه شود. 

همچنین بر اساس ماده 74 قانون کار مدت مرخصی استعلاجی که به تأیید سازمان تأمین اجتماعی رسیده باشد جزو سوابق کار
کارگران محسوب می شود، بنا بر این روز هاي مذکور مشمول پرداخت مزایایی از قبیل حق اولاد، حق بن، سنوات خدمت، مرخصی

 
استحقاقی و عیدي و پاداش سالانه خواهد بود که باید توسط کارفرما پرداخت شود. 

گفتنی است؛ مبناي پرداخت عیدي پایه مزدي فرد بوده و کارفرمایان باید حداقل دو ماه پایه حقوق و حداکثر سه ماه پایه حقوق را به
عنوان عیدي و پاداش آخر سال به کارگران خود بدهند که به این ترتیب کف عیدي امسال 3 میلیون و 822 هزار تومان و سقف آن 5

میلیون و 731 هزار تومان است.



با کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان کلینیک تخصصی انجمن آلزایمر به

بهره برداري رسید

منبع: موجشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/11/11

مرکز درمانی و مشاوره تخصصی انجمن الزایمر ایران (
کلینیک تخصصی حافظه) که با کمک یک میلیارد تومانی
بانک پارسیان ساخته شده بود، طی مراسمی به بهره

 
برداري رسید. 

به گزارش خبرگزاري موج، ضرغامی عضو هیات مدیره
بانک پارسیان در مراسم بهره برداري از کلینیک تخصصی
حافظه، گفت : حرکت در مسیر مسئولیت هاي اجتماعی و
کمک هاي خیرخواهانه هزینه نیست، بلکه نوعی سرمایه

 
گذاري است که حاصل و نتیجه آن به خود بانک و کارمندان آن بازمی گردد. 

به گفته دکتر ضرغامی، از آنجایی که کمک به ارتقاي سطح سلامت مردم از اولویت هاي بانک پارسیان است در سال 95 توافق نامه
اي به امضاي بانک پارسیان و انجمن آلزایمر ایران رسید و به تبع آن، کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان براي ادامه ساخت
مجتمع کلیلنیک آلزایمر تصویب شد و امروز شاهد بهره برداري این مجتمع هستیم و امیدواریم که در سال هاي آینده هم شاهد

 
توسعه میزان و سطح خدماتی که به بیماران آلزایمر ارائه می شود ، باشیم . 

تسهیلات میلیاردي پارسیان براي محرومیت زدایی در مناطق محروم عضو هیات مدیره بانک پارسیان در ادامه به دیگر خدمات ارائه
شده از سوي بانک پارسیان در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اشاره کرد و افزود : به طور خلاصه می توان گفت که از زمان تاسیس
پارسیان، این بانک به شیوه هاي مختلف در مسیر توانمند سازي جامعه حرکت کرده است به طوري که بخش قابل توجهی از اشتغال

 
ایجاد شده در مناطق روستایی حاصل فعالیت هاي این بانک است. 

او همچنین در ادامه به همکاري بانک پارسیان با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام (ره ) اشاره کرد و گفت : این بانک در قالب طرح

 
پیمان روستایی 12 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی پرداخت کرده است. 

عضو هیات مدیره بانک همچنین درباره اقدامات انجام شده از سوي بانک پارسیان در حوزه هاي محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت
اجتماعی و سطح سلامت جامعه، افزود: تلاش براي امنیت غذا ودرمان، تجهیز مراکز درمانی و پرداخت تسهیلات به شرکت هاي
دارویی به ویژه داروهاي بیماران خاص و سرطانی، آب رسانی، گاز رسانی و تامین سرپناه و ساخت خانه هاي بهداشتی، کارآفرینی از
طریق توسعه ناوگان هاي حمل و نقل هوایی کشور، کارخانجات فولاد سازي، بهینه سازي تاکسی هاي فرسوده، حمایت از بنگاه هاي

 
صادراتی و توسعه پالایشگاه ها از دیگر اقدامات انجام شده توسط بانک پارسیان است. 



تشکر ویژه از تلاش هاي بانک پارسیان در ارتقاي سطح سلامت جامعه در این مراسم همچنین صالحی مدیر عامل انجمن آلزایمر
ضمن تقدیر و تشکر از بانک پارسیان در تجهیز و راه اندازي این مجتمع تخصصی براي افراد مبتلا به بیماري آلزایمر، گفت: با کمک

 
پارسیان توانستیم قدم بزرگی را در مسیر درمان و بهتر شدن وضعیت زندگی آنها برداریم. 

او با بیان اینکه با کمک وزارت بهداشت و صندوق بازنشستگی کشور در 12 استان کشور مراکزي براي شناسایی و درمان افراد مبتلا به
بیماري آلزایمر تاسیس شده است، گفت : باید توجه داشت که یک سال تشخیص زود هنگام 5 سال معلولیت ناشی از بیماري را به
تعویق می اندازد. به همین دلیل غربالگري در سطح وسیع می تواند کمک کند که مردم زندگی با کیفیت تري را داشته و سالمندان

 
عزیز هم از زندگی راحت تر و خوب تري بهره مند باشند . 

همچنین در این مراسم ایازي معاون اجتماعی سابق وزارت بهداشت ، کلهري شهردار منطقه 5 ، حاجتی رییس هیات مدیره انجمن
آلزایمر، خانم صالحی رییس انجمن آلزایمر و شتی رییس اداره سالمندي وزارت بهداشت حضور داشتند و از تلاش هاي بانک پارسیان

در ساخت و تجهیز مجتمع آلزایمر و تلاش هاي صورت گرفته براي ارتقاي سطح سلامت مردم کشور تقدیر و تشکر کردند.



اپل و سریالی درباره سقوط یک نشان تجاري معتبر آمریکایی

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/11/11

تسنیم نوشت: آن هاتوي و جرد لتو دو بازیگر هالیوودي به سریالی به نام "ما سقوط کردیم" محصول شبکه اپل پیوستند.

تسنیم نوشت: آن هاتوي و جرد لتو دو بازیگر هالیوودي به
سریالی به نام ""ما سقوط کردیم"" محصول شبکه اپل

 
پیوستند. 

«آن هاتوي» و «جرد لتو» به پروژه سریالی محصول شبکه
اپل پیوستند. عنوانی که براي سریال در حال حاضر انتخاب
شده است «ما سقوط کردیم» است. این طور که درباره این
سریال گفته می شود قصه آن درباره ظهور و سقوط

 
استارت آپ برند WEWORK به عنوان یکی از نشان هاي تجاري معتبر کارآفرینی در جهان است. 

هاتوي و لتو هر دو از برندگان اسکار هستند. هاتوي برنده اسکار بهترین بازیگر مکمل زن در فیلم بینوایان محصول سال 2012 است و
لتو برنده نیز برنده بهترین بازیگر مکمل مرد براي فیلم «باشگاه خریداران دالاس» محصول سال 2013 است. در فیلم «ما سقوط

 
کردیم» هر دو در مقام تهیه کننده اجرایی حضور دارند. 

کارگردانان این سریال «جان ریکوآ» و «گلن فیکارا» است که به صورت مشترك فیلمنامه «فوکوس» را نوشته اند. این دو در این

 
سریال تهیه کننده اجرایی نیز هستند. 

5858



برنامه هاي دهه فجر سازمان فرهنگی هنري با نام «آینده روشن» اعلام شد

منبع: شبستانشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به مناسبت چهل و دومین سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی با عنوان «آینده روشن» را تشریح کرد.

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان به مناسبت چهل و دومین سالگرد پیروزي

 
انقلاب اسلامی با عنوان «آینده روشن» را تشریح کرد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان و به نقل از پایگاه خبري تحلیلی
فرهنگ و هنر، «سید علیرضا فاطمیان پور»، معاون فرهنگی
سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران برنامه هاي این سازمان
به مناسبت دهه فجر را تشریح کرد و گفت: همزمان با فرا
رسیدن چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی، بسته
برنامه هاي «آینده روشن» را در سه محور محتوایی تقویت
باورهاي عمومی براي امید به آینده انقلاب اسلامی، ترویج و
گسترش نمادهاي هویت ملی و افزایش آگاهی مردم از تاریخ

 
انقلاب اسلامی پیش بینی کرده ایم. 

وي افزود: پوئم سمفونی «آینده روشن» یکی از سه گانه اي است که معاونت هنري سازمان فرهنگی هنري در سال 99 طراحی کرده
است. نخستین پوئم سمفونی به نام «سرباز» در نخستین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی رونمایی شد و دومین پوئم سمفونی به

 
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می پردازد و با عنوان «آینده روشن» در دهه فجر رونمایی خواهد شد. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري با اشاره به برنامه «سه رنگ سربلندي» گفت: این برنامه به ترویج نماد پرچم و سرود جمهوري
اسلامی ایران می پردازد و در چهار بخش سرود کودك و نوجوان، مسابقه طراحی پوستر ویژه پرچم ایران، مسابقه عکس موبایلی از
نصب پرچم در سطح شهر و مسابقه اجراي نمایش «تاج شاه و کلاه ها» توسط کودکان برگزار می شود. همچنین پویش «متا» به
منظور معرفی مدیر تراز انقلابی پیش بینی شده و مردم در این پویش به معرفی مدیران و مسئولان نمونه اي که در ادارات و جاهاي

 
مختلف با آنها برخورد دارند، می پردازند. 

وي اظهار کرد: «کتاب ماه» دیگر برنامه دهه فجر است که مسابقه کتابخوانی با موضوع انقلاب اسلامی در دو بخش کودك و نوجوان و
بزرگسال خواهد بود که در سایت dtlib.ir برگزار می شود و اپلیکیشن هاي حوزه کتابخوانی هم در برگزاري آن مشارکت دارند.
همچنین کلیپ هاي «کتاب دان» با معرفی 100 کتاب در حوزه انقلاب اسلامی منتشر می شود. پویش میدانی «ایران ما انقلاب ما»

 
نیز با نصب استیکر و نقش پرچم ایران بر شیشه خودروها برگزار می شود و فضاي شهر را براي دهه فجر مهیا می کند. 



فاطمیان پور با بیان اینکه فعالیت هاي سازمان فرهنگی هنري در حوزه تولید محصولات مجازي با شیوع ویروس کرونا رشد قابل
توجهی داشته است، گفت: این فعالیت ها در دهه فجر هم ادامه خواهد داشت و محصولاتی در هشت محور تاریخ شفاهی پهلوي،
مقایسه انقلاب ایران با سایر انقلاب هاي جهان، معرفی دستاوردهاي انقلاب اسلامی، معرفی شهداي انقلاب، روایت تاریخ شفاهی مردم
از پیروزي انقلاب، روایت انقلاب از بیان غیرایرانیان، انقلاب ایرانی در عصر ظهور و اندیشه و گفتمان انقلاب اسلامی تولید و در فضاي
مجازي منتشر می شود. علاوه بر این محصولات، سه کلیپ «خط ویژه»، «چهل سردار» و «فازمترمدیا» در این ایام تولید و منتشر

 
خواهد شد. 

وي اضافه کرد: اتوبوس هاي کتابگرد «هدهد» چند سالی است که در نقاط مختلف تهران خدمات کتابخانه اي ارائه می کنند و در
دهه فجر چهار دستگاه اتوبوس و یک مینی بوس با حضور در روستاهاي محروم اطراف تهران به اجراي برنامه و برگزاري مسابقه می
پردازند. همچنین در محل جلوس حضرت امام خمینی(ره) در بهشت زهرا(س) غرفه هاي متعددي به مدت 10 روز فعالیت خواهند
کرد و برنامه هاي فرهنگی و هنري متنوعی هم تدارك دیده ایم. پویش «هر خانه یک پرچم» با تحویل پرچم ایران به شهروندان

 
داوطلب با کمترین قیمت و با نصب رایگان برگزار می شود و براي هماهنگی آن با 100 مسجد شهر تهران همکاري داریم. 

فاطمیان پور تصریح کرد: برنامه تلویزیونی «مثبت 40» در 10 قسمت به موضوع رسانه در انقلاب اسلامی می پردازد و از شبکه چهار
روي آنتن می رود. افتتاح محفل ترانه خانه شعر در فرهنگ سراي ارسباران دیگر برنامه اي است که در دهه فجر برگزار می شود و در
این محفل جلسات تخصصی شعر و ترانه برپا خواهد شد. همچنین نمایش میدانی «فجر انقلاب» با 42 اجرا در نقاط مختلف شهر
تهران از جمله در ایستگاه هاي مترو میزبان شهروندان است. در حوزه هنرهاي تجسمی نیز نمایشگاه مجازي «خاطره 57» با نمایش

 
عکس هاي تاریخی از انقلاب اسلامی برپا می شود. 

وي از برگزاري پویش بزرگ «آینده روشن» براي نوجوانان خبر داد و گفت: در این پویش دو سؤال براي نوجوانان مطرح کرده ایم.
سؤال اول این است که نوجوانان نقش خود را در گام دوم انقلاب اسلامی بیان کنند و سؤال دیگر مهم ترین چالشی است که به
نظرشان می تواند مانع قوي شدن ایران اسلامی شود. قالب اجراي این پویش گیمیفیکیشن است که سامانه اینترنتی آن در دهه فجر

 
در دسترس نوجوانان خواهد بود. 

معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنري افزود: برنامه «فصل رویش» امسال با تجلیل از رویش هاي انقلاب اسلامی در عرصه رسانه
برگزار می شود و در آن چند چهره رسانه اي که بعد از سال 1357 متولد شده اند، تجلیل می شوند. نمایشگاه «ایران ما انقلاب ما»
نیز در سالن انتظار فرودگاه مهرآباد برپا می شود و آثار هنري با موضوع انقلاب اسلامی در آن به نمایش در می آید. «مهرآیین» به
عنوان یکی از برنامه هاي باسابقه سازمان فرهنگی هنري، در دهه فجر با دیدار با خانواده شهداي انقلاب اسلامی و رسیدگی به

 
مشکلات آنها برگزار می شود. 

وي اظهار کرد: «پیرنگ» دیگر برنامه اي است که در آن باشگاه هاي نوجوانانه در حوزه هاي کارآفرینی، مهارت افزایی، رسانه و... ایجاد
می شود و از کارهاي ادامه دار و دائمی سازمان فرهنگی هنري خواهد بود. همچنین جشنواره «کارآزماي» با موضوع کارآفرینی و
جهش تولید برگزار می شود و در آن نوجوانان، زنان سرپرست خانوار و زنان خانه دار می توانند با حضور در دوره هاي آموزشی که با

 
همکاري بخش خصوصی برگزار می شود، کسب و کار خانگی خود را آغاز کنند. 

فاطمیان پور اضافه کرد: یکی از برنامه هایی که براي دومین سال برگزار می شود، نمایش فیلم سینمایی براي اقشار زحمتکش
شهرداري تهران در کنار خانواده هایشان در یکی از سینماهاي سازمان فرهنگی هنري است که امسال با رعایت پروتکل هاي بهداشتی
میزبان تعدادي از راننده هاي اتوبوس و تاکسی به همراه خانواده خواهیم بود. همچنین جشنواره «کانون هاي مردمی» با هدف به

 
نمایش گذاشتن دستاوردها و تولیدات کانون ها و مراکز مشارکتی سازمان برگزار می شود. 



وي در پایان گفت: نورافشانی در 42 نقطه شهر تهران را در شب 22 بهمن ماه خواهیم داشت و پویش «االله اکبر» نیز با مشارکت
انجمن اسلامی دانش آموزي در سطح کشور برگزار می شود و در آن نوجوانان از سنت حسنه تکبیر در شب پیروزي انقلاب اسلامی
فیلم و عکس تهیه می کنند و به این پویش می فرستند. همچنین با توجه به اینکه راهپیمایی روز 22 بهمن مانند هر سال برگزار نمی

شود، سازمان فرهنگی هنري دو کاروان ویژه براي حرکت در مسیر راهپیمایی و اجراي برنامه آماده خواهد کرد.



هفته فرهنگی دانشگاه پیام نور در بهمن و اسفند برگزار می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/11/11

امین ناجی جزییات برنامه هفته فرهنگی دانشگاه پیام نور را تشریح کرد.

 
امین ناجی جزییات برنامه هفته فرهنگی دانشگاه پیام نور را تشریح کرد. 

«محمد هادي امین ناجی» در گفتگو با خبرنگار دانشگاه خبرگزاري شبستان درباره
برنامه هاي 22 بهمن دانشگاه پیام نور گفت: به منظور اجراي فعالیت هاي فرهنگی
مراسم پایانی 13 جشنواره دربخش فرهنگی و دانشجویی در بهمن و اسفند ماه

 
1399 سال جاري برگزار می شود. 

معاون فرهنگی دانشگاه پیام نور بیان کرد: هفته فرهنگی براي 22 بهمن ماه سال جاري پیش بینی کرده ایم که برنامه ها و فعالیت

 
هاي مختلف اجرا می شود. 

 
وي بیان کرد: وبینار ها و نشست هاي تخصصی در حوزه مسایل فرهنگی و دانشجویی به مناسبت 22 بهمن ماه برپا خواهد شد. 

وي با اشاره به هفته فرهنگ دانشگاه و اختتامیه جشنواره فرهنگی افزود: این برنامه از طریق سیستم ویدیو کنفرانس در استان ها،
وبینار و پخش زنده آپارات به صورت همزمان انجام می گیرد و مراسم اختتامیه در هر استان مجري از محل سالن آمفی تئاتر پخش

 
می گردد. 

ناجی ادامه داد: در بهمن ماه اختتامیه جشنواره مجازي نهج البلاغه، جشنواره مجازي کرونا و رسانه، جشنواره مجازي کانون هاي هلال
احمر، جشنواره مجازي دفاع مقدس، جشنواره مجازي بسیج سلامت، جشنواره مجازي خاطره نویسی با طعم کرونا، هفتمین جشنواره
کشوري حرکت، جشنواره مجازي شعر دانشجویی چهل سال پایداري، جشنواره مجازي فیلم و عکس، چهارمین جشنواره کشوري

 
رویش،برگزاري پنج وبینار در هفته فرهنگی، 

 
برگزار می شود. 

معاون فرهنگی دانشگاه پیام نور تصریح کرد: در اسفند ماه نیز دهمین جشنواره کشوري نشریات دانشجویی، جشنواره مجازي
کارآفرینی، کنگره شهداي دانشجویی، برگزاري چهار کرسی نقد و مناظره و مناسبت هاي مذهبی تا پایان سال برگزار می شود.



ضرورت تداوم هم اندیشی بانوان نخبه و مدیران مازندران

منبع: شمال نیوزشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/11/11

شمال نیوز / مریم فلاح - روانشناس : امروزه نقش زنان در جامعه ، شاید به نسبت گذشته پررنگ تر شدهباشد اما به معناي
این نیست که از همه ظرفیت هاي علمی ، تجربی و کارآفرینی بانوان توانمند به خوبی استفاده شده است . در استان مازندران

نیز رشد قرار گرفتن بانوان را در مناصب اداري و دولتی شاهد بودیم اما با ...

شمال نیوز / مریم فلاح - روانشناس : امروزه نقش زنان در جامعه ، شاید به نسبت گذشته پررنگ تر شدهباشد اما به معناي این

 
نیست که از همه ظرفیت هاي علمی ، تجربی و کارآفرینی بانوان توانمند به خوبی استفاده شده است . 

در استان مازندران نیز رشد قرار گرفتن بانوان را در مناصب اداري و دولتی شاهد بودیم اما با همه این ها تنها یک معاون استاندار ،
چند مدیرکل و معاون مدیرکل و بخشدار تمام سهم نیمی از جمعیت استان از مدیریت ها است که هیچگاه نتوانست بانوان را راضی

 
کند و به عنوان گامی با اهمیت ، مورد توجه قرار گیرد . 

بدون تردید وقتی از قرار گرفتن بانوان شایسته بر مناصب مختلف سخن می گوییم اعتقاد داریم که زنان با توجه به درك درست از
جایگاه و همجنسان خود می توانند در حوزه هاي تقنین و اجرا براي جامعه هدف ، موثرتر بوده و حداقل از مردان بیشتر این شرایط و

 
ملاحظات را درك کنند . 

زنان نه تنها در شرایط برابر با مردان بلکه حتی با وجود توانمندي هاي بسیار بالاتر از مردان، دیده نمی شوند و تنها در صورت ناچاري

 
از سوي مدیران بالادستی به مناصب مشاوره اي و یا کم اهمیت منصوب می شوند .. 

به هر روي حال که تا رسیدن به شرایط آرمانی تصدي بانوان در مسئولیت هاي قابل انتظار فاصله زیادي داریم ، آگاهی و روشنگري از
این جایگاه و انتظارات بانوان در اداره کشور در همه ابعاد یکی از ضروریات امروز جامعه زنان به شمار می رود تا مدیران ما با درك

 
بهتر در این خصوص تصمیم سازي و اجرا نمایند . 

در همین راستا اقدام موثر و قابل توجه اي که باید صورت پذیرد برگزاري نشست هاي هم اندیشی بانوان نخبه و اندیشمند با مدیران

 
ارشد و میانی استان است که خوشبختانه ، اکنون با محوریت اداره کل اموربانوان و خانواده استانداري مازندران کلید خورده است . 

یکی از این نشست هاي راهگشا و امیدوارکننده ، هم اندیشی بانوان فعال در حوزه هاي اجتماعی ، فرهنگی و حقوقی با میزبانی و
حضورارزشمند حجت الاسلام اکبري رئیس کل محترم دادگستري استان و معاونین محترم ایشان با همت و تلاش سرکار خانم دکتر
طوسی بود که نوید بخش مشارکت زنان اندیشمند و نخبه در تصمیم سازي هاي مهم در حوزه زنان و خانواده و حمایت از خقوق زنان

 
به عنوان نیمی از جامعه بشمار می رود . 

تحلیل ها ، ایده ها و راهبردهاي بانوان نخبه و فرهیخته مازندران به ویژه در ارتباط با حقوق کودکان، زنان، اورژانس ها و آسیب هاي



اجتماعی و تبعیض هاي موجود در عرصه تولید و کارآفرینی زنان نشان دهنده دغدغه هاي موجود در جامعه بوده که مورد توجه

 
مسئولان قضایی استان قرار گرفت . 

از نکات مهم این نشست پربار اینکه ؛ حجت الاسلام اکبري رئیس کل دادگستري استان مازندران ، بر اساس نظرات و پیشنهادات

 
حاضرین، با تشریح ماموریت دستگاه قضایی، براي اکثریتِ مواردِ مطروحه، دستورات لازمِ اجرایی و پیگیري صادر نمودند . 

به نظر می رسد برگزاري موفق و رضایتبخش این نشست می تواند سرلوحه برگزاري سلسله نشست هاي مشترك اینچنینی در حوزه
بانوان مازندران بوده و همه مدیران ارشد استان و روساي دستگاههاي اداري نیز با میزبانی بانوان نخبه و فرهیخته مازندران بحث هاي

کارشناسی را شنیده و راههاي برون رفت از معضلات و مشکلات حوزه بانوان و خانواده را در استان تبیین و مرتفع نمایند .



اقامت دائم و تابعیت کانادا

منبع: شرح آنلاینشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/11/11

با افزایش تقاضا براي مهاجرت (بخصوص مهاجرت به کانادا) شرکت ها و موسسات مهاجرتی مختلفی پدید آمدند. شرکت
هایی نوپا و یا با سابقه هاي طولانی که هرکدام تخصص و روش خود را براي دریافت ویزاي متقاضیان دارند. شگرد هایی که

معمولا به ویزاي تحصیلی و یا توریستی ختم می شوند. اما آیا می دانستید (...) نوشته ...

با افزایش تقاضا براي مهاجرت (بخصوص مهاجرت به
کانادا) شرکت ها و موسسات مهاجرتی مختلفی پدید
آمدند. شرکت هایی نوپا و یا با سابقه هاي طولانی که
هرکدام تخصص و روش خود را براي دریافت ویزاي
متقاضیان دارند. شگرد هایی که معمولا به ویزاي تحصیلی

 
و یا توریستی ختم می شوند. اما آیا می دانستید (…) 

با افزایش تقاضا براي مهاجرت (بخصوص مهاجرت به کانادا) شرکت ها و موسسات مهاجرتی مختلفی پدید آمدند. شرکت هایی نوپا و

 
یا با سابقه هاي طولانی که هرکدام تخصص و روش خود را براي دریافت ویزاي متقاضیان دارند. 

شگرد هایی که معمولا به ویزاي تحصیلی و یا توریستی ختم می شوند. اما آیا می دانستید در شرایط بیماري کرونا تمام کلاس ها به
صورت آنلاین برگزار می شوند و حتی با در دست داشتن ویزا هم نمی توانید مستقیما به کانادا بروید؟ و یا از شرایط جدید و سخت

 
گیرانه ویزاهاي توریستی آشنا هستید؟ 

 
آیا می دانید تفاوت PR (اقامت دائم) و شهروندي چیست؟ 

 
شما براي مهاجرت مشاور را ترجیح می دهید یا وکیل تخصصی مهاجرت؟ تجربه و سابقه کار موفق چقدر براي شما اهمیت دارد؟ 

در این مقاله قصد داریم مهمترین مسائل در مورد مهاجرت به کانادا را براي شما بیان کنیم و به انواع سوالات شما پاسخ دهیم پس با

 
ما همراه باشید. 

ابتدا قصد داریم بهترین روش هاي مهاجرت کانادا در سال 2020 و منطبق بر آخرین شرایط و قوانین اداره مهاجرتی کانادا را براي

 
شما معرفی کنیم اما پیش از آن باید با چند مفهوم آشنا شویم: 

PR (اقامت دائم): زمانیکه شخصی با تابعیت یک کشور خارجی (نسبت به کانادا) تحت شرایطی خاص مانند سرمایه گذاري، ایجاد
استارت آپ و یا تحصیل اجازه حضور و زندگی در کانادا را کسب می کند کارت Permanent Resident Card دریافت می کند
که پس از آن براي ورود به کانادا نیازي به ویزا نداشته باشند.حق شهروندي و تابعیت (Citizenship): تابعیت کانادا به این معناست
که شخص در کانادا متولد شده و یا بعد از طی یک سري فرآیند هاي قانونی حق شهروندي این کشور را بدست آورده باشد.تشابهات



زیادي بین هر دو دسته این افراد وجود دارد. تشابهاتی مانند حق زندگی در نقطه مورد نظر کشور کانادا و یا حق کار و تحصیل و

 
برخورداري از تمام مزایاي دولتی و استانی. 

اما تفاوت هایی نیز وجود دارد که باعث می شود افراد بعد از دریافت اقامت دائم به دنبال دریافت حق شهروندي باشند و از جمله آن

 
ها می توان به موارد زیر اشاره کرد: 

شهروندان کانادا داراي حق مسلم ورود و خروج از خاك کشور کانادا هستند و به هیچ عنوان از ورود شما جلوگیري نخواهد شد. البته
که در تحت هیچ شرایطی از این کشور اخراج نخواهید شد اما دارندگان اقامت PR در شرایط بسیار خاص و در صورت ارتکاب به جرم
هاي بزرگ امکان اخراجشان از کانادا وجود دارد.شغل هاي حساس دولتی فقط در اختیار شهروندان کاناداست و از دارندگان اقامت
دائم در اینگونه مشاغل بهري گیري نخواهد شد.داردندگان اقامت PR بر خلاف تابعین و شهروندان کانادا حق شرکت در انتخابات
استانی و فدرال را ندارند.پس می توان نتیجه گرفت که تفاوت هاي زیادي بین این دو مورد وجود ندارد اما به هر حال پیش نیاز

 
دریافت حق شهروندي کانادا، داشتن اقامت دائم این کشور است. 

 
بهترین روش هاي مهاجرت به کانادا 

 
مهاجرت کانادا از طریق ویزا استارتاپ : 

بنا به دلایل بسیار و مزیت هاي فوق العاده، این روش همواره مورد توجه متقاضیان مهاجرت به کانادا و اخذ ویزاي این کشور بوده
است و مهم ترین شرط براي دریافت ویزا استارت آپ کانادا، داشتن ایده خلاقانه تجاري می باشد. چرا که به واسطه یک ایده خلاقانه

 
و برنامه دقیق استارتاپی امکان ورود به کانادا با کمترین هزینه ممکن براي شما فراهم می شود. 

از مهم ترین ویژگی ها و مزیت هاي دریافت ویزاي استارتاپ کانادا، هزینه هاي بسیار پایین مرتبط با اخذ این نوع ویزا در کنار امکان
دریافت اقامت دائم کانادا است و سرعت رسیدگی به پرونده هاي استارت آپی نسبت به سایر روش هاي مهاجرت به کانادا بسیار بالاتر

 
است. 

 
مهاجرت کانادا از طریق خود اشتغالی: 

برنامه ویزاي خوداشتغالی به افراد اجازه می دهد مهاجرت به کانادا را به صورت دائم به عنوان خوداشتغال انجام دهند. اگر دوست
دارید از این روش براي مهاجرت و کار در کانادا استفاده کنید باید شرایط لازم را داشته باشید: تجربه فعالیت ورزشی یا هنري در
سطح جهانی داشته باشید و بتوانید نقش خود را در ارتقاي فرهنگ و ورزش کانادا ایفا کنید. مزرعه اي در کانادا بخرید و مدیریت

 
کنید. 

 
مهاجرت کانادا از طریق خویشاوندي: 

 
براي اینکه کسی واجد شرایط این روش باشد حتما باید یکی از اعضا درجه یک خانواده اش ساکن کشور کانادا باشد. 

هنگامی که می خواهید درخواست مهاجرت از طریق این پروگرام را داشته باشید باید فرد کانادایی یا همان اسپانسر و فرد متقاضی

 
این برنامه یا همان اسپانسر شونده باید شرایط لازم جهت تشکیل پرونده را دارا باشد. 



 
مهاجرت کانادا از طریق تخصص: 

افرادي که داراي تخصص هستند می توانند این شانس را داشته باشند که با توجه به تخصصی که دارند بتوانند اقامت دائم کشور

 
کانادا را کسب کنند. 

بر اساس آخرین تغییراتی که همه ساله در قوانین مهاجرتی کشور کانادا اعمال می شود پروگرام اکسپرس اینتري را می توان در کل

 
تنها گزینه اخذ اقامت براي متخصصان به کشور کانادا دانست. 

 
مهاجرت کانادا از طریق کارآفرینی: 

به طور کل می توان گفت در تمامی روش هاي مهاجرت کارآفرینی کانادا متقاضیان این پروگرام باید جهت سرمایه گذاري جهت
شروع یک بیزینس و شروع کسب و کار جدید به اداره مهاجرت تعهد دهند و بعد از آن می توانند براي خود و خانواده خود ویزا کانادا

 
را کسب کنند. 

در کل شرط اصلی این پروگرام تاسیس یک بیزینس در کانادا می باشد ولی از بعُد شرایط استان هاي کانادا با یکدیگر، تفاوت هاي

 
زیادي دارند چون هر یک از استان ها برنامه هاي خاص خود را دارند و در موارد حقوقی بسیار با هم فرق می کنند. 

 
مهاجرت کانادا از طریق تحصیلی: 

یکی از راههاي اخذ ویزاي کانادا با امکان تحصیل در دانشگاه هاي معتبر و داراي رنک جهانی که بعد از فارغ التحصیلی امکان تبدیل

 
ویزاي تحصیلی به ویزاي کار و سپس دریافت اقامت کانادا وجود دارد. 

 
نکته: توجه داشته باشید کسانی که کارهاي مهاجرت را انجام می دهند شامل دو گروه هستند: 

گروه اول وکلاي رسمی دادگستري (قابل استعلام از طریق وبسایت www.lso.ca) می باشند و گروه دوم مشاورین مهاجرت عضو

 
 .ICCRC

کسانی که عضو کانون مشاورین مهاجرت (ICCRC)، داراي کد رجیستر شده در سایت اداره مهاجرت هستند و بعنوان وکیل

 
مهاجرت در حال فعالیت می باشند، در اصل وکیل نیستند. 

 
داشتن کد رجیستر شده در سایت اداره مهاجرت کانادا کد وکالت نیست. 

 
علت اصلی ریجکت شدن بسیاري از پرونده ها نیز همین موضوع است چرا که مشاورین مهاجرت حق اعتراض به دادگاه را ندارند. 

 
درباره سازمان وکالتی مهاجرتی زرین کانادا 

 
این شرکت سابقه پذیرش بیش از 3 هزار پرونده در زمینه مهاجرت، با ضریب موفقیت بالاي 90٪ را در کارنامه خود دارد. 



علل عدم موفقیت در برخی پرونده هاي اندك این شرکت هم مشکلات پزشکی و یا عدم ارائه مدارك درست و واقعی از سوي کلاینت

 
بوده است. 

 
وکیل امور مهاجرتی ما وکیل رسمی دادگستري کانادا، عضو کانون وکلاي انتاریو کانادا و مستقر در تورنتو است. 

او داراي 17سال سابقه وکالت بین المللی در کشورهاي ایران، امارات متحده عربی و کانادا میباشد و همچنین قبل از شروع فعالیت
خود به عنوان وکیل کانادایی، از سال 2016 عضو کانون مشاورین رسمی مهاجرت کانادا iccrc بوده است و تنها وکیل ایرانی کانادایی

 
با سابقه عضویت در کانون وکلاي ایران و شوراي مشاورین مهاجرین کانادا است. 

تمام تلاش ما یافتن بهترین راه هاي مهاجرت به کانادا با توجه به شرایط شماست و با بهره بردن از بهترین مشاورین و وکلا در این

 
زمینه همواره یکی از موفق ترین شرکت هاي فعال در زمینه مهاجرت بوده ایم. 

براي دریافت مشاوره رایگان و اطلاع از شرایط خود براي مهاجرت و اقامت کانادا با کارشناسان ما در تماس باشید و یا از طریق پر

 
کردن فرم داخل وب سایت منتظر تماس کارشناسان ما با شما باشید. 

 
شماره تماس: 72819 021 

 
 -
-



تعامل بسیج اساتید استان کرمان با دانشگاه جامع علمی و کاربردي

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/11/11

رئیس دانشگاه جامع علمی و کاربردي کشور با مسئولین سازمان بسیج اساتید استان کرمان در نشست هم اندیشی بسیج
اساتید دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی استان کرمان دیدار و گفت وگو کرد.

 
به گزارش سرویس اساتید خبرگزاري بسیج، نشست هم اندیشی بسیج اساتید استان کرمان برگزار شد. 

در این نشست محمدحسین امید رئیس دانشگاه جامع علمی و
کاربردي کشور و عیسی مرادي جانشین سازمان بسیج اساتید و
همچنینرضا خواجه حسنی مسئول سازمان بسیج علمی سپاه

 
ثاراالله برگزار شد با یکدیگر دیدار و گفت وگو کردند. 

محمدحسین امید در این دیدار ضمن تشریح فعالیت هاي علمی
و کارآفرینی دانشگاه جامع علمی و کاربردي در مورد استفاده از
ظرفیت هاي این دانشگاه جهت کارآفرینی در سطح جامعه با

 
استفاده از پتانسیل هاي بسیج اعلام آمادگی و همکاري کرد. 

 
انتهاي پیام/ 

منبع: روابط عمومی بسیج اساتید استان کرمان



برگزاري کلاس هاي کارآفرینی و اشتغالزایی بسیجیان پایگاه فجر همدان

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/11/11

همدان- کلاس هاي کار آفرینی و اشتغالزایی براي بسیجیان پایگاه فجر حوزه شهید خادم پر همدان برگزار شد.

 
براي مشاهده عکس در سایز بزرگ لطفا بر روي آن کلیک نمایید. 

انتهاي پیام/



برندگان پنجمین دوره جایزه جهانی خشت طلایی معرفی شدند

منبع: شعار سالشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/11/11

شعار سال: جایزه خشت طلایی تهران با ایجاد انگیزه و حس رقابت در مدیران شهري سبب بروز و ظهور پروژه هاي خلاقانه و
تاثیرگذار در شهر ها می شود و با معیار قرار دادن دسترسی همه جوامع به اطلاعات و تجارب در سراسر جهان و تاکید بر

همه شمولی، توانسته است زمینه حضور فعال شهر هاي کوچک مقیاس را فراهم کند. ...

شعار سال: جایزه خشت طلایی تهران با ایجاد انگیزه و حس رقابت در مدیران شهري سبب بروز و ظهور پروژه هاي خلاقانه و
تاثیرگذار در شهر ها می شود و با معیار قرار دادن دسترسی همه جوامع به اطلاعات و تجارب در سراسر جهان و تاکید بر همه

 
شمولی، توانسته است زمینه حضور فعال شهر هاي کوچک مقیاس را فراهم کند. 

غلامحسین محمدي مشاور شهردار و رییس مرکز ارتباطات و اموربین الملل شهرداري تهران، عصر سه شنبه 7 بهمن در آیین
اختتامیه جایزه خشت طلایی تهران، «دیپلماسی شهري» را تعامل با دیگر شهر هاي جهان تعریف کرد که با هدف تقویت همکاري ها
و دستیابی به علایق و منافع مشترك صورت می گیرد و گفت: این درحالیست که رفع بسیاري از مسایل و مشکلات شهري از طرق
رسمی و دولتی با محدودیت هاي بسیاري مواجه است، اما در ساحت دیپلماسی شهري با توجه به ماهیت غیرسیاسی، نتایج بسیاري

 
قابل حصول است که این مهم به کمک جایزه جهانی خشت طلایی تهران میسر است. 

 
حضور فعال شهر هاي کوچک از دستاورد هاي خشت طلایی 5 است 

او با بیان اینکه این جایزه علاوه بر توسعه دیپلماسی شهري، با فراهم کردن بستر لازم جهت بهره گیري از تجارب دیگر شهر ها و ارائه
راه کار هاي موفق در حل چالش هاي شهري می تواند راهگشاي مدیران شهري باشد، افزود: علاوه بر این با ایجاد انگیزه و حس رقابت
در مدیران شهري سبب بروز و ظهور پروژه هاي خلاقانه و تاثیرگذار در شهر ها می شود. خشت طلایی تهران با معیار قرار دادن
دسترسی همه جوامع به اطلاعات و تجارب در سراسر جهان و تاکید بر همه شمولی، توانسته است زمینه حضور فعال شهر هاي

 
کوچک مقیاس را فراهم کند. 

محمدي ادامه داد: همچنین این رویداد براي شهرداري تهران نه تنها فرصت رقابت مدیران شهري در سطح ملی و بین المللی را ایجاد
کرده، بلکه موجب تشویق کارمندان و کارشناسان نیز شده است و با اجراي پروژه هاي شاخص و تاثیرگذار در رقابت با سایر شهر هاي

 
جهان به ارتقاي جایگاه شهر تهران بپردازند. 

 
ویژگی هاي شاخص پنجمین دوره جایزه خشت طلایی 

مشاور شهردار تهران در ادامه سخنانش با بیان اینکه جایزه بین المللی خشت طلایی تهران در پنجمین دوره برگزاري خود تغییرات
محتوایی بسیاري را نسبت به ادوار گذشته مدنظر قرار داده است، گفت: برخی از تغییرات صورت گرفته در این دوره نسبت به ادوار
گذشته را می توان مواردي مانند تدقیق محور هاي هفت گانه جهت جامع نگري با رویکردي همه جانبه به مسایل و چالش هاي
شهري، اضافه کردن معیار مستندسازي در ارزیابی فرآیند داوري به منظور دستیابی همه جوامع به اطلاعات، توسعه بخش علمی
رویداد و برگزاري سلسله نشست هاي تخصصی در هفت محور، برگزاري نشست هاي چندجانبه با حضور همه ذي نفعان و ذي نفوذان
AMF، ECO، UNDP، UCLG، UCLG_mewa،) شهري، توسعه دیپلماسی شهري با توسعه همکاري هاي بین المللی از جمله
Metropolis، Walk 21، ISOCARP) و تغییر استراتژي هاي اجرایی در مواجهه با محدودیت هاي حاصل از پاندمی شهري و



 
تبدیل آن به فرصت جهت همکاري هاي بیشتر بین المللی برشمرد. 

او با بیان اینکه آخرین و مهمترین ویژگی، برنامه ریزي در راستاي رسالت این جایزه و استفاده کاربردي از بانک داده هاي خشت
طلایی است، عنوان کرد: بهره گیري از تجربه هاي موفق جهانی، بالغ بر هزار پروژه، گامی موثر جهت برون رفت از چالش هاي شهري
و ارایه راه حل هاي نوین به مدیریت شهري تهران و سایر شهرستان ها است که از موثرترین دستاورد هاي این جایزه به شمار می رود.

 
معرفی جایگاه جایزه خشت طلایی تهران در جامعه جهانی 

رییس مرکز ارتباطات و امور بین الملل با اشاره به برگزاري رویداد هاي بین المللی متفاوت در حوزه شهرسازي با تاکید بر پروژه هاي
اجرایی از جمله "جایزه جهانی گوانجو، جایزه بین المللی دبی، نمایشگاه جهانی شهر هوشمند، جایزه معماري آقاخان و جایزه شهر در
دسترس" در بیست سال گذشته، یادآور شد: بر اساس مقایسه تطبیقی جایزه خشت طلایی تهران با رویداد هاي موفق جهانی ابتدا
باید تاکید کرد که در مقیاس جهانی، خشت طلایی تهران رویدادي جوان و نوپا است که توسعه چشم گیر آن طی پنج دوره برگزاري

 
و استقبال جهانی از آن، آینده اي روشن را به تصویر می کشد. 

او در خاتمه گفت: از جمله ویژگی هاي شاخص و وجوه افتراق این جایزه در مقایسه با سایر رویداد هاي بین المللی می توان به
رویکرد جامع در محور هاي هفت گانه اشاره کرد که همه موضوعات مطروحه در حوزه شهر و شهرسازي را به صورت همه جانبه
پوشش می دهد. علاوه بر آن جامعیت در معیار ها و فرآیند داوري نیز حایز اهمیت است که موجب غناي محتوایی هر چه بیشتر این

 
جایزه و دقت نظر بالا در ارزیابی و انتخاب پروژه ها است. 

 
معرفی برگزیدگان 

برندگان پنجمین دوره جایزه جهانی خشت طلایی در 7 محور معرفی شدند. در بخش گردشگري برنده اول طرح محور تاریخی -

 
فرهنگی از همدان، طرح دوم بازگشت باغ ها از مسکو روسیه و طرح سوم مجموعه فرهنگی رازي از تهران هستند. 

در بخش محیط زیست، پروژه توسعه دوچرخه سواري از تهران نفر اول و پروژه هاي پارك طبیعی ساند از کپنهاگ در دانمارك و

 
پارك صد ساله چلالنگ کورن از بانکوك در تایلند دوم و سوم شدند. 

در بخش مربوط به سلامت، طرح کاهش پسماند (کاپ) از تهران نفر اول و پروژه هاي مسیر سلامت از اردبیل و باغ معلق سئولو از

 
سئول در کره جنوبی دوم و سوم شدند. 

در مشارکت شهروندان و توسعه فرهنگی و اجتماعی شهر، پروژه فروشگاه دست دوم فروشی از مونیخ در آلمان نفر اول و پروژه هاي

 
برنامه هاي فرهنگی برج میلاد در دوران پاندمی کرونا از تهران و خیابان متعلق به شماست از لیسبون در پرتغال دوم و سوم شدند. 

در بخش نوآوري، فناوري و شهر هوشمند، شهر در دسترس از گدنیا در لهستان به عنوان پروژه اول جایزه را دریافت کرد و پروژه هاي

 
مدیریت مکانیزه فضا هاي پارك حاشیه اي از تهران و اپلیکیشن شهر من از مشهد دوم و سوم شدند. 

در بخش اقتصاد شهري، سرمایه گذاري و کارآفرینی، پروژه احیاي کهن پیشه ها از قزوین مقام اول را به دست آورد. پروژه هاي رونق
تجارت ملی در دوران پاندمی کروما از گاوا در اسپانیا و نقشه تعاملی مشاغل محلی از ایسی له مولینو در فرانسه جوایز دوم و سوم را به

 
دست آوردند. 



در محور هفتم نیز برنده اول پروژه شهرنشینی در بوینس آیرس از بوینس آیرس در آرژانتین اعلام شد و برندگان دوم و سوم نیز شهر
یادگیرنده یزد از یزد و احیاي محدوده تاریخی شهر تهران (منطقه 12) از تهران هستند. شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات

www.hamshahrionline.ir ،581444 :برگرفته از پایگاه خبري همشهري آنلاین، تاریخ انتشار: 10 بهمن 1399، کد خبر



برآورد اشتغال ایجاده شده در حوزه اصناف 2 هزار و 400 فرصت شغلی است

منبع: شبستانشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/11/11

مدیر صمت شهرستان فاروج گفت: با فعالیت یک هزار و 579 واحد صنفی در شهرستان فاروج، برآورد اشتغال ایجاده شده در
حوزه اصناف، دو هزار و 400 فرصت شغلی است.

مدیر صمت شهرستان فاروج گفت: با فعالیت یک هزار و 579 واحد صنفی در شهرستان فاروج، برآورد اشتغال ایجاده شده در

 
حوزه اصناف، دو هزار و 400 فرصت شغلی است. 

«احسان افتخاري» به خبرنگار خبرگزاري شبستان در فاروج
گفت: در فاروج 951 واحد صنفی، در تیتکانلو 143، در بخش

 
مرکزي 359 و در بخش خبوشان 127 واحد صنفی فعال است. 

مدیر صمت شهرستان فاروج افزود: از مجموع واحدهاي صنفی
فعال شهرستان، یک هزار و 332 واحد داراي پروانه کسب و 199

 
واحد هم در دست اقدام است. 

 
افتخاري واحدهاي بدون پروانه کسب شهرستان را 53 مورد عنوان کرد. 

وي با اشاره به اینکه ساماندهی فعالیت هاي واحد صنفی با شروع به کار اتاق اصناف در شهرستان در سال 89 روند بهتري یافت،

 
گفت: تا پیش از استقرار اداره صمت در شهرستان فقط 220 پروانه کسب صادر و اتحادیه رسمی تشکیل نشده بود. 

وي گفت: تا سال 89 تعداد اتحادیه هاي شهرستان به عدد هشت رسید و با توجه به کم بودن تعداد پروانه هاي کسب در بعضی رسته
ها، چند گروه ادغام شدند.



آذري جهرمی: مخالفت با پهناي باند، مخالفت با معیشت مردم است

منبع: عصر خبرشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/11/11

بررسی هاي جهانی بخوبی نشان می دهد پهن باند زیربناي رشد اقتصادي است؛ به همین دلیل اگر کسی در مورد معیشت و
اقتصاد صحبت می کند، اما با رشد دسترسی پهن باند مخالف است، نماد تناقض گویی است.

بررسی هاي جهانی بخوبی نشان می دهد پهن باند زیربناي رشد اقتصادي است؛ به همین دلیل اگر کسی در مورد معیشت و

 
اقتصاد صحبت می کند، اما با رشد دسترسی پهن باند مخالف است، نماد تناقض گویی است. 

وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات تاکید کرد: «در دنیاي امروز همان طور که سواد براي نوشتن ضروري است؛ پهن باند هم براي رشد

 
اقتصادي پیش نیاز است! کسی که با پهن باند مخالفت می کند؛ در حقیقت در حال مخالفت با رشد اقتصادي و معیشت مردم است.» 
محمدجواد آذري جهرمی در یادداشتی که امروز در روزنامه ایران منتشر شد به ضرورت افزایش پهن باند براي توسعه اقتصادي

 
پرداخت. 

 
متن کامل یادداشت وزیر ارتباطات به این شرح است: 

دوسـت داشت داستان خودش را بنویسد؛ اما افسوس که الف-با را دوست نداشت. این یک خط حکایت دوري از ما نیست؛ همه
کسانی که می خواهند اقتصاد و معیشت رشد کند؛ اما حاضر نیستند تا زیرساخت هاي اصلی آن مثل شفافیت یا بازار؛ و مهم تر از آن
ها زیرساخت دیجیتال کشور رشد پیدا کند. در این دوره اي که به نام عصر دیجیتال شناخته می شود؛ زیرساختی تر از شفافیت و
بازار، زیرساخت فناوري اطلاعات است. زیرساختی که بدون توسعه آن، قطعاً شفافیت، بهره وري و رشد اقتصادي تحقق نمی یابد.

 
زیرساخت دیجیتال پیش نیاز شکل گیري و رشد هر بازاري است. 

بازار کامل و ایده آل با ویژگی هایی مانند «رفتارعقلایی»، «دسترسی به اطلاعات» (یا همان «عدم تقارن اطلاعات» به زبان اقتصاد) یا
«جابه جایی سریع عوامل تولید» در متون اقتصادي یاد می شود؛ اما بازار است که با ابزار دیجیتال می تواند از همیشه بازارتر شود.
پلتفرم هاي دیجیتال یعنی جایی که مشتریان اطلاعات کاملی دارند از قیمت هاي سایر عرضه کنندگان و ویژگی هاي متمایزکننده
آن کالا یا خدمت؛ فناوري اطلاعات است که امکان جابه جایی عوامل تولید را سریع تر فراهم می کند. اما این ویژگی هاي بازار در
هیچ بازار فیزیکی به پاي بازارهاي مجازي و پلتفرم ها نمی رسد؛ جایی که مقایسه ها امکان پذیرتر می شود. پهن باند به این معنا
الفباي اصلی بازار است. دولت ها اگر می خواهند بازار را شکل دهند و از آن محافظت کنند چاره اي ندارند جز آن که دسترسی پهن

 
باند را تضمین کنند. 

وقتی از پهن باند صحبت می شود؛ از زیرساخت دسترسی مردم و فراگیرشدن بهره گیري از ابزارهاي دیجیتال و نهایتاً پلتفرم هایی

 
صحبت می شود که در دنیاي امروز جزء حیاتی بازارها هستند. 

مطالعات بانک جهانی نشان می دهد که توسعه پهن باند یکی از عوامل تأثیرگذار بر رشد اقتصادي است. مطالعات انجام شده روي
کشورهاي OECD نشان می دهد رشد 10 درصد در نرخ نفوذ اینترنت می تواند رشد اقتصادي نیروي کار را 0.035 درصد افزایش
دهد. این در حالی است که رشد 10 درصد پهن باند در این کشورها توانسته است بین 0.9 تا 1.5درصد درآمد سرانه را افزایش دهد.
بررسی اقتصادي کشورهاي با درآمد بالا در سال 2009 نشان داد به ازاي هر 10درصد رشد در پهن باند، 1.12 درصد رشد در تولید



ناخالص داخلی کشورها مشاهده شده است؛ در حالی که همین امر در کشورهاي با درآمد متوسط و پایین تا حد 1.38 درصد رشد در
GDP را نیز نشان می دهد. مطالعات اخیر (2017) در امریکاي لاتین نشان می دهد به ازاي افزایش هر 10 درصد نرخ نفوذ پهن باند،

 
رشد اقتصادي (تولید ناخالص داخلی) بین 1.2 تا 1.9درصد افزایش یافته است. 

به عبارتی در دنیاي امروز همان طور که سواد براي نوشتن ضروري است؛ پهن باند هم براي رشد اقتصادي پیش نیاز است! کسی که با

 
پهن باند مخالفت می کند؛ در حقیقت در حال مخالفت با رشد اقتصادي و معیشت مردم است. 

در سال 92 زمانی که دولت یازدهم کار خود را آغاز کرد نرخ نفوذ اینترنت در حدود 22درصد بود (داده هاي جهانی ITU)؛ در حالی
که کشورهاي توسعه یافته بالاتر از 70درصد و کشورهاي در حال توسعه نیز بسیار بالاتر از ایران در سطح 45درصد دسترسی قرار
داشتند، مانند ترکیه آن روزها. تعداد کل مشترکین پهن باند ثابت در آن روزها در حدود 5 میلیون و موبایل در حدود 300هزار مورد
بود. هرچند در آن زمان معناي پهن باند متفاوت از امروز بود و با رشد فناوري مدام معناي پهن باند (و سرعتی که پهن باند نامیده می
شود) نیز ارتقا می یابد. اما امروز تعداد مشترکین پهن باند در ایران از مرز 87 میلیون گذر کرده است. نرخ نفوذ بالاتر از متوسط

 
جهانی و کشورهاي هم سطح شده است (مثلاً آن تفاوت 50درصد با ترکیه برطرف شده است). 

به عبارتی ما نه تنها باید به اندازه کشورهاي دیگر توسعه پیدا می کردیم؛ بلکه باید جبران این شکاف، که با تحلیل هاي نادرست به
کشور تحمیل شده بود، نیز انجام می شد. جبران عقب ماندگی نیاز به توسعه سریع داشت و تحریم ها نیز بر این سنگینی می افزود.
این رشد عجیب منجر به آن شده است که امسال براي سومین سال متوالی ایران به عنوان یکی از دو کشور پررشد جهانی در حوزه
دسترسی پهن باند، بنا به محاسبات سازمان جهانی مخابرات (ITU) قرار گرفته است. فاصله اندك ایران با کشورهاي توسعه یافته
جهانی نشان دهنده رشد مناسبی است؛ رشدي که اگر پیش از کرونا محقق نشده بود؛ قطعاً سختی هاي این دوره را چندین برابر می

 
کرد. 

رشد اقتصادي دیجیتال در ایران وابسته به گسترش سطح دسترسی پهن باند امکان پذیر است. اقتصاد دیجیتال که تا زمان رشد نسل
سوم و چهارم اینترنت همراه در سال 95 سهمی نزدیک به 2درصد داشت در سال 97 به سهم 6.4درصد از تولید ناخالص داخلی

 
کشور رسید. 

پلتفرم هاي گسترده اقتصاد دیجیتال در کشور در سال هاي اخیر نه تنها سهم خوبی از اقتصاد کشور را در اختیار گرفته اند؛ بلکه یکی
از مهم ترین میزبانان نیروهاي نخبه و تحصیلکرده کشور نیز هستند. این شرکت ها اغلب بهترین میزبانان و جذب کنندگان جوانان
تحصیلکرده و خلاق کشور بوده اند و یکی از مهم ترین نیروهایی که توانسته گاهی تا حدي در برابر جذابیت هاي مهاجرت این نیروها
وضعیت را بهبود بخشد. هرچند ارزش پلتفرم هاي اقتصاد دیجیتال در سهم اشتغال نیروهاي کار با مهارت پایین و متوسط نیز بسیار

 
بالا بوده است. 

بررسی هاي جهانی بخوبی نشان می دهد پهن باند زیربناي رشد اقتصادي است؛ به همین دلیل اگر کسی در مورد معیشت و اقتصاد
صحبت می کند، اما با رشد دسترسی پهن باند مخالف است، نماد تناقض گویی است.اگر معیشت مهم است؛ یعنی باید دسترسی پهن

 
باند را گسترش داد و به عکس؛ اگر کسی با دسترسی پهن باند مخالفت کرد؛ او بدون تردید معیشت مردم را نشانه گرفته است. 

به او که دوست دارد داستان خودش را بنویسد؛ باید از «الف» آغاز کنیم؛ اما او حتی «الف» را نمی گوید تا مباد «ي» را بیاموزد!



عملیات اجرایی نیروگاه 500 مگاواتی ملایر دهه فجر آغاز می شود

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون استاندار همدان و فرماندار ویژه ملایر گفت: عملیات اجرایی نیروگاه 500 مگاواتی این شهرستان که به تازگی مجوز آن
از وزارت نیرو اخذ شده، همزمان با ایام دهه فجر آغاز می شود.

 معاون استاندار همدان و فرماندار ویژه ملایر گفت: عملیات

 
اجرایی نیروگاه 500 مگاواتی این شهرستان که به تازگی مجوز آن از وزارت نیرو اخذ شده، همزمان با ایام دهه فجر آغاز می شود. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین از ملایر ؛ قدرت االله ولدي، در نشست هماهنگی آغاز عملیات اجرایی نیروگاه 500 مگاواتی این
شهرستان، گفت: این نیروگاه با عنوان «سردار شهید حاج قاسم سلیمانی» نامگذاري شده که اقدامات لازم براي آماده سازي زمین و

 
دیگر الزامات براي آغاز عملیات ساخت این مجموعه همزمان با ایام سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی درحال انجام است. 

فرماندار ویژه ملایر خاطرنشان کرد: این نیروگاه با رعایت کامل استانداردهاي زیست محیطی احداث می شود و براي اجراي آن پنج

 
هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري خواهد شد. 

ولدي اضافه کرد: با اجراي نیروگاه 500 مگاواتی سیکل ترکیبی کلاس F، در مجموع براي یک هزار نفر اشتغال مستقیم و غیرمستقیم
ایجاد خواهد شد و بهره برداري از آن تحولی اساسی در اقتصاد و تامین زیرساخت هاي مورد نیاز بخش تولید این شهرستان ایجاد

 
خواهد کرد. 

وي یادآور شد: برق مصرفی شهرستان در حال حاضر در پیک بار مصرف حدود 130 مگاوات است که با تاسیسات برقی موجود علاوه
بر 170 مگاوات برق مورد نیاز شهرك صنعتی جوکار، مجموع نیاز این شهرستان به برق شامل کشاورزي، صنعتی، خانگی و سایر

 
مصارف حدود 500 مگاوات است. 

احد آزادیخواه، نماینده مردم ملایر در مجلس شوراي اسلامی نیز دراین جلسه اخذ مجوز نیروگاه 500 مگاواتی را دستاوردي بزرگ
براي شهرستان ملایر دانست و گفت: به دنبال این نیستیم که حقی از جایی برداشته و به جایی دیگر برده شود، مجوز نیروگاه طبق



 
تایید نظر کارشناسان وزارت نیرو پس از ارزیابی و ظرفیت سنجی از محل هاي پیشنهادي براي ملایر تصویب شد. 

وي تاکید کرد: با توجه به کمبود برق، افت ولتاژ و بروز مشکل نوسانات برق براي مصارف خانگی به ویژه واحدهاي صنعتی در حال

 
احداث، احداث این نیروگاه معضلات و مشکلات این حوزه را به طور کامل رفع می کند. 

لازم به ذکر است، وزارت نیرو از بین سه شهر ملایر در استان همدان و بروجرد و درود در استان لرستان، احداث نیروگاه 500 مگاواتی

 
را براي شهرستان ملایر مصوب کرده، پروژه اي که به گفته فرماندار پنج هزار میلیارد تومان سرمایه وارد این شهرستان خواهد کرد. 
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استاندار همدان: اقدامات دولت در همدان، بی نظیر و در تاریخ ماندگار

خواهد بود

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/11/11

استاندار همدان گفت: اقدامات مهم و قابل توجهی که در سال هاي اخیر و با حمایت جدي دولت براي توسعه، عمران و
آبادانی این استان انجام شده، بی نظیر و در تاریخ ماندگار خواهد شد.

استاندار همدان گفت: اقدامات مهم و قابل توجهی که در
سال هاي اخیر و با حمایت جدي دولت براي توسعه،
عمران و آبادانی این استان انجام شده، بی نظیر و در تاریخ

 
ماندگار خواهد شد. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین استان همدان ؛ سید سعید
شاهرخی در شوراي برنامه ریزي و توسعه و اقتصاد
مقاومتی استان همدان که با حضور وزیر علوم، تحقیقات و
فناوري و نمایندگان مردم استان برگزار شد، گفت: روند
حضور و مشارکت بخش خصوصی براي سرمایه گذاري در
استان همدان بسیار خوب و قابل توجه است که این امر
نشان دهنده موفقیت دولت و مجموعه مدیریت اجرایی
استان براي جذب سرمایه گذار و فراهم کردن زمینه رشد و

 
توسعه استان است. 

وي خاطرنشان کرد: هر هفته و به طور مستمر متقاضیان
زیادي از داخل و خارج استان همدان براي سرمایه گذاري

 
در حوزه هاي مختلف اقتصادي این منطقه اعلام آمادگی می کنند. 

استاندار همدان با تشکر از نمایندگان مردم همدان در مجلس افزود: به عنوان مثال 12 طرح بزرگ و ماندگار عمرانی و اقتصادي با
مشارکت وزارت دفاع و همچنین قرارگاه خاتم الانبیا در این استان در حال اجراست که این نشان می دهد استان همدان به یک

 
کارگاه بزرگ عمرانی و اقتصادي تبدیل شده است. 

شاهرخی با اشاره اجراي پروژه هاي مهم بزرگ عمرانی و اقتصادي در سطح استان، اضافه کرد: در راستاي تبدیل تهدیدها به فرصت،

 
بیش از 15 میلیون متر مکعب پساب و فاضلاب را در استان تصفیه و در اختیار واحدهاي صنعتی قرار داده ایم. 

وي با تاکید بر اینکه تمامی فعالیت ها و اقدامات اجرایی در سطح استان همدان مبتنی بر برنامه و هدفمند است، گفت: توجه به
معیشت مردم و ایجاد اشتغال یکی از محورها و رویکردهاي اصلی مدیریت اجرایی استان همدان در سال هاي اخیر بوده که موفقیت

 
هاي بزرگ و چشمگیري نیز دراین زمینه حاصل شده است. 



استاندار همدان تصریح کرد: حاشیه سازي از نگاه مردم فهیم استان همدان، عیب محسوب می شود و برهمین اساس این موضوع

 
هیچگاه در مجموعه مدیریتی استان و روند انجام کار براي خدمت به مردم جایگاهی نداشته است. 

شاهرخی با بیان اینکه در ایجاد خطوط ریلی براي اتصال استان به شبکه راه آهن سراسري و استان هاي همجوار اقدامات بسیار بزرگی
انجام شده، اظهار داشت: به همت دولت تدبیر و امید و تلاش مدیران اجرایی و نمایندگان استان، کارها و اقدامات بزرگی از جمله
توسعه خط ریلی در استان همدان انجام شده که اتصال خط شمال به جنوب و شرق به غرب یکی از مهم ترین پروژه هاي راه آهن

 
این استان است. 

وي با بیان اینکه در حوزه سدسازي نیز یکی از استان هاي موفق و پیشتاز کشور هستیم، گفت: بهره برداري از سد کلان ملایر، سد
نعمت آباد و شنجور از کارهاي بزرگ عمرانی است که با حمایت جدي دولت و پیگیري مستمر مدیران اجرایی در استان همدان انجام

 
شده است. 

شاهرخی خاطرنشان کرد: اجراي دو پروژه بزرگ سد خرم رود با بیش از 300 میلیارد تومان اعتبار و سد گرین نیز با 337 میلیارد
تومان اعتبار از دیگر اقدامات مهم و ماندگار اجرایی در استان همدان است که نتیجه آن بروز تحولی اساسی در حوزه کشاورزي و

 
اقتصاد این دیار است. 

وي، اجراي پروژه بیمارستان هزار تختخوابی و مرکز جامع سرطان را از دیگر اقدامات قابل توجه در حوزه بهداشت و درمان استان
همدان عنوان کرد و گفت: تاریخ و تمدن همدان و شان فرهنگی مردم این استان ما را متعهد به اجراي طرح هاي مهم و بزرگ

 
عمرانی و اقتصادي برگرفته از یک برنامه ریزي بلند مدت و هدفمند کرده است. 

استاندار همدان تصریح کرد: تصویب اجراي پروژه قطار شهري همدان با حدود 6 هزار میلیارد تومان از محل اعتبارات ملی نیز با
پیگیري و همراهی نمایندگان مردم استان در مجلس شوراي اسلامی از دیگر اقدامات قابل توجه و ماندگار محقق شده در استان

 
همدان است. 

شاهرخی یادآور شد: شرکت شستا در حال احداث چهار واحد 6 هزار راسی گاوداري در استان همدان است که این نشانه فراهم کردن

 
زمینه مناسب براي جذب سرمایه در بخش هاي مختلف اقتصادي، کشاورزي و تولیدي استان است. 

استاندار همدان با اشاره به همه گیري ویروس کرونا و اقدامات انجام شده براي مهار آن نیز در استان، گفت: بیش از 60 جلسه در
قالب ستاد استانی براي مقابله با کرونا برگزار شده که در نتیجه آن، امروز استان همدان به عنوان یکی از استان هاي موفق در زمینه

 
مقابله با این بیماري در سطح کشور مطرح است. 

شاهرخی به ظرفیت هاي ویژه علمی استان اشاره کرد و افزود: تحصیل بیش از 70 هزار دانشجو و اشتغال یک هزار و 685 استاد در

 
دانشگاه هاي همدان نیز براي همه ما مباهات و افتخار است که این هم ظرفیت بالاي علمی استان را نشان می دهد. 
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تشریح دستاوردهاي حضور لوله سازي اهواز در نمایشگاه نفت

شماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/11/11
منبع: صندوق بازنشستگی

کشوري

مدیر عامل شرکت لوله سازي اهواز در بیست و پنجمین نمایشگاه نفت، گاز، پتروشیمی و پالایشگاه تهران گفت: در این
نمایشگاه به برنامه هاي چهارگانه ي هدف گذاري شده رسیدیم و در آینده ي نزدیک شاهد پیامدهاي حضورمان در این

نمایشگاه خواهیم بود. به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل صندوق بازنشستگی ...

با اشاره به اهداف 4گانه اعلام شد: تشریح دستاوردهاي
حضور لوله سازي اهواز در نمایشگاه نفت مدیر عامل
شرکت لوله سازي اهواز در بیست و پنجمین نمایشگاه
نفت، گاز، پتروشیمی و پالایشگاه تهران گفت: در این
نمایشگاه به برنامه هاي چهارگانه ي هدف گذاري شده
رسیدیم و در آینده ي نزدیک شاهد پیامدهاي حضورمان

 
در این نمایشگاه خواهیم بود. 

به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل صندوق بازنشستگی کشوري به نقل از ایلنا، علی خنیفر درباره دستاوردهاي غرفه
شرکت لوله سازي اهواز در بیست و پنجمین نمایشگاه نفت، گاز، پتروشیمی و پالایشگاه اظهار داشت: با همدلی و حضور هدفمند
مدیران و کارشناسان تخصصی این شرکت مواردي که براي حضور در نمایشگاه را هدف گذاري کرده بودیم همگی محقق شدند.
گسترش تعاملات با سایر شرکت ها اعم از شرکت هاي بالا دستی همچون تامین کنندگان و فروشندگان مواد اولیه، مشتریان عمده و
فروشندگان قطعات و لوازم مصرفی مورد نیاز ما که توانستیم با آنها تعاملات بیشتري داشته باشیم نیز از جمله دستاوردهاي نمایشگاه 

 
اخیر بوده است. 

وي گفت: حضور وزیر نفت آقاي بیژن زنگنه و معاونان وزیر و مدیران شرکت هاي نفت، گاز و پتروشیمی و غیره در غرفه ي شرکت

 
لوله سازي اهواز و توافقات اولیه قطعا پیامدهاي خوبی به همراه خواهد داشت. 

خنیفر افزود: حیات ما به عنوان معتبر ترین شرکت تولیدي صنعتی در زمینه ساخت و پوشش لوله هاي مورد نیاز صنعت وابسته به

 
این تعاملات است و هر چه تعاملات مان بیشتر باشد ما توان و ماندگاري بیشتري در این صنعت خواهیم داشت. 

وي با بیان اینکه «هدف گذاري ثانویه، آشنایی مدیران و متخصصین شرکت با آخرین و بروزترین فناوري هاي صنعت لوله سازي بود»،
افزود: باید با آخرین دستاوردهاي فنی نفت و گاز آشنا شویم. در این حضور با نیازهاي آتی صنعت نفت و گاز آشنا شدیم بعنوان مثال،
Flow Coat متوجه شدیم که شرکت هاي مرتبط با صنعت توسعه و انتقال گاز می خواهند پوشش اپوکسی پودري  را به صورت
انجام دهند و پروژه هاي زیادي در این زمینه در حال طراحی و مهندسی نهایی است. در همین راستا، این شرکت با توسعه اولویت دار
زیرساخت هاي موجود در کارخانه پوشش داخلی خود بزودي پوشش flow coat را نیز به سبد پوشش صنعتی لوله هاي گاز  اضافه



 
خواهد شد. 

خنیفر گفت: نیازسنجی اخیر صنعت گاز باعث شد که مدیران ما در بخش هاي کیفی و فنی جلساتی با شرکت هاي تامین کننده
تجهیزات و مواد خام با اولویت شرکت هاي بومی و داخلی کشور داشته باشند تا ما بتوانیم در آینده نزدیک طرح توسعه اي طراحی

 
کنیم و نیازِ روزِ صنعت نفت و گاز را تامین کنیم. 

مدیرعامل شرکت لوله سازي اهواز همچنین یادآور شد: سومین موردي که هدف گذاري شده بود، کمک و تقویت توان بومی و داخلی
بود. در این نمایشگاه به دنبال این بودیم که با استفاده از ظرفیت سایر شرکت هاي فولادي و نفتی زنجیره بومی سازي داخلی را
تقویت کنیم. ما هر چه بتوانیم در این مسیر حرکت کنیم در واقع اقتصاد مقاومتی که هدف استراتژیک مقام معظم رهبري است را
محقق کردیم. الگوي آن را در پروژه استراتژیک گوره به جاسک انجام و توانستیم با کار تخصصی و کیفی مشترك بین فولاد مبارکه
اصفهان، فولاد اکسین و لوله سازي اهواز کاري انجام دهیم که باعث افتخار براي صنعت نفت و گاز کشور شود  این دستاورد باقیات
صالحاتی از مجموعه کیفی و تخصصی لوله سازي اهواز در تاریخ صنعت نفت خواهد بود و به یادگار خواهد ماند و همچنین نسل هاي

 
بعدي ما بی نیاز خواهند بود از ورودِ ورق هاي خارجی مقاوم به سرویس ترش. 

خنیفر به پیشینه ي ایده ي ساخت ورق هاي بومی براي پروژه گوره به جاسک پرداخت و ادامه داد: در نمایشگاه  سال گذشته که ایده
اي توسط جناب آقاي تربتی معاون وزیر و مدیر عامل شرکت ملی گاز ایران در خصوص تولید ورق هاي API مورد نیاز براي لوله هاي
56 اینچ مطرح شد در نهایت امسال همان ایده اجرا و عملی شد و بزودي پس از ممیزي هاي کیفی در حین فرایند تولید توسط

 
کارفرما نتایج آن رسانه اي خواهد شد. 

وي افزود: در همین راستا تفاهم نامه مشترکی انجام شد و اکنون مراحل نهایی آن را طی می کنیم و امیدواریم در ابتداي سال 1400
در تامین ورق هاي X70 نیز بی نیاز شویم و باعث تقویت توان داخل، اشتغال زایی خواهد بود و ثبات شغلی نیز مستحکم تر می شود.
همچنین با این فعالیت ها جوانان ما به این اعتقاد و خودباوري می رسند که اگر بخواهیم تحریم را به فرصت تبدیل کنیم قطعا می

 
توانیم. 

خنیفر یادآور شد: عقد قراردادهاي بازرگانی و تجاري و پیگیري وصول مطالباتمان از شرکت هاي طرف قرارداد نیز از دیگر اهداف ما
در این نمایشگاه بود. در این نمایشگاه دو تفاهم نامه اولیه براي پوشش و ساخت لوله داشتیم همچنین مذاکراتی در خصوص مطالبات

 
ریالیمان داشتیم و به ما قول دادند تا قبل از پایان سال مطالبات مربوطه را پرداخت کنند. 

وي افزود: ما علیرغم شرایط خاص و شیوع بیماري اخیر کرونا تنها لوله ساز در این نمایشگاه بودیم. حضور شرکت کنندگان تخصصی
در نمایشگاه بی نظیر و فوق العاده بود و باعث شد ما با شرکت هاي بسیاري آشنا شویم و آگاهی ما نیز افزایش پیدا کرد که این

 
آگاهی باعث هم افزایی و تقویت اهداف مشترك ما در توسعه کشورمان است. 

مدیر عامل شرکت لوله سازي اهواز با بیان اینکه این شرکت با بیش از 54 سال قدمت به اندازه ي تاریخِ توسعه ي کشور که مدیون
نفت و گاز است شرکت لوله سازي اهواز همیشه بازوي توانمند وزارت نفت در صنعت نفت و گاز است افزود: چشم اندازي که داریم
این است که برترین شرکت در انتقال سیال همگام با توسعه پایدار باشیم. خصوصا در حال حاضر با تحلیل بازار می دانیم که توسعه
میادین نفتی مناطق نفت خیز جنوب در حال انجام است و این 28 میدان نیاز مبرم و فوري به لوله هاي جریانی و  جدار چاه دارند و
لوله سازي اهواز در حال اجراي طرح هاي توسعه اي است که امیدوارم با حمایت سهامدار و مسئولان استان بتوانیم لوله هاي مورد

نیاز را تولید و گامی در توسعه این شرکت و منطقه داشته باشیم.





رئیس مجلس شوراي اسلامی از کارخانه جهان کریستال بازدید کرد

شماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/11/11
منبع: وزارت میراث

فرهنگی،گردشگري و صنایع
دستی

رئیس مجلس شوراي اسلامی، با حضور در کارخانه جهان کریستال از بخش هاي مختلف این مجموعه تولیدي و فعال در
حوزه صنایع دستی، بازدید به عمل آورد.

رئیس مجلس شوراي اسلامی، با حضور در کارخانه جهان
کریستال از بخش هاي مختلف این مجموعه تولیدي و

 
فعال در حوزه صنایع دستی، بازدید به عمل آورد. 

به گزارش خبرنگار میراث آریا، محمد باقر قالیباف
پنجشنبه 9 بهمن 99 در جریان بازدید از شهرك صنعتی
شمس آباد و بازدید از مجموعه هاي تولیدي این شهرك، از
مجموعه کارخانه تولید شیشه و کریستال (جهان کریستال)
بازدید کرد و در گفت و گو با مدیرعامل، تکنسین ها و

 
کارکنان این مجموعه تولیدي از نزدیک در جریان مسائل این کارخانه قرار گرفت. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی، در بازدید از بخش هاي مختلف کارخانه فعال جهان کریستال که یکی از واحدهاي فعال در صنعت
تولید کریستال در کشور است که محصول خود را به ده ها کشور دنیا صادر می کند، بر حمایت همه جانبه از صنایع تولیدي خصوصا

 
صنایع دستی تأکید کرد. 

این کارخانه براي توسعه بخش هاي تولیدي و صادرات بیشتر محصولات با مشکل ترخیص مواد اولیه لازم و همچنین تسهیل

 
فرآیندهاي تجاري و مبادلاتی روبه روست. 

قالیباف در پایان این نظارت میدانی در جمع صنعتگران گفت که براي پیشرفت تولید و اشتغال، حمایت از تولید کننده و حذف قوانین

 
زائد و دست وپاگیر در دستور کار مجلس یازدهم است. 

داود فراهانی مدیرعامل جهان کریستال نیز در باره این بازدید گفت: «رئیس مجلس شوراي اسلامی در جریان بازدید از کارخانه جهان

 
کریستال، بر ضرورت جایگزینی صنایع دستی به جاي نفت تأکید کرد.» 

او افزود: «همچنین، آقاي قالیباف در نشست با مدیرعامل و مجموعه مدیران و مهندسان این مجموعه مسائل و موضوعات مرتبط با
این کارخانه تولیدي را از جمله مشکلات مربوط به ترخیص مواد اولیه در گمرك بررسی کرد.»



آغاز به کار پانزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات و لوازم خودرو

منبع: همشهريشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/11/11

پانزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه هاي خودرو با حضور «علیرضا رزم حسینی»، وزیر صنعت، معدن و
تجارت با حضور 200 شرکت داخلی و در فضایی به وسعت 10 هزار متر مربع آغاز به کار کرد.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایرنا، در این نمایشگاه
که در فضایی به وسعت 10 هزار متر مربع برگزار می شود،

 
حدود 200 شرکت داخلی حضور دارند. 

به گفته «محمد جواد قنبري»، معاون امور نمایشگاهی
شرکت سهامی نمایشگاه هاي بین المللی جمهوري اسلامی
ایران، در این نمایشگاه یک پاویون مجازي براي مشارکت
شرکت هاي خارجی نیز ایجاد شده که در سالن 38 مستقر

 
است. 

وي خاطرنشان کرد : هیات هاي تجاري و گروه هاي ایرانی
که خواستار ارتباط با شرکت هاي بین المللی هستند می توانند در حوزه قطعات خودرو و صنایع وابسته، با خارجی ها از طریق این

 
پاویون تماس بگیرند. 

 
قنبري گفت: این مهم به منظور جبران نبود شرکت هاي خارجی در نمایشگاه متاثر از محدودیت هاي شیوع کرونا اجرایی شده است. 

رئیس هیئت عامل ایدرو، سازمان توسعه تجارت و مدیرعامل شرکت سهامی نمایشگاه هاي بین المللی جمهوري اسلامی ایران، دیگر

 
مسئولان حاضر در این نمایشگاه بودند. 

 
این نمایشگاه به مدت چهار روز (تا 14 بهمن ماه) همه روزه از ساعت 9 تا 17 پذیراي بازدیدکنندگان تخصصی است. 

 
افتتاح بیستمین نمایشگاه بین المللی رنگ و رزین 

همچنین امروز (شنبه) بیستمین نمایشگاه بین المللی رنگ، رزین، پوشش هاي صنعتی، کامپوزیت و آبکاري، 72 شرکت و واحد

 
تولیدي تازه ترین محصولات خود را در معرض نمایش قرار داده اند. 

با توجه به شیوع ویروس کرونا، این نمایشگاه با رعایت کامل مصوبات ستاد ملی کرونا فقط براي بازدیدکنندگان تخصصی دایر است.

 
همچنین مخاطبان عمومی نیز از این نمایشگاه به صورت مجازي می توانند دیدن کنند. 

 
این نمایشگاه از یازدهم تا چهاردهم بهمن ماه در محل دائمی نمایشگاه هاي بین المللی تهران برگزار می شود. 

مدیرکل دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صمت در حاشیه این نمایشگاه اعلام کرد: یک هزار و 200 واحد داراي پروانه بهره برداري در

 
حوزه رنگ، رزین و چسب در حال فعالیت در کشور هستند که بیش از 30 هزار نفر اشتغال در این بخش به وجود آورده اند. 

 
«محسن صفدري» افزود: ظرفیت تولید این واحدها 6 میلیون تن در سال است. 

وي همچنین از اشتغال 30 هزار نفري در این حوزه خبر داد و تصریح کرد: برآورد می شود که در سال 1399 در مجموع یک میلیون

 
و 400 هزار تن رنگ، رزین و چسب تولید شود. 

مدیرکل دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صنعت در خصوص واردات در این حوزه نیز گفت: بدون احتساب واردات از کشور عراق، در

 
حدود 97 هزار تن واردات به ارزش 250 میلیون دلار وجود دارد که عمده واردات مواد اولیه است. 

صفدري در خصوص صادرات این حوزه نیز گفت: صادرات این بخش نیز بدون احتساب کشور عراق 36 هزار تن به ارزش 50 میلیون

 
دلار است. 



وي در خصوص مصرف کشور نیز گفت: مصرف کشور حدود یک میلیون و 100 تا یک میلیون و 150 هزار تن در حوزه چسب، رنگ و

 
رزین است. 

مدیرکل دفتر صنایع غیر فلزي وزارت صنعت همچنین گفت: بر اساس تصمیمات این وزارتخانه در خصوص کاهش ارزبري و حمایت از
ساخت داخل (از سال 1397) تعرفه واردات محصولات نهایی این حوزه از جمله رنگهاي ساختمانی، لاك ها و ورنی ها را که ساخت

داخل داشته ایم، ممنوع اعلام کردیم که این تصمیم سبب کاهش واردات در این حوزه شده است.



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/11/11

گزارش «خبرشمال» به بهانه صحبت ها و دغدغه هاي نمایندگان مردم ساري و میاندورود که در شوراي اداري ساري مطرح

 
شد؛ 

 
درد ما یکی دو تا نیست 

 
سرویس سیاسی / 

مقدمه: یک مازندرانی، در هر حال و وضعیتی که باشد، نیاز مبرمی به اینترنت و کشاورزي دارد! این جمله که در ظاهر بدیهی ست،

 
خیلی هم بدیهی نیست چون انواع و اقسام تناقض هایش را در همین مازندران می بینیم. 

سرعت اینترنت در استان به تأسی از کشور، همچنان پایین است. کسب و کارهاي روزمره اینترنتی که در زمان شیوع کرونا رونق
گرفته، آسیب زیادي از این کندي اینترنت می بینند. همزمان با این اتفاق، وزیر ارتباطات به دادسرا احضار می شود و با اینکه همه می

 
دانیم علتش چیست، اما نمی دانیم که علتش چیست! اینترنت و سرعتش هنوز در کشور ما محل مناقشه است. 

از طرف دیگر، در مازندران جنگ بر سر اینکه کشاورزي باید اولویت باشد یا گردشگري، یک لازم همیشگی براي حضور در عرصه
سیاسی بوده است! هیچ کس هم در عالم کاربردي، دقت نمی کند که این دو، در واقع می توانند دو روح در یک بدن باشند و

 
گردشگري کشاورزي امروز در خیلی از جاهاي دنیا یک اصل اقتصادي و فرهنگی شده است. 

از طرف دیگر، ارتباط بسیار مستقیم و تنگاتنگی بین اینترنت و کشاورزي هم وجود دارد. مدرنیزاسیون کشاورزي که بسیار از آن می
گویند و ترکیبش با مقوله گردشگري، که وجه صنعتی - فرهنگی پیدا می کند، به جز نوین کردن ابزار و ادوات کشاورزي، براي

 
بازاریابی به اینترنتی مجهز و پرسرعت و متنوع نیز نیاز فراوان دارد. 

یک جست وجوي ساده در اوضاع و احوال این روزهاي جهان ثابت می کند که چطور می شود با داشتن بسترهاي لازم و درست
اینترنت و استفاده بهینه از زیرساخت هاي سخت افزاري و نرم افزاري در حوزه گردشگري کشاورزي، به موفقیت هاي بزرگی دست

 
پیدا کرد و به آن توسعه مطلوب که گمشده همیشگی مازندران بوده، دست پیدا کرد. 

بیراه هم نیست اشاره کنیم که مسأله داشتن نگاه سیاسی به هر چیزي، خود، یک آفت قدیمی ست و مازندران مجبور است براي فرار

 
از مشکلاتی که به آنها دچار است، قبل از هرگونه اقدام تخصصی در حوزه هاي مختلف، از آن اجتناب کند؛ البته اگر که بخواهیم 

 
و بخواهند! 

 
نمایندگان مردم ساري و میاندورود در مجلس شوراي اسلامی، تأکید کردند؛ 

 
نگاه ویژه به مازندران و رفع نواقص اینترنتی و مشکلات کشاورزي 

 
«منصورعلی زارعی»، خواستار شد تا نواقص و ضعف سرعت اینترنت برخی مناطق شهرستان ساري مرتفع شود. 

منصورعلی زارعی در جلسه شوراي اداري شهرستان ساري، مبارزه با رانت، فساد و تبعیض و نگاه ویژه به قشر ضعیف جامعه را از مهم



ترین اهداف مجلس برشمرد و گفت: عدم نظارت کافی بر برخی از موضوعات موجب مشکلاتی در جامعه شده که با ورود دستگاه

 
قضایی منجر به دستگیري ها شد. 

وي تولید اشتغال و حفظ اشتغال را در سال تولید و مهم دانست و پیشنهاد کرد که باید از ظرفیت همگان براي تحقق این مهم

 
استفاده کرد و فقط به کارگروه اشتغال متکی نبود. 

نماینده مردم ساري و میاندورود در مجلس شوراي اسلامی گفت: متاسفانه ارزهاي دولتی به دست کسانی افتاد که داراي رانت
بودندکه منجر به مسایل طبقاتی شد اگر قرار باشد یارانه براي ملت تعریف کنیم باید طوري برنامه ریزي کرد که مستقیم به دست

 
نیازمندان، تولیدکنندگان و مصرف کنندگان برسد. 

زارعی افزود: در تصویب لایحه بودجه 1400 نگاه مجلس به طبقات ضعیف و نیازمندان است و تلاش می کنیم نگاه ویژه به این قشر از

 
جامعه داشته باشیم. 

وي به مشکلات عدیده در حوزه خوراك دام و طیور اشاره کرد و افزود: علی رغم مشکلات در حوزه خوراك و دام طیور دولت موظف
بود با ارز دولتی آن را به دست دامداران و کشاورزان برساند اما 30 تا 40 درصد این ارز در بازار آزاد بود و این موضوع بر مشکلات

 
فوق مضاعف شد. 

زارعی هماهنگی بین دستگاهی را در رفع مشکلات مهم دانست و با انتقاد از اینکه هنوز نتوانستیم مشکلات سوخت کشاورزان را حل

 
کنیم، ادامه داد: تاکید شده بود که این مشکل در استان هر چه سریع تر حل شود اما تاکنون اتفاقی نیفتاده است. 

وي افزود: در شرایط سخت و در پیش بودن سال نو نیاز به کار بزرگ و برجسته داریم و البته حمایت از سرمایه گذاران و جذب

 
سرمایه از مهم ترین اهدافی است که باید با جدیت دنبال شود. 

نماینده مردم ساري و میاندرود در مجلس شوراي اسلامی گفت.: بیشترین مشکلات ما در حوزه روستایی است که مستلزم پیگیري و

 
تلاش هاي مجدانه مدیران مربوطه در این حوزه است؛ می طلبد مشکلات احصاء و با درایت پیگیري و مرتفع شود. 

علی بابایی کارنامی نیز در ادامه اظهار کرد: به مرکز استان باید ویژه تر نگاه کرد و باید تلاش کنیم با انگیزه بهتر شرایط جدیدتري را

 
به لحاظ کیفی و کمی براي مرکز استان فراهم کنیم. 

وي افزود: اگرچه اکنون شرایط کرونایی انجام برخی از فعالیت ها را محدود کرده است اما امیدواریم با رفع این مشکل فضا براي انجام

 
خدمات رسانی منسجم تر فراهم شود. 

نماینده مردم ساري و میاندرود در مجلس شوراي اسلامی گفت: با توجه به اینکه ساري مرکز استان مازندران است، باید به شرایط و

 
اعتبارات این شهرستان توجه ویژه اي صورت گیرد. 

بابایی ادامه داد: با توجه به فصل بودجه، نمایندگان مردم این استان در مجلس شوراي اسلامی سعی دارند در حد توان انتظارات
بودجه اي این استان به خصوص شهرستان ساري را رفع کنند.



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/11/11

 
مدیر کل شیلات مازندران: 

 
افتتاح 4 پروژه شیلاتی 

 
با اعتبار183 میلیارد 

 
در ایام االله دهه فجر 

 
مدیر کل شیلات مازندران از افتتاح 4 پروژه شیلاتی با اعتبار 183 میلیارد در ایام االله دهه فجر خبر داد. 

حسن اسحاقی اظهارداشت: به مناسبت دهه فجر 4 پروژه شیلاتی با 183 میلیارد ریال اعتبار و اشتغال زایی براي 30 نفر و میزان

 
افتتاح می شود. 

وي با اشاره به افتتاح پروژه پرورش ماهی سردآبی قائم شهر با اعتبار 16میلیارد ریال گفت: میزان تولید این پروژه 40 تن بوده که

 
براي 3 نفر اشتغال زایی صورت گرفته است. 

 
مدیرکل شیلات مازندران ادامه داد: پروژه تکثیر و پرورش زالو با اعتبار 20 میلیارد ریال در شهرستان نوشهر افتتاح می شود. 

وي با بیان اینکه پروژه پرورش ماهیان خاویاري شهرستان فریدونکنار با اعتبار 27 میلیارد ریال و تولید 7 تن گوشت و 150 کیلوگرم
خاویار از جمله پروژه هاي افتتاحی در دهه فجر امسال محسوب می شود، افزود: با افتتاح این پروژه براي 3 نفر اشتغالزایی ایجاد می

 
شود. 

اسحاقی در پایان تصریح کرد: افتتاح کارخانه تولید خوراك آبزیان مها با اعتبار 80 میلیارد ریال و تولید 14000 تن خوراك آبزیان و
اشتغال زایی 15 نفر از پروژه هاي مهم در این ایام مبارك می باشد.



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/11/11

 
«خبرشمال» از رشد 50 درصدي پست هاي مدیریتی 

 
براي زنان در استان مازندران گزارش می دهد؛ 

 
سقف هاي نامریی را بشکن 

 
سرویس فرهنگی / 

اشاره: مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري مازندران در یک نشست خبري ارتقاي مدیریتی زنان را از اولویت هاي همیشگی دولت
تدبیر و امید دانست و از رشد 50 درصدي انتصاب بانوان در پست هاي مدیریتی مازندران طی هفت سال گذشته خبر داد. تاریخ
جهان و همچنین سرزمین ما بیانگر نقش غیرقابل انکار زنان در تحولات و رشد جامعه است. امروز هم که توسعه پایدار به عنوان هدف
در جامعه ما مطرح می شود، نقش زنان در این فرآیند را باید به دقت بررسی و برنامه ریزي کرد. برگزاري جلسات، سمینارها و کنگره
هاي متعدد در خصوص جایگاه زنان و نقش آنان در توسعه می تواند آغازي باشد براي منظور کردن نقش و عملکردي که زنان همیشه

 
داشته اند و اما همیشه دیده نشده اند. 

برگزاري چنین برنامه هایی درباره نقش زنان در جامعه، نشان از موضوع نه چندان خوشایند دیگري دارد؛ تاکنون یا حداقل در سده
هاي اخیر نقش زنان به عنوان نیمی از جمعیت جهان در حال توسعه، نادیده گرفته شده که این امر، نشان از وجود تبعیض و نابرابري
جنسیتی در زمینه هاي گوناگون سیاسی، اقتصادي و اجتماعی دارد. جامعه انسانی هم به موازات زنان، از عدم حضور واقعی آنان در
عرصه هاي مدیریت، برنامه ریزي و حتی تولید و ساخت، ضربه هاي جبران ناپذیري دیده و در دو دهه اخیر، جوامع سراسر جهان به

 
ترتیب توسعه یافتگی درصدد جبران این چرخه باطل برآمدند. 

براي رسیدن به تعادل، برابري، رفع تبعیض و در نتیجه توسعه بهتر و کامل جامعه، باید زنان بتوانند در فرآیند تصمیم گیري در
سطوح مختلف جامعه شرکت کنند و خود را بیش از یک مهره براي پیش برد قوانین و برنامه هاي مردانه ببینند. در بسیاري کشورها
این تلاش ها، نتیجه داده و موفقیت هاي چشمگیري را براي کلیت جامعه در پی داشته؛ کشورهایی چون نروژ، دانمارك و فنلاند که
بیش از 40 درصد مناصب تصمیم گیري را در اختیار زنان قرار داده اند و نتایجش را در المان هاي اقتصاد، فرهنگ و سلامت این

 
کشورها می بینیم. 

در بسیاري از کشورهاي جهان سوم اما پتانسیل مدیریت و نقش پذیري زنان چندان پذیرفته نیست و تعداد محدودي از زنان در پست
هاي مدیریتی و مهم تصمیم گیري کشور قرار دارند. در ایران علی رغم آن که قانون اساسی کشور راه تصدي اکثر مناصب تصمیم

 
گیري را براي زنان باز گذاشته، تنها 8/2 درصد مشاغل مدیریتی در کشور به زنان اختصاص یافته بود. 

 
چه ضرورتی به مدیریت زنان و نقش پذیرفتن آنان در بخش هاي گوناگون جامعه وجود دارد؟ 

امروز توانمندسازي زنان و مشارکت کامل آنان بر پایه برابري در همه زمینه ها از جمله در فرآیند تصمیم گیري و مدیریت جامعه،
یکی از پیش نیازهاي توسعه پایدار است و کشور ما سخت به چنین توسعه اي، نیازمند. در سرزمینی که هنوز تعادل مطلوب و قابل



قبول و مشارکت عادلانه زن و مرد در فعالیت هاي اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی فراهم نشده، فرصت منصفانه بروز خلاقیت و استعداد
انسان ها ایجاد نمی شود و فرآیند توسعه، آن گونه که انتظار داشته اند، پیش نخواهد رفت. تداوم و شتاب توسعه هنگامی رخ خواهد

 
داد که زن و مرد دوشادوش یکدیگر مسوولیت توسعه را برعهده بگیرند. 

از سوي دیگر کسب مشاغل مدیریتی توسط زنان علاوه بر آن که زنان را در مقابله با تبعیضاتی چون معیارهاي استخدامی نابرابر،
دستمزدهاي نابرابر، فرصت هاي آموزشی حرفه اي نابرابر، دسترسی نابرابر به منابع تولیدي و امکانات نابرابر در ارتقاي شغلی تواناتر
می کند، سبب بالا رفتن اعتماد به نفس، کسب یک هویت مستقل و بهبود وضعیت و رشد اجتماعی آنان می شود که کل جامعه از

 
این رشد سود خواهند برد. 

رشد دختران و زنان تحصیل کرده دانشگاهی و پیشی گرفتن آنان از مردان جامعه هم در کنار سایر نکات در چند ساله اخیر نمود پیدا

 
کرده است که لزوم بحث مدیریت زنان را بیش از پیش مطرح می سازد. 

چرا علی رغم آن که بستر قانونی این موضوع وجود دارد، به عنوان کشوري در حال توسعه، نیازمند فعال شدن زنان جامعه هستیم و

 
همچنین همه مسوولان نظام بر اهمیت این موضوع اذعان دارند، باز هم در موضوع مدیریت زنان پایین ترین نرخ ها را داشتیم؟ 

پاسخ این پرسش ها را می توان در معدود تحقیقاتی یافت که در این زمینه در کشور صورت گرفته است؛ در تحقیقی که در سال
1381 در مورد علل عدم دستیابی زنان به پست هاي مدیریتی در بین کارکنان و مدیران چند سازمان به انجام رسیده، نشان می دهد
اگرچه مدیران و کارکنان مورد پرسش و کارایی و قابلیت زنان در عرصه هاي مدیریتی و پست هاي بالاي سازمانی واقف هستند، تنها

 
6 درصد از کارکنان مرد و پست مدیریت را براي زنان مناسب می دانند. 

30 درصد کارمندان مرد از این که مافوقشان زن باشد، احساس خوشایندي ندارند. اگرچه همه مدیران مورد پرسش بر این باور بودند
که زنان شایستگی لازم براي تصدي پست هاي بالاي سازمانی را دارند، بیش از 80 درصد آنان مدیریت را کاري مردانه می دانند و

 
بیش از 50 درصد معتقدند که مردان در کارهاي مدیریتی موفق تر از زنان هستند و خلاقیت بیشتري از خود نشان می دهند. 

مسوولیت ها و محدودیت هاي خانوادگی، تجربه کمتر زنان نسبت به مردان در این عرصه، فراهم نبودن شرایط لازم در جامعه همچون
نبود زنان در پست هایی چون وزارت و غیره، برخی ویژگی هاي جنسیتی زنان، عدم تمکین کارکنان از مافوق خانم و اعتماد پایین
زنان نسبت به مردان در این عرصه از نظر جمعیت نمونه به عنوان مهمترین عوامل عدم اشتغال زنان در پست مدیریتی برشمرده شده

 
است. 

اگر چه بسیاري از تصمیم گیران و افراد جامعه به قابلیت و توان زنان جامعه در عرصه مدیریتی آگاه هستند، به دلیل حاکم بودن
«نگرش جنسیتی» در سازمان ها و ادارات مورد مطالعه، حتی در شرایط تخصصی برابر، برتري از آن مردان است. حدود 10 درصد
کارکنان زن مورد مطالعه نیز مدیریت را مردانه تلقی می کنند و حدود 18 درصد بر این باورند که زنان جامعه اعتماد و ریشه لازم

 
جهت تصدي پست هاي بالاي سازمان را ندارند. 

ریشه وضعیت موجود، کلیشه ها و تصورات جنسیتی حاکم در کجاست و چه عواملی سبب شده که جامعه نتواند از این پتانسیل بالقوه

 
جهت توسعه بیشتر استفاده کند؟ 

بسیاري اندیشمندان اجتماعی، عوامل جامعه پذیري در هر جامعه را سه عامل خانواده، مدرسه و رسانه می دانند. با نگاهی گذرا در می
یابیم که این سه کارگزار عمده باعث تولید و باز تولید این گونه از نگاه ها در جامعه شده و می شوند، چنان که بسیاري از افراد

 
وضعیت موجود در جامعه را امري طبیعی و عادي تصور می کنند. 

در برخی از خانواده هاي پدرسالار ایرانی، نقش ها و رفتارها بر اساس معیارها و ارزش هاي مردانه پایه گذاري و الگوسازي شده است و

 
این الگوسازي ها قادر به تشخیص و ارج نهادن به نقش اثربخش زنان در سازمان و جامعه نیست. 

این نوع خانواده ها زن را موجودي اندرونی، وابسته و مرد را موجودي بیرونی و مستقل بار می آورند. این فرهنگ تنها وظیفه و نقش
زن را فرزندآوري، نگهداري کودکان، نظافت و پخت و پز ترسیم می نماید و فعالیت هاي زنان را تحت الشعاع وظایف خانوادگی قرار

 
می دهد و در فعالیتهاي سیاسی-اجتماعی نیز نقش زنان به میزان چشمگیري 



 
کاهش می یابد. 

آیا ویژگی هاي رفتاري منتسب و مثبت مردان به مراتب بیشتر از زنان، ویژگیهاي اجتماعی تر و مبتنی بر هوش و ابتکار بیشتر

 
مختص مردان و ویژگی هاي زنان بیشتر فردي و غیر پویا تصور می شوند؟ 

گاهی برخی الگوهاي جنسیتی حاکم بر کتب درسی و برنامه هاي آموزشی برداشت هاي سنتی را در اذهان تقویت می کند. این امر
می تواند سببی شود تا دانش آموزان دختر که زنان آینده جامعه هستند، نیروي خود را دست کم بگیرند، شخصیت هایی فاقد
خلاقیت و اعتماد به نفس شوند و به سوي پذیرش کارهاي کم مهارت با وجهه اجتماعی پایین گرایش پیدا کنند. این عدم اعتماد به
نفس در بعضی از زنان وجود دارد، به نحوي که حدود 18 درصد کارهاي مدیریتی را مختص مردان و مردان را در این زمینه موفق تر

 
از زنان می دانند. 

این طرز تفکر و نگرش که ازبرخی از خانواده ها شروع می شود، سبب شده نه تنها مردان نگاه سنتی به زنان داشته باشند بلکه اکثر

 
زنان نیز داراي همان نگرش باشند و بسیاري از آنان قابلیت هاي خود را مناسب ایفاي نقش هاي اجرایی سطح بالا ندانند. 

راهکارهایی را جهت حل این مسایل و فراهم آوردن شرایط مناسب جهت فعال شدن نیمی دیگر از جامعه که پر از پتانسیل و فرصت

 
رشد کلیت جامعه است، نام می بریم؛ 

ایجاد فرصت هاي لازم براي تاسیس انجمن ها، موسسات، سازمان ها و به طور کلی مراکز تجمع زنانه براي آگاهی از کم و کیف
پتانسیل هاي موجود، برگزاري دوره هاي آموزشی براي زنان و آشنایی با حقوق خود، فراهم کردن زمینه هاي خودباوري در زنان و
آگاه کردن آنها از قابلیت ها و توانایی هاي فردي شان، برگزاري سمینارها و تشکیل کارگاه هاي آموزشی براي آشنا شدن مدیران،
سیاستگذاران و تصمیم گیران با مقوله جنسیتی و فواید حضور مؤثرتر زنان در رده هاي بالاي تصمیم گیري، تشویق و ترغیب مدیرانی
که از زنان در سطوح بالاي سازمانی استفاده می کنند و امکان به ثبوت رسانیدن لیاقت آنان را با دادن فرصت هاي لازم فراهم می
آورند، معرفی زنان برتر و مقایسه عملکرد آنان با مردان هم پایه آنان، تلاش در جهت تنظیم کتب درسی متناسب با مسایل روز و
تأکید بر مفاهیمی چون خانواده مشارکتی، عمل مسوولان نظام از رییس جمهور تا نمایندگان مجلس به شعارهاي انتخاباتی شان در

 
مورد زنان، انجام پژوهش هاي علمی در باب مسایل زنان به ویژه در مباحث اشتغال، مدیریت و نقش آنان در توسعه کشور. 

«سمیه قاسمی طوسی» در نشست خبري با فعالان رسانه افزود: ارتقاي مدیریتی زنان از مسایلی است که در دولت یازدهم و دوازدهم

 
به آن تاکید شده و در این زمینه مازندران شاهد اتفاقات مثبتی براي انتصاب بانوان در پست هاي مدیریتی لایه هاي 

 
مختلف بود. 

وي با اشاره به این که حدود 20 درصد انتصاب بانوان در پست هاي مدیریتی استان مازندران در دولت دوازدهم انجام شد، افزود:

 
اعتماد دولت و مدیران آن در استان ها به زنان براي مسئولیت هاي اجرایی و مدیریتی تاکنون بی سابقه بود. 

قاسمی گفت: با وجود اینکه ما مسوول عزل و نصب در حوزه زنان نیستیم و فقط می توانیم با مطالبه گري، نیروهاي شایسته را معرفی

 
کنیم، خوشبختانه همواره مدیران ارشد استان از معرفی بانوان شایسته در امر مدیریت استقبال کرده اند. 

مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري مازندران همچنین به نقص قوانین در حوزه زنان، خانواده و کودك اشاره کرد و گفت: تصویب
قانون حمایت از کودکان و پیشنهاد این قانون از سوي دولت گامی موثر در حمایت از این قشر آسیب پذیر و جلوگیري از آسیب هاي

 
اجتماعی است. 

وي به برنامه راه اندازي کلینیک تخصصی حقوق کودك در مازندران اشاره کرد و افزود: هدف از ایجاد چنین مرکزي پیگیري حقوق

 
کودکان آسیب دیده و آسیب پذیر و همچنین چتر حمایتی براي آنها است. 

قاسمی با اشاره به برگزاري مدرسه زمستانه حقوق کودك در مازندران، ادامه داد: امیدوار هستیم با همکاري فعالان حوزه حقوق

 
کودك، کلینیک تخصصی حقوق کودك را راه اندازي کنیم. 

مدیرکل امور بانوان و خانواده گفت: علاوه بر این تاکنون براي دستگاه هاي اجرایی، جلسه توجیهی برگزار کردیم تا در جریان قانون

 
حمایت از کودك قرار گیرند و معاون اجتماعی دادگستري مازندران را نیز در این زمینه پاي کار آوردیم. 

وي تصریح کرد: همچنین براي بخشداران و دهیاران روستاهاي پرجمعیت، دوره آموزشی مجازي درباره اطلاع رسانی در مشاهده با



 
کودك آزاري برگزار کردیم. 

قاسمی با بیان این که قبل از تصویب قانون حمایت از کودك هم برنامه هاي خوبی براي پیگیري وضعیت کودکان بدون هویت و
بازمانده از تحصیل داشتیم، خاطرنشان کرد: در این زمینه مسوولیت قانونی بر دوش بهزیستی مازندران است که باید به تکلیف خود

 
عمل کند. 

مدیرکل امور بانوان و خانواده اظهار کرد: به دلیل نبودن نشاط و بروز افسردگی در بین برخی خانواده ها، این پیشنهاد را به استاندار

 
اعلام کردیم تا شهرداران، یکی از پارك هاي سطح شهر را براي حضور بانوان مناسب سازي کنند. 

چه علم و چه فلسفه و چه مذاهب بر این نکته واقف اند که پیچیدگی هاي ذهن در مردان و زنان خاصیت مکمل دارد و وجود هریک
از این دو جنس بدون دیگري بی معنا می شود. مدیریت نهادها و سازمان هاي جامعه توسط مردان به مثابه زیستن افکار مردانه به
تنهایی، بی معنا می شود و بی نقص نمی تواند که باشد. زنان با نگاه و ادراك چندبعدي می توانند نجاتی باشند بر این آشفته  بازار که

دیگر هر روزش نیاز به مدیریت بحرانی دارد.



مددجویان کرجی داراي شغل پایدار می شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/11/11

کرج - ایرنا - رییس کمیته امداد منطقه یک کرج اعلام کرد که در قالب تفاهم نامه اي ، براي مددجویان تحت پوشش این
نهاد با کمک شهرداري کرج و مرکز نیکوکاري فرشتگان اشتغال پایدار ایجاد می شود.

کرج - ایرنا - رییس کمیته امداد منطقه یک کرج اعلام
کرد که در قالب تفاهم نامه اي ، براي مددجویان تحت
پوشش این نهاد با کمک شهرداري کرج و مرکز نیکوکاري

 
فرشتگان اشتغال پایدار ایجاد می شود. 

عبداالله طاهري روز شنبه درگفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: این تفاهم نامه در زمینه ارتقاي کسب و کار
هاي نوین ، سطح پویایی و فضاي نوآورانه در حوزه کار
آفرینی و کار آفرینی اجتماعی ، توانمند سازي مددجویان

 
طرح صورت گرفته است. 

وي اضافه کرد: تقویت و توسعه بازار مجریان طرح هاي اشتغال کمیته امداد با اولویت طرح هاي کارگاهی با نگاه صادرات محصولات ،
برند سازي و استفاده از روش هاي نوین الکترونیکی ، فضاي دیجیتال و همچنین ارائه آموزش به اقشار ضعیف شهرستان از جمله

 
کسبه و مشاغل ناپایدار با معرفی سازمان ساماندهی مشاغل شهري از جمله مفاد این تفاهم نامه است. 

طاهري گفت : سازمان ساماندهی شهري و کشاورزي شهرداري کرج نیز متعهد شده که در ایجاد فضاهاي مناسب در مسیر توانمند
سازي مددجویان ، اقشار آسیب پذیر ، مشارکت در تامین هزینه هاي جاري ، کار گاه هاي آموزشی و رویدادهاي ترویجی مرکز و

 
شناسایی دست فروشان براي معرفی به مرکز کار آفرینی اجتماعی اقدامات لازم را انجام دهد. 

وي خاطرنشان کرد که امسال چهارهزارو 300 مورد اشتغال دراستان البرز مورد تعهد کمیته امداد امام خمینی (ره) البرز بوده که 97

 
درصد آن محقق شده است. 

وي گفت: که امسال همچنین 2هزارو 500 مددجو و نیازمند تسهیلات اعطایی اشتغال و خودکفایی و یک هزارو 800 مورد از خدمات

 
کاریابی بهره مند شده اند. 

 
اکنون حدود 35 هزار مددجو تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی (ره) که تلاش ها بر خود اشتغالی آنان متمرکز شده است. 

 
برچسب ها 

- البرز 



 
- شهرداري کرج 

 
- مددجوي کمیته امداد 

 
- جهش تولید 

 
- اشتغال زایی 

- کارآفرینی



کسب و کارها پایدار نخواهند ماند...

منبع: قلمناشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/11/11

ایسنا/بوشهر یک مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار می گوید کسب و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و
زیربناهاي کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و باورهاي آنها سرچشمه می گیرند لذا افراد و

سازمان  ها بایستی به دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و ...

 کسب و کارها پایدار نخواهند ماند... ایسنا/بوشهر یک
مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار می گوید کسب و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و زیربناهاي کلیدي براي
موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و باورهاي آنها سرچشمه می گیرند لذا افراد و سازمان  ها بایستی به دنبال "طرحی

 
نو در انداختن" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و کسب و کار و محیط پیرامون خود باشند. 

رضا سیاوشی، سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر در هفتمین کارگاه نوآوري و کارآفرینی "از ایده تا
پدیده" با اشاره به اهمیت مباحث مدیریت کسب و کار به عنوان یک پیشران جدا نشدنی در توسعه کسب و کارها عنوان کرد:
کارآفرینی فردي (اقتصادي)، کارآفرینی شرکتی و سازمانی، کارآفرینی اجتماعی، کارآفرینی پایدار، کارآفرینی ملی و حاکمیتی،

 
کارآفرینی در کلاس جهانی و... از رویکردهاي مختلف کارآفرینی هستند. 

وي تصریح کرد: کارآفرینی (Entrepreneurship) لزوماً تاسیس یک بنگاه اقتصادي نیست بلکه رویکردي است که بایستی در
جامعه نهادینه گردد و در واقع همان "تخریب خلاق شومپیتر" هست که در جهت مثبت و رو به جلو، افراد و سازمان  ها و بایستی به
دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و کسب و کار و محیط پیرامون خود باشند. یک بانوي خانه  دار و
یا یک کارمند و یا مدیران و... می  تواند از این رویکرد بهره جوید و همواره در تلاش باشد براي بهتر شدن و بهتر اقدام کردن و حل
بهتر و موثرتر مسائل پیرامون خود. که البته این رویکرد اگر مورد حمایت قرار بگیرد منافع پر شماري اعم از مادي و معنوي براي فرد

 
با رویکرد کارآفرین و محیط پیرامونی وي به ارمغان خواهد آورد. 

این مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار عنوان کرد: استارتاپ یک قول و قرار عاشقانه و تا حدودي رویایی و البته جسورانه براي شروع

 
جمعی براي حل یک مسئله است. 



سیاوشی با بیان اهمیت ترویج مفاهیم توسعه کسب و کار و بیان روندهاي جدید براي توسعه کسب و کارها و کارآفرینی افزود: کسب
و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و زیربناهاي کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و
باورهاي آن ها سرچشمه می  گیرند و رفتارهاي آن ها را تحت تأثیر قرار می  دهند. بنابراین جهت توسعه رویکرد کارآفرینی در جامعه
بایستی همگان دست به دست هم دهند که زیربناهاي کلیدي توسعه کارآفرینی در جامعه مهیا گردد و بسترهاي لازم براي شکل-
گیري این رویکرد در بین آحاد جامعه رخ دهد وگرنه عجله در این مهم هیچ دستآورد و نتایجی نخواهد داشت و کسی یک  شبه راه
صد ساله را نمی  پیماید و عجولانه کارآفرین نمی  شود و پایدار هم نخواهد ماند. همه و همه از خود فرد تا خانواده تا اساتید و معلمان

 
و مدیران کسب و کارها و حاکمیت و... در توسعه این روحیه و رویکرد نقش  آفرین هستند. 

وي با طرح این سوال که تفکر خلاقانه چکونه است، افزود: از خودتان سوال بپرسید، ارتباط برقرار کنید، تبادل کنید، ریسک کنید،

 
تصور کنید، فکر کنید، جستجو کنید و متنوع رفتار کنید. 

 
 

سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر با ارائه تعریفی جامع از "کارآفرینی" و "کارآفرین" مبتنی بر تجارب
و مطالعات خود بیان کرد: فرد یا اجتماعی از افراد یا سازمان هایی که نسبت به خود و محیط پیرامون خود حساس بوده و احساس
مسئولیت نموده و به طور مستمر و فرایندي، مسائل خود و محیطی پیرامون خود را دنبال و شناسایی و اولویت بندي کرده و نسبت به
حل خلاقانه و نوآورانه آن ها اقدام می کند را کارآفرین و رویکرد موجود را کارآفرینی دانسته و فرد یا سازمان با این رویکرد، سیاهی
ها و مسائل پیرامونی را به چشم فرصت می بیند و امیدوارانه از مسائل خود و دیگران مشکل گشایی می کند و بر سرنوشت خویش

 
تاثیرگذار بوده و منفعت هاي بسیاري از جمله بقا و پایداري و ثروت و خشنودي و وفاداري ذینفعان را کسب می نماید.    

این مدرس دانشگاه تاکید کرد: مفهوم کارآفرینی یک مفهوم سطح بالا و روبنایی است که بایستی شکافته شود و زیربناهاي کلیدي
General) توسعه و تحقق آن شناسایی گردند. زیربناهاي کلیدي تحقق مفهوم کارآفرینی در واقع همان شایستگی  هاي عمومی
Competencies) زندگی و کسب و کار هستند که در همه سطوح می  توانند پرورش یابند و عبارتند از: 1- تفکر انتقادي، 2- تفکر

 
خلاق، 3- تیم  سازي و کار تیمی، 4- مسئله  یابی، 5- ایده  پردازي، 6- حل خلاقانه مسئله. 

سیاوشی خاطرنشان کرد: متاسفانه در فرایند توسعه کارآفرینی یا حتی در مراکز آموزشی و پژوهشی کمتر به این موارد توجه می-
گردد و بیشتر بر شایستگی  هاي فنی و اختصاصی توسعه کارآفرینی تاکید صورت می  پذیرد. شایستگی  هاي اختصاصی در کنار
شایستگی هاي عمومی می  توانند ختم به موفقیت و پایداري گردند و از طرفی شایستگی  هاي عمومی در درجه نخست از افراد، انسان-
هاي کامل  تر و بالغ  تري می  سازد و دنیا و میدان مبارزه کسب و کار با وجود انسان  هاي شایسته قطعا به جایی بهتر و خوشایندتر

 
براي زیستن تبدیل می  گردد.    



وي در ادامه فرایند کارآفرینی را شامل 1- تجزیه و تحلیل محیطی، 2- مسئله  یابی، ایده  یابی، 3- تثبیت ایده و توسعه آن مبتنی بر
اعتبارسنجی  ها و تست  هاي مقدماتی بازار، 4- تکمیل بوم کسب و کار، 5- توسعه تیم کاري، 6- ساخت نمونه اولیه یا کمینه
پذیرفتنی (MVP) و تست  هاي بازار، 7- تأمین مالی، 8- ساخت محصول نهایی مبتنی بر بازخوردها از بازار و روندها، 9- تحقیق و

 
توسعه (R & D) و تکرار چرخه و گام  هاي قبل دانست. 

 
 

به گفته این مشاور کسب و کار، پایداري یعنی امروز به گونه اقدام گردد که تا آینده نامحدود سیستم پابرجا بماند و عملکرد امروزش
تهدیدي براي حیات و آینده  خود و دیگر سیستم  ها نباشد و کسب و کارها و افراد بایستی همواره مفهوم پایداري
(Sustainability) را سرلوحه زندگی و کسب و کار خود قرار بدهند. رویکرد پایداري؛ شامل توجه همزمان به شاخص  ها و اهداف
اقتصادي، زیست  محیطی و اجتماعی است و افراد و کسب و کارها بایستی همزمان بر این سه جنبه متمرکز باشند تا بتوانند تا آینده
نامحدود در میدان رقابت پابرجا بمانند و در یک کلام همه سیستم  ها بایستی در جهت تحقق اهداف توسعه پایدار حرکت نمایند و

 
تلاش کنند دنیا را جاي بهتري براي زیستن تبدیل نمایند. 

در پایان این رویداد، دکتر رضا سیاوشی به جمع بندي مباحث زیربنایی مبتنی بر شایستگی  هاي عمومی براي حرکت از ایده تا پدیده
در فرایند کارآفرینی پایدار و پاسخ به پرسش  ها پرداخت و با تشکر از شرکت کنندگان در وبینار، فعالیت  ها و اهداف مرکز نوآوري و

 
شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر را معرفی کرد.   

به گزارش ایسنا، هفتمین کارگاه نوآوري و کارآفرینی "از ایده تا پدیده" با حضور دکتر «رضا سیاوشی»، سرپرست مرکز نوآوري و
شتابدهی جهاد دانشگاهی بوشهر، مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار و به همّت سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال دانش

 
آموختگان جهاد دانشگاهی استان بوشهر و اداره کل ورزش و جوانان استان بوشهر برگزار شد. 

انتهاي پیام



ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار

منبع: قلمناشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/11/11

بر اساس گزارشها، دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی
تشکیل می دهند. نوشته ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار اولین بار در قلمنا | وبگاه خبري قلم |

qalamna.ir | Qalam News Agency. پدیدار شد.

 ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار بر اساس

 
گزارشها، دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل می دهند. 

به گزارش ایسنا، امروز در کشور با چالش اقتصادي و بیکاري جوانان تحصیلکرده روبه رو هستیم و  بیسیاري از فارغ التحصیلان به
دلیل فقدان مهارت و عدم بهره مندي از آموزشهاي مهارتی در دوران تحصیل یا ارتباط ضعیف دانشگاه و صنعت در یک رشته نامرتبط

 
مشغول به کار شده و یا از معضل بیکاري رنج می برند. 

زمانی که فارغ التحصیلان وارد بازار کار می شوند شاید اطلاع کمی از مسایل مربوط به محیط کار داشته باشند در حالی که اگر به
موضوع مهارت به شکل هدفمند بپردازیم و بازنگري در نظام آموزش و تحول در حوزه صنعت، مهارت و تقاضاي بازار به وجود آید

 
زمینه تربیت نیروهاي خلاق و ماهر براي جامعه به وجود می آید. 

به گفته کارشناسان، افرادي که از تحصیل فارغ می شوند باید مهارت هاي کار را بیاموزند و از این طریق به سمت توانمندي اقتصادي

 
و اشتغال گام بردارند. 

مطابق گزارش هاي مرکز آمار در پاییز امسال سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران 40.2 درصد بوده است.

 
این سهم در بین زنان نسبت به مردان و نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی افزایش یافته است. 

علاء الدین ازوجی ـ مدیرکل دفتر سیاست گذاري و اشتغال وزارت کار می گوید: در حال حاضر دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در
کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل می دهند. 



 
به گفته وي سالانه بین 600 هزار تا 700 هزار نفر نیروي جدید کار به بازار وارد می شوند. 

 
 

آنطور که ازوجی گفته سیاست گذاري اشتغال وزارت کار بر اساس تبصره 18 بودجه، حفظ اشتغال، توسعه کسب و کار و برنامه هاي

 
بهبود وزارت کار است و بر اساس این تبصره از سال 1396 تا 1399  سالانه 450 هزار شغل ایجاد شده است. 

از نگاه بسیاري از کارشناسان پیوند فعالیت هاي آموزشی و پژوهشی با بخش صنعت براي تربیت و پرورش نیروهاي ماهر و خلاق و
آشنا با فرهنگ کار از دیرباز مورد توجه بوده است؛ ارتباط دانشگاهیان و صنایع به این دلیل از اهمیت بالایی برخوردار است که می

 
تواند در نرخ اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی اثرگذار باشد و آن را تا حد زیادي کاهش دهد. 

در حال حاضر دلیل اصلی بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نه به دلیل فقدان شغل، بلکه در بسیاري زمینه ها نبود مهارت لازم بوده

 
است. 

 بیشتر تحصیل کردگان به دلیل عدم گذراندن دوره هاي مهارتی و عملی، توان ورود به بازار کار را ندارند و این ضعف به عدم اتصال
بنگاه هاي اقتصادي و مراکز دانشگاهی با یکدیگر بر می گردد در صورتی که اگر دانشجویان در کنار تحصیلات دانشگاهی، از

 
آموزشهاي مهارتی بهره مند شوند، روحیه کارآفرینی در آنها ایجاد می شود. 

به گزارش ایسنا، کارشناسان بر این باورند که دانشگاه و صنعت مکمل یکدیگر درحوزه اشتغال به شمار می روند و پیوند میان صنعت و
دانشگاه موجب اشتغالزایی دانش آموختگان می شود. به طور حتم با تربیت دانشجویان ماهر و کارآفرین و جذب آنها در بنگاهها و

 
صنایع معضل بیکاري و اشتغال در کشور زودتر برطرف خواهد شد. 

انتهاي پیام



حضور مدیر صندوق کارآفرینی امید استان در ستاد سامد

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/11/11

در راستاي پاسخگویی مدیران دستگاههاي اجرایی به
درخواست هاي مردمی و اجراي نظام نامه مدیریت
ارتباطات مردمی در بستر سامد و تبیین اهداف دولت و
تحقق مصادیق حقوق شهروندي مبنی بر استمرار تعامل
مردم و دولت و پاسخگویی به درخواست ها و مشکلات هم
استانی هاي عزیز و ایجاد فرصتی یکسان جهت همه اقشار
جامعه براي ارتباط مستقیم تلفنی با مسئولین و مدیران
دستگاههاي اجرایی ، امروز شنبه 11 بهمن ماه و در آستانه
دهه مبارك فجر ، عظیمی فشی مدیر صندوق کارآفرینی
امید با حضور در ساختمان ستاد سامد استانداري ، بصورت
مستقیم پاسخگوي درخواست هاي تلفنی کارآفرینان و

 
شهروندان کرمانشاهی شد . 

عظیمی در این گفتگوي 2 ساعته ضمن ارتباط مستقیم با
مردم به راهنمایی ، مشاوره و پاسخگویی به درخواست هاي
حوزه فعالیت صندوق علی الخصوص اشتغال و کارآفرینی

 
پرداخت . 

سامانه سامد ، جهت ارتباط مستقیم مردم با دولت و
مسئولین دستگاههاي اجرایی راه اندازي گردیده که
متقاضیان می توانند با شماره گیري 111 مشکلات و

درخواست هاي خود را ثبت کنند .



تقدیر معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر کار از مدیر صندوق استان قم

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/11/11

تقدیر معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر کار از مدیر

 
صندوق استان قم 

روابط عمومی صندوق استان قم / دکتر غلامرضا پناه معاون
توسعه مدیریت و منابع وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی با
ارسال تقدیرنامه اي از زحمات غلامرضا ترك مدیر صندوق
کارآفرینی امید استان قم در پیشبرد برنامه و اهداف وزارت

 
مذکور تشکر کرد. 

 
متن این تقدیر نامه به شرح زیر است. 

 
جناب آقاي ترك 

 
مدیر محترم صندوق کارآفرینی امید استان قم 

 
با سلام و احترام 

سرافرازي و آبادانی ایران زمین حاصل کوشش مداوم مردان
و زنان فرهیخته اي است که خدمت به مردم را فرصتی گران بها و پر افتخار می دانند و از آن به خوبی استفاده و موجبات اعتلاي

 
میهن اسلامی را فراهم می نمایند. 

بدینوسیله مراتب تقدیر و تشکر خود را از اهتمام ، تلاش ها و زحمات ارزشمند جنابعالی در پیشبرد برنامه و اهداف وزارت متبوع در
اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان قم ابراز نموده و از درگاه ایند منان توفیقات روز افزون شما را در کلیه شئون زندگی و

 
عرصه هاي اجتماعی مسالت می نمایم. 

 
غلامرضا پناه 

معاون توسعه مدیریت و منابع



پرداخت 2800میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی از سوي صندوق کارآفرینی

امید در کشور

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون ساماندهی و توانمندسازي صندوق کارآفرینی امید
کشور گفت: از محل صندوق توسعه ملی تاکنون نزدیک به
2800 میلیارد تومان تسهیلات در سطح کشور پرداخت

 
کرده ایم. 

اصحابی در نشست با معاون اقتصادي استاندار و مدیرکل صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و بویراحمد در یاسوج افزود: از محل
صندوق توسعه ملی تاکنون نزدیک به 2800 میلیارد تومان تسهیلات در سطح کشور پرداخت کرده ایم که از این محل نزدیک به 63

 
هزار فرصت شغلی ایجاد شده است. 

وي اظهارکرد: 18درصد تسهیلات پرداختی در حوزه بوم گردي و گردشگري بوده که 2100 واحد و مرکز با اعتباري بالغ بر 280

 
میلیارد تومان بوده است. 

معاون ساماندهی و توانمندسازي صندوق کارآفرینی امید کشور با بیان اینکه بخش از اعتبارات این صندوق در بخش کشاورزي، بخشی
نیز در حوزه معادن در مقیاس کوچک تعطیل و نیمه فعال تسهیلاتی داده ایم و همچنین در حوزه تقویت بازارهاي مجازي تسهیلات
پرداخت کرده ایم، خاطرنشان کرد: در حوزه فناوري اطلاعات 12 درصد اعتبارات این صندوق تسهیلات پرداخت کرده ایم که با توجه
به اینکه کارگاه هاي تولیدي و خانگی نیاز به بازار دارند به هیمن خاطر از استارتاپ ها حمایت کرده ایم که تولیدات این کارگاههاي را

 
در ویترین هاي مجازي قرار می دهندف بازار یابی می کنند و محصولات را عرضه می کنند. 

اصحابی تصریح کرد: براي تقویت بازار فروش محصولات کارگاها و واحدهاي تولیدي که از صندوق کارآفرینی امید تسهیلات دریافت

 
کرده اند با همکاري بخش خصوصی دو سایت "کافه کادو" و "آرگون" را راه اندازي کرده ایم. 

وي با بیان اینکه از طرح هاي توسعه اي و با پیشرفت فیزیکی بیش از 70 درصد پیشرفت فیزیکی حمایت می کنیم، ادامه داد: در

 
مناطق کمتر توسعه یافته کشور با بنیاد علوي و بنیاد برکت تفاهم نامه داریم که تهسلات جهت محرومیت زدایی پرداخت می کنیم. 

معاون ساماندهی و توانمندسازي صندوق کارآفرینی امید کشور عنوان کرد: جهت تقویت شرکت هاي نوپا، استارتاپ ها و اپلیکیشن ها
صندوق کارآفرینی تسهیلات از محل تفاهم نامه وزارت اطلاعات تا سقف 500 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می کند. بخشی دیگر
از تسهیلات پرداختی صندوق کار آفرینی امید، به شرکت هاي دانش بنیاد براي رهن مکان و تجهیز مکان تا سقف چهار میلیارد ریال

 
تسهیلات قرض الحسنه پرداخت می کند. 

اصحابی تاکید کرد: امسال با پیگیري هاي صورت گرفته مرحله پنجم اعتبارات صندوق توسعه ملی تخصیص پیدا کرد که می توانیم

 
دامنه فعالیت را بیشتر کنیم. 

 
وي اظهارکرد: صندوق کارآفرینی امید از محل تبصره 18 بانک عامل شده ایم و سال آینده بهار صندوق کار آفرینی امید خواهد بود. 

معاون ساماندهی و توانمندسازي صندوق کارآفرینی امید کشور از زحمات صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و بویراحمد در
جذب حداکثري اعتبارات تخصیص یافته صندوق توسعه ملی که توانست با پرداخت1150 فقره تسهیلات، 1800 فرصت شغلی پایدار

 
روستایی ایجاد کند، تقدیر کرد. 



همچنین صمیمی دوست، معاون اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد نیز در این نشست گفت: از حمایت هاي صندوق کارآفرینی

 
امید کشور از طرح هاي اشتغالزایی استان کهگیلویه و بویراحمد تقدیر و تشکر می کنم. 

وي افزود: تعداد زیادي از طرح هاي اشتغالزا در سطح استان کهگیلویه و بویراحمد که امکان کمک از منابع بانکی براي آنها فراهم نبود

 
این صندوق به صورت ویژه حمایت کرد. 

صمیمی دوست اظهارکرد: در زمینه اشتغال زایی روستایی و عشایري نیز صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و بویراحمد جزو

 
موسسات مالی پیش رو در سطح استان بوده است. 

حسن پور، مدیر صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و بویراحمد نیز در ادامه این نشست گفت: به مناسبت چهل و دومین سال
شکوهمند انقلاب سالامی و دهه فجر 42 طرح اسشغالزا در بخشهاي مختلف ازجمله صندوق خرد محلی، گردشگري، بوم گردي،

 
پرورش شترمرغ، فرآوري محصولات باغی، دستمال کاغذي و قالی شویی افتتاح و به بهره برداري می رسد.. 

گفتنی است که در پایان این نشست از چند طرح در حال اجرا بازدید و در خصوص پرداخت تسهیلات تکمیلی به این طرح هاي
تصمیم گیري شد.



12 بهمن با 12 طرح در منطقه 12شهرداري اصفهان

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/11/11

پیام سپاهان - به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از اصفهان، قدرت االله نوروزي شهردار اصفهان صبح امروز
در برنامه رادیویی «سلام اصفهان» ضمن تبریک فرارسیدن سالروز ...

پیام سپاهان - به گزارش گروه استان هاي باشگاه
خبرنگاران جوان از اصفهان، قدرت االله نوروزي شهردار
اصفهان صبح امروز در برنامه رادیویی «سلام اصفهان»
ضمن تبریک فرارسیدن سالروز بازگشت ورود حضرت امام
خمینی (ره) به میهن اسلامی و ایام االله دهه فجر و ولادت
حضرت زهرا (س)، اظهار کرد: فردا در قالب برنامه «هر
یکشنبه، یک افتتاح» طرحهاي خدماتی ، عمرانی و
فرهنگی منطقه 12 با هزینه اي بالغ بر یک هزار و 330

 
میلیارد ریال افتتاح و کلنگ زنی می شود. 

او تصریح کرد: احداث خیابان آرمان در منطقه 12 یکی از مطالبات ساکنان و معتمدان این منطقه در ملاقات هاي مردمی بود که با

 
هزینه 395 میلیارد ریال احداث شده و بهره برداري می شود. 

شهردار اصفهان با اشاره به احداث پارك سوار عاشق آباد، گفت: این پروژه با اعتباري بالغ بر 408 میلیارد ریال به عنوان یکی از پروژه
هاي اثرگذار منطقه 12 احداث شده و در برنامه «هر یکشنبه، یک افتتاح» بهره برداري می شود؛ پارك سوار یکی از بخش هاي مهم

 
توسعه مبتنی بر حمل و نقل عمومی است. 

او با بیان اینکه فردا عملیات اجرایی احداث خیابان 12 بهمن نیز در منطقه 12 آغاز می شود، ادامه داد: در هفته گذشته از مرکز

 
توانمندسازي بانو امامی این منطقه با حضور «معصومه ابتکار» معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده بهره برداري شد. 

نوروزي با بیان اینکه مرکز توانمندسازي بانو امامی با هدف توانمندسازي و کارآفرینی زنان احداث شده است، اظهار امیدواري کرد: این

 
پروژه ها و اقدامات زمینه تامین رفاه و آرامش بیشتر براي مردم این منطقه را فراهم کند. 

انتهاي پیام/م



11780 برنامه کمیته امداد خراسان جنوبی طی دهه فجر اجرایی می شود

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/11/11

بیرجند- مدیر کل کمیته امداد امام (ره) خراسان جنوبی از اجراي 11 هزار و 780 برنامه کمیته امداد طی ایام دهه فجر در
سطح استان خبر داد.

به گزارش آرانیوز:رضا سلم آبادي صبح شنبه در جمع
خبرنگاران با اشاره به ایام االله دهه فجر بیان کرد: انقلاب
اسلامی زمینه بهره گیري هرچه بیشتر محرومان از امکانات
خدماتی، رفاهی، فرهنگی و دیگر زیربناها را فراهم کرد و

 
نهضت خدمت رسانی به راه انداخت. 

وي با بیان اینکه ستون هاي انقلاب روي دوش خانواده
هاي محروم بود، افزود: کارگروه همیاري و تشکل هاي
مردمی دهه فجر در راستاي تبیین نقش موثر محرومین در

 
جمهوري اسلامی راه اندازي شده است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی با اشاره به برنامه هاي این کارگروه بیان کرد: 11 هزار و 780 خدمت طی ایام

 
دهه فجر ذیل این کارگروه به جامعه هدف اجرایی می شود. 

وي ادامه داد: افتتاح 12 پروژه سند توسعه درح با اعتباري بالغ بر 29 میلیارد تومان و افتتاح 42 طرح اشتغال به نیابت از سه هزار و

 
223 فرصت شغلی از جمله این پروژه ها است. 

 
افتتاح 79 نیروگاه خورشیدي 

سلم آبادي از افتتاح 79 نیروگاه خورشیدي طی ایام االله دهه فجر خبر داد و افزود: این پروژه ها با اعتباري بالغ بر 400 میلیارد ریال

 
به بهره برداري می رسد. 

وي توزیع رایگان 685 عدد وسایل گرمایشی بین 685 خانوار، افتتاح 11 مرکز نیکوکاري در سطح استان و کمک به گازکشی دو هزار

 
و 690 منزل مددجوي شهري و روستایی از دیگر برنامه هاي پیش بینی شده در ایام دهه فجر است. 

سلم آبادي از اعطاي 59 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال و 500 میلیارد ریال تسهیلات متمم مسکن مددجویان خبر داد و گفت: دو

 
هزار و 690 خانوار از اعطاي این تسهیلات بهره مند شده اند. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی اظهار کرد: توزیع 200 سري جهیزیه و تخصیص سه هزار و 55 انشعاب رایگان

 
آب، برق، گاز و عوارض شهرداري از دیگر برنامه ها است. 



وي سرکشی از خانواده هاي ایتام، دیدار با خانواده هاي شهدا، غبارروبی گلزار شهداي گمنام، برگزاري میز خدمت در شهرها و
روستاها، راه اندازي هسته هاي کارآفرینی و برگزاري گفتمان بررسی نقش ولایت فقیه در جمهوري اسلامی را از دیگر برنامه هاي ایام

 
االله دهه فجر دانست. 

 
توزیع 53 تبلت بین دانش آموزان 

سلم آبادي بیان کرد: مراسم از تجلیل مادران زهرایی، برگزاري مسابقات کتابخوانی، برگزاري کارگاه سیره فاطمی، تجلیل از بانوان

 
نمونه فرهنگی و برگزاري نمایشگاه نقش دستاوردهاي انقلاب اسلامی هم از برنامه هاي این ایام است. 

وي اهداي 53 مورد تبلت به دانش آموزان تحت حمایت درمیان و اعطاي 85 فقره تسهیلات براي خرید تبلت به فرزندان محصول
مددجو را از دیگر برنامه هاي دهه فجر دانست و گفت: ایجاد پایگاه جمع آوري کمک، برگزاري مسابقه فرهنگی با موضوع دهه

 
سرنوشت ساز و برگزاري جشن و راهپیمایی 22 بهمن از برنامه هاي این ایام است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی گفت: برگزاري نشست هاي بصیرتی، افتتاح چهار طرح هادي روستایی، افتتاح
11 مسکن مددجویی، افتتاح 11 پروژه اشتغال مددجویی و افتتاح مراکز مثبت زندگی از برنامه هاي پیش بینی شده دهه فجر سال

 
جاري است. 

 
اعطاي 69 میلیارد تومان تسهیلات کارگشایی 

وي ارائه خدمات رایگان در مراکز و کلینیک هاي تحت نظارت، افتتاح مرکز جامع درمان و بازتوانی اعتیاد، افتتاح خانه حمایتی
سالمندان، افتتاح خانه کوچک معلولین ذهنی فردوس و افتتاح مرکز مشاوره و خدمات روان شناختی تخصصی ازدواج از دیگر برنامه

 
هاي این ایام است. 

سلم آبادي بیان کرد: توزیع ماسک و مایع ضدعفونی در نماز جمعه، نصب دستگاه تصفیه آب و ساخت سرویس بهداشتی، پاکسازي و

 
غبار روبی اماکن متبرکه، عیادت از بیماران بستري و حضور در پایگاه هاي انتقال خون از دیگر برنامه هاي این ایام است. 

وي با اشاره به اقدامات انجام شده در سال جاري بیان کرد: از ابتداي سال جاري 69 میلیارد تومان تسهیلات کارگشایی اعطا شده
است.



زیراندازهاي بیت رهبري از کجا آمده اند؟

منبع: ایسناشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/11/11

«در اینجا ما روي زیلو می نشینیم و افتخار هم می کنیم». این جمله را 20 سال قبل رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار
مسئولان و کارگزاران نظام گفتند.

 21 مرداد امسال هم روزنامه جام جم در گزارشی، این
روایت را منتشر کرد: یکی از زیلوبافان قدیمی میبد در سفري که رهبر انقلاب به یزد داشتند و در دیدار با نخبگان این شهر، پرسید:
«چرا از تولید زیلو با اینکه یک فرش ایرانی است، حمایت نمی شود؟» پاسخ رهبر معظم انقلاب به این سوال، یک جواب ساده بود با
هزار پیام: «من که نمی توانم اصرار بکنم ولی من باید یک کار فرهنگی انجام می دادم که دادم. تمام حسینیه و منزل خودم را زیلو

 
کردم. انتظار دارم دیگران هم این کار را بکنند.» 

همچنین نوروز سال 96، مقام معظم رهبري در حالی در قاب تلویزیون براي پیام نوروزي دیده شدند که روي میز کنارشان «ترمه»

 
یزد بود و زیر پایشان «زیلو»ي میبد. ایشان سال 96 را سال «اقتصاد مقاومتی؛ تولید و اشتغال» نامگذاري کردند. 

 
 



اما سرگذشت این زیلوها شنیدنی است. آنچه در ادامه می خوانید، گزارش خبرنگار ایسنا از دل کارگاه هایی است که محصولشان حالا

 
جهانی شده است. 

شال سبزي را که به کمرش بسته سِفت می کند. قامتش خم می شود و نخ را از بین تار و پودها رد می کند. صداي کوبیدن شانه روي
نخ می پیچد و نقش سرو کمی قد می کشد. کودکی اش را به جاي مدرسه، پشت دستگاه زیلوبافی تمام کرده و حالا 62 سال است که

 
دنیایش در رنگ و نخ خلاصه می شود. 

«سیدرضا» سواد خواندن و نوشتن ندارد و هر چقدر که زیلو ببافد پول می گیرد. هر ماه چیزي حدود 2 تا 5/ 2 میلیون تومان دستش
را می گیرد تا شکم هفت سر عائله اش را سیر کند. بعد از همه این سال ها و هشت ساعت کارِ روزانه هنوز بیمه هم ندارد: «چاره اي
نیس. خدا می دونه با این پولی که درمیارم چطور زندگی میکنم». جمله اش را می گوید و باز هم خم و راست می شود. کمرش را هم

 
براي همین بسته تا مبادا درد بگیرد. 

سیدرضا و بافنده هاي دیگر هر کدام در خانه هایشان دستگاه کوچکی دارند اما از وقتی سفارش هاي بزرگ، بیشتر و تعداد بافنده هاي
کاربلد، کمتر شده، «محمدآقا»، «سیدرضا»، «آقا حسین»، «فتح االله خان» و «عباس آقا» همراه پنج بافنده دیگر دور هم جمع شده

 
اند تا کارها روي زمین نماند. 

زیلوهایی که می بافند بزرگ هستند؛ بیشترشان 3 در 12 است و معمولا بافتن هر کدام یک ماهی از وقتشان را می گیرد. حالا 11
سالی می شود که این 10 بافنده جمعشان جمع است. صبح ها خورجین هاي بافته خودشان را ترك موتور پهن می کنند و تا کارگاه
می رانند. کمِ کم 60 سال سن دارند. برخی هم بیشتر. هر روز هشت ساعت خم و راست می شوند تا جانِ دستبافته هاي گیاهی

 
دیارشان را زنده نگهدارند. 

 
 بافنده هاي فعال در تعاونی زیلوبافان، بالاي 60 سال سن دارند 

کارگاه بزرگ است و هر بافنده کنار همان دستگاهی که مشغول است، جکِ موتورش را زمین می زند. بعضی دستگاه ها بادي شده اند
و بافنده با فشار چند دکمه نقشه زیلو را خلق می کند اما بعضی دستگاه ها همچنان سنتی اند و بافنده با عوض کردن اهرم هاي بالاي

 
سرش نقشه را شکل می دهد. 

از پشت تارها چهره و رفتار بافنده را تعقیب می کنم. نخ را از بین تار و پود رد می کند، شانه می کوبد و دست هایش به سمت دو
اهرم چوبی بالاي سرش می رود تا جابه جایشان کند و دوباره نخ را از بین تار و پود عبور دهد. دست ها و بدنش دائم در حال
حرکتند. بی دلیل نیست که می گویند بافنده هاي زیلو ورزشکار هم هستند و همه تناسب اندام دارند. این هنر براي خودش ورزش



 
سختی است. 

 
- چند ساله زیلو می بافین؟ 

همچنان مشغول کار است و اصلا صدایم را نمی شنود. جلوتر می روم و صدایم را از پشت ماسک بلندتر می کنم اما همچنان مشغول
است. دستم را تکان می دهم تا متوجهم شود. دوباره سوالم را تکرار می کنم. گوش و دهانش را با دست نشان می دهد و باز هم

 
کلامی به لب نمی آورد. بافنده پشت سرش صدایم می کند: «خانوم نمی شنوه، بنده خدا کر و لاله». 

چند قدم آنورتر کنار دستگاه یک بافنده دیگر می ایستم. تا متوجهِ من می شود ژست می گیرد و اجازه می دهد از او عکس بگیرم. 60
ساله است. سه سالی می شود که در کارگاهِ تعاونی مشغول به کار شده است. از بچگی می بافته تا زمانی که طالب زیلو کم می شود و
او هم براي خرج نان و زندگی مجبور می شود سراغ بنایی و کارگري برود تا اینکه دوباره به زیلوبافی دعوت می شود. بیمه ندارد و
کمردرد امانش را بریده است. با این حال مجبور است روزي 8 ساعت خم و راست شود: «هر روز هر چی که ببافم همون قد پول می

 
گیرم؛ ساعتی 30 - 40 هزار تومن.» 

صداي شانه زدن هاي بافنده ها در یک سمت دیگر کارگاه گُم می شود و دستگاه ها نخ ها را تاب می دهند. بازمانده هاي پنبه به
کاهگِل دیوار چسبیده اند. نخِ تارِ زیلو باید هفت بار تابیده شود و نخِ پود هم هفت لا باشد. نخ ها را از اصفهان می آورند و صفر تا 100
زیلو ایرانی است. تنها زنی که در کارگاه کار می کند، دستگاه هاي نخ تابی را می پاید. کمی دورتر از سر و صداها یک دستگاه چوبی

 
قدیمی برپاست؛ یادگار یکی از بافنده هاي کهنه کار بوده که حالا حتما استخوان هایش هم پوسیده است. 

 
 ردِ پنبه روي دیوار کاهگلی تعاونی زیلو 

زمانی چرخ اقتصادي میبد با زیلوبافی می چرخیده. گفته می شود حدود 3000 دستگاه زیلوبافی در میبد وجود داشته و روزانه 6000
کیلو زیلو تولید می شده است. رسم بوده هر خانواده اي که صاحب پسري می شده یک نهال توت هم بکارد تا زمانی که فرزندش
بزرگ شد، درخت توت جاي یک دستگاه زیلو را بگیرد و یک بافنده و یک دار دیگر به سرمایه شهر اضافه شود. اما از زمانی که پاي
موکت ها و فرش هاي مصنوعی با طرح و سایزهاي متفاوت به بازار ایران باز می شود، اقبال عمومی به زیلو کم و کمتر می شود و
دیگر کمتر کسی طالب این فرش گیاهی است. تاریخچه زیلو گویاي اوج و فرود این هنر - صنعت است که از دهه 70 رو به فراموشی

 
رفته است. 

«عبدالکریم غنی پور» هم سال هاست که زیلو می بافد و حالا که به 62 سالگی رسیده، مسئول تعاونی زیلوبافی میبد شده است. همه
مردم میبد «غنی پور»ها را می شناسند. یکی دو نفر نیستند و کسب و کارشان زیلوبافی است. هر کسی که وارد میبد شود و بخواهد



 
زیلو و مراحل بافت آن را ببیند به کارگاه تعاونی زیلوبافی می رود؛ از گردشگر گرفته تا مسئول. 

این تعاونی از سال 1351 راه افتاده و زمانی 600 عضو داشته اما حالا فقط 100 نفر در آن فعالند. بیشترشان بازنشسته اند و دولت هم
براي بیمه بافنده ها کاري نکرده است. فقط بیمه روستایی و عشایري مطرح شده که فایده اي ندارد و هیچکس از آن استقبال نمی

 
کند. بافنده ها می گویند تسهیلاتی که بیمه تامین اجتماعی دارد، بیمه عشایري ندارد. 

 
- تا حالا کسی از بافنده ها کرونا گرفته؟ 

 
- چن تا زیلوباف کرونا گرفتن اما الحمدالله خوب شدن. کارگاه هم یه ماهی تعطیل بود تا اینکه دوباره باز شد. 

 
- فروشتون بخاطر کرونا کم شده؟ 

- والا این روزا به خاطر کرونا فروش خیلی خوب نیس و قیمت نخ هم گرون شده. قبلا نخ کیلویی 25 هزار تومن بود و حالا کیلویی
45 هزار تومن شده. ما هم باید زیلوها رو گرون تر از قبل بفروشیم اما چون قدرت خرید مردم کم شده فعلا گرون نکردیم. صادرات
هم نداریم و فقط گردشگرایی که می اومدن میبد زیلوهاي کوچیک می خریدن. چن تا تاجر هم از تهران برامون پشم و نخ می
فرستن تا براشون زیلو ببافیم و خودشون صادر می کنن. پارسال هم 500 میلیون تومن وام گرفتیم که یه کمی بهمون کمک کرد. از
وقتی موکت مُد شد، زیلو از بین رفت. زیلو وقتی با نخ پنبه بافته میشه جنسش خنکه و به درد کشوراي گرمسیري می خوره. با پشم
هم بافته میشه و بیشتر به کارِ کشورایی که آب و هواي سرد دارن، میاد. نخا رو هم که تو کارگاه هاي رنگرزي یزد رنگ می کنن چون

 
میبد کارگاه رنگرزي نداره. زیلو دو رو داره. قابل شستشوئه و تا 50 سال عمر می کنه. به اسم فرش سلامت می شناسنش. 

عبدالکریم و بافنده هاي دیگر تمام زیلوهایی که بافته اند تا بیت رهبري برده اند و خودشان همانجا پهن کرده اند؛ دست بافته هایی
که همه در همین تعاونی قد کشیده اند: «کسی نبود که زیلو ببافه. همه رو خودمون همین جا بافتیم. 4000 متر زیلو با طرح زُلفک
که حالا به طرح رهبري معروفه و هر کی می خواد زیلو سفارش بده میگه طرح رهبري میخوام. خانم، زیلو که خراب نمیشه، یه
زیرانداز ساده س. مث دشت کویره. وقتی از بالا بهش نگاه می کنی ساده س اما وقتی از نزدیک می بینیش می فهمی چقدر پیچیده
س. اصلا به خاطر همین سادگیشه که حضرت آقا طرفدارشه. حتی وقتی امام خمینی هم عراق زندگی می کردن، زیر پاشون زیلو

 
مینداختن. وقتی حضرت آقا به یزد سفر کردن هم درباره زیلو صحبت کردن اما تا حالا کارگاه هاي زیلوبافی میبد رو ندیدن.» 

 زیلوهاي بیت مقام معظم رهبري و حسینیه امام خمینی (ره)
اینجا بافته می شوند 



بافنده اي در گوشه دیگري از کارگاه در حال چله کشی است که در زبان محلی به آن «کاردوانی» می گویند. بین 8 تا 10 کیلومتر راه
می رود تا براي یک زیلوي با کیفیت، 500 تار آماده کند. این کار از زمان قدیم به وسیله دست انجام می شده و چون زحمتش زیاد
است حالا در تلاشند دستگاهی براي این کار تهیه کنند. بافنده براي یک متر زیلو به 320 تار نیاز دارد و اگر زیلویی کیفیت خوبی

 
داشته باشد باید طول تار را به 24 برساند. با هر چله می توان هشت زیلو بافت. 

از زمانی که میبد شهر جهانی زیلو شده، خوشه زیلو هم شکل گرفته تا نقص هاي موجود در این هنر از طراحی گرفته تا رنگ بندي

 
برطرف شود و بازار این هنر - صنعت گسترش پیدا کند. 

 
 بافنده براي چله کشی باید بین 8 تا 10 کیلومتر راه برود 

درآمد بافنده هاي زیلو از این کار ناچیز است و مدیر توسعه بازار خوشه زیلو هم تایید می کند که شکی نیست که یک هنرمند براي
بافت زیلو دستمزد پایینی می گیرد. اما به دلیل نبود تناسب قیمت تمام شده مواد اولیه و قیمت فروش، این موضوع وجود دارد: «تمام
زیلوبافان در تعاونی به طور مشترك سهام دارند و در سود سالانه آن شریک هستند. از طرفی مواد اولیه یک زیلو ابتداي سال 25 تا
30 هزار تومان بوده است و در حال حاضر کیلویی 50 هزار تومان شده است. نمی توان قیمت زیلویی که متري یا کیلویی 100 هزار
تومان بوده بر اساس افزایش قیمت مواد اولیه یک باره به متري 200 هزار تومان افزایش داد زیرا باید در این زمینه با موکت رقابت
کند. دو سال پیش موکت متري 45 هزار تومان بود و امسال به متري 250 هزار تومان رسیده است. در حال حاضر قیمت موکت از
قیمت زیلو که هنر دست است و قدمت بسیاري دارد بیشتر است! ما در حال رفع این مشکلات هستیم. مهم ترین معضل ما شناخته
شده نبودن زیلو است و متاسفانه بازار محتوا براي این کار در نظر نگرفته شده. در کل چهار کتاب درباره زیلو داریم که محتواي دو

 
کتاب، نقش و عکس زیلو است و هشت مقاله قابل استناد در این زمینه داریم که 80 درصد آن کپی است.» 



 در حال حاضر قیمت موکت از قیمت زیلو که هنر دست

 
محسوب می شود، بیشتر است 

این صحبت ها را «محمدعلی یادگاریان» به زبان می آورد و ادامه می دهد: «از خرید نخ تا تابیدن آن براي چله کشی، تولید و فروش
همه و همه در این محل انجام می شود. برخی مواد اولیه را از اینجا تهیه می کنند و زیلو را در کارگاه هاي خانگی می بافند و به جاي
رد و بدل کردن پول، دوباره نخ می گیرند. نخ زیلو کلفت است و کمتر کارخانه اي آن را تولید می کند. به همین دلیل با محدودیت
تامین منابع روبه رو هستیم. در خوشه زیلو نوعی نخ شناسایی کردیم که به صورت مشترك بین کارگاه ها خریداري شد. چون نخ پنبه
کلفت است بیشتر کارخانه ها به آن ضایعات اضافه می کنند. اما ما ضایعات را حذف و نخ صددرصد پنبه تهیه کردیم. زمانی زیلو در
همه خانه ها پیدا می شد و ارزش مادي زیادي نداشت زیرا پنبه در هر خانه به میزان زیادي وجود داشت. در یزد هم پنبه کشت می
شد اما بعد از خشکسالی، کشت هم کاهش پیدا کرد و قیمت پنبه بالا رفت که روي قیمت تمام شده آن هم تاثیر گذاشت. از سال
2018 که میبد به عنوان شهر جهانی زیلو ثبت شده، صندوق کارآفرینی امید هم بودجه اي را به بافنده هاي زیلو اختصاص داده و
هزینه خرید دستگاه زیلوبافی را در قالب وام به بافنده ها پرداخت می کند. بسیاري از این تسهیلات استفاده کرده اند. در حال حاضر
هم بیشترین تمرکز ما روي طراحی زیلوست. زمانی که زنجیره ارزش و تولید زیلو را بررسی کردیم متوجه حلقه مفقوده اي به نام
طراحی شدیم. به همین دلیل خوشه زیلو از سال گذشته دوره طراحی زیلو را راه اندازي کرد و افرادي که در رشته طراحی مشغول به
تحصیل هستند تلاش می کنند که طراحی زیلوها را مدرن کنند. دانشگاه علمی - کاربردي هم دو سال پیش رشته زیلو را شکل داد

 
اما نتوانست آن طور که باید آن را پیش ببرد.» 

درِ کارگاه هاي شخصی هم در شهر میبد بازند؛ کوهی از زیلوهاي رنگارنگ بافته شده و زیلوي نیمه بافته اي که بین زمین و هوا روي
دار معلق مانده و بافنده اي که تنهاست. بیشتر بافنده ها سپیدمو و سن وسال دارند. آقاي «کلانتري» هم 68 ساله است و 20 سالی از
بافندگی دور بوده. خرج زیاد بوده و درآمد زیلوبافی کم؛ به همین دلیل مجبور شده براي آنکه خرج 10 سر عائله را بدهد چند وقتی
نگهبان شود و چند وقت دیگر هم بنایی کند. حالا هم که با داشتن بیمه بازنشسته شده، دوباره پشت دارنشینی را انتخاب کرده چون
«حقوق بازنشستگی کمه واقعا». حالا بچه هایش بزرگ شده اند و چندتایی از آنان در کارخانه هاي اطراف کار می کنند اما
هیچکدامشان زیلوبافی را دوست ندارند: «پول زیلوبافی خیر و برکت داره. یه زمانی با همین کار خرج 10 نفرو می دادم. حتی کمش
هم زیاده. پولش حلاله و با پول بادآورده فرق می کنه. حالا هم هرچند کم اما پول با برکتی درمیاد و معلوم نیس چقدر درمیارم. یه
وقتایی هیچ تومن، یه وقتایی یه تومن، یه وقتایی هم سه تومن. روزي رو خدا میرسونه خانوم. 6 ماه پیش تصادف کردم و پام شکست
و مجبور شدم پلاتین بذارم. یه مدت هم زنم کرونا گرفت و طول کشید تا دوباره به کار برگردم. این کارگاه هم مال من نیس، من فقط

 
بافنده ام.» 



 
 آخرین نسل از بافنده هاي کهنه کار زیلو 

صاحب کارگاهی که آقاي کلانتري آنجا کار می کند یک بافنده کارکشته است و هفتمین نسل خانواده اش است که زیلو می بافد.
آنقدر شاگرد داشته که حسابشان از دستش در رفته است و حتی تجربه آموزش به روشندلان را هم دارد و براي این کار سختی زیادي

 
کشیده است. یک روشندل به 6 ماه زمان نیاز دارد تا زیلوبافی را یاد بگیرد و این مدت زمان براي افراد عادي 90 ساعت است. 

مربی روشندلان هم یکی از همان غنی پورهاي معروف شهر میبد است و از تجربه کار کردن با روشندلان می گوید: «یکی از مادرایی
که واسه آموزش میومد، یه دختر نابینا داشت که 19 سالش بود. دختر چند باري همراه مادرش اومد کارگاه و منم کم کم باهاش
شروع به کار کردم و متوجه شدم استعداد خیلی خوبی داره. بعد از اینکه تجربه موفقی داشتم به بهزیستی پیشنهاد دادم که زیلوبافی
رو به روشندلان هم آموزش بدیم که اونا هم استقبال کردن. اول، کارو با هفت نفر شروع کردیم و وقتی دوره آموزشی با موفقیت تموم
شد، 6 نفر دیگه تو کلاسا ثبت نام کردن. اما در کل 6 نفر بافندگی رو ادامه دادن. نقشه هاي زیلو هم بهشون با خط بریل آموزش دادم
و خدا رو شکر تا حالا هم براي هیچکدومشون هیچ مشکلی پیش نیومده. متقاضی واسه یادگیري زیاده شده و بیشترشون تو
شهرستاناي اطرافن. بالاخره هر چی باشه با این کار یه منبع درآمدي پیدا می کنن و روزي 50 تا 80 هزار تومن درمیارن. میدونین
همین کار چقدر تو روحیه شون تاثیر میذاره؟ یه شاگرد داشتم که افسردگی داشت. بعد از اینکه زیلوبافی رو یاد گرفت حالش خیلی
بهتر شد. جالبه که روشندلا بهتر از افراد بینا می بافن و دقت و حساسیت بیشتري دارن. چند باري هم با معلولاي ذهنی صحبت

 
کردم که ببینم می تونم بهشون آموزش بدم یا نه اما تا الان به نتیجه درستی نرسیدم.» 

محمدعلی غنی پور تا خانه یکی از همین شاگردانش همراهی ام می کند. «علی» 35 ساله است و در تاریکی مطلق بدنیا آمده. از
وقتی زیلوبافی را یاد گرفته دستش در جیب خودش بوده است. زیلویی که تا نیمه بافته روي دار است. دستش را به دستگاه می گیرد
و خودش را پشت تار و پودها می برد. نخ ها را لمس می کند و بو می کشد. نخی که نرم و لطیف است رنگ سفیدي دارد و
تشخیصش راحت تر است. نخ را از بین تارها رد می کند و با دست هایش شانه را پیدا می کند و می کوبد. صداي مربی اش را می

 
شنود: «علی آقا محکم تر». صداي هیاهوي اعضاي خانه در کوبیدن شانه گم می شود. 

علی خسروي نیا سه ماه وقت گذاشته تا زیلوبافی را یاد گرفته و کرونا وقفه هایی هم بین کارش انداخته اما حالا 10 ماهی می شود
که زیلوباف شده و تا حالا 26 زیلو بافته و فروخته است: «اولش فکر می کردم زیلوبافی خیلی سخته و نمی تونم. کارو با استرس شروع
کردم اما وقتی انجامش دادم دیدم زیادم سخت نیست. روزي 8 ساعت می بافم و اگه دستم تند باشه یه زیلوي کوچیکو یه روزه می
بافم. اگه جاي بزرگی داشتم زیلوهاي بزرگ تري می بافتم. دنبالشم که کار بزرگ هم ببافم. الان همه کارم شده زیلوبافی. قبلش بیکار
بودم. با دیپلم انسانی و یه نامه از بهزیستی و فرمانداري از این کارخونه به اون کارخونه دنبال کار می گشتم، آخرشم هیچ کاري پیدا

 
نکردم.» 



 علی خسروي نیا روشندل است و 10 ماهی می شود که

 
زیلوبافی را یاد گرفته است 

 
- دستگاه رو خودت نصب کردي؟ 

- نه. نصب کردن دستگاه (دار زیلوبافی) خیلی ظرافت داره و از یه نابیناي مطلق برنمیاد. به خاطر همینم آقاي غنی پور زحمتشو برام

 
کشید. دستگاه رو هفت ماه پیش حدود دو میلیون و 500 خریدم. 

 
- تا حالا شده موقع بافتن آسیبی ببینی؟ 

 
- نه خدا رو شکر. 

 
- به جز زیلوبافی، هنر دیگه اي هم بلدي؟ 

- انجمن نابینایان استان یزد به بچه ها خدمات میده و کارایی مثل موسیقی، زیلوبافی و ... آموزش میده. بهزیستی هم تسهیلات میده
و بیمه مون کرده. تا حدي ارُگ یاد گرفتم اما ساز ندارم که بخوام مرتب تمرین کنم و بزنم. درسته که معلولا نقص عضو دارن اما می

 
تونن از تواناییاي دیگه شون استفاده کنن. به معلولا توصیه می کنم ناامید نشن.» 

طاقچه خانه علی با تقدیرنامه ها و دیپلم هایی که گرفته، زیباتر شده است و می توان در چشمان مادرش خوشحالی را هم دید که

 
نگاهی به قد و بالاي پسرش می اندازد و احتمالا در دلش قربان صدقه اش می رود. 

کمی دورتر از خانه علی، کاروانسراي عباسی است و یک موزه از زیلوهاي قدیمی و با ارزش استان یزد که زیلوها را استاد



 
«سیدعبدالعظیم پویا» در دهه هفتاد جمع کرده و حالا حدود 60 زیلو در این موزه نگهداري می شود. 

به گفته تارا کشتکار - مسئول موزه - یکی از نادرترین موزه ها در صنایع دستی مربوط به زیلو است. همه زیلوهایی که در موزه
نگهداري می شوند وقف اماکن مذهبی بوده اند و وقفنامه دارند؛ به همین دلیل جابه جایی آنها عذر شرعی داشته است. استاد پویا از
حضرت آیت االله خامنه اي حکم شرعی می گیرد تا در ازاي زیلوهاي تاریخی و انتقال آنها به موزه، زیلوهاي نوبافته اهدا کند و این
روند 10 سال طول می کشد تا زیلوها از مساجد و اماکن تاریخی جمع آوري شوند. این موزه در سال 1380 افتتاح می شود که البته

 
کرونا درهاي این موزه را هم بسته است. 

زیلوهاي موزه از دوره تیموري شروع می شوند و به دوران معاصر می رسند. یکی از خوش بافت ترین زیلوهاي موزه مربوط به سال
1233 و داراي نقوش باستانی است که طرح هاي آن روي سفالینه هاي پیش از تاریخ هم وجود داشته. «سرو»، یکی از این طرح
هاست که درخت مقدس آیین مهر است و بعدها وارد آیین زرتشت و اسلام شده و در ادیان مختلف تطبیق پیدا کرده تا زنده بماند.
روي همه زیلوهاي موزه، سال، ماه و امضاي بافنده بافته شده است. روي یکی از زیلوها با 634 سال قدمت تمام جزئیات بافت، ثبت

 
شده است. 

در این موزه، زیلوها به سختی نگهداري می شوند و ویترین هاي استانداردي براي این کار وجود ندارد. موزه، سیستم سرمایشی و
گرمایشی ندارد و شیوه نمایش آن هم به زیلوها آسیب می زند. مسئول موزه به ایسنا می گوید: «متاسفانه براي استانداردکردن موزه،
بودجه وجود ندارد و علی رغم اینکه بارها براي این کار درخواست داده ایم اما متاسفانه کسی نیست که این موضوع را بررسی کند.
حتی مشکلات را به مدیرکل موزه ها منتقل کردیم که در سال 1396 حدود 60 میلیون بودجه به موزه اختصاص دادند. این مبلغ
براي کفپوش فضا هزینه شد چون کف موزه آجري بود و موجب می شد زیلوها دائم خاك بگیرند. در کل، نامه زیاد نوشتیم و مشکلات

 
را مطرح کردیم و کاري بیشتر از این از ما برنمی آید.» 

در موزه زیلو، ذوق و هنر افرادي جمع شده که با وجود نداشتن سواد در 600 سال پیش، رنگ ها و طرح ها را درست و بجا خرج کرده
و کنار هم چیده اند. ترکیب بندي ها و فرم هایی که در زیلوها جا گرفته اند گفتنی هاي بسیاري دارند که هر کسی قدرت رمزگشایی

 
آنها را ندارد. 

زیلو یکی از میراثی ترین فرش هاي دنیاست که در فضاهاي عمومی پهن می شده؛ فضاهایی که عموما نیایشگاه بوده اند؛ از مسجد
گرفته تا کلیسا، کنیسه و خانقاه. بیشترین قسمت از زیلوها که آسیب دیده مربوط به کفش کن این مکان ها بوده با این حال بعد از
گذشت صدها سال همچنان زنده اند. هنوز زیلوهاي بسیاري در اماکن تاریخی پهن هستند و چون عذر شرعی دارند از تحویل آن به
موزه ممانعت می شود زیرا در وقفنامه هایشان تاکید شده که «این بافته ها از محل مورد نظر بیرون برده نشوند و اگر چنین شود
خلاف کننده به لعنت ابدي گرفتار می شود». به همین دلیل هم گاهی اوقات زیلوها را می سوزانند یا در انبار مساجد نگه می دارند تا

 
خاك بخورد. 

یکی از ویژگی هاي زیلو، گیاهی بودن آن است و همان طور که از طبیعت گرفته می شود به طبیعت هم بازمی گردد. حتی زیلوهاي
وقفی که فکر می کردند به کار نمی آید به عنوان کود در زمین هاي کشاورزي چال می شده است. تقریبا بیشتر زیلوها به رنگ آبی و
سفید بافته می شوند. در زمان قدیم مرسوم بوده که اغلب زیلوهایی که در اماکن مذهبی پهن می شدند به رنگ آبی لاجوردي و
سفید باشند. این رنگ ها حالت روحانی تري داشتند. نخ را با نیل رنگ می کردند که نسبت به مواد رنگ زاي دیگر راحت تر و بادوام
تر بوده همچنین در برابر شست وشو و آفتاب تغییرات کمتري پیدا می کرده است. از طرفی پنبه، لیف نازکی دارد، آب بیشتري جذب
می کند و زود اشباع می شود. در چند سال اخیر سعی شده تنوع رنگی زیلو بیشتر شود. بافنده ها قبلا ترکیب رنگ ها را دلی انتخاب



 
می کردند اما در یک سال گذشته طراحی زیلو هم به این رشته اضافه شده تا نقش ها و ترکیب بندي جدیدي خلق شوند. 

 بعد از ثبت جهانی میبد به عنوان شهر زیلو روي تغییر طراحی و

 
رنگ بندي این دست بافته کار می شود 

یکی از ویژه ترین و تاریخی ترین زیلوهاي موزه مربوط به دوره تیموري است که برخلاف زیلوهاي دیگر با سه رنگ بافته شده است.
در عرضِ زیلو فقط دو رنگ می توان استفاده کرد و تا کنون کسی متوجه نشده که چگونه از سه رنگ آبی، سفید و قرمز در عرض این

 
زیلو استفاده شده است؛ تغییر رنگی که به صورت منظم ایجاد شده است. 

زیلو را می توان حاصل زندگی کشاورزي بشر دانست که مردم آن زمان توانسته اند از الیاف گیاهان زیراندازي ببافند که از اقلیم کویر
و کوچه پس کوچه هاي خاکی اش تبعیت کند. حالا کارکشته هاي این کار که آخرین نسل از زیلوبافان میبد محسوب می شوند
جرات دارند پاي دارهاي بزرگ هم بایستند گرچه بیشترشان با 60 سال سن هنوز هم دغدغه بیمه دارند. اصلا به همین دلیل جوانان
شهر دل به زیلوبافی نمی دهند و ترجیح می دهند در کارخانه هاي کاشی و سرامیک کار کنند. رئیس شهر جهانی میبد هم می گوید:
«بیمه کردن زیلوبافان از عهده من خارج است و به شهرداري مربوط نمی شود گرچه رایزنی هاي بسیاري در این زمینه شده اما بی
نتیجه مانده است. از طرق مختلف مثل استانداري و فرمانداري پیگیر شدیم. حتی زمانی که وزیر میراث فرهنگی یا آقاي نوبخت به
میبد سفر کرده بودند موضوع بیمه مطرح شد اما می گویند نمی شود. موضوع بیمه از دست استان خارج است. تنها پیشنهاد مطرح
شده در این زمینه بحث بیمه روستایی و عشایري است که به خاطر ساپورت نکردن درست بخش درمانی چندان مورد استقبال

 
زیلوبافان قرار نمی گیرد.» 



 یکی از ویژه ترین زیلوهاي موزه مربوط به دوره تیموري است که

 
با سه رنگ بافته شده است 

بعد از ثبت جهانی میبد به عنوان شهر زیلو در شوراي جهانی صنایع دستی، اعتبارنامه شوراي جهانی هم مثل شهرهاي دیگر تحویل
شهردار این شهر شد. هر شهري که جهانی می شود شهردار به عنوان رئیس شهر جهانی شناخته و دبیرخانه آن تشکیل می شود.
گرچه علیرضا نقوي - شهردار میبد - هم اذعان می کند این شهر هم مثل سیرجان (شهر جهانی گلیم شیریکی پیچ) و آباده (شهر
جهانی منبت) یک باره با پدیده جهانی شدن مواجه شد و چندان آماده این موضوع نبود، با این حال تلاش می کنند کم و کاستی ها

 
را جبران کنند که فعلا شیوع ویروس کرونا برنامه هایشان را متوقف کرده است. 

طبق گفته هاي شهردار، سال گذشته نشستی در چین و مالزي برگزار و زیلو که قدمت آن به دوره پیش از اسلام می رسد، به عنوان
فرش سلامت معرفی شد: «در حال مذاکره با شوراي عالی مساجد کشور و ائمه جمعه هستیم تا سفارش زیلو بگیریم. دیداري هم با
خانم ابتکار - معاون رئیس جمهوري - داشتیم و یکسري استارتاپ هاي شتاب دهنده هم براي فروش زیلو در نظر گرفته شده است.
قرار است براي بانوانی که در فضاي مجازي زیلوهاي بافته شده خود را عرضه می کنند، اتفاقات خوبی بیفتد. از طرفی تسهیلاتی که
براي مشاغل خانگی زنان در نظر گرفته شده به بانوان زیلوباف میبد هم اختصاص داده می شود. همچنین جهاد دانشگاهی با عنوان
خوشه زیلو کلاس هاي آموزشی زیلوبافی را برگزار می کند. میراث فرهنگی در برگزاري نمایشگاه زیلو خدمات می دهد. خانه زیلو و
انجمن صنفی زیلوبافان شکل گرفته اند و نماهنگ هایی هم براي این دست بافته در فضاي مجازي و شبکه هاي مختلف داخلی و
خارجی تهیه شده که بزودي پخش می شوند. مستندسازيِ تاریخ شفاهی زیلو هم در حال انجام است. حتی بعد از ثبت جهانی بین
20 تا 30 دار زیلوبافی در میبد اضافه شده اند. قبل از جهانی شدن بیش از 223 دستگاه زیلوبافی در میبد وجود داشت و در حال
حاضر شاهد رشد 50 درصدي در این زمینه هستیم. بانک اطلاعاتی زیلو هم توسط جهاد دانشگاهی تشکیل شده که مستند و همراه با

 
جی پی اس است.» 

نقوي هم معتقد است: «زیلوبافی، کار واقعا فرسایشی است و تلاش می کنیم به سمت برندسازي برویم. یکی از مشکلات ما در میبد
در بحث سفالگري و زیلوبافی، بسته بندي است که خوشبختانه دوستان ما در خوشه زیلو وارد عمل شدند و در این زمینه در حال
انجام اقداماتی هستند. در بحث برندسازي هم در حال انجام اقداماتی بودیم که متاسفانه با شیوع ویروس کرونا با مشکل روبه رو
شدیم. کیف زنانه، کیف لپ تاپ و آباژور از جمله محصولاتی هستند که با زیلو تولید می شوند و آرم سازي روي زیلو هم به مرور در
حال انجام است. 14 شهر و روستاي ایران در شوراي جهانی صنایع دستی ثبت شده اند و باید براي مارکتینگ این محصولات یک
شبکه ایجاد شود که یکی از آنها زیلوست و در این زمینه اقداماتی هم با وزارت میراث فرهنگی و معاونت صنایع دستی انجام شده و
منتظریم کمی از محدودیت هاي کرونایی کم شود تا بتوانیم اقدامات تکمیلی را انجام دهیم. یکی از موضوعات مطرح شده، شهرهاي
خواهرخوانده هستند که می توان از دیپلماسی شهري براي ارائه صنایع دستی خارج از مسائل دیپلماتیک و سیاسی که موجب تحریم
ها و محدودیت ها می شود، استفاده کرد. خواهرخوانده میبد شهر «فائنتسا» یا همان «فائنزا» در ایتالیاست. این شهر قدمت تاریخی و



جمعیتش مثل میبد است و در حال حاضر سفال میبد با این شهر مشترك است و هر دو، موزه سفال و سرامیک دارند. قدمت سفال

 
میبد هم 4000 ساله است.» 

با اینکه یکی از قوانین ثبت جهانی استفاده از المان هاي شهري است، آنقدر که المان هاي مربوط به سفال در میبد پررنگند، المان
هاي زیلو رنگ و لعاب ندارند. شهردار میبد در این باره به ایسنا می گوید: «دو سال از جهانی شدن میبد به عنوان شهر زیلو می گذرد
و ورود من به عنوان شهردار همزمان با جهانی شدن این شهر بود. براي جهانی شدن میبد پروسه سریع دو ساله طی شد و این طور
نیست که هیچ الِمانی از زیلو در شهر کار نشده باشد. در میبد میدانی به نام زیلو احداث کردیم و المانی براي آن درست شده است و
در حال برنامه ریزي هستیم که چند دستگاه زیلوبافی را در نقاط مختلف شهر فضاسازي کنیم. در مجموعه گردشگري بام میبد که در
یکی از نقاط مرتفع شهر است و سه فاز دارد، از نقش و نگاره هاي زیلو و سفال استفاده شده است. در حال ایجاد باغ زیلو و سفال هم
هستیم که حدود 150 هکتار خواهد بود. فاز اول بام میبد 25 هکتار است که به عنوان یک کمپ گردشگري تا دهه فجر افتتاح می
شود. پیاده راه شهر میبد با عنوان گذرنگاره ها با تاکید بر نگاره هاي زیلو و سفال هم در حال شکل گیري است. حدود 20 پرونده در

 
میراث فرهنگی باز کردیم تا نقش و نگاره هاي قدیمی را به عنوان آثار فرهنگی ناملموس ثبت کنیم.» 

شهر میبد هم بدون زیرساخت هاي لازم و به یکباره در شوراي جهانی صنایع دستی ثبت شده است. حتی یک فروشگاه صنایع دستیِ
همه چیزتمام هم نمی توان در میبد پیدا کرد که از زیلو گرفته تا سفال و حصیر که همگی هنر دست مردم کویرنشین هستند، به
گردشگر عرضه کند؛ موضوعی که شهردار میبد هم از آن به عنوان معضل یاد می کند: «میبد که هیچ. شما در مرکز استان هم نمی
توانید یک فروشگاه صنایع دستی همه چیز تمام پیدا کنید. متاسفانه هنوز زیرساخت کافی در این زمینه وجود ندارد که اگر تقاضا
زیاد شد بتوان عرضه خوب و باکیفیتی داشت. ما در دو سالی که زیلو ثبت جهانی شده در حال انجام اقداماتی هستیم که طی 100

 
سال گذشته انجام نشده بود.» 

انتهاي پیام



تشریح برنامه هاي کمیته همیاري دهه فجر/42 طرح اشتغال مددجویان

خراسان جنوبی افتتاح می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/11/11

سلم آبادي از اجراي 65 عنوان ویژه برنامه محوري توسط گارگروه همیاري و تشکل هاي مردمی دهه فجر در سطح استان
خبر داد.

سلم آبادي از اجراي 65 عنوان ویژه برنامه محوري توسط گارگروه همیاري و تشکل هاي مردمی دهه فجر در سطح استان خبر

 
داد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از بیرجند، «رضا سلم آبادي»
امروز (11 بهمن) در نشست خبري با اصحاب رسانه اظهار کرد:
انقلاب اسلامی زمینه اي براي بهره مندي محرومان از امکانات

 
مختلف و نهضت خدمت رسانی فراهم کرد. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی از اجراي 65
عنوان ویژه برنامه محوري توسط گارگروه همیاري و تشکل هاي
مردمی دهه فجر در سطح استان خبر داد و گفت: 42 طرح اشتغال

 
به نیابت از سه هزار و 223 فرصت شغلی با اعتبار 95 میلیارد تومان ایجاد شده است. 

وي به افتتاح 12 پروژه سند توسعه درح با مشارکت دستگاه هاي اجرایی اشاره کرد و افزود: براي این پروژه ها بالغ بر 29 میلیارد

 
تومان اعتبار هزینه شده است. 

سلم آبادي با بیان اینکه 79 نیروگاه خورشیدي با اعتبار 400 میلیارد ریال در طول دهه فجر افتتاح خواهد شد، ادامه داد: همچنین
در این مدت 685 عدد وسایل گرمایشی در بین خانواده هاي تحت حمایت در مناطق محروم نهبندان، سربیشه، درمیان، زهک،

 
دستگردان، شوسف، زیرکوه، قهستان، درح و خوسف توزیع می شود. 

وي با اشاره به افتتاح 11 مرکز نیکوکاري شهري و روستایی به مناسبت دهه مبارك فجر در استان، عنوان کرد: در این ایام گازکشی

 
منازل یک هزار و 215 خانوار مددجو شهري و روستایی به بهره برداري می رسد. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی از توزیع 200 سري جهیزیه در سطح استان خبر داد و افزود: همچنین در این

 
مدت سه هزار و 55 مورد انشعاب رایگان آب، برق، گاز و عوارض شهرداري به خانوارهاي مددجو تخصیص می یابد. 

سلم آبادي ادامه داد: به مناسبت دهه فجر 59 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال و 500 میلیارد ریال تسهیلات متمم مسکن مددجویان



 
توسط صندوق امداد ولایت استان اعطا خواهد شد. 

وي بیان کرد: دیدار و سرکشی از خانواده هاي ایتام تحت حمایت و خانواده معزز شهدا، برگزاري میز خدمت، راه اندازي 10 هسته
کارآفرینی، برگزاري گفتمان بررسی نقش ولایت فقیه در جمهوري اسلامی، برپایی نمایشگاه نقش دستاوردهاي انقلاب، یادواره شهدا،
مراسم تجلیل از مادران زهرایی، کارگاه آموزشی تربیت فرزند ویژه زنان سرپرست خانوار و برگزاري مسابقه کتابخوانی و کارگاه سیره

 
فاطمی از دیگر برنامه هاي اجرایی پیش بینی شده در ایام دهه فجر است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی با اشاره به اهداي 53 تبلت رایگان به دانش آموزان تحت حمایت شهرستان
درمیان در طول دهه فجر، عنوان کرد: افتتاح چهار طرح هادي، افتتاح 11 مسکن مددجویی، افتتاح 11 پروژه اشتغال مددجویی،
برگزاري نشست بصیرتی، محفل انس با قرآن، افتتاح مراکز ثبت زندگی، مرکز جامع درمان و بازتوانی اعتیاد، تجلیل از کارفرماي نمونه
کارگر و برپایی ایستگاه سلامت از جمله برنامه هاي اجرایی کارگروه همیاري و تشکل هاي مردمی دهه فجر استان ویژه چهل و دومین

سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی است.



16هزار و 440میلیاردریال طرح طی دهه فجر در آذربایجان غربی افتتاح می

شود

منبع: ایرناشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/11/11

ارومیه- ایرنا- استاندار آذربایجان غربی با اشاره به آغاز برنامه هاي ویژه دهه مبارك فجر از فردا، یکشنبه در استان گفت:
همزمان با این دهه، 543 طرح با اعتبار 16 هزار و 440 میلیارد ریال در استان افتتاح می شود.

ارومیه- ایرنا- استاندار آذربایجان غربی با اشاره به آغاز
برنامه هاي ویژه دهه مبارك فجر از فردا، یکشنبه در استان
گفت: همزمان با این دهه، 543 طرح با اعتبار 16 هزار و

 
440 میلیارد ریال در استان افتتاح می شود. 

محمدمهدي شهریاري روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا افزود: از این میزان، 381 پروژه عمرانی و زیربنایی با
اعتباري بالغ بر 15 هزار و 540 میلیارد ریال در حوزه
دستگاه هاي اجرایی، 45 پروژه عمرانی و خدمات شهري
در حوزه شهرداري ها با اعتبار 800 میلیارد ریال و 117

 
پروژه عمرانی و خدماتی در حوزه دهیاري ها در 6 شهرستان با اعتبار 100 میلیارد ریال است. 

وي با اشاره به اینکه 78 پروژه عمرانی نیز همزمان با دهه فجر امسال کلنگ زنی می شود، اضافه کرد: اعتبار پیش بینی شده براي

 
اجراي این طرح ها بالغ بر پنج هزار و 310 میلیارد ریال است. 

استاندار آذربایجان غربی ادامه داد: این طرح ها شامل 69 پروژه دستگاه هاي استان با اعتبار چهار هزار و 970 میلیارد ریال و 9 پروژه

 
مدیریت شهري با اعتبار 340 میلیارد ریال است. 

شهریاري اظهار کرد: همچنین در ایام االله دهه فجر امسال 57 پروژه اقتصادي با 2 هزار و 230 میلیارد ریال سرمایه گذاري و اشتغال

 
زایی براي 813 نفر به بهره برداري خواهد رسید. 

وي بیان کرد: در این دهه، سه پروژه اقتصادي با 180 میلیارد ریال سرمایه گذاري و 19 نفر پیش بینی اشتغال در استان کلنگ زنی

 
خواهد شد. 

استاندار آذربایجان غربی گفت: 131 طرح عمرانی تولیدي، تحقیقاتی و کشاورزي با اعتبار 445 میلیارد ریال و اشتغال 494 نفر، 10
طرح کوچک و بزرگ صنعت آب و برق کشور شامل سد کانی سیب پیرانشهر با اعتبار پنج هزار میلیارد ریال و احداث و راه اندازي
شبکه آبیاري و زهکشی پایاب سد کرم آباد پلدشت با مساحت هشت هزار و400 هکتار با اعتبار پنج هزار و 200 میلیارد ریال و هشت

 
طرح برق رسانی روستایی با اعتبار 33 هزار و 480 میلیون ریال از جمله این طرح هاست. 



شهریاري افزود: واحد سولفات پتاسیم پتروشیمی ارومیه با ظرفیت تولید سالانه 40 هزار تن و سرمایه گذاري هفت میلیون دلار و
اشتغال 50 نفر به صورت مستقیم و 230 نفر به صورت غیرمستقیم، بیش از 500 کیلومتر انواع راه و پتروشیمی میاندوآب با سرمایه

 
گذاري هشت هزار میلیارد ریالی و ارزي 40 میلیون یورویی از مهم ترین پروژه هاي استانی است. 

وي اضافه کرد: از ابتداي امسال 421 پروژه اقتصادي با سرمایه گذاري چهارهزار و 320 میلیارد ریال و اشتغال زایی براي سه هزار و

 
559 نفر افتتاح شده است. 

وي اظهار کرد: در مناسبت هاي هفته دولت و دهه فجر از سال 1392 تا امسال نیز پنج هزار و 527 پروژه عمرانی با اعتباري بالغ بر

 
141 هزار و 415 میلیارد ریال افتتاح شده است. 

 
آیین هاي مربوط به دهه فجر امسال، از فردا، یکشنبه 12 بهمن آغاز شده و تا پایان هفته آینده ادامه خواهد داشت. 

 
برچسب ها 

 
- آذربایجان غربی 

 
- ارومیه 

 
- دولت 

 
- محمدمهدي شهریاري 

- دهه فجر



افتتاح 28 واحد تولیدي گیلان در دهه مبارك فجر

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/11/11

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت گیلان در آستانه فرا رسیدن ایام فرخنده دهه مبارك فجر از افتتاح 28 واحد تولیدي
خبر داد. The post افتتاح 28 واحد تولیدي گیلان در دهه مبارك فجر appeared first on پایگاه خبري تحلیلی

8دي نیوز.

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- گیلان 1399/11/11 - 11:38 

 
- کد خبر:555882 

افتتاح 28 واحد تولیدي گیلان در دهه مبارك فجر رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت گیلان در آستانه فرا رسیدن ایام فرخنده
دهه مبارك فجر از افتتاح 28 واحد تولیدي خبر داد. به گزارش 8دي، فرهاد دلق پوش در آستانه فرا رسیدن ایام فرخنده دهه

مبارك فجر از افتتاح 28 واحد تولیدي خبر داد و اظهار کرد: این واحد ها با اشتغال 579 نفر و سرمایه گذاري بیش از 800 میلیارد

 
تومان همزمان با سالروز پیروزي شکوهمند انقلاب اسلامی به بهره برداري می رسند. 

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان گیلان افزود: این واحدها در زمینه هاي مختلف از جمله تولید مواد شوینده، مواد غذایی،

 
قطعات پلاستیکی، جعبه کارتن، سیم و مفتول فلزي، عایق حرارتی، لنت ترمز، ماسک و ... شروع به فعالیت خواهند کرد. 

وي در ادامه گفت: دو واحد از این واحدهاي صنعتی توسط مقامات کشوري و سایر واحدها توسط مقامات استانی و شهرستانی افتتاح

 
و به بهره برداري می رسند. 

وي در پایان خاطر نشان کرد: حسب برنامه ریزي به عمل آمده و پروانه هاي صادره این سازمان با در نظر داشتن میزان پیشرفت
فیزیکی این واحد ها پیش بینی می شود، از ابتداي سال جاري تا پایان سال در مجموع 170 واحد صنعتی جدید به تعداد واحدهاي

 
صنعتی ایجاد شده درگیلان اضافه شود. 

 
- دهه فجر 

 
- رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت گیلان 

 
- فرهاد دلق پوش 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط افتتاح 22 طرح عمرانی دهه فجر در سیاهکل برگزاري 4رزمایش سیاسی در دهه فجر با هدف بازخوانی گفتمان انقلاب



و امیدآفرینی در جامعه برگزاري 42 برنامه توسط سپاه ناحیه آستارا در ایام دهه فجر لزوم بهره گیري از فضاي مجازي در راستاي

 
برگزاري باشکوه برنامه هاي دهه فجر تدوین 780 برنامه گرامیداشت هفته زن در گیلان 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



22 طرح منابع طبیعی وآبخیزداري در استان سمنان افتتاح می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/11/11

سمنان- مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان از افتتاح 22 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري در دهه فجر انقلاب
اسلامی امسال خبر داد و گفت: 250 میلیارد ریال اعتبار این طرح ها است.

سمنان- مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان
از افتتاح 22 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري در دهه فجر
انقلاب اسلامی امسال خبر داد و گفت: 250 میلیارد ریال

 
اعتبار این طرح ها است. 

به گزارش خبرنگار مهر، جعفر مرادي حقیقی صبح شنبه
در نشستی با حضور خبرنگاران و اصحاب رسانه از افتتاح
22 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان در دهه

فجر انقلاب اسلامی امسال خبر داد و بیان کرد: براي بهره برداري از این طرح ها در وسعت 14 هزار و607 هکتار، بیش از 250

 
میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است. 

وي با بیان اینکه 21 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري و یک طرح جنگل کاري شامل احداث سکو بتنی تولید نهال طی ایام االله دهه
فجر انقلاب اسلامی سال جاري به صورت همزمان افتتاح می شود، ابراز کرد: هدف از اجراي طرح هاي آبخیزداري کنترل رسوب و

 
کاهش خسارات ناشی از سیلاب و حفاظت آب و خاك دانست. 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان با بیان اینکه جلوگیري از فرسایش و بهبود شرایط زیست محیطی، کاهش خسارت
هاي ناشی از خشکسالی و تغذیه سفره هاي آب زیرزمینی از دیگر اهداف اجراي طرح هاي مذکور است، تاکید کرد: این طرح ها در

 
سراسر شهرستان هاي استان افتتاح خواهند شد. 

مرادي حقیقی بهبود اشتغال و ارتقاي سطح درآمد روستاییان، جوامع محلی و آبخیز نشین، بالا بردن ارزش هاي زیست محیطی
تفرجگاهی مناطق زیر پوشش پروژه هاي آبخیزداري را از دیگر اهداف بیان کرد و افزود: طرح هاي منابع طبیعی همچنین نقش

مؤثري در رونق تولید و مهاجرت معکوس به روستا دارد.



بررسی مشکلات مردم بهمئی در دیدار با نماینده کهگیلویه

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/11/11

نماینده مردم شهرستان هاي کهگیلویه، بهمئی، چرام و لنده در مجلس شوراي اسلامی پاي درد دل مردم مناطق کفش کنان
و شهرك ولیعصر در شهرستان بهمئی نشست.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز کهگیلویه و
بویراحمد، مسائل و مشکلات مردم و اهالی مناطق کفش
کنان و شهرك ولیعصر در شهرستان بهمئی، در دیدار هاي
چهره به چهره نماینده مردم شهرستان هاي کهگیلویه،
بهمئی، چرام و لنده در مجلس شوراي اسلامی با شهروندان

 
پیگیري شد. 

نماینده مردم شهرستان هاي کهگیلویه، بهمئی، چرام و
لنده در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه درخواست
هاي مراجعه کنندگان در این دیدار در زمینه هاي گوناگون
بررسی، رسیدگی و براي پیگیري و رفع مشکلات آن ها

 
اقدامات لازم انجام شد، گفت: در مورد رفع مشکلات مردم مناطق مختلف شهرستان بهمئی اقدامات لازم و اساسی انجام می گیرد. 

حجت الاسلام سید محمد موحد با بیان اینکه این ملاقات عمومی با هدف بررسی مسائل و مشکلات مردم و تکریم ارباب رجوع برگزار
شد و در این نشست هاي چهره به چهره قول پیگیري هاي لازم براي رفع مشکلات مردم ارائه شد، اضافه کرد: این حق قانونی مردم

 
است که بتوانند از نزدیک معضلات و مشکلات خود را با مسئولان در میان بگذارند. 

وي دیدار هاي چهره به چهره مردم با مسئولان را یک سنت حسنه و حرکتی ارزشمند در نظام مقدس جمهوري اسلامی برشمرد و
ادامه داد: مشکلات مطرح شده مردم در این دیدار، فشار هاي اقتصادي، معیشتی، موضوع اشتغال، مشکلات روستاها، مشکلات بانکی،

 
بیمه، مسکن و هم چنین معطل ماندن برخی موضوعات مرتبط با ادارات از مهمترین دغدغه هاي مردم بود که در میان گذاشتند. 

دراین دیدار چهره به چهره، نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی از نزدیک درجریان مشکلات و مسائل مردم این مناطق قرار

 
گرفت و بیش از 200 نفر از شهروندان مسائل و مشکلات خود را مطرح کردند. 

گفتنی است مناطق کفش کنان و شهرك ولیعصر در فاصله 20 کیلومتري شهر لیکک مرکزشهرستان بهمئی و هم مرز با استان
خوزستان قرار دارد.



بهره برداري از 887 طرح عمرانی دهه فجر در مازندران

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري مازندران از افتتاح 887 پروژه با اعتبار دو هزار و 596 میلیارد تومان در ایام دهه فجر
خبر داد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز مازندران، مهدي
رازجویان با بیان اینکه در ایام مبارك دهه فجر 887 پروژه
با اعتباري بالغ بر دو هزار 596 میلیارد تومان در مازندران
به بهره برداري خواهد رسید، گفت: از مجموع این طرحها،
129 پروژه، اشتغال زایی 2800 نفر را در پی خواهد

 
داشت. 

او با اشاره به اینکه به پایان رساندن پروژه هاي نیمه تمام در سطح استان از مهمترین اولویت هاي دولت است، افزود: در دهه فجر

 
امسال 72 پروژه عمرانی در مازندران کلنگ زنی می شود. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري مازندران با بیان اینکه اعتبارات بر اساس شاخصه هاي جمعیتی توزیع می شود، خاطرنشان

 
کرد: مازندران به دلیل گردشگر پذیر بودن نیازمند سهم بري بیشتر از اعتبارات ملی است. 

رازجویان با بیان اینکه کشور در شرایط جنگ اقتصادي قرار دارد، افزود: مشکلات اقتصادي و عدم تخصیص اعتبارات باعث طولانی

 
شده پروژه هاي عمرانی می شود. 

او با بیان اینکه مهمترین پروژه هاي استان مازندران در حوزه هاي پزشکی، راه، کشاورزي، صنایع، مسکن، دانشگاهی، فرهنگی،
گازرسانی، بنادر و ... خواهد بود، افزود: شهرداري هاي استان 59 میلیارد تومان طرح را در دهه فجر امسال افتتاح خواهند کرد.



2500 مرکز مثبت زندگی در کشور راه اندازي شد
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معاون مشارکت هاي مردمی و امور مجلس سازمان بهزیستی کشور در سفر به شازند گفت:2500 مرکز مثبت زندگی در
جهت مردمی کردن فعالیت هاي این نهاد راه اندازي شده است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز اراك؛ معاون مشارکت هاي
مردمی،موسسات غیر دولتی،توانمندسازي و امور مجلس سازمان بهزیستی
کشور گفت: 2500 مرکز مثبت زندکی در کشور در جهت مردمی کردن

 
فعالیت هاي این نهاد حمایتی راه اندازي شده است. 

ذوالفقار یزدان مهر در نشست با نماینده مردم شازند در مجلس شوراي
اسلامی و مدیرکل بهزیستی استان مرکزي در شهرستان شازند گفت: سازمان بهزیستی جز معدود سازمان هایی است که 156

 
ماموریت در حوزه هاي مختلف دارد که پشتیبان و همراه مردم با مشکلات مختلف و شرایط سخت باشد. 

وي افزود: نگاه ما به مددجویان باید یک نگاه توانمندسازي توام با کرامت انسانی باشد و به حاي صدقه پروري یک انسان باعزت و

 
شایسته پرورش پیدا کند. 

معاون مشارکت هاي مردمی، موسسات غیر دولتی، توانمند سازي و امور مجلس سازمان بهزیستی کشور گفت: در کنار سم زدایی و
ترك اعتیاد معتادان، طرح نوینی تحت عنوان مراکز جامع بازتوانی ترك اعتیاد در دستور کار قرار گرقته است تا در کنار اعتیاد، جامع

 
پذیري فرد بهیود یافته نیز دنبال شود. 

یزدان مهر افزود : پارسال تعهد ساخت مسکن، 7500 واحد مسکونی بود که 15 هزار واحد تحویل و 40 هزار واحد در دست ساخت
است که تحول خوبی در این حوزه است،در این حوزه مشکل و محدودیتی جهت تامین مسکن و تسهیلات اشتغال براي مددجویان

 
متقاضی واجدالشرایط وجود ندارد. 

نماینده مردم شازند در مجلس شوراي اسلامی هم گفت: امروزه متاسفانه به دلایل مختلف حتی افراد سالم در امورات و اداره خانواده
خود دچار مشکل هستند که این مشکل در افراد داراي نقص عضو که بیشتر است و امیدواریم سفر مسئولین به استان و شهرستان

 
داراي خیر و برکت براي این افراد باشد. 

محمود احمدي بیغش افزود: مجموعه بهزیستی نیز در سطح استان و شهرستان شازند فعالیت و اقدامات خوبی انجام می دهند که

 
شایسته تقدیر است. 

فرماندار شازند هم در این نشست گفت: در شهرستان شازند با 120 هزار نفر جمعیت،بیش از 55 درصد جمعیت تحت پوشش



 
نهادهاي حمایتی هستند که این وضعیت یک فاجعه است که باید کار ویژه براي بهبود آن صورت گیرد. 

حسن رجبی افزود : در این شهرستان 4 مرکز خیریه و مرکز غیردولتی و 4 مرکز مثبت زندگی و دو کمپ ترك اعتیاد است که مرکز

 
روزانه ویژه بیماران معلولین جسمی و حرکتی نیز در حال اخذ مجوز است. 

وي گفت : شهرستان شازند از لحاظ فعالیت هاي بهزیستی شهرستانی فعال است و مشکل اساسی کمبود نیروي انسانی به ویژه در

 
حوزه اورژانس اجتماعی است که باید تدابیر لازم در این خصوص اندیشیده شود. 

مدیرکل بهزیستی استان مرکزي هم گفت: شهرستان شازند با توجه به تعداد روستاهاي زیاد و محروم بودن شهرستان،در هر روستا
حداقل یک یا دو مددجو سکونت دارند و از زندگی مطلوبی نیز بهره مند نیستند و لازم است نسبت به این مددجویان به ویژه در

 
روستاها احساس مسئولیت بیشتري از سوي مسئولان دیده شود. 

زهرا امینی افزود: در روستاهاي مذکور خانواده هاي بالاي دو عضو معلول نیز وجود دارد بطوریکه در یکی از روستاها یکی از خانواده

 
ها پنج عضو معلول دارند که نیاز است مورد نوجه بیشتر قرا گیرند که البته تاکنون اقدامات خوبی نیز براي انها انجام شده است. 

وي در خصوص اشتغال مددجویان گفت : تسهیلات خوبی در خصوص اشتغال به مددجویان این شهرستان اختصاص یافته است و
همچنین در حوزه مشارکت هاي مردمی شازند یکی از شهرستان هاي خوب است و کمک هاي خوبی از مردم و صنایع حاصل می

 
شود. 

امینی درخصوص نیازمندي هاي شهرستان افزود : کمک هزینه جهیزیه،کمک هزینه درمان، تهیه مسکن و خرید تجهیزات منازل
مسکونی از جمله مطالبات مددحویان در این شهرستان است که رقع این موارد باید مورد توجه جدي قرار گیرد



افول صنعت نوپاي مولد هاي مقیاس کوچک...
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مطالبات معوقه، نفس صنعت مولد هاي مقیاس کوچک را در استان مرکزي به شماره انداخته است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز اراك؛ آخرین صورت وضعیت پرداختی به این نیروگاه ها در استان مرکزي، خرداد امسال

 
بوده و تا الآن هم بقیه مطالبات تولید نیروگاه هاي مقیاس کوچک پرداخت نشده است. 

بدتر اینکه تنها نیمی از تفاوت نرخ ارز و تورم از سال 97 تا کنون پرداخت شده و
توانیر هم به پرداخت خسارت دیرکرد صورت وضعیت ها که به صراحت در قرارداد

 
خرید تضمینی اشاره شده پایبند نیست. 

به نظر می رسد در شرایط کنونی با سیاست هاي نادرست توانیر نفس صنعت مولد
هاي مقیاس کوچک به شماره افتاده و خیلی از این سرمایه گذاران را در عمل به

 
ورشکستگی کشانده است که در ادامه گزارش جوانب مختلف آن بررسی می شود. 

 
پیدایش صنعت تولید پراکنده برق گامی بلند به سوي کاهش هزینه ها... 

بیش از چند دهه از پیدایش صنعت تولید پراکنده برق در دنیا می گذرد و مولد
هاي تولید پراکنده سبب می شوند دولت ها درگیر مسایل فنی، هزینه هاي
نگهداري و تعمیرات آن نشده و کاهش هزینه هاي انتقال و تلفات به دلیل نزدیکی

 
تولید به مصرف را در پی داشته باشند. 

این مزایا و قابلیت هاي دیگر آنها مثل پدافند غیرعامل و جذب سرمایه گذاري هاي
بخش خصوصی منجر به مشوق هایی در قالب دستورالعمل توسعه مولد مقیاس

 
کوچک و قرارداد خرید تضمینی برق آنها در یک دهه گذشته در ایران شده است. 

 

 
افول صنعت نوپاي برق در همان ابتداي راه... 

احداث نیروگاه هاي مقیاس کوچک با سرمایه گذاري هاي بخش خصوصی که تامین مالی آنها عموما از طریق جذب سرمایه گذاري
هاي خارجی، دریافت وام و تسهیلات بانکی صورت می گرفت آغاز شد و در چند سال نخست بیش از 800 مگاوات نیروگاه به شبکه

 
برق وارد شد. 

اما این صنعت نو پا متاسفانه پس از گذشت حدود 3 سال نه تنها بر اساس قوانین حمایتی مورد توجه ویژه قرار نگرفت بلکه با سیاست

 
هاي نادرست، روز به روز و قبل از رسیدن به بلوغ، رو به افول نهاد. 

 
فقدان نظارت مسئولان... 

هر روز به بهانه هاي واهی و غیر کارشناسی و به دلیل خلاء هاي قانونی و فقدان نظارت نهاد هاي مسئول مثل مجلس شوراي اسلامی،
سازمان حمایت از تولید کنندگان و سازمان تعزیرات حکومتی، خریدار خود قیمت گذار و سیاست گذار در حوزه برق است و گا ها با

 
تهدید هاي دور از شان سرمایه گذاران، نیروگاه ها را وادار به انعقاد قرارداد و فروش برق پایین تر از نرخ تمام شده کرده اند. 

نیروگاه هایی هم که امکان فروش برق به سایر مشتریان خود را ندارند به علت فشار مضاعف اقساط و بدهی هاي معوق به امضاي

 
چنین قرارداد هایی تن می دهند. 



 
تاخیر در پرداخت بها مانعی جدي براي سرمایه گذاران... 

بهاي برق تولیدي نیروگاه ها، عطف به قرارداد خرید تضمینی برق که به امضاي
طرفین سرمایه گذار و شرکت توانیر رسیده و این سرمایه گذاري ها صورت گرفته و
نیروگاه ها هم در حال بهره برداري هستند و حتی براي حفظ حقوق سرمایه گذار
به صراحت بندي نیز با عنوان
"جریمه تاخیر دیرکرد در
پرداخت ها " اشاره شده، اما
متاسفانه شرکت توانیر همیشه

 
بهاي برق تولیدي نیروگاه ها را در بازه تاخیري حدود 6 ماه پرداخت می کند. 

این در حالی است که مدت پرداخت بهاي برق تولیدي در قرارداد هاي خرید

 
تضمینی باید 30 روز پس از تائید صورت وضعیت برق تولیدي پرداخت شود. 

این تاخیرهاي شش ماهه در پرداخت ها علاوه بر اینکه صدمه سنگینی به نیروگاه
ها به دلیل نوسانات شدید نرخ ارز وارد می کند سبب بروز خسارات و تعهدات سنگینی شده و سرمایه گذاران این بخش را به

 
ورشکستگی کشانده است. 

 
بی اعتمادي سرمایه گذاران بخش خصوصی به بخش دولتی... 

عموما سرمایه گذاري هایی که یک سمت آن بدنه دولت است از گذشته مورد
اقبال و اعتماد سرمایه گذاران نبوده و صرفا تسویه به موقع و پایبندي به قرارداد
کمترین توقع از دولت است که پایبند نبودن به این اصول اولیه و بدعهدي هاي
متمادي در تاخیر هاي طولانی مدت مثل عدم پرداخت کامل تعدیل هاي نرخ
تورم و نرخ ارز از سال 97 تا کنون و پرداخت نشدن گاز بهاي سهم توانیر در
تولید نیروگاه ها، این صنعت را زمین گیر کرده و موجب بی اعتمادي بخش

 
خصوصی و سرمایه گذاران به بخش دولتی و سرمایه گذاري در حوزه هاي مختلف صنعت برق شده است. 

 
نرخ جهشی ارز، مشکل دیگر سرمایه گذاران... 

سرمایه گذاران در صنعتی که با وجود تحریم هاي ظالمانه با مشکلات زیادي در خرید و ورود ماشین آلات مواجه است با اینکه امکان
فروش برق به مشتري غیر دولتی را دارند، به سختی این نوسانات را حتی با وجود جهش هاي ساعتی نرخ ارز که تنها در سه سال
گذشته رشد بیش از 8 برابري در قبال رشد کمتر از 2 برابري بهاي برق تولیدي نیروگاه ها را داشته اند مدیریت کرده اند، اما مگر تا

 
کی توان مقابله با این فشارها را دارند و می توانند کمر خم نکنند. 

 
بی توجهی تا کی...؟ 

حال آنکه در چنین شرایط طاقت فرسایی که کمر سرمایه گذران را شکسته هر روز
نامه هاي تهدید آمیزي مبنی بر توقیف اموال مدیران و مسدود شدن حساب
صاحبان سرمایه از سوي بانک ها و طلبکاران ابلاغ می شود و مشخص نیست توانیر

 
که مسبب این معضل است تا کی می خواهد به این بی توجهی ادامه دهد...؟ 

آیا پاسخ به اعتماد سرمایه گذاران این حوزه باید بی آبرویی مدیران آن و دریافت
پول هاي آزاد و پرداخت بهره هاي حرام تنها با هدف حفظ حیثیت خود که هدفی

 
جز ایجاد اشتغال پایدار و تولید محصولی استراتژیک نداشتند را در پی داشته باشد. 

 
سرمایه گذاري در تولید برق، نیازي غیر قابل انکار... 

با وجود سخنان رهبر معظم انقلاب که به درستی عمده ترین راه نجات اقتصاد کشور را افزایش امید و تقویت اعتماد بین فعالان

 
اقتصادي عنوان کرده اند، آیا این شیوه برخورد با سرمایه گذارانی که نفس هاي آخر خود را می کشند درست است؟ 



این در حالی است که ایران در شرایط کنونی به شدت با کمبود تولید برق مواجه

 
بوده و بسیار نیازمند سرمایه گذاري در این بخش است. 

آیا دریافت بهاي برق تولیدي که اگر مشترکان تنها یک ماه در پرداخت آن قصور
کنند با اخطار مواجه می شوند براي نیروگاه هایی که خود این برق را تولید کرده

 
اند پس از 6 ماه، انتظار بی جایی است؟ 

این در حالی است که به گفته سرمایه گذاران این بخش هرگاه از مسئولان
شرکت توانیر بابت تاخیر در پرداخت معوقات گلایه و پرسش هم می شود با

 
برخوردي دور از شان مواجه می شوند. 

 
رفع کامل مشکل با عمل به حداقل وظایف قانونی... 

سرمایه گذاران بخش خصوصی صنایع مولد هاي مقیاس کوچک در ایران
سال ها پیش با وجود شرایط بد اقتصادي حاکم بر کشور ناشی از تحریم
هاي ظالمانه با عزم و اراده و با قدم گذاشتن در مسیر توسعه و اشتغال،
برادري خود را به دولت ثابت کرده اند، حال وقت آن رسیده که دولت هم به
حداقل وظایف قانونی خود مندرج در قرارداد منعقد شده عمل کند و هرچه
زودتر مشکلی که خود باعث و بانی آن بوده را با هدف کمک به تولید انرژي

 
در کشور برطرف کند. 

 
حرف آخر... 

خیلی دور از ذهن نیست که در آینده اي نه چندان دور با خاموشی نیروگاه ها به دلیل خرابی هاي حاصل از انجام نشدن به موقع
تعمیرات اساسی و به طبع آن ورشکستگی نیروگاه ها، اهمیت سرمایه گذاري در این صنعت بیش از پیش احساس شود و البته ممکن

 
است در آن زمان براي علاج واقعه و بازگشت حس اعتماد به سرمایه گذاري در این صنعت کمی دیر شده باشد./ 

نویسنده: سید احمد طباطبایی



پیگیري بکار گیري نیروهاي غیر بومی در همدان
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حجت الاسلام فلاحی میگوید: مأموریت مهندس بهره بردار وزارت نفت در همدان پایان یافته است و باید پتروشیمی این
استان را ترك کند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز همدان، نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شوراي اسلامی با تأکید بر اینکه
نباید اجازه دهیم فضاي کسب و کار استان محل تاخت و تاز هاي سیاسی و انتخاباتی شود، گفت: مأموریت مهندس بهره بردار از سوي

 
وزارت نفت به پایان رسیده است و باید پتروشیمی را ترك کند و به استان خود بازگردد. 

حجت الاسلام والمسلمین احمدحسین فلاحی درباره اشتغال نیرو هاي غیربومی در استان همدان بویژه پتروشیمی هگمتانه افزود: با
توجه به اعتراضات صورت گرفته در استان درباره به کارگیري نیرو هاي غیربومی در پتروشیمی تازه به راه افتاده بعد از 18 سال که
چندین نیرو از استان هایی، چون لرستان و کرمانشاه را جذب کرده بودند، موضوع را از طریق مسئولان مربوطه پیگیر شدیم. بسیاري
از کارخانه هاي تازه تاسیس شده اغلب استانها با پایش جمعیت بیکار در آن استان تاسیس میشود تا علاوه بر ایجاد اشتغال ، توسعه

 
متوازن اقتصادي هم در آن استان پی ریزي شود. 

پیش از این نیز موضوع استخدام و بکارگیري بیش از چهل تن از معلمان استان لرستان در همدان، موجب انتقاد شدید مجمع

 
نمایندگان استان همدان شد. 

وي با اعلام اینکه مأموریت مهندس بهره بردار از سوي وزارت نفت به پایان رسیده است و باید پتروشیمی را ترك کند و به استان خود
بازگردد، افزود: کسانی که در این مدت در پتروشمی مشغول به کار بوده اند از جمله فردي که از لرستان آمده و مهندس بهره بردار
طبیعتاً با حمایت برخی افراد از داخل استان به کارگیري شده اند که اعتراض مردم را در پی داشت بنابراین از طریق مسئولان مربوطه

 
پیگیر هستیم که این اتفاق بیفتد و مهندس بهره بردار و آن فرد لرستانی به استان خودشان برگردند. 

حجت الاسلام فلاحی با تأکید بر اینکه باید از نیرو هاي بومی استان در پتروشیمی هگمتانه استفاده شود، یادآور شد: در این مدت

 
زحمات کمی کشیده نشده است و انتظار می رود از جوانان بیکار خود استان در آن استفاده شود. 

نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شوراي اسلامی در پایان تأکید کرد: نباید اجازه دهیم فضاي کسب و کار استان محل تاخت

 
و تاز هاي سیاسی و انتخاباتی شود و از این طریق افرادي بخواهند در استان کار سیاسی انجام دهند. 

موضوع استخدام نیرو هاي بومی در استان همدان هیچ گاه جزء اولویت هاي مسئولان استان نبوده است به طوریکه نمونه عینی آن
عدم صدور فراخوان براي جذب نیرو در پتروشیمی هگمتانه و آوردن نیرو هاي غیربومی از استان هاي همسایه براي گرداندن این

 
محل بوده است. 

بسیاري از کارخانه هاي تازه تاسیس شده اغلب استانها با پایش جمعیت بیکار در آن استان تاسیس میشود تا علاوه بر ایجاد اشتغال ،
توسعه متوازن اقتصادي هم در آن استان هم پی ریزي شود. 



پیش از این هم موضوع استخدام و بکارگیري بیش از چهل تن از معلمان استان لرستان در همدان، موجب انتقاد شدید مجمع

 
نمایندگان استان همدان شد. 

این در حالیست که چندي پیش حمیدرضا متین، رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان موضوع بکارگیري نیروهاي

 
غیر بومی در همدان را منکر شد. 

حال سوال بسیاري از مردم و اصحاب رسانه این است که چرا در استان همدان چنین فراخوانی براي جذب نیرو در پتروشیمی
هگمتانه زده نشد و 230 نیرو چگونه و بی سر و صدا انتخاب شدند و تمام مراحل استخدامی را گذراندند و حتی مراحل لازم براي

دریافت حق بیمه را هم طی کردند؟



910 میلیارد ریال اعتبارات دولتی براي طرح هاي کشاورزي استان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/11/11

76 طرح عمرانی و تولیدي کشاورزي با 910 میلیارد ریال اعتبارات دولتی همزمان با دهه فجر در چهارمحال و بختیاري به
بهره برداري می رسد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز چهارمحال و
بختیاري؛ رییس سازمان جهادکشاورزي چهارمحال و
بختیاري گفت: همزمان با دهه فجر 76 طرح عمرانی و
تولیدي کشاورزي در استان افتتاح می شود که این طرح
ها شامل 24 طرح آب و خاك، 36 طرح تولیدات باغی و
گلخانه اي، 6 طرح تولیدات دامی، 2 طرح شیلات و آبزیان

 
و هشت طرح در حوزه منابع طبیعی و آبخیزداري است. 

آقاي ابراهیمی افزود: براي بهره برداري از این طرح ها بیش
از 910 میلیارد ریال از محل اعتبارات دولتی، تسهیلات

بانکی و سرمایه گذاري بخش خصوصی هزینه شده است و با بهره برداري از این طرح ها 2 هزار و 868 خانوار روستایی از خدمات

 
زیربنایی بهره مند می شوند و زمینه اشتغال یکهزار و 348 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در استان فراهم می شود. 

وي اضافه کرد: همزمان با دهه فجر 18 طرح عمرانی و کشاورزي در استان کلنگ زنی می شود که از این تعداد هفت طرح در بخش
کشاورزي، 11 طرح در حوزه منابع طبیعی و آبخیزداري استان است که براي اجراي این طرح ها بیش از 370 میلیارد ریال اعتبار

 
پیش بینی شده است. 

هم اکنون 67 هزار بهره بردار با تولید سالانه 1.5میلیون تن انواع محصولات در استان در حوزه کشاورزي فعال است.



بهره برداري از طرح هاي عمرانی در سامان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/11/11

همزمان با دهه فجر بیش از 13 طرح در شهرستان سامان به بهره برداري می رسد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز چهارمحال و
بختیاري؛ فرماندار سامان گفت: 13 طرح در این شهرستان
براي افتتاح در دهه فجر آماده شد و براي افتتاح و بهره
برداري از این طرح ها 113 میلیارد ریال اعتبار هزینه شده

 
است. 

آقاي اکبریان تاکید کرد: با افتتاح و بهره برداري از این
تعداد طرح زمینه اشتغال مستقیم براي 35 نفر در

 
شهرستان سامان فراهم می شود. 

وي تصریح کرد: مهم ترین طرح هاي قابل افتتاح و بهره برداري شهرستان را با پنج کاربري در حوزه هاي بهداشت و درمان،
کشاورزي، صنعت، عمرانی و صنعتی است و در دهه فجر سال جاري همچنین عملیات اجرایی سه طرح جدید با نیاز اعتباري 254
میلیارد ریال شامل مدرسه 6 کلاسه با مشارکت دولت و خیر، مجتمع گلخانه اي و اجراي شبکه برق آغاز می شود که در زمان اجراي

 
این تعداد طرح 150 نفر مشغول به کار خواهند شد. 

همزمان با چهل و دومین دهه فجر انقلاب اسلامی 183 طرح با سه هزار و 820 میلیارد ریال اعتبار و اشتغال زایی 460 نفر افتتاح و
بهره برداري و همچنین عملیات اجرایی 39 طرح جدید با 850 میلیارد ریال نیاز اعتباري در چهارمحال و بختیاري آغاز می شود.



برگزاري استارت آپ سلامت دیجیتال در اهواز

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/11/11

رویداد استارت آپی سلامت دیجیتال از 10 بهمن ماه آغاز شد و تا فروردین ماه سال آینده ادامه خواهد داشت.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خوزستان ، معاون فناوري و تحقیقات دانشگاه علوم پزشکی جندي شاپور اهواز گفت :

 
رویداد استارت آپی سلامت دیجیتال با همکاري سازمان جهاد دانشگاهی خوزستان در حال برگزاري ست. 

مهدي احمدي مقدم اضافه کرد: این رویداد با هدف افزایش
مهارت هاي فردي و تیمی دانشجویان در دنیاي کسب و کار
حوزه سلامت ، ایجاد انگیزه و رغبت در دانشجویان جهت خلق
ایده ، ارتقاي ایده هاي اولیه در طول برگزاري استارت آپ ، ایجاد
فضاي کارآفرینی در حوزه سلامت الکترونیک و جذب سرمایه در

 
حوزه سلامت دیجیتال ، اجرا می شود. 

وي با برشمردن محور هاي اصلی رویداد تصریح کرد: این رویداد
در دو محور اصلی بهبود سبک زندگی و بهبود تشخیص و

مراقبت سلامت برگزار خواهد شد که در بخش تشخیص و مراقبت سلامت تاکید بر تولید نرم افزار ها و اپلیکیشن هاي مرتبط با

 
تشخیص بیماري مبتنی بر داده ها ، تشخیص مبتنی بر هوش مصنوعی و پایش علایم حیاتی خواهد بود. 

معاون فناوري و تحقیقات دانشگاه علوم پزشکی جندي شاپور اهواز ادامه داد: در بخش بهبود سبک زندگی نیز ارائه ایده هایی در
زمینه تولید نرم افزار ها و اپلیکیشن هاي مرتبط با تغذیه، ورزش، خواب ، کنترل تنش و استرس ، پیشگیري از چاقی ، پیشگیري از
بیماري هاي قلبی و عروقی ، دیابت و پوکی استخوان ، بهبود سبک زندگی سالمندان و بیماران دیابتی ، ترك عادت هاي زیان آور در

 
حوزه سلامت و مدیریت زمان ، مورد استقبال قرار خواهد گرفت. 

احمدي مقدم افزود: رویداد استارت آپی سلامت دیجیتال با همکاري سازمان جهاد دانشگاهی خوزستان از 10 بهمن ماه آغاز شده و تا

 
فروردین ماه سال آینده ادامه خواهد داشت. 

وي در پایان گفت : از همه دانشجویان علاقه مند دعوت می شود در این رویداد استارت آپی شرکت کرده و در زمینه سلامت دیجیتال

 
 IT تجربه جدیدي کسب کنند.بیشتر بخوانید : رونق استارت آپ هاي فعال در حوزه

لازم به ذکر است: علاقه مندان براي کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام می توانند به نشانی fanosa.ir/event مراجعه و یا با شماره
15- 06133340614 تماس بگیرند.



ورود سالانه 700 هزار نیروي جدید به بازار کار

منبع: ایسناشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/11/11

بر اساس گزارشها، دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی
تشکیل می دهند.

 به گزارش ایسنا، امروز در کشور با چالش اقتصادي و
بیکاري جوانان تحصیلکرده روبه رو هستیم و بیسیاري از فارغ التحصیلان به دلیل فقدان مهارت و عدم بهره مندي از آموزشهاي
مهارتی در دوران تحصیل یا ارتباط ضعیف دانشگاه و صنعت در یک رشته نامرتبط مشغول به کار شده و یا از معضل بیکاري رنج می

 
برند. 

زمانی که فارغ التحصیلان وارد بازار کار می شوند شاید اطلاع کمی از مسایل مربوط به محیط کار داشته باشند در حالی که اگر به
موضوع مهارت به شکل هدفمند بپردازیم و بازنگري در نظام آموزش و تحول در حوزه صنعت، مهارت و تقاضاي بازار به وجود آید

 
زمینه تربیت نیروهاي خلاق و ماهر براي جامعه به وجود می آید. 

به گفته کارشناسان، افرادي که از تحصیل فارغ می شوند باید مهارت هاي کار را بیاموزند و از این طریق به سمت توانمندي اقتصادي

 
و اشتغال گام بردارند. 

مطابق گزارش هاي مرکز آمار در پاییز امسال سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران 40.2 درصد بوده است.

 
این سهم در بین زنان نسبت به مردان و نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی افزایش یافته است. 

علاء الدین ازوجی ـ مدیرکل دفتر سیاست گذاري و اشتغال وزارت کار می گوید: در حال حاضر دو میلیون و 400 هزار نفر بیکار در

 
کشور وجود دارد که 40 درصد آنها را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل می دهند. 

 
به گفته وي سالانه بین 600 هزار تا 700 هزار نفر نیروي جدید کار به بازار وارد می شوند. 



 
 

آنطور که ازوجی گفته سیاست گذاري اشتغال وزارت کار بر اساس تبصره 18 بودجه، حفظ اشتغال، توسعه کسب و کار و برنامه هاي

 
بهبود وزارت کار است و بر اساس این تبصره از سال 1396 تا 1399 سالانه 450 هزار شغل ایجاد شده است. 

از نگاه بسیاري از کارشناسان پیوند فعالیت هاي آموزشی و پژوهشی با بخش صنعت براي تربیت و پرورش نیروهاي ماهر و خلاق و
آشنا با فرهنگ کار از دیرباز مورد توجه بوده است؛ ارتباط دانشگاهیان و صنایع به این دلیل از اهمیت بالایی برخوردار است که می

 
تواند در نرخ اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی اثرگذار باشد و آن را تا حد زیادي کاهش دهد. 

در حال حاضر دلیل اصلی بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نه به دلیل فقدان شغل، بلکه در بسیاري زمینه ها نبود مهارت لازم بوده

 
است. 

بیشتر تحصیل کردگان به دلیل عدم گذراندن دوره هاي مهارتی و عملی، توان ورود به بازار کار را ندارند و این ضعف به عدم اتصال
بنگاه هاي اقتصادي و مراکز دانشگاهی با یکدیگر بر می گردد در صورتی که اگر دانشجویان در کنار تحصیلات دانشگاهی، از

 
آموزشهاي مهارتی بهره مند شوند، روحیه کارآفرینی در آنها ایجاد می شود. 

به گزارش ایسنا، کارشناسان بر این باورند که دانشگاه و صنعت مکمل یکدیگر درحوزه اشتغال به شمار می روند و پیوند میان صنعت و
دانشگاه موجب اشتغالزایی دانش آموختگان می شود. به طور حتم با تربیت دانشجویان ماهر و کارآفرین و جذب آنها در بنگاهها و

 
صنایع معضل بیکاري و اشتغال در کشور زودتر برطرف خواهد شد. 

انتهاي پیام



پیش بینی بیش از 11 هزار برنامه تشکل هاي مردمی طی دهه فجر

منبع: داناشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/11/11

سلم آبادي گفت: طی دهه فجر 11 هزار و 780 برنامه توسط کمیته امداد استان و کارگروه همیاري و تشکل هاي مردمی
برنامه ریزي شده است.

سلم آبادي گفت: طی دهه فجر 11 هزار و 780 برنامه
توسط کمیته امداد استان و کارگروه همیاري و تشکل هاي

 
مردمی برنامه ریزي شده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از خاورستان،
رضا سلم آبادي مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره)
خراسان جنوبی صبح امروز در نشست خبري کارگروه
همیاري و تشکل هاي مردمی دهه فجر، اظهار کرد: طی
دهه فجر 11 هزار و 780 برنامه توسط کمیته امداد استان
و کارگروه همیاري و تشکل هاي مردمی برنامه ریزي شده

 
است. 

وي افزود: در این ایام 12 پروژه با مشارکت 13 دستگاه اجرایی از پروژه هاي طرح سند توسعه درح با اعتبار 29 میلیارد تومان افتتاح

 
خواهد شد. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی بیان کرد: 42 طرح اشتغال به نیابت از سه هزار و 223 فرصت شغلی ایجاد

 
شده با اعتبار 95 میلیارد تومان افتتاح میشود. 

 
سلم آبادي عنوان کرد: طی دهه فجر 79 نیروگاه خورشیدي با اعتبار 400 میلیارد ریال در استان افتتاح خواهد شد. 

 
وي اظهار کرد: 685 عدد وسایل گرمایشی بین خانواده هاي تحت حمایت در مناطق محروم توزیع میشود. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی به وجود مراکز نیکوکاري در استان اشاره کرد و گفت: در این ایام 11 مرکز

 
نیکوکاري؛ 4 مورد شهري و 7 مورد روستایی با همکاري کمیته امداد فردوس افتتاح خواهد شد. 

سلم آبادي افزود: در بحث گازرسانی به داخل منازل مددجویان شهري و روستایی شامل یک هزار و 215 خانوار اعتباري بیش از 21

 
میلیارد ریال ویژه مددجویان تحت حمایت در سطح استان پرداخت شده است. 

وي از اعطاي 59 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال خبر داد و گفت: 500 میلیارد ریال تسهیلات متمم مسکن مددجویان توسط صندوق

 
امداد ولایت استان مجموعا براي دو هزار و 690 خانوار پرداخت شده است. 



مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی خاطرنشان کرد: در این ایام 200 سري جهیزیه در سطح استان توزیع خواهد

 
شد. 

سلم آبادي به تخصیص انشعاب رایگان آب، برق، گاز و عوارض شهرداري به تعداد سه هزار و 55 انشعاب اشاره کرد و گفت: 120 مورد

 
عایق کاري و ایزوگام منازل مددجویان انجام میشود. 

وي عنوان کرد: از جمله برنامه هاي در نظر گرفته شده طی دهه فجر دیدار و سرکشی از خانواده هاي ایتام تحت حمایت، دیدار با
خانواده هاي معزز شهدا، شرکت در مراسم غبار روبی مزار شهدا، برگزاري میز خدمت در شهرها و روستاهاي سطح استان، وبینار
کشوري تجلیل از بسیجیان نمونه با حضور آقاي بختیاري، دیدار و عیادت از خانواده هاي داراي بیمار صعب العلاج، راه اندازي هسته
هاي کار آفرینی، برگزاري گفتمان بررسی نقش ولایت فقیه در جمهوري اسلامی، برگزاري نمایشگاه نقش دستاوردهاي انقلاب
اسلامی، مسابقه تهیه کلیپ انقلاب، چهل و دو سال مقاومت، مراسم تجلیل از مادران زهرایی، کارگاه آموزشی تربیت فرزند ویژه زنان
سرپرست خانوار، کارگاه سیره فاطمی براي نوعروسان، برگزاري مسابقه کتابخوانی، تجلیل از بانوان نمونه فرهنگی، کارآفرینی، حجاب و

 
عفاف و برگزاري مراسم زیارت عاشورا و سخنرانی است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی بیان کرد: نشست بصیرتی نقش زنان در انقلاب، اشتغال و خانواده، محفل
انسان با قرآن، ایجاد پایگاه جمع آوري کمک با همکاري نیروهاي جهادي و بسیج، برگزاري مسابقه فرهنگی، برگزاري جشن شب 22
بهمن و نور افشانی، راهپیمایی و مراسم 22 بهمن، برگزاري نشست هاي بصیرتی و گفتمان انقلابی، محفل انس با قرآن و دعاي کمیل،
غبار روبی امامزادگان و گلزار شهدا، یادواره شهدا، افتتاح طرح هادي در شهرستانهاي قاین، طبس و خوسف، افتتاح مسکن مددجویی

 
و افتتاح پروژه هاي اشتغال مددجویی از دیگر برنامه هاي پیش بینی شده براي دهه فجر است. 

سلم آبادي از اهداي 53 مورد تبلت به دانش آموزان تحت حمایت امداد درمیان خبر داد و گفت: همچنین 85 مورد تسهیلات قرض

 
الحسنه براي خرید تبلت فرزندان محصل مددجو شهرستان خوسف اعطا میشود. 

وي خاطرنشان کرد: افتتاح مراکز مثبت زندگی، ارایه خدمات رایگان در مراکز و کلینیک هاي تحت نظارت، افتتاح مرکز جامع درمان
و بازتوانی اعتیاد، افتتاح خانه حمایتی سالمندان مهرورزان، افتتاح خانه کوچک معلولین ذهنی گلهاي فردوس، افتتاح مرکز مشاوره و
خدمات روانشناختی تخصصی ازدواج و روان درمانی خانواده موفق، تجلیل از دانش آموزان نمونه، حضور در برنامه صبح شرقی، اهداي
خون، تجلیل و عیادت از خانواده هاي شهدا، عیادت از بیماران بستري، تجلیل از کارفرماي نمونه کارگر، پیاده روي، نصب دستگاه
تصفیه آب و ساخت سرویس بهداشتی، برپایی ایستگاه سلامت، دیدار با خانواده هاي شهدا و توزیع ماسک و مایع ضد عفونی در نماز

 
جمعه از دیگر برنامه هاي پیش بینی شده براي دهه فجر است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی از پرداخت وام قرض الحسنه بدون کارمزد تا سقف 10 میلیون تومان مختص
مددجویان تحت حمایت امداد خبر داد و گفت: این تسهیلات از ابتداي بهمن سال جاري به مناسبت فجر 99 از محل صندوق امداد

 
ولایت پرداخت میشود. 

سلم آبادي خاطرنشان کرد: از ابتداي سال جاري بیش از 69 میلیارد تومان وام قرض الحسنه از محل صندوق امداد ولایت استان

 
پرداخت شده است. 

انتهاي پیام/





کسب و کارها پایدار نخواهند ماند...

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/11/11

فصل اقتصاد - یک مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار می گوید کسب و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها
و زیربناهاي کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و باورهاي آنها سرچشمه می گیرند لذا افراد و

سازمان  ها بایستی به دنبال ''طرحی نو در انداختن'' و تغییرات مثبت و ...

 
 

فصل اقتصاد - یک مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار می گوید کسب و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و
زیربناهاي کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و باورهاي آنها سرچشمه می گیرند لذا افراد و سازمان  ها

 
بایستی به دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و کسب و کار و محیط پیرامون خود باشند. 

رضا سیاوشی، سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر در هفتمین کارگاه نوآوري و کارآفرینی "از ایده تا
پدیده" با اشاره به اهمیت مباحث مدیریت کسب و کار به عنوان یک پیشران جدا نشدنی در توسعه کسب و کارها عنوان کرد:
کارآفرینی فردي (اقتصادي)، کارآفرینی شرکتی و سازمانی، کارآفرینی اجتماعی، کارآفرینی پایدار، کارآفرینی ملی و حاکمیتی،

 
کارآفرینی در کلاس جهانی و... از رویکردهاي مختلف کارآفرینی هستند. 

وي تصریح کرد: کارآفرینی (Entrepreneurship) لزوماً تاسیس یک بنگاه اقتصادي نیست بلکه رویکردي است که بایستی در
جامعه نهادینه گردد و در واقع همان "تخریب خلاق شومپیتر" هست که در جهت مثبت و رو به جلو، افراد و سازمان  ها و بایستی به
دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و کسب و کار و محیط پیرامون خود باشند. یک بانوي خانه  دار و
یا یک کارمند و یا مدیران و... می  تواند از این رویکرد بهره جوید و همواره در تلاش باشد براي بهتر شدن و بهتر اقدام کردن و حل
بهتر و موثرتر مسائل پیرامون خود. که البته این رویکرد اگر مورد حمایت قرار بگیرد منافع پر شماري اعم از مادي و معنوي براي فرد

 
با رویکرد کارآفرین و محیط پیرامونی وي به ارمغان خواهد آورد. 

این مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار عنوان کرد: استارتاپ یک قول و قرار عاشقانه و تا حدودي رویایی و البته جسورانه براي شروع

 
جمعی براي حل یک مسئله است. 

سیاوشی با بیان اهمیت ترویج مفاهیم توسعه کسب و کار و بیان روندهاي جدید براي توسعه کسب و کارها و کارآفرینی افزود: کسب
و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و زیربناهاي کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و
باورهاي آن ها سرچشمه می  گیرند و رفتارهاي آن ها را تحت تأثیر قرار می  دهند. بنابراین جهت توسعه رویکرد کارآفرینی در جامعه



بایستی همگان دست به دست هم دهند که زیربناهاي کلیدي توسعه کارآفرینی در جامعه مهیا گردد و بسترهاي لازم براي شکل-
گیري این رویکرد در بین آحاد جامعه رخ دهد وگرنه عجله در این مهم هیچ دستآورد و نتایجی نخواهد داشت و کسی یک  شبه راه
صد ساله را نمی  پیماید و عجولانه کارآفرین نمی  شود و پایدار هم نخواهد ماند. همه و همه از خود فرد تا خانواده تا اساتید و معلمان

 
و مدیران کسب و کارها و حاکمیت و... در توسعه این روحیه و رویکرد نقش  آفرین هستند. 

وي با طرح این سوال که تفکر خلاقانه چکونه است، افزود: از خودتان سوال بپرسید، ارتباط برقرار کنید، تبادل کنید، ریسک کنید،

 
تصور کنید، فکر کنید، جستجو کنید و متنوع رفتار کنید. 

 
 

سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر با ارائه تعریفی جامع از "کارآفرینی" و "کارآفرین" مبتنی بر تجارب
و مطالعات خود بیان کرد: فرد یا اجتماعی از افراد یا سازمان هایی که نسبت به خود و محیط پیرامون خود حساس بوده و احساس
مسئولیت نموده و به طور مستمر و فرایندي، مسائل خود و محیطی پیرامون خود را دنبال و شناسایی و اولویت بندي کرده و نسبت به
حل خلاقانه و نوآورانه آن ها اقدام می کند را کارآفرین و رویکرد موجود را کارآفرینی دانسته و فرد یا سازمان با این رویکرد، سیاهی
ها و مسائل پیرامونی را به چشم فرصت می بیند و امیدوارانه از مسائل خود و دیگران مشکل گشایی می کند و بر سرنوشت خویش

 
تاثیرگذار بوده و منفعت هاي بسیاري از جمله بقا و پایداري و ثروت و خشنودي و وفاداري ذینفعان را کسب می نماید. 

این مدرس دانشگاه تاکید کرد: مفهوم کارآفرینی یک مفهوم سطح بالا و روبنایی است که بایستی شکافته شود و زیربناهاي کلیدي
General) توسعه و تحقق آن شناسایی گردند. زیربناهاي کلیدي تحقق مفهوم کارآفرینی در واقع همان شایستگی  هاي عمومی
Competencies) زندگی و کسب و کار هستند که در همه سطوح می  توانند پرورش یابند و عبارتند از: 1- تفکر انتقادي، 2- تفکر

 
خلاق، 3- تیم  سازي و کار تیمی، 4- مسئله  یابی، 5- ایده  پردازي، 6- حل خلاقانه مسئله. 

سیاوشی خاطرنشان کرد: متاسفانه در فرایند توسعه کارآفرینی یا حتی در مراکز آموزشی و پژوهشی کمتر به این موارد توجه می-
گردد و بیشتر بر شایستگی  هاي فنی و اختصاصی توسعه کارآفرینی تاکید صورت می  پذیرد. شایستگی  هاي اختصاصی در کنار
شایستگی هاي عمومی می  توانند ختم به موفقیت و پایداري گردند و از طرفی شایستگی  هاي عمومی در درجه نخست از افراد، انسان-
هاي کامل  تر و بالغ  تري می  سازد و دنیا و میدان مبارزه کسب و کار با وجود انسان  هاي شایسته قطعا به جایی بهتر و خوشایندتر

 
براي زیستن تبدیل می  گردد. 

وي در ادامه فرایند کارآفرینی را شامل 1- تجزیه و تحلیل محیطی، 2- مسئله  یابی، ایده  یابی، 3- تثبیت ایده و توسعه آن مبتنی بر
اعتبارسنجی  ها و تست  هاي مقدماتی بازار، 4- تکمیل بوم کسب و کار، 5- توسعه تیم کاري، 6- ساخت نمونه اولیه یا کمینه
پذیرفتنی (MVP) و تست  هاي بازار، 7- تأمین مالی، 8- ساخت محصول نهایی مبتنی بر بازخوردها از بازار و روندها، 9- تحقیق و

 
توسعه (R & D) و تکرار چرخه و گام  هاي قبل دانست. 



 
 

به گفته این مشاور کسب و کار پایداري یعنی امروز به گونه اقدام گردد که تا آینده نامحدود سیستم پابرجا بماند و عملکرد امروزش
تهدیدي براي حیات و آینده  خود و دیگر سیستم ها نباشد و کسب و کارها و افراد بایستی همواره مفهوم پایداري
(Sustainability) را سرلوحه زندگی و کسب و کار خود قرار بدهند. رویکرد پایداري؛ شامل توجه همزمان به شاخص  ها و اهداف
اقتصادي، زیست  محیطی و اجتماعی است و افراد و کسب و کارها بایستی همزمان بر این سه جنبه متمرکز باشند تا بتوانند تا آینده
نامحدود در میدان رقابت پابرجا بمانند و در یک کلام همه سیستم  ها بایستی در جهت تحقق اهداف توسعه پایدار حرکت نمایند و

 
تلاش کنند دنیا را جاي بهتري براي زیستن تبدیل نمایند. 

در پایان این رویداد، دکتر رضا سیاوشی به جمع بندي مباحث زیربنایی مبتنی بر شایستگی  هاي عمومی براي حرکت از ایده تا پدیده
در فرایند کارآفرینی پایدار و پاسخ به پرسش  ها پرداخت و با تشکر از شرکت کنندگان در وبینار، فعالیت  ها و اهداف مرکز نوآوري و

 
شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر را معرفی کرد. 

هفتمین کارگاه نوآوري و کارآفرینی "از ایده تا پدیده" با حضور دکتر «رضا سیاوشی»، سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد
دانشگاهی بوشهر، مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار و به همّت سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال دانش آموختگان جهاد

 
دانشگاهی استان بوشهر و اداره کل ورزش و جوانان استان بوشهر برگزار شد. 

انتهاي پیام



پرداخت 2800میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی از سوي صندوق کارآفرینی

امید در کشور

منبع: ایسناشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون ساماندهی و توانمندسازي صندوق کارآفرینی امید کشور گفت: از محل صندوق توسعه ملی تاکنون نزدیک به 2800
میلیارد تومان تسهیلات در سطح کشور پرداخت کرده ایم.

«علی اصحابی» در نشست با معاون اقتصادي استاندار و
مدیرکل صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و
بویراحمد در یاسوج افزود: از محل صندوق توسعه ملی
تاکنون نزدیک به 2800 میلیارد تومان تسهیلات در سطح
کشور پرداخت کرده ایم که از این محل نزدیک به 63 هزار

 
فرصت شغلی ایجاد شده است. 

وي اظهارکرد: 18درصد تسهیلات پرداختی در حوزه بوم گردي و گردشگري بوده که 2100 واحد و مرکز با اعتباري بالغ بر 280

 
میلیارد تومان بوده است. 

معاون ساماندهی و توانمندسازي صندوق کارآفرینی امید کشور با بیان اینکه بخش از اعتبارات این صندوق در بخش کشاورزي، بخشی
نیز در حوزه معادن در مقیاس کوچک تعطیل و نیمه فعال تسهیلاتی داده ایم و همچنین در حوزه تقویت بازارهاي مجازي تسهیلات
پرداخت کرده ایم، خاطرنشان کرد: در حوزه فناوري اطلاعات 12 درصد اعتبارات این صندوق تسهیلات پرداخت کرده ایم که با توجه
به اینکه کارگاه هاي تولیدي و خانگی نیاز به بازار دارند به هیمن خاطر از استارتاپ ها حمایت کرده ایم که تولیدات این کارگاههاي را

 
در ویترین هاي مجازي قرار می دهندف بازار یابی می کنند و محصولات را عرضه می کنند. 

اصحابی تصریح کرد: براي تقویت بازار فروش محصولات کارگاها و واحدهاي تولیدي که از صندوق کارآفرینی امید تسهیلات دریافت

 
کرده اند با همکاري بخش خصوصی دو سایت "کافه کادو" و "آرگون" را راه اندازي کرده ایم. 

وي با بیان اینکه از طرح هاي توسعه اي و با پیشرفت فیزیکی بیش از 70 درصد پیشرفت فیزیکی حمایت می کنیم، ادامه داد: در

 
مناطق کمتر توسعه یافته کشور با بنیاد علوي و بنیاد برکت تفاهم نامه داریم که تهسلات جهت محرومیت زدایی پرداخت می کنیم. 

معاون ساماندهی و توانمندسازي صندوق کارآفرینی امید کشور عنوان کرد: جهت تقویت شرکت هاي نوپا، استارتاپ ها و اپلیکیشن ها
صندوق کارآفرینی تسهیلات از محل تفاهم نامه وزارت اطلاعات تا سقف 500 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می کند. بخشی دیگر
از تسهیلات پرداختی صندوق کار آفرینی امید، به شرکت هاي دانش بنیاد براي رهن مکان و تجهیز مکان تا سقف چهار میلیارد ریال

 
تسهیلات قرض الحسنه پرداخت می کند. 

اصحابی تاکید کرد: امسال با پیگیري هاي صورت گرفته مرحله پنجم اعتبارات صندوق توسعه ملی تخصیص پیدا کرد که می توانیم

 
دامنه فعالیت را بیشتر کنیم. 



 
وي اظهارکرد: صندوق کارآفرینی امید از محل تبصره 18 بانک عامل شده ایم و سال آینده بهار صندوق کار آفرینی امید خواهد بود. 

معاون ساماندهی و توانمندسازي صندوق کارآفرینی امید کشور از زحمات صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و بویراحمد در
جذب حداکثري اعتبارات تخصیص یافته صندوق توسعه ملی که توانست با پرداخت1150 فقره تسهیلات، 1800 فرصت شغلی پایدار

 
روستایی ایجاد کند، تقدیر کرد. 

همچنین «سید حشمت االله صمیمی دوست»، معاون اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد نیز در این نشست گفت: از حمایت هاي

 
صندوق کارآفرینی امید کشور از طرح هاي اشتغالزایی استان کهگیلویه و بویراحمد تقدیر و تشکر می کنم. 

وي افزود: تعداد زیادي از طرح هاي اشتغالزا در سطح استان کهگیلویه و بویراحمد که امکان کمک از منابع بانکی براي آنها فراهم نبود

 
این صندوق به صورت ویژه حمایت کرد. 

صمیمی دوست اظهارکرد: در زمینه اشتغال زایی روستایی و عشایري نیز صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و بویراحمد جزو

 
موسسات مالی پیش رو در سطح استان بوده است. 

به گزارش ایسنا، «ارسلان حسن پور»، مدیر صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و بویراحمد نیز در ادامه این نشست گفت: به
مناسبت چهل و دومین سال شکوهمند انقلاب سالامی و دهه فجر 42 طرح اسشغالزا در بخشهاي مختلف ازجمله صندوق خرد محلی،

 
گردشگري، بوم گردي، پرورش شترمرغ، فرآوري محصولات باغی، دستمال کاغذي و قالی شویی افتتاح و به بهره برداري می رسد.. 

گفتنی است که در پایان این نشست از چند طرح در حال اجرا بازدید و در خصوص پرداخت تسهیلات تکمیلی به این طرح هاي

 
تصمیم گیري شد. 

انتهاي پیام



آغاز همکاري مشترك جهاددانشگاهی با منطقه آزاد انزلی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون آموزشی جهاددانشگاهی از آغاز همکاري مشترك جهاددانشگاهی با منطقه آزاد انزلی در حوزه هاي پژوهشی، آموزشی،
اشتغال و کارآفرینی در آینده نزدیک خبر داد.

به گزارش خبرنگار حوزه دانشگاه گروه علمی فرهنگی
هنري خبرگزاري صدا و سیما به نقل از روابط عمومی جهاد
دانشگاهی، آقاي دکتر محمد صادق بیجندي در جریان سفر
به گیلان در دیدار با رییس منطقه آزاد انزلی به بررسی
زمینه هاي همکاري مشترك جهاددانشگاهی در حوزه هاي

 
پژوهشی، آموزشی، اشتغال و کارآفرینی پرداخت. 

معاون آموزشی جهاددانشگاهی در خصوص نتایج این نشست
گفت: پس از بازدید اخیر رییس جهاددانشگاهی از منطقه

آزاد انزلی و بررسی فرصت ها و زمینه هاي همکاري مشترك مقرر شده بود این موضوع به صورت تخصصی توسط حوزه هاي مختلف

 
مورد بررسی و کار کارشناسی قرار گرفته و فرایند اقدامات اجرایی و عملیاتی شدن فعالیت ها پیگیري شود. 

وي تصریح کرد: در این راستا هیأتی از حوزه آموزش جهاد دانشگاهی به همراه رییس و معاون آموزشی سازمان جهاددانشگاهی استان
گیلان در نشست با رییس سازمان منطقه آزاد انزلی زمینه هاي مشترك همکاري و نحوه اجرایی شدن آن را مورد بحث و بررسی قرار
دادند و مقرر شد همزمان با دهه فجر توافق نامه مربوط مبادله و در کمترین زمان ممکن همکاري در حوزه هاي آموزش، پژوهش،

 
اشتغال و کارآفرینی با سه افق کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت اجرایی شود. 

معاون آموزشی جهاددانشگاهی در این سفر دو روزه همچنین از مرکز آموزش علمی کاربردي بندر انزلی و مرکز آموزش هاي تخصصی
و مهارتی کوتاه مدت سازمان جهاددانشگاهی در بندرانزلی بازدید و با همکاران در خصوص برنامه ها و مشکلات دوران کرونا و برنامه

 
هاي پساکرونا پرداخت. 

وي در خصوص پیش بینی وضعیت نظام آموزش کشور در دوران پساکرونا گفت: قطعا دوران پسا کرونا ویژگی هاي خاص به خود را

 
دارد و اگر براي آن آماده نباشیم همه ي زیر نظام هاي آموزشی در سطح کشور آسیب جدي خواهند دید. 

آقاي دکتر بیجندي ادامه داد: استادان، معلمان، دانشجویان، دانش آموزان، فراگیران و خانواده هاي آنان با درك شرایط بحران ناشی از
شیوع کرونا برخی کمبود ها و مشکلات را پذیرفته و سعی می کنند به نحوي با مراکز آموزشی همکاري و همراهی لازم را داشته
باشند، اما قطعا تاثیر بیش از یکسال آموزش غیر حضوري در نگرش مجریان و مخاطبان اثر جدي خواهد داشت و اگر زیر نظام هاي

 
مختلف نظام آموزشی با این تغییرات خود را همراه نکنند حوزه آموزش کشور با مشکلات جدي مواجه خواهد شد. 

در این سفر بیجندي همچنین از خانه ملی حصیر ایران در روستاي فشتکه بخش خمام بازدید و از نزدیک با یکی از اقدامات و فعالیت



 
هاي تیم اجرایی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در استان گیلان بازدید کرد. 

معاون آموزشی جهاددانشگاهی با بیان این که جهاددانشگاهی به عنوان یک نهاد دانش بنیان و تسهیلگر در حال حاضر به عنوان
مجري یکی از بزرگترین طرح هاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در زمینه مشاغل خانگی است، گفت: این طرح هم اکنون در 31
استان کشور توسط واحد هاي سازمانی جهاددانشگاهی و با نظارت عالیه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حال پیاده سازي و

 
اجراست. 

وي در خصوص نحوه اجراي این طرح در استان گیلان افزود: استان گیلان در طرح توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار و
طرح ملی توسعه مشاغل خانگی تاکنون اقدامات پژوهشی، مطالعاتی، آموزشی، مشاوره اي بسیار خوبی با همکاري سازمان هاي و

 
دستگاه هاي اجرایی انجام داده است. 

آقاي دکتر بیجندي یکی از نکات برجسته این طرح در استان گیلان را همراهی و همکاري همه ي دستگاه هاي ذي ربط دانسته و ابراز
امیدواري کرد با هم اندیشی، همکفري، خرد جمعی و بهره مندي از تجارب مختلف در گذشته و حال بتوان به ایجاد تشکیل زنجیره

 
هاي ارزش در حوزه تامین، تولید و بازاریابی و فروش محصولات مشاغل خانگی و پایدار سازي آن ها کمک کرد. 

وي همچنین به نقش شبکه هاي مختلف کسب و کار هاي خانگی در رونق اقتصادي خانواده ها اشاره و آن را یکی دیگراز اهداف اصلی

 
طرح ملی توسعه مشاغل خانگی دانست. 

آقاي دکتر بیجندي ایجاد مشاغل خانگی و توسعه ي آن را نیازمند هماهنگی و هم افزایی میان دستگاه هاي متولی برشمرد و افزود:
دستگاه هاي مختلف اعم از دولتی و بخش خصوصی در راستاي تحقق کامل طرح باید با پرهیز از بخشی نگري با هم افزایی در کنار

 
هم باشند. 

معاون آموزشی جهاددانشگاهی به نقش و اهمیت آموزش و مشاوره هاي عمومی و تخصصی در این طرح اشاره و گفت: طرح ملی
توسعه مشاغل خانگی مبتنی بر الگوي نوین توسعه مشاغل خانگی با بهره گیري از تجربیات داخل کشور در گذشته و نمونه هاي موفق

 
خارج از کشور و بر اساس فرصت ها و مزیت هاي محلی و منطقه اي پیاده سازي می شود. 

وي در خصوص فاز هاي اجرایی این طرح پس از انجام مطالعات و پژوهش هاي لازم گفت: در این طرح متقاضیان پس از ثبت نام در
سامانه inhb.ir ارزیابی، توان سنجی و استعداد سنجی شده و براساس این ارزیابی ها، آموزش ها و مشاوره هاي رایگان مورد نیاز نظیر
آشنایی با کسب و کار، آشنایی با مفاهیم بازار، آشنایی با کیفیت محصول، آشنایی با برندینگ، استانداردسازي محصولات، کار تیمی و

 
مفاهیم شبکه سازي توسط جهاد دانشگاهی ارایه می شود. 

معاون آموزشی جهاددانشگاهی در پایان با تاکید بر جایگاه و نقش آموزش و مشاوره در ارتقا کیفیت و کمیت محصولات مشاغل
خانگی گفت: آموزش  و مشاوره در طرح توسعه ملی مشاغل خانگی مبتنی بر تغییر نگاه و نگرش به این حوزه است و امید داریم با

 
همت همه مدیران دستگاه هاي اجرایی به نقش و جایگاه این حوزه در اقتصاد ملی و اقتصاد خانواده بیش از پیش دست پیدا کنیم. 

آقاي مهندس میرمسلم رهبر هاشمی معاون آموزشی سازمان جهاددانشگاهی استان گیلان نیز در حاشیه این بازدید با اشاره به اینکه
برندسازي راه حل توسعه مشاغل خانگی است، افزود: سازمان جهاددانشگاهی استان با برنامه مناسب و همکاري پیشران ها، به دنبال

 
آن است تا هر یک از مشاغل و مزیت استان را به سمت شبکه سازي و برندسازي سوق دهد. 



وي با بیان اینکه براساس الگوي طرح توسعه مشاغل خانگی با انجام مطالعات، ساماندهی، بررسی، استعدادسنجی و توانمندسازي قرار
است براي بیش از 54 هزار نفر از متقاضیان مشاغل خانگی در 31 استان کشور زمینه ایجاد اشتغال فراهم شود و سهم گیلان در این
راستا 2100 نفر است یادآور شد: اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی فرصت مناسبی براي اشتغال، توانمندسازي و معرفی ظرفیت

 
هاي تولیدي استان است. 

معاون آموزشی سازمان جهاددانشگاهی استان گیلان در پایان خواستار همراهی و هم افزایی کلیه دستگاه هاي متولی جهت صدور
مجوز مشاغل خانگی و توانمندساري بازار بالقوه استانی شد.



12 پروژه عمرانی فردا در منطقه 12 شهر اصفهان بهره برداري و آغاز می شود

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/11/11

شهردار اصفهان گفت: فردا و همزمان با روز 12 بهمن و سالروز بازگشت امام خمینی (ره) به میهن، در منطقه 12 شهر
اصفهان 12 طرح عمرانی، خدماتی و فرهنگی بهره برداري و آغاز می شود.

شهردار اصفهان: 12 پروژه عمرانی فردا در منطقه 12 شهر
اصفهان بهره برداري و آغاز می شود شهردار اصفهان گفت:
فردا و همزمان با روز 12 بهمن و سالروز بازگشت امام
خمینی (ره) به میهن، در منطقه 12 شهر اصفهان 12
طرح عمرانی، خدماتی و فرهنگی بهره برداري و آغاز می

 
شود. 

به گزارش خبرگزاري برنا در اصفهان، قدرت اله نوروزي در
ارتباط زنده رادیویی با برنامه «سلام اصفهان» با تبریک

بازگشت امام خمینی (ره) به میهن و گرامیداشت دهه فجر، میلاد حضرت زهرا (س) را به عنوان روز زن و روز مادر به همه همشهریان

 
گرامی به ویژه مادران و خانم ها تبریک گفت. 

وي افزود: فردا در ادامه افتتاحیه هاي هفتگی شهر اصفهان تحت عنوان «هر یکشنبه، یک افتتاح» که مصادف با 12 بهمن است، 12

 
پروژه عمرانی، خدماتی و فرهنگی را در منطقه 12 به همه شهروندان شهر اصفهان تقدیم خواهیم کرد. 

 
شهردار اصفهان تصریح کرد: این پروژه ها با هزینه اي بالغ بر هزار و 330 میلیارد ریال در خدمت شهروندان قرار می گیرد. 

وي ادامه داد: احداث خیابان آرمان که در ملاقات هاي مردمی یکی از خواسته هاي ساکنان و معتمدان این منطقه بود نیز فردا با

 
هزینه اي بیش از 395 میلیارد ریال رسما افتتاح می شود. 

نوروزي با اشاره به دیگر طرح هاي افتتاحی فردا در منطقه 12 گفت: پارك سوار عاشق آباد با اعتباري بالغ بر 408 میلیارد ریال فردا

 
افتتاح می شود که یکی از پروژه هاي اثرگذار منطقه است و در راستاي توسعه حمل و نقل عمومی ساخته شده است. 

وي با بیان اینکه البته فردا عملیات اجرایی احداث خیابان 12 بهمن نیز در منطقه 12 آغاز می شود، اظهار کرد: در هفته گذشته در
منطقه 12 بهره برداري از مرکز توانمندسازي بانو امامی با حضور معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده انجام شد؛ این مرکز براي

توانمندسازي و کارآفرینی زنان احداث شده که امیدواریم فرصتی براي آموزش به همه بانوان منطقه باشد.



کسب درآمد 310 میلیارد تومانی مددجویان مازندرانی در طرح هاي

اشتغالزایی

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد مازندران از کسب درآمد 310 میلیارد تومانی مددجویان مازندرانی در طرح هاي
اشتغالزایی در 9 ماه سال جاري خبر داد.

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد مازندران از کسب درآمد 310 میلیارد تومانی مددجویان مازندرانی در طرح هاي

 
اشتغالزایی در 9 ماه سال جاري خبر داد. 

سیدعلی اصغر رضایی، معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد
مازندران، در گفت وگو با ایکنا از مازندران، اظهار کرد: یکی از راه
کار هاي اصلی در توانمندسازي مددجویان ایجاد اشتغال و درآمد
پایدار براي خانواده است که مشاوره شغلی جزء مهمترین اقدام

 
در این فرآیند توانمندسازي است. 

وي با بیان اینکه در راستاي توانمندسازي و مشاوره شغلی
استعدادسنجی، علاقه مندي، نیازسنجی، مهارت، امکانات فضاي
کسب و کار مددجویان مورد مطالعه قرار می گیرد، افزود:
مددجویان در مسیر توانمند سازي دو دسته اند یا خودشان

 
قابلیت اشتغالزایی مستقل را دارند یا نیاز است زیر نظر شرکت یا بنگاه اقتصادي مشغول شوند. 

رضایی درباره مددجویانی که قادر به ایجاد شغل مستقل نیستند، تصریح کرد: در این صورت کمیته امداد تلاش کرده با هماهنگی با

 
موسسات و شرکت هاي کاریابی و یا شرکت هاي اقتصادي با اهرم هاي تشویقی بتواند مددجوي خود را شاغل کند. 

وي ادامه داد: اعطاي 50 میلیون تومان وام چهار درصد به ازاي به کارگماري هر مددجو با بازپرداخت هفت ساله یا پرداخت دو سال
سهم بیمه کارفرما و در صورتی که آن شرکت در مناطق محروم و مددجو نیز ساکن آن منطقه باشد از هر دو اهرم تشویق براي به

 
کارگماري مددجویان بهره می برد و حق الزحمه بابت به کارگیري از کاریابی را نیز کمیته امداد پرداخت می کند. 

معاون اشتغالزایی با بیان اینکه در صورتی که مددجو استعداد راه اندازي شغلی مستقل را داشته باشد با سه دوره آموزش راه را براي
وي هموار می کنیم، گفت: ارائه آموزش مقدماتی و کارآفرینی که شخص چگونه یک کسب و کار را ایجاد کند، ارائه آموزش مهارتی تا
فرد بتواند سطح مهارت خود را افزایش و تکمیل کند و ارائه آموزش پایدارسازي که در حین بازدید توسط کارشناس فنی به نیاز هاي

 
آموزشی مددجو پی می بریم که عموما درباره بازاریابی، فروش محصولات، مسائل حقوقی، مدیریت منابع مالی و ... است. 

وي افزود: تسهیلات براي اشتغالزایی از بند ب تبصره 16 قانون بودجه کل کشور، اعتبارات توسعه روستایی از منابع صندوق توسعه
ملی و اعتبارت هم افزایی بانک مهر ایران و صندوق امداد ولایت تامین می شود و سقف تسهیلات اشتغال براي مددجویان تا 80



 
میلیون تومان و براي غیر مستمري بگیر تا سقف 50 میلیون تومان است. 

رضایی اظهار کرد: مددجو بعد از دریافت تسهیلات تا پنج سال طرح اشتغال وي مورد بازدید و ارزیابی قرار می گیرد و براي

 
پایدارسازي هر نوع مشاوره و آموزش در زمینه فروش و بازاریابی و افزایش سرمایه نیاز باشد، انجام می شود. 

وي با بیان اینکه یکی از کار هایی که در دو سال اخیر انجام شده موضوع راهبري شغلی است، افزود: راهبران شغلی، کارآفرینان خبره
ایی هستند که بر کل زنجیره ارزش تسلط دارند و ظرفیت بازار براي فروش محصول و تخصص لازم براي تولید را دارند و گام به گام از
مشاوره و آموزش تهیه فضاي کسب و کار، مواد اولیه، تجهیزات تا فرآیند تولید و بازاربا همه توان در کنار مددجویان قرار می گیرند تا

 
مددجو با خیال آسوده به تولید بپردازد و دغدغه فروش نداشته باشد و به مرور مستقل شود. 

معاون اشتغال کمیته امداد مازندران با بیان اینکه در طرح پشتیبان، تسهیلات را پشتیبان دریافت کرده و مجري محصول را تولید می
کند، بیان کرد: در طرح راهبري شغلی حاکمیت معنوي بر عهده راهبر و مالکیت اصلی طرح بر عهده مجري طرح است و تسهیلات را

 
مددجو دریافت می کند. 

وي افزود: در سال جاري 64 راهبر شغلی به 2 هزار و 200 مددجویان که مجري طرح اشتغال هستند، متصل شدند که این راهبري
بیشتر در زمینه پرورش قارچ، گل و گیاه، دام شیري، پرورش گوسفند، طرح هاي صنعتی و ... بوده و براي اجراي صحیح این طرح

 
راهبر، تفاهمنامه اي میان راهبر و کمیته امداد و یک قرارداد نیز میان راهبر و مددجو منعقد می شود. 

رضایی بیان کرد: با کمک بانک ها بیش از 4 هزار 700 فرصت شغلی در استان ایجاد شده و بیش از 170 میلیارد تومان تسهیلات

 
اشتغال نیز پرداخت شد و باید تلاش کنیم تا پایان بهمن ماه بتوانیم باقی مانده اعتبارات را جذب کنیم. 

وي با بیان اینکه در 9 ماهه سال 99 بیش از 150 میلیار تومان به مددجویان مستمري پرداخت شد، افزود: در همین 9 ماه سال
مجریان طرح هاي اشتغال توانستند بیش از 310 میلیارد تومان درآمد کسب کنند و این نشان می دهد رویکرد توانمندسازي کمیته

 
امداد راه کار برون رفت از محرومیت زدایی است و باید به جد دنبال شود. 

رضایی تصریح کرد: طرح هاي اشتغال از سوي کارشناسان فنی تا 5 سال مورد بازدید قرار گرفته و کلیه اطلاعات و فعالیت را در
سامانه سما ثبت می کنند. با جهاددانشگاهی مازندران تفاهمنامه داریم و این نهاد در زمینه آموزش مشاغل خانگی، آموزش در زمینه

 
بازاریابی و فروش در فضاي مجازي و نیز برخی از آموزش هاي مهارت افزایی براي مددجویان، همکاري دارد. 

انتهاي پیام



مخالفت با پهناي باند، مخالفت با معیشت مردم است

منبع: ناطقانشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/11/11

محمدجواد آذري جهرمی در یادداشتی که امروز در روزنامه ایران منتشر شد به ضرورت افزایش پهن باند براي توسعه
اقتصادي پرداخت و تاکید کرد: بررسی هاي جهانی بخوبی نشان می دهد پهن باند زیربناي رشد اقتصادي است؛ به همین

دلیل اگر کسی در مورد معیشت و اقتصاد صحبت می کند، اما با رشد دسترسی پهن باند مخالف است، ...

ناطقان: محمدجواد آذري جهرمی در یادداشتی که امروز در روزنامه ایران منتشر شد به ضرورت افزایش پهن باند براي توسعه

 
اقتصادي پرداخت. 

 
متن کامل یادداشت وزیر ارتباطات به این شرح است: 

دوسـت داشت داستان خودش را بنویسد؛ اما افسوس که الف-با
را دوست نداشت. این یک خط حکایت دوري از ما نیست؛ همه
کسانی که می خواهند اقتصاد و معیشت رشد کند؛ اما حاضر
نیستند تا زیرساخت هاي اصلی آن مثل شفافیت یا بازار؛ و مهم
تر از آن ها زیرساخت دیجیتال کشور رشد پیدا کند. در این دوره

اي که به نام عصر دیجیتال شناخته می شود؛ زیرساختی تر از شفافیت و بازار، زیرساخت فناوري اطلاعات است. زیرساختی که بدون
توسعه آن، قطعاً شفافیت، بهره وري و رشد اقتصادي تحقق نمی یابد. زیرساخت دیجیتال پیش نیاز شکل گیري و رشد هر بازاري

 
است. 

بازار کامل و ایده آل با ویژگی هایی مانند «رفتارعقلایی»، «دسترسی به اطلاعات» (یا همان «عدم تقارن اطلاعات» به زبان اقتصاد) یا
«جابه جایی سریع عوامل تولید» در متون اقتصادي یاد می شود؛ اما بازار است که با ابزار دیجیتال می تواند از همیشه بازارتر شود.
پلتفرم هاي دیجیتال یعنی جایی که مشتریان اطلاعات کاملی دارند از قیمت هاي سایر عرضه کنندگان و ویژگی هاي متمایزکننده
آن کالا یا خدمت؛ فناوري اطلاعات است که امکان جابه جایی عوامل تولید را سریع تر فراهم می کند. اما این ویژگی هاي بازار در
هیچ بازار فیزیکی به پاي بازارهاي مجازي و پلتفرم ها نمی رسد؛ جایی که مقایسه ها امکان پذیرتر می شود. پهن باند به این معنا
الفباي اصلی بازار است. دولت ها اگر می خواهند بازار را شکل دهند و از آن محافظت کنند چاره اي ندارند جز آن که دسترسی پهن

 
باند را تضمین کنند. 

وقتی از پهن باند صحبت می شود؛ از زیرساخت دسترسی مردم و فراگیرشدن بهره گیري از ابزارهاي دیجیتال و نهایتاً پلتفرم هایی

 
صحبت می شود که در دنیاي امروز جزء حیاتی بازارها هستند. 

مطالعات بانک جهانی نشان می دهد که توسعه پهن باند یکی از عوامل تأثیرگذار بر رشد اقتصادي است. مطالعات انجام شده روي



کشورهاي OECD نشان می دهد رشد 10 درصد در نرخ نفوذ اینترنت می تواند رشد اقتصادي نیروي کار را 0.035 درصد افزایش
دهد. این در حالی است که رشد 10 درصد پهن باند در این کشورها توانسته است بین 0.9 تا 1.5درصد درآمد سرانه را افزایش دهد.
بررسی اقتصادي کشورهاي با درآمد بالا در سال 2009 نشان داد به ازاي هر 10درصد رشد در پهن باند، 1.12 درصد رشد در تولید
ناخالص داخلی کشورها مشاهده شده است؛ در حالی که همین امر در کشورهاي با درآمد متوسط و پایین تا حد 1.38 درصد رشد در
GDP را نیز نشان می دهد. مطالعات اخیر (2017) در امریکاي لاتین نشان می دهد به ازاي افزایش هر 10 درصد نرخ نفوذ پهن باند،

 
رشد اقتصادي (تولید ناخالص داخلی) بین 1.2 تا 1.9درصد افزایش یافته است. 

به عبارتی در دنیاي امروز همان طور که سواد براي نوشتن ضروري است؛ پهن باند هم براي رشد اقتصادي پیش نیاز است! کسی که با

 
پهن باند مخالفت می کند؛ در حقیقت در حال مخالفت با رشد اقتصادي و معیشت مردم است. 

در سال 92 زمانی که دولت یازدهم کار خود را آغاز کرد نرخ نفوذ اینترنت در حدود 22درصد بود (داده هاي جهانی ITU)؛ در حالی
که کشورهاي توسعه یافته بالاتر از 70درصد و کشورهاي در حال توسعه نیز بسیار بالاتر از ایران در سطح 45درصد دسترسی قرار
داشتند، مانند ترکیه آن روزها. تعداد کل مشترکین پهن باند ثابت در آن روزها در حدود 5 میلیون و موبایل در حدود 300هزار مورد
بود. هرچند در آن زمان معناي پهن باند متفاوت از امروز بود و با رشد فناوري مدام معناي پهن باند (و سرعتی که پهن باند نامیده می
شود) نیز ارتقا می یابد. اما امروز تعداد مشترکین پهن باند در ایران از مرز 87 میلیون گذر کرده است. نرخ نفوذ بالاتر از متوسط

 
جهانی و کشورهاي هم سطح شده است (مثلاً آن تفاوت 50درصد با ترکیه برطرف شده است). 

به عبارتی ما نه تنها باید به اندازه کشورهاي دیگر توسعه پیدا می کردیم؛ بلکه باید جبران این شکاف، که با تحلیل هاي نادرست به
کشور تحمیل شده بود، نیز انجام می شد. جبران عقب ماندگی نیاز به توسعه سریع داشت و تحریم ها نیز بر این سنگینی می افزود.
این رشد عجیب منجر به آن شده است که امسال براي سومین سال متوالی ایران به عنوان یکی از دو کشور پررشد جهانی در حوزه
دسترسی پهن باند، بنا به محاسبات سازمان جهانی مخابرات (ITU) قرار گرفته است. فاصله اندك ایران با کشورهاي توسعه یافته
جهانی نشان دهنده رشد مناسبی است؛ رشدي که اگر پیش از کرونا محقق نشده بود؛ قطعاً سختی هاي این دوره را چندین برابر می

 
کرد. 

رشد اقتصادي دیجیتال در ایران وابسته به گسترش سطح دسترسی پهن باند امکان پذیر است. اقتصاد دیجیتال که تا زمان رشد نسل
سوم و چهارم اینترنت همراه در سال 95 سهمی نزدیک به 2درصد داشت در سال 97 به سهم 6.4درصد از تولید ناخالص داخلی

 
کشور رسید. 

پلتفرم هاي گسترده اقتصاد دیجیتال در کشور در سال هاي اخیر نه تنها سهم خوبی از اقتصاد کشور را در اختیار گرفته اند؛ بلکه یکی
از مهم ترین میزبانان نیروهاي نخبه و تحصیلکرده کشور نیز هستند. این شرکت ها اغلب بهترین میزبانان و جذب کنندگان جوانان
تحصیلکرده و خلاق کشور بوده اند و یکی از مهم ترین نیروهایی که توانسته گاهی تا حدي در برابر جذابیت هاي مهاجرت این نیروها
وضعیت را بهبود بخشد. هرچند ارزش پلتفرم هاي اقتصاد دیجیتال در سهم اشتغال نیروهاي کار با مهارت پایین و متوسط نیز بسیار

 
بالا بوده است. 

بررسی هاي جهانی بخوبی نشان می دهد پهن باند زیربناي رشد اقتصادي است؛ به همین دلیل اگر کسی در مورد معیشت و اقتصاد
صحبت می کند، اما با رشد دسترسی پهن باند مخالف است، نماد تناقض گویی است.اگر معیشت مهم است؛ یعنی باید دسترسی پهن

 
باند را گسترش داد و به عکس؛ اگر کسی با دسترسی پهن باند مخالفت کرد؛ او بدون تردید معیشت مردم را نشانه گرفته است. 



به او که دوست دارد داستان خودش را بنویسد؛ باید از «الف» آغاز کنیم؛ اما او حتی «الف» را نمی گوید تا مباد «ي» را بیاموزد!



قدردانی نماینده شهرستان بروجن از اقدامات شرکت ورق خودرو در زمینه

مسئولیت هاي اجتماعی

منبع: شما نیوزشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/11/11

نماینده مردم شریف شهرستان بروجن در مجلس شوراي اسلامی در دیدار با مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و
بختیاري از دغدغه مندي و اقدامات مؤثر این شرکت در زمینه تعهد به مسئولیت هاي اجتماعی، به ویژه در شرایط فعلی،

قدردانی کرد.

 
کد خبر : 975181 1399/11/11 09:42:39 

نماینده مردم شریف شهرستان بروجن در مجلس شوراي
اسلامی در دیدار با مدیرعامل شرکت ورق خودرو
چهارمحال و بختیاري از دغدغه مندي و اقدامات مؤثر این
شرکت در زمینه تعهد به مسئولیت هاي اجتماعی، به ویژه

 
در شرایط فعلی، قدردانی کرد. 

به گزارش شمانیوز و به نقل از روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان؛ حجت الاسلام والمسلمین امیرقلی جعفري در ادامه به شرایط
اشتغال جوانان در شهرستان بروجن اشاره و تأکید کرد: با وجود ظرفیت هاي موجود در این شهرستان و به طورکلی در استان

 
چهارمحال و بختیاري، وجود معضل بیکاري جفا بر مردم است. 

وي از ایجاد نوعی سازوکار عملی در خصوص رفع محرومیت زدایی و بهبود شرایط فعلی در شهرستان خبر داد و گفت: در تلاشیم
زمینه را براي توزیع عادلانه منابع مهیا سازیم و امیدواریم با بهره گیري از مدیران مجرب و کارآمد بتوانیم در مسیر رشد و ترقی

 
استان گام برداریم. 

 
توسعه پایدار، رمز شکوفایی 

در جریان این دیدار، مدیرعامل ورق خودرو چهارمحال و بختیاري نیز ضمن استقبال از طرح هاي پیشنهادي نماینده شهرستان

 
بروجن، توسعه پایدار را رمز شکوفایی استان چهارمحال و بختیاري و شهرستان بروجن عنوان کرد. 

وحید میرزایی، ضمن اشاره به شرایط موجود و برنامه هاي آتی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاري، به نقش و رسالت این
شرکت در زمینه خودکفایی صنعت خودروسازي کشور اشاره کرد و افزود: با تلاش و همت کارکنان این شرکت، به روند روبه رشد

 
خودکفایی کشور و بی نیازي از واردات ورق گالوانیزه ویژه استفاده در صنعت خودروسازي سرعت بخشیده ایم. 

وي در ادامه بر لزوم توسعه همکاري هاي منطقه در حوزه هاي صنعت تأکید کرد و خواهان توجه و نگاه ویژه مسئولین به مباحثی از
قبیل رفع ضرورت هاي منطقه و تلاش در جهت جذب سرمایه گذاري مؤثر و همچنین توسعه اشتغال از طریق حمایت از کسب



 
وکارهاي کوچک شد. 

مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاري خاطرنشان کرد: این شرکت در راستاي تعهد به مسئولیت هاي اجتماعی خود
تلاش خواهد کرد تا بیش ازپیش زمینه هاي اشتغال زایی جوانان را فراهم آورد.



عملیات اجرایی نیروگاه 500 مگاواتی ملایر دهه فجر آغاز می شود

منبع: نیرو نیوزشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون استاندار همدان و فرماندار ویژه ملایر گفت: عملیات اجرایی
نیروگاه 500 مگاواتی این شهرستان که به تازگی مجوز آن از وزارت

 
نیرو اخذ شده، همزمان با ایام دهه فجر آغاز می شود. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی نیرو نیوز ، «قدرت االله ولدي» روز
پنجشنبه در نشست هماهنگی آغاز عملیات اجرایی نیروگاه 500
مگاواتی این شهرستان، افزود: این نیروگاه با عنوان «سردار شهید حاج
قاسم سلیمانی» نامگذاري شده که اقدامات لازم براي آماده سازي

 
زمین و دیگر الزامات براي آغاز عملیات ساخت این مجموعه همزمان با ایام سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی درحال انجام است. 

فرماندار ویژه ملایر ادامه داد: این نیروگاه با رعایت کامل استانداردهاي زیست محیطی احداث می شود و براي اجراي آن پنج هزار

 
میلیارد تومان سرمایه گذاري خواهد شد. 

ولدي بیان کرد: با اجراي نیروگاه 500 مگاواتی سیکل ترکیبی کلاس F، در مجموع براي یک هزار نفر اشتغال مستقیم و غیرمستقیم
ایجاد خواهد شد و بهره برداري از آن تحولی اساسی در اقتصاد و تامین زیرساخت هاي مورد نیاز بخش تولید این شهرستان ایجاد

 
خواهد کرد. 

وي گفت: برق مصرفی شهرستان در حال حاضر در پیک بار مصرف حدود 130 مگاوات است که با تاسیسات برقی موجود علاوه بر
170 مگاوات برق مورد نیاز شهرك صنعتی جوکار، مجموع نیاز این شهرستان به برق شامل کشاورزي، صنعتی، خانگی و سایر مصارف

 
حدود 500 مگاوات است. 

نماینده مردم ملایر در مجلس شوراي اسلامی نیز دراین جلسه اخذ مجوز نیروگاه 500 مگاواتی را دستاوردي بزرگ براي شهرستان
عنوان کرد و گفت: به دنبال این نیستیم که حقی از جایی برداشته و به جایی دیگر برده شود، مجوز نیروگاه طبق تایید نظر

 
کارشناسان وزارت نیرو پس از ارزیابی و ظرفیت سنجی از محل هاي پیشنهادي براي ملایر تصویب شد. 

حجت الاسلام احد آزادیخواه افزود: با توجه به کمبود برق، افت ولتاژ و بروز مشکل نوسانات برق براي مصارف خانگی به ویژه واحدهاي

 
صنعتی در حال احداث، احداث این نیروگاه معضلات و مشکلات این حوزه را به طور کامل رفع می کند. 

به گزارش ایرنا، وزارت نیرو از بین سه شهر ملایر در استان همدان و بروجرد و درود در استان لرستان، احداث نیروگاه 500 مگاواتی را

 
براي شهرستان ملایر مصوب کرده، پروژه اي که به گفته فرماندار پنج هزار میلیارد تومان سرمایه وارد این شهرستان خواهد کرد. 

انتهاي پیام/ایرنا





ایران می تواند هاب تجارت منطقه اي برق باشد

منبع: نیرو نیوزشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/11/11

نایب رئیس هیئت مدیره سندیکاي صنعت برق کشور گفت: بالغ بر
1000 میلیارد دلار نیاز کشورهاي همسایه به برق است. 400 میلیارد
دلار هم اوراسیا است که حجم زیادي است و ما جزو معدود

 
کشورهایی هستیم که چنین ظرفیتی داریم. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی نیرو نیوز ،صالح رحیمی کارشناس ارشد
انرژي اندیشکده اقتصاد مقاومتی در نشست «تجارت منطقه اي برق؛
الزامات و اولویت ها» با اشاره به این که رویکرد کلی باید تجارت برق

باشد یعنی ترانزیت، صادرات و مشارکت در تولید برق نه صرفا صادرات برق، گفت: هیچ کشوري همیشه وارد کننده برق نخواهد بود

 
پس نمی توان صرفا بر صادرات برق متمرکز شد. 

وي افزود: در سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی در 4 ماده به تعاملات منطقه اي و تجارت برق اشاره شده است. در ماده 49 قانون
برنامه ششم توسعه نیز بر تجارت منطقه اي برق تاکید شده است، در ردیف پنجم بند ب سند ملی راهبرد انرژي کشور نیز بر همین

 
امر تاکید شده است. 

 
هماهنگی وزارت نفت و نیرو براي تجارت منطقه اي برق ضروري است 

در بخش دیگري از نشست حبیب قراگوزلو معاون بازار برق شرکت مدیریت شبکه برق ایران با بیان این که یکی از مهمترین الزامات،
افزایش نقاط اتصال و ارتباط شبکه برق کشورهاي منطقه است، گفت: اتصالمان با برخی کشورهاي منطقه خوب و با برخی ضعیف
است. باید ارتباطمان را با کشورهاي مختلف قوي کنیم. باید سعی کنیم مزیت نسبی خود براي تولید برق در منطقه را حفظ کنیم. اگر

 
در منطقه بازارها گسترش پیدا کند و ما کاري نکنیم سهم ایران از بازارها کم خواهد شد. 

وي ادامه داد: وزارت نیرو با محوریت توانیر مهم ترین وظیفه را در بحث تجارت منطقه اي برق دارد. مجوزهاي صادرات و واردات
دست وزارت نیرو است اما متاسفانه از سال 92،93 مجموعا 37 یا 38 تا مجوز صادرات صادر شده اما بسیاري از آن ها الآن فاقد اعتبار
است و عملا صادرات انجام نمی شود. تحویل و نرخ گذاري سوخت، در این قسمت وزارت نفت مرجع اصلی است اما با همکاري
نهادهاي دیگر مانند وزارت نیرو. این جا باید نهادي بالادستی ورود کند تا نهادهاي مختلف به طور مناسب و به دور از تعارض منافع

 
این کار را انجام دهند. 

 
ضرورت بهره برداري از موقعیت جغرافیایی راهبردي ایران در تجارت برق 

در بخش دیگري از نشست همایون برهمند پور رئیس مرکز توسعه فناوري انتقال توان با ظرفیت بالا با اشاره به این که زیرساخت
هاي خوب ما در بخش تولید و انتقال برق در منطقه رتبه اول را دارد، گفت: ما با 16 کشور مرز مشترك داریم، ایران در منطقه اي



قرار گرفته است که با قطب هاي تولید و مصرف انرژي الکتریکی در ارتباط است. مناطقی همچون قفقاز و آسیاي میانه. ما نوعی چشم
انداز بلندمدت می خواهیم و باید به عنوان هاب منطقه قرار گیریم. با ارقام و ابعاد بالا باید بتوانیم ترانزیت برق انجام دهیم. می توان از

 
ظرفیت کشور چه در بحث تولید و چه انتقال استفاده کنیم. 

وي ادامه داد: راهکارهاي توسعه نقش ایران در تجارت برق، موقعیت راهبردي ایران است و این که انرژي هاب انرژي منطقه شود. با
رویکرد ترانزیت می توانیم با تمرکز کمتر بر تولید برق، سودآوري خوبی داشته باشیم ضمن این که یک نقشه راه و دیدگاه کلان براي

 
توسعه کریدورها و شبکه هاي جهانی برق داشته باشیم. 

 
وزارت نیرو اجازه ورود بخش خصوصی به تجارت برق را نمی دهد 

در ادامه پیام باقري نایب رئیس هیئت مدیره سندیکاي صنعت برق کشور گفت: چرا ما یک استراتژي بلندمدت و نقشه راه نداشتیم
براي این که بتوانیم قطب برق منطقه شویم؟ ما با ظرفیت فراوانی در منطقه به لحاظ نیاز منطقه مواجه هستیم. بالغ بر 1000 میلیارد
دلار نیاز کشورهاي همسایه به برق است. 400 میلیارد دلار هم اوراسیا است که حجم زیادي است و ما جزو معدود کشورهایی هستیم

 
که چنین ظرفیتی داریم. 

وي افزود: قرار گرفتن کشور در این منطقه جغرافیایی یک موهبت الهی است.ما پتانسیل زیادي براي نه فقط صادرات، بلکه حتی
واردات و ترانزیت و تبدیل شدن به هاب منطقه داریم. تجارت برق از نظر امنیتی که براي کشور ایجاد می کند و از جهت بالابردن
قدرت چانه زنی، از نظر اشتغال زایی و مقابله با رکود و ... براي ما اهمیت دارد. ما اجازه ورود بخش خصوصی را به این حوزه نداده ایم.
تنها تجربه اي که بخش خصوصی در تجارت برق دارد به یک شرکت بر می گردد که در سال هاي دور بوده است و به عنوان واسطه

 
بین ترکمنستان و توانیر این کار انجام می شده است. 

 
ضرورت هماهنگی بین دستگاهی در قراردادهاي خارجی تجارت انرژي 

در ادامه صالح نیازي کارشناس اداره همکاري هاي چندجانبه تجاري، مالی، انرژي و حمل و نقل وزارت امور خارجه گفت: مهمترین
بازارهاي جهانی، باهم تبادل برق دارند که هم پایداري شبکه را افزایش می دهد و هم زمینه بسیار مناسبی براي همکاري است. این

 
امر هم همکاري هاي اقتصادي را افزایش می دهد و هم زمینه تامین منطقه است. 

وي افزود: آمار دقیقی از برآورد پتانسیل صادرات براي کشورهاي منطقه نداریم. اما کشورهاي منطقه با توجه به ظرفیت و نیازهایشان
ظرفیت توسعه صادرات را دارند. با وجود این اگر قراردادهایی داشته باشیم که نتوانیم به آن ها پایبند باشیم این قراردادها در
بلندمدت به روابط دو کشور آسیب می زند. باید نگاه سیستمی به مساله داشته باشیم. هماهنگی بین دستگاه هاي مختلف در حوزه

 
انرژي چالش اساسی براي صادرات برق است. 

 
موقعیت جغرافیاي مناسب و استراتژیک، مزیت پایدار کشور در حوزه تجارت خارجی 

در پایان نشست، صادق کریمی رئیس گروه دیپلماسی انرژي اندیشکده حکمرانی انرژي و منابع ایران گفت: اغلب مدعوین در مساله

 
ضرورت اقدام در حوزه تجارت منطقه اي برق و این که باید به سراغ ترانزیت و خرید و فروش برق رفت، توافق دارند. 

وي نبود هماهنگی هاي بین بخشی داخلی و عدم تعیین تکلیف بخش خصوصی را از موانع تجارت منطقه اي برق دانست و گفت:



اولویت هاي ما این است که اولا تا مدتی روي مزیت صادرات تکیه کنیم، ثانیا برویم به سمت صادرات خدمات در بازه جغرافیایی

 
محدود با همسایگان و ثالثا برویم به سمت منابع برق تا بتوانیم ترانزیت کنیم. 

کریمی با اشاره به اهمیت ثبات و پایداري مسائل بین المللی گفت اگر این فرصت از دست رود تا سال ها از دست می رود. یک کشور
یک بار به شما اعتماد می کند. ما باید در داخل نحوه تعامل با همسایگان در حوزه تجارت برق را تعیین تکلیف کنیم. به طور کلی اگر

 
دیدیم مهم است و توانایی اش را داریم باید به الزاماتش پایبند باشیم 

کریمی در پایان افزود: من معتقدم که اگر دنبال پیشرفت و توسعه هستیم بایدتوجه کنیم چه مزیتی داریم که قابل گرفتن ازما نیست.
آنچه قابل رد و بدل کردن نیست جغرافیا است. ما در این نقطه قرار گرفته ایم و مزیت هم داریم. اگر رفتیم به سمت مزیت هایی که

 
مرتبط با جغرافیا هستند، این ها مزیت هایی است که نمی توانند از ما بگیرند. 

انتهاي پیام/تسنیم



توسعه نیروگاه هاي مقیاس کوچک اقدامی در راستاي سپردن ...

منبع: توانیرشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/11/11

مدیر عامل شرکت توزیع برق شیراز گفت: توسعه نیروگاه هاي مقیاس کوچک، نشان دهنده توجه این شرکت به اهمیت
اجرایی شدن اصل 44 قانون و سپردن کار مردم به مردم محسوب می شود.

به گزارش پایگاه خبري توانیر به نقل از روابط عمومی شرکت توزیع نیروي برق شیراز مهندس جلال زراعت پیشه در جمع
خبرنگاران با بیان اینکه شرکت توزیع نیروي برق شیراز، اقدامات شاخصی در زمینه ایجاد و توسعه نیروگاههاي مقاس کوچک، با
استفاده از ظرفیت بخش خصوصی، انجام داده است، گفت: طی سالهاي گذشته هفت واحد نیروگاهی گازي در محدوده تحت مدیریت

 
این شرکت ایجاد شده است. 

زراعت پیشه ظرفیت نامی نیروگاههاي گازي ایجاد شده را حدود 30 مگاوات اعلام و اضافه کرد: امیدوار هستیم که حداقل 2 واحد

 
نیروگاهی دیگر نیز با ظرفیت نامی 10 مگاوات ظرف مدت یک ماه آینده آماده بهره برداري شود. 

او با بیان اینکه نیروگاههاي ذکرشده با مشارکت سرمایه گذار و براي رفع نیازهاي موجود در شهرکها و نواحی صنعتی ایجاد شده
است، گفت: محل اجراي نیروگاههاي مقیاس کوچک عمدتا در مناطق صنعتی و مراکز پر مصرف، در نظر گرفته می شود تا میزان

 
قابلیت اطمینان شبکه ارتقا یابد. 

زراعت پیشه گفت: ایجاد این نیروگاهها با هدف تولید همزمان برق و حرارت است، به این معنا که علاوه بر تولید برق، امکان استفاده
از حرارت اتلافی حاصل از فرآیند تولید انرژي هم به شکلی فراهم خواهد شد. این موضوع زمینه افزایش بازدهی انرژي نیروگاه و ارتقا

 
بهره وري را امکان پذیر میکند. 

او خاطرنشان کرد: این قبیل نیروگاهها نقش موثري در تامین برق مطمئن و پایدار براي مشترکان مختلف خصوصا بخش صنعت، دارد
و از طرفی موجب اصلاح ولتاژ شبکه، کاهش تلفات بخش توزیع، اجراي اصول پدافند غیرعامل، اشتغالزایی و کاهش گازهاي گلخانه

 
اي خواهد شد. 

زراعت پیشه گفت: وزارت نیرو، ساز و کاري را با هدف ترغیب مشارکت مشترکان پرمصرف خانگی براي اجراي طرح سامانه خورشیدي
کوچک مقیاس، در قالب برق امید، برنامه ریزي نموده است .مطابق مصوبه هیئت محترم وزیران درخصوص برق امید مشترکین خانگی
درقالب سه دسته کم مصرف ،خوش مصرف وپرمصرف دسته بندي میشوند و مشترکین کم مصرف مشمول تخفیف 100 درصدي

 
خواهند شد. 

او ادامه داد: براساس این ساز و کار، خانوارهاي پرمصرف براي اصلاح الگوي مصرف ومدیریت مصرف میتوانند نسبت به احداث سامانه
خورشیدي با ظرفیت 600 تا 700 وات، با حمایت دولت اقدام کنند تا با تامین قسمتی از برق مورد نیاز خود از این طریق بتوانند از

 
مزایاي برق امید بهره مند شوند. 

زراعت پیشه گفت: در صورت ابلاغ و اجرایی شدن این ساز و کار، متقاضیان می توانند با نصب سامانه خورشیدي در قالب برق امید،
علاوه بر کاهش هزینه هاي برق در قبوض خود متناسب با پله هاي مختلف تعرفه، درکاهش آلاینده هاي زیست محیطی در راستاي

 
صیانت از منابع انرژي براي نسلهاي آینده سهیم باشند. 

مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع برق شیراز مولدهاي مقیاس کوچک را راهکاري براي تامین برق مورد نیاز مشترکان با رعایت اصول

 
محیط زیستی محسوب می شود. 

خواجه با بیان اینکه، توسعه نیروگاههاي مقیاس کوچک از سیاستهاي وزارت نیرو است، گفت: یکی از سیاستهاي مد نظر وزارت نیرو،

 
فراهم کردن بستر براي فعالیت بخش خصوصی در زمینه ایجاد و توسعه نیروگاههاي تجدیدپذیر است. 

او، منظور از نیروگاههاي تجدیدپذیر را نیروگاههاي خورشیدي، بادي، آبی و بیوگاز بیان نمود و گفت: در این زمینه هم شیراز به نوعی



پیشتاز کشور محسوب می شود و از سالها قبل با همکاري شهرداري، نخستین نیروگاه بیوگاز کشور با ظرفیت یک مگاوات را در سایت

 
دفع زباله برمشور، ایجاد و راه اندازي کرد. 

خواجه گفت: علاوه بر نیروگاه بیوگاز، یک واحد نیروگاه بادي با ظرفیت 660 کیلووات و چندین نیروگاه خورشیدي در مقیاس زیر 7

 
مگاوات با مشارکت بخش خصوصی احداث و راه اندازي شده است. 

مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع نیروي برق شیراز گفت: نیروگاههاي ایجاد شده در نقاطی مستقر است که بتواند نقش موثري بر
روند تامین برق مطمئن و پایدار ایفا کرده و علاوه بر کمک به ارتقا کیفیت تامین برق، کاهش تلفات توزیع و منافع سرمایه گذار را نیز

 
به دنبال داشته باشد. 

خواجه با یادآوري اینکه برق تولیدي نیروگاههاي مقیاس کوچک براساس دستورالعملهاي وزارت نیرو، به صورت تضمینی خریداري

 
میشود، گفت: مشترکان برق می توانند تا سقف 100 کیلووات، در صورت احراز شرایط، نیروگاه خورشیدي نصب کنند. 

او گفت: با هدف تسهیل روند در ایجاد نیروگاههاي خورشیدي، این امکان فراهم است که متقاضیان، از طریق مراجعه به درگاههاي

 
الکترونیکی پیش بینی شده، درخواست خود را ارائه دهند. 

خواجه با اشاره به اینکه مسیر ارائه درخواست غیرحضوري از طریق سامانه مهرسان ، روي سایت شرکت توزیع نیروي برق شیراز به
نشانی www.shirazedc.co.ir مشخص شده است، گفت: بالغ بر 200 نیروگاه خورشیدي با مجموع ظرفیت 1600 کیلووات

 
تاکنون در محدوده تحت مدیریت این شرکت، به بهره برداري رسیده است. 

او ادامه داد: بالغ بر 120 نیروگاه برق خورشیدي نیز در مراحل پایانی احداث و بهره برداري قرار دارد و امیدوار هستیم که در آینده

 
نزدیک، این نیروگاهها وارد مدار شود. 

خواجه ضمن یاداوري اینکه برق تولیدي در این نیروگاهها نیز به شکل تضمینی خریداري خواهد شد، گفت: یکی از اقدامات شاخص
که با همکاري کمیته امداد امام خمینی(ره) اجرا شد، حمایت از مددجویان این نهاد براي ایجاد نیروگاههاي برق خورشیدي با هدف

 
درآمدزایی و خودکفایی این افراد بوده است. 

او با بیان اینکه طرح یاد شده با عنوان ""برکت آفتاب"" اجرایی شده است، گفت: متقاضیان در این طرح با دریافت تسهیلات بانکی

 
امکان احداث نیروگاه خورشیدي را روي پشت بام منازل خود پیدا کرده و به یک درآمد پایدار نیز دست یابند. 

مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع نیروي برق شیراز خاطرنشان کرد: با توجه به تاثیرگذاري نیروگاههاي تولید پراکنده، بر کاهش
گازهاي گلخانه اي، تلفات بخش توزیع، اصلاح ولتاژ شبکه و اجراي دستورالعملهاي پدافند غیرعامل، ایجاد و بهبود اشتغال و .... این

شرکت از سرمایه گذاران در ایجاد و توسعه چنین نیروگاههایی استقبال میکند.



نماینده بیجار در مجلس: «محرومیت زدایی و ایجاد اشتغال» کردستان در

اولویت بنیاد مستضعفان قرار گرفت

منبع: تسنیمشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان ها- عضو کمیسیون اقتصادي مجلس از جزئیات دیدار خود با رئیس بنیاد مستضعفان خبر داد و گفت: در این
نشست "محرومیت زدایی و ایجاد اشتغال" در سطح کشور و شهرستان بیجار جزو برنامه هاي اولویت دار قرار گرفت.

گروه استان ها- عضو کمیسیون اقتصادي مجلس از
جزئیات دیدار خود با رئیس بنیاد مستضعفان خبر داد و
گفت: در این نشست ""محرومیت زدایی و ایجاد اشتغال""
در سطح کشور و شهرستان بیجار جزو برنامه هاي اولویت

 
دار قرار گرفت. - اخبار استانها - 

علیرضا زندیان عضو کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي
اسلامی در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در بیجار به جزئیات
و هدف دیدار خود با فتاح رئیس بنیاد مستضعفان کشور
اشاره و اظهار داشت: در این نشست مشکلات و نیازمندي

 
هاي حوزه انتخابیه را منعکس و خواستار حضور و سرمایه گذاري مسئولان بنیاد در شهرستان شدم. 

وي با بیان اینکه رئیس بنیاد مستضعفان از بیجار به عنوان شهرستانی ولایی و وفادار به انقلاب یاد کردند و وعده بازدید از شهرستان
را دادند، افزود: فتاح به بنده اعلام کرده که رسالت بنیاد مستضعفان ؛"محرومیت زدایی و ایجاد اشتغال" را در کشور و شهرستان بیجار

 
اجرایی و ادامه خواهیم داد. 

نماینده مردم شهرستان بیجار در مجلس شوراي اسلامی با یادآوري اینکه بیجار دژ مستحکم استان کردستان و نیازمند توجه خاصه
است، گفت: متأسفانه مشکلات متعددي همچون بیکاري، تعطیلی واحدهاي تولیدي و پروژه هاي نیمه تمام در این شهرستان وجود

 
داشته که باید تدبیري براي حل آنها اندیشیده شود. 

وي تصریح کرد: اگر از 12 سال پیش که مقام معظم رهبري بر ماندن بیجاري ها در بیجار تاکید فرمودند، امکانات و اشتغال به تناسب

 
جمعیت مهیا می شد اکنون با مشکل بیکاري لجام گسیخته و مهاجرت از شهرستان روبه رو نبودیم. 

 
عضو کمیسیون تلفیق بودجه: اختصاص 32 هزار میلیارد تومان براي محرومیت زدایی استان ها در کمیسیون تلفیق به تصویب رسید 

 
تشریح برنامه هاي محرومیت زدایی سپاه در دهه فجر 

زندیان با یادآوري اینکه بیجار داراي پتانسیل هاي عظیم کشاورزي، معدنی، اقتصادي و اشتغالزایی است، تأکید کرد: باید از این

 
ظرفیت ها به نفع شهرستان و مستضعفان استفاده شود. 

وي با بیان اینکه شهرستان بیجار از پیشینیه فرهنگی و سبقه تاریخی خوبی برخوردار است، تاکید کرد: باید متناسب با ظرفیت ها و



 
پتانسیل هاي آن شهرستان در جهت توسعه فعالیت ها و برنامه هاي فرهنگی و هنري به نحو احسن بهره گرفت. 

عضو کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی یادآور شد: شهرستان بیجار از ظرفیت هاي بسیار خوبی همچون گردشگري، صنایع
دستی، گیاهان دارویی، معدنی، کشاورزي و نیروي انسانی تحصیلکرده و جوان برخوردار است که باید همواره مورد توجه قرار گیرند.



استاندار کرمان : حجم عظیمی از سرمایه کشور صرف آموزش افرادي شده که

هیچ مهارتی ندارند

منبع: تسنیمشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان ها- استاندار کرمان گفت: حجم عظیمی از سرمایه کشور صرف آموزش افراد شده و امروز با حجم زیاد فارغ
التحصیلان بیکار و بی مهارت روبه رو هستیم.

گروه استان ها- استاندار کرمان گفت: حجم عظیمی از
سرمایه کشور صرف آموزش افراد شده و امروز با حجم زیاد
فارغ التحصیلان بیکار و بی مهارت روبه رو هستیم. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از کرمان ، علی زینی وند
استاندار کرمان صبح امروز در دیدار ابراهیم صالحی عمران
رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور با اشاره به توسعه
نامتوازن استان کرمان در بخش هاي مختلف اظهار داشت:
در حوزه معدن و بخشی از صنایع مرتبط با معدن در استان

 
پیشرفت خوبی داریم اما در سایر صنایع نسبت به استان هاي همجوار ظرفیت هاي استان کرمان چندان فعال نشده است. 

وي با بیان اینکه میانگین سهم تولید اشتغال استان هاي همجوار در حوزه خدمات بالاي 50 درصد است گفت: این در حالی است که

 
این آمار در استان کرمان 37 تا 38 درصد است و کاهش این فاصله نیاز به آموزش و سازماندهی دارد. 

استاندار کرمان با اشاره به اینکه در بخش خدمات استان کرمان تأکید ما بر آموزش هاي حرفه اي است افزود: ضمن اینکه بخش
کشاورزي و فرآوري محصولات کشاورزي استان کرمان نیز به شدت به فن، حرفه و بازار جدید نیاز دارد و حوزه صنایع دستی نیز باید

 
مورد توجه قرار گیرد. 

وي با بیان اینکه توجه به حوزه گردشگري و مشاغل مرتبط با آن در استان کرمان بسیار پایین بوده است گفت: دانشگاه فنی و حرفه

 
اي می تواند به رشته هاي مرتبط با این حوزه بپردازد. 

زینی وند با اشاره به اینکه دانشگاه هاي مادر در رشته هاي صنعتی و معدنی تقریبا تکمیل هستند و در کنار آن خودروسازها مراکز
علمی کاربردي راه اندازي کردند و مراکز آموزش عالی نیز رشته هاي مرتبط را دارند عنوان کرد: رشته هایی مانند برندینگ، صادرات و

 
بازاریابی از مواردي است که به شدت تقاضاي آن در استان وجود دارد. 

وي با بیان اینکه امروز با حجم زیادي از فارغ التحصیلان بیکار، بی مهارت و بدون حرفه روبه رو هستیم تصریح کرد: رشته هاي

 
تئوریک دانشگاهی ما اشباع شده و حجم عظیمی از سرمایه کشور صرف آموزش افرادي شده که بیکار هستند. 



استاندار کرمان با بیان اینکه گسترش و رونق دانشگاه هاي مهارتی مانند فنی و حرفه اي در راستا و نشان دهنده تنظیم سیستم

 
آموزشی کشور است گفت: نداشتن مهارت ضعف بزرگی در نظام آموزشی کشور است. 

وي به توجه دولت طی سال هاي اخیر به دانشگاه هاي فنی و حرفه اي اشاره کرد و افزود: تاسیس رشته هاي این دانشگاه باید مبتنی
بر تحلیل دقیق از نیازمندي ها و آینده توسعه مناطق باشد که خوشبختانه در این دولت سند آمایش استان ها تهیه شده و می تواند

 
مبناي کار قرار گیرد. 

زینی وند از رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي درخواست کرد تا استقرار و راه اندازي مراکز دانشگاهی براساس سندهاي آمایش انجام
شود و گفت: تطبیق رشته هاي دانشگاهی با سندهاي آمایش، علاوه بر رفع مشکل کمبود مهارت استان ها، فارغ التحصیلان ما بیکار

 
نخواهند بود و کمک شایانی نیز به توازن کشور می کند. 

 
استاندار کرمان: عدم توجه به روستاها آسیب هاي غیرقابل جبرانی به دنبال دارد 

 
استاندار کرمان: بازگشت اعتبارات استان کرمان در این بی پولی کشور ظلم است 

 
استاندار کرمان: سیستم آموزشی امروز ما پر از ایرادهایی است که باید اصلاح شود 

در این دیدار ابراهیم صالحی عمران رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور نیز با بیلان اینکه استان کرمان با فعالیت 15 مرکز دانشگاه
فنی و حرفه اي جزو استان هاي پیشرو در کشور است اظهار داشت: میزان جذب دانش آموزان در دانشگاه هاي فنی و حرفه اي استان

 
کرمان 35 درصد است که با توجه به نیاز استان و همچنین امکان جذب بالاي رشته هاي فنی و حرفه اي در بازار کار باید ارتقا یابد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور گفت: با مجوزي که در اختیار داریم می توانیم سرفصل هاي جدید را در رشته هاي دانشگاهی
فنی و حرفه اي را ایجاد کنیم.



تولیت آستان قدس رضوي: کسب درآمد به هر قیمتی را در شأن آستان قدس

نمی دانیم / ''فقر'' زیبنده نظام مقدس اسلامی نیست

منبع: تسنیمشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان ها ـ تولیت آستان قدس رضوي با بیان اینکه سوداگري و کسب درآمد به هر قیمتی را در شأن و منزلت آستان
قدس رضوي نمی دانیم؛ گفت: هرکجا بین کسب درآمد و حفظ ارزش ها تضادي مشاهده کنیم، حفظ ارزش هاي به مراتب

براي ما اهمیت بیشتري دارد.

گروه استان ها ـ تولیت آستان قدس رضوي با بیان اینکه
سوداگري و کسب درآمد به هر قیمتی را در شأن و منزلت
آستان قدس رضوي نمی دانیم؛ گفت: هرکجا بین کسب
درآمد و حفظ ارزش ها تضادي مشاهده کنیم، حفظ ارزش
هاي به مراتب براي ما اهمیت بیشتري دارد. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از مشهدمقدس، حجت
الاسلام احمد مروي در دیدار اعضاي کمیسیون اقتصادي
مجلس شوراي اسلامی که در تالار ولایت حرم مطهر

رضوي انجام شد، جایگاه این کمیسیون را براي کشور بسیار مهم، تأثیرگذار و سرنوشت ساز خواند و عملکرد کمیسیون اقتصادي را بر
فرهنگ جامعه مؤثر دانست و اظهار داشت: فعالیت ها و اقدامات کمیسیون اقتصادي علاوه بر جنبه هاي اقتصادي از آثار فرهنگی نیز

 
برخوردار است، زیرا اقتصاد و معیشت بر فرهنگ، دین، اخلاق و رفتار جامعه تأثیرگذار است. 

وي افزود: اقتصاد را نمی توان مستقل از فرهنگ دید، شرایط اقتصادي به طور مستقیم بر فرهنگ و رفتار هاي انسانی در جامعه مؤثر
است، لذا عملکرد کمیسیون اقتصادي آثار فراوان فرهنگی در رفتار و تربیت جامعه دارد؛ اگرچه نام و ظاهر این کمیسیون اقتصادي

 
بوده اما بطن، عمق، محصول و نتیجه آن فرهنگی است. 

تولیت آستان قدس رضوي با اشاره به مضامینی همچون تأمین اجتماعی، حق مسکن، حق اشتغال، آموزش و غیره در قانون اساسی
جمهوري اسلامی ایران، تصریح کرد: کلیات این مضامین بلند در قانون اساسی آمده است، اما تبدیل این مضامین به قوانین اجرایی بر
عهده مجلس است، مجلس با قانون گذاري، نظارت بر اجراي صحیح قوانین، ارائه طرح هاي پیشنهادي و غیره، می تواند نقش بسیار

 
مهم و تعیین کننده اي در اجراي کامل قانون اساسی، رفع چالش هاي اقتصادي و مشکلات مردم ایفا کند. 

وي در ادامه به تحریم هاي ظالمانه آمریکا علیه ملت ایران اشاره و ابراز کرد: از ابتداي پیروزي انقلاب اسلامی تا به امروز استکبار
همواره درصدد ضربه زدن به نظام و ملت ایران بوده است، تحریم هاي ظالمانه اي که از همان ابتداي انقلاب آغازشده اند طی سال
هاي اخیر گسترش بسیاري یافته اند، به طوري که دیگر نام تحریم را نمی توان بر آن ها گذاشت، بلکه جنگ اقتصادي تمام عیاري
است که دشمن براي آن ستاد تشکیل داده و تمام دستگاه ها و بخش هاي آمریکا براي اعمال شدیدترین فشارهاي اقتصادي به ایران

 
بسیج شده اند. 



مروي اظهار کرد: کنگره آمریکا از جمله بخش هایی است که بسیار در حوزه تحریم ها فعال عمل کرده و با وضع قوانین مختلف براي
اعمال فشار اقتصادي مضاعف علیه ایران و گسترش تحریم ها کوشیده است، اگرچه نتیجه اي نیز نگرفته اند آن ها تصور می کردند با
این جنگ اقتصادي نظام اسلامی را زمین گیر و تسلیم خواهند کرد، اما هیچ چیز عایدشان نشد و به اهداف سوء خود نرسیدند؛ منتها

 
بر مردم فشار اقتصادي آوردند. 

تولیت آستان قدس رضوي نقش مجلس شوراي اسلامی در خنثی سازي تحریم ها را سرنوشت ساز دانست و گفت: همان گونه که
آمریکا از تمام ظرفیت خود براي تحریم ایران استفاده می کند و کنگره این کشور در وضع تحریم ها و فشار اقتصادي علیه ملت ایران
فعال است، مجلس شوراي اسلامی نیز باید در عرصه خنثی سازي این تحریم هاي ضد بشري فعال باشد و با ارائه طرح ها و تصویب

 
قوانینی که بتواند تحریم ها را خنثی و کم رنگ سازد، ایفاي نقش کند. 

وي بر ضرورت مغتنم شمردن فرصت کوتاه خدمت و لزوم همدلی، همکاري، هم افزایی و بسیج تمام ظرفیت هاي دستگاه ها و
مسئولان کشور در رفع مشکلات مردم و خنثی سازي تحریم ها تأکید کرد و گفت: رهبر معظم انقلاب در سال هاي اخیر براي انتخاب
شعار سال مسئله اقتصاد را همواره مورد تأکید قرار داده اند، مجلس شوراي اسلامی می تواند با قانون گذاري، اصلاح برخی قوانین و
نظارت بر حسن اجراي قوانین، گام هاي بسیار مؤثري در برداشتن موانع تولید، بهبود فضاي کسب وکار، افزایش سرمایه گذاري در
فعالیت هاي مولد اقتصادي، مهیا کردن هرچه بیشتر بستر توسعه بخش خصوصی، اصلاح نظام مالیاتی و درنهایت تحقق شعار سال

 
«جهش تولید» بردارد. 

 
تولیت آستان قدس: عزت و حریت امروز کشور مدیون ایثارگري ها و رشادت هاي شهدا است 

 
فراخوان جشنواره بین المللی عکس «مزارات» توسط آستان قدس اعلام شد 

 
"افول آمریکا" در سلسله جلسات پرسمان دینی آستان قدس واکاوي می شود 

مروي تصریح کرد: وجود فقر در جامعه، زیبنده نظام مقدس اسلامی نبوده و قابل قبول نیست، تمام مسئولان باید با کار جهادي و

 
روحیه انقلابی براي رفع مشکلات مردم تلاش کنند. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي بی بدیل موجود در کشور عنوان کرد: خداوند متعال نعمت را به حد اعلی به کشور ایران عنایت کرده
است، چه به لحاظ ثروت هاي مادي و چه استعداد، نبوغ و هوشی که ایرانیان از آن برخوردارند، لذا پس از پیروزي انقلاب در هر عرصه

 
اي که به دانشمندان، جوانان دانشگاهی متخصص، دلسوز و با ایمان اعتماد کردیم و میدان دادیم خوش درخشیدند. 

تولیت آستان قدس رضوي در بخش دیگري از سخنان خود به بیان موضوعات مرتبط با آستان قدس رضوي پرداخت و با اشاره به
اقدامات حمایتی این نهاد از محرومان و نیازمندان کشور در دوران شیوع کرونا، ابراز کرد: سیره حضرات معصومین(ع) به ما نشان می
دهد که بخشی از زندگی این بزرگواران معطوف به رفع مشکلات نیازمندان و مستضعفان بوده است و ما هم وظیفه خود می دانیم به
میزان توان و امکانات در این راستا حرکت کنیم، لذا آستان قدس در ایام شیوع کرونا حدود 100 میلیارد تومان براي کمک به آسیب

 
دیدگان از این ویروس در کشور هزینه کرده است. 

وي با بیان اینکه سوداگري و کسب درآمد به هر قیمتی را در شأن و منزلت آستان قدس رضوي نمی دانیم؛ تصریح کرد: هرکجا بین

 
کسب درآمد و حفظ ارزش ها تضادي مشاهده کنیم، حفظ ارزش هاي به مراتب براي ما اهمیت بیشتري دارد. 

مروي با تأکید بر اینکه سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی مورد تأکید رهبري معظم باید در آستان قدس به طور کامل اجرایی شود،



 
گفت: حمایت و تبعیت از منویات رهبري به شعار نیست، باید در عمل این رهنمودها را عملیاتی کرد و عینیت بخشید. 

تولیت آستان قدس رضوي تصریح کرد: از سال گذشته آستان قدس رضوي هماهنگی با دستگاه هاي مختلف به ویژه دستگاه هاي
مرتبط با رهبري معظم انقلاب را آغاز کرده است.



رانت هاى ارز 4200تومانی
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گروه اقتصادي، زهره صادقی: ارز 4200 تومانی، موضوع دغدغه برانگیز این روزهاي بسیاري از واحدهاي تولیدي، صنعتی،
تجاري و اقتصادي کشور است. عده اي آن را رانت و اقدامی اشتباه (...) نوشته رانت هاى ارز 4200تومانی اولین بار در پایگاه

خبري روزنامه عطریاس. پدیدار شد.

 
پایگاه خبري روزنامه عطریاسایراناقتصادیرانت هاى ارز 4200تومانی 

 
 

استان مرکزي انتقاد کارشناسان اقتصادي از اختصاص ارز دولتی به برخی واحدهاي اقتصادي وصنعتی:رانت هاى ارز 4200تومانی

 
 Virtual editor 

 
11 بهمن 1399 

 
بازدید: 29 

 
نظرات: 0 

 
گروه اقتصادي، زهره صادقی: 

ارز 4200 تومانی، موضوع دغدغه برانگیز این روزهاي بسیاري از واحدهاي تولیدي، صنعتی، تجاري و اقتصادي کشور است. عده اي آن
را رانت و اقدامی اشتباه می دانند؛ زیرا معتقدند مردم تأثیر آن را بر زندگی خود احساس نکرده اند و کالا ها با قیمت اصلی عرضه نمی
شود؛ اما در مقابل، برخی معتقدند حتی اگر قیمت این اقلام با نرخ واقعی توزیع نشده باشد نیز، حذف ارز 4200 تومانی براي
سودجویان، راه نفوذي است که مجددا بازار را متلاطم کنند. بر همین اساس باید دولت و مسئولان نظارت را بیشتر کنند، زیرا مردم

 
دیگر نه تنها قدرت خرید ندارند بلکه کشش مجدد افزایش قیمت برخی کالاها را نیز نداشته و با مشکلات اقتصادي بسباري مواجهند. 
برخی از فعالان اقتصادي نیز بر این عقیده اند که وقتی ارز از 4200 تومان به ارز نیمایی تغییر کند، قیمت آن کالا نیز به همان نسبت
افزایش می یابد و قطعا باید اعطاي این ارز حذف شود؛ چراکه مشکل اینجاست که این ارز دریافت می شود ولی قیمت کالایی که وارد
بازار می شود متناسب نیست و این رانتی است که ایجاد شده است؛ بنابراین با حذف ارز 4200 تومانی، بازار رقابتی شده و قیمت بر

 
اساس عرضه و تقاضا تعیین خواهد شد. 

عده اي از مدیران واحدهاي صنعتی نیز که ارتباط مستقیمی با مبادلات ارزي داشته و نوسانات نرخ ارز، نقشی حیاتی در عملکرد این
واحدها دارد، نسبت به حذف ارز 4200 تومانی، واکنش مثبت داشته و آن را براي وضعیت کنونی اقتصاد کشور، اقدامی مطلوب می



 
دانند. 

 
ارز 4200 تومانی تنها باعث رانت شده است 

 
مدیرعامل کمباین سازي ایران در این خصوص اظهار داشت: دولت با آزادسازي قیمت ارز، باید رانت ارز 4200 تومانی را از بین ببرد. 

حمیدي فر با اعتقاد بر اینکه ممکن است در هر محیطی فساد وجود داشته باشد ،اظهار داشت: ارز 4200 تومانی تنها باعث رانت شده
است، شرکت کمباین سازي در یک دوره اي ارز 4200 تومان دریافت می کرد و این امر باعث کاهش قیمت و نیز کاهش هزینه تولید

 
می شد؛ اما با حذف این ارز، با وجود همه دشواري ها، رانت هم حذف می شود. 

مدیرعامل کمباین سازي بیان کرد: امروز اگر با معضلی در تامین برخی کالاها و اقلام اعم از نهاده ها مواجه هستیم به علت اختصاص

 
یافتن ارز 4200 تومانی به عده اي و تخصیص نیافتن آن به کالاهاي ضروري تر و اولویت دار است. 

وي تصریح کرد: انتظار می رود دولت ارز 4200 تومانی را از سطح جامعه برچیند؛ چراکه با آزادسازي قیمت ارز می تواند در نظر

 
گرفتن یارانه به تولیدکننده و مصرف کننده را با استفاده از ابزارهاي دیگر عملیاتی کند. 

 
حتی با وجود ثبت سفارش کالا نیز موفق به دریافت ارز 4200 تومانی نشدیم 

اما در این بین، برخی واحدها که واردات آن ها جزء ضروریات بخش اقتصاد کشور است، نیز موفق به دریافت ارز 4200 تومانی نشده
اند؛ و این روند با مصوبات دولت مبنی بر این که ارز 4200 تومانی شامل کالاهاي ضروري است، مغایرت دارد؛ در حالیکه مگر غیر از

 
این است که مواد اولیه ي یک واحد تولیدي صنعتی، یک ضرورت و عامل اصلی حیات صنعتی، اشتغال و رونق اقتصادي است!؟ 

شرکت نیروساز از جمله واحدهایی است که از سال 97 به دنبال دریافت ارز 4200 تومانی براي انجام مبادلات تجاري شرکت بوده و

 
همچنان ناموفق است. 

 
مدیرعامل نیروساز در این خصوص اظهار داشت: حتی با وجود ثبت سفارش کالا نیز موفق به دریافت ارز 4200 تومانی نشدیم. 

 
خلیلی افزود: براي واردات مواد اولیه، ارز را از بازار آزاد تهیه می کنیم و بانک ها در تامین ارز دولتی با مجموعه همکاري نداشته اند. 

 
دولت تاکید دارد که باید ارز را از بازار آزاد تهیه کنیم 

مدیرعامل شرکت فراپتروسازان نیز اظهار داشت: چندین مرتبه براي گشایش اعتبار، اقدام کرده ایم ؛ اما دولت تاکید دارد که ما باید

 
ارز را از بازار آزاد تهیه کنیم. 

کاتوزیان ادامه داد: براي واردات مواد اولیه و قطعات مورد نیاز پروژه ها، ارز آزاد تهیه می شود؛ که البته در برخی قراردادهاي دلاري،

 
تامین ارز با سهولت انجام می گیرد ولی در سایر موارد، ارز آزاد تهیه می شود. 

 
ارز 4200 تومانی از مسیر اصلی خود خارج شده است 

اما یکی از کارشناسان ارشد اقتصادي استان نیز موضوع ارز 4200 تومانی را بستري فراهم براي عده اي سوداگر و سودجو عنوان کرد
و گفت: ارز 4200 تومانی از مسیر اصلی خود که اختصاص به کالاها و واردات ضروري است، خارج شده و به سمت و سوي واردات

 
اقلام غیرضروري به واسطه ي دلالان رفته است. 

مهدیخانی افزود: افرادي در کشور تحت عنوان مافیا، به دنبال شکار لحظه ها هستند که در شرایط کنونی کرونایی که ظرفیت تولید با
حداقل کار می کند، مصوباتی که اسما به نفع مردم است را به نفع خود به سرانجام می رسانند؛ که از جمله آن می توان به بحث

 
واردات اقلام غیرضروري با ارز 4200 تومانی اشاره کرد. 

وي تصریح کرد: متاسفانه بعد از مقوله ي تصویب و اجرا، مقوله ي بسیار مهم تر نظارت مطرح است که نهادهایی همچون سازمان

 
بازرسی و تعزیرات، وظیفه ي حساس و مهم نظارت را آنگونه که باید اعمال نمی کنند. 

مهدیخانی تاکید کرد: تا زمانیکه نظارت صحیح بر این حوزه نباشد و افراد پاکدست در حاشیه باشند،هرگز شاهد رونق در چرخه تولید

 
و بازار نخواهیم بود. 

وي افزود: حذف ارز 4200 تومانی می تواند مسیر دلالان و افراد سودجو را ناهموار و موجب برقراري تعادل در بازار باشد.



«از ایده تا پدیده»
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ایسنا/بوشهر یک مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار می گوید کسب و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و
زیربناهاي کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و باورهاي آن ها سرچشمه می  گیرند لذا افراد و

سازمان ها و بایستی به دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و ...

«از ایده تا پدیده» ایسنا/بوشهر یک مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار می گوید کسب و کارها پایدار نخواهند ماند جز با
توجه به پیشران  ها و زیربناهاي کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و باورهاي آن ها سرچشمه

می  گیرند لذا افراد و سازمان ها و بایستی به دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و کسب و کار و

 
محیط پیرامون خود باشند. 

رضا سیاوشی، سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر در هفتمین کارگاه نوآوري و کارآفرینی "از ایده تا
پدیده" با اشاره به اهمیت مباحث مدیریت کسب و کار به عنوان یک پیشران جدا نشدنی در توسعه کسب و کارها عنوان کرد:
کارآفرینی فردي (اقتصادي)، کارآفرینی شرکتی و سازمانی، کارآفرینی اجتماعی، کارآفرینی پایدار، کارآفرینی ملی و حاکمیتی،

 
کارآفرینی در کلاس جهانی و... از رویکردهاي مختلف کارآفرینی هستند. 

وي تصریح کرد: کارآفرینی (Entrepreneurship) لزوما تاسیس یک بنگاه اقتصادي نیست بلکه رویکردي است که بایستی در
جامعه نهادینه گردد و در واقع همان "تخریب خلاق شومپیتر" هست که در جهت مثبت و رو به جلو، افراد و سازمان  ها و بایستی به
دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و کسب و کار و محیط پیرامون خود باشند. یک بانوي خانه  دار و
یا یک کارمند و یا مدیران و... می  تواند از این رویکرد بهره جوید و همواره در تلاش باشد براي بهتر شدن و بهتر اقدام کردن و حل
بهتر و موثرتر مسائل پیرامون خود. که البته این رویکرد اگر مورد حمایت قرار بگیرد منافع پر شماري اعم از مادي و معنوي براي فرد

 
با رویکرد کارآفرین و محیط پیرامونی وي به ارمغان خواهد آورد. 

این مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار عنوان کرد: استارتاپ یک قول و قرار عاشقانه و تا حدودي رویایی و البته جسورانه براي شروع

 
جمعی براي حل یک مسئله است. 

سیاوشی با بیان اهمیت ترویج مفاهیم توسعه کسب و کار و بیان روندهاي جدید براي توسعه کسب و کارها و کارآفرینی افزود: کسب
و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و زیربناهاي کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و
باورهاي آن ها سرچشمه می  گیرند و رفتارهاي آن ها را تحت تأثیر قرار می  دهند. بنابراین جهت توسعه رویکرد کارآفرینی در جامعه
بایستی همگان دست به دست هم دهند که زیربناهاي کلیدي توسعه کارآفرینی در جامعه مهیا گردد و بسترهاي لازم براي شکل-
گیري این رویکرد در بین آحاد جامعه رخ دهد وگرنه عجله در این مهم هیچ دستآورد و نتایجی نخواهد داشت و کسی یک  شبه راه
صد ساله را نمی  پیماید و عجولانه کارآفرین نمی  شود و پایدار هم نخواهد ماند. همه و همه از خود فرد تا خانواده تا اساتید و معلمان

 
و مدیران کسب و کارها و حاکمیت و... در توسعه این روحیه و رویکرد نقش  آفرین هستند. 



وي با طرح این سوال که تفکر خلاقانه چکونه است، افزود: از خودتان سوال بپرسید، ارتباط برقرار کنید، تبادل کنید، ریسک کنید،

 
تصور کنید، فکر کنید، جستجو کنید و متنوع رفتار کنید. 

سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر با ارائه تعریفی جامع از "کارآفرینی" و "کارآفرین" مبتنی بر تجارب
و مطالعات خود بیان کرد: فرد یا اجتماعی از افراد یا سازمان هایی که نسبت به خود و محیط پیرامون خود حساس بوده و احساس
مسئولیت نموده و به طور مستمر و فرایندي، مسائل خود و محیطی پیرامون خود را دنبال و شناسایی و اولویت بندي کرده و نسبت به
حل خلاقانه و نوآورانه آن ها اقدام می کند را کارآفرین و رویکرد موجود را کارآفرینی دانسته و فرد یا سازمان با این رویکرد، سیاهی
ها و مسائل پیرامونی را به چشم فرصت می بیند و امیدوارانه از مسائل خود و دیگران مشکل گشایی می کند و بر سرنوشت خویش

 
تاثیرگذار بوده و منفعت هاي بسیاري از جمله بقا و پایداري و ثروت و خشنودي و وفاداري ذینفعان را کسب می نماید.    

این مدرس دانشگاه تاکید کرد: مفهوم کارآفرینی یک مفهوم سطح بالا و روبنایی است که بایستی شکافته شود و زیربناهاي کلیدي
General) توسعه و تحقق آن شناسایی گردند. زیربناهاي کلیدي تحقق مفهوم کارآفرینی در واقع همان شایستگی  هاي عمومی
Competencies) زندگی و کسب و کار هستند که در همه سطوح می  توانند پرورش یابند و عبارتند از: 1- تفکر انتقادي، 2- تفکر

 
خلاق، 3- تیم  سازي و کار تیمی، 4- مسئله  یابی، 5- ایده  پردازي، 6- حل خلاقانه مسئله. 

سیاوشی خاطرنشان کرد: متاسفانه در فرایند توسعه کارآفرینی یا حتی در مراکز آموزشی و پژوهشی کمتر به این موارد توجه می-
گردد و بیشتر بر شایستگی  هاي فنی و اختصاصی توسعه کارآفرینی تاکید صورت می  پذیرد. شایستگی  هاي اختصاصی در کنار
شایستگی هاي عمومی می  توانند ختم به موفقیت و پایداري گردند و از طرفی شایستگی  هاي عمومی در درجه نخست از افراد، انسان-
هاي کامل  تر و بالغ  تري می  سازد و دنیا و میدان مبارزه کسب و کار با وجود انسان  هاي شایسته قطعا به جایی بهتر و خوشایندتر

 
براي زیستن تبدیل می  گردد.    

وي در ادامه فرایند کارآفرینی را شامل 1- تجزیه و تحلیل محیطی، 2- مسئله  یابی، ایده  یابی، 3- تثبیت ایده و توسعه آن مبتنی بر
اعتبارسنجی  ها و تست  هاي مقدماتی بازار، 4- تکمیل بوم کسب و کار، 5- توسعه تیم کاري، 6- ساخت نمونه اولیه یا کمینه
پذیرفتنی (MVP) و تست  هاي بازار، 7- تأمین مالی، 8- ساخت محصول نهایی مبتنی بر بازخوردها از بازار و روندها، 9- تحقیق و

 
توسعه (R & D) و تکرار چرخه و گام  هاي قبل دانست. 

به گفته این مشاور کسب و کار پایداري یعنی امروز به گونه اقدام گردد که تا آینده نامحدود سیستم پابرجا بماند و عملکرد امروزش
تهدیدي براي حیات و آینده  خود و دیگر سیستم ها نباشد و کسب و کارها و افراد بایستی همواره مفهوم پایداري
(Sustainability) را سرلوحه زندگی و کسب و کار خود قرار بدهند. رویکرد پایداري؛ شامل توجه همزمان به شاخص  ها و اهداف
اقتصادي، زیست  محیطی و اجتماعی است و افراد و کسب و کارها بایستی همزمان بر این سه جنبه متمرکز باشند تا بتوانند تا آینده
نامحدود در میدان رقابت پابرجا بمانند و در یک کلام همه سیستم  ها بایستی در جهت تحقق اهداف توسعه پایدار حرکت نمایند و

 
تلاش کنند دنیا را جاي بهتري براي زیستن تبدیل نمایند. 

در پایان این رویداد، دکتر رضا سیاوشی به جمع بندي مباحث زیربنایی مبتنی بر شایستگی  هاي عمومی براي حرکت از ایده تا پدیده
در فرایند کارآفرینی پایدار و پاسخ به پرسش  ها پرداخت و با تشکر از شرکت کنندگان در وبینار، فعالیت  ها و اهداف مرکز نوآوري و

 
شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر را معرفی کرد.   

به گزارش ایسنا، هفتمین کارگاه نوآوري و کارآفرینی "از ایده تا پدیده" با حضور دکتر «رضا سیاوشی»، سرپرست مرکز نوآوري و



شتابدهی جهاد دانشگاهی بوشهر، مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار و به همّت سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال دانش

 
آموختگان جهاد دانشگاهی استان بوشهر و اداره کل ورزش و جوانان استان بوشهر برگزار شد. 

انتهاي پیام



ظرفیت هاي اقتصادي شرایط لازم را براي ایجاد اشتغال ایثارگران مهیا می

کنند

شماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/11/11
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان گفت: با بهره مندي مطلوب از تمام ظرفیت هاي اقتصادي استان،
شرایط لازم براي ایجاد اشتغال فرزندان شاهد و ایثارگر راحت تر و بهتر مهیا می شود و مشکلات این عزیزان در حد قابل

توجهی رفع خواهد شد.

به گزارش «ایثار»، عطا ناوکی در نشستی با خلیل قاسمی
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان، ضمن
تسلیت به مناسبت سالروز وفات حضرت ام البنین(س)،
گفت: بعد از امضاي تفاهم نامه هاي تأمین زمین 1200
واحد مسکونی و ایجاد شغل براي 800 نفر از ایثارگران و
ساماندهی گلزارهاي مطهر شهدا توسط مهندس اوحدي
معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران

با استانداري هرمزگان، حداقل هشت نشست با استانداري برگزار شده است و انتظار می رود تا پایان سال 230 نفر از فرزندان شاهد و

 
ایثارگر مشغول به کار شوند. 

مدیرکل بنیاد استان هرمزگان با اشاره به اینکه امیدواریم با پیگیري هاي مکرر و همکاري هاي سایر مسئولان بتوانیم در حوزه اشتغال
و کارآفرینی ایثارگران گام هاي مؤثري برداریم، افزود: با توجه به ظرفیت ها و صنایع اقتصادي که در استان موجود است باید با همت

 
مضاعف پیش رفت تا نهایت استفاده را از موقعیت هاي مناسب کرد. 

وي با بیان اینکه اسامی فرزندان شاهد و ایثارگر جویاي شغل بر اساس رشته هاي آنان، به همت حوزه اشتغال بنیاد استان و شهرستان
هاي تابعه تهیه و طبقه بندي شده است، عنوان کرد: سه ماه قبل از سفر معاون رییس جمهور و رییس بنیاد به استان هرمزگان، زیر
ساخت هاي لازم در بخش مسکن و اشتغال آماده شد و با انعقاد تفاهم نامه مذکور توسط وي با استانداري، تا پایان سال آینده 800

 
شغل ویژه جامعه ایثارگري ایجاد خواهد شد. 

ناوکی ضمن ابراز خرسندي از حمایت هاي همه جانبه مسئولان دستگاه هاي اجرایی، گفت: با بهره مندي مطلوب از تمام ظرفیت هاي
اقتصادي استان، شرایط لازم براي ایجاد اشتغال فرزندان شاهد و ایثارگر راحت تر و بهتر مهیا می شود و مشکلات این عزیزان در حد

 
قابل توجهی رفع خواهد شد. 

انتهاي پیام/



کسب و کارها پایدار نخواهند ماند...

منبع: ایسناشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/11/11

یک مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار می گوید کسب و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و زیربناهاي
کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و باورهاي آنها سرچشمه می گیرند لذا افراد و سازمان  ها

بایستی به دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و ...

 رضا سیاوشی، سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد
دانشگاهی استان بوشهر در هفتمین کارگاه نوآوري و کارآفرینی "از ایده تا پدیده" با اشاره به اهمیت مباحث مدیریت کسب و کار به
عنوان یک پیشران جدا نشدنی در توسعه کسب و کارها عنوان کرد: کارآفرینی فردي (اقتصادي)، کارآفرینی شرکتی و سازمانی،
کارآفرینی اجتماعی، کارآفرینی پایدار، کارآفرینی ملی و حاکمیتی، کارآفرینی در کلاس جهانی و... از رویکردهاي مختلف کارآفرینی

 
هستند. 

وي تصریح کرد: کارآفرینی (Entrepreneurship) لزوماً تاسیس یک بنگاه اقتصادي نیست بلکه رویکردي است که بایستی در
جامعه نهادینه گردد و در واقع همان "تخریب خلاق شومپیتر" هست که در جهت مثبت و رو به جلو، افراد و سازمان  ها و بایستی به
دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و کسب و کار و محیط پیرامون خود باشند. یک بانوي خانه  دار و
یا یک کارمند و یا مدیران و... می  تواند از این رویکرد بهره جوید و همواره در تلاش باشد براي بهتر شدن و بهتر اقدام کردن و حل
بهتر و موثرتر مسائل پیرامون خود. که البته این رویکرد اگر مورد حمایت قرار بگیرد منافع پر شماري اعم از مادي و معنوي براي فرد

 
با رویکرد کارآفرین و محیط پیرامونی وي به ارمغان خواهد آورد. 

این مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار عنوان کرد: استارتاپ یک قول و قرار عاشقانه و تا حدودي رویایی و البته جسورانه براي شروع

 
جمعی براي حل یک مسئله است. 

سیاوشی با بیان اهمیت ترویج مفاهیم توسعه کسب و کار و بیان روندهاي جدید براي توسعه کسب و کارها و کارآفرینی افزود: کسب
و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و زیربناهاي کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و
باورهاي آن ها سرچشمه می  گیرند و رفتارهاي آن ها را تحت تأثیر قرار می  دهند. بنابراین جهت توسعه رویکرد کارآفرینی در جامعه



بایستی همگان دست به دست هم دهند که زیربناهاي کلیدي توسعه کارآفرینی در جامعه مهیا گردد و بسترهاي لازم براي شکل-
گیري این رویکرد در بین آحاد جامعه رخ دهد وگرنه عجله در این مهم هیچ دستآورد و نتایجی نخواهد داشت و کسی یک  شبه راه
صد ساله را نمی  پیماید و عجولانه کارآفرین نمی  شود و پایدار هم نخواهد ماند. همه و همه از خود فرد تا خانواده تا اساتید و معلمان

 
و مدیران کسب و کارها و حاکمیت و... در توسعه این روحیه و رویکرد نقش  آفرین هستند. 

وي با طرح این سوال که تفکر خلاقانه چکونه است، افزود: از خودتان سوال بپرسید، ارتباط برقرار کنید، تبادل کنید، ریسک کنید،

 
تصور کنید، فکر کنید، جستجو کنید و متنوع رفتار کنید. 

 
 

سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر با ارائه تعریفی جامع از "کارآفرینی" و "کارآفرین" مبتنی بر تجارب
و مطالعات خود بیان کرد: فرد یا اجتماعی از افراد یا سازمان هایی که نسبت به خود و محیط پیرامون خود حساس بوده و احساس
مسئولیت نموده و به طور مستمر و فرایندي، مسائل خود و محیطی پیرامون خود را دنبال و شناسایی و اولویت بندي کرده و نسبت به
حل خلاقانه و نوآورانه آن ها اقدام می کند را کارآفرین و رویکرد موجود را کارآفرینی دانسته و فرد یا سازمان با این رویکرد، سیاهی
ها و مسائل پیرامونی را به چشم فرصت می بیند و امیدوارانه از مسائل خود و دیگران مشکل گشایی می کند و بر سرنوشت خویش

 
تاثیرگذار بوده و منفعت هاي بسیاري از جمله بقا و پایداري و ثروت و خشنودي و وفاداري ذینفعان را کسب می نماید. 

این مدرس دانشگاه تاکید کرد: مفهوم کارآفرینی یک مفهوم سطح بالا و روبنایی است که بایستی شکافته شود و زیربناهاي کلیدي
General) توسعه و تحقق آن شناسایی گردند. زیربناهاي کلیدي تحقق مفهوم کارآفرینی در واقع همان شایستگی  هاي عمومی
Competencies) زندگی و کسب و کار هستند که در همه سطوح می  توانند پرورش یابند و عبارتند از: 1- تفکر انتقادي، 2- تفکر

 
خلاق، 3- تیم  سازي و کار تیمی، 4- مسئله  یابی، 5- ایده  پردازي، 6- حل خلاقانه مسئله. 

سیاوشی خاطرنشان کرد: متاسفانه در فرایند توسعه کارآفرینی یا حتی در مراکز آموزشی و پژوهشی کمتر به این موارد توجه می-
گردد و بیشتر بر شایستگی  هاي فنی و اختصاصی توسعه کارآفرینی تاکید صورت می  پذیرد. شایستگی  هاي اختصاصی در کنار
شایستگی هاي عمومی می  توانند ختم به موفقیت و پایداري گردند و از طرفی شایستگی  هاي عمومی در درجه نخست از افراد، انسان-
هاي کامل  تر و بالغ  تري می  سازد و دنیا و میدان مبارزه کسب و کار با وجود انسان  هاي شایسته قطعا به جایی بهتر و خوشایندتر

 
براي زیستن تبدیل می  گردد. 

وي در ادامه فرایند کارآفرینی را شامل 1- تجزیه و تحلیل محیطی، 2- مسئله  یابی، ایده  یابی، 3- تثبیت ایده و توسعه آن مبتنی بر
اعتبارسنجی  ها و تست  هاي مقدماتی بازار، 4- تکمیل بوم کسب و کار، 5- توسعه تیم کاري، 6- ساخت نمونه اولیه یا کمینه
پذیرفتنی (MVP) و تست  هاي بازار، 7- تأمین مالی، 8- ساخت محصول نهایی مبتنی بر بازخوردها از بازار و روندها، 9- تحقیق و



 
توسعه (R & D) و تکرار چرخه و گام  هاي قبل دانست. 

 
 

به گفته این مشاور کسب و کار پایداري یعنی امروز به گونه اقدام گردد که تا آینده نامحدود سیستم پابرجا بماند و عملکرد امروزش
تهدیدي براي حیات و آینده  خود و دیگر سیستم ها نباشد و کسب و کارها و افراد بایستی همواره مفهوم پایداري
(Sustainability) را سرلوحه زندگی و کسب و کار خود قرار بدهند. رویکرد پایداري؛ شامل توجه همزمان به شاخص  ها و اهداف
اقتصادي، زیست  محیطی و اجتماعی است و افراد و کسب و کارها بایستی همزمان بر این سه جنبه متمرکز باشند تا بتوانند تا آینده
نامحدود در میدان رقابت پابرجا بمانند و در یک کلام همه سیستم  ها بایستی در جهت تحقق اهداف توسعه پایدار حرکت نمایند و

 
تلاش کنند دنیا را جاي بهتري براي زیستن تبدیل نمایند. 

در پایان این رویداد، دکتر رضا سیاوشی به جمع بندي مباحث زیربنایی مبتنی بر شایستگی  هاي عمومی براي حرکت از ایده تا پدیده
در فرایند کارآفرینی پایدار و پاسخ به پرسش  ها پرداخت و با تشکر از شرکت کنندگان در وبینار، فعالیت  ها و اهداف مرکز نوآوري و

 
شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر را معرفی کرد. 

به گزارش ایسنا، هفتمین کارگاه نوآوري و کارآفرینی "از ایده تا پدیده" با حضور دکتر «رضا سیاوشی»، سرپرست مرکز نوآوري و
شتابدهی جهاد دانشگاهی بوشهر، مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار و به همّت سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال دانش

 
آموختگان جهاد دانشگاهی استان بوشهر و اداره کل ورزش و جوانان استان بوشهر برگزار شد. 

انتهاي پیام



فعالیت سراي کارآفرینی اجتماعی جوانان سقز آغاز شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/11/11

رییس اداره ورزش و جوانان سقز گفت: سراي کارآفرینی اجتماعی جوانان کردستان براي اولین بار در کردستان تشکیل و با
همکاري دانشگاه علمی کاربردي شهرستان فعالیت خود را آغاز بکار کرد.

رییس اداره ورزش و جوانان سقز گفت: سراي کارآفرینی اجتماعی جوانان کردستان براي اولین بار در کردستان تشکیل و با

 
همکاري دانشگاه علمی کاربردي شهرستان فعالیت خود را آغاز بکار کرد. 

فرزاد خاکی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: مجمع جوانان کردستان براي توسعه و ایجاد اشتغال و همچنین
مهارت هاي فنی به تشکیل اولین سراي کارآفرینی اجتماعی جوانان در شهرستان سقز اقدام کرد و با همکاري دانشگاه علمی کاربردي

 
و اداره ورزش و جوانان سقز این امر محقق شد. 

وي با بیان اینکه هفت سمن فعال و یک مرکز مشاوره ازوداج و طلاق در حوزه جوانان در شهرستان سقز مشغول به فعالیت هستند،

 
افزود: وجود این انجمن ها می تواند در راستاي کسب مهارت، اشتغالزایی جوانان و مشاوره ازوداج موثر واقع شود. 

رییس اداره ورزش و جوانان سقز هدف از تشکیل سازمان هاي مردم نهاد را ایده پردازي، آموزش و پژوهش، حرفه آموزي و کسب
مهارت هاي فنی به جوانان اعلام کرد و گفت: این مجموعه با استفاده از آموزش علمی و تخصصی رشته هاي فنی به جوانان، زمینه

 
اشتغالزایی را بعد از تحصیل فراهم می کند. 

خاکی به ظرفیت مناسب و عالی دانشگاه علمی کاربردي سقز براي کسب مهارت هاي فنی اشاره کرد و گفت: این دانشگاه با ایجاد
رشته هاي فنی و عملی می تواند کمک بسیار خوبی براي جوانان باشد که با آموزش حرفه اي بتوانند بعد از اتمام تحصیل وارد بازار

 
کار شوند. 

وي با بیان اینکه سازمان هاي مردم نهاد سقز در جریان شیوع کرونا کمک هاي زیادي را جمع آوري و توزیع کردند، اضافه کرد:
سازمان هاي مردم نهاد این شهرستان فعال ترین سازمان هاي استان کردستان هستند و با دلسوزي و بدون چشم داشت در حال

 
فعالیت و خدمت هستند. 

وي یادآور شد: در راستاي تسهیل سرمایه گذاري، رفع موانع تولید و جذب سرمایه گذار نیز جوانان و سمن ها می توانند از ظرفیت

 
هاي موجود در مرکز آموزش علمی کاربردي سقز بهره مند شوند. 

دانشگاه علمی کاربردي سقز داراي رشته هاي معماري شهري، فناوري اطلاعات، نرم افزار کامپیوتر، گرافیک، مدیریت کسب و کار و

 
معماري در مقاطع کاردانی و کارشناسی است. 

سقز با بیش از 226 هزار نفر جمعیت دومین شهرستان پر جمعیت استان کردستان است که در 190 کیلومتري شمال سنندج مرکز
این استان قرار دارد.



افتتاح کنگره «ولایت اجتماعی زن»/ راه اندازي پویش«مادر به خانه برمی

گردد»

منبع: شبستانشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/11/11

گنجی با اشاره به آغاز به کارکنگره«ولایت اجتماعی زن» از شب سالروز ولادت حضرت زهرا(س) گفت: پس از افتتاح این
کنگره به مدت یکسال و نیم در استانهاي کشورنشست هاي مختلفی با همین موضوع برگزار وپویش«مادر به خانه برمی

گردد» نیز راه اندازي می شود.

گنجی با اشاره به آغاز به کارکنگره«ولایت اجتماعی زن» از شب سالروز ولادت حضرت زهرا(س) گفت: پس از افتتاح این کنگره
به مدت یکسال و نیم در استانهاي کشورنشست هاي مختلفی با همین موضوع برگزار وپویش«مادر به خانه برمی گردد» نیز راه اندازي

 
می شود. 

«فاطمه گنجی» در گفت و گو با خبرنگار گروه قرآن و معارف خبرگزاري شبستان از آغاز به
کار کنگره «ولایت اجتماعی زن» از شب سالروز ولادت حضرت زهرا(س) خبر داد و گفت:
«سبک زندگی فاطمی»، موضوع افتتاحیه این کنگره است، که با حضور اندیشمندان داخلی

 
و بین المللی برگزار می شود. 

مسئول واحد خواهران هیئت رزمندگان اسلام بیان کرد: پس از افتتاح این کنگره به مدت یکسال و نیم در 32 استان کشور نشست ها
و اجلاسیه هاي مختلفی با همین موضوع برگزار و در هر استان به یک موضوع با محوریت زنان پرداخته می شود. ضمن اینکه شب

 
شعر و شب خاطره پیرامون الگوي سوم زن مسلمان نیز به مدت یکسال در برخی ازاستانهاي کشور برگزار می شود. 

وي اضافه کرد: تلاش ما از برگزاري این کنگره توجه به موضوع «زن و خانواده» و تحقق منویات مقام معظم رهبري در پیامی که به

 
کنگره 7 هزار شهید زن صادر و نقشه راه زن و خانواده را ترسیم کردند، است. 

گنجی در ادامه به راه اندازي پویش«مادر به خانه برمی گردد» به مناسبت سالروز ولادت حضرت زهرا(س) هم اشاره کرد و گفت: این
پویش که به همت هیئت رزمندگان اسلام و با مشارکت سازمان اوقاف و امور خیریه، تبلیغات اسلامی، خیریه سیدالکریم(ع)، بنیاد بین
المللی غدیر، سازمان فرهنگی و هنري شهرداري تهران و موسسه فرهنگی «هل اتی» اجرا خواهد شد،طی آن با جمع آوري کمک هاي

 
مردمی، تعدادي از زنان زندانی جرایم غیرعمد را آزاد می کنیم. 

مسئول واحد خواهران هیئت رزمندگان اسلام افزود: علاقه مندانی که تمایل به شرکت در این پویش دارند، می توانند کمک هاي

 
نقدي خود را به شماره کارت 6273811146438053 و یا کددستوري #1314780 واریز کنند. 

وي گفت: براي آزادسازي این زندانیان با مسئولین قوه قضاییه، سازمان زندان ها و ستاد دیه هماهنگی لازم شده است،زیرا متاسفانه
زنان بسیاري که در زندان به سرمی برند، مادر خانواده هستند و به دلیل یک خطاي مالی و شرایط اقتصادي دچار ورشکستگی در



تولید شده اند و دوري آن ها از خانواده موجب مشکلاتی بسیاري شده است که بناداریم با این پویش زمینه آزاد سازي آنها را فراهم

 
کنیم. 

مسئول واحد خواهران هیئت رزمندگان اسلام در پایان تصریح کرد:این پویش تا 30 بهمن ماه ادامه خواهد داشت وپس از آزاد سازي
آنها هم بنا داریم که بحث آسیب هاي اجتماعی آنها را رفع و بحث کارآفرینی آنها را پیگیري کنیم، تا بتوانیم وضعیت اقتصادي آنها را

به وضعیت مطلوب برسانیم و آنها را به دامن جامعه برگردانیم.



تحقق 17ساله شعار "ما می توانیم"

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/11/11

بسیاري از نشریات صفحات خود را کم کردند و حتی ترجیح دادند که چاپ دیجیتال را جایگزین چاپ کاغذي کنند؛ این یعنی
آتش کمبود کاغذ و سانسور به جان بسیاري از مطبوعات و رسانه هاي چاپی افتاده است اما در این میان روزنامه محلی ما، 17 سال
است که نفس می کشد. در این سال ها ما تمام ناملایمات و سختی ها را تاب آوردیم تا یادآور این باور باشیم که غیرممکن، غیرممکن

 
است! 

همدان پیام در این 17 سال برخلاف بسیاري از رسانه هاي هم مقیاس با خود تعریف جدیدي در بحران را به میان واژه ها آورده است،

 
توسعه! آن هم در زمانه اي که همه چیز رنگ و بوي تحریم دارد و مسیر براي کوچک شدن گسترده تر از وسعت بخشیدن است. 

17 سال دوام آوردن روزنامه اي که از هیچ کجا جز مخاطبان خود حمایت مالی نمی شود و تمام این سال ها را روي پاي خود ایستاده
است همیشه پرسش برانگیز بوده است؛ اما همدان پیام براي هفدهمین سال پیاپی بودنش و ماندنش را جشن گرفت تا نشان دهد که

 
بدون هیچ وابستگی به سازمان و یا افرادي خاص، تنها به پشتوانه مردم می توان از گذرگاه هاي سخت عبور کرد. 

از همین روست که وقتی بهمن شفق می زند، بچه هاي همدان پیام تنها یک پرسش ذهن شان را بیش از هر چیزي به خود درگیر

 
می کند، «آماده شدن براي تولدي دیگر چگونه است؟» 

اما امسال کرونا تمام خیالات و جشن هاي مان را با خود به غارت برد و تولد 17 سالگی ما را درحالی در خاطرات ثبت کرد که تنها
بتوانیم در یک مجال فرهنگی کوچک و چند خط یادگاري از همراهان، مخاطبان و هم قطاران همدان پیام در قاب 3 هزار و 963مین

 
شماره روزنامه باردیگر ماندن را ثبت کنیم. 

 
سعید شاهرخی استاندار همدان: 

«رسانه امروزه به عنوان یکی از اثرگذارترین ابزارهاي فرهنگی و فرهنگساز در جوامع، نقش کلیدي دارد؛ زیرا رسانه یکی از ارکان مهم
و حکومتی به شمار می رود که مدیریت و هدایت افکار عمومی را بر عهده دارد و منبع الهام همه حوزه هاي فرهنگی است؛ بنابراین
رسانه ها عملاً می توانند در توسعه اقتصادي، نقش بسیار خطیري بر عهده گیرند که همدان پیام در این مسیر توانسته به خوبی
اثرگذار باشد و با نگاهی که به ابعاد مختلف توسعه در استان دارد در حوزه رسانه به خوبی در مسیر توسعه همدان گام برداشته است.»

 
محمدعلی محمدي فرماندار همدان: 

«نقش بی بدیل رسانه ها بر کسی پوشیده نیست به ویژه رسانه هاي محلی که اشرافیت تخصصی به مسائل و زوایاي پیدا و پنهان در
جامعه محلی خود دارند، می توانند به پیشرفت و توسعه آن منطقه منجر شوند؛ بنابراین همدان پیام نیز در این 17 سال با ارتباط
دوسویه بین مردم و مسئولان توانسته است در مسیر رشد و توسعه استان به خوبی عمل کند و با رسالت رسانه اي که دارد دلسوزانه

 
مباحث و موضوعات را بررسی و حتی بسیاري از موضوعات پشت پرده اي را براي شفافیت و آگاهی مردم موشکافانه تحلیل کند. 

در همین راستا به مناسبت 17مین سال تولد این رسانه وزین همدان آرزومندم چون گذشته با دیده انصاف موضوعات را واکاوي کند و

 
در مسیر اطلاع رسانی و آگاهی بخشی جامعه استوار و پایدار بماند.» 

 
مهدي دیناري مدیر کل بهزیستی همدان: 

«توسعه یکی از مفاهیم چالش برانگیزي است که تفاسیر و تعاریف متعدد و متنوعی از آن وجود دارد و عوامل مؤثري در بالابردن یا



پایین آوردن سطح آن تأثیر دارند، بنابراین افزایش استفاده از وسایل ارتباط جمعی مانند روزنامه، رادیو، تلویزیون و گروه هاي
اجتماعی توانسته اند با بهره برداري درست و هدفمند از این ابزارها سیاست هاي فرهنگی خود را در جامعه تبلیغ و آنها را به گفتمان
مسلط در جامعه تبدیل کنند. همدان پیام نیز از این جرگه جدا نیست و به اعتقاد من توانسته نه تنها در موضوعات اقتصادي و

 
فرهنگی توسعه گر باشد بلکه با ورود تخصصی به حوزه هاي اجتماعی، در توسعه و رشد فرهنگی این حوزه نیز اثرگذار بوده است.» 

 
مرتضی قائمی استاد دانشگاه و رئیس دانشگاه آزاد همدان: 

«همدان پیام به عنوان یک ظرفیت ارزشمند بومی با کادر توانمند و مجربی که دارد جایگاه بالایی در توسعه، معرفی ظرفیت ها و
اولویت هاي استان در ابعاد مختلف را به دوش می کشد و همواره می تواند زبان گویاي هنرمندان، دانشگاهیان، صنعتگران و در
مجموع عامه مردم باشد که خوشبختانه در این 17 سال فعالیت پی درپی به خوبی توانسته است در این مسیر شکوفایی خود را روزبه

 
روز بیشتر کند.» 

 
حسین رضا طاهري کارشناس سیاسی و استاد دانشگاه: 

«همدان پیام یکی از رسانه هاي بسیار تأثیرگذار در سطح استان است که رسالت رسانه اي خود را در این 17 سال به نحو شایسته اي

 
انجام داده است، رسانه اي که زبان گویاي مردم بوده و در جهت مطالبات آنان هیچ گاه در مقابل مسئولان ممشاتی نداشته است. 

این روزنامه همواره یار و یاور مسئولان خدمتگزار بوده و در این سال ها همیشه در مسیر رشد و پیشرفت حرکت کرده است و از

 
افتخارات همدان به شمار می رود.» 

 
محمدرضا آقاجانی وکیل پایه یک دادگستري و روابط عمومی کانون وکلاي همدان: 

«رسالت اجتماعی رسانه هاي جمعی زمانی محقق می شود که از هرگونه وابستگی رها باشند و با استقلال کامل مشکلات و معضلات
را بازگو کنند، همدان پیام نیز از همین قسم رسانه ها و البته تنها رسانه مستقل استان است که توانسته در 17 سال پیاپی عملکرد

 
خوبی را در حوزه رسانه از خود به جا بگذارد.» 

 
اشکان یوسفی رئیس هیأت مدیره خانه مطبوعات همدان: 

هولدینگ رسانه اي همدان پیام، تبلور فکر، اراده، خلاقیت و پشتکار در راستاي نیل به اهداف رسانه اي و استراتژي هاي کارآفرینی

 
است که پرچم «ما می توانیم» را به اهتزاز درآورده است.» 

 
اردشیر مظاهري پیشکسوت عرصه خبر همدان: 

«بدون اغراق همدان پیام در تمامی موضوعات و مسائل روز استان تأثیرگذار است و نه تنها در توسعه اقتصادي بلکه در مجموع حوزه
هاي فرهنگی، اجتماعی و سیاسی حرکتی خوبی را در پیش گرفته است که سبب شد از 17 سال پیش تا امروز رفته رفته از ماهنامه
به هفته نامه و روزنامه تبدیل شود که نشان از هدفگذاري خوب در رسالت رسانه اي این مجموعه به عنوان یک رسانه حرفه اي و

 
تخصصی است. 

از طرفی همدان پیام خوشبختانه با تیم رسانه اي خوب و کاربلدي که دارد در عرصه هاي مختلف حرف زیادي براي گفتن دارد که
سبب شده تا از ظرفیت این روزنامه در توسعه استان بهره برداي شود، در همین راستا تأسیس چاپخانه پیام رسانه به عنوان یک
مکمل در کنار روزنامه همدان پیام و سایر رسانه هاي استان ظرفیت فرهنگی بسیاري خوبی را براي همدان در غرب کشور ایجاد کرده

 
است که امیدوارم همگان بتوانند از آن بهره مند شوند. 

من به عنوان یک رسانه اي اهل همدان هرگاه درخشش خوب همدان پیام را در نمایشگاه هاي ملی و فراملی می بینم برخود می بالم
که وزنه همدان با داشتن رسانه هایی چون همدان پیام در مقابل بسیاري از استان هاي مدعی کار در عرصه مطبوعات، سنگین تر

 
است.» 



 
علی فاضل همدانی پیشکسوت عرصه خبر: 

«اگر همدان پیام و انتقادات سازنده اش نبود مدیران به فکر رفع نواقص و مشکلات نبودند، در یک کلام اگر همدان پیام نبود در

 
استان ما توسعه اي اتفاق نمی افتاد.» 

 
خبرنگار پایگاه خبري همدان آنلاین: 

«وجود مجموعه اي مانند همدان پیام در کنار فعالیت رسانه اي با ایجاد اشتغالزایی بالا در چاپخانه پیام رسانه یک مزیت مهم در غرب
کشور شناخته می شود که در کنار کاهش بار هزینه اي چاپ در داخل استان توانسته است سایر استان ها را هم علاقه مند و مجذوب

 
به همکاري کند. 

 
از همین رو مجموعه همدان پیام ظرفیت رسانه اي بسیار مهم در همدان محسوب می شود که در توسعه استان نقش آفرین است.» 

 
فرهاد شمشادي مهندس و مشاور طرح هاي عمرانی: 

«ایفاي نقش رسانه ها در جذب مردم و جلب همکاري آنان موجب تحقق توسعه همه جانبه می شود اما این اتفاق نیازمند برنامه ریزي
و اقدامات ویژه اي است که باید 3 بعد، آشنا کردن مردم با محتوا و اهداف توسعه، جلب مشارکت کارشناسان و صاحب نظران، نظارت
عمومی و کمک به مسئولان براي تحقق توسعه را داشته باشد، به همین دلیل فعالیتی که در 17 سال همدان پیام از خود در عرصه

 
رسانه اي همدان نشان داده است داراي هر 3 بعد عنوان شده است، بنابراین همدان پیام را نمی توان جدا از توسعه همدان دانست.» 

 
مهسا حیدري دانشجوي رشته حقوق دانشگاه آزاد همدان: 

«من با شناختی که در مدت چندین ساله مخاطب همدان پیام بودن پیدا کردم این مجموعه فرهنگی به صورت خودگردان توانسته در
حوزه فرهنگی استان بسیار عملگرا باشد، به همین دلیل به نظرم روزنامه همدان پیام در توسعه همدان یکی از مهره هاي اصلی به

 
شمار می رود، چون خود این مجموعه به صورت کارآفرینانه درحال رشد و توسعه است.» 

 
مسعود رضایی کارمند: 

«همدان پیام با ارتباطی که با اقشار مختلف در بخش هاي متفاوتی از جامعه دارد در هموار ساختن مسیر توسعه کمی و کیفی، در
راستاي توسعه پایدار همدان بسیار تأثیرگذار است و به شخصه معتقدم این رسانه یکی از بازوهاي مولد جریان سازي خبري و فرهنگی
در استان است، تاجایی که سال هاست عادت هر روزه من چک کردن تیتر ها و خبرهاي این نشریه در ساعت هاي ابتدایی صبح است

 
تا از اتفاقات روز استان و پیرامونم باخبر باشم.» 

 
پرستور رهرو پرستار: 

«من پس از شیوع کرونا با گزارش هایی که همدان پیام از محیط هاي بیمارستانی و مشکلات پرستاران تهیه می کرد با این روزنامه
آشنا شدم و فکر می کنم با صراحت بیانی که در عنوان مطالب دارد می تواند در مسیر توسعه در ابعاد مختلف اجتماعی، سیاسی،

اقتصادي و فرهنگی با انتقاد از برخی عملکردها، مسیر توسعه و پیشرفت را با ورود جدي مسئولان در استان باز کند.»



احیاي عروسک ها با هدف افزایش هویت اجتماعی مردم محلی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/11/11

افسانه احسانی، مؤلف و کارشناس می گوید، هویت اجتماعی مردم محلی را به کمک احیاي عروسک ها افزایش دهیم.

افسانه احسانی، مؤلف و کارشناس می گوید، هویت
اجتماعی مردم محلی را به کمک احیاي عروسک ها

 
افزایش دهیم. 

به گزارش خبرگزاري مهر، نشست «اسباب بازي و عروسک،
رد پاي هنرمند در بازآفرینی و تولید عروسک ها و اسباب
بازي هاي بومی» برگزار شد. در این نشست افسانه
احسانی، مؤلف و کارشناس ارشد جغرافیا و برنامه ریزي
توریسم، با اشاره به اجراي طرح بقچه ایرانی، در مورد این
طرح توضیح داد: یکی از برنامه هایی که در جوامع محلی

برگزار کردیم مأموریت بقچه ي ایرانی بود. با هدف بازآفرینی هنرهاي سنتی، برایشان فضایی براي معیشت ایجاد کنیم. یعنی به جاي
قطع درخت بلوط براي تهیه ي ذغال، به جاي آن عروسک هاي زاگرس درست کنند و با فروش عروسک ها بتوانند درآمد به دست

 
بیاورند. 

او افزود: یکی دیگر از اهداف ما از این طرح تسهیلگري و توان افزایی جوامع بومی جهت تولید محصولات باکیفیت ایرانی بود که به
دنبال آن موجب کاهش وابستگی به سایر کشورها می شود. همچنین هدف دیگر ذائقه سازي و بازارسازي براي این محصولات بومی

 
بوده است. 

افسانه احسانی با اشاره به تفاوت هنرمندان بومی و هنرمندان شهري اظهار کرد: تفاوت هنرمندان بومی و هنرمندان شهري در این
است که دسته ي دوم به شکل آکادمیک سواد و مهارتی را به دست می آورند اما هنرمندان بومی معمولاً سواد ندارند اما دانا هستند،

 
تجربه ي زیستی دارند و حافظه ي تاریخی شان میراث ملموس را از اجدادشان به ما رسانده است. 

این کارآفرین اجتماعی با طرح سوال اینکه چرا بازآفرینی عروسک هاي بومی میراث ناملموس اهمیت دارد، توضیح داد /: طبق
کنوانسیون 2003 میراث فرهنگی ناملموس یا میراث زنده انگیزه ي اصلی تنوع فرهنگی ما و حفظ آن، ضمانتی براي تداوم نوآوري
است. این کنوانسیون میراث فرهنگی ناملموس را مجموعه ي آداب و رسوم، اجراها، نمایش ها و نیز دانش هایی می داند که جوامع،

 
گروه ها و افراد آن ها را بخشی از میراث فرهنگی خود محسوب می کنند. 

احسانی خاطرنشان کرد: در گروه بقچه ي ایرانی با شروع فعالیت از سال 1392 تا اکنون تلاش کردیم تا عروسک هاي روستاي در
خراسان جنوبی در مرز افغانستان را بازآفرینی کنیم. 7500 عروسک بومی این منطقه به همراه 7500 جلد کتاب از سوي کانون

 
پرورش فکري کودکان و نوجوانان تولید شده و قرار است به بازار عرضه شود. 



این فعال حوزه گردشگري اضافه کرد: براي شروع این طرح ابتدا بررسی کردیم که کدام روستاها پتانسیل کارآفرینی را دارند به این
معنا که محصولی از خود روستا بیرون می آید که با اصالت و هویت آن روستا همراه است. من به عنوان یک پژوهشگر با شناسایی این
پتانسیل ها و با کمک از از بزرگان و ریش سفیدان روستا کار را شروع کردیم. با ارزیابی طرح ها اثرات مثبت و منفی فرهنگی و

 
اجتماعی و محیط زیستی آن را سنجیدیم. 

احسانی در مورد گام هاي این طرح فرهنگی بیان کرد: گام هاي این طرح به طور خلاصه از این قرار است: رفتن به میان مردم، تجربه

 
ي زندگی بین آن ها، آموختن از آن ها، دوست داشتن شان، یافتن افراد توانمند گروه و کمک و پشتیبانی. 

وي گفت: یکی از دلایلی که در فرایند کارآفرینی توجه ما را به خود جلب کرد این بود که عروسک ها به جامعه بومی احساس افتخار

 
می داد و بین نسل ها ارتباط برقرار می کرد. 

احسانی بیان کرد: یکی از نکاتی که براي ما اهمیت داشت دوري کردن از رقابت هاي ناسالم بود، ما به دنبال این بودیم که فرصت
کسب تجربه را براي مردم محلی فراهم کنیم و اعتمادشان را به یکدیگر افزایش دهیم و همچنین هویت اجتماعی آن ها را افزایش

 
بدهیم. علاوه بر این هدف ما این بود که سرمایه گذاران و سخنرانان بومی داشته باشیم. 

احسانی همچنین اضافه کرد: از نقاط قوت فعالیت ما حضور داوطلبانی بود که در دوره هاي آموزشی گردشگري دوست داشتند گام به
گام با ما همراه شوند و کار بزرگشان این بود که عروسک ها را در نمایشگاه ها و بازارهاي گوناگون به فروش می رساندند.



کنسرسیوم تولید خودرو با برند «آذربایجان» ایجاد می شود

منبع: اخبار خودروشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/11/11

سخنگو و عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: «با هم افزایی و مشارکت فعالان صنعت خودرو در آذربایجان شرقی،
کنسرسیوم (انجمن) تولید خودرو با برند آذربایجان در تبریز ایجاد می شود.»

سخنگو و عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: «با
هم افزایی و مشارکت فعالان صنعت خودرو در آذربایجان
شرقی، کنسرسیوم (انجمن) تولید خودرو با برند آذربایجان

 
در تبریز ایجاد می شود.» 

محمدحسین فرهنگی اظهار کرد: «از چند سال پیش تبریز
به عنوان قطب سوم خودرو کشور مطرح شده است و ایجاد
کنسرسیوم تولید خودرو براي تحقق این هدف شکل می

 
گیرد.» 

وي افزود: «مسئولان آذربایجان شرقی و مدیران موفق بخش تولید استان در نشست مشترکی مسئولیت شکل گیري این کنسرسیوم
را برعهده گرفتند.» وي تاکید کرد: «اگر مونتاژ موقت خودرو را ایجاد کنیم؛ مناسب تبریز و آذربایجان نیست و هدف ما را تامین نمی

 
کند.» 

نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس ادامه داد: «براي ایجاد قطب سوم خودرو در تبریز زیرساخت ها آماده نبودند ولی

 
اکنون زیرساخت ها به لحاظ مسائل حقوقی و مالکیتی فراهم شده است.» 

فرهنگی یادآوري کرد: «این طرح، اقدامی موثر خواهد بود و آثار مثبتی در پی خواهد داشت واگر به صورت زیرساختی و زیربنایی

 
انجام شود، با تاسیس برند آذربایجان توسعه صنعتی، اقتصادي و اشتغال مناسب در منطقه ایجاد می شود.» 

13 خودروسازي و واحدهاي متعدد صنایع فولاد در استان آذربایجان شرقی فعالیت می کنند و 35درصد قطعات در این استان تولید
می شود.



قدردانی از اقدامات شرکت ورق خودرو در زمینه مسئولیت هاي اجتماعی

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/11/11

نماینده مردم شریف شهرستان بروجن در مجلس شوراي اسلامی در دیدار با مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و
بختیاري از دغدغه مندي و اقدامات مؤثر این شرکت در زمینه تعهد به مسئولیت هاي اجتماعی، به ویژه در شرایط فعلی،

قدردانی کرد.

نماینده مردم شریف شهرستان بروجن در مجلس شوراي
اسلامی در دیدار با مدیرعامل شرکت ورق خودرو
چهارمحال و بختیاري از دغدغه مندي و اقدامات مؤثر این
شرکت در زمینه تعهد به مسئولیت هاي اجتماعی، به ویژه

 
در شرایط فعلی، قدردانی کرد. 

به گزارش اقتصادآنلاین، حجت الاسلام والمسلمین امیرقلی
جعفري در ادامه به شرایط اشتغال جوانان در شهرستان بروجن اشاره و تأکید کرد: با وجود ظرفیت هاي موجود در این شهرستان و به

 
طورکلی در استان چهارمحال و بختیاري، وجود معضل بیکاري جفا بر مردم است. 

وي از ایجاد نوعی سازوکار عملی در خصوص رفع محرومیت زدایی و بهبود شرایط فعلی در شهرستان خبر داد و گفت: در تلاشیم
زمینه را براي توزیع عادلانه منابع مهیا سازیم و امیدواریم با بهره گیري از مدیران مجرب و کارآمد بتوانیم در مسیر رشد و ترقی

 
استان گام برداریم. 

توسعه پایدار، رمز شکوفایی در جریان این دیدار، مدیرعامل ورق خودرو چهارمحال و بختیاري نیز ضمن استقبال از طرح هاي

 
پیشنهادي نماینده شهرستان بروجن، توسعه پایدار را رمز شکوفایی استان چهارمحال و بختیاري و شهرستان بروجن عنوان کرد. 

وحید میرزایی، ضمن اشاره به شرایط موجود و برنامه هاي آتی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاري، به نقش و رسالت این
شرکت در زمینه خودکفایی صنعت خودروسازي کشور اشاره کرد و افزود: با تلاش و همت کارکنان این شرکت، به روند روبه رشد

 
خودکفایی کشور و بی نیازي از واردات ورق گالوانیزه ویژه استفاده در صنعت خودروسازي سرعت بخشیده ایم. 

وي در ادامه بر لزوم توسعه همکاري هاي منطقه در حوزه هاي صنعت تأکید کرد و خواهان توجه و نگاه ویژه مسئولین به مباحثی از
قبیل رفع ضرورت هاي منطقه و تلاش در جهت جذب سرمایه گذاري مؤثر و همچنین توسعه اشتغال از طریق حمایت از کسب

 
وکارهاي کوچک شد. 

مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاري خاطرنشان کرد: این شرکت در راستاي تعهد به مسئولیت هاي اجتماعی خود

 
تلاش خواهد کرد تا بیش ازپیش زمینه هاي اشتغال زایی جوانان را فراهم آورد. 



پربیننده ترین کاهش قیمت طلا و نقره همگام با بازارهاي سهام/ واکنش فلز زرد به افزایش شاخص دلار آمریکا جولان دلالان در بازار
آهن مخالفت وزیر صمت با قیمت گذاري دستوري کسري حقوق دولتی معادن کجاست؟ ذوب آهن اصفهان تندیس برنزي پنجمین

دوره جایزه مسئولیت اجتماعی را کسب کرد



دومین دوره «مرکز توسعه شغلی ایرانسل» آغاز به کار کرد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/11/11

اخبار شرکت ها؛ به گزارش روابط عمومی ایرانسل، صبح
امروز چهارشنبه 8 بهمن 1399، مراسم دومین دوره مرکز
توسعه شغلی ایرانسل با حضور دکتر بیژن عباسی آرند
مدیرعامل، مهندس محمدمهدي مجتهدي معاون منابع
انسانی، جمعی از مدیران، کاروزان و مشاورهاي حرفه اي-
روان شناختی (منتور)، با رعایت فاصله گذاري اجتماعی و
پروتکل هاي بهداشتی کرونا، در محل آمفی تئاتر ساختمان

 
مرکزي ایرانسل، برگزار شد. 

مرکز توسعه شغلی ایرانسل از سال 97 و با هدف نزدیک کردن ارتباط بین دانشگاه و محیط حرفه اي، فعالیت خود را آغاز کرده تا با
کشف و پرورش استعدادها و هدایت آن ها در مسیر شغلی، بتواند رهبران آینده صنعت ICT کشور را تربیت کند. دومین دوره مرکز
توسعه شغلی ایرانسل، در بهمن ماه 1399 درحالی برگزار شد که فراخوان جذب کارورزان در آبان ماه منتشر شده و پس از آن، سه
هزار و 830 نفر با ارسال رزومه ثبت نام کرده بودند. پس از بررسی رزومه ها و برگزاري آزمون هاي لازم، 337 نفر دعوت به مصاحبه
شده و از میان آن ها، 50 کارورز، براي حضور در مرحله ارتقاء حرفه اي (منتورینگ) انتخاب شدند. پس از پایان این دوره، 20 کارورز
منتخب، این فرصت را خواهند داشت تا در پروژه هاي واقعی در پنج حوزه توسعه محصول، آي تی، علوم داده، بازاریابی و تلکام در

 
شرکت ایرانسل به صورت کارآموز فعالیت کنند. 

دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل ایرانسل در این مراسم، با ابراز خوشحالی از حضور دانش ورزان نخبه برترین دانشگاه هاي کشور
گفت: «ایرانسل به عنوان بزرگ ترین اپراتور دیتا و سرویس هاي دیجیتال کشور، امسال وارد پانزدهمین سال فعالیت شده و شاید
بتوان گفت در طول چهارده سال گذشته، از مهم ترین و مؤثرترین بازیگران حوزه فناوري آي تی و آي سی تی کشور بوده است. تا
قبل از شکل گیري ایرانسل، در کشور تنها یک اپراتور تلفن همراه داشتیم و کشور از تکنولوژي هاي روز دنیا فاصله داشت. اما ایرانسل
از زمانی که شکل گرفت، بناي خود را بر پیشرو بودن در حوزه فناوري گذاشت و توانست نسل  2.75 تلفن همراه را که سرآغاز ارائه
اینترنت همراه با سرعت قابل قبول بود، وارد کشور کند. بعد از آن، در اولین فرصتی که اجازه یافتیم، نسل هاي سه و چهار را راه

 
اندازي کردیم و امسال هم توانستیم اولین اپراتوري باشیم که نسل پنجم تلفن همراه را در کشور راه اندازي کنیم.» 

وي در ادامه با توصیف فضاي حرفه اي شرکت ایرانسل به کاروزان گفت: «یکی از ویژگی هایی که در شرکت ایرانسل وجود دارد، این
است که کارکنان ایرانسل طوري کار می کنند  تا شرکت در همه حوزه هاي فعالیت، از جمله حوزه هاي فناوري، سرویس و خدمات،
پیشرو باشد و به همین دلیل فاصله معناداري با دیگران در کشور و حتی در سطح منطقه پیدا کرده اند. شعارهاي ما مانند «ایرانسل
تجربه زندگی دیجیتال»، «ایرانسل نبض زندگی دیجیتال» و «ایرانسل اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال کشور»، شعارهایی بوده که
به کمک همین تلاش ها، الان به بخشی از واقعیت هاي خدماتی که ایرانسل به مردم کشور عرضه می کند، تبدیل شده است. البته



شعارهاي دیگري هم داریم که هدف گذاري هایی است براي آینده خدماتی که ایرانسل قرار است در آن نقش ایفا کند. ایرانسل
شرکتی بین المللی است که شریک خارجی آن، یک شرکت حرفه اي در بین اپراتورهاي موبایل است و 22 کشور از جمله ایران، در
مجموعه آن هستند. وجود نیروي انسانی باتجربه، باهوش، خلاق و پرکار، باعث شده تا ایرانسل همواره در بین این 22 کشور، در همه
رده ها بین بهترین ها باشد، تاجایی که در سال گذشته به صورت کلی در جمع 22 کشور زیرمجموعه گروه MTN، ایرانسل حائز رتبه

 
برتر شد.» 

دکتر عباسی آرند همچنین با تشریح سازوکارهاي مرکز توسعه شغلی ایرانسل و اهداف آن، به کاروزان گفت: «فضایی که شما کارورزان
به آن وارد خواهید شد، فضایی است که کارها در آن، به صورت حرفه اي انجام می شود. ما با توجه به تجربه گروه MTN، سعی کرده
ایم ایرانسل را حرفه اي اداره کنیم. راه اندازي مرکز توسعه شغلی هم یکی از همین اقدام ها در جهت ترسیم مسیر حرفه اي براي
کارورزان است. متخصصان ایرانسل که سال ها در حوزه اپراتوري موبایل کار کرده اند، کسب و کار دیجیتال را می شناسند و در آن
خلق ایده کرده اند، بخشی از تجربیات شان را در این دوره به شما آموزش می دهند و افرادي که این دوره را با موفقیت به پایان
برسانند، به عضویت خانواده ایرانسل در خواهند آمد. شما انتخاب شدگان از میان بیش از سه هزار متقاضی این فرصت بودید و این امر
نشان دهنده پتانسیل بالاي شماست؛ ان شاء االله بتوانید از این فرصت استفاده کنید و در محیط کاري ایرانسل در کنار آموزش هاي
حرفه اي که کسب خواهید کرد، تجربه اي کم نظیر را هم داشته باشید. در کشور ما شرکت هاي بزرگی با فضاي مشابه ایرانسل که در
آن آرامش، خلاقیت و محیط شاد و به دور از استرسی وجود دارد، بسیار کم تعداد است و امیدواریم شما در این مسیر حرفه اي که

 
اولین گام را براي آن برداشته اید، موفق باشید.» 

 
پیش از این نیز، اولین دوره مرکز توسعه شغلی ایرانسل، در سال 98 با همکاري مدرسه اشتغال شریف برگزار شده بود. 

انتهاي پیام/



در چهار گوشه ایران

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/11/11

 
حکم جدید رهبر معظم انقلاب درباره «ارتباط بیماران مبتلا به کرونا با دیگران» 

نشریه «خط حزب ا...» در آخرین شماره خود حکم جدید رهبر معظم انقلاب درباره « ارتباط بیماران مبتلا به کرونا با دیگران» را
منتشر کرد. رهبر معظم انقلاب در پاسخ به این سئوال که «اگر شخصی به کرونا مبتلا بشود آیا جایز است با کسانی که از وضعیتش

 
اطلاعی ندارند رفت و آمد کند؟» فرمودند: « اگر احتمال عقلائی بدهد که موجب سرایت به دیگر گردد، باید از این کار اجتناب کند». 

 
وام ازدواج به هر شخص فقط یک بار داده می شود 

عضو هیأت رئیسه مجلس شوراي اسلامی با اشاره به افزایش مبلغ وام ازدواج در سال 1400 گفت: به منظور جلوگیري از سوء استفاده

 
هاي احتمالی ناشی از این افزایش، به هر شخص در دوران زندگی فقط یک بار وام ازدواج داده خواهد شد. 

حسینعلی حاجی دلیگانی اظهار داشت: دولت در لایحه بودجه 50 میلیون تومان براي هر عروس و داماد در نظر گرفته بود. وي عنوان
کرد: در مجلس شوراي اسلامی اما مبلغ این وام 20 میلیون تومان افزایش یافت و به 70 میلیون تومان (به ازاي هر نفر) رسید. عضو
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامی خاطرنشان کرد: همچنین یک اعتبار تشویقی براي پسرانی که زیر 25

 
سال و دخترانی که 

 
زیر 23 سال ازدواج می کنند، گذاشته شد. 

حاجی دلیگانی افزود: براساس این اعتبار تشویقی، 30 میلیون تومان براي این دختران و پسران (زیر 23 سال وپسران 25 سال) اضافه

 
و در مجموع 100 میلیون تومان دریافت خواهند کرد. 

 
پرداخت مستمري به خانواده هاي داراي چند قلو 

رئیس سازمان بهزیستی کشور درباره پرداخت مستمري به خانواده چند قلوها، گفت: به هر خانواده اي که داراي فرزند سه قلو و یا
بیشتر باشد، بدون در نظر گرفتن دهک درآمدي خانوار، مستمري ماهانه هر چند ناچیز پرداخت می شود. وحید قبادي دانا با اشاره به
این که مبلغ مستمري بر اساس بعد خانوار مشخص می شود، بیان کرد: مبلغ مستمري بین 500 تا 600 تومان است، همچنین هر

 
خانواده اي که داراي فرزند دوقلو است و در دهک درآمدي یک تا سه قرار دارد، مشمول دریافت مستمري ماهانه است. 

 
افزایش 50 درصدي تسهیلات سربازان متأهل 

سخنگوي کمیسیون تلفیق بودجه مجلس، مصوبات نشست اخیر کمیسیون را تشریح کرد و گفت: اعضاي کمیسیون با افزایش 50
درصدي تسهیلات سربازان متأهل در سال آینده موافقت کردند. رحیم زارع اظهار داشت: بر این اساس تسهیلات و وام براي سربازان

 
متأهل به مبلغ 50 و 100 میلیون تومان با بهره بسیار پایین (در صورت تصویب نهایی در صحن مجلس) اختصاص خواهد یافت. 

وي گفت: تقریباً حقوق سربازان در کمیسیون تلفیق نهایی شد که بر این اساس در صورت تصویب نهایی این مصوبه در صحن مجلس،

 
سربازان با افزایش 4 برابري حقوق خود در سال آینده روبرو خواهند بود. 

همچنین علاوه بر آن 400 هزار تومان مازاد رفت و آمد خود، تسهیلاتی اختصاص دادیم براي اینکه سربازانی که متأهل هستند

 
مشمول تسهیلاتی با افزایش 50 درصدي بشوند. 

 
جریمه 16 میلیون تومانی صاحبان مشاغل براي استخدام مشمولان غایب 



رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا گفت: مشمولان خدمت سربازي در موعد مقرر که به سن سربازي برسند در کشور ما یعنی وارد
سن 19 سالگی شوند باید وضعیت خدمتشان را تعیین تکلیف کنند. سردار مهري اظهار کرد: کسانی که به هر دلیلی به خدمت

 
سربازي نیایند و غیبت غیرموجه داشته باشد و در دوره مقرر اعلام نکنند، در دوران سربازي اضافه خدمت می گیرند. 

او توضیح داد: مشمولانی که از یک روز تا سه ماه غیبت داشته باشند 3 ماه اضافه خدمت، مشمولانی که بیش از 3 ماه غیبت داشته

 
باشند 180 روز غیبت (غیبت پشت دفترچه) براي آن ها لحاظ می شود. 

اما اگر در دوران خدمت خوب رفتار کنند، فرمانده از آن ها راضی باشد و مشکل انضباطی نداشته باشند دوسوم یا همه مدت غیبت
بخشیده می شود. سردار مهري افزود: افرادي که غیبت سربازي دارند، محرومیت هایی که در تسهیلات بانکی، شرکت در انجمن ها و
انتخابات براي آن ها درنظر گرفته شده است، هنگام خروج از کشور هم محدودیت دارند و استخدام غایبان خدمت در دستگاه هاي

 
دولتی ممنوع است. 

وي ادامه داد:طبق قانون اگر شرکت ها و کارخانه هاي خصوصی ، مشمول غایب را به کار گرفتند جریمه می شوند و صاحبان مشاغل
در صورت استخدام سرباز غایب باید حدود 16 میلیون تومان جریمه پرداخت کنند که اگر براي بار دوم تکرار شد جریمه آن ها دو

 
برابر می شود و براي بار سوم مدیر آن کارگاه خصوصی به مراجع قضایی معرفی می شود. 

 
ماه گذشته بیش از 900 بار لرزیدیم 

بنا بر گزارش مؤسسه ژئوفیزیک، شبکه هاي لرزه نگاري مرکز لرزه نگاري کشوري وابسته به مؤسسه ژئوفیزیک دانشگاه تهران، در دي
ماه سال جاري تعداد نزدیک به 918 زمین لرزه را ثبت کردند. این زمین لرزه ها در نواحی مختلف ایران و نواحی مرزي رخ داده و

 
توسط شبکه هاي لرزه نگاري ثبت و تعیین محل شده اند. 

در دي ماه سال جاري تعداد 16 زمین لرزه با بزرگی بیش از 4.0 ریشتر در داخل کشور توسط مرکز لرزه نگاري کشوري به ثبت
رسیده است که بزرگ ترین آن ها در تاریخ 27 دي ماه 1399 با بزرگی 5.4 ریشتر حوالی کنگ واقع در استان هرمزگان، رخ داده
است. بر اساس اعلام دانشگاه تهران، از لحاظ آماري 854 زمین لرزه داراي بزرگاي کوچک تر 3ریشتر، تعداد 48 زمین لرزه داراي
بزرگاي بین 3 و 4 ریشتر، تعداد 15 زمین لرزه داراي بزرگاي بین 4 و 5 ریشتر و تعداد یک زمین لرزه داراي بزرگاي بین 5 و 6

 
ریشتر بوده است. 

 
افزایش امید به زندگی به 78 سال 

استاندار تهران گفت: قبل از انقلاب اسلامی امید به زندگی 54 سال بود و در حال حاضر به 78 سال رسیده است. انوشیروان محسنی
بند پی اظهار کرد:در دوره هاي مختلف انقلاب اسلامی سعی بر این شده و شرایطی فراهم شده تا شاخص هاي رفاهی، زیر بنایی و

 
سلامت را ارتقاء ببخشیم. 

امید به زندگی در قبل از سال 57 و انقلاب اسلامی، 54 سال بود و به برکت این نظام و خدمات زیادي که کارگزاران در حوزه سلامت

 
انجام دادند امید به زندگی به 78 سال رسیده است و توانستیم هر سال امید به زندگی را افزایش دهیم. 

 
پرداخت تسهیلات 50 میلیونی براي ایجاد شغل به بهبود یافتگان اعتیاد 

معاون مشارکت هاي مردمی سازمان بهزیستی کشور گفت: 50 میلیون تومان وام قرض الحسنه دراز مدت براي ایجاد اشتغال به فرد

 
بهبود یافته اعطا می شود. 

ذوالفقار یزدان مهر اظهار کرد: مراکز جامع درمان و بازتوانی معتادان راه اندازي شد که یک نگاه جامع و مانع به موضوع درمان اعتیاد

 
دارد که در کنار بحث درمان و پیشگیري از اعتیاد به موضوع اشتغال و کار درمانی معتادان توجه ویژه شده است. 

وي تصریح کرد: در برنامه ریزي هاي انجام شده پیش از راه اندازي این مراکز، قرار شد مددجویان به محض ورود به مراکز یک آنالیز
استعداد سنجی و رغبت سنجی از آن ها انجام می شود، سابقه پیشینه آن ها بررسی شده که قبل از این در چه حرفه اي مشغول به

 
کار بودند و براي احیاي شغل آن ها این آنالیز را انجام می دهیم. 



یزدان مهر با اشاره به اینکه افرادي که شغل دارند سیاست هاي تشویقی براي آن ها در نظر گرفته شده است، ادامه داد: 50 میلیون
تومان وام قرض الحسنه دراز مدت براي ایجاد اشتغال به فرد بهبود یافته اعطا می شود، همچنین کارفرمایانی که این افراد را بعد از
درمان به کار گیرند پنج سال حق بیمه این افراد توسط سازمان بهزیستی پرداخت می شود و فرد معتادي که داراي معلولیت از یارانه

 
ارتقاء کارایی در آن ها پرداخت می شود. 

/انتهاي متن/



نیمی از بودجه دولت آینده صرف بازپرداخت اصل و سود اوراق می شود

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/11/11

نماینده مردم اهواز در مجلس نماینده مردم اهواز در مجلس گفت نیمی از بودجه دولت آینده صرف بازپرداخت اصل و سود
اوراق می شود که در دولت یازدهم و دوازدهم فروخته شده…

نماینده مردم اهواز در مجلس نماینده مردم اهواز در مجلس گفت نیمی از بودجه دولت آینده صرف بازپرداخت اصل و سود

 
اوراق می شود که در دولت یازدهم و دوازدهم فروخته شده و زمان بازپرداخت آن است ماه هاي پایانی سال 1400 آغاز می شود. 

برداشت از صندوق توسعه ملی به صورت وام است و هر مقدار که
دولت ها از این صندوق برداشت می کنند به عنوان قرض است و باید
بازگردانند اما هیأت امناي صندوق توسعه ملی در دولت فعلی یک
مصوبه غیرقانونی گذراند که تصمیمات هیأت امنا به عنوان مصوبه
تلقی می شود و قابل اجراست و حالا دولت با استناد به این مصوبه
می گوید هیأت امناي صندوق توسعه ملی اگر زمان بازگشت وام ها را
استمحال کند بلامانع است یا اینکه هیأت امنا سود را ببخشد. در این
مورد با مجتبی یوسفی نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون

 
در مجلس شوراي اسلامی گفت و گویی داشته ایم که متن کامل آن را در ادامه می خوانید: 

یوسفی با اشاره به عملکرد دولت در ارتباط با صندوق توسعه ملی در دولت یازدهم و دوازدهم، گفت: هیأت امنا ي صندوق توسعه ملی

 
در دولت فعلی یک مصوبه غیرقانونی گذراند که تصمیمات هیأت امنا به عنوان مصوبه تلقی می شود و قابل اجراست. 

وي افزود: برداشت از صندوق توسعه ملی به صورت وام است و هر مقدار که دولت ها از این صندوق برداشت می کنند به عنوان قرض

 
است و باید بازگردانند. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: این دولت برداشت هاي جدیدي از قوانین وضع شده مجلس و
همچنین قوانین بالادستی و قوانین مادر دارد و تفسیر به رأي می کند. یکی از موارد این تفسیر به رأي این بود که گفتند هیأت امناي

 
صندوق توسعه ملی اگر زمان بازگشت وام ها را استمحال کند بلامانع است یا اینکه هیأت امنا سود را ببخشد. 

یوسفی خاطرنشان کرد: صندوق توسعه ملی متعلق به آیندگان است و بناست که 38.5 درصد از درآمدهاي نفتی به این صندوق
ریخته شود و هدف از این کار این است که اگر کشور در شرایطی دچار مشکلات ارزي مثل الان شد از این منابع استفاده شود و یا

 
اینکه براي توسعه زیرساخت ها و ایجاد اشتغال مورد استفاده قرار گیرد و عملاً مورد استفاده آن سرمایه گذاري براي آینده است. 

 
چرا رقم هاي برداشت از صندوق ذخیره ارزي متفاوت است؟ 



وي افزود: قانون گذار درباره وام هاي برداشتی از صندوق توسعه ملی پیش بینی کرده که باید سود به صندوق پرداخت شود و کار
دیگري که دولت در قالب هیأت امناي صندوق توسعه ملی انجام داد بخشش سودي بود که از صندوق توسعه ملی برداشت می کند و
به همین خاطر است که عددهاي مربوط به رقم هاي برداشت شده از صندوق توسعه از چند میلیارد تا 120 میلیارد دلار متفاوت

 
است. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: ما هم شاهد این هستیم که برداشت ها از صندوق توسعه ملی بی
ضابطه است و از سوي دیگر می بینیم که دولت می گوید که 20 درصد از درآمدهاي حاصل از فروش نفت را به صندوق توسعه ملی
واریز می کنم و 18.5 درصد دیگر را برداشت می کنم و عملاً این 18.5 درصد که معادل 40 هزار میلیارد تومان بود را براي آن پروژه

 
تعریف کرد در صورتیکه اصلاً چنین اجازه اي را نداشت. 

 
هنوز 50 میلیون یوروي مقابله با بحران ها تخصیص نیافته است 

یوسفی خاطرنشان کرد: شاهد هستیم که در زمینه اعتبارات برداشته شده از صندوق توسعه ملی براي پروژه هاي کلیدي مثل مقابله با
ریزگردها و یا تجهیز آب و فاضلاب در مناطق بحرانی کشور مثل اهواز که یکسال و نیم گذشته طبق دستور مقام معظم رهبري بنا

 
بوده که 100 میلیون یورو از صندوق توسعه ملی براي این منظور تخصیص یابد مشکلاتی به وجود آمد. 

وي افزود: اولین نکته این امر این بود که این برداشت به گونه اي شده که یک سال و نیم گذشته گفته شد 50 میلیون یورو به آن
تخصیص می یابد و هنوز 50 میلیون یوروي بعدي را اختصاص ندادند و از این 50 میلیون یورو هم تاکنون 12.5 میلیون یورو را

 
پرداخت کردند. 

 
ترفند دولت براي تخصیص معادل ریالی کمتر از صندوق توسعه براي رفع مشکل مناطق بحرانی 

این نماینده مجلس اظهارداشت: مشکل بزرگتر در این باره نرخ ارزي است که براي این منظور در نظر گرفته اند. مبناي نرخ براساس
مصوبات هیأت وزیران 17 هزار تومان به ازاي هر یورو در نظر گرفته اند و براي هزینه کرد اعتبارات صندوق توسعه ملی هم باید این
منابع ارزي به ریال تبدیل و بعد هزینه شود. اگر در جایی از بازار یورو 17 هزار تومان است به ما بگویند که ما هم بتوانیم از آن

 
استفاده کنیم. 

یوسفی خاطرنشان کرد: نرخ هر یورو در بازار حدوداً 28 هزار تومان است که بعضاً تا 30 هزار تومان می رسد و وقتی هیأت دولت نرخ
ارز تخصیص یافته از صندوق توسعه ملی را به ازاي هر یورو 17 هزار تومان در نظر می گیرد طبیعی است که منابع ریالی کمتري براي

 
این کار هزینه می شود و تفاوت بین 17 هزار تومان تا 28 هزار تومان مبلغ قابل توجهی است. 

وي افزود: اگر امروز بگوییم که اعتبارات مربوط به آب و فاضلاب خوزستان از صندوق توسعه ملی برداشت شده و آن را به ریال تبدیل
کرده اند مابه التفاوت آن امروز کجاست؟ اگر هم بگوییم که برداشتی صورت نگرفته و بانک مرکزي ریال چاپ کرده است که این خلق

 
پول پرقدرت بدون پشتوانه بوده که باعث تورم می شود. 

 
عملکرد دولت در صندوق توسعه ملی قابل دفاع نیست 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: سئوالات زیادي در بحث صندوق توسعه ملی و مدیریت آن در



 
دولت براي صاحبنظران به وجود آمده که به هیچ وجه عملکرد دولت در این زمینه قابل دفاع نیست. 

یوسفی خاطرنشان کرد: هیأت امناي صندوق توسعه ملی نه حق استمحال بدهی هاي دولت به صندوق توسعه ملی را نداشته و نه حق
بخشش سود این وام ها و متأسفانه هیأت امنا به صندوق که رئیس آن رئیس جمهور است اقدام به این کار کرده اند و هیأت امناي

 
صندوق مصوبه اي را گذرانده که مصوبات هیأت امنا به عنوان مصوبات رسمی حساب می شود. 

وي ادامه داد: این کار هیأت امناي صندوق توسعه ملی مثل این است که فردي در جایی هم مدیر باشد، هم ناظر باشد و هم پاسخگو،

 
در چنین شرایطی معلوم است که این اتفاقات می افتد. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: علاوه بر ریزگردها اعتباراتی هم براي توسعه آب و فاضلاب و
توسعه روستایی و نیز به موضوع محرومیت زدایی و ایجاد اشتغال در حوزه روستایی از صندوق توسعه ملی برداشت شده که با وجود
این برداشت ها و تخصیص اعتبارها، کشور در این حوزه ها وضع مساعدي ندارد. اگر کاري انجام شده بود امروز باید تغییري در

 
روستاهایمان ایجاد می شد. 

 
وقتی دولت فعلی به حساب دولت بعدي خرج میکند 

یوسفی خاطرنشان کرد: علاوه بر این در بحث فروش اوراق دولت فعلی به گونه اي عمل کرده که بازپرداخت اوراق از اواخر سال 1400

 
تا 1403 ادامه دارد و عملاً پرداخت اصل و سود این اوراق در دولت بعد انجام می شود. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: حجم اوراق فروخته شده به قدري است که نیمی از اعتبارات دولت

 
آینده باید براي بازپرداخت اصل و سود اوراق فروخته شده هزینه شود. 

وي افزود: از سال 93 به بعد موضوع انتشار فروش اوراق در بودجه مشاهده می شود که در سال گذشته سران قوا در مصوبه اي می
خواستند فروش اوراق سلف نفتی را استارت بزنند که در این زمان مجلس یازدهم شروع شده بود و با صراحت با این موضوع مخالفت

 
کرد اما عملاً 70 هزار میلیارد تومان اوراق سلف نفتی در بودجه سال آینده گنجانده شد. 

 
اوراق سلف نفتی فاجعه اقتصادي براي کشور است 

یوسفی خاطرنشان کرد: بازپرداخت اوراق سلف نفتی از 2 سال آینده آغاز می شود ، اوراق سلف نفتی در واقع یک نوع فاجعه اقتصادي
براي کشور است، این به این معناست که ما نفت را با دوره بازپرداخت دو ساله بفروشیم و بگوییم که مردم دو سال بعد اوراقشان را

 
بیاورند و نفتشان را بگیرند. 

وي افزود: اگر دولت می توانست نفت بفروشد که خودش می فروخت، سئوال اینجاست که مردم چگونه می خواهند این کار را انجام

 
دهند؟ 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس بیان کرد: اگر دو سال بعد وضع به همین ترتیب باشد دولت خودش هم نمی
تواند نفت بفروشد چه برسد به مردم، اگر تحریم ها در 2 سال آینده برداشته شود دولت خودش نفت را می فروشد، چه کاري است که

 
سلف نفتی بفروشد. 



 
اقدام کمیسیون تلفیق براي جبران کسري بودجه 1400 

یوسفی خاطرنشان کرد: 106 هزار میلیارد تومان اختلاف بین ارز 4200 تومانی و ارز 17 هزار و 500 تومانی است که با حذف ارز
4200 تومانی توسط کمیسیون تلفیق از لایحه بودجه سال آینده این میزان اعتبار به درآمدهاي بودجه اضافه شد و این مسئله جزء

 
مواردي بود که کمیسیون تلفیق براي جبران کسري بودجه سال 1400 انجام داد. 

وي افزود: علاوه بر این اصلاحاتی در بحث نرخ تعرفه گذاري گمرك نیز در کمیسیون تلفیق انجام شد متأسفانه پیش از این براي اکثر
کالاهاي لوکسی که به کشور وارد می شد ارز 4200 تومانی تخصیص می یافت اما با وجود این همین کالاها در بازار با قیمت آزاد به
فروش می رسید و این ارز 4200 تومانی رانتی را براي یک طبقه خاص ایجاد کرده بود که برخی از آنها در این 2-3 سال گذشته با
گرفتن 51 میلیارد دلار ارز ترجیحی من درآوردي 4200 تومانی که از سال 97 توسط آقاي جهانگیري یک شبه اعلام شد به جاي

 
واردات کالاهاي اساسی دریافت کردند. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اظهارداشت: ما شاهد این بودیم که این ارز تخصیص یافت تا کالاها گران نشود

 
اما اقلام اساسی از جمله دارو گران شد و نه چیزي گیر مردم آمد و نه تولید کننده و این ارز تنها به دست عده اي دلال افتاد. 

 
اصلاح لایحه دولت به نفع تولید و اقشار آسیب پذیر 

وي افزود: ما در بودجه اصلاحاتی را انجام دادیم تا اقداماتی به نفع بخش تولید و نیز در جهت حمایت از اقشار آسیب پذیر اقداماتی
صورت گیرد که از جمله آن می توان به افزایش حداقل دو برابري یارانه ها اشاره کرد که البته این مبلغ در مورد 10 میلیون ضعیف

 
ترین اقشار جامعه به ازاي هر نفر 267 هزار تومان است. 

یوسفی خاطر نشان کرد: علاوه بر افزایش مبلغ یارانه اقشار آسیب پذیر 10 هزار میلیارد تومان نیز براي افزایش مستمري مددجویان
کمیته امداد و بهزیستی تخصیص دادیم و براي 35 میلیون نفري که بین اقشار ضعیف و اقشار مرفه جامعه هستند یارانه 136 هزار

 
تومانی در نظر گرفتیم و یارانه 20 میلیون نفر بالاي جامعه نیز به ازاي هر نفر 91 هزار تومان شد. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس اضافه کرد: ما به دنبال آن هستیم که همه منابع به مردم بازگردد و مردم
خودشان تصمیم بگیرند که می خواهند با یارانه شان چه کار کنند نه اینکه این منابع را در اختیار دلال ها قرار دهیم و بعد به مردم

 
بگوییم که جلوي درب فروشگاه ها صف بکشید تا به شما گوشت، مرغ و دارو بدهیم و عملاً هم چیزي به دست مردم نرسد. 

 
افزایش 45 درصدي هزینه هاي جاري دولت در بودجه 1400 

وي یادآور شد: البته با همه این اصلاحات باز هم ایرادات جدي لایحه بودجه سال 1400 وارد است که از جمله آن می توان به موضوع

 
اوراق و نیز افزایش 45 درصدي هزینه هاي جاري دولت اشاره کرد. 

این نماینده مجلس ادامه داد: از سوي دیگر ما شاهد کاهش اعتبارات مربوط به پروژه هاي عمرانی از لایحه بودجه سال آینده از 15
درصد کل بودجه در سال گذشته به 11 درصد بودجه هستیم و این در حالیست طبق برنامه ششم توسعه باید حداقل اعتبارات پروژه

 
هاي عمرانی 30 درصد بودجه باشد. 



یوسفی گفت: پروژه هاي عمرانی موتور محرك کشور در حوزه هاي زیرساختی و در حوزه ایجاد اشتغال براي جامعه است و اینها جزء

 
ایرادات و مشکلات ساختاري بودجه است. 

وي همچنین یادآوري کرد: کاهش میزان اتکاء درآمد کشور به درآمدهاي پایدار مالیاتی از 35 درصد در سال گذشته به 30 درصد را
در بودجه شاهد هستیم البته منظورم از درآمدهاي مالیاتی، اخذ مالیات از کارگران، و کارمندان و تولیدکنندگان نیست بلکه اخذ

 
مالیات از کسانی است که فرار مالیاتی دارند و با امضاهاي طلایی برخی مسئولین مالیات پرداخت نمی کنند. 

این عضو کمیسیون تلفیق بودجه 1400 تاکید کرد: ما در کمیسیون تلفیق سعی کردیم تا حدي به نفع مردم و همچنین
تولیدکنندگان اقداماتی را صورت دهیم که به عنوان مثال کاهش مالیات دریافتی از تولیدکنندگان از 25 درصد به 20 درصد از این

 
جمله کارهاست. 

وي افزود: علاوه بر این از جمله دیگر اقدامات در این حوزه توسط کمیسیون تلفیق می توان به معافیت مالیاتی براي حقوق هاي تا

 
سقف 4 میلیون و یا افزایش مالیات به صورت پلکانی از حقوق هاي دریافتی بالاتر را اشاره کرد. 

نماینده مردم اهواز در پایان گفت: بعضی ها در مجلس قبل و دولت با افزایش 21 برابري پایه حقوق براي برخی مدیران به حقوق هاي
نجومی وجاهت قانونی دادند که ما این میزان را از 21 برابر به 15 برابر تقلیل دادیم که البته این میزان دریافتی هم به عدالت نزدیک
نیست اما باید به این مسأله توجه داشت که ما با این کار جلوي افزایش و رشد حقوق هاي دریافتی را گرفته ایم و از سوي دیگر
مالیات را براي کسانی که چنین حقوق هایی را دریافت می کنند از 25 درصد به 35 درصد افزایش داده ایم و این افراد همانطور که

حقوق آنچنانی می گیرند، سهمشان از مالیات بیشتر شود.



افتتاح 10 واحد تولیدي و صنعتی در استان قزوین همزمان با دهه فجر

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/11/11

همزمان با ایام دهه مبارك فجر و فرا رسیدن چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی 10 واحد تولیدي و صنعتی در
استان به بهره برداري خواهد رسید.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز قزوین، عزیزاالله افضلی، رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قزوین با اعلام این
خبر افزود: این واحدهاي تولیدي با حجم سرمایه گذاري چهار
هزار و 350 میلیارد ریالی و اشتغالزایی 422 نفري در استان با

 
حضور مسئولان به بهره برداري خواهد رسید. 

وي اضافه کرد: همچنین مراسم کلنگ زنی هشت طرح با سرمایه
گذاري 26 هزار و 650 میلیارد ریال در دهه مبارك فجر آغاز

 
خواهد شد. 

افضلی با قدردانی از تولیدکنندگان و کارآفرینان استان به عنوان
پیشاهنگان جنگ اقتصادي، گفت: بخش خصوصی حضور مطلوبی

در روند سرمایه گذاري ها در شهرك ها و نواحی صنعتی استان داشته و این حضور منتهی به افزایش تولید و اشتغال در دهه مبارك

 
فجر شده است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان با اشاره به دیگر برنامه هاي این دستگاه در دهه مبارك فجر، گفت: تجدید میثاق با
شهدا و آرمان هاي امام خمینی(ره) و مقام معظم رهبري و دیدار با خانواده شهداي صنعت، معدن و اصناف استان از جمله برنامه هاي

سازمان صنعت، معدن و تجارت استان در دهه مبارك فجر امسال است.



مشترکان برق شیراز با نصب پانل خورشیدي از محیط زیست حفاظت کنند

منبع: ایرناشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/11/11

شیراز - ایرنا- مدیر عامل شرکت توزیع برق شیراز گفت:مشترکان می توانند با نصب سامانه خورشیدي در قالب برق امید،
علاوه بر کاهش هزینه هاي برق در قبوض خود متناسب با پله هاي مختلف تعرفه، در کاهش آلاینده هاي زیست محیطی

براي صیانت از منابع انرژي براي نسل هاي آینده سهیم باشند.

شیراز - ایرنا- مدیر عامل شرکت توزیع برق شیراز گفت:مشترکان می
توانند با نصب سامانه خورشیدي در قالب برق امید، علاوه بر کاهش هزینه
هاي برق در قبوض خود متناسب با پله هاي مختلف تعرفه، در کاهش
آلاینده هاي زیست محیطی براي صیانت از منابع انرژي براي نسل هاي

 
آینده سهیم باشند. 

جلال زراعت پیشه شنبه با بیان اینکه توسعه نیروگاه هاي مقیاس کوچک
اقدامی با هدف سپردن کار مردم به مردم است افزود: توسعه نیروگاه هاي

 
مقیاس کوچک، نشان دهنده توجه به اهمیت اجرایی شدن اصل 44 قانون اساسی و سپردن کار مردم به مردم محسوب می شود. 

زراعت پیشه ، اقدامات شاخص در زمینه ایجاد و توسعه نیروگاه هاي مقاس کوچک در حوزه برق شیراز را تشریح کرد و گفت:توسعه
این نیروگاه ها با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی، انجام شده است، طی سالهاي گذشته هفت واحد نیروگاهی گازي در محدوده

 
تحت مدیریت این شرکت ایجاد شده است. 

مدیر عامل شرکت توزیع برق شیراز ظرفیت نامی نیروگاه هاي گازي ایجاد شده را حدود 30 مگاوات اعلام و اضافه کرد: امیدوار

 
هستیم که حداقل 2 واحد نیروگاهی دیگر نیز با ظرفیت نامی 10 مگاوات ظرف مدت یک ماه آینده آماده بهره برداري شود. 

او با بیان اینکه نیروگاه هاي ذکرشده با مشارکت سرمایه گذار و براي رفع نیازهاي موجود در شهرك ها و نواحی صنعتی ایجاد شده
است، گفت: محل اجراي نیروگاه هاي مقیاس کوچک عمدتا در مناطق صنعتی و مراکز پر مصرف، در نظر گرفته می شود تا میزان

 
قابلیت اطمینان شبکه ارتقا یابد. 

زراعت پیشه گفت: ایجاد این نیروگاه ها با هدف تولید همزمان برق و حرارت است، به این معنا که علاوه بر تولید برق، امکان استفاده
از حرارت اتلافی حاصل از فرآیند تولید انرژي هم به شکلی فراهم خواهد شد. این موضوع زمینه افزایش بازدهی انرژي نیروگاه و ارتقا

 
بهره وري را امکان پذیر می کند. 

او اضافه رد: این قبیل نیروگاه ها نقش موثري در تامین برق مطمئن و پایدار براي مشترکان مختلف خصوصا بخش صنعت، دارد و از
طرفی موجب اصلاح ولتاژ شبکه، کاهش تلفات بخش توزیع، اجراي اصول پدافند غیرعامل، اشتغالزایی و کاهش گازهاي گلخانه اي

خواهد شد. 



زراعت پیشه گفت: وزارت نیرو، ساز و کاري را با هدف ترغیب مشارکت مشترکان پرمصرف خانگی براي اجراي طرح سامانه خورشیدي
کوچک مقیاس، در قالب برق امید، برنامه ریزي کرده است .مطابق مصوبه هیئت وزیران درخصوص برق امید مشترکین خانگی درقالب
سه دسته ، کم مصرف ،خوش مصرف و پرمصرف دسته بندي می شوند و مشترکین کم مصرف مشمول تخفیف 100 درصدي خواهند

 
شد. 

او ادامه داد: براساس این ساز و کار، خانوارهاي پرمصرف براي اصلاح الگوي مصرف ومدیریت مصرف میتوانند نسبت به احداث سامانه
خورشیدي با ظرفیت 600 تا 700 وات، با حمایت دولت اقدام کنند تا با تامین قسمتی از برق مورد نیاز خود از این طریق بتوانند از

 
مزایاي برق امید بهره مند شوند. 

 
نیروگاه هاي کوچک حافظ محیط زیست 

مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع برق شیراز نیز مولدهاي مقیاس کوچک را راهکاري براي تامین برق مورد نیاز مشترکان با رعایت

 
اصول محیط زیستی دانست. 

علیرضا خواجه با بیان اینکه، توسعه نیروگاه هاي مقیاس کوچک از سیاست هاي وزارت نیرو است، گفت: یکی از سیاستهاي مد نظر

 
وزارت نیرو، فراهم کردن امکانات براي فعالیت بخش خصوصی در زمینه ایجاد و توسعه نیروگاه هاي تجدیدپذیر است. 

او،منظور از نیروگاه هاي تجدیدپذیر را نیروگاه هاي خورشیدي، بادي، آبی و بیوگاز بیان کرد و گفت: در این زمینه هم شیراز به نوعی
پیشتاز کشور محسوب می شود و از سالها قبل با همکاري شهرداري، نخستین نیروگاه بیوگاز کشور با ظرفیت یک مگاوات را در سایت

 
دفع زباله برمشور، ایجاد و راه اندازي کرد. 

خواجه گفت: علاوه بر نیروگاه بیوگاز، یک واحد نیروگاه بادي با ظرفیت 660 کیلووات و چندین نیروگاه خورشیدي در مقیاس زیر 7

 
مگاوات با مشارکت بخش خصوصی احداث و راه اندازي شده است. 

مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع نیروي برق شیراز گفت: نیروگاه هاي ایجاد شده در نقاطی مستقر است که بتواند نقش موثري بر
روند تامین برق مطمئن و پایدار ایفا کند و علاوه بر کمک به ارتقا کیفیت تامین برق، کاهش تلفات توزیع و منافع سرمایه گذار را نیز

 
به دنبال داشته باشد. 

خواجه با یادآوري اینکه برق تولیدي نیروگاه هاي مقیاس کوچک براساس دستورالعمل هاي وزارت نیرو، به صورت تضمینی خریداري

 
می شود، گفت: مشترکان برق می توانند تا سقف 100 کیلووات، در صورت احراز شرایط، نیروگاه خورشیدي نصب کنند. 

او گفت: با هدف تسهیل روند در ایجاد نیروگاه هاي خورشیدي، این امکان فراهم است که متقاضیان، از طریق مراجعه به درگاه هاي

 
الکترونیکی پیش بینی شده، درخواست خود را ارائه دهند. 

خواجه با اشاره به اینکه مسیر ارائه درخواست غیرحضوري از طریق سامانه مهرسان ، روي سایت شرکت توزیع نیروي برق شیراز به
نشانی www.shirazedc.co.ir مشخص شده است، گفت: بالغ بر 200 نیروگاه خورشیدي با مجموع ظرفیت 1600 کیلووات

 
تاکنون در محدوده تحت مدیریت این شرکت، به بهره برداري رسیده است. 



او ادامه داد: بالغ بر 120 نیروگاه برق خورشیدي نیز در مراحل پایانی احداث و بهره برداري قرار دارد و امیدوار هستیم که در آینده

 
نزدیک، این نیروگاه ها وارد مدار شود. 

خواجه ضمن یادآوري اینکه برق تولیدي در این نیروگاهها نیز به شکل تضمینی خریداري خواهد شد، گفت: یکی از اقدامات شاخص
که با همکاري کمیته امداد امام خمینی(ره) اجرا شد، حمایت از مددجویان این نهاد براي ایجاد نیروگاههاي برق خورشیدي با هدف

 
درآمدزایی و خودکفایی این افراد بوده است. 

او با بیان اینکه طرح یاد شده با عنوان "برکت آفتاب" اجرایی شده است، گفت: متقاضیان در این طرح با دریافت تسهیلات بانکی

 
امکان احداث نیروگاه خورشیدي را روي پشت بام منازل خود پیدا کرده و به یک درآمد پایدار نیز دست یابند. 

مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع نیروي برق شیراز اضافه کرد: با توجه به تاثیرگذاري نیروگاه هاي تولید پراکنده، بر کاهش گازهاي
گلخانه اي، تلفات بخش توزیع، اصلاح ولتاژ شبکه و اجراي دستورالعمل هاي پدافند غیرعامل، ایجاد و بهبود اشتغال این شرکت از

 
سرمایه گذاران در ایجاد و توسعه چنین نیروگاه هایی استقبال می کند. 

 
برچسب ها 

 
- برق امید 

 
- انرژي برق 

 
- مصرف بهینه برق 

 
- شرکت توزیع نیروي برق شیراز 

 
- برق 

- فارس



استان مرکزي 11 مدرسه کانکسی دایر دارد

منبع: ایرناشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/11/11

اراك - ایرنا - مدیرکل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس استان مرکزي گفت: این استان 11 مدرسه کانکسی در مناطق
روستایی با دانش آموز بالاي 10 نفر دارد.

اراك - ایرنا - مدیرکل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس
استان مرکزي گفت: این استان 11 مدرسه کانکسی در

 
مناطق روستایی با دانش آموز بالاي 10 نفر دارد. 

«حسین محمدي» روز شنبه در گفت و گو با ایرنا افزود:
255 دانش آموز در 23 کلاس درس مدارس کانکسی

 
استان مرکزي به تحصیل علم و دانش اشتغال دارند. 

وي ادامه داد: این کلاس ها در روستاهاي ایر، شمس آباد،
فطار آقاج، بهادرستان و حر آباد شهرستان اراك، غینرجه و

 
دارانجیر شهرستان خنداب و اسماعیل آباد شهرستان زرندیه برگزار می شود. 

مدیرکل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس استان مرکزي خاطرنشان کرد: روستاهاي قطب آباد، چزان و کله بید شهرستان خنداب،
چفاقچی علیا شهرستان زرندیه، قلعه نو و خشکدر سربند شازند، مرادخانلو شهرستان ساوه، دو جفت و نجف آباد شهرستان شازند نیز

 
مدارس کانکسی براي تحصیل علم و دانش به دانش آموزان برگزار می شود. 

 
محمدي گفت: 108 میلیارد و 500 میلیون ریال اعتبار براي جمع آوري و ساخت مدرسه در این روستاها نیاز است. 

 
208 هزار دانش آموز در 2 هزار و 107 فضاي آموزشی با هشت هزار و 278 کلاس درس به تحصیل اشتغال دارند. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان نوسازي توسعه و تجهیز مدارس کشور 

 
- اراك 

 
- استان مرکزي 

 
- مدرسه سازي 
- دانش آموزان



معرفی سماور ذغالی با طعم چاي بی نظیر آن

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/11/11

یکی از وسایلی که یادآوري دوران کودکی است و امروزه فروش آن رونق بالایی گرفته، سماور ذغالی برنجی است که علاوه بر
خواص بالاي آب جوشیده در آن ظاهر بسیار زیبایی هم دارد و در تزیین خانه هم از آن استفاده می کنند به گونه اي که در

بسیاري از خانه ها سماور ذغالی پایه ثابت دکوراسیون است.

 
 

معرفی سماور ذغالی با طعم چاي بی نظیر آن یکی از وسایلی که یادآوري دوران کودکی است و امروزه فروش آن رونق بالایی گرفته،
سماور ذغالی برنجی است که علاوه بر خواص بالاي آب جوشیده در آن ظاهر بسیار زیبایی هم دارد و در تزیین خانه هم از آن استفاده

 
می کنند به گونه اي که در بسیاري از خانه ها سماور ذغالی پایه ثابت دکوراسیون است. 

به گزارش برنا، براي همه ما طعم چاي ذغالی تداعی کننده دوران بچگی است. خوشبختانه امروزه با تولید سماور ذغالی بار دیگر
خاطرات دوران کودکی برایمان تازه شده است. در واقع این سماورها یکی از نوستالژي هاي دوران کودکی ما است. همیشه لذتی که
در خوردن چاي سماور ذغالی وجود دارد در هیچ چاي دیگر یافت نمی شود. با توجه به اینکه امروزه بیش از پیش از وسایل سنتی و
قدیمی براي دکوراسیون خانه استفاده می کنند باز هم بازار خرید و فروش وسایل قدیمی رونق گرفته و از آنجایی که تقاضا براي
خرید سماور ذغالی بسیار بالا رفته است روز به روز بازار خرید و فروش این محصول زیبا و با ارزش رونق بیشتري می گیرد و از طرح و
مدل هاي متنوعی در ساخت آن استفاده می کنند که این عامل سبب شده که سلایق تمامی مشتري ها هم در نظر گرفته شود و هر

 
شخصی با توجه به دکوراسیون منزل و سلیقه شخصی که دارد به خرید محصول مورد نظر خود بپردازد. 

لازم به ذکر است که خرید این سماور نه تنها در بازارهاي ایرانی رونق یافته بلکه در بازارهاي جهانی هم ورود پیدا کرده و استقبال
خوبی هم از این سماورها در خرید صورت گرفته است در واقع این سماورها علاوه بر اینکه سلامت را براي ما به ارمغان می آورند می

 
توانند به عنوان یک هدیه بسیار مناسب و زیبا هم براي روز مادر یا هدیه براي همسران در نظر گرفته شود. 

 
سماور زغالی نوستالژي دوران کودکی 

 
مهمترین خواص سماور ذغالی 



یکی از مهمترین و برترین ویژگی سماور ذغالی استفاده از آلیاژ برنج در ساخت آن است که سبب شده خواص و کارایی این سماور را
دوچندان کند که براي آب جوش آمده در سماور ذغالی برنجی فواید بسیار زیادي تعریف شده است. برخی از این خواص این

 
سماورهاي ذغالی به دلیل استفاده از آلیاژ برنج در ساخت آن عبارتند از 

خاصیت ضد میکروب داشتن رفع بیماري هاي پوستی و گوارشی خاصیت ضد باکتریایی بهبود عملکرد مغز و بسیاري از موارد دیگر را

 
می توان ذکر کرد که بیانگر خواص مفید این سماور می باشد.  

 
سماور ذغالی 

 
نکات مهم در انتخاب و خرید سماور ذغالی 

براي خرید هر نوع وسیله اي لازم است یک سري موارد مهم در نظر گرفته شود که سماور ذغالی هم از این قاعده مستثنی نیست.

 
مهمترین نکاتی که در خرید سماور ذغالی باید به آن توجه کرد 

نوع استفاده اي است که قرار است از این دستگاه صورت گیرد براي تزئین است یا براي جوشاندن آب؟ توجه به جنس و آلیاژ به کار
رفته در ساخت سماور میزان حجم و گنجایش آن قیمت سماور و .... مهمترین نکات قابل توجه در خرید سماور ذغالی است که
بایستی در خرید مورد توجه قرار گیرد که براساس این موارد انتخاب قابل اطمینان و آگاهانه اي انجام دهیم. یکی از فروشگاه هاي
معتبر در زمینه فروش سماور ذغالی برنجی وب سایت آریا کلیک است که با تولید سماور با کیفیت بالا و قیمت به صرفه می توانند
سماور ذغالی مورد نظر را با استفاده از خرید اینترنتی ، خرید آگاهانه و راحتی را انجام داد. انواع سماور ذغالی از نظر جنس ورق فلزي

 
به کار رفته در ساخت آن 

از گذشته تا به امروزه از فلزهاي مختلفی در ساخت سماورها استفاده کرده اند که هر کدام از این فلزات استفاده شده معایب و مزایاي

 
خاص خود را داشته اند که برخی از این سماور ها عبارتند از 

سماور ذغالی برنجی سماور ذغالی مسی سماور زغالی استیل که در میان این سماورها سماور ذغالی برنجی محبوبیت خاصی دارد.



علاوه بر مفید بودن فلز برنج به کار رفته در تولید سماور وجود رنگ زیباي فلز برنج که بسیار زیباست و رنگی نزدیک به رنگ طلاست
که ظاهري زیبا را به سماور ذغالی بخشیده است و همین عامل سبب شده که علاوه بر خواص بی نظیري که دارد نقش تزئینی هم به
آن اضافه شود و در دکوراسیون منزل بسیار شیک و چشمگیر باشد. این فلز حرارت یکنواختی را در تمام سطح سماور ایجاد می کند و
اینکه با توجه به نقطه ذوب بالایی که دارد در حدود 900 درجه سانتی گراد در تولید سماور گزینه بسیار مناسبی می باشد. و آب
جوشیده شده در سماورهاي برنجی بهترین آب براي آشامیدن می باشند شاید یکی از عوامل دیگر که سبب افزایش خرید و فروش

 
این سماور شده را می توان به این موضوع نسبت داد. 

 
روش هاي تمیز کردن سماور ذغالی برنجی 

هر نوع فلزي در صورتی که به مراتب مورد استفاده قرار بگیرد بعد از مدتی درخشندگی و جلاي اولیه خود را از دست می دهد که
ظروف برنجی هم بعد از مدتی در آشپزخانه به دلیل جذب چربی حاصل از پخت و پز و گرد و غبار کدر می شوند که خوشبختانه براي
رفع این مشکل روش هاي گوناگونی وجود دارد که باز هم درخشندگی سماور را به دست بیاوریم اما باید در نظر داشت که از هر ماده
شوینده براي شستن ظروف برنجی نباید استفاده شود زیرا ممکن است برخی از این مواد آسیب جدي به بدنه سماور وارد کنند. که

 
برخی از این روش ها براي تمیز کردن سماور ذغالی برنجی عبارتند از: 

یکی از این روش هاي خانگی براي تمیز کردن ظروف و سماور برنجی اصل استفاده از آب لیمو ترش و نمک است استفاده از خمیر
جوش شیرین به علاوه آب لیمو ترش و نمک کرم تارتار به علاوه آب لیمو ترش استفاده از آرد و سرکه سفید استفاده از مایع
ظرفشویی رب گوجه فرنگی، سس کچاپ و ماست و ... از جمله روش هاي کم هزینه و در دسترسی هستند که به راحتی می توان از
آنها استفاده کرد و در مدت زمان کوتاهی سماور برنجی را به درخشندگی روز اول در آورد.

 
 

 
روش پاك کردن سماور ذغالی 

 
سماور ذغالی سماور برنجی سماور ذغالی برنجی 



 
لینک کوتاه : کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

ویژه برنا 1399/11/11 09:11 برگزاري جشنواره نور امید اهالی تئاتر است/ در طی یک سال گذشته بیشتر در سوگواره هستیم تا

 
جشنواره!/برگزاري جشنواره تا حدودي سختی هاي سال قبل را خنثی می کند/مسئولین فکري براي بیمه بیکاري و اشتغال کنند! 

1 1399/11/11 07:00 اگر بخش نگاه نو حذف نمی شد «تروا» شانس بیشتري براي حضور در جشنواره داشت / نگاه نو براي

 
فیلمسازان جوان امیدبخش بود 

2 1399/11/11 07:00 جشنواره فجر ناجی خانواده تئاتر /خانواده تئاتر دست در دست هم دهند تا سالن هاي نمایش دوباره جان

 
بگیرند 

 
3 1399/11/11 06:58 سانسور در سینماي ایران 

4 1399/11/11 06:23 40 درصد خودروهاي تازه تولید شده در معاینه فنی رد می شوند/ بزودي خودروهاي پلاك تهران فقط در

 
تهران می توانند معاینه فنی اخذ کنند/وجود 9 میلیون موتورسیکلت فرسوده در کشور 

5 1399/11/11 06:21 وضعیت برجام خیلی پیچیده شده و به سادگی سال 2015 نیست/ وضعیت اعمال تحریم هاي غیر برجامی

 
توسط ترامپ باید مشخص شود 

6 1399/11/11 06:17 827 کلاس در مدارس تهران غیرایمن هستند/ مشکل اصلی تخریبی بودن سرانه آموزشی در تهران است/

 
استخدام 4200 نفر طی سال جاري 

 
7 1399/11/11 06:10 ارکان هیات رئیسه مجمع ملی جوانان انتخاب شدند/تبین اهداف یکساله مجمع ملی 

8 1399/11/11 06:00 عده اي با شکایت می خواهند براي کسانی که در معرض کاندیداتوري هستند پرونده درست کنند/ ما خودي

 
و غیر خودي داریم/ شکایت از وزرا بدعت ناصواب است 

 
9 1399/11/11 06:00 کدام بازیگران مرد رکوردار جشنواره فیلم فجر امسال هستند 

10 1399/11/11 05:59 یک کارشناس میراث فرهنگی: طرح ساخت تله کابین در طاق بستان با تغییرات همراه است/ مدیرکل

 
میراث فرهنگی استان کرمانشاه: ساخت و سازهاي باضابطه ممنوع نیست 

11 1399/11/11 05:52 علی انصاریان به ویروس انگلیسی مبتلا نیست/ احتمال افزایش مرگ و میرهاي ناشی از ابتلا به ویروس

 
بریتانیایی/ ویروس کرونا در کشور در حال کنترل است 
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بهره برداري از کارخانه کنسانتره آهن رضوان در اردیبهشت ماه

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/11/11

استاندار هرمزگان، ضمن بازدید از معدن و پروژه کارخانه کنسانتره آهن رضوان، دستورات لازم را به منظور تسریع در راه
اندازي و فراهم کردن مقدمات طرح توسعه این کارخانه صادر کرد.

بهره برداري از کارخانه کنسانتره آهن رضوان در اردیبهشت
ماه استاندار هرمزگان، ضمن بازدید از معدن و پروژه
کارخانه کنسانتره آهن رضوان، دستورات لازم را به منظور
تسریع در راه اندازي و فراهم کردن مقدمات طرح توسعه

 
این کارخانه صادر کرد. 

به گزارش خبرگزاري برنا در هرمزگان،همتی با همراهی
معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان و
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان از معدن

 
سنگ آهن رضوان به عنوان بزرگترین معدن سنگ آهن هرمزگان بازدید کرد. 

وي در حاشیه بازدید از این پهنه معدنی، گفت: معدن رضوان 20میلیون تن ذخیره قطعی دارد و سالیانه شش میلیون تن عملیات

 
معدنی در آن انجام می شود که دومیلیون ماده معدنی از آن استخراج می شود. 

استاندار هرمزگان، گفت: بازگشایی و اکتشافات تکمیلی این معدن از سال 1394 شروع شده و براي بهره برداري از این معدن زیر

 
ساخت هایی شامل شش کیلومتر جاده آسفالته، 9کیلومتر خط لوله فولادي و 13کیلومتر اشبکه دومداره فشار قوي ایجاد شده است. 

 
همتی خاطرنشان کرد: در حال حاضر 117نفر در این معدن اشتغال مستقیم دارند. 

استاندار هرمزگان همچنین از کارخانه کنسانتره آهن رضوان که در جوار این معدن در حال راه اندازي است و بیش از 95درصد

 
پیشرفت فیزیکی دارد نیز بازدید کرد و دستورات لازم را به منظور تسریع در راه اندازي و بهره برداري از این پروژه صادر کرد. 

در این بازدید با درخواست مدیرعامل این کارخانه معدنی و با دستور استاندار هرمزگان، افزایش متراژ اراضی مورد نیاز، ولتاژ برق

 
مصرفی و افزایش سهم آب براي راه اندازي طرح توسعه این کارخانه در دستور کار قرار گرفت. 

استاندار هرمزگان با بیان اینکه این کارخانه با سرمایه گذاري 1000میلیارد تومانی در حال راه اندازي است، گفت: ظرفیت ورودي آن

 
سالیانه 2.3میلیون تن خوراك سنگ اهن است که از در نهایت منجر به تولید یک میلیون تن کنسانتره می شود. 

وي افزود: در راستاي تکمیل زنجیره تولید فولاد، طرح توسعه شرکت پدیده کاوش ایرانیان براي تولید گندله به روش احیا مستقیم در



 
منطقه ویژه صنعتی خلیج فارس از سال آینده شکل می گیرد. 

همتی بیان داشت: همچنین در سال هاي آتی، راه اندازي یک خط دو میلون تنی دیگر در طرح توسعه کارخانه کنسانتره آهن رضوان

 
پیش بینی شده است. 

وي گفت: در حال حاضر براي دوره نصب وراه اندازي، براي 300نفر اشتغال ایجاد شده که 170 نفر از این افراد بومی منطقه و 130 از
نفرمتخصصان سایر شهرهاي کشور هستند و با بهره برداري از کارخانه کنسانتره آهن رضوان، براي 400نفر به صورت مستقیم اشتغال

 
ایجاد خواهد شد. 

استاندار هرمزگان با اشاره به وظایف و مسئولیت هاي اجتماعی صنایع و شرکت هاي فعال معدنی به ویژه در مناطق روستایی، گفت:
احداث چهار کیلومتر راه روستایی و کشاورزي، بهسازي و نوسازي خط برق رضوان، احداث پل روستایی رضوان در منطقه بگود،
بهسازي جاده روستایی بگود به طول 2کیلومترو کمک به تأمین اقلام تحصیلی مورد نیاز مدارس رضوان از جمله کارهاي انجام شده

 
این شرکت در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی بوده است. 

همتی خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی این کارخانه در اسفندماه سال 97 شروع شده و بر اساس پیش بینی ها، راه انداري اولیه آن
اواسط اسفندماه سال جاري صورت می گیرد و اواخر اردیبهشت ماه سال آینده به بهره برداري خواهد رسید.



از ایده تا پدیده

منبع: ایسناشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/11/11

یک مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار می گوید کسب و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و زیربناهاي
کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و باورهاي آن ها سرچشمه می  گیرند لذا افراد و سازمان ها و

بایستی به دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و بنیادین در ...

رضا سیاوشی، سرپرست مرکز نوآوري و شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر با اشاره به مقدمه  اي پیرامون اهمیت مباحث
مدیریت کسب و کار به عنوان یک پیشران جدا نشدنی در توسعه کسب و کارها عنوان کرد: کارآفرینی فردي (اقتصادي)، کارآفرینی
شرکتی و سازمانی، کارآفرینی اجتماعی، کارآفرینی پایدار، کارآفرینی ملی و حاکمیتی، کارآفرینی در کلاس جهانی و... از رویکردهاي

 
مختلف کارآفرینی هستند. 

وي تصریح کرد: کارآفرینی (Entrepreneurship) لزوما تاسیس یک بنگاه اقتصادي نیست بلکه رویکردي است که بایستی در
جامعه نهادینه گردد و در واقع همان "تخریب خلاق شومپیتر" هست که در جهت مثبت و رو به جلو، افراد و سازمان ها و بایستی به
دنبال "طرحی نو در انداختن" و تغییرات مثبت و بنیادین در زندگی و کسب و کار و محیط پیرامون خود باشند. یک بانوي خانه دار و
یا یک کارمند و یا مدیران و ... می تواند از این رویکرد بهره جوید و همواره در تلاش باشد براي بهتر شدن و بهتر اقدام نمودن و حل
بهتر و موثرتر مسائل پیرامون خود. که البته این رویکرد اگر مورد حمایت قرار بگیرد منافع پر شماري اعم از مادي و معنوي براي فرد

 
با رویکرد کارآفرین و محیط پیرامونی وي به ارمغان خواهد آورد. 

این مدرس دانشگاه و مشاور کسب و کار عنوان کرد: استارتاپ یک قول و قرار عاشقانه و تا حدودي رویایی و البته جسورانه براي شروع

 
جمعی براي حل یک مسئله است. 

سیاوشی با بیان اهمیت ترویج مفاهیم توسعه کسب و کار و بیان روندهاي جدید براي توسعه کسب و کارها و کارآفرینی افزود: کسب
و کارها پایدار نخواهند ماند جز با توجه به پیشران  ها و زیربناهاي کلیدي براي موفقیت آن ها که ابتدا از درون ذهن افراد و نگرش و
باورهاي آن ها سرچشمه می  گیرند و رفتارهاي آن ها را تحت تأثیر قرار می  دهند. بنابراین جهت توسعه رویکرد کارآفرینی در جامعه
بایستی همگان دست به دست هم دهند که زیربناهاي کلیدي توسعه کارآفرینی در جامعه مهیا گردد و بسترهاي لازم براي شکل-
گیري این رویکرد در بین آحاد جامعه رخ دهد وگرنه عجله در این مهم هیچ دستآورد و نتایجی نخواهد داشت و کسی یک  شبه راه
صد ساله را نمی  پیماید و عجولانه کارآفرین نمی شود و پایدار هم نخواهد ماند. همه و همه در توسعه این روحیه و رویکرد نقش  آفرین

 
هستند از خود فرد تا خانواده تا اساتید و معلمان و مدیران کسب و کارها و حاکمیت و... . 

وي با طرح این سوال که تفکر خلاقانه چکونه است، افزود: از خودتان سوال بپرسید، ارتباط برقرار کنید، تبادل کنید، ریسک کنید،

 
تصور کنید، فکر کنید، جستجو کنید و متنوع رفتار کنید. 

به گزارش ایسنا، هفتمین کارگاه نوآوري و کارآفرینی "از ایده تا پدیده" با حضور دکتر «رضا سیاوشی»، سرپرست مرکز نوآوري و
شتابدهی جهاد دانشگاهی استان بوشهر به همت سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال دانش آموختگان و اداره کل ورزش و جوانان



 
استان بوشهر برگزار شد. 

انتهاي پیام



ایده هایی براي شتاب دهی توسعه گلستان/ جوانان گلستانی پاي کار پیشرفت

و آبادانی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/11/11

خطیر نامنی در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري فارس در
گرگان با اشاره به اینکه استان گلستان یکی از پرظرفیت
ترین استان هاي کشور براي توسعه و پیشرفت است، اظهار
کرد: نکته مهم و اساسی این است که مزیت هاي نسبی
استان را به درستی شناسایی کنیم و بتوانیم در نهایت با
ایده ها و ابتکاراتی متناسب با نیاز روز جامعه مسیر

 
پیشرفت استان را ترسیم کنیم. 

وي با بیان اینکه جهاد دانشگاهی استان گلستان در راستاي رسالت هاي خطیر خود مرکز نوآوري و شتابدهی جوانان را بر همین
اساس فعال کرده است، افزود: این مرکز در نظر دارد با شتاب دهی به مسیر پیشرفت و توسعه استان ظرفیت هاي این حوزه را با

 
کمک جوانان فعال تر کند. 

مسئول مرکز نوآوري و شتاب دهی جهاد دانشگاهی استان گلستان با تاکید بر اینکه این مرکز در سراسر کشور و در استان هاي
مختلف متناسب با ظرفیت هاي آن استان فعالیت می کند، خاطرنشان کرد: در استان گلستان با نظر کارشناسان و بررسی هاي

 
عالمانه سه محور به عنوان رویکرد مرکز در سال آتی انتخاب شده است. 

خطیرنامنی گردشگري و صنایع دستی، گیاهان دارویی و فناوري اطلاعات را سه رویکرد برگزیده استان گلستان براي شتاب دهی به
توسعه دانست و اضافه کرد: جوانان 18 تا 35 ساله می توانند ایده هاي خود را در این سه محور تا 14 بهمن ماه به جهاد دانشگاهی

 
استان گلستان و یا سامانه مرکز نوآوري و شتاب دهی جوانان ارسال کنند. 

وي از ارائه خدمات رایگان مرکز نوآوري و شتاب دهی جهاد دانشگاهی استان گلستان به جوانان فعال و نخبه خبر داد و تاکید کرد:
قرار دادن فضاي کار اشتراکی براي تیم سازي، حضور در رویداد چندروزه استارتاپی، برگزاري کارگاه هاي کارآفرینی، بازدید از گلخانه

 
ها و کارگاه هاي تولیدي فناور محور، ارائه مشاوره و پایش طرح هاي کارآفرینی و ... از جمله خدمات این مرکز می باشد. 

انتهاي پیام/83014



همایش «اسوه صبر و مقاومت» ویژه زنان در ورامین برگزار خواهد شد

منبع: شبستانشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/11/11

مسئول کارگروه زنان و خانواده دهه فجر انقلاب اسلامی شهرستان ورامین گفت: همایش «اسوه صبر و مقاومت» ویژه زنان در
ورامین برگزار خواهد شد.

مسئول کارگروه زنان و خانواده دهه فجر انقلاب اسلامی شهرستان ورامین گفت: همایش «اسوه صبر و مقاومت» ویژه زنان در

 
ورامین برگزار خواهد شد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از شهرستان هاي تهران، برنامه کارگروه
زنان و خانواده ستاد دهه فجر انقلاب اسلامی شهرستان ورامین در ایام االله دهه

 
مبارك فجر اعلام شد. 

سرکار خانم مهرزاد شیرازي مسئول کارگروه زنان و خانواده دهه فجر انقلاب
اسلامی شهرستان ورامین در جمع خبرنگاران گفت: از صدر اسلام تاکنون زنان

نقش ویژه اي در پشتیبانی و حمایت از دین مبین اسلام داشته اند، حضرت خدیجه(س) در حمایت از اسلام از همه چیز خود گذشت
کرد، حضرت زهرا(س) در حمایت از ولایت از جان خود گذشت و حضرت زینب(س) در دفاع از امام زمان خود فرزندان خود را فدا

 
کرد. 

وي ادامه داد: در دوران طاغوت و پیروزي انقلاب اسلامی ایران و دوران دفاع مقدس هم نقش زنان ایران زمین در کنار مردان تاثیر
گذار بود که در این باره امام راحل(ره) فرمودند: «شما بانوان در ایران ثابت کردید که در پیشاپیش این نهضت قدم برداشتید، شما

 
سهم بزرگی در این نهضت اسلامی ما دارید، شما در آتیه براي مملکت ما پشتوانه هستید...» 

شیرازي در خصوص برنامه هاي این کارگروه در ایام االله دهه فجر نیز بیان داشت: تقارن بزرگ میلاد حضرت زهرا(س) و روز زن را با

 
ایام االله دهه مبارك فجر به فال نیک میگیریم و برنامه هاي این کارگروه به شرح زیر می باشد: 

 
برگزاري همایش اسوه صبر و مقاومت 

 
رونمایی از اسناد سجلی مادران شهدا و انقلاب اسلامی 

 
راه اندازي پویش مجازي «زنان نسل تحریم» 

 
اجراي طرح بهداشت و بلوغ دختران 



 
برگزاري همایش بانوان «آب و آینه» 

 
معرفی و تبیین دستاوردهاي انقلاب اسلامی در فضاي مجازي و حقیقی 

 
برگزاري نمایشگاه عفاف و حجاب، ایستگاه نقاشی، سلامت، مادران و کودکان 

 
نشست جهت دهی کارآفرینی و کسب و کار زنان توانمند 

 
راه اندازي طرح 10 محله و 10 نشست با موضوع زنان و انقلاب اسلامی 

 
برگزاري دوره هاي آموزشی تغذیه با محوریت زنان 

و برگزاري مراسم میلاد حضرت زهرا(س) و روز زن در جوار شهداي گمنام شهرستان از از جمله برنامه هاي کارگروه زنان و خانواده

 
می باشد. 

مسئول کارگروه زنان و خانواده دهه فجر انقلاب اسلامی شهرستان ورامین در پایان با تاکید بر رعایت دستور العمل هاي بهداشتی در
اجراي برنامه ها حضور فعال زنان در کنار همسران وخانواده خود در برگزاري مراسم یوم االله 22 بهمن را نقطه پایان برنامه هاي این

کارگروه برشمرد.



12 بهمن با 12 طرح در منطقه 12شهرداري اصفهان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/11/11

شهردار اصفهان گفت: در ادامه اجراي برنامه «هر یکشنبه، یک افتتاح» فردا 12 طرح خدماتی، عمرانی و فرهنگی در منطقه
12 شهرداري اصفهان به بهره برداري خواهد رسید.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اصفهان، قدرت االله نوروزي شهردار اصفهان صبح امروز در
برنامه رادیویی «سلام اصفهان» ضمن تبریک فرارسیدن
سالروز بازگشت ورود حضرت امام خمینی (ره) به میهن
اسلامی و ایام االله دهه فجر و ولادت حضرت زهرا (س)،
اظهار کرد: فردا در قالب برنامه «هر یکشنبه، یک افتتاح»
طرحهاي خدماتی، عمرانی و فرهنگی منطقه 12 با هزینه
اي بالغ بر یک هزار و 330 میلیارد ریال افتتاح و کلنگ

 
زنی می شود. 

او تصریح کرد: احداث خیابان آرمان در منطقه 12 یکی از مطالبات ساکنان و معتمدان این منطقه در ملاقات هاي مردمی بود که با

 
هزینه 395 میلیارد ریال احداث شده و بهره برداري می شود. 

شهردار اصفهان با اشاره به احداث پارك سوار عاشق آباد، گفت: این پروژه با اعتباري بالغ بر 408 میلیارد ریال به عنوان یکی از پروژه
هاي اثرگذار منطقه 12 احداث شده و در برنامه «هر یکشنبه، یک افتتاح» بهره برداري می شود؛ پارك سوار یکی از بخش هاي مهم

 
توسعه مبتنی بر حمل و نقل عمومی است. 

او با بیان اینکه فردا عملیات اجرایی احداث خیابان 12 بهمن نیز در منطقه 12 آغاز می شود، ادامه داد: در هفته گذشته از مرکز

 
توانمندسازي بانو امامی این منطقه با حضور «معصومه ابتکار» معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده بهره برداري شد. 

نوروزي با بیان اینکه مرکز توانمندسازي بانو امامی با هدف توانمندسازي و کارآفرینی زنان احداث شده است، اظهار امیدواري کرد: این
پروژه ها و اقدامات زمینه تامین رفاه و آرامش بیشتر براي مردم این منطقه را فراهم کند.



تندیس رعایت حقوق مصرف کننده به هولدینگ پارس پندارنهاد اعطا شد

منبع: تیتر برترشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش تیتربرتر؛ عباس تابش، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در مراسم اعطاي تندیس رعایت حقوق مصرف کنندگان
درهولدینگ پارس پندارنهاد اصفهان، این هلدینگ را از مجموعه هاي برتر و حائز دریافت تندیس رعایت حقوق مصرف

کنندگان نامید و یکی از پیامدهاي کرونا را جهش استارتاپ ها عنوان کرد....

به گزارش تیتربرتر؛ عباس تابش، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در مراسم اعطاي تندیس رعایت حقوق مصرف کنندگان
درهولدینگ پارس پندارنهاد اصفهان، این هلدینگ را از مجموعه هاي برتر و حائز دریافت تندیس رعایت حقوق مصرف کنندگان نامید
و یکی از پیامدهاي کرونا را جهش استارتاپ ها عنوان کرد. تابش به شیوع کرونا اشاره کرد و افزود: اگرچه کرونا موجب زیان هایی به
اقتصاد شد، اما در جهش استارتاپ ها بویژه در شبکه هاي مجازي و فضاي دیجیتال موثر بوده و دستاوردهایی براي آموزش الکترونیک

 
و تقویت بسترهاي فضاي دیجیتال فراهم کرده است. 

 
وي تاکید کرد : به طور قطع اگر کرونا نبود، چندین سال باید براي شکوفایی این استارتاپ ها و شرکت ها تلاش می کردیم. 

عباس تابش گفت: هولدینگ پارس پندارنهاد، یکی از هولدینگ هاي خدمات دهنده در استان اصفهان است که طبق شاخص هاي
رعایت حقوق مصرف کننده براي سومین سال پیاپی، برگزیده شده است و بابت دریافت تندیس، هیچ ریالی از شرکت ها دریافت نمی

 
کنیم. زیرا، در پروسه بررسی شاخص ها، رعایت حقوق مصرف کننده مدنظر است. 

معاون وزیر صمت، تحقق حمایت از حقوق مصرف کنندگان را منوط به در دسترس بودن کالاها و خدمات عنوان کرد و افزود: اگر
کالایی نباشد، چیزي براي خوردن و چانه زنی نداریم و دراین برهه که شرایط مطلوبی براي مصرف کننده وجود ندارد، مدیون و

 
شرمنده مردم هستیم. 

عباس تابش اظهار کرد: ما به هیچ وجه ایجاد صف براي کالاهاي اساسی مردم را نمی پسندیم اما امروز تاوان راي 12 فروردین براي
استقلال کشور را می دهیم  به نوعی که در جنگی تمام عیار اقتصادي از طرف کشورهاي آمریکا، کشورهاي اقماري آن که به دنبال

 
سیاست هاي آمریکا هستند قرار داریم. 

وي افزود: ما به لحاظ انتقال ارز، واردات وموارد مشابه مشکل داشتیم و باید پروسه بسیار سختی را طی کنیم تا مواد اولیه و نهایی

 
مورد نیاز را وارد کنیم. 

وي با اشاره به اینکه مردم در شرایط نوسان قیمت کالاها اذیت می شوند، مشکلات کشور به لحاظ انتقال ارز و واردات کالاهاي
اساسی، مواد اولیه و کالاهاي نهایی کشور با پروسه اي طولانی و سخت را عنوان کرد و گفت: اگر دستگاه ها بموقع در ورود کالاها

 
مدیریت نمایند، در حلقه آخر و بازار مشکلی نداریم. 

معاون وزیرصمت از گشایشی که براي کالاهاي اساسی ازسوي بانک مرکزي صورت گرفته خبرداد و گفت: درحال حاضر وضعیت تامین



 
ارز در کشور بهتر شده و تخصیص ارز سه ماهه دراول سال آینده نهایی شده است. 

وي ابراز امیدواري کرد با تغییرات فروش نفت و گشایش هایی که در کشور صورت گرفته است، نوسانات قیمتی در بازار کاهش یابد تا

 
مردم آسیب کمتري از این تغییرات ببینند. 

رئیس سازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان گفت: بروکراسی ها در دوران کرونا معنایی ندارد و روند الکترونیک دربخش هاي

 
مختلف راه اندازي شده است. وزارت اقتصاد نیز بدنبال حذف بروکراسی هاي اداري و تسهیل در فرآیند است. 

وي در ارتباط با جایگاه ایران در ارتباط رعایت حقوق مصرف کنندگان در  جهان گفت: این بحث در دنیا با ایران متفاوت است، در دنیا
خودکنترلی وجود دارد و سازمانهاي مردم نهاد این امر را برعهده دارند و ما نیز به دنیال این هستیم که با تقویت انجمن حمایت از

 
حقوق مصرف کنندگان  به این امر کمک کنیم. 

تابش در بخش دیگري از صحبتهاي خود با اشاره به اینکه در داخل کشور براي اهداي تندیس رعایت حقوق مصرف کنندگان چند
آیتم را مدنظر داریم، گفت: این شرکتها نباید در سال جاري شاکی مصرف کننده اي چه  از نوع محکومیت  وچه جاري داشته باشند و
تسویه بدهی هاي ارزي و مالیاتی آنها نیز بسیار مهم است که همه این شاخص ها در کمیته فنی و شوراي عالی سیاست گذاري که

 
دستگاه هاي متعددي در آن حضور دارند بررسی می شود. 

ایرج موفق، رئیس سازمان صمت دراستان اصفهان  نیز در این مراسم بیان کرد: ریزبینی و دقت همکاران سازمان صمت در انتخاب این

 
مجموعه، نشان می دهد که هولدینگ پارس پندارنهاد توانسته فعالیت هاي خود را مدیریت نماید و عملکرد مطلوبی ارائه دهد. 

 میثم شکري ساز، مدیرعامل هولدینگ پارس پندارنهاد د ر ادامه این مراسم  گفت: براي سومین سال متوالی، این مجموعه موفق به
دریافت تندیس وگواهینامه رعایت حقوق مصرف کننده شده است. وي به ارائه مدارك و مستندات فراوان، صورت هاي مالی شفاف و
بررسی وضعیت توسط کمیته هاي تخصصی اشاره کرد و افزود: نخستین هولدینگ موفق در مباحث آموزش در استان اصفهان هستیم

 
که موفق به دریافت تندیس رعایت حقوق مصرف کننده شده ایم و این بی سابقه بوده است. 

شکري ساز در رابطه با برنامه هاي آتی این شرکت نیز اظهار داشت: توسعه پوشاك کاد، به عنوان اولین برند صادراتی در حوزه
کشورهاي خلیج فارس و عراق و ایجاد زیرساخت هاي فروش و بازاریابی از طریق سامانه طین از جمله برنامه اي آینده این شرکت در

 
جهت خدمت به مصرف کننده و تولید کشور است. 

وي ادامه داد: توسعه آموزش کارآفرینی در سطح ملی و ایجاد زیرساخت ها براي ورود به بازار سرمایه بورس و فرابورس از دیگر برنامه

 
هایی است که در سالهاي آینده مدنظر داریم. 

مدیر عامل هلدینگ پارس پندار نهاد یکی از خصوصیات برتر این شرکت را ایجاد زیرساخت هاي اشتغال عنوان کرد و گفت: این
شرکت نه تنها در دوران کرونا تعدیل نیرو نداشته، بلکه توانسته 30 درصد نیروي کار جذب کند.



مجتمع گلخانه اي طرح ملی بذر در واحد دولت آباد راه اندازي شد

منبع: ایسکاشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/11/11

سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی دولت آباد گفت: در حوزه هاي فرهنگی، آموزشی و به ویژه آموزش هاي مهارتی، پژوهشی و
کارآفرینی برنامه ریزي هایی صورت گرفته که راه اندازي مجتمع گلخانه اي طرح ملی بذر یکی از این برنامه هاست.



با کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان کلینیک تخصصی انجمن آلزایمر به

بهره برداري رسید

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش جامعه ایده آل ؛دکترضرغامی عضو هیات مدیره
بانک پارسیان در مراسم بهره برداري از کلینیک تخصصی
حافظه، گفت : حرکت در مسیر مسئولیت هاي اجتماعی و
کمک هاي خیرخواهانه هزینه نیست، بلکه نوعی سرمایه
گذاري است که حاصل و نتیجه آن به خود بانک و

 
کارمندان آن بازمی گردد. 

به گفته دکتر ضرغامی، از آنجایی که کمک به ارتقاي سطح
سلامت مردم از اولویت هاي بانک پارسیان است در سال
95 توافق نامه اي به امضاي بانک پارسیان و انجمن آلزایمر

ایران رسید و به تبع آن، کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان براي ادامه ساخت مجتمع کلیلنیک آلزایمر تصویب شد و امروز
شاهد بهره برداري این مجتمع هستیم و امیدواریم که در سال هاي آینده هم شاهد توسعه میزان و سطح خدماتی که به بیماران

 
آلزایمر ارائه می شود ، باشیم . 

 
تسهیلات میلیاردي پارسیان براي محرومیت زدایی در مناطق محروم 

عضو هیات مدیره بانک پارسیان در ادامه به دیگر خدمات ارائه شده از سوي بانک پارسیان در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اشاره
کرد و افزود : به طور خلاصه می توان گفت که از زمان تاسیس پارسیان، این بانک به شیوه هاي مختلف در مسیر توانمند سازي
جامعه حرکت کرده است به طوري که بخش قابل توجهی از اشتغال ایجاد شده در مناطق روستایی حاصل فعالیت هاي این بانک

 
است. 

او همچنین در ادامه به همکاري بانک پارسیان با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام (ره ) اشاره کرد و گفت : این بانک در قالب طرح

 
پیمان روستایی 12 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی پرداخت کرده است. 

عضو هیات مدیره بانک همچنین درباره اقدامات انجام شده از سوي بانک پارسیان در حوزه هاي محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت
اجتماعی و سطح سلامت جامعه، افزود: تلاش براي امنیت غذا ودرمان، تجهیز مراکز درمانی و پرداخت تسهیلات به شرکت هاي
دارویی به ویژه داروهاي بیماران خاص و سرطانی، آب رسانی، گاز رسانی و تامین سرپناه و ساخت خانه هاي بهداشتی، کارآفرینی از
طریق توسعه ناوگان هاي حمل و نقل هوایی کشور، کارخانجات فولاد سازي، بهینه سازي تاکسی هاي فرسوده، حمایت از بنگاه هاي

 
صادراتی و توسعه پالایشگاه ها از دیگر اقدامات انجام شده توسط بانک پارسیان است. 

 
تشکر ویژه از تلاش هاي بانک پارسیان در ارتقاي سطح سلامت جامعه 

در این مراسم همچنین صالحی رییس انجمن آلزایمر ضمن تقدیر و تشکر از بانک پارسیان در تجهیز و راه اندازي این مجتمع
تخصصی براي بیماران آلزایمري، گفت: با کمک پارسیان توانستیم قدم بزرگی را در مسیر درمان و بهتر شدن وضعیت زندگی بیماران

 
آلزایمر برداریم. 

او با بیان اینکه با کمک وزارت بهداشت و صندوق بازنشستگی کشور در 12 استان کشور مراکزي براي شناسایی و درمان بیماران



آلزایمري تاسیس شده است، گفت : باید توجه داشت که یک سال تشخیص زود هنگام 5 سال معلولیت ناشی از بیماري را به تعویق
می اندازد. به همین دلیل غربالگري در سطح وسیع می تواند کمک کند که مردم زندگی با کیفیت تري را داشته و سالمندان عزیز هم

 
از زندگی راحت تر و خوب تري بهره مند باشند . 

همچنین در این مراسم ایازي معاون اجتماعی سابق وزارت بهداشت ، کلهري شهردار منطقه 5 ، حاجتی رییس هیات مدیره انجمن
آلزایمر، خانم صالحی رییس انجمن آلزایمر و شتی رییس اداره سالمندي وزارت بهداشت حضور داشتند و از تلاش هاي بانک پارسیان

در ساخت و تجهیز مجتمع آلزایمر و تلاش هاي صورت گرفته براي ارتقاي سطح سلامت مردم کشور تقدیر و تشکر کردند.



این زمستان سرد نیست!

منبع: همشهريشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/11/11

این شب هاي سرد زمستان که ویروس کرونا هم بدون تعطیلی در کوچه ها و خیابان ها پرسه می زند، بساط خوابشان را کنار
خیابان، در گوشه وکنار ساختمان هاي متروکه و حاشیه بزرگراه ها پهن می کنند.

 همشهري آنلاین_حسن حسن زاده: حضور معتادان و
کارتن خواب ها در چند قدمی منازل مسکونی به ویژه در این روزهاي کرونایی نگرانی هاي بسیاري براي ساکنان برخی از محله هاي
منطقه 3 به وجود آورده است. اگرچه بیتوته شبانه روزي آنها در حوالی میدان و بوستان نجم آبادي، پل میرداماد، بوستان آب و آتش
و... گلایه اهالی این محله ها را در پی داشته است اما این روزها کلانتري 103 گاندي و مرکز خدمات اجتماعی شهرداري منطقه
اجراي طرح هاي مختلف جمع آوري، ساماندهی و انتقال کارتن خواب ها و معتادان متجاهر به گرمخانه ها را در دستور کار قرار داده
اند. در گفت وگو با اهالی، شورایاران، مسئولان شهري و انتظامی به گوشه اي از این معضلات و طرح هاي مختلف جمع آوري و

 
ساماندهی معتادان در منطقه 3 پرداخته ایم. 

کوچه هاي خلوت، بوستان هاي تاریک و ساختمان هاي متروکه برخی از محله هاي منطقه 3 به مأمن مناسبی براي تجمع معتادان و
کارتن خواب ها تبدیل شده است. معضل شب مردگی در محله هاي داودیه، امانیه، میرداماد و... نه تنها پیامدهاي ترافیکی بسیاري
براي این محله ها به همراه داشته، بلکه به بروز برخی آسیب ها و معضلات اجتماعی مثل شکل گیري پاتوق هاي متعدد کارتن خواب

 
ها و معتادان دامن زده است. 

«آرش ثمري نیک» رابط و عضو هیئت رئیسه شورایاري منطقه 3 در این باره می گوید: «سکوت کوچه ها و خیابان ها بعد از تاریکی
هوا و تعطیل شدن شرکت ها و اداره ها بستر مناسبی براي شکل گیري این پاتوق هاي پرخطر ایجاد می کند. بیتوته کارتن خواب ها
در ساختمان هاي متروکه که در همسایگی منازل مسکونی قرار گرفته اند در برخی محله هاي منطقه مثل محله داودیه گلایه اهالی را
به همراه داشته است. اگرچه با همکاري شهرداري و نیروي انتظامی برخی از این پاتوق ها مثل پاتوق کارتن خواب ها در ملک نیمه

 
کاره میدان نیلوفر جمع آوري شد اما این معضل همچنان دامنگیر محله هاي مختلف منطقه است.» 

این روزها ساکنان نزدیک بوستان نجم آبادي محله داودیه هم از تجمع معتادان و کارتن خواب ها در این بوستان گلایه دارند. «فرهاد

 
نعیمی» از اهالی این محله می گوید: «بوستان نجم آبادي پاتوق ورزش صبحگاهی بانوان و سالمندان است. 



متأسفانه در این بوستان و زوایاي پنهان اطراف آن هم شاهد بیتوته کارتن خواب ها و بروز مشکلات متعدد براي اهالی محله هستیم.»
فضاي زیر پل ها، حاشیه بزرگراها و بوستان هاي جنگلی هم یکی دیگر از پاتوق هاي پردردسر کارتن خواب ها در منطقه 3 به شمار
می رود. ثمري نیک می گوید: «پاتوق معتادان و کارتن خواب ها در محدوده پل حقانی یکی از قدیمی ترین و مشکل سازترین پاتوق
هاي منطقه بود که با ورود کلانتري جمع آوري شد اما باقیمانده آن افراد اکنون در اطراف بوستان آب و آتش، زیر پل همت، اطراف
پل گاندي و تپه یاحسین پاتوق زده اند. اگرچه این پاتوق ها به بافت مسکونی نزدیک نیستند اما به دلیل مصرف علنی موادمخدر

 
توسط این افراد به ویژه در بوستان جنگلی طالقانی آبستن خطراتی مثل آتش سوزي درختان و ایجاد مشکل براي گردشگران است.» 

 
- اسکان کارتن خواب ها و افراد بی سرپناه  

اگرچه پاتوق هاي پردردسر معتادان متجاهر و پرسه گاه و بیگاه کارتن خواب ها در نزدیکی منازل مسکونی و فضاهاي بی دفاع شهري
به ویژه در این روزهاي کرونایی نگرانی هاي بیشتري براي اهالی به همراه دارد اما کارشناسان و مددکاران مرکز خدمات اجتماعی

 
منطقه 3 اقدامات ویژه اي براي شناسایی و ساماندهی افراد بی خانمان در دستور کار دارند. 

«علیرضا سلیمانی» رئیس اداره آسیب هاي اجتماعی شهرداري منطقه 3 از راه اندازي گشت ویژه منطقه با حضور مددکار و مأمور
حفاظت منطقه براي شناسایی این پاتوق ها می گوید: «با تشکیل ستاد منطقه اي طرح زمستان گرم، برنامه ریزي لازم براي
ساماندهی آسیب دیدگان اجتماعی در فصل سرد انجام شده و کارشناسان نواحی و مددکاران منطقه با اطلاع رسانی در محله ها و
جلب مشارکت شهروندان، علاوه بر تهیه نقشه پراکنش از حضور کارتن خواب ها، اقدامات لازم را براي ساماندهی این افراد و دیگر
اقشار آسیب پذیر انجام می دهند. این طرح از اول آذر ماه شروع شده و در کنار ساماندهی کارتن خواب ها، کارهایی هم براي

 
شناسایی اماکن بی دفاع شهري و بهسازي آنها انجام می شود.» 

سلیمانی از ارائه خدمات ساماندهی به کارتن خواب ها و دیگر افراد بی سرپناه می گوید: «علاوه بر اقدامات منطقه، مددکاران سازمان
خدمات اجتماعی هم با گشتزنی پهنه اي به جمع آوري و ساماندهی افراد بی سرپناه مشغول هستند. همچنین پیام هاي ارسالی
شهروندان به سامانه 137 با موضوع معرفی پاتوق ها یا تجمع کارتن خواب ها در یک نقطه مورد نظر به صورت متمرکز به سازمان
خدمات اجتماعی ارسال می شود تا کارهاي لازم براي ساماندهی این افراد توسط واحدهاي گشتی انجام شود. با وجود این، ساماندهی
افراد بی سرپناه، تنها به کارتن خواب ها محدود نمی شود. بلکه افراد در راه مانده و خانواده هایی که به هر دلیلی سرپناه خود را از

 
دست داده و اثاثیه منزلشان در خیابان مانده است هم به صورت موقت اسکان داده می شوند.» 



- بهاران در راه است  آرش ثمري نیک/رابط و عضو هیأت رئیسه

 
شورایاري منطقه 3 

در شرایط ویژه کرونایی، علاوه بر فعالیت پررنگ تر کارشناسان و مددکاران مرکز خدمات اجتماعی منطقه 3، بستر مناسبی هم براي
پذیرش و معرفی معتادان خودمعرف به کمپ هاي رایگان سازمان خدمات اجتماعی براي ترك اعتیاد فراهم شده است. سلیمانی می
گوید: «اکنون سراهاي محله، نواحی و مراکز خدمات اجتماعی منطقه 3 آماده پذیرش و ثبت اطلاعات معتادان خودمعرف و معرفی
آنها به سازمان خدمات اجتماعی شهرداري تهران هستند. در این فرایند، فرصتی براي ترك اعتیاد معتادان خودمعرف فراهم شده و
این دسته از بیماران که تمایل به ترك مصرف مواد روانگردان دارند به سازمان خدمات اجتماعی معرفی می شوند تا از خدمات کمپ

 
هاي رایگان این مرکز براي ترك مصرف مواد استفاده کنند.» 

با وجود فعالیت هاي حمایتی مرکز خدمات اجتماعی منطقه و اقدامات عملی براي ساماندهی کارتن خواب ها و معتادان، مدتی از
تعطیلی تنها مرکز بهاران منطقه می گذرد. رئیس اداره آسیب هاي اجتماعی شهرداري منطقه 3 از مراحل پایانی تکمیل زیرساخت
هاي این مرکز و راه اندازي قریب الوقوع آن می گوید: «مرکز بهاران منطقه در محله ده ونک در حال بهسازي، تجهیز و راه اندازي

 
است. 

تکمیل و آماده سازي زیرساخت مرکز بهاران ده ونک به مراحل پایانی نزدیک شده و به زودي به عنوان مرکزي براي ارائه خدمات
شش گانه به مددجویان تحت پوشش شامل اسکان، تغذیه، بهداشت و سلامت، مهارت آموزي و کارآفرینی، اصلاح رفتار و تسهیل
زمینه بازگشت به خانواده و جامعه به بهره برداري می رسد. این طرح به صورت مشارکتی با همکاري سازمان رفاه، خدمات و مشارکت

 
هاي اجتماعی و مؤسسات داراي مجوز قانونی از سازمان بهزیستی در حال انجام است.» 



 
- گشت ویژه کلانتري براي شناسایی پاتوق ها  

این روزها کلانتري 103 گاندي هم با اجراي طرح جمع آوري معتادان متجاهر، شناسایی پاتوق هاي معتادان و جمع آوري کارتن

 
خواب ها در معابر و ساختمان هاي متروکه منطقه را جدي تر از گذشته در دستور کار دارد. 

سرهنگ «علی آل بویه» جانشین کلانتري 103 گاندي از جزئیات اجراي این طرح در محدوده تحت پوشش این کلانتري می گوید:
«طرح جمع آوري معتادان متجاهر از ساعت 12 شب اجرا می شود. نیروهاي گشتی در قالب این طرح ویژه، پس از 12 شب، معتادان
متجاهر و کارتن خواب هایی را که در معابر بیتوته کرده و زمینه ساز نگرانی اهالی شده اند، جمع آوري و پس از ثبت هویت و

 
مشخصات فردي آنها به کلانتري 148 انقلاب منتقل می کند. 

این افراد پس از انتقال به کلانتري 148 به کمپ ها فرستاده می شوند.» آل بویه از شناسایی و جمع آوري چند پاتوق دردسرساز
معتادان و کارتن خواب ها در منطقه می گوید: «اگرچه در منطقه 3 به دلیل وجود بزرگراه ها و پل هاي بسیار، بیشترین پاتوق هاي
معتادان و کارتن خواب ها در حاشیه این بزرگراه ها و زیرپل هاي سواره رو قرار دارد ولی بیتوته در ساختمان هاي متروکه هم از دیگر

 
پاتوق هاي دردسرساز این گروه هاست. 

به عنوان مثال مدتی پیش پاتوق گروهی از کارتن خواب ها در مدرسه متروکه اي در خیابان کازرون، شناسایی و پس از جمع آوري
معتادان، ورودي هاي مدرسه متروکه توسط شهرداري مسدود شد. کلانتري در این روزهاي کرونایی هم براي جمع آوري دیگر پاتوق
هاي معتادان با گشت هاي ویژه اي مانند طرح جمع آوري معتادان متجاهر که به صورت میانگین 6 روز در ماه اجرا می شود حافظ

امنیت و سلامت شهروندان است.»



لزوم استفاده از تمام ظرفیت هاي نخبگان و تشکل هاي شاهد و ایثارگر براي

حل مشکلات جامعه ایثارگري

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با تأکید بر اهمیت نقش تشکل ها و نخبگان شاهد و ایثارگر براي
حل مشکلات جامعه ایثارگري، گفت: بیش از ...

معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با تأکید بر اهمیت نقش تشکل ها و نخبگان شاهد و ایثارگر براي حل
مشکلات جامعه ایثارگري، گفت: بیش از 14 هزار معتمد معین به دیدار و سرکشی خانواده هاي شاهد و ایثارگر می پردازند، اما باید از

 
تمام ظرفیت هاي این عزیزان و تشکل هاي شاهد و ایثارگر و نخبگان جامعه ایثارگري براي حل مشکلات استفاده کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از بنیاد شهید و امور ایثارگران، مهندس سعید اوحدي روز پنجشنبه 9 بهمن در نشستی
که با حضور جمعی از نخبگان شاهد و ایثارگر در سالن جلسات بنیاد شهید و امور ایثارگران برگزار شد، با اشاره به اهمیت فراگیري
علم و دانش در دین اسلام، گفت: خداوند در وجود پیامبر اکرم (ص) به عنوان برگزیده انسان ها ظرفیت هاي عظیم علمی قرار دادند،
با این حال ایشان می فرمایند خدایا علم من را زیاد کن. این مسئله نشان می دهد فراگیري علم گستره وسیعی دارد که حد و مرزي

 
نمی توان براي آن تعیین کرد. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: اقیانوس علم و دانش بیکران است و هر چقدر وارد این اقیانوس شوید متوجه عمق آن می

 
شوید. هر ظرفی بالاخره پر خواهد شد مگر ظرف علم که هر چه در آن ریخته شود وسعت آن بیشتر خواهد شد. 

معاون رییس جمهور با بیان اینکه تنها علمی که سودي ندارد متوقف شدن در علم نظري است، خاطرنشان کرد: ریشه بیشتر مسائل و
مشکلات متوقف شدن در علوم نظري است و طبق فرمایش رهبر معظم انقلاب اسلامی ما نباید در بعد نظري علوم متوقف شویم،

 
همانند شهدا که در حوزه نظري متوقف نشدند و آنچه داشتند را در طبق اخلاص قرار دادند. 

وي با اشاره به مکتب عظیمی که با شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی در کشور پایه گذاري شد خاطرنشان کرد: مکتب شهید
سلیمانی عصاره اي از همه ارزش هاي ایثار و شهادت است که در زمینه حق طلبی و عدالت خواهی شاهد شکل گیري آن در کشور
بودیم، لذا باید ارزش هاي ایثار و شهادت حتی با فاصله گرفتن از زمان سال هاي دفاع مقدس مورد توجه قرار گیرد و به فراموشی

 
سپرده نشوند. 

اوحدي با تأکید بر اهمیت توجه به مردم و جلب اعتماد آن ها به عنوان سرمایه هاي عظیم کشور عنوان کرد: یادآوري عیب هاي
مسئولان نقش مهمی در پیشرفت دارد. حدیثی از امام علی (ع) است که می فرمایند بهترین دوست من کسی است که عیب هاي من

 
را یادآوري کند. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران خطاب به نخبگان شاهد و ایثارگر حاضر در این نشست گفت: امیدوارم برگزاري اینگونه نشست ها
تداوم داشته باشد، چرا که می تواند منشأ ایجاد ایده هاي جدید براي حل مشکلات جامعه شاهد و ایثارگر باشد و باید از این ظرفیت

 
ها به خوبی استفاده کرد. 

معاون رییس جمهور با تأکید بر اهمیت نقش تشکل ها براي حل مشکلات جامعه شاهد و ایثارگر، گفت: بیش از 14 هزار معتمد معین
به دیدار و سرکشی خانواده هاي شاهد و ایثارگر می پردازند، اما باید از تمام ظرفیت هاي این عزیزان و تشکل هاي شاهد و ایثارگر و

 
نخبگان جامعه ایثارگري براي حل مشکلات استفاده کرد و تنها به دیدار و سرکشی از خانواده هاي شاهد و ایثارگر اکتفا نکرد. 

اوحدي با اشاره به برگزاري نشست هایی با مسئولان دانشگاه آزاد اسلامی براي حل مشکلات دانشجویان جامعه شاهد و ایثارگر عنوان



کرد: بیش از 90 درصد بدهی هاي بنیاد شهید و امور ایثارگران به دانشگاه آزاد اسلامی پرداخت شده است و قرار است تفاهم نامه
هایی در بخش هاي علمی و تحقیقاتی بین دانشگاه آزاد با دانشگاه شاهد، سازمان اقتصادي کوثر و صندوق اشتغال و کارآفرینی

 
ایثارگران منعقد شود. 

معاون رییس جمهور یکی از معضلات مهم جامعه ایثارگري را مسئله اشتغال دانست و گفت: بخش مهمی از مشکل اشتغال در کشور
به دلیل تحریم ها ایجاد شده است. در حال حاضر با تعامل با سازمان برنامه و بودجه و مجلس شوراي اسلامی به دنبال حل معضل

 
اشتغال جامعه شاهد و ایثارگر هستیم. 

گفتنی است در این جلسه که با حضور عادل مهري مدیرکل دفتر دانش پژوهان و تشکل هاي شاهد و ایثارگر و جمعی از نخبگان
شاهد و ایثارگر در محل سالن جلسات حوزه ریاست بنیاد شهید و امور ایثارگران برگزار شد، نخبگان حاضر نیز به بیان نظرات،

پیشنهادات و دغدغه هاي خود پرداختند.



11780 برنامه کمیته امداد خراسان جنوبی طی دهه فجر اجرایی می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/11/11

بیرجند- مدیر کل کمیته امداد امام (ره) خراسان جنوبی از اجراي 11 هزار و 780 برنامه کمیته امداد طی ایام دهه فجر در
سطح استان خبر داد.

بیرجند- مدیر کل کمیته امداد امام (ره) خراسان جنوبی از
اجراي 11 هزار و 780 برنامه کمیته امداد طی ایام دهه

 
فجر در سطح استان خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، رضا سلم آبادي صبح شنبه در
جمع خبرنگاران با اشاره به ایام االله دهه فجر بیان کرد:
انقلاب اسلامی زمینه بهره گیري هرچه بیشتر محرومان از
امکانات خدماتی، رفاهی، فرهنگی و دیگر زیربناها را فراهم

 
کرد و نهضت خدمت رسانی به راه انداخت. 

وي با بیان اینکه ستون هاي انقلاب روي دوش خانواده هاي محروم بود، افزود: کارگروه همیاري و تشکل هاي مردمی دهه فجر در

 
راستاي تبیین نقش موثر محرومین در جمهوري اسلامی راه اندازي شده است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی با اشاره به برنامه هاي این کارگروه بیان کرد: 11 هزار و 780 خدمت طی ایام

 
دهه فجر ذیل این کارگروه به جامعه هدف اجرایی می شود. 

وي ادامه داد: افتتاح 12 پروژه سند توسعه درح با اعتباري بالغ بر 29 میلیارد تومان و افتتاح 42 طرح اشتغال به نیابت از سه هزار و

 
223 فرصت شغلی از جمله این پروژه ها است. 

 
افتتاح 79 نیروگاه خورشیدي 

سلم آبادي از افتتاح 79 نیروگاه خورشیدي طی ایام االله دهه فجر خبر داد و افزود: این پروژه ها با اعتباري بالغ بر 400 میلیارد ریال

 
به بهره برداري می رسد. 

وي توزیع رایگان 685 عدد وسایل گرمایشی بین 685 خانوار، افتتاح 11 مرکز نیکوکاري در سطح استان و کمک به گازکشی دو هزار

 
و 690 منزل مددجوي شهري و روستایی از دیگر برنامه هاي پیش بینی شده در ایام دهه فجر است. 

سلم آبادي از اعطاي 59 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال و 500 میلیارد ریال تسهیلات متمم مسکن مددجویان خبر داد و گفت: دو

 
هزار و 690 خانوار از اعطاي این تسهیلات بهره مند شده اند. 



مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی اظهار کرد: توزیع 200 سري جهیزیه و تخصیص سه هزار و 55 انشعاب رایگان

 
آب، برق، گاز و عوارض شهرداري از دیگر برنامه ها است. 

وي سرکشی از خانواده هاي ایتام، دیدار با خانواده هاي شهدا، غبارروبی گلزار شهداي گمنام، برگزاري میز خدمت در شهرها و
روستاها، راه اندازي هسته هاي کارآفرینی و برگزاري گفتمان بررسی نقش ولایت فقیه در جمهوري اسلامی را از دیگر برنامه هاي ایام

 
االله دهه فجر دانست. 

 
توزیع 53 تبلت بین دانش آموزان 

سلم آبادي بیان کرد: مراسم از تجلیل مادران زهرایی، برگزاري مسابقات کتابخوانی، برگزاري کارگاه سیره فاطمی، تجلیل از بانوان

 
نمونه فرهنگی و برگزاري نمایشگاه نقش دستاوردهاي انقلاب اسلامی هم از برنامه هاي این ایام است. 

وي اهداي 53 مورد تبلت به دانش آموزان تحت حمایت درمیان و اعطاي 85 فقره تسهیلات براي خرید تبلت به فرزندان محصول
مددجو را از دیگر برنامه هاي دهه فجر دانست و گفت: ایجاد پایگاه جمع آوري کمک، برگزاري مسابقه فرهنگی با موضوع دهه

 
سرنوشت ساز و برگزاري جشن و راهپیمایی 22 بهمن از برنامه هاي این ایام است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی گفت: برگزاري نشست هاي بصیرتی، افتتاح چهار طرح هادي روستایی، افتتاح
11 مسکن مددجویی، افتتاح 11 پروژه اشتغال مددجویی و افتتاح مراکز مثبت زندگی از برنامه هاي پیش بینی شده دهه فجر سال

 
جاري است. 

 
اعطاي 69 میلیارد تومان تسهیلات کارگشایی 

وي ارائه خدمات رایگان در مراکز و کلینیک هاي تحت نظارت، افتتاح مرکز جامع درمان و بازتوانی اعتیاد، افتتاح خانه حمایتی
سالمندان، افتتاح خانه کوچک معلولین ذهنی فردوس و افتتاح مرکز مشاوره و خدمات روان شناختی تخصصی ازدواج از دیگر برنامه

 
هاي این ایام است. 

سلم آبادي بیان کرد: توزیع ماسک و مایع ضدعفونی در نماز جمعه، نصب دستگاه تصفیه آب و ساخت سرویس بهداشتی، پاکسازي و

 
غبار روبی اماکن متبرکه، عیادت از بیماران بستري و حضور در پایگاه هاي انتقال خون از دیگر برنامه هاي این ایام است. 

وي با اشاره به اقدامات انجام شده در سال جاري بیان کرد: از ابتداي سال جاري 69 میلیارد تومان تسهیلات کارگشایی اعطا شده
است.



جزییات دوسقفی شدن بودجه 1400

منبع: تیکشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/11/11

دنیاي اقتصاد نوشت : کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 را در دو سقف بست؛ لایحه اي که دولت 12 آذرماه به مجلس
تقدیم کرد و همواره به تغییرات اعمال شده در این لایحه از سوي کمیسیون تلفیق انتقاد کرده است.

دنیاي اقتصاد نوشت : کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 را در دو سقف بست؛ لایحه اي که دولت 12 آذرماه به مجلس

 
تقدیم کرد و همواره به تغییرات اعمال شده در این لایحه از سوي کمیسیون تلفیق انتقاد کرده است. 

به گفته سخنگوي کمیسیون تلفیق، لایحه بودجه سال آینده در
دو سقف و دو زمانه بسته شد؛ یک سقف در 6ماه اول و یک
سقف در 6ماه دوم سال آتی. همچنین منابع عمومی دولت در
این لایحه از 841هزار میلیارد تومان پیش بینی شده از سوي
دولت، به 1158هزار میلیارد تومان افزایش یافت. ماجراي دو
سقفی شدن بودجه به تغییر اعمال شده در میزان فروش نفت

 
بازمی گردد. 

کمیسیون تلفیق، لایحه بودجه 1400 را در دو سقف بست؛ لایحه اي که دولت 12 آذرماه به مجلس تقدیم کرد و همواره به تغییرات
اعمال شده در این لایحه از سوي کمیسیون تلفیق، انتقاد کرده است. خبر دو سقفی شدن بودجه سال 1400 را روز پنج شنبه رحیم
زارع، سخنگوي کمیسیون تلفیق در نشست خبري خود با خبرنگاران اعلام کرد و در شرح این خبر، به اعلام دو سقفی و دو زمانه
بسته شدن بودجه سال آینده اکتفا کرد. او گفت که یک سقف در 6 ماهه اول و یک سقف در 6 ماهه دوم سال آتی هزینه و اعتبارات

 
تخصیص داده می شود. 

ماجراي دو سقفی بسته شدن بودجه سال آینده به تغییر اعمال شده در این لایحه در میزان فروش نفت بازمی گردد. با وجود آنکه
دولت در لایحه پیشنهادي خود، فروش روزانه 3/ 2 میلیون بشکه نفت را پیش بینی کرده بود، کمیسیون تلفیق این تعداد را به 5/ 1
میلیون بشکه در روز کاهش داد و این عدد را با توجه به شرایط تحریمی، قابل تحقق خواند. بنابراین سقف اول درآمدهاي دولت بر
اساس فروش روزانه 5/ 1 میلیون بشکه نفت درنظر گرفته شده و سقف دوم نیز با توجه به احتمال فروش مازاد این رقم، پیش بینی
شده است. زارع در نشست خبري خود با خبرنگاران در تشریح مصوبات این کمیسیون، افزود: در بودجه سال 1400 وابستگی به نفت

 
را کاهش دادیم طوري که منابع این موضوع را از 394 هزار میلیارد تومان به کمتر از 260 هزار میلیارد تومان رساندیم. 

 
افزایش چشمگیر منابع عمومی دولت 

نکته دیگري که سخنگوي کمیسیون بودجه به آن اشاره کرد، افزایش منابع عمومی دولت در لایحه بودجه 1400 است. بر اساس اعلام
رحیم زارع، مجموع منابع عمومی دولت 841 هزار میلیارد تومان بود که به 1158 هزارمیلیارد تومان رسید. ارقام اعلامی از سوي
سخنگوي کمیسیون تلفیق نشان می دهد که منابع عمومی دولت در لایحه بودجه 1400 نسبت به آنچه دولت در لایحه تقدیمی خود

 
پیش بینی کرده بود، 317 هزار میلیارد تومان رشد کرده است. 



بر اساس اظهارات سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 بخشی از این رشد منابع به شفاف شدن برخی درآمدهاي دولت در
ردیف هاي بودجه اي بازمی گردد. زارع در توضیح این موضوع افزود: مابه التفاوت 1158 هزارمیلیارد تومان تا 841 هزار میلیارد
تومان، 178 هزار میلیارد تومان شفاف سازي بود و حدود 139 هزار میلیارد تومان نیز منابع جدید از حوزه مالیات، اوراق و اسناد
ایجاد شد. به گفته وي، 178 هزار میلیارد تومان شفاف سازي شد؛ به طور مثال 90 هزار میلیارد تومان در حوزه واگذاري سهام و بند
و تبصره 2 در کتاب بودجه آورده شده اما در ردیف ها نیامده و منابع آن صفر در نظر گرفته شده بود. همچنین 30 هزار میلیارد تومان
براي اوراق تسویه در نظر گرفته شده بود که به آن 5 هزار میلیارد تومان افزوده شد؛ این در حالی است که در ردیف هاي لایحه

 
بودجه مبلغ آن یک ریال نوشته شده بود. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق با بیان اینکه 53 هزار میلیارد تومان بر اساس نامه رئیس جمهور براي استفاده از اوراق در نظر گرفته شد،
افزود: در تبصره 14 درباره دستورات مقام معظم رهبري مبنی بر ممنوعیت استفاده از منابع صندوق توسعه ملی، تصمیماتی در حوزه
منابع عمومی بودجه گرفتیم به طور مثال وزارت جهاد کشاورزي در سال آینده مکلف شد براي اجراي طرح هاي آبیاري تحت فشار
1757 میلیارد تومان اعتبار تخصیص دهد؛ همچنین براي طرح هاي آبخیزداري و آبخوان داري 1757 میلیارد تومان پیش بینی

 
کردیم. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 همچنین درباره 139 هزار میلیارد تومان منابع بودجه که توسط مجلس به منابع
افزوده شده، توضیح داد: این منابع به طور مثال 17 هزار میلیارد تومانی است که از حقوق ورودي خودروها از مناطق آزاد به دست می
آید همچنین رقم واقعی مالیات ارزش افزوده 88 هزار و 300 میلیارد تومان بود درحالی که دولت آن را 66 هزار میلیارد تومان در نظر
گرفته بود. زارع با بیان اینکه از سوي دیگر عوارض خروج از کشور براي بهسازي روستاهاي مرزي در نظر گرفتیم، ادامه داد: دولت
سود سهام شرکت هاي دولتی که کمتر از 50 درصد بود را در لایحه بودجه نیاورده بود، که مابه ازاي آن 10 هزار میلیارد تومان در
نظر گرفتیم. منابع جدید نفتی نیستند و از آنجا که پیش بینی دولت از این منابع نسبت به عملکرد آن در سال 99 کمتر بود ما آن را
افزایش دادیم، در واقع اتکاي ما به نفت کمتر شده و سهام و اسناد خزانه اسلامی را به سمت تولید هدایت کردیم. عضو کمیسیون
برنامه، بودجه و محاسبات همچنین اضافه کرد: حدود 27 هزار میلیارد تومان براي جهاد کشاورزي به منظور تولید نهاده، واکسن دامی

 
و حمایت از بخش تولید به پیشنهاد مجلس اضافه شد. 

 
اعتبار شرکت هاي دانش بنیان 

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 با بیان اینکه براي طرح هاي نوآورانه و شرکت هاي دانش بنیان و معاونت علمی و
فناوري رئیس جمهور دو هزار و 47 میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شد، گفت: افزایش 4 برابري حقوق سربازان علاوه بر 400 هزار
تومان که مربوط به رفت و آمد آنهاست را در سال آینده مصوب کردیم. همچنین براي سربازان متأهل تسهیلاتی مانند افزایش 50
درصدي این پرداخت در نظر گرفته شده است. همچنین مقرر است به منظور اشتغال زایی تسهیلات کم بهره 50 و 100 میلیون
تومانی در زمان پایان خدمت پرداخت شود. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات با بیان اینکه براي وزارت کشور به منظور مقابله
با اثرات مخرب ریزگرد و تاثیر بر شبکه برق حدود 351 میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفتیم، گفت: براي تجهیزات آزمایشگاهی و
کارگاهی دانشگاهی حدود 263 میلیارد تومان در نظر گرفته، همچنین مقرر شد حدود 527 میلیارد تومان از این محل میان 13

دانشگاه جامع و برتر کشور به نسبت مساوي تقسیم شود



افتتاح 25 پروژه محرومیت زدایی و اشتغال زایی در استان اردبیل

منبع: ایسناشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/11/11

مسئوول سازمان بسیج سازندگی سپاه استان اردبیل گفت: همزمان با دهه مبارکه فجر انقلاب اسلامی، 25 پروژه محرومیت
زدایی و اشتغال زایی در نواحی مختلف استان افتتاح می شود.

علی پیرجاهد صبح امروز در جلسه هماهنگی افتتاح پروژه
هاي محرومیت زدایی و اشتغال زایی بسیج سازندگی
استان در اردبیل،اظهار کرد: خانه هاي محروم،افتتاح
استخرهاي چند منظوره کشاورزي، پل هاي
روستایی،مسجد و کارگاه هاي اشتغال زایی از جمله پروژه

 
هاي قابل افتتاح و بهره برداري در سطح استان است. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه استان اردبیل تصریح
کرد: این پروژه ها به همت بسیج سازندگی، گروه هاي

 
جهادي بسیج، نواحی مقاومت بسیج سپاه استان و با مشارکت تعدادي از ادارات و دستگاه هاي اجرایی استان آماده افتتاح شده است. 

پیرجاهد ادامه داد: علاوه بر افتتاح پروژه هاي محرومیت زدایی و اشتغال زایی، خدمات رسانی اقشار متخصص به مردم در مناطق

 
محروم و کم برخوردار استان اردبیل نیز از جمله برنامه هاي محوري در دهه مبارکه فجر انقلاب اسلامی در استان است. 

وي گفت:اعزام اکیپ هاي دامپزشکی به روستاهاي محروم در سراسر استان جهت ویزیت و واکسیناسیون دام و طیور با همکاري اداره

 
کل دامپزشکی استان،بسیج سازندگی و گروه هاي جهادي در طول دهه مبارکه فجر در استان اجرایی می شود. 

دبیر و سخنگوي رزمایش کمک مومنانه بسیج استان اردبیل بیان کرد: اعزام اکیپ هاي بسیج جامعه پزشکی، افتتاح صندوق هاي
قرض الحسنه بسیج، اجراي طرح همگام با کشاورز با همکاري بسیج مهندسین کشاورزي، کارگاه آموزشی توانمندسازي مسئولین گروه
هاي جهادي، برگزاري جلسات شوراي جهادي نواحی و تجلیل از سرگروه هاي جهادي وجهادگران فعال از جمله برنامه هاي پیش

 
بینی شده است. 

پیرجاهد با اشاره به تداوم رزمایش کمک مومنانه در استان، تصریح کرد: توزیع بسته هاي معیشتی و بهداشتی، توزیع جهیزیه آسان و
تخفیف دار در بین نوعروسان نیازمند، اهداي خون توسط جهادگران و ارائه خدمات تخصصی از جمله برنامه هاي رزمایش کمک

 
مومنانه خواهد بود. 

وي با دعوت از عموم خیرین و مردم نوعدوست استان اردبیل براي مشارکت در رزمایش کمک مومنانه، افزود: این رزمایش همچنان
در راستاي لبیک به فرمان رهبر معظم انقلاب اسلامی و کمک به نیازمندان تداوم دارد و عموم مردم نوعدوست و خیر استان می

 
توانند در این امر خداپسندانه مشارکت کنند. 



انتهاي پیام



برگزاري 110 عنوان برنامه طی دهه فجر توسط سپاه نهاوند

منبع: ایسناشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/11/11

فرمانده سپاه ناحیه نهاوند از برگزاري 110 عنوان برنامه متنوع فرهنگی و اجتماعی در سطح پایگاه ها و رده هاي سپاه ناحیه
نهاوند طی ایام االله دهه فجر خبر داد.

سرهنگ علی مختاري در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه
به ثمر رسیدن نظام جمهوري اسلامی به رهبري امام
خمینی(ره) سربلندي ملت ایران در پرتو جمهوري اسلامی
بوده است، اظهار کرد: 40 سال از عمر پربرکت انقلاب
اسلامی می گذرد و هر سال در کشور ما سالگرد پیروزي
شکوهمند انقلاب اسلامی با حضور ملت شریف ایران
اسلامی که همیشه در عرصه هاي مختلف با شور و شوق

 
وارد میدان می شوند، برگزار می شود. 

وي با اشاره به اینکه دشمن با تاکتیک ها و حربه هاي
مختلف به دنبال ناکارآمد نشان دادن انقلاب اسلامی در
جهان است، گفت: احساس عزت، استقلال، امنیت پایدار و
نفی استکبار از اصلی ترین ثمرات انقلاب اسلامی است که

 
باید در ایام دهه فجر در جامعه تبیین شود. 

فرمانده سپاه ناحیه نهاوند با اشاره به شعار محوري امسال چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی تحت عنوان «انقلاب اسلامی،
بالنده و مقتدر، چون کوه استوار»، مطرح کرد: نظام و انقلاب به واسطه حضور همیشه در صحنه مردم ایران اسلامی و به رهبري امام

 
خامنه اي(مدظله العالی) به یک الگوي موفق در جهان اسلام تبدیل شده است. 

وي با اشاره به اینکه سپاه ناحیه نهاوند در راستاي گرامیداشت چهل و یکمین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی و بیعت با آرمان هاي
انقلاب اسلامی برنامه هایی مختلفی را براي این ایام مبارك در نظر گرفته است، افزود: 110 عنوان برنامه متنوع فرهنگی و اجتماعی

 
در سطح پایگاه ها و رده هاي سپاه ناحیه نهاوند در طول دهه مبارك فجر و هفته بزرگداشت مقام مادر برگزار می شود. 

مختاري اضافه کرد: این برنامه ها در دو سطح میدانی شامل فضاسازي، آذین بندي، عطرافشانی گلزار شهدا، کمک هاي مؤمنانه،
ماشین نویسی با شعارهاي انقلابی، اهداي پرچم، پوستر، سربند، برگزاري مسابقات فرهنگی شامل کتابخوانی، عکاسی، نقاشی، دلنوشته
و خطاطی و در بحث خدمات رسانی در قالب طرح شهید «سلیمانی»، نمایش کاروان هاي موتوري و خودرویی در روز 22 بهمن است.

وي افزود: در سطح فضاي مجازي نیز تبیین دستاوردها و موفقیت هاي انقلابی در چهل و دومین سال گذشته، انتشار دلنوشته و
عکس نوشته ها با مضمون انقلابی در فضاي مجازي، ترغیب مردم به تغییر گسترده پروفایل هاي مجازي خود به عکس پرچم



جمهوري اسلامی یا نمادهاي انقلاب اسلامی، تولیدات هنري، برگزاري مسابقات فرهنگی در فضاي مجازي، اشتراك گذاري کتاب
درباره رخدادها و ایام انقلاب، انتشار مسیر نمایشگاه عکس از دستاوردها و موفقیت هاي انقلاب و اعلام مسیر راهپیمایی 22 بهمن از

 
طریق درگاه هاي فضاي مجازي در هر شهر براي حضور مردم در راهپیمایی 22 بهمن از جمله این برنامه ها است. 

مختاري تصریح کرد: در راستاي بزرگداشت دهه مبارك فجر و هفته زن و مقام مادر براي هر چه باشکوه تر برگزار کردن برنامه ها نیز
جلسات هماهنگی و تقسیم کار درون سازمانی تا سطح پایگاه هاي مقاومت محلات و اقشار، جلسات شهرستانی مربوط به بزرگداشت

 
چهل و دومین سالگرد پیروزي شکوهمند انقلاب اسلامی در دستور کار قرار گرفته و برگزار شده است. 

وي اظهار کرد: در دهه فجر امسال بر آن هستیم تا بتوانیم خدمات بسیج را در راستاي کمک مؤمنانه، مقابله و کنترل بیماري کرونا،
طرح شهید سلیمانی، اقدامات گروه هاي جهادي در راستاي محرومیت زدایی، فعالیت صندوق هاي قرض الحسنه در ایجاد اشتغال،

 
ساخت منازل مسکونی براي محرومان و آسیب دیدگان در سیل را به سمع و نظر مردم شهرستان برسانیم. 

فرمانده سپاه ناحیه نهاوند خاطرنشان کرد: ما در دهه فجر امسال تأکید بر بیان دستاوردهاي چهل و دومین سالگی انقلاب اسلامی

 
براي آحاد مردم و بسیجیان شهرستان و ایده آفرینی و ایده دهی به مردم داریم و محوریت اصلی برنامه هاي ما در این ایام است. 

وي گفت: همچنین بحث گفتمان سازي بیانیه گام دوم انقلاب تبیین جایگاه روز زن و روز مادر در انقلاب اسلامی، تأکید استمرار
نهضت خدمت مومنانه، تداوم طرح اثربخش و پر برکت طرح شهید سلیمانی با استفاده حداکثري از ظرفیت بسیجیان شهرستان از

 
دیگر محوریت هاي برنامه هاي این ایام است. 

انتهاي پیام



اما و اگرهاي اجماع سازي اصلاح طلبان

منبع: روز نوشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1399/11/11

بالاخره پس از ماه ها کش و قوس هاي فراوان، از نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان براي انتخابات 1400 رونمایی شد؛ سازوکاري
که هنوز نام مشخصی ندارد و از آن با عنوان نهاد اجماع ساز یاد می شود.

بالاخره پس از ماه ها کش و قوس هاي فراوان، از نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان براي انتخابات 1400 رونمایی شد؛ سازوکاري که

 
هنوز نام مشخصی ندارد و از آن با عنوان نهاد اجماع ساز یاد می شود. 

بالاخره پس از ماه ها کش و قوس هاي فراوان، از نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان براي انتخابات 1400 رونمایی شد؛ سازوکاري که هنوز
نام مشخصی ندارد و از آن با عنوان نهاد اجماع ساز یاد می شود. در واقع اصلاح طلبان که پس از استعفاي عارف و موسوي لاري از
شوراي عالی سیاستگذاري و انتقادها به آن، حاضر نبودند این بار در چارچوب شوراي قبلی براي انتخابات 1400 فعالیت کنند، نهادي
را تشکیل دادند که به باور بسیاري، تفاوت چندانی با شوراي عالی سیاستگذاري ندارد؛ حال همین مسئله موجب شده این پرسش

 
ایجاد شود که آیا ممکن است این نهاد هم به سرنوشت شوراي عالی سیاستگذاري منجر شود؟ 

به گزارش روز نو :علی صوفی، دبیرکل حزب پیش رو اصلاحات و
وزیر دولت اصلاحات احتمال انحلال نهاد اجماع ساز جدید را رد
نمی کند اما در عین حال ضمن بیان اما و گرهایی به خبرآنلاین
می گوید: «این سازوکار جدید درواقع شبیه همان شوراي عالی
سیاستگذاري است با این تفاوت که این سازوکار یک محدودیت
زمانی دارد و تا انتخابات 1400 برقرار است اما ممکن است

 
تصمیمی گرفته شود که فعالیتش استمرار پیدا کند یا اگر مشکلی ایجاد شد منحل شود.» 

صوفی گفت: «از نظر بنده هیچ تفاوتی با شوراي عالی سیاستگذاري ندارد در واقع بحث اصلی این است که چرا شوراي عالی
سیاستگذاري به کارش ادامه نداد. به بیانی دیگر شوراي عالی سیاستگذاري با چالش هایی مواجه شد البته قبلا هم مواجه بود. به هر
حال یک عضو آن که آقاي کمیجانی است به این دلیل که در ائتلافی از احزاب شرکت کرد که در کنار آن، اشخاص حقیقی هم حضور

 
داشتند مورد انتقاد و محاکمه قرار گرفت و او را محکوم کردند به اینکه احزاب حق ندارند با اشخاص ائتلاف تشکیل بدهند. 

براي اینکه این چالش برطرف شود طی تماس ها و صحبت هایی که با وزارت کشور صورت گرفت، قرار شد شوراي عالی سیاستگذاري
با قانون احزاب تطبیق داده شود به این معنا که در قانون احزاب، ما چیزي به نام شوراي احزاب نداریم یعنی یا ائتلاف احزاب است یا

 
جبهه احزاب است.» 

وي افزود: واقعیت این است که اصلاح طلبان نمی توانند بدون یک نهاد اجماع ساز به انتخابات ورود کنند چون اگر اجماعی صورت
نگیرد تکثر کاندیداهاي انتخابات 84 و 88، شوراي شهر دوم ایجاد می شود که نتیجه آن تفرق آرا خواهد بود که به معناي شکست
اصلاح طلبان است. برعکس آن نیز اجماعی که در سال هاي 92 تا 96 صورت گرفت که نتیجه آن موفقیت و پیروزي اصلاح طلبان در



انتخابات بود. بنابراین اصلاح طلبان به تجربه دریافته بودند که بدون اجماع روي کاندیداها و لیست هاي واحد نمی توانند توفیقی به

 
دست بیاورند از این رو نهاد اجماع ساز لازم و ضروري تشخیص داده شد.» 

او سه رکن اصلی نهاد اجماع ساز را، احزاب، اشخاص حقیقی و سیدمحمد خاتمی می داند که از این میان، رئیس دولت اصلاحات

 
نقش مهمتري دارد چراکه طبق مصوبه نهاد اجماع ساز، او باید مُهر تایید را بر این سازوکار بزند تا این نهاد رسمیت پیدا کند. 

نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان سازوکار کلان ندارد محسن رهامی، فعال سیاسی اصلاح طلب، در گفت و گو با برنا، در رابطه با سازوکار
نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان در انتخابات 1400 و میزان کارآمدي آن گفت: در موردي شوراي جدیدي که به عنوان یک نهادي جهت
ایجاد اجماع احزاب اصلاح طلب در حال شکل گیري است و قرار است به جاي شوراي سیاستگذاري انتخاباتی اصلاح طلبان نقش ایفا
کند، از هر روش و ایجاد نهاد و شورایی که در جهت انسجام و وحدت بیشتر در بین احزاب و تشکل هاي اصلاح طلب موثر باشد،
استقبال می کنیم و این اقدام را به فال نیک می گیریم تا ببینیم در عمل چه اندازه می تواند در رسیدن به هدف اجماع سازي

 
موفقیت داشته باشد، بنابراین فعلا براي اظهارنظر و ارزیابی قطعی نسبت به این نهاد نوپا زود است. 

او افزود: همانطور که من بارها هم مطرح کرده ام نمی توان درمورد انتخابات ریاست جمهوري کشور که امري ملی و سراسري است،
فقط به فعالین سیاسی تهران نشین بسنده کرد و حضور و مشورت فعالین سیاسی تاثیرگذار مناطق مختلف کشور مانند سیستان و
بلوچستان، آذربایجان، کردستان، کرمان، کرمانشاه، خراسان، فارس، خوزستان، مناطق ساحلی، گیلان و مازندران و امثال آن ها را
نادیده گرفت. همچنین افراد صاحب نظر از اقوام و مذاهب مختلف مانند اهل سنت و کردها و ترکمن ها و بلوچ ها و مانند آنها به
شکلی سازمان یافته در نهاد یا شوراي اجماع ساز باید حضور موثر داشته باشند، به عبارت دیگر، ما در مسائل کلان ملی به اجماع ملی

 
و مشاوره و تصمیم گیري بر اساس خرد جمعی ملی نیاز داریم نه فقط اجماع سیاسیون تهران نشین! 

رهامی تاکید کرد: امیدوارم براي این منظور دوستان راهکار مناسبی پیدا کنند. اینکه شورایی از افراد فعال سیاسی تهران نشین براي
اموري که مربوط به سرنوشت کل کشور است، در غیاب فعالین مناطق مختلف کشور و بدون حضور نمایندگانی از اقوام و مذاهب

 
گوناگون استان ها تصمیم گیري کنند، با مبانی اساسی دموکراسی سازگاري ندارد 

او اضافه کرد: اگر موضوع فقط به ارائه لیست انتخاباتی شوراي شهر تهران مربوط می شد، سیاسیون تهران نشین می توانستند تصمیم
گیري کنند ولی ریاست جمهوري امري ملی و کشوري است، و نفیا و اثباتا بر سرنوشت همه مردم کشور تاثیرگذار است. مثلا در
آخرین انتخابات ریاست جمهوري در سال 96، حدود 45 میلیون برگه راي در سراسر کشور به صندوق ها ریخته شد که از این میزان،
در حدود دو و نیم تا سه میلیون راي مربوط به مردم تهران است و بقیه به مردم ساکن در استان ها و شهرستان هاي سراسر کشور

 
تعلق داشت. 

رهامی خاطرنشان کرد: همانطور که مردم همه مناطق کشور در این امر ملی، یعنی انتخابات ریاست جمهوري مشارکت دارند، باید در
مباحث و تصمیم گیري هاي کلان و استراتژیک مربوط به نحوه مشارکت و ارائه نامزد انتخاباتی و امثال آن نقش موثر داشته باشند،
گرچه احزاب ملی به نحوي مردم استان ها و مناطق مختلف را نمایندگی می کنند اما بسیاري از احزاب موجود به جز تهران و برخی

 
شهرها در مناطق و شهرستان ها هیچ حضوري ندارند و یا حضوري بسیار کمرنگ دارند. 

او افزود: اقوام و مذاهب که در استان هاي مختلف کشور، خصوصا مناطق مرزي و استان هاي حاشیه اي ساکن هستند در احزاب فعال
در تهران اعم از اصلاح طلب و اصولگرا متاسفانه نقشی چندان قابل توجه براي انتقال دیدگاه هاي مردم آن مناطق ندارند به همین
دلیل، همیشه نه تنها در تصمیم گیري کلان و ملی آرا و نظریات مردم مناطق یادشده نادیده گرفته می شوند، بلکه در توزیع امکانات
و فرصت هاي شغلی اساسی و مسولیت هاي کلیدي، ساکنین این مناطق سرشان بی کلاه می ماند و روز به روز فاصله این استان ها و

 
مناطق از حیث توسعه، اشتغال، عمران و آبادانی با مناطق مرکزي بیشتر می شود. 



رهامی با تاکید براینکه نهاد اجماع ساز باید رویکردي کلان داشته باشد، عنوان کرد: به هر حال باید راهی براي تشکیل نهادي جامع و
ملی جهت تصمیم گیري در امور سرنوشت ساز ملی و کشوري پیدا کرد که فعالین سیاسی و افراد تاثیرگذار مناطق مختلف کشور،
احساس کنند آنها نیز در اتخاذ تصمیم و خط مشی کلان نقشی ایفا می کنند تا احساس نگران کننده «شهروند درجه دوم» در بین

 
مردم مناطق مذکور بوجود نیاید. 

او یادآور شد: در لیست اجماع ساز جز یکی دو نفر، افراد شاخص ملی نداریم و این افراد بیشتر از کسانی هستند که در جمع اصلاح

 
طلبان حضور دارند و امثال خویینی ها نیز خیلی در شئون خود نمی بینند که در کنار این افراد بنشینند. 

منبع:روزنامه ابتکار



265 طرح بخش کشاورزي سیستان و بلوچستان دهه فجر به بهره برداري می

رسد

منبع: تسنیمشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان ها ـ رئیس سازمان جهاد کشاورزي سیستان و بلوچستان از بهره برداري 265 طرح بخش کشاورزي استان طی
دهه فجر خبر داد.

گروه استان ها ـ رئیس سازمان جهاد کشاورزي سیستان و
بلوچستان از بهره برداري 265 طرح بخش کشاورزي استان

 
طی دهه فجر خبر داد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از زاهدان، به نقل از روابط
عمومی جهاد کشاورزي سیستان و بلوچستان، محمدعلی
نیکبخت اظهار داشت: 265 پروژه آب و خاکی، تولیدات
گیاهی و دامی، صنایع تبدیلی و غذایی، شیلات و آبزیان،
منابع طبیعی و آبخیزداري، عشایري و تعاون روستایی با
اعتباري بالغ بر دو هزار و 204 میلیارد ریال سرمایه گذاري

از محل اعتبارات دولتی، آورده شخصی و تسهیلات بانکی همزمان با چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی در استان سیستان

 
و بلوچستان به بهره برداري می رسد. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان سیستان و بلوچستان افزود: با بهره برداري از این طرح ها زمینه اشتغال مستقیم دو هزار و 485

 
نفر و اشتغال موقت 106 هزار نفر- روز فراهم شده و 12 هزار و 500 خانوار روستایی و عشایري از مزایاي آن بهره مند می شوند. 

 
واژگونی خودروي حامل اتباع غیرمجاز در سیستان و بلوچستان / 11 نفر مجروح شدند 

 
دولت بر توسعه بازارچه هاي مرزي سیستان و بلوچستان تمرکز دارد 

 
4109 بیمار خاص در سیستان و بلوچستان زیرپوشش بیمه سلامت قرار دارند 

وي اجراي 39 پروژه سیستم هاي نوین آبیاري در سطح سه هزار و 100 هکتار، مرمت و بازسازي 41 رشته قنات، احداث 17 استخر
ذخیره آب، احداث 18 باب گلخانه و 33 گلخانه خانگی، احداث 9 واحد جایگاه پرورش شتر مرغ مولد و پرواري، چهار واحد صنعتی
پرورش مرغ گوشتی، احداث پنج جایگاه مشارکتی گاو شیري، احداث سه مورد بند سنگی و ملاتی آبخیزداري، 16 استخر بتنی نیمه
متراکم پرورش ماهیان سردآبی و گرم آبی، 15 باب منبع آب عشایري و راه اندازي پنج فروشگاه تعاون روستایی را از مهمترین طرح

هاي افتتاحیه دهه فجر بخش کشاورزي سیستان و بلوچستان برشمرد.



حاجی بابایی: تلاش دولت و مجلس بر این است بودجه 1400 سبب رشد

شاخص هاي اقتصادي شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان ها- نماینده مردم همدان در مجلس گفت: تلاش دولت و مجلس بر این معطوف است تا بودجه سال 1400 سبب
رشد و ارتقاي شاخص هاي اقتصادي از جمله ضریب جینی، تورم، اشتغال، سرمایه گذاري و بهره وري شده و پاسخگوي نیاز

کشور باشد.

گروه استان ها- نماینده مردم همدان در مجلس گفت:
تلاش دولت و مجلس بر این معطوف است تا بودجه سال
1400 سبب رشد و ارتقاي شاخص هاي اقتصادي از جمله
ضریب جینی، تورم، اشتغال، سرمایه گذاري و بهره وري

 
شده و پاسخگوي نیاز کشور باشد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از همدان، حمیدرضا حاجی
بابایی در دیدار با دهیاران و شوراهاي اسلامی بخش
مرکزي همدان از اجراي 12 طرح و پروژه بزرگ عمرانی،
تولیدي و سازندگی با مشارکت و سرمایه گذاري وزارت

دفاع و نیروهاي مسلح در مناطق مختلف استان خبر داد و اظهار داشت: 4 پروژه بزرگ شهري همدان نیز توسط قرارگاه خاتم اجرایی

 
می شود. 

وي با بیان اینکه توسعه زیرساخت هاي شهرك هاي صنعتی و کشاورزي، تأمین قیر رایگان، اشتغال و بودجه ویژه مناطق کم برخوردار
در حاشیه شهر ها و روستاها در بودجه 1400 مورد توجه و تغییر قرار گرفته است، گفت: بودجه سال آینده کشور به دلایل مختلف

 
داراي ویژگی هاي خاصی است و با تمام بودجه بندي سال هاي گذشته تفاوت دارد. 

عضو کمیسون تلفیق مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: تلاش دولت و مجلس بر این معطوف است تا بودجه سال 1400 سبب رشد و

 
ارتقاي شاخص هاي اقتصادي از جمله ضریب جینی، تورم، اشتغال، سرمایه گذاري و بهره وري شده و پاسخگوي نیاز کشور باشد. 

وي با تشریح پروژه هاي در حال اجرا در استان همدان عنوان کرد: تحقق این اقدام نقش بسیار مهم و قابل توجهی در تسریع روند

 
رشد و توسعه همه جانبه و پایدار استان در راستاي خدمت رسانی بهینه و مطلوب به مردم این منطقه دارد. 

حاجی بابایی ادغام شرکت هاي آب و فاضلاب شهري و روستایی توسط وزارت نیرو را سبب تسهیل خدمت رسانی به مردم دانست و
مطرح کرد: اجراي این طرح روند خدمت رسانی به مشترکان روستایی را ساده تر کرده و کمک می کند با توجه به تجمیع اعتبارات و

 
برنامه ریزي منسجم، خدمت رسانی به مناطق روستایی همگام با شهرها انجام شود. 

اثرات بودجه در تحولات اقتصادي سال 1400|هشدار درخصوص تغییر نرخ رسمی ارز تا زمانِ برگشت به وضعیت غیرِتحریمی/ هیچ



 
یارانه اي پاسخگوي سیل افزایش قیمتها نیست 

 
خط قرمز نمایندگان مجلس در تصویب بودجه 1400 معیشت مردم است 

 
حسین زاده:کاهش وابستگی بودجه به نفت، به معناي کاهش تولید نفت نیست 

وي با اشاره به استفاده نیروگاه برق شهید مفتح، پتروشیمی هگمتانه و در آینده پتروشیمی ابن سینا از پساب تصفیه شده شبکه
فاضلاب همدان افزود: ساماندهی فاضلاب روستاهاي بالا دستی سد اکباتان و مسیر گردشگري امامزاده محسن از اولویت خاصی
برخوردار بود کما اینکه با اجراي شبکه در این مناطق و احداث مجتمع هاي آبرسانی بسیاري از مشکلات روستاهاي ما براي همیشه

حل خواهد شد.



گام مهم مخترع مشهدي در مسیر خودکفایی/''موتور حرارتی استرلینگ''

بومی سازي شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  204  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه استان ها- مخترع مشهدي گامی بلند و مهم در مسیر خودکفایی و استقلال کشورش برداشته و موتور حرارتی
استرلینگ را بومی سازي کرده است.

گروه استان ها- مخترع مشهدي گامی بلند و مهم در مسیر
خودکفایی و استقلال کشورش برداشته و موتور حرارتی

 
استرلینگ را بومی سازي کرده است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از مشهدمقدس، مهم ترین
سرمایه هاي یک جامعه، یک نهاد و به صورت کلی هر
جمعی، نیروي انسانی آناست که از اهمیت خاصی برخوردار
می باشد، حال آن که جمعیت و نیروي انسانی نخبه،
مبتکر و مخترع جایگاهی خاص در این میان دارند و می
توانند با استفاده از قوه تفکر و ایده هاي خود هر دري را باز

کرده و به پیشرفت آن مجموعه کمک نمایند و با توجه به شرایط کنونی کشور و وجود تحریم هاي سنگین، یک جانبه و ناجوانمردانه

 
علیه کشور، اهمیت این افراد براي جامعه بیش از پیش مطرح می شود تا بتوان از این گذر نیز به سلامت عبور کرد. 

در بسیاري از مواقع هستند افرادي نخبه و مبتکر که به دلیل نشناخته بودن و عدم توجه به انزوا می روند و پتانسیل و ظرفیتشان

 
مغفول می ماند که در این اثنا وظیفه رسانه معرفی آنها به مردم و جامعه می باشد. 

به همین بهانه به گفت وگو با یک نخبه بسیجی می نشینیم که با سرمایه و ابتکار خود دست به کارهاي بزرگی در زمینه خودکفایی

 
زده است. 

محمود تیغعلی متولد 1370 فارغ التحصیل دانشکده مکانیک دانشگاه فنی و مهنسی بیرجند است. وي به دلیل اشتغال پدرش در

 
زمینه تعمیرات ماشین آلات سنگین، از بچگی به تعمیر ابزارآلات علاقه زیادي داشت و از دوران نوجوانی چندین ربات اختراع کرد. 

 
تجاري سازي طرح و ایده هاي فناورانه در دانشگاه آزاد مشهد/مخترعان جوان حمایت می شوند 

 
مخترع مشهدي «لامپ هوشمند با عمر بی نهایت» ساخت 

 
جهش تولید در کشاورزي با تکیه بر جوانان؛ مخترع جوان استان فارس نخستین تولیدکننده سیر سیاه در کشور 

وي می افزاید: تاکنون اختراعات زیادي در زمینه صنعتی داشتم که تعدادي از این اختراعات نمونه خارجی داشته و تکنولوژي آن در
ایران موجود نبود و تعدادي هم ثبت اختراع شد که یکی از این اختراعات ثبت شده، سیستم بازیافت حرارتی است که با نصب آن در

 
اماکنی با سقف هاي بلند 80 درصد در مصرف انرژي صرفه جویی می شود. 



این مخترع مشهدي به ساخت موتور حرارتی استرلینگ براي اواین بار در ایران خبر داد و گفت: سازنده اصلی این موتور یک فرد

 
انگلیسی بود و ایران چنین تکنولوژي نداشت لذا بنده با ساخت چنین موتوري این تکنولوژي را بومی کردم. 

وي درباره کاربرد این موتور بیان داشت: موتور استرلینگ 70 درصد راندمان دارد و با هر سوختی از جمله نفت، گاز، بنزین، زغال کار

 
می کند و به عبارتی براي بکار افتادن فقط نیاز به گرما دارد. 

تیغعلی اظهار کرد: ساخت دستگاه تولید نهاده دامی یکی دیگر از اختراعات بنده است که به صورت مکانیزه و تمام اتوماتیک میکس

 
نهاده هاي دامی را انجام می دهد. 

وي در پایان با اشاره به مشکلات فراوان مخترعین در کشور، نبود سرمایه اولیه را بزرگ ترین و اصلی ترین مشکل عنوان و افزود: با
ورود هر تکنولوژي، شاهد پیشرفت کشور خواهیم بود و حمایت مالی از مخترع نه تنها هزینه نیست بلکه رسیدن کشور به استقلال و

رهایی از وابستگی به کشورهاي بیگانه است.



خروج 170 هزار خانوار از چرخه حمایت کمیته امداد تا پایان سال

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1399/11/11

رئیس کمیته امداد با بیان اینکه مددجویان پس از خودکفایی و توانمندسازي، از چرخه حمایت کمیته امداد خارج می شوند،
گفت: طبق آمار ها تا پایان سال 170 هزار خانوار زیرپوشش خارج خواهند شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، آقاي سید مرتضی
بختیاري با اشاره به اینکه یکی از اهداف ما توانمند سازي
مددجویان تحت پوشش کمیته امداد است، اظهار داشت:
اشتغال زایی و مسکن دو محور توانمند سازي مددجویان

 
است. 

وي با بیان اینکه مددجویان کمیته امداد پس از خودکفایی
و توانمندسازي از چرخه حمایت کمیته امداد خارج می
شوند، گفت: طبق آمار ها تا پایان امسال 170 هزار خانوار

 
تحت پوشش کمیته امداد خارج خواهند شد. 

بختیاري افزود: تعدادي از این مددجویان به دلیل

 
خودکفایی و تعدادي دیگر به دلیل آزادي سرپرست خانوار از زندان از چرخه حمایت خارج می شوند. 

رئیس کمیته امداد با اشاره به اینکه پشت نوبتی جهت ورود به چرخه حمایت کمتیه امداد وجود دارد، عنوان کرد: خوشبختانه در

 
لایحه بودجه 1400 در این خصوص تصمیم گیري هاي خوبی شده است. 

آقاي بختیاري درباره بودجه 1400 کمیته امداد اضافه کرد: پیگیري و همراهی هاي خوبی در کمیسیون تلفیق مجلس با کمیته امداد
شده است و باید دید تصمیم گیري ها در آینده چگونه خواهد بود.



بودجه 1400 دوسقفی شد

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1399/11/11

کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 را در دو سقف بست؛ لایحه اي که دولت 12 آذرماه به مجلس تقدیم کرد و همواره به
تغییرات اعمال شده در این لایحه از سوي کمیسیون تلفیق انتقاد کرده است. به گفته سخنگوي کمیسیون تلفیق، لایحه

بودجه سال آینده در دو سقف و دو زمانه بسته شد؛ یک سقف در 6ماه اول و یک سقف در 6ماه ...

کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 را در دو سقف بست؛ لایحه اي که دولت 12 آذرماه به مجلس تقدیم کرد و همواره به
تغییرات اعمال شده در این لایحه از سوي کمیسیون تلفیق انتقاد کرده است. به گفته سخنگوي کمیسیون تلفیق، لایحه بودجه سال
آینده در دو سقف و دو زمانه بسته شد؛ یک سقف در 6ماه اول و یک سقف در 6ماه دوم سال آتی. همچنین منابع عمومی دولت در
این لایحه از 841هزار میلیارد تومان پیش بینی شده از سوي دولت، به 1158هزار میلیارد تومان افزایش یافت. ماجراي دو سقفی

 
شدن بودجه به تغییر اعمال شده در میزان فروش نفت بازمی گردد. 

دنیاي اقتصاد : کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 را در دو
سقف بست؛ لایحه اي که دولت 12 آذرماه به مجلس تقدیم کرد
و همواره به تغییرات اعمال شده در این لایحه از سوي کمیسیون
تلفیق انتقاد کرده است. به گفته سخنگوي کمیسیون تلفیق،
لایحه بودجه سال آینده در دو سقف و دو زمانه بسته شد؛ یک
سقف در 6ماه اول و یک سقف در 6ماه دوم سال آتی. همچنین

منابع عمومی دولت در این لایحه از 841هزار میلیارد تومان پیش بینی شده از سوي دولت، به 1158هزار میلیارد تومان افزایش یافت.

 
ماجراي دو سقفی شدن بودجه به تغییر اعمال شده در میزان فروش نفت بازمی گردد. 

کمیسیون تلفیق، لایحه بودجه 1400 را در دو سقف بست؛ لایحه اي که دولت 12 آذرماه به مجلس تقدیم کرد و همواره به تغییرات
اعمال شده در این لایحه از سوي کمیسیون تلفیق، انتقاد کرده است. خبر دو سقفی شدن بودجه سال 1400 را روز پنج شنبه رحیم
زارع، سخنگوي کمیسیون تلفیق در نشست خبري خود با خبرنگاران اعلام کرد و در شرح این خبر، به اعلام دو سقفی و دو زمانه
بسته شدن بودجه سال آینده اکتفا کرد. او گفت که یک سقف در 6 ماهه اول و یک سقف در 6 ماهه دوم سال آتی هزینه و اعتبارات
تخصیص داده می شود. ماجراي دو سقفی بسته شدن بودجه سال آینده به تغییر اعمال شده در این لایحه در میزان فروش نفت
بازمی گردد. با وجود آنکه دولت در لایحه پیشنهادي خود، فروش روزانه 3/ 2 میلیون بشکه نفت را پیش بینی کرده بود، کمیسیون
تلفیق این تعداد را به 5/ 1 میلیون بشکه در روز کاهش داد و این عدد را با توجه به شرایط تحریمی، قابل تحقق خواند. بنابراین سقف
اول درآمدهاي دولت بر اساس فروش روزانه 5/ 1 میلیون بشکه نفت درنظر گرفته شده و سقف دوم نیز با توجه به احتمال فروش
مازاد این رقم، پیش بینی شده است. زارع در نشست خبري خود با خبرنگاران در تشریح مصوبات این کمیسیون، افزود: در بودجه
سال 1400 وابستگی به نفت را کاهش دادیم طوري که منابع این موضوع را از 394 هزار میلیارد تومان به کمتر از 260 هزار میلیارد

 
تومان رساندیم. 



 
افزایش چشمگیر منابع عمومی دولت 

نکته دیگري که سخنگوي کمیسیون بودجه به آن اشاره کرد، افزایش منابع عمومی دولت در لایحه بودجه 1400 است. بر اساس اعلام
رحیم زارع، مجموع منابع عمومی دولت 841 هزار میلیارد تومان بود که به 1158 هزارمیلیارد تومان رسید. ارقام اعلامی از سوي
سخنگوي کمیسیون تلفیق نشان می دهد که منابع عمومی دولت در لایحه بودجه 1400 نسبت به آنچه دولت در لایحه تقدیمی خود

 
پیش بینی کرده بود، 317 هزار میلیارد تومان رشد کرده است. 

بر اساس اظهارات سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 بخشی از این رشد منابع به شفاف شدن برخی درآمدهاي دولت در
ردیف هاي بودجه اي بازمی گردد. زارع در توضیح این موضوع افزود: مابه التفاوت 1158 هزارمیلیارد تومان تا 841 هزار میلیارد
تومان، 178 هزار میلیارد تومان شفاف سازي بود و حدود 139 هزار میلیارد تومان نیز منابع جدید از حوزه مالیات، اوراق و اسناد
ایجاد شد. به گفته وي، 178 هزار میلیارد تومان شفاف سازي شد؛ به طور مثال 90 هزار میلیارد تومان در حوزه واگذاري سهام و بند
و تبصره 2 در کتاب بودجه آورده شده اما در ردیف ها نیامده و منابع آن صفر در نظر گرفته شده بود. همچنین 30 هزار میلیارد تومان
براي اوراق تسویه در نظر گرفته شده بود که به آن 5 هزار میلیارد تومان افزوده شد؛ این در حالی است که در ردیف هاي لایحه

 
بودجه مبلغ آن یک ریال نوشته شده بود. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق با بیان اینکه 53 هزار میلیارد تومان بر اساس نامه رئیس جمهور براي استفاده از اوراق در نظر گرفته شد،
افزود: در تبصره 14 درباره دستورات مقام معظم رهبري مبنی بر ممنوعیت استفاده از منابع صندوق توسعه ملی، تصمیماتی در حوزه
منابع عمومی بودجه گرفتیم به طور مثال وزارت جهاد کشاورزي در سال آینده مکلف شد براي اجراي طرح هاي آبیاري تحت فشار
1757 میلیارد تومان اعتبار تخصیص دهد؛ همچنین براي طرح هاي آبخیزداري و آبخوان داري 1757 میلیارد تومان پیش بینی

 
کردیم. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 همچنین درباره 139 هزار میلیارد تومان منابع بودجه که توسط مجلس به منابع
افزوده شده، توضیح داد: این منابع به طور مثال 17 هزار میلیارد تومانی است که از حقوق ورودي خودروها از مناطق آزاد به دست می
آید همچنین رقم واقعی مالیات ارزش افزوده 88 هزار و 300 میلیارد تومان بود درحالی که دولت آن را 66 هزار میلیارد تومان در نظر
گرفته بود. زارع با بیان اینکه از سوي دیگر عوارض خروج از کشور براي بهسازي روستاهاي مرزي در نظر گرفتیم، ادامه داد: دولت
سود سهام شرکت هاي دولتی که کمتر از 50 درصد بود را در لایحه بودجه نیاورده بود، که ما به ازاي آن 10 هزار میلیارد تومان در
نظر گرفتیم. منابع جدید نفتی نیستند و از آنجا که پیش بینی دولت از این منابع نسبت به عملکرد آن در سال 99 کمتر بود ما آن را
افزایش دادیم، در واقع اتکاي ما به نفت کمتر شده و سهام و اسناد خزانه اسلامی را به سمت تولید هدایت کردیم. عضو کمیسیون
برنامه، بودجه و محاسبات همچنین اضافه کرد: حدود 27 هزار میلیارد تومان براي جهاد کشاورزي به منظور تولید نهاده، واکسن دامی

 
و حمایت از بخش تولید به پیشنهاد مجلس اضافه شد. 

 
اعتبار شرکت هاي دانش بنیان 

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 با بیان اینکه براي طرح هاي نوآورانه و شرکت هاي دانش بنیان و معاونت علمی و
فناوري رئیس جمهور دو هزار و 47 میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شد، گفت: افزایش 4 برابري حقوق سربازان علاوه بر 400 هزار
تومان که مربوط به رفت و آمد آنهاست را در سال آینده مصوب کردیم. همچنین براي سربازان متأهل تسهیلاتی مانند افزایش 50
درصدي این پرداخت در نظر گرفته شده است. همچنین مقرر است به منظور اشتغال زایی تسهیلات کم بهره 50 و 100 میلیون



تومانی در زمان پایان خدمت پرداخت شود. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات با بیان اینکه براي وزارت کشور به منظور مقابله
با اثرات مخرب ریزگرد و تاثیر بر شبکه برق حدود 351 میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفتیم، گفت: براي تجهیزات آزمایشگاهی و
کارگاهی دانشگاهی حدود 263 میلیارد تومان در نظر گرفته، همچنین مقرر شد حدود 527 میلیارد تومان از این محل میان 13

دانشگاه جامع و برتر کشور به نسبت مساوي تقسیم شود.



افتتاح 4 هتل و 202 طرح گردشگري و صنایع دستی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1399/11/11

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان تهران گفت: به مناسبت فرارسیدن دهه فجر 206 طرح
گردشگري و صنایع دستی با اشتغال 930 نفر و سرمایه گذاري 700 میلیارد و 200 میلیون تومان در تهران افتتاح می شود.

به گزارش خبرنگار حوزه میراث فرهنگی گروه علمی
فرهنگی هنري خبرگزاري صدا و سیما، آقاي پرهام
جانفشان افزود: از مجموع 206 طرح تعداد 10 مجموعه
اقامتی شامل 4 هتل سه ستاره، 4 هتل آپارتمان، یک
اقامتگاه سنتی، یک اقامتگاه بوم گردي در شهرستان هاي،

 
شمیرانات، تهران، ري، ملارد و دماوند افتتاح می شود. 

جانفشان افزود: با افتتاح این مراکز اقامتی در استان تهران
تعداد 816 تخت به ظرفیت مراکز اقامتی استان تهران

 
افزوده می شود. 

وي گفت: در ایام مبارك دهه فجر تعداد 12 مجتمع

 
گردشگري و پذیرایی با اشتغال 241 نفر در استان تهران به بهره برداري می رسد. 

مدیر کل میراث فرهنگی استان تهران افزود: با صدور پروانه فعالیت " بند ب" براي تعداد 37 دفتر خدمات مسافرتی براي 185 نفر به

 
صورت مستقیم شغل ایجاد می شود. 

آقاي جانفشان با اعلام اینکه یکی از مهمترین اتفاقات در حوزه برندینگ صنایع دستی استان تهران با انتخاب ورامین به عنوان شهر
ملی آبگینه رقم خورده است افزود: در حوزه صنایع دستی با صدور 22 پروانه تولید کارگاهی و 126 پروانه تولید انفرادي براي 236

نفر شغل ایجاد شده است.



از درآمدزایی تا ازدواج آسان بچه هاي مسجد در کانون «معراج الصالحین»

منبع: شبستانشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1399/11/11

کانون «معراج الصالحین» با راه اندازي کارگاه خیاطی و کارآفرینی و درآمدزایی براي بچه هاي مسجد، تمرکز بر فضاي
مجازي و تولید آثار کوتاه و جذاب رسانه اي، برگزاري دوره هاي تخصصی آموزش قرآن و جوان گرایی توانسته پیشتاز اجراي

طرح ملی «ایران قوي» باشد.

کانون «معراج الصالحین» با راه اندازي کارگاه خیاطی و کارآفرینی و درآمدزایی براي بچه هاي مسجد، تمرکز بر فضاي مجازي و
تولید آثار کوتاه و جذاب رسانه اي، برگزاري دوره هاي تخصصی آموزش قرآن و جوان گرایی توانسته پیشتاز اجراي طرح ملی «ایران

 
قوي» باشد. 

 
 

خبرگزاري شبستان، گروه مسجد و کانون هاي مساجد- آمنه مستقیمی: طرح ملی «ایران قوي» در لبیک به مطالبه مقام معظم
رهبري مبنی بر ساخت ایران قوي و شناسایی و به منظور شناسایی و رشد استعداد بچه هاي مسجد در این عرصه، از هفته
گرامیداشت دفاع مقدس در چهار محور قرآن و سیره اهل بیت «علیهم السلام»، مسجد و گام دوم انقلاب اسلامی، پیشرفت و امید به

 
آینده و مقاومت و عزت ایران اسلامی آغاز شده و اجراي آن تا یوم االله 22 بهمن ادامه دارد. 

کانون «معراج الصالحین» در جوار مسجد «باب الحوائج موسی بن جعفر(ع)» شهرستان کاشان، تا کنون و با کسب 16615 امتیاز
توانسته در اجراي این طرح پیشتاز باشد؛ از این رو، در این گزارش مروري داریم بر آنچه کمک کرده این کانون مسجد در طرح ملی

 
ایران قوي بدرخشد. 



 
 

«علی آبیاتی» با اشاره به راه اندازي واحد دختران کانون «معراج الصالحین» از سال 96، اظهار کرد: با این اقدام تیم هنري به کانون
افزوده شد و پس از آن خانه هنر «معراج» را راه اندازي کردیم و طبقه دوم کانون را در اختیار آن قرار دادیم. این خانه هنر در عرصه
هاي متنوع فعال است. راه اندازي کارگاه خیاطی و گرفتن سفارش به ویژه تولید ماسک در دوران کرونا از خروجی هاي آن است،

 
پیش از شیوع کرونا و توقف فعالیت هاي حضوري نیز آموزش خیاطی، مکرون بافی و ... نیز به بچه هاي مسجد ارائه می شد. 

 
 

 
درآمدزایی براي بچه هاي مسجد در خانه هنر معراج 

مدیر کانون فرهنگی هنري «معراج الصالحین» ادامه داد: هدف خانه هنر در درجه نخست این است که افراد مستعد و فعال بتوانند با
درآمد کسب شده به اعتبار کانون، مخارج شان را تامین کنند براي مثال یک فعال رسانه اي ما با تولید محتوا کسب درآمد می کند
همچنین است در دیگر رشته ها. در این راستا، خانه هنر در ایام تابستان درآمدزایی خوبی دارد که یک چهارم یا یک پنجم آن سهم

 
مربی است و باقی به هزینه هاي کانون اختصاص می یابد. 

به گفته آبیاتی در عصر کرونا آموزش حضوري متوقف و صفحه مجازي خانه هنر معراج فعال شد، در این صفحه آموزش هاي رایگان

 
ارائه می شود؛ تولید و فروش سی دي هاي آموزشی نیز به همت کانون صورت می گیرد. 

 
وي تاکید کرد: تعدادي خیاط و جمعی از فعالان رسانه اي در خانه هنر «معراج» مشغول هستند و درآمدزایی دارند. 



 
 

 
آموزش تخصصی قرآن به بچه هاي مسجد 

یکی از وجوه امتیاز و عوامل توفیق کانون «معراج الصالحین» در طرح ملی «ایران قوي»، برگزاري دوره هاي آموزش قرآن در رشته
هاي قرائت، ترتیل و حفظ با حضور بهترین و مجرب ترین استادان است. همچنین، چهارشنبه شب ها جلسات قرآن با حضور چهره

 
هاي ممتاز این عرصه برگزار می شود. برگزاري دوره هاي نهج البلاغه خوانی نیز از دیگر برنامه هاي این کانون است. 

آبیاتی با بیان اینکه در کنار تمرکز فعالیت خوهران کانون در عرصه هنري، برادران عضو و فعال کانون را در عرصه فرهنگی متمرکز
کرده ایم، گفت: چنان که در طول سال 10 مسابقه بزرگ در سطح شهرستان همچون «بهار رحمت» در ماه مبارك رمضان، «معراج

 
الحسین(ع)» براي ماه محرم و ... را برگزار کرده ایم که با شروع کرونا همه این فعالیت ها به فضاي مجازي منتقل شده است. 

 
 

 
طرح اوقات فراغت، نقطه عطف فعالیت هاي کانون 

مدیر کانون فرهنگی هنري «معراج الصالحین» در ادامه ابراز کرد: نقطه عطف همه فعالیت هاي این کانون مسجدي، طرح اوقات
فراغت است، «معراج الصالحین» تنها کانون مسجدي کاشان است که امسال تابستان و علی رغم شرایط کرونایی کشور توانست مجوز
از اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و دانشگاه علوم پزشکی شهرستان کاشان کسب و طرح تابستانه را با رعایت پروتکل هاي بهداشتی

 
به صورت حضوري اجرا کند. 

وي ادامه داد: نزدیک به 400- 500 ثبت نام کننده و 50 مربی و مسئول در این طرح تابستانی حضور داشتند. اردوهاي زیارتی

 
سیاحتی و ارائه آموزش هاي متنوع در رشته هاي مختلف از عوامل توفیق طرح هاي اوقات فراغت تابستانی کانون است. 



 
 

 
جوان گرایی رمز موفقیت کانون «معراج الصالحین» 

آبیاتی جوان گرایی را رمز موفقیت فعالیت هاي کانون فرهنگی هنري «معراج الصالحین» در سال هاي اخیر دانسته و بیان کرد: همه

 
نیروهاي فعال در این کانون زیر 25 سال سن دارند و مسئولان و کادر آموزشی و اعضا همگی جوان هستند. 

وي با بیان اینکه در سال گذشته خلاء فعالیت هاي رسانه اي بشدت در کانون احساس شد، ابراز کرد: این خلاء باعث می شد که
انعکاس مطلوبی از فعالیت هاي متنوع و جذاب کانون در طول سال نداشته باشیم، از این رو، از تعدادي از فعالان داخل و خارج از
کانون بهره گرفتیم تا این نقصیه را رفع کنیم. در گام نخست سراغ تولید فیلم هاي کوتاه از طرح ملی «سه شنبه هاي تکریم» رفتیم و

 
بعد از آن برنامه هاي کانون در طرح ملی «شنبه هاي کتاب» را انعکاس دادیم. 

 
تولید کلیپ هاي مذهبی و انتشار در فضاي مجازي 

آبیاتی اضافه کرد: تولید کلیپ «غدیري ام با 10 قدم» در این عرصه، بانکداري اسلامی، مدعیان دروغین ... را نیز در ایام شیوع کرونا
تولید و عرضه کردیم. تلاش مان فعالیت روزافزون در فضاي مجازي به تناسب شرایط روز جامعه و ذائقه مخاطبان به ویژه از میان
نسل جوان است. به طور متوسط در یک سال گذشته نزدیک به 50 میلیون تومان هزینه تولید محتوا و کلاس هاي آموزشی کانون

 
«معراج الصالحین» شده است. 



 
 

 
انتشار کتاب «گزارش طرح یک تابستان خوب» 



 
 

بنابر این گزارش، کار رسانه اي دیگري که به همت کانون فرهنگی هنري «معراج الصالحین» از ابتداي سال 99 کلید خورد، ارائه
گزارش عملکرد این کانون مسجدي در تابستان 99 در قالب کتاب بود از این رو، از ابتداي تابستان و آغاز برنامه ریزي ها، اقدام به
نکته برداري شد و اکنون کتاب 40 صفحه اي «گزارش طرح یک تابستان خوب» مشتمل بر روند فعالیت ها در تابستانی که گذشت،
منتشر شده است. این کتاب گزارش دو ماه فعالیت کانون فرهنگی هنري معراج الصالحین در تابستان99 به همراه شرح برنامه ها،

 
تصاویر طرح، گزارش مالی، نمودار سلسله مراتبی کانون و ... است. 

از دیگر فعالیت هاي این کانون و بچه هاي آن راه اندازي هیئت فرهنگی مذهبی «سیدالشباب(ع)» است که با مجوز سازمان تبلیغات

 
اسلامی فعال شده و در ایام فاطمیه جلساتی را برگزار کرد. 

 
 



 
اجراي طرح «رفیق شهید» 

به گفته آبیاتی کار فرهنگی دیگر کانون «معراج الصالحین» که با همکاري واحد پسران انجام می شود، اجراي طرح «رفیق شهید»
است با توجه به اینکه همه اعضاء و کادر اجرایی و مسئولان کانون زیر 25 سال هستند در این طرح از اعضاء درخواست شده تا در
گلزار شهدا گردش و نزدیک ترین شهید از نظر سنی به خودشان را پیدا کنند بعد از آن کارت رفیق شهید را چاپ کردیم و از اعضا
خواستیم درپی آشنایی با سبک زندگی و وصیت آن شهید برآیند و این را در قالب مسابقه پیش بردیم که بسیار جذاب بوده و با

 
استقبال مواجه شده است. 

این گزارش می افزاید: با توجه به قرار گرفتن کانون فرهنگی هنري «معراج الصالحین» در محله اي کارگرنشین، بیشتر هزینه هاي این
کانون مسجدي توسط خیران تامین و نزدیک به یک دهم از هزینه ها از طریق جذب اعضا و هنرجو تامین می شود. با همین کمک

 
هاي خیرانه کانون در سال 98 به طور کامل بازسازي شد. 

 
اجراي طرح «اتاق عقد جوان» تا پایان سال 

 
 

به تناسب بافت محلی، کمک هاي مومنانه نیز وجهه همت این کانون و اعضاء و فعالان آن است، چنان که طرح «اتاق عقد جوان» را
در دست اجرا دارد تا با حداقل هزینه 200 هزار تومان، مراسم عقد زوج هاي جوان همراه با عاقد، فیلمبردار و ... را برگزار کند. این

 
طرح تا انتهاي سال به بهره برداري می رسد. 

به گفته آبیاتی پویش اطعام مومنانه در آذرماه به همت بچه هاي این کانون اجرا و 313 بسته ارزاق با کمک خیران و اهالی مسجد

 
بین محرومان توزیع شد. 

کافی نت مجهز با حداقل 10 سیستم و اینترنت سرعت بالا نیز به همت این کانون راه اندازي شده و به اهالی محله و بچه هاي مسجد

 
خدمت رسانی می کند. 

فعالیت هاي ورزشی که به صورت هفتگی و در رشته هاي متنوع همچون کوهنوردي، آموزش تنیس روي میز، والیبال و ... انجام می

 
شود نیز از دیگر عوامل موفقیت این کانون مسجدي است. 



بنابر این گزارش، کانون فرهنگی هنري «معراج الصالحین» با 521 عضو و فعالیت هایی که به اجمال به آنها اشاره شد، توانسته به ویژه
در محور کارآفرینی توفیقات بسیار داشته باشد و تا کنون کانون نخست در اجراي طرح ملی ایران قوي باشد.



تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10استان کشور

شماره خبر:  209  |  تاریخ: 1399/11/11
منبع: وزارت علوم تحقیقات و

فناوري

دکتر غلامحسین رحیمی، معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري در نخستین جلسه شوراي مدیریت
استانی آموزش عالی استان سمنان که به میزبانی دانشگاه سمنان برگزار شد، از تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در

10 استان کشور خبر داد و گفت: بر اساس این سند، رشته هاي دانشگاهی باید منطبق با ...

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از
دانشگاه سمنان، دکتر رحیمی در این نشست به وظایف
شوراي مدیریت استانی آموزش عالی اشاره کرد و اظهار
داشت: برنامه ریزي براي ارتقاي آموزش عالی استان، سالم
سازي محیط علمی از لحاظ غیر اخلاقی هاي علمی همانند
اخلاق در پژوهش، استفاده از ظرفیت سازمان آموزش فنی
و حرفه اي و مراکز علمی کاربردي براي مهارت محور

 
کردن فارغ التحصیلان دانشگاهی یا به عبارتی کسب مهارت در کنار علم آموزي دانشجویان از جمله وظایف این شوراست. 

وي همچنین بهره مندي از اعضاي هیئت علمی قوي و باتجربه براي آموزش در رشته هاي تخصصی و آینده نگري آموزش عالی استان

 
و برنامه ریزي براي آن را از دیگر وظایف شوراي مدیریت استانی آموزش عالی استان ها برشمرد. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم با بیان اینکه ارتقاي کیفی و توسعه فناوري از اهداف آموزش عالی است خاطر نشان کرد: برنامه

 
هاي وزارت علوم در این راستا انجام خواهد شد و خواسته ما همکاري روساي همه دانشگاه ها در این زمینه است. 

وي همچنین از تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان کشور خبر داد و گفت: بر اساس این سند، رشته هاي

 
دانشگاهی باید منطبق با نیازهاي آن استان باشد. 

 
فعالیت یک هزار و 633 عضو هیئت علمی در دانشگاه هاي استان سمنان 

دکتر نصیري، رئیس دانشگاه سمنان به عنوان رئیس دانشگاه معین استان نیز در این نشست گزارشی از وضعیت دانشگاه هاي استان

 
سمنان ارائه کرد و گفت: بیش از 50 موسسه آموزش عالی با یک هزار و 633 عضو هیئت علمی در استان فعالیت می کنند. 

وي با بیان اینکه بیشترین اعضاي هیئت علمی استان در دانشگاه هاي دولتی مشغول فعالیت هستند، جمعیت دانشجویی استان

 
سمنان را حدود 66 هزار و 800 نفر اعلام کرد. 

همچنین روساي دیگر دانشگاه هاي استان نیز در این نشست نقطه نظرات و پیشنهادات خود را در راستاي ارتقاي آموزش عالی و

 
توسعه فناوري در استان مطرح کردند. 

 
ضرورت تقویت اثربخشی دانشگاه ها در محیط پیرامونی خود 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، در دانشگاه سمنان گفت: استان سمنان رشد بسیار خوبی در حوزه آموزش عالی دولتی
غیرپزشکی در کشور داشته به طوري که مجموع ظرفیت پذیرش دانشجو در دانشگاه هاي دولتی استان سمنان به نسبت جمعیت

 
بالاترین در کشور است. 



 
وي تصریح کرد: وزارت علوم تلاش می کند دانشگاه هاي موجود با کمک مدیران دانشگاه ها از نظر کیفی رشد بیشتري داشته باشند. 
دکتر رحیمی افزود: علی رغم اینکه تعداد قابل توجهی از پروژه هاي بزرگ صنعتی و حساس و حیاتی در دانشگاه ها در حال انجام می

 
باشد، اما پیوندهایی که باید بین دانشگاه و جامعه وجود داشته باشد هنوز عمق و وسعت زیادي نیافته است. 

وي خاطرنشان کرد: این در حالی است که در مجموعه وزارت علوم 34 تا 35 هزار عضو هیئت علمی داریم و حدود 150 هزار
دانشجوي دکتري و حدود 600 هزار دانشجوي کارشناسی ارشد در حال تحصیل در دانشگاه هاي کشور هستند که به عنوان نیروي
عظیم علمی محسوب می شوند و این ظرفیت هنوز به صورت یک جریان پیوسته و ملی در خدمت رفع نیازهاي کشور قرار نگرفتند و

 
فقط تعداد محدودي از آنان در انجام پروژه ها دخیل هستند. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تقویت اثربخشی دانشگاه ها در محیط پیرامونی خود و سپس اثربخشی در بخش ملی و حتی
بین المللی را از برنامه هاي وزارت علوم براي دانشگاه ها برشمرد و گفت: خوشبخانه از لحاظ علمی توفیقات شگرفی داشتیم و
خبرهاي خوب تري را از نظر میزان استنادات به مقالات دانشمندان و پژوهشگران ایرانی که در ژورنال هاي معتبر بین المللی چاپ

 
شده در آینده نزدیک خواهیم داشت که این امر نشان دهنده کیفیت بالاي مقالات دانشمندان و پژوهشگران ایرانی است. 

دکتر رحیمی خاطر نشان کرد: تربیت نیروي انسانی در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتري براي کشور هاي همجوار نیز نشان دهنده

 
اثربخشی نظام علمی جمهوري اسلامی ایران، در فراتر از مرزهاست. 

وي با اشاره به اینکه تعداد رساله ها و پایان نامه هاي تقاضامحور در کشور کم است، گفت: باید این بخش را تقویت و توسعه و عمق

 
بخشید. 

 
ارتقاي کیفیت در حوزه تحقیقات؛ تضمینی براي کیفیت آموزش اساتید 

دکتر غلامحسین رحیمی، معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، در ادامه سفر خود به استان سمنان با حضور در
ششمین جلسه شوراي دانشگاه صنعتی شاهرود در سال جاري که در محل تالار کوثر این دانشگاه برگزار شد، ضمن تاکید بر جدیت

 
اساتید در امر تحقیقات و توسعه و ارتقاي کیفیت در حوزه تحقیقات را تضمینی براي کیفیت آموزش اساتید عنوان کرد. 

وي در این جلسه ضمن تبریک آغاز دهه مبارك فجر، پیروزي انقلاب اسلامی را فضاي فراخی براي توسعه علمی عنوان کرد و گفت:
بعد از جنگ تحمیلی دوران پرافتخار علمی ما با بیشترین دانشمندان، دوره اسلامی است که توانستیم در حوزه توسعه علمی به

 
توفیقات ارزشمندي دست یابیم و این مهم حاصل زحمات اساتید می باشد. 

دکتر رحیمی با اشاره به اهمیت حضور دانشجویان تحصیلات تکمیلی به خصوص دکتري در توسعه تحقیقات و از طرفی کاهش
متقاضی آموزش عالی طی سال هاي اخیر، به بیان توضیحاتی درخصوص لزوم طرح آمایش آموزش عالی پرداخت و دانشگاه صنعتی

 
شاهرود را با توجه به داشتن پتانسیل هاي موجود دانشگاهی مستقل مطرح نمود. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، با تاکید بر دوره پسادکتري در آینده و اهمیت اخذ دستیار پژوهشی به بیان نکاتی در این امر
پرداخت و کشش کمی این موارد را حول نکاتی مطرح کرد و افزود: درآمد بیرونی استاد، گرنت اساتید (گرنت داخلی)، توسعه سراسري
دوره هاي کوتاه مدت تحقیقاتی دانشجویان دکتري و گرنت محور کردن پذیرش دانشجویان دکتري از جمله موارد حائز اهمیتی است

 
که بر اساس استانداردهاي بین المللی و بر اساس گرنت و تحقیقات کارفرمایی می باشد. 

وي با بیان توضیحاتی درخصوص اثربخشی و تحقیقاتی بودن گزارش ها، تاکید کرد: همه توفیقات در تهیه مقاله خلاصه نمی شود و با
وجود شرایط موجود در دانشگاه صنعتی شاهرود باید مراکز تحقیقاتی و پژوهشی افزایش یابد چرا که دانشگاهی مطرح خواهد ماند که

 
با روندهاي جدید خودشان را تطبیق دهند. 

 
فعالیت در فضاي کارآفرینی، تقاضا محوري و جامعه محوري در اولویت باشد 

دکتر محمدمهدي فاتح رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود، نیز در این جلسه با تبریک فرارسیدن ایام دهه فجر و پیروزي انقلاب اسلامی،
به ایجاد، توسعه و پیشرفت بسیاري از دانشگاه ها پس از انقلاب اسلامی اشاره کرد و گفت: دانشگاه صنعتی شاهرود با حدود نیم قرن

 
فعالیت بعد از انقلاب اسلامی توسعه چشم گیري داشته و از مدرسه عالی معدن سال 1352 به دانشگاهی پرافتخار امروز رسیده است. 



وي ضمن تاکید بر فعالیت در فضاي کارآفرینی، تقاضا محوري و جامعه محوري، به اهتمام وزارت در طرح آمایش آموزش عالی کشور
و نکات مثبت اجراي آن پرداخت و با اشاره به جایگاه ملی و بین المللی دانشگاه و استقلال آن در همه ارکان تصمیم گیري و تصمیم
سازي به ویژه در هیئت امناء، هیئت ممیزه و هیئت اجرایی جذب، از موافقت وزیر علوم و شوراي راهبردي در تصویب مدیریت دوره

 
اي استانی آموزش عالی این دانشگاه و دانشگاه سمنان قدردانی نمود. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود به معرفی دانشگاه و کسب رتبه هاي متعدد پرداخت و گفت: مفتخریم که دانشگاه صنعتی شاهرود
طبق رتبه بندي جهانی تایمز 2021 با کسب رتبه 800-601 در فناوري و مهندسی رتبه ششم و در علوم پایه رتبه چهارم دانشگاه

 
هاي صنعتی را کسب کرده است و این مهم با همت هیئت علمی هاي فرهیخته و دانشجویان تحصیلات تکمیلی دانشگاه میسر شد. 

دکترفاتح با بیان توضیحاتی درخصوص تعداد اعضاي هیئت علمی، مقالات ژورنالی دانشگاه در پایگاه هاي بین المللی و رشد صعودي
مقالات معتبر در نمایه هاي بین المللی، به کسب افتخار چند عضو هیئت علمی دانشگاه به ترتیب به عنوان دانشمندان یک درصد و
دو درصد برتر جهان در سال 2020 اشاره کرد و گفت: دانشگاه در سال 2020 به عنوان دانشگاه پراستناد یک درصد جهان معرفی
شده است. ایشان در ادامه افزودند با توجه به زیرساختهاي موجود در دانشگاه، با موافقت وزیر علوم در سال 97 قطب علمی مهندسی

 
معدن در این دانشگاه تاسیس شد. 

وي بر توسعه خدمات دانش بنیان و زیرساخت هاي کارآفرینی و حرکت به سوي دانشگاه کارآفرین تاکید نمود و تاسیس اداره
کارآفرینی، تاسیس مرکز آموزش هاي آزاد، ایجاد مرکز رشد مشترك با پارك، تاسیس مرکز تخصصی آپا (آگاهی رسانی، پشتیبانی و
امداد سایبري)، تاسیس شتاب دهنده و فضاي کار اشتراکی، تاسیس اولین مرکز هدایت شغلی و کاریابی تخصصی و تاسیس شرکت
دانش بنیان دانشگاهی را از جمله اقدامات در جهت ایجاد تشکیلات کارآفرینی دانشگاه برشمرد و با بیان توضیحاتی در خصوص
تجهیز آزمایشگاه ها و کارگاه ها در طی سال هاي اخیر، افزود: دانشگاه در انتشار مجلات معتبر علمی پژوهشی نیز توانسته 8 مجله

 
علمی و پژوهشی منتشر نماید که از این تعداد یک مجله داراي نمایه ISI دو تاي آنها داراي اسکوپوس هستند. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود به کسب موقعیت ممتاز در اجراي پروژه ژئومکانیک نفت توسط دانشگاه پرداخت و توضیح داد: در سال
1396 جدیدي از قراردادهاي بزرگ تحقیقاتی دانشگاه صنعتی شاهرود با شرکت ملی نفت ایران آغاز شد و با توجه به موقعیت ممتاز
این دانشگاه در اجراي پروژه هاي کلان نفتی کشور قراردادي 10 ساله با وزارت نفت منعقد شد. این قرارداد پژوهشی در حوزه اکتشاف
با عنوان «کاربرد ژئومکانیک در اکتشاف منابع هیدروکربوري و فناوري هاي نوین حفاري و مهندسی نفت در چاه هاي اکتشافی» و با

 
امضاي دو وزیر علوم و نفت به انجام رسید. 

وي درخصوص اهمیت مرکز رشد و فناوري هاي نوین دانشگاه تاکید کرد و ادامه داد: در سال 1394 با شروع حرکت دانشگاه به سمت
دانشگاه کارآفرین، کلیه فضاهاي کارگاهی و اداري ساختمان مرکز رشد به طور کامل در اختیار فناوران دانشگاهی قرار گرفت. این
مرکز با رویکرد دانشگاه جهت عمق بخشیدن موضوع فناوري در پروژه هاي تحقیقاتی، با امضاي یک تفاهم نامه بین دانشگاه و پارك از
سال 1393 فعالیت خود را آغاز کرد و در ادامه فعالیت هاي فرهنگی و تبلیغاتی دانشگاه به همراه پارك در محیط دانشگاه از تاریخ
امضاء تفاهم نامه صورت گرفت و هم اکنون این مرکز تحت عنوان یک مرکز مشترك بین دانشگاه صنعتی شاهرود و پارك علم و

 
فناوري استان فعالیت می نماید. 

در ادامه این جلسه اعضاي شوراي دانشگاه به بیان نقطه نظرات و ایده هاي خود در زمینه هاي آموزشی و پژوهشی خود پرداختند و
پس از خاتمه جلسه دکتر غلامحسین رحیمی از توانمندي هاي تجهیزاتی و آزمایشگاه هاي تحقیقاتی مستقر در ساختمان مجتمع
آزمایشگاهی علمی و تحقیقاتی شهید فخري زاده دانشگاه صنعتی شاهرود بازدید و همچنین با فعالیت هاي شرکت هاي دانش بنیان

 
مستقر در مرکز رشد مشترك دانشگاه با پارك علم و فناوري استان سمنان آشنا شد. 
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رئیس مرکز روابط عمومی وزارت صمت منصوب شد

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1399/11/11

وزیر صنعت، معدن و تجارت در حکمی محمد حسن ترابی
را به عنوان رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی این

 
وزارتخانه منصوب کرد. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از روابط عمومی، علیرضا
رزم حسینی در این حکم آورده است: جایگاه روابط عمومی
در مجموعه گسترده وزارت صمت به منظور تعامل دوسویه
با افکار عمومی و اقناع آن، از زحمات و تلاش هاي شبانه
روزي خدمتگزاران عرصه صنعت، معدن و تجارت کشور
داراي اهمیت ویژه اي است که انتظار می رود با ایجاد هم

افزایی، همفکري و وحدت رویه در بین تمامی ارکان و اجزاء اطلاع رسانی وزارت، شرکت ها و سازمان هاي تابعه و وابسته، آن را

 
برجسته و کارآمد سازید. 

 
گفتنی است محمدحسن ترابی، دانش آموخته دکتراي تخصصی کارآفرینی سازمانی است. 

علاوه بر سایر سوابق مدیریتی وي می توان به سابقه نزدیک به یک دهه مدیریت در حوزه روابط عمومی و ارتباطات شامل، مدیرکلی

 
دفتر روابط عمومی شرکت ملی پست، مدیریت روابط عمومی و امور مشتریان و پارلمانی بانک صنعت و معدن اشاره کرد. 

وي همچنین مدرس دانشگاه، نویسنده و محقق بوده و در کنار فعالیتهاي اجرایی، تدوین و تالیف چندین کتاب، مقاله و یادداشت در
نشریات علمی، پژوهشی، تخصصی و رسانه هاي مختلف در موضوعات مرتبط با بخش روابط عمومی، ارتباطات و کارآفرینی سازمانی را

 
در کارنامه تجربی و حرفه اي خود دارد. 

ترابی قبل از این و از سال 97 مدیر روابط عمومی و امور مشتریان بانک صنعت و معدن بوده است.



تحصیل در «رشته فرعی» از ترم آینده در دانشگاه تهران کلید می خورد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون آموزشی دانشگاه تهران از اجراي طرح دو وجهی ویژه دانشجویان کارشناسی خبر داد و گفت: دانشجویان می توانند
علاوه بر رشته اصلی خود از 15 تا 51 واحد در رشته دیگري واحد پاس کنند.

معاون آموزشی دانشگاه تهران از اجراي طرح دو وجهی
ویژه دانشجویان کارشناسی خبر داد و گفت: دانشجویان
می توانند علاوه بر رشته اصلی خود از 15 تا 51 واحد در

 
رشته دیگري واحد پاس کنند. 

سید حسین حسینی در گفتگو با خبرنگار مهر، با اشاره به
راه اندازي دوره هاي دو وجهی از ترم آینده در این دانشگاه
اظهار کرد: بر اساس این برنامه دانشجویان مقطع
کارشناسی می توانند در سقف واحدهاي خود یعنی 140
واحد در رشته دیگر که رویکرد کارآفرینی و یا مهارت

 
محوري دارد، واحد بگذرانند. رشته دوم شامل تعداد 15 تا 51 واحد درسی از یک رشته کارشناسی دایر در دانشگاه است. 

معاون آموزشی دانشگاه تهران با اشاره به اینکه این دوره صرفاً براي دانشجویان کارشناسی است و از ورودي هاي سال 98 به بعد می
توانند در این دوره ها حضور یابند، گفت: رشته هاي فرعی شامل رشته هایی مانند کشاورزي، زراعت، باغبانی، دامپروري یا رشته هاي

 
علوم انسانی و … می شود. 

وي با بیان اینکه دانشجو می تواند همزمان با ثبت نام و انتخاب واحد نیمسال سوم تحصیلی از رشته اصلی، با مشورت استاد راهنما و
یا مدیر گروه یکی از بسته هاي آموزشی فرعی را انتخاب می کند، گفت: انتخاب واحد از بسته آموزشی فرعی از نیمسال سوم به بعد

 
انجام خواهد شد. 

حسینی در ادامه خاطرنشان کرد: نمرات دروس اخذ شده از بسته هاي آموزشی فرعی سایر رشته ها در میانگین نیمسال اخذ دروس

 
مزبور و همچنین میانگین کل محاسبه می شود. 

معاون آموزشی دانشگاه تهران با تاکید بر اینکه حضور در این دوره به هیچ عنوان اجباري نیست، تصریح کرد: دانشجو با گذراندن کلیه
واحدهاي رشته اصلی و بسته آموزشی فرعی، دانش آموخته رشته اصلی شناخته خواهد شد و گواهی بسته آموزشی فرعی نیز براي او

صادر می شود.



اجراي 65 برنامه کمیته امداد در دهه فجر

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1399/11/11

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی گفت: 65 برنامه در کارگروه همیاري و تشکل هاي مردمی همزمان با
دهه فجر در استان اجرائی می شود.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از بیرجند، سلم آبادي مدیرکل کمیته امداد امام
خمینی (ره) خراسان جنوبی گفت: ستون هاي انقلاب روي
دوش محرومین و نیازمندان است و نقش موثر محرومین را

 
با خدمت به مردم در ایام دهه فجر باید جبران کرد. 

او افزود: پروژه طرح سند توسعه درح با اعتباري بالغ بر 29 میلیارد تومان، 42 طرح اشتغال، 79 نیروگاه خورشیدي با اعتبار

 
400میلیارد ریال و 11 مرکز نیکوکاري در سطح استان در این ایام افتتاح می شود. 

 
سلم آبادي بیان کرد: افتتاح مراکز نیکوکاري در سطح استان 4مورد شهري و 7مورد روستایی خواهد بود. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره)خراسان جنوبی با اشاره به شیوع بیماري کرونا و مشکلات اقتصادي ناشی از آن گفت: منازل
مددجویان تحت حمایت شهري و روستایی گازکشی خواهد شد و انشعاب رایگان آب، برق، گاز و عوارض شهرداري به آنان اختصاص

 
خواهد یافت. 

 
او در ادامه گفت: 200 سري جهیزیه بین نوعروسان تحت حمایت امداد توزیع خواهد شد. 

 
اهداي 53 تبلت به دانش آموزان درمیان 

سلم آبادي مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی گفت: با توجه به مجازي شدن آموزش در طول دهه فجر 53 تبلت

 
در اختیار دانش آموزان قرار می گیرد. 

 
بیشتر بخوانید 

- ایجاد 3 هزار و 223فرصت شغلی براي نیازمندان خراسان جنوبی او افزود: 85 مورد تسهیلات قرض الحسنه براي خرید تبلت

 
فرزندان محصل مددجو شهرستان خوسف در نظر گرفته شده است. 



مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی بیان کرد: عایق کاري و ایزوگام منازل مددجویان، دیدار با خانواده هاي ایتام
تحت حمایت، راه اندازي هسته هاي کارآفرینی، برگزاري میز خدمت در شهر ها و روستا هاي استان از دیگر برنامه هاي این ایام

خواهد بود.



برگزاري استارتاپ "سلامت دیجیتال" توسط دانشگاه علوم پزشکی اهواز

منبع: ایسناشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1399/11/11

معاون فناوري و تحقیقات دانشگاه علوم پزشکی جندي شاپور اهواز از برگزاري رویداد استارت آپی سلامت دیجیتال با
همکاري سازمان جهاد دانشگاهی خوزستان از 10 بهمن خبر داد.

مهدي احمدي مقدم در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به
برگزاري رویداد استارتاپی سلامت دیجیتال در سال جاري،
اظهار کرد: این رویداد با هدف افزایش مهارت هاي فردي و
تیمی دانشجویان در دنیاي کسب و کار حوزه سلامت،
ایجاد انگیزه و رغبت در دانشجویان جهت خلق ایده،
ارتقاي ایده هاي اولیه در طول برگزاري استارت آپ، ایجاد
فضاي کارآفرینی در حوزه سلامت الکترونیک و جذب

 
سرمایه در حوزه سلامت دیجیتال، اجرا خواهد شد. 

وي با برشمردن محورهاي اصلی رویداد تصریح کرد: این
رویداد در دو محور اصلی بهبود سبک زندگی و بهبود
تشخیص و مراقبت سلامت برگزار خواهد شد. در بخش
تشخیص و مراقبت سلامت تاکید بر تولید نرم افزارها و
اپلیکیشن هاي مرتبط با تشخیص بیماري مبتنی بر داده
ها، تشخیص مبتنی بر هوش مصنوعی و پایش علایم

 
حیاتی خواهد بود. 

معاون فناوري و تحقیقات دانشگاه علوم پزشکی جندي
شاپور اهواز ادامه داد: در بخش بهبود سبک زندگی نیز ارائه
ایده هایی در زمینه تولید نرم افزارها و اپلیکیشن هاي

مرتبط با تغذیه، ورزش، خواب، کنترل تنش و استرس، پیشگیري از چاقی، پیشگیري از بیماري هاي قلبی و عروقی، دیابت و پوکی
استخوان، بهبود سبک زندگی سالمندان و بیماران دیابتی، ترك عادت هاي زیان آور در حوزه سلامت و مدیریت زمان، مورد استقبال

 
قرار خواهد گرفت. 

احمدي مقدم در ادامه افزود: رویداد استارت آپی سلامت دیجیتال با همکاري سازمان جهاد دانشگاهی خوزستان از 10 بهمن ماه آغاز

 
می شود و تا فروردین ماه سال آینده ادامه خواهد داشت. 

وي در پایان گفت: از همه دانشجویان علاقه مند دعوت می شود در این رویداد استارت آپی شرکت کرده و در زمینه سلامت دیجیتال

 
تجربه جدیدي کسب کنند. 



به گزارش ایسنا، شروع ثبت نام در این رویداد که همراه با جوایز نقدي و گواهینامه معتبر است، 10 بهمن ماه خواهد بود. علاقه مندان
براي کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام می توانند به نشانی fanosa.ir/event مراجعه و با شماره تماس 06133340614-15

 
ارتباط برقرار کنند. 

انتهاي پیام



افتتاح 28 واحد تولیدي گیلان در دهه مبارك فجر

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1399/11/11

فرهاد دلق پوش در آستانه فرا رسیدن ایام فرخنده دهه مبارك فجر از افتتاح 28 واحد تولیدي خبر داد.

افتتاح 28 واحد تولیدي گیلان در دهه مبارك فجر فرهاد
دلق پوش در آستانه فرا رسیدن ایام فرخنده دهه مبارك

 
فجر از افتتاح 28 واحد تولیدي خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از گیلان ؛ فرهاد دلق پوش در
آستانه فرا رسیدن ایام فرخنده دهه مبارك فجر از افتتاح
28 واحد تولیدي خبر داد و اظهار داشت: این واحد ها با
اشتغال 579 نفر و سرمایه گذاري بیش از 800 میلیارد
تومان همزمان با سالروز پیروزي شکوهمند انقلاب اسلامی

 
به بهره برداري می رسند. 

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان گیلان افزود: این واحدها در زمینه هاي مختلف از جمله تولید مواد شوینده، مواد غذایی،

 
قطعات پلاستیکی، جعبه کارتن، سیم و مفتول فلزي، عایق حرارتی، لنت ترمز، ماسک و ... شروع به فعالیت خواهند کرد. 

وي در ادامه گفت: دو واحد از این واحدهاي صنعتی توسط مقامات کشوري و سایر واحدها توسط مقامات استانی و شهرستانی افتتاح

 
و به بهره برداري می رسند. 

وي در پایان خاطر نشان کرد: حسب برنامه ریزي به عمل آمده و پروانه هاي صادره این سازمان با در نظر داشتن میزان پیشرفت
فیزیکی این واحد ها پیش بینی می شود، از ابتداي سال جاري تا پایان سال در مجموع 170 واحد صنعتی جدید به تعداد واحدهاي

صنعتی ایجاد شده درگیلان اضافه شود.



معاون اول رییس جمهوري وارد آبادان شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  215  |  تاریخ: 1399/11/11

اسحاق جهانگیري معاون اول رییس جمهوري شنبه به منظور افتتاح چند طرح عمرانی، بررسی مسایل و مشکلات اقتصادي
استان و همچنین پیگیري طرح هاي در دست اجرا در استان خوزستان وارد فرودگاه بین المللی آیت االله جمی آبادان شد.

معاون اول رییس جمهوري وارد آبادان شد اسحاق
جهانگیري معاون اول رییس جمهوري شنبه به منظور
افتتاح چند طرح عمرانی، بررسی مسایل و مشکلات
اقتصادي استان و همچنین پیگیري طرح هاي در دست
اجرا در استان خوزستان وارد فرودگاه بین المللی آیت االله

 
جمی آبادان شد. 

به گزارش برنا، جهانگیري در این سفر 2 روزه علاوه بر
افتتاح چند طرح زیرساختی و خدماتی نظیر سالن مسافري

فرودگاه آبادان و کارخانه تولید مواد شیمیایی (پرشین کلر) در مراسم آغاز عملیات اجرایی بازسازي واحدهاي آسیب دیده در بندر امام

 
خمینی(ره) شرکت خواهد کرد. 

بازدید از فاز دوم طرح 550 هزار هکتاري احیاي زمین هاي کشاورزي در شهرستان حمیدیه، دیدار با نخبگان، هنرمندان، فعالان
اقتصادي و نمایندگان تشکل هاي مدنی و نیز حضور در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی از دیگر برنامه هاي معاون اول رییس جمهوري

 
در این سفر است. 

معاون اول رییس جمهوري را در این سفر وزراي جهاد کشاورزي، صنعت، معدن و تجارت و نیز رییس سازمان حفاظت محیط زیست

 
و چند تن از معاونان وزرا همراهی می کنند. 

 
معاون اول رئیس جمهور آبادان 

 
لینک کوتاه : کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

ویژه برنا 1399/11/11 09:11 برگزاري جشنواره نور امید اهالی تئاتر است/ در طی یک سال گذشته بیشتر در سوگواره هستیم تا



 
جشنواره!/برگزاري جشنواره تا حدودي سختی هاي سال قبل را خنثی می کند/مسئولین فکري براي بیمه بیکاري و اشتغال کنند! 

1 1399/11/11 07:00 اگر بخش نگاه نو حذف نمی شد «تروا» شانس بیشتري براي حضور در جشنواره داشت / نگاه نو براي

 
فیلمسازان جوان امیدبخش بود 

2 1399/11/11 07:00 جشنواره فجر ناجی خانواده تئاتر /خانواده تئاتر دست در دست هم دهند تا سالن هاي نمایش دوباره جان

 
بگیرند 

 
3 1399/11/11 06:58 سانسور در سینماي ایران 

4 1399/11/11 06:23 40 درصد خودروهاي تازه تولید شده در معاینه فنی رد می شوند/ بزودي خودروهاي پلاك تهران فقط در

 
تهران می توانند معاینه فنی اخذ کنند/وجود 9 میلیون موتورسیکلت فرسوده در کشور 

5 1399/11/11 06:21 وضعیت برجام خیلی پیچیده شده و به سادگی سال 2015 نیست/ وضعیت اعمال تحریم هاي غیر برجامی

 
توسط ترامپ باید مشخص شود 

6 1399/11/11 06:17 827 کلاس در مدارس تهران غیرایمن هستند/ مشکل اصلی تخریبی بودن سرانه آموزشی در تهران است/

 
استخدام 4200 نفر طی سال جاري 

 
7 1399/11/11 06:10 ارکان هیات رئیسه مجمع ملی جوانان انتخاب شدند/تبین اهداف یکساله مجمع ملی 

8 1399/11/11 06:00 عده اي با شکایت می خواهند براي کسانی که در معرض کاندیداتوري هستند پرونده درست کنند/ ما خودي

 
و غیر خودي داریم/ شکایت از وزرا بدعت ناصواب است 

 
9 1399/11/11 06:00 کدام بازیگران مرد رکوردار جشنواره فیلم فجر امسال هستند 

10 1399/11/11 05:59 یک کارشناس میراث فرهنگی: طرح ساخت تله کابین در طاق بستان با تغییرات همراه است/ مدیرکل

 
میراث فرهنگی استان کرمانشاه: ساخت و سازهاي باضابطه ممنوع نیست 

11 1399/11/11 05:52 علی انصاریان به ویروس انگلیسی مبتلا نیست/ احتمال افزایش مرگ و میرهاي ناشی از ابتلا به ویروس

 
بریتانیایی/ ویروس کرونا در کشور در حال کنترل است 

12



افتتاح 13 طرح عمرانی در ایوان طی دهه فجر

منبع: تابناكشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1399/11/11

 
افتتاح 13 طرح عمرانی در ایوان طی دهه فجر 

 
فرماندار ایوان از افتتاح 13 طرح عمرانی دهه مبارك فجر با اعتبار 315 میلیارد ریال در این شهرستان خبر داد 

به گزارش تابناك ایلام؛ امید علی سبزي فرماندار ایوان اظهار داشت: پروژه هاي افتتاحی در دهه مبارك فجر از

 
محل اعتبارات ملی، استانی، منابع داخلی و خیرین تامین شده اند. 

وي گفت: این پروژه ها در زمینه هاي مختلف از جمله آسفالت، آبرسانی، تامین برق، خشکه چینی، فضاي آموزشی، پروژه هاي سنگی،

 
احداث دوربرگردان و احداث ساختمان آزمایشگاه محیط زیست در این شهرستان می باشد. 

 
سبزي متذکر شد: افتتاح این پروژه ها سبب اشتغال 200 نفر در سطح شهرستان ایوان می شود. 

فرماندار اضافه کرد: دستگاه هاي اجرایی این پروژه ها راهداري و حمل و نقل جاده اي، آموزش و پرورش، منابع طبیعی، امور عشایري،

 
شهرداري و شرکت توزیع برق ایوان هستند./ح 

 
بیشتر بخوانید 

10 پروژه حوزه منابع طبیعی دهلران طی دهه فجر به بهره برداري می رسد افتتاح وکلنگ زنی 35 طرح عمرانی و اشتغالزایی در
مهران در دهه فجر



هیچ یارانه اي پاسخگوي سیل افزایش قیمتها نیست

منبع: روزنامه صبح اقتصادشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1399/11/11

هیچ یارانه اي پاسخگوي سیل افزایش قیمتها نیست به گزارش واحد اقتصادي خبرگزاري صبح اقتصاد امین دلیري گفت:
لایحه بودجه 1400 علاوه بر انبساطی بودن آن، فارغ از سیاستهاي کلی نظام ، والزامات برنامه ششم توسعه، درفضاي آرمانی

با فرض تغییرات مثبت در روابط بین الملی و حذف عوامل ایذایی و محدود کننده ناشی از ...

یک کارشناس اقتصادي، با بیان اینکه، یارانه نقدي
پاسخگوي سیل افزایش قیمت کالاهاي ضروري مردم
نیست معتقد است، مسئولان و سیاست گذاران دولت و
مجلس باید از تغییر نرخ رسمی ارز تا برگشت اقتصاد به

 
وضعیت غیر تحریمی اجتناب کنند. 

 
هیچ یارانه اي پاسخگوي سیل افزایش قیمتها نیست 

به گزارش واحد اقتصادي خبرگزاري صبح اقتصاد امین دلیري گفت: لایحه بودجه 1400 علاوه بر انبساطی بودن آن، فارغ از
سیاستهاي کلی نظام ، والزامات برنامه ششم توسعه، درفضاي آرمانی با فرض تغییرات مثبت در روابط بین الملی و حذف عوامل ایذایی

 
و محدود کننده ناشی از تحریمها و در فضاي خوش بینانه به مجلس شوراي اسلامی ارائه شد. 

به گفته این کارشناس اقتصادي، البته این سناریوي خوشبینانه احتمالاً باتوجه به خروج ترامپ از کاخ سفید وبه وجود آمدن شرایط
مثبت با حذف تفکرات خصمانه ونفرت انگیز ترامپ از توافق برجام و حاکمیت افکارپوپولیستی و افراط گرانه رئیس جمهوري قبلی
آمریکا و اطرافیانش بود.  به نظر بسیاري از اندیشمندان حوزه سیاست، رئیس جمهوري به مانند ترامپ در تاریخ جهان به ویژه در
تاریخ آمریکا بی سابقه بوده است. البته این تغییر خود یک فرصت بالقوه در جهت بهبود وضعیتی مطلوب تر در مراودات بین المللی
رقم خواهد زد و ایران نیز از این قاعده مستثنی نیست. گرچه پافشاري ایران به برخی از اصول حاکم در روابط خارجی که به حق هم
جزو دستاوردهاي چهل ساله انقلاب اسلامی است، می تواند دستاویز طرفهاي مقابل شود، ولی هرگز وضعیت تحریمهاي ظالمانه که
در زمان ترامپ شدت گرفت، برقرارنخواهد ماند. این تصویر درفضاي حاکمیت ترامپیست وجود داشت، در شرایط کنونی خود به خود

 
رنگ خواهد باخت. 

وي با مطرح کردن این پیش فرض که لایحه بودجه سال آینده دولت در چنین فضاي خوشبینانه اي شکل گرفته، گفت:  اگر طبق
قانون احتمالات این سناریو در کوتاه مدت جواب ندهد یا تغییر شرایط سخت تحریمی ترامپ بیش از یک سال یا بیشتربطول انجامد،
تکلیف چیست؟ در بودجه پیشنهادي دولت و اصلاحیه  آن در کمیسیون تلفیق مجلس، در صورت استمرار تحریمها چگونه  تنظیم
شده و چه تدابیري توسط دولت ومجلس درشرایط استمرار تحریمها اندیشیده و سناریوي مطلوب این وضعیت کدام است؟ مسلماً
لایحه تقدیمی بودجه دولت و اصلاحات انجام شده توسط کمیسیون تلفیق مجلس شوراي اسلامی که در جهت اصلاح منابع و مصارف

 
اعمال گردیده، جهت گیري بودجه سال آینده را به این سمت وسو نشان نمی دهد. 



دلیري با بیان اینکه در ارتباط با انبساطی بودن، تورم زایی، بدترشدن معیشت اقشار کم درآمد و مزدبگیران ثابت جامعه قلم فرسائی
زیادي شده، گفت: سیاستهاي تورم زایی دولتهاي قبلی و دولت محترم فعلی که بر اثر تصمیمات منفعلانه سیاستهاي اقتصادي، مالی و
پولی نظیر ایجاد شوکهاي ارزي، افزایش قیمت کالا  و خدمات دولتی بر اثر شوکهاي ارزي تورم زا، پرداخت یارانه نقدي، افزایش و
تشدید نرخ تورم، کاهش ارزش پول ملی در برابر ارزهاي معتبر خارجی، کاهش قدرت خرید مردم بر اثر کاهش ارزش پول ملی ناشی
از سیاستهاي اعمال شده و سخت شدن معیشت مردم ، برکسی پوشیده نیست."هیچ یارانه اي پاسخگوي سیل افزایش قیمتها نیست"

 
بنابراین اشاره مجدد به این عوارض و پی آمدهاي مخرب آن، تکرار مکررات قصه هاي تلخ است که قبلاً بیان شده است. 

این مدرس دانشگاه با اشاره به  تغییر ناگهانی نرخ ارز و حذف نرخ رسمی ارز4200 تومانی از کالاهاي اساسی و ضروري مردم و نرخ
تسعیر 11500 پیشنهادي دولت یا اصلاح این نرخ تسعیر درسقف 17500 تومانی توسط کمیسیون تلفیق مجلس شوراي اسلامی،
گفت: این تغییرات به شدت باعث تحریک و تشدید نرخ تورم و احتکار کالاهاي اساسی و ضروري مردم  حتی قبل اجراي آن درسال

 
آینده خواهد شد. 

وي افزود، باید از تغییر نرخ رسمی ارز تا برگشت شرایط اقتصادي کشور به وضعیت عادي اجتناب نمود. هیچ عمل پیشگیرانه و
تدابیري مانند پرداخت یارانه نقدي به دهکهاي مختلف درآمدي جامعه ، با توجه به نتایج  تجارب و شواهد گذشته نمی تواند جلوي
سیل افزایش قیمت کالا و خدمات دولتی وبخش خصوصی را بگیرد. تجربه سالهاي اخیر نشان داده است تا زمانی تیر اشتباهی ازکمان
خارج نشده، کنترل کار باشماست ولی اگر تیرکمان خارج شد، نتایج تصمیمات آن هم در شرایط تحریمی مشخص نیست. نظارت و
کنترلهاي سازمانهاي مسؤل هم عملاً نشان داده بی اثر است. حداقل شواهد عینی بر این موضوع گواهی دارند و کسی نمی تواند منکر

 
آن باشد. 

دلیري با بیان اینکه، در لایحه پیشنهادي دولت مبلغ یارانه نقدي 74 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده و درکمیسیون تلفیق این
مبلغ به 146 هزار میلیارد تومان افزایش داده شده است، گفت:  اطلاعات منتشر شده توسط نمایندگان عضو وسخنگوي کمیسیون
تلفیق ، میزان پرداخت یارانه هاي نقدي درسال1400  در دوگروه دهک درآمدي مجزا وهر گروه به دو گروه دیگر تقسیم شده است.
به عنوان مثال : گروه اول :به 10 میلیون نفر ماهیانه 267 هزارتومان وبه 25 میلیون نفر 183 هزار تومان در ماه پرداخت خواهد شد
.گروه دوم : به 23 میلیون نفر ماهیانه 136 میلیون  تومان و به20 میلیون نفر 91 هزار تومان در ماه پرداخت خواهد شد."هیچ یارانه

 
اي پاسخگوي سیل افزایش قیمتها نیست" 

وي افزود، به این ترتیب در مجموع 78 میلیون نفر مشمول دریافت یارانه نقدي هستند. آمار جمعیتی یارانه بگیر نشان می دهد هیچ
تلاش معنا داري  درجهت پالایش هدفمندي یارانه ها انجام نشده است. گذشته از افرادي که در راستاي کمک به دولت داوطلبانه در
حذف یارانه خود وخانواده خوداقدام کردند، در شرایط فعلی باید اذعان نمود به آنها ظلم شده است. حتی کسانی که به ناحق از
فهرست یارانه بگیران حذف شده اند باید از مدعیان به حق نسبت به حذف یارانه خود باشند. یا افرادي که باتوجه به کمی مبلغ یارانه

 
پرداختی در شرایط تورمی صرفنظر کرده و عطایش را به لقایش بخشیده اند. 

 دلار 17500 و الزام پرداخت یارانه 70 هزار میلیارد تومانی نقض غرض است/آمدیم دلار افت بیشتري کرد، منابع یارانه از کجا تامین

 
خواهد شد؟ 

این کارشناس اقتصادي ادامه داد، وقتی 78 میلیون نفر از کل جمعیت کشور مشمول دریافت یارانه هستند با در نظر گرفتن  گروهایی



از آنها یاد شد می توانند به جمعیت یارانه بگیران اضافه شوند، پس این جمعیت مرفه و ثروتمند با در آمد و ثروتهاي صدها میلیاردي
چگونه منفک شده اند ؟ آیا از نظر آماري، می توان به این جامعه یارانه بگیر اطمینان کرد ؟ این مسئله خود یکی از معضلات حاد
تشخیص جامعه یارانه  بگیران حقیقی جامعه ایران است . گذشته از باراعتبارمالی که در تأمین بودجه آن دولت آتی با آن روبرو خواهد
شد  اگر تغییرات نرخ ارز به گونه اي که در بودجه پیش بینی شده، با توجه به پیامدهاي تورمی آن در نظربگیریم ، نمی تواند به

 
عنوان یک منابع درآمدي پایدار در بودجه سالهاي آتی دوام داشته باشد. 

معاون پیشین وزارت اقتصاد گفت: براي اینکه بزرگی مبلغ یارانه نقدي در نظر گرفته شده دربودجه سال 1400   بیشتر درك شود ،
این مبلغ برابراست با نیمی از کل مالیات دریافتی (300 هزارمیلیارد تومان )،  دربودجه سال آینده است. بنا براین اگر این بودجه
صرف سرمایه گذاریهاي جدید یا به طرحهاي عمرانی ملی واستانی می شد براي جامعه آماده بکارچه اشتغالی ایجاد خواهد کرد. دولت
و مجلس شوراي اسلامی بجاي پرداخت یارانه نقدي، از طرحهاي اشتغال زاي بخشهاي دولتی وخصوصی حمایت کنند. مسلماً پس از
گذشت چند سال براي جوانان خانوارهاي ایرانی جویاي کار شغل ایجاد شده و درآمد پایدار براي آنان تولید خواهد کرد. اثر تورم زایی
آن در کوتاه مدت کمتر و دربلند مدت بر اثر ازدیاد عرضه و تولید سرمایه گذاري مولد، اثر ضد تورمی خواهد داشت ."هیچ یارانه اي

 
پاسخگوي سیل افزایش قیمتها نیست" 

دلیري با بیان اینکه، باید از پرداخت هرگونه یارانه نقدي جدید اجتناب نمود. تجربه گذشته نشان داده است، گفت: پرداخت یارانه
نقدي ابتدا از دوره دولت دهم که شروع شد، سم مهلک براي اقتصاد کشور بود. اشتباهات گذشته را نباید تکرار کرد. تأمین منابع
یارانه ها که از محل افزایش قیمت آب ، برق ، گاز و فرآورده هاي نفتی تأمین می شد، اکنون با توجه به افزایش قیمت تمام شده و
افزایش بی رویه هزینه هاي سربار این خدمات، بارها شاهد افزایش قیمت خدمات مذکور بوده ایم. افزایش قیمت خدمات مزبور و
خدمات ارتباطی، هزینه هاي مصرفی خانوارهاي ایرانی را به شدت افزایش داده است.سبقت هزینه ها از در آمدها در شریط تورمی
سالهاي گذشته اعم از بخش خدمات دولتی وبخش خصوصی باعث شده در ابتدابه عنوان یک منابع درآمدي براي پرداخت یارانه ها
تلقی می شد، اکنون به رغم  افزایش مستمر قیمت این کالاها درطی سالهاي گذشته ، خود انتظار اخذ یارانه از بودجه دولت دارند. لذا
تورم موجود و افزایش قیمت کالاها وخدمات در شرایط تورمی ، اثر درآمدي یارانه هاي پرداختی را کاملاً خنثی کرده است. در صورت

 
اجتناب ناپذیر بودن یارانه نقدي اولیه ، صرفاً مبلغ 91 هزارتومان ماهیانه به جامعه هدف گروه اول پرداخت شود. 

معاون اسبق وزارت اقتصاد گفت: در اتخاذ هر تصمیم اقتصادي باید منافع و مضار ( هزینه و فایده ) آن مورد ارزیابی دقیق قرار گیرد و
پرداخت کمکهاي جبرانی به قشرهاي آسیب پذیر در قالب برنامه هایی قرارگیرد ،کمترین آثار منفی دراقتصاد کشور داشته باشد. لذا
باید عوامل تأثیر گذار در نرخ تورم ، ارزش پول ملی ، قدرت خرید ومعیشت مردم ، رونق تولید داخلی، مشوقهاي پس انداز و  سرمایه

 
گذاري و...سنجید. 

وي افزود، کاهش هزینه هاي جاري دولت در راستاي کوچک وچابکسازي ساختار نظام اداري دولت و نهادهاي عمومی ، باانجام ادغام ،
انحلال سازمانها و دستگاههاي زاید در یک دوره پنجساله، باید در دستور کار قرار گیرد، افزایش حجم نیروي انسانی در بدنه دولت

 
بهت انگیزاست."هیچ یارانه اي پاسخگوي سیل افزایش قیمتها نیست" 

دلیري تاکید میکند،  مجلس و دولت محترم باید بدانند، بزرگترین مشکلی درآینده با آن روبرو خواهند در صورت تغییر نرخ ارزرسمی،
تشدید نرخ تورم غیر قابل کنترل است. باید با اجراي طرح توزیع کالا برگ الکترونیکی ،  کالاهاي اساسی وضروري جامعه را با ارز
4200 تومانی تأمین کرد. حتی سیاست دولت باید براي نهاده هاي کشاورزي ودامی، ارز ترجیهی باقیمتهاي مناسبی که تحریکی براي
افزایش قیمت تولیدات کشاورزي ودامی مورد نیازمردم ایجاد نکند، اختصاص دهد. این حمایتها باید تا رسیدن در مرز خودکفایی ادامه

 
یابد. 



به این ترتیب تا برگشت اقتصاد کشور به حالت عادي وگذر از بحرانهاي ایجاد شده، باید ازتک نرخی کردن دستوري ارز اجتناب شود .
فعلاً نرخ ارز رسمی 4200 تومانی براي واردات کالاهاي اساسی وضروري کشور حفظ شود. ارز نیمایی که ازتبادل عرضه وتقاضاي
ارزهاي صادراتی با نظارت بانک مرکزي انجام می شود ، نرخ دیگر ارز رایج دربازار است ، سقف باتوجه به شرایط اقتصادي ، توسط

 
بانک مرکزي نظارت وکنترل خواهد شد. 

وي درخاتمه مجدداً تأکیدکرد،  باید ازتصمیمات تنش آفرین وقتی از عاقبت تحریمها هیچ امید قطعی وجود ندارد پرهیز نمود.



10 واحد تولیدي و صنعتی در استان قزوین افتتاح می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  218  |  تاریخ: 1399/11/11

قزوین- رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قزوین از افتتاح و بهره برداري از 10 واحد تولیدي در دهه فجر امسال
خبر داد.

قزوین- رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان
قزوین از افتتاح و بهره برداري از 10 واحد تولیدي در دهه

 
فجر امسال خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از روابط عمومی
استانداري قزوین عزیزاله افضلی با اعلام این خبر اظهار
کرد: همزمان با ایام دهه مبارك فجر و فرا رسیدن چهل و
دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی 10 واحد تولیدي و
صنعتی بزرگ و کوچک با حجم سرمایه گذاري 4 هزار و
350 میلیارد ریال و اشتغالزایی 422 نفري در استان با

 
حضور مسئولین به بهره برداري خواهد رسید. 

 
وي افزود: همچنین مراسم کلنگ زنی 8 طرح با سرمایه گذاري 26 هزار 650 میلیارد ریال نیز دردهه مبارك فجرآغاز خواهد شد. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قزوین ادامه داد: بخش خصوصی حضور مطلوبی در روند سرمایه گذاري ها در شهرك ها

 
و نواحی صنعتی استان داشته و این حضور منتهی به افزایش تولید و اشتغال در دهه مبارك فجر شده است. 

وي در پایان یادآور شد: تجدید میثاق با شهدا و آرمانهاي امام خمینی (ره) و مقام معظم رهبري، دیدار با خانواده شهداي صنعت،
معدن و اصناف استان از جمله برنامه هاي سازمان صنعت، معدن و تجارت استان در دهه مبارك فجر امسال است.



اعطاي وام کرونا به 23 هزار طرح کسب و کار خانگی

منبع: خوزناشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1399/11/11

رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی حمایت از مشاغل خانگی گفت: از اقدامات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پرداخت تسهیلات

 
کرونا به کسب و کارهاي خانگی آسیب دیده از شیوع بیماري کرونا بود که طبق آخرین آمار به 23 هزار طرح، وام پرداخت شده است. 

ایرنا: امروزه مشاغل خانگی و خرد، با توجه به سرمایه گذاري اندکی که براي شروع به کار نیاز دارند نقش موثري در رفع معضل
بیکاري و ایجاد اشتغال گسترده دارند و در واقع یکی از مهمترین محل هاي ایجاد اشتغال و رفع مشکل بیکاري، توسعه مشاغل خانگی

 
است. 

رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی حمایت از مشاغل خانگی در گفت و گو با ایرنا درباره اهمیت مشاغل خانگی اظهار داشت: مشاغل از
راه دور و استفاده از ظرفیت هاي مختلف براي ایجاد شغل موضوعی است که سال هاست در کشورهاي مختلف پذیرفته شده و دنبال

 
می شود. 

مهناز امدادي افزود: با شیوع بیماري کرونا این موضوع شدت بیشتري گرفت و با توجه به ظرفیت مشاغل خانگی که این امکان را

 
فراهم می کند تا افراد در محیط امن خانه کسب و کار خود را داشته باشند با استقبال گسترده اي همراه بود. 

وي با اشاره به بررسی هاي دفتر سیاستگذاري اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در بحث مشاغل خانگی به ویژه با
شیوع بیماري کرونا در سطح دنیا اتفاقات قابل توجهی رخ داده است. به این صورت که تا سال 2019 آمار فعالان در حوزه مشاغل

 
خانگی 100 میلیون نفر بود اما در سال 2020 این آمار رشد 260 درصدي داشت و به 260 میلیون نفر رسید. 

رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی حمایت از مشاغل خانگی اظهار داشت: بررسی ها نشان می دهد با وجود تنگناها حدود 3.5 درصد
اشتغال کشور مربوط به فعالان کسب و کار خانگی و 2.5 درصد تولید ناخالص داخلی براي مشاغل خانگی است و این نشان از ظرفیت

 
این بخش در تولید ناخالص داخلی و ایجاد اشتغال دارد. 

وي ادامه داد: با حمایت هاي لازم از مشاغل خانگی این امکان وجود دارد که رقم 3.5 درصد ایجاد اشتغال را به 10 درصد برسانیم و با

 
این عمل براي 2.5 میلیون نفر شغل ایجاد کنیم البته منوط به این است که حمایت و بسترهاي لازم فراهم شود. 

امدادي درباره اقدامات انجام شده در بخش مشاغل خانگی توضیح داد: وزارت بهداشت با تولید مواد غذایی در بخش مشاغل خانگی به
دلیل مسائل بهداشتی مخالفت می کرد که با هماهنگی هاي لازم بستر این فعالیت فراهم شده است علاوه بر این در زمینه
استانداردسازي محصولات مشاغل خانگی با هماهنگی سازمان ملی استاندارد دستورالعمل تاییدیه و انطباق تولیدات با استانداردها

 
فراهم شده است. 

وي افزود: در بحث حمایت هاي بیمه اي امکان بهره مندي بیش از 90 درصد کارگران مشاغل خانگی از صندوق روستایی فراهم شد و



 
در رشته هاي کشاورزي، صنایع دستی و رشته هاي تولیدي و خدماتی در شهر و روستاهاي بالاي 20 هزار نفر فراهم شده است. 

رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی حمایت از مشاغل خانگی تصریح کرد: همه این اقدامات انجام شده اما اجرایی شدن سیاست ها
نیازمند حمایت هاي لازم متقاضیان است تا آنها نیز امکان اجرایی کردن آنها را داشته باشند و اگر انتظار داریم تولیدکنندگان نکاتی را

 
رعایت کند باید حمایت شود تا این اتفاق رخ دهد. 

وي ادامه داد: در دو سال اخیر 75 درصد از منابع تسهیلات مشاغل خانگی کم شده و این موضوع ادامه کار را با سختی مواجه کرده

 
است به خصوص در دوران کرونا که دنیا رشد بیش از 2.5 برابري در عرصه مشاغل خانگی داشته است. 

امدادي درباره صدور مجوز مشاغل خانگی گفت: صدور الکترونیکی مجوز مشاغل خانگی از دو سه سال گذشته در چهار استان به

 
صورت پایلوت انجام شد و با توجه به اینکه مشکل خاصی نبود از ابتداي امسال در 31 استان اجرایی شده است. 

وي با اشاره به شیوع کرونا از اسفند سال گذشته گفت: پیش از این برابر قانون و برحسب نوع رشته ها مشاغل ستاره دار دو سال یکبار
و سایر رشته ها پنج سال یکبار تمدید می شد اما پس از شیوع بیماري کرونا وزارت تعاون اعلام کرد مجوزهاي مشاغل خانگی در این

 
دوران نیاز به تمدید ندارد. 

رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی حمایت از مشاغل خانگی اظهار داشت: طی سال هاي 96 تا 99 حدود 248 هزار نفر مجوز مشاغل
خانگی دریافت کردند و از این تعداد 52 درصد بین 20 تا 40 سال و 43 درصد بین 40 تا 60 سال و پنج درصد بالاي 60 سال سن

 
دارند و در مجوزهاي صادره 76 درصد زنان و 24 درصد مردان هستند. 

وي ادامه داد: در حمایت هاي مالی و دریافت کنندگان تسهیلات؛ حدود 49 درصد را افراد 20 تا 40 ساله و 46 درصد بین 40 تا 60
سال تشکیل می دهند و 80 درصد زنان و 20 درصد مردان و طی این سه سال 26 هزار نفر تسهیلات دریافت کردند اما آمارها گویاي
این ایت که نیاز واقعی بیش از این رقم هاست و حداقل سه برابر این رقم در نوبت هستند و اگر بانک مرکزي این فضا را فراهم کند و

 
تسهیلات لازم تخصیص یابد افراد کارهاي بزرگی انجام می دهند. 

امدادي درباره اولویت رشته ها در اعطاي مجوز و پرداخت تسهیلات گفت: آسیب شناسی در سال 94 و 95 موجب شد طرح جدیدي
تحت عنوان طرح ملی توسعه مشاغل خانگی را تصویب کنیم که ابتدا در سال 96 در 9 استان به صورت پایلوت انجام شد و با توجه به
نتایج خوب به پیشنهاد «معصومه ابتکار» معاون رییس جمهوري در امور زنان و خانواده این برنامه در 24 استان براي 6 هزار زن

 
سرپرست خانوار در سال گذشته شروع شد و در ماه هاي آینده شاهد اتمام این طرح خواهیم بود. 

وي گفت: از ابتداي امسال توانمندسازي اقتصادي 54 هزار و 300 نفر از متقاضیان در 31 استان را شروع کردیم که آن نیز نتایج

 
خوبی داشته است. 

رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی حمایت از مشاغل خانگی بیان کرد: یکی از بحث هاي مهم نگاه جدید به رشته هاي مشاغل خانگی
است و در این نگاه ضرورت خلاقیت و نوآوري در رشته هاي قدیمی و شیوه هاي جدید تولید و طرح هاي نوآوري براي رشته هاي
قدیمی است بایستی تولیدکنندگان شیوه جدید تولید و طراحی و نوآوري و خلاقیت هاي جدید را براي رشته هاي قدیمی داشته

 
باشد. 



وي ادامه داد: با توجه به گرایش جوانان به خصوص آقایان نسبت به رشته هاي مشاغل خانگی بحث تنوع رشته ها و گرایش به سمت

 
آي تی، تولید محتوا، ویراستاري و ترجمه را در دستور کار داریم که تنوع این رشته ها بیشتر از سایر رشته ها بوده است. 

امدادي اظهار داشت: در زمینه رشته هاي سنتی نیز تاکید ما بر نوآوري ها است به عنوان مثال بسیاري از محصولات ما اگر در طراحی
و شیوه عرضه تغییر ایجاد شود مخاطبین زیادي خواهند داشت در رشته هاي جدید نیز اعتقاد ما براین است که رشته هاي جدیدي را

 
معرفی کنیم. 

وي در خصوص توسعه مشاغل خانگی در کشورهاي دیگر توضیح داد: تفاوت کشور ما با کشورهاي دیگر این است که تعریف قانون
مشاغل خانگی با خارج از کشور متفاوت است و آنها با فعالیتی که از خانه انجام می شود عنوان مشاغل خانگی می گذارند اما در
قانون، مشاغل خانگی به شغلی اطلاق می شود که مجموعه فعالیتی توسط اعضاي خانواده در محل مسکونی انجام شود و منجر به
تولید کالا و خدماتی شود که در بازاري خارج از منزل به فروش برسد. بنابراین قرار نیست کالا و خدمات در درب منزل ارائه شود و
این کالا باید در جاي دیگري عرضه شود بنابراین فعالیت هایی مثل ارائه خدمات پزشکی، نگهداري سالمندان و کودکان در رشته هاي

 
ما قرار نمی گیرند اما در خارج از کشور این مباحث به عنوان رشته مشاغل خانگی پذیرفته می شود. 

امدادي گفت: در بسیاري از کشورهاي توسعه یافته، بحث هاي شبکه اي و زنجیره اي را دنبال می کنند و بخشی از تولیدات کارخانه
هاي بزرگتر در خانه و واحدهاي کوچک تولید و عرضه می شود و ما نیز آن را دنبال می کنیم و این نیاز است که با همکاري صنعت و

کشاورزي در این زمینه رشد بیشتري داشته باشیم.



قرعه کشی، تجویز اشتباه شوراي رقابت براي بازار خودرو

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1399/11/11

پدال نیوز- شوراي رقابت در حالی قرعه کشی را راه حلی براي مدیریت نابسامانی هاي بازار خودرو معرفی کرد که این تصمیم
ضمن توزیع رانت گسترده در میان سوداگران، نیاز متقاضیان واقعی خودرو را هم تامین نکرده است.

به گزارش پدال نیوز به نقل از مهر، بازار خودرو از اواسط سال 97 دچار نابسامانی شد و قیمت خودرو در بازار آزاد به نسبت
قیمت هاي مصوب کارخانه به شدت افزایش یافت. این افزایش قیمت خودرو به حدي بود که برخی از خودروها با دو برابر قیمت
مصوب کارخانه در بازار آزاد به فروش می رسیدند. در نتیجه افزایش شکاف بین قیمت مصوب و آزاد خودرو، بسیاري از افراد با انگیزه
نوسان گیري و حفظ دارایی هاي سرمایه اي خود به خیل متقاضیان دریافت خودرو از کارخانه پیوستند به طوري که متقاضیان واقعی
خودرو در تنگنا قرار گرفتند و برخی از آن ها براي تأمین خودرو مورد نیاز خود مجبور به رجوع به بازار آزاد و خرید خودرو به قیمت

 
هاي بالا شدند که این امر در کنار اثر روانی افزایش قیمت ها، موجب افزایش نارضایتی مردم از بازار خودرو شد. 

در این هنگام دولت و شوراي رقابت براي مدیریت بازار خودرو و رساندن تعداد محدودي خودرو به متقاضیان پر تعداد، روش قرعه

 
کشی را در دستور کار قرار دادند تا به این روش مشکل عدم تناسب بین عرضه و تقاضا بازار خودرو را حل کنند. 

بر این اساس دو خودروساز بزرگ کشور شروع به ثبت نام جداگانه قرعه کشی خودرو در بازه هاي زمانی مختلف کردند و محدودیت
هایی هم براي ثبت نام کنندگان قرار دادند اما در عمل نتوانستند که تقاضا سرمایه اي بازار را مدیریت کنند و براي همین هم فردي
که برنده یک خودرو می شد، می توانست همان زمان خودرو خود را به صورت وکالتی به فروش برساند و از رانت و سود چند ده

 
میلیون تومانی آن استفاده کند. 

در همین زمینه چندي پیش سیدمحسن دهنوي، عضو هیأت رئیسه مجلس با حضور در یک برنامه تلویزیونی با انتقاد از رانت توزیع
شده در بازار خودرو گفت: وضعیتی که امروز در قرعه کشی خودرو وجود دارد شبیه سیستم لاتاري است و براي همین تعداد ثبت نام

 
کنندگان محصولات ایران خودرو به 4 برابر محصولات سایپا رسیده است چون محصولات ایران خودرو اختلاف قیمت بیشتري دارند. 

وي افزود: با شیوه قرعه کشی بازار خودرو به یک بازار سرمایه اي تبدیل شده است و براي همین هم در سال گذشته حدود 85 هزار

 
میلیارد تومان رانت در جیب دلالان رفته است. 

 
بی توجهی شوراي رقابت به عوامل اصلی نابسامانی بازار خودرو 

در حالی با قرعه کشی خودرو رانت زیادي به جیب دلالان رفت که دولت بدون توجه به ریشه هاي شکاف قیمتی موجود در بازار
خودرو، صرفاً به تغییر روش توزیع خودرو پرداخت و البته سازوکاري کارآمد هم براي جلوگیري از ورود تقاضا سرمایه اي به بازار در

 
نظر نگرفت. 

بر این اساس در اجراي روش قرعه کشی خودرو، عملاً براي عوامل اصلی بروز شکاف قیمتی در بازار همچون ورود تقاضا سرمایه اي و
کاهش تولید خودرو، تدبیر جدي اندیشیده نشد و براي همین هم در ماه هاي بعد از شروع قرعه کشی، تغییر خاصی در قیمت بازار



آزاد خودروها ایجاد نشد مگر مواردي که با کاهش قیمت دلار، انتظارات تورمی مردم نیز با تغییر مواجه شد که این موضوع هم اساساً

 
در اختیار سیاست گذاران خودرو کشور نبود. 

 
تداوم ورود تقاضا سرمایه اي به بازار خودرو با وجود قرعه کشی 

در همین زمینه میلاد بیگی، کارشناس صنعت خودرو در گفت وگو با مهر درباره اجراي سیاست قرعه کشی خودرو گفت: در ابتدا
روش فروش خودرو به صورت عادي در اختیار خودروسازان بود و در این روش هر کسی که زودتر وارد سایت خودروسازان می شد،
می توانست ثبت نام کند اما از آن جایی که از زمانی به بعد شکاف بین قیمت خودرو درب کارخانه با بازار آزاد زیاد شد، عملاً زود ثبت

 
نام کردن معنی کسب سود 50 تا 100 میلیون تومانی را می داد که این موضوع مشکلاتی را براي مردم ایجاد کرد. 

وي ادامه داد: این وسط شوراي رقابت تصمیم گرفت که به علت موضوع که همان اختلاف بین قیمت کارخانه و بازار آزاد خودروها بود،

 
کاري نداشته باشد و صرفاً عدالت را در این تعریف کند که همه بتوانند از شانس یکسان براي خرید خودرو بهره مند باشند. 

این کارشناس صنعت خودرو با اشاره به پیامدهاي در دستور کار قرار گرفتن روش قرعه کشی خاطر نشان کرد: از آن جایی که
اختلاف قیمت بین کارخانه و بازار همچنان وجود داشت، افراد مختلف که خودرو می خواستند یا نمی خواستند هم در قرعه کشی ها

 
ثبت نام کردند تا از سود ناشی از اختلاف قیمت استفاده کنند و به این ترتیب تقاضا سرمایه اي در بازار آزاد تداوم یافت 

 
دُور خوردن قانون و محدودیت هاي ناکارآمد قرعه کشی 

بیگی با انتقاد از شرایط ثبت نام در قرعه کشی هاي خودرو گفت: ثبت نام در قرعه کشی هیچ هزینه اي نداشته و هنوز هم ندارد و
افراد بدون هیچ پرداخت پولی می توانند در قرعه کشی ثبت نام کنند در این میان فقط موانعی همچون الزام به نداشتن پلاك ثبتی و

 
ممنوعیت فروش خودرو وجود دارد که آن هم در عمل کارآمد نیست. 

وي اضافه کرد: در حال حاضر متقاضیان خودرو به نام اعضاي خانواده در ثبت نام ها شرکت می کنند و بعد از تحویل گرفتن خودرو

 
هم آن را به صورت وکالتی می فروشند و به این شیوه محدودیت ها را دور می زنند. 

این کارشناس صنعت خودرو افزود: در حال حاضر فروش وکالتی خودرو امکان پذیر است اما ریسک آن زیاد است زیرا وقتی شناسنامه
مالکیت خودرو به اسم فردي باشد، تکلیف قانونی مشخص است اما وقتی فضا غیر شفاف شد و فروش وکالتی زیاد شد، دعاوي مختلفی

 
شکل می گیرد که براي مردم و قوه قضائیه مشکلات مختلفی را پدید می آورد. 

 
آیا شوراي رقابت در تصمیمات خود تجدید نظر می کند؟ 

بی توجهی شوراي رقابت به ورود تقاضاهاي سرمایه اي به بازار خودرو موجب شده است تا تقاضا موجود در بازار خودرو به شدت
افزایش پیدا کند و در این میان متقاضیان واقعی خودرو که براي اشتغال یا تأمین رفاه خانواده خود به خودرو نیاز دارند از دست یابی
به خودرو با قیمت مناسب باز بمانند، موضوعی که تغییر روش توزیع خودرو و در دستور کار قرار گفتن قرعه کشی هم نتوانست به

 
حل آن کمک کند. 

بر این اساس به نظر می رسد که وقت آن فرا رسیده است که سیاست گذاران بازار خودرو همچون شوراي رقابت با آسیب شناسی



دقیق از ماهیت بازار به سمت حذف رانت گام بردارند تا به این شیوه از حجم تقاضا موجود در بازار کاسته شده و تنها متقاضیان واقعی
خودرو در بازار حضور یابند.



افتتاح 22 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري در سمنان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  221  |  تاریخ: 1399/11/11

جعفر مرادي حقیقی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري
فارس در سمنان اظهار کرد: براي بهره برداري از 22 طرح
منابع طبیعی و آبخیزداري در وسعت 14 هزار و 607

 
هکتار، بیش از 250 میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است. 

وي عنوان کرد: 21 طرح منابع طبیعی و آبخیزداري و یک
طرح جنگل کاري (احداث سکو بتنی تولید نهال) در دهه
فجر انقلاب اسلامی در شهرستان هاي استان سمنان به

 
صورت هم زمان افتتاح می شود. 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداري استان سمنان هدف از اجراي طرح هاي آبخیزداري را کنترل رسوب و کاهش خسارات ناشی از
سیلاب، حفاظت آب و خاك، جلوگیري از فرسایش و بهبود شرایط زیست محیطی، کاهش خسارت هاي ناشی از خشک سالی و تغذیه

 
سفره هاي آب زیرزمینی دانست. 

مرادي حقیقی بهبود اشتغال و ارتقاي سطح درآمد روستائیان، جوامع محلی و آبخیزنشینان، بالا بردن ارزش هاي زیست محیطی
تفرجگاهی مناطق زیرپوشش پروژه هاي آبخیزداري را از دیگر اهداف بیان کرد و افزود: طرح هاي منابع طبیعی همچنین در رونق

 
تولید و مهاجرت معکوس به روستا نقش مؤثري دارد. 

انتهاي پیام/74002/م/



پتانسیل ها و موانع رشد صنعت شیلات در ایران

منبع: فودناشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1399/11/11

صنعت شیلات ایران به رغم ظرفیت هاي بالاي آن اما به لحاظ تاثیرپذیري از ضعف هاي اقتصاد کلان کشور با تنگناهایی روبه
روست؛ از جمله این ضعف ها می توان به موارد زیر اشاره کرد:

1) خرد بودن اقتصاد و کوچک بودن واحدهاي تولیدي و

 
تجاري. 

 
2) نداشتن استراتژي هاي بلندمدت. 

3) فقدان حکمرانی منسجم مطلوب و پراکندگی، از هم

 
گسیختگی و تعدد مراکز تصمیم گیري. 

4) عدم شفافیت اطلاعات و آمار و فقدان نظام آماري قابل

 
اتکا. 

5) نبود صندوق سرمایه گذاري و ساختار بنیادین تامین

 
مالی (به میزان کافی با نرخ مطلوب در زمان مناسب). 

6) نداشتن انسجام و وحدت در بخش خصوصی و عدم
تمایل به کار جمعی براي برندسازي و حضور یکپارچه در

 
بازارهاي جهانی. 

این درحالی است که زیربخش شیلات ایران جوان تر از
سایر فعالیت هاي بخش کشاورزي است، بنابراین زمینه

افزایش اشتغال، توسعه تولید و تامین غذاي سالم و نیز کسب درآمد صادراتی با ظرفیت بالایی وجود دارد.مهم ترین این ظرفیت ها

 
عبارتند از 

 
: 1) تقاضاي رو به افزایش براي مصرف آبزیان داخل در کشور و تقاضاي بازارهاي صادراتی. 

 
2) بهره گیري از دانش روز دنیا. 

 
3) وجود نیروي انسانی متخصص. 

 
4) وجود عرصه هاي ارزشمند براي آبزي پروري و گسترش پرورش ماهی و میگو. 

 
5) ظرفیت هاي مناسب توسعه تولید ماهی خاویاري و پرورش ماهی در قفس. 

 
6) امکان بهره گیري از منابع آبی باغات و مزارع کشاورزي براي آبزي پروري، 

 
امکان استفاده ازمنابع آبی پشت سدها و تقویت گله داري آبی در دریاچه هاي طبیعی و مصنوعی. 

7) ظرفیت بیکران بهره گیري از آب شور دریا فعالیتی است که نه تنها محدودیتی ندارد بلکه علاوه بر فراهم سازي افزایش تولید
آبزیان، درآمد براي ساحل نشینان، اشتغال براي ساحل نشینان و زمینه ساز عمران مناطق جنوب وشمال کشور شده و منابع آبزي



 
دریایی را که با فشار بی رویه اي روبه رو است از این فشار رها می سازد. 

این فعالیت ها به دلیل عدم نیاز به آب شیرین در شرایط بحران آبی کشور بسیار حائز توجه است. کارآیی زیرساخت هاي ایجاد شده و
دانش و توان تکنولوژیک موجود و خصوصا تجهیز واحدهاي فرآوري کشور و اخذ گواهی هاي معتبر بین المللی خصوصا کد EC جهت
صادرات به اتحادیه اروپا، روسیه و کشورهاي جنوب شرق آسیا زمینه افزایش تولید و صادرات آبزیان را فراهم کرده است. به رغم همه
ناملایمات، فعالان بخش آبزیان همراه با همه مردم کشور گام هاي موفقی را برداشته اند و به گواه آمار شاخص هاي پیشرفت این
بخش حتی از نرم هاي جهانی هم بیشتر بوده است. به همت بخش خصوصی مصرف سرانه ماهی در کشورمان در دوران پس از
پیروزي انقلاب اسلامی 900 درصد رشد کرده؛ درحالی که دنیا در این مدت فقط 100 درصد رشد داشته است. درحال حاضر
محصولات آبزیان کشور به 55 کشور دنیا صادر می شود؛ بنابر این تردیدي نیست که صنعت آبزیان کشور با نرم هاي جهانی هماهنگ
است که این در اقتصاد تحت فشار کشور ما کم نظیر است. به علاوه رشد آبزي پروري در کشور ما بیشتر از نرم جهانی است که این

یک رکورد بی نظیر در اقتصاد کشورماست.



آغاز اجراي 12 طرح بزرگ با مشارکت وزارت دفاع در همدان

منبع: ایسناشماره خبر:  223  |  تاریخ: 1399/11/11

نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شوراي اسلامی گفت: اجراي 12 طرح و پروژه بزرگ عمرانی، تولیدي و سازندگی با
مشارکت و سرمایه گذاري وزارت دفاع و نیروهاي مسلح در مناطق مختلف این استان آغاز شده است.

 حمیدرضا حاجی بابایی در جمع دهیاران و شوراهاي
اسلامی بخش مرکزي همدان، افزود: تحقق این اقدام نقش بسیار مهم و قابل توجهی در تسریع روند رشد و توسعه همه جانبه و پایدار

 
استان در راستاي خدمت رسانی بهینه و مطلوب به مردم این منطقه دارد. 

وي در ادامه از اجراي چهار پروژه بزرگ شهري با مشارکت قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء(ص) در همدان خبر داد و اضافه کرد: توسعه
زیرساخت هاي شهرك هاي صنعتی و کشاورزي، تأمین قیر رایگان، اشتغال و بودجه ویژه مناطق کم برخوردار در حاشیه شهرها و

 
روستاها در بودجه 1400 به طور ویژه اي مورد توجه و تغییر قرار گرفته است. 

حاجی بابایی با اشاره به اینکه نیروگاه برق شهید مفتح، پتروشیمی هگمتانه و در آینده پتروشیمی ابن سینا از پساب تصفیه خانه
فاضلاب همدان استفاده می کنند، ساماندهی فاضلاب روستاهاي بالادستی سد اکباتان و مسیر گردشگري امامزاده محسن(ع) را از
اولویت خاصی برخوردار دانست و گفت: با اجراي شبکه در این مناطق و احداث مجتمع هاي آبرسانی بسیاري از مشکلات روستاهاي

 
ما براي همیشه حل خواهد شد. 

وي با اشاره محدودیت بودجه هاي استانی براي انجام طرح هاي مورد نیاز تصریح کرد: با پیگیري هایی که انجام دادیم، مشکل برق
سیمین و انجلاس هم حل شد و مسیرهاي گردشگري روستایی ما از جمله ابرو، امامزاده محسن(ع) و سد اکباتان باید مثل خیابان از

 
روشنایی دائم برخوردار باشد. 

نماینده مردم همدان خانه ملت با بیان اینکه بودجه سال آینده کشور به دلایل مختلف داراي ویژگی هاي خاصی است و با تمام بودجه
بندي سال هاي گذشته تفاوت دارد، یادآور شد: خاص بودن بودجه 1400 ناشی از تحریم هاي اقتصادي و موقعیت ویژه اي است که

 
کشور در آن قرار دارد. 

عضو کمیسون تلفیق مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: تلاش دولت و مجلس بر این معطوف است تا بودجه سال 1400 موجب رشد



و ارتقاي شاخص هاي اقتصادي از جمله ضریب جینی، تورم، اشتغال، سرمایه گذاري و بهره وري شده و پاسخگوي نیاز کشور هم

 
باشد. 

وي از مدیران دستگاه هاي اجرایی درخواست کرد که موارد و موانع موجود بر سر راه پروژه هاي ملی و استانی را به موقع اطلاع

 
رسانی کنند تا مجمع نمایندگان استان بتوانند ضمن پیگیري، تغییرات لازم را در ردیف هاي بودجه لحاظ کنند. 

 
 

فرماندار شهرستان همدان نیز با بیان اینکه در هر روستا باید اطلاعات کامل اقدامات انجام شده، اقدامات مورد نیاز و برنامه عملیاتی
مشخص را داشته باشیم، خواستار برنامه محوري بخشداران دهیاران و شوراهاي اسلامی براي روستاها شد و گفت: براي جذب

 
اعتبارات مورد نیاز و استفاده از فرصت نمایندگان در این راستا باید برنامه محور باشیم. 

محمدعلی محمدي با تأکید بر اولویت تکمیل کارهاي نیمه تمام اضافه کرد: 111 پروژه با اعتبار 206 میلیارد تومان همزمان با دهه
مبارك فجر در سطح شهرستان همدان به بهره برداري می رسد به طوریکه گازرسانی به واحدهاي اقتصادي و تولیدي، بهسازي و
مقاوم سازي در روستاها، توسعه و تقویت شبکه برق رسانی، توسعه واحدهاي تولیدي بخش کشاورزي و چند طرح در بخش راه

 
روستایی از جمله این طرح ها است. 

وي با اشاره به لزوم هم افزایی براي تغییر وضعیت و پیشبرد امور روستا تصریح کرد: شوراهاي اسلامی روستاها می توانند با برنامه

 
ریزي اصولی و تصمیم سازي در تصمیم گیري مدیران براي رفع نیازهاي روستا مؤثر باشند. 

انتهاي پیام



تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان

منبع: ایلناشماره خبر:  224  |  تاریخ: 1399/11/11

 غلامحسین رحیمی، معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري در نخستین جلسه شوراي مدیریت استانی
آموزش عالی استان سمنان که به میزبانی دانشگاه سمنان برگزار شد، از تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10

استان کشور خبر داد و گفت: بر اساس این سند، رشته هاي دانشگاهی باید منطبق با نیازهاي ...

 غلامحسین رحیمی، معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم،
تحقیقات و فناوري در نخستین جلسه شوراي مدیریت
استانی آموزش عالی استان سمنان که به میزبانی دانشگاه
سمنان برگزار شد، از تدوین سند توسعه علم، فناوري و
نوآوري در 10 استان کشور خبر داد و گفت: بر اساس این
سند، رشته هاي دانشگاهی باید منطبق با نیازهاي آن

 
استان باشد. 

به گزارش ایلنا، رحیمی در این نشست به وظایف شوراي مدیریت استانی آموزش عالی اشاره کرد و اظهار داشت: برنامه ریزي براي
ارتقاي آموزش عالی استان، سالم سازي محیط علمی از لحاظ غیر اخلاقی هاي علمی همانند اخلاق در پژوهش، استفاده از ظرفیت
سازمان آموزش فنی و حرفه اي و مراکز علمی کاربردي براي مهارت محور کردن فارغ التحصیلان دانشگاهی یا به عبارتی کسب

 
مهارت در کنار علم آموزي دانشجویان از جمله وظایف این شوراست. 

وي همچنین بهره مندي از اعضاي هیئت علمی قوي و باتجربه براي آموزش در رشته هاي تخصصی و آینده نگري آموزش عالی استان

 
و برنامه ریزي براي آن را از دیگر وظایف شوراي مدیریت استانی آموزش عالی استان ها برشمرد. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم با بیان اینکه ارتقاي کیفی و توسعه فناوري از اهداف آموزش عالی است خاطر نشان کرد: برنامه

 
هاي وزارت علوم در این راستا انجام خواهد شد و خواسته ما همکاري روساي همه دانشگاه ها در این زمینه است. 

وي همچنین از تدوین سند توسعه علم، فناوري و نوآوري در 10 استان کشور خبر داد و گفت: بر اساس این سند، رشته هاي

 
دانشگاهی باید منطبق با نیازهاي آن استان باشد. 

 
فعالیت یک هزار و 633 عضو هیئت علمی در دانشگاه هاي استان سمنان 

نصیري، رئیس دانشگاه سمنان به عنوان رئیس دانشگاه معین استان نیز در این نشست گزارشی از وضعیت دانشگاه هاي استان سمنان

 
ارائه کرد و گفت: بیش از 50 موسسه آموزش عالی با یک هزار و 633 عضو هیئت علمی در استان فعالیت می کنند. 

وي با بیان اینکه بیشترین اعضاي هیئت علمی استان در دانشگاه هاي دولتی مشغول فعالیت هستند، جمعیت دانشجویی استان
سمنان را حدود 66 هزار و 800 نفر اعلام کرد. 



همچنین روساي دیگر دانشگاه هاي استان نیز در این نشست نقطه نظرات و پیشنهادات خود را در راستاي ارتقاي آموزش عالی و

 
توسعه فناوري در استان مطرح کردند. 

 
ضرورت تقویت اثربخشی دانشگاه ها در محیط پیرامونی خود 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، در دانشگاه سمنان گفت: استان سمنان رشد بسیار خوبی در حوزه آموزش عالی دولتی
غیرپزشکی در کشور داشته به طوري که مجموع ظرفیت پذیرش دانشجو در دانشگاه هاي دولتی استان سمنان به نسبت جمعیت

 
بالاترین در کشور است. 

 
وي تصریح کرد: وزارت علوم تلاش می کند دانشگاه هاي موجود با کمک مدیران دانشگاه ها از نظر کیفی رشد بیشتري داشته باشند. 

رحیمی افزود: علی رغم اینکه تعداد قابل توجهی از پروژه هاي بزرگ صنعتی و حساس و حیاتی در دانشگاه ها در حال انجام می

 
باشد، اما پیوندهایی که باید بین دانشگاه و جامعه وجود داشته باشد هنوز عمق و وسعت زیادي نیافته است. 

وي خاطرنشان کرد: این در حالی است که در مجموعه وزارت علوم 34 تا 35 هزار عضو هیئت علمی داریم و حدود 150 هزار
دانشجوي دکتري و حدود 600 هزار دانشجوي کارشناسی ارشد در حال تحصیل در دانشگاه هاي کشور هستند که به عنوان نیروي
عظیم علمی محسوب می شوند و این ظرفیت هنوز به صورت یک جریان پیوسته و ملی در خدمت رفع نیازهاي کشور قرار نگرفتند و

 
فقط تعداد محدودي از آنان در انجام پروژه ها دخیل هستند. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تقویت اثربخشی دانشگاه ها در محیط پیرامونی خود و سپس اثربخشی در بخش ملی و حتی
بین المللی را از برنامه هاي وزارت علوم براي دانشگاه ها برشمرد و گفت: خوشبخانه از لحاظ علمی توفیقات شگرفی داشتیم و
خبرهاي خوب تري را از نظر میزان استنادات به مقالات دانشمندان و پژوهشگران ایرانی که در ژورنال هاي معتبر بین المللی چاپ

 
شده در آینده نزدیک خواهیم داشت که این امر نشان دهنده کیفیت بالاي مقالات دانشمندان و پژوهشگران ایرانی است. 

رحیمی خاطر نشان کرد: تربیت نیروي انسانی در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتري براي کشور هاي همجوار نیز نشان دهنده

 
اثربخشی نظام علمی جمهوري اسلامی ایران، در فراتر از مرزهاست. 

وي با اشاره به اینکه تعداد رساله ها و پایان نامه هاي تقاضامحور در کشور کم است، گفت: باید این بخش را تقویت و توسعه و عمق

 
بخشید. 

 
ارتقاي کیفیت در حوزه تحقیقات؛ تضمینی براي کیفیت آموزش اساتید 

غلامحسین رحیمی، معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، در ادامه سفر خود به استان سمنان با حضور در
ششمین جلسه شوراي دانشگاه صنعتی شاهرود در سال جاري که در محل تالار کوثر این دانشگاه برگزار شد، ضمن تاکید بر جدیت

 
اساتید در امر تحقیقات و توسعه و ارتقاي کیفیت در حوزه تحقیقات را تضمینی براي کیفیت آموزش اساتید عنوان کرد. 

وي در این جلسه ضمن تبریک آغاز دهه مبارك فجر، پیروزي انقلاب اسلامی را فضاي فراخی براي توسعه علمی عنوان کرد و گفت:



بعد از جنگ تحمیلی دوران پرافتخار علمی ما با بیشترین دانشمندان، دوره اسلامی است که توانستیم در حوزه توسعه علمی به

 
توفیقات ارزشمندي دست یابیم و این مهم حاصل زحمات اساتید می باشد. 

رحیمی با اشاره به اهمیت حضور دانشجویان تحصیلات تکمیلی به خصوص دکتري در توسعه تحقیقات و از طرفی کاهش متقاضی
آموزش عالی طی سال هاي اخیر، به بیان توضیحاتی درخصوص لزوم طرح آمایش آموزش عالی پرداخت و دانشگاه صنعتی شاهرود را

 
با توجه به داشتن پتانسیل هاي موجود دانشگاهی مستقل مطرح نمود. 

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم، با تاکید بر دوره پسادکتري در آینده و اهمیت اخذ دستیار پژوهشی به بیان نکاتی در این امر
پرداخت و کشش کمی این موارد را حول نکاتی مطرح کرد و افزود: درآمد بیرونی استاد، گرنت اساتید (گرنت داخلی)، توسعه سراسري
دوره هاي کوتاه مدت تحقیقاتی دانشجویان دکتري و گرنت محور کردن پذیرش دانشجویان دکتري از جمله موارد حائز اهمیتی است

 
که بر اساس استانداردهاي بین المللی و بر اساس گرنت و تحقیقات کارفرمایی می باشد. 

وي با بیان توضیحاتی درخصوص اثربخشی و تحقیقاتی بودن گزارش ها، تاکید کرد: همه توفیقات در تهیه مقاله خلاصه نمی شود و با
وجود شرایط موجود در دانشگاه صنعتی شاهرود باید مراکز تحقیقاتی و پژوهشی افزایش یابد چرا که دانشگاهی مطرح خواهد ماند که

 
با روندهاي جدید خودشان را تطبیق دهند. 

 
فعالیت در فضاي کارآفرینی، تقاضا محوري و جامعه محوري در اولویت باشد 

محمدمهدي فاتح رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود، نیز در این جلسه با تبریک فرارسیدن ایام دهه فجر و پیروزي انقلاب اسلامی، به
ایجاد، توسعه و پیشرفت بسیاري از دانشگاه ها پس از انقلاب اسلامی اشاره کرد و گفت: دانشگاه صنعتی شاهرود با حدود نیم قرن

 
فعالیت بعد از انقلاب اسلامی توسعه چشم گیري داشته و از مدرسه عالی معدن سال 1352 به دانشگاهی پرافتخار امروز رسیده است. 

وي ضمن تاکید بر فعالیت در فضاي کارآفرینی، تقاضا محوري و جامعه محوري، به اهتمام وزارت در طرح آمایش آموزش عالی کشور
و نکات مثبت اجراي آن پرداخت و با اشاره به جایگاه ملی و بین المللی دانشگاه و استقلال آن در همه ارکان تصمیم گیري و تصمیم
سازي به ویژه در هیئت امناء، هیئت ممیزه و هیئت اجرایی جذب، از موافقت وزیر علوم و شوراي راهبردي در تصویب مدیریت دوره

 
اي استانی آموزش عالی این دانشگاه و دانشگاه سمنان قدردانی نمود. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود به معرفی دانشگاه و کسب رتبه هاي متعدد پرداخت و گفت: مفتخریم که دانشگاه صنعتی شاهرود
طبق رتبه بندي جهانی تایمز 2021 با کسب رتبه 800-601 در فناوري و مهندسی رتبه ششم و در علوم پایه رتبه چهارم دانشگاه

 
هاي صنعتی را کسب کرده است و این مهم با همت هیئت علمی هاي فرهیخته و دانشجویان تحصیلات تکمیلی دانشگاه میسر شد. 

فاتح با بیان توضیحاتی درخصوص تعداد اعضاي هیئت علمی، مقالات ژورنالی دانشگاه در پایگاه هاي بین المللی و رشد صعودي
مقالات معتبر در نمایه هاي بین المللی، به کسب افتخار چند عضو هیئت علمی دانشگاه به ترتیب به عنوان دانشمندان یک درصد و
دو درصد برتر جهان در سال 2020 اشاره کرد و گفت: دانشگاه در سال 2020 به عنوان دانشگاه پراستناد یک درصد جهان معرفی
شده است. ایشان در ادامه افزودند با توجه به زیرساختهاي موجود در دانشگاه، با موافقت وزیر علوم در سال 97 قطب علمی مهندسی

 
معدن در این دانشگاه تاسیس شد. 

وي بر توسعه خدمات دانش بنیان و زیرساخت هاي کارآفرینی و حرکت به سوي دانشگاه کارآفرین تاکید نمود و تاسیس اداره



کارآفرینی، تاسیس مرکز آموزش هاي آزاد، ایجاد مرکز رشد مشترك با پارك، تاسیس مرکز تخصصی آپا (آگاهی رسانی، پشتیبانی و
امداد سایبري)، تاسیس شتاب دهنده و فضاي کار اشتراکی، تاسیس اولین مرکز هدایت شغلی و کاریابی تخصصی و تاسیس شرکت
دانش بنیان دانشگاهی را از جمله اقدامات در جهت ایجاد تشکیلات کارآفرینی دانشگاه برشمرد و با بیان توضیحاتی در خصوص
تجهیز آزمایشگاه ها و کارگاه ها در طی سال هاي اخیر، افزود: دانشگاه در انتشار مجلات معتبر علمی پژوهشی نیز توانسته 8 مجله

 
علمی و پژوهشی منتشر نماید که از این تعداد یک مجله داراي نمایه ISI دو تاي آن ها داراي اسکوپوس هستند. 

رئیس دانشگاه صنعتی شاهرود به کسب موقعیت ممتاز در اجراي پروژه ژئومکانیک نفت توسط دانشگاه پرداخت و توضیح داد: در سال
1396 جدیدي از قراردادهاي بزرگ تحقیقاتی دانشگاه صنعتی شاهرود با شرکت ملی نفت ایران آغاز شد و با توجه به موقعیت ممتاز
این دانشگاه در اجراي پروژه هاي کلان نفتی کشور قراردادي 10ساله با وزارت نفت منعقد شد. این قرارداد پژوهشی در حوزه اکتشاف
با عنوان «کاربرد ژئومکانیک در اکتشاف منابع هیدروکربوري و فناوري هاي نوین حفاري و مهندسی نفت در چاه هاي اکتشافی» و با

 
امضاي دو وزیر علوم و نفت به انجام رسید. 

وي درخصوص اهمیت مرکز رشد و فناوري هاي نوین دانشگاه تاکید کرد و ادامه داد: در سال 1394 با شروع حرکت دانشگاه به سمت
دانشگاه کارآفرین، کلیه فضاهاي کارگاهی و اداري ساختمان مرکز رشد به طور کامل در اختیار فناوران دانشگاهی قرار گرفت. این
مرکز با رویکرد دانشگاه جهت عمق بخشیدن موضوع فناوري در پروژه هاي تحقیقاتی، با امضاي یک تفاهم نامه بین دانشگاه و پارك از
سال 1393 فعالیت خود را آغاز کرد و در ادامه فعالیت هاي فرهنگی و تبلیغاتی دانشگاه به همراه پارك در محیط دانشگاه از تاریخ
امضاء تفاهم نامه صورت گرفت و هم اکنون این مرکز تحت عنوان یک مرکز مشترك بین دانشگاه صنعتی شاهرود و پارك علم و

 
فناوري استان فعالیت می نماید. 

در ادامه این جلسه اعضاي شوراي دانشگاه به بیان نقطه نظرات و ایده هاي خود در زمینه هاي آموزشی و پژوهشی خود پرداختند و
پس از خاتمه جلسه دکتر غلامحسین رحیمی از توانمندي هاي تجهیزاتی و آزمایشگاه هاي تحقیقاتی مستقر در ساختمان مجتمع
آزمایشگاهی علمی و تحقیقاتی شهید فخري زاده دانشگاه صنعتی شاهرود بازدید و همچنین با فعالیت هاي شرکت هاي دانش بنیان

مستقر در مرکز رشد مشترك دانشگاه با پارك علم و فناوري استان سمنان آشنا شد.



13 شرکت تعاونی در چهارمحال و بختیاري افتتاح می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1399/11/11

فاضلی راه اندازي 13 شرکت تعاونی در چهارمحال و بختیاري را از شاخص ترین برنامه هاي کمیته کارگري و کارآفرینی
استان در دهه فجر برشمرد و گفت: این شرکت هاي تعاونی در مراسمی به صورت ارتباط تصویري افتتاح می شوند.

فاضلی راه اندازي 13 شرکت تعاونی در چهارمحال و بختیاري را از شاخص ترین برنامه هاي کمیته کارگري و کارآفرینی استان

 
در دهه فجر برشمرد و گفت: این شرکت هاي تعاونی در مراسمی به صورت ارتباط تصویري افتتاح می شوند. 

«حفیظ االله فاضلی» در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري شبستان
در شهرکرد، با تبریک فرا رسیدن چهل و دومین دهه فجر انقلاب
اسلامی، اظهار داشت: در دهه فجر سال جاري نیز مانند سال
هاي گذشته کمیته کارگري و کارآفرینی استان برنامه هایی براي

 
گرامیداشت این ایام درنظرگرفته است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاري از
برگزاري 60 برنامه توسط کمیته کارگري و کارآفرینی استان طی

ایام دهه مبارك فجر خبر داد و افزود: این برنامه ها با همکاري کارخانجات، واحدهاي تولیدي، تعاونی هاي کارگري و مراکز کارآفرینی

 
تدارك دیده شده اند. 

وي راه اندازي 13 شرکت تعاونی در چهارمحال و بختیاري را از شاخص ترین برنامه هاي کمیته کارگري و کارآفرینی استان در دهه

 
فجر برشمرد و اظهار کرد: این شرکت هاي تعاونی در مراسمی به صورت ارتباط تصویري افتتاح می شوند. 

فاضلی برگزاري مسابقات قرآنی جامعه کار و تلاش، تجلیل از کادر درمانی و پرستاران، برگزاري همایش ورزش صبحگاهی، نواختن

 
زنگ انقلاب و تجلیل از مادران شهداي کارگر را از دیگر برنامه هاي این کمیته در دهه فجر خواند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاري بر نقش تأثیرگذار کارگران و کارفرمایان در پیروزي انقلاب و سربلندي در
مقابل فتنه هاي اقتصادي دشمنان تأکید و تصریح کرد: در همین راستا برنامه هاي متنوعی براي تبیین نقش کارگران در تحقق بیانیه

گام دوم انقلاب در دهه فجر آماده شده است.



اشتغال بیش از 1000 مددجوي چهارمحال و بختیاري در 9 ماهه نخست سال

جاري

منبع: شبستانشماره خبر:  226  |  تاریخ: 1399/11/11

ملکپور گفت: در راستاي ایفاي تعهدات این نهاد در 9 ماهه نخست سال جاري زمینه اشتغال یک هزار و 663 مددجوي
استان با اعطاي تسهیلات بانکی ایجاد شده است.

ملکپور گفت: در راستاي ایفاي تعهدات این نهاد در 9 ماهه نخست سال جاري زمینه اشتغال یک هزار و 663 مددجوي استان با

 
اعطاي تسهیلات بانکی ایجاد شده است. 

«علی ملکپور» در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در
شهرکرد اظهار داشت: حدود 10 درصد از جمعیت چهارمحال و
بختیاري شامل حدود 90 هزار نفر تحت پوشش کمیته امداد امام

 
خمینی(ره) هستند. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) چهارمحال و بختیاري با
اشاره به سفر اخیر رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) کشور به
شهرستان لردگان و افتتاح چند طرح در روستاهاي مختلف این

شهرستان، افزود: این شهرستان شامل بیش از 45 درصد روستاهاي استان بوده و طرح هاي اشتغالزایی مناسبی در آن اجرا گردیده

 
است. 

وي با اشاره به اینکه کمیته امداد امام خمینی(ره) استان تا پایان سال جاري متعهد به اشتغال سه هزار و 600 مددجو است، اظهار

 
کرد: این تعهد با اجراي طرح هاي مختلف اشتغالزایی در همه نقاط استان از ابتداي سال جاري شروع شده و تا پایان سال ادامه دارد. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) چهارمحال و بختیاري تصریح کرد: در راستاي ایفاي تعهدات این نهاد در 9 ماهه نخست سال

 
جاري زمینه اشتغال یکهزار و 663 مددجوي استان با اعطاي تسهیلات بانکی ایجاد شده است. 

ملکپور با بیان اینکه میزان اشتغال مددجویان کمیته امداد امام خمینی(ره) چهارمحال و بختیاري در سال گذشته بیش از چهار هزار

 
فرصت شغلی بود، گفت: براي این میزان اشتغالزایی بیش از هزار میلیارد ریال اعتبار تخصیص داده شد. 

وي از راه اندازي 10 مرکز تخصصی نیکوکاري و کارآفرینی ویژه مددجویان کمیته امداد امام خمینی(ره) چهارمحال و بختیاري از
مهرماه سال جاري خبر داد و خاطرنشان کرد: در این راستا تعهد کمیته امداد استان در راه اندازي مراکز نیکوکاري عملیاتی شده

است.



دو طرح توریسم سلامت در کرمانشاه به بهره برداري می رسد

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  227  |  تاریخ: 1399/11/11

دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه

دو طرح توریسم سلامت شامل بیمارستان هاي «ماد» و «حکیم» کرمانشاه به عنوان پروژه

 
هاي سال جهش تولید در آینده نزدیک به بهره برداري می رسد. 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه محمد رشیدي مسئول کارآفرینی دانشگاه علوم پزشکی
کرمانشاه با اعلام این خبر گفت: دو طرح توریسم سلامت در کرمانشاه به بهره برداري می
رسددر سفر رییس سازمان برنامه و بودجه به استان کرمانشاه 50 پروژه به عنوان پروژه هاي
سال جهش تولید در استان معرفی شد که از این تعداد دو پروژه حوزه سلامت در اولویت

 
این طرح ها قرار گرفت. 

وي افزود: این پروژه ها شامل احداث بیمارستان هاي ماد و حکیم در کرمانشاه است که با حمایت هاي ویژه در سال جهش تولید

 
پیشرفت قابل توجهی داشته اند. 

رشیدي با بیان اینکه این دو پروژه از طرح هاي توریسم سلامت در استان محسوب می شود، خاطرنشان کرد: در حال حاضر پروژه

 
بیمارستان حکیم 98 درصد پیشرفت فیزیکی دارد که تا پایان سال به بهره برداري می رسد. 

مسئول کارآفرینی دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت: با حایت هاي ویژه سال جهش تولید پروژه بیمارستان ماد نیز با 70 درصد
پیشرفت فیزیکی قرار است تا پایان تیر ماه سال آینده به بهره برداري برسد.



بهره برداري از دو طرح توریسم سلامت در کرمانشاه

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  228  |  تاریخ: 1399/11/11

دو طرح توریسم سلامت شامل بیمارستان هاي «ماد» و «حکیم» کرمانشاه به عنوان پروژه هاي سال جهش تولید در آینده
نزدیک به بهره برداري می رسد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
کرمانشاه، محمد رشیدي مسئول کارآفرینی دانشگاه علوم
پزشکی کرمانشاه گفت : در سفر رئیس سازمان برنامه و
بودجه به استان کرمانشاه 50 پروژه به عنوان پروژه هاي
سال جهش تولید در استان معرفی شد که از این تعداد دو

 
پروژه حوزه سلامت در اولویت این طرح ها قرار گرفت. 

او گفت : این پروژه ها شامل احداث بیمارستان هاي ماد و

 
حکیم در کرمانشاه است که با حمایت هاي ویژه در سال جهش تولید پیشرفت قابل توجهی داشته اند. 

رشیدي با بیان اینکه این دو پروژه از طرح هاي توریسم سلامت در استان محسوب می شود، افزود: در حال حاضر پروژه بیمارستان

 
حکیم 98 درصد پیشرفت فیزیکی دارد که تا پایان امسال به بهره برداري می رسد. 

مسئول کارآفرینی دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه افزود: پروژه بیمارستان ماد با 70 درصد پیشرفت فیزیکی قرار است تا پایان تیر ماه
سال آینده به بهره برداري برسد .



اپلیکیشن شهر من شهرداري مشهد برنده جایزه جهانی شد

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  229  |  تاریخ: 1399/11/11

اپلیکیشن شهر من شهرداري مشهد برنده جایزه جهانی شد

مشهد مقدس سمیرا رحمتی-در پنجمین دوره جایزه جهانی خشت طلایی تهران با تاکید بر حوزه صلح و سلامت، در محورهاي
هفتگانه؛ اپلیکیشن شهر من شهرداري مشهد برنامه جایزه جهانی خشت طلایی شد. این دوره در محورهاي هفتگانه معماري،
شهرسازي و حفاظت از میراث فرهنگی، توسعه پایدار، تاب آوري و زیست پذیري شهري، توسعه زیرساخت ها، حمل و نقل عمومی و
خدمات شهري، مشارکت شهروندان و توسعه فرهنگی و اجتماعی شهر، نوآوري، فناوري و شهر هوشمند، اقتصاد شهري، سرمایه
گذاري و کارآفرینی و حکمروایی محلی، برنامه ریزي و مدیریت شهري برگزار شد.تاکنون چهار دوره جهانی خشت طلایی تهران، از

سال 93 و هم زمان با بزرگداشت روز جهانی شهرها در کلانشهر تهران برگزار شده است.



نظارت میدانی در شمس آباد

منبع: روزنامه صبح نوشماره خبر:  230  |  تاریخ: 1399/11/11

رییس مجلس شوراي اسلامی در ادامه نظارت هاي میدانی خود به صورت سرزده به شهرك صنعتی شمس آباد در شهرستان
ري رفت و از نزدیک در جریان مشکلات کارگران و تولیدکنندگان این شهرك قرار گرفت.

«صبح نو» از حضور سرزده دکتر قالیباف در شهرك صنعتی شمس آباد گزارش می دهدنظارت میدانی در شمس آباد رییس
مجلس شوراي اسلامی در ادامه نظارت هاي میدانی خود به صورت سرزده به شهرك صنعتی شمس آباد در شهرستان ري رفت و از

 
نزدیک در جریان مشکلات کارگران و تولیدکنندگان این شهرك قرار گرفت. 

دکتر محمد باقر قالیباف در ابتداي این نظارت میدانی به یک واحد تولیدي برش سنگ تایل رفت که به دلیل خام فروشی این
محصول معدنی و بی توجهی به ارزش افزوده این صنعت و همچنین وجود شبکه هاي رانتی صادرات سنگ خام به حالت نیمه تعطیل

 
درآمده است. 

رییس مجلس در دومین بازدید خود در شهرك صنعتی شمس آباد از کارخانه تولید پروفیل هاي پیشرفته در و پنجره بازدید کرد که
یک بانک آن را به تعطیلی کشانده است. این واحد تولیدي از سال 92 با وجود پیشرفته ترین دستگاه ها بدون استفاده مانده و

 
کارگران آن بیکار 

 
شده اند. 

قالیباف در گفت وگو با تولیدکنندگان این واحد تولیدي، براي اجراي قوانین تسهیل کننده بانکی تاکید کرد و از مصوبه کمیسیون
تلفیق براي بخشودگی جرائم تأمین اجتماعی کارگاه هایی که سطح اشتغال خود را طی یک سال اخیر حفظ کرده باشند، خبر داد.
سومین بازدید رییس مجلس از کارخانه فعال جهان کریستال بود که یکی از واحدهاي فعال در صنعت تولید کریستال در کشور است
که محصول خود را به ده ها کشور دنیا صادر می کند. این کارخانه براي توسعه بخش هاي تولیدي و صادرات بیشتر محصولات با

 
مشکل ترخیص مواد اولیه لازم و همچنین تسهیل فرایندهاي تجاري و مبادلاتی روبه روست. 

قالیباف در پایان این نظارت میدانی در جمع صنعت گران گفت که براي پیشرفت تولید و اشتغال، حمایت از تولید کننده و حذف
قوانین زائد و دست وپاگیر در دستور کار مجلس یازدهم است. رییس قوه مقننه تاکید کرد که مجلس مصمم است تا با حضور در
میدان و شنیدن مشکلات و مطالبات واحدهاي تولیدي و کارگران، موانع تولید کارگاه هاي کوچک و متوسط را حذف کند تا مقدمات

 
کاهش بیکاري و رشد اقتصادي با فعالیت هاي همین کارگاه هاي تولیدي کوچک و متوسط فراهم شود. 

گفتنی است؛ پیش تر نیز در مهرماه سال جاري، مسوولان قضایی شهرستان ري به شهرك صنعتی شمس آباد رفتند و در نشستی
مشترك مشکلات واحدهاي تولیدي این شهرك صنعتی را مورد بررسی قرار دادند. در آن بازدید هم آقاي رسول جلالی، معاون قضایی
رییس کل و رییس دادگستري شهرستان ري در خصوص اهداف این بازدید اظهار کردند: در راستاي اجراي منویات مقام معظم
رهبري (حفظ االله) مبنی بر حمایت از رونق تولید در سال جهش تولید و تأکیدات ریاست قوه قضاییه بر رفع موانع تولید و حل
مشکلات کسب و کار و همچنین رییس ستاد اقتصاد مقاومتی استان تهران، در جلسه اي مشترك با مدیران این شهرك صنعتی و
برخی از واحدهاي تولیدي، مسائل و مشکلات آنان مورد بررسی همه جانبه قرار گرفت. رییس دادگستري شهرستان ري خاطرنشان
کرده بود: در جریان این برنامه ضمن گفت وگو با مدیر عامل واحدهاي تولیدي و کارگران، مسائل و مشکلات آنان از جمله اخذ حق
بیمه کارگران ساختمانی از واحدهاي صنعتی توسط تأمین اجتماعی با وجود تصریح قانون تأسیس شهرك هاي صنعتی، ترافیک
سنگین در مسیر عبور و مرور در صبح و عصر که با وجود صدور مجوزهاي لازم و به دلیل اختلاف مابین دستگاه ها ساخت مسیر

جدید میسر نشده و غیره، مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و در خصوص رفع مشکلات حقوقی آنان مشاوره هاي لازم ارائه شد.



طلبه آچار به دست، آداب و رسوم غلط را برانداخت + عکس

منبع: ایلام بیدارشماره خبر:  231  |  تاریخ: 1399/11/11

 
 

به گزارش ایلام بیدار ، سال هاي سال است که از اسراف و برخی رسوم غلط و انحرافی در مراسم عزا و عروسی شنیدیم. همیشه هم
در این مواقع انگشت اشاره مردم به سمت روحانیون و علماست که چرا کاري نمی کنند و چرا حرفی نمی زنند. از هزینه تالار، لباس و
ماشین و ... عروسی گرفته تا تاج گل، سنگ قبر آن چنانی و حضور خواننده با دف و نی در مجالس ختم و ترحیم همه هزینه ها گزاف
و اضافی است که به خصوص براي متوفی اثري ندارد. روحانیون و علما در رسانه بارها براي جلوگیري حرف زده اند اما یک طلبه 30

 
ساله براي حل این مشکل در روستاي خود عملیاتی به میدان آمده است. 

 
 

 
حجت الاسلام مجید عمویی نسب امام محله روستاي توتنده 

 
طلبه اي که در 25 سالگی امام محله شد 

حجت الاسلام مجید عمویی نسب، طلبه سطح  2 سفیران که اصالتش چهارمحال و بختیاري است، اما 5 سالی است که براي تبلیغ به
مسجد امام علی(ع) روستاي توتنده شهرستان دنا استان کهگیلویه و بویراحمد رفته است. روستایی که داراي 17 شهید دوران دفاع
مقدس است. او می گوید: «این روستا حدوداً چهار هزار نفر جمعیت دارد و در 15کیلومتري شهر سی سخت که از مناطق توریستی
استان است، واقع شده است. شغل اکثر مردم این روستا کشاورزي است، اما متاسفانه با توجه به اینکه هتکارها زمین قابل کشت در



روستا وجود دارد، به خاطر نبود آب کشاورزي بی استفاده مانده اند. در منطقه ما همواره مبلغین تبلیغی با میانگین سنی 40 سال به

 
بالا حاضر می شدند و این براي اولین بار بود که جوانی به میان آن ها آمده بود.» 

 
 

 
برگزاري جلسه با ریش سفیدان محله براي رفع رسم و رسومات غلط در عزا و عروسی 

 
حذف آداب و رسم غلط عزا و عروسی 

این طلبه از زمانی که وارد روستا به عنوان امام محله می شود، کاغذي دست می گیرد و شروع به نوشتن معضلات و مشکلات مردم
می کند. در بررسی هایش در سه ساله اول به این نتیجه می رسد که در مراسم عزا و شادي مردم هزینه هاي هنگفت اضافه اي رسم
شده است که به خواننده و پوسترهاي عکس و سنگ هاي قبر میلیونی و ... داده می شود. او می گوید: «با بررسی دقیقی که داشتم
دیدم در طول سه سال فقط خواننده ها 50 میلیون تومان از مجالس ختم مردم کاسبی کرده بودند. البته این عدد از افرادي به دست
آمد که به من گفتند و بسیاري هم بودند که از گزارش من مغفول مانده بود. در حالی که خواندن این افراد واقعا سودي براي میت

 
نداشت و لااقل اگر مداحی بود و ذکر اهل بیت گفته می شد، ثوابی به میت می رسید.» 

حجت الاسلام عمویی نسب براي حل این مشکل ریش سفیدان روستا را جمع می کند و این معضلات را براي آن ها شرح می دهد و
موفق می شود این رسم غلط را حذف کند و قاریان قرآن و مداحان اهل بیت را در مراسم ها جایگزین کند که همه هزینه چندین

 
برابر کمتر می گرفتند و هم اینکه ذکر خدا و پیامبر را می گفتند. 

 
 

 
حجت الاسلام عمویی نسب در روستا واسطه ازدواج بیست زوج جوان شده است 

 
پادرمیانی براي ازدواج 20 زوج 

در زمینه عروسی هم در این روستا کارهایی با هزینه هاي سنگین و کمرشکن رسم شده بود. مجلس حتما باید در تالار برگزار می



شد، ارکستر خاصی دعوت می شد و مهریه ها هم سنگین تعیین می شد. این امام محله براي حذف این رسم و رسوم که همه ناشی از
چشم و هم چشمی بود، هم آستین بالا زد. او می گوید: «حذف این رسم هاي عروسی به مراتب سخت تر از مجالس عزا بود، اما
تاحدودي موفق شدم البته عده اي هم پیروي نکردند. من در زمینه عروسی سنت واسطه گري را نیز مجدد احیا کردم، الحمدالله با

 
معرفی و پادرمیانی بنده، بانی ازدواج 20 زوج شدم.» 

 
 

 
حجت الاسلام عمویی نسب خود فوتبالیست و پا به توب است و با جوانان و نوجوانان در سالن ورزشی بازي می کند 

 
جذب جوانان با فوتبال و کیوکوشینگ  

این طلبه اهل ورزش هم بود، خودش در فوتبال پا به توب بود و در زمینه دفاع شخصی هم دوره دیده بود. او با جوانان و نوجوانان
محل در سالن ورزشی پا به توب می شد و در مسجد براي آن ها کلاس آموزش دفاع شخصی کیوکوشینگ به راه انداخته بود. او می
گوید: « برگزاري این گونه برنامه ها موجب جذب نوجوانان و جوانان به بنده شده بود، طوري که الحمدالله براي هرکاري که بنا داشتیم
در مسجد اجرایی کنیم، 10 تا 15 جوان همواره کنار دست من بودند که پتانسیل خوبی براي کارها بود. علاوه بر این هر چندهفته
یکبار همایش پیاده روي برگزار می کنیم و با قرعه کشی در میان حاضران، هدایایی به آن ها می دهیم که با استقبال بی نظیري

 
مواجه شده است.» 

 
 



 
برگزاري مجالس عزاداري محرم هرشب به یاد یک شهید 

 
احیاي سنت روضه خانگی در روستا 

همسر این روحانی نیز دروس حوزوي را گذرانده است و عصاي دست او در اجراي برنامه هاي فرهنگی و تبلیغی براي قشر بانوان است.
محرم امسال سنت روضه هاي خانگی با همت همسر این امام محله در روستا احیا شد و روزانه 10 جلسه روضه خانگی در خانه
روستاییان برگزار شد. او می گوید: «به دلیل کرونا امکان برگزاري جلسات عزاداري مثل هرسال نبود اما امسال در کنار روضه هاي
خانگی جلسه هیأت محرم  را هرشب به یاد یک شهید برگزار کردیم که با استقبال بسیاري مواجه شد. هرشب عکس شهید را در
بالاي مجلس قرار می دادیم و خانواده شهید نیز در حد توان مقدمات مثل ماسک و ... را فراهم می کردند. این جلسه ما در سطح
استان رتبه اول را به دست آورد. بعد از محرم 50فرش مسجد را با کمک جوانان در رودخانه شستیم. علاوه بران همسرم براي بانوان
کلاس احکام برگزار می کند و براي دختران جوان و نوجوان برنامه قصه گویی در صحرا را دارد که با جمعی به صحرا می روند و

 
برایشان قصه می گوید و کتاب می خواند» 

 
 

 
شست و شوي فرش هاي مسجد با کمک جوانان در رودخانه 

 
تربیت یک گوینده صداوسیما در روستا 

این طلبه جوان معتقد است هم محله اي هایش در تکلم به زبان فارسی دچار مشکل هستند که این امر در دانشگاه و مجامعی که غیر
از گویش لري باید صحبت داشته باشند نقطه ضعفی براي آن هاست. او براي رفع این مشکل در مسجد کلاس فن بیان برگزار کرد و
می گوید: « این کلاس با استقبال مردم مواجه شد که حتی موجب بروز استعدادهاي آن ها شد و یکی از خواهران روستا از این کلاس

 
براي اجرا به صداوسیما راه  صحیفه و چندین حافظ کل قرآن را تربیت کرده ایم.» 



 
 

 
پرورش حافظ قرآن و صحیفه سجادیه در میان نوجوانان و جوانان روستا 

 
طلبه آچار به دست 

حجت الاسلام عمویی نسب پشت میز نشین نیست و علاوه بر اینکه در نهادهاي دولتی پیشنهاد کار به او داده شده اما قبول نکرده و
تبلیغ را دوست دارد. او ورزشکار است و آچار به دست و فنی است. بسیاري از خانه ها و مدرسه هاي روستا از لحاظ عمرانی مشکل
داشته است و این طلبه خود به همراه فرمانده پایگاه بسیج و جمعی از جوانان براي مرمت خانه ها به میدان رفته است. او می گوید: «
سقف 11 خانه روستا را تاکنون ایزوگام کرده ام و در مدت کرونا که مدارس تعطیل بود، لوله کشی تمامی مدرسه هاي روستا را
تعویض کردیم. به کمک جمعی از خیریه حلقه اي 70 نفره را تشکیل دادیم که هرکدام ماهانه مبلغی را براي کارهاي فرهنگی و

 
خدماتی به صندوق می دهند. تمامی کارهاي صورت گرفته براي مرمت خانه ها و مدارس از محل کمک هاي این خیرین بوده است.» 

 
 

 
مرمت خانه هاي مردم به همت امام محله با کمک جوانان 

 
وقف 14 درخت براي امام حسین و مسجد 

باتوجه به فقر مردم روستا، برخی روي آوردن به قطع کردن درختان بلوط و درست کردن ذغال اما حجت الاسلام عمویی نسب علاوه
بر کمک به آن ها براي پرهیز از این کار تاکنون هزار اصله درخت بلوط نیز با کمک بسیج کاشته است. او یک رسم وقف درخت هم
راه اندازي کرد که در این خصوص می گوید: باتوجه به اینکه عده اي از اهالی در سطح روستاي ما باغ دارند که با صاحبان آن صحبت
کردم تا در هر باغ یک درخت را براي امام حسین(ع) و مسجد وقف کنند که تاکنون 14 درخت گردو، سیب  و زردآلو وقف شده است



و از درآمد آن کارهاي فرهنگی در روستا انجام می شود. برگزاري اردوهاي زیارتی مشهد مقدس و کربلاي معلی از برنامه هاي ما از
این محل است که الحمدالله امروز اکثریت اهالی روستا مشرف به کربلا شده اند. با کمک مردم و پیگیري این امام محله زمینی نیز از

 
سوي مردم وقف شده است تا در دو طبقه پایگاه بسیج خواهران و برادران احداث شود.» 

 
 

 
حجت الاسلام عمویی نسب در برنامه هاي مختلف همراه مردم است 

 
پرداخت وام براي اشتغال زایی روستاییان 

در زمینه اشتغال زایی که کلید اساسی حل مشکلات روستا است هم این طلبه جوان فعال بوده است. او با کمک سپاه صندوق قرض
الحسنه اي ایجاد کرده است که 200 عضو دارد و ماهانه از 50 تا 100 هزار تومان به صندوق واریز می کنند و از محل آن به افراد وام
اشتغال زایی داده می شود. عمویی نسب می گوید: « بنا داریم در ماه آینده به 70 نفر از این محل وام 30 تا 40 میلیون تومانی
پرداخت کنیم. با کمک بنیاد برکت و جهاد کشاورزي براي اشتغال زایی مردم کاشت زعفران، زنبور داري،گیاهان دارویی، پرورش مرغ
و قارچ را راه اندازي کردیم. برگزاري کلاس هاي اشتغال زایی براي حدود 40 نفر از اهالی روستا تحت نظربنیاد برکت درحال برگزاري

 
است.» 

 
 

 
راه اندازي مرکز نیکوکاري توتنده براي کمک به نیازمندان 

 
کمک 220  میلیونی براي مردم براي رفع مشکلات کرونایی 



در دوران شیوع کرونا هم در این محله با همت امام خود و کمک مردمش براي رفع مشکلات مردم به میدان آمدند. حجت الاسلام
عمویی نسب می گوید: « با شیوع ویروس کرونا براي رفع مشکلات مردم، مرکز نیکوکاري شهداي توت نده را ایجاد کردیم که در این
دوران با کمک 220 میلیون تومانی مردم، پوشاك، سبد کالاٰ بسته هاي بهداشتی، طبخ غذاي گرم، تهیه لوازم التحریر و کیف و کفش،

 
طبخ آش نذري براي بیماران کرونایی و کارت هدیه 300 هزار تومانی میان نیازمندان توزیع شد.» 

 
 

 
تهیه و توزیع بسته هاي بهداشتی و سبد کالا براي نیازمندان 

حرکت و فعالیت هاي این طلبه جوان به قدري مردم را جذب او کرده است که سال گذشته که بنا داشت به زادگاه خود برگردد، مردم
با تهیه طوماري و درخواست از سازمان تبلیغات اسلامی او را منصرف کردند تا در محله شان بماند. تمام این اقدامات ناشی از این
است که این امام جماعت و مبلغ خود را محدود برخی از فعالیت هاي سطحی نکرده و ثمره و تلاش هاي خود را به دل زندگی مردم

برده است.



رونمایی از 5000 طرح اشتغالزایی در کردستان

منبع: روزنامه صبح نوشماره خبر:  232  |  تاریخ: 1399/11/11

هزاران طرح ایجاد اشتغال، احداث مسکن ملی ، توزیع بسته هاي معیشتی و جهیزیه که از سوي ستاد اجرایی فرمان امام؟ره؟
به نتیجه رسیده اند، آغاز و رونمایی شد. به گزارش «صبح نو»، آقاي محمد مخبر که براي افتتاح این طرح ها به استان

کردستان سفر کرده بود از نمایشگاه طرح هاي ایجاد اشتغال اجتماع محور بنیاد برکت ...

از سوي ستاد اجرایی فرمان امام (ره) صورت گرفت؛رونمایی از 5000 طرح اشتغالزایی در کردستان هزاران طرح ایجاد اشتغال،
احداث مسکن ملی ، توزیع بسته هاي معیشتی و جهیزیه که از سوي ستاد اجرایی فرمان امام؟ره؟ به نتیجه رسیده اند، آغاز و رونمایی
شد. به گزارش «صبح نو»، آقاي محمد مخبر که براي افتتاح این طرح ها به استان کردستان سفر کرده بود از نمایشگاه طرح هاي

 
ایجاد اشتغال اجتماع محور بنیاد برکت وابسته به ستاد اجرایی در دانشگاه سنندج نیز بازدید کرد. 

محمد مخبر در این مراسم گفت: ستاد اجرایی فرمان امام؟ره؟ تاکنون 40 هزار شغل را با اجراي هشت هزار طرح و هزار میلیارد تومان
سرمایه گذاري در کردستان ایجاد کرده است. وي ادامه داد: امروز(دیروز) نیز با رونمایی از 5000 طرح با 500 میلیاردتومان سرمایه
گذاري، مجموعا 16 هزار شغل در استان ایجاد شد و همچنین با اجراي 3700 طرح، 9 هزار شغل براي کولبران در سه استان
کرمانشاه، کردستان و آذربایجان غربی ایجاد کردیم. مخبر با بیان اینکه عمده این مشاغل در زمینه هاي دامداري، فرش و صنایع
دستی ایجاد شده است، عنوان کرد: مصمم هستیم تا با ایجاد زمینه اشتغال، مشکلات این عزیزان را که از سر ناچاري به کولبري روي

 
آورده اند، مرتفع کنیم. 

در ادامه این مراسم بهمن مرادنیا، استاندار کردستان در سخنانی با اشاره به تحریم ستاد اجرایی فرمان امام؟ره؟ توسط دولت آمریکا
گفت: تحریم دکتر مخبر و ستاد اجرایی فرمان امام؟ره؟ از سوي آمریکا، با توجه به پیشرفت ها و دستاوردهاي فراوان این ستاد به
خصوص در بحث واکسن کرونا کاملا طبیعی است. وي ادامه داد: تحریم ها نشانه توانایی مدیریت دراین مجموعه است و باید آن را
تبریک گفت. مرادنیا همچنین افزود: از ستاد اجرایی فرمان امام؟ره؟ بابت اقدام بزرگی که در بحث کولبران آغاز کرده است، تشکر می

 
کنم و خوشحالم که یکی از دغدغه هاي بزرگ مردم کردستان با کمک این مجموعه مرتفع می شود. 

ماموستا رستمی، نماینده ولی فقیه و امام جمعه سنندج نیز در این مراسم گفت: امیدواریم با تلاش هاي ستاد اجرایی فرمان امام؟ره؟،
کردستان از زیر بار کولبري بیرون بیاید و همه کولبران زحمتکش و شریف به سمت تولید و اشتغال پیش بروند. وي افزود: مژده امروز

 
دکتر مخبر براي اجراي 3700طرح اشتغالزایی و ایجاد 9 هزار شغل جدید براي کولبران، باعث خوشحالی همه کولبران شریف شد. 

 
بازدید از مزارع پربرکت 

رییس ستاد اجرایی فرمان امام؟ره؟ در ادامه این سفر از طرح جهش دیم زارهاي کردستان بازدید کرد. در این طرح بزرگ، 143 هزار
هکتار اراضی کشاورزي براي کشت گندم، 13 هزار هکتار جو، 25 هزار هکتار حبوبات، 5 هزار هکتار علوفه و 3 هزار هکتار دانه هاي
روغنی عملیاتی می شود. در حاشیه این بازدید مسوولان طرح جهش تولید در دي مزارها در استان هاي آذربایجان شرقی، کرمانشاه،
کردستان، همدان ، گلستان و خوزستان گزارشی از پیشرفت فیزیکی این طرح به رییس ستاد اجرایی فرمان امام؟ره؟ ارائه کردند. در
ادامه این سفر یک روزه و به همت بنیاد احسان وابسته به ستاد اجرایی فرمان امام؟ره؟ چندین هزار بسته معیشتی و حمایتی و
جهیزیه براي توزیع در مناطق محروم کردستان اهدا شد. محمد مخبر در حاشیه این برنامه گفت: از ابتداي سال تاکنون 200 هزار
بسته معیشتی و بهداشتی و نوشت افزار با اولویت آسیب دیدگان کرونا درمناطق کم برخوردار استان کردستان توزیع شده و 30 هزار

 
بسته معیشتی دیگر هم توسط نیروهاي جهادي همکار ستاد توزیع می شود. 



 
محمد مخبر، رییس ستاد اجرایی فرمان امام؟ره؟: 

از ابتداي سال تاکنون 200 هزار بسته معیشتی و بهداشتی و نوشت افزار با اولویت آسیب دیدگان کرونا درمناطق کم برخوردار استان
کردستان توزیع شده و 30 هزار بسته معیشتی دیگر هم توسط نیروهاي جهادي همکار ستاد توزیع می شود



24 طرح در شهرك هاي صنعتی قزوین دهه فجر افتتاح و کلنگ زنی می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  233  |  تاریخ: 1399/11/11

قزوین - ایرنا - مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین گفت: به مناسبت گرامیداشت دهه مبارك فجر 24 طرح
تولیدي و عمرانی در شهرك ها و نواحی صنعتی این استان افتتاح یا کلنگ زنی می شود.

قزوین - ایرنا - مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی
استان قزوین گفت: به مناسبت گرامیداشت دهه مبارك
فجر 24 طرح تولیدي و عمرانی در شهرك ها و نواحی

 
صنعتی این استان افتتاح یا کلنگ زنی می شود. 

حمیدرضا خانپور روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با
اعلام این خبر اظهار داشت: از این تعداد طرح، 6 پروژه
صنعتی شامل واحدهاي تولیدي و یک پروژه عمرانی شامل
مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب شهرك صنعتی لیا مورد

 
بهره برداري قرار خواهند گرفت. 

وي اظهار داشت: طرح هاي صنعتی که در ایام دهه مبارك فجر به بهره برداري می رسند، شامل واحدهاي تولید انواع پریز و دوشاخه

 
برق، چاپ افست،گازهاي صنعتی،تجهیزات پزشکی (برانکارد و تخت هاي اتاق عمل) و جداساز یا فیلتر خلاء هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین اظهار داشت: با بهره برداري از این طرح هاي صنعتی که براي آنها 459 میلیارد

 
ریال از سوي بخش خصوصی سرمایه گذاري شده است، زمینه اشتغال مستقیم براي 146 نفر فراهم می شود. 

خانپور یادآور شد: براي اجراي مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب شهرك صنعتی لیا نیز 70 میلیارد ریال از اعتبارات داخلی شرکت

 
شهرك هاي صنعتی استان قزوین هزینه شده است. 

این مسوول گفت: در دهه مبارك فجر همچنین سه طرح عمرانی و 14 طرح صنعتی در شهرك ها و نواحی صنعتی استان قزوین

 
کلنگ زنی و عملیات احداث آنها آغاز می شود. 

 
استان قزوین علاوه بر یک شهر صنعتی داراي 13 شهرك و 6 ناحیه صنعتی است. 

 
برچسب ها 

 
- افتتاح طرح 

 
- شهرك صنعتی 

- استان قزوین 



 
- سرمایه گذاري 

- دهه فجر



طی هفت سال گذشته بیش از 9 هزار طرح کشاورزي در استان کرمان اجرایی

شد

منبع: ایرناشماره خبر:  234  |  تاریخ: 1399/11/11

کرمان - ایرنا - رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان کرمان گفت: تعداد 9 هزار و 127 پروژه در بخش هاي آب و کشاورزي
طی هفت سال گذشته با واگذاري هزار و 400 میلیارد تومان تسهیلات بانکی در شمال این استان به بهره برداري رسیده یا

عملیات اجرایی آنها آغاز شده است.

کرمان - ایرنا - رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان
کرمان گفت: تعداد 9 هزار و 127 پروژه در بخش هاي آب
و کشاورزي طی هفت سال گذشته با واگذاري هزار و 400
میلیارد تومان تسهیلات بانکی در شمال این استان به بهره

 
برداري رسیده یا عملیات اجرایی آنها آغاز شده است. 

عباس سعیدي روز شنبه در آستانه دهه مبارك فجر در
گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: عمده طرح هاي کشاورزي
که عملیات اجرایی آنها طی هفت سال گذشته آغاز شده یا
به بهره برداري رسیده را شامل ساخت استخرهاي

 
کشاورزي، سیستم هاي آبیاري قطره اي، لایه روبی و ترمیم قنوات برشمرد. 

وي ادامه داد: احداث گلخانه ها، تولید بذر، کاشت و تولید گیاهان دارویی، توسعه آبزي پروري و تولید زالو و ماهیان زینتی، راه اندازي
بیش از 321 واحد صنایع تبدیلی و تکمیلی کشاورزي توسعه دامپروري و تکثیر دام هاي اصلاح نژاد شده و نژاد نوترکیب،

 
مکانیزاسیون ماشین هاي کشاورزي بهره برداري از کارخانه شیر و لبنیات و صادرات محصولات کشاورزي از جمله این طرح ها است. 

سعیدي اظهار داشت: اعتبارات واگذار شده براي احداث یا تکمیل طرح هاي کشاورزي از محل بند الف تبصره 18، صندوق توسعه

 
ملی، اشتغال توسعه روستایی پرداخت شده است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان کرمان با بیان اینکه کشت هاي گلخانه اي از 60 هکتار به 300 هکتار در این استان افزایش پیدا
کرده است تصریح کرد: در حال حاضر نیز براي توسعه کشت هاي گلخانه اي تسهیلات بانکی در اختیار سازمان جهاد کشاورزي قرار

 
دارد و فرصت سرمایه گذاري خوبی در این بخش فراهم شده است. 

وي گفت: سرمایه گذاري هاي خوبی نیز در بخش احداث گلخانه ها در استان کرمان در حال انجام است که به سطح زیر کشت

 
گلخانه هاي این استان اضافه خواهد شد. 

سعیدي افزود: اکنون در بخش هاي گلخانه ها، کشت گیاهان دارویی و توسعه دامپروري استان زمینه سرمایه گذاري وجود دارد و
سرمایه گذاران می توانند در این بخش فعالیت کنند. 



وي اظهار داشت: جهاد کشاورزي استان کرمان در زمینه توسعه شیلات نیز قادر به واگذاري تسهیلات است و در زمینه مکانیزاسیون

 
کشاورزي رقم اعلام شده 60 میلیارد تومان بود که 75 میلیارد تومان معادل 135 درصد تسهیلات امسال پرداخت شده است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان کرمان ادامه داد: در حال پیگیري براي جذب 10 میلیارد تومان تسهیلات به منظور پرداخت به

 
متقاضیان خرید کمباین و تراکتور هستیم. 

وي گفت: اقدامات خوبی در زمینه مکانیزاسیون بخش کشاورزي در استان کرمان انجام شده به طوري که ضریب مکانیزاسیون با ورود

 
بیش از سه هزار تراکتور و کمباین به این استان از 9 دهم اسب بخار به 1.66 درصد افزایش پیدا کرده است. 

سعیدي با بیان اینکه تاکنون بیش از 17 هزار دنباله بند و ادوات کشاورزي وارد استان کرمان شده که ضریب مکانیزاسیون از 48
درصد به 67 درصد افزایش یافته که اقدام بسیار خوبی در زمینه افزایش بهره وري، کاهش هزینه ها و افزایش درآمد کشاورزان و

 
باغداران است. 

 
برچسب ها 

 
- کرمان 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- کشاورزي 
- دهه فجر



وزیر صمت: با قیمت گذاري دستوري مخالف هستم

منبع: شهداي ایرانشماره خبر:  235  |  تاریخ: 1399/11/11

وزیر صمت با بیان این که با هرگونه قیمت گذاري دستوري مخالف هستم، گفت: حمایت از تولیدکنندگان سبب افزایش
تولید و صادرات، ارتقاي شاخص هاي اشتغال و به دنبال آن افزایش امید و امنیت اجتماعی می شود.

به گزارش شهداي ایران، علیرضا رزم حسینی از انجمن
تولیدکنندگان سیمان خواست تا با وحدت نظر در جهت
قیمت گذاري منصفانه، کنترل قیمت ها، نظارت بر بازار و

 
حذف رانت خواران با ایجاد سازوکار لازم، گام بردارد. 

وزیر صمت در دیدار با تولیدکنندگان و اعضاي انجمن
سیمان، ضمن بیان این مطلب، افزود: سیاست وزارت
صنعت، معدن و تجارت در حوزه هاي ماموریتی خود
مشارکت در تصمیم سازي و تصمیم گیري با بخش

 
خصوصی، دولت و مجلس شوراي اسلامی است. 

وي تصریح کرد: در همین راستا در هرگونه تصمیم گیري، نمایندگان تشکل ها و انجمن هاي بخش خصوصی، کمیسیون هاي

 
اقتصادي و صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی و دولت اعلام نظر و مشارکت خواهند داشت. 

 
با قیمت گذاري دستوري مخالف هستم 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با اعلام اینکه با هرگونه قیمت گذاري دستوري مخالف هستم، گفت: دولت نیز در این راستا با ما

 
هم عقیده است و در تحقق این موضوع کمک می کند و انتظار داریم که بخش خصوصی نیز براي این موضوع مهم پاي کار بیاید. 

 
ضرورت ورود دستگاه هاي نظارتی براي حذف دلالان و واسطه ها از بازار 

رزم حسینی با اعلام اینکه به دنبال حذف واسطه ها و دلالان هستیم، گفت: دلالان و واسطه ها میان تولید کننده و مصرف کننده قرار
می گیرند و سبب افزایش قیمت کالا هاي مهم (مانند سیمان) در بازار می شوند که دستگاه هاي نظارتی در این حوزه باید به کمک

 
تولید بیایند. 

وي حمایت از تولیدکنندگان را سبب افزایش تولید و صادرات، ارتقاي شاخص هاي اشتغال و به دنبال آن افزایش امید و امنیت

 
اجتماعی می شود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر نقش مهم رسانه ها در کنترل بازار، از آن ها خواست که در شرایط حساس کنونی براي ایجاد

 
آرامش در بازار و حمایت از تولیدکننده و مصرف کننده گام بردارند. 



 
انجمن ها و تشکل ها خود باید رانت خواران را از بازار حذف کنند 

وي همچنین با تاکید بر اهمیت انجمن ها و تشکلها، گفت: خود انجمن تولیدکنندگان با وحدت نظر در هر رشته اي (از جمله سیمان)

 
باید در جهت قیمتگذاري، کنترل قیمت ها، نظارت بر بازار و حذف رانت خواران با ایجاد مکانیزم لازم، حرکت کنند. 

 
بخش دولتی با واگذاري کار ها به بخش خصوصی باید به دنبال اعمال سیاست گذاري هاي حاکمیتی باشد 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه تصریح کرد: معتقدم که به عنوان بخش دولتی باید به دنبال سیاست گذاري، تسهیل شرایط
براي تولید و جذب سرمایه گذار و این گونه کار هاي حاکمیتی باشیم و دیگر کار ها از قبیل قیمت گذاري، کنترل و نظارت بر بازار را

به همین تشکل ها، انجمن ها و بخش خصوصی توانمند مانند دیگر کشور هاي توسعه یافته واگذار کنیم.



دست انداز هاي جهش تولید در محصولات کنجدي

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  236  |  تاریخ: 1399/11/11

موانعی که باعث شده تا تولید محصولات کنجدي در حالی که می تواند یک منبع درامد بالا براي کشور باشد جایگاه اصلی
خود را پیدا نکند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز یزد، شیرینی هاي یزد از دیرباز معروف بوده است، شهري که اکنون شهره جهانی یافته و
بعنوان نخستین شهر جهانی ایران شناخته می شود. استان یزد با مردمانی سختکوش و مهمان نواز که با شیرینی هاي لذیذش کام

 
مهمانان را شیرین می کند و آن ها را نمک گیر. 

اکنون فصل سرد سال است و شیرینی معروف یزدي ها در این
فصل، حلوا هاي خوش طعم آن است که با کنجد تهیه و روانه

 
بازار می شود. 

معروفترین محصولات کنجدي کشور متعلق به مردمان یزد، در
قلب کویر مرکزي ایران است. استان یزد سالهاست به قطب
محصولات کنجدي ایران شهره شده است. در این بین از دیرباز
مردمان شهرستان اردکان با راه اندازي کارگاه هاي سنتی، ارده و

 
حلوا ارده هاي نابی را تهیه و آنرا به نام خود ثبت کرده اند. 

 
یزد، قطب محصولات کنجدي ایران 

استان یزد با مصرف 70 درصد کنجد تولیدي کشور و فرآوري آن، بعنوان قطب تولید محصولات کنجدي در ایران شناخته شده است.
هم اکنون بیش از 400 واحد تولیدي و صنفی محصولات کنجدي در این استان فعال است که از این تعداد، 70 واحد زیر نظر سازمان
صمت، 31 واحد زیر نظر سازمان جهاد کشاورزي و 312 واحد هم زیر نظر اصناف مشغول به تولید هستند که در مجموع براي بیش از

 
دو هزار نفر اشتغالزایی شده است. 

محمدرضا علمدار رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان
یزد با اشاره به اینکه میزان مصرف کنجد در کشور 200 هزار تن
است، می افزاید: 140 هزار تن از این میزان محصول در استان
یزد مصرف می شود یعنی چیزي حدود 70 درصد مصرف واحد

 
هاي تولیدي کشور. 

او می گوید: 85 درصد واحد هاي تولید محصولات کنجدي در

 
شهرستان اردکان متمرکز هستند. 

راهی اردکان می شوم، شهري در 60 کیلومتري مرکز استان یزد که مردمانش در فعالیت هاي صنعتی نقش آفرینی می کنند. اردکانی
ها، تولید ارده و حلوا ارده را از نیاکان خود به ارث برده اند و اکنون یکی از صنایع بزرگ این شهرستان، محصولات و فرآورده هاي

 
کنجدي است. 

ارده، حلوا ارده، روغن کنجد، کِرِم ارده، ارده شکلاتی و شیرینی هاي کنجدي از جمله فراورده هاي کنجدي تولیدکنندگان اردکانی

 
است. 

آنگونه که فرماندار اردکان می گوید: بیش از 300 واحد تولیدي و صنفی محصولات کنجدي در اردکان فعال هستند که سالیانه 40



 
هزار تن کنجد را به فراورده هاي کنجدي تبدیل می کنند. 

بهروز شهابی زاد می افزاید: هزار و 300 نفر به طور مستقیم و
هزار و 800 نفر هم به طور غیرمستقیم در واحد هاي تولیديِ

 
محصولات کنجدي شهرستان اردکان مشغول به کارند. 

گرچه اردکان را همه با حلوا ارده هاي معروفش می شناسند، اما
تولیدکنندگان محصولات کنجدي این روز ها براي تهیه، تبلیغ و

 
فروش محصولاتشان در پیچ و خم موانع هستند. 

 
وقتی مواد اولیه سد راه جهش تولید می شود 

با وجود همه توانمندي هایی که در استان یزد براي تولید محصولات کنجدي وجود دارد، اما آن روي سکه، موانع و مشکلاتی است که

 
تولیدکنندگان با آن دست و پنجه نرم می کنند. 

حاج محمد از تولیدکنندگان خبره محصولات کنجدي در شهر اردکان است. کارگاه سنتی او اکنون به واحدي صنعتی تبدیل شده که

 
نه تنها محصولی با کیفیت را روانه بازار می کند، بلکه براي جوانان منطقه هم اشتغالزایی کرده است. 

با حاج محمد به گفتگو می نشینم. او که بیش از 50 سال در
زمینه تولید ارده و حلوا ارده فعالیت دارد، می گوید: در واحد
تولیدي اش، روزانه چهار تن ارده، حلوا ارده و کِرِم ارده در طعم

 
هاي مختلف تولید و روانه بازار مصرف می شود. 

او می افزاید: هم اکنون بیش از 50 نفر در بخش هاي مختلف
این واحد تولیدي به طور مستقیم و غیرمستقیم مشغول به کار

 
هستند. 

حاج محمد که به قول خودش، مویش را در صنعت حلوا ارده
سفید کرده است، تامین مواد اولیه را عمده مشکل تولیدکنندگان محصولات کنجدي می داند و می گوید: متاسفانه وارد کنندگان دانه
روغنی کنجد غیرحرفه اي هستند و این مسئله باعث شده تا به لحاظ خرید کنجد، بازار بی ثباتی داشته باشیم و دلالان با قیمت هاي

 
مختلف آن را به فروش برسانند. 

او می افزاید: حتی در تامین کنجد داخلی هم با مشکل مواجهیم به طوریکه قیمت کنجد داخلی هم با نوسان بازار ارز و کنجد

 
خارجی، تحت تاثیر قرار می گیرد و قیمت آن ثبات ندارد. 

 
گله و شکایت از موانع تامین مواد اولیه، مشکلی که اینبار در صنایع کوچکی، چون تولید ارده و حلوا ارده رخنه کرده است. 

اما این موضوع فقط یکی از مشکلات تولیدکنندگان محصولات کنجدي است. علی آقا از تحصیلکرده هاي دانشگاهی هم که این روز ها
وارد این صنعت شده، از تعلق نگرفتن یارانه به دانه روغنی کنجد گلایه دارد و می گوید: این امر باعث شده تا قیمت تمام شده
محصولات کنجدي نسبت به محصولات مشابه سبد غذایی بالاتر رود، موضوعی که تمایل مشتري را براي خرید محصولات کنجدي

 
کمتر و بازار ما را محدودتر می کند. 

 
محصولات کنجدي همچنان در گمنامی 

بازاریابی و تبلیغ محصول، یکی از مهمترین عوامل موفقیت در کسب و کار محسوب می شود. مسئله اي که با توجه به نیاز مخاطب و
خواسته او صورت می گیرد. بدون شک وقتی تبلیغ و بازاریابی ضعیف باشد، محصول ناشناخته می ماند، نه تنها در بازار خارجی بلکه

 
در بازار هاي داخلی هم خریداري ندارد. 

 
تبلیغ و بازاریابی محدود و نامناسب که اکنون به قصه پر غصه تولیدکنندگان محصولات کنجدي استان یزد تبدیل شده است. 

این را می توان از صحبت هاي محمد از تولیدکنندگان محصولات کنجدي اردکان پی برد. او می گوید: اگر همه واحد هاي تولید



محصولات کنجدي در قالب یک تشکل فعالیت کنند، می توانیم
علاوه بر قبضه بازار داخلی، بسیاري از بازار هاي جهانی را هم

 
پشتیبانی کنیم. 

محمد معتقد است با ایجاد این تشکل، واحد هاي غیرفعال تولید
فراورده هاي کنجدي، فعال و واحد هاي فعال هم رونق بیشتري
می گیرند، صادرات این محصولات افزایش می یابد و اشتغال هم

 
در این بخش پررنگ تر می شود. 

به سراغ عضو هیئت مدیره خوشه محصولات کنجدي اردکان می
روم. حسین کمالی هم بزرگترین مانع پیشرفت تولیدکنندگان
محصولات کنجدي اردکان را بازاریابی نامناسب می داند و می

 
گوید: ناشناخته بودن محصول در بین مردم ایران و حتی گردشگران از مشکلات رایج در صنعت تولید محصولات کنجدي است. 

کمالی اردکانی می افزاید: با تبلیغ و بسته بندي هاي زیبا می توان جاي محصولات کنجدي را در بین مردم ایران و حتی مردم دیگر

 
نقاط جهان باز کرد. 

 
محصولات کنجدي در پیچ و خم قوانین گمرکی 

مشکلات گمرکی از دیگر موضوعاتیست که مانع از رونق تولید در محصولات کنجدي شده است. آقاي رضایی از تولیدکنندگان
محصولات کنجدي در این باره به ما می گوید براي صادرات محصولات کنجدي مشکلات زیادي داریم. او ممنوعیت صادرات روغن
کنجد و مشکل تعرفه گمرکی براي صادرات محصولات را از عمده مشکلات خود در این بخش بر می شمارد. آقاي احمدي از دیگر
تولیدکنندگان محصولات کنجدي در اردکان به ما می گوید بدلیل اینکه تخصیص ارز به واحد ها تعلق نمی گیرد، براي خرید کنجد

 
وارداتی، دچار مشکل هستیم. او از دولت می خواهد تسهیلات بیشتري براي واردات کنجد براي تولیدکنندگان در نظر بگیرد. 

گرچه در سال هاي اخیر اقدامات خوبی براي ساماندهی و نوآوري
در محصولات کنجدي و رفع موانع گمرکی این محصولات انجام
شده است، اما آنگونه که باید و شاید مشکلات این واحد هاي
تولیدي در بازار، سر و سامان نگرفته است. مسئله اي که باعث
می شود تا براي آگاهی از اقدامات مسئولان به سازمان صنعت،

 
معدن و تجارت استان یزد بروم. 

با معاون بازرگانی سازمان صمت استان یزد گفتگو می کنم. علی
افشارپور می گوید: ثبت سفارش واحد هاي کنجدي از اقداماتی
بود که با مکاتباتی که با وزارتخانه انجام شد، چند ماه اخیر به سرانجام رسید و اکنون ثبت سفارش محصولات کنجدي بدون مراجعه

 
تولیدکنندگان به تهران، در مرکز استان یزد انجام می شود. 

وي همچنین از ثبت تعرفه گمرکی براي محصولات کنجدي خبر می دهد و می افزاید: براي نخستین بار، تعرفه براي هر یک از

 
محصولات کنجدي تعریف شد که این امر هم واردات و هم صادرات این محصولات را تسهیل کرده است. 

معاون بازرگانی سازمان صمت استان یزد می گوید: با ایجاد تعرفه گمرکی، حتی صادرات روغن کنجد که پیش از این ممنوع اعلام

 
شده بود، آزاد شد و تولید کنندگان در آینده نزدیک می توانند روغن کنجد را به کشور هاي مختلف صادر کنند. 

از آقاي افشار پور در خصوص مشکل نوسان قیمت مواد اولیه که یکی از مهمترین مشکلات واحد هاي تولیدي محصولات کنجدي
است، سوال می کنم. او می گوید: در زمینه واردات مشکلی نداریم و به هراندازه نیاز باشد می توانیم کنجد را تامین کنیم، اما متاسفانه
بدلیل اینکه تخصیص ارز به واحد ها تعلق نمی گیرد، تولیدکنندگان در زمینه خرید کنجد وارداتی، دچار مشکل اند. مشکلی که

 
کشوري است و هنوز براي آن چاره اندیشی نشده است. 



مالیات بر ارزش افزوده، به روز نشدن سامانه ارزش گذاري
محصولات کنجدي و بازاریابی محصولات هم دیگر مشکلاتی
است که متاسفانه تاکنون اقدامی اساسی براي حل آن انجام
نشده است و آنگونه که معاون بازرگانی سازمان صمت استان یزد
می گوید: براي رفع این مشکلات همکاري همگانی نیاز است از
تعامل و همفکري نخبگان و اساتید و صاحبان واحد هاي تولید

 
محصولات کنجدي تا پیگیري مجدانه مسئولان صنفی و دولتی. 

 
تلاش هایی براي توسعه محصولات کنجدي 

از سال 1392 بود که شرکت تامین و توسعه خوشه محصولات
کنجدي استان یزد فعالیت خود را آغاز کرد. شرکتی که با هدف پشتیبانی از واحد هاي تولیدي فعال در زمینه محصولات کنجدي

 
تاسیس شد و رسالت آن در وهله اول تامین مواد اولیه (کنجد) و پس از آن تمرکز بر فروش داخلی محصولات کنجدي بود. 

هفت سالی از شروع به کار این شرکت می گذرد، اینکه در این
چند سال چه اقدامی براي رفع مشکلات تولیدکنندگان
محصولات کنجدي انجام شده است، سوالی است که براي پاسخ
به آن به سراغ مدیرعامل شرکت تامین و توسعه خوشه

 
محصولات کنجدي می روم. 

خلیلی با اشاره به اینکه در حال حاضر 90 واحد تولیدي
محصولات کنجدي، سهامدار شرکت هستند، می گوید: براي حل
مشکل تامین مواد اولیه، با توجه به اینکه امسال برداشت کنجد
در کشور مطلوب بوده است، با تاجران ایرانی مذاکره و تاحدودي

 
مشکل وجود واسطه ها را در این زمینه حل کرده ایم. 

وي می افزاید: کنجد را از طریق شرکت تامین و بطور مستقیم

 
در اختیار سهامداران و تولیدکنندگان محصولات کنجدي قرار می دهیم. 

مدیرعامل شرکت تامین و توسعه خوشه محصولات کنجدي همچنین از تشکیل جلسات متعدد با سازمان توسعه تجارت خبر می دهد

 
و می گوید: در نظر داریم تا محصولات کنجدي را با یک نشان تجاري مشترك در بازار هاي هدف صادر کنیم. 

خلیلی می افزاید: بازار صادراتی ما، کشور هاي آذربایجان، ترکیه و روسیه است که ذائقه سنجی با ارائه بیش از دو هزار محصول انجام

 
شده است و نتایج خوبی کسب کرده ایم. در نظر داریم با ثبت این نشان تجاري تا پایان سال، صادرات را به طور جدي پیگیري کنیم. 

 
مرکزي براي تحول در محصولات کنجدي 

 
اسفندماه سال گذشته بود که نخستین مرکز نوآوري خوشه محصولات کنجدي کشور در شهرك صنعتی اردکان راه اندازي شد. 

همانروز افتتاحیه معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران گفت: تامین مواد اولیه و شناسایی

 
مشکلات واحد هاي صنعتی فراوري کنجد و رفع آن به واسه جامعه علمی از اهداف تاسیس این مرکز است. 

حدود یک سال از افتتاح مرکز نوآوري خوشه محصولات کنجدي می گذرد، مرکزي که زیرنظر شرکت تامین و توسعه خوشه
محصولات کنجدي است و راه اندازي شد تا از یک طرف نیاز هاي فناوري و نوآوري بنگاه هاي تولیدي را شناسایی و از سوي دیگر

 
ظرفیت هاي عرضه نوآوري و فناوري مراکز علمی و تحقیقاتی را ایجاد کند. 

رئیس هیئت مدیره شرکت تامین و توسعه خوشه محصولات کنجدي می گوید: توسعه بازار و فروش محصولات، نیاز هاي نوآورانه و
فناورانه، کاهش مصرف آب براي پوست کنی کنجد و ماندگاري بیشتر محصولات از خدماتی است که به همه واحد هاي صنعتی



 
فراوري کنجد ارائه می دهد. 

مهدي رحمانی می افزاید: در یکسال گذشته دو رویداد در این
مرکز اجرا شد. "رویداد ایده شو" که با برگزاري آن ایده هاي برتر
براي بسته بندي محصولات کنجدي شناسایی و به دنبال آن
بهترین ایده که دستگاهی براي بسته بندي حلوا ارده بود، انتخاب

 
شد. 

وي ادامه می دهد: رویداد "ایده میدان" هم دیگر برنامه اي است
که اساتید و دانشجویان از دانشگاه هاي سراسر استان یزد در آن
شرکت کردند و در آن نیاز هاي محصولات کنجدي ارائه شد تا با
رفع آن ها بهترین خدمات کسب و کار به واحد هاي تولیدي

 
عرضه شود. 

رئیس هیئت مدیره شرکت تامین و توسعه خوشه محصولات کنجدي همچنین به وجود آزمایشگاه مرجع محصولات کنجدي در مرکز
نوآوري خوشه محصولات کنجدي اشاره می کند و می گوید: هر ایده اي که به مرکز ارائه در آزمایشگاه بررسی و بحث مکانیزاسیون

 
آن اجرا می شود تا بتوان محصولی استاندارد را وارد بازار کرد. 

 
جهان در انتظار بکرترین محصول ایران 

وقتی در جستجوگر گوگل به دنبال بهترین محصولات کنجدي جهان می گردم، تنها نام ایران و به طور شاخص نام یزد به چشم می

 
خورد. واحد هاي تولیدي با نشان تجاري مختلف که سالهاست بکرترین محصولات کنجدي را روانه بازار می کنند. 

رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري اردکان
می گوید: حلوا ارده این شهرستان در فهرست آثار معنوي کشور
به ثبت رسیده است چراکه طرز تهیه سنتی این ماده غذایی تنها

 
مخصوص مردمان ایران بویژه هنرمندان اردکانی است. 

محسن میرجانی پرونده ثبت جهانی حلوا ارده در دستور کار قرار
گرفته است تا علاوه بر جلوگیري از دستبرد آن توسط کشور
هاي دیگر، این ماده غذایی مقوي بیشتر در سبد غذایی کشور

 
هاي مختلف جهان جا باز کند. 

گرچه محصولات کنجدي در شمار صنایع کوچک قلمداد می شود، اما بدون شک اگر براي رفع موانع و مشکلات پیش روي
تولیدکنندگان محصولات کنجدي چاره اندیشی و با حمایت همه جانبه، محصولات کنجدي بخوبی شناسانده شود آنوقت نه تنها زمینه
رونق تولید و اشتغال بیشتر را فراهم می کند، بلکه باعث می شود تا با صادرات محصولات ناب ایرانی در بازار هاي جهانی، ارزآوري

 
خوبی را براي کشور به ارمغان آورد. 

نویسنده: سیده سکینه میرطاهري



تصویب اصلاح بودجه سال 99 شوراي اسلامی استان

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  237  |  تاریخ: 1399/11/11

علیرضا ظهیري - لایحه کلیات اصلاح بودجه سال 99 شوراي اسلامی استان خراسان رضوي به تصویب رسید تا دخل و خرج

 
این شورا وجه قانونی به خود بگیرد. 

به گزارش خبرنگار ما، دراین راستا و براي اینکه بودجه فرایند قانونی به خود بگیرد، موضوع اصلاح بودجه سال 99 این شورا در

 
دستورکار جلسه علنی قرار گرفته است. 

بر این اساس اعضاي شوراي اسلامی استان با توجه به اینکه زمان کمی تا پایان سال وجود دارد و با توجه به اینکه بودجه سال آینده
نیز باید در کمیسیون برنامه و بودجه این شورا بررسی شود، به کلیات اصلاح بودجه سال 99 با منابع درآمدي 762 میلیون تومان و

 
منابع مصارفی 748 میلیون تومان رأي مثبت دادند. 

 
ضرورت توجه به زنان در جامعه 

در ابتداي این جلسه رئیس شوراي اسلامی استان با اشاره به سالروز وفات حضرت ام البنین(س) و روز بزرگداشت همسران و مادران
شهیدان گفت: جوامع پیشرفته به بانوان بها داده اند و بها دادن این نیست که ما به بانوان پست هاي مدیریتی دهیم، بلکه بها دادن این
است که نباید اتفاقاتی در کشور بیفتد که بار خانواده فقط به دوش زن باشد.شهناز رمارم افزود: دیدن توانمندي هاي واقعی زن و
همراهی در مسیر رشد طبیعی مقام زن و محدود نکردن این قشر به دلیل زن بودنش جزو مواردي است که می تواند مسیري براي بها

 
دادن به جایگاه زن در جامعه باشد. 

وي با اشاره به روز بزرگداشت مقام همسران و مادران شهیدان گفت: این افراد با تقدیم خون فرزند یا همسر خود به اسلام و تحمل

 
سختی هاي فراوان، باقیات الصالحات بزرگی براي خود فرستاده اند و مقام بزرگی در پیشگاه خداوند خواهند 

داشت.حجت الاسلام سیدجابر هاشمی، عضو شوراي اسلامی استان، نیز در نطق پیش از دستور خود به اهمیت موضوع اخلاق در
جامعه پرداخت و گفت: موضوع اخلاق در جامعه امروز به یکی از مسائل گم شده در جامعه تبدیل شده است. ما اگر صنعت یا صنایع
نداشته باشیم آن ها را می توانیم بخریم اما موضوع اخلاق، انسانیت و معرفت خریدنی نیست و باید روي این موضوع در جامعه کارهاي

 
بیشتري انجام شود. 

در این جلسه همچنین اعضاي کمیسیون هاي تخصصی شورا انتخاب شدند؛ ضمن اینکه با رأي اعضاي شورا، کمیسیون ویژه و

 
تخصصی صنعت معدن، تجارت به همراه کمیسیون اشتغال و زیارت و گردشگري به دیگر کمیسیون ها اضافه شد. 

در این جلسه همچنین به نمایندگی از همه مادران و همسران شهدا از خانم محرابی، همسر شهید مدافع حرم، حسین محرابی،
قدردانی شد.



اخبــار روز

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  238  |  تاریخ: 1399/11/11

 
رایزنی براي تامین زمین 10هزار واحد مسکونی ویژه محرومان 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

روابط عمومی استانداري خراسان رضوي: در نشست مشترك محمدصادق معتمدیان،استاندار خراسان رضوي و سید صولت
مرتضوي،رئیس سازمان اموال و املاك بنیاد مستضعفان بر همکاري هر چه بیشتر استانداري و بنیاد در زمینه هاي محرومیت زدایی
تاکید شد. در این جلسه در ارتباط با تامین زمین و مسکن محرومین به تعداد 10 هزار واحد و حمایت هاي سازمان هاي زیرمجموعه
بنیاد اعم از اقتصادي، عمرانی و معیشتی مقرر شد،در نشستی با حضور مدیران استانی این بنیاد و معاون هماهنگی امور عمرانی

 
استانداري خراسان رضوي،تمام درخواست ها و زمینه هاي همکاري بررسی و جهت ابلاغ به سازمان بنیاد مستضعفان اعلام گردد. 

 
بازگشت 1170واحد صنعتی به چرخه تولید 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

مهر: علی رسولیان ، مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران گفت: با تشکیل کلینیک صنعت، 1170واحد

 
صنعتی که تعطیل بودند، به چرخه تولید بازگشته اند و حدود 19هزارو400شغل ایجاد شده است. 

 
600طرح هادي؛ نیازمند بازنگري 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

تسنیم: سیدکمال الدین میرجعفریان، معاون استاندار خراسان رضوي، با اشاره به برخورداري 2هزارو452روستاي با بیش از 20خانوار
جمعیت استان از طرح هادي، اظهار کرد: طرح هادي 629روستا در استان، نیازمند بازنگري است که براي این مهم، شیوه نامه الحاق

 
زمین به محدوده این طرح ها تدوین شده است. 

 
روزانه 5هزار تن روغن در بازار توزیع می شود 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

خبرنگاران جوان: دبیر انجمن صنایع روغن نباتی گفت: روزانه 4 تا 5هزار تن روغن در سطح کشور عرضه می شود که بنا داریم براي
ایام پایانی سال، میزان عرضه را افزایش دهیم.امیرهوشنگ بیرشک افزود: اگر کارهاي مرتبط با تخصیص و انتقال ارز به خوبی انجام
گیرد، بازار روغن هیچ گونه التهابی نخواهد داشت. به گفته وي، با وجود برخی اشکالات در سیستم توزیع و سطح بازار، تشدید نظارت

 
ها می تواند از این مشکلات جلوگیري کند. 

 
بیکاري یک میلیون نفر در یک سال 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

اقتصاد ایران: مدیرکل دفتر سیاست گذاري و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در یک سال گذشته، یک میلیون نفر
بیکار شده اند. 730هزار نفر از این تعداد، بیمه بیکاري گرفته اند و البته مبلغ کمی مانده است که آن نیز به زودي پرداخت می شود.
علاءالدین ازوجی افزود: 2میلیون و400هزار فرد بیکار در کشور وجود دارد که 40درصد آن ها فارغ التحصیلان دانشگاه ها هستند.



 
درکنار این ها، سالانه 600 تا 700هزار ورودي جدید به بازار کار داریم. 

 
3 تا 4درصد لوازم یدکی خودرو در بازار، قاچاق است 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

ایرنا: سخنگوي اتحادیه لوازم یدکی خودرو و ماشین آلات تهران گفت: حدود 3 تا 4درصد لوازم یدکی موجود در بازار، قاچاق است و
جنس قاچاقِ متفاوت از اجناس تقلبی و بی کیفیت باید بررسی شود. به گفته سیدمهدي کاظمی، آنچه از سخنان برخی مسئولان
استنباط شده است و آمار قاچاق در این حوزه را کمی زیاد نشان می دهد، تفاوت قائل نشدن بین کالاهاي قاچاق، بی کیفیت و تقلبی

 
است. هم اکنون 2 تا 3درصد قطعات موجود در بازار، تقلبی و حدود 20درصد نیز بی کیفیت است. 

 
همتی: از کاهش نرخ ارز استقبال می کنیم 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

اقتصادنیوز: عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزي، گفت: بانک مرکزي از کاهش نرخ ارز قطعا استقبال می کند. مهم ترین وظیفه
بانک مرکزي، حفظ و تقویت ارزش پول ملی است، از این رو طرح این موضوع که بانک مرکزي تمایلی به کاهش نرخ ارز ندارد، به هیچ

 
وجه صحیح نیست. افزایش نرخ ارز موجب افزایش هزینه هاي دولت است و نفعی از افزایش نرخ ارز از این منظر، متوجه دولت نیست. 

 
پیگیري تهاتر بدهی پیمانکاران با مطالباتشان از دولت 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

روابط عمومی اتاق بازرگانی: رئیس دبیرخانه شوراي گفت وگوي خراسان رضوي از پیگیري تهاتر بدهی پیمانکاران با مطالباتشان از
دولت خبر داد و گفت: مباحث مربوط به تهاتر بدهی بانکی و بیمه اي بخش خصوصی حوزه ساختمانی و مشاوران و پیمانکاران با
مطالباتشان از دستگاه هاي اجرایی، مهم ترین موضوعی است که این قشر پیگیري می کند. علی اکبر لبافی افزود: اجراي این موضوع
در استان هاي مختلف داراي شدت و ضعف است؛ برخی استان ها توانسته اند با هماهنگی بین نهادهاي متولی، کار را بیشتر از پیش

ببرند و برخی استان ها، مشکلات بیشتري در این زمینه دارند.



دو طرح توریسم سلامت در کرمانشاه به بهره برداري می رسد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  239  |  تاریخ: 1399/11/11

دو طرح توریسم سلامت شامل بیمارستان هاي «ماد» و «حکیم» کرمانشاه به عنوان پروژه هاي سال جهش تولید در آینده
نزدیک به بهره برداري می رسد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز کرمانشاه، محمد رشیدي مسئول کارآفرینی دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه با اعلام این
خبر گفت: در سفر رییس سازمان برنامه و بودجه به استان کرمانشاه 50
پروژه به عنوان پروژه هاي سال جهش تولید در استان معرفی شد که از این

 
تعداد دو پروژه حوزه سلامت در اولویت این طرح ها قرار گرفت. 

وي افزود: این پروژه ها شامل احداث بیمارستان هاي ماد و حکیم در
کرمانشاه است که با حمایت هاي ویژه در سال جهش تولید پیشرفت قابل

 
توجهی داشته اند. 

رشیدي با بیان اینکه این دو پروژه از طرح هاي توریسم سلامت در استان محسوب می شود، خاطرنشان کرد: در حال حاضر پروژه

 
بیمارستان حکیم 98 درصد پیشرفت فیزیکی دارد که تا پایان سال به بهره برداري می رسد. 

مسئول کارآفرینی دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت: پروژه بیمارستان ماد نیز با 70 درصد پیشرفت فیزیکی قرار است تا پایان تیر
ماه سال آینده به بهره برداري برسد.



دیجیتالی شدن چگونه منجر به جهش تولید می شود؟

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  240  |  تاریخ: 1399/11/11

کارشناسان فناوري اطلاعات با حضور در رادیو گفت وگو ضمن اشاره به فناوري هاي نوین مانند هوش مصنوعی و اینترنت
اشیا، تاثیر آنها بر افزایش و ارتقاي تولید را مورد بررسی قرار دادند.

کارشناسان فناوري اطلاعات با حضور در رادیو گفت وگو
ضمن اشاره به فناوري هاي نوین مانند هوش مصنوعی و
اینترنت اشیا، تاثیر آنها بر افزایش و ارتقاي تولید را مورد

 
بررسی قرار دادند. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو؛ برنامه ""
ضرب سکه "" با موضوع فناوري اطلاعات و جهش تولید با
حضور دکتر هاتف رسولی، متخصص و مشاور هویت

دیجیتال و دکتر علی اکبر حدادي هرندي، مشاور حوزه فناوري اطلاعات در وزارت راه، مسکن و شهرسازي و وزارت آموزش و پرورش

 
روانه آنتن شد. 

دکتر هاتف رسولی در آغاز عنوان کرد: منظور از جهش تولید تنها افزایش تیراژ محصول نیست، نگرشی که در پس این شعار وجود
دارد یک نگاه تحول محور نسبت به تولید و اقتصاد است چرا که اثر تولید باید خود را در خلق ثروت و رشد اقتصادي نشان دهد، از

 
این رو هدف این است که یک رویکرد و نگرش جدید نسبت به تولید و اقتصاد پیدا کنیم. 

وي افزود: اساسا جهش تولید به منظور رشد توانمندي ها و شایستگی هاي متعددي در درون خودمان است تا منجر به افزایش تولید

 
شود. بدیهی است که مقوله فناوري اطلاعات می تواند با عنوان تقویت کننده و توانمندساز جهش تولید باشد. 

این کارشناس هویت دیجیتال با بیان این که جایگاه فناوري اطلاعات در کسب و کارها در پیشرفت آنها تاثیر گذار است، عنوان کرد:
برخی از مشاغل تنها به منظور افزایش سهولت و بهره وري سازمانی از تکنولوژي استفاده می کنند، برخی از سازمان ها به دنبال

 
افزایش سودآروي خود با استفاده از فناوري ها هستند اما تعدادي از کسب و کارها اساسا بر مبناي تحولات فناوري ایجاد می شوند. 

رسولی خاطر نشان کرد: بسیاري از کسب و کارها بر پایه هوش مصنوعی و بدون حضور فیزیکی به خصوص در دوران شیوع ویروس

 
کرونا درآمدزایی کردند و از این راه فناوري را به اکوسیستم خود وارد می کنند. 

در ادامه برنامه، دکتر حدادي هرندي با یادآوري این که کشور با سه مسئله ناکارآمدي، فساد اداري و عدم شفافیت دست به گریبان
است، اظهار کرد: براي رسیدن به اقتصاد دیجیتال باید مسیر دیجیتالی شدن را پیمود که لازمه آن فراهم کردن زیرساخت هاي لازم
در جهت پردازش قوي، پوشش ارتباطات همه جانبه و استفاده از فناوري هاي ابري قدرتمند براي کسب و کارهاست. در این صورت



 
است که ماهیت و ذات فناوري اطلاعات به درستی به جریان خواهد افتاد. 

وي افزود: بهره گیري از فناوري اطلاعات براي این است که بهتر تصمیم بگیریم و با نارسایی ها آشنا شویم. اگر این پلت فرم که

 
محصول فناوري اطلاعات است شکل بگیرد ، اقتصاد دیجیتال هم شکل خواهد گرفت. 

این مشاور حوزه فناوري اطلاعات، اشتغال را موضوع تاثیرگذار بر تولید در مسیر دیجیتالی شدن دانست و عنوان کرد: دیجیتالی شدن
به نیروي کار داراي مهارت بالا و درآمد بالا ختم می شود، در حالی که وضع موجود نشان دهنده نیروي کار با مهارت پایین ودرآمد

 
پایین است بنابراین در این بخش یک شکاف جود دارد که باعث نابرابري و تنش هاي اجتماعی خواهد شد. 

هرندي به فناوري هاي تحول آفرین موثر بر اقتصاد دیجیتال، اشاره کرد و گفت: سه فناوري اینترنت اشیا، هوش مصنوعی و رباتیک

 
بیشترین تغییر را بر آینده کسب و کارها خواهند داشت. 

وي تاکید کرد: اگر از بعد فناورانه به جهش تولید بنگریم آنچه اهمیت پیدا می کند این است که صنایع فناورانه ارزش هاي اقتصادي
بزرگی ایجاد می کنند که مستلزم همگرایی فناوري ها براي اثرگذاري بر روي اکوسیستم کسب و کارهاست.



رشد صددرصدي حضور بانوان در کمیسیون هاي اتاق بازرگانی اصفهان

منبع: دیده بان فرداشماره خبر:  241  |  تاریخ: 1399/11/11

در دیدار معصومه ابتکار معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده در محل اتاق بازرگانی اصفهان که با حضور فرشته امینی
عضو هیئت رئیسه...

 
 

در دیدار معصومه ابتکار معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده در محل اتاق بازرگانی اصفهان که با حضور فرشته امینی عضو
هیئت رئیسه اتاق بازرگانی اصفهان، سید حسن قاضی عسگر معاون اقتصادي استانداري اصفهان  و جمعی از بانوان کارآفرین استان

 
اصفهان برگزار شد، فرشته امینی از افزایش حضور بانوان در اتاق بازرگانی اصفهان خبر داد. 

به گزارش پایگاه خبري دیده بان فردا به نقل از روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان، در بخش آغازین این نشست فرشته امینی، عضو
هیئت رئیسه اتاق بازرگانی اصفهان از تمرکز اتاق نهم بر توسعه کسب و کار سخن گفت و تصریح کرد: توانمند سازي، شناسایی و
شبکه سازي بانوان از رویکردهاي مهم بوده است؛ در حال حاضر حضور بانوان در اتاق بازرگانی اصفهان، با رشد دو برابري،از یازده به

 
24 درصد در کمیسیون هاي اتاق و افزایش تعداد بانوان دارنده کارت بازرگانی، روبرو بوده است. 

 
امینی از معاون رئیس جمهور خواست که با پیگیري و اقدامات ویژه، زمینه امید بیشتر براي بانوان کارآفرین را فراهم کند. 

سپس سید حسن قاضی عسگر، معاون اقتصادي استانداري اصفهان، با بیان اینکه حضور بانوان کارآفرین در استان باعث افتخار است،

 
گفت:لازم است بانوان مسائل و مشکلات خود را با کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید مطرح کنند. 

قاضی عسگر از تشکیل کمیته تخصصی ویژه بررسی مسائل و مشکلات بانوان براي اولین بار خبر داد و ابراز امیدواري کرد که این
کمیته تخصصی تاثیر چشمگیري در ارتقا امور بانوان داشته باشد.وي همچنین بر پیگري پیشنهادات و مشکلات مطرح شده از سوي

 
بانوان از جمله تاسیس صندوق حمایتی بانوان و غیره تاکید کرد. 

سپس معصومه ابتکار، معاون رئیس جمهور با تقدیر از بانوان اصفهانی که همواره در عرصه هاي مختلف حضور موفق داشته اند، اظهار
کرد:علیرغم شرایط تحریم و جنگ اقتصادي بانوان کارآفرین اصفهانی به تلاش خود ادامه داده و به صورت خستگی ناپذیر در میدان



حضور دارند. در این زمینه باید از شخصیت الهام بخش حضرت خدیجه (س) الگو گرفت که ایشان با وجود فشارهاي مختلف تجارت

 
حلال را پایه ریزي کردند. 

ابتکار ادامه داد: در سال 96 شاخص هایی در 8 محور ازجمله، مشارکت اقتصادي، کارآفرینی و اشتغال به تصویب رسانده شد که بر

 
اساس این برنامه هاي نتیجه محور امید است ارتقا وضعیت زنان و خانواده رقم بخورد. 

وي اضافه کرد:در حوزه ارتقا مهارت هاي تخصصی با جهاد دانشگاهی در حال الگو سازي در موضوع مشاغل خانگی خاص زنان
سرپرست خانوار هستیم و در سازمان استاندارد نیز، استانداردهایی به تصویب رسیدکه ابلاغ و اجرایی شده است؛همچنین از مشاغل

 
خرد که از مهمترین زمینه هاي اشتغال زنان سرپرست خانوار است،حمایت ویژه شد. 

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده از رایزنی با بانک مرکزي و فراهم شدن امکان استفاده از سهام عدالت به عنوان وثیقه براي

 
بانوان خبر داد. 

ابتکار، از ایجاد درگاهی تحت عنوان سامانه ملی زنان کارآفرین نیز یاد کرد و بیان کرد: بانوان کارآفرین میتوانند در این درگاه ثبت نام

 
کرده و حرفه خود را معرفی و رقابت کنند سپس با راي مردمی بیست نفر به عنوان کارآفرینان برتر انتخاب می شوند. 

وي در بخش پایانی صحبت هاي خود پیشنهاد داد: یک ایده در زمینه کسب و کارهاي نو و استارت آپ ها از اتاق بازرگانی اصفهان
مطرح شود تا با انجام حمایت هاي لازم، راه اندازي شود؛همچنین این وعده را نیز داد تا مسائل و مشکلات مطرح شده در جلسه را از

 
طریق وزارت صمت و هیئت دولت پیگیري کند. 

در این نشست بانوان کارآفرین و موفق استان اصفهان، مشکلات و موانع موجود بر سر کسب و کارهاي خود را با معاون رئیس جمهور

 
در میان گذاشتند. 



 



12 بهمن با 12 پروژه در منطقه 12

منبع: ایمناشماره خبر:  242  |  تاریخ: 1399/11/11

شهردار اصفهان گفت: در ادامه اجراي برنامه «هر یکشنبه، یک افتتاح» فردا _یکشنبه 12 بهمن ماه 99_ 12 پروژه خدماتی،
عمرانی و فرهنگی در منطقه 12 به بهره برداري خواهد رسید.

 
شهردار اصفهان در در برنامه رادیویی «سلام اصفهان» خبر داد: 12 بهمن با 12 پروژه در منطقه 12 

شهردار اصفهان گفت: در ادامه اجراي برنامه «هر یکشنبه، یک
افتتاح» فردا _یکشنبه 12 بهمن ماه 99_ 12 پروژه خدماتی،

 
عمرانی و فرهنگی در منطقه 12 به بهره برداري خواهد رسید. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، قدرت االله نوروزي صبح امروز _11
بهمن 99_ در برنامه رادیویی «سلام اصفهان» ضمن تبریک
فرارسیدن سالروز بازگشت ورود حضرت امام خمینی (ره) به
میهن اسلامی و ایام االله دهه فجر و ولادت حضورت زهرا (س)،
اظهار کرد: فردا در قالب برنامه «هر یکشنبه، یک افتتاح» پروژه
هاي خدماتی، عمرانی و فرهنگی منطقه 12 با هزینه اي بالغ بر

 
یک هزار و 330 میلیارد ریال افتتاح و کلنگ زنی می شود. 

وي تصریح کرد: احداث خیابان آرمان در منطقه 12 یکی از خواسته هاي مطرح شده ساکنان و معتمدان این منطقه در ملاقات هاي

 
مردمی بود که با هزینه 395 میلیارد ریال احداث شده و مورد بهره برداري قرار می گیرد. 

شهردار اصفهان با اشاره به احداث پارك سوار عاشق آباد، گفت: این پروژه با اعتباري بالغ بر 408 میلیارد ریال به عنوان یکی از پروژه
هاي اثرگذار منطقه 12 احداث شده و در برنامه «هر یکشنبه، یک افتتاح» به بهره برداري می رسد؛ پارك سوار یکی از بخش هاي

 
مهم توسعه مبتنی بر حمل و نقل عمومی است. 

وي با بیان اینکه فردا عملیات اجرایی خیابان 12 بهمن نیز در منطقه 12 آغاز می شود، ادامه داد: در این منطقه هفته گذشته بهره

 
برداري از مرکز توانمندسازي بانو امامی با حضور «معصومه ابتکار» معاون معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده انجام شد. 

نوروزي با بیان اینکه مرکز توانمندسازي بانو امامی با هدف توانمندسازي و کارآفرینی زنان احداث شده است، اظهار امیدواري کرد: این
پروژه ها و اقدامات زمینه رفاه و آرامش هر چه بیشتر به مردم این منطقه را فراهم کند



اپلیکیشن شهر من شهرداري مشهد برنده جایزه جهانی خشت طلایی شد

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  243  |  تاریخ: 1399/11/11

اپلیکیشن شهر من شهرداري مشهد برنده جایزه جهانی خشت طلایی شد

 
در پنجمین دور جایزه جهانی خشت طلایی تهران؛ 

 
اپلیکیشن شهر من شهرداري مشهد برنده جایزه جهانی خشت طلایی شد 

مشهد مقدس محمدرضا رحمتی-در پنجمین دوره جایزه جهانی خشت طلایی تهران با تاکید بر حوزه صلح و سلامت، در محورهاي

 
هفتگانه؛ اپلیکیشن شهر من شهرداري مشهد برنامه جایزه جهانی خشت طلایی شد. 

این دوره در محورهاي هفتگانه معماري، شهرسازي و حفاظت از میراث فرهنگی، توسعه پایدار، تاب آوري و زیست پذیري شهري،
توسعه زیرساخت ها، حمل و نقل عمومی و خدمات شهري، مشارکت شهروندان و توسعه فرهنگی و اجتماعی شهر، نوآوري، فناوري و

 
شهر هوشمند، اقتصاد شهري، سرمایه گذاري و کارآفرینی و حکمروایی محلی، برنامه ریزي و مدیریت شهري برگزار شد. 

تاکنون چهار دوره جهانی خشت طلایی تهران، از سال 93 و هم زمان با بزرگداشت روز جهانی شهرها در کلانشهر تهران برگزار شده

 
است. 

این رویداد بین المللی در راستاي هم افزایی مشارکت شهرها، جهت دستیابی به توسعه شهري و ترویج تجارب موفق جهانی پایه

 
گذاري شده است. 

گفتنی است اپلیکیشن «شهر من» شهرداري مشهد در محور نوآوري و فناوري و شهر هوشمند برنده جایزه خشت طلایی شده است.



با کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان کلینیک تخصصی انجمن آلزایمر به

بهره برداري رسید

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  244  |  تاریخ: 1399/11/11

با کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان کلینیک تخصصی انجمن آلزایمر به بهره برداري رسید

 
نگاه ویژه بانک پارسیان به حوزه سلامت کشور؛ 

 
با کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان کلینیک تخصصی انجمن آلزایمر به بهره برداري رسید 

مرکز درمانی و مشاوره تخصصی انجمن الزایمر ایران ( کلینیک تخصصی حافظه) که با کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان ساخته
شده بود، طی مراسمی به بهره برداري رسید. به گزارش روابط عمومی بانک پارسیان، دکترضرغامی عضو هیات مدیره بانک پارسیان
در مراسم بهره برداري از کلینیک تخصصی حافظه، گفت : حرکت در مسیر مسئولیت هاي اجتماعی و کمک هاي خیرخواهانه هزینه
نیست، بلکه نوعی سرمایه گذاري است که حاصل و نتیجه آن به خود بانک و کارمندان آن بازمی گردد.به گفته دکتر ضرغامی، از
آنجایی که کمک به ارتقاي سطح سلامت مردم از اولویت هاي بانک پارسیان است در سال 95 توافق نامه اي به امضاي بانک پارسیان
و انجمن آلزایمر ایران رسید و به تبع آن، کمک یک میلیارد تومانی بانک پارسیان براي ادامه ساخت مجتمع کلیلنیک آلزایمر تصویب
شد و امروز شاهد بهره برداري این مجتمع هستیم و امیدواریم که در سال هاي آینده هم شاهد توسعه میزان و سطح خدماتی که به
بیماران آلزایمر ارائه می شود ، باشیم .عضو هیات مدیره بانک پارسیان در ادامه به دیگر خدمات ارائه شده از سوي بانک پارسیان در
حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اشاره کرد و افزود : به طور خلاصه می توان گفت که از زمان تاسیس پارسیان، این بانک به شیوه هاي
مختلف در مسیر توانمند سازي جامعه حرکت کرده است به طوري که بخش قابل توجهی از اشتغال ایجاد شده در مناطق روستایی
حاصل فعالیت هاي این بانک است.او همچنین در ادامه به همکاري بانک پارسیان با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام (ره ) اشاره
کرد و گفت : این بانک در قالب طرح پیمان روستایی 12 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی پرداخت کرده است.عضو هیات مدیره
بانک همچنین درباره اقدامات انجام شده از سوي بانک پارسیان در حوزه هاي محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت اجتماعی و سطح
سلامت جامعه، افزود: تلاش براي امنیت غذا ودرمان، تجهیز مراکز درمانی و پرداخت تسهیلات به شرکت هاي دارویی به ویژه داروهاي
بیماران خاص و سرطانی، آب رسانی، گاز رسانی و تامین سرپناه و ساخت خانه هاي بهداشتی، کارآفرینی از طریق توسعه ناوگان هاي
حمل و نقل هوایی کشور، کارخانجات فولاد سازي، بهینه سازي تاکسی هاي فرسوده، حمایت از بنگاه هاي صادراتی و توسعه
پالایشگاه ها از دیگر اقدامات انجام شده توسط بانک پارسیان است.در این مراسم همچنین صالحی رییس انجمن آلزایمر ضمن تقدیر و
تشکر از بانک پارسیان در تجهیز و راه اندازي این مجتمع تخصصی براي بیماران آلزایمري، گفت: با کمک پارسیان توانستیم قدم
بزرگی را در مسیر درمان و بهتر شدن وضعیت زندگی بیماران آلزایمر برداریم.او با بیان اینکه با کمک وزارت بهداشت و صندوق
بازنشستگی کشور در 12 استان کشور مراکزي براي شناسایی و درمان بیماران آلزایمري تاسیس شده است، گفت : باید توجه داشت
که یک سال تشخیص زود هنگام 5 سال معلولیت ناشی از بیماري را به تعویق می اندازد. به همین دلیل غربالگري در سطح وسیع می
تواند کمک کند که مردم زندگی با کیفیت تري را داشته و سالمندان عزیز هم از زندگی راحت تر و خوب تري بهره مند باشند
.همچنین در این مراسم ایازي معاون اجتماعی سابق وزارت بهداشت ، کلهري شهردار منطقه 5 ، حاجتی رییس هیات مدیره انجمن
آلزایمر، خانم صالحی رییس انجمن آلزایمر و شتی رییس اداره سالمندي وزارت بهداشت حضور داشتند و از تلاش هاي بانک پارسیان

در ساخت و تجهیز مجتمع آلزایمر و تلاش هاي صورت گرفته براي ارتقاي سطح سلامت مردم کشور تقدیر و تشکر کردند.



ترویج فرهنگ عفاف و حجاب با منطق و استدلال

منبع: شبستانشماره خبر:  245  |  تاریخ: 1399/11/11

فرهنگ عفاف و حجاب یکی از ضرورت هاي جامعه براي مصون سازي در برابر فساد و توطئه هاي شیطانی است که این امر
به بهره گیري از منطق و استدلال نیازمند است.

فرهنگ عفاف و حجاب یکی از ضرورت هاي جامعه براي مصون سازي در برابر فساد و توطئه هاي شیطانی است که این امر به

 
بهره گیري از منطق و استدلال نیازمند است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از اصفهان، حفظ حجاب
براي بانوان موضوعی جدي و مورد تاکید و بزرگان دینی بوده و
بد حجابی و بی حجابی چالشی پیش روي جامعه و سلامت
اجتماعی است که ترویج و گسترش فرهنگ عفاف و حجاب لازم

 
است. 

فرهنگ غرب که واقعیت هاي جایگاه زن را نشناخته و به وسطه این عدم درك، با برخی از رفتارها و آزادي هاي ظاهري بنیان خانواده
را سست و از تعالی زندگی بشري جلوگیري کرده ولی متاسفانه این ناهنجاري به دلایل مختلف در جامعه ما از دهه هاي پیش

 
گسترش یافته و این روزها نیز فراگیرتر شده است. 

البته سیاه نمایی و جلوه سازي براي بدحجابی و کاهش حجاب براي خانم ها اشتباه است چرا که با وجود این همه حجمه غرب علیه
انقلاب اسلامی و ارزش هاي دینی، اما بسیاري از خانم ها در گروه هاي مختلف سنی و با تفکر هاي مختلف اجتماعی به این موضوع

 
توجه داشته و حجاب واقعی و حد کامل آن را رعایت می کنند. 

این افراد معتقدند که چادر و حفظ حجاب به زندگی انسان سلامت می بخشد و تداوم این توصیه ها براي حفظ جایگاه زن لازم است

 
و حجاب محدودیت نبوده بلکه مصونیت ساز براي دختران و زنان است. 

طرف مقابل بانوان با حجاب، افراد بد حجاب یا کسانی که کمتر به این مقوله توجه دارند، قرار گرفته اند که بسیاري از آن ها اهمیت و
واقعیت حجاب و چرایی آن را نمی دانند و گاهی به خاطر لجبازي با خانواده و یا افراد جامعه و یا به خاطر احساس ها و مقتضیات

 
نوجوانی و جوانی تیپ هاي غربی را براي حضور در جامعه انتخاب می کنند. 

اگر واقعیت هاي زندگی را براي جوانان و نوجوانان تبیین کنیم و احساسات آن دوران و برتري جویی ها را به سمت اهداف زیبا و اصل
زندگی به جاي حاشیه هدایت کنیم تا فرد به جاي آرایش زننده براي خودنمایی به امر کارآفرینی، خوش اخلاقی، ورزش و بسیاري از

 
فعالیت هاي مهم و رشد استعدادهاي فردي روي آورد. 



نهادهاي فرهنگی، دستگاه هاي تبلیغات و دلسوزان جامعه براي ترویج فرهنگ عفاف و حجاب با نگاه استدلال و منطق با مردم سخن
بگویند و پیش از اینکه این دسته از مولفه ها را امنیتی کنند از نگاه اجتماعی و فرهنگی به آن ها بپردازند که اثر بخش تر باشد و

 
لجبازي و بدبینی را از بین ببرد. 

در این خصوص کارشناسان، شخصیت ها و افراد متخصص توصیه هایی دارند که متولیان امر این مسائل را بررسی و با رعایت این

 
نکات به امر عفاف و حجاب بپردازند. 

ناهنجاري ها و برخی اتفاقات غلط مثل اختلاس ها و عملکرد نامطلوب مدیران نیز باید همسو با جریان هاي فرهنگی اصلاح شود چرا

 
که که همین مسائل بر باورهاي نسل جوان اثر گذاشته و دشمنان نیز براي ناکارآمدي دین و نظام از این چالش ها استفاده می کنند. 

 
اقنا فکري نسل جوان و نوجوان براي ترویج فرهنگ عفاف و حجاب 

عضو مجلس خبرگان رهبري با اشاره به نقش استدلال و منطق در تفهیم و تبیین واقعیت هاي هر موضوعی گفت: اقنا فکري نسل

 
جوان و نوجوان براي ترویج فرهنگ عفاف و حجاب لازم است. 

آیت االله سید «ابوالحسن مهدوي» با اشاره به اینکه بیان دلایل و منطق براي فرهنگ عفاف و حجاب لازم است، تصریح کرد: بیان

 
اهمیت موضوع براي دختران جوان و نوجوانان آن ها قانع و در فرهنگسازي دقیق و هدفمند اثر می گذارد. 

وي ادامه داد: در بسیاري از مواقع براي ترویج فرهنگ عفاف و حجاب متولیان و عموم جامعه به صورت منطقی با موضوع رفتار نکرده
اند و در بعضی از مواقع نیز رفتارهاي اشتباهی مثل برخورد امنیتی شده در حالی که این گونه برخوردها باید توسط نهادهایی مثل

 
نیروي انتظامی و دستگاه قضایی در شرایطی که فرد با عقل و منطق پیش نمی رود، صورت بگیرد. 

 
خانواده ها اهمیت موضوعات دینی مثل حجاب را تبیین کنند 

رئیس پلیس پیشگیري ناجا به جایگاه خانواده در امر ترویج فرهنگ هاي دینی و اعتقادي اشاره کرد و گفت: بر اساس دستوران قرآن

 
توجه به نیازهاي دنیایی و آخرتی فرزندان از وظایف خانواده ها است. 

سردار سرتیپ «مهدي معصوم بیگی» ادامه داد: دغدغه ها و نیازهاي اولیه زندگی مثل پوشاك، خوراك و تحصیل فرزندان از اهمیت
خاصی برخوردار بوده و باید خانواده ها به این نیازها حتما توجه کنند ولی نیازهاي معنوي مثل محبت و آموزش اخلاق و توصیه هاي

 
دینی نیز ضرورت دارد. 

وي با اشاره به اینکه بیان واقعیت هاي موضوع حجاب در بین همسران و دختران یک خانواده توسط پدر لازم است، تصریح کرد:
مردان خانواده به موضوع حجاب همسر و فرزندان خود توجه کنند و باورهاي دینی و اعتقادي را در بین آنان با رعایت اخلاق و منطق

 
تقویت کنند که این موضوع بر اساس توصیه قرآن وظیفه آن ها است. 

 
نقش مادران در حفظ بنیان خانواده 

مادران نقش مهمی در حفظ بنیان خانواده و ترویج باورهاي صحیح اجتماعی دارند چرا که آن ها وقت بیشتري را با فرزندان خود



سپري می کنند و نقش مدیریت خانه بر عهده زنان قرار گرفته که در گسترش و توسعه فرهنگ هاي صحیح مثل حجاب باید نقش

 
آفرینی داشته باشند. 

رعایت حجاب توسط آن ها و توصیه به فرزندان خود حجم بالایی از کار را محقق می کند و جامعه که تشکیل شده از خانواده ها است
به واسطه رعایت اصول اخلاقی و دینی به امنیت و آرامش می رسد و ناهنجاري ها کاهش و پیشرفت و تعالی توسعه می یابد.



دهه شصتی ها از وام ازدواج هم شانس نیاوردند

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  246  |  تاریخ: 1399/11/11

زینب دانشور/ نتیجه سال ها کلنجار رفتن براي رفتن زیر یک سقف و شروع زندگی مشترك، «بله» اي بود که به خواستگار
منتخبش داد. بنا بود جهیزیه، بزرگ ترین نگرانی و دغدغه اش را با وام صد میلیونی ازدواج تهیه کند و کم و کسري هایش را با پس
انداز و اقساط اما... . دهه شصتی ها نسل انفجار جمعیت لقب گرفته اند دهه اي که شرایط سخت اجتماعی و اقتصادي را تجربه کردند
و حالا با وجود عبور از این همه چالش نیز دستشان از بسیاري تسهیلات خالی ماند. این دهه که بیشترین آمار مجردان قطعی را
شامل می شود طلایی ترین فرصت هاي خود در ازدواج را به درس خواندن، کنکور، مهیا کردن شرایط کسب و کار و ... مشغول بودند
و حالا که به یک ثبات نسبی رسیده اند از سن ازدواجشان گذشته. دختران این دهه هم چوب ناباور بودن می خورند و کمتر
خواستگاري در خانه شان را می کوبد. در طرحی که اخیرا براي پرداخت وام ازدواج مطرح شده نیز جایی براي دهه شصتی ها در نظر

 
گرفته نشده و جزو آن دسته اند که تنها 70 میلیون سهم دارند مبلغی که بعد از این همه انتظار ناچیز است و محقر. 

وام ازدواج یکی از مشوق هایی است که هرچند مبلغ آن براي تشکیل زندگی مشترك ناچیز است اما سود کم و بازپرداخت طولانی
مدت آن فرصت مناسبی است براي زوج هایی که براي رفتن زیر یک سقف به کمک مالی نیاز دارند و باري کوچک از دوش جوانان در
آستانه ازدواج و خانواده هاي آن ها بر می دارد. اما یک نکته را نباید از یاد برد و آن این که لازمه گرفتن این وام داشتن شرط و
شروطی است که در غیر این صورت موفق به اخذ آن نخواهید شد. آن طور که سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1400
گفته، وام ازدواج براي این سال با افزایش 100درصدي مواجه شده و براي هر یک، تا سقف 100 میلیون تومان و در کل 200 میلیون

 
تومان ارائه می شود البته بنا به شروط. 

بر اساس مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه با هدف ترویج ازدواج از سنین پایین تر، وام ازدواج براي مردان کمتر از 25 سال و زنان کمتر
از 23 سال به 200 میلیون تومان می رسد و براي بقیه زوج ها، هر کدام 70 میلیون تومان و در مجموع 140 میلیون تومان خواهد

 
بود. یعنی افزایش 40 درصدي نسبت به سال 99 براي آن هایی که بیشتر از 25 و 23 سال سن دارند. 

برخی نقایص در پرداخت این وام و شرایط پرداخت مانند شرط سنی تبعات نامطلوبی بجا گذاشته که نیازمند بررسی و پیگیري است.
فرصت دریافت این وام به نحوي است که افراد زیادي را براي دریافت آن وسوسه می کند آن ها که قصدشان شروع زندگی مشترك
نیست و ازدواج را ابزاري می دانند براي گرفتن این وام. ازدواج صوري یکی از پیامدهاي اجتماعی وام هاي ازدواج است که در آن افراد
بعد از دریافت مبلغ به این عقد صوري پایان می دهند و شناسنامه خود را سفید می کنند. این موضوع آن چنان بغرنج و پیشرفته

 
است که برخی با دادن آگهی هاي ازدواج صوري در فضاي مجازي به دنبال گرفتن این وام هستند. 

شرط سنی براي دریافت این وام نیز دهه شصتی ها را با سرخوردگی هایی مواجه کرده اگر این تصمیمات در سال هاي آینده با
ضرایب دیگري تکرار شود، یعنی عملاً براي افراد تجرد قطعی و مشکلات آنان هیچ فکر خاصی کرده نشده از طرفی گذاشتن شرط
سنی براي گرفتن وام صد میلیونی موجب افزایش شمار ازدواج هاي کودک همسري در مناطق فقیر ایران و مبادرت برخی خانواد ه ها به
فروش دختران خود شده است. پس انتظار می رود مجلس شوراي اسلامی کارشناسانه تر با موضوع برخورد کرده و یک تصمیم درست
کارشناسی شده اتخاذ کند.یک کارشناس علوم اجتماعی در گفت و گو با خبرنگار «خبر جنوب» با بیان این که از مجلس انتظار نمی
رفت بین جوانان تفاوت قائل شود گفت: به طور قطع یکی از دلایل شرط سنی براي وام، موقعیت فیزیکی توالی نسل است نه شرط

 
روحی و روانی. 

عاطفه قناعتیان افزود: به نظر می رسد تصویب این شروط سنگی براي نزدن است چرا که کمتر پسري شرایط مالی و روانی ازدواج در
این سن را دارد چون بعد از تمام کردن تحصیلات و خدمت سربازي و یافتن کسب و کار قطعا سنش بیشتر از این ها خواهد شد و

 
شرط اخذ وام را از دست خواهد داد. 



وي ادامه داد: این که جوانان دهه شصتی را در این شرایط تنها بگذاریم و براي ازدواج از آن ها حمایت نکنیم قدم برگشتی است به

 
سمت تجرد قطعی آن ها در حالی که باید ابتدا دست دهه شصتی ها را گرفت و براي تأهل یاري شان کرد. 

این پژوهشگر ادامه داد: چاله چوله هاي این طرح با وجود زرنگی برخی افراد در دور زدن قانون محرز است و بسیار فراگیر شده از

 
طرفی شرایط حاد اقتصادي در کنار تورم و بیکاري افراد زیادي را به سمت دور زدن این قانون کشانده است. 

قناعتیان با بیان این که به جاي اجراي طرح هاي این چنینی که ایرادات زیادي در خود دارد باید ریشه تبعات اجتماعی آن را کشف و
حل کرد گفت: شاید اگر قبل از تصمیم گیري از نتایج آمارها و تحلیل کارشناسان استفاده می شد، قوانین بی نقص تري تبیین می

 
گردید. 

وي تاکید کرد: پرداخت وام هاي ازدواج بیشتر شبیه به مسکن هاي موقتی است که جوانان را با قسط و بازپرداخت و ... دست به
گریبان می کند بنابراین به جاي پرداخت چنین تسهیلاتی می توان مشوق ها را تغییر داد به عنوان مثال با مجموع این مبالغ

 
اشتغالزایی کرد و کارآفرینی. 

این کارشناس علوم اجتماعی ازدواج هاي این چنینی را که یکی از دلایل آن اخذ وام ازدواج است ناپایدار دانست و گفت: دقیقا بر
عکس آن چه تصور می شود جوانانی که تجربه بیشتري دارند و از آب و گل درآمده اند مانند دهه شصتی ها انتخاب هاي عاقلانه تري

 
خواهند داشت و مانند جوانان زیر 25 سال هیجانی و عاطفی انتخاب نمی کنند. 

قناعتیان شرط ازدواج را براي پرداخت وام ناصحیح خواند و افزود: شرایط سنی مناسب براي ازدواج در هر فردي بنا به موقعیت و

 
شرایط روحی و مالی او متفاوت است پس این معادله اي است که براي هر کسی جواب خاص خود را دارد. 

وي با اشاره به مجردان قطعی در کشور بیان کرد: این در حالی است که جوانان طلاق گرفته جزو این آمار نیستند که در این صورت
عدد فوق بیشتر خواهد شد به نظر می رسد دولت این افراد را از جرگه افراد مناسب ازدواج خط زده در حالی که نگاه این چنینی به

 
ضرر حدود 5 میلیون نفر است. 

این کارشناس علوم اجتماعی با بیان این که 17 میلیون نفر دهه شصتی داریم که 1/ 2 میلیون پسر و 1 /2 میلیون دختر هنوز
مجردند و در بازه هاي سنی 30 تا 39 سال قرار دارند گفت: این افراد هم حق زندگی و تشکیل خانواده دارند حقی طبیعی که بنا به

 
دلایل اجتماعی و اقتصادي در بازه زندگی آن ها شرایط تاهل را برایشان سخت یا غیرممکن کرده است. 

قناعتیان افزود: اگر به دنبال کمک به جوانان براي تحکیم خانواده و فرزندآوري هستیم باید مانند کشورهاي پیشرفته سیاستگذاري

 
کنیم و به جاي مشوق هاي زودگذر به دنبال راه هایی قطعی و آینده دار براي جوانان باشیم تا دلگرم به تشکیل خانواده شوند. 

وي آمار طلاق در کشور را 25 درصد به ازدواج هاي زیر یک سال و 70 درصد به ازدواج هاي زیر 5 سال مربوط دانست و ادامه داد:
افزایش طلاق گواه نبود مهارت در زندگی زوج هاست و این یعنی هنوز زمان تشکیل زندگی براي آن ها نبوده و نیازمند آموزش ها و

 
تجربه هایی براي شروع یک زندگی اند. 

این پژوهشگر با بیان این که جوانان زیادي دیگر میلی به ازدواج ندارند و مبالغ ناچیز وام ازدواج هم رغبتی در آن ها ایجاد نمی کند
تصریح کرد: روي آوري به زندگی هاي مجردي و عدم تشکیل خانواده نشان می دهد این مشوق ها براي جوانان ما کافی نیست و می

 
بایست از روش هاي جایگزین و متفاوتی استفاده کرد. 

قناعتیان گفت: تجردگرایی در زنان که این روزها بیشتر دیده می شود تهدیدي براي کم شدن جمعیت و روي آوري کشور به سمت

 
جمعیت کهنسال است که می تواند پیامدهاي زیادي را با خود به همراه داشته باشد. 

وي در پایان تاکید کرد: براي افزایش ازدواج و فرزندآوري بدون برنامه و بی کمک مالی و روانی نمی توان به هدف رسید پس این

 
ارگان هاي مختلف چون دانشگاه و رسانه و دولت است که می تواند جوانان را در این امر یاري کند. 

/انتهاي متن/



مجتمع پتروشیمی نهاوند مجوز گرفت
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نهاوند- معصومه کمالوند- خبرنگار همدان پیام: کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري و ستاد تسهیل طرح هاي اشتغالزاي شهرستان
نهاوند پایان هفته گذشته با حضور مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در استان همدان، همچنین نماینده مردم نهاوند در مجلس،

 
فرماندار نهاوند و برخی مدیران مجموعه استانی و شهرستانی در سالن جلسات شهداي فرمانداري نهاوند، برگزار شد. 

پیش از این هدف از حضور مدیرعامل صندوق امید، تأمین مالی کسب وکارهاي کوچک و خانگی، کمک به اعطاي بحث وام هاي
اشتغالزایی، تأمین اعتبار و تأمین نقدینگی کسب وکارهاي کوچک و روستایی به همراه رونق فرصت ها و ظرفیت هاي موجود

 
شهرستان، عنوان شده بود. 

در این نشست با معرفی ظرفیت ها و داشته هاي نهاوند در بخش هاي مختلف اشتغالزا، اختصاص تسهیلات و توجه ویژه براي راه
اندازي و سرپا نگه داشتن واحدهاي کوچک زودبازده و کارگاه هاي تولیدي که بار اشتغال شهرستان را در شرایط فعلی که کمتر از 30

 
درصد ظرفیت شهرك هاي صنعتی فعال است، به عنوان مطالبه اصلی متولیان و صاحبان تولید از مدیرعامل صندوق امید مطالبه شد. 

 
ظرفیت هایی که فراموش شده است 

 
فرماندار نهاوند در این نشست اعلام کرد که نهاوند و ظرفیت و موقعیت هاي بکر و خاص آن شناخته شده است. 

مراد ناصري از جمله این ظرفیت ها را گشنیز نهاوند دانست که پیش از آنکه کشاورز حاصل آن را ببیند به دست دلال خام فروشی

 
می شود. 

وي گفت: همچنین 2 هزار و 500 هکتار محصول باغی و سیب نهاوند با تولید سالانه 50 هزار تن، 5 تن آن هم در شهرستان فرآوري
نمی شود و اشتغال و درآمد قابل توجهی که در خلأ نداشتن صنایع تبدیلی خام فروشی و به راحتی از کف باغدار و شهرستان می رود.
ناصري تصریح کرد: همچنین در بخش صنعت هم فرش دستبافت جزو هنرهاي قابل توجه و شناسنامه دار این شهرستان محسوب می
شود و نقشه فرش آن در بازارهاي خارجی حرف براي گفتن دارد اما با وجود مجوز صادرشده براي هزار و 700 نفر، همچنان این افراد

 
پشت موانع متوقف شده اند و تسهیلات انحرافی در گذشته سهمیه این افراد را در بخش صنایع دستی هم سوزانده است. 

 
شهرك مبل و منبت چشم به راه تسهیلات راه اندازي 

وي افزود: نهاوند با ریشه تاریخی و قابل توجه در بخش مبل و منبت، زمینی که در 4 هزار متر زمین و 60 قطعه در شهرك صنعتی

 
شهرستان آماده راه اندازي شهرك مبل و منبت شده است، اما نیازمند اختصاص اعتبارات براي فعال شدن است. 

 
مجتمع پتروشیمی نهاوند موافقت گرفت 

نماینده نهاوند در مجلس شوراي اسلامی هم در این نشست گفت: مجتمع پتروشیمی نهاوند صاحب مجوز شد تا به زودي وارد چرخه

 
اجرا و آغاز به کار کند. 

 
علیرضا شهبازي تصریح کرد: در تلاش هستیم تا صنایع کوچک، مشاغل خانگی زودبازده و اشتغالزا مورد توجه بیشتر قرار بگیرد. 

وي همچنین گفت: برخی کارگاه هاي تولیدي در شهرستان با ظرفیت هاي تولیدي قابل توجه و اشتغالزایی به ویژه براي زنان

 
سرپرست خانوار به حمایت ویژه اي نیاز دارند تا با دریافت تسهیلات توسعه و اشتغال بیشتري را ایجاد کنند. 

 
راه هاي اشتغال و درآمد هست 

 
اما حمایت نیست 



مدیر جهاد کشاورزي نهاوند هم از فعال بودن تعدادي از واحد هاي فرآوري کوچک در روستاها خبر داد که نیازمند حمایت ویژه براي
توسعه و گسترش است، همچنین واحدهاي کوچک روستایی در بحث فرآوري لبنیاتی هم که بخشی از این نیازهاست، تعطیل شده

 
است. 

کریم حاج باباعلی اغلب زیرمجموعه هاي جهاد کشاورزي را از جمله شیلات، ضرورت گسترش تعاونی هاي کوچک زنان روستایی با

 
هدف افزایش اشتغال، پرورش زنبورعسل و ... را هم از جمله ظرفیت هاي قابل توجه در شهرستان عنوان کرد. 

 
طرح هاي اشتعالزا معرفی کنید اسفند تسهیلات حمایتی بگیرید 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید هم گفت: درنظر داریم بیشتر روي مطالب و مواردي مانور دهیم که قابلیت اجرا و محقق شدن را

 
داشته باشد. 

اصغر نورا...زاده ادامه داد: نهاوند یک ظرفیت کم نظیر دارد و مشابه گاماسیاب در کشور را نداریم، درصورت خلأ زیرساخت ها آمادگی

 
مشارکت و تأمین مالی طرح هاي قابل اجرا در این موقعیت را داریم. 

وي تصریح کرد: سایر مناطق شهرستان هم طرح هاي گردشگري شامل اقامتگاه ها و سفره خانه هاي سنتی درصورت ارائه طرح تا

 
پایان بهمن ماه، با تزریق کمک هاي مالی تا اسفند اه حمایت خواهند شد. 

وي در حوزه کشاورزي گفت: نهاوند داراي مزیت هاي رقابتی در بحث تناژ و کیفیت مانند سیب و گشنیز قابل توجه و بهره وري است

 
و سردخانه هاي با مقیاس کوچک را هم حمایت مالی خواهیم کرد. 

نورا... زاده خاطرنشان کرد: این حمایت هاي مالی در حوزه فرش دستباف، شهرك مبل و منبت، صنایع تبدیلی و ... هم قابل اجرا
است.



ضرورت همراهی مسئولان براي تکمیل پروژه احداث بیمارستان 700

تختخوابی
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با توجه به بزرگی پروژه احداث بیمارستان 700 تختخوابی، ضروري است مسئولان و نمایندگان براي جذب اعتبارات بیشتر به
کمک دانشگاه بیایند.

 
افتتاح 122 طرح عمرانی ـ تولیدي کشاورزي در دهه فجر 

 
همزمان با ایام اله دهه مبارك فجر 122 طرح عمرانی ـ تولیدي کشاورزي در استان افتتاح شده و به بهره برداري می رسد. 

به گزارش خبرنگار ولایت، فاطمه خمسه رییس سازمان جهاد کشاورزي استان با اعلام این خبر اظهار کرد: این طرح ها شامل 56
طرح آب و خاك، 14 طرح تولیدات باغی و گلخانه اي، 3 طرح تولیدات دامی، 2 طرح شیلات و آبزیان، 2 طرح صنایع تبدیلی و
تکمیلی و 45 طرح جنگل، مرتع و آبخیزداري است. وي ادامه داد: براي اجراي این طرح ها بیش از 103 میلیارد و 321 میلیون تومان
از محل اعتبارات دولتی، تسهیلات بانکی و سرمایه گذاري بخش خصوصی هزینه شده است. وي خاطرنشان کرد: با بهره برداري از
طرح هاي یاد شده ضمن بهره مندي سه هزار و 130 خانوار روستایی از خدمات زیربنایی زمینه اشتغال دو هزار و 317 نفر به صورت

مستقیم و غیرمستقیم در استان ایجاد می شود./ پ



می خواهیم باشند و ما به آنجا نرویم
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سهیل کارآگاه

 
وقتی صداي تیشه از معادن نمی آید 

 
ولایت دلایل رکود و غیرفعال بودن برخی معادن استان را بررسی می کند 

آرش صالحی ـ یکی از حلقه هاي مفقوده جهش تولید و عدم رشد اقتصاد غیرنفتی در کشور و استان قزوین بدون شک مغفول ماندن
معادن است. معادنی که به عنوان تامین کننده مواد کانی و فلزي حلقه اول تولید محصولات مختلف به ویژه در حوزه صنعت ساختمان
و خودروسازي محسوب می شوند و البته هر چقدر صنایع مزبور تقویت شده و رونق یابند، معادن هم بیشتر جان گرفته و رونق می
گیرند. با این همه در حال حاضر که بازار مسکن و خودروسازي سکه است، گرایش و رغبت به استفاده از محصولات معدنی در داخل
کشور به دلیل فرآوري نشدن و یا کیفیت پایین پروسه فرآوري تا حدود زیادي پایین است و همین معضل مالکان معادن را مجبور به
خام فروشی محصولاتشان در قالب سنگ معدن کرده که بدون شک ارزش افزوده آن با محصول فرآوري شده معدنی به هیچ عنوان
قابل قیاس نیست. البته این در حالیست که بسیاري از کارشناسان سودآوري معادن در بلندمدت را بیشتر از بازارهاي یادشده می
دانند. اما اینکه معادن به سمت خام فروشی روي آورده اند و بیشتر آنها امروز تعطیل هستند، دلایل ساختاري زیادي دارد که بررسی
آنها رهیافت اصلی گزارش پیش رو است. � غیرفعال بودن نیمی از معادن قزوین رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قزوین
از غیرفعال بودن نیمی از معادن استان خبر داد. عزیزاالله افضلی در این باره عنوان کرد: از 200 واحد معدنی در استان قزوین فقط 50
درصد آنها فعال هستند که البته این واحدها هم با ظرفیت کامل کار نمی کنند. افضلی با بیان اینکه بیشتر معادن قزوین به صورت
موقت و مقطعی کار می کنند، اظهار داشت: یکی از مشکلات ما براي توسعه معادن استان این است که متاسفانه مردم معادن را عامل
تخریب محیط زیست می شناسند و نسبت به فعالیت صنعتی و اقتصادي معادن بدبین هستند. در ضمن به دلیل قرار گرفتن معادن
در مناطق روستایی تعارض منافع منافع بین بهره بردار و ساکنان محلی وجود دارد و همکاري بین بهره برداران و اهالی منطقه به
خوبی تعریف نشده است. � دلایل تعطیلی 4700 معدن در کشور رئیس سازمان نظام مهندسی معادن ایران در گفت وگو با ولایت با
اشاره به تعطیلی 43 درصد از معادن کشور اظهار داشت: از 11 هزار معدن موجود در کشور 4 هزار و 700 معدن داراي پروانه بهره
برداري در کشور به دلیل داشتن معارضین محلی و دولتی، نبود بازار و صنایع معدنی و فرسودگی ماشین آلات، غیرفعال و راکد
هستند. تقی نبئی با بیان اینکه دلایل رکود و تعطیلی این معادن در یک سال گذشته مطالعه و احصا شده است، اضافه کرد: در حال
حاضر وجود معارضین محلی در روستاها و دستگاه هاي دولتی دلیل عمده غیرفعال بودن معادن یادشده است. ضمن اینکه معادن ما از
مشکل تامین مالی و نبود سرمایه گذار براي فعال سازي و بهره برداري هم رنج می برند. وي با اشاره به نبود بازار مصرف براي بسیاري
از محصولات معادن ادامه داد: با توجه به اینکه صنایع معدنی مصرف کننده اصلی مواد معدنی تولیدي معادن به حساب می آیند،
کمبود این صنایع در کشور باعث شده که بخشی از ظرفیت معدنی نتواند فعال شود و به حالت راکد و غیرفعال باقی بماند. نبئی با
اشاره به نبود بازار مصرف براي بسیاري از محصولات معادن ادامه داد: با توجه به اینکه صنایع معدنی مصرف کننده اصلی مواد معدنی
تولیدي معادن به حساب می آیند، کمبود این صنایع در کشور باعث شده که بخشی از ظرفیت معدنی نتواند فعال شود و به حالت
راکد و غیرفعال باقی بماند. ـ1000 معدن کشور فعال می شوند رئیس سازمان نظام مهندسی معادن کشور همچنین از تصمیم وزارت
صمت براي فعال سازي 1000 معدن غیرفعال خبر داد و گفت: قرار شده در چارچوب طرح احیاي معادن این 1000 معادن در سطح
کشور شناسایی و مشخص شوند و ضمن رفع مشکلاتشان احیا شده و به چرخه تولید و سوددهی اقتصادي بازگردند. � لزوم احیاي
معادن سیلیس قزوین نبئی همچنین با اشاره به وضعیت معادن در استان قزوین افزود: در قزوین حدود 100 معدن داراي پروانه بهره



برداري فعال نیستند که دلایل اصلی غیرفعال بودن همان مواردي است که عرض کردم. ضمن اینکه در استان قزوین تعارضات زیادي
بین سازمان حفاظت محیط زیست و سرمایه گذاران حوزه معادن وجود دارد. وي یادآور شد: استان قزوین داراي ذخیره بالایی از
معادن سیلیس است که می تواند در صنایع ساخت انواع شیشه به ویژه شیشه جام و شیشه فلوت مورد استفاده قرار گیرد و بنابراین
باید این معادن در اولویت احیا قرار بگیرند تا بتوانیم بخش زیادي از نیاز صنایع شیشه اي ایران را از طریق همین معادن سلیس
قزوین تامین کنیم. � تعطیلی 940 معدن به دلیل سوء مدیریت مسئول نظام مهندسی معادن کشور همچنین در ادامه از غیرفعال
ماندن 940 معدن کشور به دلیل سوء مدیریت خبر داد و گفت: بهره برداران این معادن یا باید سلب صلاحیت شده و یا وادار به فعال
کردن معدن شوند. نبئی اضافه کرد: برخی بهره برداران از معادن این 940 معدن را در انحصار خودشان نگه داشتند و هیچ مشکلی
هم براي فعال سازي ندارند و درواقع معادن یادشده را به عنوان زاپاس حفظ کرده اند. بنابراین باید با اجراي تدابیري مانند تعیین
ضرب الاجل هاي 3 ماهه باید از این بهره برداران سلب صلاحیت کرد و یا بهره برداران آنها را وادار کرد که کار کنند و فعالیت انجام
دهند. نبئی ادامه داد: البته این مشکل در مورد همه معادن غیرفعال صدق نمی کند و 80 درصد معادن غیرفعال به دلیل موانع
مختلف تولید غیرفعال شده اند و همین که موانع تولیدشان مشکلات را برطرف کنیم، معادن یادشده خود به خود راه می افتند. �
خام فروشی؛ مانع جهش تولید محصولات معدنی اما عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس خام فروشی را بزرگ ترین مانع جهش
تولید در حوزه محصولات معدنی دانست و به ولایت گفت: خام فروشی سنگ هاي معدنی و صادرات محصولات خام معادن جلوي
رشد، رونق و جهش تولید در صنایع پایین دست معادن را گرفته و کشور را از برخی مواد معدنی محروم کرده است. لطف ا... سیاهکلی
با بیان اینکه خام فروشی سنگ معادن مشکلات عمده اي را براي اقتصاد کشور ایجاد می کند، گفت: اولین مشکل خام فروشی سنگ
هاي معدنی این است که شغل در صنایع معدنی کشور ایجاد نمی شود. دومین مشکل این است که وقتی سنگ معادن را به صورت
خام صادر می کنیم، کشور از مواد معدنی محروم می شود. وي اضافه کرد: وقتی مواد معدنی ما خام فروخته و صادر می شود، تولید
مبتنی بر سنگ معادن در کشور رونق نمی گیرد و در نهایت هم قدرت کشور در حوزه تولید کاهش پیدا می کند. چرا که براي مثال
وقتی در صنایع فولاد شمش، آهن و میلگرد صادر می کنیم، قدرت اقتصادي کشور خیلی بیشتر خواهد شد، تا اینکه برویم سنگ آهن
صادر کنیم. � خام فروشی مقطعی براي توسعه صنایع معدنی اشکالی ندارد نماینده قزوین، آبیک و البرز در مجلس با ذکر اینکه البته
خام فروشی محدود، مقطعی و موردي براي توسعه تجهیزات و ماشین آلات صنایع معدنی اشکالی ندارد، گفت: در شرایطی که معدن
کاري سرمایه ندارد و دولت هم نمی تواند به او سرمایه بدهد، می توانیم در یک برهه زمانی محدود به او فرصت دهیم که به اندازه
تامین ماشین آلات خود سنگ هاي معدنی را به صورت خام بفروشد. سیاهکلی با ذکر اینکه اگر همه امور را با عقل و منطق تولید
پیش ببریم، حتی خام فروشی مقطعی محصولات معدنی هم اشکال ندارد، ادامه داد: بنابراین باید براي احیاي معادن غیرفعال کشور
دستورهاي اقتضائی بدهیم و براي نمونه در یک مقطع زمانی یک ساله به معدن کاران فرصت بدهیم که تجهیزات مورد نیاز فرآوري
مواد معدنی را از محل فروش مواد معدنی خام تامین کنند. وي یادآور شد: اما اگر خام فروشی سنگ هاي معدنی به دستور اصلی ما
براي بهره برداري از معادن کشور تبدیل شود و بدون فکر و عقل و به صرف اینکه درآمدي نصیب معدن کار شود، این کار را انجام
دهیم، حتما غلط است و باید این رویه را خیلی زود تغییر داده و به سمت صادرات محصولات فرآوري شده معادن برویم. � لزوم
تدوین برنامه بلندمدت براي فعال سازي معادن از سوي دیگر، یک کارشناس اقتصادي سرمایه ثابت و سرمایه در گردش را مشکل
اصلی رکود فعالیت بسیاري از معادن در کشور دانست و گفت: با توجه به اینکه آغاز فعالیت اکتشاف و بهر ه برداري از معادن به یک
سرمایه هنگفت میلیاردي نیاز دارد و از طرفی هم دوره برگشت سود آن طولانیست، بسیاري از فعالان اقتصادي سعی می کنند که
خود را وارد فرآیند پیچیده بهره برداري از معادن نکنند؛ چرا که فقط خرید تجهیزات استخراج معادن بسیار هزینه بر است. مسعود
کثیري فر با تاکید بر لزوم تببین یک سیاست راهبردي مشخص از سوي دولت در حوزه معادن افزود: به نظر می آید که دولت در
شرایط تحریم تمامی زور و توان خود را براي حفظ صنایع موجود گذاشته و به همین خاطر توانی براي حمایت از صنایع راکد در حوزه
معادن که زمان راه اندازي آنها زیاد است، ندارد. وي با اشاره به ضرورت تدوین یک برنامه بلندمدت براي فعال سازي معادن و صنایع
راکد معدنی ادامه داد: اختصاص بسته هاي حمایت براي فعال سازي معدن کار خوبی است، اما نیاز معدن داران و معدن کاران تغییر
اساسی رویکرد اقتصادي دولت از بازارهایی مانند بورس و سکه به سمت احیا و توسعه معادن است؛ موضوعی که کاملا هم مبتنی بر
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی و محرك بخش اشتغال مولد است. کثیري فر خاطرنشان کرد: اگرچه توسعه معادن را نباید جدا از



توسعه صنعت ببینیم و باید متوجه این نکته باشیم که اگر براي محصولات معدنی ما مشتري در بین صنایع داخلی وجود داشته باشد،
هم اقتصاد درون زا محقق می شود و هم اینکه صنایع پایین دست معادن با تامین مواد اولیه خود با قیمت ارزان تر از نرخ جهانی
جهش پیدا می کنند. � حرف آخر با توجه به نقش معادن در تامین نهاده هاي تولید به ویژه در حوزه مسکن و صنعت که سنگ هاي
تزیینی و محصولات فلزي آهنی و مسی از آن جمله اند، لزوم احیا و تقویت معادن راکد و واحدهاي معدنی رهاشده بیش از پیش
ضروري به نظر می رسد. اگر چه کارشناسان اقتصادي معتقدند تا زمانی که مسیر رودخانه نقدینگی راه خود را از بازارهاي کاذب
مسکن و خودرو به سمت صنایع مادر معدنی کج نکند، آش همین آش و کاسه همین کاسه است. اما به نظر می رسد سرمایه گذاري

دولت در حوزه نوسازي صنایع فرآوري سنگ معدن می تواند نقطه شروع توسعه معادن در کشور و به تبع آن در استان قزوین باشد.



تأثیر مکانیزاسیون در امنیت غذایی را جدي بگیریم

منبع: قلمناشماره خبر:  250  |  تاریخ: 1399/11/11

  قلم از کردستان- مکانیزاسیون به معنی استفاده از وسایل و ماشین آلات در کشاورزي است و با مکانیزاسیون استفاده از
فنّاوري روز در کشاورزي براي افزایش بهره وري میسر می شود؛ درواقع، می توان گفت مکانیزاسیون استفاده از فنّاوري روز

در کشاورزي براي رسیدن به توسعه پایدار است. ازآنجاکه بخش کشاورزي به عنوان ...

قلم هشدار داد؛ تأثیر مکانیزاسیون در امنیت غذایی را
جدي بگیریم کردستان- توجه به مکانیزاسیون کشاورزي و
ورود مناسب به این عرصه دسترسی همه مردم در تمام
اوقات به غذاي کافی براي داشتن یک زندگی سالم را به
ارمغان خواهد آورد بدین سان نیاز است تا تأثیرات آن در
بحث امنیت غذایی جدي گرفته شود و قدم ها در مسیر

 
ارتقا و توسعه بخش مکانیزاسیون محکم تر برداشته شود. 

 
  

به گزارش قلم از کردستان- مکانیزاسیون به معنی استفاده
از وسایل و ماشین آلات در کشاورزي است و با مکانیزاسیون استفاده از فنّاوري روز در کشاورزي براي افزایش بهره وري میسر می

 
شود؛ درواقع، می توان گفت مکانیزاسیون استفاده از فنّاوري روز در کشاورزي براي رسیدن به توسعه پایدار است. 

ازآنجاکه بخش کشاورزي به عنوان بزرگ ترین متولی تولید، تأمین امنیت مواد غذایی و تأمین غذایی است، نیاز است تا راه رسیدن به
افزایش کمی و کیفی محصولات دراین بین حائز اهمیت باشد بدین ترتیب، قدم نهادن در مسیر کشاورزي حفاظتی، کشاورزي

 
ارگانیک و ورود به عرصه کشاورزي مدرن و توجه به مکانیزاسیون کشاورزي مطرح می شود. 

بانک جهانی، امنیت غذایی را «دسترسی همه مردم در تمام اوقات به غذاي کافی براي داشتن یک زندگی سالم» تعریف کرده است که

 
این تعریف به سه عنصر «موجود بودن غذا»، «دسترسی به غذا» و «پایداري در دریافت غذا » مربوط است. 

امنیت غذایی نه تنها مستلزم عرضه کافی مواد غذایی در سطح کلان است بلکه ناظر بر توزیع عادلانه غذا به منظور دستیابی همگان به
آن نیز است. بانک جهانی، امنیت غذایی را به عنوان یکی از شاخص هاي مهم توسعه معرفی نموده و آن را هم تراز با درآمد سرانه،
توزیع عادلانه درآمد، نرخ اشتغال، حفظ محیط زیست و رعایت حقوق بشر دانسته است بدین ترتیب، با این تفاسیر می بینیم که نیاز
است تا به بخش کشاورزي برحسب نقش و سهم تعیین کننده اي که در فرایند توسعه دارد، از منظري به روز و با رویکردي مناسب
نگریسته شود تا بتوان مرحله تولید معیشتی و سنتی را وارد مرحله تولید صنعتی و تجاري کرد و با این روند، امنیت غذایی را ممکن

 
ساخت. 

ازآنجاکه یکی از این راه ورود به عرصه مکانیزاسیون کشاورزي است و استان کردستان به عنوان یکی از استان هاي غربی راه



مکانیزاسیون و توسعه این بخش را در پیش گرفته است، در این راستا برآن شدیم تا گفتگویی با حسین آقا عزیزي؛ رئیس اداره
مکانیزاسیون سازمان جهاد کشاورزي استان کردستان در خصوص وضعیت مکانیزاسیون کشاورزي استان ترتیب دهیم و در ادامه، پاي
صحبت هاي حسین احمدي؛ تولیدکننده ماشین آلات و ادوات کشاورزي نشستیم تا وضعیت تولید و صادرات و البته خواسته هاي این

 
کارآفرین و تولیدکننده را بشنویم که در ادامه متن این گفتگوها را می خوانید: 

 
     کردستان در کشور، رتبه نخست مکانیزاسیون را دارد 

رئیس اداره مکانیزاسیون سازمان جهاد کشاورزي استان کردستان در گفتگو با خبرنگار حوزه کشاورزي قلم با بیان اینکه ضریب
مکانیزاسیون در سطح استان کردستان 2.2 اسب بخار است، مطرح کرد: استان کردستان رتبه نخست ضریب مکانیزاسیون را در سطح

 
کشوري دارا است. 

حسین آقا عزیزي در پاسخ به اینکه آیا با استهلاك در این حوزه روبرو هستیم؟ عنوان کرد: بله استان داراي تعداد زیادي ماشین هاي

 
فرسوده در بخش کشاورزي با عمر بالاي 13 سال است و هر سال نیز به این آمار اضافه می شود. 

وي اعتبار موردنیاز در این حوزه را چنین تشریح کرد: اعتبار در نظر گرفته شده در این زمینه در سال جاري برابر 135 میلیارد تومان

 
است که از این میزان، تاکنون بالغ بر 130 میلیارد تومان جذب شده است. 

 
این مسئول خاطرنشان کرد: تعداد تراکتور استان 29هزار دستگاه و تعداد کمباین استان یک هزار و 385 دستگاه است. 

عزیزي در بخش پایانی این گفتگو در پاسخ به اینکه نوآوري و مکانیزاسیون مناسب چه نقشی در تولیدات کشاورزي دارد؟ اظهار کرد:
توجه به این موضوع و قدم نهادن در این مسیر، باعث افزایش تولید و عملکرد در واحد سطح، کاهش هزینه تمام شده تولید
محصولات، کاهش زمان در انجام مراحل کاشت، داشت و برداشت محصولات کشاورزي می شود. هم چنین، افزایش سرانه درآمد

 
کشاورزان را به همراه دارد. 

 
     35 برابر افزایش تولید با کشت هاي مکانیزه 

در ادامه، با تولیدکننده ماشین آلات و ادوات کشاورزي و مدیرعامل شرکت ماشین کشت آبیدر گفتگویی ترتیب داده شد. این شرکت

 
در زمینه طراح و تولیدکننده ماشین آلات کشاورزي و صنعتی و طرح جایگزینی دستگاه هاي فرسوده داخلی و خارجی فعالیت دارد. 

حسین احمدي در گفتگو با خبرنگار حوزه کشاورزي ما با بیان اینکه کار خود را در زمینه تولید ماشین آلات و ادوات کشاورزي از سال

 
1379 آغاز کرده است، عنوان کرد: در ادامه این کار در سال 1381 شرکت ماشین کشت آبیدر را تأسیس کردم. 

وي در خصوص این شرکت مطرح کرد: شرکت ماشین کشت آبیدر در راستاي تحقق بخشیدن به یکی از مهم ترین اهداف خود یعنی
تأمین رضایت مشتري علاوه بر عرضه محصولات باکیفیت بالا سعی نموده تا با استفاده از کادري مجرب و برنامه ریزي موجبات
آسایش خاطر مشتریان را فراهم نماید. به همین منظور با تحویل دفترچه راهنما و تضمین دستگاه خیال مشتریان را تثبیت می نماید.

وي خاطرنشان کرد: شرکت ماشین کشت آبیدر با تکیه به فنی و مهارت و تجربه در امر تولید کلیه محصولات خود ازنظر کیفیت
تضمین و با واحد مجزا خدمات پس از فروش و وسیله نقلیه بازدید و کنترل و برطرف نمودن نواقص و راه اندازي دستگاه در حین کار



 
آسایش خاطر مشتریان را فراهم کرده است. 

این تولیدکننده ماشین آلات و ادوات کشاورزي با بیان اینکه این شرکت در زمینه ماشین آلات و دستگاه هایی که در حوزه کاشت
محصول به کار می آیند، فعالیت دارد خاطرنشان کرد: وضعیت مکانیزاسیون و قدم نهادن در مسیر کشت هاي مکانیزه نسبت به سال

 
هاي گذشته خیلی بهتر شده است. 

احمدي در تشریح این موضوع گفت: در 20 سال گذشته تعداد صد نفر هم بذرکار و عمیق کار نبود و همه به صورت سنتی و یا نهایتاً

 
با کودپاش اقدام به کاشت محصولات کشاورزي می کردند و در کشور تنها دو شرکت در زمینه ماشین آلات کشاورزي فعال بود. 

وي با بیان این موضوع از شرکت ماشین کشت آبیدر در کردستان و شرکت برزگر در همدان نام برد و افزود: در سال 1383 دستگاه
هاي شرکت ماشین کشت آبیدر به جنوب کشور ارسال می شد و در آن زمان، حتی عنوان می کردم که یک سال بعد می توانند

 
هزینه ماشین آلات تحویلی شان را به شرکت بپردازند. 

این تولیدکننده ماشین آلات و ادوات کشاورزي با بیان اینکه ماشین آلات و ادوات کشاورزي موردنیاز مشهد، شهرهاي جنوبی، شمال

 
و غرب کشور را حمایت می کردیم، گفت: به مرور شرکت هاي دیگري نیز در این عرصه فعالیت کردند. 

احمدي با بیان اینکه دو شرکت مذکور توانستند کشت مکانیزه را وارد کشور کنند، مطرح کرد: تأثیرات استفاده از دستگاه هاي نوین و
مکانیزه را در کشت محصولات و تأثیرات آن بر برداشت محصول را می توان به عینه مشاهده کرد به نوعی که در کشت دیم اگر به
روش سنتی و بذرپاشی با دست شاهد هستیم که در یک هکتار به نسبت یک به هشت یا یک به 10 و در صورت حرفه اي بودن

 
کشاورزي به صورت یک به 12 محصول تولید می شود با کشت مکانیزه این میزان به یک به 25 و حتی یک به 35 می رسد. 

وي خاطرنشان کرد: سال گذشته، در زمین دیمی در سنقر و کلیایی که از دستگاه کاشت مکانیزاسیون ما استفاده کرده بود، شاهد

 
افزایش تولید 35 برابري بودیم. 

مدیرعامل شرکت ماشین کشت آبیدر با تصریح بر اینکه در زمین هایی که کشت آبی دارند نیز هشت تا 9 تن افزایش محصول در
هکتار را در صورت استفاده از ماشین آلات و ادوات کشاورزي شاهد هستیم، یادآور شد: این کشاورز است که تصمیم می گیرد در
مرحله کشت محصول و بذر خود از ماشین آلات، ادوات و تجهیزات کشاورزي استفاده کند یا به روش سنتی وارد کار شود بدین سان

 
نیاز است تا با آموزش کشاورزان آن ها را از دستاوردهاي این روش آگاه ساخت. 

احمدي با بیان اینکه اگرچه این روزها تعداد تولیدکنندگان ماشین آلات، ادوات و تجهیزات کشاورزي در سطح کشور بالا رفته است،

 
اما مهم ورود به عرصه کیفیت است، تصریح کرد: هم اکنون، دستگاه هایی را که سال 80 به قوچان فرستاده ایم، مشغول به کار است. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر در سطح کشور در حدود 30 تولیدکننده در این عرصه فعالیت دارند، عنوان کرد: نیاز است تا دستگاه

 
هاي مربوطه به ویژه سازمان جهادکشاورزي و صمت از حال تولیدکنندگان خبر داشته باشند. 

مدیرعامل شرکت ماشین کشت آبیدر در ادامه این موضوع، با بیان اینکه همکاري سازمان جهادکشاورزي با ما خوب است، ادامه داد:
این دو دستگاه باید یا از واحدهاي ما بازدید کنند یا حداقل به ما زنگ بزنند و بپرسند که این روزها دردتان کجا است؟ ما کارمان را

 
پیش می بریم و دراین بین، کیفیت کار برایمان اهمیت دارد اما نیاز است تا حداقل پاي حرف هایمان بنشینند. 



احمدي با بیان اینکه هم اکنون شاهدیم که دستگاه هاي تولیدیمان 6 سال بدون نیاز به تعمیرات و به صورت مناسبی کار می کنند،

 
به وضعیت صادراتی این محصولات تولیدي اشاره کرد. 

وي در این زمینه اضافه کرد: سه دستگاه را به کشور عراق فرستادیم اما نتوانستیم به صادراتمان ادامه دهیم، دراین بین نیاز به حمایت

 
و راهنمایی است تا بتوانیم بازارهاي فروش را بشناسیم و محصولاتمان را به کشورهاي دیگر صادر کنیم. 

این تولیدکننده ماشین آلات و ادوات کشاورزي با بیان اینکه وضعیت فروش و درآمدمان درمجموع از حدود 10 سال پیش نامناسب
شد، افزود: در آن روزها کارمان با 63 نفر پیش می رفت اما در حال حاضر 14 نیروي کار داریم که در حوزه هاي مختلف مشغول به

 
فعالیت هستند و از نیروهاي قدیمی شرکت هستند. 

احمدي با بیان اینکه هم اکنون رقابت بین تولیدکنندگان این عرصه زیاد شده است، مطرح کرد: در سال هاي گذشته سالانه 300

 
دستگاه و در حال حاضر، سالانه 130 دستگاه تولید می کنم و محصولاتم را به صورت چک به فروش می رسانم. 

وي با تأکید بر اینکه در راستاي بالا بردن بهره وري کار، نیروهایمان را منسجم کردم و میزان تولید را به اندازه موردنیاز پیش می برم،
خاطرنشان کرد: برخی از نیروهاي شاغل در مجموعه که کارایی لازم را در عرصه تولید نداشتند، از مجموعه خارج و هم اکنون کارها را

 
به صورت منسجم و متمرکز در بخش هاي مختلف پیش می برم. 

مدیرعامل شرکت ماشین کشت آبیدر در بخش پایانی این گفتگو در خصوص میزان تولیدات سال جاري نیز تشریح کرد: سال گذشته
میزان تولیداتمان به 130 دستگاه رسید که در حال حاضر، تولیداتمان 131 دستگاه بوده و تا پایان سال به 160 دستگاه نیز می رسد.

به راستی توجه به مکانیزاسیون کشاورزي و ورود مناسب به این عرصه دسترسی همه مردم در تمام اوقات به غذاي کافی براي داشتن
یک زندگی سالم را به ارمغان خواهد آورد بدین سان نیاز است تا تأثیرات آن در بحث امنیت غذایی جدي گرفته شود و قدم ها در

 
مسیر ارتقا و توسعه بخش مکانیزاسیون محکم تر برداشته شود. 

به راستی که یکی از مهم ترین مراحل برنامه ریزي مکانیزاسیون، تعیین شاخص هاي مکانیزاسیون و بررسی وضعیت موجود به کمک
این شاخص ها و ادامه ارائه افق برنامه زیربخش هاي مختلف کشاورزي و سایر بخش هاي مرتبط است. از طرف دیگر، بخش کشاورزي
یک فعالیت عمده اقتصادي در سطح کشور است که در این مسیر، افزایش تولید منوط به فنّاوري و سطح مکانیزاسیون است بدین
ترتیب، باید پذیرفت که ماشین آلات کشاورزي با افزایش سطح زیر کشت، ایجاد شرایط فشرده و تراکم (چندکشتی)، افزایش سرعت
عملیات اجرایی روي زمین، بهبود عملیات زراعی و غیره می توانند نه تنها موجب افزایش تولید و درآمد کشاورزان شوند بلکه افزایش
درآمد در بخش کشاورزي، تأمین امنیت غذایی و مواردي ازاین دست را نیز به همراه داشته باشند. مانع از تخریب خاك شوند و زمینه
را براي ورود به کشاورزي مدرن مهیّا سازند بدین سان، امید است تا در توسعه این موضوع، شاهد حمایت هاي بیشتر از تولیدکنندگان
داخلی عرصه ماشین آلات کشاورزي، ترویج و تبلیغات روش هاي مکانیزه کشاورزي، حمایت از تحقیقات علمی در رابطه با
مکانیزاسیون و تجاري کردن این تحقیقات، افزایش آگاهی بخشی به کشاورزان در این عرصه و مواردي ازاین دست در استان هاي

کشور به ویژه استان هاي غربی کشورمان باشیم.



کمیته اي براي احصاي نیازهاي جامعه تشکیل شود/ دسترسی پژوهشگران به

کتابخانه هاي معتبر دیجیتال ضعیف است

منبع: صبح قزوینشماره خبر:  251  |  تاریخ: 1399/11/11

پژوهشگر برتر استان قزوین درمصاحبه با صبح قزوین: کمیته اي براي احصاي نیازهاي جامعه تشکیل شود/ دسترسی
پژوهشگران به کتابخانه هاي معتبر دیجیتال ضعیف است پژوهشگر برتر استان قزوین گفت: کارهاي پژوهشی باید براساس نیازسنجی
هاي جامعه انجام شود به عبارتی باید کمیته اي براي رصد و احصاي نیازهاي موجود در جامعه در تمامی رشته هاي دانشگاهی

 
تشکیل شود. 

به گزارش خبرنگار علم و فناوري صبح قزوین؛ تحقیق و پژوهش در هر زمان نقشی اساسی و پایه اي در گسترش علم و دانش داشته و
تلاشی در مسیر یافتن بهترین راهکارها و گره گشایی براي رفع مشکلات است؛ چراکه جهان رمزهاي ناگشوده بسیاري دارد و تحقیق

 
زمینه ساز این رمزگشایی است. 

تحقیق و پژوهش و نتایج حاصل از آن باعث توسعه دیدگاه بشر و توجه به جزئیات دنیاي پیرامون می شود؛ لذا پژوهش جایگاه والایی

 
دارد که باید در هر دوره و در تمامی زمینه ها مورد توجه قرار گیرد. 

دکتر روح االله آدینه یکی از تلاشگران عرصه علم و دانش بوده که در سال جاري به عنوان پژوهشگر برتر استان قزوین برگزیده شده
است. وي که عضو هیئت علمی گروه فلسفه و حکمت دانشگاه بین المللی امام خمینی(ره) قزوین و داراي مدرك دکتري در رشته

 
فلسفه اسلامیست؛ حدود 15 سال است که در مسیر رشد و تعالی دانشجویان به امر تدریس اشتغال دارد. 

پژوهشگر برتر استان قزوین در گفت وگو با خبرنگار علم و فناوري صبح قزوین با اشاره به فعالیت هاي پژوهشی و طرح هاي مطالعاتی
خود اظهار کرد: با توجه به گرایش تخصصی ام در زمینه فلسفه و حکمت اسلامی، در زمینه آثار ملاصدرا و مباحث حکمت متعالیه و

 
مباحث خداشناسی در کلام اسلامی، مطالعات و مقالاتی داشته ام. 

وي با اشاره به دلایل انتخاب خود به عنوان پژوهشگر برتر استانی در سال جاري عنوان کرد: به دلیل تمرکز بیشتر در زمینه انتشارات
مقالات علمی_پژوهشی و مقالاتی که در همایش هاي ملی و بین المللی در سال هاي گذشته منتشر کرده ام به عنوان پژوهشگر برتر

 
انتخاب شدم و تاکنون حدود 15مقاله همایش ملی و بین المللی، 10مقاله علمی پژوهشی و دو مقاله علمی ترویجی داشتم. 

 
سال هاي اخیر اقبال بیشتري به امور پژوهشی صورت گرفت 

آدینه در مورد وضعیت کارهاي پژوهشی در سطح استان قزوین بیان کرد: خوشبختانه در سال هاي اخیر اقبال بیشتري نسبت به
مقوله پژوهش صورت گرفته و امور پژوهشی براي مدیران و خصوصاً مراکز پژوهشی از اولویت بیشتري برخوردار است؛ به صورتی که

 
حمایت هایی از پژوهشگران در زمینه هاي مختلف از جمله پیگیري مسائل مالی و به ثمر رساندن مباحث پژوهشی انجام شده است. 

وي یادآور شد: در دانشگاه بین المللی امام خمینی(ره) قزوین نیز به ویژه در دو سال اخیر با طراحی سامانه هایی در سیستم گلستان



 
و سامانه گرنت اعضاي هیئت علمی، حمایت و پشتیبانی از پژوهشگران به نحو چشمگیري افزایش پیدا کرده است. 

عضو هیئت علمی دانشگاه امام خمینی(ره) قزوین در مورد میزان گرایش دانشجویان به مباحث پژوهشی عنوان کرد: به صورت کلی
دانشجویان را می توان به دو دسته تقسیم کرد، دسته نخست دانشجویانی هستند که در مقطع کارشناسی مشغول به تحصیل بوده و

 
به صورت طبیعی مباحث آموزشی براي آنها پررنگ تر است و روي آن تمرکز دارند. 

وي تصریح کرد: در دوره تحصیلات تکمیلی کارشناسی ارشد و دوره دکتري، طبیعتا بخش پژوهش جدي تر شده و معمولاً دانشجویان

 
در مقطع کارشناسی ارشد و دکتري زمان و تلاش بیشتري براي کارهاي پژوهشی اختصاص می دهند. 

آدینه بیان کرد: عملیاتی و کاربردي بودن هر کار پژوهشی بستگی به نوع رشته اي است که براساس آن پژوهش انجام می شود به

 
طور مثال در رشته هاي فنی و مهندسی باید با ارتباط با صنعت اقدامات پژوهشی به ثمر بنشیند. 

 
کارهاي پژوهشی براساس نیازسنجی هاي جامعه انجام شود 

وي اضافه کرد: پژوهش هاي انجام شده در رشته هاي علوم انسانی در ارتباط با جامعه بوده که پیشنهادم این است، فعالیت هایی در
زمینه پژوهشی صورت بگیرد که حلقه واسطه اي بین پژوهشگران، صنعت و جامعه باشد؛ چراکه هرچه این پیوستگی بیشتر باشد به

 
همان نسبت نیز کاربردي بودن و به ثمر نشستن پژوهش ها در جامعه ملموس تر خواهد بود. 

این پژوهشگر برتر استان قزوین تصریح کرد: کارهاي پژوهشی باید براساس نیازسنجی هاي جامعه انجام شود به عبارتی باید کمیته اي
به منظور رصد و احصاي نیازهاي موجود در جامعه در تمامی رشته ها اعم از علوم پایه، فنی مهندسی، پزشکی و علوم انسانی تشکیل

 
و در کارگروه هاي علمی به صورت موضوعات پیشنهادي به دانشگاه ها و مراکز پژوهشی ارائه شود. 

وي ادامه داد: البته این کار تاحدودي در حال شکل گیري است اما کافی نیست؛ زیرا هرچه عناوین پژوهشی مشخص تر و منطبق با

 
نیازهاي واقعی جامعه باشد؛ تحقیقات و پایان نامه ها نیز تاثیرگذاري بیشتري در اجتماع خواهد داشت. 

آدینه در مورد موانع موجود در مسیر کار پژوهشی عنوان کرد: یکی از موانع، عدم دسترسی به منابع علمی از قبیل کتابخانه هاي
دیجیتال است خصوصا با توجه به محدودیت هاي کرونایی که امسال شاهد آن هستیم؛ همچنین طولانی شدن روند داوري کارهاي

 
پژوهشی باعث می شود که کارهاي پژوهشی و مقالات علمی با سرعت کمتري به ثمر بنشیند. 

وي تاکید کرد: ضرورت دارد که دسترسی به سایت هاي اینترنتی معتبر علمی براي پژوهشگران مهیا باشد که به راحتی بتوانند نرم
افزارهاي مختلف مورد نیاز خود را از آن استخراج کنند؛ همچنین تامین مباحث مالی و پشتیبانی هاي معنوي از دیگر نکاتی است که

 
براي تشویق و ترغیب بیشتر پژوهشگران براي ورود به عرصه پژوهشی باید مورد توجه مسئولان ذي ربط قرار بگیرد. 

 
دانشجویان فعالیت علمی خود را منطبق با نیازهاي جامعه کنند 

این پژوهشگر برتر استان قزوین گفت: در سال هاي اخیر توجه به مباحث پژوهشی و بودجه اختصاص یافته به این امر رشد
چشمگیري داشته به طوري که در گذشته ضریب امتیازي که براي هر مقاله به لحاظ بودجه پژوهشی اختصاص پیدا می کرد اکنون

 
چندین برابر شده و به طور طبیعی انگیزه پژوهشگران را نیز افزایش داده است. 



وي در ادامه تاکید کرد: امیدوارم که روند حمایتی از کارهاي پژوهشی و تحقیقاتی ادامه پیدا کند و به صورت تصاعدي، تشویق ها و

 
حمایت ها بیشتري از پژوهشگران صورت گیرد. 

آدینه در مورد انگیزه خود جهت تحصیل در رشته فلسفه و حکمت اسلامی گفت: رشته تحصیلی ام در دوره کارشناسی، فنی و
مهندسی بود اما با توجه به مباحث عقلی که در فلسفه و حکمت اسلامی وجود داشت در سال هاي آخر دوره کارشناسی، با مطالعه ي
آثار استاد مطهري به این رشته علاقمند شده و تصمیم گرفتم براي کارشناسی ارشد و دکتري، رشته ي فلسفه و حکمت اسلامی را

 
ادامه دهم. 

وي در ادامه تصریح کرد: توصیه من به دانشجویان این است که از همان ابتدا به دنبال علائق خود بوده و براساس آن مدارج علمی را

 
طی کنند؛ زیرا هرچه علاقه فرد به رشته تحصیلی اش بیشتر باشد به همان میزان نیز انگیزه براي کار و پژوهش بیشتر خواهد بود. 

این استاد دانشگاه در پایان بیان کرد: دانشجویان فعالیت علمی خود را منطبق با نیازهاي جامعه کنند به طور مثال بخشی از مطالب
درج شده در کتاب هاي ما از علوم غربی استفاده شده که دانشجویان ما باید این هنر را داشته باشند که مباحث را متناسب با فرهنگ
ایرانی اسلامی خود بومی سازي کرده و مباحثی که در کتب مختلف از نویسندگان غربی آورده شده است منطبق با جامعه اسلامی و

 
ظرفیت هاي درونی کشور تغییر دهند. 

 
انتهاي پیام/7003 

 
دیدگاه ها نام 

 
ایمیل 

 
متن دیدگاه 

ارسال



اقدامات بهره وري آب منطقه اي مازندران در حوزه تجن باید مستند و در

سطح ملی به عنوان یک تجربه منتشر شود

منبع: شبکه خبري آب ایرانشماره خبر:  252  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش روابط عمومی آب منطقه اي مازندران سرکار خانم پهلوانی رئیس سازمان ملی بهره وري ایران از اقدامات بهره وري
آب در حوزه تجن از جمله سد شهید رجایی ، تصفیه خانه آب شرب ، 7 واحد نیروگاه برق آبی پائین دست سد شهید رجایی

(نیروگاه زیست محیطی سد، سه واحد نیروگاه کشاورزي، دو واحد نیروگاه فشار شکن خط ...

رئیس سازمان ملی بهره وري ایران در بازدید از سد شهید رجایی اعلام کرد: اقدامات بهره وري آب منطقه اي مازندران در حوزه

 
تجن باید مستند و در سطح ملی به عنوان یک تجربه منتشر شود. 

وي با قدردانی از اقدامات انجام شده در این بخش از استان مازندران به عنوان یک استان پیشرو در این حوزه یاد کرد و ادامه داد :

 
نظام مدیریت بهره وري همچنان در کشور نو پا است و باید براي توسعه پایدار تلاش زیادي در این زمینه صورت گیرد . 

رئیس سازمان ملی بهره وري تصریح کرد: این سازمان با محدودیت هاي موجود به تنهایی قادر نیست مفهوم توسعه را بسط و

 
گسترش دهد و نیاز به یک ساز و کار وسیعی دارد که همه باید دراین مهم مشارکت نمایند . 

پهلوانی با بیان اینکه سازمان ملی بهره وري ایران، نقطه تلاقی و یکپارچه سازي برنامه هاي استانی و ملی در حوزه بهره وري است،
گفت: این سازمان نقش حاکمیتی دارد و وظیفه آن سیاستگذاري، نظارت و راهبري حرکت ملی بهره وري است. بنابراین سازمان

 
مشکلات را آسیب شناسی و راهکار ارائه می کند. 

پهلوانی با اشاره به اهمیت نقش استان ها به عنوان خط مقدم اجراي برنامه هاي ملی افزود: ممکن است برنامه هایی که سازمان و
دستگاه هاي ملی براي استان ها تدوین می کنند تعارضاتی با منافع سایر دستگاه هاي استان یا ظرفیت ها و قابلیت هاي استانی
داشته باشد، بنابراین مدیران استانی باید خط مشی هاي بهره وري استان خود را اعلام کنند تا طبق آن برنامه ریزي شود.که امروز ما

 
شاهدیک نمونه خوب ان در استان مازندران در بخش آب بودیم. 

در این بازدید که دکتر غلامی راد رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان و معاونین وي نیز حضور داشتند دکتر یخکشی مدیر
عامل شرکت آب منطقه اي مازندران ضمن تشریح اقدامات شرکت در بخش بهره وري بخصوص در حوزه تجن گفت : در راستاي
ارتقاي بهره وري و استفاده حداکثري از آب تاکنون علاوه بر احداث سدشهید رجایی ، 7 واحد نیروگاه مقیاس کوچک برقابی، چند
واحد پرورش ماهی، تعداد زیادي مجتمع گردشگري، طرح مهم آبرسانی به شهر ساري، پارك ملل و پارك موزه دفاع مقدس، دو سد
لاستیکی فرح آباد و لاریم با هدف بازچرخانی و استفاده مجدد آب، استفاده از پساب ها، استفاده چند منظوره از یکصد آب بندان
دشت تجن و اجراي شبکه آبیاري و زهکشی در وسعت 46 هزار هکتار را عملیاتی نموده و در آینده نیز ضمن احداث نیروگاه جدید و
توسعه مجتمع هاي گردشگري و توسعه فعالیت آبزي پروري با رعایت استاندارد هاي زیست محیطی، در نظر داریم،از پساب هاي

 
تولیدي پس از انجام فرایند تصفیه در بخش صنعت و کشاورزي استفاده کنیم . 

یخکشی با بیان اینکه بسیاري از این اقدامات با استفاده از طرفیت بخش خصوصی انجام گرفت گفت : بدون آنکه ریالی از منابع



عمومی هزینه شود شرایط اشتغال را براي بسیاري از فارع التحصیلان دانشگاهی مان فراهم کردیم از آب موجود حداکثر استفاده را
نمودیم و رودخانه هایمان را سامان دادیم که همه این اقدامات در راستاي بهره وري حداکثري از آب است که امیدواریم با حمایت

دیگر سازمان ها و مشارکت مردم و بخش خصوصی توسعه یابد.



کاهش ارزش پول ملی را به اسم حمایت از فقرا ثبت نکنید/ دستکاري ارز

4200 تومانی از نظر سیاسی به نفع کشور نیست/ اسم شناور را از بازار ارز خط

بزنید

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  253  |  تاریخ: 1399/11/11

فصل اقتصاد - دبیرکل خانه کارگر اظهار داشت: باید توجه داشت که وقتی پول فعال به پول منفعل تبدیل می شود در
خدمت نامولدها و سوداگران قرار می گیرد. بنابراین لطفاً به نام فقرا و به کام ثروتمندان تصمیم نگیرید. البته بسیاري از

تصمیم گیران از کُنه این موضوع اطلاعی ندارند وگرنه در سیاست گذاري قطعاً نیت ...

فصل اقتصاد - دبیرکل خانه کارگر اظهار داشت: باید توجه
داشت که وقتی پول فعال به پول منفعل تبدیل می شود
در خدمت نامولدها و سوداگران قرار می گیرد. بنابراین
لطفاً به نام فقرا و به کام ثروتمندان تصمیم نگیرید. البته
بسیاري از تصمیم گیران از کُنه این موضوع اطلاعی ندارند
وگرنه در سیاست گذاري قطعاً نیت آنها کمک به فقراست.
از این عزیزان می خواهیم ابتدا تاثیرات این تصمیمات را با

 
دقت محاسبه و سپس در صحنه علنی مجلس آن را مطرح کنند. 

علیرضا محجوب در گفت وگو با ایلنا در مورد طرح افزایش نرخ یارانه نقدي در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: در زمان قانون
هدفمندي یارانه ها هم گفته بودم که مخالف پرداخت نقدي هرگونه کمکی هستم که در ازاي آن کاري انجام نمی شود. در واقع نباید

 
با تعاریف مبهم براي کمک به سفره مردم یارانه نقدي پرداخت کنیم بدون اینکه بدانیم چه کسی کار می کند یا نمی کند. 

وي ادامه داد: معتقدم با این اقدام آنچه در عمل اتفاق افتاده و خواهد افتاد، پرداخت یارانه سنگین به ثروتمندان است و عملاً آنها از

 
کیسه مردم برداشت می کنند. 

دبیرکل خانه کارگر افزود: تورم هدیه به ثروتمندان است. پس افزایش یارانه نقدي چون در ازاي آن کاري نشده به نام فقرا و به کام

 
ثروتمندان خواهد بود. 

وي ادامه داد: اینگونه تصمیم ها در واقع بر کسري بودجه می افزاید. از سوي دیگر اتفاقاتی در کنار آن روي خواهد داد یعنی حجم
پول، نقدینگی و پایه پولی افزایش می یابد و حتی سرعت گردش پول را تحت تاثیر قرار می دهد و چون در ازاي آن تولیدي ایجاد

 
نشده بار فزاینده تورمی ایجاد خواهد شد. 

وي تصریح کرد: باید توجه داشت که وقتی پول فعال به پول منفعل تبدیل می شود در خدمت نامولدها و سوداگران قرار می گیرد.
بنابراین لطفاً به نام فقرا و به کام ثروتمندان تصمیم نگیرید. البته بسیاري از تصمیم گیران از کُنه این موضوع اطلاعی ندارند وگرنه در
سیاست گذاري قطعاً نیت آنها کمک به فقراست. از این عزیزان می خواهیم ابتدا تاثیرات این تصمیمات را با دقت محاسبه و سپس در

 
صحنه علنی مجلس آن را مطرح کنند. 

نماینده ادوار مجلس تصریح کرد: براي کاهش کسري بودجه شاید بدترین کار راحت ترین هم است، یعنی کاهش ارزش پول ملی. در
حالیکه وظیفه اصلی بانک مرکزي و شوراي پول و اعتبار که نمایندگان مجلس نیز در آن حضور دارند صیانت از ارزش پول ملی بعنوان
مرزهاي اقتصادي است. شاید باور این کار براي عده اي سخت باشد اما هیچ کشوري در صد سال اخیر شرایط بدتري از آلمان نداشته



است؛ در جنگ شکست خورد، بدترین تصمیمات اقتصادي گرفته شد و پول آن در بدترین سراشیبی سقوط قرار گرفت. بطوریکه در
جنگ جهانی اول و در فاصله 1918 تا 1923 پول آلمان را در گاري جابجا می کردند و دیگري در پایان جنگ جهانی دوم و در دهه
منتهی به 1956 بود. اما آلمان با افزایش تولید در حالیکه باید غرامت هم می پرداخت، توانست بازسازي ارزش پول ملی را در اولویت
قرار دهد و کاهش ارزش 300 درصدي را در فاصله 5 ساله جبران کند. پس کسانی که می گویند افزایش ارزش پولی ملی شدنی

 
نیست برخلاف تجربه اقتصادي است. 

این کارشناس مسائل اقتصادي و اشتغال با اشاره به تاثیرات منفی کاهش ارزش پول ملی اظهار داشت: همه می دانند کاهش ارزش
پولی بیشتر به ضرر فقرا است چون فقرا بیشتر با پول کار می کنند و اغنیا ثروت خود را تبدیل به دارایی دیگر کرده اند. حال با این

 
اوصاف آیا این تصمیم ها به نفع فقرا است؟ آیا تاکنون سوداگران به فقرا رحم کرده اند؟ 

محجوب خاطرنشان کرد: معتقدم این اقدامات سیگنال به سوداگران است که دارایی ها خود مانند ارز، خودرو،... را تبدیل نکنید؛ چون

 
ارزش دلار یا خودرو افزایش می یابد. 

وي ادامه داد: باعث شگفتی است که واضعان این قبیل طرح ها بعد می گویند تصمیم دولت است، در حالی که اگر برخی تصمیمات
دولت این شبهه را داشته باشد این تصمیم مجلس شبهه را به یقین تبدیل می کند. استدعا دارم به گونه اي تصمیم گرفته نشود که

 
آن را به پاي حاکمیت بنویسند. همه در یک کشتی نشسته ایم و نباید به اسم دولت و مجلس این کشتی را سوراخ کنیم. 

دبیرکل خانه کارگر در ادامه تاکید کرد: بنابراین آنچه به نظر ما می رسد؛ خروجی و حاصل این تصمیمات مجلس تورم و کاهش ارزش

 
پول بیشتر و نهایتاً افزایش خارق العاده نرخ فزاینده نقدینگی خواهد بود که انشاء ا... محقق نشود. 

محجوب با بیان مجدد اینکه با فلسفه یارانه نقدي مخالف است، اظهار داشت: در این موضوع اقتصاددانان سوسیالیست و سرمایه داري

 
توافق دارند. البته من نظر متفاوتی نسبت به یارانه کالایی دارم، چون یارانه کالایی در بسیاري سطوح قابل قبول است. 

وي ادامه داد: ما این را در مخالفت با قانون هدفمندي یارانه ها که تلاش اول براي تبدیل یارانه کلایی به نقدي بود بیان کردیم؛ آیا

 
شفافیت ایجاد شد؟ 

محجوب افزود: اقتصاددانان باور دارند که نباید قیمت هاي طبیعی را بر هم زد، در حالیکه قیمت سوخت یارانه اي نداشت و طبیعی
بود. کسانی که مسئولان را راهنمایی کردند یا با اقتصاد ایران آشنا نبودند یا مباحث یارانه را نمی شناسند. وگرنه قیمت سوخت به
یارانه ربطی نداشت و این بازتعریف براي توزیع مبالغ بود. در انتخابات رییس جمهوري 84 که یارانه نقدي از سوي دو کاندیدا مطرح
شد، مشخص بود که از ابتدا این طرح ناپخته است و وقتی خواستند قانون کنند ما مخالفت کردیم. حالا هم کسانی که در این مسیر

 
گام بر می دارد قطعا علیه فقرا است نه در راستاي منافع آنان. 

این کارشناس اجتماعی و اقتصادي تصریح کرد: فرض کنید ما تورم یا نقدینگی بالا نداشتیم، باز هم یارانه نقدي منتج به افزایش تورم
و کاهش ارزش پولی می شد چون تقاضاي بیشتر منتج به کالاي انباشته می شود و چون امکان تولید این کالاها بدون اتکا به ارز
وجود ندارد، خود به خود نرخ برابري ما با پول هاي خارجی بیشتر می شود که اینجا موضوع سرکوب قیمت مطرح می شود که دولت
کنونی و گذشته متوسل به آن شدند. وقتی بر تقاضاي کالا افزوده می شود باید تولید بیشتري داشته باشیم اما وقتی بیشتر مواد اولیه،
نیمه ساخته و واسطه وارداتی است، تقاضا بلافاصله دو تاثیر دارد که یکی افزایش تقاضا براي ارز است که دولت گذشته آن را سرکوب

 
کرد و دولت کنونی کمی مقاومت کرد که نتیجه هر دو تورم وحشتناك خصوصا براي فقرا بود. 

وي اذعان کرد: اکنون قاطبه مردم ما زندگی بسیار سختی دارند و دخل و خرج چند ده میلیون ایرانی با هم نمی خواند و این شکاف با

 
هیچ پولی پر نمی شود مگر با واقعی کردن دستمزدها. 

دبیر کل خانه کارگر در ادامه به افزایش قیمت ها اشاره کرد و افزود: وقتی قیمت ها را حقیقی می کنید دستمزدها را نیز هم حقیقی
کنید. چرا تصمیم هاي شگرف می گیرید؟ اگر می خواهید به کارفرما کمک کنید مالیات کمتر بگیرید تا کارفرما آن را بر حقوق

 
کارگران بیافزاید. 

محجوب با هشدار نسبت به عواقب ارز 17500 تومانی بودجه اظهار داشت: ارز 4200 تومانی با وجود رانت، در سبد کالایی حداقل به
7 یا 8 هزار تومان می رسید، حالا می خواهید نرخ آن را به 17500 تومان برسانید. یارانه نقدي در واقع کاهش ارزش پول است و باید
نظر کارشناسی در بانک مرکزي و شوراي پول و اعتبار پشت آن باشد و یک تصمیم سیاسی نیست؛ لذا هرگونه کمکی نباید متعارفات



 
را بهم بریزد. 

وي خاطرنشان کرد: منبع یارانه بسیار مهم است مثلا اگر از محل مالیات باشد شاید همین نتایج را داشته باشد اما تاثیر آن کمتر

 
است. 

محجوب ادامه داد: به هیچ وجه اعتقاد ندارم که دستکاري ارز 4200 تومانی از نظر سیاسی به نفع کشور باشد و ضمن اینکه تاثیرات
ملی و بین المللی دارد یعنی ملاك سنجش در اعلام تولید ناخالص داخلی در سازمان هاي جهانی مانند بانک جهانی و صندوق بین
المللی پول تغییر و جزو کشورهاي فقیر محسوب می شود. باید به واضعان این پیشنهاد عواقب سیاسی و اقتصادي و اجتماعی آن

 
هشدار داد تا در صورت اجرا پاسخگوي ملت باشند. 

عضو کمیسیون اجتماعی ادوار مجلس گفت: شما قیمتی را تحمیل می کنید که واقعیت ندارد و همه باور دارند نامتوازن است. این
موضوع ناشی از نوشته هاي قانون برنامه است. من در کمیسیون هاي تلفیق مجلس و اقتصادي این بحث را مطرح کرده بودم که وقتی

 
بازار ارز را مدیریت شناور می نویسید مگر بازار شناور دارید؟ اگر مدیریت دارید دیگر شناور معنا ندارد. 

محجوب در ادامه تصریح کرد: بازار مدیریت شناور ابداع آمریکاییهاست به این خاطر اینکه فدرال رزرو بتواند قیمت دلار را بعنوان
حیثیت آمریکا مدیریت کند. آمریکایی ها به پیشنهاد راست ترین اقتصاددانان مانند میلتون فریدمن این بازار را پذیرفتند و ما پس از
40 سال فاصله، بازار مدیریت شناور را در دو برنامه آوردیم که نه شرایط کامل مدیریتی را داریم و نه شرایط شناور را. لااقل باید یکی

 
از اینها بنا باشد تا به سمت دیگري برویم! 

وي خاطرنشان کرد: در قانون بودجه آمده که بانک مرکزي پس از فروش منابع نفت، ارز را در بازار شناور مدیریت شده می فروشد.
بعد می گوییم این قیمت 17500 تومان است؛ حالا مدیریت شده است پس شناور کجاست؟ در حالیکه قیمت مدیریت شده 4200
تومان است. یعنی 14 میلیارد دلار کالا را با نرخ ارز مدیریت شده بیاوریم اما بقیه را شناوراعلام کنیم، این مغایر با قانون برنامه توسعه

 
است و حتماً جهت تصویب در مجلس به راي دو سوم نمایندگان احتیاج دارد. 

دبیرکل خانه کارگر با بیان اینکه این بناهاي اقتصادي مبتنی بر خصوصی سازي است، ادامه داد: واقعاً نمی دانیم فرمایشات عده اي
صاحب منصب را چگونه با عمل شان وفق دهیم؟! مدام در نفی خصوصی سازي صحبت می کنند اما می خواهند این راه اشتباه را
بروند!؟ البته همه اینها ریشه در اقتصاد خصوصی سازي دارد. لذا اگر مرد این میدان هستید از خصوصی سازي بیرون بیاید تا ناچار به

 
اجراي الزامات آن نباشید. 

این کارشناس اقتصادي ادامه داد: بنابراین لطفا آقایان از بازار ارز اسم شناور را خط زده و مدیریت شده را اعلام کنند. آن موقع
مسئولیت دوچندان می شود و اگر تصمیم به کاهش ارزش پول ملی دارند بدانند که به نفع فقرا نیست و همه می فهمند که در باطن

 
و ماهرانه از ثروتمندان حمایت می شود. یعنی ثروتمندان در این جریان غنی تر می شوند و این اقدام علیه ارزش پول ملی است. 

وي افزود: دست ثروتمندان در اینگونه تصمیم ها آشکار است و متاسفانه در تصمیم هاي اقتصادي دولت ها و مجالس اخیر نفوذ دارند.

 
در حالیکه دست فقرا در این تصمیم ها کوتاه است اما براي کاهش فشارها اسم فقرا را می نویسند. 

محجوب در پایان تاکید کرد: لطفا کاهش ارزش پول را به اسم حمایت از فقرا ثبت نکنید.



دبیر کل خانه کارگر: تورم هدیه به ثروتمندان است/ افزایش یارانه نقدي چون

در ازاي آن کاري نشده به نام فقرا و به کام ثروتمندان خواهد بود

منبع: شفقناشماره خبر:  254  |  تاریخ: 1399/11/11

شفقنا- دبیرکل خانه کارگر اظهار داشت: باید توجه داشت که وقتی پول فعال به پول منفعل تبدیل می شود در خدمت
نامولدها و سوداگران قرار می گیرد. بنابراین لطفاً به نام فقرا و به کام ثروتمندان تصمیم نگیرید. البته بسیاري از تصمیم

گیران از کُنه این موضوع اطلاعی ندارند وگرنه در سیاست گذاري قطعاً نیت آنها ...

شفقنا- دبیرکل خانه کارگر اظهار داشت: باید توجه داشت که وقتی پول فعال به پول منفعل تبدیل می شود در خدمت نامولدها و
سوداگران قرار می گیرد. بنابراین لطفاً به نام فقرا و به کام ثروتمندان تصمیم نگیرید. البته بسیاري از تصمیم گیران از کُنه این موضوع
اطلاعی ندارند وگرنه در سیاست گذاري قطعاً نیت آنها کمک به فقراست. از این عزیزان می خواهیم ابتدا تاثیرات این تصمیمات را با

 
دقت محاسبه و سپس در صحنه علنی مجلس آن را مطرح کنند. 

ایلنا نوشت: علیرضا محجوب در مورد طرح افزایش نرخ یارانه نقدي در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت که در زمان قانون
هدفمندي یارانه ها هم گفته بودم که مخالف پرداخت نقدي هرگونه کمکی هستم که در ازاي آن کاري انجام نمی شود. در واقع نباید

 
با تعاریف مبهم براي کمک به سفره مردم یارانه نقدي پرداخت کنیم بدون اینکه بدانیم چه کسی کار می کند یا نمی کند. 

وي ادامه داد: معتقدم با این اقدام آنچه در عمل اتفاق افتاده و خواهد افتاد، پرداخت یارانه سنگین به ثروتمندان است و عملاً  آنها از

 
کیسه مردم برداشت می کنند. 

دبیرکل خانه کارگر افزود: تورم هدیه به ثروتمندان است. پس افزایش یارانه نقدي چون در ازاي آن کاري نشده به نام فقرا و به کام

 
ثروتمندان خواهد بود. 

وي ادامه داد: اینگونه تصمیم ها در واقع بر کسري بودجه می افزاید. از سوي دیگر اتفاقاتی در کنار آن روي خواهد داد یعنی حجم
پول، نقدینگی و پایه پولی افزایش می یابد و حتی سرعت گردش پول را تحت تاثیر قرار می دهد و چون در ازاي آن تولیدي ایجاد

 
نشده بار فزاینده تورمی ایجاد خواهد شد. 

وي تصریح کرد: باید توجه داشت که وقتی پول فعال به پول منفعل تبدیل می شود در خدمت نامولدها و سوداگران قرار می گیرد.
بنابراین لطفاً به نام فقرا و به کام ثروتمندان تصمیم نگیرید. البته بسیاري از  تصمیم گیران از کُنه این موضوع اطلاعی ندارند وگرنه در
سیاست گذاري قطعاً نیت آنها کمک به فقراست. از این عزیزان می خواهیم ابتدا تاثیرات این تصمیمات را با دقت محاسبه و سپس در

 
صحنه علنی مجلس آن را مطرح کنند. 

نماینده ادوار مجلس تصریح کرد: براي کاهش کسري بودجه شاید بدترین کار راحت ترین هم است، یعنی کاهش ارزش پول ملی. در
حالیکه وظیفه اصلی بانک مرکزي و شوراي پول و اعتبار که نمایندگان مجلس نیز در آن حضور دارند صیانت از ارزش پول ملی بعنوان
مرزهاي اقتصادي است. شاید باور این کار براي عده اي سخت باشد اما هیچ کشوري در صد سال اخیر شرایط بدتري از آلمان نداشته



است؛ در جنگ شکست خورد، بدترین تصمیمات اقتصادي گرفته شد و پول آن در بدترین سراشیبی سقوط قرار گرفت. بطوریکه در
جنگ جهانی اول و در فاصله 1918 تا 1923  پول آلمان را در گاري جابجا می کردند و دیگري در پایان جنگ جهانی دوم و در دهه
منتهی به 1956 بود. اما آلمان با افزایش تولید در حالیکه باید غرامت هم می پرداخت، توانست بازسازي ارزش پول ملی را در اولویت
قرار دهد و کاهش ارزش 300 درصدي را در فاصله 5 ساله جبران کند. پس کسانی که می گویند افزایش ارزش پولی ملی شدنی

 
نیست برخلاف تجربه اقتصادي است. 

این کارشناس مسائل اقتصادي و اشتغال با اشاره به تاثیرات منفی کاهش ارزش پول ملی اظهار داشت: همه می دانند کاهش ارزش
پولی بیشتر به ضرر فقرا است چون فقرا بیشتر با پول کار می کنند و اغنیا ثروت خود را تبدیل به دارایی دیگر کرده اند. حال با این

 
اوصاف آیا این تصمیم ها به نفع فقرا است؟ آیا تاکنون سوداگران به فقرا رحم کرده اند؟ 

محجوب خاطرنشان کرد: معتقدم این اقدامات سیگنال به سوداگران است که دارایی ها خود مانند ارز، خودرو،... را تبدیل نکنید؛ چون

 
ارزش دلار یا خودرو افزایش می یابد. 

وي ادامه داد: باعث شگفتی است که واضعان این قبیل طرح ها بعد می گویند تصمیم دولت است، در حالی که اگر برخی تصمیمات
دولت این شبهه را داشته باشد این تصمیم مجلس شبهه را به یقین تبدیل می کند. استدعا دارم به گونه اي تصمیم گرفته نشود که

 
آن را به پاي حاکمیت بنویسند. همه در یک کشتی نشسته ایم و نباید به اسم دولت و مجلس این کشتی را سوراخ کنیم. 

دبیرکل خانه کارگر در ادامه تاکید کرد: بنابراین آنچه به نظر ما می رسد؛ خروجی و حاصل این تصمیمات مجلس تورم و کاهش ارزش

 
پول بیشتر و نهایتاً افزایش خارق العاده نرخ فزاینده نقدینگی خواهد بود که انشاء ا... محقق نشود. 

محجوب با بیان مجدد اینکه با فلسفه یارانه نقدي مخالف است، اظهار داشت: در این موضوع اقتصاددانان سوسیالیست و سرمایه داري

 
توافق دارند. البته من نظر متفاوتی نسبت به یارانه کالایی دارم، چون یارانه کالایی در بسیاري سطوح قابل قبول است. 

وي ادامه داد: ما این را در مخالفت با قانون هدفمندي یارانه ها که تلاش اول براي تبدیل یارانه کلایی به نقدي بود بیان کردیم؛ آیا

 
شفافیت ایجاد شد؟ 

محجوب افزود: اقتصاددانان باور دارند که نباید قیمت هاي طبیعی را بر هم زد، در حالیکه قیمت سوخت یارانه اي نداشت و طبیعی
بود. کسانی که مسئولان را راهنمایی کردند یا با اقتصاد ایران آشنا نبودند یا مباحث یارانه را نمی شناسند. وگرنه قیمت سوخت به
یارانه ربطی نداشت و این بازتعریف براي توزیع مبالغ بود. در انتخابات رییس جمهوري 84 که یارانه نقدي از سوي دو کاندیدا مطرح
شد، مشخص بود که از ابتدا این طرح ناپخته است و وقتی خواستند قانون کنند ما مخالفت کردیم. حالا هم کسانی که در این مسیر

 
گام بر می دارد قطعا علیه فقرا است نه در راستاي منافع آنان. 

این کارشناس اجتماعی و اقتصادي تصریح کرد: فرض کنید ما تورم یا نقدینگی بالا نداشتیم، باز هم یارانه نقدي منتج به افزایش تورم
و کاهش ارزش پولی می شد چون تقاضاي بیشتر منتج به کالاي انباشته می شود و چون امکان تولید این کالاها بدون اتکا به ارز
وجود ندارد، خود به خود نرخ برابري ما با پول هاي خارجی بیشتر می شود که اینجا موضوع سرکوب قیمت مطرح می شود که دولت
کنونی و گذشته متوسل به آن شدند. وقتی بر تقاضاي کالا افزوده می شود باید تولید بیشتري داشته باشیم اما وقتی بیشتر مواد اولیه،
نیمه ساخته و واسطه وارداتی است، تقاضا بلافاصله دو تاثیر دارد که یکی افزایش تقاضا براي ارز است که دولت گذشته آن را سرکوب

 
کرد و دولت کنونی کمی مقاومت کرد که نتیجه هر دو تورم وحشتناك خصوصا براي فقرا بود. 



وي اذعان کرد: اکنون قاطبه مردم ما زندگی بسیار سختی دارند و دخل و خرج چند ده میلیون ایرانی با هم نمی خواند و این شکاف با

 
هیچ پولی پر نمی شود مگر با واقعی کردن دستمزدها. 

دبیر کل خانه کارگر در ادامه به افزایش قیمت ها اشاره کرد و افزود: وقتی قیمت ها را حقیقی می کنید دستمزدها را نیز هم حقیقی
کنید. چرا تصمیم هاي شگرف می گیرید؟ اگر می خواهید به کارفرما کمک کنید مالیات کمتر بگیرید تا کارفرما آن را بر حقوق

 
کارگران بیافزاید. 

محجوب با هشدار نسبت به عواقب ارز 17500 تومانی بودجه اظهار داشت: ارز 4200 تومانی با وجود رانت، در سبد کالایی حداقل به
7 یا 8 هزار تومان می رسید، حالا می خواهید نرخ آن را به 17500 تومان برسانید. یارانه نقدي در واقع کاهش ارزش پول است و باید
نظر کارشناسی در بانک مرکزي و شوراي پول و اعتبار پشت آن باشد و یک تصمیم سیاسی نیست؛ لذا هرگونه کمکی نباید متعارفات

 
را بهم بریزد. 

وي خاطرنشان کرد: منبع یارانه بسیار مهم است مثلا اگر از محل مالیات باشد شاید همین نتایج را داشته باشد اما تاثیر آن کمتر

 
است. 

محجوب ادامه داد: به هیچ وجه اعتقاد ندارم که دستکاري ارز 4200 تومانی از نظر سیاسی به نفع کشور باشد و ضمن اینکه تاثیرات
ملی و بین المللی دارد یعنی ملاك سنجش در اعلام تولید ناخالص داخلی در سازمان هاي جهانی مانند بانک جهانی و صندوق بین
المللی پول تغییر و جزو کشورهاي فقیر محسوب می شود. باید به واضعان این پیشنهاد عواقب سیاسی و اقتصادي و اجتماعی آن

 
هشدار داد تا در صورت اجرا پاسخگوي ملت باشند. 

عضو کمیسیون اجتماعی ادوار مجلس گفت: شما قیمتی را تحمیل می کنید که واقعیت ندارد و همه باور دارند نامتوازن است. این
موضوع ناشی از نوشته هاي قانون برنامه است. من در کمیسیون هاي تلفیق مجلس و اقتصادي این بحث را مطرح کرده بودم که وقتی

 
بازار ارز را مدیریت شناور می نویسید مگر بازار شناور دارید؟ اگر مدیریت دارید دیگر شناور معنا ندارد. 

محجوب در ادامه تصریح کرد: بازار مدیریت شناور ابداع آمریکاییهاست به این خاطر اینکه فدرال رزرو بتواند قیمت دلار را بعنوان
حیثیت آمریکا مدیریت کند. آمریکایی ها به پیشنهاد راست ترین اقتصاددانان مانند میلتون فریدمن این بازار را پذیرفتند و ما پس از
40 سال فاصله، بازار مدیریت شناور را در دو برنامه آوردیم که نه شرایط کامل مدیریتی را داریم و نه شرایط شناور را. لااقل باید یکی

 
از اینها بنا باشد تا به سمت دیگري برویم! 

وي خاطرنشان کرد: در قانون بودجه آمده که بانک مرکزي پس از فروش منابع نفت، ارز را در بازار شناور مدیریت شده می فروشد.
بعد می گوییم این قیمت 17500 تومان است؛ حالا مدیریت شده است پس شناور کجاست؟ در حالیکه قیمت مدیریت شده 4200
تومان است. یعنی 14 میلیارد دلار کالا را با نرخ ارز مدیریت شده بیاوریم اما بقیه را شناوراعلام کنیم، این مغایر با قانون برنامه توسعه

 
است و حتماً جهت تصویب در مجلس به راي دو سوم نمایندگان احتیاج دارد. 

دبیرکل خانه کارگر با بیان اینکه این بناهاي اقتصادي مبتنی بر خصوصی سازي است، ادامه داد: واقعاً نمی دانیم فرمایشات عده اي
صاحب منصب را چگونه با عمل شان وفق دهیم؟! مدام در نفی خصوصی سازي صحبت می کنند اما می خواهند این راه اشتباه را
بروند!؟ البته همه اینها ریشه در اقتصاد خصوصی سازي دارد. لذا اگر مرد این میدان هستید از خصوصی سازي بیرون بیاید تا ناچار به



 
اجراي الزامات آن نباشید. 

این کارشناس اقتصادي ادامه داد: بنابراین لطفا آقایان از بازار ارز اسم شناور را خط زده و مدیریت شده را اعلام کنند. آن موقع
مسئولیت دوچندان می شود و اگر تصمیم به کاهش ارزش پول ملی دارند بدانند که به نفع فقرا نیست و همه می فهمند که در باطن

 
و ماهرانه از ثروتمندان حمایت می شود. یعنی ثروتمندان در این جریان غنی تر می شوند و این اقدام علیه ارزش پول ملی است. 

وي افزود: دست ثروتمندان در اینگونه تصمیم ها آشکار است و متاسفانه در تصمیم هاي اقتصادي دولت ها و مجالس اخیر نفوذ دارند.

 
در حالیکه دست فقرا در این تصمیم ها کوتاه است اما براي کاهش فشارها اسم فقرا را می نویسند. 

 
محجوب در پایان تاکید کرد: لطفا کاهش ارزش پول را به اسم حمایت از فقرا ثبت نکنید. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



حذف معافیت هاي مالیاتی، انگیزه سرمایه گذاران و تولیدکنندگان مناطق

آزاد را کاهش می دهد

منبع: فریناشماره خبر:  255  |  تاریخ: 1399/11/11

عضو هیات رییسه کمیسیون عمران و فراکسیون مناطق آزاد مجلس یازدهم گفت: معتقدیم که حذف معافیت هاي مالیاتی
می تواند موجب کاهش انگیزه سرمایه گذاران و تولید...

عضو هیات رییسه کمیسیون عمران و فراکسیون مناطق
آزاد مجلس یازدهم گفت: معتقدیم که حذف معافیت هاي
مالیاتی می تواند موجب کاهش انگیزه سرمایه گذاران و

 
تولیدکنندگان جهت حضور و فعالیت در مناطق آزاد شود. 

به گزارش فرینا به نقل از خبرآنلاین، احمد جباري در
دیدار با رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه
آزاد قشم اظهار کرد: در حوزه مناطق آزاد ظرفیت هاي
قانونی خوبی وجود دارد که هنوز نتوانسته ایم از آنها به

 
خوبی استفاده کنیم. 

جباري در ادامه گفت: اصلاح قوانین مربوط به مناطق آزاد باید با بررسی دقیق تمامی جوانب و به گونه اي صورت گیرد که شاهد حل

 
مشکلات قانونی فعلی باشیم. 

وي تصریح کرد: طی سال هاي گذشته، تلاش هاي زیادي در حوزه هاي عمرانی و زیربنایی در جزیره قشم توسط سازمان منطقه آزاد

 
قشم انجام شده، اما هنوز تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله وجود دارد. 

نماینده مردم بندر لنگه، بستک و پارسیان در مجلس یازدهم افزود: اقدامات خوبی جهت ایجاد اشتغال پایدار با اولویت اشتغالزایی
براي جوانان و نیروهاي بومی صورت گرفته و با به نتیجه رسیدن بسیاري از سرمایه گذاري هاي صورت گرفته، می توانیم در آینده

 
شاهد بهبود وضعیت در این حوزه باشیم. 

عضو فراکسیون مناطق آزاد مجلس یازدهم در پایان گفت: به نظر می رسد که موضوع دوگانگی مدیریت حاکم بر جزیره قشم مردم را

 
با مشکلاتی مواجه کرده که ما در مجلس براي برطرف کردن این معضل تلاش خواهیم کرد. 

براساس این گزارش، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم نیز در این جلسه توضیحاتی درباره پروژه ها و طرح

 
هاي حوزه هاي نفت و انرژي، صنعتی، شیلاتی، عمرانی و گردشگري اجرا شده در تمام نقاط جزیره، مطرح کرد. 

حمیدرضا مومنی در ادامه تصریح کرد: با برنامه ریزي هاي صورت گرفته طی سال گذشته شاهد تسهیل و تسریع فرآیندهاي سرمایه

 
گذاري و اجراي پروژه هاي زیرساختی در جزیره قشم هستیم. 

مومنی در پایان ابراز امیدواري کرد که با اجرایی شدن طرح هاي توسعه اي و اقتصادي شرایط براي ارائه خدمات بهتر و شایسته به
مردم شریف جزیره قشم فراهم شود.



3 ابهام جدي قانون کار از نگاه کارگران/ چرا هیچ دولتی جرأت اصلاح پیدا

نکرد

منبع: روزنامه راه مردمشماره خبر:  256  |  تاریخ: 1399/11/11

در حالی جامعه کارگري، نبود امنیت شغلی، کاهش قدرت خرید و فقدان تشکل کارآمد و مستقل کارگري را سه ابهام جدي
قانون کار از نگاه خودشان ابراز می کنند که طی 30 سال گذشته هیچ دولتی علیرغم تمایل به اصلاح این قانون، جرأت

اصلاح را پیدا نکرده است.

به گزارش راه مردم آنلاین به نقل از خبرنگار اقتصادي خبرگزاري
تسنیم، حمیدرضا امام قلی تبار، بازرس مجمع عالی نمایندگان
کارگران کشور در یادداشتی که براي تسنیم ارسال کرد، با اشاره به
قانون کار نوشت: قانون کار کشورمان، دومین قانون فراگیر بعد از
قانون اساسی است که در تاریخ 29 آبان سال 1369 در مجمع

 
تشخیص مصلحت نظام مورد تصویب قرار گرفته است. 

فارغ از اینکه براي تصویب این قانون چه مسیري  طولانی طی گردید و تاکنون این قانون چه  تغییراتی را تجربه نموده است در حال
حاضر بعنوان مرجع حمایت از نیروي کار و اشتغال کشور قلمداد می گردد. با اینکه این  قانون بیش از سه دهه در کشور مورد استفاده
قرار گرفته است اما در گذر زمان به دلیل برخی مفاد آن و یا به دلیل ضعف در اجرا و یا نظارت ، نیازمند برخی تغییرات و به روز آوري

 
بوده که تاکنون میسر نشده است. 

اگرچه در طی چند سال اخیر زمزمه اصلاح قانون کار و ارائه پیش نویس آن از سوي دولت در مجلس مطرح  گردید که به دلیل عدم
استفاده از نظرات کارشناسی شرکاي اجتماعی دولت و پیگیري و پافشاري کارگران و کارفرمایان فعلاً از سوي دولت براي بررسی

 
بیشتر برگشت داده  شد. 

با این وجود از نگاه جامعه ي کارگري و نمایندگان آنها که بیش از نیمی از جمعیت کشورمان را شامل می شوند، چالش هایی همچون
نبود امنیت شغلی در سایه تبصره هاي ماده 7، کاهش قدرت خرید در اجراي ناقص ماده 41 و فقدان تشکل کارآمد و مستقل کارگري
یعنی فصل ششم ، سه ابهام اساسی در قانون فعلی میباشد  که در طی سه دهه ي اخیر مشکلات زیادي را در اجرا براي این قشر

 
بوجود آورده است . 

اساسی ترین ابهام در قانون کار عدم امنیت شغلی کارگران است و این موضوع طی سه دهه گذشته در سایه ي بی توجهی دولت ها در
تعیین تکلیف تبصره یک و  عدم شفافیت تبصره 2  ماده 7 بطور محسوسی کاهش یافته است. زیرا نه دولت ها مشاغل مستمر و
غیرمستمر را تعیین کرده اند و نه  قانونگذار در تبصره 2 به صراحت، قرارداد موقت در کارهاي مستمر را غیرقانونی اعلام نموده است.
در چنین وضیعتی برخی کارفرمانمایان با سوء استفاده از این امر ، قرارداد موقت را در کارهاي مستمر بسط داده اند. زیرا در این

 
تبصره درج مدت در قرارداد با شغل مستمر را به رسمیت شناخته شده است. 



تناقض این چنینی در دو تبصره فوق اگر از عمد نباشد، قطعاً بدون کارشناسی صورت گرفته و خروجی این فرایند از آمار 96 درصدي
در تعداد قرارداد موقت و 4 درصدي در قرارداد دائمی در کارگاه ها حکایت دارد که نتیجه ي آن چیزي جز کاهش بهره وري نیروي

 
کار بواسطه استرس عدم امنیت شغلی نمی باشد. 

چالش دوم این قانون ترکیب ناعادلانه شوراي عالی کار و نیز ابهام در تفسیر ماده 41 این قانون می باشد. اگرچه که تعیین حقوق
هرساله حقوق کارگران برمبناي  نرخ تورم و سطح معیشت می باشد، اما تاکنون این قشر موفق به تعیین دستمزد متناسب با مخارج
حداقلی خود نشده اند، از همین رو موضوع عقب ماندگی مزدي و متعاقب آن کاهش قدرت خرید کارگران نشات گرفته از همین

 
فرآیند است. 

اگرچه که محاسبات سطح معیشت با روشهاي مورد تائید شرکاي اجتماعی دولت محاسبه و تائید می گردد، اما  بواسطه کرسی هاي
کم کارگري در شوراي عالی کار و نیز گنجانده شدن کلمه با توجه  قبل از کلمات تورم و سطح معیشت در ماده 41 کفه ي ترازو را به
نفع کارفرمایان و دولت که خود کارفرماي بزرگ است، سنگین تر نموده و قانون گریزي را براي آنان توجیه نموده است است، زیرا به
جاي جمله ي براساس نرخ تورم و سطح معیشت از  جمله ي باتوجه به نرخ تورم و سطح معیشت استفاده شده است که در واقع بیان
میدارد تعیین حقوق حتماً نمیتواند براساس تورم و سطح معیشت باشد، بلکه صرفاً می توان در تعیین حقوق و دستمزد ، نرخ تورم و
سطح معیشت را مد نظر قرار داد. موارد یاد شده در باب حقوق و دستمزد مهمترین دلیل عدم توفیق کارگران در این موضوع می

 
باشد، که خروجی آن چیزي جز کاهش قدرت خرید و کاهش تقاضاي کالا و خدمات  در جامعه  و در نهایت رکود نخواهد بود. 

ابهام سوم قانون کار فقدان تشکل قانونی کارآمد و مستقل کارگري چه در سطح کارگاهی و چه در سطح ملی است که بتواند در مواقع

 
حساس و مهم براي دفاع از منافع خود بی هیچ خط قرمزي اقدام نماید. 

اگرچه در فصل ششم این قانون راجع به تشکل هاي قانونی از جمله شوراي اسلامی کار و نماینده کارگران و انجمن صنفی کارگران
مواردي را بیان می کند اما در اجرا بواسطه برخی محدویت ها چه در سطح کارگاهی بواسطه عدم امنیت شغلی و در سطح ملی
بواسطه ي عدم توانمندي و استقلال مالی و برخی ملاحظه کاریها عملاً فاقد قدرت و نفوذ عملگرایانه بوده و چندان در پیگیري
مطالبات جامعه زیر مجموعه ي موفق نبوده اند زیرا فضا و بستر لازم در این خصوص از سوي دولتها و کارفرمایان در اختیار تشکلات
کارگاهی و ملی داده نمی شود به دلیل اینکه پیگیري هاي صنفی توسط تشکل هاي مقتدر و مستقل خلاف معیارها و موازین تعریف
شده ي دولتها بوده و هیچ همسویی با آنان نداشته و بجاي اینکه با نگاه کیفیت محور به آن نگریسته شود بیشتر جنبه کمیت محور
قلمداد می شود با این وجود تلاش نمایندگان این قشر در سه تشکل قانونی و رسمی ستودنی است و نبود فضاي کافی براي مطالبات

 
صنفی که توام با دخالت دولت ها می باشد از توانایی تشکل ها کاسته است. 

اگرچه که نیاز به اصلاح و به روز آوري قانون کار کشورمان ضروري بنظر می رسد اما در صورتی این امر منتج به نتیجه میگردد که در
تمامی فرآیندهاي اصلاح ، سه جانبه گرایی بطور عملی اجرا شده و دولت نه از موضع قدرت بلکه صرفا خود را  بعنوان یکی از طرفهاي
سهیم در سه جانبه گرایی قلمداد نماید. عدم رعایت این موضوع تکرار سویه هاي گذشته اي میباشد که خروجی آن چیزي جز

واقعیت هاي حال حاضر جامعه  کارگري کشورمان نخواهد بود.



اثرات بودجه در تحولات اقتصادي سال 1400|هشدار درخصوص تغییر نرخ

رسمی ارز تا زمانِ برگشت به وضعیت غیرِتحریمی/هیچ یارانه اي پاسخگوي

سیل افزایش قیمتها نیست

منبع: روزنامه راه مردمشماره خبر:  257  |  تاریخ: 1399/11/11

یک کارشناس اقتصادي، با بیان اینکه، یارانه نقدي پاسخگوي سیل افزایش قیمت کالاهاي ضروري مردم نیست معتقد است،
مسئولان و سیاست گذاران دولت و مجلس باید از تغییر نرخ رسمی ارز تا برگشت اقتصاد به وضعیت غیر تحریمی اجتناب

کنند.

 
 

 به گزارش راه مردم آنلاین به نقل از امین دلیري در گفتگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم،گفت: لایحه بودجه 1400 علاوه بر
انبساطی بودن آن، فارغ از سیاستهاي کلی نظام ، والزامات برنامه ششم توسعه، درفضاي آرمانی با فرض تغییرات مثبت در روابط بین

 
الملی و حذف عوامل ایذایی و محدود کننده ناشی از تحریمها و در فضاي خوش بینانه به مجلس شوراي اسلامی ارائه شد. 

به گفته این کارشناس اقتصادي، البته این سناریوي خوشبینانه احتمالاً باتوجه به خروج ترامپ از کاخ سفید وبه وجود آمدن شرایط
مثبت با حذف تفکرات خصمانه ونفرت انگیز ترامپ از توافق برجام و حاکمیت افکارپوپولیستی و افراط گرانه رئیس جمهوري قبلی
آمریکا و اطرافیانش بود.  به نظر بسیاري از اندیشمندان حوزه سیاست، رئیس جمهوري به مانند ترامپ در تاریخ جهان به ویژه در
تاریخ آمریکا بی سابقه بوده است. البته این تغییر خود یک فرصت بالقوه در جهت بهبود وضعیتی مطلوب تر در مراودات بین المللی
رقم خواهد زد و ایران نیز از این قاعده مستثنی نیست. گرچه پافشاري ایران به برخی از اصول حاکم در روابط خارجی که به حق هم
جزو دستاوردهاي چهل ساله انقلاب اسلامی است، می تواند دستاویز طرفهاي مقابل شود، ولی هرگز وضعیت تحریمهاي ظالمانه که
در زمان ترامپ شدت گرفت، برقرارنخواهد ماند. این تصویر درفضاي حاکمیت ترامپیست وجود داشت، در شرایط کنونی خود به خود

 
رنگ خواهد باخت. 

وي با مطرح کردن این پیش فرض که لایحه بودجه سال آینده دولت در چنین فضاي خوشبینانه اي شکل گرفته، گفت:  اگر طبق
قانون احتمالات این سناریو در کوتاه مدت جواب ندهد یا تغییر شرایط سخت تحریمی ترامپ بیش از یک سال یا بیشتربطول انجامد،
تکلیف چیست؟ در بودجه پیشنهادي دولت و اصلاحیه  آن در کمیسیون تلفیق مجلس، در صورت استمرار تحریمها چگونه  تنظیم
شده و چه تدابیري توسط دولت ومجلس درشرایط استمرار تحریمها اندیشیده و سناریوي مطلوب این وضعیت کدام است؟ مسلماً



لایحه تقدیمی بودجه دولت و اصلاحات انجام شده توسط کمیسیون تلفیق مجلس شوراي اسلامی که در جهت اصلاح منابع و مصارف

 
اعمال گردیده، جهت گیري بودجه سال آینده را به این سمت وسو نشان نمی دهد. 

دلیري با بیان اینکه در ارتباط با انبساطی بودن، تورم زایی، بدترشدن معیشت اقشار کم درآمد و مزدبگیران ثابت جامعه قلم فرسائی
زیادي شده، گفت: سیاستهاي تورم زایی دولتهاي قبلی و دولت محترم فعلی که بر اثر تصمیمات منفعلانه سیاستهاي اقتصادي، مالی و
پولی نظیر ایجاد شوکهاي ارزي، افزایش قیمت کالا  و خدمات دولتی بر اثر شوکهاي ارزي تورم زا، پرداخت یارانه نقدي، افزایش و
تشدید نرخ تورم، کاهش ارزش پول ملی در برابر ارزهاي معتبر خارجی، کاهش قدرت خرید مردم بر اثر کاهش ارزش پول ملی ناشی

 
از سیاستهاي اعمال شده و سخت شدن معیشت مردم ، برکسی پوشیده نیست. 

 
بنابراین اشاره مجدد به این عوارض و پی آمدهاي مخرب آن، تکرار مکررات قصه هاي تلخ است که قبلاً بیان شده است. 

این مدرس دانشگاه با اشاره به  تغییر ناگهانی نرخ ارز و حذف نرخ رسمی ارز4200 تومانی از کالاهاي اساسی و ضروري مردم و نرخ
تسعیر 11500 پیشنهادي دولت یا اصلاح این نرخ تسعیر درسقف 17500 تومانی توسط کمیسیون تلفیق مجلس شوراي اسلامی،
گفت: این تغییرات به شدت باعث تحریک و تشدید نرخ تورم و احتکار کالاهاي اساسی و ضروري مردم  حتی قبل اجراي آن درسال

 
آینده خواهد شد. 

 
 

وي افزود، باید از تغییر نرخ رسمی ارز تا برگشت شرایط اقتصادي کشور به وضعیت عادي اجتناب نمود. هیچ عمل پیشگیرانه و
تدابیري مانند پرداخت یارانه نقدي به دهکهاي مختلف درآمدي جامعه ، با توجه به نتایج  تجارب و شواهد گذشته نمی تواند جلوي
سیل افزایش قیمت کالا و خدمات دولتی وبخش خصوصی را بگیرد. تجربه سالهاي اخیر نشان داده است تا زمانی تیر اشتباهی ازکمان
خارج نشده، کنترل کار باشماست ولی اگر تیرکمان خارج شد، نتایج تصمیمات آن هم در شرایط تحریمی مشخص نیست. نظارت و
کنترلهاي سازمانهاي مسؤل هم عملاً نشان داده بی اثر است. حداقل شواهد عینی بر این موضوع گواهی دارند و کسی نمی تواند منکر

 
آن باشد. 

دلیري با بیان اینکه، در لایحه پیشنهادي دولت مبلغ یارانه نقدي 74 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده و درکمیسیون تلفیق این
مبلغ به 146 هزار میلیارد تومان افزایش داده شده است، گفت:  اطلاعات منتشر شده توسط نمایندگان عضو وسخنگوي کمیسیون
تلفیق ، میزان پرداخت یارانه هاي نقدي درسال1400  در دوگروه دهک درآمدي مجزا وهر گروه به دو گروه دیگر تقسیم شده است.
به عنوان مثال : گروه اول :به 10 میلیون نفر ماهیانه 267 هزارتومان وبه 25 میلیون نفر 183 هزار تومان در ماه پرداخت خواهد شد



 
.گروه دوم : به 23 میلیون نفر ماهیانه 136 میلیون  تومان و به20 میلیون نفر 91 هزار تومان در ماه پرداخت خواهد شد. 

وي افزود، به این ترتیب در مجموع 78 میلیون نفر مشمول دریافت یارانه نقدي هستند. آمار جمعیتی یارانه بگیر نشان می دهد هیچ
تلاش معنا داري  درجهت پالایش هدفمندي یارانه ها انجام نشده است. گذشته از افرادي که در راستاي کمک به دولت داوطلبانه در
حذف یارانه خود وخانواده خوداقدام کردند، در شرایط فعلی باید اذعان نمود به آنها ظلم شده است. حتی کسانی که به ناحق از
فهرست یارانه بگیران حذف شده اند باید از مدعیان به حق نسبت به حذف یارانه خود باشند. یا افرادي که باتوجه به کمی مبلغ یارانه

 
پرداختی در شرایط تورمی صرفنظر کرده و عطایش را به لقایش بخشیده اند. 

 دلار 17500 و الزام پرداخت یارانه 70 هزار میلیارد تومانی نقض غرض است/آمدیم دلار افت بیشتري کرد، منابع یارانه از کجا تامین

 
خواهد شد؟ 

این کارشناس اقتصادي ادامه داد، وقتی 78 میلیون نفر از کل جمعیت کشور مشمول دریافت یارانه هستند با در نظر گرفتن  گروهایی
از آنها یاد شد می توانند به جمعیت یارانه بگیران اضافه شوند، پس این جمعیت مرفه و ثروتمند با در آمد و ثروتهاي صدها میلیاردي
چگونه منفک شده اند ؟ آیا از نظر آماري، می توان به این جامعه یارانه بگیر اطمینان کرد ؟ این مسئله خود یکی از معضلات حاد
تشخیص جامعه یارانه  بگیران حقیقی جامعه ایران است . گذشته از باراعتبارمالی که در تأمین بودجه آن دولت آتی با آن روبرو خواهد
شد  اگر تغییرات نرخ ارز به گونه اي که در بودجه پیش بینی شده، با توجه به پیامدهاي تورمی آن در نظربگیریم ، نمی تواند به

 
عنوان یک منابع درآمدي پایدار در بودجه سالهاي آتی دوام داشته باشد. 

 
 

معاون پیشین وزارت اقتصاد گفت: براي اینکه بزرگی مبلغ یارانه نقدي در نظر گرفته شده دربودجه سال 1400   بیشتر درك شود ،
این مبلغ برابراست با نیمی از کل مالیات دریافتی (300 هزارمیلیارد تومان )،  دربودجه سال آینده است. بنا براین اگر این بودجه
صرف سرمایه گذاریهاي جدید یا به طرحهاي عمرانی ملی واستانی می شد براي جامعه آماده بکارچه اشتغالی ایجاد خواهد کرد. دولت
و مجلس شوراي اسلامی بجاي پرداخت یارانه نقدي، از طرحهاي اشتغال زاي بخشهاي دولتی وخصوصی حمایت کنند. مسلماً پس از
گذشت چند سال براي جوانان خانوارهاي ایرانی جویاي کار شغل ایجاد شده و درآمد پایدار براي آنان تولید خواهد کرد. اثر تورم زایی

 
آن در کوتاه مدت کمتر و دربلند مدت بر اثر ازدیاد عرضه و تولید سرمایه گذاري مولد، اثر ضد تورمی خواهد داشت . 

دلیري با بیان اینکه، باید از پرداخت هرگونه یارانه نقدي جدید اجتناب نمود. تجربه گذشته نشان داده است، گفت: پرداخت یارانه
نقدي ابتدا از دوره دولت دهم که شروع شد، سم مهلک براي اقتصاد کشور بود. اشتباهات گذشته را نباید تکرار کرد. تأمین منابع



یارانه ها که از محل افزایش قیمت آب ، برق ، گاز و فرآورده هاي نفتی تأمین می شد، اکنون با توجه به افزایش قیمت تمام شده و
افزایش بی رویه هزینه هاي سربار این خدمات، بارها شاهد افزایش قیمت خدمات مذکور بوده ایم. افزایش قیمت خدمات مزبور و
خدمات ارتباطی، هزینه هاي مصرفی خانوارهاي ایرانی را به شدت افزایش داده است.سبقت هزینه ها از در آمدها در شریط تورمی
سالهاي گذشته اعم از بخش خدمات دولتی وبخش خصوصی باعث شده در ابتدابه عنوان یک منابع درآمدي براي پرداخت یارانه ها
تلقی می شد، اکنون به رغم  افزایش مستمر قیمت این کالاها درطی سالهاي گذشته ، خود انتظار اخذ یارانه از بودجه دولت دارند. لذا
تورم موجود و افزایش قیمت کالاها وخدمات در شرایط تورمی ، اثر درآمدي یارانه هاي پرداختی را کاملاً خنثی کرده است. در صورت

 
اجتناب ناپذیر بودن یارانه نقدي اولیه ، صرفاً مبلغ 91 هزارتومان ماهیانه به جامعه هدف گروه اول پرداخت شود. 

معاون اسبق وزارت اقتصاد گفت: در اتخاذ هر تصمیم اقتصادي باید منافع و مضار ( هزینه و فایده ) آن مورد ارزیابی دقیق قرار گیرد و
پرداخت کمکهاي جبرانی به قشرهاي آسیب پذیر در قالب برنامه هایی قرارگیرد ،کمترین آثار منفی دراقتصاد کشور داشته باشد. لذا
باید عوامل تأثیر گذار در نرخ تورم ، ارزش پول ملی ، قدرت خرید ومعیشت مردم ، رونق تولید داخلی، مشوقهاي پس انداز و  سرمایه

 
گذاري و...سنجید. 

وي افزود، کاهش هزینه هاي جاري دولت در راستاي کوچک وچابکسازي ساختار نظام اداري دولت و نهادهاي عمومی ، باانجام ادغام ،
انحلال سازمانها و دستگاههاي زاید در یک دوره پنجساله، باید در دستور کار قرار گیرد، افزایش حجم نیروي انسانی در بدنه دولت

 
بهت انگیزاست. 

دلیري تاکید میکند،  مجلس و دولت محترم باید بدانند، بزرگترین مشکلی درآینده با آن روبرو خواهند در صورت تغییر نرخ ارزرسمی،
تشدید نرخ تورم غیر قابل کنترل است. باید با اجراي طرح توزیع کالا برگ الکترونیکی ،  کالاهاي اساسی وضروري جامعه را با ارز
4200 تومانی تأمین کرد. حتی سیاست دولت باید براي نهاده هاي کشاورزي ودامی، ارز ترجیهی باقیمتهاي مناسبی که تحریکی براي
افزایش قیمت تولیدات کشاورزي ودامی مورد نیازمردم ایجاد نکند، اختصاص دهد. این حمایتها باید تا رسیدن در مرز خودکفایی ادامه

 
یابد. 

به این ترتیب تا برگشت اقتصاد کشور به حالت عادي وگذر از بحرانهاي ایجاد شده، باید ازتک نرخی کردن دستوري ارز اجتناب شود .
فعلاً نرخ ارز رسمی 4200 تومانی براي واردات کالاهاي اساسی وضروري کشور حفظ شود. ارز نیمایی که ازتبادل عرضه وتقاضاي
ارزهاي صادراتی با نظارت بانک مرکزي انجام می شود ، نرخ دیگر ارز رایج دربازار است ، سقف باتوجه به شرایط اقتصادي ، توسط

 
بانک مرکزي نظارت وکنترل خواهد شد. 

وي درخاتمه مجدداً تأکیدکرد،  باید ازتصمیمات تنش آفرین وقتی از عاقبت تحریمها هیچ امید قطعی وجود ندارد پرهیز نمود.



تک رقمی بودن نرخ بیکاري در گلستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  258  |  تاریخ: 1399/11/11

گلستان یکی از ده استان داراي نرخ بیکاري تک رقمی در کشور است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي گلستان مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان با بیان اینکه نرخ بیکاري در استان
گلستان تا آذرماه امسال 9.3 درصد بود افزود : بر این اساس میانگین نرخ بیکاري استان در مدت سه فصل امسال زیر 10 ثبت شد در

 
حالی که این رقم در کشور 10.5 درصد است. 

سعید مازندرانی افزود : از 700 هزار نفر جمعیت کارگري استان نزدیک به 260 هزار نفر بیمه شده تامین اجتماعی هستند و تعداد

 
زیادي از کارگران نیز در بخش کشاورزي فعالیت می کنند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گلستان از تدارك اجراي 105 برنامه به مناسبت ایام االله دهه فجر خبر داد و افزود: در کارگروه

 
کارگري و کارآفرینی دهه فجر 93 برنامه به صورت شهرستانی و 12 برنامه استانی در بخشهاي مختلف اجرا می شود. 

مازندرانی با اشاره به بهره برداري از طرح هاي اشتغالزایی به مناسبت دهه فجر گفت: 21 میلیارد تومان پروژه با اشتغالزایی بیش از

 
دویست نفر از 12 تا 22 بهمن در روزهاي خجسته فجر در استان افتتاح می شود. 

به گفته ي مازندرانی نخستین کارگاه صنعتی ابریشم، توسعه کارخانه شیر پگاه و کارگاه شیرینی پزي با اشتغالزایی 200 بانو از

 
مهمترین این طرحهاست. 

وي همچنین خبر داد: در استان گلستان 11 هزار و 250 طرح به مبلغ 180 میلیارد تومان براي دریافت تسهیلات کرونایی به بانک
معرفی شده اند.



نگاهی به برخی دستاوردهاي سفرهاي استانی آیت االله رئیسی/ از «احیاي

تولید و اشتغالزایی در کارخانه ها» تا «اقداماتی در راستاي صیانت از بیت

المال و ارتقاء حقوق عامه»

منبع: میزانشماره خبر:  259  |  تاریخ: 1399/11/11

از فروردین 98 تا بهمن 99، رییس قوه قضاییه و هیئت عالی قضایی همراه ایشان براي رسیدگی به مسائل و مشکلات مردم
به 20 استان کشور سفر کرده اند و استان هاي دیگر نیز مقاصد بعدي سفر هاي آیت االله رییسی و مسئولان عالی رتبه قضایی

هستند.

خبرگزاري میزان - انجام سفرهاي استانی و ملاقات چهره به چهره با مردم مناطق مختلف ایران اسلامی و استماع بدون واسطه

 
مسائل و مشکلات آنها یکی از اقدامات تحولی در دوره ریاست آیت االله رییسی در قوه قضاییه است. 

در جریان این سفرها، علاوه بر مسائل قضایی و حقوقی مردم استان هاي مختلف، موضوعات مرتبط با حقوق عامه نیز به صورت ویژه

 
توسط هیئت عالی قضایی پیگیري می شود. 

از فروردین 98 تا بهمن 99، رییس قوه قضاییه و هیئت عالی قضایی همراه ایشان براي رسیدگی به مسائل و مشکلات مردم به 20

 
استان کشور سفر کرده اند و استان هاي دیگر نیز مقاصد بعدي سفر هاي آیت االله رییسی و مسئولان عالی رتبه قضایی هستند. 

 
در ادامه نگاهی به برخی از دستاوردهاي ملموس سفرهاي استانی آیت االله رئیسی خواهیم داشت. 

 
حل مشکل بزرگترین کارخانه نساجی خاورمیانه با ورود دستگاه قضایی 

آیت االله رئیسی، سوم مهرماه سال جاري به استان اردبیل سفر کرد و در ابتداي این سفر به صورت سرزده و از پیش اعلام نشده به
بازدید از کارخانه نساجی سبلان پرداخت. رییس قوه قضاییه در جریان این بازدید، پاي حرف ها و درددل هاي مدیران و کارگران این
کارخانه که به دلیل عدم پایبندي بانک به تعهداتش به حالت نیمه تعطیل درآمده نشست و در جریان مشکلات و نیاز هاي این واحد
تولیدي براي بازگشت به چرخه تولید و افزایش بهره وري آن در سال «جهش تولید» قرار گرفت و پس از آن دستوراتی را به مسئولان

 
مربوطه براي حل مشکلات این واحد تولیدي صادر کرد. 

ناصر عتباتی رئیس کل دادگستري استان اردبیل، روز یکشنبه پنجم بهمن از حل مشکل کارخانه سبلان پارچه بزرگترین کارخانه
نساجی خاورمیانه با ورود دستگاه قضایی خبر داد و گفت: با اقدامات صورت گرفته مالک اصلی سبلان پارچه امروز در محل کارخانه

 
مستقر شد و کارخانه به وي تحویل گردید. 

وي افزود: با دستور ویژه اي که سوم مهرماه ریاست قوه قضاییه در جریان سفر استانی اردبیل در خصوص تسریع و تدقیق در پرونده

 
اعمال ماده 477 راجع به ورشکستگی این کارخانه صادر کرده بودند، موضوع به صورت فوق العاده مورد رسیدگی قرار گرفت. 

رئیس کل دادگستري استان اردبیل افزود: بعد از صدور این دستور، موضوع طی دو جلسه با رئیس دیوان عالی کشور مطرح بررسی



هاي لازم معمول گردید، همچنین سه جلسه با مدیران بانک تجارت کشورو مسئولان اداره کل تصفیه ورشکستگی دادگستري تهران
براي تعیین تکلیف بدهی هاي کارخانه به بانک و سرعت در روند اشتغال و ارتقاي تولید، برگزار گردید و در پی این پیگیري هاي فوق

 
العاده، احکام لازم صادر شد. 

عتباتی با بیان اینکه امروز با حضور مدیران دادگستري و اداره تصفیه ورشکستگی، کارخانه سبلان پارچه طی صورتجلسه اي به مالک
اصلی تحویل داده شد، تاکید کرد: دستگاه قضایی از اقدامات مالک اصلی در جهت تحقق دستورات ریاست قوه قضاییه دائر بر استفاده

 
از تمام ظرفیت کارخانه در جهت افزایش تولید و توسعه اشتغال حمایت خواهد کرد. 

رئیس شوراي قضایی استان اردبیل از ایجاد کارگروهی براي رصد، حمایت و پشتیبانی سبلان پارچه توسط دادگستري کل این استان

 
خبر داد. 

 
رفع دغدغه مردم اردبیل با ابطال واگذاري شائبه دار شرکت کشت و صنعت مغان 

 
ابطال واگذاري شائبه دار شرکت کشت و صنعت مغان یکی دیگر از دستاوردهاي سفر استانی رئیس قوه قضاییه به اردبیل بود. 

شرکت کشت و صنعت مغان، یکی از همان شرکت هایی بود که گرفتار واگذاري هاي شائبه دار شده بود که با ورود قاطعانه دستگاه

 
قضایی، این معضل که براي مردم استان اردبیل به یک دغدغه تبدیل شده بود، مرتفع شد. 

موضوع واگذاري شائبه دار شرکت کشت و صنعت مغان از محورهاي اصلی رسیدگی هاي رییس دستگاه قضا در جریان سفر ایشان و

 
هیئت قضایی همراه به استان اردبیل بود. 

در همین راستا روز پنجشنبه 3 مهر سال جاري در جریان سفر استانی آیت االله رییسی به استان اردبیل جلسه اي تحت عنوان

 
«احیاي حقوق عامه در حوزه خصوصی سازي شرکت کشت و صنعت مغان» با حضور مسئولان مربوطه کشوري و محلی برگزار شد. 

در جریان این جلسه حدوداً دو ساعته، آیت االله رییسی پس از استماع سخنان مسئولان ذیربط پیرامون نحوه واگذاري شرکت کشت و
صنعت مغان، 6 دستور مشخص را صادر کرد و تاکید کرد که دستگاه قضایی و سازمان بازرسی کل کشور به نحوه اجراي این 6 دستور

 
نظارت مستمر و پیگیرانه خواهند داشت. 

مطابق با تاکیدات رییس قوه قضاییه، هیئت داوري مزبور مکلف شده بود در قضیه تعیین وضعیت واگذاري شرکت کشت و صنعت
مغان با استناد به اسناد و ادله، داوري کند و تحت فشار هیچ مقام و مسئولی قرار نگیرد و در این فرآیند گزارش هاي سازمان بازرسی

 
کل کشور، دیوان محاسبات، وزارت اطلاعات، سازمان اطلاعات سپاه و مسئولین محلی را مورد استناد قرار دهد. 

همچنین وفق تاکیدات رییس قوه قضاییه، تصمیم گیري در رابطه با شرکت کشت و صنعت مغان و تعیین تکلیف واگذاري آن، باید با

 
پیوست هاي امنیتی و اقتصادي و پیوست جهاد کشاورزي همراه باشد. 

اما در نتیجه سفر رییس قوه قضاییه به استان اردبیل و تاکیدات وي براي تسریع در تعیین وضعیت واگذاري شرکت کشت و صنعت
مغان، روز چهارشنبه 16 مهر جلسه هیئت داوري سازمان خصوصی سازي با محوریت موضوع فوق الذکر برگزار شد و در این جلسه
درباره ابطال واگذاري شرکت کشت و صنعت مغان رأي گیري شد که وفق آن، حاضران با 5 رأي موافق و یک رأي مخالف، به ابطال



 
واگذاري شرکت کشت و صنعت مغان رأي دادند. 

 
تبدیل زندان سمنان به مرکز فرهنگی 

رئیس قوه قضاییه در تاریخ دوم بهمن 99 در جریان بیستمین سفر استانی خود، به استان سمنان سفر کردند؛ آیت االله رئیسی در
جریان سفر به استان سمنان، در محل کاروانسراي عباسی شهر سمنان حاضر شد و ضمن بازدید از این محل تاریخی که تا چند ماه
گذشته به عنوان زندان سمنان از آن استفاده می شد به رئیس سازمان زندان ها دستور داد تا این مکان تاریخی را براي تبدیل شدن

 
به مرکز فرهنگی به شهرداي سمنان تحویل دهد تا مورد استفاده مردم این شهر قرار گیرد. 

در پی دستور رئیس قوه قضاییه مبنی بر تبدیل شدن زندان سمنان به یک مرکز فرهنگی و پیرو تاکیدات رئیس سازمان زندان ها در
این زمینه، از روز شنبه چهارم بهمن مأموران شهرداري در داخل فضاي زندان مستقر شدند و عملیات مرمت این مکان تاریخی آغاز

 
گردید. 

همچنین رئیس سازمان زندان ها در سفر به استان سمنان از تفاهم نامه با شهرداري در خصوص واگذاري زندان قدیم این شهر خبر
داد. محمدمهدي حاج محمدي با اعلام این خبر افزود: در راستاي تامین آرامش بصري شهروندان سمنانی، زندان قدیم سمنان به

 
مکان تفریحی و گردشگري تبدیل می شود. 

وي اظهار داشت: پس از انتقال زندان سمنان به خارج از شهر این مکان که از قدمت تاریخی نیز برخوردار است به مکانی تفریحی و

 
گردشگري تبدیل خواهد شد. 

 
تشکیل قرارگاه صیانت از بیت المال براي جلوگیري از تغییر کاربري اراضی کشاورزي در استان البرز 

استان البرز، مقصد یازدهمین سفر استانی رییس قوه قضاییه بود. این سفر در دي ماه سال گذشته انجام شد. استان البرز جاذبه هاي
زیادي دارد که همین موضوع برخی را به طمع می اندازد تا با دست اندازي به اراضی ملی و تغییر کاربري اراضی کشاورزي اقدام به
ویلاسازي و ایجاد مراکز تفریحی کنند. بر همین مبنا یکی از دستورکارها در جریان سفر استانی آیت االله رئیسی به استان البرز، چاره

 
اندیشی در باب رفع این معضل بود. 

در همین راستا با تدابیر صورت گرفته، قرارگاه صیانت از بیت المال براي جلوگیري از تغییر کاربري اراضی کشاورزي در استان البرز
تشکیل شد و بواسطه ایجاد این قرارگاه در 6 ماه نخست امسال 2 هزار و 200 هکتار اراضی کشاورزي رفع تصرف و آزادسازي شد که

 
ارزش مالی آن ها 6 هزار میلیارد تومان است. 

امیدي که با دستور رییس دستگاه قضایی زنده شد/چرخ هاي تولید یکی از بزرگترین واحد هاي تولیدي البرز شروع به چرخیدن کرد/

 
خرید محصول 4800 کشاورز 

یکی دیگر از دستاوردهاي سفر رئیس قوه قضاییه به استان البرز در دي ماه سال گذشته، حل مشکل یک واحد تولیدي در معرض
تعدیل نیرو بود. پورزارع، مدیرعامل «شرکت آرد داران» در جریان سفر ریاست قوه قضاییه به استان البرز و در دیدار با رییس قوه
قضاییه با اشاره به مشکلات تامین گندم مورد نیاز براي تولید گفته بود: عکس هایی را دارم که بار به کارخانه آمده و 27 تن گندم

 
آمده که در آن شش تن خاك است. کشاورزي ما دارد نابود می شود و من این را از طرف صنعت آرد و ماکارونی کشور می گویم. 



رییس قوه قضاییه نیز در واکنش به اظهارات مدیرعامل شرکت آرد داران گفت: گندم مورد نیاز را آقاي استاندار می دهد و آن شبکه

 
ناسالم را هم سازمان بازرسی تا حصول نتیجه پیگیري میکند 

در شهریورماه سال جاري خبر رسید که پس از گذشت هشت ماه از سفر استانی رییس عدلیه به استان البرز و دستور وي براي
پیگیري مشکل واحد تولیدي آرد داران ، تولید در این شرکت آرد داران از سرگرفته شده و روز هاي خوش به این واحد تولیدي که تا

 
مرز تعدیل نیرو رفته بود، بازگشت. 

پورزارع مدیرعامل شرکت آرد داران در همین رابطه گفت: بعد از ورود رییس قوه قضاییه به این قسمت، خون جدیدي در کالبد ما و
صنایع ماکارونی وارد شد و الان که دارم با شما صحبت می کنم کارخانه 24 ساعته در حال کار است و نیرو گرفتم و نیرو هاي قبلی را

 
نیز تعدیل نکردم. 

مدیرعامل شرکت آرد داران گفت: سال، سال جهش تولید است و جهش ما از همان جا شروع شد و براي اولین بار در کشور توانستیم
طرح خرید توافقی گندم را با مجوز کشاورزي آغاز کنیم و به صورت مستقیم از کشاورزان و به صورت توافقی و با قیمت بالاتر از قیمت

 
پیشنهادي دولت، خرید تضمینی گندم را انجام دادیم. 

وي افزود: حدود چهار هزار و 800 کشاورز به صورت مستقیم محصول خود را به ما فروختند و پول آن را نیز مستقیم دریافت کردند و

 
سفره آن ها نیز رنگین شد. 

 
خروج شرکت «فولاد میبد» از رکود سه ساله با ابطال قرارداد واگذاري 

سوم بهمن 98، دوازدهمین سفر استانی رییس قوه قضاییه انجام گرفت و شهر بادگیرها یعنی یزد مقصد این سفر بود. در جریان این
سفر، رییس قوه قضاییه دستوراتی مبنی بر پیگیري وضعیت واگذاري شرکت «فولاد میبد» صادر کرد؛ در نتیجه این امر، در آبان ماه
سال جاري خبر رسید که با طی شدن فرآیندهاي مربوطه قرارداد واگذاري این شرکت ابطال شده است تا این شرکت از یک رکود

 
نزدیک به سه ساله خارج شود. 

دهشیري، رئیس دادگستري استان یزد در تاریخ 29 آبان سال جاري با اعلام خبر تایید فسخ واگذاري مجتمع فولاد میبد با ورود
دستگاه قضایی،گفت: مجتمع بزرگ فولاد میبد از جمله بخش هاي تولیدي و اقتصادي کشور است که متأسفانه گرفتار واگذاري بی
ضابطه شده بود. در راستاي سیاست دستگاه قضایی در دوره جدید براي رسیدگی ویژه به موضوع واگذاري هاي غیراصولی و در نتیجه

 
پیگیري و دستورات ریاست قوه قضاییه، پرونده مجتمع فولاد میبد نیز مورد رسیدگی ویژه قرار گرفت. 

وي افزود: این مجتمع 3 هزار سهام دار مردمی دارد؛ اما یکی از سهامداران عمده به نام ریخته گران با وجود دریافت وام کلان بانکی

 
بواسطه تصدي این مجتمع، با مدیریت نامطلوب باعث تعطیلی مجتمع فولاد میبد و بیکاري چند صد نفر شده بود. 

رئیس کل دادگستري استان یزد تصریح کرد: ریخته گران در پرونده اخلال در نظام اقتصادي محکوم شد و اموالش از سوي بانک هاي
عامل توقیف شد؛ لذا دادگستري یزد براي پیگیري مزایده سهام وي و بازپرداخت مطالبات بانک ها و واگذاري سهام به سرمایه گذاران

 
جدید اقدامات مقتضی را انجام داد. 



مقام قضایی استان یزد تصریح کرد: از سویی دیگر، دادگستري استان یزد به همراه سایر دستگاه هاي ذیربط در استان، در راستاي
احیاي حقوق عامه، موضوع فسخ واگذاري مجتمع فولاد میبد را دنبال کرد که این امر منجر به صدور رأي هیئت داوري سازمان

 
خصوصی سازي مبنی بر ابطال واگذري مزبور شد. 

دهشیري گفت: پس از اعتراض ذینفع به رأي هیئت داوري سازمان خصوصی سازي مبنی بر فسخ واگذاري مجتمع فولاد میبد، پرونده
در دادگاه حقوقی تهران مورد رسیدگی مجدد قرار گرفت که در این مرحله نیز با پیگیري هاي دادگستري استان یزد، در نتیجه ادله

 
متقن موجود، رأي تنفیذ فسخ واگذاري مجتمع فولاد میبد تایید شد. 

 
تسهیل صدور مجوز صید ماهی براي متقاضیان و نظارت دقیق در زمینه نحوه صدور مجوز هاي صید به ویژه به صورت ترال 

مقصد هشتمین سفر استانی آیت االله رییسی، استان هرمزگان بود. این سفر در روز یازدهم مهرماه سال 98 انجام شد. یکی از

 
دستاوردهاي این سفر، حل مشکلات صیادان بندر عباسی بود 

آیت االله رئیسی در جریان سفر به استان هرمزگان با حضور سرزده در اسکله صیادي بندرعباس، ضمن بازدید از اسکله در جمع
صیادان حاضر شد و پاي درد و دل آن ها نشست و حرف هایشان را شنید. گله مندي از شیلات بابت صدور مجوز صیدترال و مشکلات

 
بیمه اي از جمله مسائل مطرح شده توسط صیادان بود. 

آیت االله رئیسی به رئیس کل دادگستري استان هرمزگان دستور داد در خصوص موضوع صید ترال از شیلات و سایر مراجع مربوطه

 
تحقیق کند. 

رئیس قوه قضاییه همچنین با حضور در نشست فرماندهان ارشد نظامی با تاکید بر اینکه دریا و محیطش را براي قاچاقچیان ناامن و به
قول همکارانتان قرمز کنید، اظهار کرد: قاچاقچیان باید احساس کنند اینجا خطر از دست دادن همه منافعشان را دارند نه فقط خطر از

 
دست دادن کالا و کشتی، بلکه خودشان هم محاکمه شوند. 

چند روز پس از سفر رئیس قوه قضاییه به استان هرمزگان و دستورات وي براي رفع مشکلات صیادان، جلسه مشترك رئیس کل
دادگستري استان هرمزگان و مدیرکل شیلات و کارشناسان این حوزه برگزار شد و خروجی آن، تسهیل صدور مجوز صید ماهی براي
متقاضیان در استان هرمزگان و همچنین لزوم نظارت دقیق در خصوص نحوه صدور مجوز هاي صید به ویژه به صورت ترال، برخورد با

 
موارد تخلف، رفع خلاء هاي قانونی و صیانت از محیط زیست دریا بود. 

 
راه اندازي مجتمع ویژه رسیدگی به جرائم قاچاق کالا و ارز در بندرعباس 

یکی دیگر از دستاوردهاي سفر رئیس دستگاه قضا به استان هرمزگان، راه اندازي مجتمع ویژه رسیدگی به جرائم قاچاق کالا و ارز در
بندرعباس بود؛ آیت االله رئیسی در جریان سفر به استان هرمزگان با تأکید بر استفاده از نظر متخصصان در مبارزه با قاچاق کالا و ارز،

 
دستور تشکیل مجتمع ویژه رسیدگی به جرائم قاچاق کالا و ارز در بندرعباس را صادر نمود. 

چهاردهم مهر سال گذشته، درست چند روز پس از سفر آیت االله رئیسی به هرمزگان، علی صالحی رئیس کل دادگستري استان
هرمزگان اعلام کرد: در پی دستور ریاست قوه قضاییه در سفر به هرمزگان، مجتمع ویژه رسیدگی به جرائم قاچاق کالا و ارز در

 
بندرعباس راه اندازي شد. 



رئیس کل دادگستري استان هرمزگان در ادامه تصریح کرد: مجتمع ویژه رسیدگی به جرائم قاچاق کالا و ارز، شامل شعبه دادگاه
انقلاب و یک شعبه بازپرسی می باشد. قضات این مجتمع با صدور ابلاغ ویژه از این پس در چارچوب قوانین و مقررات، با سرعت و

 
دقت و با جدیت به پرونده هاي قاچاق رسیدگی می کنند. 

این مقام قضایی یادآور شد: این مجتمع تحت نظارت مستقیم رییس کل دادگستري استان و دادستان بندرعباس، فعالیت می کند و
تمامی پرونده هاي قاچاق سازمان یافته و حرفه اي و همچنین پرونده هاي مهم فساد مالی به صورت تخصصی و ویژه توسط قضات

 
مجرب در این مجتمع ویژه و تخصصی، رسیدگی و تا اجراي کامل احکام تحت مدیریت خواهند بود. 

 
احیاي تولید در ماشین سازي تبریز 

در آبان 98، آیت االله رییسی در جریان سفر استانی به آذربایجان شرقی، در بدو امر از کارخانه ماشین سازي تبریز بازدید به عمل آورد.
این کارخانه یکی از مراکز اصلی تولیدي کشور بود که گرفتار یک واگذاري غیراصولی شده بود. در سال 97 سازمان خصوصی سازي
بدون نگاه به جوانب موضوع، این کارخانه را به فردي به نام قربانعلی فرخزاد که بعد ها مشخص شد 400 میلیون دلار ارز دولتی

 
دریافت کرده و در بازار آزاد فروخته است، واگذار کرد. 

قربانعلی فرخزاد چند روز بعد از این واگذاري در نشست خبري از برنامه هاي خود براي احیاي تولید سخن گفت؛ ولی در عمل چرخ
تولید این کارخانه در زمان مدیریت وي از حرکت ایستاد و مبارزه قاطع دستگاه قضا با فساد اقتصادي از سوءاستفاده مالک جدید
ماشین سازي تبریز از بیت المال پرده برداشت و با ورود قوه قضاییه، ماشین سازي مجدداً به صاحب آن قبل از خصوصی سازي، یعنی

 
صندوق بازنشستگی فولاد برگشت. 

انتهاي پیام/



بهره برداري از 265 طرح بخش کشاورزي در سیستان وبلوچستان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  260  |  تاریخ: 1399/11/11

زاهدان - رئیس سازمان جهاد کشاورزي سیستان وبلوچستان از بهره برداري از 265 پروژه و طرح بخش کشاورزي این استان
در دهه فجر امسال خبر داد.

زاهدان - رئیس سازمان جهاد کشاورزي سیستان
وبلوچستان از بهره برداري از 265 پروژه و طرح بخش

 
کشاورزي این استان در دهه فجر امسال خبر داد. 

محمد علی نیکبخت در گفت و گو با خبرنگار مهر، اظهار
داشت: در چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی با
اعتباري بیش از دو هزار و 204 میلیارد ریال سرمایه
گذاري از محل اعتبارات دولتی، آورده شخصی و تسهیلات
بانکی، 265 پروژه آب و خاکی، تولیدات گیاهی و دامی،
صنایع تبدیلی وغذایی، شیلات و آبزیان، منابع طبیعی

 
وآبخیزداري، عشایري و تعاون روستایی در استان سیستان و بلوچستان به بهره برداري می رسد. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي سیستان وبلوچستان افزود: با بهره برداري از این طرح ها زمینه اشتغال مستقیم 2 هزار و 485 نفر و

 
اشتغال موقت حدود 106 هزار نفر روز فراهم شده و 12 هزار و 500 خانوار روستایی و عشایري از مزایاي آن بهره مند می شوند. 

وي اجراي 39 پروژه سیستم هاي نوین آبیاري در سطح 3100 هکتار، مرمت و بازسازي 41 رشته قنات، احداث 17 استخر ذخیره
آب، احداث 18 باب گلخانه و 33 گلخانه خانگی، احداث 9 واحد جایگاه پرورش شتر مرغ مولد و پرواري، 4 واحد صنعتی پرورش مرغ
گوشتی، احداث 5 جایگاه مشارکتی گاو شیري، احداث 3 مورد بند سنگی وملاتی آبخیزداري، 16 استخر بتنی نیمه متراکم پرورش
ماهیان سردآبی و گرم آبی، 15 باب منبع آب عشایري و راه اندازي 5 فروشگاه تعاون روستایی را از مهمترین طرح هاي افتتاحیه دهه

فجر بخش کشاورزي سیستان و بلوچستان برشمرد.



گام مهم دانشگاه هرمزگان براي اشتغال دانشجویان و فارغ التحصیلان/ آماده

سازي زمین 42 هکتاري براي دانش بنیان ها

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  261  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش خبرگزاري فارس از بندرعباس، علی فتی از
آماده سازي 42 هکتار زمین براي فعالیت دانشجویان و
فارغ التحصیلان جهت ایده هاي جدید فناورانه در دانشگاه

 
هرمزگان خبر داد. 

وي در ادامه افزود: موفقیت مجموعه پارك علم وفناوري
هرمزگان در گروي فعالیت دانشگاه هاست، زیرا در آنجا

 
ایده پردازي و پایان نامه هاي جدید شکل و ارائه می شود. 

رئیس پارك علم و فناوري استان هرمزگان، بیان کرد: دانشگاه هرمزگان به شعار وزارت علوم که تحقیقات و فناوري است، در بخش

 
فناوري نیز با همکاري استراتژیکی که با پارك علم و فناوري دارد، در حال پیمودن و رسیدن به هدف نهایی است.  

فتی با بیان اینکه تصمیمی که ریاست دانشگاه هرمزگان گرفته است تا این دانشگاه را به دانشگاهی کارآفرین تبدیل کند، گفت: به
شکل عملی در استان اجرایی شده است که دو سال آینده، نتیجه اش را بطور کامل مشاهده خواهیم کرد که دانشگاه هرمزگان به یکی

 
از دانشگاه هاي برتر کشور در زمینه اشتغال دانشجویان در حین تحصیل تبدیل می شود. 

وي خاطر نشان کرد: با تحقق این مهم، دانشجویان می توانند در حین تحصیل، در شرکت هاي دانش بنیان مستقر شوند و تمامی

 
امکانات در پردیس دانشگاه با همکاري پارك علم وفناوري فراهم می شود.  

رئیس پارك علم و فناوري استان هرمزگان، ابراز کرد: با اجراي این طرح، اعضاي هیئت علمی دانشگاه نیز می توانند در حین تدریس
و کار پژوهشی، شرکت دانش بنیان تاسیس کنند و دانشجویان را بعد از کلاس درس، در شرکت هاي شان، زمینه فعالیت شان را

 
فراهم نمایند که این مدل در کشورهاي پیشرفته مانند کره جنوبی در حال اجراست و نتیجه خوبی داده است. 

فتی با بیان اینکه استان هرمزگان یکی از قطب هاي مهم صنعتی در کشور است، افزود: در حال فراهم کردن زیر ساخت مهم و تاثیر

 
گذار  در دل دانشگاه هرمزگان هستیم تا دانشجویان ارتباط نزدیک و بهتري با فرآیند فعالیت هاي فن آورانه داشته باشند. 

 رئیس پارك علم و فناوري استان هرمزگان اظهار کرد: آماده سازي 42 هکتار زمین براي فعالیت دانشجویان جهت ایده هاي جدید
فناورانه در  دانشگاه هرمزگان باعث می شود تا دانشجویان در کنار تحصیل، بتوانند فعالیت و ایده هاي جدید داشته باشند که از

 
همکاري رئیس دانشگاه هرمزگان در راستاي این گام مهم قدردانی می شود . 



فتی ابراز کرد: سوله دو هزارمتري پایلوت فناوري با 30 درصد پیشرفت فیزیکی در حال اجراست که در اردیبهشت ماه سال آینده به

 
بهره برداري می رسد. 

وي در همین خصوص ادامه داد: همچنین سوله هزار متري و ساختمان سه هزارمتري چند مستاجره احدات خواهد شد و این طرح

 
بزرگ و مهم به عنوان دومین استان بعد از اصفهان (شهرك علمی تحقیقاتی اصفهان) در کشور اجرایی شده است. 

رئیس پارك علم و فناوري استان هرمزگان با بیان  اینکه یکی از اهداف از اینکه در کنار دانشگاه زمینی با متراژ زیاد در حال آماده
سازي است، ابراز کرد: میخواهیم بعُد مسافت را براي دانشجویان کاهش یافت تا دیگر دغدغه اي از نظر دور بودن مسیر نداشته باشند

 
و دانشجویان به راحتی بتوانند فعالیت هاي فناورانه و ایده هاي جدید با توجه به نیاز جامعه داشته باشند. 

فتی خاطر نشان کرد: هرمزگان از پناسیل و ظرفیت خوبی در تولید ایده هاي جدید و تبدیل آن به محصول دارد و این کار نیازمند

 
عزم راسخ و همکاري همه دستگاه ها و مسوولان می باشند. 

وي در پایان، بیان کرد: اگر حمایت هاي لازم از نظر کمی و کیفی به شرکت هاي دانش بنیان صورت گیرد می توانند نقش بسزایی در

 
ایده هاي جدید، تولید علم و اشتغال جوانان ایفا کنند. 

انتهاي پیام/ 88055



ایجاد زنجیره ارزش خرما اولویت است

منبع: ایسناشماره خبر:  262  |  تاریخ: 1399/11/11

رئیس سازمان جهاد کشاورزي فارس گفت: تشکیل زنجیره ارزش در محصولات مختلف خصوصا خرما به دلیل ایجاد حاشیه
سود مطمئن از اولویت هاي این سازمان است.

حسین پژمان در حاشیه بازدید از سومین نمایشگاه بین
المللی و تخصصی تجهیزات و صنایع وابسته به خرما در
شیراز عنوان کرد: منافع حاصل از تشکیل زنجیره هاي
ارزش محصولات غذایی به طور منصفانه بین تمامی حلقه

 
هاي زنجیره تقسیم می گ شود. 

به گزارش ایسنا به نقل از جهادکشاورزي فارس، پژمان با
تاکید بر اینکه در زمینه خرما نیز به دنبال ایجاد زنجیره
ارزش هستیم، اظهار کرد: زنجیره هاي مد نظر تامین
کنندگان نهاده هاي اولیه، تولید کنندگان و فعالین این
بخش از کشاورزي، کارخانه هاي صنایع تبدیلی و درجه

 
بندي، سردخانه ها، انبارها و مراکز بازاریابی براي توزیع و فروش محصول را در بر می گیرد. 

به گفته پژمان؛ واحدهایی که براي تشکیل یک زنجیره ارزش مورد نیاز است و علاقه مند به حضور در این زنجیره ها هستند به
شرکت هاي مادري که از ابتدا باید در تولید مشارکت داشته باشند و سفارش دهند که محصول را با چه کیفیت، درجه و برند از تولید

 
می خواهیم، معرفی می شوند. 

او با اعتقاد به اینکه ایجاد زنجیره هاي ارزش افزایش بهره وري، کاهش ضایعات محصولات کشاورزي و امکان سرمایه گذاري براي
توسعه کار را به دنبال دارد، افزود: سازمان جهاد کشاورزي استان فارس به کسانی که تمایل به فعالیت در این بخش را دارند آموزش

 
ارائه و مجوز هاي لازم را اعطا و تسهیلات ایجاد صنایع فرآوري، بسته بندي و سردخانه ها را پرداخت می کند. 

پژمان با تاکید بر اینکه فارس با 32 هزار هکتار نخیلات و تولید نزدیک به 200 هزار تن خرما در سال دومین تولید کنند بزرگ خرما
در کشور است، خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم قدرتمند وارد بازارهاي بین المللی شویم، فرآوري خرما گلوگاه اصلی براي تولید

 
محصولات ثانویه است. 

به گفته او، در صورت تولید شیره بهداشتی خرما انواع فرآورده ها مانند شهد خرما و انواع نوشیدنی ها، کیک و کلوچه ها و بستنی ها

 
می توان تولید و روانه بازار هاي هدف کرد. 

 
فارس مقام اول بسته بندي خرما در جنوب کشور 



پژمان با اذعان به اینکه بسته بندي محصولات غذایی و کشاورزي مانند خرما سفیران فرهنگی کشور هستند و بیانگر میزان فرهنگ و
علاقه مردم به محصول و نام هاي تجاري آن است، اضافه کرد: استان فارس در زمینه صنایع فرآوري و بسته بندي خرما در جنوب

 
کشور مقام اول را دارد اما هنوز بسیاري از بسته بندي ها به صورت سنتی انجام می شود. 

این مقام مسئول بیان کرد: بیش از 65 واحد داراي پروانه بهره برداري بسته بندي و فرآوري خرما در استان فارس فعالیت می کند که

 
واحدهاي مذکور با ظرفیتی بالغ بر 34 هزار تن، اشتغال زایی 513 نفر و با سرمایه گذاري 872 میلیارد ریال فعال هستند. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي فارس به موضوع توسعه باغ هاي نخیلات نیز گریزي زد و گفت: مهم ترین عامل باز دارنده توسعه کشت
خرما تا 20 سال قبل تکثیر خرما بود که قبلاً به صورت سنتی و تهیه پا جوش انجام می شد اما اکنون با تکنولوژي کشت بافت این

 
مشکل رفع شده و به همین دلیل کشورهاي زیادي در حال تکثیر ارقام کمیاب خرما هستند. 

به گفته پژمان، ارقام بین المللی و تجاري خرما مانند، برهی، مجول و پیارم در حال حاضر به راحتی به وسیله دستاورد هاي کشت

 
بافت تکثیر و در مناطق مستعد کاشت در اختیار علاقه مندان قرار داده می شود. 

او با بیان اینکه ارقام بسیار خوبی مثل کبکاب، پیارم، شاهانی، زاهدي و خاصویی در استان فارس وجود دارد که در کشور شناخته شده
اند و در خارج از کشور نیز براي آن ها تقاضا وجود دارد، اظهار کرد: رقم زاهدي از قدیم الایام یک خرماي تجاري بوده است که توسط

 
کشور عراق صادر می شداما اکنون کشور ما در زمینه تولید و صادرات خرماي زاهدي از جایگاه مناسبی برخوردار است. 

پژمان با اشاره به اینکه خرما جزو محصولات ارگانیک به شمار می آید و کمترین میزان سموم در نخلستان ها استفاده می شود،
تصریح کرد: این نمایشگاه یک مکان مناسبی است به منظور آشنایی بازدید کنندگان با تنوع ارقام مختلف خرما و فرآورده هاي آن و

 
مضافا می تواند در فرهنگ سازي براي مصرف خرما بسیار موثر باشد. 

انتهاي پیام



براي رسیدن به آرمان هاي انقلاب، راهی  جز عملی کردن مفاهیم قانون

اساسی نداریم

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  263  |  تاریخ: 1399/11/11

یک کارشناس مسائل حقوقی گفت: براي رسیدن به آرمان هاي انقلاب، راهی  جز عملی کردن مفاهیم قانون اساسی
جمهوري اسلامی و تحقق آن در کشور مثل رونق اصول طلایی قانون اساسی اعم از اصل 28 و 31 یعنی  حق اشتغال و

مسکن و غیره نداریم.

یک کارشناس مسائل حقوقی گفت: براي رسیدن به آرمان هاي انقلاب، راهی  جز عملی کردن مفاهیم قانون اساسی جمهوري

 
اسلامی و تحقق آن در کشور مثل رونق اصول طلایی قانون اساسی اعم از اصل 28 و 31 یعنی  حق اشتغال و مسکن و غیره نداریم. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از ایسنا، مریم نقاشان درباره سالگرد انقلاب اسلامی و دستاوردهاي آن گفت:  بعد از گذشت چهار دهه
از انقلاب اسلامی ایران  و سپري کردن فراز و فرودهاي بسیار، زمان آن رسیده است که کارنامه توسعه اي این سال ها مورد بازبینی و
بررسی قرار گیرد. براي نیل به اهداف و نیات نظام، نیازمند اتخاذ رویکردهاي جدید و بازنگري در برخی حوزه ها و باورها و تصورات
قالبی است که از این منظر بتوان روشنایی براي هدایت و اندیشه اي براي تعالی بر نظامات سیاسی، اجتماعی و اقتصادي و فرهنگی

 
کشور ساري و جاري کرد. 

وي با بیان اینکه یکی از شاخصه هاي باز بینی در هر نظام بررسی مفهوم توسعه در آن است، گفت: مفهوم توسعه در کشور ایران با
مفهوم توسعه در انقلاب اسلامی ایران متفاوت است و بستگی دارد که از کدام منظر بخواهیم به مفهوم توسعه بپردازیم. اگر از منظر
انقلاب اسلامی ایران بخواهیم بررسی کنیم توسعه باید در چارچوب آرمان ها، ارزش ها و اهداف معمار انقلاب اسلامی یعنی  امام
خمینی تعریف گردد، اما اگر بخواهیم توسعه را به مفهوم جهانی آن به عنوان یک کشور به نام ایران بررسی کنیم؛ باید معیارهاي

 
کشورهاي توسعه یافته در دنیا را ملاك قرار دهیم که اصولا الگوي توسعه غربی می باشد. 

نقاشان ادامه داد:  پس از بررسی و بازبینی کارنامه توسعه کشور  از هر یک از این مناظر که بخواهیم نظر دهیم باید گفت؛ ما نه طبق
منظر اول به  پایان توسعه رسیده ایم و نه طبق  منظر دوم. هر چند از هرکدام المان هایی داریم!  در واقع نه توسعه یافته ایم نه
توسعه نیافته و نه در حال توسعه! بلکه به یک معجون التقاطی یا شترمرغی تبدیل شده ایم که نه معلوم است شتریم و نه مرغ. در
واقع از هر دو منظر  یک موجود یا هویت جدید هستیم مثل یک ژن جهش یافته. همانند نظام هاي نوظهور که از خاستگاه اولیه اش 
فاصله گرفته است اما مورد تایید استانداردهاي بین المللی نیز قرار ندارد.   پس در گام اول"جا"گزینی لازم است. یعنی باید اول

 
تصمیم بگیریم که مفهوم توسعه را در کدام قالب می خواهیم جا دهیم و سپس با توجه به آن فرم، مسائل را شناسایی و احصا کنیم. 
نقاشان تاکید کرد: از حیث تخصصی در شاخه حقوق حکومتی به این عمل "اصلاح و درمان نظام سیاسی بر پایه اهداف تاسیسش"
می گویند که گاهی با زدودن برخی سیاستها و گاهی با افزدون آنها همراه است. نخبگان و فرهیختگان کشور در این شاخه باید
شاخصه هاي توسعه از منظر انقلاب اسلامی را بررسی کنند نه یک  کشور در معناي بین الملل را. پس انتظار این است که از قیاس

 
مع الفارق گذر کنیم و دچار مقایسه نابجا براي تشخیص توسعه نشویم. 

وي ادامه داد: به عنوان مثال چند مورد از مقایسه هاي نابجا را بیان می کنم. 1- مربوط به نظام مقایسه اي توسعه قبل و بعد انقلاب
است که اساسا چون شاخص زمان آن هم نیم قرنی مطرح است و مسلما قیاس مع الفارق است و دستاورد این موارد چیزي نخواهد
بود زیرا هرقدر هم توسعه عینی را بشماریم چون بحث زمان، تکنولوژي و... در میان است  مردم نمی توانند به نتیجه منطقی از این
مقایسه برسند.   2-برخی موارد هم مبحث مقایسه اي نسبت به دنیاي  غرب است. این درحالی است که شالوده انقلاب با شعار نه
شرقی نه غربی جمهوري اسلامی ریخته شده است.  چطور دو نظامی که از ساختار با هم متفاوت هستند را در معرض مقایسه قرار 



دهیم!؟   3- میزان شرکت در سازمان ها و اسناد بین المللی با مفهوم توسعه در انقلاب اسلامی نیز مقایسه نابجایی می باشد. زیرا 
نظام ارزشی ما با ارزشهاي بین المللی متفاوت است. شاید  اگر بخواهیم توسعه یافته فرض شویم مسلما باید کلیه معاهدات بین
المللی  را هم امضا کنیم و کلیه معاهداتی که جهان را به سوي نظم نوین سکولار سوق می دهد و این با اهداف انقلاب در تقابل است.
4- مقایسه هایی که القاي تشکیک در آرمان ها و ارزشها به طور نامحسوس گنجانده میشود که این مقایسه ها از اساس نادرست است.
وي افزود: به عنوان مثال آیا جنگ تحمیلی، دهه از دست رفته توسعه بود  یا الگویی از توسعه بومی بوده است!؟   مسلما این طور
سوالات و مقایسه ها با   شالوده انقلاب مغایر است، آن هم در حالی که معمار انقلاب (امام خمینی) این جنگ را رحمت خواند و ما
دستاورد آن را در  نهادینه شدن ارزشهاي اسلامی، اعتقادات مذهبی و همدلی و انسجام مردم، جلوگیري از دنیا پرستی و دوري از
تجمل گرایی را همه در دوران جنگ داشتیم و بعد از آن به سوي طاغوت و اشرافی گري و اختلاس و مفاسد اخلاقی و اقتصادي و

 
ریزش عقیدتی و بی اعتمادي مردم پیش رفتیم. حالا تازه بپرسیم جنگ توقف بود یا ترقی!؟ 

این کارشناس مسائل حقوقی گفت:  براي اینکه بدانیم انقلاب اسلامی به چه میزان در رسیدن به اهداف خود موفق بوده باید از این
قبیل مقایسه ها اعم از مقایسه با غرب و  مقایسه با قبل از انقلاب خودداري  کنیم زیرا  آنچه باید مقایسه شود وضعیت کشور در دهه
هاي مختلف بعد از انقلاب با وصیت نامه امام و قانون اساسی است. یعنی ما باید ببینیم در چه دهه و شرایطی وضعیت جامعه با
آرمانهاي انقلاب و آنچه مردم براي به دست آوردن آن انقلاب کردند همسو بوده است و دیگر اینکه معیار مقایسه ما در این خصوص
وصیت نامه امام خمینی به عنوان بنیانگذار این نظام است که حکم اساسنامه حکومت را از جهت آرمانها و اهداف دارد  و دیگري قانون

 
اساسی جمهوري اسلامی ایران که بازوي اجرایی آرمانهاي نظام به ضرب قانون است. 

نقاشان گفت:  اگرچه پیشرفت هایی در برخی حوزه ها حاصل شده است اما همچنان تا رسیدن به آرمانها و اهداف تمدن نوین اسلامی
فاصله وجود دارد. شاید در شاخه برون مرزي و گسترش تفکر انقلاب اسلامی در کشورهاي همسایه پیشروي کرده باشیم اما عملکرد
نادرست برخی مسئولان در داخل کشور موجبات سرخوردگی و ناامیدي مردمی که انقلاب کردند را در داخل این مرز و بوم فراهم

 
کرده است. 

وي در خصوص راهکارهاي  رسیدن به آرمان هاي انقلاب گفت:  راهی نداریم  جز عملی کردن مفاهیم قانون اساسی جمهوري اسلامی
و تحقق آن در کشور مثل رونق اصول طلایی قانون اساسی اعم از اصل 28 و 31 یعنی  حق اشتغال و مسکن و غیره. همچنین

 
سرلوحه قرار دادن وصیت نامه امام خمینی در تمام ابعاد مخصوصا توجه ویژه به قشر محروم و مستضعف جامعه. 

این کارشناس مسائل حقوقی در پایان گفت: امید است به یمن نیات خالص برخی مسئولان دلسوز و پاکی خون شهدا از وضعیت

 
کنونی به سوي تعالی گذر کنیم. 

انتهاي پیام



بهره برداري از 265 پروژه بخش کشاورزي در سیستان وبلوچستان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  264  |  تاریخ: 1399/11/11

محمد علی نیکبخت امروز در گفت و گو با خبرنگار فارس
در زاهدان اظهار کرد: در چهل و دومین سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی با بیش از 2204 میلیارد ریال سرمایه
گذاري  از محل اعتبارات دولتی، آورده شخصی و تسهیلات
بانکی، 265 پروژه آب و خاکی، تولیدات گیاهی و دامی،
صنایع تبدیلی وغذایی، شیلات و آبزیان، منابع طبیعی
وآبخیزداري ،عشایري و تعاون روستایی به بهره برداري می

 
رسد. 

وي افزود: با بهره برداري از این طرح ها زمینه اشتغال مستقیم 2 هزار و 485 نفر و اشتغال موقت حدود 106 هزار نفر روز فراهم شده

 
و 12 هزار و 500 خانوار روستایی و عشایري از مزایاي آن بهره مند می شوند. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان سیستان وبلوچستان اجراي 39 پروژه سیستم هاي نوین آبیاري در سطح 3100 هکتار، مرمت و
بازسازي 41 رشته قنات، احداث 17 استخر ذخیره آب، احداث 18 باب گلخانه و 33 گلخانه خانگی، احداث 9 واحد جایگاه پرورش

 
شتر مرغ مولد و پرواري، 4 واحد صنعتی پرورش مرغ گوشتی  از از مهمترین طرح هاي حوزه کشاورزي عنوان کرد. 

وي احداث 5 جایگاه مشارکتی گاو شیري، احداث 3 مورد بند سنگی وملاتی آبخیزداري، 16 استخر بتنی نیمه متراکم پرورش ماهیان
سردآبی و گرم آبی، 15 باب منبع آب عشایري و راه اندازي 5 فروشگاه تعاون روستایی را از دیگر طرح هاي افتتاحیه دهه فجر بخش

 
کشاورزي سیستان وبلوچستان برشمرد. 

انتهاي پیام/75005



13 طرح عمرانی ایوان در دهه فجر افتتاح می شود

منبع: ایلام بیدارشماره خبر:  265  |  تاریخ: 1399/11/11

به گزارش ایلام بیدار ،"امیدعلی سبزي"،فرماندار ایوان؛ گفت: پروژه هاي

 
افتتاحی از محل اعتبارات ملی، استانی، منابع داخلی و خیرین تامین شده اند. 

وي ااظهار کرد: این پروژه ها در زمینه هاي مختلف از جمله آسفالت، آبرسانی،
تامین برق، خشکه چینی، فضاي آموزشی، پروژه هاي سنگی، احداث
دوربرگردان و احداث ساختمان آزمایشگاه محیط زیست در این شهرستان است.

 
سبزي یادآور شد: افتتاح این پروژه ها سبب اشتغال 200 نفر در سطح شهرستان ایوان می شود. 

فرماندار ایوان گفت: دستگاه هاي اجرایی این پروژه ها راهداري و حمل و نقل جاده اي، آموزش و پرورش، منابع طبیعی، امور

 
عشایري، شهرداري و شرکت توزیع برق ایوان هستند. 

 
  

انتهاي پیام/الف



جاي یک کارخانه در این زمینه در جهرم خالی است

منبع: تابناكشماره خبر:  266  |  تاریخ: 1399/11/11

 
جاي یک کارخانه در این زمینه در جهرم خالی است 

امام جمعه جهرم با اشاره به اینکه جاي یک کارخانه در این زمینه در جهرم خالی است، عنوان کرد: از مسئولان شهرستان و سرمایه
داران می خواهم تا مطالبه مردم در این راستا را جامه عمل پوشانده چرا که با ایجاد صنعت و عدم آتش زدن تنه هاي نخل نه تنها

 
محیط زیست آلوده نمی شود بلکه زمینه اي براي اشتغال جوانان فراهم می شود. 

تابناك فارس به نقل از شبستان: حجت الاسلام «محمدحسین مدبر» در خطبه هاي نماز جمعه جهرم با تبریک سالروز میلاد بزرگ
بانوي جهان بشریت حضرت زهرا (س) در هفته آینده، گفت: زنان جامعه ما این افتخار را پیدا کردند که چنین روزي به نام آنان نهاده

 
شده است. 

امام جمعه جهرم با تاکید بر لزوم احترام به والدین به ویژه مادران، براي آنان که از دنیا رفته اند طلب مغفرت کرد و خواستار مراقبت و

 
رعایت حال مادران به ویژه در روزهاي شیوع بیماري کرونا شد. 

وي با اشاره به غیر قابل پیش بینی بودن ویروس کرونا و شیوع بیماري در میان جوان ترها، بیان کرد: این بیماري قابل پیش بینی

 
نیست اما قابل پیشگیري است. 

حجت الاسلام مدبر در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به روایت پیامبر (ص) در خصوص اشتراك و ویژگی هاي انسان و نخل،

 
عنوان کرد: تمام اجزاي نخل نافع است و این درخت سودمند ضوائدي ندارد. 

وي با تاکید بر اینکه سوزاندن و آتش زدن اجزاي درخت نخل کار درستی نیست، تصریح کرد: این مهم از مطالبه هاي مردم بوده و در

 
برخی از شهرها کارخانه هایی موجود است که اجزاي درخت نخل به ام دي اف و یا نئوپان تبدیل می شود. 

امام جمعه جهرم با اشاره به اینکه جاي یک کارخانه در این زمینه در جهرم خالی است، عنوان کرد: از مسئولان شهرستان و سرمایه
داران می خواهم تا مطالبه مردم در این راستا را جامه عمل پوشانده چرا که با ایجاد صنعت و عدم آتش زدن تنه هاي نخل نه تنها

 
محیط زیست آلوده نمی شود بلکه زمینه اي براي اشتغال جوانان فراهم می شود. 

وي همچنین با تاکید بر لزوم مشارکت مردم در احداث صحن حرم امام حسین (ع) که بخشی از آن به عهده جهرمی ها گذاشته شده
است، خاطرنشان کرد: در فاز اول این طرح قرار بود 110 متر از صحن حرم مطهر توسط مردم جهرم ساخته می شود که به همت و

 
مشارکت مردم به اندازه 205 متر هزینه ساخت آن تامین می شود. 

امام جمعه جهرم در پایان فرارسیدن ایام دهه فجر انقلاب اسلامی را تبریک گفت.



برگزاري 400برنامه کمیته کارگري ویژه دهه فجر در سیستان و بلوچستان

منبع: تابناكشماره خبر:  267  |  تاریخ: 1399/11/11

 
برگزاري 400برنامه کمیته کارگري ویژه دهه فجر در سیستان و بلوچستان 

رییس کمیته کارگري و کارآفرینی ستاد بزرگداشت چهل و
دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی سیستان و بلوچستان
گفت: 400 عنوان برنامه توسط این کمیته ویژه گرامیداشت دهه
فجر با رعایت پروتکل هاي بهداشتی در سراسر این استان اجرا

 
خواهد شد. 

مهرداد جهاندیده با بیان اینکه عمده برنامه هاي گرامیداشت دهه
فجر در سیستان و بلوچستان در بستر فضاي مجازي برگزار

خواهد شد اظهارداشت: این برنامه ها پیرو برگزاري جلسات کمیته هاي کارگري و کارآفرینی ستاد بزرگداشت چهل و دومین سالگرد
پیروزي انقلاب اسلامی که از هفته ها قبل در اداره کل و ادارات تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سراسر استان با حضور نمایندگان

 
دستگاه هاي عضو این کمیته برگزار شد، برنامه ریزي و آماده اجراست. 

وي بیان کرد: اداي احترام به مقام شامخ شهدا، طلیعه برنامه هاي این کمیته در ایام مبارك چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب

 
اسلامی خواهد بود. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سیستان و بلوچستان عرضه کالاي اقساطی و خدمات به کارگران و عموم مردم توسط شرکت هاي
تعاونی مصرف، رژه نمادین اتحادیه تاکسیرانی، برپایی نمایشگاه صنایع دستی، عیادت از بیماران صعب العلاج و تجلیل از کادر درمان
تامین اجتماعی و حضور با شکوه کارگران و کارفرمایان، تعاونگران و سازمان بسیج کارگري در میعادگاه هاي نماز جمعه را بخشی از

 
برنامه هاي این کمیته در ایام االله دهه فجر امسال عنوان کرد. 

وي ادامه داد: تجلیل از بانوان فعال تشکل هاي کارگري و کارفرمایی همزمان با ولادت حضرت زهرا (س) و روز زن، برگزاري آیین
تجلیل از کارگران، گروه هاي کار و واحدهاي نمونه کار استان، برگزاري جشنواره پیاده روي خانوادگی ویژه کارگران و خانواده هاي
آنان با رعایت پروتکل هاي بهداشتی، ویزیت رایگان و ارائه خدمات بهداشتی و درمانی، برگزاري مرحله کشوري مسابقات قرآن ویژه
جامعه هدف بصورت ویدئو کنفرانس، افتتاح پایگاه بسیج کارگري و اهداي خون از دیگر برنامه هاي کمیته کارگري و کارآفرینی استان

 
در این ایام است. 

جهاندیده از کارگران به عنوان یکی از ستون هاي اصلی انقلاب اسلامی در کشور یاد کرد و افزود: کارگران قشر زحمتکش و مولد
جامعه هستند که همواره نقش خود را در مسیر انقلاب اسلامی به خوبی ایفا کرده اند و به این خاطر است که امروزه نقش کارگران در

 
رونق اقتصاد کشور برجسته و ممتاز است. 

وي تاکید کرد: وظیفه امروز ما این است که ضمن گرامیداشت باشکوه ایام االله دهه مبارك فجر و سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی، در
راه امام راحل و شهداي گرانقدر انقلاب قدم برداریم.



مناسبات پنهانی و معماي ارزانی

منبع: ساعت 24شماره خبر:  268  |  تاریخ: 1399/11/11

ساعت 24-گزارش خلاصه تحولات اقتصادي کشور که بانک مرکزي منتشر کرده، از یک پدیده بیمارگونه در اقتصاد ایران
حکایت دارد. در پایان 1398 درحالی که شاخص هزینه مصرف کننده نسبت به سال قبل تر 41.2 درصد رشد نشان می دهد،

رشد شاخص هزینه تولیدکننده به 61.5 درصد می رسد؛ یعنی مصرف کننده نهایی نسبت به قیمت تمام ...

ساعت 24-گزارش خلاصه تحولات اقتصادي کشور که بانک
مرکزي منتشر کرده، از یک پدیده بیمارگونه در اقتصاد ایران
حکایت دارد. در پایان 1398 درحالی که شاخص هزینه مصرف
کننده نسبت به سال قبل تر 41.2 درصد رشد نشان می دهد،
رشد شاخص هزینه تولیدکننده به 61.5 درصد می رسد؛ یعنی
مصرف کننده نهایی نسبت به قیمت تمام شده تولید 50 درصد

 
کمتر می پردازد. 

این اتفاق در ظاهر شاید نفع مصرف کننده را نشان دهد؛ اما در پسِ ماجرا به گفته استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی یک
مناسبات غیرمتعارف بر محور قاچاق و واردات شکل گرفته است که فشار زیادي را بر بدنه تولید کشور وارد می کند و به تدریج هر

 
آنچه به عنوان بخش مولد در کشور وجود دارد، جاي خود را به کالاهاي تولید چین، ترکیه، عراق و افغانستان می دهد. 

علی دینی ترکمانی، کارشناس اقتصادي، در پاسخ به این پرسش «شرق» که کمتربودن شاخص هزینه مصرف کننده به شاخص هزینه
تولیدکننده چه مفهومی دارد، گفت: اینکه EPI 41.2 درصد و PPI 61.5 درصد است، به این مفهوم است که درصد رشد قیمت
تولید به دلیل هزینه هاي تمام شده بیشتر بوده است؛ اما آنچه در بازار به دست مصرف کننده رسیده، هزینه به مراتب کمتري از
هزینه کالاي تولیدشده داشته است. این می تواند ناشی از تفاوت شرایط بازار و شرایط تولید باشد؛ یعنی هزینه هاي تولید اگرچه بالا
می رود؛ اما در بازار به دلیل مناسباتی که وجود دارد، به همان میزان قیمت ها رشد نکند. یکی از علل مهم این کنترل رشد قیمت
مصرف کننده می تواند ناشی از واردات یا کالاي قاچاق باشد. در نتیجه بازار از این محل تأمین شده و تفاوت 50 درصدي بین قیمت

 
عمده فروشی و خرده فروشی ایجاد می شود. 

او با تأکید بر اینکه براي پایین بودن قیمت ها در بازار نسبت به هزینه تمام شده تولید عوامل مختلفی را می توان مطرح کرد، اظهار
کرد: براي مثال افزایش دستمزدها و هزینه هاي تولید در کارخانه ها باعث رشد هزینه هاي تولید می شود؛ ولی در بازار به دلیل افت
توان خرید، هزینه ها به همان نسبت بالا نمی رود. یا آنکه عرضه از محل دیگري افزایش می یابد؛ بنابراین بازار اجازه نمی دهد قیمت

 
نهایی که به دست مصرف کننده می رسد، به همان میزان که در سطح عمده فروشی رشد می یابد، افزایش پیدا کند. 

دینی متذکر شد: در شرایط عادي و در یک اقتصاد سالم بین این دو شاخص قاعدتا باید ارتباط برقرار باشد؛ چون قیمت خره فروشی
تابعی از قیمت عمده فروشی است؛ اما نکته اي که وجود دارد، این است که قیمت عمده فروشی بیشتر بر مبناي هزینه هاي
حسابداري طرف عرضه یا طرف تولید تعیین می شود که همان دستمزد، هزینه مواد اولیه و مقداري سود این هزینه را تشکیل می
دهد؛ اما وقتی بازار را نگاه می کنیم، می بینیم شرایط دیگري بر نرخ ها تأثیر دارد. هم قدرت تقاضا تأثیر دارد و هم واردات و قاچاق

 
کالا که باعث تعیین قیمت ها می شود. 



 
تشکیلات سازمان یافته 

دست اندرکاران قاچاق کالا معمولا با تشکیلاتی سازمان یافته و منسجم به فعالیت وسیع و گسترده در امر قاچاق می پردازند. به طور

 
کلی تشکیلات قاچاق از سه شبکه که به ترتیب تهیه قاچاق، عبور قاچاق و توزیع قاچاق را برعهده دارند، تشکیل می شود. 

مرزهاي دریایی و زمینی کشور ما از مهم ترین مبادي ورود و خروج کالاي قاچاق هستند. به طور مشخص بنادر و شهرهاي زیر
مشکوك به قاچاق هستند. 1- بنادر قشم، کیش، بندرلنگه، بندرعباس، لاوان، سیریک، جاسک (استان هرمزگان) 2- بنادر بوشهر، دیر،
کنگان، عسلویه، دیلم، گناوه، ریگ (استان بورشهر) 3- بنادر آبادان، خرمشهر، ماهشهر، هندیجان، دشت آزادگان (استان خوزستان)
4- بندر چابهار (استان سیستان وبلوچستان) 5- شهرهاي ماکو، خوي، سلماس، پلدشت، سردشت، پیرانشهر، اشنویه (استان آذربایجان
غربی) 6- شهرهاي مریوان، بانه، سقز (استان کردستان) 7- شهرهاي پاوه، قصر شیرین، اسلام آباد غرب، گیلان غرب (استان

 
کرمانشاه) 8- شهرهاي زابل، میرجاوه، سراوان، جکیگور، نگور، چابهار (استان سیستان وبلوچستان). 

 
12 شیوه مرسوم قاچاق در کشور 

شیوه هاي ورود کالاي قاچاق نیز متنوع است و مهم ترین آنها عبارت اند از: 1- از طریق قایق هاي موتوري به صورت گله اي و لنج ها
و شناورهاي تجاري 2- در قالب ترانزیت (خارجی و داخلی) با اظهار خلاف 3- ورود موقت 4- ته لنجی که بخش درخورتوجهی از
حجم کالاي قاچاق را تشکیل می دهد 5- اظهار خلاف و کم نمایی در ارزش در بدو ورود 6- جعل مدارك و پلمب گمرکی 7- تحت
عنوان کالاي مسافر مناطق آزاد 8- در قالب جاسازهاي مختلف در کامیون ها و اتوبوس هاي مسافري 9- به صورت چتربازي 10- به
صورت خودروهاي شوتی 11- از طریق گذرهاي مرزي و سوءاستفاده از مدارك تعاونی مرزنشینان 12- از طریق مناطق آزاد به صورت

 
کالاي سردستی و همراه مسافر 12- کوله بري یا با استفاده از دواب از نقاط دیگر مرز. 

بازارچه هاي مرزي که با هدف بهبود معیشت مرزنشینان و رفع محرومیت از مناطق مرزي تشکیل شده بود، به تدریج از هدف اصلی
خود دور شده و امروزه به مأمنی براي سرمایه داران و واردکنندگان عمده کالا و فرار از پرداخت حقوق قانونی دولت در واردات تبدیل
شده است. بهره مرزنشینان از چنین تسهیلاتی به حداقل خود رسیده و سود اصلی عاید دیگران شده و صرفا باربري و مشاغل پست در
جابه جایی کالا نصیب محرومان مرزنشین شده است. کالاي تجاري که از طریق ثبت سفارش قابل واردکردن نیست، از طریق
مرزنشینان وارد شده و کالاي وارداتی به هیچ وجه بین اعضاي تعاونی تقسیم نشده؛ بلکه یکجا و به صورت حواله فروخته می شود. ته
لنجی در قدیم به مقدار کالا و باري گفته می شد که از کیسه ها در ته لنج ریخته می شد و آن مقدار کالا را گمرك اجازه خروج می
داد؛ اما به مرور زمان این امر به یک رویه تبدیل شده و هیچ گاه جایگاه قانونی به خود نگرفته است. در سال هاي اخیر و به دنبال
اعتراضات و تجمعات لنج داران درباره افزایش میزان اعطاي ته لنجی، مشاهده می شود که میزان ته لنجی به صورت سلیقه اي در

 
همه بنادر افزایش چشمگیري داشته است. 

بدوکی ها نیز در استان سیستان وبلوچستان، وظیفه جابه جایی کالاهاي متنوع قاچاق از خارج به داخل و از داخل به خارج را برعهده

 
دارند. حدود 83 درصد از بدوکی ها به صورت اجیرشده و فقط 17 درصد آنها به صورت مستقل اقدام به حمل کالا می کنند. 

 
زیان هنگفت براي تولید، اشتغال و درآمدهاي دولت 

فعالیت هاي قاچاق و اقتصاد زیرزمینی هم بر جریان تولید و اشتغال و ساختار آن و هم در توزیع درآمد و ثروت بین بخش هاي
مختلف جامعه مؤثر است. همچنین قاچاق کالا از دو طریق مستقیم و غیرمستقیم بر درآمدهاي دولت اثر منفی بر جاي می گذارد. به
طور مستقیم، افزایش قاچاق سبب انتفاع منابع و عوامل اقتصادي از فعالیت هاي رسمی به فعالیت هاي غیررسمی شده و در نتیجه
فرار مالیاتی افزایش می یابد و متناسب با آن درآمدهاي مالیاتی دولت نیز کاهش می یابد. صادرات قاچاق کالاهایی که از یارانه دولت
استفاده می کند، نیز بخشی از درآمدهاي دولت را که صرف پرداخت یارانه شده است، نصیب قاچاقچیان می کند. همچنین به طور
غیرمستقیم نیز با افزایش قاچاق کالا، بخش غیررسمی اقتصاد فعالیت هاي خود را گسترش می دهد و این خود عاملی می شود تا
بخش هاي رسمی اقتصاد که ناگزیر به پرداخت مالیات، تعرفه و... هستند، ضعیف تر شوند که این عامل باعث کاهش بهره وري کل
اقتصاد و در نهایت باعث کاهش درآمد دولت و افزایش کسري بودجه خواهد شد. قاچاق کالا همچنین به دلیل فرار سرمایه هاي
داخلی براي ورود کالاهاي مصرفی بر تشدید عدم تعادل پرداخت هاي خارجی کشور و در نهایت کاهش ارزش پول داخلی نیز اثرگذار
است. رواج قاچاق و شبه قاچاق موجب کاهش اقتدار دولت شده، سیاست هاي حمایتی و سرمایه گذاري دولت را دچار مشکل می



کند. ادامه این روند موجب گسترش فساد اداري، آسیب پذیري امنیتی مرزها، آسیب پذیري مردم از ورود کالاهاي غیراستاندارد و
غیربهداشتی و کاهش اعتماد عمومی و افزایش نارضایتی مردم، تجار و تولیدکنندگان از دولت می شود. گسترش قاچاق همچنین از

 
طریق همراه شدن با فعالیت هاي پول شویی اعتبار بین المللی کشور را نیز کاهش می دهد. 

قاچاق کالا در ایران را باید یکی از بیماري هاي ساختاري اقتصاد ایران تلقی کرد. وجود تقاضا و نیز عرضه براي قاچاق در کنار پایین
بودن ریسک این فعالیت زیرزمینی از علل اساسی رواج پدیده قاچاق در حجم به نسبت گسترده در اقتصاد ایران است. قاچاق وارداتی
خود معلول شرایط خاص تولید داخلی در کنار هزینه هاي زیاد پولی و غیرپولی انجام واردات رسمی است. قاچاق کالاي صادراتی نیز

 
خود به دلیل وجود تفاوت بالاي قیمت کالاهاي یارانه اي داخلی با قیمت همین کالاها در خارج از مرزها است. 

منبع: روزنامه شرق



فعالیت سراي کارآفرینی اجتماعی جوانان سقز آغاز شد

منبع: ایرناشماره خبر:  269  |  تاریخ: 1399/11/11

سنندج - ایرنا - رییس اداره ورزش و جوانان سقز گفت: سراي کارآفرینی اجتماعی جوانان کردستان براي اولین بار در
کردستان تشکیل و با همکاري دانشگاه علمی کاربردي شهرستان فعالیت خود را آغاز بکار کرد.

سنندج - ایرنا - رییس اداره ورزش و جوانان سقز گفت:
سراي کارآفرینی اجتماعی جوانان کردستان براي اولین بار
در کردستان تشکیل و با همکاري دانشگاه علمی کاربردي

 
شهرستان فعالیت خود را آغاز بکار کرد. 

فرزاد خاکی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار
داشت: مجمع جوانان کردستان براي توسعه و ایجاد اشتغال
و همچنین مهارت هاي فنی به تشکیل اولین سراي
کارآفرینی اجتماعی جوانان در شهرستان سقز اقدام کرد و

 
با همکاري دانشگاه علمی کاربردي و اداره ورزش و جوانان سقز این امر محقق شد. 

وي با بیان اینکه هفت سمن فعال و یک مرکز مشاوره ازوداج و طلاق در حوزه جوانان در شهرستان سقز مشغول به فعالیت هستند،

 
افزود: وجود این انجمن ها می تواند در راستاي کسب مهارت، اشتغالزایی جوانان و مشاوره ازوداج موثر واقع شود. 

رییس اداره ورزش و جوانان سقز هدف از تشکیل سازمان هاي مردم نهاد را ایده پردازي، آموزش و پژوهش، حرفه آموزي و کسب
مهارت هاي فنی به جوانان اعلام کرد و گفت: این مجموعه با استفاده از آموزش علمی و تخصصی رشته هاي فنی به جوانان، زمینه

 
اشتغالزایی را بعد از تحصیل فراهم می کند. 

خاکی به ظرفیت مناسب و عالی دانشگاه علمی کاربردي سقز براي کسب مهارت هاي فنی اشاره کرد و گفت: این دانشگاه با ایجاد
رشته هاي فنی و عملی می تواند کمک بسیار خوبی براي جوانان باشد که با آموزش حرفه اي بتوانند بعد از اتمام تحصیل وارد بازار

 
کار شوند. 

وي با بیان اینکه سازمان هاي مردم نهاد سقز در جریان شیوع کرونا کمک هاي زیادي را جمع آوري و توزیع کردند، اضافه کرد:
سازمان هاي مردم نهاد این شهرستان فعال ترین سازمان هاي استان کردستان هستند و با دلسوزي و بدون چشم داشت در حال

 
فعالیت و خدمت هستند. 

وي یادآور شد: در راستاي تسهیل سرمایه گذاري، رفع موانع تولید و جذب سرمایه گذار نیز جوانان و سمن ها می توانند از ظرفیت

 
هاي موجود در مرکز آموزش علمی کاربردي سقز بهره مند شوند. 



دانشگاه علمی کاربردي سقز داراي رشته هاي معماري شهري، فناوري اطلاعات، نرم افزار کامپیوتر، گرافیک، مدیریت کسب و کار و

 
معماري در مقاطع کاردانی و کارشناسی است. 

سقز با بیش از 226 هزار نفر جمعیت دومین شهرستان پر جمعیت استان کردستان است که در 190 کیلومتري شمال سنندج مرکز

 
این استان قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- کردستان 

 
- مهارت اموزي 

 
- سقز 

- دانشگاه جامع علمی کاربردي



صداي پاي تجرد قطعی

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  270  |  تاریخ: 1399/11/11

گروه اجتماعی این روزها تشکیل خانواده حتی براي کم سن و سال ها هم کابوس است، چه رسد به آنان که از دهه سی
زندگی گذر کرده اند و عطاي آن را به لقایش ببخشیده اند. گویا همه دست به دست هم داده اند تا با ایده آل گرایی و

خواسته هاي نامعقول، آن چنان سد محکمی در برابر ازدواج بسازند که شکستن (...)

این روزها تشکیل خانواده حتی براي کم سن و سال ها هم کابوس است، چه رسد به آنان که از دهه سی زندگی گذر کرده اند و
عطاي آن را به لقایش ببخشیده اند. گویا همه دست به دست هم داده اند تا با ایده آل گرایی و خواسته هاي نامعقول، آن چنان سد

 
محکمی در برابر ازدواج بسازند که شکستن آن براي خیلی ها ممکن نباشد. 

 
گروه اجتماعی 

این روزها تشکیل خانواده حتی براي کم سن و سال ها هم
کابوس است، چه رسد به آنان که از دهه سی زندگی گذر کرده
اند و عطاي آن را به لقایش ببخشیده اند. گویا همه دست به
دست هم داده اند تا با ایده آل گرایی و خواسته هاي نامعقول،
آن چنان سد محکمی در برابر ازدواج بسازند که شکستن آن
براي خیلی ها ممکن نباشد. البته تورم و قیمت هاي سر به فلک
کشیده و بیکاري  نیز به کمک استحکام این سد آمده و آب پاکی
را روي دست همه ریخته، بنابراین افراد 40 تا 50 ساله که

اصطلاحابه تجرد قطعی رسیده اند در پازل زندگی خود قطعه گمشده اي دارند و شاید هرگز آن را نیابند، براي همین است که تنهایی

 
را باهمه رنج و آلامش، تمرین کرده و آن را مزمزه می کنند.  

تجرد براي بسیاري یک انتخاب نیست و شرایط آنان را به تنها زیستی واداشته است.  شرایطی که یا خود در آن دخیل بوده اند یا
خانواده و جامعه. موضوعی که دود آن بیش از همه به چشم خود فرد می رود و البته جامعه نیز از تبعات آن بی نصیب نخواهد ماند.
افزایش آسیب هاي روحی و روانی ازجمله افسردگی، انزوا، کاهش میل به زندگی و غیره و آسیب هاي اجتماعی اعم از فساد و بی بند
باري و بی تعهدي می توانند از پیامدهاي تأخیر در ازدواج و یا رسیدن افراد یک جامعه به تجرد قطعی باشد. طبق آخرین آمار که
مربوط به سال 95 است، شاخص تجرد قطعی براي مردان، 2/3درصد و براي زنان 3/7درصد است و از سال 89 تا سال 96 حدود30

 
درصد از میزان ازدواج ها کاسته شده است.  

 
 هزار و یک مشکل بر سر راه تأهل  

شاید اقتصاد، مهم ترین عاملی باشد که جوانان را از تشکیل خانواده بازمی دارد.  به طوري که نرخ اجاره بهاي یک واحد کوچک
آپارتمانی همه را به وحشت می اندازد و در این وضعیت، خانواده ها نیز نمی توانند به لحاظ مالی کمک چندانی به فرزندان خود کنند.
اما برخی فرهنگ را در مجرد ماندن جوانان دخیل می دانند.  «امیر محمود حریرچی»، جامعه شناس دراین باره به خبر آنلاین می
گوید: « توقعات افراد در حال حاضر خیلی بالا رفته و جوانان نمی توانند زندگی را ساده شروع کنند. متأسفانه جامعه ما ساده زیستی
را فراموش کرده و مقصر را مسئولان می دانم، زیرا وقتی به عنوان الگو در شرایط بسیار لاکچري زندگی می کنند و به مردم توصیه
ساده زیستی می کنند، آن ها نمی توانند چنین توصیه اي را بپذیرند، زیرا ساده زیستی باید یک انتخاب باشد نه  این که بر افراد
تحمیل شود ». بنابراین جامعه، خانواده و دولت هر یک سهمی در تنهایی آدم هایی دارند که میل به تشکیل خانواده را در خود به
هزار و یک دلیل سرکوب کرده اند و آیا رواست حالا که بی یار و همدم مانده اند، آن ها را در این جبر تنهایی، مقصر بدانیم و تمام تیر



و ترکش ها را به سویشان روانه کنیم؟ راستی زیرپوست جامعه اي که افراد مجرد در آن زیست می کنند چه می گذرد و چه عاملی

 
سبب شده تمایل جوانان براي ازدواج در عین خواستن درونی، کم شود؟  

شاید حاصل عدم فراهم سازي تسهیلات، مانع ازدواج بوده و سبب شده، آمار 12 میلیونی مجردها در سال 95، امروز به حدود 14

 
میلیون برسد.   

 
 50 سالگی آغاز تجرد قطعی  

در همین رابطه، «محمد حسنی»، عضو هیئت علمی دانشگاه فردوسی مشهد و مسئول اندیشکده جمعیت، سن تجرد قطعی در مردان
و زنان را 50 سالگی دانسته و به «رسالت» می گوید: « ازآنجایی که بازه تغییرات باروري بین 15 تا 49 سال محاسبه می شود و زنان
معمولا بعدازاین سن، امکان باروري خود را از دست می دهند، آغاز تجرد قطعی سن 50 سالگی است. البته بعدازاین سن ممکن است
ازدواج صورت بگیرد اما سخن من ازنقطه نظر جمعیت شناسی و موضوع باروري است.  نسبت مجردان قطعی که از تقسیم تعداد افراد
هرگز ازدواج نکرده بر جمعیت 50 سال به دست می آید، در کشور ما حدود یک الی دو درصد است که پیش بینی می شود این میزان

 
به دلیل تأخیر در سن ازدواج و مسائل مرتبط با آن بیشتر شود».  

 
از دست رفتن امکان باروري و تنهایی 

وي کاهش سطح باروري و تنهایی را دو اثر مهم تجرد قطعی می داند و می گوید: « هر چه میزان تجرد قطعی بیشتر باشد اثر آن بر
باروري بیشتر است. دومین اثر بحث تنهایی است. معمولا این افراد چون ازدواج نمی کنند و بسیاري از آن ها از خانواده منشأیی خود
نیز جدا می شوند تنها خواهند ماند و این تنهایی در طول زندگی ادامه خواهد داشت و سالمندي این گروه ،جمعیتی را با مشکلاتی
مواجه خواهد کرد. چراکه عدم تشکیل خانواده، به نداشتن سرمایه اجتماعی و نظام حمایتی خانوادگی منجر می شود. البته این
موضوع نسبت به خانواده اي است که خودشان تشکیل می دهند، نسبت به خانواده منشأیی بحث جداست. اکنون در کشور ما بر
اساس آمار سال 1395 بیش از یک میلیون 540 هزار نفر تنها زندگی می کنند که بخشی از این ها همین افرادي هستند که هرگز

 
ازدواج نکرده اند ».  

 
 عوامل بر هم زننده توازن جنسیتی 

 
 حسنی در ادامه به برخی عوامل بر هم خوردن توازن جنسیتی که می تواند در تأخیر ازدواج مؤثر باشد اشاره کرده و عنوان می کند:  
« در ایران میزان موالید نسبت جنسی در بدو تولد همیشه بالاي 100 است و بر اساس تمامی سرشماري ها تعداد پسران در بدو تولد
بیش از دختران بوده است اما با افزایش سن به ویژه در سنین 30 سال به بالا، مرگ ومیر بیشتر مردان نسبت به زنان یکی از عواملی
است که نسبت جنسی را تغییر می دهد. بنابراین در سالخوردگی ما تعداد زنان بیشتري داریم. عامل دوم بحث مهاجرت است. به

 
عنوان مثال جوانان 

 20 تا 30 سال از مناطق روستایی مهاجرت می کنند و نسبت جنسی را در روستاها بر هم زده و تأخیر در ازدواج به وجود می آید.
همچنین تغییرات سبک زندگی و به تأخیر انداختن ازدواج ها می تواند همسان گزینی را دچار مشکل کند. به عنوان مثال
دخترخانمی که سنش بالاي 28-27 سال است گزینه هایش باید 30 به بالا باشند درنتیجه ممکن است در این جمعیت، گزینه
همسانی براي آن ها نباشد. همچنین تغییرات رشد جمعیتی در برخی دوره ها نیز در موضوع همسان گزینی دخیل است. به عنوان
مثال رشد جمعیتی جوانان پسري که در سال هاي 55  و 59 به دنیا آمده اند، زیر 3 و جوانان دختري که در سال هاي 60 تا 64 به
دنیا آمدند، بالاي 3 بوده است. درنتیجه درصد گروه هایی در این جمعیت که هرگز ازدواج نکرده اند نسبت به گروه هاي دیگر بیشتر
است. معمولا میانگین 3 تا 4 سال تفاوت بین دختر و پسر در ایران وجود دارد. اما الگوهاي ازدواج بافاصله سنی زیاد نیز وجود دارد که
در قدیم بیشتر در مورد مردان بوده است. یعنی مردان سنین بالا با دختران سنین پایین ازدواج می کردند، در اروپا و آمریکا نیز این
مسئله است. در نسل هاي جدید نیز  به دلیل این که اشتغال پسران دیرتر تحقق پیدا می کند و از آن طرف انتظارات دختران نیز
درزمینه مسکن و کار و رفاه اقتصادي افزایش پیداکرده این ازدواج بافاصله سنی زیاد را گاهی شاهد هستیم. چراکه جوان 25 ساله که
نمی تواند این امکانات را فراهم کند بنابراین دختران باسن پایین تر الگوي ازدواجشان را بالاي 30 سال می برند. لذا ممکن است
پسران همسان با این دختران دچار تأخیر در ازدواج شوند. این ها باعث می شود ما تغییراتی در شرایط ازدواج ها ببینیم.  باید این
گروه هاي هدف را تشخیص بدهیم و ببینیم تا چه حد این مدل ازدواج ها عدم تعادل ایجاد می کند آن موقع الگوهاي مناسب ازدواج



را از طریق رسانه ها و مراکز آموزشی، اطلاع رسانی کنیم و یادآور شویم که چنانچه  فاصله زوجین افزایش پیدا کند انتظارات متفاوت

 
منجر به این می شود که احتمال طلاق بالا برود» . 

 
 تأثیر سیاست هاي اقتصادي و اجتماعی بر تأخیر ازدواج  

به اعتقاد این جمعیت شناس، سیاست هاي اقتصادي و اجتماعی در جامعه ما در سطح کلان برنهاد خانواده تأثیر گذاشته است و

 
نتیجه توسعه فرد محور و الگو اقتصاد شبه سرمایه داري به تأخیر  ازدواج جوانان دامن زده است: 

 « برنامه هاي توسعه در کشور ما خانواده محور نبوده و به ویژه در حوزه اقتصادي برگرفته از غرب و شبه سرمایه داري است.  بنابراین
در این نوع الگو، بازار کار براي مرد و زن یکسان می شود و بر اساس بحث هاي برابري خواهی جنسیتی زنان هم می خواهند مانند
مردان تحصیل کنند. در چنین جوي، زن و مرد رقیب یکدیگر می شوند و هر دو می خواهند فرصت هاي مختلف را تصاحب و
شایستگی خود را نشان دهند. البته تحصیل زنان به نوبه خود مزیت است اما زمانی که این ها باهمان تئوري اقتصادي وارد بازار کار
می شوند، نتیجه اش خالی شدن خانه از حضور زن و از دست رفتن فرصت تربیت فرزند می شود.  از طرفی خود نظام اقتصادي
شرایطی را به وجود می آورد که اولاهزینه هاي اقتصادي ازدواج و فرزند آوري به شدت افزایش پیدا کند و این شرایط خانواده را
مجبور می کند فرزند کمتري به دنیا بیاورد تا با این اقتصاد و هزینه هاي فرزند هم خوانی داشته باشد.  بنابراین برخی از مشکلات
خانواده از بیرون به خانواده وارد می شود. یعنی نتیجه انتخاب زوجین نیست. لذا توسعه فرد محور در هر کشوري شروع شود این
اتفاق می افتد و تنها در ایران نیست. حتی در کشورهاي عربی پیش بینی می کنند در 10 سال آینده شما خانواده را متحول ببینید.
ما یک مقدار پیش رو تر بودیم و سریع تر هم به تغییر سبک زندگی و تغییر ساختار خانواده ورود پیدا کردیم. از طرفی الگوهاي
تحصیلی در نظام آموزش وپرورش کشور ما روند جامعه پذیري را طولانی می کند. زمانی که مدت تحصیل و جامعه پذیري طولانی
می شود خودبه خود بر ازدواج افراد اثر می گذارد. اکنون به طور میانگین هر دختر و پسر ایرانی 10 سال تأخیر ازدواج دارند و براي
پسران حدود 10 تا 12 سال تأخیر در اشتغال وجود دارد. چنانچه مبناي سن اشتغال را 15 سال در نظر بگیریم. اگر 20 سال نیز در
نظر بگیریم باز 7 تا 8 سال تأخیر می بینیم. بنابراین سیاست ها قطعاتأثیر می گذارد و در خیلی موارد ازدواج نکردن انتخاب خود فرد
نیست. زمانی که از جوانان می پرسیم چرا ازدواج نمی کنید؟ می گویند شرایط نیست. این شرایط را توسعه ایجاد می کند. جوانان ما
هم خواهان ازدواج و هم خواهان فرزند آوري هستند. این شرایط بخشی مربوط به تغییر در سلسله مراتب ارزش ها در جامعه است.
وقتی این ارزش ها کمرنگ تر می شود و خانواده یک واحد اقتصادي تلقی می شود خب ازدواج به تأخیر می افتد. یعنی خانواده یک
واحد اجتماعی است اما ما واحد اقتصادي تصورش می کنیم و انتظار داریم درآمد در درون خانواده ایجاد شود. در جامعه سنتی که
شغل فرزند در راستاي شغل پدر از قبل مشخص بود چنین چیزي ممکن بود اما در جامعه مدرن فرد باید دنبال تخصص و حرفه
آموزي  برود و لذا در چنین سیستمی خودبه خود ازدواج به تأخیر می افتد. گاهی نیز رابطه خطی سبک زندگی و ارزش هاي آن با
توسعه به نوعی به هم می خورد. این طور نیست که بگوییم به طور خطی هر چه توسعه بالا برود سن ازدواج هم بالا می رود. در یک
حدي متوقف می شود. حتی ممکن است سن ازدواج با توسعه رخ ندهد. به عنوان مثال اکنون در روستاهاي ما توسعه اقتصادي رخ
نداده است و مدرنیزه نشده اند اما الگوهاي ازدواج یا فرزند آوري در آن ها بسیار شبیه شهرها شده است. در اینجا ما فرهنگ اشاعه را
شاهد هستیم. درواقع اشاعه فرزند آوري کمتر و خانواده کوچک تر و تنظیم خانواده به روستاها نیز انتقال پیداکرده است. سؤال این
است که آیا ما خودمان انتخاب می کنیم که دیر ازدواج کنیم یا دیر فرزند بیاوریم؟ بله ما خودمان انتخاب می کنیم اما با شرایط
ایجادشده. یعنی عوامل ساختاري و تغییرات و تحولات اجتماعی و اقتصادي و نقش رسانه ها در کنار عاملیت انتخاب زوجین. زمانی
جامعه سنتی بود و ساختار حمایت خانواده قوي بود و همه افراد فامیل همکاري می کردند و ازدواجی به سبک سنتی در سنین 18  و
19 سالگی رخ می داد. اما امروز چنین نیست و کمتر خانواده اي  قادر به چنین حمایت هایی است. بنابراین تا شما سؤال می کنید
می گویند هنوز این بچه است، بچه است یعنی بلوغ اجتماعی اش کامل نشده است و این در حالی است که سن بلوغ جنسی و مسائل

 
عاطفی پایین آمده است ».  

 
 راه برون رفت؛ توسعه خانواده محور 

مسئول اندیشکده جمعیت، راهکار مقابله با تأخیر در ازدواج را سطح ساختاري توسعه خانواده محور دانسته و تأکید می کند: « توسعه
خانواده محور؛ توسعه اي است که در نوع اقدام خود به ویژه در حوزه اقتصادي و اجتماعی، خانواده را مدنظر قرار بدهد. زمانی که می



خواهد اشتغال زن را تعریف کند باید این را در نظر بگیرد چنانچه زن هم بخواهد مثل مرد 8 ساعت بیرون از خانه کار کند، فرصت
تربیتی فرزند از دست می رود. لذا باید شرایط براي اشتغال زنان را طوري تعریف کند که او فرصت تربیت داشته باشد. حتی ممکن
است وضعیت اقتصادي برخی خانواده ها خیلی هم خوب باشد اما  فرزند آوري ندارند به خاطر این که پزشک، مهندس و غیره بوده و
ساعات زیادي را بیرون از خانه به سر می برند. درنتیجه بسیاري از زوجین حتی اگر زود نیز ازدواج کرده باشند، می گویند فعلاوقتش
نیست و فرزند آوري شان را به تأخیر می اندازند. در بحث تجرد نیز در سایه ارزش هاي توسعه فردي، مرد می خواهد درس بخواند و
درآمد کسب کند و صاحب همه چیز بشود و بعد مسئولیت فرد دیگري را پذیرا شود. زنان نیز به دنبال فرصت هاي ازدست رفته
تاریخی خودشان هستند. زنان در حوزه برابري خواهی جنسیتی و پویش زنان به دنبال یافتن جایگاه ها و موقعیت هاي دیگري
هستند که در تقابل با موقعیت مادري قرار می گیرد. از طرفی زن خانه داري که در مقام همسر و مادر  تمام عمر زحمت می کشد
هیچ بهره وري اقتصادي و متأسفانه اجتماعی ندارد، لذا کسانی که خانه دار هستند در مقابل کسانی که شاغل بوده و درآمد دارند و
ماشین زیر پایشان است احساس ضعف هویتی می کنند درصورتی که نباید چنین باشد. رسانه ها باید به این مسئله بپردازند که
مادري در فرهنگ ما جایگاه بسیار بالایی دارد و با هیچ مهندسی و دکتري و .. نباید آن را مقایسه کرد. باید  اهمیت نقش مادري را
براي بقاي جامعه و دوام هویت ایرانی و اسلامی مان ارتقا دهیم و این ارتقا نه شعاري و در حد کلام بلکه باید آن را در تمام برنامه
هاي توسعه ببینیم. باید براي زنان خانه دار حقوق بازنشستگی و امتیازاتی قائل بشویم تا برخی از آنان که ضرورت حضور کمتري در
جامعه ازنظر اشتغال دارند مجبور به کار در بیرون منزل نباشند. البته این را باید گفت که در برخی مشاغل حضور زنان ضرورت دارد و

 
اساسا شغلی زنانه است ».   

 
 تجرد قطعی یک مفهوم غیرعلمی  

«مسعود عالمی نیسی»، پژوهشگر جمعیت و جامعه شناس اقتصادي بر این باور است که تجرد قطعی یک مفهوم غیرعلمی است و
مطرح کردن آن می تواند به ضرر جوان سازي جمعیت باشد. وي در این خصوص به «رسالت» می گوید: « بحث تجرد قطعی یک
مفهوم غیرعلمی است، یعنی درست است که هم در ادبیات جمعیت شناسی مطرح می شود و هم در رسانه ها بسیار از آن گفته می
شود اما واقعیت آن است که ما چیزي به نام قطعی در علم نداریم. به هرحال هرکسی در هر سنی ممکن است ازدواج کند و حتی در
مورد خانم ها در سنین بعد از 35 تا 40 سالگی می تواند بارداري اتفاق بیفتد. بنابراین تجرد قطعی مفهومی است که بیشتر کمک می
کند تجرد بیشتر شود چون کسانی که معتقد به این مفهوم می شوند به خصوص مردم با خود می گویند، خب از این سن که عبور
کردیم پس ما جزو مجردان قطعی شدیم و امکان ازدواج برایمان نیست. همچنین محققین نیز می توانند این برداشت را داشته باشند
که مجردان قطعی هیچ گاه ازدواج نخواهند کرد. درحالی که می دانیم این طور نیست.  بسیاري افراد در سن بالاي 40 سالگی ممکن
است ازدواج کنند و حتی بچه دار شوند. بنابراین از پایه با این مفهوم مشکل دارم و فکر می کنم یک مفهوم غیرعلمی باشد و ما همان

 
تجرد را در بازه هاي سنی مختلف موردبررسی قرار می دهیم».   

 
 پیامدها در سطح فردي و اجتماعی 

وي پیامدهاي تجرد را در دو سطح فردي و اجتماعی موردبررسی قرار داده و عنوان می کند: « این پیامدها در بحث فردي روشن
است.  ما گاهی ازدواج را تنها در بستر نیاز جنسی در نظر می گیریم، حال آنکه ازدواج نیاز به آرامش و داشتن همدمی است که شما
بتوانید همواره به او اعتماد داشته باشید و بتوانید به او تکیه کنید. در بحث تجرد و در سطح فردي این نیاز برطرف نمی شود و فرد
ممکن است با یک سري روابط موقت آن نیاز را برطرف کند. در تحقیقاتی که در جامعه شناسی خانواده انجام شده است نیاز به همسر
وراي نیاز جنسی بیان شده است. همچنین خود فرزند یکی از محورهاي تأمین نیاز خویشتن یابی است. اساساداشتن فرزند، بزرگ
کردن و تربیت او براي انسان یک نیاز غریزي است که در تجرد این نیاز نیز برآورده نمی شود.  لذا به مانند هر نیاز دیگري که در
انسان تأمین نشود، آسیب هایی را به همراه دارد. تجرد در سطح جامعه نیز تبعات زیادي دارد. اولابخش قابل توجهی از انگیزه هاي
انسان از خانواده اي که تشکیل می دهد به دست می آید. در همین انگیزه اشتغال دقت کنید. چنانچه ما خانواده اي نداشته باشیم،
مگر چه قدر می خواهیم خرج کنیم؟ عمده درآمدي که کسب می کنیم صرف خانواده می شود. به همین دلیل یکی از تبعات تجرد،
افزایش بیکاري و کاهش تولید ملی است. افراد براي کار کردن زیاد انگیزه اي ندارند و تنها به اندازه خودشان کار می کنند. احتمال
افزایش فساد اجتماعی و اخلاقی در جامعه نیز پیامدي است که در مورد آن بسیار صحبت شده است. ما جامعه اي نیستیم که در آن



روابط جنسی آزاد به رسمیت شناخته شده باشد، لذا روابط پنهان شکل می گیرد و آن روابط پنهان تبعاتش از جوامعی که در روابط
جنسی در آن آزاد است بیشتر است. به عنوان مثال بیماري هایی مثل ایدز و غیره و سقط جنین به دلیل خواست خانم ها در پنهان
کردن این روابط. تبعاتی مثل شکست هاي روحی نیز وجود دارد. ازآنجایی که افراد بر اساس عرف روشن و مشخص و قرارداد قابل
قبول اجتماعی باهم تعامل نمی کنند لذا هر دو طرف دچار آسیب می شوند. علاوه برافزایش بیکاري، کاهش تولید ملی، افزایش فساد
بیماري هاي روانی که در سطح فرد می تواند به خاطر عدم تأمین نیازها شکل بگیرد در سطح جامعه نیز می تواند به شکلی برساخت
شود. اکنون ما با 12 میلیون مجرد در سن ازدواج یعنی به اندازه شهر تهران که البته با احتساب تجرد قطعی عددي بالاتر از این می
شود، مواجه هستیم.  خب این بسیار فرق می کند بااین که شما مثلایک میلیون مجرد داشته باشید.  اثر تعامل این مجردها با یکدیگر
و اثر تعامل این مجردها با متأهل ها در جامعه و در کل انواع تعامل ها، منظورم فقط تعامل بر اساس تفاوت جنسیت نیست، قابل تأمل
است.  بالاخره این افرادي که دچار اشکالات مختلفی ناشی از عدم تأمین نیازشان می شوند در جامعه حضور دارند و این تعاملات که
تعدادشان نیز کم نیست درنهایت می تواند به اشکالات ساختاري در جامعه منجر شود و مسائلی ازجمله  افسردگی یا بیماري هاي

 
روحی را به بخش هاي دیگر جامعه نیز سرایت بدهد».  

 
 مشکل از مدرنیته نیست  

وي این نکته را که تأخیر در ازدواج و بالا رفتن آمار تجرد ناشی از مدرنیته و مدل توسعه است را قبول ندارد و معتقد است همه چیز
از سیاست گذاري خود ما ناشی می شود: « این یک حرف غیرعلمی است که بگوییم تنها مدل توسعه همین شکلی است که اکنون ما
تجربه می کنیم.  اولامدل توسعه در کشورهاي مختلف با یکدیگر بسیار فرق می کند. حتی بین خود کشورهاي اروپایی و آمریکا.
چنانچه دقت کنید در آمریکا نرخ باروري بالاي نرخ جانشینی است و خانواده در فرهنگ آمریکایی مهم تر از خانواده در فرهنگ
اروپایی است. بنابراین همین دو مظهر مدرنیته نیز باهم تفاوت دارند. نکته بعدي این که اتفاقی که اکنون براي ما رخ داده  حاصل
سیاست گذاري خودمان است نه حاصل مدرنیته. ما می گوییم خانه هاي کوچک و آپارتمان که مؤثر بر ازدواج است، حاصل مدرنیته
است. اما این آپارتمان هاي کوچک حاصل سیاست گذاري خود ماست. اکنون مرز شهرها را محدود کردیم لذا زمین در شهرها گران
شده و بلندمرتبه سازي افزایش پیداکرده است. یعنی با محدودیت زمین مواجه شدیم و باعث شدیم مسکن گران شود. بنابراین این
اصلاربطی به مدرنیته ندارد. یا مثلایکی از عوامل افزایش تجرد دختران بالا رفتن سطح تحصیلاتشان است، از طرفی آیا واقعا فکر می
کنید مدرنیته فرهنگ این 12 میلیون مجرد را آن قدر تغییر داده است که دلشان نمی خواهد ازدواج کنند؟ اصلااین طور نیست. بر
اساس داده ارزش ها و نگرش هاي ملی فکر می کنم بالاي 80 درصد پاسخگویان در سن ازدواج گفته بودند می خواهند ازدواج کنند.
حالا چرا ازدواج نمی کنند؟ به دلیل این که شغل براي آن ها فراهم نیست. این ارتباطی به مدرنیته دارد یا برعکس اساسامدرنیته
شغل فراهم می کند. آیا ما شبیه کشورهاي مدرن رفتار کرده ایم؟ به عنوان مثال چنانچه ما همان اشتغالی که در کشورهاي
اسکاندیناوي است را دارا بودیم  مجردین ما ازدواج نمی کردند؟  بنابراین این یک استدلال کاملا غیرعلمی و غیردقیق است که به
نظرم کسانی که مدعی آن هستند باید آن را اثبات کنند. اساسامدرنیته یک اصطلاح بسیار مبهم است. متأسفانه در فضاي علمی برخی
اصطلاحات مثل مدرنیته و جهان سوم زیاد تکرار می شود اما کسی معناي دقیقی براي آن ها ذکر نمی کند. حتی برخی صحبت از
مدرنیته ایرانی می کنند یعنی سعی دارند یک ورژن از مدرنیته براي ایران داشته باشند. بیاییم و این اصطلاح را کنار بگذاریم و از خود
بپرسیم داریم چه کار می کنیم. کشور به کدام سمت می رود؟ اشتغال و مسکن و بهداشت آن چطور است؟ هر کشوري شرایط
خودش را دارد. اصل مطلب این است که نیازهاي مردم به شکل صحیحی تأمین شود. اگر ما در این موضوع پیشرفت کردیم این رشد
و پیشرفت است و اگر پیشرفت نکردیم، پس رفت است. حالا اسمش هر چه که می خواهد باشد. حال چنانچه منظور از مدرنیته مدل
آمریکا ،انگلیس و آلمان و این هاست که ما نه در اشتغال مثل آن ها عمل کردیم، نه در مسکن و نه در بهداشت.  پس چه چیز ما
مدرنیته است؟ بله می توانیم بگوییم ما تحت تأثیر رسانه ها یک تأثیراتی از فرهنگ جهانی ( حالا فرهنگ جهانی باز از آن اصطلاحات
غلط است ) گرفته ایم اما دولت نمی تواند به سبب این تغییرات از مسئولیت خود شانه خالی کند. چنانچه دولت زمینه اشتغال و
مسکن را فراهم کند، داده ها و اعداد نشان می دهد مشکل تجرد به سهولت حل خواهد شد و تا حدود زیادي هیچ نیازي به کار

 
دیگري هم نیست».  

 
 بلوغ اجتماعی به تأخیر افتاده است  



وي بابیان این که نظام آموزش وپرورش و سربازي مواردي هستند که بلوغ اجتماعی را به تأخیر انداخته اند می گوید: « فاصله سنی
زوجین در مناطق مختلف کشور متفاوت است. ما کشور پهناوري هستیم که در هر منطقه از آن ممکن است به ازدواج به شکل
متفاوتی نگاه شود. مثلادر خوزستان یا کردستان ازدواج با اختلاف 5 سال و 6 سال و حتی بالاتر هیچ مشکلی نداشته و هیچ مشکلی را
نیز به وجود نمی آورد یعنی آن دختر در فضایی بزرگ شده است که مثلادر سن 15 سالگی واقعا بسیاري چیزها را می فهمد. اما در
شهر تهران ممکن است این طور نباشد و توصیه هم نشود. یعنی آن بلوغ اجتماعی در محیط هاي مختلف متفاوت است. هرچند
آموزش وپرورش ما، البته نه فقط ما در دنیا، بلوغ اجتماعی را به تأخیر انداخته است. یعنی در زمان قدیم یک پسر 15 ساله روي
مزرعه کار می کرد و با اقتصاد به صورت جدي مواجه می شد درنتیجه بلوغ جنسی و بلوغ اجتماعی او تقریبا همزمان بود. لذا امکان
ازدواج نیز بود. اکنون فرد 30 ساله را بچه می دانند چراکه غیر از سر کلاس رفتن چیز دیگري ندیده و با مشکلات زندگی مواجه نشده
است. اگر این آموزش به نحوي بود که امکان سرکار رفتن وجود داشت این بلوغ اجتماعی بسیار زودتر اتفاق می افتاد. یا به عنوان
مثال همین منعی که براي سربازي داریم یعنی این که قبل از استخدام و سرکار رفتن حتماباید سربازي رفته باشید. این یک مانعی

 
است براي بلوغ اجتماعی، چرا؟ چون فرد نمی تواند سرکار برود».  

عالمی نیسی معتقد است نمی توان با قطعیت گفت آسیب هاي تجرد بیشتر متوجه دختران است یا پسران چراکه این کار نیازمند
بررسی دقیق  است: « هنگامی که از آسیب سخن می گوییم، آسیب ها بسیار متنوع هستند.  ممکن است آسیب هاي جسمی، روانی ،
پنهان، آشکار و غیره را داشته باشیم. اما شاید بتوان گفت دختران دوره جذابیت کوتاه تري نسبت به مردان دارند و این کوتاهی دوره
باعث می شود زودتر وارد دوره اي شوند که دیگر نتوانند فرد مناسبی پیدا کنند. بحث تحصیل هم مضاعف می شود یعنی آن ها
درست درزمانی که بهترین سال هاي دوران ازدواجشان است می گویند ما می خواهیم تحصیل کنیم. از طرفی ما به گونه اي تحصیل
را چیدیم که این  باز ناشی از سیاست گذاري است که خانم اگر بچه دار شود دیگر نمی تواند سر کلاس درس برود یا باید درس خود
را در 8 ترم تمام کند. خب خانمی که ازدواج کرده و بچه دار شده چه طور می تواند در 8 ترم تمام کند؟ بنابراین این فضا براي آن ها

 
ممکن است این آسیب ها را داشته باشد».  

 
 پولمان را خرج سیاست ها کنیم نه فرهنگ سازي  

به اعتقاد این جمعیت شناس، ما با جامعه اي مواجه هستیم که در آن تمایل به ازدواج وجود دارد، لذا سیاست ها باید به نحوي
گذارده شود که موانع را از سر راه بردارد: «هنگامی ما با جامعه اي مواجه هستیم که تمایلی به ازدواج ندارد، می گوییم خب باید
راهکار فرهنگی بگذاریم و افراد را تشویق به ازدواج کنیم. اما زمانی با جامعه اي مواجه هستیم که به صورت طبیعی تمایل به ازدواج

 
دارد. 

 بر اساس آمار و تحقیقات، ما چنین جامعه اي هستیم. در این جامعه شما نیازمند هل دادن افراد به سمت ازدواج نیستید بلکه
سیاست هاي شما باید موانع را بردارد. این موانع چیست؟ مهم ترین آن ها بحث اشتغال است. دولت باید سیاست هاي خود را به این
سمت ببرد که در کوتاه ترین زمان ممکن افزایش اشتغال داشته باشد. 80 درصد اشتغال در ایران توسط بخش خصوصی تولید می
شود نه بخش دولتی. این گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس است که به آن اشاره می کنم.  بنابراین نباید بگوییم دولت اشتغالزایی
کند این حرف غلطی است. دولت باید موانع را از پیش پاي بخش خصوصی بردارد او خود می داند به چه صورت اشتغالزایی  کند.
اقدام بعدي نیز می تواند تغییرات قوانین مربوط به محدودیت هاي شهري و کمربندي شهري باشد. ربط این به مقوله ازدواج کجاست؟

 
این موضوع بر روي قیمت زمین اثر می گذارد.   

ما باید این قانون را برداریم تا با افزایش عرضه زمین در شهرها مواجه شویم که در این صورت قیمت مسکن پایین می آید و امکان
تهیه مسکن راحت تر می شود. یا در مورد سربازي آقایان باید سیاست گذاري به گونه اي باشد که اشتغال منوط به سربازي نشود. یا
حداقل چند نوع اشتغال تعریف کنیم و اشتغال هاي موقت را منوط به سربازي نکنیم. مگر چه قدر از افراد جامعه جز طیف اندکی
درگیر بحث تجملات هستند؟ تجملات براي طبقات بالاي جامعه شاید گران تمام شود اما براي طبقات پایین به دلیل ضعف اقتصادي
بالا نیست. ما باید مسئله اشتغال را درست کنیم و چنانچه می خواهیم پولی را خرج فرهنگ سازي کنیم بهتر است آن را براي

 
سیاست ها هزینه کنیم ». 



|



سرمایه گذاري 6هزار میلیارد تومانی در سیستان و بلوچستان

منبع: گیتی آنلاینشماره خبر:  271  |  تاریخ: 1399/11/11

ستاد اجرایی فرمان امام در تفاهم نامه اي سه ساله با استانداري سیستان و بلوچستان، سرمایه گذاري 6هزار میلیارد تومانی
انجام می دهد.

گیتی آنلاین-به نقل از خبرگزاري صداوسیما مرکز سیستان و بلوچستان،
مدیرکل ستاد اجرایی فرمان امام استان سیستان و بلوچستان در نشست
خبري با اصحاب رسانه گفت: این سرمایه گذاري در بخش هاي مختلف

 
است و براي 76هزار نفر اشتغالزایی می کند. 

راشکی افزود: در این تفاهم نامه قرار است 21هزار طرح خرد، کوچک و
متوسط با هدف توانمند سازي اقتصادي و ایجاد اشتغال براي 65هزار نفر

 
اجرا شود. 

وي افزود: طرح هاي بزرگ اقتصادي نیز با اعتباري بالغ بر 5هزار میلیارد ریال، 6طرح جامع دانش بنیان با اشتغال 2هزار و 210نفر و
اعتباري بالغ بر 2هزار میلیارد ریال، اجراي 2هزار و 694پروژه زیربنایی و عمرانی با اعتباري بالغ بر 844میلیارد ریال، اجراي طرح
هاي آموزشی، بهداشتی، درمانی، ورزشی و اجتماعی با پوشش 551هزار و 400نفر و با اعتباري بالغ بر 368میلیارد ریال و مشارکت و
سرمایه گذاري در اکتشاف، استخراج و فراوري معادن مس و سنگ با اعتباري بالغ بر 20هزار میلیارد ریال و با اشتغال 4هزار نفر در

 
سطح استان اجرا می شود. 

مدیرکل ستاد اجرایی فرمان حضرت امام سیستان و بلوچستان درخصوص مبارزه با بیماري کرونا نیز گفت: برپایی کارگاه هاي تولید
ماسک و مواد ضدعفونی با اعتباري بالغ بر یک میلیارد ریال، توزیع بسته هاي معیشتی با اعتبار 200میلیارد ریال، توزیع 45هزار بسته
بهداشتی با اعتبار 18میلیارد ریال، توزیع 13هزار بسته نوشت افزار براي دانش آموزان نیازمند با اعتبار 20میلیارد ریال، طبخ 50هزار

پرس غذا در مناسبت هاي مذهبی و با اعتبار 7ونیم میلیارد ریال را اجرا کرده است.



کاهش ارزش پول ملی را به اسم حمایت از فقرا ثبت نکنید/ دستکاري ارز

4200 تومانی از نظر سیاسی به نفع کشور نیست/ اسم شناور را از بازار ارز خط

بزنید

منبع: ایلناشماره خبر:  272  |  تاریخ: 1399/11/11

دبیرکل خانه کارگر اظهار داشت: باید توجه داشت که وقتی پول فعال به پول منفعل تبدیل می شود در خدمت نامولدها و
سوداگران قرار می گیرد. بنابراین لطفاً به نام فقرا و به کام ثروتمندان تصمیم نگیرید. البته بسیاري از تصمیم گیران از کُنه

این موضوع اطلاعی ندارند وگرنه در سیاست گذاري قطعاً نیت آنها کمک به ...

دبیرکل خانه کارگر اظهار داشت: باید توجه داشت که وقتی
پول فعال به پول منفعل تبدیل می شود در خدمت
نامولدها و سوداگران قرار می گیرد. بنابراین لطفاً به نام
فقرا و به کام ثروتمندان تصمیم نگیرید. البته بسیاري از
تصمیم گیران از کُنه این موضوع اطلاعی ندارند وگرنه در
سیاست گذاري قطعاً نیت آنها کمک به فقراست. از این
عزیزان می خواهیم ابتدا تاثیرات این تصمیمات را با دقت
محاسبه و سپس در صحنه علنی مجلس آن را مطرح کنند.

علیرضا محجوب در گفت وگو با ایلنا در مورد طرح افزایش نرخ یارانه نقدي در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: در زمان قانون
هدفمندي یارانه ها هم گفته بودم که مخالف پرداخت نقدي هرگونه کمکی هستم که در ازاي آن کاري انجام نمی شود. در واقع نباید

 
با تعاریف مبهم براي کمک به سفره مردم یارانه نقدي پرداخت کنیم بدون اینکه بدانیم چه کسی کار می کند یا نمی کند. 

وي ادامه داد: معتقدم با این اقدام آنچه در عمل اتفاق افتاده و خواهد افتاد، پرداخت یارانه سنگین به ثروتمندان است و عملاً آنها از

 
کیسه مردم برداشت می کنند. 

دبیرکل خانه کارگر افزود: تورم هدیه به ثروتمندان است. پس افزایش یارانه نقدي چون در ازاي آن کاري نشده به نام فقرا و به کام

 
ثروتمندان خواهد بود. 

وي ادامه داد: اینگونه تصمیم ها در واقع بر کسري بودجه می افزاید. از سوي دیگر اتفاقاتی در کنار آن روي خواهد داد یعنی حجم
پول، نقدینگی و پایه پولی افزایش می یابد و حتی سرعت گردش پول را تحت تاثیر قرار می دهد و چون در ازاي آن تولیدي ایجاد

 
نشده بار فزاینده تورمی ایجاد خواهد شد. 

وي تصریح کرد: باید توجه داشت که وقتی پول فعال به پول منفعل تبدیل می شود در خدمت نامولدها و سوداگران قرار می گیرد.
بنابراین لطفاً به نام فقرا و به کام ثروتمندان تصمیم نگیرید. البته بسیاري از تصمیم گیران از کُنه این موضوع اطلاعی ندارند وگرنه در
سیاست گذاري قطعاً نیت آنها کمک به فقراست. از این عزیزان می خواهیم ابتدا تاثیرات این تصمیمات را با دقت محاسبه و سپس در



 
صحنه علنی مجلس آن را مطرح کنند. 

نماینده ادوار مجلس تصریح کرد: براي کاهش کسري بودجه شاید بدترین کار راحت ترین هم است، یعنی کاهش ارزش پول ملی. در
حالیکه وظیفه اصلی بانک مرکزي و شوراي پول و اعتبار که نمایندگان مجلس نیز در آن حضور دارند صیانت از ارزش پول ملی بعنوان
مرزهاي اقتصادي است. شاید باور این کار براي عده اي سخت باشد اما هیچ کشوري در صد سال اخیر شرایط بدتري از آلمان نداشته
است؛ در جنگ شکست خورد، بدترین تصمیمات اقتصادي گرفته شد و پول آن در بدترین سراشیبی سقوط قرار گرفت. بطوریکه در
جنگ جهانی اول و در فاصله 1918 تا 1923 پول آلمان را در گاري جابجا می کردند و دیگري در پایان جنگ جهانی دوم و در دهه
منتهی به 1956 بود. اما آلمان با افزایش تولید در حالیکه باید غرامت هم می پرداخت، توانست بازسازي ارزش پول ملی را در اولویت
قرار دهد و کاهش ارزش 300 درصدي را در فاصله 5 ساله جبران کند. پس کسانی که می گویند افزایش ارزش پولی ملی شدنی

 
نیست برخلاف تجربه اقتصادي است. 

این کارشناس مسائل اقتصادي و اشتغال با اشاره به تاثیرات منفی کاهش ارزش پول ملی اظهار داشت: همه می دانند کاهش ارزش
پولی بیشتر به ضرر فقرا است چون فقرا بیشتر با پول کار می کنند و اغنیا ثروت خود را تبدیل به دارایی دیگر کرده اند. حال با این

 
اوصاف آیا این تصمیم ها به نفع فقرا است؟ آیا تاکنون سوداگران به فقرا رحم کرده اند؟ 

محجوب خاطرنشان کرد: معتقدم این اقدامات سیگنال به سوداگران است که دارایی ها خود مانند ارز، خودرو،... را تبدیل نکنید؛ چون

 
ارزش دلار یا خودرو افزایش می یابد. 

وي ادامه داد: باعث شگفتی است که واضعان این قبیل طرح ها بعد می گویند تصمیم دولت است، در حالی که اگر برخی تصمیمات
دولت این شبهه را داشته باشد این تصمیم مجلس شبهه را به یقین تبدیل می کند. استدعا دارم به گونه اي تصمیم گرفته نشود که

 
آن را به پاي حاکمیت بنویسند. همه در یک کشتی نشسته ایم و نباید به اسم دولت و مجلس این کشتی را سوراخ کنیم. 

دبیرکل خانه کارگر در ادامه تاکید کرد: بنابراین آنچه به نظر ما می رسد؛ خروجی و حاصل این تصمیمات مجلس تورم و کاهش ارزش

 
پول بیشتر و نهایتاً افزایش خارق العاده نرخ فزاینده نقدینگی خواهد بود که انشاء ا... محقق نشود. 

محجوب با بیان مجدد اینکه با فلسفه یارانه نقدي مخالف است، اظهار داشت: در این موضوع اقتصاددانان سوسیالیست و سرمایه داري

 
توافق دارند. البته من نظر متفاوتی نسبت به یارانه کالایی دارم، چون یارانه کالایی در بسیاري سطوح قابل قبول است. 

وي ادامه داد: ما این را در مخالفت با قانون هدفمندي یارانه ها که تلاش اول براي تبدیل یارانه کلایی به نقدي بود بیان کردیم؛ آیا

 
شفافیت ایجاد شد؟ 

محجوب افزود: اقتصاددانان باور دارند که نباید قیمت هاي طبیعی را بر هم زد، در حالیکه قیمت سوخت یارانه اي نداشت و طبیعی
بود. کسانی که مسئولان را راهنمایی کردند یا با اقتصاد ایران آشنا نبودند یا مباحث یارانه را نمی شناسند. وگرنه قیمت سوخت به
یارانه ربطی نداشت و این بازتعریف براي توزیع مبالغ بود. در انتخابات رییس جمهوري 84 که یارانه نقدي از سوي دو کاندیدا مطرح
شد، مشخص بود که از ابتدا این طرح ناپخته است و وقتی خواستند قانون کنند ما مخالفت کردیم. حالا هم کسانی که در این مسیر

 
گام بر می دارد قطعا علیه فقرا است نه در راستاي منافع آنان. 

این کارشناس اجتماعی و اقتصادي تصریح کرد: فرض کنید ما تورم یا نقدینگی بالا نداشتیم، باز هم یارانه نقدي منتج به افزایش تورم



و کاهش ارزش پولی می شد چون تقاضاي بیشتر منتج به کالاي انباشته می شود و چون امکان تولید این کالاها بدون اتکا به ارز
وجود ندارد، خود به خود نرخ برابري ما با پول هاي خارجی بیشتر می شود که اینجا موضوع سرکوب قیمت مطرح می شود که دولت
کنونی و گذشته متوسل به آن شدند. وقتی بر تقاضاي کالا افزوده می شود باید تولید بیشتري داشته باشیم اما وقتی بیشتر مواد اولیه،
نیمه ساخته و واسطه وارداتی است، تقاضا بلافاصله دو تاثیر دارد که یکی افزایش تقاضا براي ارز است که دولت گذشته آن را سرکوب

 
کرد و دولت کنونی کمی مقاومت کرد که نتیجه هر دو تورم وحشتناك خصوصا براي فقرا بود. 

وي اذعان کرد: اکنون قاطبه مردم ما زندگی بسیار سختی دارند و دخل و خرج چند ده میلیون ایرانی با هم نمی خواند و این شکاف با

 
هیچ پولی پر نمی شود مگر با واقعی کردن دستمزدها. 

دبیر کل خانه کارگر در ادامه به افزایش قیمت ها اشاره کرد و افزود: وقتی قیمت ها را حقیقی می کنید دستمزدها را نیز هم حقیقی
کنید. چرا تصمیم هاي شگرف می گیرید؟ اگر می خواهید به کارفرما کمک کنید مالیات کمتر بگیرید تا کارفرما آن را بر حقوق

 
کارگران بیافزاید. 

محجوب با هشدار نسبت به عواقب ارز 17500 تومانی بودجه اظهار داشت: ارز 4200 تومانی با وجود رانت، در سبد کالایی حداقل به
7 یا 8 هزار تومان می رسید، حالا می خواهید نرخ آن را به 17500 تومان برسانید. یارانه نقدي در واقع کاهش ارزش پول است و باید
نظر کارشناسی در بانک مرکزي و شوراي پول و اعتبار پشت آن باشد و یک تصمیم سیاسی نیست؛ لذا هرگونه کمکی نباید متعارفات

 
را بهم بریزد. 

وي خاطرنشان کرد: منبع یارانه بسیار مهم است مثلا اگر از محل مالیات باشد شاید همین نتایج را داشته باشد اما تاثیر آن کمتر

 
است. 

محجوب ادامه داد: به هیچ وجه اعتقاد ندارم که دستکاري ارز 4200 تومانی از نظر سیاسی به نفع کشور باشد و ضمن اینکه تاثیرات
ملی و بین المللی دارد یعنی ملاك سنجش در اعلام تولید ناخالص داخلی در سازمان هاي جهانی مانند بانک جهانی و صندوق بین
المللی پول تغییر و جزو کشورهاي فقیر محسوب می شود. باید به واضعان این پیشنهاد عواقب سیاسی و اقتصادي و اجتماعی آن

 
هشدار داد تا در صورت اجرا پاسخگوي ملت باشند. 

عضو کمیسیون اجتماعی ادوار مجلس گفت: شما قیمتی را تحمیل می کنید که واقعیت ندارد و همه باور دارند نامتوازن است. این
موضوع ناشی از نوشته هاي قانون برنامه است. من در کمیسیون هاي تلفیق مجلس و اقتصادي این بحث را مطرح کرده بودم که وقتی

 
بازار ارز را مدیریت شناور می نویسید مگر بازار شناور دارید؟ اگر مدیریت دارید دیگر شناور معنا ندارد. 

محجوب در ادامه تصریح کرد: بازار مدیریت شناور ابداع آمریکاییهاست به این خاطر اینکه فدرال رزرو بتواند قیمت دلار را بعنوان
حیثیت آمریکا مدیریت کند. آمریکایی ها به پیشنهاد راست ترین اقتصاددانان مانند میلتون فریدمن این بازار را پذیرفتند و ما پس از
40 سال فاصله، بازار مدیریت شناور را در دو برنامه آوردیم که نه شرایط کامل مدیریتی را داریم و نه شرایط شناور را. لااقل باید یکی

 
از اینها بنا باشد تا به سمت دیگري برویم! 

وي خاطرنشان کرد: در قانون بودجه آمده که بانک مرکزي پس از فروش منابع نفت، ارز را در بازار شناور مدیریت شده می فروشد.
بعد می گوییم این قیمت 17500 تومان است؛ حالا مدیریت شده است پس شناور کجاست؟ در حالیکه قیمت مدیریت شده 4200
تومان است. یعنی 14 میلیارد دلار کالا را با نرخ ارز مدیریت شده بیاوریم اما بقیه را شناوراعلام کنیم، این مغایر با قانون برنامه توسعه



 
است و حتماً جهت تصویب در مجلس به راي دو سوم نمایندگان احتیاج دارد. 

دبیرکل خانه کارگر با بیان اینکه این بناهاي اقتصادي مبتنی بر خصوصی سازي است، ادامه داد: واقعاً نمی دانیم فرمایشات عده اي
صاحب منصب را چگونه با عمل شان وفق دهیم؟! مدام در نفی خصوصی سازي صحبت می کنند اما می خواهند این راه اشتباه را
بروند!؟ البته همه اینها ریشه در اقتصاد خصوصی سازي دارد. لذا اگر مرد این میدان هستید از خصوصی سازي بیرون بیاید تا ناچار به

 
اجراي الزامات آن نباشید. 

این کارشناس اقتصادي ادامه داد: بنابراین لطفا آقایان از بازار ارز اسم شناور را خط زده و مدیریت شده را اعلام کنند. آن موقع
مسئولیت دوچندان می شود و اگر تصمیم به کاهش ارزش پول ملی دارند بدانند که به نفع فقرا نیست و همه می فهمند که در باطن

 
و ماهرانه از ثروتمندان حمایت می شود. یعنی ثروتمندان در این جریان غنی تر می شوند و این اقدام علیه ارزش پول ملی است. 

وي افزود: دست ثروتمندان در اینگونه تصمیم ها آشکار است و متاسفانه در تصمیم هاي اقتصادي دولت ها و مجالس اخیر نفوذ دارند.

 
در حالیکه دست فقرا در این تصمیم ها کوتاه است اما براي کاهش فشارها اسم فقرا را می نویسند. 

محجوب در پایان تاکید کرد: لطفا کاهش ارزش پول را به اسم حمایت از فقرا ثبت نکنید.



اثرات بودجه در تحولات اقتصادي سال 1400|هشدار درخصوص تغییر نرخ

رسمی ارز تا زمانِ برگشت به وضعیت غیرِتحریمی/هیچ یارانه اي پاسخگوي

سیل افزایش قیمتها نیست

منبع: تسنیمشماره خبر:  273  |  تاریخ: 1399/11/11

یک کارشناس اقتصادي، با بیان اینکه، یارانه نقدي پاسخگوي سیل افزایش قیمت کالاهاي ضروري مردم نیست معتقد است،
مسئولان و سیاست گذاران دولت و مجلس باید از تغییر نرخ رسمی ارز تا برگشت اقتصاد به وضعیت غیر تحریمی اجتناب

کنند.

 
 

یک کارشناس اقتصادي، با بیان اینکه، یارانه نقدي پاسخگوي سیل افزایش قیمت کالاهاي ضروري مردم نیست معتقد است، مسئولان
و سیاست گذاران دولت و مجلس باید از تغییر نرخ رسمی ارز تا برگشت اقتصاد به وضعیت غیر تحریمی اجتناب کنند. - اخبار

 
اقتصادي - 

امین دلیري در گفتگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم،گفت: لایحه بودجه 1400 علاوه بر انبساطی بودن آن، فارغ از سیاستهاي
کلی نظام ، والزامات برنامه ششم توسعه، درفضاي آرمانی با فرض تغییرات مثبت در روابط بین الملی و حذف عوامل ایذایی و محدود

 
کننده ناشی از تحریمها و در فضاي خوش بینانه به مجلس شوراي اسلامی ارائه شد. 

به گفته این کارشناس اقتصادي، البته این سناریوي خوشبینانه احتمالاً باتوجه به خروج ترامپ از کاخ سفید وبه وجود آمدن شرایط
مثبت با حذف تفکرات خصمانه ونفرت انگیز ترامپ از توافق برجام و حاکمیت افکارپوپولیستی و افراط گرانه رئیس جمهوري قبلی
آمریکا و اطرافیانش بود. به نظر بسیاري از اندیشمندان حوزه سیاست، رئیس جمهوري به مانند ترامپ در تاریخ جهان به ویژه در تاریخ
آمریکا بی سابقه بوده است. البته این تغییر خود یک فرصت بالقوه در جهت بهبود وضعیتی مطلوب تر در مراودات بین المللی رقم
خواهد زد و ایران نیز از این قاعده مستثنی نیست. گرچه پافشاري ایران به برخی از اصول حاکم در روابط خارجی که به حق هم جزو
دستاوردهاي چهل ساله انقلاب اسلامی است، می تواند دستاویز طرفهاي مقابل شود، ولی هرگز وضعیت تحریمهاي ظالمانه که در
زمان ترامپ شدت گرفت، برقرارنخواهد ماند. این تصویر درفضاي حاکمیت ترامپیست وجود داشت، در شرایط کنونی خود به خود رنگ

 
خواهد باخت. 

وي با مطرح کردن این پیش فرض که لایحه بودجه سال آینده دولت در چنین فضاي خوشبینانه اي شکل گرفته، گفت: اگر طبق



قانون احتمالات این سناریو در کوتاه مدت جواب ندهد یا تغییر شرایط سخت تحریمی ترامپ بیش از یک سال یا بیشتربطول انجامد،
تکلیف چیست؟ در بودجه پیشنهادي دولت و اصلاحیه آن در کمیسیون تلفیق مجلس، در صورت استمرار تحریمها چگونه تنظیم شده
و چه تدابیري توسط دولت ومجلس درشرایط استمرار تحریمها اندیشیده و سناریوي مطلوب این وضعیت کدام است؟ مسلماً لایحه
تقدیمی بودجه دولت و اصلاحات انجام شده توسط کمیسیون تلفیق مجلس شوراي اسلامی که در جهت اصلاح منابع و مصارف اعمال

 
گردیده، جهت گیري بودجه سال آینده را به این سمت وسو نشان نمی دهد. 

دلیري با بیان اینکه در ارتباط با انبساطی بودن، تورم زایی، بدترشدن معیشت اقشار کم درآمد و مزدبگیران ثابت جامعه قلم فرسائی
زیادي شده، گفت: سیاستهاي تورم زایی دولتهاي قبلی و دولت محترم فعلی که بر اثر تصمیمات منفعلانه سیاستهاي اقتصادي، مالی و
پولی نظیر ایجاد شوکهاي ارزي، افزایش قیمت کالا و خدمات دولتی بر اثر شوکهاي ارزي تورم زا، پرداخت یارانه نقدي، افزایش و
تشدید نرخ تورم، کاهش ارزش پول ملی در برابر ارزهاي معتبر خارجی، کاهش قدرت خرید مردم بر اثر کاهش ارزش پول ملی ناشی

 
از سیاستهاي اعمال شده و سخت شدن معیشت مردم ، برکسی پوشیده نیست. 

 
بنابراین اشاره مجدد به این عوارض و پی آمدهاي مخرب آن، تکرار مکررات قصه هاي تلخ است که قبلاً بیان شده است. 

این مدرس دانشگاه با اشاره به تغییر ناگهانی نرخ ارز و حذف نرخ رسمی ارز4200 تومانی از کالاهاي اساسی و ضروري مردم و نرخ
تسعیر 11500 پیشنهادي دولت یا اصلاح این نرخ تسعیر درسقف 17500 تومانی توسط کمیسیون تلفیق مجلس شوراي اسلامی،
گفت: این تغییرات به شدت باعث تحریک و تشدید نرخ تورم و احتکار کالاهاي اساسی و ضروري مردم حتی قبل اجراي آن درسال

 
آینده خواهد شد. 

 
 

وي افزود، باید از تغییر نرخ رسمی ارز تا برگشت شرایط اقتصادي کشور به وضعیت عادي اجتناب نمود. هیچ عمل پیشگیرانه و
تدابیري مانند پرداخت یارانه نقدي به دهکهاي مختلف درآمدي جامعه ، با توجه به نتایج تجارب و شواهد گذشته نمی تواند جلوي
سیل افزایش قیمت کالا و خدمات دولتی وبخش خصوصی را بگیرد. تجربه سالهاي اخیر نشان داده است تا زمانی تیر اشتباهی ازکمان
خارج نشده، کنترل کار باشماست ولی اگر تیرکمان خارج شد، نتایج تصمیمات آن هم در شرایط تحریمی مشخص نیست. نظارت و
کنترلهاي سازمانهاي مسؤل هم عملاً نشان داده بی اثر است. حداقل شواهد عینی بر این موضوع گواهی دارند و کسی نمی تواند منکر

 
آن باشد. 

دلیري با بیان اینکه، در لایحه پیشنهادي دولت مبلغ یارانه نقدي 74 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده و درکمیسیون تلفیق این



مبلغ به 146 هزار میلیارد تومان افزایش داده شده است، گفت: اطلاعات منتشر شده توسط نمایندگان عضو وسخنگوي کمیسیون
تلفیق ، میزان پرداخت یارانه هاي نقدي درسال1400 در دوگروه دهک درآمدي مجزا وهر گروه به دو گروه دیگر تقسیم شده است. به
عنوان مثال : گروه اول :به 10 میلیون نفر ماهیانه 267 هزارتومان وبه 25 میلیون نفر 183 هزار تومان در ماه پرداخت خواهد شد

 
.گروه دوم : به 23 میلیون نفر ماهیانه 136 میلیون تومان و به20 میلیون نفر 91 هزار تومان در ماه پرداخت خواهد شد. 

وي افزود، به این ترتیب در مجموع 78 میلیون نفر مشمول دریافت یارانه نقدي هستند. آمار جمعیتی یارانه بگیر نشان می دهد هیچ
تلاش معنا داري درجهت پالایش هدفمندي یارانه ها انجام نشده است. گذشته از افرادي که در راستاي کمک به دولت داوطلبانه در
حذف یارانه خود وخانواده خوداقدام کردند، در شرایط فعلی باید اذعان نمود به آنها ظلم شده است. حتی کسانی که به ناحق از
فهرست یارانه بگیران حذف شده اند باید از مدعیان به حق نسبت به حذف یارانه خود باشند. یا افرادي که باتوجه به کمی مبلغ یارانه

 
پرداختی در شرایط تورمی صرفنظر کرده و عطایش را به لقایش بخشیده اند. 

دلار 17500 و الزام پرداخت یارانه 70 هزار میلیارد تومانی نقض غرض است/آمدیم دلار افت بیشتري کرد، منابع یارانه از کجا تامین

 
خواهد شد؟ 

این کارشناس اقتصادي ادامه داد، وقتی 78 میلیون نفر از کل جمعیت کشور مشمول دریافت یارانه هستند با در نظر گرفتن گروهایی
از آنها یاد شد می توانند به جمعیت یارانه بگیران اضافه شوند، پس این جمعیت مرفه و ثروتمند با در آمد و ثروتهاي صدها میلیاردي
چگونه منفک شده اند ؟ آیا از نظر آماري، می توان به این جامعه یارانه بگیر اطمینان کرد ؟ این مسئله خود یکی از معضلات حاد
تشخیص جامعه یارانه بگیران حقیقی جامعه ایران است . گذشته از باراعتبارمالی که در تأمین بودجه آن دولت آتی با آن روبرو خواهد
شد اگر تغییرات نرخ ارز به گونه اي که در بودجه پیش بینی شده، با توجه به پیامدهاي تورمی آن در نظربگیریم ، نمی تواند به عنوان

 
یک منابع درآمدي پایدار در بودجه سالهاي آتی دوام داشته باشد. 

 
 

معاون پیشین وزارت اقتصاد گفت: براي اینکه بزرگی مبلغ یارانه نقدي در نظر گرفته شده دربودجه سال 1400 بیشتر درك شود ،
این مبلغ برابراست با نیمی از کل مالیات دریافتی (300 هزارمیلیارد تومان )، دربودجه سال آینده است. بنا براین اگر این بودجه صرف
سرمایه گذاریهاي جدید یا به طرحهاي عمرانی ملی واستانی می شد براي جامعه آماده بکارچه اشتغالی ایجاد خواهد کرد. دولت و
مجلس شوراي اسلامی بجاي پرداخت یارانه نقدي، از طرحهاي اشتغال زاي بخشهاي دولتی وخصوصی حمایت کنند. مسلماً پس از
گذشت چند سال براي جوانان خانوارهاي ایرانی جویاي کار شغل ایجاد شده و درآمد پایدار براي آنان تولید خواهد کرد. اثر تورم زایی

 
آن در کوتاه مدت کمتر و دربلند مدت بر اثر ازدیاد عرضه و تولید سرمایه گذاري مولد، اثر ضد تورمی خواهد داشت . 



دلیري با بیان اینکه، باید از پرداخت هرگونه یارانه نقدي جدید اجتناب نمود. تجربه گذشته نشان داده است، گفت: پرداخت یارانه
نقدي ابتدا از دوره دولت دهم که شروع شد، سم مهلک براي اقتصاد کشور بود. اشتباهات گذشته را نباید تکرار کرد. تأمین منابع
یارانه ها که از محل افزایش قیمت آب ، برق ، گاز و فرآورده هاي نفتی تأمین می شد، اکنون با توجه به افزایش قیمت تمام شده و
افزایش بی رویه هزینه هاي سربار این خدمات، بارها شاهد افزایش قیمت خدمات مذکور بوده ایم. افزایش قیمت خدمات مزبور و
خدمات ارتباطی، هزینه هاي مصرفی خانوارهاي ایرانی را به شدت افزایش داده است.سبقت هزینه ها از در آمدها در شریط تورمی
سالهاي گذشته اعم از بخش خدمات دولتی وبخش خصوصی باعث شده در ابتدابه عنوان یک منابع درآمدي براي پرداخت یارانه ها
تلقی می شد، اکنون به رغم افزایش مستمر قیمت این کالاها درطی سالهاي گذشته ، خود انتظار اخذ یارانه از بودجه دولت دارند. لذا
تورم موجود و افزایش قیمت کالاها وخدمات در شرایط تورمی ، اثر درآمدي یارانه هاي پرداختی را کاملاً خنثی کرده است. در صورت

 
اجتناب ناپذیر بودن یارانه نقدي اولیه ، صرفاً مبلغ 91 هزارتومان ماهیانه به جامعه هدف گروه اول پرداخت شود. 

معاون اسبق وزارت اقتصاد گفت: در اتخاذ هر تصمیم اقتصادي باید منافع و مضار ( هزینه و فایده ) آن مورد ارزیابی دقیق قرار گیرد و
پرداخت کمکهاي جبرانی به قشرهاي آسیب پذیر در قالب برنامه هایی قرارگیرد ،کمترین آثار منفی دراقتصاد کشور داشته باشد. لذا
باید عوامل تأثیر گذار در نرخ تورم ، ارزش پول ملی ، قدرت خرید ومعیشت مردم ، رونق تولید داخلی، مشوقهاي پس انداز و سرمایه

 
گذاري و...سنجید. 

وي افزود، کاهش هزینه هاي جاري دولت در راستاي کوچک وچابکسازي ساختار نظام اداري دولت و نهادهاي عمومی ، باانجام ادغام ،
انحلال سازمانها و دستگاههاي زاید در یک دوره پنجساله، باید در دستور کار قرار گیرد، افزایش حجم نیروي انسانی در بدنه دولت

 
بهت انگیزاست. 

دلیري تاکید میکند، مجلس و دولت محترم باید بدانند، بزرگترین مشکلی درآینده با آن روبرو خواهند در صورت تغییر نرخ ارزرسمی،
تشدید نرخ تورم غیر قابل کنترل است. باید با اجراي طرح توزیع کالا برگ الکترونیکی ، کالاهاي اساسی وضروري جامعه را با ارز
4200 تومانی تأمین کرد. حتی سیاست دولت باید براي نهاده هاي کشاورزي ودامی، ارز ترجیهی باقیمتهاي مناسبی که تحریکی براي
افزایش قیمت تولیدات کشاورزي ودامی مورد نیازمردم ایجاد نکند، اختصاص دهد. این حمایتها باید تا رسیدن در مرز خودکفایی ادامه

 
یابد. 

به این ترتیب تا برگشت اقتصاد کشور به حالت عادي وگذر از بحرانهاي ایجاد شده، باید ازتک نرخی کردن دستوري ارز اجتناب شود .
فعلاً نرخ ارز رسمی 4200 تومانی براي واردات کالاهاي اساسی وضروري کشور حفظ شود. ارز نیمایی که ازتبادل عرضه وتقاضاي
ارزهاي صادراتی با نظارت بانک مرکزي انجام می شود ، نرخ دیگر ارز رایج دربازار است ، سقف باتوجه به شرایط اقتصادي ، توسط

 
بانک مرکزي نظارت وکنترل خواهد شد. 

وي درخاتمه مجدداً تأکیدکرد، باید ازتصمیمات تنش آفرین وقتی از عاقبت تحریمها هیچ امید قطعی وجود ندارد پرهیز نمود.



طلبه آچار به دست، آداب و رسوم غلط را برانداخت + عکس

منبع: مشرقشماره خبر:  274  |  تاریخ: 1399/11/11

 
- جهاد و مقاومت 

 
طلبه آچار به دست، آداب و رسوم غلط را برانداخت + عکس 

 سال هاست همه از اسراف و برخی رسوم غلط در مراسم عزا و عروسی گله
دارند و انگشت اشاره شان به سمت روحانیون و علماست که چرا کاري نمی کنند. یک طلبه 30 ساله در روستاي توتنده شهرستان دنا

 
براي حذف این رسوم در عمل آستین بالا زده است. 

به گزارش مشرق، سال هاي سال است که از اسراف و برخی رسوم غلط و انحرافی در مراسم عزا و عروسی شنیدیم. همیشه هم در این
مواقع انگشت اشاره مردم به سمت روحانیون و علماست که چرا کاري نمی کنند و چرا حرفی نمی زنند. از هزینه تالار، لباس و ماشین
و ... عروسی گرفته تا تاج گل، سنگ قبر آن چنانی و حضور خواننده با دف و نی در مجالس ختم و ترحیم همه هزینه ها گزاف و
اضافی است که به خصوص براي متوفی اثري ندارد. روحانیون و علما در رسانه بارها براي جلوگیري حرف زده اند اما یک طلبه 30

 
ساله براي حل این مشکل در روستاي خود عملیاتی به میدان آمده است. 

 
 

 
حجت الاسلام مجید عمویی نسب امام محله روستاي توتنده 



 
طلبه اي که در 25 سالگی امام محله شد 

حجت الاسلام مجید عمویی نسب، طلبه سطح 2 سفیران که اصالتش چهارمحال و بختیاري است، اما 5 سالی است که براي تبلیغ به
مسجد امام علی(ع) روستاي توتنده شهرستان دنا استان کهگیلویه و بویراحمد رفته است. روستایی که داراي 17 شهید دوران دفاع
مقدس است. او می گوید: «این روستا حدوداً چهار هزار نفر جمعیت دارد و در 15کیلومتري شهر سی سخت که از مناطق توریستی
استان است، واقع شده است. شغل اکثر مردم این روستا کشاورزي است، اما متاسفانه با توجه به اینکه هتکارها زمین قابل کشت در
روستا وجود دارد، به خاطر نبود آب کشاورزي بی استفاده مانده اند. در منطقه ما همواره مبلغین تبلیغی با میانگین سنی 40 سال به

 
بالا حاضر می شدند و این براي اولین بار بود که جوانی به میان آن ها آمده بود.» 

 
 

 
برگزاري جلسه با ریش سفیدان محله براي رفع رسم و رسومات غلط در عزا و عروسی 

 
حذف آداب و رسم غلط عزا و عروسی 

این طلبه از زمانی که وارد روستا به عنوان امام محله می شود، کاغذي دست می گیرد و شروع به نوشتن معضلات و مشکلات مردم
می کند. در بررسی هایش در سه ساله اول به این نتیجه می رسد که در مراسم عزا و شادي مردم هزینه هاي هنگفت اضافه اي رسم
شده است که به خواننده و پوسترهاي عکس و سنگ هاي قبر میلیونی و ... داده می شود. او می گوید: «با بررسی دقیقی که داشتم
دیدم در طول سه سال فقط خواننده ها 50 میلیون تومان از مجالس ختم مردم کاسبی کرده بودند. البته این عدد از افرادي به دست
آمد که به من گفتند و بسیاري هم بودند که از گزارش من مغفول مانده بود. در حالی که خواندن این افراد واقعا سودي براي میت

 
نداشت و لااقل اگر مداحی بود و ذکر اهل بیت گفته می شد، ثوابی به میت می رسید.» 

حجت الاسلام عمویی نسب براي حل این مشکل ریش سفیدان روستا را جمع می کند و این معضلات را براي آن ها شرح می دهد و
موفق می شود این رسم غلط را حذف کند و قاریان قرآن و مداحان اهل بیت را در مراسم ها جایگزین کند که همه هزینه چندین

 
برابر کمتر می گرفتند و هم اینکه ذکر خدا و پیامبر را می گفتند. 



 
 

 
حجت الاسلام عمویی نسب در روستا واسطه ازدواج بیست زوج جوان شده است 

 
پادرمیانی براي ازدواج 20 زوج 

در زمینه عروسی هم در این روستا کارهایی با هزینه هاي سنگین و کمرشکن رسم شده بود. مجلس حتما باید در تالار برگزار می
شد، ارکستر خاصی دعوت می شد و مهریه ها هم سنگین تعیین می شد. این امام محله براي حذف این رسم و رسوم که همه ناشی از
چشم و هم چشمی بود، هم آستین بالا زد. او می گوید: «حذف این رسم هاي عروسی به مراتب سخت تر از مجالس عزا بود، اما
تاحدودي موفق شدم البته عده اي هم پیروي نکردند. من در زمینه عروسی سنت واسطه گري را نیز مجدد احیا کردم، الحمدالله با

 
معرفی و پادرمیانی بنده، بانی ازدواج 20 زوج شدم.» 

 
 

 
حجت الاسلام عمویی نسب خود فوتبالیست و پا به توب است و با جوانان و نوجوانان در سالن ورزشی بازي می کند 

 
جذب جوانان با فوتبال و کیوکوشینگ 

این طلبه اهل ورزش هم بود، خودش در فوتبال پا به توب بود و در زمینه دفاع شخصی هم دوره دیده بود. او با جوانان و نوجوانان
محل در سالن ورزشی پا به توب می شد و در مسجد براي آن ها کلاس آموزش دفاع شخصی کیوکوشینگ به راه انداخته بود. او می
گوید: « برگزاري این گونه برنامه ها موجب جذب نوجوانان و جوانان به بنده شده بود، طوري که الحمدالله براي هرکاري که بنا داشتیم
در مسجد اجرایی کنیم، 10 تا 15 جوان همواره کنار دست من بودند که پتانسیل خوبی براي کارها بود. علاوه بر این هر چندهفته
یکبار همایش پیاده روي برگزار می کنیم و با قرعه کشی در میان حاضران، هدایایی به آن ها می دهیم که با استقبال بی نظیري

 
مواجه شده است.» 



 
 

 
برگزاري مجالس عزاداري محرم هرشب به یاد یک شهید 

 
احیاي سنت روضه خانگی در روستا 

همسر این روحانی نیز دروس حوزوي را گذرانده است و عصاي دست او در اجراي برنامه هاي فرهنگی و تبلیغی براي قشر بانوان است.
محرم امسال سنت روضه هاي خانگی با همت همسر این امام محله در روستا احیا شد و روزانه 10 جلسه روضه خانگی در خانه
روستاییان برگزار شد. او می گوید: «به دلیل کرونا امکان برگزاري جلسات عزاداري مثل هرسال نبود اما امسال در کنار روضه هاي
خانگی جلسه هیأت محرم را هرشب به یاد یک شهید برگزار کردیم که با استقبال بسیاري مواجه شد. هرشب عکس شهید را در بالاي
مجلس قرار می دادیم و خانواده شهید نیز در حد توان مقدمات مثل ماسک و ... را فراهم می کردند. این جلسه ما در سطح استان
رتبه اول را به دست آورد. بعد از محرم 50فرش مسجد را با کمک جوانان در رودخانه شستیم. علاوه بران همسرم براي بانوان کلاس
احکام برگزار می کند و براي دختران جوان و نوجوان برنامه قصه گویی در صحرا را دارد که با جمعی به صحرا می روند و برایشان قصه

 
می گوید و کتاب می خواند» 

 
 

شست و شوي فرش هاي مسجد با کمک جوانان در رودخانه 



 
تربیت یک گوینده صداوسیما در روستا 

این طلبه جوان معتقد است هم محله اي هایش در تکلم به زبان فارسی دچار مشکل هستند که این امر در دانشگاه و مجامعی که غیر
از گویش لري باید صحبت داشته باشند نقطه ضعفی براي آن هاست. او براي رفع این مشکل در مسجد کلاس فن بیان برگزار کرد و
می گوید: « این کلاس با استقبال مردم مواجه شد که حتی موجب بروز استعدادهاي آن ها شد و یکی از خواهران روستا از این کلاس

 
براي اجرا به صداوسیما راه صحیفه و چندین حافظ کل قرآن را تربیت کرده ایم.» 

 
 

 
پرورش حافظ قرآن و صحیفه سجادیه در میان نوجوانان و جوانان روستا 

 
طلبه آچار به دست 

حجت الاسلام عمویی نسب پشت میز نشین نیست و علاوه بر اینکه در نهادهاي دولتی پیشنهاد کار به او داده شده اما قبول نکرده و
تبلیغ را دوست دارد. او ورزشکار است و آچار به دست و فنی است. بسیاري از خانه ها و مدرسه هاي روستا از لحاظ عمرانی مشکل
داشته است و این طلبه خود به همراه فرمانده پایگاه بسیج و جمعی از جوانان براي مرمت خانه ها به میدان رفته است. او می گوید: «
سقف 11 خانه روستا را تاکنون ایزوگام کرده ام و در مدت کرونا که مدارس تعطیل بود، لوله کشی تمامی مدرسه هاي روستا را
تعویض کردیم. به کمک جمعی از خیریه حلقه اي 70 نفره را تشکیل دادیم که هرکدام ماهانه مبلغی را براي کارهاي فرهنگی و

 
خدماتی به صندوق می دهند. تمامی کارهاي صورت گرفته براي مرمت خانه ها و مدارس از محل کمک هاي این خیرین بوده است.» 

 
 



 
مرمت خانه هاي مردم به همت امام محله با کمک جوانان 

 
وقف 14 درخت براي امام حسین و مسجد 

باتوجه به فقر مردم روستا، برخی روي آوردن به قطع کردن درختان بلوط و درست کردن ذغال اما حجت الاسلام عمویی نسب علاوه
بر کمک به آن ها براي پرهیز از این کار تاکنون هزار اصله درخت بلوط نیز با کمک بسیج کاشته است. او یک رسم وقف درخت هم
راه اندازي کرد که در این خصوص می گوید: باتوجه به اینکه عده اي از اهالی در سطح روستاي ما باغ دارند که با صاحبان آن صحبت
کردم تا در هر باغ یک درخت را براي امام حسین(ع) و مسجد وقف کنند که تاکنون 14 درخت گردو، سیب و زردآلو وقف شده است
و از درآمد آن کارهاي فرهنگی در روستا انجام می شود. برگزاري اردوهاي زیارتی مشهد مقدس و کربلاي معلی از برنامه هاي ما از
این محل است که الحمدالله امروز اکثریت اهالی روستا مشرف به کربلا شده اند. با کمک مردم و پیگیري این امام محله زمینی نیز از

 
سوي مردم وقف شده است تا در دو طبقه پایگاه بسیج خواهران و برادران احداث شود.» 

 
 

 
حجت الاسلام عمویی نسب در برنامه هاي مختلف همراه مردم است 

 
پرداخت وام براي اشتغال زایی روستاییان 

در زمینه اشتغال زایی که کلید اساسی حل مشکلات روستا است هم این طلبه جوان فعال بوده است. او با کمک سپاه صندوق قرض
الحسنه اي ایجاد کرده است که 200 عضو دارد و ماهانه از 50 تا 100 هزار تومان به صندوق واریز می کنند و از محل آن به افراد وام
اشتغال زایی داده می شود. عمویی نسب می گوید: « بنا داریم در ماه آینده به 70 نفر از این محل وام 30 تا 40 میلیون تومانی
پرداخت کنیم. با کمک بنیاد برکت و جهاد کشاورزي براي اشتغال زایی مردم کاشت زعفران، زنبور داري،گیاهان دارویی، پرورش مرغ
و قارچ را راه اندازي کردیم. برگزاري کلاس هاي اشتغال زایی براي حدود 40 نفر از اهالی روستا تحت نظربنیاد برکت درحال برگزاري

 
است.» 



 
 

 
راه اندازي مرکز نیکوکاري توتنده براي کمک به نیازمندان 

 
کمک 220 میلیونی براي مردم براي رفع مشکلات کرونایی 

در دوران شیوع کرونا هم در این محله با همت امام خود و کمک مردمش براي رفع مشکلات مردم به میدان آمدند. حجت الاسلام
عمویی نسب می گوید: « با شیوع ویروس کرونا براي رفع مشکلات مردم، مرکز نیکوکاري شهداي توت نده را ایجاد کردیم که در این
دوران با کمک 220 میلیون تومانی مردم، پوشاك، سبد کالاٰ بسته هاي بهداشتی، طبخ غذاي گرم، تهیه لوازم التحریر و کیف و کفش،

 
طبخ آش نذري براي بیماران کرونایی و کارت هدیه 300 هزار تومانی میان نیازمندان توزیع شد.» 

 
 

 
تهیه و توزیع بسته هاي بهداشتی و سبد کالا براي نیازمندان 

حرکت و فعالیت هاي این طلبه جوان به قدري مردم را جذب او کرده است که سال گذشته که بنا داشت به زادگاه خود برگردد، مردم
با تهیه طوماري و درخواست از سازمان تبلیغات اسلامی او را منصرف کردند تا در محله شان بماند. تمام این اقدامات ناشی از این
است که این امام جماعت و مبلغ خود را محدود برخی از فعالیت هاي سطحی نکرده و ثمره و تلاش هاي خود را به دل زندگی مردم

 
برده است. 

منبع: فارس



معادن و صنایع در توسعه فرهنگی و اجتماعی مهریز سهیم باشند

منبع: ایرناشماره خبر:  275  |  تاریخ: 1399/11/11

یزد- ایرنا- امام جمعه مهریز گفت: با وجودي که سال هاي متمادي است معادن و صنایع مختلفی در این شهرستان وجود
دارد ولی آنها سهمی در توسعه فرهنگی و اجتماعی منطقه ندارند .

یزد- ایرنا- امام جمعه مهریز گفت: با وجودي که سال هاي
متمادي است معادن و صنایع مختلفی در این شهرستان
وجود دارد ولی آنها سهمی در توسعه فرهنگی و اجتماعی

 
منطقه ندارند . 

به گزارش ایرنا، حجت الاسلام عبدالرضا محی الدینی
جمعه شب در نشست با اعضاي انجمن هاي اسلامی
مدارس شهرستان افزود: مهریز نام بزرگترین معدن سرب و
روي خاورمیانه را در مهدي آباد بهادران یدك می کشد اما

 
فقط آلایندگی و ریزگرهاي ناشی از فعالیت معادن سهم مردم می شود و مظلومیت فرهنگی در شهرستان وجود دارد. 

وي با اشاره به وجود تعداد زیادي معادن شن و ماسه در منطقه و استفاده از خاك و ذخایر آن هنوز به درستی و شفافیت براي
پرداخت سهم آنها و مشارکت در کمک به مردم و نظام اسلامی در مسائل اقتصادي، عمرانی و فرهنگی اقدام علجلی صورت نگرفته و

 
مطالبه مردم پیگیري و داشتن مسوولیت اجرایی است . 

امام جمعه مهریز اظهار کرد: باید طبق قانون درصدي از سود خاصل از فروش معادن صرف فعالیت هاي فرهنگی و اجتماعی و
پیشگیري از ناهنجاري ها و آسیب هاي فرهنگی ناشی از تهدید نرم و جنگ فرهنگی و اقتصادي دشمنان شود که در این خصوص

 
مردم چیزي مشاهده نمی کنند. 

محی الدینی بیان کرد: اینکه فقط سهم مردم از وجود معادن و صنایع، آلودگی و مشکلات زیست محیطی باشد اصلا حتی در
چارچوب مقررات کشور پذیرفته نیست و باید مسوولان به خصوص نمایندگان مجلس و نماینده مردم این شهرستان پیگیري و اقدام

 
نماید. 

وي گفت: اگر معادن و صنایع به وظیفه ذاتی اجتماعی و قانونی خود در قبال مردم و جامعه به درستی عمل کنند و سهم خود را
کامل و شفاف بپردازند گره بسیاري از مسایل و مشکلات به خصوص در حوزه فرهنگی که توسط دشمنا علیه کشور و نسل جوان

 
صورت می گیرد مرتفع می شود. 

بر اساس آخرین آمار موجود هم اکنون 27 معدن در این شهرستان وجود دارد که از این تعداد 22 مورد آن فعال است و اکثر آنها در
بخش شن و ماسه و سنگ فعالیت دارد. 



 
معدن سرب و روي مهریز دومین معدن جهان بعد از معادن استرالیا و اولین معدن در منطقه خاورمیانه است. 

 
معدن باریت مهدي آباد بهادران مهریز با داشتن 113 میلیون تن بزرگترین معدن باریت کشور محسوب می شود. 

شروع عملیات اکتشاف این معدن از حدود 60 سال پیش آغاز شده که باید نقش موثري در ایجاد اشتغال مولد و مفید و رونق

 
اقتصادي داشته باشد. 

 
مرکز شهرستان مهریز در 30 کیلومتري جنوب شهر یزد قرار دارد 

 
برچسب ها 

 
- مهریز 

 
- یزد 

- معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت معدن و تجارت



استاندار کردستان: مردم با مصرف صحیح انرژي مانع از تعطیلی صنایع شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  276  |  تاریخ: 1399/11/11

سنندج - ایرنا - استاندار کردستان خواستار مصرف صحیح گاز و برق در استان شد و گفت: مردم با استفاده بهینه از انرژي
مانع از خاموشی و تعطیلی صنایع و واحدهاي تولیدي شوند.

سنندج - ایرنا - استاندار کردستان خواستار مصرف صحیح
گاز و برق در استان شد و گفت: مردم با استفاده بهینه از
انرژي مانع از خاموشی و تعطیلی صنایع و واحدهاي

 
تولیدي شوند. 

بهمن مرادنیا روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار
داشت: از مردم خواهش می کنم از برق و گاز که سرمایه
ملی کشور است به درستی استفاده کنند تا شاهد قطعی
گاز و خاموشی در حوزه برق نباشیم و به اقتصاد استان نیز

 
ضربه وارد نشود. 

وي با بیان اینکه در گام اول گاز و برق بخش خانگی قطع نمی شود اما اگر این روند ادامه یابد، انرژي مورد نیاز صنایع قطع خواهد
شد، اضافه کرد: براساس گزارش ها، مصرف برق و گاز در استان نسبت به مدت مشابه پارسال هشت درصد افزایش دارد و این رقم در

 
کشور بین 11 تا 16 درصد است. 

استاندار کردستان بر لزوم توجه به مصرف بهینه انرژي توسط ادارات به عنوان الگوي مردم تاکید کرد و یادآور شد: مشترکان خانگی
تنها با خاموش کردن یک لامپ اضافی می توانند مانع از قطعی برق در استان شوند و ادارات نیز در طول روز از نور طبیعی استفاده

 
کنند. 

مرادنیا با اشاره به اینکه ایران معادل تمام اتحادیه اروپا گاز طبیعی مصرف می کند، افزود: این یعنی اسراف و بی تفاوتی نسبت به
سرمایه ملی، چرا که انرژي می تواند براي ایجاد درآمد، تولید و اشتغال به کار گرفته شود، در حالیکه به راحتی می سوزد و از بین می

 
رود. 

وي اظهار داشت: ادارات و ارگان هاي دولتی باید در زمینه استفاده بهینه از برق و گاز جدي تر از گذشته عمل کنند و در صورت بی

 
توجهی آنان، به طور قطع با ادارات متخلف برخورد خواهد شد و در این قضیه با کسی تعارف نداریم. 

 
در حال حاضر 650 هزار مشترك از خدمات شرکت برق و 555 هزار مشترك نیز از خدمات شرکت گاز کردستان بهره مند هستند. 

برچسب ها 



 
- کردستان 

 
- انرژي برق 

 
- بهینه سازي مصرف انرژي 

 
- گاز 

- بهمن مرادنیا



نجات 51 زندانی محکوم به قصاص/ دادرسی الکترونیکی 68 درصد رسیدگی

ها

منبع: ایمناشماره خبر:  277  |  تاریخ: 1399/11/11

مدیرکل زندان هاي استان اصفهان گفت: از ابتداي سال جاري تا 16 دي ماه، 51 زندانی محکوم به قصاص با رضایت شکات از
طناب دار نجات پیدا کردند همچنین 68 درصد دادرسی و رسیدگی به پرونده زندانیان به صورت الکترونیکی بوده است.

 
مدیرکل زندان هاي استان اصفهان خبر داد: نجات 51 زندانی محکوم به قصاص/ دادرسی الکترونیکی 68 درصد رسیدگی ها 

مدیرکل زندان هاي استان اصفهان گفت: از ابتداي سال جاري تا
16 دي ماه، 51 زندانی محکوم به قصاص با رضایت شکات از
طناب دار نجات پیدا کردند همچنین 68 درصد دادرسی و

 
رسیدگی به پرونده زندانیان به صورت الکترونیکی بوده است. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، محمود ضیایی فرد، مدیرکل زندان هاي
استان اصفهان، اظهار کرد: یکی از برنامه هاي تحولی قوه قضائیه
پایش پرونده هاي زندانیان بوده است بدین صورت که پرونده اي
که رأي صادر شده مجدداً مورد بازنگري قرار می گیرد، پس از
بخشنامه ریاست قوه قضائیه، قریب به 3 هزار و 962 کاربر زندان،

فرم هایی را به مراجع قضائی ارسال کردند، گفتنی است مراجع قضائی 45 روز فرصت دارند تا فرم هاي مذکور را بررسی و پاسخ نهایی
را به سازمان زندان ها ارسال کنند، در حال حاضر منتظر دریافت پاسخ ها هستیم تا بر اساس رصد و پایشی که صورت می گیرد

 
تعدادي از زندانیان جرایم غیرعمد آزاد شوند. 

وي با اشاره به اینکه تا این لحظه و بر اساس فرم کاربرها 251 نفر آزاد شدند، افزود: بر اساس طرح مذکور در مجموعه زندان هاي
استان اصفهان تقریباً بازدید روزانه قضات مختلف شعب، رؤساي دادگستري و دادستان هاي شهرستان ها انجام می شود تا در راستاي

 
طرح پایش بتوانیم نتایج خوبی را براي زندانیان داشته باشیم. 

نجات 3 تبعه افغان از طناب دار مدیرکل زندان هاي استان اصفهان تصریح کرد: از ابتداي سال جاري تا 16 دي ماه، 51 زندانی
محکوم به قصاص با رضایت شکات از طناب دار نجات پیدا کردند، از تعداد 51 نفر مذکور، 33 نفر آزاد شدند و جرم دیگري نداشتند و
یا به دلیل جنبه عمومی جرم نیازي به زندان رفتن نبوده یا مجازاتشان طی شده بود که آزاد شدند، در حالی که بقیه افراد هنوز در

 
زندان هستند، البته رضایت شکات اخذ شده و پس از طی مراحل قانونی جنبه عمومی جرم آزاد خواهند شد. 

وي با اعلام این خبر که 3 تبعه افغان نیز در بین زندانیان آزاد شده بودند، افزود: 3 نفر از زندانیان تبعه کشور افغانستان بودند، رسانه
هایی که با جمهوري اسلامی عناد دارند در اطراف حاشیه سازي می کنند که در ایران با اتباع افغانی به آن شکلی که باید برخورد نمی
شود، در حالی که نگاه سازمان زندان ها این بود که سه زندانی افغانی که 22 سال قبل مرتکب قتلی در کاشان شدند با پیگیري

 
مددکاران زندان ها، رؤسا و مراجع قضائی کاشان آزاد شوند و این کار به کمک خیران انجام شد. 



آزادي مشروط یک هزار و 186 نفر در سال جاري ضیایی فرد در خصوص آمار آزاد شدگان جرایم غیر عمد اظهار کرد: در سال جاري
و در حوزه جرایم غیرعمد نیز 731 نفر از ابتداي سال به کمک ستاد دیه، بسیج و سپاه پاسداران و برخی با کمک خیریه امام موسی
کاظم اصفهان آزاد شدند، همچنین از ابتداي سال قریب به یک هزار و 100 پرونده در کمیسیون عفو مطرح شده و در نهایت مورد
عفو مقام معظم رهبري قرار گرفتند و 709 نفر از کسانی که مشمول عفو قرار گرفتند آزاد و 381 نفر تقلیل مجازات شدند، گفتنی
است کمیسیون عفو اصفهان در سال جاري بسیار فعال بوده و نسبت به دیگر استان هاي کشور در پروژه عفو فعالیت چشمگیري

 
داشته است. 

وي با اشاره به رشد آزادي هاي مشروط در استان اصفهان اظهار کرد: آزادي مشروط نسبت به سال گذشته 76 درصد رشد داشته، در
واقع در سال 98، 673 نفر آزاد و امسال یک هزار و 186 نفر به طور مشروط آزاد شدند که در نوع خود رقم بسیار مناسبی است،
همچنین آمار ورودي زندان ها نیز تقریباً هشت و نیم درصد کاهش داشته و این نشانگر سیاست کاهش جرایم کیفري قوه قضائیه

 
است. 

اشتغال 5 هزار و130 نفر در زندان هاي استان مدیرکل زندان هاي استان اصفهان با اشاره به تلاش سازمان زندان ها در اشتغال
زندانیان، گفت: تا پایان مرداد ماه، 4 هزار و 552 زندانی مشغول به کارهاي مختلف شدند، اعم از کارگاه هایی که در داخل زندان و در
اندرزگاه ها ایجاد شده و یا به فعالیتی اعزام شدند، در حال حاضر این میزان به 5 هزار و 130 نفر رسیده یعنی در هفته اول بهمن، با

 
افزایش اشتغال روبرو بودیم و علیرغم شیوع کرونا در زندان به رشد در حوزه اشتغال رسیدیم. 

وي با بیان اینکه هر اندرزگاه به یک کارگاه تولیدي کرامت محور تبدیل می شود، افزود: وقتی زندانی مهارتی بیاموزد بر اساس آن
مهارت شغلی شخصیت پیدا می کند، طرح تبدیل هر اندرزگاه به کارگاه تولید کرامت محور در واقع ابداع زندان هاي استان اصفهان
بوده و قرار است در کشور اجرایی شود، گفتنی است یکی دیگر از اقدامات خوب سازمان زندان ها که همزمان با دستورالعمل ریاست
قوه قضائیه انجام گرفته تعامل با بخش هاي مردم نهاد، خصوصی و گروه هاي جهادي بوده و قرار است از این ظرفیت به بهترین نحو

 
در حوزه هاي فرهنگی و معیشتی استفاده کنیم. 

46 درصد زندانیان استان مربوط به جرایم موادمخدر است ضیایی فرد با بیان اینکه یکی از برنامه هاي تحولی قوه قضائیه دادرسی
الکترونیکی است، خاطرنشان کرد: در چهار ماه اخیر، در زندان مرکزي اصفهان و اردوگاه اسدآباد مبارکه دادرسی الکترونیکی به روند
کاري اضافه شد و در حال حاضر 68 درصد رسیدگی ها به صورت دادرسی الکترونیکی است، یعنی زندانی به مراجع قضائی اعزام نمی

 
شود و قاضی از طریق ویدئو کنفرانس به جلسه رسیدگی می کند. 

وي با اشاره به اینکه شش هزار و 500 جلسه دادرسی الکترونیکی در چهار ماهه گذشته از سوي سازمان زندان ها و قوه قضائیه برگزار
شده است، افزود: کاهش مشکلات و آسیب هاي اجتماعی یکی از مهم ترین مزایاي دادرسی الکترونیکی است، چرا که حضور زندانی با
دست بند یا پا بند در اجتماع وجهه خوبی ندارد همچنین صرفه جویی در نیروي انسانی، رفت و آمدها، هزینه هاي ایاب و ذهاب هم با

 
این طرح کاهش می یابد، علاوه بر این موارد از آثار خوب دادرسی الکترونیکی کاهش تخلفات در داخل زندان ها است. 

مدیرکل زندان هاي استان اصفهان تصریح کرد: بالاترین آمار زندانیان در استان مربوط به زندان مرکزي اصفهان و اردوگاه اسدآباد
مبارکه است، به طور کلی در استان اصفهان بخش عمده زندانی ها مربوط به موادمخدر هستند که این مورد 46 درصد زندانیان را

شامل می شود.



اینترنت دانشگاه ها باید تقویت شود/ توسعه زیرساخت آموزش مجازي در دانشگاه علم و صنعت

ایران

منبع: خوز 24شماره خبر:  278  |  تاریخ: 1399/11/11

جبارعلی ذاکري رئیس دانشگاه علم و صنعت ایران در گفت وگو با خبرنگار گروه تعلیم و تربیت خبرگزاري فارس با بیان اینکه با
شیوع ویروس کرونا و آموزش مجازي دانشجویان، از اواخر اردیبهشت امسال هدایت تحصیلی پایان نامه ها به صورت مجازي فراهم

 
شد، گفت: آموزش از بدو شروع کرونا در دانشگاه که ساختار مناسبی براي آموزش مجازي (...) 

جبارعلی ذاکري رئیس دانشگاه علم و صنعت ایران در گفت وگو با خبرنگار گروه تعلیم و تربیت خبرگزاري فارس با بیان اینکه با
شیوع ویروس کرونا و آموزش مجازي دانشجویان، از اواخر اردیبهشت امسال هدایت تحصیلی پایان نامه ها به صورت مجازي فراهم
شد، گفت: آموزش از بدو شروع کرونا در دانشگاه که ساختار مناسبی براي آموزش مجازي داشته و امروز تقویت شده است با قدرت
دنبال می شود به طوري که همه دانشکده هاي ما با شرایط محدودیت هاي آموزش حضوري به دلیل کرونا تطبیق پیدا کرده اند؛ در

 
واقع توسعه زیرساخت لازم آموزش بر بستر مجازي براي بالغ بر 15 هزار دانشجو فراهم شده است. 

وي ادامه داد: از زمان شیوع ویروس کرونا، آزمایشگاه مجازي براي ایجاد ارتباط استاد با دانشجو فراهم کردیم همچنین از
180 دانشجو ارشد ورودي سال96 این دانشگاه نزدیک به 1500 دانش آموخته از طریق دفاع مجازي فارغ التحصیل شدند. تسهیلات
حداقلی حضور دانشجویان براي رعایت پروتکل بهداشتی فراهم کردیم؛ از طرفی خوابگاه براي دانشجویان با محدویت آموزشی انجام
شد زیرا در هر فضاي خوابگاهی کاهش نفرات داشتیم. در واقع از 700 متقاضی پذیرفته شده 50 نفر حضور داشتند و سایر دانشجویان
دیگر نیز در حال دفاع هستند این در حالی است که آزمایشگاه دانشگاه زمان بندي شد؛ به طوري که تلاش کردیم در 10 ماهی که
شرایط کرونا در کشور حاکم است نگذاریم سرعت رشد علمی در دانشگاه یا استفاده از ظرفیت مراکز فناوري کم شود و اکنون براساس

 
برنامه راهبردي دانشگاه شتاب لازم را داریم. 

رئیس دانشگاه علم و صنعت ایران اضافه کرد: ما در شرایط کرونا حضور اعضاي هیأت علمی و دانشجویان را در دانشگاه با محدودیت
کنترل کردیم، حتی در آزمایشات میدانی هم محدودیت ها وجود دارد همچنین باید بگویم با توجه به وجود تیم هاي تحقیقاتی
دانشگاه، پروژه هاي خوبی تعریف شده است در واقع کرونا اگر از شتاب حرکتی کم کرده اما امیدواریم نتایج خوبی داشته باشیم.
فعالیت بارز دانشگاه در طول یک سال گذشته این بود که طی توافق با وزارت نفت 2 انستیتو ایجاد کردیم همچنین با هماهنگی

 
شرکت گاز دومین انستیتو میترینگ ساختیم البته اکنون در حوزه منابع آب کشور در حال انعقاد تفاهم نامه دیگري هستیم. 

وي ادامه داد: در طول 4 سال گذشته  نه تنها دانشگاه در نشر مقالات علمی و پژوهشی، خروجی بین المللی خوبی داشته است بلکه
مقالات را به سمت فناور محور شدن ترغیب کرده ایم همچنین در ارتقاي اعضاي هیأت علمی و هم در حوزه مهندسی معماري و
شهرسازي، طرح هاي ارزنده اي را در کارهاي اجرایی وارد کرده و ارزیابی داشته ایم، در واقع نگاه تک بعدي به مقالات نباشد البته

 
آیین نامه وزارت علوم این اختیار را به دانشگاه داده که فعالیت فناورانه اساتید را به عنوان امتیاز در نظر بگیریم. 

ذاکري با اشاره به 2 موضوع مجازي شدن همه فعالیت هاي آموزشی دانشگاه و همچنین سهم ناچیز تحقیقات در هزینه کرد دانشگاه
ها، تصریح کرد: فعالیت دانشگاه ها امروز وابسته به بودجه دولتی است که این موضوع نیز باید بازنگري شود؛ به این معنی که دانشگاه



ها باید استقلال داشته و خودشان با فعالیت هاي علمی و اقتصادي بتوانند نه تنها خرج خود را درآورده بلکه در بسیاري از حوزه هاي
اقتصادي مشارکت داشته باشند که اگر این اتفاق رخ دهد فاصله دانشگاه هاي برتر کشور براي تبدیل شدن به یک مرکز کارآفرینی
علمی به کوتاه ترین زمان ممکن خواهد رسید. امروز با همه کمبودهاي اقتصادي و ارتباط با صنعت و زیرساخت هاي تحقیقاتی شاهد
تحول اساسی در رشد علمی و دستاوردهاي کاربردي هستیم که اگر حمایت هاي لازم انجام شود یک انقلاب علم و فناوري اتفاق

 
خواهد افتاد. 

 
نتهاي پیام/ 

منبع: فارس



یادداشت روزنامه ها 11 بهمن ماه

منبع: بصیرتشماره خبر:  279  |  تاریخ: 1399/11/11

 
پایگاه بصیرت 

 
روزنامه کیهان 

 
رویکرد مشترك بایدن و خوش خیال ها / جعفر بلوري 

1- ماه ها پیش در همین ستون نوشتیم، با آمدن «جو بایدن»، تمام همّ و غمّ عده اي در کشور، بازگشت به ایام و فضاي منتهی به
مذاکرات هسته اي و برجام خواهد شد، با دو هدف: یکی سرپوش گذاشتن به «سوءمدیریت ها» و دیگري، نباختن قافیه در انتخاباتی

 
که نزدیک است. 

فردي که طعم تلخ «سوءمدیریت ها» را، در سفره کوچک شده خود چشیده و تعادل دخل و خرجش به هم خورده، ممکن است
تعادل روح و روانش هم به هم بخورد. به اعتقاد روانشناسان چنین فردي ممکن است در مواردي، در تشخیص درست از نادرست دچار
اشتباه بشود و مثلا جذب وعده اي شود که بوي «گشایش اقتصادي» می دهد. سیاست بازان پُرادعا و نابلد، انتظار دارند که او فراموش
کند دلیل کوچک شدن سفره اش، همین وعده ها بوده است. با این تصور که فریب دادن آدم عصبانی و فردي که تعادل روحی و
روانی ندارد، کار سختی نیست. کافی است، وعده اي اقتصادي به وعده هاي دشمن اضافه و با «جادوي رسانه»، آن را براي این فرد که

 
حالا، تعادلی برایش باقی نمانده، باورپذیر کرد. کافی است به او... آدرس باغ سیب و گلابی داد! 

طیفی که زیاد وعده می دهد و به وعده ها هم عمل نمی کند، تناقض زیاد دارد. یک جمله اش، جمله قبلی، را نقض می کند. مثلا می
گوید، منتقدان و اسرائیل، چون برجام را قبول ندارند، در یک جبهه اند و ما و مثلا، همین بایدن، چون موافق برجامیم، در یک جبهه!
دقت کنید! رهبر کشوري را که بدون حمایت «لابی هاي صهیونیست» ممکن نیست به قدرت برسد را، مقابل «لابی هاي صهیونیست»

 
قرار می دهد! و کسی را که همین واقعیت را فریاد می زند، در کنار آن لابی! این طیف پر است از تناقضات این چنینی. 

2- «جو بایدن»، در حال چیدن کابینه اش است. برخی طیف هاي سیاسی که بالا به آنها اشاره کردیم، تلاش می کنند با پیدا کردن
یک مشاور ولو درجه سوم ایرانی در بین دولتمردان احتمالیِ! بایدن، آن را برجسته کرده و بر این امید واهی بدمند که، این دولت
آمریکا مثل آن دولت آمریکا نیست و کسانی که در داخل مخالف مذاکره اند، با اسرائیل پیوند خورده اند. سواي از تناقض مسخره اي
که در این اتهام هست، در همین کابینه نصفه و نیمه بایدن، آن قدر صهیونیست دوآتشه وجود دارد که فهم مسخره بودن این اتهام را
کار خیلی راحتی می کند. از همین «جو بایدن» شروع کنیم. او مهرماه 92 وقتی معاون باراك اوباما بود، در کنفرانس یهودیان در
واشنگتن تصریح کرد «یک پیوند اخلاقی میان آمریکا و اسرائیل وجود دارد چرا که تل آویو حامی منافع کاخ سفید در منطقه
خاورمیانه است و اگر نبود، منافع و امنیت ما به خطر می افتاد. اگر اسرائیل نبود، ما باید اسرائیل دیگري می ساختیم تا حامی منافع
ما در منطقه باشد. حمایت آمریکا از امنیت اسرائیل تزلزل ناپذیر است، همین و بس». یا «شموئل روسنر»، ستون نویس «نیویورك
تایمز» پیش از اعلام نتایج انتخاباتی 2021 آمریکا نوشته بود: «بایدن یک صهیونیست است و اسرائیل کاملاًً از انتخاب او شادمان
خواهد شد». از «کامالا هریس»، معاون اول بایدن، بگیر تا «آنتونی بلینکن»، وزیر خارجه، «جیک سالیوان»، مشاور امنیت ملی،



«ویلیام برنز»، رئیس سیا و... یا خود صهیونیستند یا آن قدر در تبعیت از این رژیم و مدح آن، داد سخن رانده اند که، می شود از آن،

 
یک کتاب قطور نوشت! (به گزارش صفحه 8 پنج شنبه گذشته کیهان مراجعه شود) 

3- دوستی می گفت آمدن داعش، روي القاعده را سفید کرد. آن قدر جنایات این گروه تروریستی شنیع و وحشتناك و «جلوي
چشم» بود که، جنایات امثال القاعده تقریبا به حاشیه رفت و کمتر دیده شد. اگرچه، داعش نیز از دل همین گروه هاي تروریستی
وحشی بیرون آمده و تفاوت زیادي بین این دو گروه نیست. هر دو، جنایتکار و مورد حمایت غربند و صرفا در نحوه جنایت متفاوتند
و... ماجراي ترامپ و بایدن یا دموکرات و جمهوري خواه نیز مثل ماجراي داعش و القاعده است. هیچ تفاوتی بین این دو وجود ندارد،
مگر در برخی روش ها و تاکتیک ها در ارتکاب جنایت. ترامپ صریح و بی پرده و جلوي ِچشمی بود، بایدن، مرموز و سَیاس و پشت
پرده. این دو طیف لااقل به ایران که می رسند، در «هدف» تفاوتی ندارند؛ در روش رسیدن به این اهداف اما، تا دلتان بخواهد تفاوت
دارند. اما آن جریان سیاسی که بالا به آن اشاره کردیم، تلاش دارد این دروغ را بین مردم به ویژه کسانی که به تصور آنها، تعادل
زندگی شان به هم خورده، «جا» بیندازد که، بایدن با ترامپ فرق دارد. برویم با او مذاکره کنیم و یک ساعته به دوران طلایی برگردیم!
اگرچه، برخی حتی، هیچ ابایی از اینکه با ترامپ هم مذاکره کنند، نداشتند. به اظهارات آقاي ظریف چند روز پس از ترور سردار

 
سلیمانی رجوع کنید! 

وقتی بودجه سال 1400 را با پیش فرض مضحکِ فروش 2 میلیون و 300 هزار بشکه در روز می بندند، یا وقتی به محض پیروزي
بایدن می گویند، فروش نفت مان چند برابر شد و گشایش هاي اقتصادي در راه است! یعنی، ملت! بایدن با ترامپ فرق دارد، برویم
مذاکره کنیم. مخاطب این جملات نیز می تواند، همان قشر آسیب دیده اي باشد که سفره اش با همین شعارها، کوچک شده و طبیعتاً
«وعده هاي اقتصادي» را سریع تر از سایر وعده ها می بیند و چه بسا ناخودآگاه، به آن دل هم می بندد. اگرچه معتقدیم، مردم ما،

 
هوشیارتر و باهوش تر از این هستند که، فریب بخورند. 

4- احتمالا یکی از بزرگ ترین نگرانی هاي آمریکا در حوزه سیاست خارجی، حذف این جریان سیاسی در ایران است چرا که، با
کارنامه اي که این طیف دارد، حذف شدنش تقریبا قطعی است. چرا نگران نباشد وقتی می بیند این طیف، تحت هر شرایطی- تأکید
می شود- هر شرایطی حاضر است امتیاز بدهد ولو، وقتی طرف مقابل، به هیچ یک از تعهداتش عمل نمی کند؟! احتمالا طی ماه هاي
پیش رو دو رویکرد مشابه از سوي آمریکا و آن طیف سیاسی خاص در ایران با هدف جلوگیري از حذف مدعیان اصلاحات و اعتدال
دنبال خواهد شد. این نکته را به خاطر بسپارید: ما فکر می کنیم، «تعلیق» یا شاید «حذف» یکی دوتا از آن هزاران تحریم هاي
اقتصادي، رویکردي است که، دولت بایدن پیش خواهد گرفت تا این طیف نیز، با «جادوي رسانه» آن را براي مردم «برجسته» و
«واقعی» جلوه دهد. گشایشی سطحی و کوتاه مدت- نه واقعی و اصولی- در اقتصاد ایجاد شود و فضاي دو انتخابات ریاست جمهوري
پیشین کشورمان تکرار شود. شاید هیچ چیز براي اقتصادِ در حالِ ترمیمِ امروز کشور مخرب تر از این نباشد که، دوباره برگردیم به آن
فضاي دوقطبی «مذاکره و مقاومت»، که اگر برگردیم، هر آنچه در این ایامِ سخت رشته بودیم، پنبه خواهد شد و بازخواهیم گشت به

 
آن «دور باطل» که نتیجه اش شده «وضع موجود»! 

5- اگر «مذاکره» نه، پس چه؟ اصلا راه حل چیست؟ اولین گام، «ناامیدي» است؛ ناامیدي از اینکه، کسی بیرون از این کشور می تواند
مشکلات ما را حل کند. «ناامیدي» که همیشه بد نیست. گام اول، فهم این امرِ ساده و بدیهی است که «راه توسعه یافتگی»، آویزان
شدن به کشورهاي دیگر نیست. باورِ این «مهم» است که، هیچ کشوري بدون تلاش شبانه روزي، فداکاري، مطالعه و مقاومت در برابر
سختی ها، توسعه نیافته است. انتخاب این راه هم، به معناي درافتادن با شاخ گاو (آمریکا) نیست. خیلی از کشورهایی که گفته می
شود، با پستان این گاو درگیر و در حال دوشیدن آمریکا هستند، در واقع در حال دوشیده شدن هستند. می گویید نه! به اظهارات

 
افشاگرانه 



 
«یانیس واروفاکیس» وزیر اقتصاد سابق یونان مراجعه کنید: 

«با شما از جنوب اروپا صحبت می کنم، از یک مستعمره کوچک و مرده، مستعمره امپریالیسم غربی که خود نیز جزو بلوك غرب
محسوب می شود... دولت کوچک، ورشکسته، مستعمره و نابود شده یونان هم در حال کمک به عربستان علیه یمن است. براي اینکه
منافع جمعی (یونان) اقتضا می کند تا در مسیر جهانی (به رهبري آمریکا) حرکت کند و باید در جنایت ها و کشتارها، کنار قاتلین
کشتار جمعی قرار گیرد، چرا که اگر در کنار قاتلین کشتار جمعی قرار بگیري، آنها (امپریالیسم جهانی) در مورد تو، بی رحمی کمتري

 
از خود نشان می دهند... باید اطاعت کنی تا مورد خشم و غضب آمریکا قرار نگیري». 

این اظهارات را بگذارید کنار رفتار آمریکایی ها با بن سلمان، ولیعهد سعودي که پس از تقدیم 500 میلیارد دلار ناقابل به این کشور از
سوي ترامپ، «گاو شیرده» نامیده شد! یا کنار خبرِ تهدید مکرر آلمان از سوي دولت آمریکا درباره، امضاي قرارداد گازي با روسیه
(نورداستریم)! این موارد که تنها نوكِ قله کوه است، نشان می دهد، روابط آمریکا با متحدانش نیز، از نوع ارباب رعیتی است و براي
نظام سیاسی حاکم بر آمریکا، فرق زیادي بین کشور مرتجعی مثل عربستان و کشور صنعتی مثل آلمان وجود ندارد. هر دو رعیتند و
خبري از پستان گاو نیست و هرچه هست، «شاخ» است. اگر از چنین کشوري ناامید شده و به ظرفیت هاي عظیم و دست نخورده
داخلی هم نگاهی بیندازیم، آمریکا و آن دو سه کشور زورگو و بدعهد را هم معادل «دنیا» فرض نگیریم، هم توسعه می یابم، هم مثل
کسانی که قیمت دلار را از 3 هزار تومان به 30 هزار تومان، پراید را از 20 میلیون تومان به 100 میلیون تومان و مسکن را از متري 5

 
میلیون تومان به 60 میلیون تومان افزایش داده، از مردم طلبکار نمی شویم و به این جاروجنجال ها هم نیاز پیدا نمی کنیم. 

 
روزنامه وطن امروز 

 
جهانگیري و نمد بی کلاه/کبري آسوپار 

اسحاق جهانگیري باز هم قهرمانانه به میدان آمده و باز هم از «روزهاي خوش» و «گشایش» می گوید. او می گوید: «من روزها و هفته
هاي خوشی براي آینده کشور پیش بینی می کنم... روزهاي بهاري خوبی در پیش رو خواهیم داشت... امیدوارم مردم طعم شیرین

 
مقاومت را بچشند و...». 

 
مبهم، انتخاباتی، بی سند؛ این خلاصه همه آن چیزي است که می توان در وصف و تحلیل آنچه جهانگیري گفته، نوشت. 

این اول بار نیست که جهانگیري در قامت یک قهرمان یا همچون کسی که منتظر است مخاطب به او «مژدگانی» دهد، خبر خوب می
دهد اما در واقع امر، نه تنها روزهاي خوش هیچ وقت فرانرسید، بلکه اوضاع بدتر و بدتر هم شد. از آن جمله، «دلار جهانگیري» معروف
شد اما آنچه از آن براي مردم باقی ماند، بر باد رفتن میلیاردها دلار ارز کشور به نرخ دولتی بود که علاوه بر بر باد دادن سرمایه ارزي
کشور که خود حسن روحانی اذعان کرد در برهه اي ذخیره ارزي کشور به «صفر» رسید، بازار سرمایه را در ایران بهم ریخت و نرخ

 
دلار را بیش از 10 برابر کرد! 

دلار جهانگیري قرار بود چه کند؟ اوضاع اقتصادي کشور را بهبود بخشد و معیشت مردم را خوب کند؟ شاید در نگاه دولت چنین
چیزي بوده اما جهانگیري وقتی آن شب با افتخار اعلان کننده خبر دلار 4200 تومانی شد و روزنامه هاي اصلاح طلب وقتی آن شب
تیترهایی «قهرمان نشان» براي اسحاق جهانگیري می زدند، چشم به دورنمایی دورتر و متفاوت تر داشتند. آنها تلاش کردند خط
قهرمان سازي جهانگیري را که از انتخابات 96 پی ریزي کرده بودند، با دلار جهانگیري دنبال و زیرساخت هاي حضور او در انتخابات
1400 را پایه ریزي کنند. او قرار بود ـ البته گویا همچنان براي برخی، چنین قراري وجود دارد ـ ابرقهرمان 1400 تا 1408 اصلاح



طلبان باشد اما همان طور که چند ماه پس از انتخابات 96 -وقتی موج پشیمانی از رأي دادن به روحانی بالا گرفت- دیگر مدافع
پوششی بودن جهانگیري افتخاري محسوب نمی شد، کشتی افتخار دلار جهانگیري هم پس از چند هفته به گل نشست و دریاي ایران

 
را آلوده کرد و به اصلاح طلبان نشان داد از این نمایش ها براي آنان قهرمان درنمی آید. 

از این رو بود که اصلاح طلبان حامی جهانگیري کوشیدند حساب او را از دولت جدا کنند و همه آنچه را به گل و ویرانه و آوار انجامیده

 
بود، به گونه اي فقط کار دولت بدانند که گویی جهانگیري در این سال ها حتی یک بار هم از میدان پاستور رد نشده است! 

حتی نمایشی اجرا شد که او حق تغییر منشی اش را هم در دولت ندارد و نگفتند پس کرسی معاون اول رئیس جمهور را براي چه
اشغال کرده و استعفا نمی کند که برود و عطاي این مسؤولیت بی اختیار را به لقایش ببخشد؟! کدام معاون اول دولت که هیچ، کدام
مدیر درجه چندم در شرکتی کوچک است که اختیار برکناري منشی اش را نداشته باشد و براي خود شخصیتی حداقلی قائل باشد و
از آن سمت کنار نکشد؟ حالا باز هم جهانگیري آمده تا قهرمان جشن مقاومت باشد و با طعنه به مخالفان توهمی، بگوید: «امیدواریم
کسانی که بی خود براي خود تصوراتی دارند، روزهاي خوش(!) مردم را تلخ نکنند و بگذارند مردم طعم شیرین مقاومت را بچشند».
پشتوانه این ذوق زدگی، نه عملکرد دولت و جهانگیري و نه اتکاي به درون است؛ آنچه این هفته ها تغییر کرده و جهانگیري را براي
1400 امیدوار، روي کار آمدن دموکرات هاي آمریکایی است؛ کسانی که دولتمردان اصلاح طلب روي ادب و هوش شان حساب کرده
اند تا به نوعی رفتار کنند که پاداش ماه ها حمایت اصلاح طلبان از آنان در آن رفتار، محاسبه شده باشد. کم نبوده که رسانه ها و

 
تریبون هاي خود را ماه ها ستاد انتخاباتی جو بایدن کرده بودند! 

درخت جهانگیري اما بی ثمر است. 8 سال بر مسند قدرت بوده و مسیرهاي رفته اش به پشیمانی انجامیده و حالا قرار است چگونه
طرحی نو دراندازد؟ او باید بگوید کدام طرح و برنامه را براي اداره دولت داشته که ارائه داده و پذیرفته و اجرایی نشده که حالا خود
می خواهد کاندیداي 1400 و مجري سیاست هایش باشد؟ در واقع او هیچ ندارد؛ نه طرحی و نه ایده اي، که اگر داشت در این 8 سال
معاون اولی باید چشمه اي از آن را می دیدیم نه آنکه در نهایت برسد آنجا که من حتی اختیار برکناري منشی ام را هم ندارم! مقاومت
اگر جشنی هم دارد، میزبانش جهانگیري و روحانی نیستند که ایده آنان نه مقاومت، بلکه مذاکره و سازش بود. لذا طعنه اش هم
بومرنگی است که به او و همکارانش در دولت روحانی برمی گردد؛ آیا شما مجري مقاومت بودید که اکنون میزبان جشن مقاومت شده
اید؟!! از ارز 4200 تومانی جهانگیري، طنز ساخته هاي مجازي براي او باقی ماند و از آن کاندیداتوري انصرافی و دفاعی اش از روحانی،
لقب «کاندیداي پوششی»؛ و شد ضربه گیر دولتی که از همان سال 96 مدافعانش پشیمان از حمایت او شدند و آن همه دفاع او از
روحانی، در سال هاي بعد برایش کلیپ هایی را به ارمغان آورد که جملات او علیه رقباي انتخاباتی روحانی و وعده هاي برآورده نشده
انتخاباتی اش را یادآور می شد. این وعده هاي خوش هم نمدي نیست که براي جهانگیري کلاهی آورد. نه بایدن کسی است که
صورت حساب خوش خیالی هاي این جماعت را نقد کند و نه جهانگیري میان مردم وجهه اي دارد. آبرومندانه آن است تا بهانه

 
طنزهایی چندباره براي فضاي مجازي نشده است، خود محترمانه خوش خیالی را کنار بگذارد. 

 
روزنامه خراسان 

 
بایدن در لبه 2 قیچی/امیرعلی ابوالفتح 

جامعه آمریکا در دهه هاي اخیر با نابرابري و تبعیض در حوزه هاي مختلف اقتصادي و اجتماعی دست به گریبان بوده و این وضعیت،

 
نگرانی دولتمردان و سیاستمداران این کشور را برانگیخته است. 

جو بایدن ، رئیس جمهوري جدید آمریکا در نخستین روزهاي حضور خود در کاخ سفید، فرامینی را براي کاهش نابرابري ها و تبعیض



هاي سیستماتیک به امضا رساند. وي در سخنانی در این خصوص گفت: «جامعه آمریکا در سطحی گسترده شاهد بی عدالتی است.»
بایدن همچنین در توئیتی نوشت: «آمریکا هرگز نتوانسته به وعده برابري براي همه که بر اساس آن این کشور بنا شده است عمل
کند» و در ادامه وعده داد براي کاهش این نابرابري ها، قدم هایی بردارد.در خصوص نابرابري و تبعیض درجامعه آمریکا بر اساس نژاد،
جنسیت، مذهب و درآمد، آمارهاي متعددي وجود دارد. به عنوان مثال در حالی که فقط چند خانواده ابرثروتمند، بیش از نیمی از
ثروت جامعه را در اختیار دارند، میلیون ها آمریکایی زیر خط فقر زندگی می کنند و حتی برخی از آنان توان خرید مواد غذایی براي

 
گذران عمر را ندارند. 

تبعیض هاي نژادي در آمریکا نیز سابقه اي بس طولانی دارد و با وجود الغاي برده داري و تصویب قوانین متعدد برابري نژادي، هنوز
جوانان و نوجوانان سیاه پوست به راحتی از سوي پلیس سفید پوست کشته می شوند. حادثه 11 سپتامبر 2001 نیز تبعیض هاي
دینی و مذهبی را علیه آمریکایی هاي مسلمان شدت بخشید و بسیاري از آنان را در معرض مواجهه با اتهامات تروریستی قرار داد. این
در حالی است که بخش وسیعی از جامعه آمریکا معتقد است که تبعیض هاي فراوان علیه اقلیت هاي جنسی و جنسیتی در جریان

 
است. 

البته در دهه هاي اخیر، قدم هاي بزرگی براي کاهش نابرابري و تبعیض برداشته شده است. سال گذشته، مرگ جورج فلوید، موج
جدیدي از اعتراضات علیه تبعیض نژادي و مبارزات درجهت کسب عدالت اجتماعی و اقتصادي سراسر آمریکا را در برگرفت. درجریان
این اعتراضات که از دهه 1960 و از دوران جنبش حقوق مدنی بی سابقه بوده است، صدها هزار آمریکایی به خیابان ها ریختند و
صحنه هاي خونینی را از درگیري با نیروهاي امنیتی رقم زدند. این اتفاقات موجب شد تا دولتمردان و سیاستمداران آمریکا براي

 
جلوگیري از غلتیدن آمریکا به آشوب و هرج و مرج، طرح ها و برنامه هایی را به اجرا بگذارند. 

با این حال تا زمانی که دونالد ترامپ، رئیس جمهوري وقت آمریکا در کاخ سفید حضور داشت، دولت فدرال آمریکا در تلاش بود
اعتراضات را نادیده بگیرد و حتی حمایت هایی را از جریان هاي حامی نابرابري و تبعیض به نمایش می گذاشت. اما اکنون جو بایدن،
امیدوار است نقش دولت فدرال را در کاهش نابرابري هاي سیستماتیک، تقویت کند. بخشی از این رویکرد، ریشه در اوج گیري
مطالبات برابري خواهانه در داخل حزب دموکرات دارد که به دور جناح ترقی خواه و افرادي نظیر برنی سندرز گرد آمده اند.اما به دلیل
سال ها سوءمدیریت مقامات و همچنین وابستگی سیاستمداران به ابرثروتمندان و فرهنگ دیرپاي نابرابري در جامعه آمریکا، همواره
تلاش دولت ها چه دموکرات و چه جمهوري خواه، نتیجه بخش نبوده است و تبعیض ها و نابرابري ها هر سال شدیدتر می شود تا

 
جایی که اکنون دوآمریکا در یک سرزمین به وجود آمده است؛ آمریکاي سفید ومرفه و آمریکاي رنگین پوست و فقیر. 

این وضعیت ، چالش هاي جدي را پیش پاي دولت بایدن گذاشته است. همچون دولت باراك اوباما که جو بایدن معاون وي بود،
رنگین پوستان به ویژه سیاه پوستان آمریکا انتظار دارند که نابرابري هاي نژادي و تبعیض هاي دیرینه بر اساس نژاد و رنگ پوست
شهروندان از بین برود یا این که به شکل ملموسی کاهش یابد. در حالی که ظهور جریان هاي راست گراي نژادپرست در سال هاي
اخیر و همچنین ، دیرپا بودن سنت نژادپرستی و جدایی نژادي در آمریکا، توان دولت فدرال براي تامین خواسته ده ها میلیون شهروند
رنگین پوست و اقلیت نژادي را کاهش می دهد.ضمن این که به نظر می رسد ، راست گرایان افراطی که بر مبناي برتري پنداري
نژادي شکل گرفته اند و اعتقادي به برابري نژادي و هویتی و حتی برابري اقتصادي نیز ندارند، به چالش امنیتی در دولت بایدن بدل

 
شوند و چه بسا، حوادثی همچون حمله به کنگره آمریکا در ششم ژانویه را تکرار کنند که حتی شاید خونین تر نیز باشد. 

حرکت به سمت رادیکالیسم اجتماعی ، چه از جانب برابرخواهان و چه از جانب حامیان نابرابري هاي موجود، جامعه آمریکا را در مسیر
نابرابري هاي بیشتر و عمیق تر قرار خواهد داد؛ به گونه اي که خروج از آن بدون تغییرات بنیادین در حد انقلاب اجتماعی ، میسر

 
نخواهد بود. 



 
روزنامه ایران 

 
حاشیه علیه متن/علی ربیعی 

 
دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوري و سخنگوي دولت 

در دوره اي که مشکلات اقتصادي و معیشتی ناشی از تحریم و کرونا، زندگی را بر مردم سخت کرده، حاشیه هاي سیاسی گاه بر طرح
مشکلاتی که متن زندگی مردم را متأثر ساخته غلبه می کنند. همواره تلاش کرده ام از ورود به این گونه حاشیه ها پرهیز کنم و در
این یادداشت و مقاله هم بدون ورود به این مناقشات، صرفاً براي ایجاد روشنگري به چند نکته اشاره می کنم. شوربختانه در جریان
کشاکش ها که گاه به تکه پرانی هاي ناشی از عدم بلوغ سیاسی شبیه تر است، در این سال ها گزاره هایی یکسره تخریبی را شاهد
بوده ایم که آرام آرام در ادبیات سیاسی رسوب کرده است. نیازي به هیچ سنجش و پیمایشی نیست. اثر اولیه و مستقیم این ادبیات، بر
برداشت عمومی جامعه از دلمشغولی هاي سیاسیون و امید به آینده و دل نبستن به چرخش نخبگان براي حل مسائل است. متأسفم
که عده اي در یک گروه و جناح در کشور در یک تصور نادرست و نابالغ فکر می کنند در هیاهوي تخریب، فقط رقیب تخریب می

 
شود و آنها به کنار مانده و مردم علیه دولت مستقر، به آنها روي خواهند آورد. 

 
آنها نمی دانند که در هیاهوي بزرگنمایی ها و نارسایی نمایی ها بیش از دولت مستقر، همه در ذهن مردم تخریب می شوند. 

1- در کنار این موضوع اتفاقی در هفته گذشته رخ داد که می خواهم در این یادداشت به آن هم اشاره کنم. با شکایت از وزیر
ارتباطات، رئیس جمهوري از ایشان دفاع کرد. پس از آن دو گزاره مطرح شد که یکی به حیطه اختیارات رئیس جمهوري در برعهده
گرفتن مسئولیت حفاظت از آزادي هاي قانونی مردم در فضاي مجازي و دیگري حمله به رئیس جمهوري و دولت براي پاسخگویی
درباره گرانی مرغ و تخم مرغ به جاي دفاع از وزیر ارتباطات بازمی گردد. برخی روزنامه ها و سایت ها نیز با تیترها و نوشته هاي خود
و اشاره به پاسخگویی و محاکمه و... و همچنین برخی تریبون دار ها نیز همانند برخی چهره هاي شناخته شده یک جریان سعی

 
کردند وارد این نزاع بیهوده شوند. 

اولاً رئیس جمهوري به عنوان مجري قانون اساسی صلاحیت دارد درباره تضییع حقوق مردم سخن بگوید و اخطار بدهد و اتفاقاً
همانطور که درمورد مرغ و گوشت، رشد و توسعه کشور از ارتباطات زمینی و دریایی و هوایی مسئول است، مسئول حفاظت از شاهراه
هاي ارتباطی و پهناي باند نیز هست و در مقابل وزیر خود نیز وظیفه حمایتی دارد. اینکه حیطه اختیارات عالی ترین مقام بعد از
رهبري و مسئول اجرایی کشور را در تأمین مرغ و تخم مرغ مردم خلاصه کنیم، قطعاً یک برداشت نارسا و یک بدعت نادرست است.
امروز و در دوره پاندمی کرونا و آموزش مجازي و کسب وکارهاي اینترنتی است که اهمیت تأکید دولت بر گسترش پهناي باند
مشخص می شود. پهناي باند صرفاً براي شبکه هاي اجتماعی داخلی نیز بسیار فراتر از نیاز و مصرف این شبکه هاست. زیرساخت فعلی
براي شبکه هاي اجتماعی داخلی مانند جاده اي با 10 باند است که گفته می شود تنها از یک باند آن استفاده شود! ثانیاً حق انتخاب
شهروندان در کجاي این تصمیم گیري ها قرار دارد؟ فرض کنیم پیام رسان ایرانی بهترین پیام رسان جهان باشد؛ اما شهروندان
نخواهند به دلیل نقصان این پلتفرم ها و پاسخ ندادن به نیازهایشان از آن استفاده کنند، موضع ما چه باید باشد؟ آیا باز هم باید با
اعمال تصمیم درباره اختصاص پهناي باند به شبکه هاي اجتماعی داخلی، از ابزارهاي خود براي تغییر خواست مردم استفاده کنیم؟
نکته دیگر اینکه اگر بر این واقعیت اجماع وجود دارد که تمام ارکان، حامی رونق کسب و کار در فضاي مجازي هستند، پس بهتر است
چالش هاي پیش پا افتاده در این عرصه را زودتر حل کنیم. هنوز یک کسب وکار اینترنتی به هر بهانه اي دچار مشکل می شود. کسب
وکارهاي بزرگ را گاه براي یک شکایت چند ده هزارتومانی با مشکل مواجه می کنند. هنوز قانونی براي پلتفرم ها در کشور وجود



ندارد. هنوز بدیهی ترین اصل شکل گیري پلتفرم ها در ابهام است. در تمام پلتفرم ها و از جمله شبکه هاي اجتماعی باید میان
مسئولیت تولیدکننده محتوا (عرضه کننده) با مالک پلتفرم تفکیک قائل شد؛ امري بدیهی که هنوز در ایران در ابهام مانده است.
رئیس جمهوري مثال زد اگر وزیر راه، جاده و اتوبان درست کرده و در این اتوبان تصادف شود، آیا وزیر راه را باید احضار کنند یا پلیس
باید مراقبت کند؟ وظایف خودِ راننده را می خواهیم به گردن وزیر راه بگذاریم؟ مثال را بازتر کنیم: اگر در کنار جاده غذایی

 
غیربهداشتی عرضه شود، نظارت بر بهداشت آن واحد صنفی بر عهده وزارت راه است یا وزارت بهداشت؟ 

این ها همان وظایف مشترك ارکان حاکمیتی است که در این شرایط سخت باید آن را به راه حلی براي تأمین نیازهاي مردم و
سهولت کسب وکار آنها تبدیل کرد. مردم به همان میزان که دولت را مسئول و پاسخگو می دانند، به همان میزان از مجلس و قوه

 
قضائیه نیز انتظار دارند تا براي رفع این ابهامات و مشکلات همیاري کنند. 

2- بازگردیم به موضوع مقاله. سال هاست عده اي در کشور، بسیار غیرمسئولانه و صرفاً با هدفی سیاسی چشمان خود را بر واقعیت
هاي بین المللی و تأثیر آن بر اقتصاد بسته اند و همانطور که به 1400 هم نزدیک می شویم، این ندیده انگاري ها روز به روز ابعادي
جدید می یابد. این جریان به رغم اینکه دولت و جریان هاي غیر از خود در کشور را متهم به گرایش به غرب یا نرمش در مقابل امریکا
می کنند، در یک چرخه تبلیغاتی، امریکا را به کنار گذاشته و هر چه فریاد داشته اند بر سر دولت می کشند! بخوبی به یاد دارم بعد از
سال 97 این بحث ها در دولت مطرح شد که بخشی از عواقب تحریم بر زندگی مردم توسط دولت بیان شود تا پاسخ اتهامات و
ابهامات ناروا داده شود. اما گفته شد چنانکه همواره باید براي رفع تحریم کوشید اما نباید کام مردم را تلخ کرد و دیگر اینکه جلوي
سوءاستفاده دشمنان از جمله ترامپ که همزمان فروپاشی ذهنی جامعه را دنبال می کردند، گرفت. بنابراین هیچ وقت واقعیت تحریم
براي حفظ مصالح ملی بیان نشد اما این موضوع باعث شده منتقدان دولت و منتظران 1400 با تیترهاي روزنامه ها و سخنان خود
حتی دست به یک درصدبندي از مقصر زده و بدون اذعان به اینکه تا سال 97 همین دولت در یک وضعیت اقتصادي با رشد و اشتغال
مناسب کشور را اداره می کرد و این تحریم است که موجب نابسامانی شده، یکسره به دولت حمله کنند و امروز هم در توئیت هاي
پیاپی و مقالات و تریبون ها از رئیس جمهوري می خواهند اگر قصد پاسخگویی دارد به جاي فضاي مجازي و پهناي باند، درباره وضع
اقتصادي پاسخ دهد. این در حالی است که پیش از این، مسئولان دولت قبلی امریکا مفتخرانه مسئولیت تلاطم اقتصاد ایران و سقوط
ارزش پول ملی را بواسطه تحریم ها برعهده گرفته اند اما حیرت آور است که نه تنها در آن سال هایی که ملت ما زیر بمباران تحریم
در تنگناي معیشت و آرامش روانی بودند بلکه امروز هم که آن دولت غیرانسانی امریکا به زباله دان تاریخ سپرده شده، این عده حاضر
نیستند درباره جنایت سازمان یافته تحریم و آثار مخرب آن بر اقتصاد کشور لب بگشایند و چه فرصتی بهتر از این که با سوار شدن بر
اسب مراد تحریم، دولت را به کنج بکشانند و همسو با تحریم گران، تا جایی که در توان دارند به آن حمله کنند. هرچند مقامات
پیشین امریکا بی پرده مسئولیت این وحشت آفرینی اقتصادي را براي مردم ایران برعهده گرفته اند اما هنوز منتظریم آنهایی که در
داخل کشور به دلایل تنگ نظرانه سیاسی در برابر این خباثت سکوت کردند و به جاي آن بر طبل ناکارآمدي دولت کوبیدند نیز
مسئولیت خود را در رنج مردم بپذیرند. بارها در یادداشت هاي هفتگی و نشست هاي خبري اشاره کردم که هیچ دولتی نمی تواند
بگوید که من عاري از خطا هستم، کمااینکه نه در دولت هاي گذشته و آینده نه در دولت هاي جهان و نه در میان نهادها و قوا کسی
نمی تواند بگوید من بدون نقص هستم؛ اما این انصاف نیست ما مصائب دولت را نادیده گرفته و در زمانی که بهترین فرصت تاریخی
براي احقاق حقوق ملت فراهم شده و نتیجه مقاومت اقتصادي مردم قابل رؤیت است، با نگاه صرف به مسائل سیاسی داخلی یک روز از
شکست ترامپ به طور تلویحی ناخشنود شویم سپس با نگرانی از تأثیر گشایش وضع زندگی مردم بر انتخابات آینده بگوییم و بکوشیم
هیچ گشایشی هم ایجاد نخواهد شد و حتی بسیار جسورانه و بی منطق دولت را به کنار گذاشتن ارز و گشایش بازار با روي کار آمدن
بایدن متهم می کنند! این روزها هر کسی با هر گرایش سیاسی باید به مسئولیت اخلاقی خود عمل کند که امروز روح و روان جامعه

 
را باید مقاوم نگه داشت و کمک کرد دولت ثمره شیرین مقاومت را بتواند به کام جامعه بچشاند. 

 
روزنامه شرق 



 
توپخانه اصولگرایان، تکنوکرات هاي خشمگین و اصلاح طلبان مغموم/احمد غلامی . سردبیر 

به باور لنین «ایدئولوژي، نظامی از باورهاست که به منافع طبقه اي خاص خدمت می کند». نکته اي که لنین به آن اشاره می کند،
نکته اي کلیدي درباره دولت است. البته مارکس از ایدئولوژي برداشت مثبت ندارد و نگاهش به ایدئولوژي منفی است. از نگاه مارکس،
«ایدئولوژي به شیوه اي غیرانتقادي، ناقص و نامنسجم به تفکري اطلاق می شود که محصول کنش حسی انسان ها درون مناسبات
اجتماعی سرمایه داري است». در اینجا تأکیدم روي مناسبات اجتماعی است. مناسباتی که سبب ساز روابط ناعادلانه بین طبقات می
شود و شکل گیري این روابط ناعادلانه نشئت گرفته از شیوه هاي تولید سرمایه دارانه است؛ یعنی هیچ دولتی حتی دولت منتخب
مردم با این شیوه تولید سرمایه دارانه نمی تواند حافظ منافع اکثریتی از مردم باشد. دولت و مصلحت دولت ایجاب می کند در پی
ایدئولوژي و اقتدار خویش باشد. لنین باور داشت که آخرین مرحله از فرایند تکامل جامعه، فروپاشی دستگاه دولت است و جاي آن را
شوراهاي منتخب مردمی خواهند گرفت. همه دولت هاي بعد از انقلاب نیز هرکدام از ایدئولوژي و منافع طبقه خاصی حمایت و بر
تداوم آن پافشاري کرده اند. اگر امروز حزبی به نام کارگزاران سازندگی وجود دارد، حاصل دولت هاشمی رفسنجانی است. دولتی که
حامی تکنوکرات ها بود و در همان دوران، طبقه اي از تکنوکرات هاي جوان شکل گرفت که دولت، خود را موظف به تأمین منافع آنان

 
می دید. 

دولت نهم هم با ایدئولوژي بازگشت به آرمان هاي انقلاب، حافظ منافع طبقه اي بود که در دولت سازندگی واپس رانده شده و
دستشان از منافع و منابع اقتصادي کوتاه شده بود. در صورتی که این طبقه بیش از هر طبقه دیگر خود را مستحق بهره برداري از این

 
منابع و منافع می دید. 

دولت روحانی حافظ منافع طبقه اي از نخبگان اقتصادي و سیاسی است که بیش از هر طبقه دیگر به دولت به لحاظ سببی و نسبی
نزدیک اند. ازاین روست که رابطه تنگاتنگی بین دولت روحانی و مردم شکل نگرفت؛ چراکه شاکله دولت را افرادي خاص از نخبگان
اقتصادي و سیاسی نزدیک به روحانی شکل داده اند. البته ناگفته پیداست که بخشی از این شکل گیري طبقه آریستوکراسی در دولت
روحانی، ناشی از تحریم هاي اقتصادي و اوضاع نابسامان سیاسی و اجتماعی است و این اوضاع دست مایه خوبی شده است براي حمله

 
به این دولت. 

اگرچه در میان جناح هاي سیاسی بیشترین انتقاد را اصولگرایان به دولت روحانی دارند و گاه از خط قرمزهاي اخلاقی نیز عبور می
کنند، اما با دولت روحانی مشکل بنیانی ندارند. دست بر قضا در جناح هاي سیاسی اصلاح طلب، طیف کارگزاران سازندگی و
مشارکت، بیشترین تعارض منافع را با دولت روحانی دارند. دولت روحانی آگاهانه از توسعه سیاسی پا پس کشید و به توسعه اقتصادي
روي آورد. اما شرایط داخلی و جهانی براي توسعه اقتصادي آن هم اقتصادي با بن مایه هاي سرمایه داري مهیا نبود. البته بسیاري از

 
بزرگان اصلاح طلب نیز در آغاز دولت یازدهم و در حیات برجام به این روند باور داشتند و آن را ترویج و تئوریزه می کردند. 

توسعه اقتصادي براي اصلاح طلبان در آن شرایط تاکتیکی بود؛ چراکه از توسعه سیاسی و مخالفان آن بیمناك بودند، اما توسعه
اقتصادي براي روحانی استراتژیک بود، آن هم به شیوه آریستوکراسی . با این دیدگاه بود که اصلاح طلبان کنار گذاشته شدند و
تکنوکرات ها محدود. سیاست دولت روحانی با جناح هاي سیاسی این بود: «همه باشند و هیچ کس نباشد». در این میان تکنوکرات ها
خشمگین شدند و اصلاح طلبان مغموم. تکنوکرات ها خود را به سیاست اعتدالی و اقتصادي دولت روحانی نزدیک تر می دیدند و
اصلاح طلبان از بد حادثه پا به میدان گذاشته بودند. با گذشت زمان تعارض منافع اصلاح طلب خاصه کارگزاران و سازندگی با دولت
روحانی بیشتر شد و این تعارض منافع انتقادات جدي تري را برانگیخت. تکنوکرات ها که چندان دلبسته توسعه سیاسی و دموکراسی
نبودند و به معناي واقعی تکنوکراسی برایشان در اولویت بود، تکنوکراسی را مقدم بر دموکراسی دانسته و بحث هاي تئوریک بسیاري



درباره دولت هاي ضعیف و قوي به راه انداختند. در بسیاري از مصاحبه ها و چهره هاي نزدیک به کارگزاران سازندگی یا دانشگاهیان،

 
این ایده قوت گرفت که اگر دولت اقتدار نداشته باشد، دموکراسی در جامعه شکل نخواهد گرفت. 

معمولا در این بحث ها به نهادهاي رسمی و به تجربه تاریخیِ شکل گیري این ایده اشاره نمی شد و به گونه اي فراتاریخی از دولت
قوي نام برده می شد که با شکل گیري آن، دموکراسی خودبه خود از راه خواهد رسید. اگر بخواهیم این ایده را در بستر تاریخی خود
نقد و تحلیل کنیم، بی شک می توان گفت دولت هاشمی رفسنجانی یکی از مقتدرترین دولت هاي بعد از انقلاب است که به

 
دموکراسی منجر نشد و طبقه تکنوکرات حامی دولت با التزام به توسعه، از حمایت دولت نیز برخوردار بود. 

به جرئت می توان گفت در هیچ دولتی چنین انسجامی میان دولت و طبقه اي که از آن حمایت می کرد، دیده نشده است. اینک
هرچه به انتخابات 1400 نزدیک می شویم، انتقادات به دولت روحانی بیشتر و ضعف هاي آن درشت تر از حد معمول بازنمایی می

 
شود. 

دیگر به ندرت صدایی در حمایت از این دولت شنیده می شود. اصولگرایان و اصلاح طلبان در یک موضع اتفاق نظر دارند؛ لحظه
شماري براي دستیابی به دولت سیزدهم. در این میان یک پرسش اساسی پیش روي جناح هاي سیاسی و نامزدهاي منتخب وجود

 
دارد. آنان چه خواهند کرد که دولت هاي قبل قادر به انجام آن نبوده اند. 

با پیش شرط هایی که وجود دارد نتایج به دست آمده چندان دور از ذهن و انتظار نخواهد بود. مارکس «در تبیین سرمایه و سرمایه
داري بارها به پیش شرط هایی اشاره می کند که شالوده نتایج مشخصی را بنیان می گذارد و در سیر تحول خود به آن نتایج می

 
رسد. به عبارت دیگر سیر تحول از منطقی پیروي می کند که درونی آن پدیده است». 

در این مناسبات اجتماعی و اقتصادي که بر مبناي سرمایه و سرمایه داري شکل گرفته، دولت ها چه تغییر جدي اي ایجاد خواهند
کرد؟ با این پیش فرض که «ایدئولوژي، نظامی از باورهاست که به منافع طبقه اي خاص خدمت می کند».



کرونا نصف خلبان هاي دنیا را از کار بیکار کرد

منبع: صراط نیوزشماره خبر:  280  |  تاریخ: 1399/11/11

نظرسنجی از حدود 2600 خلبان نشان می دهد تنها 43 درصد از آنها کاري را که براي آن آموزش دیده اند انجام می دهند.

 
تعداد زیادي از خلبان ها احساس ناامنی شغلی می کنند و بسیاري به دنبال شغل هاي جدید هستند. 

صراط: سقوط تقاضا براي سفرهاي هوایی طی همه گیري ویروس کرونا باعث شده بیش از نیمی از خلبان هاي دنیا بیکار شوند. آنهایی

 
هم که هنوز پرواز می کنند، حس می کنند مانند گذشته مورد احترام کارفرمایان خود نیستند. 

به گزارش تسنیم نظرسنجی از حدود 2600 خلبان نشان می دهد تنها 43 درصد از آنها کاري را که براي آن آموزش دیده اند انجام
می دهند. 30 درصد بیکار شده و 17 درصد به مرخصی اجباري فرستاده شده اند. 10 درصد از این خلبان ها هم نقشی غیر از پرواز

 
کردن بر عهده گرفته اند. 

شرایط کار بسیاري از خلبانهایی که هنوز پرواز می کنند، وخیم تر شده است. براي مثال، شرکت هواپیمایی کاتاي پسیفیک هنگ
کنگ 58 درصد دستمزد خلبان هاي خود را پایین آورده است و شرکت هاي هواپیمایی ترکیش ایرویز و سنگاپور ایرلاینز حقوق

 
خلبان ها را موقتا کاهش داده اند. 

تاثیر همه گیري ویروس کرونا بر اشتغال خلبان ها کاملا واضح است. تعداد زیادي از آنها احساس ناامنی شغلی می کنند و بسیاري به

 
دنبال شغل هاي جدید هستند. 

84 درصد از خلبان هاي بیکاري که در این نظرسنجی شرکت کرده اند، دلیل این شرایط را همه گیري ویروس کرونا می دانند. قبل از

 
بحران کرونا کمبود خلبان در سراسر دنیا وجود داشت که باعث افزایش تقاضا و بالا رفتن حقوق و مزایاي آنها شده بود. 

40 درصد از این خلبان ها اعلام کردند سلامت روانی آنها تحت تاثیر همه گیري کرونا قرار گرفته چون آمار ابتلا در میان خلبان هاي

 
جوان تر بالا رفته است. 



زنان قربانی اصلی کرونا

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  281  |  تاریخ: 1399/11/11

درحالی که تقریباً چهار فصل پس از شیوع ویروس کرونا درکشور، آمارها حاکی از کاهش تعداد بیکاران است، اما نگاهی به
سایرشاخص هاي بازار مانند نرخ مشارکت اقتصادي، نسبت اشتغال و... نشان دهنده تداوم آسیب هاي پاندمی بر بازارکار ایران

است.

درحالی که تقریباً چهار فصل پس از شیوع ویروس کرونا
درکشور، آمارها حاکی از کاهش تعداد بیکاران است، اما
نگاهی به سایرشاخص هاي بازار مانند نرخ مشارکت
اقتصادي، نسبت اشتغال و... نشان دهنده تداوم آسیب هاي

 
پاندمی بر بازارکار ایران است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایران، درواقع این بیماري
تأثیرمتفاوتی بر بازار کار کشورها داشته است، در برخی کشورها نرخ بیکاري، در برخی دیگر نرخ مشارکت و در برخی سهم خروج از
بازار کار را متأثر کرده است که این بستگی به ساختار اشتغال و اقتصاد کشورها دارد. طبق اعلام مرکزآمار ایران در فصل پاییز امسال

 
نرخ مشارکت 41.4 درصد، نسبت اشتغال 37.5 درصد و نرخ بیکاري 9.4 درصد بوده است. 

1.5 میلیون نفر از بازارکار خارج شدند براساس تازه ترین گزارش مرکز آمار ایران، وضعیت نامطلوب بازار کار و تعطیلی برخی کسب و
کارها به دلیل شیوع بیماري کرونا از ابتداي سال جاري، بیشترین تأثیر را در تحولات جمعیت فعال داشته است. با بروز کسادي در
بخش هاي مختلف اقتصاد ایران، تقاضا براي نیروي کار کاهش و به تبع آن جمعیت فعال کاهش یافته است. بررسی نتایج طرح
آمارگیري نیروي کار نشان می دهد که در فصل پاییز سال جاري 25 میلیون و800 هزار نفر از جمعیت 15 ساله و بیشتر از قابلیت
مشارکت برخوردار بوده اند یعنی شاغل یا بیکار هستند. نتایج گویاي آن است که در فصل پاییز سال جاري نسبت به فصل مشابه سال
قبل حدود یک میلیون و 500 هزار نفر از بازار کار خارج شده اند که بیش از یک میلیون و 12 هزار نفر آنان را زنان و 477 هزار نفر
آنان را مردان تشکیل می دهند. این تغییرات جمعیتی به نوبه خود موجب کاهش نرخ مشارکت اقتصادي نسبت به فصل مشابه سال

 
قبل شده است. 

کشاورزي بیشترین شغل را از دست داد نتایج طرح آمارگیري نیروي کار گویاي آن است که جمعیت شاغل در بخش هاي عمده
اقتصادي کشوردر فاصله پاییز 1398 تا پاییز 1399 به نحو چشمگیري کاهش یافته است. کاهش بیش از یک میلیون و 30 هزار نفر
جمعیت شاغل طی دوره مورد بررسی، به دلیل تداوم بحران بیماري کووید 19 بوده است. هرچند براساس گزارش ها شرایط بازار کار
کشور بهبود یافته و بسیاري از کسب و کارها تا حدي از رکود خارج شده و شروع به فعالیت کرده اند، اما همچنان اثرات این بحران
جهانی بر بازار کار مشهود است. بررسی جمعیت شاغل برحسب گروه هاي عمده فعالیت اقتصادي گویاي آن است که بخش خدمات با
49 درصد بیشترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است و بخش هاي صنعت با 34.3 درصد و کشاورزي با 16.7 درصد در رتبه
هاي بعدي قرار دارند. با نگاهی به جمعیت شاغل به تفکیک زیربخش هاي فعالیت مشاهده می شود، در فصل پاییز سال جاري نسبت



به فصل مشابه سال گذشته جمعیت شاغل بخش کشاورزي بیش از 285 هزار نفرکاهش یافته که معادل 6.8 درصد رشد منفی است.
همچنین بررسی جمعیت بخش هاي صنعت و خدمات نیز نشان می دهد جمعیت بخش هاي مذکور در پاییز 1399 نسبت به پاییز
1398 به ترتیب به میزان 8 هزار نفر و 741 هزار نفر کاهش یافته اند، به عبارت دیگر جمعیت بخش هاي صنعت و خدمات در این

 
فصل نسبت به فصل مشابه سال گذشته به ترتیب معادل یک دهم درصد و 6.1 درصد رشد منفی داشته اند. 

14 گروه اقتصادي افت اشتغال داشته اند با نگاهی به جمعیت شاغل پاییز به تفکیک گروه هاي عمده رشته فعالیت اقتصادي 22گانه
ملاحظه می شود که از بین 22 گروه عمده رشته فعالیت اقتصادي 8 گروه عمده فعالیت شامل ساختمان؛ فعالیت هاي اداري وخدمات
پشتیبانی؛ آب رسانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت هاي تصفیه؛ اطلاعات و ارتباطات؛ «فعالیت هاي تفکیک ناپذیر تولید کالاها
و خدمات توسط خانوارهاي معمولی براي خود مصرفی؛ فعالیت هاي خانوارها به عنوان کارفرما؛ مالی وبیمه؛ تأمین برق، گاز، بخار و
تهویه هوا و استخراج معدن؛ نسبت به دوره مشابه سال قبل با افزایش جمعیت شاغل مواجه شده اند و سایر گروه هاي فعالیتی کاهش
جمعیت شاغل را تجربه کرده اند و بیشترین کاهش مربوط به پنج گروه، تولید صنعتی- ساخت، کشاورزي، جنگلداري و ماهیگیري،
عمده فروشی و خرده فروشی؛ تعمیر وسایل نقلیه موتوري و موتورسیکلت وفعالیت هاي خدماتی مربوط به تأمین جا و غذا و حمل
ونقل و انبارداري است. از جمعیت یک میلیون و 30 هزار نفر شاغل از دست رفته حدود 75درصد مربوط به زنان است. همچنین نتایج
این بررسی نشان می دهد که 207هزار نفر از مجموع 777 هزار زنی که از بازار اشتغال خارج شده اند در بخش کشاورزي کار می
کرده اند که 22.5 درصد از آنها از کارکنان فامیلی بدون مزد بوده اند. از سوي دیگر 463 هزار نفر خروجی بخش خدمات، مردانی
هستند که در بخش مذکورمشغول به فعالیت بوده اند. درست است که به طور کلی255 هزار نفر از مردان در دوره مذکور از بازار
اشتغال خارج شده اند اما نکته قابل توجه مربوط به بخش صنعت است که نه تنها در دوره مورد بررسی خروجی نداشته، بلکه بیش

 
از280 هزار نفر نیز به مردان شاغل در بخش صنعت افزوده شده است. 

کاهش ساعات کار با نگاهی به جمعیت شاغل براساس حجم کار و ساعت اشتغال ملاحظه می شود که جمعیت شاغل در پاییز1399
نسبت به فصل مشابه سال 1398 در طول هفته مرجع، حجم ساعت کار کمتري انجام داده اند و متوسط ساعات کار هفتگی در دوره
مورد بررسی، کاهش داشته و از 44.6 ساعت در هفته در پاییز1398 به 41.7 ساعت در هفته براي هر نفر شاغل در پاییز سال جاري
رسیده است. درمقایسه با فصل مشابه سال گذشته بیش از یک میلیون نفر از افرادي که 44 ساعت و بیشتر در هفته مرجع کار کرده
اند و 378هزار نفر از افرادي که کمتر از 44 ساعت کار کرده اند، کاسته شده و 79 هزار نفر به جمعیت غایب موقت، افزوده شده است.

افت 460 هزار نفري بیکاران براساس نتایج فصلی طرح آمارگیري نیروي کار، در فاصله پاییز 1398 تا پاییز 1399 تعداد بیکاران از 2
میلیون و 890 هزار نفر به 2 میلیون و 430 هزار نفر کاهش پیدا کرده است. بیشترین خروج جمعیت بیکار مربوط به زنان است، به
نحوي که در سال جاري نسبت به فصل مشابه سال گذشته جمعیت بیکار زنان از 936 هزار نفر به 700 هزار نفررسیده و بیش از 235
هزار نفر کاهش یافته است این در حالی است که در دوره مورد بررسی جمعیت مردان بیکار از یک میلیون و 957 هزارنفر به یک

 
میلیون و 736 هزار رسیده و معادل 221 هزار نفر کاهش یافته است. 

افزایش 2.1 میلیونی جمعیت غیرفعال براساس این گزارش، در پاییز 1399 نسبت به پاییز 1398جمعیت غیرفعال افزایش 2 میلیون و
181 هزار نفري را تجربه کرده است و از 34 میلیون و 410 هزار نفر در پاییز 1398 به 36 میلیون و 591 هزار نفردر پاییز 1399
رسیده است. از این افزایش حدود 807 هزار نفر مرد و بیش یک میلیون و 370 هزار نفر زن هستند. وضعیت نامطلوب بازار کار موجب
شده است جمعیت غیرفعال، بویژه در میان جوانان و زنان، افزایش یابد. رصد حوادث اقتصادي-اجتماعی در سطح جهان گویاي آن
است که وقتی جوامع با بحران و کسادي بازار کار روبه رو می شوند، زنان زودتر از مردان از این شرایط متأثر شده و به دلایل مختلف

 
از جمله باورهاي فرهنگی نسبت به اینگونه حوادث آسیب پذیرتر بوده پس زودتر از بازار کار خارج می شوند. 



استان هاي رکورددار در بیکاري با نگاهی به نرخ بیکاري جمعیت 15 ساله و بیشتر به تفکیک استانی ملاحظه می شود، درپاییز1399
بیشترین نرخ بیکاري مربوط به استان آذربایجان غربی با 15.5 درصد و کمترین نرخ بیکاري مربوط به استان خراسان رضوي و ایلام با
5.1 درصد است. در پاییز 1399 نسبت به پاییز 1398 بیشترین کاهش نرخ بیکاري در استان چهارمحال و بختیاري اتفاق افتاده که
از.16.1 درصد به 11.9 درصد رسیده و با کاهش 4.2 درصدي در این دوره مواجه شده است. در مقابل استان آذربایجان غربی با
افزایش 4.3درصدي نرخ بیکاري بیشترین افزایش را در دوره مورد بررسی تجربه کرده است. دامنه نرخ بیکاري در دوره مذکور برابر با
10.4 درصد است. به طور کلی در پاییز1399 نسبت به دوره مشابه سال گذشته در 7 استان نرخ بیکاري افزایش و در 24 استان نرخ

 
مذکور کاهش یافته است. 

10.1 درصد از فعالان غیرفعال شدند بررسی ماتریس انتقال جریانات بازار کار در پاییز 1399 نسبت به پاییز 1398 براي جمعیت 10
ساله وبیشترنشان می دهد، 10.1 درصد از جمعیت فعال پاییز 1398 از بازار کار خارج شده و غیرفعال شده اند، بدین ترتیب که 7.8
درصد از جمعیت شاغل و 2.3 درصد از جمعیت بیکار پاییز 1398 در پاییز 1399 غیرفعال شده اند. بررسی جمعیت شاغل 1399
گویاي آن است که 86.1 درصد از جمعیت شاغل 10 ساله و بیش تر پاییز 1398 در پاییز1399 نیز همچنان شاغل مانده اند، 3.8
درصد از بیکاران و 9 درصد از جمعیت غیرفعال در دوره مذکور شاغل شده اند. رصد تغییرات جمعیت بیکار گویاي آن است که 36.4
درصد جمعیت شاغل و 21.7 درصد جمعیت غیرفعال پاییز 1398 درپاییز 1399 بیکار شده اند و 40.8 درصد جمعیت بیکار پاییز
سال گذشته در پاییز امسال همچنان بیکار مانده اند. با نگاهی به ترکیب جمعیت غیرفعال در پاییز 1399در مقایسه با فصل مشابه
سال گذشته مشاهده می شود 88.3 درصد ازجمعیت غیرفعال پاییز 1398 در پاییز 1399 همچنان غیرفعال مانده و نتوانسته اند وارد
بازار کار شوند و 7.8 درصد از جمعیت شاغل و 2.3 درصد از جمعیت بیکار پاییز 1398 در پاییز 1399 غیرفعال شده اند. به عبارت

 
دیگر 10.1 درصد از جمعیت فعال دوره از بازار کار خارج شده و غیرفعال شده اند. 

پربیننده ترین واریز پانزدهمین مرحله یارانه معیشتی امروز صندوق هاي بازنشستگی؛ یک بمب ساعتی؟ 5 خبر مهم اقتصادي
1399/11/10 5 خبر مهم اقتصادي 1399/11/9 اجناس قیمت تعادلی ندارد/ صادرات غیرنفتی کشور 28میلیارد دلار بود



اشتباه کردیم پیامدهاي تحریم را نگفتیم

منبع: ساعت 24شماره خبر:  282  |  تاریخ: 1399/11/11

ساعت 24 - علی ربیعی دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوري و سخنگوي دولت در ستون هفتگی خود در روزنامه ایران
ضمن تبیین مقوله روش هاي مبارزه سیاسی از سوي یک جناح که می خواهند همه کاستی هاي اقتصادي را به ناکارآمدي

دولت نسبت دهند وپیامدهاي تحریم آمریکا را از سر عمد نمی بینند به طور ضمنی اعتراف کرد ...

ساعت 24 - علی ربیعی دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس
جمهوري و سخنگوي دولت در ستون هفتگی خود در
روزنامه ایران ضمن تبیین مقوله روش هاي مبارزه سیاسی
از سوي یک جناح که می خواهند همه کاستی هاي
اقتصادي را به ناکارآمدي دولت نسبت دهند وپیامدهاي
تحریم آمریکا را از سر عمد نمی بینند به طور ضمنی
اعتراف کرد نگفتن واقعیت هاي تحریم از سوي دولت

 
اشتباه بوده است. 

ربیعی نوشته است: سال هاست عده اي در کشور، بسیار
غیرمسئولانه و صرفاً با هدفی سیاسی چشمان خود را بر واقعیت هاي بین المللی و تأثیر آن بر اقتصاد بسته اند و همانطور که به
1400 هم نزدیک می شویم، این ندیده انگاري ها روز به روز ابعادي جدید می یابد. این جریان به رغم اینکه دولت و جریان هاي غیر
از خود در کشور را متهم به گرایش به غرب یا نرمش در مقابل امریکا می کنند، در یک چرخه تبلیغاتی، امریکا را به کنار گذاشته و هر
چه فریاد داشته اند بر سر دولت می کشند! به خوبی به یاد دارم بعد از سال 97 این بحث ها در دولت مطرح شد که بخشی از عواقب
تحریم بر زندگی مردم توسط دولت بیان شود تا پاسخ اتهامات و ابهامات ناروا داده شود. اما گفته شد چنانکه همواره باید براي رفع
تحریم کوشید اما نباید کام مردم را تلخ کرد و دیگر اینکه جلوي سوءاستفاده دشمنان از جمله ترامپ که همزمان فروپاشی ذهنی
جامعه را دنبال می کردند، گرفت. بنابراین هیچ وقت واقعیت تحریم براي حفظ مصالح ملی بیان نشد اما این موضوع باعث شده
منتقدان دولت و منتظران 1400 با تیترهاي روزنامه ها و سخنان خود حتی دست به یک درصدبندي از مقصر زده و بدون اذعان به
اینکه تا سال 97 همین دولت در یک وضعیت اقتصادي با رشد و اشتغال مناسب کشور را اداره می کرد و این تحریم است که موجب
نابسامانی شده، یکسره به دولت حمله کنند و امروز هم در توئیت هاي پیاپی و مقالات و تریبون ها از رئیس جمهوري می خواهند اگر
قصد پاسخگویی دارد به جاي فضاي مجازي و پهناي باند، درباره وضع اقتصادي پاسخ دهد. این در حالی است که پیش از این،
مسئولان دولت قبلی امریکا مفتخرانه مسئولیت تلاطم اقتصاد ایران و سقوط ارزش پول ملی را بواسطه تحریم ها برعهده گرفته اند اما
حیرت آور است که نه تنها در آن سال هایی که ملت ما زیر بمباران تحریم در تنگناي معیشت و آرامش روانی بودند بلکه امروز هم که
آن دولت غیرانسانی امریکا به زباله دان تاریخ سپرده شده، این عده حاضر نیستند درباره جنایت سازمان یافته تحریم و آثار مخرب آن
بر اقتصاد کشور لب بگشایند و چه فرصتی بهتر از این که با سوار شدن بر اسب مراد تحریم، دولت را به کنج بکشانند و همسو با
تحریم گران، تا جایی که در توان دارند به آن حمله کنند. هرچند مقامات پیشین امریکا بی پرده مسئولیت این وحشت آفرینی
اقتصادي را براي مردم ایران برعهده گرفته اند اما هنوز منتظریم آنهایی که در داخل کشور به دلایل تنگ نظرانه سیاسی در برابر این
خباثت سکوت کردند و به جاي آن بر طبل ناکارآمدي دولت کوبیدند نیز مسئولیت خود را در رنج مردم بپذیرند. بارها در یادداشت



هاي هفتگی و نشست هاي خبري اشاره کردم که هیچ دولتی نمی تواند بگوید که من عاري از خطا هستم، کمااینکه نه در دولت هاي
گذشته و آینده نه در دولت هاي جهان و نه در میان نهادها و قوا کسی نمی تواند بگوید من بدون نقص هستم؛ اما این انصاف نیست
ما مصائب دولت را نادیده گرفته و در زمانی که بهترین فرصت تاریخی براي احقاق حقوق ملت فراهم شده و نتیجه مقاومت اقتصادي
مردم قابل رؤیت است، با نگاه صرف به مسائل سیاسی داخلی یک روز از شکست ترامپ به طور تلویحی ناخشنود شویم سپس با
نگرانی از تأثیر گشایش وضع زندگی مردم بر انتخابات آینده بگوییم و بکوشیم هیچ گشایشی هم ایجاد نخواهد شد و حتی بسیار
جسورانه و بی منطق دولت را به کنار گذاشتن ارز و گشایش بازار با روي کار آمدن بایدن متهم می کنند! این روزها هر کسی با هر
گرایش سیاسی باید به مسئولیت اخلاقی خود عمل کند که امروز روح و روان جامعه را باید مقاوم نگه داشت و کمک کرد دولت ثمره

شیرین مقاومت را بتواند به کام جامعه بچشاند.



مصوبه کمیته فنی «اسکاي مال» منتشر شود/ ساخت پروژه باعث هدررفت بیت

المال می شود | خبرگزاري فارس

منبع: مناظرهشماره خبر:  283  |  تاریخ: 1399/11/11

یک عضو هیات علمی دانشگاه با بیان اینکه مصوبه کمیته فنی اسکاي مال منتشر شود بسیاري از مسائل و تخلفات روشن
خواهد شد گفت: با ساخت این پروژه بیت المال از بین می رود.

یک عضو هیات علمی دانشگاه با بیان اینکه مصوبه کمیته فنی اسکاي مال منتشر شود بسیاري از مسائل و تخلفات روشن

 
خواهد شد گفت: با ساخت این پروژه بیت المال از بین می رود. 

علیرضا رسولی در گفت وگو با خبرنگار فارس در همدان با اشاره به مشکلات پروژه «اسکاي مال» در همدان با بیان اینکه باید از
زوایاي مختلف به این پروژه پرداخت اظهار کرد: باید درآمد و هزینه هایی که این پروژه و مدیریت شهري ایجاد می کند را به دست

 
آورد و نمودار آن را رسم کرد تا بدانیم کدام بر دیگري برتري دارد که در ارزیابی آن نگاه اول ما این بوده است. 

وي با بیان اینکه منکر سرمایه گذاري نیستیم هرچند نگاه تمدنی به حوزه مال سازي داریم و می توان به آن ایرادهایی گرفت گفت: با
توجه به وضعیت فضاي کسب و کار و مشکلات معیشتی مردم شاید از این نگاه آرمان گرایانه تمدنی مقداري پایین تر نگاه کنیم و
قبول کنیم اینها مدل هاي خوبی هستند و کسب و کار ایجاد می کنند و در فضاي گردشگري تاثیرگذارند، هرچند می توان به صورت
علمی تحلیل کرد که در غرب هم بسیاري از این مال ها به افول رفتند و تاثیرات منفی داشتند اما در حال حاضر در کشور ما تبی از

 
این ماجرا راه افتاده است. 

این عضو هیات علمی دانشگاه با بیان اینکه آنچه در استان ما با بقیه استان ها فرق دارد نوع مکان یابی پروژه است افزود: وقتی مکان
این پروژه را با سایر پروژه هاي مال سازي کشور مقایسه می کنیم یک سري شاخص هاي اولیه معقولی که عوارضی در مدیریت

 
شهري ایجاد می کند، دیده می شود که سعی شده در بقیه پروژه ها رعایت شود. 

وي با تاکید به اینکه در پروژه اسکاي مال همدان چون موقعیت زمین خوب بوده، برخی به هر قیمتی می خواهند اقناع کنند که

 
مشکلی ایجاد نمی شود در حالی که برخی از این مسائل و مشکلات بدیهی است گفت: نگاه بعدي ما نگاه شفافیت بوده است. 

رسولی با بیان اینکه این قرارداد مشارکت در ساخت است و صاحب زمین مخابرات نیز یک نهاد دولتی است افزود: 20 درصد سهام
این شرکت به عنوان شرکت سهامی عام مخابرات متعلق به مردم است؛ متعلق به دولتی که مربوط به مردم است و بیت المال محسوب

 
می شود. 

وي با اشاره به اینکه 20 درصد از این پروژه هم سهام عدالت استان هرمزگان است که آن هم بیت المال است و متعلق به مردم گفت:

 
50 درصد سهام هم متعلق به شرکت توسعه اعتماد مبین است و همه این موضوعات باعث شد که نگاه شفافیت خود را تقویت کنیم. 

این عضو هیات علمی دانشگاه با بیان اینکه گزارش هایی را آماده کردیم و در کنار ما هم سایر نهادهاي بازرسی هم ورود داشتند
افزود: گزارش هایی آماده شده که بخشی خدمت مراکز داده شده و اتفاقاتی در حال وقوع است که اخیرا آقاي دادستان فرمودند

 
"منتظریم مستنداتشان را ارائه کنند". 



وي با بیان اینکه جلسه قبل مستندات ارائه شده و مجدد این هفته یا هفته آینده خدمت ایشان خواهیم رسید و مطالبی را عرض
خواهیم کرد تاکید کرد: به نظر می رسد بهترین مستندات گزارشی است که سازمان بازرسی تهیه کرده و در آذرماه به تهران ارسال

 
کرده است. 

رسولی خاطرنشان کرد: بازرسان سازمان بازرسی خیلی دقیق پروژه را بررسی کردند و موضوعات تخلفی و حوزه شفافیت آن به طور
دقیق در گزارش سازمان بازرسی بررسی شده و یا یک پرونده مفتوحه از این پروژه در حوزه تغییر کاربري در دادسراي دیوان

 
محاسباتی کشور وجود دارد. 

وي با بیان اینکه در آبان ماه سال 98 دیوان محاسبات همدان گزارشی را ارسال کرده که آن پرونده در دادسراي دیوان مفتوحه است
و هنوز به صدور راي نرسیده افزود: اگر از موضوع واگذاري و نحوه آن بگذریم و بگوییم قراردادي بین مخابرات و سرمایه گذار که 30
به 70 بسته شده، مخابرات صاحب زمین است و 30 درصد سهم آن خیلی به عرف آن منطقه نمی خورد، باز هم نیاز به کار کارشناسی

 
دارد، ضمن اینکه اگر از نحوه تخفیف و تخصیص بگذریم اصل داستان به مطالعه دقیق کاربري برمی گردد. 

این عضو هیات علمی دانشگاه با اشاره به اینکه این زمین سال 96 از اداري به تجاري تغییر کاربري پیدا کرده که اصل داستان موضوع
مطالعات و یا به تعبیر دادستان استعلامات به این حوزه برمی گردد افزود: قاعدتا وقتی پرونده تغییر کاربري از سمت شهرداري به

 
کمیسیون ماده 5 ارسال می شود باید گزارش توجیهی و یک طرح مطالعاتی در کنارش داشته باشد. 

وي با بیان اینکه بند 3 مصوبه ماده 5 در سال 96 طوري مسئله را القا می کند که انگار طرح توجیهی ارائه نشده است گفت: بند 3
اشاره می کند بعد از اینکه 9 هزار و 230 متر کاربري از اداري به تجاري تغییر می یابد و سطح اشتغال طبقات مختلف را بیان می
کند و میزان پارکینگی که باید کارفرما تامین کند، اشاره دارد که مشاور طرح، مکلف به تهیه طرح هاي تکمیلی و گزارش هاي

 
ترافیکی خواهد بود که اینجا علامت سوال بزرگی ایجاد می شود. 

رسولی ادامه داد: اگر گزارشات و مطالعات قبل از تغییر کاربري صورت گرفته چه نیازي است که بعدا مشاوره طرح تهیه کند و اگر
تهیه نشده اصلا مسائل در کمیته فنی و به تبع آن کمیسیون ماده 5 بررسی نشده و کارفرما قرار است پیوست هاي خود را بعدا ارائه

 
کند. 

وي گفت: بند 4 از آن هم خطرناك تر است و می گوید شهرداري باید نسبت به تمهیدات ترافیکی پیش بینی لازم را داشته باشد

 
یعنی عنوان می کند آن پروژه در آینده ترافیک زا خواهد بود و شهرداري باید اقداماتی را انجام دهد. 

این عضو هیات علمی دانشگاه با بیان اینکه علامت سوال باعث شد که به سراغ اعضاي کمیته فنی برویم افزود: پرسیدیم آیا مطالعه و
بررسی نکرده بودند که گفتند "بررسی کردند و در مورد ظرفیت معبر و سازگاري و... آنالیز شده و مصوبه کمیته فنی در تغییر کاربري

 
مخالفت بوده است". 

وي با اشاره به اینکه اگر مصوبه کمیته فنی منتشر شود مسائل مشخص می شود گفت: خبرگزاري فارس نامه رسانه هاي انقلابی را
خطاب به معاون عمرانی استانداري منتشر کرد تا مستندات را منتشر کنند، اما اتفاقی نیفتاد، از 16 دي که قرار بود جلسه برگزار شود

 
تا به امروز عقب افتاده، آن صورتجلسه بهترین مستندات است که نشان می دهد تغییر کاربري بدون مطالعه انجام شده است. 



رسولی با بیان اینکه بدیهی است در پیچ زندان، میرزاده عشقی و هنرستان به پروژه اجازه گودبرداري موقت داده شده بود و شوراي
هماهنگی ترافیک اجازه حمل ماشین آلات را از سمت میرزاده عشقی نمی داد خاطرنشان کرد: در هنرستان هم ساعات خاصی را

 
مشخص کرده بود چون اگر این خودروها وارد معبر می شدند، ترافیک زا می شدند. 

وي با طرح این سوال که خود اذعان داریم آنجا در حال حاضر زمین بایر است ترافیک دارد چطور در چند سال بعد با 90 هزار متر
مربع زیربناي تجاري، فرهنگی و گردشگري ترافیک نخواهد داشت؟ گفت: این مسئله خیلی واضح است اما با این وجود کارشناسان

 
ترافیک مستند موضوع را بررسی کنند. 

این عضو هیات علمی دانشگاه ادامه داد: در این پروژه پارکینگ خوب تامین شده و بیشتر از دو طبقه است و 32 متر ارتفاع تا منفی 5
می رود که کاربري پارکینگ و انباري دارد و تعداد پارکینگ ها یک هزار و 152 مورد و مطلوب است اما ظرفیت معبر موضوع جدي

 
است. 

وي با بیان اینکه پارکینگ در کاهش ترافیک نقش مهمی دارد اما دو مسئله ورود و خروج خودروها به پارکینگ ها از یک سو و  معبر
از سوي دیگر باید جدي گرفته شود  است بیان کرد: ورودي پارکینگ مجتمع در خیابان میرزاده عشقی است و مشاور تاکید دارد
طوري طراحی کرده ورودي پارکینگ ترافیک نباشد که می گوییم قبول؛ اما تنها پارکینگ عامل نیست و خودروهایی که می خواهند

 
به آنجا بروند باید از کجا عبور کنند؟ 

 
آن سرمایه گذاري که براي شهر مشکلاتی ایجاد می کند چه فایده اي براي مردم دارد؟ 

رسولی با بیان اینکه خودروها باید از خیابان پاستور، میرزاده عشقی، هنرستان و شکریه عبور کنند گفت: هنوز که این پروژه ساخته
نشده، عصر یک روز دبی خیابان هنرستان درگیر 100 ماشین در ساعت شده بود اگر ساخته شود دبی منطقه براي حضور در این

 
مجتمع تجاري 500 ماشین در ساعت می شود، آیا این منطقه ظرفیت معبر کشش این دبی را دارد؟! 

وي با تاکید به اینکه پارکینگ را رد نمی کنیم و خیلی خوب تامین شده است ادامه داد: آنجا 452 واحد تجاري دارد که اگر هر واحد
تجاري خود یک ماشین بیاورد یعنی از یک هزار و 152 ظرفیت 500 مورد گرفته می شود اما از لحاظ تجاري استاندارد است و نکته

 
حائز اهمیت غیر از این مسئله بوده و باید ظرفیت معبر بررسی شود. 

این عضو هیات علمی دانشگاه با اشاره به اینکه در کمیته فنی سال 96 با این پروژه مخالفت شده و در نهایت نظر کمیته فنی 30
درصد تراکم بوده و نه 80 درصد گفت: ما نمی خواهیم آن خیابان بایر بماند اما باید کاربري آن با زمین همجوارش متناسب باشد؛ غیر

 
از ظرفیت معبر مسئله اي که در ماده 5 بررسی نشده و محل ابهام بوده، هم جواري هاست. 

وي با بیان اینکه برخی همجواري ها قانونی هستند مانند حریمی که اداره اطلاعات، اداره زندان ها، زیرساخت مخابرات در چهارراه
پاستور دارند اما جالب است که در این پروژه حریم رعایت نشده است افزود: در آن حریم آمده اگر شرکت زیرساخت فاصله اش تا یک
مرکزي کمتر از 200 متر باشد ارتفاع ساختمانی که مقابلش قرار می گیرد نهایت باید 17.5 متر باشد که در این پروژه تا 28 متر

 
ارتفاع داریم. 

رسولی با اشاره به اینکه باید حریم ها قانونی باشند و یک همجواري هایی هم هست که در آن کمیته فنی بحث هاي علمی و
تخصصی می شود گفت: آنجا دو بیمارستان داریم یکی سانتر اعصاب و روان است و سوال این است که آیا همجواري یک مرکز تجاري



 
که تراکم و ازدحام و سر و صدا دارد و در آن ارتفاع در کنار دو بیمارستان تطابق موضوعی پیدا می کند؟!. 

وي با تاکید به اینکه بحث روي این موضوع هم است که در کمیته فنی بررسی نشده است افزود: گفتیم کمیته فنی بررسی نکرده و ما
انجام دهیم، مال هاي سایر شهرها را بررسی کردیم دیدیم که تعدادي از مال ها بیرون از شهرند مانند مال اصفهان و نگین فارس

 
شیراز  که البته فایده اش این است مسافران عبوري هم بهره مند می شوند. 

این عضو هیات علمی دانشگاه با اشاره با اینکه تعدادي از مال ها درون شهرند مانند اطلس و ستاره باران تبریز که در گوشه هاي شهر
قرار گرفته اند گفت: فاصله آنها تا مرکز، بالاي 10 کیلومتر است و به بزرگراه، آزادراه و شبکه حمل و نقل عمومی متصل اند، ستاره

 
باران تبریز نزدیک راه آهن تبریز است و کنار یک بزرگراه بزرگ واقع شده است. 

وي ادامه داد: این در حالی است که «مال» همدان در فاصله یک و نیم کیلومتر از میدان امام و کمتر از یک کیلومتر تا آرامگاه بوعلی،
معبرهایی که عرض 24 متر دارند با ترافیک بالا و کنار مراکز تجاري دیگر و تمرکز همه مراکز تجاري در یک دایره اي به شعاع نهایت

 
500 متر قرار دارد. 

رسولی با تأکید بر اینکه ما اشتغال را رد نمی کنیم و قطعا هر پروژه عمرانی داراي اشتغال خواهد بود گفت: البته حین بهره برداري
پروژه اشتغال مولد نیست و فروشندگی و کار خدماتی است که البته اشکالی هم ندارد اما تاکیدي که وجود دارد همه مراکز تجاري را

 
به تولیدات داخلی بدهیم، ادعایی مضحک است. 

وي در تشریح مطلب گفت: قیمت منطقه تجاري هنرستان متري 100 میلیون تومان است، واحد تجاري 20 متري 2 میلیارد تومان
می شود که اگر به سال 1406 ببرید کدام تولیدکننده داخلی قدرت خرید چنین واحد تجاري را خواهد داشت؟ اگر هم خرید از کجا
می خواهید محدود کنید که فقط تولیدات داخلی بفروشد، کسی که 2 میلیارد تومان پول می دهد مغازه می خرد می توان به این

 
ممنوعیت ها محدود کرد؟! 

این عضو هیات علمی دانشگاه تأکید کرد: ما قبول داریم که در فضاي اقتصادي کشور فروشندگی هم کار است اما چرا در این مکان؟
آیا پروژه به مکان دیگري منتقل شود آن اشتغال هنگام ساخت ایجاد نمی شود؟ چه اصراري است که در این نقطه لوکیشن جغرافیایی

 
که این همه معایب ایجاد می کندساخته شود؟ 

وي با تاکید به اینکه اگر این پروژه به جاي دیگري منتقل شود مزایاي آن از بین نمی رود بلکه معایب اش از بین خواهد رفت گفت:
دیگر نیاز نخواهد بود سرمایه گذار 32 متر گودبرداري کند، باید آن را به جایی ببریم که فضا بیشتر از 9 هزار متر است و ارتفاع بیشتر

 
دهیم مانند دیگر مال هاي کشور که می بینیم. 

رسولی اضافه کرد: در همسایگی خود «مگامال» و «سیتی سنتر» کرمانشاه را داریم که یکی پایین کرمانشاه به سمت ایلام است و هر
دو هم وسط شهر ساخته نشده ؛ مقدار عرصه آنها هم با ما فرق دارد و زمینشان 4 هزار متر مربع اما ما در 9 هزار متر مربع و 11

 
طبقه می سازیم!. 

وي با اشاره به اینکه در ماده 5 کمیسیون فنی در سال 96 بحث علمی شده و افراد در این کمیسیون با این تغییر کاربري مخالفت

 
کردند افزود: این پروژه در کمیسیونی رفته که راي سیاسی گرفته است. 



این عضو هیات علمی دانشگاه با بیان اینکه خدمت اساتیدي در کمیسیون فنی رسیدیم و صحبت کردند که ادله علمی آوردند و نهایت
با تراکم 30 تا 35 درصد موافقت کردند و نه تراکم 80 درصد و طبقات زیرین 100 درصد! گفت: در حوزه شفافیت چرا قرارداد با
مخابرات منتشر نمی شود؟ چرا نهادهاي بازرسی بررسی نمی کنند که سهم مخابرات که 30 درصد شده سهم منطقی و عقلایی است؛

 
بالاخره سهم بیت المال است. 

وي با اشاره به اینکه اگر بهترین نقطه همدان را به سرمایه گذار دهیم و زمین هم با این شرایط در اختیارش باشد، هزینه هایی آینده
را هم شهرداري تقبل کند، چه عاید شهر می شود افزود: این شیوه سرمایه گذاري که براي شهر مشکلاتی ایجاد می کند چه فایده اي

 
براي مردم دارد؟ 

انتهاي پیام/89026/



کنترل قیمت آري یا خیر ؟ | خبرگزاري فارس

منبع: مناظرهشماره خبر:  284  |  تاریخ: 1399/11/11

یک کارشناس اقتصادي نوشت: بحث در باره کنترل قیمت کالاها و خدمات بین اقتصاددانان و سیاسیون بی نتیجه مانده است
. حتی آزمایش روش هاي گوناگون آن شامل آزادسازي قیمت برخی کالاها مانند شوینده ها ، ارائه برخی از محصولات و مواد

خام در بورس مانند فولاد ، اعطاي یارانه مثل بنزین ، کنترل کامل قیمت مانند نان ...

یک کارشناس اقتصادي نوشت: بحث در باره کنترل قیمت کالاها و خدمات بین اقتصاددانان و سیاسیون بی نتیجه مانده است .
حتی آزمایش روش هاي گوناگون آن شامل آزادسازي قیمت برخی کالاها مانند شوینده ها ، ارائه برخی از محصولات و مواد خام در
بورس مانند فولاد ، اعطاي یارانه مثل بنزین ، کنترل کامل قیمت مانند نان همواره بر طبل کنترل قیمت و جریمه برخی شرکتها و

 
افراد تأکید می شود. 

به گزارش خبرگزاري فارس، عزیز راددرویش کارشناس اقتصاد مطلبی درباره کنترل قیمت کالاها و خدمات نوشته و براي انتشار در

 
اختیار خبرگزاري فارس قرار داده است. 

مقدمه : چند دهه بحث در مورد کنترل قیمت کالاها و خدمات بین اقتصاددانان و سیاسیون  بی نتیجه مانده است . حتی آزمایش
روش هاي گوناگون آن شامل آزادسازي قیمت برخی کالاها مانند شوینده ها ، ارائه برخی از محصولات و مواد خام در بورس مانند
فولاد ، اعطاي یارانه مثل بنزین ، کنترل کامل قیمت مانند نان و آزاد بودن قیمت بسیاري از اجناس و خدمات نیز دولت و سایر قوا را
به نظر واحدي نرسانده و همواره بر طبل کنترل قیمت و جریمه برخی شرکتها و افراد تأکید می شود . صداوسیما نیز به محض
افزایش کالاي پرمصرفی بر روي آن متمرکز می شود و خواهان نظارت می شود، درحالی که مترادف نظارت را جریمه کسانی می داند
که قیمت ها را بالابرده اند . در این بین شوراي رقابت نیز که براي افزایش رقابت پذیري در اقتصاد از جمله بین تولیدکنندگان تشکیل

 
شده است ، به شوراي تعیین قیمت خودرو تنزل جایگاه داده است . 

یکم: مطابق تعریف علم اقتصاد ، قیمت میزان پرداخت یا جبرانی است که توسط یک شخص به دیگري به ازاي کالا یا خدمات داده
می شود. سیاست کنترل قیمت یا قیمت دستوري ، براي مهار تورم براي سیاستمداران بسیار جذاب است، چراکه در کوتاه مدت قیمت
ها را ثابت نگه می دارند و پس از جلب رأي مردم در انتخابات قیمت ها لجام گسیخته بالا می رود . براي مثال می توان به کنترل
قیمت دلار اشاره نمود که فقط 4200 تومان براي رانت خواران ( غارتگران )  شد و پس ازآن به 25 هزار تومان رسیده است .  در
مجموع شیوه دستوري تعیین قیمت و کنترل آن یک شیوه پرهزینه و منسوخ شده در دنیاست. کنترل قیمت درگذشته باعث کاهش
سرمایه گذاري، کمیابی کالاها و عقب ماندگی شده است. درحالی که با بهره گیري از شفافیت بورس هاي کالا می توان مانع فساد و
سوءاستفاده در قیمت گذاري کالاها شد. مثلاً هم اکنون به علت پایین نگه داشتن مصنوعی قیمت شیر خام از سویی و افزایش زیاد
قیمت خوراك دام از جمله سویا و ذرت علوفه اي به علت وابستگی به واردات و افزایش قیمت دلار ، گاوداري ها با بحران  تأمین غذاي

 
دام مواجه شده اند لذا گاوها را به صورت لاغر به فروش می رسانند . 

دوم : به فرآیند اعمال قیمت به سفارش هاي خریدوفروش خواه به صورت دستی یا خودکار، قیمت گذاري گفته می شود.ارائه
محصولات بهتر نسبت به سایر رقبا و استفاده از گام هاي صحیح در انتخاب استراتژي براي رسیدن به موقعیت مطلوب در مقابل رقبا،
جزء اصول مهم براي رسیدن به سودآوري در مدل کسب وکار می باشد؛ بنابراین یک بنگاه باید قادر به قیمت گذاري محصولاتش به
گونه اي باشد که بتواند درآمدهایی متناسب با منافع ارائه شده به مشتري به دست آورد و به این ترتیب موقعیتش را نسبت به



مشتریان، کالاهاي مکمل، رقبا و تازه واردان بالقوه حفظ نماید. قیمت گذاري مهم ترین جزء از مدل کسب وکار می باشد و تصمیمات

 
در مورد آن تأثیر زیادي بر روي سودآوري بنگاه به همراه دارد.  

سوم : مکانیسم قیمت آزاد یک مکانیسم تخصیص منابع است .قیمت هاي به دست آمده به عنوان علامت هایی هستند که بین
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان ارتباط برقرار می کنند و در جهت هدایت تولید و توزیع منابع کار می کنند . اشتغال به سمت آن
کالاها و خدماتی خواهد رفت که مصرف کنندگان آنها را ارج می نهند ( قیمت بیشتري براي آن ها پرداخت می نمایند ) و از آن کالا

 
و خدماتی که در نظر مصرف کنندگان بی اهمیت می آیند فاصله می گیرند. 

چهارم : بازار رقابت کامل بازاري است که تعداد زیادي تولیدکننده و مصرف کننده بر سر یک کالاي همگن و خاص به دادوستد می
پردازند. در این نوع بازار سهم هر تولیدکننده از تولید آن کالاي خاص اندك است و مثلاً یک تولیدکننده درصد بالایی از سهم بازار را
در اختیار ندارد. در نتیجه هیچ تولیدکننده اي نمی تواند با استفاده از کم وزیاد کردن تولیدش روي قیمت بازار تأثیر بگذارد. قیمت

 
کالا در بازار رقابتی به صورت یک داده مفروض است. 

اگر تولیدکننده اي کالاي خود را باقیمتی بالاتر از قیمت بازار ارائه کند، خریداري نخواهد داشت و اگر باقیمتی پایین تر ارائه کند،
تمام کالایش به سرعت فروش خواهد رفت. در هیچ کدام از این دو مورد سایر فروشندگان واکنشی نشان نخواهند داد.زیرا دسترسی به
کلیه اطلاعات که منبع و منشأ تصمیمات است در بازار رقابت کامل براي همه،یکسان و کامل است .تعداد زیاد خریداران و فروشندگان
در بازار رقابت کامل، بیان می کند که خریداران و فروشندگان در بازار رقابت کامل، گیرنده قیمت(price taker)هستند نه تعیین
کننده .همگن بودن کالاهاي تولیدي و نیز فرض وجود اطلاعات کامل، مبین وجود قانون تک قیمتی(Unit price) در این بازار
هااست.  این بازارها بیشتر محکی براي سنجش میزان رقابت در بازارهاي دیگر هستند. به هرحال نزدیک ترین بازار به این نوع بازارها،

 
بازار محصولات کشاورزي مثل گندم و غیره است. 

پنجم : مشخصات کالا وضعیت آن را تغییر می دهد . براي مثال اگر قیمت ماسک را هزار تومان در نظر بگیریم . سؤالی که پیش می
آید مشخصات آن چیست؟ مطابق استاندارد اعلامی از سوي وزارت بهداشت ماسک شامل دولایه اسم اند 25 گرمی و یک لایه ملت
25 گرمی می باشد . حال دو موضوع مطرح است نوع لایه و وزن لایه ها . پس قیمت هر کالایی تنها به عنوان کالا بستگی ندارد و به
خصوصیات آن نیز ربط دارد . درحالی که در نظارت به هیچ عنوان به مشخصات کالا پرداخته نمی شود . از سوي دیگر با کنترل قیمت
ها  برخی تولیدکنندگان به انواع لطایف الحیل از جمله کاهش وزن و یا بسته بندي می پردازند . مثلاً روغن را در ظرف هاي 950

 
گرمی با همان قیمت یک کیلویی می فروشند .  

ششم : موضوع دیگر میزان کالاهاي موجود یا موجودي انبارها می باشد . به علت تورم بسیار زیاد در کشورمان همواره بسیاري از
کالاهاي گوناگون احتکار می شود . این مشکل سبب تزاید گرانی می شود . لذا نهادهاي سیاست گذار بایستی بر درج موجودي کالاها

 
در سامانه انبارها و در دسترس بودن آنها تأکید نمایند . 

هفتم : درصورتی که به علت افزایش تورم قیمت محصولی افزایش داده شود . تولید آن کاهش نمی یابد و با کمبود مواجه نمی شویم
و اشتغال کاهش نمی یابد. از طرف دیگر اگر تقاضاي کالایی مانند ماسک افزایش یابد با افزایش قیمت سرمایه گذاران جدیدي وارد
آن بازار می شوند و تولید آن  افزایش یافته و اشتغال نیز بیشتر می شود . البته در درازمدت با رقابت بیشتر هم کیفیت افزایش می

 
یابد و هم قیمت کاهش می یابد . در همین دوره در حال مشاهده این تجربه البته به صورت ناقص درباره ماسک هستیم . 

هشتم : در عصر دیجیتال ، بایستی نظارت در بستر فن آوري اطلاعات و هوش مصنوعی انجام شود . براي نظارت بر قیمت ها فقط و



فقط بایستی سامانه اي طراحی شود که کلیه تولیدکنندگان ، واردکنندگان ، توزیع کنندگان و فروشندگان مشخصات ، موجودي و
قیمت کلیه کالاها ، مواد اولیه و محصولات خود را در آن درج نمایند . این سامانه بایستی به سامانه هاي دیگر نیز مانند سامانه انبارها
متصل شده و از دوباره کاري ها خودداري شود . سامانه مذکور بایستی قابل جستجو براي همه مردم ایران را داشته باشد . حتی هر
شخص حقیقی و حقوقی که می خواهد فعالیت اقتصادي اعم از تولید ، خریدوفروش یا پیش فروش به صورت جزئی و یا حتی کالاي

 
دست دوم یا املاك نماید بایستی مکلف شود اطلاعات کالا (هاي) خود را در سامانه مورداشاره ثبت نماید . 

براي نمونه فرض کنید همه موظف شوند خریدوفروش ارز را در سامانه نیما انجام دهند ، آیا کسی می تواند به تنهایی تعیین کننده

 
قیمت آن باشد ؟ لذا تهیه سامانه کالاها و محصولات بایستی اولویت اول مطالبات مردم ، رسانه ها و نهادهاي نظارتی باشد . 

نتیجه : کنترل مشخصات کالا + کنترل موجودي ها + تأکید بر درج قیمت بر روي کالاها = افزایش تولید باکیفیت ( به تبع آن افزایش

 
اشتغال ) + قیمت متعادل ( منصفانه ) 

انتهاي پیام/ب



خروج 170 هزار خانوار از چرخه حمایت کمیته امداد تا پایان سال جاري

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  285  |  تاریخ: 1399/11/11

سید مرتضی بختیاري رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره)
در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی دفاع پرس، با اشاره به
اینکه یکی از اهداف ما توانمند سازي مددجویان تحت
پوشش کمیته امداد است، اظهار داشت: اشتغال زایی و

 
مسکن دو محور توانمند سازي مددجویان است. 

وي با بیان اینکه مددجویان کمیته امداد پس از خودکفایی
و توانمندسازي از چرخه حمایت کمیته امداد خارج می
شوند، گفت: طبق آمارها تا پایان سال 170 هزار خانوار

 
تحت پوشش کمیته امداد خارج خواهند شد. 

بختیاري افزود: تعدادي از این مددجویان به دلیل خودکفایی و تعدادي دیگر به دلیل آزادي سرپرست خانوار از زندان از چرخه حمایت

 
خارج می شوند. 

رئیس کمیته امداد خاطرنشان با اشاره به اینکه پشت نوبتی جهت ورود به چرخه حمایت کمتیه امداد وجود دارد، گفت: خوشبختانه

 
در بودجه 1400 در این خصوص تصمیم گیري هاي خوبی شده است. 

بختیاري درباره بودجه 1400 کمیته امداد گفت: پیگیري و همراهی هاي خوبی در کمیسیون تلفیق مجلس با کمیته امداد شده است

 
و باید دید تصمیم گیري ها در آینده چگونه خواهد بود. 

انتهاي پیام / 241



کرونا نصف خلبان هاي دنیا را از کار بیکار کرد

منبع: الفشماره خبر:  286  |  تاریخ: 1399/11/11

نظرسنجی از حدود 2600 خلبان نشان می دهد تنها 43 درصد از آنها کاري را که براي آن آموزش دیده اند انجام می دهند.

 
تعداد زیادي از خلبان ها احساس ناامنی شغلی می کنند و بسیاري به دنبال شغل هاي جدید هستند. 

به گزارش تسنیم به نقل از رویترز، سقوط تقاضا براي سفرهاي
هوایی طی همه گیري ویروس کرونا باعث شده بیش از نیمی از
خلبان هاي دنیا بیکار شوند. آنهایی هم که هنوز پرواز می کنند،
حس می کنند مانند گذشته مورد احترام کارفرمایان خود

 
نیستند. 

نظرسنجی از حدود 2600 خلبان نشان می دهد تنها 43 درصد
از آنها کاري را که براي آن آموزش دیده اند انجام می دهند. 30

درصد بیکار شده و 17 درصد به مرخصی اجباري فرستاده شده اند. 10 درصد از این خلبان ها هم نقشی غیر از پرواز کردن بر عهده

 
گرفته اند. 

شرایط کار بسیاري از خلبانهایی که هنوز پرواز می کنند، وخیم تر شده است. براي مثال، شرکت هواپیمایی کاتاي پسیفیک هنگ
کنگ 58 درصد دستمزد خلبان هاي خود را پایین آورده است و شرکت هاي هواپیمایی ترکیش ایرویز و سنگاپور ایرلاینز حقوق

 
خلبان ها را موقتا کاهش داده اند. 

تاثیر همه گیري ویروس کرونا بر اشتغال خلبان ها کاملا واضح است. تعداد زیادي از آنها احساس ناامنی شغلی می کنند و بسیاري به

 
دنبال شغل هاي جدید هستند. 

84 درصد از خلبان هاي بیکاري که در این نظرسنجی شرکت کرده اند، دلیل این شرایط را همه گیري ویروس کرونا می دانند. قبل از

 
بحران کرونا کمبود خلبان در سراسر دنیا وجود داشت که باعث افزایش تقاضا و بالا رفتن حقوق و مزایاي آنها شده بود. 

40 درصد از این خلبان ها اعلام کردند سلامت روانی آنها تحت تاثیر همه گیري کرونا قرار گرفته چون آمار ابتلا در میان خلبان هاي
جوان تر بالا رفته است.



شهادت 32 رزمنده ایرانی +اسامی

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  287  |  تاریخ: 1399/11/11

 
شهادت 32 رزمنده ایرانی +اسامی 

 
11 بهمن 1399 هجري شمسی برابر با 15 جمادي الثانی 1442 هجري قمري و 30 ژانویه 2021 میلادي 

 
رویداد هاي مهم این روز در تقویم شمسی (11 بهمن) 

 
مهم ترین مناسبت هاي ملی و مذهبی در دي 

6- سالروز حماسه مردم آمل // 8- سالروز وفات حضرت ام البنین (س) ـ روز تکریم مادران و همسران شهدا // 12- بازگشت امام
خمینی (ره) به میهن اسلامی و آغاز دهه مبارك فجر // 14- روز فناوري فضایی // 15- ولادت حضرت فاطمه زهرا (س) و روز زن ـ
ولادت امام خمینی (ره) // 19- روز نیروي هوایی // 22- سالروز پیروزي شکوهمند انقلاب اسلامی ایران (تعطیل) // 25- ولادت امام
محمدباقر (ع) // 27-شهادت امام هادي (ع) // 29-قیام مردم تبریز به مناسبت چهلمین روز شهادت شهداي قم ـ روز اقتصاد مقاومتی

 
و کارآفرینی 

 
- ولادت شهید محمدحسین اصغري (استان مرکزي، شهرستان ساوه) (1334 ه.ش) 

 
- ولادت شهید محمدصالح قاسملو (استان مرکزي، شهرستان ساوه) (1337 ه.ش) 

 
- ولادت شهید رمضان موسی نژاد گلچالسري (استان مازندران، شهرستان نکا، روستاي آجند) (1339 ه.ش) 

 
- ولادت شهید مدافع حرم رحیم کابلی (استان مازندران، شهرستان بهشهر) (1342 ه.ش) 

 
- ولادت شهید مرتضی ساعتچی فرد (استان تهران، شهرستان تهران) (1343 ه.ش) 

 
- پشتیبانی دولت لیبی از انقلاب اسلامی ایران (1357 ه.ش) 

 
- شهادت شهید علی اصغر آقاشاهی (استان اصفهان، شهرستان گلپایگان) (1359 ه.ش) 

 
- شهادت شهید حسن سعیدي (استان قزوین، شهرستان تاکستان) (1360 ه.ش) 

 
- شهادت شهید مسیح االله محمدي چهکند (استان خراسان جنوبی، شهرستان بیرجند) (1361 ه.ش) 



 
- شهادت خلبان شهید حسین دلحامد (استان آذربایجان شرقی، شهرستان تبریز) (1361 ه.ش) 

 
- شهادت شهید حمیدرضا منصوري (استان اصفهان، شهرستان آران و بیدگل) (1362 ه.ش) 

 
- شهادت شهید ناصر معصومی (استان فارس، شهرستان فسا، روستاي دستجه) (1362 ه.ش) 

 
- شهادت شهید بیژن ذوالفقاري آرانی (استان اصفهان، شهرستان آران و بیدگل) (1362 ه.ش) 

 
- شهادت شهید محمدعلی طوسی (استان سمنان، شهرستان دامغان) (1363 ه.ش) 

 
- شهادت شهید غلامرضا فولادیان (استان خراسان رضوي، شهرستان مشهد) (1363 ه.ش) 

 
- شهادت شهید سیدمحسن قاضی (استان خراسان رضوي، شهرستان نیشابور) (1363 ه.ش) 

 
- شهادت شهید سیدمحمد هاتف (استان تهران، شهرستان تهران) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید داود رازقندي (استان تهران، شهرستان تهران) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید حسین طاهري (استان تهران، شهرستان تهران) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید جواد مقدم (استان تهران، شهرستان تهران) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید منصور آجرلو (استان تهران، شهرستان ورامین) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید محمد خدادوست مقدم (استان خراسان رضوي، شهرستان سبزوار) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید یوسف صالحی ملکشاهی (استان مازندران، شهرستان بابل) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید قربانعلی یدالهی (استان مازندران، شهرستان قائمشهر) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید اسحاق یونس پور بهنمیري (استان مازندران، شهرستان بابلسر) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید حسن نامور (استان مازندران، شهرستان قائمشهر) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید جواد زاهدپاشا (استان مازندران، شهرستان بابل) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید زمان مهدوي لپاسر (استان مازندران، شهرستان تنکابن) (1365 ه.ش) 



 
- شهادت شهید فرج االله اکبري باصري (استان فارس، شهرستان شیراز) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید سیدحسن شاهچراغی (استان سمنان، شهرستان دامغان، روستاي حسن آباد) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید محمد غفورزاده (استان اصفهان، شهرستان آران و بیدگل) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید رحمت االله حاجی حسینی (استان زنجان، شهرستان ابهر) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید امیرحسین قنبریان (استان اصفهان، شهرستان اصفهان) (1366 ه.ش) 

 
- شهادت شهید حبیب االله چترایی (استان اصفهان، شهرستان نجف آباد) (1372 ه.ش) 

 
- شهادت شهید اسحاق شایرخ (استان هرمزگان، شهرستان میناب) (1381 ه.ش) 

 
- شهادت شهید فرید صادق زاده (استان آذربایجان شرقی، شهرستان تبریز) (1394 ه.ش) 

 
- شهادت جانباز شهید حمیدرضا سلیمیان ریزي (استان اصفهان، شهرستان اصفهان) (1396 ه.ش) 

منبع : دفاع پرس



ایجاد راه ارتباط آبی بین صومعه سرا و انزلی موجب رونق اقتصادي می شود

منبع: حرف تازهشماره خبر:  288  |  تاریخ: 1399/11/11

فرماندار صومعه سرا گفت:احداث اسکله مسافري روستایی ضمن توسعه گردشگري تالاب و ارتباط آبی با انزلی موجب رونق
اقتصاد روستاهاي حاشیه تالاب این شهرستان می شود. نوشته ایجاد راه ارتباط آبی بین صومعه سرا و انزلی موجب رونق

اقتصادي می شود اولین بار در حرف تازه. پدیدار شد.

 
 

 
❖ فرماندار صومعه سرا؛ ایجاد راه ارتباط آبی بین صومعه سرا و انزلی موجب رونق اقتصادي می شود 

فرماندار صومعه سرا گفت:احداث اسکله مسافري روستایی ضمن توسعه گردشگري تالاب و ارتباط آبی با انزلی موجب رونق اقتصاد

 
روستاهاي حاشیه تالاب این شهرستان می شود. 

حرف تازه &– فرماندار صومعه سرا با تاکید بر اینکه ایجاد راه ارتباط آبی بین صومعه سرا و انزلی موجب رونق اقتصادي می شود
گفت: احداث اسکله مسافري روستایی ضمن توسعه گردشگري تالاب و ارتباط آبی با انزلی موجب رونق اقتصاد روستاهاي حاشیه
تالاب این شهرستان می شود. سید جلال سید محمدي عصر دوشنبه 6 بهمن در جلسه کمیته برنامه ریزي که با حضور نماینده این
شهرستان و رئیس سازمان برنامه وبودجه گیلان برگزارشد با بیان این مطلب اظهار داشت: با وجود ظرفیت عظیمی به نام تالاب
متاسفانه مردم صومعه سرا تاکنون کمترین بهره را از آن برده، و در مقابل همه مشکلات تالاب از جمله مسایل زیست محیطی تا
سیلابها و آبگرفتگیهاي متعدد را به جان خریده و همه این آسیب ها نصیب روستاییان حاشیه تالاب می شود. وي افزود: ایجاد راه
ارتباطی آبی بین دو شهرستان صومعه سرا و بندر انزلی، ضمن اشتغال جوانان، می تواند معیشت مردم روستاهاي سیاه درویشان،
صوفیانده، خمسر، نرگستان، نوخاله، هندخاله، چمثقال و باقلاکش را تامین و اقتصاد این مناطق را متحول کند. سید محمدي اضافه
کرد: با ایجاد اسکله در حاشیه این روستاها ضمن استفاده مسافران از تالاب انزلی به عنوان یک ظرفیت گردشگري، اشتغال زیادي
براي جوانان این مناطق نیز فراهم می شود. وي خاطر نشان کرد: دراین راستا طی یکسال گذشته با توجه ویژه دولت تدبیر و امید و
برنامه ریزي ها در خصوص لایروبی رودخانه ها در محدوده این روستاها شرایط مطلوبی جهت اجراي این راه ارتباطی آبی بوجود آمده
است. سید محمدي گفت: با اقدامات خوبی که در حوزه لایروبی رودخانه هاي منتهی به تالاب در طی یک سال گذشته صورت گرفته،
تردد قایق ها و برقراري خط ارتباط آبی بین انزلی و روستاهاي حاشیه تالاب صومعه سرا را آسان ترکرده است. وي یادآورشد: این
اقدام دولت موجب شده تا علاوه بر فراهم شدن این ظرفیت، 5 هزار خانوار حاشیه تالاب که طی سالیان متمادي در برابر هرگونه
سیلاب آسیب پذیر بودند، اکنون با امنیت وآرامش خاطر به زندگی خود ادامه دهند. سید محمدي افزود: تلاش می کنیم تالاب انزلی
و زیباییهاي منحصر بفرد آن را از زاویه دید صومعه سرا به گردشگران معرفی، و در این راستا با راه اندازي اسکله هاي مسافري در



روستاهاي حاشیه تالاب ضمن تقویت وتوسعه تالاب گردي و راه آبی ارتباطی بین دو شهرستان اقتصاد روستایی را نیز تقویت کنیم.
فرماندارصومعه سرا درادامه با اشاره به اینکه تمام تلاشمان این است که بر اساس برنامه تدوین شده اعتبارات شهرستان توزیع شود
گفت: توجه وتمرکز اعتباراتی که امسال در بخش هاي استانی، نفت و گاز و…در کمیته برنامه ریزي تدوین شده، در حوزه کشاورزي و
راه روستایی است. سید محمدي با ابراز خرسندي از ارتقاء اعتبار شهرستان صومعه سرا به 36 میلیارد تومان افزود: امیدواریم این رقم
تخصیص یابد تا با برنامه ریزي هاي صورت گرفته بتوانیم بخشی از مسائل و مشکلات را کاهش دهیم. وي یادآور شد: هم اکنون چند
پروژه بزرگ ملی راهداري در محورهاي فومن صومعه سرا پونل، ضیابر پیربازار و طاهرگوراب به ماسال در حال اجرا است. سید
محمدي هم افزایی، احساس مسئولیت، و اجراي مصوبات را در راستاي پیشبرد اهداف و برنامه هاي دولت و برنامه هاي مصوب کمیته
برنامه ریزي را مهم ترین شاخصه پیش برد اهداف نظام ودولت در شهرستان صومعه سرا برشمرد. فرماندار صومعه سرا در پایان از
زحمات دکتر دلخوش نماینده مردم این شهرستان در مجلس در راستاي اجرایی کردن پروژه هاي ملی در حال اجراي این شهرستان

ایجاد راه ارتباط آبی بین صومعه سرا و انزلی موجب رونق تقدیر کرد. 
اقتصادي می شود



کارآفرینی با کمک زنبورها

شماره خبر:  289  |  تاریخ: 1399/11/11
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

علیرضا یوسفی فر یکی از اهالی استان خراسان جنوبی است که با پرورش زنبور عسل، دست به کارآفرینی زده و حالا یکی از
موفق ترین ها در حوزه کاري خودش است.

علیرضا یوسفی فر یکی از اهالی استان خراسان جنوبی است که با پرورش زنبور عسل، دست به کارآفرینی زده و حالا یکی از

 
موفق ترین ها در حوزه کاري خودش است. 

 
 حجم ویدیو: 6.90M | مدت زمان : 00:03:02 

 
فیلم 

0:00



افزایش 68 سانتی تراز آب دریاچه ارومیه/ لزوم اجراي قوانین در معدن

چادرملو و سنگ آهن مرکزي

منبع: ایسناشماره خبر:  290  |  تاریخ: 1399/11/11

عضو شوراي عالی محیط زیست ضمن اشاره به اینکه در جلسه اخیر این شورا بر اجراي مصوبات قانونی درباره معدن چادرملو
و سنگ آهن مرکزي تاکید شد، گفت: متاسفانه قوانین در بخش معدن به طور کامل و دقیق اجرا نمی شوند و از بابت جبران

خسارت هاي وارده به منابع طبیعی در اثر بهره برداري از معادن، شاهد سستی هستیم.

محمدرضا تابش در گفت و گو با ایسنا ضمن اشاره به
جلسه اخیر شوراي عالی محیط زیست که به ریاست رییس
جمهوري برگزار و به موضوعات مختلفی ازجمله دریاچه
ارومیه، بوي نامطبوع تهران و.. پرداخته شد، اظهار کرد: در
این جلسه نسبت به تصویب حدود عرصه هاي طبیعی
واجد شرایط به عنوان مناطق چهارگانه حفاظت شده و
بازنگري در حدود برخی مناطق حفاظت شده که داراي
تعارضات مردمی و طرح هاي هادي روستایی بودند، اقدام

 
شد. 

وي ادامه داد: از این رو با مصوبه شوراي عالی محیط زیست، درمجموع مساحت مناطق حفاظت شده کشور از 11 درصد به 12 درصد

 
افزایش یافت. 

تصویب ضوابط و روش هاي مدیریت پسماندهاي صنعتی و معدنی این عضو شوراي عالی محیط زیست با بیان اینکه در این جلسه
همچنین ضوابط و روش هاي مدیریت پسماندهاي صنعتی و معدنی تصویب شد، تصریح کرد: هرچند که ما در کشور قانون مدیریت
پسماندها را داریم اما از ضوابط و روش هاي مدیریت پسماندهاي صنعتی، معدنی، صنایع نفت و گاز و نیروگاهی غفلت کرده ایم. از

 
این رو در این جلسه مقرر شد که اینگونه پسماندها نیز تابع ضوابط و مقرراتی باشند. 

به گفته تابش با این مصوبه راه براي سرمایه گذاري در مدیریت و دفع پسماندها توسط بخش خصوصی واجد شرایط باز می شود و با

 
ضابطه مند شدن بهره برداري از این پسماندها نفع دو جانبه اي براي محیط زیست و سرمایه گذاران پدید می آید. 

آرادکوه نقش زیادي در ایجاد بوي نامطبوع تهران دارد وي در ادامه با اشاره به اینکه در جلسه شوراي عالی محیط زیست به مسئله
بوي نامطبوع تهران نیز پرداخته شد، گفت: درباره علت بوي نامطبوع در تهران سازمان حفاظت محیط زیست گزارشی از بررسی هاي
ارائه و اعلام کرد که دستگاه هاي مختلف باید چه برنامه هایی را با چه میزان بودجه اي در اولویت خود براي رفع بوي نامطبوع

 
پایتخت قرار دهند. 

این عضور شوراي عالی محیط زیست تصریح کرد: بر اساس گزارش سازمان حفاظت محیط زیست دلایل عمده انتشار بوي نامطبوع در
تهران دامداري هاي حاشیه برخی اتوبان ها و رودخانه هایی هستند که تبدیل به محل تخلیه فاضلاب شده اند. البته محل دفع زباله



 
آرادکوه نقش زیادي در ایجاد بوي نامطبوع دارد. 

رییس فراکسیون محیط زیست مجلس دهم با بیان اینکه موضوع احیاي دریاچه ارومیه نیز از دیگر موضوعات مطرح شده در جلسه
شوراي عالی محیط زیست بود، اظهار کرد: طی این جلسه مسئولان و وزراي مربوطه گزارش مبسوطی از اقدامات انجام شده و حفر
تونل هایی انتقال آب به دریاچه ارومیه ارائه دادند. بر اساس این گزارش ها در حال حاضر 68 سانتیمتر، افزایش تراز آب دریاچه

 
ارومیه را نسبت به سال مبنا شاهد هستیم. 

تابش افزود: علاوه بر این تقریبا بیشتر نمک هاي کف دریاچه در آب حل شده و خطر گرد و غبارهاي نمکی فعلا منتفی شده است. از
سوي دیگر حق آبه زیست محیطی دریاچه ارومیه براي رسیدن به حالت تعادل 3400 میلیون مترمکعب است که تاکنون با اقدامات

 
انجام شده 2500 میلیون مترمکعب آن تامین شده و مابقی این حق آبه نیز از طریق انتقال آب تامین خواهد شد. 

قوانین در بخش معدن به طور کامل و دقیق اجرا نمی شوند وي در بخشی دیگر از صحبت هاي خود با اشاره به اینکه به طورکلی
توسعه امري اجتناب ناپذیر است ولی چون در کشور ما توسعه براساس آمایش سرزمینی صورت نگرفته است با چالش هایی مواجه
هستیم، گفت: باید براي این چالش ها چاره جویی شود تا دچار تبعات اقتصادي و اجتماعی حاد نشویم. براي مثال معدن چادرملو و
سنگ آهن مرکزي، اشتغال زیادي را ایجاد کرده است اما میزان بهره برداري از طبیعت بکر منطقه و خساراتی که به محیط زیست،

 
آب، خاك و هواي استان یزد وارد می کند قابل مقایسه با اینگونه اقدامات جبرانی نیست. 

این عضور شوراي عالی محیط زیست با تاکید بر حمایت از مناطق حفاظت شده اي مثل پارك ملی سیاهکوه، اظهار کرد: متاسفانه
قوانین در بخش معدن به طور کامل و دقیق اجرا نمی شوند و از بابت جبران خسارت هاي وارده به منابع طبیعی در اثر بهره برداري از

 
معادن، شاهد سستی هستیم. 

تابش در پایان تصریح کرد: در قانون برنامه ششم توسعه معادن ملزم شده اند که یک درصد از فروش خود را براي جبران خسارت
هاي زیست محیطی اختصاص دهند. در این زمینه اقداماتی صورت گرفته ولی این اقدامات متناسب با درآمدهاي زیاد این معادن و
البته حجم تخریب ها. به هرحال در جلسه شوراي عالی محیط زیست مقرر شد که سازمان حفاظت محیط زیست و وزارت صنعت این

 
موضوع را پیگیري کنند. 

انتهاي پیام



آغاز تولید روزانه 65 هزار بشکه نفت از میدان مشترك آذر

منبع: ریشهشماره خبر:  291  |  تاریخ: 1399/11/11

مدیرطرح توسعه میدان نفتی مشترك آذر گفت: برداشت از این میدان آغاز شده و این طرح ملی به زودي به صورت رسمی
افتتاح می شود.

مدیرطرح توسعه میدان نفتی مشترك آذر گفت: برداشت از
این میدان آغاز شده و این طرح ملی به زودي به صورت

 
رسمی افتتاح می شود. 

پایگاه خبري ریشه: غلامرضا منوچهري گفت: 97 درصد
کار توسعه میدان نفتی آذر به پایان رسیده و این طرح به

 
زودي به صورت رسمی افتتاح خواهد شد. 

وي با بیان این که میدان آذر از لحاظ زمین شناسی شرایط ویژه اي دارد گفت: همین مساله، کار تولید در این میدان را به شدت
سخت کرده بود و شرکت هاي بین المللی که قبلا کار اکتشافی در این میدان انجام داده بودند، باورشان این بود که فقط خودشان می

 
توانند این میدان را توسعه دهند و ایرانی ها قادر به انجام این کار نیستند. 

مدیرعامل گروه اویک افزود: با این وجود شرکت هاي داخلی کار توسعه این میدان را بر عهده گرفتند و هم تامین مالی و هم اجراي

 
آن به دست شرکت هاي داخلی انجام شد. 

منوچهري با بیان این که تامین مالی این طرح از محل منابع صندوق توسعه ملی انجام شده است گفت: هم اکنون این طرح 97 درصد

 
پیشرفت دارد و به تولید اسمی 65 هزار بشکه در روز رسیده است. 

وي با اشاره به این که کار توسعه میدان آذر سخت تر از دیگر میادین بوده است گفت: حفاري برخی از چاه هایی که در این میدان
حفر شده حدود 400 روز طول کشیده که این مساله تجربه شرکت هاي داخلی را در زمینه توسعه این گونه میادین افزایش داده

 
است. 

مدیرعامل گروه اویک با بیان این که آزمون هاي انجام شده در هفته هاي اخیر ثابت می کند که ظرفیت تولید این میدان و همچنین
عملکرد تاسیسات جانبی و فرآورش آن به بالغ بر 65 هزار بشکه در روز رسیده است، افزود: 65 هزار بشکه نفت استخراج شده از این
میدان به همراه 60 میلیون فوت مکعب گاز همراه آن روزانه از طریق دو خط لوله 350 کیلومتري به تاسیساتی که در منطقه واقع

 
شده است منتقل می شود. 

منوچهري با بیان این که اجراي این طرح در مناطق محروم و مرزي کشور باعث آبادانی و عمران منطقه شده است گفت: به برکت
اجراي این طرح زیرساخت هاي زیادي مثل راه ها، خطوط آبرسانی و خطوط انتقال گاز و نفت در این مناطق ایجاد شده و اجراي این

 
طرح نقش مهمی در اشتغال و آموزش محلی داشته است. 



وي با بیان این که از روزي که این طرح به بهره برداري برسد کل سرمایه گذاري انجام شده براي اجراي آن از محل فروش
محصولاتش جبران خواهدشد افزود: براي اجراي این طرح یک میلیارد و 400 میلیون دلار سرمایه گذاري و حدود 300 میلیون دلار

 
نیز بصورت غیرمستقیم هزینه شده که در مجموعه یک میلیارد و 700 میلیون دلار می شود. 

منوچهري گفت: براي توسعه بخش پایین دست این طرح نیز که شامل یک ان جی ال و یک مجتمع پتروشیمی است، بیش از دو

 
میلیارد دلار سرمایه گذاري خواهد شد که تاکنون حدود 40 درصد آن محقق شده است. 

منوچهري با بیان این که این میدان در استان ایلام و در منطقه مهران واقع شده است گفت: این میدان یک میدان مشترك است که
در مجاور میدان نفتی بدرا عراق قرار دارد و از آن جا که طرف عراقی در سال هاي اخیر توسط شرکت هاي آمریکایی و بین المللی
توسعه پیدا کرده، ما نیز حساس بودیم که استخراج نفت از آن سمت میدان، باعث تخلیه میدان سمت ایران نشود که خوشبختانه با

 
اجراي طرح توسعه میدان آذر و روند رشد تولید در این میدان این نگرانی مرتفع شده است. 

وي در پایان افزود: میدان نفتی آذر در یک بازه 20 ساله می تواند بالغ بر 15 میلیارد دلار درآمد عاید کشور کند و در بخش

 
پتروشیمی نیز سالانه 500 میلیون دلار درآمد خالص ایجاد خواهد کرد. 

 
منبع: خبرگزاري تسنیم 

انتهاي پیام



براي رسیدن به آرمان هاي انقلاب، راهی  جز عملی کردن مفاهیم قانون

اساسی نداریم

منبع: ایسناشماره خبر:  292  |  تاریخ: 1399/11/11

یک کارشناس مسائل حقوقی گفت: براي رسیدن به آرمان هاي انقلاب، راهی  جز عملی کردن مفاهیم قانون اساسی
جمهوري اسلامی و تحقق آن در کشور مثل رونق اصول طلایی قانون اساسی اعم از اصل 28 و 31 یعنی  حق اشتغال و

مسکن و غیره نداریم.

مریم نقاشان در گفت وگو با ایسنا درباره سالگرد انقلاب
اسلامی و دستاوردهاي آن گفت: بعد از گذشت چهار دهه
از انقلاب اسلامی ایران و سپري کردن فراز و فرودهاي
بسیار، زمان آن رسیده است که کارنامه توسعه اي این سال
ها مورد بازبینی و بررسی قرار گیرد. براي نیل به اهداف و
نیات نظام، نیازمند اتخاذ رویکردهاي جدید و بازنگري در
برخی حوزه ها و باورها و تصورات قالبی است که از این
منظر بتوان روشنایی براي هدایت و اندیشه اي براي تعالی
بر نظامات سیاسی، اجتماعی و اقتصادي و فرهنگی کشور

 
ساري و جاري کرد. 

وي با بیان اینکه یکی از شاخصه هاي باز بینی در هر نظام بررسی مفهوم توسعه در آن است، گفت: مفهوم توسعه در کشور ایران با
مفهوم توسعه در انقلاب اسلامی ایران متفاوت است و بستگی دارد که از کدام منظر بخواهیم به مفهوم توسعه بپردازیم. اگر از منظر
انقلاب اسلامی ایران بخواهیم بررسی کنیم توسعه باید در چارچوب آرمان ها، ارزش ها و اهداف معمار انقلاب اسلامی یعنی امام
خمینی تعریف گردد، اما اگر بخواهیم توسعه را به مفهوم جهانی آن به عنوان یک کشور به نام ایران بررسی کنیم؛ باید معیارهاي

 
کشورهاي توسعه یافته در دنیا را ملاك قرار دهیم که اصولا الگوي توسعه غربی می باشد. 

نقاشان ادامه داد: پس از بررسی و بازبینی کارنامه توسعه کشور از هر یک از این مناظر که بخواهیم نظر دهیم باید گفت؛ ما نه طبق

 
منظر اول به پایان توسعه رسیده ایم و نه طبق منظر دوم. هر چند از هرکدام المان هایی داریم! 

در واقع نه توسعه یافته ایم نه توسعه نیافته و نه در حال توسعه! بلکه به یک معجون التقاطی یا شترمرغی تبدیل شده ایم که نه معلوم
است شتریم و نه مرغ. در واقع از هر دو منظر یک موجود یا هویت جدید هستیم مثل یک ژن جهش یافته. همانند نظام هاي نوظهور
که از خاستگاه اولیه اش فاصله گرفته است اما مورد تایید استانداردهاي بین المللی نیز قرار ندارد. پس در گام اول"جا"گزینی لازم
است. یعنی باید اول تصمیم بگیریم که مفهوم توسعه را در کدام قالب می خواهیم جا دهیم و سپس با توجه به آن فرم، مسائل را

 
شناسایی و احصا کنیم. 

نقاشان تاکید کرد: از حیث تخصصی در شاخه حقوق حکومتی به این عمل "اصلاح و درمان نظام سیاسی بر پایه اهداف تاسیسش"
می گویند که گاهی با زدودن برخی سیاستها و گاهی با افزدون آنها همراه است. نخبگان و فرهیختگان کشور در این شاخه باید
شاخصه هاي توسعه از منظر انقلاب اسلامی را بررسی کنند نه یک کشور در معناي بین الملل را. پس انتظار این است که از قیاس مع



 
الفارق گذر کنیم و دچار مقایسه نابجا براي تشخیص توسعه نشویم. 

وي ادامه داد: به عنوان مثال چند مورد از مقایسه هاي نابجا را بیان می کنم. 1- مربوط به نظام مقایسه اي توسعه قبل و بعد انقلاب
است که اساسا چون شاخص زمان آن هم نیم قرنی مطرح است و مسلما قیاس مع الفارق است و دستاورد این موارد چیزي نخواهد
بود زیرا هرقدر هم توسعه عینی را بشماریم چون بحث زمان، تکنولوژي و... در میان است مردم نمی توانند به نتیجه منطقی از این
مقایسه برسند. 2-برخی موارد هم مبحث مقایسه اي نسبت به دنیاي غرب است. این درحالی است که شالوده انقلاب با شعار نه شرقی
نه غربی جمهوري اسلامی ریخته شده است. چطور دو نظامی که از ساختار با هم متفاوت هستند را در معرض مقایسه قرار دهیم!؟ 3-
میزان شرکت در سازمان ها و اسناد بین المللی با مفهوم توسعه در انقلاب اسلامی نیز مقایسه نابجایی می باشد. زیرا نظام ارزشی ما با
ارزشهاي بین المللی متفاوت است. شاید اگر بخواهیم توسعه یافته فرض شویم مسلما باید کلیه معاهدات بین المللی را هم امضا کنیم
و کلیه معاهداتی که جهان را به سوي نظم نوین سکولار سوق می دهد و این با اهداف انقلاب در تقابل است. 4- مقایسه هایی که

 
القاي تشکیک در آرمان ها و ارزشها به طور نامحسوس گنجانده میشود که این مقایسه ها از اساس نادرست است. 

 
وي افزود: به عنوان مثال آیا جنگ تحمیلی، دهه از دست رفته توسعه بود یا الگویی از توسعه بومی بوده است!؟ 

مسلما این طور سوالات و مقایسه ها با شالوده انقلاب مغایر است، آن هم در حالی که معمار انقلاب (امام خمینی) این جنگ را رحمت
خواند و ما دستاورد آن را در نهادینه شدن ارزشهاي اسلامی، اعتقادات مذهبی و همدلی و انسجام مردم، جلوگیري از دنیا پرستی و
دوري از تجمل گرایی را همه در دوران جنگ داشتیم و بعد از آن به سوي طاغوت و اشرافی گري و اختلاس و مفاسد اخلاقی و

 
اقتصادي و ریزش عقیدتی و بی اعتمادي مردم پیش رفتیم. حالا تازه بپرسیم جنگ توقف بود یا ترقی!؟ 

این کارشناس مسائل حقوقی گفت: براي اینکه بدانیم انقلاب اسلامی به چه میزان در رسیدن به اهداف خود موفق بوده باید از این
قبیل مقایسه ها اعم از مقایسه با غرب و مقایسه با قبل از انقلاب خودداري کنیم زیرا آنچه باید مقایسه شود وضعیت کشور در دهه
هاي مختلف بعد از انقلاب با وصیت نامه امام و قانون اساسی است. یعنی ما باید ببینیم در چه دهه و شرایطی وضعیت جامعه با
آرمانهاي انقلاب و آنچه مردم براي به دست آوردن آن انقلاب کردند همسو بوده است و دیگر اینکه معیار مقایسه ما در این خصوص
وصیت نامه امام خمینی به عنوان بنیانگذار این نظام است که حکم اساسنامه حکومت را از جهت آرمانها و اهداف دارد و دیگري قانون

 
اساسی جمهوري اسلامی ایران که بازوي اجرایی آرمانهاي نظام به ضرب قانون است. 

نقاشان گفت: اگرچه پیشرفت هایی در برخی حوزه ها حاصل شده است اما همچنان تا رسیدن به آرمانها و اهداف تمدن نوین اسلامی
فاصله وجود دارد. شاید در شاخه برون مرزي و گسترش تفکر انقلاب اسلامی در کشورهاي همسایه پیشروي کرده باشیم اما عملکرد
نادرست برخی مسئولان در داخل کشور موجبات سرخوردگی و ناامیدي مردمی که انقلاب کردند را در داخل این مرز و بوم فراهم

 
کرده است. 

وي در خصوص راهکارهاي رسیدن به آرمان هاي انقلاب گفت: راهی نداریم جز عملی کردن مفاهیم قانون اساسی جمهوري اسلامی و
تحقق آن در کشور مثل رونق اصول طلایی قانون اساسی اعم از اصل 28 و 31 یعنی حق اشتغال و مسکن و غیره. همچنین سرلوحه

 
قرار دادن وصیت نامه امام خمینی در تمام ابعاد مخصوصا توجه ویژه به قشر محروم و مستضعف جامعه. 

این کارشناس مسائل حقوقی در پایان گفت: امید است به یمن نیات خالص برخی مسئولان دلسوز و پاکی خون شهدا از وضعیت

 
کنونی به سوي تعالی گذر کنیم. 

انتهاي پیام





کارآمدي سیاست هاي کلی جمعیت در روند سالمندي جامعه!؟

منبع: روزنامه سیاست روزشماره خبر:  293  |  تاریخ: 1399/11/11

اشاره: سیاست هاي کلی نظام در زمینه ها و موضوعات گوناگون از سوي مجمع تشخیص مصلحت نظام تدوین و تصویب و
جهت اجرا به قواي سه گانه ابلاغ شده است. بررسی هاي میدانی موید این واقعیت است که سیاست هاي کلی از سوي قواي

سه گانه آنطور که باید و شاید مورد توجه قرار نگرفته است. بسیار بجاست که نخبگان و ...

 
معرفی سیاست هاي کلی جمعیت 

 
1- ارتقاء پویایی، بالندگی و جوانی جمعیت با افزایش نرخ باروري به بیش از سطح جانشینی. 

2- رفع موانع ازدواج، تسهیل و ترویج تشکیل خانواده و افزایش فرزند، کاهش سن ازدواج و حمایت از زوج هاي جوان و توانمندسازي

 
آنان در تأمین هزینه هاي زندگی و تربیت نسل صالح و کارآمد. 

3- اختصاص تسهیلات مناسب براي مادران بویژه در دوره بارداري و شیردهی و پوشش بیمه اي هزینه هاي زایمان و درمان ناباروري

 
مردان و زنان و تقویت نهادها و مؤسسات حمایتی ذي ربط. 

4- تحکیم بنیان و پایداري خانواده با اصلاح و تکمیل آموزش هاي عمومی درباره اصالت کانون خانواده و فرزند پروري و با تأکید بر
آموزش مهارت هاي زندگی و ارتباطی و ارائه خدمات مشاوره اي بر مبناي فرهنگ و ارزش هاي اسلامی- ایرانی و توسعه و تقویت

 
نظام تأمین اجتماعی، خدمات بهداشتی و درمانی و مراقبت هاي پزشکی در جهت سلامت باروري و فرزندآوري. 

 
5- ترویج و نهادینه سازي سبک زندگی اسلامی- ایرانی و مقابله با ابعاد نامطلوب سبک زندگی غربی. 

6- ارتقاء امید به زندگی، تأمین سلامت و تغذیه سالم جمعیت و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی، بویژه اعتیاد، سوانح، آلودگی هاي

 
زیست محیطی و بیماري ها. 

7- فرهنگ سازي براي احترام و تکریم سالمندان و ایجاد شرایط لازم براي تأمین سلامت و نگهداري آنان در خانواده و پیش بینی ساز

 
و کار لازم براي بهره مندي از تجارب و توانمندي هاي سالمندان در عرصه هاي مناسب. 

8- توانمندسازي جمعیت در سن کار با فرهنگ سازي و اصلاح، تقویت و سازگار کردن نظامات تربیتی و آموزش هاي عمومی،

 
کارآفرینی، فنی ـ حرفه اي و تخصصی با نیازهاي جامعه و استعدادها و علایق آنان در جهت ایجاد اشتغال مؤثر و مولد. 

9- باز توزیع فضایی و جغرافیایی جمعیت، متناسب با ظرفیت زیستی با تأکید بر تأمین آب با هدف توزیع متعادل و کاهش فشار

 
جمعیتی. 

10- حفظ و جذب جمعیت در روستاها و مناطق مرزي و کم تراکم و ایجاد مراکز جدید جمعیتی بویژه در جزایر و سواحل خلیج

 
فارس و دریاي عمان از طریق توسعه شبکه هاي زیربنایی، حمایت و تشویق سرمایه گذاري و ایجاد فضاي کسب و کار با درآمد کافی. 

 
11- مدیریت مهاجرت به داخل و خارج هماهنگ با سیاست هاي کلی جمعیت با تدوین و اجراي ساز و کارهاي مناسب. 

 
12- تشویق ایرانیان خارج از کشور براي حضور و سرمایه گذاري، و بهره گیري از ظرفیت ها و توانایی هاي آنان. 

13- تقویت مؤلفه هاي هویت بخش ملی (ایرانی، اسلامی، انقلابی) و ارتقاء وفاق و همگرایی اجتماعی در پهنه سرزمینی بویژه در میان

 
مرزنشینان؛ و ایرانیان خارج از کشور. 

14- رصد مستمر سیاست هاي جمعیتی در ابعاد کمی و کیفی با ایجاد ساز و کار مناسب و تدوین شاخص هاي بومی توسعه انسانی و

 
انجام پژوهش هاي جمعیتی و توسعه انسانی. 

توجه: «چالش قانون» براي انعکاس پاسخ هاي مجمع تشخیص مصلحت نظام یا اعضاي آن، اعلام آمادگی می نماید. ضمنا از ارائه نقد

 
و پیشنهادات مشفقانه عموم اندیشمندان و نخبگان پیشاپیش سپاسگزار است. 



 
نقد و بررسی سیاست هاي کلی 

 
- خلط سیاست هاي کلی با ارزش ها 

ارزش ها بیانگر اعتقاد راسخ نسبت به اعمال، حالات و رفتارهایی هستند که از لحاظ شخصی یا اجتماعی نسبت به اعمال، حالات و
رفتارهاي مخالف، برتر و ارجخ شناخته می شوند (مدیریت رفتار سازمانی پیشرفته، احمد ورزشکار، 1389). ارزش ها نوعی باورند و
اینگونه تعریف شده اند باورهایی که بر اساس آن مشخص می شود چه چیزي مطلوب است و چه چیزي نامطلوب (ارزش هاي
اجتماعی و تاثیر آن بر منابع اقتصادي، حمید سادسی). در مواردي از سیاست هاي کلی جمعیت با ارزش ها خلط شده است. کارایی

 
ارزش ها در ادبیات برنامه ریزي اجتماعی با سیاست هاي کلی داراي تفاوت هاي اساسی است. 

 
- ناتوانی در تشخیص سیاست هاي کلی از سوي اعضاي مجمع 

بررسی مجموعه سیاست هاي کلی نظام نشانگر این واقعیت است که مجمع تشخیص مصلحت نظام در تعریف سیاست هاي کلی
داراي نقطه نظر مشخصی نیست و در تدوین و تصویب سیاست هاي کلی، آن را بجاي واژگان دیگر بکار می برد. مطالعه سوابق علمی
و اجرایی اعضاي مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز حاکی از وجود سطح قابل ملاحظه اي از ناکارآمدي در عملکرد آنهاست که موید
نبود درك صحیح و سیستماتیک از جایگاه سیاست هاي کلی در منظومه برنامه ریزي کلان جامعه است. این مهم نه تنها در تدوین و
تصویب که در پیگیري اجراي سیاست هاي کلی جمعیت نظام تاثیر منفی دارد و شاید یکی از دلایل عدم نظارت کافی بر حسن

 
اجراي این سیاست ها باشد. 

 
- وجود تکلیف در اسناد فرادست و بدون سیاست هاي کلی 

در اسناد فرادست و بالادستی کشور موارد متعددي وجود دارد که بطور مستقیم و غیرمستقیم با سیاست هاي کلی ارتباط دارد لکن
در متن سیاست هاي کلی بدان ها اشاره اي نشده است. وجود پنجره هاي متعدد خلاء و کمبود در سیاست هاي کلی نشانه جزیی
نگري و بخشی نگري در تدوین و تصویب سیاست هاي کلی است و این امر را در ذهن تداعی می کند که سیاست هاي کلی به دنبال
تحقق اسناد فرادستی خود نیست و بین مواد و بندهاي فراوان اسناد فرادست کشور سرگردان است چون هویت خود را بصورت روشی

 
از آنها کسب نکرده است و با آنها داراي نسبتی ناهماهنگ است. 

 
- ناسازگاري موجود بین سیاست و برنامه هاي اجرایی کشور 

در مواردي بصورت آشکار بین سیاست هاي کلی و برنامه اجرایی کشور ناسازگاري وجود دارد که ناشی از وجود اشکالات شکلی و
ماهیتی در سیاست هاي کلی یا در برنامه هاي اجرایی باشد. غیرقاعده مندي در هر دو سو موجب می شود که برنامه هاي اجرایی
کشور، بدون سیاست و سیاست هاي کلی، بدون پشتوانه برنامه هاي اجرایی به حیات ناقص خود تا ناکارآمدي قطعی ادامه دهند و هر
دو خود را در حل مشکلات زندگی مردم ناتوان ببینند و منتظر تغییرات و تحولات آینده باشند یا منتظر پایان حیات اجتماعی خود
باشند که این سرنوشت، بارها و بارها در سیاست ها و قوانین متعدد در کشور ملاحظه شده است. در برخی از موارد سیاست هاي کلی
جمعیت با برنامه هاي اجرایی کشور هماهنگی لازم وجود ندارد از این رو از سوي دستگاه هاي اجرایی توجه لازم و کافی به آنها وجود

 
ندارد. 

 
- پیاده نشدن سیاست هاي کلی 

بررسی هاي جامعه نگر و اذعان رسمی بعضی از نهادها و اعضاي مجمع تشخیص مصلحت نظام، سیاست هاي کلی نظام بر اساس
انتظارات آنها، اجرا نشده است. البته منتقدان اجرایی نشدن سیاست هاي کلی، هیچ گاه به آسیب شناسی آن نپرداخته اند و مطالعه
علمی داراي روایی و پایاییی قابل اطمینانی را نیز منتشر نکرده اند. صرفا برخی در رسانه هاي گروهی نسبت به اجرانشدن سیاست
هاي کلی اطلاع رسانی کرده اند. شکل و ماهیت سیاست هاي کلی به گونه اي است که قابلیت راستی آزمایی و درصد تحقق در

 
سازوکار آن پیش بینی نشده است. 

 
- عدم وجود نظارت بر تدوین و تصویب سیاست هاي کلی 

بر مصوبات مجمع تشخیص مصلحت نظام، از سوي نهادهاي نظارتی صاحب صلاحیت، نظارتی وجود ندارد و نمی توان به تطبیق آنها با
شرع و قانون اساسی از طریق نظارت سیستماتیک آگاه شد. شائبه ناکارآمدي یا اجرا نکردن سیاست هاي کلی توسط مجریان قانون،
جز با داوري آگاهانه توسط افراد یا نهادهاي داراي صلاحیت علمی و تجربی ممکن نیست. فرافکنی تدوین و تصویب کنندگان و



مجریان نمی تواند به ارائه تحلیل دقیقی پیرامون سنجش کارآمدي سیاست هاي کلی بطور واقعی منجر شود. با قضاوت نادرست نیز

 
نمی توان از میان راهکارهاي متعدد موجود در تجربه بشري براي حل مشکلات زندگی مردم، راه بهترین یا بهتر را یافت. 

 
- عدم شواهد مربوط به راستی آزمایی کارآمدي سیاست هاي کلی 

اصولا از سوي مجمع تشخیص مصلحت نظام شواهدي دال بر راستی آزمایی سیاست هاي کلی تصویب شده ارائه شده است. زبان
خصوصی حاکم بر تدوین سیاست هاي کلی و سلیقه اي برخورد کردن در انتخاب سیاست ها، جایی براي راستی آزمایی آنها باقی
نگذشته است. کسی نسبت به عملکرد خود شک و تردیدي ندارد؛ تصویب کنندگان در تصویب و اجراکنندگان در عدم اجراي آنها. به
نظر می رسد که مجمع تشخیص مصلحت نظام در اندازه گیري میزان کارآمدي سیاست هاي کلی از توانایی لازم برخوردار نیست و

 
قادر نیست که تغییرات سیاست هاي کلی را در سناریوهاي مختلف پیش رو در دوره چشم انداز پیش بینی کند. 

 
- عدم روشمندي تدوین و تصویب سیاست هاي کلی 

تاکنون چیزي بنام روش تدوین سیاست هاي کلی از سوي مجمع تشخیص مصلحت نظام منتشر نشده است و در آیین نامه داخلی
مجمع نیز از آن یادي نشده است. صرف نظر از شکلی بودن آیین نامه داخلی در زمینه ماهیت سیاست هاي کلی و روش تدوین و
تصویب آن مطالب قدرتمندي در آیین نامه داخلی مجمع نیامده است. روش به خودي خود داراي فلسفه و منطق حاکم بر خود است.
سیاست هاي کلی نظام داراي فلسفه و منطق ویژه خود نیستند. از این روست که بیشتر به یک زبان خصوصی و سلیقه اي در برنامه

 
ریزي شخصی شباهت دارد و قابلیت متقاعدسازي اندکی را با خود دارد. 

 
- عدم انتشار پیوست هاي علمی و اجرایی سیاست هاي کلی 

در درگاه الکترونیک مجمع تشخیص مصلحت نظام پیرامون اصول کلی و مبانی تدوین و تصویب سیاست هاي کلی نظام، مطالب
چندانی وجود ندارد. بدون تردید هر گروه موضوعی از سیاست هاي کلی نظام و هر از بندهاي آنها بصورت مجزا داراي پیوست هاي
علمی و اجرایی است و باید براي درك صحیح دستگاه هاي مرتبط با قواي سه گانه و عموم اندیشمندان و مردم منتشر شود. اثبات
عقلانیت حاکم بر سیاست هاي کلی نظام و دوري آن از زبانی خصوصی و شخصی، جز با انتشار مستندات قانونی و پیوست هاي علمی
و اجرایی ممکن نیست. جامعه براي درك سیاست هاي کلی به مفاهیم امدادي نیازمند است و باید در قالب جریان اصلاع رسانی و

 
گفتمان سازي در جامعه منتشر شود. 

 
- دوباره کاري در بکارگیري اختیارات قوه مقننه در مجمع 

وجود مراکز و مراجع قانونگذاري در کشور، دوباره کاري اختیارات قوه مقننه در جایی یا نهادي دیگر است که صرف نظر از هزینه هاي
مازاد اقتصادي آن از نظر حسابداري اجتماعی نیز مقرون به صرفه نیست. انجام دوباره کاري ها، پراکنده کاري ها، موازي کارها با وجود
آسیب هاي موجود در تقسیم کار ملی قانونگذاري کشور به توسعه ناکارآمدي در کشور منجر شده است. تدوین و تصویب سیاست هاي
کلی نظام که خود داراي سطح قابل ملاحظه اي ناکارآمدي است هرگز نتوانسته و نمی تواند به کارآمدي نظام در حل مشکلات زندگی

 
مردم منجر شود. از این رو می توان سیاست هاي کلی نظام را سیاست هاي کلی ناکارآمدي دستگاه هاي اجرایی دانست. 

 
- عدم وجود دیدگاه همه جانبه نگري در مصوبات مجمع 

اصولا سیاست هاي کلی نظام از نوعی بیماري بخشی نگري در رنج است. بررسی محتواي سیاست هاي کلی نظام نشان می دهد که
سیاست ها بر اساس مدلی جامع و جامع نگر طراحی نشده اند. بسیارند موضوعات مهمی که فاقد سیاست اند و مواردي از سیاست
داراي مصادیق جزیی و جزءنگرند. فقدان جامع نگري در سیاست گذاري موجب می شود که سیاست هاي کلی در گذر زمان به
سرعت تاریخ مصرف خود را از دست بدهد و نتواند تحولات پیش رو را تحلیل کند. از این رو جامع نگري در تبیین سیاست هاي
اجتماعی در مقیاس کلان از اهمیت ویژه اي برخوردار است که بنظر می رسد در تدوین و تصویب سیاست هاي کلی نظام کمتر مورد

 
توجه قرار گرفته است. 

 
- عدم پاسخگویی مجمع در خصوص ناکارآمدي سیاست ها 

مطالعه گذشته نگر در سه دهه گذشته نشان می دهد که مجمع تشخیص مصلحت نظام همانند سایر نهادها و دستگاه هاي تقسیم کار
ملی قانونگذاري سنتی، در برابر پرسشگري پیرامون ناکارآمدي سیاست هاي کلی از بدو تاسیس تاکنون بصورت روزآمد، پاسخگو نبوده
است. تدوین و تصویب سیاست هاي کلی نظام جاده اي یکطرفه از سوي مجمع تشخیص مصلحت نظام بسوي جامعه نیست بلکه



تعامل و مشارکت جامعه در تکمیل اثر سیاست هاي کلی نظام داراي نقش حیاتی است. بسیاز بجاست که مجمع تشخیص مصلحت
نظام و کمیسیون هاي اصلی و فرعی و دبیرخانه آن با رسانه هاي گروهی تشریک مساعی بهتري داشته باشند تا نظرات اصلاحی

 
جامعه به مجمع و اعضاي آن برسد. 

 
- وجود شعارزدگی در مصوبات 

سیاست هاي کلی نظام در موارد متعدد از شعارزدگی رنج می برد. به نظر می رسد که تدوین کنندگان و تصویب کنندگان با توجه به
جو حاکم بر جامعه و بدون توجه به ظرفیت هاي علمی مجمع و ظرفیت هاي اجرایی کشور به ارائه شعارهاي پرطمطراق براي مصرف
تبلیغاتی اقدام کرده اند با توجه به عدم اجراي سیاست هاي کلی این کار در بیش از دو دهه گذشته ادامه داده اند. اگر بنا بود که این
دست سیاست گذاري ها به حل مشکلات زندگی مردم منتهی شود که تاکنون شده بود! بنابراین باید پذیرفت که تداوم و تشدید

 
مشکلات در زندگی مردم نشانه ناکارآمدي اینگونه سیاست ها و سیاست گذاري هاست. 

 
- عدم وجود تنقیح سیاست هاي کلی در مجموعه قوانین کشور 

در تدوین و تصویب سیاست هاي کلی نظام به دلیل عدم وجود یک الگو یا مدل کارآمد کلان، موارد متعدد همپوشانی، تکرار، اشاره به
موضوعات کم اهمیت و غفلت از موضوعات مهم مشاهده می شود. عدم وجود تنقیح قوانین و مقررات در کشور موجب شده است که
سیاست هاي متضاد، متعارض و مخالف راه را بر اجراي صحیح و کامل سیاست هاي کلی نظام مسدود سازد. در منظومه قوانین کشور،
جایگاه ارگانیک سیاست هاي کلی، مشخص نیست و نمی توان ارزش واقعی آنها را در کار دولت ها ملاحظه کرد. با تنقیح یایت هاي

 
کلی می توان تعارضات درونی آن را برطرف کرد و حق و مستحق آنها را رعایت کرد. 

 
- وجود اغتشاشات متعدد نگارشی در تدوین سیاست ها 

ملاحظه گذرا در سیاست هاي کلی موید این حقیقت است که تدوین سیاست هاي کلی از نظر کاربرد زبان فارسی معیار داراي
اشکالات متعددي شامل عدم رعایت نشانه گذاري دقیق، کاربرد غیرصحیح واژگان، ضعف در ساختار واژگان ترکیبی، عدم رعایت
درست نقش واژگان در جمله و ناهماهنگی در جمله نگاري و ... است. سیاست هاي کلی نظام نیز همانند سایر قوانین و مصوبات در
قانونگذاري سنتی کشور نمی تواند از جایگاه والاي زبان معیار فارسی به عنوان زبان ملی دفاع و با اصل 15 قانون اساسی جمهوري
اسلامی ایران به شایستگی مطابقت کند. اغتشاشات نگارشی موجود از نظر رعایت سیاست هاي کلی پاسداري از سرمایه ملی یا زبان
فارسی داراي کاستی هاي متعددي است. از این رو بازبینی سیاست هاي کلی نظام از نظر واژه نگاري، جمله نگاري و نشانه گذاري

 
بسیار مهم است. 

 
- ناتوانی سیاست هاي کلی در تحقق اهداف قانون اساسی 

بررسی جامعه نگر بیانگر این حقیقت است که سیاست هاي کلی جمعیت تاکنون توانایی تحقق اهداف مندرج در قانون اساسی
جمهوري اسلامی ایران را نداشته است که آسیب شناسی آن بسیار مهم است. نظر به جایگاه مهم سیاست هاي کلی در سلسله مراتب
اسناد فرادست کشور، باید اعتراف کرد که بر اساس مواضع و دیدگاه هاي اعضاي مجمع تشخیص مصلحت نظام، سیاست هاي کلی
نظام به اهداف از پیش تعیین شده خود دست نیافته اند. ناکارآمدي ماهیتی سیاست هاي کلی جمعیت یا عدم اجراي آن توسط
دستگاه هاي اجرایی برازنده کشوري با بیش از 110 سال سابقه قانونگذاري نیست و باید براي فعال سازي مجموعه سیاست هاي کلی

 
نظام، تدبیري قاطع اندیشید. 

 
- نیاز سیاست هاي کلی به بازبینی و تحول اساسی 

روند فعلی سیاست هاي کلی نظام در کشور مورد تایید تصویب کنندگان، نهادها و دستگاه هاي نظارتی کشور نیست. به هر دلیل با
ناکارآمدي سیاست هاي کلی نظام در زمینه هاي گوناگون مواجهیم و باید براي فکري کرد. به دلیل تداوم و تشدید مشکلات در
زندگی مردم ادامه وضع موجود در راستاي منافع و خیر عمومی نیست. تغییر و تحولات مورد نیاز سیاست گذاري کلی در کشور در
سطحی وسیع و در حوزه هاي راهبردي و کاربردي مورد نیاز است. با تحول در شیوه سیاست گذاري کلی باید سیاست هاي کلی فعلی

 
را بروزرسانی کرد و تاخیر زمانی آن را در بازه کوتاه مدت جبران کرد. 

 
- ناکافی بودن اطلاعات موجود براي اطمینان از تصمیم گیري قاطع 

پیچیدگی امور اجتماعی به گونه اي است که تصمیم گیري هاي قاطع در آن وابسته به اطلاعات دقیقی است که داراي دو جنبه نظري



و عملی است. معمولا در تدوین و تصویب سیاست هاي کلی حدود قابل اطمینانی از خطاي محاسباتی وجود دارد که در حین اجراي
آزمایشی سیاست هاي کلی این خطاي محاسباتی به حداقل ممکن می رسد. اجراي آزمایشی فرصت مغتنمی براي تکمیل شناخت

 
قوانین است که در گذر زمان و حین اجراي آن بدست می آید. 

 
- عدم تصویب بیش از حد سیاست هاي کلی دایمی و پیشگیري از تورم قانون 

پدیده تورم قانون و قانونگذاري به وجود تعداد بسیار زیاد قوانین در کشور اطلاق می شود که کارآمدي آنها محل تردید است. برخی از
آگاهان حوزه قانونگذاري معتقدند که هر چه از تعداد قوانین دایمی کشور کاسته شود براي اداره امور جامعه مطلوب تر است. از این رو
سیاست هاي کلی آزمایشی مورد استفاده قرار می گیرد که در صورت عدم کارآمدي لازم، بصورت خودبخود و پس از اتمام دوره
آزمایشی باطل می شوند و نیازي به ابطال آنها از طریق قانون و ارائه لایحه و طرح نیست. در واقع سیاست هاي کلی آزمایشی داراي

 
ویژگی خودسازماندهی اند و می توانند شرایط آینده خود را پیش بینی و انتخاب نمایند. 

 
- تجربه مسئولیت ناپذیري قانونگذاران 

قانونی براي پیگیري مسئولیت مدنی قانونگذاران بجز موارد جزیی وجود ندارد. کسی مسئولیت چهار دهه قانونگذاري ناکارآمد را نمی
پذیرد. از منابع مالی، طبیعی و اجتماعی کشور در چهل سال گذشته بر طبق قوانین ناکارآمد استفاده بهینه نشده است. شایسته است
که تقسیم کار ملی در حوزه قانونگرایی در برابر مردم نسبت به عملکرد خود پاسخگو باشند. تدوین و تصویب سیاست هاي کلی نیز
شامل دوري تصویب کنندگان از مسئولیت مدنی اقدام خود است. کسی در برابر تصویب و اجراي سیاست هاي کلی ناکارآمد مورد
مواخذه قرار نمی گیرد. اتلاف منابع ملی و ضربه به منافع ملی از طریق اسناد ناکارآمد، قابلیت پیگیري در مراجع قانونی را به عنوان

 
استیفاي حقوق عموم مردم ندارد. 

 
- تنظیم متغیرهاي اصلی، فرعی، ضمنی و جزیی در سیاست هاي کلی 

میزان دخالت متغیرهاي موثر در یک پدیده و گنجانیدن آنها در قالب سیاست هاي کلی باید همه متغیرهاي تاثیرگذار در قانون را
مورد ملاحظه قرار داد و با تقسیم بندي متغیرها به گروه هاي همسان به بحث و بررسی پیرامون آن پرداخت. عدم رعایت این نکته
موجب شده و می شود که موضوعات مهم و غیرمهم در سیاست هاي کلی از یکدیگر قابل تشخیص نباشند که این مهم براي مجریان
قانون و مردم در مقام اجراي سیاست هاي کلی، دشواري هاي فراوانی را ایجاد می کند. طبقه بندي متغیرهاي دخیل در سیاست هاي
کلی، سطح توقع از کارکرد اجزا را تنظیم می کند و سیاست هاي کلی را براي اثربخشی نهایی آماده می سازد. بی تشخیصی یا

 
تشخیص اشتباه در انتخاب متغیرهاي مرتبط با سیاست هاي کلی قطعا در سرنوشت آن تاثیرگذار است. 

 
- انجام تقسیمات اصلی و فرعی در سیاست هاي کلی 

بین موضوعات مختلف موجود در سیاست هاي کلی، تقسیم بندي هاي گوناگونی قابل انجام است که جداسازي موضوعات اصلی از
فرعی مهم ترین آن است. عنوان بندي مطالب مندرج در سیاست هاي کلی براي مخاطبان آن این پیام را دارد که تشخیص موضوعات
اصلی قانون را از موضوعات فرعی معین می کند. انجام این دست تقسیم بندي ها، عملا تسهیلگر هر گونه بحث و بررسی پیرامون
سیاست هاي کلی است. عنوان بندي صرف نظر از تقسیم بندي ظاهري سیاست هاي کلی به اجزاي مختلف در تقسیم بندي محتوا

 
نیز نقش موثري دارد. 

 
- تداخل در صلاحیت قانونگذاري مراکز متعدد قانونگذاري 

یکی از آسیب هاي ناگوار در انجام قانونگذاري موازي، تداخل وظایف و اختیارات مربوط به مراکز و مراجع متعدد قانونگذاري است. با
تداخل وظایف و تحلیل هاي متفاوت، جامعه شاهد بروز اختلاف نظر، تفاوت دیدگاه و انواع و اقسام برداشت هاي تفسیري از قانون و
قانونگذاري است. تداخل وظایف ناشی از ناهماهنگی دستگاه ها و نهادهاي مختلف تقنینی در امر قانونگذاري است. اهداف، سیاست ها
و برنامه هاي متفاوت در کنار گوناگونی روش هاي تقنینی از علل بروز تداخل در مراکز مختلف قانونگذاري کشور است. سیاست هاي

 
کلی نیز به عنوان بخشی از قانونگذاري سنتی به سبک ایرانی از خیل تداخلات مزاحم در امان نیست. 

 
- مسایل مستحدثه و معضل شمولیت سیاست هاي کلی 

تغییر و تحولات جهان در سال هاي گذشته، آنقدر سریع و گسترده است که سیستم هاي قانونگذاري قادر به همپایی با آن نبوده اند.
امور نوظهور آنقدر با سرعت می آیند و می روند که تعیین حدود و ضوابط آن همزمان با این آمد و رفت ممکن نبوده است. قانونگذاري



سنتی به سبک ایرانی در این زمینه داراي عقب ماندگی معناداري است. میزان این این عقب ماندگی تا حدي است که جبران آن به
سرعت و به زودي محقق نمی شود. از این رو امور فراوانی یافت می شود که هنوز قانونگذاري سنتی به فکر تدوین و تصویب سیاست

 
هاي کلی در آن امور نیفتاده است. 

 
- نبود الگوي و معیار مشخص در برخورد با مسایل مستحدثه 

در مواجهه با امور نوظهور یا مستحدثه روش واحد، رویه مشخص و معیار هماهنگی در تدوین و تصویب سیاست هاي کلی وجود ندارد.
برخی امور بسیار پر سر و صدا و برخی آرام و بی صدایند. بررسی نقش امور نوظهور در کارکردهاي جامعه و نحوه حضور آنها و
چگونگی تعامل آنها با سایر پدیده هاي جامعه، وضعیت قانونگذاري آنها را مشخص می کند. معمولا سیاست هاي کلی نظام در مواجهه
با پدیده هاي نوظهور سکوت اختیار کرده است که این امر مجریان قانون و سیاست هاي کلی را به اجراي سلیقه اي امور واداشته

 
است. سکوت سیاست هاي کلی در مورد امور جدید نشانه پیش بینی نادرست یا عدم پیش بینی آن از آینده محتمل است. 

نویسنده: دکتر محمدرضا ناري ابیانه



موافقت با احداث پتروشیمی پروپیلن غرب کشور در نهاوند

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  294  |  تاریخ: 1399/11/11

نماینده نهاوند خبر داد: موافقت با احداث پتروشیمی پروپیلن غرب کشور در نهاوند >

هگمتانه، گروه شهرستان: نماینده مردم نهاوند در مجلس شوراي اسلامی از موافقت با احداث پتروشیمی پروپیلن غرب کشور در

 
نهاوند خبر داد. 

به گزارش هگمتانه، علیرضا شهبازي در جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري و ستاد تسهیل طرح هاي نهاوند، اظهار کرد: طی
دیدار با مسؤولین ذیربط و پیگیري هاي به عمل آمده، با احداث کارخانه پتروشیمی پروپیلن و تأمین خوراك آن در نهاوند موافقت به

 
عمل آمده و مجوز لازم براي اجرایی شدن آن صادر شد. 

وي با بیان اینکه با راه اندازي این واحد عظیم صنعتی قدمی بزرگ در حوزه اشتغال و اقتصاد نهاوند برداشته می شود افزود: در صورت

 
راه اندازي این واحد صنعتی علاوه بر ایجاد تحرك در صنایع پایین دستی، به صورت مستقیم براي 150 نفر اشتغال ایجاد خواهد شد. 

نماینده مردم نهاوند در مجلس شوراي اسلامی افزود: پلی پروپیلن از محصولات با فناوري بالا در حوزه پتروشیمی است که کاربرد

 
وسیعی در صنایع مختلف مانند خودرو، نساجی، صنایع غذایی، الیاف مصنوعی و پلاستیکی، تجهیزات پزشکی، صنایع هوافضا دارد. 

وي این صنعت را از فناوري هاي روز دنیا عنوان کرد و گفت: با توجه به اینکه به واسطه کاربرد صنعت پروپیلن، مصرف آن در دنیا رو
به افزایش است اهمیت تولید آن دوچندان شده و از آنجا که به عنوان یک محصول مهم با ارزش افزوده بالا و مشتري زیاد محسوب

 
می شود مورد توجه بخش صنعت قرار دارد و باعث رونق دیگر صنایع وابسته در سطح شهرستان خواهد شد. 

فرماندار نهاوند نیز با بیان اینکه نهاوند درحوزه کشاورزي قطب استان همدان است، گفت: نهاوند به لحاظ توانمندي در زمینه
کشاورزي و تولید محصولات باغی با 25نوع محصول با کیفیت و با سطح زیر کشت زراعی در استان و حتی کشور از جایگاه ویژه

 
برخوردار است. 

مراد ناصري با اشاره به اینکه نهاوند در بحث صنعت داراي ظرفیت هاي زیادي است، افزود: شهرستان نهاوند با محوریت فرش دستباف
یکی از صنایع کوچکی است که تولید خود را در استان هاي دیگر دارد و شناسنامه دارترین شهرستانی است که در بازارهاي خارجی

 
حرف براي گفتن دارد. 

فرماندار نهاوند با بیان اینکه ریشه تاریخی مبل منبت در نهاوند است، خاطرنشان کرد: متأسفانه در بازار آن طور که باید ظرفیت هاي

 
نهاوند بازگو شود پیشرفت نداشته و معرفی نشده است. 

وي گفت: در حوزه کشاورزي و محصولات باغی براي نمونه "گشنیز" و "سیب درختی" شهرستان یکی از بهترین و مرغوب ترین

 
محصولات تولیدي در استان و حتی کشور است اما متأسفانه به علت نبود صنایع تبدیلی به صورت خام از شهرستان خارج می شود. 



 مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید نیز با بیان اینکه با ارائه طرح هاي اشتغالزا در شهرستان تا پایان بهمن ماه از تسهیلات حمایتی این
صندوق بهره بگیرید، گفت: پایدارکردن کسب و کارهاي خرد و کوچک رسالت اصلی صندوق است و پرداخت تسهیلات ابزاري براي

 
دستیابی به این هدف است. 

اصغر نوراالله زاده اظهار کرد: بحث تولید و اشتغال روستایی و همچنین گردشگري بسیار حائز اهمیت است، نهاوند یک ظرفیت کم

 
نظیر از جمله سراب گیان و گاماسیاب دارد که نیاز است در زمینه زیرساخت ها با ارائه طرح و تسهیلات آنها را تقویت کنیم. 

وي بیان کرد: سایر مناطق شهرستان هم می تواند در زمینه طرح هاي گردشگري شامل اقامتگاه ها و سفره خانه هاي سنتی از

 
اعتبارات این صندوق بهره مند شوند. 

نوراالله زاده درحوزه کشاورزي مطرح کرد: نهاوند قطب تولید محصولات کشاورزي و باغی است که باید طرح هاي موجود را در بحث

 
صنایع تبدیلی، بسته بندي و فرآوري براي ایجاد اشتغال و جلوگیري از خام فروشی پیش ببریم. 

وي با بیان اینکه حمایت ها در حوزه تولید فرش دستباف و حمایت از شهرك مبل منبت شهرستان قابل اجراست، گفت: ظرفیت
بالقوه اي براي توسعه شهرستان وجود دارد که می توان با ارائه طرح و برنامه از اعتبارات این صندوق تا پایان بهمن ماه در مسیر ایجاد

اشتغال و رونق اقتصادي شهرستان بهره گرفت.



آینده اقتصاد ایران صرف نظر از تحریم

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  295  |  تاریخ: 1399/11/11

از حدود 15 سال پیش اقتصاد ایران با چالش هاي جدیدي که عمدتاً ناشی از دو منبع "مدیریت داخلی" و "خصومت بین
المللی" بوده اند دست به گریبان بوده است، در این مدت مدیریت اقتصاد کشور اغلب از روش آزمون و خطا استفاده کرده و

بعضاً سلیقه ها و ندانم کاري هاي برخی مدیران اقتصادي فاقد صلاحیت نیز فضاي تولید و ...

 
محمد آذرپناه جامعه شناس اقتصادي و توسعه 

از حدود 15 سال پیش اقتصاد ایران با چالش هاي جدیدي
که عمدتاً ناشی از دو منبع "مدیریت داخلی" و "خصومت
بین المللی" بوده اند دست به گریبان بوده است، در این
مدت مدیریت اقتصاد کشور اغلب از روش آزمون و خطا
استفاده کرده و بعضاً سلیقه ها و ندانم کاري هاي برخی
مدیران اقتصادي فاقد صلاحیت نیز فضاي تولید و پیشرفت
اقتصادي را مه آلود نموده و امکان رشد و بالندگی شفاف را
از کنشگران حوزه اقتصادي بویژه کارفرمایان و سرمایه

 
گذاران دلسوز و کاربلد وطن سلب کرده است، 

چرا که در فضاي نااطمینانی امکان پیش بینی مسیر
حرکت و برنامه ریزي، بویژه براي فعالیت هاي تولیدي فراهم نمی شود، بنابراین فعالیت هاي سوداگرانه و کوتاه مدت اصحاب رانت
اقتصادي که عمدتاً روشی براي واردات بی رویه است رشد یافته و در نتیجه علاوه بر فقیرتر شدن نیروي کار کشور، امکان نقش
آفرینی و فعالیت اقتصادي ازصاحبان کسب وکارهاي تولیدي و کارآفرینی نیز سلب می شود و اقتصاد کشور در سطح کلان به فروش

 
مواد خام بویژه صادرات نفت و گاز وابسته تر می شود. 

این وضعیت چشم انداز پیشرفت و توسعه اقتصادي در بلندمدت را تنگ و تار می کند. از طرف دیگر خصومت نظام سلطه جهانی و در
رأس آن امریکا از طریق اعمال تحریم هاي اقتصادي و مسدود سازي مسیرهاي مربوط به صادرات و واردات نیز رفع نیازمندي هاي
کوتاه مدت را با چالش مواجه ساخته و مشکلات عدیده اي را به اقتصاد و زندگی مردم ایران تحمیل کرده است. در این میان از اسفند

 
98 عامل مؤثر سوم؛ یعنی شیوع ویروس کرونا همزمان با کل دنیا اقتصاد ایران را نیز در فضاي برزخی خود گرفتار کرد. 

در طول یک سال گذشته اقتصاد جهان در اثر شیوع کرونا بیش از 17درصد کوچک شد و بیش از 495 میلیون شغل از بین رفت.
اقتصاد ایران نیز از تأثیر کرونا بی نصیب نماند و کرونا در کنار دو عامل قبلی (دلالی و تحریم ظالمانه) کوچک شدن 5 درصدي اقتصاد
ایران را به نمایش گذاشت. کمبود ارز و افزایش نرخ آن، تورم و بیکاري داستان سال هاي سخت اقتصاد ماست، راهبرد رفع تحریم و
برداشته شدن آن هم در قالب برجام، اقتصاد ما را از اعتیاد به سوداگري نجات نداد و با برگشت دوباره شرایط تحریم آسیب هاي
بیشتري نمایان شد. با همه این اوضاع به نظر می رسد اقتصاد ایران در سال هاي گذشته بویژه طول سال 1399 مسیر ثبات خود را
پیدا کرده و شروع درستی را آغاز کرده است. امروز اقتصاد ایران نسبت به جهان دست کم در زمینه رشد اقتصادي و بیکاري آسیب
کمتري دیده است، آن هم در شرایطی که اقتصاد جهان فقط از کرونا ضربه خورده اما اقتصاد ایران در کنار کرونا تحریم و فسادهاي
ناشی از رانت خواري، اختلاس، ضعف هاي مدیریتی و... را هم تحمل کرده است، گزارش هاي صندوق بین المللی پول هم نشان می
دهد که سال آینده حال اقتصاد ایران بهتر خواهد شد و همزمان با رشد اقتصادي 5.2درصدي جهان رشد اقتصادي ایران به رقم 2/ 3



 
درصد خواهد رسید. 

البته اگر قرار باشد این رشد اقتصادي مجدداً از طریق فروش نفت و منابع طبیعی حاصل شود جاي خرسندي نخواهد بود اما اگر از
طریق رشد تولید باشد نشانگر آغاز دوران شکوفایی بی بازگشت اقتصاد ایران خواهد بود و در این صورت شیوه هاي غارتی و رانتی
حاکم بر اقتصاد نیز پایان خواهد یافت. از طرفی وضعیت شیوع کرونا در ایران نسبتاً کنترل شده و در مقایسه با خیلی از کشورهاي
مدعی هم در زمینه آمار ابتلاي روزانه و هم آمار فوتی هاي ناشی از کرونا اوضاع بهتري را شاهد هستیم و در نهایت با توجه به شکست
نظام سلطه در نابودي اقتصاد ایران از طریق تحریم و واکسینه شدن محورهاي اصلی اقتصاد در برابر تحریم، امروز در اکثر محافل
اقتصادي و سیاسی جهان حرف از چگونگی بازگشت امریکا و ایران به اجراي کامل برجام است تا تنبیه بیشتر ایران، این یعنی اقتصاد
ایران تحدیدي به نام تحریم را بی اثر کرده است، البته تاکنون هزینه هاي آن را نیز پرداخت نموده که وضع معیشتی بیشتر اقشار
مردم شاهد آن است. بنابراین از سه عامل تحریم، کرونا و مدیریت داخلی اقتصاد کشور، تاکنون دو عامل تحریم و کرونا نتوانسته اند با
وجود ضربه هاي دردناك بر فضاي ایران غلبه کنند، اما مدیریت اقتصادي کشور هنوز تکلیفش را با این وضعیت روشن نکرده است که
این نیز برعهده مسئولان اقتصادي دولت فعلی و بیشتر از آن دولت بعدي می باشد، پیمودن راه صحیح رشد و پیشرفت و پی ریزي
روشی ماندگار براي حل بحران هاي نقدینگی، بیکاري، تورم، احتکار و ده ها درد اقتصادي داراي درمان دیگر نیز فقط به نحوه نگرش
و اقدام حاکمیت و در رأس آن تصمیم گیران اقتصادي در قوه مجریه و سیاست هاي انتخابی دولتمردان بستگی دارد که آیا از مسیر
حمایت از تولید داخلی و سهیم شدن نیروي کار در عواید آن باشد یا صادرات نفت و واردات اقلام مصرفی که عده قلیلی را فربه تر
نموده و بقیه را محروم تر خواهد ساخت، در حالت دوم همه هزینه ها و زجرهاي کشیده شده در سال هاي قبل بی نتیجه خواهد ماند.



بازاریابی و مارکتینگ در مسیر کارآفرینی

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  296  |  تاریخ: 1399/11/11

نویسنده : امیر میثم گیاهی کارآفرین حوزه دیجیتال و مشاور کسب و کار اهمیت شناخت بازار بر کسب وکارهاي پویا پوشیده
نیست و سازمان ها امروزه به دنبال راهکاري براي نفوذ بیشتر در بازار و شناخت دقیق تر آن در کنار حفظ مشتریان خود هستند. در
دنیاي امروز تحولات و دگرگونی هاي فراوانی پیرامون ما همراه با گسترش رقابت در زمینه هاي متنوع به خصوص بازارها دیده می

 
شود. 

هر سازمان یا کسب وکاري می تواند بهترین محصول یا خدمات را عرضه کند اما تا نتواند آنها را به مشتریانش بفروشد عملا راهی بی
نتیجه را طی کرده است. به یاد داشته باشید تغییرات بازار، همان گونه که می تواند با خلق فرصت ها همراه باشد، می تواند به
تهدیدي بزرگ براي سازمان ها نیز بدل شود. به همین دلیل است که مهارت معرفی محصول و خدمات و همچنین استراتژي هر
سازمان براي بازاریابی و مارکتینگ محصولات خود از اهمیت ویژه اي برخوردار است و طی سال هاي اخیر، تمرکز سازمان ها و کسب

 
وکارها بر تحقیقات کارآمد از بازار و مشتریانشان و آموزش در این حوزه افزایش یافته است. 

کارآفرینی و راه اندازي کسب وکار نیازمند چارچوبی مدون براي بقا و ادامه فعالیت هاي خود است. در این چارچوب می توان به جرات

 
یکی از مهم ترین عوامل و یکی از نیازهاي اساسی هر کسب وکار را بازاریابی و مارکتینگ محصولات آن سازمان و کسب وکار دانست. 

وقتی نام بازاریابی به میان می آید اولین نکته اي که به ذهن خطور می کند جذب مشتري جدید و توسعه بازار است اما باید به این
نکته توجه داشته باشیم که حفظ مشتریان موجود اهم بر جذب مشتري است و هر دو رویکرد در کنار هم مارکتینگ را شکل خواهند
داد.مشتریان جدید بازار ما را توسعه خواهند داد و با حفظ مشتري موجود هزینه کمتري نسبت به جذب مشتري جدید به سازمان

 
تحمیل خواهد شد. 

به عبارت دیگر می توان مارکتینگ را حفظ مشتریان قدیمی، جذب مشتریان جدید و ایجاد بازارهاي نو دانست. بازاریابی و مارکتینگ
را باید یک فرآیند دانست؛ فرآیند رساندن محصول به بازار، شناسایی آن به بازار و در پایان به فروش رساندن آن به مشتریان جدید و
قدیمی. ست گاردین در کتاب خود، بازاریابی را تغییرآفرینی می نامد؛ تغییر در فرهنگ، جایگاه اجتماعی و ارتباط بین افراد. به گفته

 
او، مفهوم واقعی بازاریابی، فعالیت سخاوتمندانه کمک به دیگران براي حل مشکلاتشان است. 

بازاریابی شامل شناخت، درك مناسب و کافی از مشتریان هدف و نیازهاي آنها، استفاده از راهکارهاي کلیدي براي قرار گرفتن در

 
بازار، ترویج و تبلیغ مناسب جهت افزایش تقاضا و فروش بیشتر محصول و در نهایت کسب سود بیشتر هر سازمان است. 

اصل اساسی در فروش هر محصول، کارآیی و عملکردي از محصول است که براي رفع نیاز مشتري ارائه می دهد. بازاریابی شکلی از
برآورده ساختن این نیاز و توانایی رفع خواسته مشتري است. در نظر داشته باشید که ما براي تحقق این هدف مهم، نیازمند فرآیندي
براي ارزش آفرینی براي متقاضیانمان هستیم تا بتوانیم محصول یا خدمت متمایزي ارائه دهیم. در واقع هدف اصلی آن است که در

 
کنار رفع نیاز، به مشتري حس خوب و تجربه رضایت بخشی منتقل کنیم. 

مشتریان ما یکی از ارزشمندترین دارایی هاي ما هستند و بقاي کسب وکار جز با وجود آنها امکان پذیر نخواهد بود به همین دلیل



درك انتظارات و خواسته هاي مشتریان در بازاریابی از اهمیت ویژه اي برخوردار است و نیازمند تهیه برنامه اي مدون و قابل اجرا
است. بهتر است اهدافمان روشن و مشخص باشد و تعریف دقیقی از آن ارائه دهیم. هر کسب وکاري که محصول و خدمتی را براي
فروش دارد، لازم است در تمام سطوح سازمانی این حس تقویت شود که همه افراد، نمایندگان فروش سازمان هستند، زمانی که این
روحیه در سازمان جریان می یابد نه تنها افراد سازمان با رغبت بیشتري براي فروش محصول یا خدمت تلاش خواهند کرد بلکه

 
مشتریان نیز حس مطلوب تري نسبت به محصول سازمان شما به دست خواهند آورند. 

براي آنکه دقیقا بدانیم مشتري چه می خواهد، بهترین راه حل آن است که خود را جاي مشتري بگذاریم و از دید او خواسته ها و
نیازها را بررسی کنیم. امروزه به دلیل توسعه فناوري و ایجاد بازارهاي متفاوت، مشتریان دائما محصول یا خدماتی را که به آنها ارائه
می شود با رقبا مقایسه کرده و گاه انتظار دارند خدماتی هم سطح شرکت هاي بزرگ دنیا به آنها ارائه شود. بنابراین آگاهی از خواسته

 
هاي مشتریان و تحلیل رفتارهاي آنها اولین گام در فرآیند بازاریابی است. 

باید توجه داشته باشیم که در فرآیند بازاریابی انتظارات مطلوب و معقولی را براي مشتریان ایجاد کنیم. معمولا کسب وکارهاي موفق
در برنامه هاي بازاریابی خود از ایجاد تعهدات واهی و اغواگرایانه جلوگیري می کنند. سازمان هاي مطرح دنیا در طول فرآیند بازاریابی
و پس از آن، رضایت مشتریان را اندازه گیري می کنند، پیگیر شکایات و خواسته هاي آنان هستند و کارکنان را در جهت پاسخگویی
رضایت بخش به مشکلات احتمالی مشتریان آموزش می دهند. ابزارهاي آماري و آنالیز و نرم افزارهاي مرتبط، کمک شایانی به ما در
تحلیل داده هاي گردآوري شده مشتریان خواهند کرد. با کمک این ابزارها می توان به الگوسازي رفتار مشتریان و خواسته ها و

 
شکایان آنان پرداخت. 

درحال حاضر با توجه به توسعه فروشگاه هاي آنلاین و اینترنتی اهمیت حوزه دیجیتال مارکتینگ بیش از پیش نمایان است و با توجه
به اندازه گیري اثربخشی این نوع بازاریابی در فضاي آنلاین، یکی از نیازهاي مهم همه سازمان هاي فعال در این حوزه، برنامه ریزي

 
براي حضور موثر تر در حوزه دیجیتال مارکتینگ است. 

در دوران کنونی که رقابت شدیدي بین شرکت ها و کسب وکار ها وجود دارد، کسب وکاري موفق است که بتواند در میان مخاطبان
هدف خود، محصولات یا خدمات خود را بهتر معرفی کرده و براي مشتریان ارزش جدیدي خلق کند. معرفی و بازاریابی محصول نه
یک روند رایج بلکه علم و دانشی تخصصی است. بدیهی است هر کسب وکاري که بتواند به درستی راهبرد و استراتژي مناسبی را براي

 
بازاریابی و معرفی محصول یا خدمت خود داشته باشد، می تواند در صحنه رقابت با رقبا، عملکرد بسیار موثرتري داشته باشد. 

 
این مطلب برایم مفید است بلی 1 نفر این پست را پسندیده اند 

کپی شد



تبدیل زباله هاي اورست به آثار هنري

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  297  |  تاریخ: 1399/11/11

دنیاي اقتصاد : قرار است از زباله هاي جمع آوري شده از قله اورست آثاري هنري خلق کنند و در نگارخانه اي در همان نزدیکی
به نمایش بگذارند. هدف از این کار تاکید بر اهمیت و لزوم جلوگیري از تبدیل بلندترین قله جهان به یک زباله دانی است. بطري هاي
اکسیژن استفاده شده، چادرهاي پاره، نردبان هاي کوهنوردي شکسته و قوطی و پلاستیک هاي مصرف شده سال هاست بلاي جان
کوه اورست و محیط پیرامونش شده است؛ این زباله ها یا در محیط رها شده یا در گودال هاي روباز سوزانده می شوند؛ اشتباهی
زیست محیطی که آلودگی آب و خاك را به همراه دارد. تامی گوستافسون، مدیر این پروژه می گوید: می خواهیم نشان دهیم که
چگونه می توان پسماند جامد را به آثار هنري ارزشمند تبدیل و از این راه کارآفرینی و درآمدزایی کرد. امیدواریم بتوانیم دیدگاه مردم
را درباره زباله تغییر دهیم و مدیریت کنیم. محصولات و آثار هنري نهایی به منظور آگاهی افزایی زیست محیطی به نمایش گذاشته
شده یا به عنوان سوغاتی به فروش می رسند و درآمد حاصل صرف حفاظت از منطقه خواهد شد. با توجه به آنکه به دلیل محدودیت
هاي کرونایی امسال تعداد گردشگرانی که به اورست می آیند نسبت به سال هاي گذشته کمتر خواهد بود، این گالري در فاز آزمایشی

 
بهار امسال براي مردم محلی افتتاح می شود. 

 
این مطلب برایم مفید است بلی 0 نفر این پست را پسندیده اند 

کپی شد



آینده اقتصاد ایران صرف نظر از تحریم

منبع: روزنامه ایرانشماره خبر:  298  |  تاریخ: 1399/11/11

آینده اقتصاد ایران صرف نظر از تحریم

 
آینده اقتصاد ایران صرف نظر از تحریم 

 
محمد آذرپناه 

 
جامعه شناس اقتصادي و توسعه 

از حدود 15 سال پیش اقتصاد ایران با چالش هاي جدیدي که عمدتاً ناشی از دو منبع «مدیریت داخلی» و «خصومت بین المللی»
بوده اند دست به گریبان بوده است، در این مدت مدیریت اقتصاد کشور اغلب از روش آزمون و خطا استفاده کرده و بعضاً سلیقه ها و
ندانم کاري هاي برخی مدیران اقتصادي فاقد صلاحیت نیز فضاي تولید و پیشرفت اقتصادي را مه آلود نموده و امکان رشد و بالندگی
شفاف را از کنشگران حوزه اقتصادي بویژه کارفرمایان و سرمایه گذاران دلسوز و کاربلد وطن سلب کرده است، چرا که در فضاي
نااطمینانی امکان پیش بینی مسیر حرکت و برنامه ریزي، بویژه براي فعالیت هاي تولیدي فراهم نمی شود، بنابراین فعالیت هاي
سوداگرانه و کوتاه مدت اصحاب رانت اقتصادي که عمدتاً روشی براي واردات بی رویه است رشد یافته و در نتیجه علاوه بر فقیرتر
شدن نیروي کار کشور، امکان نقش آفرینی و فعالیت اقتصادي ازصاحبان کسب وکارهاي تولیدي و کارآفرینی نیز سلب می شود و

 
اقتصاد کشور در سطح کلان به فروش مواد خام بویژه صادرات نفت و گاز وابسته تر می شود. 

این وضعیت چشم انداز پیشرفت و توسعه اقتصادي در بلندمدت را تنگ و تار می کند. از طرف دیگر خصومت نظام سلطه جهانی و در
رأس آن امریکا از طریق اعمال تحریم هاي اقتصادي و مسدود سازي مسیرهاي مربوط به صادرات و واردات نیز رفع نیازمندي هاي
کوتاه مدت را با چالش مواجه ساخته و مشکلات عدیده اي را به اقتصاد و زندگی مردم ایران تحمیل کرده است. در این میان از اسفند

 
98 عامل مؤثر سوم؛ یعنی شیوع ویروس کرونا همزمان با کل دنیا اقتصاد ایران را نیز در فضاي برزخی خود گرفتار کرد. 

در طول یک سال گذشته اقتصاد جهان در اثر شیوع کرونا بیش از 17درصد کوچک شد و بیش از 495 میلیون شغل از بین رفت.
اقتصاد ایران نیز از تأثیر کرونا بی نصیب نماند و کرونا در کنار دو عامل قبلی (دلالی و تحریم ظالمانه) کوچک شدن 5 درصدي اقتصاد
ایران را به نمایش گذاشت. کمبود ارز و افزایش نرخ آن، تورم و بیکاري داستان سال هاي سخت اقتصاد ماست، راهبرد رفع تحریم و
برداشته شدن آن هم در قالب برجام، اقتصاد ما را از اعتیاد به سوداگري نجات نداد و با برگشت دوباره شرایط تحریم آسیب هاي
بیشتري نمایان شد. با همه این اوضاع به نظر می رسد اقتصاد ایران در سال هاي گذشته بویژه طول سال 1399 مسیر ثبات خود را
پیدا کرده و شروع درستی را آغاز کرده است. امروز اقتصاد ایران نسبت به جهان دست کم در زمینه رشد اقتصادي و بیکاري آسیب
کمتري دیده است، آن هم در شرایطی که اقتصاد جهان فقط از کرونا ضربه خورده اما اقتصاد ایران در کنار کرونا تحریم و فسادهاي
ناشی از رانت خواري، اختلاس، ضعف هاي مدیریتی و... را هم تحمل کرده است، گزارش هاي صندوق بین المللی پول هم نشان می
دهد که سال آینده حال اقتصاد ایران بهتر خواهد شد و همزمان با رشد اقتصادي 5.2درصدي جهان رشد اقتصادي ایران به رقم 2/ 3

درصد خواهد رسید.



این زمستان سرد نیست!

منبع: همشهريشماره خبر:  299  |  تاریخ: 1399/11/11

این شب هاي سرد زمستان که ویروس کرونا هم بدون تعطیلی در کوچه ها و خیابان ها پرسه می زند، بساط خوابشان را کنار
خیابان، در گوشه وکنار ساختمان هاي متروکه و حاشیه بزرگراه ها پهن می کنند.

 
 

 
حسن حسن زاده 

این شب هاي سرد زمستان که ویروس کرونا هم بدون تعطیلی در کوچه ها و خیابان ها پرسه می زند، بساط خوابشان را کنار خیابان،

 
در گوشه وکنار ساختمان هاي متروکه و حاشیه بزرگراه ها پهن می کنند. 

حضور معتادان و کارتن خواب ها در چند قدمی منازل مسکونی به ویژه در این روزهاي کرونایی نگرانی هاي بسیاري براي ساکنان
برخی از محله هاي منطقه 3 به وجود آورده است. اگرچه بیتوته شبانه روزي آنها در حوالی میدان و بوستان نجم آبادي، پل میرداماد،
بوستان آب و آتش و... گلایه اهالی این محله ها را در پی داشته است اما این روزها کلانتري 103 گاندي و مرکز خدمات اجتماعی
شهرداري منطقه اجراي طرح هاي مختلف جمع آوري، ساماندهی و انتقال کارتن خواب ها و معتادان متجاهر به گرمخانه ها را در
دستور کار قرار داده اند. در گفت وگو با اهالی، شورایاران، مسئولان شهري و انتظامی به گوشه اي از این معضلات و طرح هاي مختلف

 
جمع آوري و ساماندهی معتادان در منطقه 3 پرداخته ایم. 

کوچه هاي خلوت، بوستان هاي تاریک و ساختمان هاي متروکه برخی از محله هاي منطقه 3 به مأمن مناسبی براي تجمع معتادان و
کارتن خواب ها تبدیل شده است. معضل شب مردگی در محله هاي داودیه، امانیه، میرداماد و... نه تنها پیامدهاي ترافیکی بسیاري
براي این محله ها به همراه داشته، بلکه به بروز برخی آسیب ها و معضلات اجتماعی مثل شکل گیري پاتوق هاي متعدد کارتن خواب

 
ها و معتادان دامن زده است. 

«آرش ثمري نیک» رابط و عضو هیئت رئیسه شورایاري منطقه 3 در این باره می گوید: «سکوت کوچه ها و خیابان ها بعد از تاریکی
هوا و تعطیل شدن شرکت ها و اداره ها بستر مناسبی براي شکل گیري این پاتوق هاي پرخطر ایجاد می کند. بیتوته کارتن خواب ها
در ساختمان هاي متروکه که در همسایگی منازل مسکونی قرار گرفته اند در برخی محله هاي منطقه مثل محله داودیه گلایه اهالی را
به همراه داشته است. اگرچه با همکاري شهرداري و نیروي انتظامی برخی از این پاتوق ها مثل پاتوق کارتن خواب ها در ملک نیمه



 
کاره میدان نیلوفر جمع آوري شد اما این معضل همچنان دامنگیر محله هاي مختلف منطقه است.» 

این روزها ساکنان نزدیک بوستان نجم آبادي محله داودیه هم از تجمع معتادان و کارتن خواب ها در این بوستان گلایه دارند. «فرهاد

 
نعیمی» از اهالی این محله می گوید: «بوستان نجم آبادي پاتوق ورزش صبحگاهی بانوان و سالمندان است. 

متأسفانه در این بوستان و زوایاي پنهان اطراف آن هم شاهد بیتوته کارتن خواب ها و بروز مشکلات متعدد براي اهالی محله هستیم.»
فضاي زیر پل ها، حاشیه بزرگراها و بوستان هاي جنگلی هم یکی دیگر از پاتوق هاي پردردسر کارتن خواب ها در منطقه 3 به شمار
می رود. ثمري نیک می گوید: «پاتوق معتادان و کارتن خواب ها در محدوده پل حقانی یکی از قدیمی ترین و مشکل سازترین پاتوق
هاي منطقه بود که با ورود کلانتري جمع آوري شد اما باقیمانده آن افراد اکنون در اطراف بوستان آب و آتش، زیر پل همت، اطراف
پل گاندي و تپه یاحسین پاتوق زده اند. اگرچه این پاتوق ها به بافت مسکونی نزدیک نیستند اما به دلیل مصرف علنی موادمخدر

 
توسط این افراد به ویژه در بوستان جنگلی طالقانی آبستن خطراتی مثل آتش سوزي درختان و ایجاد مشکل براي گردشگران است.» 

 
- اسکان کارتن خواب ها و افراد بی سرپناه  

اگرچه پاتوق هاي پردردسر معتادان متجاهر و پرسه گاه و بیگاه کارتن خواب ها در نزدیکی منازل مسکونی و فضاهاي بی دفاع شهري
به ویژه در این روزهاي کرونایی نگرانی هاي بیشتري براي اهالی به همراه دارد اما کارشناسان و مددکاران مرکز خدمات اجتماعی

 
منطقه 3 اقدامات ویژه اي براي شناسایی و ساماندهی افراد بی خانمان در دستور کار دارند. 

«علیرضا سلیمانی» رئیس اداره آسیب هاي اجتماعی شهرداري منطقه 3 از راه اندازي گشت ویژه منطقه با حضور مددکار و مأمور
حفاظت منطقه براي شناسایی این پاتوق ها می گوید: «با تشکیل ستاد منطقه اي طرح زمستان گرم، برنامه ریزي لازم براي
ساماندهی آسیب دیدگان اجتماعی در فصل سرد انجام شده و کارشناسان نواحی و مددکاران منطقه با اطلاع رسانی در محله ها و
جلب مشارکت شهروندان، علاوه بر تهیه نقشه پراکنش از حضور کارتن خواب ها، اقدامات لازم را براي ساماندهی این افراد و دیگر
اقشار آسیب پذیر انجام می دهند. این طرح از اول آذر ماه شروع شده و در کنار ساماندهی کارتن خواب ها، کارهایی هم براي

 
شناسایی اماکن بی دفاع شهري و بهسازي آنها انجام می شود.» 

سلیمانی از ارائه خدمات ساماندهی به کارتن خواب ها و دیگر افراد بی سرپناه می گوید: «علاوه بر اقدامات منطقه، مددکاران سازمان
خدمات اجتماعی هم با گشتزنی پهنه اي به جمع آوري و ساماندهی افراد بی سرپناه مشغول هستند. همچنین پیام هاي ارسالی
شهروندان به سامانه 137 با موضوع معرفی پاتوق ها یا تجمع کارتن خواب ها در یک نقطه مورد نظر به صورت متمرکز به سازمان
خدمات اجتماعی ارسال می شود تا کارهاي لازم براي ساماندهی این افراد توسط واحدهاي گشتی انجام شود. با وجود این، ساماندهی
افراد بی سرپناه، تنها به کارتن خواب ها محدود نمی شود. بلکه افراد در راه مانده و خانواده هایی که به هر دلیلی سرپناه خود را از

 
دست داده و اثاثیه منزلشان در خیابان مانده است هم به صورت موقت اسکان داده می شوند.» 



- بهاران در راه است /آرش ثمري نیک/رابط و عضو هیأت رئیسه شورایاري منطقه 3

 در شرایط ویژه کرونایی، علاوه بر فعالیت پررنگ تر کارشناسان و
مددکاران مرکز خدمات اجتماعی منطقه 3، بستر مناسبی هم براي پذیرش و معرفی معتادان خودمعرف به کمپ هاي رایگان سازمان
خدمات اجتماعی براي ترك اعتیاد فراهم شده است. سلیمانی می گوید: «اکنون سراهاي محله، نواحی و مراکز خدمات اجتماعی
منطقه 3 آماده پذیرش و ثبت اطلاعات معتادان خودمعرف و معرفی آنها به سازمان خدمات اجتماعی شهرداري تهران هستند. در این
فرایند، فرصتی براي ترك اعتیاد معتادان خودمعرف فراهم شده و این دسته از بیماران که تمایل به ترك مصرف مواد روانگردان دارند

 
به سازمان خدمات اجتماعی معرفی می شوند تا از خدمات کمپ هاي رایگان این مرکز براي ترك مصرف مواد استفاده کنند.» 

با وجود فعالیت هاي حمایتی مرکز خدمات اجتماعی منطقه و اقدامات عملی براي ساماندهی کارتن خواب ها و معتادان، مدتی از
تعطیلی تنها مرکز بهاران منطقه می گذرد. رئیس اداره آسیب هاي اجتماعی شهرداري منطقه 3 از مراحل پایانی تکمیل زیرساخت
هاي این مرکز و راه اندازي قریب الوقوع آن می گوید: «مرکز بهاران منطقه در محله ده ونک در حال بهسازي، تجهیز و راه اندازي

 
است. 

تکمیل و آماده سازي زیرساخت مرکز بهاران ده ونک به مراحل پایانی نزدیک شده و به زودي به عنوان مرکزي براي ارائه خدمات
شش گانه به مددجویان تحت پوشش شامل اسکان، تغذیه، بهداشت و سلامت، مهارت آموزي و کارآفرینی، اصلاح رفتار و تسهیل
زمینه بازگشت به خانواده و جامعه به بهره برداري می رسد. این طرح به صورت مشارکتی با همکاري سازمان رفاه، خدمات و مشارکت

 
هاي اجتماعی و مؤسسات داراي مجوز قانونی از سازمان بهزیستی در حال انجام است.» 



 
- گشت ویژه کلانتري براي شناسایی پاتوق ها  

این روزها کلانتري 103 گاندي هم با اجراي طرح جمع آوري معتادان متجاهر، شناسایی پاتوق هاي معتادان و جمع آوري کارتن

 
خواب ها در معابر و ساختمان هاي متروکه منطقه را جدي تر از گذشته در دستور کار دارد. 

سرهنگ «علی آل بویه» جانشین کلانتري 103 گاندي از جزئیات اجراي این طرح در محدوده تحت پوشش این کلانتري می گوید:
«طرح جمع آوري معتادان متجاهر از ساعت 12 شب اجرا می شود. نیروهاي گشتی در قالب این طرح ویژه، پس از 12 شب، معتادان
متجاهر و کارتن خواب هایی را که در معابر بیتوته کرده و زمینه ساز نگرانی اهالی شده اند، جمع آوري و پس از ثبت هویت و

 
مشخصات فردي آنها به کلانتري 148 انقلاب منتقل می کند. 

این افراد پس از انتقال به کلانتري 148 به کمپ ها فرستاده می شوند.» آل بویه از شناسایی و جمع آوري چند پاتوق دردسرساز
معتادان و کارتن خواب ها در منطقه می گوید: «اگرچه در منطقه 3 به دلیل وجود بزرگراه ها و پل هاي بسیار، بیشترین پاتوق هاي
معتادان و کارتن خواب ها در حاشیه این بزرگراه ها و زیرپل هاي سواره رو قرار دارد ولی بیتوته در ساختمان هاي متروکه هم از دیگر

 
پاتوق هاي دردسرساز این گروه هاست. 

به عنوان مثال مدتی پیش پاتوق گروهی از کارتن خواب ها در مدرسه متروکه اي در خیابان کازرون، شناسایی و پس از جمع آوري
معتادان، ورودي هاي مدرسه متروکه توسط شهرداري مسدود شد. کلانتري در این روزهاي کرونایی هم براي جمع آوري دیگر پاتوق
هاي معتادان با گشت هاي ویژه اي مانند طرح جمع آوري معتادان متجاهر که به صورت میانگین 6 روز در ماه اجرا می شود حافظ

امنیت و سلامت شهروندان است.»
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